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CHRONOLOGISCH OVERZICHT VAN HET BEHANDELDE IN HET ~~ 't ~._.L 
COLLEGE VAN GEDELEGEERDEN. "'fIC v. 'F'~ 

ZITTIKGSJAAR 1935- 1936. If 6S!sC;/S 
Verkiezing van den plv. Voorzitter den heer De Hoog. 
Vaststelling van dag en uur gewone vergaderin gen, regeling van werkzaamheden el1 spreektijd. 
Vel'kiezing van twee leden van de commissie voor geschillen inzake clen inhoud del' ,stenografische verslagen 
(hh. Soetardjo en Kan) . 

3-
4 

4 'Vij ziging ordonnantie op de personeclc belast ing (Olld . 12), rede in len termijn v. cl. heol' Soetal'djo. 

5 

5-
6 

6--
7 
7-

8 

Idem l'ede in len termijn v. d. heercn Van Hclsdingcn, 80e1'oso en 
Rutu Langie. 

5 Nadere wijziging overgangsbepalingen buitenlandsche verloven (Ond. S), 

6 

7 

8 

Idem 

Idem 
Idem 

Idem 
Idem 
Idem 

Idem 

rede in len termijn v . d. heer 
Idem 

Idem 
Idem 

antwoord in len tel"ln~n v. d. 
Regeeringsgemachtigde. 

Van Helsdingen . 
De Hoog ; mededeeling v. d. 
Voorzitter. 
De Hoog. 
'l'hamrin j 

heel' Vl estel'OllCn van ~1:eeteren 

r ede in 2en termijn v. d. heer Van H elsdingen. 
rede in 2en termijn v. d . heercn De Hoog en Thaml'in. 
antwoord in 2ell termijn v. d. heer \Vestel'onen van Meeteren 
Regeeringsgemaehtigde i 
aangenomen z. h. s. 

8- 10 Wijzi ging ordonnantie op de personeele belasting (Ond. 12), 

10 

10- 11 

13 
15 

15-
16 
16-
17 

18 

19-
20-
21 
21-
24 

24-
25-
26 
26--
28 

29-
30 

30-
31 

16 

17 

20 
21 

24 

25 
26 

27 

30 

31 

31- 32 

Idem 

Idem 

antw. in len termijn v. d. directeur van Financiën. 
redevoeringen in 2en termijn v. d. hem'en 80etardjo, Van 
Helsdingen, 80eroso en Ratu IJangie. 
autw. in 2en termijn v. d. directeur . van Financiën; 
z. h. s. aangenomen. 

Vast.stelling van de commissies als bedoeld in art. 97 R. v. O. 
Wijziging voorschriften overgave en overname beheer v. landskassen e.d. (Ond. 10), aangenomen z. b. en 

z. h. s. 
Vaststelling opcenten aanslagen in de vennootschapsbelast ing (Ond. 11), aangenomen z. b. en z. h. s. 
Wijziging vendnvoorschriften (Ond. 13), aangenomen z. b. en z. h. s. 
Nadere wijziging slachtordonnantie Oostknst v. Snmatra (Ond. 19) aange nomen z. b. en z. h. s. 
Herziening bakengeldordonnantie (Ond . 2:J), rede in len termijn v. d. heer Van Helsdingen. 

Idem rede v . d . heer Weyer. 
Idem antw. in len termijn v. h. Hoofd v. d. dienst van Scheepvaart. 
Idem rede in 2en termijn v. d. heer Van Helsdingen en antw. in 

Zen termijn v. h. hoofd v. d. dienst v. Scheepvaart; aanne
min g z. h. s. 

Aansehaffingsord. Joe. gemeenschappen (Ollel. 24), redevoeringen in len termijn v. d. heel'en Sosrohadi

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Ingekomen stnkken. 
Handhaving v . orde en veiligheid 111 het 

Idem 
Idem 

koesoemo en Soetardjo. 
rede in l en termijn v. d . beer Blaauw. 

Idem Van Helsdingen . 
Idem Roep. 

antw. in len termijn v. d. directeur v. Economische Zaken. 
antw. in len v. d. adviseur voor de Decentralisatie j wijzi
ging door cle Regeering. 
rede in 2en termijn v. d. heer Sosrohadikoesoemo. 

Idem Blaauw. 
Idem heeren Van Relsdingen en Roep. 

antw. in 2en term. v. cl . dir. v. Economische Zaken. 
stemmotiveeringell v . d. heeren Kerstens, Thamrin, Verboom 
en den Voorzitter; stemming. 

Ned.-Indische zeegebied (Ond. 18), 
rede in len termijn v. d. heer Soangkoepoll. 
antw. in len termijn v. d . Commandant der Zeemacht. 
rede in 2en termijn v . d . heel' Soangkoepon en antw. 2en 
termijn v. cl. Commandant del' Zeemacht ; aanneming v . h . 
ontwerp z. h . s. 

Wijziging art. 117 W. v. S. (Ond. 17), rede in len termijn v. d. heer Soangkoepon. 
Idem antw. in len terrn\jn v . d . directeur vau Justitie j 

rede in 2en termijn v. d. heer Soangkoepon; 
antw. in 2en termijn v. d. directeur van Justitie; 
aanneming z. h. s. 
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32 

32- 33 
33 

33- 34 
34 

35- 36 
36 
36- 37 

37 

37- 38 
38 
38- 39 
39 

39- 40 
40 
40- 41 
41 
4] - 42 
42 

43 
43- 44 
44 
44- 45 
45 

45- 46 
46- 52 

52 
52- 53 
53 
53- 54 
54- 55 
!jû- 57 
'57 

57- 59 

59- 60 
GO- 61 
61- 62 
62 
62- 63 
63 
63- 64 

Aanvulling rechtspleging bU de landmacht (Ond 31i), 

Idem 
Idem 

reije in len termijn v. d . heer Soangkoepon. 
antw. in len termijn v. d. directetn' van Justitie. 
rede in 2en termijn v. d. heel' Soangkoepon. 
antw. in Zen termijn v. cl. directeur van Justitie; 
aanneming Val) het ontwerp z. h. s. 

Wijziging bepalingen Burgerlijk Wetboek omtrent erfopvolging (Ond. 2 ) aangenomen z. b. en z. h. s. 
Herziening afschrijvingspercentages voor den P. T. T.-dienst (Ond. 4) aangenomen z. b. en z. h. s. 
Verhooging bieraccijns (Ond. 0 ), stemmotiveering v. d. heer Thamrin j z. h . s. aangenomen . 
Handhaving afschl'ijvingspercentages op de bezittingen van de Emmahaven en de havens van Makassar, 
Semarang en Belawall (Ond . 7 ), aangenomen z. b. en z. h. s. 
Verlenging werkingsdllur crisis-cultllllrordonnanties (Ond. 21i ) aangenomen z. b. ell z. h. s. 
Wijziging ordonnantie regelende de aanwijzing v. d . Pandhuisdienst tot landsbedrijf (-Ond. 30) aangeno-

men z. b. en z. h. s. 
Verzoek v. d. heer Van Helsdingen tot aanhouding van Ond. 33. 
Aanvulling Kina-aanplantordonnantie (Ond. 34) aangenomen z. b. en z. h. s. 
~adere regeling nationaliteitsbewijzen van Ned.-Indische schepen (Ond. liS) ; dankbetuiging v. d. heer Weyer; 

aanneming z. b. en z. h. s. 
Uitbreiding hooger toezicht op loc. bezoldigingsregeling c.a. (Ond. 60) aangenomen z. b. en z. h. s. 
Ingekomen stukken. 
Verwelkoming v. d. heeren Götzen en Maris als Regeeringsgemachtigden . 
Voorstel tot rechtstreeksche openbare behandeling van Ond. 73. Tijdelijke beperk;ng van den invoer van 
ongebleekte katoenen stoffen); aangenomen . 
Bestendiging wijziging in de regeling betreffende toekenning van vacatiegeld aan leden van in Nederland 

ingestelde commissiëll (.and. 15) wordt z. b. en z. h. s. aan4 
genQmen. 

Nadere wijziging bepalingen betreffende verleening vall licentiën voor hazarspelen (Ond. a:l ), rede in len 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

termijn v. d. heel' Soangkoepon ; mededeeling v. d. heer 
Soeroso. 
rede in len termijn v. d. heer Van Helsdingen. 
autw. in 1en term. Y. cl. heel' aötzen, Regeeringsgelll3.cllljgcle. 
rede in 2en termijn v. d. heer Soangkoepon. 
rede in 2en termijn v. d. heel' Van Helsdingen; 
nntw. in 2en term. v. cl. heer Götzell : Regeerings~emachtigde ; 
stenuning. 

Nadere aanvulling van de ordonnantie op de personeele belasting (Ond. 27), 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

rede in len termijn v. d. heer Prawoto. 
Idem Soangkoepon. 
Idem heeren Soeroso, Roep en Soetardjo. 
Idem Kan. 
Idem Van Helsd ingen. 
Idem De Hoog. 

vraag v. d. Voorzitter en antwool'd v. d. heel' l\ial'is, Regeerings
g'emachtigde; wijziging van een amendement. 

'l'ijdeliike bepel'klng van den invoel' van oH!(ehleekte katoenen stoffen (Ond. 7:1 ), 
rede in 1en termijn v. d. heer Weyer. 

Idem Idem Soeroso. 
Idem Idcm Boangkoepon. 
Idem Idem P,'nwoto. 
T dem Idem Kan. 
Idem Idem Van Helsdingen. 

Goedkeuring leeningsbesluiten p1'OY. raad Oost-Java (Dnel. 48) wordt z. b. en z. h. s. aangenomen . 
Eerste rapport van de commi&"iie voor' · de verzoekschriften. 
Tijdelijke beperking van den il1\'oer van ongebleekte katoenen stoffen (Ond. '7:1 ) , 

Idelll 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Ingekomen stukken. 
Mededeeling van den Voorzitter betreffende 
Gedelegeerden . 

autw. in len termijn v. d. dil'. v. Ee. Zaken. 
rede in 2en termijn v. d. heer 80el·oso. 

Idem Soangkoepon. 
Idem Prawoto en Kan. 
Idcm Van Helsdingen. 

antw. in 2en termijn v. d. d ir. v. Ec. Zaken; stemming. 

aanwijzing van IJ'. E. D. \Vermuth als lid \'an liet College van 

Nadere aanvulling v. d. ordonnantie op de personeel. belasting (Onel. 27) , 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

EX LleRIS 
UNI V E ~S I TA TIS 
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~. b82. 

antw. in len tel'mtjn v. d. heel' ~faJ'is Regeel'ingsgemaehtigde. 
rede in '2en termijn v. d. heer Prawoto. -

Idem Soang-koepon. 
Idem Roep. 
Idem Kan. 
Iden1 Van Helsdingen. 
Idem De Hoog. 

antw. in 2en termijn v. d. heel' Maris) Regeel'ingsgemachtigde; 
intrekking van een amendrlllent; aanneming v. h. ontwerp 
z. h. s. 
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64- 65 
65 
65- 66 

66 
66- 67 
67 

67- 68 

68 

III Zittingsjaar 1935- 1936. 

Nadere aanvulling v. d. ord . op de personeele belasting (Ond. 27), Motie·Soctnrdjo (st. 7), 
rede v. d. heer Van H elsdingen. 

ltIem rede v. d. heer Kerstens. 
Idem redevoeringen v. d . heeren Roep en Soet. rdjo. 

Herziening strafbepalingen in de slaehtbelasting·ordonnanties (Ond. 4 9 ), 
rede in 1en termijn v. d. heer Soangkoepoll. 

Idem 
Idem 
Idem 

Idem Van Helsdingen . 
antw. in Ien termijn v. d. he Cl' ?finl' is, Regecringsgcmncht igde. 
rede in 2en termijn v. d. heer Soan gkoepon ; 
antw. in 2en termijn v. d. he Cl' l\'lul'is, Regeeringsgemachtigde; 
s tellJ.lll.i ng . 

Wijziging ordonnantie motorvoertui genbelastin g 1934 (Ond. riO), 
rede in 1en termijn v . d . heer Prawoto . 

Idem Idem Kltn. 
antw. in l en termijn v. cl. heer Mat'is, Regecl'ingsgemachtigde; 
rede in 2en termijn v. d. heel' Pl'uwoto; 
Vl'nag v. d . heer Van H elsdin gen i 
antwoord v. d. heel' 1I,faris, Regccringsgemachti gde ; 
aanneming z. h. s. 

68- 69 Uitkeering van vennootschapsbelastin g aan het deelgerechtigde gebiedsdeel (Ond. ri7 ) , 
rede in len termijn v. d. heer Soa ngkoepOll j 

69 Idem antw. in l en term.ijn v. (1 hecr :M:cH' is, Regccl'ingsgemachtigde j 
rede in 2cn termijn v. d. heer Soangkoepon; 

70 
70- 72 
72 

72- 73 

73- 74 
74 

74- 75 
75- 76 
76- 77 
77 
78- 81 
81 
8 1- 83 

83- 84 
84 

84- 93 

93- 94 
95- 97 
97- 99 
99 
99- 100 

100- 101 
101- 103 
103 
103- 107 
107 
107- 111 
111 

113 

113- 114 
114 

114- 115 
115 

Ingekomen stukkeIl. 

antw. in 2en termijn v. d. heel' 1\{;lI'is, Regeeringsgcmachti gde ; 
aanneming van het ontwerp z. h. s. 

Wijziging mijnordonnantie 1930 (Ond . 6 S), rede in I en termijn v . d . hec,' Weycr . 
" 'oord van welkom tot het nieuwbenoc md lid Ir. E. D. \Vcl'llluth. 
\Vijziging art. 8 v. d. ordonnantie, regelende elf' annwJJzmg' v. d. 13angkntinwinning tot lanclsbedl'ijf 

(Ond. 71) aangcnomcn z. b. en z. h. s, 
Invoerliccntieeringordonnantie 1935 (O ne1. 82) en ' Vij ziging cl' isisi nvoe t'ord onnantie (Onel . 8!_l ); voorstel 

tot rechtstreeksche ope nbare behnncleling :lHIlg'C'1l0men. 
Idem L'ede in 1en termijn v. d. heel' 'Vcyol· . 
Idem Idem Soungkoepon en 

Yall HeIsdi ngeIl. 

Wij zigin g 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

mijnordonnantie 

Idem 
Idem 

1930 (O nd . liS ), 

Idem Knil . 

Idem Soel·oso. 
Idem natu Langie. 
Idem Kel'stens, Roep en Verboom. 
Idem Thnml'in. 
I dem De llool.'. 

:ll1twOO1'U in ] en termijn \' . d . (ji!'('cte tll' V:l n Vel'keel' en 
Waterstaa t. 
rede in 20n termijn va n den hccl' "\-\f cyer. 
Hntwoord jn 2cn tm'mijn v. d . directeur van Verkeer en 
\Vatel'staat aanneming z. h. s. 

Invoc1'l iccntieerin gordollnantie 1935 (Ond. 8 2 ) en \Vijziging c J'i s isi n vocl'ol'doll nnllt ie (O lld. 8:1), lllltw001'd 

in 1en termijn van den djrectcUI' va n Bconom ische Zaken. 
discussie over den verderen behandelingsterlllün~ Idem 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
I dem 
Idem 

I'ede in 2ell termijn v . d. heel' W eyer. 
Idem Socnglwepon. 
Idem Y:lll JTclsd inge n. 
Idem Knn. 
Id em Soel'oso 
Idem Ratn Lang ie. 
Idem Vel'boom. 
Idem rrhuml'in . 
ldem De Hoog. 

antw. in 2en termijn v . d. directeur van Bconomische Zflken. 
stemmotiveeringen van de heeren Soctardjo en SosrohndiM 
koesoemo j stemmingen. 

:r.rededecling van den Voorzitter in verband met het overlijden van de echtgenoote va n het lid H. Prawoto. -
Ingekomen stukken. 
Opcenten op de inkomstenLelasting 1936 (Ond. lil ) wordt z. b. en z. h. s. aangenomen. 
Nadere wijziging subsidieregel ing 
strcekschc openbare behandeling. 

Idem 
I dem 

YOOI' pnl'ticllliel'e ziekcninrichtingen (Ond. 7ri ); vooI'stel tot r echt-

I'ede v. d. heer Van Helsdingen. 
r ede \'an den heer \Yeyer; antwool'tl "an het wnd . hoofd 
D. V. G. j aanneming van het ontwerp z. h. s. 
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117 Ingekomen stukken . 
... • Bekraehtiging leeningsbesluit gemeenteraad Manado (Ond. 70) aangenomen z. b. en z. h. s. 

Wijziging rechtenordonnantie, reglement op de strafvordering, Inlandsch reglement en reehtsreglement 
Buitengewesten (Ond. 76) aangenomen z. b. en z .h. s. 
Aanstelling van personeel bij den Volksraad op 80% van de bezoldiging (Ond. 77) aangenomen z. b. en z. h. s. 

117- 118 Tweede behandeling wijziging en aanvulling W. v. S. (Ond. 72), . 

118 
118- 119 
119 

120 

121 
121- 122 

122- 1"23 
123- 124 
124- 125 
125 

125-- 126 

126 

128- 127 

127 

127- 131 
131- 135 
135- 140 
140- 143 
143- 146 
146- 148 
148- 149 
149- 151 
153- 156 
156- 157 
157- 159 
159 
159- 163 

163- 167 
168 

Idem 
Idem 
Idem 

Idem 

Ingekomen stukken. 

rede in 1en termijn v. d. heer Soetardjo. 
Idem Van Helsdingen. 

antwoord in 1en termijn v. d. directem van Justitie. 
rede in 2en termijn v. d. heer Soetardjo. 

Idem Van Helsdingen. 
antwoord in 2en termijn v. d. directeur van Justitie j verzoek 
v. d. heer De Hoog; stemming over een amendement en 
aanneming v. h. ontwerp z. h. s. 

Wijziging ordonnantie op de inkomstenbela~ting (Ond. liO ), 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

rede in 1en termijn v. d. heer Weyer. 
Idem Soangkoepon. 
Idem Soetardjo. 

antw. in len termijn v . d. heer Maris, Regeeringsgemachtigde. 
redevoeringen in 2en termijn v. d. heeren Soangkoepon en 
Soetardjo; stemmotiveering van den heer Roep en stemming. 

Wijziging en aanvulling crisis·voorziening over het loopende verpondingstijdvak (Ond. 81), 

Idem 
rede van den heer Weyer. 
antwoord van den heer Maris Regeeringsgemachtigde; 
aanneming z. h. s. 

Vaststelling kiezerslijst 1935 voor stadsgemeente Blitar (Oud. 74) aangenomen z. b. en z. h. s. 
Wijziging kiesordonnantie gemeenteraden (Oud. 80) aangenomen z. b. en z. h. s. 
Behandeling van moties, ingediend n. a. v. de regeeringsuiteenzetting nopens de voorgenomen salarismaat
regelen (Ond . 8 6 ); intrekking moties Ond. 1 Alg. Ged. stukken 7, 8, 9 en 13. 

Idem rede v. d . heer Soetardjo; antwoord op een vraag van deo 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Intrekking motie·Prawoto (Ond. 42, st. 7). 

heer Soetardjo door den hoofdambtenaar voor algemeene 
ambtenaarszaken. 
voortzetting v. d. rede v. d. heer Saetardjo. 
rede v. d. heer Soeroso. 

Idem Vall Helsdingen. 
Idem Kerstens. 
Idem Sosrohadikoesoemo. 
Idem Weyer. 
Idem Ratn Langie. 
Idem Soangkoepon. 
Idem De Hoog. 
Idem Kan. 
Idem Prawoto. 

Behandeling van moties, ingediend n. a. v. de Regeeringsultecnzetting nopens de voorgenomen salarismaat
regelen (Olld. 86), 
rede v. d. heer Roep. 

Idem Idem Verboom. 
Ingekomen stukken. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van termijn, gesteld voor de 

behandeling der onderwerpen 8 0 en 00. 
168- 169 iBehandeling van moties, ingediend n. a. v. de regeeringsl1itecll:r;etting nopens de voorgenomen salarismaat

regelen (Ond. 86), 

169- 174 
174- 178 

179 Ingekomen stuk. 

Idem 
Idem 

179- 181 Behandeling van moties, ingediend n. a . v. de 

181- 182 
182- 184 
184- 185 
185 
186- 187 
187 
187- 190 
190- 192 
192- 193 
193- 195 
195- 197 
195 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
I dem 
Idem 
I dem 
Idem 
Idem 
Idem 

rede v. d. heer Soetardjo. 
antw. v. d. hoofdambtenaar voor Alg. Ambt. zaken. 

Idem lid·secr. der Bezoldigings. 
commissie. 

Regeeringsuiteenzetting nopens de voorgenomen salarismaat
regelen (Ond . 8 6 ), 
rede in 2en termijn v . d. 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

heer Soetardjo. 
Soeroso. 
Van Helsdingen . 
Kel'stens. 
Sosrohadikoesoemo. 
Ratu Langie. 
Soangkoepon. 
De Hoog. 
Kan. 
Prawoto. 
Roep. 
Verboom. 

Intrekking 
Idem 

motie·Roep (Ond. 86, stuk 9). 

'1 
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197 Behandeling van moties, ingediend n. a. v. de Regeeringsuiteenzetting nopens de voorgenomen salaris
maatregelen (Ond. 86), 

198-- 201 

201- 202 
202- 203 

203 

203- 204 

204 

204- 205 
205 

206 
207 

Idem 

Idem 
Idem 

Idem 

Idem 

Idem 

Idem, 
Idem, 

Idem, 
Ingekomen stukken. 

verklaring v. d. heel' Soctardjo; regeling del' werkzaamheden. 
antwoord in 2en termijn v. d. hoofdambtenaar voor Algemeene 
Ambtenaarszaken. 
antw. in 2en term. v. h. lid-secretaris Bezoldigingscommissie. 
vraag v. d. heer De Hoog en antwoorden van Regeerings
gemachtigden daarop. 
vraag v. d. heel' 80e1'oso en antwoord daarop v. d. Regecl'ings
gemachtigde voor Algemeene Ambtenaarszaken. 
Vraag v. d. heel' Soctardjo. 
~ntwOO1'deIl van Rcgeel'ingsgemachtigden op de vraag van den 
heer Soetardjo. 
vraag v. d. beer Krul en antwoord v. h. lid-secr etaris del' 
Bezoldigingscommissie. 

motie-KeI'stens (st. 11), rede v . d . heer Van Helsdingen en stemming. 
motie-Soetardjo (st. 13), stemmotiveeringen v. d. heet'en Verboom, Roep en 

De Hoog j stemmingen. 
stemmingen over de moties. 

Tocpasselijkverklaring van de loonbelasting voor de Vorstenlanden (Ond. 90) aangenomen z. b. en z. h. s. 
207- 208 Tijdelijke beperking van den invoer van kunstmeststoffen (Ond. 89), 

208- 209 
209 
209- 210 
210- 211 
211 

211 - 21'2 
212 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

rede in 1en termijn v. d. heer 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Soangkoepon. 
Ratu Langie. 
Van Helsdingen. 
W eyer. 
Kan . 

Opheffing regentschappen Karanganjar, Batang en Poerwokerto (Ond . 78), 

Idem 
Idem 

rede v. d . heel' Soangkoepon. 
antwoord v. d. directeur vau Binnenlandsch Bestuur. 
antwoord v. d. adviseur voor de Decentralisatie; 
stemmotiveering v . d . heer Soetardjo en stemming. 

212- 215 Tijdelijke beperking van den invoer van kunstmeststoffen (Ond. 89), 

215 
215- 216 
216 
216- 217 
217 

219- 220 
220 

220- 221 

221 
221- 224 
224 
224- 226 
226- 227 
227- 228 
228- 233 

233- 234 
234 
234- 235 
235- 236 
236 · 
236- 239 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Ingekomen stukken. 
Wijziging art. 533 W . v. S. 
aanneming z. h. s. 

antw. in 1en termijn v. d . directeur van Economische Zaken. 
rede in 2en termijn v. d. heer Soangkoepon. 

Idem Ratu Langie. 
Idem heeren Van Helsdingen en Weyer. 
Idem Kan. 

antw. in 2en termijn v. d. directeul' van Economische Zaken; 
aanneming z. h. s. 

(Ond. 79), opmerkingen v. d . heeren KerstelIs en Van Helsdingen en 

' Vijz. en aanv. regt op het vel'l eencn van pcnsiocQ.vall weduwen van niet Eur. burgerlijke ambtenaren 
tGnd. Sij:) aan~enO"tnefi ~. b. eH 2. h. s. 
Nadere wijziging k ina-uitvoerordonnantie (Ond. 8ö ), rede v. d. heer Roep, a ntwOOl'd v. d. directeUl' van 

Economische Zaken en aanneming z. h. s. 
Invoerordonnantie electrische gloeiperen (Ond. 96), voor stel tot reehtstreeksche openbare behandeling. 

Idem rede in 1en termijn v . d . heer Thamrin. 
Idem Idem heeren Soangkoepon en Kan. 
Idem Idem De Hoog. 
Idem Idem Van Helsdingen. 

Tweede rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften. 
Invoerordonnantie electrische gloei peren (Ond. 96), 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

antw. in l en termijn v. d. directeur van Economische Zaken. 
rede in 2en termijn v. d. heel' Thamrin. 

Idem Soangkoepon. 
Idem Kan. 
Idem De Hoog. 
Idem Van Helsd in gen. 

antw. in 2e11 termijn v. d . directeur v. Economische Zaken; 
stem ming. 

239 Motie-Thamrin betreffende de prijzen van gloei lampen (Ond. 06, st. 4), 

239- 240 
240 

240- 241 

243 

2'43- 244 
244 
244- 246 

Idem 
Idem 

Idem 

l'ede v. d. heer Roep. 
Idem Weyer. 

redevoeringen v. d. heeren Van Helsdingen, Vcrboom en 
Thamrin . 
antwoord v. d. directeur van Economische Zaken; aanneming 
z. h. s. 

Voorzieningen LV.m. dc oprichtulg van landswerkinrichtingen (.olld. 87), 

Idem 
Idem 
Idem 

rede in 1en termijn v. d. heer Kerstens. 
Soetardjo. Idem 

~dem Van Helsdingen. 
antw. in Ien termijn v. cl. directeur v. Justitie. 
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Blz. der 
Handelingen. 

246 

246- 247 
247 

Voorzieningen Lv.m. de oprichting van lnndswerkinriclltingen (Ond. 87), 

Idem 
Idem 

rede in 2en termijn v. d. heer Ket'stens. 
Idem Soetardjo. 
Idem Van HeIsdingen, 

antw. in 2en term. v. d. dil'. v . Justitie en aanneming z. h. s. 
Nadere verlenging werkingstermijll ordonnantie nopens terngzending van arbeiders (Ond. 97), aangenomen 

z. b . en z. h. s. 
Nadere wijziging en aanvulling van de ordoD nantie regelende de heffing van de Vorstenlandsche voer

tuigenhelasting (Olld. 93), aangenomen z. b. en z. h. s. 
Wijziging en aanvulling crisis-thec-ordonnantie (Ond. 103) aangenomen z. b. en z. h. s. 
Wijziging en aanvulling van de crisis-koffie- en cacao-ordonnantie (Ond. 113), aangenomen z. b. en z. h. s. 

249- 251 Ingekomen stukken. 
251 De Voorzitter richt een woord van welkom tot den heer Mohamad Noor. 
251- 252 Vraag of zal worden overgegaan tot rechtstreeksche openbare behandeling van de onderwerpen 130 

en 131, 

252 

252- 254 
254 
254-- 255 
255 

255-- 258 
259 
259- 263 

263- 264 
264-- 266 
266- 267 
267- 269 
269- 270 
270- 273 

. 273 
273- 275 
275- 277 
277- 278 
278-280 
281- 286 
286-- 287 
287- 288 
288- 289 
289 
289- 290 
290 
290- 291 
291- 292 
292- 293 
293- 295 
295- 296 

296 
296- 297 
297 

298 

299 

299- 300 

300 

rede v. d. heer Soetardjo, toelichting v. d. Voorzitter, 
rede v. d. heer Van Helsdingen, toelichting v. d. Voorzitter, 
redevoeringen v. d. heeren Weyer, Ratu Langie en De Hoog, 
besluit. 

Instelling van acten van bekwaamheid voor vakonderwijzers technisch en ambachtsonderwijs (.onQ. 91), 
rede in l en termijn v. d. Ileer Kerstens. 

Idem Idem De Hoog. 
Idem antw. in 1en termijn v. d. dir. v. Onderw. en Eeredienst. 
Idem rede in 2en termijn v. d. heer De Hoog. 
Idem antw. in 2en termijn v. d. dir. v. O. en E . aanneming z. h. s. 

Aamleming zonder beraadslaging en z. h. s. van de ontwerp-ordonnanties: 
Wijziging ordonnantie op de vermogensbelasting 1932 (Ond. 10 1), 
Voorzieningen om vaststelling van nitvoervoorschriften van het rechtswezen bij besluit mogelijk te maken 

(Ond. 102), 
Wijziging en aanvulling thee-aanplant-ordonnall tie en theeuitvoerordonnanlie (OneI. 110). 
Nadere regeling van de bezoldigingen van enkele groepen van het personeel van den Volksraad (Ond. 124) . 
Derde rapport van de commissie voor de verzoekschriften. 
Ingekomen stnkken. 

Invoerordonnantie kantoenen dekens 1936 (Oud. 13 0 ) en Invoerordonnantie badhanddoeken 1936 (Ond. 131), 
rede in len termijn v. d. heer Soetardjo. 

Idem Idem Sosrohadikoesoemo. 
Idem Idem Soangkoepon. 
Idem Idem Kan. 
Idem Idem Weyer. 
Idem Idem Verboom. 
Idem Idem Vau Helsdingen . 
Idem Idem Prawoto. 
Idem Idem Ratn Langie. 
Idem Idem '1'h",nrin . 
Idem Idem Kerstens. 
Idem Idem Roep. 
Idem antwoord in len termijn v. d. heer Van "Mook R. G. 
Idem rede in 2en termijn v. d. heer Soetardjo. 
Idem Idem De Hoog. 
Idem Idem Kan. 
Idem Idem Weyer. 
Idem Idem Van Helsdingen. 
Idem Idem Prawoto. 
Idem Idem Ratu Langie. 
Idem Idem Thamrin. 
Idem Idem Kerstens. 
Idem antwoord in 2en termijn v. d. heel' Van Mook R. G., stemming. 

Motie-Soetardjo c.s. betr. stenn van Nederland aan Ned.-Indië en stopzetten eontingenteeringsmaatregelen 
(Ond. 130, st. 6), rede v. d. heel' Van Mook Regeeringsgemaehtigde. 

Idem toelichting v. d. heel' Soetardjo. 
Idem rede v. d. heer De Hoog. 
Idem redev. v. d. heeren Van Helsdlngen, Verboom, v. d. R. G.) 

v. d. heeren Kerstens, R.oep en Kan. 
Idem stemming. 

Aanhonding motie-Soetardjo (Ond. 130, st. 7) betr. ongewensehtheid verdere lastenverzwaring en verdere 
bezuiniging op landsdiensten. Persoonlijk feit. 
Ingekomen stukken. Mededeeling v. d. Voorzitter aangaande de schenking van het portret van den 
ex-Voorzitter mr. H. J. Spit. 
Invoerordonnantie san itair aardewerk 1936 (Ond. 136), 

rede in len termijn v. d. heer Soangkoepon. 
Idem antwoord in len termijn v. d. heel' Van lIfook; R. G. ; 

verdere discussie en stemm ing. 

• 



Blz. der 
Handelingen. 

Vil Zittingsjaar 1935-1936. 

301 Ingekomen stukken. 
301- 302 Wiiû~ing huwelijksordonnantie Christen-Inlanders Java, Minahassa en Amboina euz. (Ond. 114), 

302- 303 
303- 306 
306- 307 
307- 308 
308 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem + amend.-Soctardjo 

Wijziging regeling inheemse he rechtspraak in 

rede in len termijn v. d. heer Soetardjo. 
Idem Soangkoepon. 
Idem Van Helsdingen. 
Idem Kerstens. 

(st. 7) Idem Ratu Langie. 
een deel van het rechtstreeks bestuurd gebied (Ond. 113), 
vraag v.d. heer Van Helsdingeu, verklaring van den directeur 
van Justitie, antwoord van den Voorzitter. 

309 Idem rede van den heer Soangkoepon. 
309- 312 Wijziging hnwelijksordonnantie Christen-Inlanders Java, Minahassa en Amboina enz. (Ond. 114), 

312- 313 
313 
313- 314 
314- 315 
315-- 316 
316- 317 
317 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

antwoord in 1en termijn v. d. directeur van Justitie. 
rede in 2en termijn v. d. heer Soetardjo. 

Idem Soangkoepon. 
Idem Van Helsdingen. 
Idem Kersteus. + amend.-Van Helsdingen (st. 8), rede in '2en termijn v . d. heer Ratu Langie. 

antwoord in 2en termijn v. d. directeur van Justitie. 
stemmingen. 

317- 318 Wijziging regeling inheemsehe rechtspraak in een deel van het rechtstreeks bestuurd gebied (Ond. 133), 
antwoord v. d. directeur van Justitie en stemming. 

319- 320 
320 

320- 321 

321 
321- 32a 
323 

323- :r24 

324 

325 

Ingekomen stukken. 
Voorstel tot rechtstreeksche openbare behandeling van de ontwerp-ordonnantie tot wijziging samenstelling 
regentschapsraden van Pamekasan, Probolinggo, Soerabaja, Lamongan, Toeloengagoeng, Patjitan en 
Pasoeroean (Onel . 141) en Uitvoerordonnantie koffieplantmateriaal (Ond. 14:1 ); aangenomen. 
Naelere wijziging en aanvulling ordonnantie op de vermogensbelasting 1932 (Onel.13a); wordt z. b. en z. h. s. 
aangenomen. 
Heffing van een recht wegens het instellen 

Idem 
Idem 
Idem 

Idem 

van beroep op den raad van beroep voor belasting'zaken 
(Ond . 134), 
rede in 1en termijn v. d. heer Soaugkoepon. 
rede in Ien termijn v. d. heeren Weyer en Kan. 
antwoord in l en termijn v. d. directeur van Financiën. 
rede iu 2en termijn v. d. heer Soangkoepon; wijziging door 
de Regeering; dankbetuiging van de heeren Weyer en Kan . 
antwoord in 2en termijn v. d. directeur van Financiën, 
aanneming z. h. s. 

Nadel'e herziening ordonnantie personeele belasting (Ond. laö), 
redevoeringen in len termijn v. d. heet'en Ratu Langie en 
Van Helsdingen ; antwoord van den directeur van Financiën j 
rede v. d. heer Ratu Langie; tijdelijke opschorting der 
behandeling. 

Intl'ckking Koninklijke Besluiten betr. verleening van onderstand aan gewezen landsdienaren (Ond. 129) ; 
WOId t z h en Z b s~angeh6tllen,.----

-------·Wijziging en aanvulling Reglement op de Veeartsenijkundige Overheidsbemoeienis en de Veeartsenijkun
dige Politie in Ned.-Indië (Ond. 133); wordt z. b. en z. h. s. aBngenomen. 

325- 326 

326- :r27 
327 

327- 330 
330 

330- 331 

331 

331- 332 
332 
332- 333 
333 

333- 334 

Goedkeuring leelilngsbesluit provincialen raad Midden-Java (Ond. lOS) ; 
vraag v. d. heer Sosrohadikoesoemo, antwoord v. d. adviseur 
voor de Decentralisatie en aanneming zonder hoofdelijke 
stemming. 

Herziening bepalingen omtrent werving van Inlanders op Java en Madoel'a (Ond . 118), 
rede in 1en termijn v. d. heer Weyer. 

Idem Idem Thamrin . 
Idem 

Idem 
Idem 

redevoeringen in len termijn v. d. hem·en Van Helsdingen en 
Vel'boom. 
antw. in 1en termijn v. d. directeur van Justitie. 
redev. in 2en termijn v. d. heeren Weyer en Thamrin; 
antw. v. d. directeur van Justitie en aannemÎllg z. h. s. 

Nadere herziening or donnantie personeele belasting (Ond. 135), 
antwoord in tweeden termijn v. d. dit'ecteur van Financiën; 
wijziging door de Regeering; dankbetuiging v. d. heer Ratu 
Langle en aanneming z. h. s. 

UitvoPl'Ol'oonnantie koffie-plantmateriaal (Ond. 14:l), wordt z. b. en z. h. s. aangenomen. 
Wijzig-ing samenstelling regentschapsraden van Pamekasan, Probolinggo, Soerabaja, Lamongan, Toeloeng. 
ngoeng, Patjitan en Pasoeroean (Ond. 141 ), rede in l elt termijn v.d. heer Thamrin . 

Idem Idem Soetnrdjo. 
Idem alltw. in len terlnijn v.d. adviseur voor de Decentralisatie, 
Idem rede in 2en termijn v. d. heer 1'hamrin. 
Idem verklaring v. d. heel' Soetardjo jantw. in 2en termijn v. d. 

adviselu' voor de Decentralisa.tie en aanneming z.h.s. 
Vierde rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften; vraag v . d. heer Soangkoepon en antwoord 

v. d. Voorzitter. 
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335- 336 
336 

336- 337 

337- 338 
338- 339 
339- 340 
340- 341 
341- 342 
34~ 343 
343 
343- 344 
344- 346 

346 
345- 346 
346 

346- 349 
349 

349- 350 
350- 352 

352 
352- 355 

355- 356 

356- 357 
357 

357- 358 
358- 359 

359 

Ingekomen stukken. 
Wijziging regelen betreffende terugbetaling opleidings. en uitzending"kosten (Ond. 139), wordt z. b. en 
z. h. s. aangenomen. 
Overdracht bevoegdheid benoeming enz . vau ambtenaren bij autonome gemeenschappen op de dagelijksche 
besturen (.Qnd. 99), 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Vijfde rapport vau de commissie voor de 

Idem 
Idem 
Idem 

Vijfde rapport van de commissie voor de 
Idem 

Idem 

rede in 1en termijn van den heer Soetardjo. 
Idem lCerstens. 
Idem Sosrohadikoesoemo. 
Idem Wermuth. 
Idem Soaugkoepon. 
Idem Ratu Langie. 
Idem Ver boom. 
Idem Weyer. 
Idem Vau Helsdingen. 

verzoekschriften. 
rede v. d. heer Soangkoepon over het verzoekschrift van 
Mohamad Lebih. 
autw. v.d. Voorzitter der Comrmssie. 
rede vau deu heer Soaugkoepon en conclusie. 
rede v.d. heer Soangkoepou over het verzoek van Patoean 
Sorigoena; antwoord van den Voor'zitter der commissie en 
conclusie. 

verzoekschriften. 
rede v.d. heer Ratu Langie over het verzoek van A. M. 
Tabalujan, autwoord v .d. Voorzitter der commissie en con· 
clusie. 
conclusies. 

Overdracht bevoegdheid benoermng 
lijksche besturen (Ond. 99), 

enz. van ambtenaren bij autonome gemeenschappcn op de dage· 

Idem + 
Idem + 
Idem 

Idem 
Idem 

Idem 
Idem 

Idem 

antwoord iu 1en termijn v.d. Adviseur voor de Decentra· 
lisatie. 

amendement·Sosrohadikoesocmo (st. 7); overgenomen dool' de Regeering. 
amendement·Sosrohadikoesoemo (st. 6), rede v.d . Adviseur voor de Decentra· 

lisatie. 
rede in 2en termijn v .d. heer lCerstens; verklaring van den 
heer Sosrohadikoesoemo. 
rede in 2en termijn v.d. heer Wermuth. 
redevoeringen in 2en termijn v.cl. heeren Soangkoepon ell 
Ratu Langie. 
rede in 2en termijn V.d. heer Verboom. 
antwoord in 2en termijn v.d. Adviseur voor de Decentrali· 
satie. 
stemmotiveeringen v.d. heeren Van Helsdingen en Roep en 
stemming. 
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HANDELINGEN 
VAN HET 

COLLEGE VAN GEDELEGEERDEN 
ZITTINGSJAAR 1935-1936. 

Is te VERGADERING - DOJl,T])ERDAG 2ï JUNI 1935. 
T(>rkiezing van een plaatsvcl~vangcnd Voorzitter. - Vaststelling dag en UUr gewone verga.deringen, regeling van wCl'k
nam heden en spreektijd. - Verkiezing van twee leden van de Commissie voor geschillen inzake den inhoud der 

stenogt'afisehe verslagen. _ . Wijziging ordonnantie op de personeele belasting (Ond. 12) . 

(Voorzitter. ) 
Ic VERGADERING. Uitgebracht zijn : 

op den beer De Hoog 8 stemmen, 
erg a der i n g \' a n Don der dag, 27 Jun i 1935. op den heer Thamrin 5 stemmen, 

in blanco 2 stemmen. 
(Bijcenl'oepingslIUf': 12 UUI' middag. ) 

Verkiezing '-an een plaatsycl'\'angcnd Voorzitter. - Vast
stelling dag en uur gewone vergaderingen, regeling van werk
zaamheden en spreektijd. - Verkiezing van twee leden van de 
Commissie voor geschillen inzake den inhoud der stenografische 
verslagen. - \Vijziging ordonnantie op de personeele belasting 
(Ond. 12). - Nadere wijziging overgangsbepalingen buiten
landsehc verloven (Ond. 8 ). 

Voorzitter: de heer MI'. ,V. H. VAN m,r,SDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 15 leden, te weten 
de heeren: 

Blaauw, Van Hclsdingcll, De Hoog, Kan, KCl'stcns, Prawoto
soemodilogo, Ratu Langie, Roep, Soangkoepon, Soetardjo, 
SocJ'oso, 'rhalTIl'in, VCl'boom en 'Veycl'. 

Regeeringsgemacht igden de heel'en : De Bl'uyn Kops en 
"V\Testeronen van Meeteren, 

De Voorzitter : Geachte medeleden. Ik open deze eerste 
vergadering en heet bet College in zijn nienwe beperkte 
samenstelli ng welkom. Ik spreek daarbij de hoop uit, dat 
de werkzaamheden van het College mogen leiden tot de meest 
gunstige resultaten. 

Aa n de ord e is de benoeming van een 
plaullSvcl'vangcnden VOOI':-::.ittCI' (nl,tike l 7:3 
Indische Staatsregeling). 

Ik benoem de IlCeren Van Helsdingen, Soeroso en Ratu 
Langie tot stemopnemers. 

Indien de heeren eandidaten willen stellen, is daal'toe thans 
gelegenheid. 

De heer Roep : Mijnheer de Voorzitter! Ik stel candidaat 
den afgetreden functionaris den heer De Hoog. 

De heer Kan : Mijnheer de Voorzitter! Ik sluit mij hierbij 
aan, 

De heer Ratn Langie : Mijnheer de Voorzitter! Ik stel 
candidaat den heer 'rhamrin, 

De heer Van Helsdingen, Voorzitter van het stembureau : 
Mijnheer de Voorzitter! Namens het stembureau deel ik 
mede, dat 15 stembiljetten z\jn ingeleverd. 

De Voorzitter: Aangezien 2 stemmen in blanco zijn uit
gebracht, is het aantal geldige stemmen 13. De volstrekte 
meerderheid is derhalve 7. Deze is door den heer De Hoog 
behaald, zoodat deze is verkozen tot plaatsvervangend voor
zitter van het College van Gedelegeerden. Mag ik den heer 
De Hoog vragen of hij zijn verkiezing aanvaardt! 

De heer De Hoog: Gaarne Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Dan wensch ik den heer De Hoog van 
harte geluk met zijn verkiezing. 

De benoeming van de vaste eommissiën (art. 97 en 99 R. 
v. O.) heb ik moeten aanhonden met het oog op de verkie
zing van den plaatsvervangenden voorzitter van het College 
van Gedelegeerden. Over de samenstelling van deze eommis
siën znllen een der volgende dagen nadere mededeelingen 
wOl'den gedaan. 

Aan de orde is de vaststelling van dag 
e n u u r der g c won e vcr g a der i n g e 11, der c-
gel i n g v ft 11 W e l' k z a a m h ede 11 c n S p l' eek tijd. 

Ik stel voor te dien aanzien den gewonen regel, die in den 
laatsten tijd in het College van Gedelegeerden is gevolgd, te 
volgen; dat wil zeggen dat de gewone vergaderingen plaats 
hebben op Dinsdag, dat ze geopend worden om 8.30 nnr, 
dat de regeling van werkzaamheden te voren tijdig bekend 
wordt gemaakt en de spreektijd alleen wordt geregeld in 
bijzondere gevallen, waarin dat vereischt wordt. 

Daartoe wordt besloten. 

De Voorzitter : A a n deo r dei s de a a n w ij zin g 
van d e com missi e van geschi ll en jnzake 
den inhoud der stenografische verslagen 
(a rt. 93 (2) R. v.O.) . 

Ik stel voor daarvoor ook de led on aan te wijzen, aan 
wie deze werkzaamheden ook voor de vergaderingen van 
den Volksraad zijn opgedragen, namelijk de heeren Soetardjo 
en Kan, die dan tezamen met mij de commissie vormen, 

Daartoe wordt besloten. 

De Voorzitter : A a n cl e 0 l' cl eis cl e bch a n cl e li n g 
van cl eon t ,,- c l' P - 0 r cl 0 n n a n tie 0 p cl (' per S 0-

neele b e lasting- (S taatsblad 1908 No. 13) 
(Z i t1. 1934- '35, 0 n d. 17 J ; Zit t. 1935-'3G, 0 n cl. 12), 
als gcwij7.i:.rd hij Kot<l VAn ,,·rijzigingen 
(S t. 2). 
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1ste VERGADERING - DONDERDAG 27 .TUNI 1935. 

Wijziging ordonnantie op de personeele belasting (Ond. 12,) . - Nadere wijzighlg overgangsbepalingen 
buitcnlnndsche verloven (Ond. 8) . 

(Soetardjo, Van Helsdingen. ) 
De heer Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Een enkel 

woord over de vrijstelling van personeele belasting op auto 's 
in het bezit van onderdistrictshoofden. 

Ik moet vooraf de mededeeling doen, dat tot mijn leed
wezen door voortdurende afwezigheid de redactie van het 
Gedelegeerdenverslag aan mijn aandacht is ontsnapt. 

Aan de redactie van het Gedelegeerdenverslag is naar 
mijn meening, te wijten, dat de Regeering op het zooeven 
door mij genoemde gebied een absoluut afwijzende houding 
heeft aangenomen. Het verzoek, zooals het is geformuleerd 
in het Gedelegeerdenverslag, is in zijn algemeenheid namelijk 
ioderdaad niet juist. Ik kan mij dan ook best voorstellen. 
dat de Memorie van Antwoord niet anders dan afwijzend 
luidt. Als ik echter verder hierop mag ingaan, zou ik der 
Regeering emp willen wijzen, dat reeds vóór de invoedng 
van de bestuurshervorming in verschillende streken van .Tava 
de onderdistrictshoofden vrijstelling verkregen van deze 
belaBtiog voor het bezitten van een auto. Ik heb dit persoon
lijk medegemaakt, toen ik nog assistent-wedana was in het 
oude gewest Rembang en weet dus met zekerheid te zeggen, 
dat hetgeen ik zooeven heb medegedeeld, juist is. 

Na de iovoering van de bestnursbervorming is de bevoegd
heid om kwijtschelding te verleenen, als ik mij niet vergis, 
overgedragen op de residenten nieuwe stijl. Nu is tie toestand 
zoo dat, om een voorbeeld te geven, in West...:r ava io verschil
lende bestuursafdeelingen de bedoelde vrijstelling vau perso
neele belasting inderdaad wordt verleend. III de afdeeling 
Bàtavia bijv. hebben de assistent-wedana's het voorrecht vrij
stelling van personeele belasting voor hun auto te genieten. 

Het is natuurlijk onjuist, wanneer men zegt, dat de assis
tent-wedana 's willen zij hun dienst riehtig uitoefenen ver
plicht zijn van een auto gebruik te maken, omdat er inder
daad onderdistricten zijn, waar het gebruik van een auto 
niet alleen Olilloodig, maar zelfs onmogelijk is. 

Wat ik der Regeering wil verzoeken is dan ook, dat daar, 
waar het gebruik van een anto gemotiveerd en in het belang 
van den dienst te achten is, de assistent-wedana 's vrijstelling 
van personeele belastiog voor hun auto knnnen krijgen, zoo
als thans hier en daar reeds geschiedt. Ik zou der Regeering 
dus willen verzoeken ten aanzien hiervan de algemeene ge
dragslijn te volgen, dat aan de verschillende gewestelijke 
hoofden instructie wordt gegeven dat daar, waar de urgentie 
van het gebruik van een auto door den assistent-wedan" 
bestaat, aan dezen ambtenaar vrijstelling van personeele 
belasting voor de auto wordt verleend. 

Ik zou het zeer op prijs stellen, wanneer de Regeering op 
dit gewijzigd verzoek gunstig beschikte. 

De heer Van Helsdiogen: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
·ben der Regeering erkentelijk voor de llaOere toelichting, die 
Zij gegeven heeft naar aanleiding van de opmerkingen in het 
Gedelegeerdenverslag betreffende artikel 1 snb V. 

De Regeering zegt in de Memorie van Antwoord, dat met 
de terminologie "wie krachtens overeenkomst de beschikking 
heeft over" juist bedoeld wordt te voorkomen, dat belasting
plichtig worden menschen, die met een autoverhuurderij een 
ovcrecnJwmst hebben aangegaan voor transport van huis naar 
kantoor. 

Op zichzelf ben ik met dezen uitleg ,tevreden, maar ik wil 
de Regcering toch in overweging geven het nog du.ideJijker 
in de ordon.nantie zelf vast te leggen namc11ik door niet ,zOOlde!' 

mee l' te spreken van "de beschikking heeft over", maar van 
"de beschikking heeft over een bepaald of bepaalde" paarden, 
auto's enz. Daardoor komt ontwijfelbaar in den tekst van 
de ordonnantie zelf vast te staan, dat het niet de bedoeling 
is overeenkomsten als ik zooeven noemde in de belasting te 
betrekken. 

Van bevriende zijde heb ik voorts nog een beele reeks 
opmerkingen naar aanleiding van de ontwerp-ordonnantie 
ontvangen, doch die ik hela.as niet kan voorbrengen zonder 

(Soeroso, Ratu Langie e.a.) 
mij geheel buiten het Gedelegeerdellverslag en de Memorie 
van Antwoord te begeven. Ik zie bovendien, dat de inhond 
van de opmerkingen zoodanig is, dat zij misschien beter 
kunnen worden voorgebracht bij de algemeene beschouwin
gen en de behandeling van Afdeelillg lIL der begrooting. Ik 
stel mij dall ook voor de punten daar ter sprake te brengen. -
Het betreft in hoofdzaak de wijze, waarop thans de aan
giftebiljetten aan de betrokkenen worden ter hand gesteld 
en verder ook - en dat is een zeer belangrijk punt - de 
vraag, of een heffing van f 3 per rijwiel niet veel te zWQar 
moet worden geacht. Nu de prijs der rijwielen zoo belangrijk 
is gedaald, dat men reeds voor f 10 of f 15 een fiets kan 
koopen, lijkt mij een belasting van f 3 ook inderdaad zeer 
hoog. Er is een verandering gekomen in den toestand, dat 
de fiets luxe was. 

Ten slotte zie ik nog een opmerking over de kennelijke 
bevoordeeling, die op het oogenblik plaats vindt ten aan
zien van de onderofficieren. Ik zal op al deze punten echter 
niet nader ingaan, omdat ze in het Gedelegeerdenverslag 
niet zijn vermeld. 

De heer Soeroso: Mijn'heer de Voorzitter ! - In verband 
met het door den heer Soetardjo naar voren gebrachte kan 
ik kort zijn.- Ik kan medegaan met zijn verzoek om vrij
stelling van personeele belasting op het bezit van een auto 
aan assistent-wedana 's indien zoodanig bezit gemotiveerd 
en noodz11kelijk wordt geacht. 

Ik geloof dat, indien deze functionarissen een auto onder
houden, zij dat niet io de eerste plaats voor eigen gebruik, 
naar ten behoeve van een richtige dienstuitoefening doen. 
Er zijn verschillende ressorten van assistent-wedana's van 
zoodanigen omvang, dat het niet mogelijk zou zijn den dienst 
aldaar uit te oefenen met een bendy of een dogcal' met 
enkele paarden. In verband met het bovenstaande onder
steun ik dus gaarne het verzoek van ons geacht medelid. 

De heer Ratu Langie : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
mij eveneens bij den heer Soetardjo willen aansluiten en wijs 
er nog speciaal op, dat door samenvoegiog van verschillende 
onderdistricten de ressorten der onderdistrictshoofden in 
vele gevallen io beteekenende mate zijn uitgebreid, hetgeen 
niet alleen geldt voor de betrokken ambtenaren op Java, 
maar ook en misschien io nog sterker mate voor die op de 
buitengewesten. Ik acht het daarom alleszins gemotiveerd 
indien voor de onderdistrietshoofden deze belasting vrijstel
ling wordt toegestaan, omdat zij, zooals de heer Soeroso ook 
zeide, hun auto niet voor privé-doeleioden, maar in het be
lang hnnner dienstuitoefeniog houden. 

De Voorzitter : In verband met het verzoek van den ge
achten Regeeriogsgemachtigde om een oogenblik zijn ant
woord te kunnen voorbereiden, wordt de beraadslaging over 
dit onderwerp thans voor korten tijd opgeschort_ 

Aan de orde is de behandeling van de 
ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging 
van de overgangsb epa lingen betreffende 
d e b u i ten 1 a n d s c h e ver 1 0 v e u, ver vat i n d e 
or don n a nt i e van 21 Nov e m bel' 1931 (S t a a t s
blad No. 465), zooals die luidt ingevolge de 
or don 11 a n tie va 11 16 0 ct 0 bel' 1934 (S t a a t s
blad No. 588). (Zitt. jaar 1934-1935 Ond. 175, 
zit t. j a a r 1935-1936 0 11 d. 8 ) . 

De heel" Van Helsdingen: Mijnhee,' de Voorzitter! Naar 
aanleiding van dit ontwerp werden mij door enkele belang
hebbenden bezwaren voorgebracht togen de voorgestelde wij
ziging, die ik der Regeering n iet wil onthouden. Zij zijn reeds 
kort geresumeerd in het gedelegecrdcnycrslag, doch ik zou er 
thans iets uitvoeriger op willen terugkomen. 
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Nad ere wijziging overgangsbepalingen buitenlandsl'hc verloven (Ond. S) . 

(Van Helsdingen. ) 
IJe overgnn gsbcpuling in tll'tikel 2, lid Ja vun Shlutshlad 

1934 No. 588 stelt de amlJtenaren met een bezoldiging van 
mindel' dan f 400, voor zoovo!' zij hun echtgcnoot(c)J bl oec1~ 
of aanVCI'wullten ln den eet'sten gl'and in Europa hebben , in 
de gelegenh eid, na ij jal'cn dienst ;lallS1H'~lak op buitcnlandsch 
verlof te maken. Zij verbindt hieraan de yoorwaardc, dat 
die ambtenaren reeds op 1 Januari 1932 IJ in dienst" moesten 
zijn. 'foun in den loop van 193~ de wedel'openste1111lg van 
opnlune in vasten dienst aan de orde kwam, had dit va n· 
zelfsp rekend tot gevolg, dat bij de tijdelijke ambtenaren, die 
aan deze voorwaarden voldeden, de verwnchtin g word ge· 
wekt, dat ZoU dool' opneming iu vasten dienst hun aanspraaI, 
op buitenlandseh verlof op genoemd voorschrift konden 
gronden . Illl mers, het Staatsblad spreekt niet va n ambte
naren hl vu sten dienst, terw.ljl die tUdelijke ambtenaren, cli e 
reeds volgens de formatie een organieke func tie ve l'\'tllden, 
waa l'in zij sedert jaren volgens hun conduiterapporten ,,011-
vool'wnarclclijk geschikt" werden geacht, evenzeer als hun 
in vasten elienst opgenomen collega 's hun nog toe te kennen 
verloven zagen verschoven tot zij onder de H. B, B. IJ. een 
wedde vall f 400 zouden hebben bereikt. 

Blijkens de lVlemol'ie van rroclichting op de ni euwe ontwol'])
ordonnantie (O nd. 1/5, stuk 3 ,"an de zittin g 1934-1933) 
zit thans in de eerste plaats de bedoeling voor om te voor
kom en, dat de tijdelijke ambtenaren, die op grond van I i d 4 
van artikel 2 (Stbl. 1934 No. 588), dus zonder familie in den 
eersten graad in Holland te hebben, na hun opneming in 
vasten dienst aanspraak op buitenl andseh verlof krijgen. 
"Vnn deze gelegenheid is t evens gebru ik gemaakt, om ju de 
leden 1 en 2 van de onderhavige overgangsbepaling het 
woord "vHst en" in te voegen, teneinde de voorschl'i fte n ge
makkclDkcr leeshaal' te maken " , wordt hieraan in ecn korte 
slotalinea toegevoegd. 

Met deze zoo onsehuldig lijkende "toevoeging " worden 
echtel' lillen gedupeerd, die indertijd reeds dool' het stopzetten 
van de opnume in vasten di enst getroffen worden, ofschoon 
zij sindsd ien onder precies dezelfde omstandigheden werkten 
en dezelfde ol'ganieke fnnetie bekleedden als de ambtenaren 
in \' il sl cll dienst. Hl'kl'llc nd c\ up d ez(' n o~ jOlige en zeol' billij ke 
o"el'gllngsbcpalillg, maakten zij dan ook C\'cnu ls hUll collega's 
in Vil ten d ienst verlofsplanllcll, hun oudel'S in Holland zOI'g

vuldig op de hoogte houdend met de steeds vastel' VO l'l lIO Ii 

aannemende plannen vun d e Regee l'ing om de opn em ing VUil 

ambtenaren in vasten dienst WOCl' open te stellen. 
• H et "beter leesbaar maken" van de leden 1 en 2 van artikel 

2 (Staatsblad 1934 No. 588) zal niet alleen voor henzelf, maar 
ook voor het ouderlijk gezin, dat zij in H olland aehterlieten, 
ecn grootc teleurstelling worden. 

Nu erken ik, dat de opvatting dol' Rcgecl'ing niet geheel 
jnist zal mogen worden genoemd. dat hi el' in hoofdzaak sprake 
is van ambtenaren in \'asten dienstj ik wil hiel' ech ter wijzcll 
op de mijns inziens gl'ootc onbiU.ljkhcid, die te n aanzien van 
een bcpualdc groep va n ambtenaren zou worden gepleegd. 

De Hmbtenaar, op wicn ik speciaal het oog heb - en cr 
zijn Cl' nog meel' - , is benoemd op een traktement van f 500 
als tijdelijke werkkraeht; hii heeft klaarblijkelijk voldaan, want 
niettegenstuunde de afvloeiïn gsbepalingen in I'uime mate zUn 
toegepast, ook in den dienst, waarin hij werkt, is hij gehand
haafd geworden en onvoorwaardelijk geschikt verkIaard. Hij 
ma g el' dus op rekenen - en hij rekent el' ook op - dat hij 
iu vasten dienst zaI komen. Dool' de H . B. B. L. is de waal'
deering van zijn fun ctie zee l' belangl'ijk n~rlaagd; zUn trak
temen t is teruggebracht op f 305, met oen overgangsbezoldiging 
van f 75. Dool'dathU JlU zal moeten inloopen op zijn ovel'
gangsbezoldigin g, zal het - terwijl door hem de hoop werd 
gekoesterd in 1936 met verlof te gaan, a ls hij in vasten dienst 
kwam - nu kunnen. gebeuren, dat hij eerst in 1942 de grens 
zal bereiken van f 400 volgens de nieuwe H. B. B. L. H et 
wil mij voorkomen, dat in dergelijke gevallen de onbil1ijkheid 
tegenovCl' die amhtena,l'en stcl'k spr eekt. Deze persoon is doo l' 

Handelingen . Zittings jaar 1935- 1936, 

(De Hoog, Voorzitter. ) 
bijzondere olll~bllldigheden niet in vasten dienst opgenomen, 
nl. doordat de Regeering deze opneming tijdelijk heeft stop
gezet; Zij heeft echter blijk gegeven, op zijn aanwezigheid 
prijs te stellen en Zij neemt hem in vasten dienst, wUI hij 
oavoorwaardelijk geschikt is vcrklaard, H et gevolg zal nu zijn, 
dat hij pas in 1942, dus na ruim 13 jm'cn di enst, met verlof 
zal kunnen gaan. 

Het wil mij voorkomen, dat voor een dergelijk geval een 
overgangsbepaling alleszins redelijk is te noemen en ik zou 
del' Rcgeering ernstig in ovel'weging willen geven, om voor 
het betrekkelijk gerin g aan ta l personen, die in gelijl(c om
standi gheden vel'keel'en, een oveJ'gangsbepaling te maken, op
dat zij , zooa l niet na 6 jaren dienst, dan ten min te toch na 
9 jaren dienst, den tijdelijken dienst inbegrepen, met verlof 
zullen kunnen gaan. 

De heel' De Hoog : Mijll heer de \'ool'zitter! J k zou 
willen begi nncn met U een Vl'aag te stellen, die op het eerste 
gezicht· vreemd lijkt, maal' die straks zal blijken, in verband 
met hetgeen ik te zeggen heb, niet vreemd te zijn. Volgens 
den geleidebrief bij de ontwerp-ordonnantie zal hiel' het regee
ringsa ntwoOL'(l worden gegeven dool' den directeur vun Finan
ciën. Is llit juist? 

De Voorzitter: Ik had het "OOI'lI ell len zoo dadelijk, nadat 
verschillende sprekel's over deze ontwel'p-ordonnantie in eersten 
termijn het woord zouden hebben gevoerd, den leden mede 
te deelen, dat van den l stcn Gouvernements Secretaris de 
mededeeling is binnengekomen, dat instede van den directeur 
van Financiën, de hoofdambtenaar voor aJgemeene ambtenaal's
aangelegenheden door de Regeerin g is aangewezen om bij de 
behandeling nm het aa n de ol'lle zijnde ondel'werp llan het 
College van Gedelegce l'den nam ens cl e HegceJ'iug voorlich
ting te verschaffen. 

De heel' De Hoog : Ik dank U, Mijnheer de Vool'zitter! 
Ik wil dan in de eerste plants wijzen op hetgeen il1 het 

Afdeelingsvel'slag is naar vorCn gebracht betl'effende ambte
naren, cli e hu n mili t ieplicht moesten ver vullen , toen het 
beslui t afkwam, dat gl't..'n p Cl'SOI1Cn ll1eel' in vasten di enst zou
den worden opgenomen, D OO l' dezc bepal in g zij n de betrok
kenen lnng v<' I'stoken gl'weest va n dc 1l10g'clij ldl Cid om tn 
vasten dicnst te worden opge nomen ell nu de R Cg'ec rin g heB 
eindelijk in vasten dienst zal toelatell , komt Zij met een be
pHlin g, waardoor het voor deze menschen uitgesloten zal zijn, 
met Europecsch verlof t e gaan, iets waarop zij vanzelfspl'e
k.end. Hn~spraak zouden hebben gehad, wanneer zij niet mili
tlepllchtlg waren geweest, toen de eerste Rcgeel'in gsmaatregel 
afkwam. H et openen van de mogelijkheid VOor deze per
so nen om toch met buitenlandsch verlof t e gaan , zou op het 
eerste gezicht ('ell billijke Illcl111l'egel lijken, 1111.11-11' de Hegee. 
ring sta at daar klaarblijkelijk and el's t egeno ver 0 11 houdt 
daat'over een betoog, dat ik wel wat vreemd vind, 

Haal' meening tel' zake kan ik zeker niet doelen, 
In de MelllOl' ie van AntwooI'C1 zegt Zij 1I11Ill r Jijk : 

,,\Vat betreft de in het verslag in de tweede plaats 
g'elllHaktc opmerkin g, moge e r op wOl'den gewezen, dat 
het wel zeel' zeldzaam za l zijn iemand, di e op 17 Novem
ber 1931 voor ee rste oefening in de militi e was en dus 
nog slechts op een korten tijd van wel'k znamh ei d in 
's lJ8Jlds di enst kon wij zen, overtui gend kan aantoonen, 
dat hij in het vóór 17 November 1931 vallende gedeelte 
van zijn Illilitietijd , ware hij dool'ioopcnd in bUI'g"cl'l ijken 
dienst gebleven, op een vuste tlllllstelling' had kunn en 
rekenen, 

Hier is nu ju ist de rodelI, waarom ik eigen lijk li eve r in 
plaats van den nu voor dit ond eJ'werp aanwez igen H.egeeJ'ings
gemachtigde den directeur van Financiën als R egecl'ings
gemachtigde hiel' zou hebben willen zien. De directeur van 
Financiën het'ft nam elijk in Zij ll vOl'ig-c fnncti e, dus ni s hoofd 
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Nadere wijziging oYPl'gangsbcpalingcn buitcnlandsche verloven (Ond. S ) . 

(Thamrin, Westerouen van Meeteren, R. G.) 
van den dienst van ill- en uitvoerrechten en accijnzen ver
schillende rekesten ontvangen van personen, diç gedupeerd 
waren, doordat zij in de militie waren toen de opname in 
vasten dienst werd stopgezet. Ik sta er van te kijken, dat 
thans in de Memorie van Antwoord de mogelijkheid van het 
voorkomen van dergelijke gevallen wordt betwijfeld, terwijl 
juist het vroegere hoofd van den dienst van in- en uitvoer
rechten en accijnzen moest weten, dat dergelijke rekesten 
destijds bij hem zijn binnengekomen en dat bovendien dool' 
den bond van douanepersoneel eenzelfde verzoekschl'Îft is 
ingediend. 

Ik kan uiteraard nu alleen den toestand bij de douanc, 
maal' het lijkt mij toe, dat ook bij andere diensten dergelijke 
gevallen .. ic·h kUlUlen voordoen . Voorloopig wiJ ik mij bepa
len tot het uitspreken van mijn bevreemding over de aan
gehaalde passage van de Memorie van Antwoord. Ik wil 
daaraan echter een pertinente vraRg verbinden, die ik tot 
de Regeel'ing wil richten. Wanneer de Hegeering zegt, dat 
e l' geen aanleiding is om een algemeene bepaling te maken, 
zou ik de Regeering willen vragen, of Zij bereid is om ver
zoeken van personen die gevallen, als in de :Memorie val] 
Antwoord bedoeld, bii de Regeering voorbrcngen, onder over
leggi.ng van een relaas betreffende hctgeen hun is overko
men, in welwillende Qverweging te nemen. Op deze pertinente 
vraa g wil ik gaarn e een antwoord ontvangen . 

De heer Thamrin: Mijnheel' ,10 Yoorzitter! Ik wil voorko
men dat de geachte Regeeringsgemachtigde een eenzijdigen 
indl'l1k van het college iu dit opzicht zal krijgen, hctgeen 
het geval zou zijn indien ook niet een andere stem wordt ·ge
hoord met betrekking tot de voorliggende ordonnantie. 

Het maakt wel een vreemden indl'l1k dat, terwijl de Regee
Ting el' op uit is er voor te zorgen dat geen verlies van 
rechten plaats heeft voor degenen. die op 17 November 1931 
in dienst waren, nu getracht wordt om aan hetgeen in uit
zicht is gesteld uit.breidin g te geven, dooL' te vmgen om 
vel'schillende personen, die niet voor het verlof in aanmerking 
kunnen komen, daartoe wel in de gelegenheid te stellen, 
hetzij op ntiliteits-, hetzij op billijkheidsgronden. 

Vlln de gelegenheid, mij geboden, wil ik geb l'l1ik maken om 
mij daartegen te verzetten, waar een dergelijke nitbreiding 
bniten het kader der onderhavige ordonnantie ligt. I k kan 
,mij dus volkomen scharen aan de zijde der Regeerin g, voor 
wat de aan de orde zijnde ordonnantie betreft. 

De heel' Westerouen van Meeteren, Regeeringsgemaehtig
de: Mijnheer de Voorzitter! De 'heer Van Hclsdingen heeft 
verschillende bezwaren tegen de aanhangige regeling ge
maakt. Bij de regeling, vervat in Staatsblad 1931 No. 465, 
is bepaald, dat geen verlof meer zal worden verleend aan 
ambtenal'en met een bezoldiging van mUldeI' dan f 400 per 
nlaand. Hierop zijn uitzonderingen toegelaten en wel indien 
de echt ge noot(e) dan wel een bloed- of aanverwant in den 
eel'sten graad op 1 Januari ]932 in Europa verbleef, en op 
den datum, waarop de betrokken en hun hetrekking in ver
band met het te verleenen verlof zonden neerleggen met 111 

Nedel'1andsch-Indië zouden zijn ternggekeerd. Een andere 
uitzondering gold voor hen, die na hun indiensttredin g dan 
wel na hun laatstgenoten buitenlandsch C.q. het daarvoor 
in de plaats getreden binnenlandsch verlof ten minste 8 jaren 
dienst iu Nederlandseh-Indië hadden, doch slechts voor één
maal en niet ingaande vóór 1 Januari 1934. 

Deze uitzondering heeft de Regect'ing aanvaard om voor 
dcgellcu, die hun aunspral<cn op verlof dool' de nieuw~ rege
lin g verloren, cenigszins den toestand te verzachten .. Z\J heeft 
daarbij echter uitslui tend gedacht aan degenen , dlC op het 
tijdstip dat een nieuwe regeling in werking trad in vasten 
dienst waren. Dit is een standpunt dat de Regeering steeds 
heeft ingenomen bij dc toepassing van de regeling en de 
invoeging van het woordje "vasten" in de leden 1 en 2 van 

(Westerouen van Meeteren, R. G., Van Helsdingen.) 
artikel 2 der ordonnantie in Staatsblad 1931 No. 465 heeft 
dan ook geenszins de beteekenis om aan iemand eenig 
recht te ontnemen. De heteekenis daarvan is geen andere 
dan om daarmede een verduidelijking te krijgen en de Regee
ring zon deze verduidelijking zeker achterwege hebben gelaten 
wanneer Zij niet in lid 4 van artikel 2 del' genoemdc ordon
nantie een aanvulling had moeten aanbrengen. 

Maar of hier nu wordt gesproken van "in vasten dienst" 
of alleen maar van "in dienst", de Rcgeering kan daa.raan 
onmogelijk een andere toepassing gcven dan de .tot dusver 
gevolgde. Het betreft hiel' uitslnitend pers(}ncn, di e onder 
het verlofsreglement vielen en daaronder vallen alleen de in 
vasten dienst zijnden. 

De heer Van H elsdingen heeft ge 'proken van personen, 
die hierdoor zijn gedupeerd. Indel'da.ad, de Regeering kan 
zich voorstellen dat het voor vele ambtenaren, die zich voor
stelden, nog met verloî te kunnen gaan, een teleurstelli.ng is 
geweest, maar 11et komt de Regeering voor dat ambtenaren, 
die bij de invoering van de H. B. B. L. niet in vasten dicnst 
waren en zich bovendien nog beneden de salarisgrens 
van f 400 zagen ternggebracht, toch wel wat optimistisch 
zijn geweest als ze dachten, dat zij ondanks die twee omstan
digheden tOC11 nog, behalve opneming in vasten dienst te 
verkrijgen, met buitenlandsch verlof zonden kunnen gaa n. 

(De heer Thamrin : Dus dan zijn ze ook niet gedu
peerd Y) 

Zeet· zeker niet. Zij hadden toch kunnen bedenken dat, 
als de Regeering de buitenlandschc verloven beperkte en 
alleen cenige overgangsbepalingen maakte ten behocve van 
degenen, die het meest gedupeerd waren, om dezen het hun 
ontnomen voorrecht nog eenigen tijd te laten behouden, tot 
deze meest gedupeerden zeker niet personen zouden behooren, 
wien geen enkele aanspraak ontnomen is. Het vooruitzicht, 
dat ze hadden, in vas ten dienst te wOl'den opgenomen, was 
geheel onzeker. Dat W:lS in (Je eerste l)laats afhankelijk van 
de beslissing van de Rcgeering inzake het weder opnemen hl 
vasten dienst en ook van andere omstandigheden, a ls de 
keurin~, de formati es enz. 

De heer De Hoog heeft een lans gcbroken voor degenen, 
in het Gedelegeerdenverslug genoemd, die vóór 17 November 
1931 hun militairen di enstplicht hadden vervuld en heeft de 
Regeering de pertinente vraag gesteld of, wanneer dergeliike 
personen zich tot de Regeering zouden wenden, de Regeering 
een desbetreffend verzoek in welwillende ovcrwegÎ11g zou 
nemen. Het ant,voord hierop is feitelijk r eeds te vinden 
in cIe Memorie van Antwoord. De Regeel'in g heeft dallrin 
n .l. in uitzicht gesteld, dat bij de Regeering bepaalde ge
vallen knnnen worden voorgebracht, doch - zooals het ook 
is uitgedrukt in de Memorie van Antwoord - het zal wrl 
zêer zeldzaam voorkomen, dat iemand, die op 17 November 
1931 voor eerste oefening bij de militic was cn derhalve nog 
slechts op een korte werkzaamheid .in 's Lands dienst kon 
wijzen, overtuigend kan aantoonen, dat h,j voor het voor 
dien tijd vallende gedeelte op een aanstelling in vasten 
dienst kon rekenen. Volgens den heel' De Hoog zou de Re
geering zekeren twijfel hebben uitgesproken aan de mogelijk
heid van zulke gevallen, maar hier wordt niet gespl'okel1 
van twijfel, er wordt alleen op gewezen, dat dc gevall en 
zeer zeldzaam zij n. Bovel)dien is hetgeen de heer De Hoog 
stelt toch wel zeer vee] ruimer dan hetgee n de RC'geering 
heeft aangenomen. ?fanr inderdaad kan worden gezegd dat, 
als iemand kan aantoonen, dat hij in vasten dienst zou zijn 
opgenomen en door bijzondere omstandi gheden die verwach
ting niet in vervullin g zag gaan, een desbetreffend verzoek 
in overweging zal worden genomen. 

Ten slotte wil de Regeering den heer Thamrin dank zeg
gen voor den door hem aan het ontwerp verleenden steun. 

De heel' Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Ik "eb 
in mijn rede in cersten termijn zelf erkend, dat inderdaad 
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lst. VRRGADERIKG - nONDl,RDA0 27 .TIJN( 1935. 

Nadere wijziging ovel'l(an!!'bepalingen bllitenlandsche verloven (Onrl. 8 ) . 

(De Hoog.) 
de verandering "dienst" in "vasten dienst · t eigen lijk geen 
wezenlijke verandering brengt. Ik heb alleen een beroep 
gedaan op de billUkheid om ten aanzien van personen, die 
JdaarblUkelijk zoo goed hebben voldaan, dat zij in vasten 
dienst worden opgenomen, de vcrlofsmogclijkllGid mede te 
beoordeel en aan de hand van den in tijdelijken dienst door
gebrachten diensttijd. H et liikt mij een onbillijkheid, dat 
dergelijke personen eerst na 13 jaren dienst in de gelegenlleid 
komen om met buitenlandseh verlof te gaan. Het spijt mij 
dan ook, dat de Regeering geen aanleiding heeft lnmnen vin
den voor deze betrekkelijk kleine groep van mensehen een 
ujtzondering te maken. 

De heH De Hoog : Mijnhee r de Vool'zitter ! Ik wil be
g innen met ten aanzien van hetgeen de geachte Regecl'ings· 
gemachtigde gezegd heeft, het volgende naar voren te brengen, 

De Regeerirlgsgemaehtigde heeft gevraagd, of de bedoelde 
personen werkelijk dachten, dat zij in vasten dienst zouden 
komen. Inderdaad, dat dachten 2ij, want coll e"a's van hen "an 
11ict-Elll'Opeeschcn landaard, die dus 11iet in ~lc militie w~ren 

,- . ' 
Z\lll Jn vasten di enst gekomen op een tijdstip, waaTOp zij ook 
1n vasten dienst opgenomen zouden zijn, als zU niet hun 
militieplichten hadden vervuld, waartoe zij gedwongen W;11'en, 
omdat de militieplicht rust op de Europeesche ingezetenen. 
Wnt dit betreft kan ik den geachten Regeeringsgemaehtigde 
dus geruststellen. 

In de tweede plaats heeft de eerste medcdeeling "an den 
geadhten Regeerin gsgemachtigde mij niet al te zeer bevredi"d. 
De Regeering verwijst naur de :Memorie nl11 Antwoord en ze~t, 

d!lnl' ,"lUwt- eigen lijk ,'ccels, délt /)('paald e gendien b~i de R.q:!,~c-
1' 1I1g' kUllllen worden Yooq~('bra(,ht. Ik ZOIi hicl'op willen anl 

,voorden, dat deze zinsnede eigenlijk in hel geheel niets betee
k ent. Elk geval kan bij de R cgecring worden voorgebracht, dit 
is een mededecling, die niet in het minst aan de betrokkenen 
cenige hoop geeft; ieder kan wat "oorbrcngen bij de Re"ee
I'ing, 'Vaarom het gaat en waarom ik spec iaal gev raagd heb, 
was, dat dergelijke verzoeken in we J w i I Ic n d e overwe
ging lullen wOl'Clen ge·nomen. 

Nu geef ik toe, dat in het laatste gedeelte van ziin rode de 
gcnchtc Regcel'in gsgc machti gdc wool'den heeft (I·cbczi .... d die , d 0 0' 
111 0 gowenscht e richtin g wezen. Als de R egeering erkent, dat 
ten aanzien van zulke personen de billijkheid medebrengt -
cn dan geloof ik te dien aanzien starkeI' te stam, dan wie 
ook - dat d e menschen aans])raak moeten kunnen maken 
op ]~ l1I'opeesch verlof, zou ik de R egeering voor deze toe
zegging willen danken. 

lntusschen verneem ik nog gaarne, of mijn opvatti ng juist is. 
Verder wil ik nog iets anders zeggen, eigenlijk in antwoord 

op 'hetgeen de heel' Thaml'in gezegd heeft, maal' wat ook \' 001' 

de Hegeel'ing bestemd is. 
De heel' Thamrin heeft gezegd, dat de Re~e(,l'ing opge

komen is voor de belangen van degenen, die ondel' de over'
g-angsbepalingen vallen. Nu heb ik gehoord, dat de geachte 
R egeel'ingsgemachtigde hem daarvoor dank heeft betuigd. 
De heel' Thall1l'in heeft de zaak echte I' ni et goed begrepen , 
de Hegeering komt in het geheel niet op voor de belan gen 
van de menschen, die onder de overgangsbepalingen vallen, 
integendeel, de R egeet'ing geeft nu juist een interpretatie aan 
11et in di enst zUn, waardoo r een geheelc catagoric van men
~chcn wordt uitgcsloten, de personen, di e op 1 April 1932 
jn dienst, maal' niet in vasten dienst waren. Het is dus 
een beperking, een verkleining yan hetgeen men da ch t, want 
nu l\On men nog aannemen, aan de hand vlln de overgangs
bepalingen, dat als men op 1 April 1932 in dienst was, 
zij het ook niet in vasten dienst, men op grond van de 
bewoordingen dcl' ordonnantie wel degelijk aanspraak had op 
buitenlandsch verlof en dat is nu uitgeslotcll dool' de f,p
vatting del' Regeerillg. 

Nu wil ik nog evell wijzen op het vcrschil in opvatting, 
di e men op hct depart ement yall Financirn 0\'('1' det'g('l;.i ~,e 

(Thamrin, Westerouen van Meeteren, R. G,) 
zaken heeft. Ik wil daarvoor twee gevallen tegenover elk""r 
stellen namelijk hetgeen door mijn partijgenoot, den hem' 
B eets op den vragendag in het begin van dit jaar naar voren 
werd gebraeht over de ambtenaren, die uit den vasten dienst 
werden overgebracht naaI' het maandloonersl'cglement cn de 
opvatting, die de Regeel'ing thans huldigt. 

In het eerste door den heer Beets genoemde geval werd 
een pertinente toezegging gedaan, die ook in de H . B. B. L. 
is opgenomen. D e directeur van Financiën zeide echter loter: 
Wij dachten het eigenlijk eerst zóó op te vatten, mant' bij 
nader inzien hebben wij een andere opvattin g en daarm ede 
werd de vraag van den heer Beets teruggewezen . Thans zegt 
de Regeering: "Eigenlijk bedoelden wii a ll een te zeggen dat 
de maatregel slaat op personen in vllsten dienst, ma.ar dat 
hebben wij toen niet gezegd en dat vertell en wij U nu even". 

Een dCJ'gel\ike wisseling van inzicht maakt, dat men tell~ 
slotte ook llict meel' wpet waaraan men zich moet houden , 
Aan den letter van cle wet j Neen, want de Regeering zegt 
in het ontwerp, dat Zij zich van dien lelter niets aantrekt 
ell andere bedoelingen heeft, die nu even worden vastgelegd, 
1'oeh behoort men zich vast te houden aan de opvatting der 
Regccring. '\Vanneel' deze echter om de twee lilaanden 
vCJ'andeJ't, welke \ ' flst;~hf'id geeft dnt dan HOIl de betl'oldi:en 
amh1(,llaJ'eJl ~ 

Naa r aanleiding Vllll hetgeen d e hec r 'l'hallll'În ze ide, moet 
ik toch opmerken, dat als hij zegt dat el' niets is gebeUl'd en 
do t de Regeel'ing hiel' verdedigt de rechten va.n de personen 
op wie de overgangsbepalingen toepasselijk zijn, hij er zacht 
uitgedl'ukt, toch een beetje naast is, 

De he('1' Thamrin: 1\lijnhee r de Voor?itfct' ! Gaal'ne lOU 

ik even mijn woorden vCl'c1uidelUken. Ik geloof, dat de heer 
De Hoog abuis is wllnneel' hij zegt dat ik zou hebben ver
klaard dat met deze bepalingen de Regeering heeft gewaakt 
voor de belangen del' betrokken ambtenaren. Ik heb alleen 
bedoeld te zeggen, dat het vorig staatsblad alleen bedoelde 
de rechten vast te leggen va n die ambtenaren, die nog onder 
de' verlofsregeling vallen en dat daarmede werd voorkomen 
het verliezen van het recht op verlof door hen die niet onder 
di(l 1'l' g'l' ]in g yil']l'Il. Ik n1('( ' \1 hif'l'lIl('dC' n1\jn wool'C1en vol· 
doende te hebben to,'grlieht. 

D e heer W esterouen van Meeteren R egee r ingsgemach
tigde: Mijnheer de Voorzittel' ! De heer Van Helsdingen heeft 
speciaal de aandacht gevestigd op de onbillijkheid ten op
zichte van personen die redelijken grond hadden om te 
verwachten dat zU eerlan g met buitenlandseh verlof zouden 
gaan. De Regeel'ihg nu geeft toe, dnt h et ontnemen van aan
spraak op buit enl:lndsch \,(,I'lof een harde maatregel ]s, die 
evenwel door de tUclsomstand ighcden w(,I'cl geboden. Begint 
men eenmaal met uitzonderingen te Illal,en, dan moet de 
Regem'i ng zich toch wel bepel'ken tot zee l' bepaalde gevallen 
en kan zeel' moeilijl< yel'del' worden gegaa n, dan in d e over
gangsbepalingen al is gedaan, 

(De heel' Van IJ: els din gen: Als men het nagaat, zal 
men zien, dat het hiel' slechts zeel' weinig ambtenaren betreft, 
die mcn met een uitzonderingsregeling zou kunnen helpen.) 

ln iedel' geval bevat cle regeling de bepaling, dat de gou
verneur-generaal in bijzondere gevallen daarvan kan af· 
wijken. Voor gevallen als ik zooeven heb genoemd zou 
daarvan gebl'llik Ii:Ullll en worden gemaakt. 

D e heel' De Hoog heeft verschillende opmerkingen gemaakt 
en onder anderen gewezen op woorden, door den dlrecteur 
van .B'inanciën in ander vcrband geuit. waarop ik thans uitcl'~ 
aard moeil\jk kan ingaan. 

( De heel' D e Hoog: Ik heb het geval van cle maandloo
ners alleen als \'ergelijkingsobject aangehaald,) 

'\Vel wil ik ingaan op de mededeeling, dat het den heer 
De Hoog verkeerd lUkt, dat de Regcel'in g zoo maal' in eens 
yan standpunt vel'andcl't. R et geach1e Jid meent, dat de Rc-
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Nadere wijûging o,vcI'gangsbcpalingen buiten landsche verloveu (Ond. 8). 
Wij zig ing ordonnantie op de personeele belastin g (Ond. 12). 

(Directeur van Financiën. ) 
geering eerst de meening was toegedaan dat ambtenaren die 
niet in vasten dienst waren, later toch wel gebmik van het 
verlofsreeht zouden kunnen maken en dat dit idee nader
hand veranderd is. 

Zoodanige interpretatie is, ik heehaal het, nimmer aan de 
regeling gegeven. De heer De Hoog zal wel weten, dat zeer 
veel gebruik wordt gemaakt van den term nin dienst" 
wanneer "vaste dienst" wordt bedoeld; waarin uitsluitend 
in vasten dienst zijnden aanspraak op verlof hebben is als 
van zelfsprekend aangenomen dat zij alleen bedoeld waren. 
U( herhaal nog eens, dat de Regeering thans alleen tot deze 
aanvulling is overgegaan om de ill de toelichting gevende 
l~edenen, terwijl anders eenvoudig met toepassing van de 
regeling zon zijn dooegegaau, zooals dat altijd is gebemd. 

Verdel' heeft de heer De Hoog nog een opmerking gemaakt 
ovee de mededeeling der Regeering, dat bepaalde gevallen 
bij de Regeering kunnen worden voorgebracht. De heer De 
Hoog beschouwt dat als een nietszeggende mededeeliug. Dit 
is toch uiet de bedoeling der Regeel'Ïng geweest. Als de Re
geering van p'lan was geweest om op dergelijke ver"oeken 
niet in te gaan, zou Zij dit duidelijk gezegd hebben. Als 
gezegd wordt, dat bepaalde gevallen bij de Regeeri ng kunnen 
worden voorgebracht, slaat dit op de bepaling iJl de 
regeling, die den Gouverneur-Generaal de bevoegdheid geeft 
om in bij"ondere gevallen van de bepalingen af te wijken. 
Zooals ik reeds heb gezegd, z~ll de Gouverneur-G eneraal 
daarvan zeker in daarvoor iJl aanmerking kom ende gevallen 
gebruik maken. 

De Voorzitter: De beraadslagingen zijn hiermede geslo
ten. Wij I<UIU1en thans tot de stemming overgaan. 

De ontwerp-ol'donnantie wOI·dt zonder hoofdelijke stem
llllllg aangenolllcn. 

De vergadering wordt te 12.47 nU!' 11.111. VOO I' korten tijd 
geschorst en daarna hervat. 

De Voorzitter: Aan de orde is de hervatting 
del' behandeling van de ontwerp-ordon
nantie tot wijziging va.n de ordonnantie 
op dep ers 0 n ee leb e I ast i n g (S t a a t S b I a d 
1908 No. 13), Zit t. 1934-'35, 0 u d. J71. Zi t l. 
1935 - '36, 0 n d. 12), a I s ge w ij z i g d b ij not a 
van wijzigingen (stuk 2). 

De heer De Bruyn Kops, directeur van Financiën: Mijn
heer de Voorzitter! Met betrekkiug tot onderwerp 171 
hebben vier geachte leden het woord gevoerd, waarvan drie 
geachte ledeu door mij tezamen kunnen worden beal11woord, 
nl. de heeren Soetardjo, Soeroso en Ratu Langie. Deze leden 
kwamen met het verzoek of eventueel aan de assistent
wedana 's vrijstellin g van de personeele belasting voor het 
houden van een auto kan worden mogelijk gemaakt. 

Ik moge in dit verband nog even teruggrijpen tot de be
doelinD' en de geschiedenis' van dit ontwerp. Deze kwestie 
is het 

0 

eerst aan de orde gekomen het vorige jaar bij de 
behandeling van de 111e begrootingsafdeeling, toen vau de 
zijde van den Volksraad werd verzocht, een eind te maken 
Han de vl'ijstelling van personeele belasting voor de auto
mobielen van verschillende categorieën ambtenaren, o.a. van 
het Binnenlandsch Bestuur. Deze materie is toen onderzocht, 
ook met betrekking tot de vraag, die toenmaals gelijktijdig 
is gesteld over het veranderen van vrijstellingen ten behoeve 
van kamponghoofden in de buitengewesten voor paarden in 
die vOor rijwielen. Een en ander leidde tot de conclusie, dat 
het geheele systeem van vrijstellingen, zooals dat in de ordon
nantie op de persolleele belasting was geregeld, diende te 
worden herzien en dat men fundamenteel diende af te stap
pen van vrijstellingen ten behoeve van die ambtenaren, waal'-

voor in wezen behoort te wOl'den voorzien door de reis
regelingen. ,Vandaar, dat in dit ontwerp, waarmede het 
college zich in het algemeen heeft kunnen veJ'eenigen, uitge
zonderd d~ algemeene vrijstelling, zooals die bestond voo,.. 
consulaire ambtenaren en VOOr speciale rubrieken, zooals die 
zijn blijven bestaan en zijn ingevoegd voor desa
hoofden op Java en kamponghoofden in de buitengewes
t en en wijkmeesters, geheel is gebroken met het systeem van 
vrijstellingen. De lijsten van vrijstellingen, zooals die thans 
bestaan en zijn vastgesteld bij beschikking van daal·toe bij 
ordonnantie bevoegd verklaarden met betrekking tot de ver
schillende grondslagen, .ijn in dit verband geheel komen te 
vervallen en zoodoende is het eigenlijk algeheel buiten het 
stelsel -om, dat men nu zou willen gaan invoegen de vrijstel
ling van personeele belasting in verband met ee n tC'gemoct
koming voor het bezit van een tl'ansportmiddel \'001' een be
paalde categorie ambteu81'cn. 

Voor ik vCl'der ga, zou ik DOg een en ander in het midden 
willen brengen met betrekking tot het voorbeeld, door den 
heer Soetardjo aangehaald, n.l. dat die vrijstelling vroegeI
wel bestond voor verschillende onderdistrictshoofden en dat 
hij er onder anderen zelf van had geprofiteerd in de I'esidenti" 
Rembang, terwijl het hem bekend was, dat Cl' zelfs nu, na 
de invoering der bestuurshervorming, nog assistent-wedana 's 
zijn, -onder anderen i11 de residentie Batavia, die voor hun 
auto ee n vl'ijstelling hebben van de pcrsonee]c belasting. 
Daaraan ye rbond de heel' Soetal'cljo de veaag, of dit niet kall 
worden uitgebreid tot andere assistent-wedana 's. Nu moet 
ik erkennen, dat ik eenigszins was verrast door de voorbeel
den van den heer Soetardjo, niet het voorbeeld, dat hem zelf 
betreft en dat uit de jaren omstreeks 1920 dnteelt, mam
wel door de meer r ecente voorbeelden. Vroegel' was dat 
systeem vrij gebruikelijk en de r egeling ervan was geheel 
overgelaten aan de hoofden W1Jl gewestelijk bestuur die kon
dell ucpHlcl1, wic iJ] aanmel'ldJlg zouden Jnll1llen worden 
ge.bracht voor de vrijsteIling van belasting voor vet'voer
middelen, waartoe bij besluit de bevoegdheid was verleend_ 
Maar juist in de allerlaatste- en zeker in de laatste dI'ie à 
vier jaren is het algemeene gevoelen geweest, bij den geheelen 
B. B. djenst en ook bij de leiiling Llaarvan, dat verschi ll ende
categorieën ambtenaren voor den dienst geen behoefte hebben 
aan een automobiel, met name Qok niet de ass istent-wedllna 's. 
Ik heb mij daarvan persoonlijk oveJ'tuigd, en wanneer ik 
daaraan nog toevoeg, dat ook bij reiswezen de ,'eistoelagen,. 
die aan de ondru·distrietshoofden op Java en lV[adoera wOJ'den 
toegekend, uitsluitend zijn gebaseet'd QP het aanhouden van 
paard en wagen en andere bijkomende onkosten, dan bl\jkt 
daaruit dat in geen enkel geval bij reiswe:len gerch:end is op· 
een toelage, gebAseerd op het aanhouden van een auto. 

Wanneer er dus op Java nog gouverneursbesluiten blijken 
to bestaan, waarbij aan sommige assistent-wedana 's - en ik 
kan niet anders dan geloovell dat het uitzonderingen zijn -
vrijstelling is verleend van personeele belasting, waartoe de 
gouverneurs volgens de thans bestaande regeling de bevoegd
heid hebben, dan komt dit in het geheel niet overeen met de 
algemecuc tendellz, die in de laatste jaren is gevolgd . Dat 
moet dan worden beschouwd als een extraatje, dat enkele assis
tent·wedana 's op het oogenblik genieten. Hieraan komt dus 
een eind b\i de regeling, die thans wordt ingevoerd en waarbij 
zooals ik I'eeds heb uiteengezet in het algemeen gespl'oken de 
vl'ijstellingen vervallen, behalve die van de desahoofden, 
kamponghoofden en wijkmeesters. Dit is ook logisch, want de 
materie vall de persolleele belasting staat hiel' eigenlijk ge
heel buiten. \Vanneer iemand voor de uitoefening van zijn 
dienst het niet kan stellen uu ilen een bepaald vervoermiddel, 
is het logisch het mogelijk te maken, dat zoo iemand de ue
schikking krijgt over dit vervoermiddel en dat hem uaarvoor 
de noodige vergoeding wordt toegekend. Die vergoeding is 
echter gelegen in de reisregeling, een autotoelage, of in het 
declareeren, waartoe men de bevoegdheid heeft. 



9 
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Wijziging ordonnantie op de personeele belasting (Ond. 12) . 

(Directeur van Financiën.) 
I s het gebruik van een auto noodzakelijk, dan is dit in de 

zQocven genoemde r egelingen verdisconteerd, en dan behoort 
daarin ook ycrdisconteet'd te zijn de verschuldigde personeele 
belastin g voor het aandeel van het dienstb.elang. Het gaat 
dus niet om de vrijstelling van de personeele belasting, maar 
om het ~l ] dan niet voldoende zijn van de reis- oÎ andere 
toe1agen . Nu is de situatie dus, dat de assistent-wedana 's op 
Java en j\r[adocra in het algemeen niet gecenseerd ",,-ord t.: n 
een auto voor hun dienstuitoefening nooelig hebben. 

(De heel' S 0 eta r d j 0: En hoo is de toestand in de 
buitengewesten t) 

Daar is de situat ie ccnigszins anders. Daar zijn de ressor
ten zecr veel grooter maar toch, ik zal daarop aanstonds nog 
terugkomen naar aanleiding van hetgeen het geachte lid de 
heer Ratu Langie heeft betoogd, kan ik reeds bij voorbaat 
zeggen, dat ook in de buitengewesten slechts bij uitzondering 
een auto toelage is toegekend aan de districtshoofden. Dit 
gebeurt o.a. in Sumatra's Westkust en Menado. 

(De heel' Rat u La n g ie : De assistcnt-wedana 's zijn 
onderclistrictshoofden. ) 

Ze hebben misschien een anderen titel, maar in ieder geval 
is de tCl\denz op Java en Madoera, dat het voor de dienst
uitoefening niet Doodig is dat de assistcnt-wcdana 's een auto 
houden. 

Nu is dus het verzoek van den heer Soetardjo, waarbij de 
heeren Soeroso en Ratu Langie zich aansloten, of men niet 
incidenteel een regeling kan treffen, waarbij rekening wordt 
gehouden met het aanhouden van een auto voor den dienst, 
ook op Java en Madoera. 

ZoonIs ik reeds heb gepoogd uiteen te zetten zou men dan 
moeten beginn en mot aan te ioonen, dat het gebruik van een 
aut.o inderdaad noodzakelijk is voor de dienstuitoefening. Dit 
nu is een ~vesti e, d.ie niet rechtstreeks het departement van 
Financiën regardeert. Wat het departement van Finaneiën 
en met name het kantoor van reiswezen rechtstreeks regar
deert, is de hoogte van de reistoelagen, die aan de betrokken 
ambtenaren worden toegekend en die zich thans voor J ava en 
Madoera, wat de onderdistrietshoofden betreft, ongeveer be
wC'C'gt tusschcn de f 15 en .f 25. f 15 en f 20 zU n de meest 
voorkomende bedragen, waarbij dan niet js rekening gehouden 
met het houden van een auto. 

Wanneer nu blijkt - en dat zal in hoofdzaak moeten 
worden uitgemaakt dool' het B. B. - dat hiel' en daar 
ook op Java toch wel behoefte bestaat aan een auto voor 
dienstuitoefe ning, ligt het toch in de rede, dat zulks wordt 
ter kennis gebracht van het departement van Financiën of 
het hoofd van reiswezen, waarbij de betrokken auto
riteiten zich derhalve in onderling overleg znllen hebben 
te vel'gewissen. M:ocht zich dan indel'daad zoo'n geval als 
uitzonderillg" voordoeII, dan zal naar lIlUn Illccning wel dege
J~ik in dc reistoelage voor zoocla ni ge ondcrclistL'ictshoofden 
rekc ning lIloeten wOI'Jen gehouden met het uit een oogpunt 
van dienstbelang houelen van een automobiel. 

1k betwijfel dus geenszi ns a priori wat ook de hecl' SOO1'080 

nacler aanvoerde, dat inderdaad, wanneer sonJllligc assistent
w cdn nn 's een auto hebben, clie niet in dc eerste plaats voo,' 
eigen gebruik (li cnt. Ook wil ik niet bestr Uden het betoog 
van den heer Ratu Langi c, dat door de sa menvoegi ng van l'es~ 
sOI'ten in de buit.engewesten de rayons van sommige distl'icts~ 
en ondel'distl'ictshoofden veel grooter zU n geworden. ]'1:i s~ 
schicn kom en dergelijke gevallen op de buitengewesten wel 
mecr voor dan op Java en ]'fadoera, maal' mcn zal toch ook 
dan nog naar mijn mccning moeten afzien van een tege~ 
moetkoming in den vorJll van vrijstelling in de person eele 
belasting en moeten ondersteunen het veel juistere stelsel 
dat bU deze gelegenheid in dit ontwerp is geconsolideerd, 
111. dat men de noodige tegemoetkoming zal hebben te vinden 
in de reistoelage, waarin die belasting naat' reden van dienst
b elang \8 verdisconteerd, en dat eveneens voor de hier be~ 
doelde districts- en onderdistrictshoofden. 

Handelingen. Zittingsjaar 1935-1936. 

De heer Van Helsdingen heeft nog gesproken over tie 
terminologie van art. 15 (4) der ol'donnantie, waa l' wordt 
gesproken van het tel' beschikking hebben van een of mcel' 
paarden, rijwielen enz. HU vroeg of het niet beter was (le 
materie geheel positief te stellen en het woord "bepaalde" in 
te lassch en tusschen de woorden "meer )} en "paarden", 7.00-

dat men niet meer behoeft te twijfelen of het wel den eigenaar 
betreft. Hoewel ik kan aanvoelen wat het geachte lid wenscht 
te fixceren, geloof ik toch dat aan zijn wenseh niet wOI'dt 
t egemoetgekomen door deze inlassching, wij l men dan in 
strijd komt lIlet hetgeen volgt. Het doet mij genoegen het 
geachte lid instemm end te zien knikken, immers uit het 
daaropvolgende blijkt, dat het niet prec ies dezelide voor
werpen behoeft te betreffen. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Inderdaad, maar als 
het woord "bepaalde" wordt ingevoegd , moeten de woor~ 
den "ook a l worden niet steeds dezelfde verstrekt", word en 
uitgelicht.) 

Die consequentie zou noodzakelijk moeten worden aan~ 
vaard, doch dat zou niet in overeenstemming zijn met de 
strekking der bepaling. Men heeft hier willen treffen 
degenen die permanent de beschikking kl'ijgen over een beo 
paald object. 

(De hee l' Van H e l s di n gen : Een "bepaald" objeet?) 
Een zeker object, dat den grondslag voor den aanslag 

bepaalt, doch dat behoeft dan niet altijd hetzelide rijtuig 
of dezelfde auto te zijn. 

Hel is bv. denkbaar, dat een medicus ecn maandabonne
ment afsluit met een garagehouder en de permanente be
schikking heeft over een auto. In een zoodanig geval behoort 
hij volgens de wetgeving op de pOl'sonoole be1asting in do 
bela sting te worden betr{)kken. Maar de garagehouder kan 
hem iederen dag een andere a.uto zenden; als hij daal'mede 
genoegen neemt, wordt geen afbreuk gedaan aan het pel.·
manent de beschikking hebben over een bepaald soort voer
tuig. Dat is de bedoeling geweest. Ik geef toe, dat men er iets 
tussehen door kan laten glippen, waarbij de interpretatie van 
de wetgeving in de praktijk in uitzonderlijke gevallen op 
moeilijkh eden stuit, maar il, geloof, dat n\en daarvoor ni.et ul 
Ic hedue'ht behoeft t e zijn. 

Ik kan nog naar voren brengen, dat eigenlijk gezegd deze 
regelin g t en naaste bÜ is ovcrgcnomen uit de Nedcrlalldsche 
wet op de p el'soneele belasting. 

A,·t. 26 van deze wet luid t als volgt : 
"Wie krachtens overeenkomst de besehikkin g heeft 

over één of meer paarden van een ander, wordt te dier 
zake geacht een gelijk a.antal paarden te JlOud en, ook al 
wordell niet steeds dezelfde verstrekt; .. . enz," 

Daar heeft men inderdaad een zoo sc1ula J' ~C'11c jU1'is'PJ'\1 ~ 
dentiC' ovel ', dat het Clall den ccnC'1l kant moeilijk is pl'ecÎes 
aa n te geven, hoe deze bepaling in de pl'nktÜk werkt. 

:MauJ' een schaarsche jurisprudentie gecft aan den anderen 
kant aan, dat de belastillgadministralie met de desbetreHende 
bepaling weinig moeite heeft geha.d, In de toelichting, cU e 
gegeven is in de editi e van de bekende f il'ma Schuul'l11 an & 
Jordens, die men wel als officieel kan beschouwen vanwege 
de bron , waaruit de toelichtingen meestal worden geput, 
leest men: 

"De bedoeling van het artikel blUkt duidelijk uit het 
woord bes e hik kin g. De wetgever wil, dat belas
ting worde betaald voo I' paarden, die m en evenals eigen 
paarden kan gebruiken, wanneer men verkiest. Het zou 
cene onjuiste uitl egging z\jn, dat icmand, die met een 
ande r overeenkomt, dat deze hem clagelUks hv, nam' 
zijn kantoor zal laten rijden, deswege b.elastingpliehtig 
wordt. 

Van den ander en kant is de redactie er op in gcdcht 
om ontduiking te voorkomen, waal' de wet de belas1 ing 
wil hebben geh even.. . .. . ... . .. enz." 
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lste VERGADERING - DONDERDAG 2ï JUNI 1935. 

Wijziging ordonnantie op de personeele belasting (Ond. l2). 

(Soetardjo, Va.n Helsdingen.) 
Tk geloof, dat, waar de uitdrukkelijke bedoeling van het 

artikel zoo duidelijk is vastgelegd - in de Memorie van 
Antwoord naar aanleiding van een vraag in 11 et Afdeelings
verslag en na hetgeen door het geachte lid , den heer Van 
Helsdingen naar voren is gebracht en na hetgeen ik hierop 
heb mogen antwoorden, - deze sitnatie toch wel aanvaard
baal' mag worden geacht. 

De andere opmerkingen van den heer Van Helsdingen mag 
ik hier voorb~gaan, omdat dezelve nader aan de orde zullen 
worden gesteld. 

De heer Soetardjo: 1I1ijnheer de Voorzitter! Na de nadere 
toeljchting van den geachten Regeeringsgemaehtigde, moet ik 
inderdaad erkennen, dat het niet wel mogelijk is het verzoek 
te handhaven, om aan assistent-wedanaJs vrijstelling van 
-personeele belasting te geven voor het bezit van een auto, 
gezien het principe - waarvan in het ontwerp is uitgegaan -
dat aan alle vrijstellingen op dit gebied een einde moet worden 
gemaakt. Het is daarom met erkentelijkheid, dat ik de toe
zegging van den geachten Regeeringsgemachtigde heb gehoord, 
dat, indien kan worden aangetoond, dat JlCt gebruik van een 
auto door onderdistrictshoofden als gewenseht moet worden 
beschouwd, een verbooging van de reistoelage kan worden 
tegemoetgczien. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, ik moet wel bezwaar maken 
tegen de mededeeling van den geachten Regeeringsgemaeh
tigde, dat zulk een tegemoetkoming alleen bij wijze van 
uitzondering mag worden gegeven. Ik heb het voorrecht 
gehad onlangs Java van west naar oost te bereizen en daar
bij aanraking te krijgen met Indonesische bestimrsambte
naren van hoog tot laag. Ik kan U mededeelen, dat de klacht 
omtrent te geringe reistoelagen, die ik daarbij heb vernomen, 
algemeen was. Er werd over geklaagd dat, als gevolg van 
de verlaging der reistoelagen, de bestuursambtenaren een
voudig niet meer in staat zijn behoorlijk hUIl wel'kzaamheden 
te verrichten zonder de uitgaven, die bij hUil dienstreizen 
moeten worden gedaan, gedeeltelijk zeli te bekostigen. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Is dat niet iets, itat 
bij Md. IV thuis behoort ?) 

Het staat hiermede in verband en daarom breng ik bet 
hier voor. Met het oog op deze klachten zou ik er bij de 
Regeering op willen aandringen, bij de beoordeeling der 
urgentie of eell assistent-wedana voor dienstgebl'Uik ecu auto 
noodig heeft, van een breed standpunt te willen uitgaan. 

I rct is mij al te zecr bekend, dat men zic h bij de beoor
dccling dezer geva llen door andere overwegingen dan dienst
belangen laat leiden, iets waarover ik niet in den breede 
behoef u it te weiden. Het zij . voldoende, wanneer ik de 
Hegeering hierop wijs. Ik zou daarom de Regeering zeel' 
erkentelijk zijn, wanneer Zii mii bij deze gelegenheid de 
toezegging zou willen doen, dat zij bij de ueool'deeling der 
ul'gentie, om een assistent-wedana bij zijn dienstuitoefening 
van een auto gebruik te doen maken, zich op een breed 
~tandpunt zal willen stellen. 

De heer Van Helsdiugen : Miinheer de Voorzitter! Nog 
een enkel woord. Bij interruptie heb ik zelf den Regeerillgs
gemachtigde al laten zien, dat ik er mij van bewust was, 
<lat invoeging van het woordje "bepaalde" in art. 1.5 (4) del' 
ordonnantie moeilijkheden met zich zal brengcn in verband 
met hetgeen verder volgt. Ik erken dus, dat uit zulk een 
wijziging moeilijkheden wuden kUllDén ;vool'kolllcn, omdat 
onwill ekeurig het gevolg daarvan zou kunnen zijn, dat men 
zoodan ige ovel'eenkomsten sluit met autoverlnllu'del's, dat 
mCll , hoewel mcn uit redelijke overwegingen pc t"Sonecle be
l<l st ing zou moeten betalen, toch daal' \T~jgcsteld VHU zou zijn. 

Ik heb overwogen, of dit gevolg wellicht voorkomen kan 
worden door de redactie te doen luiden: ,,'Vie krachtens 
overeenkomst voortdurend de beschikldng heeft over .. . ... ", 
maal' waar de Regeeringsgemachtigdc mij zoo nadrukkelijk 

(Soer080, Ratu Langie, Directeur van Financiën.) 
heeft gezegd, dat do gevolgde tekst ontleend is aan de Hol
landsehe regeling en daar nooit ernstige moeilijkheden zijn 
voorgekomen, mag ik aannemen, dat ook hier moeilijkheden 
zullen uitblijven. Toch wil ik een verzoek aan de Regeering 
doen en wel om de autoriteiten die de aanslagen zullen moeten 
vaststellen uitdrukkelijk mede te deelen, de hier gehouden 
discussies, zoodat ook bij overeenkomsten als waarop ik het 
oog had, waarbij dus contracten worden aangegaan tusschen 
personen en antoverhuurders voor het geregeld naar kantoor 
brengen, of voor het rijden van visites, wat nog iets anders 
is dan een overeenkomst als wel door doctoren gesloten wordt, 
waardoor zij voortdurend de beschikking over een auto krii
gen, duidelijk is, dat de bedoeling der ordonnantie geen 
andere is dan bij deze besprekingen naar voren is gekomen. 

De heer Soeroso : Mijnheer de Voorzitter! Ik meen uit het 
betoog van den geachten Regeeringsgemachtigde, met betrek
king tot het verzo~k van den heer Soetardjo, te. mogen af
leiden, dat de Regccring toezegt, dat als het noodzakelijk 
wordt geacht dat <len assistent-wedana een auto onderhoudt in 
het belang van den dienst, deze hestuursambtenaar ook een 
vcrhóogde reistoelage zal ontvangen. Deze toezegging is voor 
mij echter niet bevredigend, omdat wanneer het noodig wordt 
geacbt dat een assistent-wcdana tel' wille van het dienst belang 
een auto houdt, bet mijns inziens alleen mogelijk is dit te 
verkrijgen door op den assistcnt-wedana de alltomobieJregeling 
toe te passen, maar wanneer dit niet geschiedt, is daarmede 
de zaak nog niet billijk. Immers, heeft men de noodzaak van 
het honden van een auto erkend, dan dient naar mijn meening 
de automobielregeling te worden toegepast op znlk een assis
tent-wedana. 111aar naar mijn meening zal zulk een geyal wel 
nooit voorkomen, want ik geloof niet, dat een gouverneur ooit 
gunstig advies zal uitbrengen omtrent de noodzakelijkheid van 
het houden van een automobiel door een assisten-wedunu. Im
mers, op het oogenblik worden ook de weduna 's niet geacht in 
de noodzakelijkheid te verkeeren, er een automobiel op na te 
houden in het belang van den dienst. Ik ben dan ook van mee
ning, dat de toezegging van den Regeeringsgemachtigde ni ct 
bevredigend is. 

De heer Ratu Langie : Mijnheer de Voorzitter! In verband 
met de toezegging, die ik van den geachten Regeeringsge
machtigde meen te hebben gehoord, dat nader overleg zal 
worden gepleegd, wil ik er den Regeeringsgemaehtigde op 
wijzen, dat ik niet heb gespt'oken ovel' districtshoofden, doch 
alleen over onderdistrictshoofden in de buitengewesten. Het 
is mij bekend, dat bij de regeling van de reisvergoedingen 
voor districtshoofden is gezegd, dat zij van auto's gebruik 
moeten maken voor de uitoefening hunner functie, maar van 
onderdistrietsboofden is niet gesproken. 

Ik merk nog op, dat, naar de Regeeringsgemachtigde zeide, 
er thans naar wordt gestreefd, alle vrijstellingen, ook die 
voor de hoogere ambtenaren, van het betalen van personeele 
belasting op auto's, af te schaffen. Maar welk bezwaar be
staat er dan tegen OITI, in afwachting van de algeheele op
heffing van de vrijstelling voor de assistent-wedana 's, hun 
dezelfde vool'deelen toe te kennen, die op het oogenblik de 
hoogere ambtenaren ook 110g genieten 1 

De heer De Bruyn Kops, directeur van Finauciëll: Mijnheer 
de Voorzitter! De heer Soetardjo heeft, onder erkenning dat 
het beter is, voor het oogenblik niet verdel' aan te dringen 
op vrijstelling in de pel'soneele belasting voor auto's van 
assistent-wedana 's, de Regeering verzocht, zich op een breed 
standpunt te stellen bij een nader in te stellen onderzoek 
naar de urgentie van het aanhouden van automobielen voor 
deze functionat'issen. Hij beriep zich daarbij op de door hem 
npgedane ervaringen gedurende een groote reis, die hij over 
Java heeft gemaakt, waal'bij hem de algemeene klacht ter 
oore kwam over een te bel<l'ompen uitkeering vanwege het 
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1ste VlmGADERING - DONDEHDAG 27 JUNI 1935. 

Wijziging ordonnantie op de personeele belasting (Ond. 12-). 

(Direct eur van Financiën.) 
Kantoor van Reiswezen. Ik moge oprncrken, dat dit verzoek 
wel eenigszins buiten het kader yalt van hetgeen thans aan 
de ol'de is. 

(De heel' S 0 e ta I' dj 0 : Ik bedoelde de reistoelage voor 
de assistent-wedana 's met het oog op de betaling van perso
!leole belasting voor hun auto's.) 

De bedoeling van den heel' Soetardjo heb ik wel begrepen, 
llfijnhecr de Voorzitter, het gaat er urn dat straks, wanneer 
er eventueel gevallen worden voorgebracht, van welke zijde 
ook, o"cr het <Hl'l1vaardcn vall de noodzakelijkheid voor de 
assistcllt-wedU'I13 's, om in d1icnst een automobiel te ,gdbruiken, 
Ol' C011 nüm stanc11nmt zal wOl'd1en ingenomen. 1\1aa1' ik tInoet 
toch opmerken, dat dit een punt is, waarbij men twee dingen 
dient te anclcl'scheiden, 11.1. of in het algemeen de toegekende 
rcistoclagcn wellicht te gering zijn cn of in dit opzicht een 
herziening zou kmulon worden OVErwogen, dan wel of in 
sommige onderdistricten een assistcllt-wedana een auto 
noodig heeft, want dan nllccn en ltiet omdat mcn de 
l'cistoelage an sieh en afgescheiden van het clement of een 
auto voor dcn dienst noodig is, te laag vindt zou er sprake 
JUII1I1Cn zi,j n viln hetgeen de heer SoctHT'djo in zijn inter
l'llptie bedoeld heeft, Men llIoet deze zaken wel goed uit 
elkaar houdcn. Op de algl'lIlcene hoogtc van de rei stoelagen 
kan ik op het oogenblik lIiet ingaan, die houdt o.m. vor
band met de algemeen. bezuiniging. Aan den anderen kant 
moeten gel'cchtnwrdigde uitgaven ook vergoed worden en het 
ligt in de rede, dat eventueci'e Idaehten daarover ook zeer 
gTLHldi~ word en onderzocht, Ook persoonlijk sta ik or buiten
gewoon krachtig op, dat evcntueele gefundeerde klachten 
met de noodige voort\'arendheid wOl'den onderzocht. 

J~en andcL' pmlt is de bcoorueeling \'an de behoefte van 
aS!:\l'stcnt-wcdana'os in OSOtl'lll\\gc ressorten aan een anloo Dit is 
con materie, di-c in de eerste plaats heoordeeld kan en moet 
worden door JlCt departomont van Binnenlandseh Bestuur. Het 
departement van Binnenlandseh Bestunr zal zich daarbij na
tuurlijk ter dege van aliIe omstandigheden rekensdhap geven 
en van de zieillSwijze van dit departement hangt in dit opzicht 
dus belangrijk veel meel' af dan van het inzicht van het depar
Jn cnt \"all Fi1l::tIl ciën . 

.. \an deI\! heer Van Helsdingen zeg i.k naar aanleiding vall 
2~y n in tweeden termijn gedaan verzoek gaarne toe, dat den 
betrokken autoriteiten cr op lZal worden gewezen, dat bij de 
1I-anslageJi. in de p ersoneele belasting wel degelijk ten volle 
rekening moet worden gehouden met de bedoeling van het 
hier voorge'bl~acht ontwerp, zooals deze nader is uitgedrukt 
en gebleken iJl de gedachtenwisselingen die in de schriftelijke 
titukken en verder heden in dit college hebben plaats gehad. 
Het staat dus reeds vast, dat duidelijk zal wOl'den yoor
geschreven, dat overeenkomsten voor hct brengen en halen 
van huis mHlI' lUlIÜOOl', of naar school en dergelijke, in geen 
geval zull en worden opgevat als een basis voor een aanslag 
in de personeele belasting, 

H etgeen het geachte lid de heer Soeroso in tweeden termijn 
heeft medegedeeld komt hierop neer, dat de heer Soeroso 
niet bevredigd is door hetgeen ik in dit verband heb knnnen 
toezeggen. Daarin kan ik weinig verbetering brengen. Van 
de .zijde ,iler Regeering w.Dl'dt toegezegd, dat in gevallen, 

waarin het aanhouden van een auto yoor de dienstuitoefe
ning urgent is, den betrokken onderdistrict 'hoofden in de 
kosten daarvoor op de gewone wijze van de reisregelingen 
zal wOl'den tegemoetgekomen, 

De heer Soeroso gelooft echter, dat daarvan iu de praktijk 
niet veel terecht zal komen, want, zegt het geachte lid, zelfs de 
wedana wordt op het oogenblik in het algemeen niet gecenseerd 
een auto \"oor den dienst noodig te hebben. Dit sluit ook vol
komen aan bij hetgeen ik zooeven ten aanzien van het betoog 
van den 'heer Soeta l'djo zeide, namelijk dat dit een materie is, 
waarin het departement van F inanciën, behoudens het 
algemeene element van de bezuin iging noch het eerste, noch 
het laatste woord heeft te zeggen, .maar het departement van 
Binncnlandseh Bestuur. Wanneer het laatstgenoemd departe
ment zegt : de assistent-wedana heeft geen auto noodig voor 
zijn dienst, het is zelfs ongewenscht, en de wedana ook n iet, 
dan is de directeur van Financiën zeker niet de aangew ezen 
persoon om den directeur van Binnenlandsch Bestuur tot 
een andere zienswijze te brengen, Wanneer men dus in de 
door den heel' Soeroso bedoelde richting klachten heeft en 
zich niet bevredigd gevoelt, komt het mij beter voor, de 
besprekingen over dit punt in dit college te houden, wanneer 
een andere Hegeel'i ngsgemachtigde op de plaats staat, die 
ik th ans inneem. 

Wat het betoog van den Ileer Hatu Langie in tweeden ter
mijn betreft, moet ik erkennen, dat bet .mij op het oogenblik 
niet bekend is, of de bestaaude ineidenteele voorzieningen 
in de buitengewesten, met name Sumatra 's Vir estkust (!n 
Menndo, waarbij wel degelijk rekening wordt gehouden met 
het gebruik van een auto in het belang van den dienst, 
betrekking hobben op districtshoofden dun wel op onder
cl ist I'ietshoofden. 

Op het oogenblik is dat niet van dOOl'Slaggcvcndcl1 lllLl'd, 

want wat gezegd is met betrekking tot de assistent-wcduna's, 
geldt in misschien nog sterker mate voor de onderdistrictshoof
den in de buitengewesten, die nog grooter afstanden moeten 
bereizen, Ik moge daarom mijn verklaring in dezen zin anl1-
\'lI l1en, dat, wanneer in de buitengewesten ten aanzien van 
ondel'clislrictshoofdcn l{an worden aangetoond dat de dienst~ 
uitoefen ing' het houden van con auto Ilooclig maakt, zeer 
zeker van de zljde van het departemont vall Financiën en 
het hoofd van reiswezen ~een enkel bezwnal' za l bestann om 
dat te doen uitkomen in de regeling voor de reistoe]agcn. 

De Voorzitter: Thans kan worden overgegaan tot stem
ming, met inachtneming van de bij nota van wijzigingen 
voorgebrachte wijzigingen . 

Do ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij nota van wijzigin
gen, wordt zondcl' hoofdclijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : Ik deel mede, dat de eerstvolgende vergade
l'ing eerst zal plaatshebben, nadat een rooster van werkzaam~ 
heden zal zijn verschenen. 

De vergadering wordt te 1.26 uur n,m. gesloten. 
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2de VERGADERING - DINSDAG 13 AUGUST liS 1935. 

VaststelJing der comm issies, als brdocld in ar't. 97 van het l~eglement van Orde. 

2de VERGADERING. lijkmatig over beide eomlHlSSles z\ill vCI'deeld en voor '00-
VC l' Cl' bezwaren tegen de indeelin g bestonden, was er ge

V c" g a cl e l' i 11 g van Din s cl ag 13 A u g ti S t ti s 1935. legcnheid die voot' te brengen . Ik heb niets dam'omtrent 

(Bijeem oepin gsuur: 11.40 VOOI'lI1 icldag.) 

Vaststellin g der comm issies, als bedoeld in al't. 97 van het 
Reglement van Ol·de. 

Voorzitter: de heel' MI'. W. H. VAN l:ltJ IJSD LNGEN. 

Tegenwoordi g mot den VOOl'zitter 15 leden, te weten; 

de hecren Blaauw, Van H elsdin gen, De Hoog, KCl'stCIl S, 
PI'awotosoemodilogo, Ratu Langie, Roep, Soangkoopon, 
Soetal'cljo, Soel'oso, Sosl'ohadikoesoemo, Tham rin, Vel'bool1l 
en Wcyel' . 

De Voorzitter: Geachte Med eleden! Ik open d eze vel'
gaclel'in g. 

Aall de ol·d e i s h e t vool' ste l tot vast
S te l I i n g van cl e t wee v ast c C 0 m m i s s i c SJ 

a I s h e cl 0 e I din a I' tik e I 97 v an hel reg 1 c
ment van or cl c, voo I' h et j a a I' 1935/1936. 

Zoo~ds U uit den brief, op ]2 dezer aan U toegezonden, 
zill zijn ~cb l ckcn. is dit het eenige doel deze I ' \'c l'gaclrring. 
Op 28 Juni j.1. is een concept-ontwerp voor de sn menstcllin g 
del' t."OllllllÎs~ i es J·ondgcdccld. Zoo\'cel ll10gclUk is bU clie 
sal\\l'nstl' \\ing zorg gedl'agen, dat de pal'tijclI ollge\'(,(, I' g('-

lTandelfngen. Zillingsjaar 1935- 19·36. 

vel'nomen. 

De voo l'gestelde indeeling is als volgt: 

ECl'ste Commiss i e 
M1'. W. H . va n Helsdingen (Voorzit ter) 
Mr. P. A. Blaauw 
R. P. Soeroso 
lt. Prawotosocmodilogo 
J. Vel'boom. 
P. A. Kel'stens 
B. Roep 
Abdul f irman gelal' l\1ahm'udja Soa ngkoepon. 

Tweede COlu mi ss i e 
F. H. de H oog (Voo l'zitter) 
Cl. A. Pb. Weyer 
IVI. H. rrhamrin 
H. H, Kan 
H. Ng. Sosl'ohadikoesoemo 
M. Soetul'cljo Kal'toadikoesoelllo 
lVII' . C. C. va n R elsclingen. 
Dl'. G. S. S. J. Ratu Langie, 

D eze indeeling wOl'dt zonder hoofdelijke stemmi'llg goed
gekeurd. 

De vcrga del'ing wordt tr 11.42 unr v.m. gestoten. 
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ordonnantie Oostkust van Sumatra (Oud. lU ). - Herzieni ng bakengeldol'dol1nantie (Ollel. 23) . 

3de VERGADERING. 

Ver g a del' i n g van Din s dag 3 S e p tem bel' 1935. 

(Bijeenroepingsuur : 9.25 voormiddag.) 

\Vijziging voorschriften overgave en overname beheer van 
landskassen e.d. (Oud. 10). - Vaststelling opcenten aan
slagen in de vennootschapsbelasting (Ond. U ) . - Wijziging 
venduvoorschriften (Ond. 13). - Nadere wijziging slacht
ordonnantie Oostkust van Sumatra (Ond. 11) . - Herzie
ning bakcngeldordonnantie (Ond. 23). - Aanschaffings
ordonnantie locale gemeenschappen (Ond. 2 4 ). 

Voorzitter : de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 16 leden, te weten: 

de hseren Blaauw, Van HeLsdingen, De Hoog, Kan, 
Kerstens, Prawotosoemodilogo, Ratn Langie, Roep, Soang
koepon, Soetardjo, Soeroso, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, 
Verboom en Weyer. 

(Van Helsdingen .) 
De heel' Van Helsdingen : ~.Lijnheer de Voorzitter! Ik kan 

niet ontkennen, dat kennjsneming van de Memorie van Ant
woord en het gewijzigd ontwerp mij eenigszins heeft ver
wonderd, Er is hiel' klaarblijkelijk ecn misvcrs tand. Immcrs, 
in het Gedelegeel'denvel'slag wns aan de Regeering de vraag 
gesteld of het uiet mogelijk was om aan het voorliggend. 
ontwerp een anderen ,"orm te geven zooal8 was aangegeven, 
Het oorspronkelijke ontwerp bestond uit twee artikelen, waar 
in het 1e artikel, lid 1, wordt verklaard: 

lI:Met nadere herziening en aanvnlling van de ordon
nantie van 15 Mei 1924 (Staatsblad No. 228), zooals die 
is gewijzigd bij de ordonnanties van 27 Januari en 24 
Februari 1926 (Staatsblad Nos. 43 en 73), den volledigen 
nieuwen tekst vnn bedoelde regeling algemeen bekend 
te maken dool' toevoeging vun dien tekst aan deze or
donnantie. " 

en in lid (2) aan de ordonnantie den nanm wordt gegeven 
van "Bakengeldordonnantie-1935 " , tel'\vijl het tweede artikel 
zou bepalen de inwerkingtreding van de ol'c1011nantie op een 
nader te bepalen tijdstip, Daal'n chte l' volgde dan als bijlag'c 
de t ekst van de ordonnantie, zooaiR d ie zou luiden nadat wijzi_ 

Regeeringsgemachtigden 
Heinsius. 

de he~ren : 

De Voorzitter : 
gadering. 

Geachte Medeleden I 

Braat, Hart 

gin g'cn zouden worden uung'el)l'Hcht. Nu lijkt mij deze wijze 
van redactie minc1c l' juist, omdat het mijns inziens veel 

en l'ationeeJel' is, WarUleel', zoon Is hicl' practisch u'ol'dt voor
gesteld, een geheel nieuwe bakengeldordonnantie wordt ge
geven, die nieuwe tekst in de ordonnantie zelf wordt opge
nomen en niet als bijlage van een ol'Clonnantie bekend wordt 
gemaakt. 

Ik open deze ver-

Aan ele orele is ele behandeling van: 

Ie. Deo n t 'tV e r p·o r don n a n tie tot w ij z i gin go 
v a 11 d e voo I' S e h l' if ten bet r e f fen deo v e 1'

gave en over.name van het beheer van 
Landskassen en andere Administl'atiën 
(Z i t tin g s j a a l' 1934--1935, 0 n d. 17 2 ; Z i t
t i n g S j a a l' 1935-1936, 0 n d. 10); 

2e. ]) C 0 11 t Wel' p-o .. d 0 11 n a 11 t i e tot v " R t s t e 1_ 
ling van het aantal opcenten op de 
aanslagen in de Vennootschapsbellls
tin g, bet l' e k kin g heb b e Il deo p tijd v a k
keil, w. I k ere i 11 d e val t tu s s e hen 30 Jun i 
J934 en 1 Juli 1935 (Ond. H ); 

30. De 
\' a 11 

1:1 ) ; 

ontwcl'p-ordonn311tie tot wijziging 
ee ni ge V e ndu-voorschrift e n (O nd. 

4e, Deo n t wor p - 0 l' cl 0 n n a n tie tot n alle l' C 

W ij z i gin gen a a n v u 11 i n g van deo r d 0 n
n a n tie 0 p der u n d- e n var ken s s I ach t 
in het gewest Oostkust van Sumatra 
zit tin g s j a a l' 1934--1935, 0 n d. 14 3 ; Z i t 
t i n g s ja nI" 1935-1936, 0 n d. 11) . 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zondcr 
beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomeu. 

De Voorzitter : Aan d e orde is de behande-
1 i n g van deo n t w e r p - 0 r cl 0 11 n a n tie, s t r e k
ken d e tot h e r zie n i n g cl e l' 0 r don 11 a n t ie i n 
Sta a t s b I a d 1924 N o. 228, I a a t s tel ij k g e w ij
z i g d b ij Sta a t s b I a d 1926 N o. 73, l' e gel end e 
de h eff ing van bakengeld en tot vast
stelling van den volledigen nieuwen 
tekst di e l' ordonnantie (z ittingsjaar 1934 
- 1935, 0 11 d. 17 :1 ; z it tin g s j a a r 1935-1936, 0 n d. 
2 3 ), in de Il ge w ij 7. i gd ent e kst van 0 n d, 2 :1, 
st u k 2 . 

.tlandellngen. Zittingsjaar 1935-1936, 

De aangebrachte wijzigingcn go\'en aan den ge\(\ enden tekst 
ecn heel uIldeI' aanzien ; het al'g'ulll ent del' Regcering cI;)t het 
hicl' s lechts ondergeschikte wijz igingcn bctreft, hetgeen ecn 
intrekking van de oude ordonnnntie niet l'echtvaurd.igde, kan 
ik lliet van veel gewicht achten. Wanneer de tekst vall de 
ol'donnantie, zoon Is deze in het oorspl'onkelijk ontwerp is op
genomen, in het ontwel'p zelf was opgenomen, zou daarmede 
verkregen zijn, wat nu langs een omweg verkregen zal worden 
dOOI' de bepaling van artikel '2. in dit gewijzig(\ ontwerp _ 
het ware bete l' 0111 vel'\\'uning te voo l'kotll en 011\ hiel' Ie 
spreken VH Il "art. ti" -, hetwelk d Cl! UO!LveL'ueul'-Genel'lwl 
mH chti gt clen tekst va n de ordonnant ie, zooals zij thans luidt, 
opnieuw en cloorloopend genumm erd, algemeen bekend te ma
ken dOOI' plaats ing in het Staatsblad van Nederlandseh-Indië. 

Ik kan dus d""e NDta van wUzi,gingen uiet toejllÎehen. Het 
voordeel van ll"el"'liehtelijkheid dat het oorspronkelijk ontwerp 
bood is vrijwel geheel te loor gegllnn. R et kost moeite om 
zich nu precies den tekst van de ordonnantie, zooals deze zal 
worden na de aanneming van dcze wijzigingen, voor oogen te 
stellell. Met behulp va n de oorspro nkelijke olltwel'p-ordon
nantie, zooals deze als aanhllngscJ vun het ontwel'p wordt 
opgenomen, is dit echter wel mogelijl<, maal' ik zou de Regee
rin g wel in overweging willen geven in dcn vervolge liever 
de methode te volgen, clie in het G(>dclegeet'dcnvel'slag is aan
gegeven, 

Er ismaal' één reden, waarom dc Regc€'ri ng wellicht gedacht 
heeft: lHat ik het advies in het Gedclegecl'denvcl'slag gegeven 
nict volgen, uI. dat, wanneel· de Regeering den nienwen tekst 
van de Bakengeld-ordonllllnti e, zoollis belichaamd in de bij
lage van het oorspronkelijk ontwcrp, had opgenomen iu het 
lichaam van dit ontwerp zelf, de nieuwe Bakengeld-ordonnan
tic in haal' geheel natuurlijk zo u zijn onderworpen geweest 
aan een amendeering va n den Volksraad, terwijl wij ons op 
het oogenblik strikt moeten houden aan de voorstellen del' 
Regecl'ing, zooals deze ons in di t nieuwe gewijzigd ontwerp 
worden \"oOl'gelegd. Ik zie den geachten Regeel'ingsgemachtig
de het hoofd ontkennend sehuddcn ; dus die gedachte heeft 
niet voorgezeten. Ondel'tusschcu is het op het oogcnblik niet 
mogclijk dat ik mct bepa~lIde \'o01'stellen kom ten aanzien van 
die deelen \'311 de ol'donnantie, welke op het oogenblik niet 
(JaB de ol'de ZlÎll gcst<,lcl. 
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He"ziening bakengeldordonnantie (Ond. 23) . 

(Van Helsdingen.) 
Na dit formeele bezwaar zou ik toch wel even de aan

daeht van de Regeering willen vragen , '001' enkele opmer
kingetl. Ik ga geheel accoord met hetgeen de Regeering heeft 
medegedeeld, dat het gewenscht is een splitsing aan te 
brengen van de huidige bakengeld-ordonnantie, namelijk dat 
sommige bepalingen daarvan in een ordonnantie en nndere 
in een re.geel'ingsvCl'()rdening worden vastgesteld. Ik meen 
inderdaad dat de geldende ordonnantie verschillende ad· 
ministratie"e bepalingen inhoudt die beter thuis behooren 
in een regeeringsverol'dening dan dat ze in een ordonn.antie 
worden vastgesteld. Ook ga ik met de Regeering accoord dat 
van een instellil,tg van een commissie van advies mijns in
ziens geen sprake behoeft te zijn. Ik meen dat dit niet noo· 
dig is. Wel zou ik echter de Vl'aag willen stellen, of de Re· 
geering bij deze wijzigingen advies heeft ingewonnen van de 
verschillende bavencommissies, zoodat de Regeering volko· 
men op de hoogte is van de wenschen en verlangens dezer 
officieele lichamen. 

Wat den tekst zelf betreft, moge ik de Regeering eenige 
suggesties gel'en, waarmede Zij eventueel later kan rekening 
houden. 

In het ontwerp, zooals het hiel' voor ons ligt, heeft de 
Regeering geen rekening gehouden met de toezegging, die 
bij de behandeling van Afdeeling IX van de begrooting voor 
1936 aan den Volksraad is gedaan, namelijk dat de grens 
voor vrijstelling van bakengelden kan worden verhoogd. De 
grens nu in artikel 3 is gesteld op 60 m 3, terwijl de Regeering 
een verhooging in het vooruitzicht heeft gesteld, doch alleen 
heeft medegedeeld, dat Zij nog niet zeker wist, hoe hoog deze 
verhooging zou zijn, omdat daarvoor een nader onderzoek in 
deze noodig was. Nu kan ik begrijpen, dat de Regeering er 
prijs op stelt, dat in deze ordonnantie, die in verschillende 
opzichten al een zekere tegemoetkoming brengt aan de 
scheepvaart, die haar in deze tijden zeer goed kan gebruiken, 
die tegemoetkoming behouden blijft, dat de Regeering daarom 
dit ontwerp nu toch wel gaarne alvast aangenomen wH zien 
en zich zal blijven voorbehouden om zoo spoedig doenlijk, 
na afloop van het onderzoek opnieuw met wijzigingen bij den 
Volksraad te komen. Ik zal daarom, ook om de formeele 
redenen, die ik straks reeds aanhaalde, niet met amendementen 
komen, maar wil er wel bij de Regeering op aandringen, dat 
Zij nà aanvaarding van deze ontwerp·ordonnantie door den 
Volksraad zoo spoedig mogelijk komt met een wijziging, wan
neer het onderzoek, dat al gaande is, daartoe aanleiding zal 
geven. 

In de eerste plaats zon ik ten aanzien van de voorl>ggende 
wijzigingen de vraag willen stellen, waarom het ba.kengeld· 
tarief in de ontwerp"Ûrdonnantie zelf is opgenomen. Het wil 
mij voorkomen, dat de vaststelling van het tarief, evenals 
da.t bij de posttarieven en andere het geval is, eigenlijk haast 
betel' in een regeeringsverordening plaats kan vinden dan in 
de ordonnantie zelf. 

In de tweede plaats zou ik aan de Regeering willen v"agen, 
wat de bctcckenis is van dezen zin, in art. 5 .dat de comman
dant der Zeemacht bevoe,!,d is om schepen en vaartuigen vrij 
te stellen van de betaling van bakengeld. 

Mijnheer de Voorzitter! In art. 3 van het aanhangsel van 
het oude ontwerp (Vorig zittingsjaar Ond. 173 st. 3) werd 
in sub d van het tweede lid gezegd, dat het bakengeld niet vel'· 
schuldigd is "voor schepen en vaartuigen, welker bruto inhoud 
minder dan zestig kubieken meter 'bedraagt". Nu zou ik 
de Regeering willen vragen, of het Haar ook niet gewenscht 
voorkomt, ter bevordering van de kleine kustvaart nog een 
tusschenstadium aan te nemen tusschen de vrijstelling en de 
volledige betaling van bakengeld. Ik zou in overweging willen 
geven de vrijstelling op te voeren tot 100 kubieken meter 
bruto inhoud, dan verder een half tarief in te voeren voor 
schepen tot een maximum van 500 kubieken meter bruto in· 
houd, maal' daarbij de beperking op te leggen, dat van deze 
faci li teit alleen kunnen genieten schepen, varende onder Ne. 

(Weyer, Hoofd van den Dienst van Scheepvaart.) 
dcrlandsche vlag. Waar wij kort geleden juist in den Volksraad 
ter behandeling hebben gekregen een nieuwe regeling betref· 
fende de kustvaart, waarbij de Regeel'Îng het m.i. volkomen 
juiste standpunt heeft ingenomen, dat de kustvaart in het 
algemeen gereserveerd moet blij ven voor de schepen onder 
Nederlandsehe vlag, acht ik het volkomen gerechtvaardigd en 
toelaatbaar, dat aan deze schepen onder Nederlandsche vlag 
een bijzondere faciliteit wordt toegekend boven schepen, niet 
onder Nederlandsche vlag varende, aan welke de Regeering 
vergunning wil geven kustvaart uit te oefenen. Wij krijgen 
dus op deze manier vl'ijstelling van bakengeld voor schepen 
onder de 100 kubieken meter bruto inhoud, daarnaast een 
tarief voor schepen in kustvaart, onder Nederlandsche vlag 
varende, tot een maximum van 500 kubieken meter jnhoud, 
terwijl het volle tarief voor alle schepen daarboven kan gelden. 

Ik breng dit naar voren, omdat ik van meening ben, dat 
het zeer noodig en gewensch t is, dat de kleine Indische kust· 
vaart wordt bevorderd door verlaging del' lasten van de 
bakengelden, al erken ik gaarne, zooals ik dat in de hoofd
zitting al heb medegedeeld, dat deze lasten, vergeleken met 
de havengelden en dergelijke zeel' stellig lichter zijn te noemen. 
Daarom hoop ik, dat de Regeering de suggesties, die ik heden 
heb gedaan, in ernstige overweging zal willen nemen en 
wanneer Zij toch komt met een nieuw wijzigingsvoorstel, 
waarin de grens van de vrijstelling van 60 kubieken meter 
bruto inhoud wordt opgevoerd tot een hooger aantal kubicken 
meter bruto inhoud, hoop ik, dat Zij dan te zijner tijd in de 
door mij gewenschte richting vOOl'Stellen tot wijziging van de 
nieuwe bakenordonllantie kan doen. 

De heer Weyer: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaame 
een korte opmerking wmen maken. In de Memorie van 
Antwoord staat, dat de instelling van een commissie van advies 
onnoodig wordt geoordeeld. Ik ben het daarmede l'olkomcn 
eens, maal' zou toch naar aanleiding daarvan willen vragen of 
de Regeering bij het opstellen van de nitvoeringsvoorschriften 
te rade zou willen gaan met de mannen van de praktijk, dus 
met de scheepvaartmaatschappijen. 

De heer Van Hel.dingen : En met de havencommissies. 

De Voorzitter: Hiermede zijn de beschouwingen in eer
sten termijn van de zijde van het college beëindigd. Is de 
Regeeringsgemachtigde bereid dadelijk te antwoorden I 

De heel' Braat, Hoofdinspecteur, hoofd van den dienst 
van Scheepvaart: Mijnheer de Voorzitter! Hoewel ik eigen
lijk physiek minder gedisponeerd ben, wil ik toch trachten <Ie 
verschillende sprekers te woord te staan. 

De VoorzittIer : Dan is het woord aan den R.egeerings· 
gemachtigde voor Scheepvaart. 

De beer Braat, Hoofdinspecteur, hoofd van den dienst van 
Scheepvaart: Mijnheer de Voorzitter! Er schijnt een misver· 
stand te bestaan. De Regeering had uit het Gedelegeerden
verslag begrepen, dat men ecn anderen opzet wenschte Vall 

het ontwerp en Zij heeft geheel te goeder trouw gemeend 
dool' overlegging van een nieuw ontwerp geheel tegemoet 
te zijn gekomen aan de door den Volksraad bekend gestelde 
wenschen. Nu blijkt, dat aan bedoelde wenschen niet tege· 
moet gekomen is, zal alsnog nagegaan worden hetgeen de 
heer Van Helsdingen nader heeft medegedeeld en wat in het 
vervolg in dien geest zal kunnen worden gedaan. Meer kan 
ik er op het oogenblik niet van zeggen. 

De Regeering blijft zich op het standpnnt stellen, dat er 
geen aanleiding waS in dit geval, om een geheel nieuwe 
bakengeld·ordonnantie af te kondigen. Het betrof hier 
slechts diverse wijzigingen, alle van ondergeschikt belang, en 
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HCl'zieniug bakcllgeluordonnnntie (Olld. 23) . 

(Hoofd van den Dienst van Scheepvaart.) 
de aangewezen weg was iu deze om te volstaan met het 
aanbrengen van die wijzigingen en ni et om de ordonnantie 
geheel in te trekken en een geheel nieuwe ordonnantie af t e 
kondigen. 

Ik neem el' gaarne nota van, dat de beide leden, die het 
woord gevoerd hebben, geen commissie van advies noodig 
oordeelen. De Regeering is van hetzelfde oordeel en zal 
gaarne toezeggen, waarom de heel' Weyer gevraagd heeft, 
nl. dat Zij bij de vaststelling van de uitvoeringsvoorschrif
t~n met de betl'okken bedrii\'en voorzoover noodig in over
leg zal treden. Zij kan dit te gemakkelijker doen, omdat 
zulks bij dergelijke technische aangelegenheden bijna altijd 
gebeurt. Het is evenwel niet de bedoeling om - waarom 
de heer Van Helsdingen vroeg - te dien aanzien het oor
deel in te winnen van de havencommissies, Die commissies 
toch zijn ingesteld in het belang "an een richtig beheer van 
de bedrijfshavens, maal' zij staan geheel buiten de onder
werpelijke materie. 

Inderdaad is ,bij deze wijziging nag geen rekening gehouden 
met de toezeg.ging tot het doen onderzoeken en nagaan van 
de mogelijkheid om verlichting aan te brengen met betrekl,ing 
tot het heffen van bakengelden VaIl kleine \'lwrtuigen. Dat 
onderzoek is slechts kort geledcn afgeloopcn en deze 
ordonnantie was toen reeds ingediend. 

Thans stelt de heel' Van Helsdingen een nadere wijzlgmg 
voor. Als ik hem goed begrepen heb, wenscht hij: 
I, een zekere .categorie schepen beneden eCII zekere tonnage 

of g'l'ootte geherl vrij te stellen: 
2 . een dcel del' scheepvaart varende onder Nede1'lanclsehc 

vlag, slechts een klein bakengeld te laten betalen ; 
3. schepen, die grooter zijn , met het volle bakengeld te doen 

belasten. 
De Regeering kan slechts toezeggen, dat deze suggestie zal 

worden onderzoeh t; voorzoovel' de zaak op het oogenblik valt 
te overzien zou het tot vrij vcr gaande consequenties leiden, 
il811gezien de onder Nedel'landsche vlag "arende schepen, die 
half bnkcng-eld zouden hrtnlrn, slechts zouden mogen be~ 
hoorcn tot een cnteg'ol'ÎC' \ ' ill l schepen) die uitsluitend in de 
kustva",'! wordt gebezigd. Wanneer deze schepen ook op 
à e groote 'vnal-t zouden vat'en en dus verbindingen met het 
buitenland zouden onderhouden, zouden ze vallen onder de 
internationale overeenkomsten, onder de voorschriften) die op 
de g l'oote vaal't vnn toepassing zijn. Er zou dan een vool'~ 
schrift moeten komen dat schepen gebez igd in de kustva"r! 
niet Ran de groote vaart mogen deelnemen, wat voor de 
huidige Nedel'l.-Illd. scheepvaart ollaccept"bcl zou ziin. 
Dan zou om een voorbeeld te noemen de sneldienst, die de 
Paketvaart tusschen Soerabaja en Singapore onderhoudt, ...... 

(De heer Van Hel sdi n gen: Maar de tonnenmaat van 
dergelijke schepen gaat toch ver uit boven de 500 kubieke 
meter bruto inhoud I) 

...... niet meer te handha \'en zijn. 
Misschien zou in de dool' den heel' Van Helsdingen 

bedoelde dchting een andere oplossing kunnen worden 
gevonden, maar een bepaalde scheiding tusschen de groote 
vaart en de kustvaart aan de hand van de grootte der schepen, 
waarbij dau de kleine schepen onder Nederlandsche vlll g 
van de betaling- van bakengeld zouden worden vrijgesteld of 
half bakengeld zouden betalen, zon niet juist zijn. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Dat heb ik ook niet 
gcvraagd; ik heb het sleehts gebonden aan de bruto tonnen
inhoud. ) 

Men zal in elk geval een juiste basis moeten hebben. 
De Regecl'ing heeft notu genomen van de opmerking va 11 

dcn heer Van Helsdingen, dat het wellicht beter is, het ta
rief zelf van het bakengeld in de uitvoeringsvoorsehriftell 
vast te leggen en niet in de ordonnantie zelf. Ik merk echter 
op, dat het tal'ief reeds in de ordonnantie stond en bij de 
wijzig ing daarin is hlijven staan. 

(Van Helsdingen, Hoofd van den Dienst van Scheepvaart. ) 
Uet het voorgaande heb ik tevens den heer Weye r be

antwoord, Mijnheer de Voorzitter. 
De heer Van Helsdingen heeft ook nog artikel 5 ter spra

ke gebracht, waarbij de Commandant der Zeemacht bevoegd 
wordt verklaard ten eerste, havClls aan te wijzen, waar geen 
bakengeld zal worden geheven en ten tweede schepen en 
vaa.rtuigen vrij te stellen van de betaling van bakengeld. 
Het eerste boudt verband met deomstalldigheid, dat cr op 
verschillende plaatsen geen toezicht is, soms niemand is die 
als ontvanger del' bakengelden kan worden aangewezen, cn 
het tweede werd noodig geoordeeld voor schepen als hO$
pitaal- of kabelschepen, of andere dergelijke soolten schepen, 
die somtijds in Nederlandsch-Indië komen en daal' dOOl' 
den Commandant der Zeemacht kunnen word en vr\Üresteld. 
Dit is ongewijzigd overgenomen uit de 'bestaande voor
schriften. 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! In de 
eerste plaats moge ik een misverstand uit den weg ruimen. 
Bij mij staat natuurlijk de goede trouw der Regeering voor
op hetgeen ik in eerste termijn dan ook uitdl'ukkelijk op den 
'"OOI'gl'ond stelde. Ik heb er alleen op ,gewezen, dat Cl' een 
misvel'stalld was ontstallIl en dat de Regec l'ing niet goed 
had bc~.rt·cpCIl wnt er eigenlijk wel'd verlangd. Als de Re· 
geel'ingsgcmachtigde mijn rede in eersten termijn rustig 
naleest, zal hem dat duidelijk woeden. 

In de tweede p.laats wil ik n()g opmerken, dat het in het 
geheel niet in mijn bedoeling heeft gelegen, een scherpe schei
ding te trekken tusschen de groote vaart en de kustvaart. 
Uit de bespreking van de andere onderwerpen betreffende de 
scheepvaart is mij wel duideLijk gewo rden, dat wat de gl'oote 
vaart betreft, do Regeering aan allerlei internationale rege· 
Iingen is gebonden, zoodat er geen bijzondere faciliteiten kun
nen worden verleend. Mijn bedoeling was een geheel andere, 
n.1. dat ten aanzien van de kustvaart de Regeering voor 
schepen onder N ederlandsche vlag wat de bakengelden betreft 
een onderscheid zal maken tusschen schepen met een tonnen
maat beneden den 500 kllbieken meter bruto inhoud CII 

schepen daarboven. Het voorbeeld dat de Regeel'ingsgemach
tigde aanhaalde van groote schepen, die naast de groote vaurt 
ook de kustvaart bedrijven, gaat m.i niet op, omdat stellig kan 
worden aangenomen , dnt deze schepen vel' bovcJI den 500 
kubieken metel' bruto inhoud zullen hebben, dus de faci litei
ten, die ik heb gevraagd voor schepen benedcn den 500 kn
bieken meter bruto inboud, komen uitsluitend ten goede aan 
de kleine kustvaart en dan nog alleen aan de kustvaart 
onder Nederlandsche vlag. 

Oe heel' Bralat, hoofd van den dienst V~1ll scheepvaart: 
l\lijnheer de Voorzitter! Wanneet' aan de suggestie van het 
geachte lid, den heer Van Helsdingen, die slechts schepen 
ouder Nederlandsche vlag op het oog had, gevolg zou worden 
gegeven, kan men niet ontkomen aan het uitvaardigen vau 
een verbod aan de bedoelde schepen onder Nederlandsche 
vlag om aan de groote vaart deel te nemen. De Regeel'ing 
is 'gaarne bereid de suggesties van het geachte lid in nadere 
beschouwing te nemen) omdat all e consequenties ervan op 
het oogenblik niet onmiddellijk kunnen wOl'den ovel'Zien, 
maal' men zal de oplossing in een andcl'c I'ichting Illoeten 
zoeken, 

De heel' Van Helsdingen : Mijnheer de Vool'zitter! Ik 
dank de Regeering voor Haar toezegging. 

De Voorzitter: rrbnns kan tot stemming worden overge
gaan. 

De ontwerp-ol'donnantie in den tekst van het gewijzigde 
"ntwerp (Ond. 2:1, st. 2) wordt zonde l' hoofdelijke stemming 
aangenomen. 
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Aanschaffi ngsol'donnanti e loca le gemeenschappen (011<1. 2":1 ) . 

(Sosrohadikoesoemo. ) 
De Voorzitter: Aan de orde is d c behande

ling van d e ontwerp-ordonnanti e tot op
legging van d e verplichting aan de locale 
gem een s eh a p pen 0 m n a der a a n t e wij zen, 
hi e l' te lande vervaardigde, goederen aan 
te schaffen door bemiddeling van den 
Indischen Centralen Aanschaffingsdienst 
(Z i tt. j a ar 1934--1935 0 n d. 10 5, zit t. j a a l' 1935-
1936 0 n d. 24 ) als g e w ij z i g d b ij not a 's van 
w ij z i gin gen (0 n d. 10 5 , s tuk 7; 0 n d. l!4, s tuk 
3). 

De heer Sosrohadikoesoemo : Mijnheer de Voorzitter! Met 
betrekking tot de voorliggende ontwerp-ordOlmantie moge ik 
te Uwer kennis brengen, dat de door de Regeering gehouden 
enquête terzake mij juist heeft versterkt in mijn meening, 
dat het niet urgent is om in deze kwestie van hooger hand 
dwingend op te treden. Niet is toch gebleken, dat de bestu
ren der autonome ressorten over het algemeen zich onttrekken 
aan de medewerking om door tusschenkomst van den Indi
schen Centralen Aanschaffingsdienst hier te lande vervaar
digde goederen aan te schaffen. Ik had gedacht en ook 
verwacht, dat de Regeering van de Haar aangeboden gele
genheid i.c. het hooren van de dagelijksche bestnren der 
autonome raden nopens dit ontwerp, ook gehruik zou maken 
om gegevens te verzamelen, waaruit zou kunnen blijken, dat 
de besLuren del' autonome ressorteu n.iet voldoende medewer
ken aan het doel, dat de Regeering zich voor oogen stelt 
en dat op grond daarvan noodzakelijk wordt geacht om aan 
de locale gemeenschappen bij ordonnantie de verplichting op 
te leggen steeds de bemiddeling van den r. C. A. in te roepen. 

Ik kan U de verzekering geven, Mijnheer de Voorzitter, 
dat door de Colleges van gedeputeerden iedel'e voorkomende 
gelegenheid wordt aangegrepen om de besturen van de 
regentschappen op het hart te drukken bij aanschaffing van 
goederen zooyeel mogelijk de I. C. A. in te schakelen. Aan 
dit verzoek wordt steeds zonder tegenstand voldaan. Trou
wens uit de regelmatig in het Economisch Weekblad opgeno
men bekendmakingen van door de locale gemeenschap
pen door tusschenkomst van den Indischen Centralen 
Aanschaffingsdienst geplaatste bestellingen kan men de 
wetenschap verkrijgen, dat deze reeds een aanzienlijken om
vang hebben bereikt. 

Het is mij derhalve niet recht duidelijk waarom de Regee
ring het nog noodig vindt om aan de bestnren der locale 
gemeenschappen een aanschaffingsdictator, op te dringen. Ik 
geloof niet, Mijnheer de Voorzitter, dat de Regeering hiel' 
op den goeden weg is. Zij is bezig in de interne plaatselijke 
huishouding een autoriteit in te schakelen, wier bevoegd
heden dermate groot zijn, dat kan worden gezegd, dat de 
Regeering doende is de autonomie-gedacht.e met voeten te 
treden ... et is ~ns inziens wenschelijk dat de Regeering in 
deze eens vooral klaren wijn schenkt. Of Zij aeht, gelet 
op den nood del' tijden, de decentralisatie-gedachte uit den 
booze, waarom Zij het wenschelijk vindt om aUes wederom 
te centraliseeren, of Zij houdt de decentralisatie-idee nog 
hoog, in welk geval Zij heeft na te laten om voorstellen 
aanhangig te maken , die het beginsel van het locale zelf
bestuur te niet doen. 

Ik wil met dit laatste nu niet zeggen, dat de locale besturen 
in alles steeds de vl'ije hand moeten hebben. Neen, Mijnhem' 
de Voorzitter! Wanneer el' bepaald aanleiding bestaat om 
in te grijpen, dan moet de Regeeriug ook de bevoegdheid 
tot ingrijpen hebben. En deze bevoegdheid bezit de Regee
ring in art. 136 bis en ter Provincie-ordonnantie, art. 151 bis 
en tel' Stadsgemeente-ordonnantie en art. 132 bis en tel' 
Regeutschaps-ordonnantie. Met betrekking tot de onderwer
pelijke aangelegenheid echter bestaat er mijns inziens hoe
genaamd geen reden om dwingend op te treden. Naast het 

(Soetardjo. ) 
streven naar plaatselijke welvaal'tsbevol'del'illg, hebben de 
ressorten ook ten opzichte van de onderhavige kwestie hun 
plicht gedaan. En het gaat mijns inziens niet aan 
om de bewegingsvrijheid der autonome ressorten te beknot
ten gelijk in het voornggend ontwerp is voorgesteld. Het 
hoofd van den 1. C. A. zal te groote bevoegdheden krijgen. 

Ik kan mij indenken, Mijnheer de Voorzitter, dat met het 
oog op defensie-belangen de Regeering prijs stelt op het 
voortbestaan van speciaal hiervoor aan te wijzen fabrieken 
en Zij daarom met passeeren .en zonder concurrentie van 
andere fabrieken, bepaalde artikelen wenscht te bestellen bij 
bedoelde fabrieken . Maar _wanneer de Regeering aan de 
besturen der autonome ressorten bekend maakt welke fabrie
ken Zij met het oog op defensie-belangen wenseht te behouden 
en welk soort goederen deze fabri eken vervaardigen, dan geloof 
ik niet dat Haar de medewerking del' locale best.nren in deze 
zal wOI'den onthonden. Dit is bepaald n itgesloten . 

Voorts zieu de locale besturen wel degelijk in, dat accumu
latie van orders van dezelfde soort goederen, tot gevolg heeft, 
dat de pri.::en der goederen door den grooteren aanmaak uiter
aard lager worden. Reeds op grond daarvan zal cr van de 
zijde dier besturen geen overwegCl~d bezwaar bestaan tegen 
het inroepen van de bemiddeling van de I. C. A. Wij mogen 
aannemen dat een verzoek "an de I. C. A. aa n de locale ressor
ten om eell of twee maal pel' jaar op te geven de door Itun 
noodig geachte hoeveelheden materiaal zonder eenig bezwaar 
wordt ingewilligd. Door de 1. C. A. w.ne aan uc locale be
sturen te verstrekken een opgave vermeldende de namen en 
plaats van vestiging der fabrieken, alsmede de soort goederen, 
die deze fabrieken vervaardigen. Op bedoelde opgave ware 
tovens bekend te stellen van welke f"briekeu do Regee l'ing 
met het oog op defensie-belangen prijs stel op haal' voort
bestaan. Bij deze fabrieken zullen dan steeds de aldaa.' 
vervaard igde Hrtikelen moeten worden besteld, terwijl wat de 
overige fabl'ieken betl'eft, de locale besturen len deze vrijheid 
worden gelaten. 

Ten slotte, Mijnheer de Voorzitter, ben ik de Regeering 
zeer el'kentelijk voor Ilaar besluit om de meerdere kosten 
als gevolg van het geven van prijsvoorkom' aan hier te lande 
vervaardigde producten op zich te nemen. Maar hiervoor is 
het niet noodzakelijk om dit beslUit in een ordonnantie vast 
te leggen . Een Regeeringsmededeeling terzake aan alle locale 
besturen is mijns inziens alleszins voldoende. Deze werkwijze 
wordt imrrners nu reeds gevolgd. Zoo hebben de provinciale 
besturen van 008t- len Midden-Java hier vervaardigde weg
walsen gekocht, waarvan de Regeering de meerdere kosten 
heeft betaald. 

Summa summarum kom ik tot de conclusie, dat de Regee
r ing mij niet heeft lnmnen overtu igen van de noodzaak om 
bij ordonnantie de loeale hesturen de verplichting op te 
leggen steeds de bemiddeling van den Indischen Centralen Aan
schaffingsdienst in te roepen, waal'mn ik tot mijn spijt aan 
de ontwerp-ordonnantie mijn stem moet onthouden. 

De heel' Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Ik meen, 
in dezen te zullen kunnen volstaan met een korte verklaring. 

De bezwaren tegen deze ontwerp-ordonnantie zijn uit
puttend voorgebracht. Uit de ons toegezonden nola st. 2 is 
mij gebleken, dat de Uegeering aan cle meeste daarvan is 
tegemoetgekomen. Een deel dier bezwaren zijn vel'werkt in 
de ons gelijktijdig toegezonden nota van wijzigingen. 

Op grond van deze overwegingen wil ik mijn stem aan dit 
ontwerp niet onthouden en za] dus vóór stemmen, maar ik 
stel er toch wel prijs op nog uitdrukkelijk te verklaren, dat 
de vorm, waarin de oplossing van het vraagtuk is gegoten, 
niet mijn bewondering heeft. Ik blijf bij mijn meening, dat 
met dit voorstel ernstig wordt ingegrepen in de positie der 
autonom e gemeenschappen. 

Ik meen, met het voorgaande te kunnen volstau Il. 
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;\a nSéhaffi ng'sOl'dOIlIl<l nt ie locn Ie gelll eens!.: ha ppen (Ond. 2 ·1 ) . 

(Blaauw.) 
De heer Blaauw: J\l~i llh ce l' d~ Voorzi tter! B VèUU!S mijn 

beide VOO l'gUII g'C L'S za l ook ik 1l1~ beperken tot het maken 
van slechts enkele opmerkingen, Waal' de schriftelijke voor
bel'eiding deler aangelegenhe id al tot in de puntj es is ve l'
zorgd geweest. 

Het spreekt vanzelf, dat wanneer deze ordonnantie I'echts
kracht za l heb ben verkregen, daardoor aan de beschikkings
vl'\jh eid van alle locale autonome ressorten nagenoeg ecn 
einde zal zijn gekomen. Behalve, dat practisch een groot 
gedeelte van alle begl'ootingen del' 114 autonome ruden niet 
za l kunnen worden uitgevoerd dan met inschake1in g vun 
den L. C. A., worden bovendien de locale ressorten VCl'

plicht ten opzichte va n die onderdeelen, waarin hun alle 
vrijheid wordt ontnomen, een uItgebreide correspondentie 
met het 1. U. A.-kantoor te ondernemen. Het za l duidelijk z(in, 
dat dool' al deze feiten ee ll groot nadeel wordt toegebracht 
aan de - om het met een groot woord te noemen - auto· 
nom ie de:t.e t' locale ressorten . Nu ben ik bereid iederen 
aanslag op de autonom ie der locale ressorten te aanvaarden. 
wanneer dat gCl1lOtiv CCl'd is met bct dienen van oon ander 
groot belang, Dat audere groote belang, dat hiervaal' moet 
dielle n, is de bescherming \'Hn de inheemsche industrie. E I' 

ls ui Ill eermulen de vraag gesteld; Is het belaug VIJ n dt:! 
inheemschc industrie niet op een andere manier te L'egelen 
dun met een del'gelijk vergaand ingrijpen in de bevoe!;dhedcn 
det· locale ressorten. Vooralsnog kan ik niet inzien, dat het 
ontwerp del' Regeering, zooals het ons bier is voorgelegd, 
de eenige denkbare methode aangeeft . De Regeering heeft 
verklaard, dat het niet in strijd met de belangen van de 
locale gemeenschappen moet worden geacht, wanneer haal' 
eel> dergelijke "e,'plichting wordt opgelegd. De enquête 
heeft wel uitgewezen, dat een dergelijke strijd met de belan
gen del' locale gemeenschappen wel clegelijk wordt ingezien. 
Wanneer de Hegee l'ing dat met een nuchter oog bekijkt, moet 
Zij dat ook erkennen, al wa re het alleen door den geweldigen 
I·umpslomp, die dOO l" deze ordonnantie wordt veroo t'zaakt, 
een rompslomp , WHal·v an ik beslist moet aannemen, dat het. 
gevo lg el·vHn y.1I 1 y.ij 11 , dat lt.' ec niger t~d uitbreidin g van 
het L U, A.-kllntool' noodzakelijk zal zij n teneinde alle iJe, t.el
lingen VH n de "114 autonome ressorten ' te bezorgen . 

(De hoe I" H Il l" t , Directt'lu' van Economische Zaken: Al 
deze bestellingen wOl'den niet dool' den I. C. A. geleid; als U 
de zaak nal eest, zult U zien, dat het zelfs maal' een klein 
deel ('I"ill1 is! ) 

M~inh ('('I· d(' Vool·z.itte!"! Ik bell bang. dat dezl' illteJ"l"uptie 
van den geach t ' 11 Regeeringsgemacht igde in de praktijk ge
heel anders :l,H I uitloopen. ln (1(' )Iemorie nlll 'I'oelichting 
hebben wij bv. een geheele reeks van goeden'Jl gezien. die 
gebracht zullen worden onder de werking va n dezc ol"don· 
nantje. Ik zie, dat voor verplichte bestelling dOOI" mid
del van de I. C. ~ \ . in aanm erking komen b.v. ijzerCollstruc
ties, wegwalsc lI , ijze l'en ramen , asfalt, vuurvaste steen en, 
aan gema akt e n',·vell, verbanc1wntten, cartonnagewel"k en 
verpnkkingsmateriaal in blik en inkten. Nu zull en inde,·dnad 
len opzichte \iltl deze vel'schillende aanschaffinrren coulante .. . ~ 
'HlIlWUZllIg'Cll va ll het L. C. A.-kantoor komen, IlI aar· Wfl lln ee l· 
di e COU l<lIltl' I1nw\j.-;ingcn niet van toepass ing zijn, za l iedere 
<lullschaffing via dOIl 1. C. ~A. . 1110eten loopen. Dat dus on ge
twUfeld dit ontwf'J"p stC'l"k ing"l'ijpt in de besch ikkin gsbevoegd
hf'id vall df' autonome l'eSso r'tèn. blijkt wel o.a. uit het eesul· 
taat van de ('nq uête. 'Vij z.icn d'HU'uit, dat ongevee,' 30% 
vu n oe aulo nOllip ressorten geen bezwaren heeft tegen dit 
ontwerp; iets mindcr· da.n 30% heeft er wel bezwaren tegen, 
llIaa l" bez\\":tl·f'n die te ondervangen zij n, terwijl tenslotte 
Illeer dun 30,* va n de autonome ressorten inderdaad 0110Vel'· 
komolii ke bezwaren tegen de ontwerp-ordonnantie heeft. nat 
1II0et nat nurlijk :-:ij n verklaring hebben en deze li gt o.a. hi el"
in, dat dezc ordonnantie verder gaat dan met het oog op het 
doel daarva n Iloodig is . . J k moet Cl· bovendien op wlj zen, dlll 

Hand elingen. Zlllingsja:lI' 1935- 1936. 

onder die 30% vau de autonomc ret;sortCIl die onoverkome
lijke bezwaren hebben tegen het ontwerp, 'de grootste auto
nome "CSsol'ten "allen, nl. de drie pl"ovi nC'i es en drie grootste 
gemeenten. en dat, wnnnee t· men l'ekening zou houdcil 111 ct de 
gTootte del' begrootingen der resso rtol1. die bezwR '·cll hebben, 
zekel· 50% va n het totaal del· begl'ootingen daurtegen 
bezwaar heeft en dan vraag ik mü wederom af - ik 
heb het bij de eerste behandeling van de ontwerp-ordonnantie 
ook gevraa gd: op g ,·ond '·H11 welke gegevens is de Regee
ring tot dit besluit gekomen ' 

Zij zeg-t in de ~femo l"i e va n Antwool'd, dat een bel'oep is 
gedaan op de samenw(' I· kill g diel· autonOJll e' ,·a cl(,11, maal' dat 
dit beroep een onloochenbaar teleu rstellend rcsultaat heeft 
opgeleverd, te",vijl in de nota, die de Regeel'ing ons heeft 
overgelegd, na de en quêtc, Zij wederom zegt. dat Zij niet 
ontkent dat medewcl'kjng van de autonome resso rten ver
kregen is, maal" dat llun deze medewe,·king in het algemeen 
nog te veel ontbreekt, 

Ik zou thuns VO Ol." de zooveelste maal wel willen vragen ; 
waaruit blijkt het ontb"eken deze r medewerking ? De Regee
l'ing heeft verwachtingen ten aanzien van de aanschaffing 
op dit terrein dool' deze autonome ressorten, terwijl ik m.\i 
afvraag, of de R.egec I.'in g die v(,l'wflchtingen wel mag hebben. 

(De heel" H a. ,' t, directctl'· van l~conoll1ische Znken : 
VI' aa.rolll niet 1) 

Ik bedoel de verwachtingen omLt'Clit den omvang van de 
aanschaffingen, zooals de Regeering die heeft. Dc geachte 
Regeeringsgemachtigde vraagt, waarom de Regeering deze 
verwachtingen niet zon mogen koesteren. Ik 7...oU gaarne b\j 
het regee t'ingsantwoord uiteengezet zien, wat dè Regeering 
precies van deze autonome ressorten verwacht en in welke 
gevallen el' aanschaffingen zij'l gepleegd ........ . 

(De heel' H a I' t, directeur van Economisch Zaken, 
"Gepleegd" is inderdaad het juiste woord!) 

Ik wil bU voorbaat, omdat dit woord zoo juist is volgens 
den Regeeringsgcmachtigde dit woord handhaven. Wanneer 
el' een aanschaffing is "gepleegd " - dit duidt dus ietwat 
op een misdrijf - dan zou ik toch gaarne dool' den geachten 
Regeeringsgemaehligde het bewijs van dit · misdrijf gegeven 
zien. De Reg.ecl'ing zegt, dut de locale autonome ressorten 
een onvoldoencle oriëntatie VUil de voo J"clceJel1 van een gecen
traliseerde aanschaffingspolitiek en cell ongenoegzame pal'ti
cipatie in dcn belangrijkeu arbeid del' instandhouding en 
ontwikkeling del' Indische nijverheid hebben getoond. Maar 
wederom, wanneer dit zoo duidelijk is, zal het voor de 
Regeering buit.engewoon gemakkelijk zij n om gevallen aan te 
wijzen, waarin dergelijke onvoldoende oriëntatie en gebrek 
aan medewerking tengevolge daarvan is gebleken. Ik zou 
gaarne vu n den gcuehten Regeel"in~;'Sgemachtigde, al is het 
in dit stadium van behandeli ng wel zeel· ]uat, dergelijke 
bewijzen willen ontvangen. 

Evenals de hee l' Sosrohadikocsocl11o kun ik inderdaad een 
verbetering in het ontwerp ondcrkennen, doordat de Regecrin g 
thans als norm heeft vastgelegd in de ordonnantie, dat de 
meerdere kosten dool' aanschaffing hier te lande door het 
Land zullen worden ged ragen. De Regeering hooft aan deze 
bepaling een tweede lid toegevoegd, waaruit blijkt, dat in 
die gevallen, waal'În ee n bestellillg" is gedaan in overJag met 
eell ]ocaal resso rt, de kosteJl dOO I" hl't hctl"Okkeli L"PSSOlt zullen 
worden voldaan. 

r:l'en aanzien nlll lIe termi nologie van deze bepa ling zou 
ik den geachten Uegee l' illbrsgemachti gde op het volgende willen 
wij zcn. 'Vannecl" h(>l reeds vo ldoende is om deze kosten op 
het locale ressort te ve rha len, wannee l' overleg met het ]oeale 
l'eSSO L't is gepleegd, dan is hei cen kleill kunstje, ook wanneer 
het locale ressort dit ni et ve l·zocht heeft om in bepaalde 
gevallen overleg te doen pl egen met dit '·eS50I"t om dan, 
wanneer dit wellicht niet in voor het ressort gullstigen zin 
wordt gep leegd - ik gebru ik hi el" alweer het woord lIplegen " 
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AllIlseha ffingso"donnalltie locale gemeenschappen (Ond. 2 4 ) . 

(Blaauw.) 
en ik geloof, dat dit hier juist is - het, locale ressort toch 
voor de kosten te doen opdraaien. 

(De heer H a I' t, directeur van Economische Zaken: Deze 
kunstjes plecgt de Regeering niet.) 

Daarom zou ik er ook op willen aandringen dc jnl.te ter
mjnologic te volgen op dit punt en de woorden "in overleg 
met" te vervangen door de woorden ),met instemming van". 

Nu de Regeering zoo volmondig verklaard hcoft dat Zij der
g'Clijke kunstjes niet pleegt, zal er vermocdelijk ook niet het 
minste bezwaar zijn Om deze l'edactjeverb~tering, zooals ik 
die gaarne zie, in het ontwerp aan te brengen. 

Tenslotte zou ik ook als een geruststelling willen erkenuen 
de verklaringen, die de Regeering ten nanzien van de soepel
heid van de toepassing van deze ontwerp-ordonnantie heeft 
gedaan. Daaruit zou dan blijken, dat tal van goedereu 
rechtstreeks zullen kunnen worden aangeschaft en dat ook 
een rechtstreeksche aanschaffing mo>gelijk zal zijn van 
goederen van geringe waarde en goederen, dic s lechts tot 
kleine hoeveelheden zullen worden aangeschaft en die 
goedkooper of praktischer plaatselijk kunnen worden 
ingekocht, terwijl tenslotte de aankoop van goederen tot een 
bepaald bedrag - iu dit geval wordt dan 'gedacht aan f 5{) 
- za l worden vrijgesteld vau de bemiddeling van den I . C. A. 
Ik zou alleen wat betreft het bedrag van die f 50, willen 
UPIIH'I'kcl1 , dat een dCJ'gel\ike laag maximum VOor de groote 
ressorten van niet de minste bctecken is is, want ua.nschaf. 
îingcn van f 50 })legen in het algemeen b.v. dool' de drie 
provinciën en de gr<Jotere gemeenten niet te geschieden, 
zoodat deze van een dergelijke soepelheid in de toepassing 
weinig voordeel zullen hebben. Bovendien wordt medegedeeld 
dat ook in bepaaldclijk urgente gevallen de aanschaffing 
rechtstreeks zal kunnen geschieden en verder dat ook ten 
.anzien van gelegenheidskoopjes, waarop door de gemeente 
Palembang de aandacht is gevestigd, nog een ze kere soepel
heid zaJ worden betracht. 

Intussch en zou ik al deze soepelheden in de aanwijzingen 
van het hoofd van den r. C. A. toch wel in verband willen 
brengen met art ikel 8 van de ontwerp-ordonnantie, hetwelk 
lUidt: 

, .. VOOl'ZOOVCI' dool' cene 'gemeenscha.p mot ecn derde 
oen overoonkomst is aangegaan zonder inachtneming van 
de in artikel 2 bedoelde aanwijzingen, is die overeenkomst 
nietig ". 

De in art. 2 bedoelde aanwijzingen zijn dan de aanwijzingen 
van het hoofd van den r. C. A. Wllnneer een dergelijke aan
schaffing als hier in het algemeen wordt vrijgelaten, niet 
nietig zal zijn, terwijl iedere aanschaffing, die niet in deze 
soepele bepalingen valt, wel nietigheid tengevolge zal hebben, 
wanneer de bepalingen del' ordonnantie niet zijn inachtge
nom en, vraag ik mij toch af, of dan van den leverancier ten 
deze niet een beetje te veel wordt gevergd. Zoo lees ik b.v., 
dat goederen van geringe waat'de zonder tusschenkomst van 
den 1. C. A. kunnen worden aangeschaft. Wanneer nu een 
Joeaal ressort goederen van geringe waarde wil aanschaf
fen bij een leverancier, wat moet die leverancier dan t , a, v, 
die leverantie overwegen? Wie maakt hiel' uit, dat het een 
goed van geringe waarde !!eldt! Moet de leverancier, die 
bevreesd is, dat de leverantie met nietigheid zal worden be
dreigd, wanneer z\i niet precies onder de werking van de 
ordonnantie valt, dan misschien gaan vJ'agen om een attest, 
of een bepaalde zekerheid ten deze van het kantoor van den 
1. C. A.! 

(De heer H ei n s i u s, Adviseur voor de decentralisatie: 
Inderdaad. ) 

Mijnheer de Voorzitter! Wanneer dit· inderdaad zoo is, 
vel'val t daarmede de geheele soepelheid, d ie de Regeering ons 
voorhoudt, Indien zelfs goederen van geringe waarde niet 
kunnen worden aangeschaft, dan nadat eerst te dezen aan
zien het hoofd van den I. C. A. is ingeschakeld en verklaart 
dabn zoo 'n geval de aanschaffing kan plaats hebben, is daar-

(Van Helsdingen.) 
voor dus weder die heele inschakeling van den L C. A. met de 
daaraan verbonden correspondentie yereischt. 

(De heer H a l' t, dil'OOlcUI' vall Economische Zaken: 
Voorzoover dit noodig is, kan hot éénmaal geschieden.) 

Zeker, Mijnheer de Voorzitter, den cenen keer za.1 men 
misschien een pak verbandWAtten ren goed Vè11l gerjnge waal'de 
achten. 

(De heer 11 e ins jus, advisûul' voor de Decentralisa.tie : 
Is er ook wel eens bij de locale "essorten één pak verband
watten noodig!) 

Inderdaad. De provincie heeft b.v. drie ziekenlillizell tc ad
ministreeren e11 daar heeft m4?n wel eens verbandwatten 110odig. 

Mijnheer de Voorzitter! Dezelfde opmerking geldt ook 
ten opzichte van de soepelheid die de Regeerjng betracht wil 
zien ten aanzien van aanschaff ingen, slechts tot kleine hoeveel
heden. Wanneer is een dergelijke hoeveelheid 11.1. als gering 
te beschouwen 1 Dat kan de leverancier, wanneer die de 
leverantie nict met ni etigheid bedreigd wil zien, dan ook weder 
niet zelf uitmaken en ook het betrokken rossol'l kan dat niet 
zelf nitmaken. 

Verder vraagt men zich af, hoc te beoOl'deelen is, wanneer 
goederen goedkooper eu praktischer plaatselijk kunnen wor
den aangeschaft en wanneer, voorts in bepaalde nrgente ge
vallen de ruankoop zal knnllen geschieden buiten medewer
king van den 1. C. A.; hoe zal hier de beoordeeling geschiede n ? 
In een geval "an werkelijke mllentie zal natuurlijk de 1. C. A. 
niet kunnen worden in geschakeld, jnist omdat het een nrgent 
geval is. 

Indien een locaal ressort in een dergelijk geval een bestel
ling plaatst, dan komt men dadelijk in aauraking met artikel 
8 omdat wanneer later zou blijken, dat de urgentie inder
d'aad niet beslaat de overeenkomst nietig is. :Maar, zou ik 
willen vragen, wie bepaalt de uI'genti e? Het hoofd Vfin den 
I, C, A. j het totaal ,'cssort of de lc\'el'ancier 1 Om al deze ,'ede
ueu zijn mijn bez wa, 'en, die ik oorspronkel\ik had tegen 
artikel 8, in groote mate versterkt. 

Bovendien heeft de Regeering in de Memorie van Ant
woord betoogd, dat een del'gelijke sanetie niet ongebruike
lijk is. Men verwees danrhij naar artikel 1601 B. W. WIIIII'

door een strijdigheid met een uepaling van een algemeonc 
verordening, nietigheid van de overeenkomst ten gevolge kan 
hebben. Illderdaad, lIIen lIeert deze slrijcligllecJen met de alge
meene verordening. Dool' de wijziging, die in artikel 8 is 
aangebracht, krijgt men nu geen strijdigheid met de alge
meene verordening, maar wel met de aanwijzingen van het 
hoofd van het kantoor van den 1. C. A. Dit ziin allen I'edenen, 
waarom voor mij artikel 8 volkomen onaanvaardbaar js. 

Mij dunkt, dat in het onderwerp, dat me)l daar wil rege
len voldoende te voorzien is, door de publiekrechtelijke sanc
ties die o.llcn in het Gcdelegeer'denvcrslag zijn genoemd, en 
het zijn deze redenen , WHal'Om ik dan ook J tenzij de Regee. 
ring mij' alsnog dnidel~k aantoont, dat deze ordonnantie op 
deze wijze noodzakelijk iS I mij bezwaard zal voelen om vOOr 
het ontwerp te stemmen. 

De heer Van H elsdingen: Mijnheer de Voorzitter I Na 
de redevoeringen van de hoeren Sosrohndikoesoemo en Blaauw 
kan ik zeer kort ~ijn. Ik zal ook op de door hen aangevoerde 
gronden tegen het ontwerp stemmen. Met hen vrees ik, dat 
een groote administratieve rompslomp zal ontstaan Pil vrees 
ik ook voor een sterke uitbreiding van den I. C. A., terwiil ik 
in wezen dit ontwerp een aantasten acht van de autonome, 
die thaus nog niet gerechtvamdigd is. 

De Hegeering erkent trouwens zelf, dat de Iea. van vele 
autonome ressorten medewerking geniet en ik ben van mee~ 
uing, dat het op het oogenblik nog niet gewenscht is om 
dezen straffen maatregel toe te passen. Ik zou daarom aan 
de Regeering willen verzoeken dit voorstel terug te nemen 
en de betrekkelijke Handelingen van den Volksraad met de 
overige stukken aan de autonome ressorten toe te zenden, 
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l\ anschaffingsonlol1llHlltie loeale geilleenschappen (Ond. 24 ) . 

(Roep.) 
(De heel' Hal' t, directeur van Economische Zaken : A 1-

weerT) 
Ja, ~1\1ii nh ccl' de Voorzitter, omdat aan die autonome ros

. 'orten dan dllidelijk r.al blijken, dat ook de Volksraad een 
meerdere samenwerk in g llIet den 1. C. A. wenscht en hij alleen, 
omdat hij den tijd nog ni et gekomen acht dezen straffen maat
regel toe te passen, dam·van heeft afgezien. Ik meen, dat op 
deze wijze de mccl'dc l'l.' propaganda, waarover gesproken 
wordt, VOor deze meerdere samenwerking jnderdaad zal worden 
vcrkrogen en dat het een heilzame stimulans zal zijn voor 
]'ccalcilrantc autonome ressorten om hun houding te wijzigen. 
:lIfocht dan bl'ijken, dat di e gewenschte samenwerking langs 
, lezclI WCg' niet zal worden ycrlncgen, dan kome d(1' Regeering 
"'.' I'ug met dit voorste1. 

(D(' heel' H e i n sj u SJ adviseur voor Decentralisatie : 
Waal'om wordt de tijd nog niet gekomen geacht!) 

MUnhec r de Voorzitter! Omdat nog niet voldoende 
gehleken is, dat de verschi llende autonom e res50rten niet van 
plan zijn die meel'dere EK'tmellwerking met den 1. C, A, te 
vel'l eenen, 

D,' heel' Roep : Mijnheer de Voorzittel"! Ook ik kan kort 
~ijn, Ik kan vele van de bezwaren erkennen, die door de 
hecren Sosrohadjkocsoemo en Blaauw zijn voorgebracht. 
Anderziids moet ik toch wel erkennen, dat de steunverleening 
aan de inheemsche industrie een zaak van zoo algemeene 
st.rekking is en zoo belangrijk voor de Indische volksbuis
houding, dat dit argument van de Regeering, het motief dus, 
waarom on s deze ordonnantie wordt voorgelegd, op mij toch 
wel indruk heeft gemaakt. 

Ik wi l in dit verband nog wijzen op twee medcdeelingen 
"un d\' Rcgcc\'ing. In dè M.emol'ie n m l..'ocli chtin~ zegt ~ij : 

uDc bemiddeling van den I. C. A. wordt bij lange na 
niet door alle gemeenschappen ingeroepen in die male 
als mogelijk zou zijn en noodig om het doel van stelsel
matige medewerking aan de in deze tijdsomstandigheden 
geboden stenllverlee))ing nan de inhccmscllC incJustT"ir te 
verwezcn lijken" . 

'F,.,. l';tnnt dus: bij lan ge na ni et. 
(D e hec l' Sos rohadiko es o e mo: Wn ll J'ltit blijkl 

dat ?) 
Dat 111 or t de hee l' Sosrohadikoesoemo aan de Regeering 

v!'a.gen, 

(De her l' B I a a uw: Dat heb ik haar ook ge vma gd.) 
Dit constat ee l'de ik dus uit de ~Iemol'ie van 'l'oeli ehting. 111 

de nota der Reg('(' I·ing (Ond. 24 stuk 2) lees ik hi cl· va n no g 
weer een bcvcsti g in g waar' Zij legt 

"dat het streven naar beschermin g de l' illhccmscho nij
verheid, niettegensta.ande de beste bedoel ingen, niet vol
doende lot zUn recht komt" . 

Ik ze idc reeds, dat de inh eemsehe nijverh eid mij om rede
Hcn van algemeen belang zeel' na aa n het hart li gt en mèt 
verschill encle andere medeleden, di e diCllaan ga ancIe 'Üpm cl'
l<În gon hchbcn gcma akt zou ik van de Regee rin g Igaal'n c ccn 
mtrlr ]'(l toeli chting' '013 deze uitlatingen wil1en VCl'n emcn. lll~ 
'd ien dc Jtcgcerill g' mü afdoende uuidelUk kan JllHkol1, da t 
in den\nad de tu ssc hrn kom st vun den l.C, A. volstrckt nood
zakelijk is om Cl' de loca le ressorten toe te brengen, dc in 
heclllscJle nü verheid vool'al en in de ce 1'ste plaats bij de aan
koopen cn de leve l'in gen te betrekken, dml zal ik stellig niet 
zoo ve l' galll1 Hls de heeren Van Helsd illgen en Sos l'ohadikoe
socmo, die, reeds v66r zij het antwoord del' Regeering hebben 
aangehool'd, vel'kl aa l'den, tegen deze o l'donnantie te zull en 
stemm en, Ik erk en de gro01e bezwaren die de o l'donn:mtie 
aanklevcn, maal' stel mij volkomen open VOOl' overtu igin g 
va n de zijde del' R (I~C'e l'in g, die dan dus hierin zou moeten 
,'ul minceren dat het indeJ'daad j u ist is, dat op het oogenbl ik 
de locale reSSOl'ten te weinig geb ru ik maken van de pro
d ucten d el' inheemschr n\j "cl'heid. 

(Directeur van Economische Zaken,) 
Ik wil dus overwegen, mijn stem aan de ordonnantie te 

geven, doch moet mèt den heer Blaauw, om de redenen, 
door hem ontvouwd, toch wel ernstig bezwaar maken tegen 
artikel 8 . 

Tenslotte zou het ook mij wel aangenamer zijn, wanneer 
hetzeLfde doel zou kunnen worden bereikt buiten deze ordon
nantie om, dool' middel van' een repressief toezicht, waarmede 
dan nochtans een zeel' gl'oote invloed zou kunnen worden 
uitgeoefend op de aankoopell van de locale ressorten. Met 
een dergelijk repressief toezieht zou men naar het mij voor
komt, een heel eind komen. 

Indien dus de Regeering mij duidelijk maakt, dat deze 
ordonnantie bepaald noodzakel\ik is, dat dus deze weg de 
eenige is, die strikt tot hct doel kan leiden; indien de Regee
ring mij nog eens wil overtuigen, dat inderdaad de belangen 
der inheemsche nijverheid door de locale r essorten te veel 
worden veronachtzaamd - clan ben ik bereid, mijn stem 
aan dit ontwerp te geven. 

De Voorzitter : Hiermede is de behandeling dezer ordon
nantie van de zijde van den Volksrnad in eersten termij n 
beëindigd. 

Zijn de Regecl'Îngsgemaclltigden bereid, dadelijk te ant
woorden? 

De heer Hart, directeur vau Economische Zaken: Mijnheer 
de Voorzitter! Aangezien door het College een aantal ge
gevens zijn gevraagd, die ik wil trachten, nog zooveel mogelijk 
bijeen te krijgen, zou ik U willen verzoeken, de vergadering 
gedurende eenigen tijd te schorsen . 

De "c r- gadel'ing wOl'dl Ie 10.21 11 lil' v,m. geschol'st en te 
11.09 uur v.m. hervat. 

De Voorzitter : Ik deel mede ber icht te hebben ontvangen, 
dat de hecr De Hoog wegens on!(esteldheicl de ver!(adering 
1lC'C'ft moC'h'l1 verla1 en. 

H et woord is aan den Regce l'illg'sgel1w clJtigd(' \rOOl' ]!1/.'OJl O

lIlisehe Zaken "001' zijn antwoord in eersten trl'mijn. 

De heel' Hart, direeteu1' vRn Economische Zak en: M\jn]1Cel' 
de Voor7.Î tter! lil de eerste plaats dunkt de Regeering het 
[(eachtc lid den hrer Sortal'djo \·001' den dOO I" hem Mn Iwt 
0111 werp thans gegeve n sI N I1I , al heef! hij dml te kennen 
~egc"(,ll dat hij r!r l'rgrling ni(,t mooi v ind t ('11 dam' IWZWUl'f'1l 

legen hCl'ft. Ik kan hiC' t'onlll'cnt z('~:q.n' n , d al ook dC' R('g(,1.' l'in~ 
de l'cge lin ~ niet mooi vindt (' 11 d~liIl' bt"\z \\':I1'C Ii tegen IwC' ft, 
maat' dn1 eli' om~ln.llc1i gh C' tl i'· n , 'all dl'll t ('~(,Il\\'ool 'di g(,ll Hiel 
een de l'gelijke J'egelin g urgent hrbbt'll ~cm aak1. 

Ook den ge ll ch1 en ledcn, den heel'rn Hoep cn Blaauw, kan 
de Regeel'in g, n1thnns voot'wanl·dt.)lijk , dftllk z.eggcll voor den 
\'ool'waaJ'delijken steun, dic n zij .urn h(l t ontwerp bereids heb
bCIl gcgc\'e ll, Ik g'l·loo f, ehl t nog' stcC' cl s dit ontwerp bij oenige 
led('n tc /!, enl<:anth1 g ond C' )'vindt. omdnt men de portée Va.ll het 
ontwerp \'('c ! gl'oot C]' zirt dnn "' ti hrdoelCl is. 'El' is geen sprake 
,'an een poging' 10t ril1 ~eloOI' e ll vun de local e reSSOl'ten dool' 
de Rf'g('e l'Îog , zoonls ik ('en deze !' dag' (~ n in een nrtikelileb ge
lezen. Ik geloof, dat dC' l.H'hall ll<.' l in ~ van dc z ~~ ak duidelijk 
heeft aangetoond, dat een dOl·gelijke bedoeling bij de Regee
ring all erminst heef t voorgezeten ; zoowel aan de wenschen 
van den Volksraad in het Gcdelegeerdenverslag als aan de 
wenschen van oeni ge locale ressorten, voor zoo ver die het doel 
van het ontwerp zelf ni et aantasten en zooals straks zal blij
keu, ook aan de wensehen, clie hedemnorgen zijn geuit, is de 
Regeerin g in ste rke mate tegemoetgekomen. 

U en wil van den opzet der ordonnantie niet meer overhou
den dan noodi g is om het doe1 te bel'ciken, dat voor oogen 
heeft gestaan. Als men dali vraagt, welk doel dan een beetje 
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Aanschaf.fingsol'c!onna ntie locale gemeenschappen (Ond. 2 -l ) . 

(Directeur van Economische Zaken. ) 
in de verdrukking is gekomen door dc besprekingen, die ovcr 
de autonomie der locale ressorten zijn gehonden - een onder
werp, dat niet alleen hier in Indië, maar ook in Neclel'land 
veel tegenstand heeft ondervonden - zal men zien, dat het 
doel, dat men voor oogen heeft, is om de bestellingen van de 
locale ressorten, voor zoover het betreft de nijverheid van 
Indië, zooveel mogelijk bimlenslitnds te houden. Dat is het 
groote doel, dat ons voor oogen staat en dat wij wenscllen 
na te streven. 

In de tweede plaats is een belangrijk doel - dat, om het 
ecrste doel tot zijn recht te doen komen, wel noodig is -
de coörd inatie van de bestellingen door de locale ressorten. 
De Regeel'ing heeft nu eenmaal door haar verschillende in
stellingen een beter en gemakkelijker overzicht over de out
wikkeling van de nijverheid hier te laude, over den aard del' 
bedrijven, die hiel' bestaan, over het bestaansrecht dier be
drijven, de beteekenis, die het gevcn vau bepaalde bestellin
gen Mln die bedrijven en weer andere bestellingen aan andere 
nijvcl'h eidsin stellingen voor de locale ressorten zouden heb
ben. Men kan niet aannemen, dat bv. een kleine gemeente 
in West-Java in het algemeen een kiik zon kunn en hebben 
ove,· een belangrijke fabriek in Soerabaja of Malang of een 
andere plaats in Oost-Java. 

In de derde plaats - en dat is een punt, dat hiel' uaar 
voren komt - wil ik erop wijzen, dat het op den duur slechts 
op deze wijze mogeliik zal ziin - men heeft dat in den loop 
dcl' jaren p;ezien - voor de locale l'l'SSOl't f'll om g-oi:'dkooper 
te werken. Een der artikelen, waal'b~i deze zaak sterk naar 
voren is gekomen is de stoomwals. Men zal toegeven, dat 
als men daarin ervaring heeft, het voor de locale ressorten 
ook goedkooper moet zijn, wanneer 12 stoomwalsen per jaar 
dOOI' den I. C. A. worden besteld dan 12 X 1 wals door een 
ressort" 

Ik heb reeds gezegd, dat de RI?~eel'ing in deze zaak soe
pelheirl hrC'ft betra~ht. Ik ga. hil'l'op dOOI" en wil deze soe-
pelheid nog meer releveeren. -

Ik wiis op de nota 's van wijzigingen, clie zijn ingediend 
en ik wijs erop, dat de Regeering dadelijk na stemming en 
aanneming door het College van Gedelegeerden van de motie
Soetardjo de zaak niet in beraad heeft gehouden, maar zieh 
onmiddellijk bereid heeft verklaard Olll - om het zoo maar 
eens te noemen - den lijdensweg in deze af te leggen , omdat 
de Regeel'ing zelf ervan overtuigd was, dat een overleg met 
de 110 locnle resortcn weinig nieuws mcer zou opleveren en 
dat het te verwachten was. dat oe IocaIr I'cssorten zich niet 
zouden verzetten. Dit is tenslotte eenjgszins anders uitgeval
len. Ik heb op 22 Februari jJ. reeds gezegd, dat de Regeering 
van dit overleg geen groote verwachtingen had, omdat vele 
ressorten bans in eigen huis zouden willen blijven en een 
dergelijk scherfje autonomie niet zouden willen prijsgeven. 
In de praktijk is het anders gebleken. Zooals de heer Blaauw 
reeds heeft gezegd: 30% der locale ressorten hebben met het 
ontwerp niet hun instemming betuigd; 30% was niet tegen 
het ontwerp, maar hadden wel bezwaren, dje intusschen 
grootendeels zijn ondervangen door de nota 's van wijz igingen 
en de toezeggingen die daarin zijn gedaan. Een kl ein gedeelte 
van de rest - men houde het mij ten goede - heeft de zaak 
niet geheel begrepen en de overigen waren tegen het ontwerp. 
Nu heeft de heer B1aauw wel gezegd, dat de belangrijkste 
ressorten tegen het ontwerp waren, nl. de cl rie provincies en 
de drie grootste stadsgemeenten, maar ik vraag mij af of, 
wanneer de heer B1aamv dat heeft gezegd, dit wel een bewijs 
is, dat de autonomie aangetast is en dat men baas in eigen 
huis wenscht te blijven en meent dat men dan vlotter werkt, 
oÏ, ik weet niet of de heel' Blaauw zulks heeft gezegd, maar 
het is in de stukken genoemd, dat de T. C. A. misschien een 
minder goede kwaliteit goederen zou leveren. Ik ben het 
met het geachte lid niet eens. Het bewijst voor mij niets. 
Het is alleen de v"lkomen Nederlandsche wensch en dan 
speciaal de Ned.-Indische wenseh, dat men b.'as in eigen 

huis wil blijven. Het gaat Olll Je vrij heid. ,vaurop men 
inbreuk moet lUaken, hoe onplezierig dit VOO1" de betrokke
llen en voor de Regecring ook is, De Regcering kan daaraan 
niet altijd ontkomen. 

Een verdere belangr~ikc tegcl1!uetkoming, die dOOI" cnkdl.: 
leden ook is geappl'cciecl'Cl en die !log niet aanstonds nunlei
ding is geweest om met de l~egcel"ing mee te gnan, is, dat de 
Regecl'ing heeft voorgestl'ld, dat dt, JUeet'kosten YOOI' rekeniJlg 
van het Gouvernement zullen komen en niet HUren dit. 
Ik kan hieraan nog toevoegen, dat de last, die de l'essorten 
vroeger met een en ander hadden, dat zij ecrst Ill't vo ll ~ 
bedrag moesten betalen en later een gedeelte daal'van konden 
terugkrijgen, thans ook is opgeheven. "Alen betaa.lt t'cll\'oudi~ 
den prijs en het meel'de,'c bedrag wordt door den r. C. A. 
uetaald; dus ook de7.e morilijkl1l'id en rompslomp IS weg'
genomen. 

Ik wijs vêl'dcl' nog op de tq;'èmodkolllÎng' teil allnzit.'l1' 
van de vervoerskosten en kall \vl'l ml"t betl"ckl<ill~ tot eh, 
aanwij7.ingen v/ln drIl 1. 0. A., waa1'vooI' !llC'n )w vn'psd is, 
7.C'ggell, dat die aanwijzillgen in overleg met mij zullen w{)l"dcn 
s31mengesteld en dat deze zeer soepel zulten zijn. Da\.. zl1\kl$ 
inderdaad het geval zal zijn, blijkt uit elke ali",'" "a" cl ,· 
regeeriugsnota over deze uungclcgC'llheic1 en ik knil ooJ{ meell'
deelen, dat het in de praktük 7.00 70al gaan. Hot' ITIl'l'J" blijkt. 
dat de aanwijzingeIl, \'oot<.d b.\'. VOO1" CPll aantaJ g l"ooteL"l~ 
ressorten llOg moeilijkheden 7.U](t'lI opleveren - ik denk nu 
b. '". aan dct! pl'US nUl I 50, \\'uarop ik straks nog terugkom 
- kan daarover ook nog overleg worden gepleegd, WUllll cel' 
in de prakttfk zich moeilijkheden blijken voor te doen, dali 
kan een en ander ,gewijzigd worden, wanneer zulke wijzigin
gen het doel del' ordonnantie niet iu den weg staan. 

Om nu even op den Pl'ijS van f 50 terug te komen, deze 
pr~is is genoemd als een soort algemeen maximum, maar 
onmiddell,jk daaraan is toege\'oegd, dat dit niet VOOt' alle 
artikelen zal gelden, doch slrrhts voor eenige. Ik kan mij 
voorstellen, dat men voor een deel, maar niet voor alle arti
kelen overleg kan plegen b.v. voor artikelen, die misschien 
honderden of duizenden guldens kosten - en zeel' zekcr moet 
overleg worden gepleegd met de grootere ressorten, provin
cies of stadsgemeenten. Tk verklaar mij daartoe reeds bij 
voorbaat bereid. 

Dan is nog gevraagd of de regeling' nu inderdaad wel 
noodig is. Hierop ziin de heeren Sosrohadikoesoemo, Blaauw, 
'Van Helsdingen en Roep teruggekomen. Het spijt m\j, te 
moeten zeggen, dat deze regeling inderdaad wel nooelig is. 
Ik zou liefst een flink aantal gevallen willen noemen, maar 
wij hebben het woord .. gepleegod" zooeven reeds gebruikt en 
ik blijf bij mijn meeDing, d,it is ook eenigszins in den geest 
van het st""frecht, maal' het lijkt mij toch njet wensrheliik 
om al die zaken aan de kaak te stellen. Indien el' leden 
mochten zijn, die deze gegevens zouden willen hebben , ben 
ik bereid, deze ondershands te geven en evenzoo is het hoofd 
van den 1. C. A. daartoe bereid. Ik kan verklaren - en hier 
is wel geen tegenspraak op dit bericht van de Regeering 
mogelijk - dat er inderdaad een flink aantal ressorten zijn 
- ik heb mij hiervan op de hoogte gesteld - welke niet 
hebben willen meewerken of jn speciale gevallen een goede 
samenwerking met den 1. C. A. bepaald hebben genegeerd. 
Ik heb gegevens van een aantal kleinere gemeenten en spe
ciaal kleinere regentschappen , die op haar verzoek vnn den 
1. C. A. een zeel' redeliîke aanbieding hadden ontvangen in 
wegwalsen en waarvan later gebleken is, dat zij deze zelf 
uit Duitschland hebben geimporteerd, zonder dat dit aan 
den I. C . .A. werd medegedeeld en ondanks aUe daaraan 
bestede moeite. 

Nu even en kele cijfers. In het jaar 1932 is voor de locale 
ressorten door bemiddeling van den 1. C. A. besteld voor 
f 154000, in 1933 voor f 587000, voor het jaar 1934 
f 1 487 000 en de eerste belft van dit jaar voor f 762051; dit 
laatste cijfer, vermenigvuldigd met 2, komt ongeveer op 
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. Annschnffingsordonnantie loca le gemeenschappen (Ond. 24 ). 

(Directeur van Economische Zaken.) 
prccies hetzelfde bedrag als 'het vorige jaar. Ik mag er wel 
bij zeggen, dat dio cijfers niet geheel maszgebend kunnen 
worden genoemd, omdat de tijdstippen van den inkoop b. v. 
van benzine, wat nltijd een belangrijk inkoop artikel is en 
waarvoor de bepaling niet zal worden voorgeschreven, el'g 
verschillen. Maar de cijfers geven wel een duidelijken indruk 
van ihet feit, dat er ten deze nog geen vooruitgang valt te 
constateeren. Gisteren heb ik deze zaak nog eens met het hoofd 
van den J. C. A. besproken en hem gevraagd, of gedurende 
de laatste zes maanden, dat deze kwestie aanhangig is, een 
verbetering valt waal' te nemen, doch die verbetering is 
inderdaad niet te bespeUl'Cn. Verder moet ik nog aangeven, 
dat de cijfers voor de eerste hel:ft van dit jaar nog geflatteerd 
zijn, aaugezien t. a. v. den steun aan de Boeton·asphalt een 
aantal locale ressorten nog al flink hebben medegelverkt. 
Wanneer dat niet was geschied, was op het oogerrblik ten deze 
de verhouding van het ccrste half jaar van 1935 tot dat van 
1934 nog bepaald ongunstiger geweest. Er is dus eerder ecn 
achteruitgang te constateeren dan een vOOl'uitgang. Waarbij 
ik, ook weder om volled ig te blijven, naar voren breng, dat na· 
tnUl'lijk de inkoopen van locale ressorten in verband met de 
tijdsomstandigheden nog altijd terugloopend zijn . 

Het geachte lid, de hoor Blaanw heeft gev raa gd, wat de 
Rcgeering nu in dit opzicht venvacht van de autonome 
ressorten. 

Mijnhccr de Voorzitter! De Regccring venvacht van de 
autonome ressorten ten deze Inedcwcrking en die medewer
king wOI'dt zeel' bepaald in onvoldoende mate verleend. En nu 
kan 111cn mij missc: hien 25, 30,40 locale ressorten aanwijzen 
en gl'ootc odk, die wel medewerken, ik kan daartegenover on
middellijk een zeel' groot aantal noemen, die niet eens in de 
boeken van d en 1. C. A. voorkomeu en niet alleen niet in de 
boeken van de bestellingen, doch zelfs niet in de boeken vun 
de informaties. 

Nu vraagt men of el' wel voldoende propaganda ten deze is 
gevoerd. Zeker is een zeel' intensieve propaganda gevoel'd, niet 
alleen met circulaires en brieven, doch speciaal heeft een 
ingenieur van den I.C.A., de hee r Quant , dienaangaande ecn 
opdracht gehad en deze is naar ik meen al twee jaren bezig' 
allo locale rcssorten te bezoeken en zijn uiterste best te doen 
ten deze iets te bereiken. Hij heeft ook wel wat bereikt. Maal' 
wij hebben twee jaal' met verdere maatregelen gewacht en 
tenslotte is het resultaat toch niet beVl'ooigend geweest. Dit 
aan het adres van het geachte lid, den heer Sosrolladikoesoemo, 
die hccft gezegd, dat met overleg wel resultaat zal zijn te 
bereiken. Soms, Mijn.hccr do Voorzitter, gaat het inderdaad 
met overleg, doch veelal niet.. 

En vraagt de heer Sosrohadikoesoemo verder: is daarvoo~ 
nu een wet noodig1 Mijnheer de Voorzitter! Bijna alle wetten 
zijn noodig voor onwilligen. Wij hebben voor de 25, 30, of 40 
medewerkenden deze ontwerp-ordonnantie niet noodig. Deze 
gehccl soepel geworden ordonnantie hebben wij juist noodi !( 
voor de onwilligen en de onverschilligen. 

Het geaehte lid, de heer Sosrohadikoesoemo heeft nog 
gezegd, dat men natuurlijk van de zijde van de locale raden 
alle belangstelJjng heeft voor de bevordering van de Inheem
sehe nijverheid . Ik wil aannemen, dat die belangstelling cr 
indCl'daad is, maar clie belangsteUing is totdusverre van een 
groot deel van de ressorten nog platoni~ch gebleven. Dit 
is jujst de reden waarom de Regeering tenslotte in arren moede 
- VOOI'Zoover de Regcering iets in arren moede doet - hccft 
moeten ingrijpen. 

Mijnheer de Voorzitter! Er is ook gesproken - ik meen 
dOOl' den hee l' Sosl'ohadikoesoemo - van een aallschaffings
dictator. Ik geloof, dat dit beeld voor degenen, die objectief 
de stukken doorlezen, bepaald onjuist zal zijn. Wij kunnen 
veel beter spreken van een aanschaffingsdienaar. Er is hiel' 
geen sprake van een dictator. Het is de bedoeling, dat de 
I . C. A. in alle opzichten tegemoetkomt aan de wensehen van 
de belanghebbenden. 

Handelingen. ZItt.illgsjnar ]935- 1936. 

(De heel' SOS r 0 had j koe s 0 e m 0: De I . C. A. geeft 
toch aan wij zi ngen !) 

Ja, maar VOOl' een groot deel zijn de aanwijzingen 
bestemd om misverstanden en verschillen van inzicht te voor
komen en die aanwijziugen - ik heb het reeds eenige malen 
gezegd - zuUen soepel zijn; dat blijkt ook uit de stukken, 
en ze zijn bovendien uiteraard vatbaar voor wijziging. Want 
het doel dat hierbij voor oogen staat, is niet de heerschappij 
van den 1. C. A., doch eenvoudig het behartigen van het 
economische belang van de hiel' gevestigde industrieën, waar· 
van werkelijk het geachte lid, de heer Sosrohadikoesoemo bij 
vroegere gelegenheden een groot voorstander is gebleken. Ik 
zou hem inderdaad dringend willen verzoeken niet uit vrees 
voor een scherfje autonomie - om het ccns zoo aan te 
duiden - zijn steun aan dit ontwerp te onthouden. 

Mijnheer de Voorzitter! Het geachte lid heeft nog gespro
ken over defensiebelangen en gezegd, dat hij zich kan voor
stellen, dat de Regeering vanwege het defensiebelang aan 
zekere bedl'ijven bij leveringen de voorkeur geeft. Mijnheer 
de Voorzitter, het zijn hier werkelijk niet alleen defensie
belangen, die hier gelden; het geldt hier een steun, dien 
men wenseht te geven aan bedrijven die veelbelovend zijn, 
die vcnvachtiHgcn wekken en die voor een dergelijkcn steun 
in aanmerking komen. Als wij ons beperken tot de defensie
belangen, dan zou het misschien guu n om enkele machine
fabrieken en dergelijke bedrijven, maal' daartoe is de zaak 
zeker niet heperkt. 

Het geachte lid heeft verder gezegd, dat de locale bestu
ren zelf moeten inzien, dat samenwerking noodig en gebo
den is. Maal' zij zien het niet in, Mijnheer de Voorzitter, en 
nu is de Regeering-, de Volksl'uad en het College van Gedc
legeerden el' voor om die belangen wel in te zien, waarvan 
men kan verwachten, dat de locale ressorten, die niet zoo veel 
gevoelen voor dit belang, omdat zij inderdaad meel' voor de 
locale belangen heb beu te zorgen, ook met die andere belan
gen rekening zullen houden. 

Er is gevraagd of niet volstaan zou kunnen worden met 
een Rogeeringscil'Clllaire, maar meerdere Rcgceringscirculai
res "(jn in deze niet voldoende gebleken, evenmi n als hot 
speciaal beschikbaar stell en val; een ingenielll· van den I.C.A. 
zooals ik zeide, die rondreisde a1s een KJontong - met een 
groote K - \"001' de zaak. Ook dit heeft nirt voldoende 
effect gehad. 

Ik geloof, dat volkomen juist is hetgeen de heel' Soetadjo 
heeft gezegd, dat nagenoeg aUe praetischo bezwaren onder
vangen zijn en hij daarom - dat hob ik zeer op prijs gesteld 
- zich verklaard heeft voor het ontwerp te stemmen. 

De heer Blaauw heeft nog gesproken over de uitgebreide:' 
correspondentie en den admiuistratieven rompslomp. Ik geloof. 
dut dit bepaal,) zeer overdreven moet wordcn geacht. E,' 
zij n een aantal artikelen waarvoor dit zal kunnen gelden en 
op dit beperkte aantal artikelen na. wordt een en andel' over
gelaten aan de locale ressorten en zal de Iea niets meer eisehen 
dan dat kennis wordt gegeven van do plannen dio men Ileaft 
en dat daarna ook medegedeeld wordt waal' een bestelling 
geplaatst is. 

Ik geloof, om met den heer Van H elsdin gen te ei ndi ge1l 1 

die de zaak weer naar de locale ressorten terug wil verwijzen, 
dat de Regeering een dergelijk spel niet kan beginnen. De 
Regeering heeft een in het algemeen ongebl'uikelijken weA' 
gevolgd door opschorting van de behandeling van de zaak 
en Zij hooft op zeer uitvoerige wijze overleg gepleegd. Dat 
dat overleg opnieuw ZOII moeten plaats hebben, kan de He
geering niet aanvoelen. 

(De heer Van H e l s cl i n go 11: Ik heb geen overleg 
gevraagd.) 

In ieder geval pleitte de heer Van Hel din gen voor terug
wijzing naar de locale ressorten met de uitspraak van deu 
Volksraad erbij , een platonische uitspraak, dat de Volksrancl 
het in deze met de Rcgcering eens is. Ik ben ervan overtuigd, 
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(Adviseur voor de Decentralisatie.) 
dat de locale ressorten zeer groote deferentie hebben voor 
de uitspraken van het College van Gedelegeerden en den 
Volksraad, maar of die deferentie zoo ver zal gaan, dat 
daardoor de propaganda, die de Regeering niet heeft kun
nen bereiken, wel bereikt zal worden middels het lezen van 
enkele redevoedngen iu den Volksraad gehouden, geloof ik 
niet. In ieder ·geval wil de Regeering het risico niet loopen, 
dat het succes teuslotte toch onvoldoende zou blijken. 

De heel' Heinsius, adviseur voor de Decentralisatie: 
)1ijnheer de Voorzitter! Enkele sprekers hebben het bezwaar 
geopperd, dat deze ordonnantie de autonomie van de locale 
I'essorten zou aantasten en een inbreuk op de autonomie zou 
worden gepleegd en dat de autonomie wordt ingeperkt. Dit 
is o.a. betoogd door de heeren Sosrobadikoesoemo, Soetardjo, 
Blaauw en Van Helsdingen. 

Ik geloof, dat deze sprekers zich wel aan eenige over
drijvil1g hebben schuldig gemaakt. Zoo heb ik hooren zeg
gen, dat als de Regecring deze ordonnantie wil doorzetten, 
de kans bestaat, dat de decentra1isatiegedachte openlijk 
wordt prijsgegeven. Ik heb hooren zeggen, dat wanneer deze 
ontwerporclonnantie het staatsblad bereikt, dan van de be
staande vrijheid van de locale ressorten nagenoeg niets over
blijft. Zoo diep grijpt deze maatregel werkelijk niet in. 

(De heel' Th a m l' in: Het gaat hiel' om het ontnemen 
vun de bevoegdheid van het doen van bestellingen. ) 

De loeale ressorten hebben die bevoegdheid. Verder wil 
ik el' op wijzen, dat inderdaad beperking van de autonomie 
plaats heeft, een bevoegdheid die tot dusver vrijelijk werd 
uitgeoefend, zal inderdaad aan beperking worden onder
worpen . Maar het is wel bekend, ik heb het in dit college 
verscheidene malen betoogd, en het is ook overigeus van groote 
bekendheid, dat de ordounantiewetgever op antonomie kan 
beperken. Hij kan inbrenk llUlken Ol) de bestaande bevoegd
heden van de locale besturen. Het oen ige wat ik zeggen kan 
is, dat- de ordonnantiewetgever daarbij niet te vel' gaan moet, 
niet verder, dan noodig is, niet verder dan het algemeene 
belang eischt en het gaat hier om het belang van Neder
landseh-Indië en dat van de Indische indnstrie, waarvoor deze 
niet zoo heel ver gaande beperking van de beschikkingsvrij
heid van de locale besturen wordt vereischt. Dit nog weer 
~ens aan te t0011C11 ligt niet op mijn terrein; het is ZooeVCll 

nog weer eens met klem van redcllen dool' mijn collega voor 
economische 7..aken betoogd. 

De heeren Sost'ohtl.dikoesoemo en Roep stelden de vraag, 
of niet met de bestaande. middelen kan worden volstaan, of 
daarmede niet hetzelfde doel kan worden bereikt. De heer 
Sosrohadikoesoemo vestigde de aandacht op het recht van 
de Regecrillg om inlichtingen in te winnen omtrent en een 
onderzoek in te stellen naar de gang van zaken in de 10ca.Ie 
I'essorten, de heer Roep vroeg of het doel niet kan worden 
bereikt door het normale repressieve toezicht, dus door ver· 
nietiging. De Regeering meent, dat daarmede het doel niet 
te bereiken is, dat deze middelen onvoldoende zouden zijn. 
Door inlichtingen in te winnen en ecn onderzoek in te stellen 
kan men er natul1l'1ijk achter komen, wat er bij de locale 
ressorten plaats heeft, maar een doeltreffend ingrijpen is 
door het middel van vernietiging zeer zeker niet mogelijk. 
Wanneer de ordonnantie tot stand komt, kan er natuurlijk 
van strijd met een algemeenc verordening nooit sprake zijn, 
het zou moeten zijn strijd met bet algemeene belang en het 
is wel duidelijk, dat die strijd met het algemeene belang 
moeilijk valt aan te toonen. Het zou aan1eiding geven tot ge
wrongen constructies, tot een gewilde bewijsvoering wanneer 
men zou willen aantoonen, dat dool' een wellicht zeer kleine 
bestelling het belang van de inheemsche industrie zou zijn 
.geschaad j het zou misschien slech ts gaan om een bedrag 
van enkele 110nderden guldens. 

(De heer R. tu TJ a n g ie: Het is dus niet aan te toon en 1) 

(Voorzittcr, Sosrohadikoesoemo.) 
In bepaalde concrete gevallen niet. De Indische industrie 

kan aUeen worden geholpen door maatregelen van veel 
verder strekking zooals .deze ordonllantiè bevat, die beoogt 
de loca.Ie bestnren te verplichten, hnn goederen dool' tU8-
8chenkomst van de 1. C. A. bij de inheemsehe industrie 1e 
betrekken. 

De heel' Blaauw heeft verzocht, in het tweede lid van 
artikel 5 de woorden "of in overleg met" te vervangen door 
lIof met instemming van". De woorden lIin overleg met" 
beteekenen eigenlijk hetzelfde als "met instemming van", 
men maakt n.1. onderscheid tUsSchen "na overleg met" en 
"in overleg met". Het laatste beteekent, dat men moet 
trachten, tot overeenstemming te geraken en d.t men alleen 
na verkregen overeenstemming zal handelen. De Regeering 
is echter bereid, ter nadere verduidelijking, de daal' den heer 
Blaauw voorgestelde redactie OVel' te nemen, zoodat de eerste 
regel van art. 5 (2) komt te luiden: 

"Wanneer de aanschaffing op verzoek van of met 
instemming van de betrokken locale gemeenschap heeft 
plaats gehad ............ " enz. 

De heeren Blaauw en Roep hadden bezwaar tegen artikel 8. 
De Regeering gelooft niet, dat el' hier in de practijk inder
daad bezwaren van overwegende beteekenis zouden rijzen. 
Men moet bedenken dat de anrrwU7.ingcn van den I. C. A' I 

waarover het hier gaat, circulail'cs zijn. die in de Javasche 
Courant worden bekend gemaakt. Blijft deze bepaling 
behouden dan zonden de leveranciers, die met locale ressor
ten zaken doen, zich altijd een exemplaar van de Javasche 
Courant kunnen aanschaffen en elke bestelling kunnen 
toetsen aan de circulaires van den 1. C. A. Moch t er' dan nog 
twijfel blijven, dan knnnen ze nog altijd informeeren bii het 
Hoofd van den I. C. A. en als el' gl'oote haast bU de zaak is, 
desnoods telegrafeeren of telefoneeren. Veelal zullen zich 
dezelfde vragen bij herhaling voordoen en dan in liet vol
doende, als er eenmaal inJichtingen worden verzocht. 
Wanneer het in concrete gevallen inderdaad tot onbillijk
heden zou leiden indien een overeenkomst als nietig werd 
beschonwd. kan de leverancier natuurlijk nog altijd een 
beroep op den rechter doen en zich tegen het nietig verklaren 
eener overeenkomst verzetten. De rechter zal eventncel ook 
zeker rekening houden met mogelijke onduidelijkheden in 
de aanschrijving van het hoofd van de Ica en zal zeker niet 
de nietigheid van de overeenkomst nitspreken, wanneer 
twijfel mogelijk is over de beteekenis van de bepalingen in 
de aanschrijving van den I. C. A. 

(De heer BI a a uw: Zal in zulk een geval de overeeu
kOlIli!t nietig zijn of niet! 

De heer Th a 1111' i 11: Zij begint met nietig te worden.) 
Omdat vrijwel algemeen bezwaar blijkt te bestaan, is de 

Regeering echter bereid artikel 8 van het ontwerp tel'Ug te 
nemen. De Regeel'ing is dus bereid aan te zien, of ook zon
der civiele sanctie de ordonnantie voldoende wordt nageleefd 
Mocht dit in de toekomst echter niet het geval zijn, dan 
behoud Zij zich voor de bepalingen opnicuw in de Ol'donmm
tie te laten opnemen. 

De Voorzitter: De ontwerp-ordonnantie is zoo juist dool' 
de Regeering nader gewijzigd in dezen zin, dat 

Artikel 5 (2) thans luidt: 
"Wanneer de aanschaffing op verzoek van of met 

instemming van de betrokken locale gemeellscllap heeft 
plaats gehad ....... _ ...... .... .......... .... 'J enz., 

terwijl nrtilwl 8 door de Rogecring is teruggenomen. 

De heel' Sosrohadikoesoemo: Mijnheer de Voorzitter I Met 
zeer veel belangstelling heb ik de redevoeringen aangehoord 
van den directeur voor Economische Zaken en den adtviseur 
voor de Decentralisatie. Nochtans moet ik tot mijn spijt 
verklaren, dat ik nog niet overtuigd ben van de noodzake
lijkheid, om reeds nu de ordonnantie Î11 het leven te roepen. 
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Aanschaffingsordonnantie locale gemeellschappen (Olld. 24). 

(Blaauw.) 
Het doct verder vreemd aan, dat beperking van de bewe· 

gingsvrijheid der autonome ressorteu juist wordt verdedigd 
door den adviseur voor de Decentralisatie, die, zou ik zeg· 
ge.n, integendeel de aangewezen persoon is om de Decentra· 
!isatio te vcrdedigen; 

De directeur voor Economische Zaken heeft zooeven cijfers 
genoemd, waaruit zon moeten worden geconstateerd, dat een 
accres in de aanschaffingen via den 1. C. A. niet valt te consta· 
teeretl. Ik wiJ er den geachten Regeeringsgemachtigde echter 
op attent maken, dat de prijzen van de goederen in de jaren 
1932--1935 zijn teruggeloopen. Wanneer men dat in aan· 
merking neemt valt zeer zeker een accres te constate.eren. 

Wat de Boetonasfalt betreft, zal het den geach ten Regee
ringsgemachtigde bekend zijn, dat deze asfalt niet voor alle 
docleinden geschikt is, zoodat men soms genoodzaakt is 
andere soorten asfalt aan te koopen. 

Voor zoover ik dat als gedepnteerde kan beoordeelcn, 
hebben de daarvoor in aanmerking kom<lnde ,besturen alle 
medewerking verleend, juist ook in het plaatsen van &eton
asfalt. 

De geMMe Regeeringsgemaehtigde betwijfelt voorts, of de 
locale besturen wel inzien, dat accumulatie van ol'ders inder
daad prijverlaging ten gevolge kan hebben, ik geloof echtel', 
dat dit niet betwijfeld behoeft te worden. 

Ik onderstetill dan ook de suggestie van den heel' Van 
Hclsdingen aan de Regeering, om terugneming van het 
ontwerp in overweging te nemen en de hier gevoerde debatten 
aan de besturen van de locale ressorten bekend te stellen, 
want tenslotte is ieder het erover eens, dat de inheemsche 
nÜ1'el'heid bevol'dm'd moet wot·dcn. Laat de Regecring dan 
-Veyl\cl' pct circulaire aan de loeale besturen doen weten, dat 
de thans nanhungigc ontwerp-ordonnantie als stok nchtcl' de 
dom staat. 

Dc heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb ui t de 
uiteenzettingen van de beide geachte Regeeringsgemaehtigden 
den illdl~tk gekregen, dat de Regeering bereid is, om, als 
deze ordo\Ulantie eventueel wordt vastgesteld, haat· met de 
uiterste coulance toe te passen. Niettemin ben ik er nog 
steeds niet van overtuigd, dat het noodzakelijk is de ordon
nantie op deze wijze vast te stellen. 

In eerstcn termijn heb ik de Regeering om voorbeelden 
gevraagd, dat de autonome ressorten onvoldoende medewer
king ten opzichte van bestellen via den 1. C. A. hebben .ge
toond. 

Daarop heeft de geachte Regeeringsgemachtigde voor Eeo· 
nomische Zaken nog eens weer verklaard, dat de medewerking 
illderdaad onvoldocnde is, maar clat het niet gewcnscht is, de 
voorbeelden openbaar te maken. Die voorbeelden li ggen blijk
baar voor ons in portefeuille beschikbaar, maar het gaat erom, 
dat wij nu, hedenochtend, een beslissing over dit ontwerp 
hcbhrll te nemen. Bli herhaling hebben wij gevraagd, en 
heelt dc Regeering de gelegenheid gehad, om althans den 
slnior ten opzichte van die onvoldoende medewerking ccnigs
zins te lichten. 

(De heol' Hu. l' t, dil'cctCUl' van Economische Zaken: 'Vilt 
U dan ni ct van dc Rcgccl'ing aanncmcn, dat hct is, zooals 
Zij zoocven uiteenzetten 

'Vannoor de Rcgeering komt met ecn betoog over onvol
doendc medewcrkin g, mag Zij toch wcl vanuit het college de 
vraag vcrwachten waaruit die onvoldoende medewerking 
blijkt! Ik kan daarin waarlijk geen wantrouwen of een 
ongepaste vraag zien. 'Vanneer de Volksraad zou vragen: 
Geef ons toch eens ccn ige aanduiding, op grond waarvan die 
onvoldoende medewerking moet worden geconcludccrd, lijkt 
mij dat zecr gel)laatst, want tot op dit oogenblik taslen wij 
wat de redcn bClrcft, in het duister. De Volksraad zou dus 
alleen mocten afgaan op de stelselmatige herhaling van het 
feit, dat er geen of onvoldoende medewerking js, doch dat 

acht ik geen basis voor vaststelling "an een zoo ontzettend 
ver-gaande inwerking op de autonomie der locale ressorten. 

(De heer Har t, directcur van Economische Zaken: In 
welk opzicht is er toch sprake van zulk een ontzettend ver
gaande inwerking!) 

Omdat van de begrootingen der verschillende locale ressorten 
een zeer groot gedeelte niet anders kan worden uitgegcven 
dan op fiat van het hoofd van den I. C. A. 

Eén voorbeeld van onvoldoende medewet'king is door den 
Regeeringsgemachtigde genoemd, nl. dat van eeu regent
schap, dat een wals zou hebben besteld en die, ondanks àe 
inlichtingen die van 1. C. A.-zijde waren ontvangen, toch ergens 
anders had gedaan. Het is best mogelijk, Mijnheer de Voor
zitter, dat dit een geval van onvoldoende medewerking is 
te achten" maal' zoo klakkeloos zou ik daal' loch niet toe 
willen concludeeren. Heeft de Regeering onderzocht op welke 
gronden het regentschap die wals niet door middel van den 
I . C. A. 'heeft besteld I 

Een ander motief voor die onvoldoende medewerking is, 
dat in den loop van twee jaren de aanschaffingen door 
middel van den 1. C. A. niet zijn gestegen. Wederom zou ik 
willen vragen: Waaraan ligt dat ! Vet'\vaeht misschien de Re
geering hiel' niet te veeH Is het wel mogelijk nog meer be
stelLingen door middel van dell 1. G. A tc doen 1 Op welke 
gronden verwacht de Regccl'Î llg, dat illderdaud verhooging 
van de aanschaffingen door 1. C. A-bemiddeling mogelijk 
zal zijn! 

(De heel' H a I' t, directenr van Economische Zaken: Het 
gaat niet alleen om die wals, er zijn nog tieutallen voorbeel
den te noemen, bv. op gebied van machinerieëu, "sphalt, 
cemcnt, papier, inkten.) 

Dat is weliHogeLijk, IIIêHlL' het kan toch ook best dat al 
die verschillcnde artikelen door de localc raden geplaatst 
zijn hier te lande en bij de betrokken adressen, die zij even
tueel dool' den 1. C. A aangewezen hadden kunnen krijgen. 

Ik spreek thans een. oogenblik als insider in het provin
ciaal bestuur. Wij hebben valt den 1. C. A twee nogal uitge
breide circulaires gekregen en passen de gewensc11te aan
wijzingen toe. De meeste aunschnHiJlg'cn worden I'cchtstl'ccks 
geplaatst bij de door den L C. A. aIR gewcnscht aangewezen 
leveranciers. 

(De heer Roe p: Dat zal toch in de toekomst ook blij
ven kunnen 1) 

Het gaat niet hoofdzakelijk om de toekomst, dat zal op 
het oogenblik ook wel zoo zijn. 

De Regeering heeft opgemerkt, dat er verschillcnde locale 
ressorten zijn die heelemaal niet eens in de boeken van dell 
L C. A. voorkomcn, doch dit bewijst mij op zichzelf niels. Het 
is best mogelijk, dat de betrokken ressortcn nog veel meer 
in het belan g "all de inhccm.schc illdustrie verrichten dan 
zij, die wel via den I. C. A . orders plaatsen. 

Voorts wees de Rcgecring erop, dat ondanks de circulaires 
omtrent den I. C. A. medewerking niet voldoende verleelId 
wordt. Nlt betwijfel ik, of die circulaires inderdaad voldoende 
zijn. Ondanks de daarin VCl'vatte inlichtingen en die, welke 
resulteeren uit besprekingen met dc 1. C. A-ingenieurs, geloof 
ik toch, dat een herhaalde llllnwijzing' dool' dit lichaam gc
wenscht is, omdat de omstandig'heden :dch clagclijl<s wijzigen, 
gelijk ook wel aan de Regecr'ing zal bekend zijn. Vermoedelijk 
zullen Cl' wel, periodieke' vC'I'IlIl(!et"ing<'1l in de gocclel'enlijst 
en in de lijst vall leVCl'êlllcicl's optreden, maal' ondanks die 
noodzakelijke veranderingen heeft althans de provincie West
Java niets anders ontvangen dan deze circulaires, waarop ik 
zooeven heb gedoeic!. 

(Dc hecr H a l' t, directeur van Economische Zaken: En 
de ingenieur van den 1. C. A., clie el' herhaaldelijk is geweest!) 

Voor zoover ik weet, is de ingenieur van den I. C. A. slechts 
éémaal op het provinciaal kantoor geweest, dus van een her
haaldelijk verschijnen is hiel' geen sprake geweest, maar ik 
kan mij vergissen. 
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Aanschaffingsordonnantie locale gemeenschappen (Ond. 24) . 

(Van Helsdingen.) 
Dan heeft de Regeeringsgemachtigde voor de decentralisatie 

eenige -.erklaringen gegeven, zooals hij het vraagstuk van de 
aantasting der autonomie ziet. Ik kan verklaren, dat ik op 
hetzelfde standpunt sta als hij. In de wet-in Indië is dat een 
ordonnantie - kan binnen de perken, die in de Indische 
staatsregeling worden gesteld, de autonomie worden aangetast, 
zooals de wetgever dat wil. Ik zeg nogmaals: Er is een be
perking van de autonomie mogelijk, maar de Regeeringsge
machtigde voor de decentralisatie heeft erkend, dat ondanks 
deze bevoegdheid de ordonnantiewetgever in deze niet verder 
moet gaan dan de uiterste noodzaak eischt. Nu zegt de 
Regeering wel: In dit geval heeft men die uiterste nood
zaak, .maar de bestrijders van de ordonnantie zeggen : die 
uiterste noodzaak is nog altijd niet aangetoond. Ik blijf 
nog altijd op het standpunt staan, dat, voordat men ertoe 
overgaat om dwangmaatregelen op de antonome ressorten 
toe te passen, men zich moet afvragen of er geen andere 
weg mogelijk is. 

De heeren Sosrohadikoesoemo en Van Helsdingen hebben 
eenige oplossingen aangegeven, waardoor men hetzelfde re
sultaat uiteindelijk zal kunnen bereiken zonder deze diepin
grijpende regelingen. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Hecht 
U aan het voorstel van den heer Van Helsdingen veel waar
de, wat de gevolgen betreft T) 

Op den duur zeer zeker. Ik wil h ier den Regeeringsgc
machtigde vau Economische Zaken erop wijzen, dat hij de 
autonome ressorten al eenmaal verkeerd heeft getn-xeerd. 
Toen hij bij de eerste behandeling van dit onderwerp toe
zegde de meening der locale ressorten te vragen, had hij 
daaromtrent met de minste verwachting. Hij is in die ver
wachting niet teleurgesteld, maar Ilet resnltaat is voor hem 
toch iets heel anders geweest, waar 30% van de autonome 
ressorten zonder meer accoord ging met de regeling. 

(De hccr Ro e p: 60% warcn uict tegen het ontwerp.) 
Inderdaad, maar de 40%, die er tenslotte wel tegen wa

reu, waren el' niet tegen, omdat het een aantasting van de 
autonomie zou zijn, maar omdat er een zeer groot ongerief 
ZOn ontstaan. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Dat 
is met juist.) 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou toch den Regeel'ingsge
machtigde voor Economische Zaken meer voorzichtigheid 
willen aanbevelen in zijn opvattingen over de inzichten der 
autonome ressorten in deze, althans, wat het provinciaal 
bestuur van West-Java betreft, gaat het er uiet om, dat men 
zich er tegen verzet omdat het om eeu aantasting van de 
autonomie ZOn gaan, maar om de rompslomp, die het ontwerp 
zal medebrengen. 

(De heer Har t, directenr van Economische Zaken: En 
de 109 andereu I) 

Mijnheer de Voorzitter I Ik moet den Regeeringagemach
tigde voor Economisehe Zaken nogmaals verwijzen naar zijn 
verkeerde taxatie bij de eerste besprekingen over dit ontwerp. 
Tenslotte dank ik den Regeeringsgemachtigde voor zijn 
tegemoetkomende houding, waardoor in het nieuwe 2e lid 
van art. 5 door mijn aanbeveling een redactiewijziging werd 
aangebracht en voor de terugneming van art. 8. Ik kan 
natuurlijk instemmen Dlet het betoog, dat, indien de praktijk 
t.g.t mocht aantoonen - indien althans deze o,rdonnautie 
onverhoopt zou worden vastgesteld - dat een sanctie als 
bij art. 8 bepaald, noodzakelijk is, iets dergelijks alsnog in 
de ordonnantie zon moeten worden neergelegd. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! In de 
eerste plaats de opmerking, dat mij de inheemsche industrie 
zeel' ter harte gaat, maar evenzeer gaat m.ij ter harte de 
handhaving vau de autonomie der locale ressorten, al heb 
ik mij in mijn besprekingen over dit ontwerp met aan 
overdrijving schuldig gemaakt en niet ,heb uitgesproken, 

(Roep, Directeur van Economische Zaken.) 
dat dit een diepgaande aantasting van de autonomie zou 
zijn. Maar een aantasting van de autonomie is het zeel' 
zeker! Ik erken, dat de Regeeringsgemachtigde voor Eco
nomische Zaken het ontwerp voor mij meel' aannemelijk 
heeft gemMkt, nu hij heeft aangetoond, dat in de laatste· 
zes maanden de samenwerking v~n de autonome rC8sorten 
met buitengewoon bevredigend is geweest. 

Ik betreur het echter, dat deze inlichtingeu eerst nu wor
den gegeven en met veel duidelijker en scherper geformu
leerd in de Memorie van Antwoord zijn opgenomen. Toch. 
acht ik dit voorbeeld met voldoende. Ik zou willeu hand
haven en aandringen op de suggestie door mij in eersten ter
mijn gedaan en die dool' den Regeeringsgemachtigde ten 
eenenmale is misverstaan. 

De Regeeringsgemachtigde heeft gezegd, dat het niet aan
gaat om wederom in overleg te treden met de autonome res
sorten, maar dat was niet de bedoeling van mijn snggestie_ 
Mijn bedoeling is deze, dat deze autonome ressorten, na le
zing van de hier gehouden debatten, goed den indruk krijgen,. 
dat wanneer de Volksraad op het oogeriblik nog met mee 
zou gaan met deze ordonnantie, dit alleen druaraan te wijten 
is, dat wij nog pogingen willen aanwendeu om de gelegen
heid te openen voor een goede samenwerking Ulet den 1. C. A. 
dat indien de praktijk wederom zou teleurstellen, de Volks
raad onvoorwaardelijk met de Regeering mee zou gaan, als 
zij opnieuw een dcrgclijk VOOI'stel indient. Dit is heel wat 
anders da.n in overleg treden met de autonome ressorten. 
Het is eer een zwaard van Damocles, dat boven deze auto
nome ressorten zou hangen en dat zou vallen, indieu de 
autonome ressorten onwillig blijven om met den I. C. A. samen 
te werken. 

(De heer Har t, directeur van Eeonomische Zaken: Het 
is een pennemesje I) 

De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter! Ik stel de ont
wikkeling en den steun aan de Indische industrie primail'_ 
Dit stel ik hooger dan de autonomie. Ik voor mij ga uit 
van de gedachte eerst brood en rijst en dan autonomie. El> 
nu de geachte Rcgeeringsgomachtigde zoo uitdmkkelijk ver
zekerd Ileeft, dat er een groote nalatigheid bestaat van de 
zijde der locale ressorten jegens de Indische industrie, zie 
ik daarin zoo al niet een bedreiging, dat ZOll misschien te 
sterk zijn uitgedrukt, maar dan toch een groote belemmering 
\';oor de ontwikkeling der Indisch industrie. Om die redenen 
zal ik, overigens zonder enthousiasme, mijn. stem aan dit 
ontwerp geven, te meer, nu de Regecl'ing, art. 8 van het 
ontwerp heeft teruggenomen. 

De heer Hart, direetenr van Eco'nomische Zaken: Mijnhee,
de Voorzitter! Het doet de Regeering leed, dat Zij het gc· 
aehte lid Sosrohadikoesoemo nog niet heeft kunnen overtui
gen, alsook de leden Blaanw' en Van Helsdingen, van de zeer 
groote wenschelijkheid van deze ontwcrp-ordonnantic. De hee,
Sosrohadikoesoe.mo heeft gezegd, do heer Blaauw is hem daar
in gevolgd en op eenigszins andere wijze ook de hcer Van 
Helsdingen, dat deze ordonnantie nog niet noodig is. Ik 
vraag mij af, Mijnheer de Voorzitter, wanneer zij dan wel 
noodig is. Ik herhaal, dat wij thans met deze zaak reeds twee 
jaren bezig zijn en het op allel"lei manieren hebben gepro
beerd. De heer Blaauw spreekt van twee circulaires, die zijn: 
uitgegaan. Ja, Mijnheer de Voorzitter, dat is inderdaad waal', 
er zijn twee algemeene circulaires uitgegaan, maar dat doet 
mets af aan het feit, dat incidenteel telkens de verschillende 
ressorten zijn bezocht en aangeschreven en dat dus de propa
ganda-arbeid vau twee jaren bepaald niet het gewensehte 
resultaat heeft gehad. Nn heeft de heer Blaauw gesproken 
namens een ressort, dat inderdaad vrij algemeen zecr goed 
aan deze zaken meewerkt, de heer Sosrohadikoesoemo, die een 
groot deel van zijn ervaring uit de provincie Midden-Java 
heeft, heeft hierover ook het een en ander opgemerkt. Ook 
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Aanschaffingsordolllluntie locale gellleenschappen (Ond. 24) . 

(Directeur van Economische Zaken.) 
ue provincie Midden-Java is een ressor t, dat in deze met aller
kl JlIaatl'egclell !lIot a llecn IHct de ouderhavige, maal' ook niet 
andere .zeer sterk meewerkt. ~1aar er is nog, niemand hier 
in ueze zaal geweest, die gesproken heeft over al die res· 
SOl'Lcll, lIc in wczcn nict mcC\verken en ook is Ct· niemand 
geweest., die gezegd lteeït: daal' is nu het ressort, waarvan 
11{ speciaal op de 1100gte l>en en dat niet mcewcrkt. Juist 
lIcze groote groep heolt noch in haal' autwool'J. dan wel in 
uCzc zaal de gelegenheid gehad haal' bezwaren to keunen te 
gevcn. Alle bezwaren, die bij de bchandollllg van de preala
lJole \'ruag op ~~ 1;lobl'uul'i hier aan ue ordc zijn gesteld, 
zijn nu tucL aan de orde geweest, omda.L Llic bezwa.ren blijken 
IIll·t gevoeld tu zijn. 

... \-'Unh eel' de Vool'ziUel'! El' is eell klein misvcrstand lJij 
den heel' !:iosrohad.ikocsoeIllo, die meeuI., dat ü;: ecu gcbrek aau 
Illcuewerki ng ten aanzien van de Bocton-asphalt maatschilppij 
heb geconstatc'Crd. j k heb dat jttist niet gedaan. Ik heb in 
cel'stcn tel'mijll ueze maatschappij aangehaald als een geval, 
waad n wel een v rij goede medcwerking is verkregen cn waar
Joor de uitkolllsten van het eerste haHja,u van 1~35 bepaald 
wal'ell g-eUalteetu. Unjui iit is - zooa.ls het geachte lid zegt, 
dUL Je .13oeLoll-u::;j!IHlI L ten Jeze Illinuer gesdukt zou zijn. Om 
even. UOOl.' tI.) ga.all up uezc Leclmischc j.;:wcstle. De Bocton
aspllllJt is zeel' geschikt. W rum eer men echter zegt, dat deze 
asphalt voor kleme ressorten wel eens wat lastiger te gebrui ken 
is, aangezien men daar niet beschikt over voldoende gerouti
neerd personeel, dilll is dat in de praktijk misschien wel eens 
een enkelen keer zoo geweest, maar in dit geval - en dat 
hceft de Regeering in de Memorie van Antwoord bedoeld 
m I het botrokkclI locale ressort niet ,'erplicht worden Roeton· 
asphalt te gebL'lli kcn, hoewel iu het algemccll do rcsultaten, 
,iie de 1~egeering ten deze vernomen heeft ook via het departe· 
Illent van Verkeer en \V aterstaat, zeer gllllStig zij n, Maar 
d it is een kwestIe, d ie ik verder in het midden laat. 

H et geachte lid heeft ook nog gesprokeu over de accnmu
latie van orders. Ik kan zeggen, dat het juist die aceumnlatie 
vall orders is, die in bepaalde gevaUen een bedrijf in stand 
l\llllllen houdcn, zood at w<1nneer m CH aaIt ucpaalde bodrijvcll 
~\:\j~~I.:.\\ \'tUl m:uct:s geefl en a.a.u andere wedeL' andere g l'Ol'IWlI, 
dIL ook van belang 1<a11 zijn. 

Mijnheer de Voorzitter! Thans nog de volgende opwer
king. Men kan loch wel'kelijk niet van de 1~egeering ver· 
wachten, dat Zij in dit stadium van de behandeling, het 
ont.werp zal tcrugnelnen, Dit ontwerp is na ecu zeel' lang 
overleg tusschen de verschillende Regeerings advjsew's tot 
stand gekomen. Er is ook reeds in deze zaal in een vorige 
iustanLie over gesproken. De voorbereiding ervan is zeer 
Intensief geweest eu ondanks dat de locale ressortcn wjstell , 
dat het zwaut'ü van Damocles, zooals de heel' \" all .ucll:idingen 
het aanduidde, hllll boven hel hoofd hing, - uat heeIt bijna 
een jaar geduurd - heeft dit toch geen verbetering len deze 
in hun houding gebracht. 

Het geachte lid, de heer Van H elsdingen, wenseht dns -
ik heb hem in eerste instantie wel begrepen, maar misschien 
heb ik mij toen niet zoo gelukki g uitgedrukt - cUt ontwerp 
met de uitspraak van den Volksraad op dit punt te zenden 
IlUn de locale ressorten. Hetgeen de heer Van Helsdingen 
wellseht komt dns hierop neer: gehoorzaamheid aan het 
ontwerp.wet of er zal geweld worden gebruikt. Ik geloof 
niet, dat hct een goede methode van wetgcving is, nadat men 
twee jarcn is bezig geweest en het ontwerp nog eens apart 
opnieuw nam' de locale ressorten is gezonden, dat mcn zegt: 
de Volksraad is het eigenlijk wel eens met de Regeering, 
maar wil de zaak nog even aanzien. Ik meen, dat dit onjuist 
zou zijn. Laat men toch ten deze eens om zich heenzien. Dan 
kan men constateeren, dat in aUe landen wordt ingegrepen 
in heilige huisj es en bovendien kan ik ten deze ook verwij
zen naar hetgeen in dit land is voorgevallen, \Vannecl' wij dan 
Ilier zien, hoe de Volksraad en ook het College van Gedele
geerden zeer ingrijpende maatregelen hebben aanvaard, veel 
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en veel verder gaande maatregelen, lllet vertrouwen in de 
toepassing dool' de H.egeering, waarbij 'nog lang niet wen! 
aangetoond, dat tl.lJ de uitvoering daar van eell coulance zou 
worden betracht, zooals bij deze aangelegcnheHl, laat Illell 
dan ook thans Illct vallen over deze l1t:el gel'111gc aantastmg 
van de autonollue. Ik blijf, Hl strJjd lllet hetgeen de heel' 
lllaauw zooeven heeft gezegd, dat geen enkele lJegrootmg 
zou kunnen wonten UI LgcvucJ.'u ZO ILUcl' lJU.t VUil tien 1. G. A" 
volhonden, dat daarvan geen sprake is. De desbetreffende 
begrootingen worden eenvoudi g uitgevoerd door de locale 
geilleenscnapp en zeil t:1l teH aaltZlC1L VI,lll ecu lJt:perkt aautal 
artikelen zal mel. IJctl'CK,ltlug" LOL Ue p mi.lt.s1I1g van bestel
lingen overleg met den L C .. \ , 1I10ctCII wul'uen geplecgd, waal'_ 
aan ik in eerste instantie heb toegevoegd, dat dit overleg 
Hl vele gevallen zal leiden tol. liet doen van bestellingen 
dool' localc ressoL'1,en, Zij bet W UI mOL lucdewetcu van UCll 

J, C. A. Het betoog vau den heet· .1:Haauw gaat dus volgens 
llIijll opinie zeer bepllalu niet op. 

Mijnheer de Voorzitter! Opnieuw heeft het geachte liu 
bewijzen gevraagd en vooi·beeldcn. Toen heb ik bij de betr.ok
ken passage gClnterrwnpcero, aat. m(ln van de Hcgecring wei. 
kon aallllemeu, dat daarvan legio voorbeelden zijn te geven, 
uat vele tH:llltaH(,ll locale l'CSSUl'Le ll nwt 111 de boeli.eu van den 
1. U. A. voorkom_cu. 1k heu dauruij gcvuegu: illd alleen iu 
dc kasboeken doch zelfs niet in de COITCSpondclltie. Vjt is 
het geval ondanks het reit, dat aUes hieraan is gedaan. Het 
feit, dat elk regentschap, dat bestellingen heeft te doen, lIet 
kleinstc regentsChap, de kleinste stadSgemeente, dat blijft 
doen zonder de tusschenkomst van den I. C. A., terwijl in 
tic praktijk degeneu, die al door middel van deu I. O. A. 
bcsLeJdell, dit blij veil doen cn degeneu, die het nog niet deden, 
!let ook thaus DleL tlOen, is wcl eCli bewijs, dat Jucr noodig is, 
ter wiUe van het groote belang - ik blijf lIet een groot belang 
achten - dat deze ordonnantie tot stand komt. 

Ik hen het geheel eens met hetgeen de heer Roep heeft 
gezegd, dat een dergelijk belang hier moet primeeren. En 
nll is het toeh ook een feit - ik wijs op het beroe]) 0]) den 
Uuuvel'llcul'-Gcncl'ual in dozc 0 11 op de gelegenheid, dje de 
\ 'o ll"l"aad heeft bij de algemeene besehonwingen en elders 
- dal, wanneer deze soepeUlCid, die ik heb aangekondigd 
voor dit doel, niet voldoende wordt betracht, er toch altijd 
mogelijkheid is voor den Volksraad, dat naar voren te brengen. 
lIet. is heusch wel VOOl' m.i.nder belangrijke aangelegenheden, 
dat een dergelijke r epressieve eontrole bij den Volksraad 
bestaat. 

De heer Van H elsdingen heeft gezegd, dat de Indische 
nijverheid hem ter harte gaat, mam' ook de autonomie. Ik 
zon dit als \'olgt willcn \'c l'1tndcl'clJ - als de heel' Van 
J:lclsdingen hierin niot kan meegaall, zaJ hij het mij wel tCJI 
goede willen duiden - dat hier de lnd ische Ilijverheid zijn 
vriend is, maar dat de autonomie een nog gl'ootel' vriend van 
hem is en dan zou ik hem dringend wi llen vragen in dit 
geval zijn keus om t e keer eu, omdat inderdaad in geringe 
mate de eene vriend van hem zon worden geschaad, maar 
zijn andere vriend - in deze, de Indische nijverheid - wel 
degelijk zou kllllnen worden geschaad, indien deze ordollllan
tie geen wet zou worden. 

Mijnheer de Voorzitter! .1 k geloof, dat ik hiermede de 
sprekers in tweeden termijn voldoende heb beantwoord. 

Dc Voorzitter: \Venseht de H.cgef' l'ingsgelllachtigde voor 
decen tralisatie nog het woord Y 

De heer Heinsius, advisclll' VOO I' Decentralisatie: ik dank 
U, Mijnheer de Voorzitter . 

De Voorzit ter : Dan is hiermede ,le behandeling van het 
ontwerp geëindigd. 1k wil alvorens tot stemming over te 
gaan, gelegenh eid geven tot steUllUot iveel'in g. 
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Aanschaffingsordonllantie locale gemeenschappen (Ond. 24) . 

(Kerstens, Thamrin, e.a.) 
))e heel' Kerstens: Mijnheer de V oorûtter I De heel' Sosro

badikoesoemo heeft gezegd, dat hij niet begreep, dat de 
advisenr voor Decentralisatie hier medewerkte tot het doen 
van een aanslag op de autonomie van de locale ressorten. 
1k zou aan dit standpunt van den geachten Hegeeringsge
machtigde omgekeerde kracht willen toekennen. Wanneer 
Ik zie, dat de adviseur voor de decentralisatie, voor wie de 
autonomie dcl' locale ressorten een dicl'bnat' ,goed moet zijn, 
niettemin accoord gaat met dit voorstel, dan zeg ik, dan zal 
Illderdaad het algemeen belang hiel' wel zoodanig bij betrok
ken zijn dat dat dierbaar goed prijs gegeven moet worden 
in dit speeiale geval. 

(De heel' lt a tuL an g ie: El' is hier geen sprake van 
den adviseur voor decentralisatie maar van de ltegeering.) 

Mijnbeer de Voorzitter! Ik geloof, dat dergelijke finesses 
achterwege gelaten knnnen worden. 

(De heer It a tuL a n g ie: Neen, daar gaat het jnist om.) 

De Voorzitter: Ik verzoek den spreker zich te bekorten. 
\' OOt 't.t~ml\\oti..veeting wordt slechts een. :r.ccr korte tütl 
beschikbaar gesteld. 

De heor Kerstens: Mijnheer de Voorzitter I Dan zal ik zeel' 
kort zijn. Ik zal voor dit ontwerp stemmen. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter I Behalve de 
ver gaande inpcl'king van de autonomie, waartegen wij in 
principe bezwaal' hebben, geloof ik uiet, dat de voorliggen
de ontwerp·<m!onnantie een groote bevordering zal geven 
aan de inheemsche industrie, omdat, voorzoover mij bekend, 
ook de locale ressorten alleen, ook al bestellen zij op zich
zelf, en appart, doordrongen zijn van de noodzaak om de 
inheemsche industrie te bevorderen. Dus waar er in dit op
zicht niet van 'bevordering sprake kan zijn naar aanleiding 
van deze ordOlliluntic en zij bovendien ecn sterke beperking 
inhoudt van de autonomie del' locale ressorten, daal' zal onze 
fractie tegen de ordo!p1antie stemmen. 

De heel' Verboom: Mijnheer de Voorzitter. Ik vrees, dat 
deze ordonnantie noodwendig moet leiden, ondanks alle soe
pelheid die de geachte Regeeringsgemachtigde op den VOOl'

grond heeft gesteld, tot een groote beperking van de bewe
gingsvrijheid van de loeale ressorten, juist waar die bewe
gingsvrijheid zeel' gewenseht is. Daarom zal ik tegen deze 
ol'donnantie stemmen, waarmede ik dun voornamelijk bedoel 
te kennen te geven aan do Regeel'ing, dat ik het op prijs zou 
stellen, wanneer men deze zaak nog ccnigen tijd zou' willen 
aanzien en des llOodig te zijner tijd op deze zaak zou terug 
komen. 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken: Mijnheer 
de Voorzitter! Ik wil nog gaarne even herhalen, naar aan
leiding van hetgeen de heer Verboom gezegd heeft, dat de 
RegeeriI\g hier niet iets nieuws voorbrengt, maar dat Zij 
hiermede reeds twee jaren doende is. Ik wil 'hierop' speciaal 
den nadrnk leggen. 

(Verboom, Voorzitter.) 
De heer Verboom : Het zij mij vergnnd, Mijnheer de 

Voorzitter, hierop nog even te antwoorden. Uiteraard is 
juist, hetgeen de geachte Regeeringsgemachtigde zegt, maal' 
ik geloof, dat met deze ordonnantie als stok achter de deu}' 
we toch zonder al te groot bezwaar nog eens een jaar lang de 
resuLtaten zouden kunnen afwachten om daarna dcsnoodig 
een beslissing te nemen . 

De Voorzitter: 'fel' motiveering van mijn eigen stem wil 
ik zeggen, dat ik mèt de Regeeriug van oordeel hen dat hct 
hezwaar, als zou door deze ordonnantie de autonomie worden 
aangetast, overdreven is. "Aantasting van de autonomie 11 is 
mijns inziens een van die slagwoorden, welke op hun huidi ge 
innerlijke waarde dienen te worden getoet8t en waarVlIll dr 
beteekenis aan verandering onc1et'hcvig is. 

Hoezeer ik bevordering van de inbeemschc industt'ic voorsin 
en de U,egeering aanbeveel, te blijven doorgaan op dell weg 
van beinvloeding van de locale rcssorten in dit opzicllt, cn 
hun tegemoet te komen door bijstorting van l1et prijsverschil, 
meen ik eehter, op practische gronden, tegen het ontwerp te 
moet~n stemmen. 

Hoewel el' tijdens de beraadslagingen in de ontwerp-ordon
nantie wijzigingen ~ijn aangebracht, stcl ik conform artikel 60 
juncto artikel 103 V<1fl het Reglement van Orde voor', hlHll' 

niettemin thans in stemming te brengen. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie wordt in stemming gebracht en 
verworpen met 6 stemmen vóór en 9 stemmen tegen. 

V 6 6 r stemmen de heeren Itoep, Soetardjo, Prawoto, 
Kerstens, Weyer en Kan. 

Te gen stemmen de heeren Soangkoepon, Sosrohadikoe
soemo, Thamrin, Blaauw, Ratu Langie, Van HcJsdingclI , 
Verboom, Soeroso en de Voorzitter. 

De Voorzitter : Naar het zich laat aanzien, zal er Donderdag 
5 dezer geen vergadering behoeven plaats te hebben, noch 
van den Volksraad in pleno noch van het College van Gede
legeerden. 

De afhandeling van de onderwerpen, die hedenmorgen in 
de commissies zijn behandeld zal, voorzoover het commissie
onderzoek geen aanleiding tot het maken van opmerkingen 
gaf, plaats hebben in een der volgende vergaderingen van het 
College van Gedelegeerden, zooveel mogelijk in aansluiting op 
een vergaderjng van den Volksraad in pleno. 

De vergadering wordt te 12.10 uur n.m. gesloten. 
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Ingekomen stukken. 

4de VERGADERING. c. de ordonnantie tot wijziging van eenige venduvoorschrif· 
ten (Ond. 13) ; 

Ver g a der i n g van D i u s dag 8 0 c tob e r 1935. d. de ordonnantie tot nadere wijziging en aanvulling van de 
ordonnantie op de runder- cn varkensslacht in het gewest 

(Bijeenro~pingsuur : 8.30 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Handhaving van orde en veilig
heid in het Ned.-Indisch zeegebied (Oud. IS). - Wijziging 
art. 117 Wetboek van Strafrecht (Ond. 17) . - Aanvnlling 
rechtspleging bij de landmacht (Onel. 3ii ) . - Wijziging be
palingen BUl·gedijk Wetboek omtrent erfopvolging (Ond. 2 ) . 
- Herziening afschrijvingspercentages voor den P . T. 1'.
dienst (O nd. 4 ). - Verhooging bieraeeijns (Ond. 6 ) . -
Handhaving nfschl'ij,,;ngspercentages op de bezittingen van 
de Emmahaven en de havens van lVlakassar, Semarang en 
Belawan (Ond. 7 ) . - Verlenging werkingsduur erisis-eul
tUlll"orelonnanties (Ond. 2ä ). - Wijzi ~ing ordonnantie rege
lende de aanwijzing van den Pandhuisdienst tot landsbedrijf 
(Onel. 30) . - Aanvulling Kina-aanplantordonnantie (Ond. 
:14). - Nadere regelin g nationaliteitsbewijzen van Neel.
Indische schepen (Olld. riS ). - Uitbt'pidi ng 11Oo g'm' toczi~ht 
op locale bezoldiging.regelingen e.a . (Ond . 6\). 

Voorzitter: de heer l\fr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwooreli g met den Voorzitter 15 leden, te weten : 

de hceren Blaauw, Van IIelsdingen, De Hoog, Kan, Ker
strns, Pl'awolosocmodilogo, Hoep, Soangkoepoll) Soctal'dj 'J, 
80eroso, Sosl'ohadikoesoemo, Thaml'in, Verboom en \\fcyer. 

Regeeringsgemaehtigden de heet·en: 
hoven. 

De Voorzitter: Geachte ){edeleden ! 
gadering. 

Van Duim en Ent-

Ik open deze ver-

De Secretaris deelt mede) dat zij n ingekomen: 

A. De volgende Regee,·ingsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 5 

September 1935 No. 23 ter aanbieding van een ontwerp
OI·donnantie tot wijziging van de mijnordonnantie 1935. 

De stukken zijn gedrukt. 

2. Br'ieven viln den Jsten Gouvel'nements Sccrct:ll"is van 
11 September 1935 No. 218ï/B en 12 September 1935 Nos. 
2205{B, 2206{B en 2207{B, waaruit ,blijkt, dat de Gouvemel1r
Generaal voor ZOQver zich vel'een igend met het gevoelen van 
den Volksraad, 'heeft vastgesteld de afdeelillg V, lIl, IV 
en II der begrooting voor 1936. 

3. Als voren van 14 September 1935 Nos. 22301B, 2231{B, 
2232/B en 2233/B, 16 September 1935 Nos. 2245/B en 2246{B 
en van 17 September 1935 No. 2247/B houdende mededeeling, 
dat de Gouverneur-Generaal in overeenstemming met den 
Volks raad aanvullende begrootingen heeft vastgesteld 
betreffende de afdeeJingen III (Ond. 60), IV (Ond. iil ), 
Vl (O\1cl. (1:1 ), VU, VII A en IX (Ond. ii2 ) der begruuting 
voor 1935, afdeeling VI der begrooting \·oor 1936 (Ond. 6 4 ) 
afdeelin g VU der begrooting voor 1935 (O nd. 6ä ) en afdee
!ingen III en IV der begrooting voor 1936 (Om1. (7 ) . 

4. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 11) 
11, 12, 13, 21 en 23 September 1935 Nos. 9, 10, 36, 18, 14 
en 1 hondende mededeeling, dat zijn vastgesteld: 
a. de ordonnantie tot nade ,·e wijziging van de Vorstenland

schc Waterschapsordonnantie (Ond . 22); 
b. de ordonnantie tot wij ziging vnn de voorschriften betref

fende ovcrgave en OVCl"llnme yan hrt beheer van Lands
kassen en andere administl'atiën (Onel. 10); 

Handelingen. Zittingsjaar 1935-1936. 

Oostkust van Sumatra (Ond. 19); 
e. de ordonnantie tot wijziging en aanvulling van de provin

cie-, regentschaps- en staclsgemeenteordonnanties (Ond. 
9 ) ; 

f. de ordonnantie tot invoering van een uitvoerreeht op rub· 
ber (Ond. 66) . 

5. Brief van den l sten C:Oll\"C'l'IlCmcnts Secretaris van 16 
September 1935 No. 2246h/A/B betreffende eonti ngenteering 
van den invoel' van pakpapier. 

6. Als voren van 21 September 1935 No. 2288/B ter aan
bieding van de opgemaakte rekening en verantwoording no
pens de tegeldemaking van f 306.000.000 aan 4 pct. 's jaars 
rente dragende schuldbewijzen ten laste van Nederlandseh
Indië. 

7. Als voren van 23 September 1935 No. 2294/A ter aan
bieding van een gedrukte eopie van de in het iaat 19\\4 at
p;clegdc YE'rklal'ingcll aangaande de YCl'houding tot )lct JAwd 
,"Uil (lcnige zclfbe:.;tunrdcrs in het gOlWCl'llt'lllcnt Atjcll en 
Ollc1cl'hool'igheden. 

Als voren van 26 September 1935 No. 2350/B houdende 
mededeeling, dat de Gouverneur-Generaal voorshands geen 
aanleiding kan vinden gevolg te geven aan de motie-Pl"Ilwoto 
c.s. tot verlaging van den zoutprijs. 

9. Als voren van 28 September 1935 No. 2373/B betreffen
de hernienwde ccment-conting-cntcCl·ing. 

10. Besl1lit van den OOU\'Cl'netu'-Ci-cnel'Mll \"an 7 Septem
ber 1935 No. 25 bepalende, dat de wet van 2 Augustus 1935 
houdende wijziging van de Javasehe Bankwet 1922 zal worden 
afgekondigd door plaatsing in het Staatsblad van Neder
landsch-Indië. 

11. Als voren van 11 September 1935 No. 12 houdende 
ontheffing van M. S. Bamberg en F. L. Heitz als lid resp. 
secl'etari s van do Grond- en Woningcom.missic. 

12. Als yoren yall 16 September 1935 No. 24 houdellde 
ontslag van C. E. Barre en F. H. 'Vesterling als leden "an 
de Commissie van Bijstand voor de Zoutwinning en uenoe
ming in hun plaats van L. H. W. van Sandiek en H. L. B. S. 
Binnendijk. 

13. Als voren van 17 September 1935 No. 10 bepaleode, 
dat de uitoefening van het recht van vergadering voor de 
"Persatoean Tenaga Oentoek Ra'iat lndoncsia" (P ertori) in 
geheel Nedcrlandseh-Indië aan hcpel'king-ell is onderwol"J)cn. 

14. Als voren van 18 Scptembcr 1935 No. 1ï houdende 
eervol ontslag uit '8 Lands di enst al1n P. J. GC' l'ke) Algem een 
Secrctaris van het Gournemcnt van Nec1crlandsch-Ind ië. 

15. Als voren van 21 September 1935 No. 16 bepalende, 
dat de geldende tekst van de Bakengeldordonnantie 1935 
algemcen zal worden bekend gemaakt dool' plaatsing in het 
Staatsblad van Nederlandsch-Indië. 

16. Als voren van 25 September 1935 No. 21 houelende 
machtiging, krachtens artikel 105 I. S., aan den dirccteur van 
Economische Zaken om te besehikkcn over de bij een aanvullen
de begrooting toegestane fondsen in verband met de inwerking
tred ing van ue "Kapokuelangcn-ordonnantie 1935". 

17. Als voren van 26 September 1935 No. 22 houdende 
benoeming van W. van Baaien, B. Roep cn A. E . Simon 
'J.1homas tot lid van de Commissic yan Bijstand voor den Post-, 
rrelcgraaf- en Telefoondienst. 

18. Als voren van 2ï Scptember 1935 No. 14 houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 I. S., aan den Commandant 
der Zeemacht om te beschikken over de ·bii een aanvullende 
begrooting uitgetrokken fondsen voor de indi enststelling bU 
het Hoofdkantoor van Scheepvaa rt van een tiidelijke kracht 
yoor de behandeling van economische vraa.gstukken op SChcql
vaartgebied. 



30 

4de VERGADERING - DINSDAG 8 oc'rOBER 1935. 

Ingekomen stukken. - Handhaving van orde en veiligheid in het Ned.-Indisch zeegebied (Ond. 18) . 

(Soangkoepon. ) 
19. Als voren van 27 September 1935 No. 21 houdende 

machtiging, krachtens artikel 105 I. S., aan den Directeur van 
Verkeer en Waterstaat om te beschikken over de bij een aan
vullende begrooting uitgetrokken fondsen voor subsidie aan de 
Koninklijke Nederlandsch-Indische Motor Clnb en de Deli 
Automobiel Club ten behoeve van de aan die vereenigingen 
opgedragen wegbebakening. 

20. Als voren van 28 September 1935 No. 19 tot inter
neel'ing van Firdo alias Haroenrasid. 

De sub 2 tfm 20 genoemde stukken worden tel' inzage ge
legd ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende tel' kennisneining ontvangen bescheiden : 
1. Voorloopig overzicht van de Landsmiddelen over Jnli 

) 93;;, aangeboden door de Generale Thesaurie. 
2. Kort overzicht betreffende den economisch en toestand 

van Nederland.ch-Indië, aangeboden door het Centraal Kan
toor voor de Statistiek. 

3. BI'ief ,gedagteekend Gorontalo 7 September 1935 van 
K. Schumann betreffende eventueele sluiting van de haven 
van Gorontalo voor vreemde schepen. 

4. Brief gedagteekend Rijswijk-Z.H. 7 September 1935 
van J. S. ,.an Braam ter aanbieding van een geschrift, geti

teld ,.De particuliere Djatihouthandel en 's r",nds Djati
Doscncu)hnw op Java" . 

5. Brief gedagteekend Soerabaja 25 September 1935 ,"an 
den vertegenwoordiger van de Aniem tel' aanbieding van het 
jaarverslag van genoemde vennootschap over 1934. 

6. Een geschrift betreffeude deu opkoop vau theeblad 
van kleine producenten, aangeboden door den Nederlaudsch
Indischen Klein-erfpachters Bond. 

7. Brie! gedagtcckend Soerabaja 14 September 1935 hou
'-lende medecleelimr yan de oprichting yan den Bond "811 

Apothekers ia :\'edcrlandsch-Indië (B. A. N. 1. ). 
8. Brief gedagteekend Amersfoort 21 Augustus 1935 over 

het bij den Volksraad ingediend ontwerp van wet tot ,"er
hooging van de cl'isiskorting op pensioenen, onderstanden en 
gagementen vau gewezen Indische landsdienaren. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

De Voorzitter: Ik deel mede, dat bericht van ,-erhindering 
wegens ziekte is ingekomen van den directeur van Financiën. 
De onderwerpen, waarvoor deze Regeeringsgemachtigde is 
aan~wezen, zullen dus alleen worden behandeld, wanneer zich 
daarvoor geen sprekers aanmelden j anders zullen ze worden 
aangehouden. 

Aan de orde is de behand e ling van de 
o a t we r p - 0 r d on Ilan tie, ' hou den d e va 0 l' S c h l' i f
ten ter handhaving van de orde en veiligheid 
in het Kederlandsch-Indisch Z eege bjed 
(Z i tt i 11 ~ sj. ) 934-1935 0 n d. 8,1 ; Zit tin g s j. 
H135-1936, 0 n d. 18) , a I s ,g e w ij z i g d b ij not a 
\", . n wijzi,dnl"en (Ond. 18 - stuk 1) .• 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! ~Iet de in 
deze ontwerp-ordonnantie getroffen maatl'cgelen YQ.Ql' de 
handhaving van orde en veiligheid in het Nederlandsch
j IIdische zeegebied kan ik mij volkomen vereenigen. 

Gelijk het in het r,.p(lp}rgpf'l'denverslag tot uitdrukking is 
gebracht, rijst bij mij evenwel ook de vraag of, gezien het 
uitgestrekte zeegebicd, het Gouvernement wel over voldoende 
schepen beschikt voor de uitoefening van controle en de 
uit,"oering van de politioneele maatregelen, zooals die in deze 
ontwerp-ordonnantie worden voorgesteld. 

Weliswaar heeft de Regeering iu dit verband opgemerkt, 
dat het kortgeleden uit Nederland aangekomen gouver-

(Commandant Zeemacht.) 
nemeuts-stoomschip "Arend" in het bijzonder voor de uitoe
fening van het politioneele toezicht bestemd is, doch dit 
beteekcut zeker nog niet, dat de in deze ontwerp-ordonnantie 
vastgelegde maatregelen door dit eene politieschip tot uit
voering zouden kunuen worden gebracht. 

Wij moeten njet vergeten, dat de in deze ontwerp-ordon
nantie voorgestelde maatregelen moeten dienen voor het 
vaststellen of <XJnstateeren van overtredingen in de Neder
landseh-Indische territoriale zee, Nederlandsch-Indisch zee
gebied, Nederlandsch-Indisch watergebied en maritieme 
kringen en daarnaast voor het bestrijden vau smokkelhan
del, zoowel in opium als in vuurwapens, het 8al1honden, het 
onderzoeken en het opbrengen van verdachte va.artuigen en 
nog zoovele daaraan verbonden controlemiddelen. Het komt 
mij voor, dat de bestaande zeegezagsapp.araten in het Ke
derlanc1sch-Indisehe zeegebied niet in staat zullen zijn de in 
de OIlS voorliggcl1de ontwerp-ordonnantie getroffen maat
regelen naar behooren tot uitvoering te brengen. 

In dit verband zou men ons kunnen tegenwerpen, dat men 
roeien moet met de riemen, die men heeft, doch ik ben van 
oordeel, dat het ten deze geen nut heeft om maatregelen in 
het leven te roepen, welke bij eventueel voorkomende !!evaJlen 
niet tot daadwerkelijke en praktische uityocl'in!{ 7.oud['11 kUIl

nen worden gebracht. 
,Vaal' de Rcg-cering dus met de lHl81' thans ter beschikking 

staande middelen, vooral in dezen tijd, niet in staat is, om te 
dezen aanzien in de bestaande behoefte te voorzien, vraag ik 
mij af of het geen aanbeveling verdient, om voor dit doel 
een soort militieplicht op de aan de zeegebieden wonende 
inheernsche bevolking in te voeren. Ik weet wel, dat deze 
plicht straks zwaar zal drukken op de inhccmschc bevolking, 
doch waar deze plicht in het belang is van de veiligheid van 
deze gewesten, komt mij de oplegging van deze verplichting 
redelijker voor dan het ,orderen van heerendiensten van de 
inheemsche bevolking. Het Gouvernement heeft dan slecht te 
zorgen voor de benoodigde politieschepen in de verschillende 
zeegebieden van deze gewesten. 

Ik moge in dit verband daarom der Regeering in overwe
ging geven, aan mijn suggestie ten deze haar volle aandacht 
te willen schenken. 

De heer Van Dulm, commandant der zeemacht, hoofd 
van het departement der Marine: Mijnheer de Voorzitter! 
Het geachte lid, de heer Soangkoepon, kan zich vereenigen 
met deze ontwerp-ordonnantie. De Regeering verneemt dit 
natuurlijk met genoegen. Het komt den heer Soangkoepon 
echter voor dat, in verband met de uitgestrektheid van het 
zeegebied, de middelen tot het vaststellen, opsporen en tegen
gaan mn overtredingen ontoereikend zouden zijn. Hij knoopt 
zijn besehouwingeu vast aan de opmerking in het Gedelegeer
denverslag, luidende: 

"De vraag rees echter, of, gezien het uitgestrekte zee
gebied, het gouvernement wel over voldoende schepen 
beschikt voor de uitoefening ,-an contl'ólc en de uitvoe
ring van politioncelc maatl'l'gelen ll

. 

In de Memorie ,"an Antwoord is daarop erkend, dat inder
daad "de groote uitgestrektheid van het Nederlandsch-In
disehe zeegebied het uiteraard niet mogelijk maakt met de 
beschikbare middelen afdoende controle-maatregelen te 
garalldeeren". Die zinsnede is zoo gesteld, aangezien men 
natuurlijk nooit in een gebied van een dergelijk€: uitgestrekt
heid honderd procent controle kan garandeeren; zelfs al 
zou men het aantal schepen voor politietoezicht vertienvou
d igen, dan nog kan te dezen aanzien nooit honderd procent 
worden verkregen . 

De kwestie js echter niet zoo moeilijk als de heer Soang
koepon schijnt te meenen. De Regeering heeft in de lVIemol'ie 
van Antwoord speciaal gewezen op de diensten, welke door 
het gouvernements-stoomschip "Arend" hierbij kunnen 
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Handha\'iug van orde en veiligheid in het Ned.-I ndisch zeegebied (Ond. IS). -
Wijziging a,·t. 117 Wetboek van Strafrecht (Ond. 17). 

(Soangkoepon, Commandant Zeemacht.) 
worden bewezen. Daarbij is niet vermeld, dat de "Arend" 
is yool'zicn van e('1t \'liegtuig en jllist dool' de aanwezigheid 
\'an "'iegtuigen worden de oppenlakte en de snelheid, waar
n,ede die oppervlakte wordt onderzocht, de werkingssfeer 
dus van de politievaartuigen, dusdanig uitgebreid, dat daar
mede in g"oote mate wordt voldaan aan de behoefte van 
toezicht. 

Nu heeft het geachte lid de Regeering in overweging ge
geven speciaal voor dit doel, 11.1. het politi e-toezicht tel' zee, 
gebruik te maken van .de diensten van een Inheemsche mi
litie. Ik zou er in dit verband in de eerste plaats op willen 
wijzen, dat het politie-toezicht niet geschiedt doo,' de 
w(l(~l·ll1acht. waan'oor de militie is ing-estelc1, doch dat 11et hier 
politiediensten betreft, waa"voor wij bij uitstek gebruiken de 
schepen van de gouvernementsmarine, waarvoor geen mil itie
plicht bestaat. Oorlogsschepen werken ook mede aan dat 
politie-toez icht, doch slechts af en toe en walUleer dat in het 
dienstrooster te pas komt. Om daarbuiten nu nog andere 
oorlogsschepen te gaan aanbouwen of aankoopen en voor dit 
doeleinde in dienst te stellen en die "00)' een gedeelte - het 
is nHtl.ludijk 1lltijd slechts \'001' een gedeelte - met lnh('cm
seh~ militie te bemannen, zou veel geld kosten, tel'wijl de 
noodzaak daarvoor niet aanwezig is. 

I k zou het geachte lid tenslotte dus willen antwoorden, 
dnt el' geen behoefte bestaat aan een uitvoering van zijn 
denkbee ld cn dat met de aanwezige schepen van de gouvel'ne
l11cntsmarinc en de hulp van watervliegtuigen, benevens de 
diensten, welke de oorlogsschepen van tijd tot tijd op dit 
gebied bewijzen, aan reclclijl<e eischcn t(,11 opzichte van he: 
uit. te oefenen toezicht kan worden voldaan. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Niettegen
staande de uiteenzetting der Regeeriug, ben ik toch nog van 
oo rdeel, dat voor de politioneele maatregelen, die uit het
geen in het ontwerp is Y8stgelegd voortvloeien, niet ovcr 
voldoende middelen wordt besehikt. In het kort richt mijn 
\)ctoog zich op een zoodanige YCl'mcel'del'in~ vall hrt rHlI1tll1 
politie-vaartuigen en van het personeel c1narbij betrokken) 
dat de bedoelde controle wèl mogelijk wordt. Nu de Regee
ring echter in dezen tijd geen fondsen beschikbaar kan 
stellen VOOl' vel'meerdering van het persoueel van de zee
macht, zou ik de Regeering willen voorstelleu ten deze de 
hulp van de langs de kusten wonende bevolk ing in te r oepen, 

(De Ileer S 0 e ros 0: Wanueer de bevolking daartoe 
genegen is.) 

Ik '6ecf dit denkbeeld in overweging. Ik geloof wel, dat 
c1e betrokken bevolking, wanneer zij daun'ool' van de hoeren
diensten wordt \'l'ijgesteld, een dergelijke hulp zal ,·erleenen. 
Dat is bovendien ook 11:1n1' pl icht. ImlllCl's is eigenl ijk ieder 
ingezetene van Nederlanclseh-Indië verplicht bij dreigende 
wanorde of onveiligheid het zijne tot beteugeling daarvan bij 
te dragen. Ik mt?en, dat men zich aan dien plicht niet mag 
onttrekken. tenminste bezien uit een oogpunt \'an vaderlands
liefde. 

De heer Van DuIm, commandant van de zeemacht cn hoofd 
van het departement der Marine: l\iijnhe''''' de Voorzitter! 
Ik heb met belangstelling de rede van het geachte lid aange
hoord, doch ik moge Cl' nogmaals 01' wijzen clat het 
politie-toezicht niet wordt uitgeoefend door oorlogsschepen, 
maar door schepen \'an de gouvcl'uementsm:.ll'ine, die mot vrij
willigers werkt en waarbij geen plaats is voor militie. Wij 
kennen n.l. geen militie YQor het verrichten van civiele dien
sten. Dit is een instituut, dat uitsluitend Yoor de weermacht 
is ingesteld, terwjjl de weermacht als zoodanig geen politie
apparaat is. 

De weermacht doet dit als een nevenfunctie, zooals ieder 
militair geroepen is, om ook buiten het militaire de orde te 
hel pen handhaven, 

(Soangkoepon, Directeur van Justitie.) 
(De heer Soa n g koe pon: Dan is vermeerdering van 

de politiebooten toeh uoodzakelijk ') 
Mijnheer de Voorzitter! Ik beu juist begonnen met dit 

aan het geachte lid niet toe te geven. Ik heb gezegd, dat wij 
in alles niet voor 100% kunnen voorzien, maar da.t aan rede
lijke behoeften is voldaan juist door het combineeren van de 
gouvernementsvaartuigen en de vliegtuigen, die beschikbaar 
worden gesteld. 

De Voorzitter: Wij kunnen thans tot stemming overgntln, 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij Nota van 
Wijzigingen (Ond. 18, Stuk 1), wordt zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s d e b e h a n d e l i n g 
van de ontwerp-ordonnantie tot wijziging 
van art i keI 117 van h et W et boe k van S tra f· 
r echt. (O nd. 17.) 

De heel' Soangkoepon: Mijnlleer de Voorzitter\ In de 
1\IemoJ' Î(' n1n rrorli(·htinp: ' ·:111 de 0118 vooJ'lig'g'C'ntl c ontwel'p
oJ'(lonnnntie won.lt o.n. llet ,"olg-cnde gezeg·d: 

"De wetenschap zal hem op eenyoudige wijze worden 
bijgebracht en het bewijs van het bestaan dier weten
schap zal het gemakkelijkst kunnen worden geleverd, 
indien op het terrein waarschnwingsborden geplaatst 
zijn." 

In dit verband hebben enkele leden in het Gedelegeerden
verslag in overweging gegeven, om op de aan te wijzen ver
boden terreinen waarschuwingsborden te plaatsell, voo1'zien 
"au in verschillende talen gestelde opschriften, 

Naar aanleiding hiervan heeft de Regeering verklaard, dat 
het in de bedoeling ligt, ook in den vervolge zulke borden te 
plaatsen, aangezien door de aanwezighc.i.d van die. bo-rden in 
vele gevallen de bewijslevering zal worden vergemakkelijkt. 
VOOl' het ICYcl'cn \'1111 het bewijs bij e,'entueel gepleegde feiten 
Pil updat zoollol'ilt1C (lp hnntt' (' I'Îllg '·:lll hrt 1'('(·ht op dit g'l'bil'd 
n~l'g'enHlkkclijkt wordt, is indcJ'daad de plt1<ltsin~ nlll dcze 
borden aanbe\"clenswaa rdig, doch danl'tegeno\"l~ l' schuilt hierin 
een groot gevaar voor de veiligheid van de bestaHnde ve l'
dedigingswerken zelf hier te lande, want deze borden kunnen 
evenals een baken in zee voor de verkenners een goede aan
wijzing zijn voor het vinden van hetgeen zij noodig hebben 
op het gebied van verkenningen in vredestijd. Deze borden 
kunnen immers ongezocht als een we1kome gids dienst doen 
'·001' het zoeken van gegevens, die van belang zijn voor de 
,"cl'kenners op dit gebied. Deze bor'den kunn en Jus de tllnk 
dezer verkenners vergemakkelijken. 

'Vaw lCcr hoL bovendien straks vadcrlandschc belullgclI g"cldt, 
'"Oor welke helangen men zelfs zijn leven veil heeft, dan za l 
men tef!cn de in artikel 117 "an het Wetboek van Strafrecht 
ter zake bedreigde straffen zeker niet opz ien. 

Hoewel ik mij met het oog op de goede uitoefening von 
het reeht in deze gewesten met de p laatsing van deze borden 
op zichzelf wel kan yereenigel1, had ik toch in dit verband 
lie,"er gewild - en dit in het overwegend belang van de 
defensie yan deze gewesten -, dat die borden niet zullen 
worden geplaatst, omdat ik op grond van de cloor mij gegeven 
uiteenzettingen de defensiebelangen hooger acht dau het leve
ren yall het bewijs dool' de p]aatsin~ van d('ze borden" 

Ik geef daarom de R.egecl'ing in o,·el'weging, om op ter
reinen die Yall belang zün YOOl' de noodige '"crJedigingswcl'ken 
geen merkbare aanwijzingen te plaatsen. In de bewijsleve
ring yoor de gepleegde strafbare feiten dient mijns inziens 
op de een of andere ""ijze te worden voorzien. 

De heer Enthoven, <1il'eeteur van Justitie : i\l:ijnhee l' de 
Voorzitter! Het geachte lid, de heer Soangkocpon, heeft in 
tegenstelling met de leden, die in het Gedelogeel'denvCl'slag 
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(Soangkoepon, Directeur van Justitie. ) 
verzochten, om de waarschuwingsborden, waarvan in den 
ouden tekst sprake was, van opschriften in vele talen te voor
zien, nu een betoog geleverd tegen het aanbrengen van waar
sc hu wingsborden. 

De Regeering heeft in de Memorie van Antwoord reeds te 
kennen gegeven, dat het aanbrengen van rwaarschuwingsborden 
geen conditio sine qua non zal zijn voor een vervolging, casu 
quo bestraffing van overtreders. Men heeft echter uit het ant
woord der Regeering kunnen zien, dat Zij het aanbrengen van 
dergelijke borden in vele .gevallen gewenscht acht. Dat zulks 
inderdaad gewenscht is, volgt hieruit, dat bij deze overtre
dingen opzet word vereischt. De aanhef van het artikel begint 
met "Het opzettelijk .... .. " enz., waarna de omschrijving der 
verschillende soorten overtredingen volgt. Voor vervolging, en 
in ieder geval voor veroordeeling, is het dus noodig, dat blijkt, 
dat de overtreder willens en wetens heeft gehandeld en wist, 
welke de verboden terreinen waren, waarop hij zich niet 
mocht begeven in het bezit van een fototoestel. 

De eenvoudigste manier om te maken dat iemand weet, 
dat hij zich op verboden terrein bevindt, is om een waarschn
wingsbord te plaatsen, evenals men daarvoor bij andere gele
genheden bordjes als "Verboden Toegang" e.d. bezigt. Een 
onvermijdelijke voorwaarde is het hier echter niet, want het 
is ook denkbaar, dat een overtreder op de hoogte is van het 
verboden karakter van zijn handeling op het terrein, wan
neer hem dat is medegedeeld. Het is zeel' goed denkbaar, dat 
eetl waarschuwing van dien aat'd desnoods mondeling wordt 
verstrekt of in den vorm van opschriften op papieren wordt 
gesteld, die dcn betrokkene in handen komen. 

Dit alles neemt niet weg, dat het toch voor de menschen 
van de streek, waarin zich verboden terreinen bevinden, wel 
aangenaam is wanneer zij erop attent worden gemaakt, dat 
zij zich niet op ecll bepaald gedeelte van die terreinen mo
gen begeven in het bezit van een fototoestel. Dat dit nu 
altijd ongewenscht zou zijn uit een oogpunt van defensie
belang, lijkt mij toch wel sterk overdreven. 

Het is zeer wel mogelijk, dat men het verboden karakter 
van een terrein aangeeft door een w~arschuwingsbord, ZOD

der dat daardoor jnist die defensiebelangen zouden worden 
geschaad. In ieder geval zal men er op versehillende wijzen 
voor moeten zorgen, dat het publiek, speciaal die personen 
welke zich specialiseeren in het verkennen in vredestijd, 
weten wat niet, en wat wèl mag. Doet men dat niet, dan 
kan de Regeering niet zien hoe dan vervolging en verool'
dee1ing op grond van deze bepaling kan volgen. 

De raad van het geachte lid om zich steeds te oOnthouden 
van het aanbrengen van waarschuwin gsborden juist in het 
belang van de handhaving dezer strafbepaling kan dan oOok 
door de Regeering ni et worden opgevolgd. 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! Ik moge 
volstaan met te verklaren, dat ik in het algemeen van oor
deel ben, dat de ingezetenen dezer gewesten, en zeker de 
Nederlanders, geen misbruik zullen maken van het vertoe
ven op verboden terreinen, maar men vergete hier niet de 
buitenlanders, bv. de tourisïeu, die, wanneer ze een waar
schuwingsbord zien, misschien juist daardoor op het idee 
komen, dat op zulke terreinen een en ander bestaat, wat voor 
de defensie van belang is. Die waarschuwingsborden ves
t.i gen daar juist de aandacht op en dat acht ik toch wel de
gelijk .gevaarlijk. Ben ik het dus op zichzclf met de Regec
ring eens, dat deze borden moetcn dienen, om het opzettelijk 
karakter van een verboden betreden dicr terreinen aan te 
wijzen, voor mij blijft de vraag wat het zwaarst moet wegen, 
de verdedigingswerken, die voor het publiek geheim moeten 
blijven, of de waarschuwing aan het publiek. 

De heer Enthoven, directeur van Justit ie : Mijn heer de 
Voorzitter. Het geachte lid onderschat hier naar ik meen 
de capaciteiten van de personen waarom het hier gaat. Ik 

(Soangkoepon, Directeur van Justitie. ) 
geloof niet, dat het voldoende zal zijn, alle waarschuwingcn 
achterwege te laten, om de betrokkeJ;len van de gedachte af 
te houden, dat zij wel eens op bepaalde punten verkenningen 
in het belang van den buitenlandschen vijand zouden kunncn 
uitvoeren. Het is toch waarlijk noodzakelijk, juist ook voor 
personen, die niet behooren tot de bevolking van Neder
landseh-Indië, om, voor zoover dat noodig is - en het zal 
noodig zijn - te waarschuwen, dat bepaalde gedeelten van 
een terrein niet mogen worden betreden met fotografietoc
stellen en dat daal' geen fotografische opnamen en teeke
ningen mogen worden gemaakt. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming worden oOverge
gaan. 

De ontwerp-ordonnantie (Ond. 17) wordt zonder hoofde
lijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo l' dei s d e b e h a n del i n g 
van de ontw er p-oOrdOntlanti e houdend e 
aanvu llin g van de rechtsp l eg ing bij de 
landmacht t er vereenvoudiging van dc 
ber ec h t in g van overtredingen naar het 
gem een est l' a f l' e c h t, ge p lee g d door m i I i
tairen. (Ond. aö. ) 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzit ter ! In het 
Gedelegcerdenverslag hadden enkelc leden bezwaar tegen dc 
door het ontwerp geopende mogelijkheid tot berechting dool' 
den krijgsraad zonder aanwezigheid van beklaagde en getui
gen. 

Ik kan mij in dit verband geheel aansluiten bij dcze leden, 
want de berechting va n een aanhangige zaak zou dan geheel 
plaats hebben op de ter terechtzitting aanwezige stukkcn. 
De subjectieve positie van den beklaagde, om zich te verde
digen wordt op die wijze te niet gedaan. De belangen van 
dezen beklaagde zouden te afhankelijk worden gesteld van 
de inzichten van de vervolgings- dan wel verwijzende amb
tenaren, zoodat dit mijns inziens niet strookt met de juiste 
eisehen van een goede strafrechtspleging. 

De Regeering heeft erkend, dat de meest bevredigende 
vorm van strafrecht die is, waarbij zoowel de ·beklaagde als de 
getuigen ter terechtzitting worden gehoord, doeh Zij aeht de 
daaraan verbonden financieele kosten een ernstig bezwaar 
tegen de verwezenlijking van dit desideratum. Ik daaren
tegen acht de handhaving van den meest bevredigenden vorm 
van strafrechtspraak van belangrijker en ernstigcr aard dan 
de uitgave van de daarvoor bestede penningen. In dit ondcr
werpelijke geval gaat naar mijn bcscheiden meening recht 
boven geld. 

Ik geef daarom de Regeering gaarne in overweging, in den 
bestaanden toestand gcen wijziging te brengen en deze on twerp
ordonnantie terug te nemen. 

De heer Enthoven, directeur van Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter ! Het geachte lid, de heer Soangkoepon, komt terug 
op een opmerkinll in 'het Gedelegeerdenverslag, dat het toch 
niet zeer bevredigend is, wanneer cen zaak wordt berecht bui
ten tegenwoordigheid van dcn vcrdachte en geeft in overwe
ging, hiervan af te zien. 

Om aan het geachte lid en aan het College du idelijk te 
maken, waarom nu eigenlijk juist dezo wijziging noodig is 
en wat men daarmedc wil en zal bereiken, geloof ik het bcste 
te doen door in concreto mede te deelen, wat hiertoe de aan
leiding is geweest. El' zijn slechts drie krijgsraden in Neder
landsch-Indië, nl. die te Padang, Makasser en Tjimahi. Nu 
gaat het speciaal om den krijgsraad te Makasscr. Deze krij gs
raad heeft een zeer groot ressort, waartoe een groot aantal 
eilanden bebooren, niet alleen moeilijk bereikbaar, maar 
waarmede de verbindingen ook zeer slecht zijn . 
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(Directeur va.n Justitie,) 
Nu komt het voor, dat een militair, die op een afgelegen 

~o,t woont, een overtreding pleegt van het gewone strafrecht, 
het gemeene I'echt, om een geval te noemell: .Een militait' hezit 
cen hondje, waarvoor [lij geen belasting heeft betaald en dat 
h\j zo,nde,' penning "uiten laat r.ondloopen, .or h\j begaat daal'
dool' een .overtreding van de hondsdolheidordonllantie, Wan
neer dat gebeurt, w.ordt el' proces-verbaal opgemaakt en op
gezonden dool' den betrokken officier, die de zaak moet ver
wijzen naar den auditem'-militair, d,i, de officier van Jus
titie van Makasser, De stukken van de zaak komen dan b,v, 
uit Timûr naar Makasse,' , Nu blijkt den officier vall Justitie 
van Ma.kasser, die tevens auditeur·militail' is, dat ilij in deze 
zaak op een bepaald plll1t een bewijs noodig heeft, laat .ons 
zoggen over het eigendom van het hond;je, en dat. daarvoor 
getuigen moeten worden gehoord, 

Nn staat de officier van Justitie iu zulk een geval voor 
een onaangenaam dilemma, De zaak kan behandeld worden 
buiten tegenwoordigheid van den verdachte, Dat is geen 
nieuwigheid, deze mogelijkheid bestaat thans ,'eeds, want 
het betreft hier een overh'eding, die krachtens de bestaande 
bepalingen, "onde!' infol'lI1atic' en dus zonder tegenwoord ig. 
heid van den vel'c1achte kali worden afgedaan. Maal' daartoe 
moet de officier van Justitie bewijzen en dus getuigen ,hebben. 
De officier zou dus opzending moeten gelasten van eenige 
getuigen uit Timol' nasI' Makasser en de menschen moeten 
dan een lange en kosthare ,'eis pC!' K p, M, maken, Niet 
alleen dat dit, zooals de Regeering reeds heeft medegedeeld, 
voor het Land gl'oote kosten met zich brengt, maal' men 
haalt de menschen bovendien soms maanden lan g uit hun 
\;~W \.)\H: werkzaamheden. 

Wann eet' het nu ,gaat om del'gelijke OVi.'l't"{'llin g'cl1 . ('ell hond 
dus die men buitenshuis los heeft laten loopen - een over
Lreding die doorgaans gestraft wordt met een boete van 
j 2,50 ii f 10 - en men zon deze zaak alleen knnnen be
I'echten dool' eenige getuigen maandenlang nit ,hun werk te 
halen en een reis te laten maken, die honderden guldens 
kost, is dat zoo onefficiënt, dat men r.e lfs van den meest 
Vl'I':-\'üktcn jUl'\~\', die het, l'~cht. buvf'1l al!l!~ ~telt, niet "rr
wachte" kan dat hij daartoe zou overgaan, Het gevolg is 
dan dus, dat de zaak eenvondig niet wordt vervolgd , 

(De heel' Th a m I' in : Geldt deze ordonn.ntie alleen 
voor overtredingen of ook voor misdrijven I) 

Zij geldt nitsluitend voor overtredingen van het gemeene 
recht, politie- verordeningen e,d, Het zijn alle zaken van zeer 
eenvondigen aard, 

Tenslotte bestond de mogelijkheid dat de auditeur-militair 
VOO I' het bewijs, dat noodig is, de verklal'ingen van getuigen 
kan krijgell, wnder daarvoor de mcnschen te la,1,en overkomen, 
dool' de stukken terug te zendçu aan den officier, met ver
zoek om informatie, In dat geval worden de getuigen onder 
cedc gehoord en de verklaringen worden opgezonden, op 
dezelfde manier als het in andere militaire strafzaken gaat 
en daal'Op wûrdt dan recht gedaan, Maal' door informatie te 
gelasten werden juist de bepalingen, die toelaten om de zaak 
buiten tegenwoordigheid van de verdachten t e behandelen, 
,buitOll werking gesteld, Men zou dus voor de noodzakelijk
heid komen te staan, die anders niet bestond, den verdach
ten, militair te laten k.omen en deze zon dan maanden op 
reis moeten, hetgeen het Gouvennement schatten aan gel dl 
zou kosten en dit alles Vaal' een zaak van niets, Dit is de 
aa.nlejcling geweest waarom men. gezegd heeft: er moet geen 
onderscheid gemaakt worden tusschen zaken, waarin infor
nUl tie wordt gejast en zaken, waarvoor dit niet noodig js, 
Voor de eCl'ste heeft men 'berechting buiten tegenwoordig
heid van den verdac,hte mogelijk gema,ak! en toegestaan dat, 
ondanks het jllwinuen van informaties ook Ibuitel1 de tegen
w.oorcligheid van den verdachte, een zaak wordt berecht en 
dan kan in zulk een hoogst eenvoudige 7.Rak, waarin de op 
te leggen b.oete in ,geen enkel .opzicht het maken van der
gelijke zeel' hooge kosten om de laak 1e bereehtell, recht-

Haofleltngen, ZltUngsjaa,' 1935- 1936, 

(Soangkoepon, Directeur van Justitie,) 
"8.A,'digt, l'echt wOl'den gedaan .op de beëedigde verklarillgon 
van getuigen, Igehool'd ter plaatsc waar zij won en, 7..onder' 
dat de vel'dachte behoeft te wOl'den opge,'oepen , 

De Regeering meent dus nog steeds dat cl' aUe aanleiding 
is, dit ontwe l'p lIun te nemen, Doet men dit niet, dan betee
l(Cnt het eenvoudig dat. militairen, die zich op grooten afstand 
V8n de standplaats YAn d'en Krijgsl'aad bevindell, moals het 
geval is in den Grooten Oost, ovcrtredingen van de gewone 
bepalingen van politie-verordeningen e,d, kullllen plegen, 
7.olld': l' dat 7.C dalll'vool' pl'aetisch h.îlnnen wOl'den berecht.. 

IJe hee,' Soangkoepon : ~l\jnheel' de Vool'zitter! Juist om 
b(>dorlde gl'oote uitga\'PIl te omzeilen 7.00 ik dr Regprl'ing: in 
0VCl'Wllgin g wmen gevell, zoodan ige maatl'egfllcn te treffen, 
dat, , '00" de behandeling van o\"tl'edingen, Als doOl' de R<l
geel'ing bedoeld, de riviele ,'echtel', althans de IAnd,'cehter of 
dhlgenc, die aIR zoodanig optreedt, wOl'dt aangewezen, ook 
wannC'CI' het militail'f'1l bet.reft. H et iR dan het. eenvoudigst, 
dat militairen die een o\'erl.l'eding \'all politioneelen llard 
gep leegd hebbelI, veroOl'deeld wordelI dOOI' den bevoegden 
bUI'g't'I'lijkell l't '('IlI{'l', dip in t1t, nnhij\wil\ hnnnr-l' Rh'\l\d \)\aats 
gt'\'l'st.igd it-;, 

Bovendien is 11I't ('~'II groot \'ool'dee l, dul Ol' Oelt IJ/un,/s, 
Wilal' ecn lundl'l'('ht(,J' is g'C'Vj~~tibrd, UUII alJC' overtl'C'dingen, die 
in ve l'band sI aun met oV('!'!l'edingrn van politiollt'elf'1l tlfll'd, 
ook voor den landrechter kunnen worden geb,'aeht. 

Ik zou dus gaat'ne de meening del' R,egecl'i1\!t willen vel'll{l· 
mCll - waut'ik de geopperde bczwal'en wel kan Rnllvoelen -
omt"Pllt de vraag, of het lliet mogelijk i, .1e lletl'okken pp,'Snnpn 
t., .1 01' 11 he,'pchten doOl' ec,i pl,,"W'lijken "cchLer, 

1)e hee,' Enthoven, di,'ec!.eUl' van Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter! Hetgeen Jwt geachte lid , dc heel' Soangkoepoll, 
thans in overweging geeft, zou inde,'elaad een oplossing ten 
deze kunnen zijn, Indien men de militairen kon laten berechtel\ 
dool' den plaatselijken burgerlijken rechter, zouden daarmede 
i.r, ook alle moeilijkheden vervallen, Het is nu echter 
crnmual cen van dc bcJungJ'Ukc beginselelI ""11 onze mili/lA;J'!' 
st l'ufl'cchtsp lcging, dat milit-niren ook VOOI' del'geJ.ijke OVCI'

tl'cdingen uitsluitend terecht staan voor dell militaircn rechter, 
Nu incidenteel voor dit geval plotsel ing oVC'I'st.ag te gaan en 
te dien aanzien de berechting del' mili tairen ook voor den 
burgerlijken rechter mogel~k te maken, daarvoor beslaat Oj' 

het oogenblik geen aanleiding, 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden overgegaan, 

De ontwel'p-ol'donnantie (Ond, :iö) WOl'dt zonelel' hoofde
lijke stemm in g aHllgenomell, -onder a.anteekening, dat dE" hee l' 
Soangkoepon geaeht wil worden tegen te hebben gestemd, 

De Voorzitter : A all deo 1'(le i s de be ha n cl e-
1 i 'n g van: 

I, de ontworp-ordonnantie J,oudende wij- , 
ziging en aanvulli1l ,g van de bepalingell 
vall het <burgerlijk w etboe k omtrent (Ie 
e rf 0 p v 0 I gin g (Ö n d, 2 ); 

Z, de ontwerp-ordonll.llntie tot herzi e
ning van de nfscJlrijvin .gspercentages VOOl' 

den Pos t -, 'f e l eg " a af- e nT e l e {o 0 n.d i en" t 
(0 n d, " ) , 

Deze beide <>ntwfl'p-ordollnantie worden ,nchtereenvolgens 
zonder ])Cl'anclRlag'lng CII zonder hoofdE")-tike stpmming a,nll
genomen, 

De Voorzitter : A n 11 <1 e 0 l' de i s d e 'b e h a n d e
ling van de ontwel'p-ordonnantie I.ot. vel'
h oog i n 'g Vil n den ace ij liS 0 P h ie,', (0 n cl, 6 ,) 
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Verhaoglng bieraccijns (Ood. 6). - Handhaving atschrijvingspercentages op de bezittingen van de Emmabaven en de havens van Makass3r, 
emal'ang en .Belawan (Oud. 7) , - Verlenging werkingsduur crisis-culluurordonnanties (Oud. 26), - Wijziging ordonnantie regelende 

de aanwijzing vao den Pall(J.huh.dien~i iot l andsbedrur (Oud. 30). - Aanvull1ng Klna-aanplantordonnantie (Oud. 34). - Nadere I'egeling 
na't1onaliteitsbewijzen van Ned.-I'ndiscbe schepen (Oud. 58). - Uitbreiding hooger toezicht .op locale bezoldig ingsregelingen c.a. (Ond. 69). 

(Thamrin, Voorzitter, Van Helsdingen.) 
Verlangt wellicht nog een der l eden {)ver dit ontwerp het 

woord tot stemmotiveeringf 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Wi,j llebben voor 
ons liggen een ontwerp-ordonnantie st.rekkendc tot verhooging 
van den bieraccijns. De leden dio van meening zijn, dat de 
vool'gestelele verhooging van don accijns voor de bierbrouwe
rijen hier te lande niet hoog genoeg· is, 7",uden bij deze gelegen
heid dus een amendement kunnen indieLlen ter verhooging vau 
den ace\jns. Echter is :in de afgeloopen zitting van elen Volks
raad bij de behandeling van de desbetreffende aanvullende be
grooting van onzen 1!:aut reeds voorg"'~teld den aeeijns te ver
hoogen, met het resultaat dat de Volksraad het desbetreffende 
amendement neeft verworpen: Ik zou nu bij deze gelegenheid 
formeel .nogmaals een amen'fment kunnen indienen tot ver
booging van den bieraccijns, doch na de duidelijke uitsproak 
vall den Volksraad te elezer zake zal ik dat niet doen. 

Ik zon echter willen verzoeken in de Jl0Lnien van de VCl'
gadel'ing aan te teekenen, dat ik geacht wil worden tegen deze 
oiltwerp-ordonnantie te hebben gestemd. Deze vel'klaring geldt 
mcde VOOL' de hoeren Soangkoepo11 Cll Soel'oso. 

De ontwerp-ordonnantie (Ond. 6) wordt zonder hoofdelijke 
stemming aangenOn;Len, onder aanteekening, dat ele heeren 
'I'hamrin, Sonngkoepon e11 SOOl'OSO geacht willen worden tegen 
te hebhen gestemd. 

De Voorzitter : A a n cl. 0 l' d. i s cl e h e h il n del i 11 g 
van: 

1. el e 0 u t we l' p - 0 r d 0 11 n a n tie tot h a n d h a
Vill~ vande afschrijvingspcl'centages Ol) ele 
bczittiJlgen van de Emmahav e n en ele hav e ns 
va n IM H kas S fI I', Se m ti I' H n p: (' 11 B (I 1 ti \V II n 

(Weyer, Voorzitter.) 
da: Nadere wijziging bepalingen betreffende de verleening 
van lieentiën tot het houder van hazardspelen (Olld. :J:J ) 
werd aangehouden en wel om. de volgende reden. In de Me
morie van Antwoord wordt vo",vezen naar Bijblad No. 13534. 
Dit Bij blad is door m.ij bij de Secretarie van den Volksraad 
opgevraagd, maar werd aldaar tot nu toe nog niet ontvangelI. 
In verband hiermede verzoek ik aanhouding van dit agenda
punt. 

De Voorzitter: Dam'legen bestaat geen bezwaar. 

Aan de orde is de ontwerp-ordonnantie 
tot a a n v u 11 i n g van d e "K i n ~ - a anp 1 a n t -
or d 0 11 n all tie" (S t a at s b 1 ad 1934, No. 70). (011 d. 
:14.) 

Dl'ze 01ltwcI'p-ol'donnantif' wOl'dt 7.ondcl' beraadslaging ell 
ZQlldf'1' hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : A a 11 deo l' dei s d e b e h a n del i u g 
van de ontwel'p-ol'dounantie houdende 
nadere r ege leu met betrekking tot de 
I1ationaliteitsb ew\ize n van NederlandseJl
Indische geh"pell (z illillg·s ,ja,,,· 1934--1935, 
On d. 176; z i ti i Il g s.i a" I ' Hl:J5- 1936 0 u d. ~S), 
als gewijzigll bij Ilota van wijziging 
(Ond. ~S, stnk 3). 

De heel' Weyer: Mijnheer ele Voorzitter! Ik wenseh een 
woord van dank te brengen aan de Regeering voor de wijze, 
waarop Zij i~ willen tegemopt komen aan de jJ] het GedeJe
geel'denvel'slag geuite wrnschen. 

(O no. 7 ); D. ontwel'p.ol'donnantic, aiR gewtjzigu bij nota van wijzi. 
wprdt zondel' hoofd elijke stemming aangenomen. 2. d (' V i (' I" 0 n I w (' ,. p - 0 I' tI 0 n n u n I ie S tot ging, 

verlenging vau elen werkillgsduur del' Z.g. 
e l' i sis - e n 1 t n u l' 0 l' don n a n tie s (S t a a t s b 1 ad 
1933, Nós. 202 t/m 205) (Ond, 2~ ) . 

De Voorzitter: A a n d eo l' dei s de be ban del i 11 g 
van e e 11. t wee i a L· 0 n t w e l' p ~ 0 r d 0 11 na nt ie s, 

Deze ordonnanties worden achterC'cn vo]gcns zondel' 
slu.ging en zondèr hoofdelijke stemm.ing ""ngenomen. 

onderscheidenlijk strekkende: 
bel'aad- a. tot uitbreiding van het hoog el' toezicht 

op de lo cale bezoldigingsregelingen en 
daarmede samenhangende regelingen; 

'De Voorzitter: Daal' het m\i bekend is, <lal door eenige 
ledrn een amendement zal worden ingedif'llu betreffende 
ele nadel'e lInllVlllling van de ordonnanti e op ele personeele 
belasting (Onel. 27) wordt dit onderwerp in verbanel met 
de afwezigheid wegens ziekte van den dir'ecteur van Finan
ciën aangehouden tot de volgeude vergadering. 

lk verzoek den betrokken leden het bedoelde amendemellt 
7.00 spoedig mogelijk in te dienen, opdat het tiielig VOOI' de 
volgende veL'gadering kan worden vermenigvnldigd en L'ond
gedeeld. 

A a n el e 0 r dei s el eon t w e r p -0 r el 0 n n a n tie 
tot. wiiziging der ordonnantie van 22 Juli 
1130 (Staatsblad No. 266) regelen .de ere aan
wijzing van d' en Pandhnisdie11st tot land ,s
bed r ij fin d e TI zin d e t I 11 cl i s c heb e eh ij v e TI

\vèt. (Ond. :)0.) 

Deze ontw'erp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder lwofdelijke stemming aangenomen. 

De heer Van HeI.dingen: Mijnlleer de Voorzitter! Ik 
zou het op prijs stellen, wanneer het volgende punt der agen-

v 

b. tot toekenning aan de Regeering valL 
d c be v 0 e g d bei d 0'l1l del 0 cal e be z 0 1 d i
gingsl'cge lin gcll en daarmede samenh.an
gende regelingen in ov e re_e nstemml.ng 
te doen brengen m e t de overeenkomst Lge 
voor de landsdi enaren geldende regelin
gen. (Z i tt i n g j a a r 193~1935 0 n d. 160, 
Zit tin g j a a l' 193~1936 0 n d. 69.) 

De heide ontwerp-oL'elonnanties worden achtereenvolgena 
zonder beraadslaging en zonder hootdelijke stemming 
aangenomen. 

De Voorzitter: Va.n de agendn VOO I' deze vergaderi ng Z\jll 

aangehoud en de onderwerpen 27 en :J:I, die overigens niet 
van urgenten aard zijn. Het is zeer wel mogelijk, dat el' ook 
de volgende week geen onderwerpen van urgentie te behande
len znllen zijn en dus geen vergadering zal behoeven te worelen 
gcllouden. De leden znllen hieromtrent zoo spoedig mogelijk 
bericht ontvangen. 

De vergadering wordt te 9.18 unI' v.m. gesloten. 
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Ingekomen stukken. 

5de VERGADERING. 3. Kabinetsbrieven vau den Gouverneur-(}{'neraaJ van 10, 
10 .. 10, 10, 11, 11, 11, 12, 12, 14, 15, 15 en 17 October 1935 

Ver g a d e r i n g van Din s dag 29 0 e tob e r 1935. Nos. 29, 30, 32, 33, 21, 22, 23, 18, 19, 29, 26, 26 en 14 houdende 

(Bijeel1.l'oepingsuur: 8.30 voormiddag. ) 

Ingekomen stukken . - Verwelkoming van de heeren Götzen en 
Mal'is als Regeeringsgemachtigden. - Bestendi ging wiiziging in 
de r egeling betreffendc toekenning van vacatiegeld aan leden 
van in Nederland ingestelde commissiën (Ond. 13). - Nadere 
wijziging bepalingen betreffende verleening van licentiën 
voor hazardspelen (Ond. :J3) . - Nadere aanvulling van de 
ordonnantie op de p ersoneele belasting (Ond. 27). -
Tijdelijke beperking van den invoer van ongebleekte katoe
nen stoffen (Ond . 73 ) . - Goedkeuring leeningsbesluiten 
provincialen raad Oost-Java (Ond. 4 8 ) . - Eerste rapport 
der commissie voor de verzoekschriften. 

Voorzitter : de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordi g met den Voorzitter 15 leden, t e weten: 

de heeren Van Helsd ingen, De H oog, Kan, Kerstens, 
Prawotosoemodilo,go, Ratu Langie, Roep, Soangkoepon, 
Soetardjo, Soeroso, Sosrohadikoesoemo, Thaml'in, Vel'boom 
en Weyer . 

Regecringsgemachtigden de heer en : Götzen , Hart en 
Maris. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze \'erga· 
dering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. Brief van den heer Blaauw van 19 October 1935, 
houdende mededeeling, dat hij met ingang van 31 dezer 
ontslag neemt als Lid van het College van Gedelegeerden. 

mededeeliug, dat zijn vastgesteld: 
fl. . de ordonnantie tot wijziging van de ordonnantie r egelende 

de aanwijzing van den Paudbuisdieust tot Landsbedrijf 
(Ond. :JO) ; 

b. de ordonnallitie houd'ende wijziging en aanvulling vlm de 
bepalingen vau het Burgerlijk wetboek omtrent de erfop
volging (Ond. 2 ); 

c. de ordonnanties tot verlenging van den werkingsduur der 
Crisiscultuurordonnanties (Ond. 2 3 ); 

d. de ordonnantie houdende nadere regelen met betrekking 
tot de nationali te.itsbewij zen van Nederl andsch-Jndische 
schepen (Ond. 38): 

e. dc ordonnanties strekkendc tot uitbreiding van het hooger
toczicht op de locale bezoldigingsregelingen cn daarmede 
samenhangende regelingen en tot toekenning aan de 
Rcgeering van de bevoegdheid om de locale bezold;gings
regelingen en daarmedc samcnhangende r egelingen in 
overeenstemming te doen brengen met de overeenkomstige 
voor de landsdienaren geldende r egelingen (Ond. 69); 

.f. de ordonnantie tot wijziging van art. 117 van het W et
boek van Strafrecht (Ond. 17); 

g. de ordOlmantie houdende voorschrifteu t el' bllndhaving 
vaJl de orde en veiligheid in het NederJandseb-Indisch 
zeegebied' (zitt. 1934-;35, Ond. 84'; zilt. 1935-'36, 
Ond. 18 ) ; 

h. de ordonnantie tot handhaving van de afschrijvingsper
centages op de bezittingen van de Emmahaven en de 
havens van Makassar, Semarang en Belawan (Ond. 7 ); 

, . de ordon nanti e houdend e nIsts tellin g \ '00 1' de jOl'en ]935 
tjm 1939 van regelen voor de berekening van het bedl'nlg 
der afschrijvingen op de 'bezittingen van den P .T.T.-dienst 
(Olld. 4); 

j. de ordonnantie tot verhooging van <len accijns op bi el' 
(Ond. 6 ) ; 

k. de ordonnantie tot aanvulling van de ICina-aa nplant-ordon-

W ordt ter inzage gelegd ter secretal~e van den Volksraad. nantie (Ond. :J4 ); 
,. de Qnlonnanti c houdende aanvul1ing' Vlll1 d(ll '('ch t ~p)(lging 

B. De volgende Regeeringsbrieven en beschikkingen: 
1. Kabinetsbrief van den Gouvernenr-Generaal van 18 

October 1935 No. 13a, houdende nitnoodiging de ontwerp
ordonnantie tot wijziging en aanvulling van het Wetboek 
van Strafrecht (Zitt. 1933--'34 Ond. 132 ; Zilt. 1934-'35, 
Olld . 174 ) opnieuw in behandeling te nemen (Ond. 72) . 

2. Kabinetsbricvell van den Gouverneur-Generaal van 
3, 8, 22, 22, 22 en 23 October 1935 Nos. 22, 17, 15, 20, 21 en 
1 t er aan bieding van 
a. een ontwerp-Ol'dOllJ1311tie tot bekrachtiging van ren l ee

ningsbesluit van den gemeenteraad van Manado (Ond. 
7 0 ) ; 

b. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van art. 8 van de 
ordonnantie r egelende de aanwijzin.g van de Bangkatin
winning tot Land bedrijf (Ond. 71); 

c. een ontwerp-ordonnantie tot aanwijzing van andere dan 
in de Ki esordonnantie-Gemeenteradcn aangegeven data 
voor de vaststelling der Kiezerslijsten voor het jaar 1935 
voor de stadsgemeente BIitar (Ond. 74); 

d. een ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging van de 8ub
sidieregelen VOor particuliere ziek eninl'ichtingen voor OD

en rninvermt>genden (Ond. 75) ; 
e. een ontwerp-ordonnantie tot WijZigUlg van de rechten

ordonnantie, het r eglement op de strafvordering, het 1n
landsch reglement en bet rechtsreglement Buitengewesten 
(Ond. 76); 

f. een outwerp-ordonjlantie tot tijdeliike beperking van den 
invoer van ongebleekte katoenen stoffen (Ond. 73) . 

bij de Landmacht tel' vereenvoudiging van de berecht ing 
van overtredingen Bnar het gemeene strafrecht, gepleegd 
dool' militairen (Ond. 3 3 ); 

m. de ordonnantie tot wijziging van de Volksl'aadpositi erege
lin g (Ond. 4 6 ). 

4. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 18 Oc
tober 1935 No. 13 houdende mededeeling, dat Ziine Excellentie 
bezwaa r heeft vast te stellen de ordonnantie tot wijziging en 
aanvnlling van het W etboek van Strafrecht (Zitt. 1933-1934, 
Ond. 1:>2 ; Zilt. 1934-1935, Ond. 174). 

5. Brief van den I ston Gonvcl'ncmcnts Secretaris van 
11 October 1935 No. 2475jB houd ende mededeeling, dat de 
aandacht van het Opperbestuur is gevestigd op de bij de 
behandeling van het algemeen gedeelte der ontwerp-begroo
ting voor 1936 door den Volksraad aangenomen moties van 
de JIeeren Verboom c.s. (stuk 10) en van de heeren Ratn 
Lan gie c.s. (stuk 18), betreffende onderscheidenlijk vermin
dering van den rentelast der Indische lecningen en overbren
ging van een belangriik gedeelte der Ind ische schuld en naar 
de Nederlandsclie Stnatsbegroot ing. 

6. Als voren van 14 October 1935 No. 249jB ter aan
bieding van een exemplaar van het Muntverslag over 1934. 

7. Als voren Tan 15 October 1935 No. 2508jB ter aan
bieding van een achttal exemplaren van het jaarverslag van 
de directie der N. V. Nederlandsch-Indische WaterlU'a cht 
Exploitatie Maatschappij over het jaar 1934. 

8. Als voren van 19 October 1935 No. 2529 houdende 
mededeeling

J 
dat instede van den Directeur van Financiën, 

de boofdambtenaar voor algemeene ambtenaarszaken is aan-
De sub 1 en 2 genoemde stukken zijn of worden gedrukt. gewezen als Regeeringsgemacbtigde bij de beraadslagingen 
Handelingen. Zittingsjaar 1935- 1936. 
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Ingekomen stukken. - Verwelkoming van de heer en Götzen eu Maris als Regeeringsgemachtigden. - 'l'ijdelijke beperking 
van den invoer van ongebleekte katoenen stoffen (Ond. 73). 

over de ontwerp-ordonnantie tot bestendiging van de aange
brachte wijziging in de regeling betreffende de toekenning 
van vacatiegeld uit de geldmiddelen "an Nederlandsch-Indië 
aan leden van in Nederland ingestelde commissiën (Ond. lIi ). 

9. Als voren van 22 October 1935 No. 2549 houdende 
mededeeling, dat instede van den Directeur vau Financiën, 
de fuugeerellde Hoofdinspecteur van Financiëu is aangewezen 

(Voorziuter.) 
waarbij is verboden de uitvoer van wapenen, munitie en 
oorlogsmaterieel uit het Koninkrijk naar Italië en zijn bezit
tingen. 

De sub 3 tot en met 20 genoemde stukken worden ter inzage 
gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

als Regeerillgsgemachtigde voor de ontwerp-ordounanties C_ De volgende ter kennisneming ontvangen .bescheiden: 
Ond. 27, 41), li6, lil) en 61 en de Thesaurier-Generaal 1. VOOl:loopig overzicht van de Landsmiddelen over 
voor Ond. 33. Augustus 1935. 

10. Brief "an den Gouvernements Secretaris van 15 Oc- 2. Opgave van gerapporteerde pestgevallen op Java 
tober 1935 No. 2512/AfB ter aanbieding van 2 ontwerpen van gedurende het 3de kwartaal van 1935. 
wet tot goedkeuring van de met Spanje en Portugal gesloten .3. Besluiten van den Directeur van Binnenlandsch Bestuur 
verdragen van handel en scheepvaart zooals deze bij de betreffende maatregelen in verband met de bevolkingsrubber
Tweede Kamer aanhangig zijn gemaakt, onder mededeeling restrictie. 
dat de geboden spoed 'het onmogelij k heeft gemaakt den 4. Besluit van den Directeur van Verkeer e/1 Waterstaat 
Volksraad in de gelegenheid te stellen over deze ontwerpen \'an 25 September 1935 tot aanwijzing van Dr. E. Vrieze als 
van raad te dienen. secretaris van de Grond- en Wouingcommissie. 

11. Brief van den Gouverncments Secretaris van 19 Octo- 5. Brief van den Hoofdinspecteur, hoofd der Staats-
bel' 1935 No. 2538afB houdende mededeeling, dat de Gouver- spoorwegen van 14 October 1935 No. 35135/35 tel' aanbieding 
neur-Oeneraal ook bij uader inzien geen termen kan viuden vau eeu staat van tariefsverminderingen iu het 3de k>wartaal 
om te voldoen aan het verzoek in de motie-Soetardjo c.s. 1935. 
om indiening door de Regeering van een voorstel tot vrij- 6. :a>Iotie van eeu openbare vergadering te Karanganjar 
stelling vau loenen die uiet meer bedragen dan 30 cent pel' tegen eventueele opheffing van het regentschap Karanganjar. 
dag, van loonbelasting. 7. Brief van den Indischen Donanebond van 23 OcLober 

12. Als voren van 19 October 1935 No. 253b/B houdende 1935 No. 169 tel' aanbieding van een afschrift van het rekest 
mededeeling, dat de Landvoogd, ter tegemoetkoming aan van genoemden bond aan den Gouverneur-Generaal inzake 
den wenseh vervat in de motie-Prawoto c.s., den Directeur de positie van douaneambtenaren. 
van Financiën heeft uitgenoodigd om de noodige voorstellen 8. Motie van een vergaderiug van assistenten inzake het 
te doen . tot instelling vau een commissie ter bestudeering van van Regeeringswege ontvangen outwerp voor een algemeene 
de wijze waarop kan worden voorkomen dat in verband met "Aanvullende Plantersregeling": 
het Z.g. bankgeheim algeheele dan wel gedeeltelijke ontdui- 9. Mededeeling van de oprichting van dell bond van 
l,ing plaats heeft van het betalen vall belastingen voor in Limonadefabl'ikanteu te Batavia. 
deposito en girorekening enz. belegde kapitalen. 10. Notulen van de l02de vergadering \'an den raad van 

13. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 3 October het Waterschap Opak.Progo. 
1935 No. 23 bepalende o.a. dat de Marinescheepsongevallen- 11. Dienstnota van het departement van Binnenlandsch 
wet zal worden afgekondigd door plaatsiug in het Staatsblad Bestuur ter aanbieding van een afschrift van het scbrijven 
van Nederlandsch-Iudië. van de Centrale Commis ie van Toezicht en Bijstand 

14. Als voreu van 3 October 1935 No. 24 bepalende, dat . der Algemeene Volkseredietbank van 10 Augustus 1935 
het Koninklijk besluit van 28 Augustus 1935 ter bekend- No. 104/A. V. B. 
malöng van den tekst der Seheepsollgevallenwet zal worden 
openbaar gemaakt door plaatsing in het Staatsblad van 
N ederlandsch-Indië. 

De stukken worden tel' ~nzag(' gelegd tel' secreta rie van 
den Volksraad (stuk 11 alleen ,'OOl' de leden) . 

15. Als VOl'en van 4 October 1935 No. 24 bepalende. dat 
het Koninklijk besluit tot bekendmaking van de toepasselijk De Voorzitter: Alvorens met de behandeling van de 
yerldaring op Nederlandsch-Indië van de te Genève gesloten agenda aan te vang'Elll, moge ik een wo 0 l' d v ft n wel kom 
vel'dragen betreffende wisselbrieven en orderbriefjes zal l'ichten tot de beide Regeeringsgernachtigden, wier aanwijzing 
worden bekend gemaakt door plaatsing in het Staatsblad ' als zoodanig zooeven is bekendgemaakt, den thesaurier-gene
van Nederlandsch-Indië. raai en den hoofdinspecteur van Financiën, die heden voor 

16. Als voren van 5 October 1935 No. 3 houdende verbod de eerste maal als Regeeringsgemachtigde in deze verga de
tot het drukken, uitgeven en verspreiden van de "Oetoesan ring tegeuwoordig zijn. 
Indonesia" voor den duur vau dertig dagen. Overeenkomstig bet medegedeelde in het schrijven van 

17. Als voren van 8 October 1935 No. 19 tot intrekking den secretaris natl de leden ddo. 24 October, stel ik thans 
O.a . van het besluit van 28 October 1932 No. 37, houdende voor over te gaan tot recbtstreeksche behaudeling van de 
toekenuing van subsidie's tot eeu bedrag van f 2700.- ontwerp-ordonnantie tot tijdelijke beperki ng van den invoer 
's mannds als t egemoetkoming in de kosten verbonden aan de nn ongebleekte katoenen stoffen (O nd. 73) . 
werkzaamstelling van 5 werkloosheidscommissarissen. Aangezien de ordonnantie reeds vóór 1 November a.s. in 

18. Als voren van 16 October 1935 No. 2 waarbij wordt werking moet treden, zou het voorleggen van de vraag aan 
bepaald, dat door plaatsing in het Staatsblad van Neder- het Coll ege (art. 17 R. v. O.) of bij den Gouverneur-Generaal 
landsch-Indië zal worden afgekondigd d. wet vnn 9 October op verlenging van den voor de behandeling der ontwerp-
1935 bepalende bet voorbehoud der bevoegdh eid tot het uit- ordonnantie gestelden termijn zal worden aangedrongen, 
vaardigen van uitvoerverlx>den ter bevordering van de Inter- geen zin bebben, zoodat overblijft de beslissing volgens art. 
nationale samenwerking in het -belang van den vrede of t er 96 van het R. v. O. omtrent de vraag of tot rechtstreeksche 
bescherming van de levensbelangen vau het Rijk in tijden behandeling zal worden overgegaan. 
van buitengewone internationale spanning. 

19. Als voren van 17 October 1935 No. 26 houdende A a n deo I' dei s bet voo l' S tel tot l' e c h t-
wijziging van het intcrneeringsbesluit van Mitrosentono alias st re e k s c h e 0 p en b a l' e b e h a n cl e li n g van de 
Am"t Besari alias Saheran. 0 u t wel' p - 0 I' don n a n t ie tot tijd e I ij k e b epe 1'-

20. Als voren van 23 October 1935 No. 7 houdende aan- kin g van d en i n v 0 e l' van 0 n ge b 1 eek t e 
teeken ing van h'et Koninklijk besluit van 16 October 1935 No. 3 kat 0 ene n st 0 f fen. (-0 n d. 73. ) 
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Bestendiging wijziging in de regel ing betreffende, toekenning van vacatie,geld aan, led~~ van in Ncdcl'ltuid inges~e}de 
cOlumissiën (Oud. 1ii) . - Nadere wijziging bepalmgen betreffende verleenmg van hcentlCn vOOr hazardspelen (Ond. 33 ). 

(Soangkoepon.) 
Dit voorstel wordt zonder hoofdelijke stemming aange

nomen. 

Dc Voorzitter: De behandeling van Ond. 73 za l dan he
denmor gen plaats hebben. 

Aan d e orde is d e b e hand e ling van de 
ontw er p-ordonnanti e tot bestend i ging 
van de bij de ordonnantie v an 30 Maart 
1933 (S t a a t s b I a d No. 128) a a TI ge b r ach t ew ij
ziging i n de regeling b etref f e nd e de to e
k e n n i n g van v a cat i e gel d u i t d e ge l d m i d
d ele n van Nederlundseh -In dië aan l ede n 
van in N e der l and ingestelde c ommissiën 
(Staatsblad 1931 No. UO ). (O n d. lIi.) 

Het ontwerp wordt zonder beraadslaging en zonder hoof
delijke stemming aangenomen. 

De Voorzitlter: A a n deo r cl e i s d e b e h a n d e
lin g van de ontwerp-ordonnantie tot na
d e r e w ij z i g in gen a a n v uIl i 11 g Y ft n d e b e
palin ge n b e tr effe nd e h et v e rleen e n van 
I i c ent i ën tot het hou den 0 f do e n hou den 
van hazardspe l e n in voor h e t publi ek 
o p en ges tel d e l 0 kal e n (S t a a t s b I a d 1912 
N o. 230 ). (0 n d. 33.) 

De hee ,' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Volgens 
de ~Iemorie van Toelichting gelden de bepalingen betref
fende het verlcenen van speellicenties in het gewest Bali en 
Lomhok alleen voor de onderafdeeling Boeleleng. De Regee
ring is, niettegenstaande de door haar op dit gebied opge
dane ervarin gen nog van oordeel, dat het dobbelkwaad het 
best kan worden bestreden door de uitbreiding van het licen
tiestelsel 01'01' het geheele gebied ,"an deze residenti e. De 

praktijk iJc(!ft llJijr ls inziens evell\ .... el het tegengestelde bewe
·I.\~". \\.0(': \\w~r men ge\ cgenh e\cl biedt tot het uitoefenen van 
liet dobbelspel, hoe meer dit kwand in de hand wordt ge
we,.), t . 

De Regeerin g heeft inde"daad gelij k, dat de opsporing van 
clandestiene dobbel gelegenheden daardoor aanzien lijk wordt 
vergemakkelijkt, omdat men van een clandestien dobbelspel 
niet meer kan spreken, wanneer overal gelegen heid tot dob
bclspel wordt gegeven, ja, ik zou zeggen, dat men daarmede 
in wezen llot dobbelspel aanm oed igt. De in de?e ontwerp
Ol'dOllllHlltic vool'gestane bestrijdingsmiddelen zeggen imllle!',,; 
niet, dat men l1ict rnag dobbelen, doch wel dat men 
gr r'ust mu g- dobbelen, mits men den Lande mam- iets 
betn"l t. -M""r evena ls voor allc bezittende dI"Hnkzueh
tigcn d(' geldswaarde van alcoholische elr'anken va n weinig 
beteckcnis is, evenzoo is het voor dobbclzuchtigen geen over
wegend bezwaar, om voor dit doel belastingen te betalen . 
zoolung zij over geld kunnen beschikken om hi erann tc vol
doen . Hebben deze dobbelzuchti gen gecn geld om de dobbel
bcla st in gen te betalen, dan oefenen zij het dobbelspel op 
verborgen plaatsen uit, waar ze lis de meest amb itieuze }JoH
tiemnnnen niet kunnen komen; zelfs in de stad Batavia met 
ha"r goed toegerust politioneel apparaat wOl'dt dit spel dil< . 
wijls clandestien uitgeoefend. 

Ik ben dus van oordeel, dat het dobbelkwaad door de door 
de Regeer ing gevolgde methode veeleer wordt bevorderd dan 
bestreden. Wil men dit kwaad wezenlijk uit ome maat
schappij vevbannen, dan zou het zeker beter zijn, het dob
belspel in geheel Nederlandsch-Indië te verbieden. 

Ik zou dus ,gaarne zien, dat in het geheele 'gewest Bali en 
Lombok het verleen en van speeHicenties wordt afgeschaft, ik 
acht dit bet er voor het moreele heil van de ingezetenen van 
dat ,gewest. 

(Soeroso, Van Helsdingen.) 
De heer Soeroso: Mijnheer de Voorzitter! Aangezien il<; 

dezelfde opmerkingen over dit onderwerp had. willen maken 
als de heer Soangkoepon naar voren heeft gebracht, zie ik 
thans nn het woord af. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
mijn rede willen aanvangen met het stellen van een vraag 
en daaraan eenige opmerkingen willen vastknoopen. 

Uit de Memorie van Antwoord blijkt, dat een onderzoek 
hangende is nllar de wenschelijkheid van een algeheele 
herziening der speellieentietarieven, waarbij dan overwogen 
zal worden of het wenschel<ijk is een hooger tarief in te 
voeren dan dnt, hetwelk thans geldt mor de onderafdeeling 
Boeleleng. Ik neem aan, dat dit onderzoek betreft een 
algeheele herziening over geheel Ned. Indië, 'die tenslotte 
l'csulteel'cn zal in een ontwerp-ordonnantie, waarbij eventueel 
de prineipieele zijde van deze zauk wat dieper in beschouw;ng 
kan worden genomen. Waar het hier betreft een incidenteele 
regeling, een ui tbreiding van de bestaande _ regeling alleen 
ten aanzien van het gewest Bali en Lombok, zou ik willen 
afzien van cen principieele behandeling hiervan, mRnr ik kan 
toch niet nalaten enkele oriënteer ende opmerkingen te maken, 
waarmede de Hegeering dan eventueel rekening kan houden. 

Ik begin met der Regeering dank te zeggeIl \"oor de toezen
ding der circulaire aan de verschillende autoriteiten, waarbij 
Zij de toezegging heeft ingelost, welke ten aanz ien van ons 
geacht medelid den heer Ko Kwat Tiong in de laatste Volks
raadszitting is gedaan. Ik heb die circulaire en de Memorie 
van Toelichting met gl'oote belangstelling gelezen en meen nu 
in den tekst een zekere tegenstrijd igheid te ontwaren of althans 
een inconsequentie. 

In de :&1cIlLOl"Î e va n Toelichting wordt er n.l. yan gespro
ken, dat de bedoeling dezer ordonnantie is, om, zooals er 
"taat, ter bestrijding van het dobbelkwaad het licentiestelsel 
uit te breiden. In de cireulaire wordt iu eenigszins andere 
bewoord in gen gesproken, maar to~h in d~n 1.~\'t\~" \l,~~"'\, " .1. 
dat speelvergunning'en slechts dan wOl·clen ,·crlec nd, indi en 
gegronde \TCC~ hestaat, dat nil·t-n:-rlcellil1g e}a lldt'8ticl1 
gedobbel of vermeerdering daar"nn tengevolge zou hebben. 

MUnhccl' de Yoo l"zittcr! Ik wil op deze tweeërlei bewoor
ding de aandacht vestigen : clandestien gedobbel of vermeer
dering da al' \·an. \\TaU lleer de Regpt'J"in g spree kt n lll clunûes
ti en gedobbel, dau denk ik aan een continu-bedrijf, iets Clus, 
wat niet zoo maar bij een bepaa lde gelegenheid plaats 
vindt, maar vrijwel ger egeld. Nu erken ik, dat het houden 
van feesten een stimulans is vOOr het dobbelkwaad en ik kan 
in di en 7. in clan ook yolkolll('Jl beg-rljpen. dat de Regecring 
sprcekt \·an de niet-wcllscheltikhcid om speellicenties te ver
schaffen van een doorloopend karakter en in haar circulaire 
de autoriteiten nog eens op het hart drukt, dat die licenties 
niet voor langer dan een week mogen worden verleend. Dit 
ziet dan op die speciale gevallen, waarin het dobbelkwaad 
sterker woedt clan anders normaa l het geval pleegt te zijn. 
:l\faar wat doet de Rege~ring nu ten aanzien van het con
tinu-bedrijf1 W nnt - ik hoop, dat de geachte Regeerings
gemachtigde begrijpen za l, wat ik hier bedoel - ook daar
tegen gaat de bestrij ding door middel van deze licenties. 
. In de rede yan den Regeeringsgemachtigcle voor Financiën, 
gehouden in de laatste zitting van den Volksraad (Hdl. 
blz. 1043), lees ik het volgende: 

"D e moti even, welke tot het zoo juist bedoelde voor
stel voor Bali en Lombok hebben geleid, zijn geweest, 
dat bestuur en politie zeer veel moeite hebben om het 
clandestien spelen, dat buiten het gebied waarvoor het 
speellicentiestelsel geldt veelvuldig voorkomt, t egen t e 
gaan. Invoering van dat stelsel voor het andere gebied 
in dit gewest is dus een maatregel van bestuursbeleid, 
die uit politioneel oogpunt gewenscht is en past in den 
gedachtengang, dat het t er beteugeling van de speel
zucht beter is te reglementeeren dan te komen met ver-

• 
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Nadere wijziging bepalingen betreffende verleening van licentiën voor hazardspelen (Ond. 33). 

(Götzen, Regeeringsgema.chtigde.) " _ • 
bodsbepalingen te dier plaatse, waar de maatschappij er 
nog niet rijp voor is ", 

Hier wordt dus van een geheel andere gedachte uitgegaan; 
hier wordt gedacht, dat door reglementeering, door het 
regelmatig gelegenheid geven aan menschen om hun zncht 
tot dobbelen uit te vieren, clandesti"n dObbelen zooveel mo
geqjk wordt tegengegaan, maar men begrijpt, dat men clan
destien dobbelen zeker met zal kunll\len tegengaan door op 
bepaalde tijdstippen van het jaar licenties voor een week 
af te geven, want daarvoor is de dobbelzucht een te ver door
gevreten kwaad. Vandaar dan ook, dat de Regeering spreekt 
van een bestuurs- of politioneelen maatregel om zooveel 
mogeqjk het clandestien dobbelen tegen te gaan. Vandaar 
die reglementeering. 

Maar daarom zie ik in deze geheele regeling een zekere 
tegenstrijdigheid. De Regeering voelt dat eigenlijk iets gedaan 
moet worden tegen het clandestien dobbelen en wil het aan 
den anderen kant niet sanctionneeren door regelen, zoo als 
Zij destijds het prostitutiekwaad heeft gereglementeerd, 
waarbij Zij ook geregeld v(\fgnnning gaf en daarom wil Zij 
die licenties beperken tot voor hoogstens een week. Doch 
dan zal deze maatregel in. het geheel niet aan de bedoeling, 
die bij het nemen heeft voorgezeten, beantwoorden, want dan 
zal het clandestien dobbelkwaad toch blijven voortwoekeren 
buiten de bepaalde dagen , waarin de~e licenties worden ver
.. \<e\<.t. Zoo acht ik dus deze geheele reg~lin!! eigenlijk hin
kende op twee gedachten; zij zal eigenlijk niet voldoen aan 
de oorspronkelijke gedachte, die daaromtrent bij de Regee
ring heeft voorgezeten. 

Thans, Mijnheer de Voorzitter, kom ik met mijn principieel 
bezwaar, dat jk tegen de regeling heb. Waar de kwestie zoo 
is, als ;k heb aangegeven, meen ik n.l. dat de Regeering veel 
beter doet, niet door het v~,.leencn van del'gelijke licenties 
oe gedachte te wekken, alsof Zij tmL~lotte toch dit dobbelkwaad 
sanctionneert. Ik onderschrijf ten deze volkomen het betoog, 
dat liet geachte lid, de heer Soangkoepon, zooeven heeft 
gehouden. Ik vrees n .l. dat met deze regeling bij de bevolking 
de indrnk zal worden gewekt, dat wanneer men nn maar een 
zeker <bedrag aan het gouvernement betaalt, dó Regeering 
tegen de nitoefening van dit dobbelkwaad - zij het dan ook, 
dat het beperkt wordt tot bepaalde feestelijkheden - geen 
bezwaar heeft. 

Tegen deze praktische op\"atting, die de bevolking van de 
kwestie zal hebben, heb ik toch wel m'nstige bezwaren. 
Daarom kondig ik nu reeds bij de Rcgeel'ing aaJl, dat wanneer 
de betrokken ontwerp·ordonnantie te goeder tijd bij den 
Volksraad komt, ik zeer zeker ernstig deze geheele licentiee
ringskwestie zal bestr'.jden. 

De heer Götzen, Regeerin gsgemachtigde : Mijnheer de 
Voorzitter! Zooals de Regeeringsgemachtigde voor Financiën 
bij de algemeene beschonwingen in de hoofdzitting van den 
Volksraad al heeft gezegd, is de bedoeling van de Regeering -
gelijk trouwens uit de Memorie van Toelichting en de Me
morie van Antwoord <blijkt - geenszins om het min of meer 
ingrijpende vraagstuk van het dobb"lkwaad op het oogen
blik reeds principieel t e stellen. Het is geMeken, dat in 
de deelen van het gewest Bali en Lombok, waar totdus
verre geen gelegenheid bestond om met gebruikmaking 
van het licentiestelsel bij bepaalde feestelijkheden te dobbelen, 
op ,groote schaal bet dobbelen clandestien werd toegepast. 
Dat gold met name in de onderafdeeling Badoeng en West
Lombok en het hoofd van het gewesteqjk bestuur van Bali 
en Lombok heeft in een schrijven aan de Regeering dan ook 
medegedeeld, dat het voor de politie uiterst moeilijk was die 
overtredingen te constateeren, terwijl alleen in enkele gevallen 
de mogelijkheid bestond, met succes een strafvervolging tegen 
de betrokken Chineesehe ingezetenen in te stellen, Hij heoft 
daarbij nog eens naar voren gebracht, dat op feestdagen de 
Chineesche gemeenschap in deze plaatsen gaarne dobbelt, en 

(Soangkoepon. ) 
wanne~r zij daarvoor gcen licentie kan krijgen, clandestien 
dobbelt. Om die reden heeft het hoofd van het gewesteqjk 
bestnul' voorgesteld, in verband met de noodzaak van een 
goed 'bestnUl:sbeleid over te gaan tot de invoering van 
het licentiestelsel ook in de overblijvende gedeelten 
van het gewest Bali en Lombok. Dat is dus een zuiver 
praktische verdere doorvoering van het bestaande stelsel. 
De principieele kant van de kwestie komt op het oogenblik 
eigenlijk niet ter sprake en aldus heeft de heer De Bruyn 
Kops in de afgeloopen zitting van den Volksraad de zaak 
dan ook gesteld. Op hetzelfde standpunt staat de Regeering 
thans nog; het is geenszins haar bedoeling om met de 
invoering van het licentiestelsel in de betrokken streken een 
kwaad, dat door haar ook als zoodanig wordt erkend, te 
gaan bevorderen. 

'Vanneer ik den heer S03ngkocpon nn beantwoord, zou ik 
willen opmerken, dat het op het oogenblik toch wel uiterst 
bezwaarlijk is, om, waar het licentiestelsel in principe reeels 
lang aanvaard is, waar het voor Boeleleng al jaren bestaat, 
waar het op de begrooting voor het dienstjaar 1936 als mid
del is aangenomen, nu plotseling over te gaan tot de af
schaffing daarvan voor het geheele gewest. Bovendien zou 
daarmede niei ,bereikt zijn, hetgeen de heer Van Helsdi]]gen 
Q.a. wenscht, te weten een principieele beschouwing van het 
geheele stelsel op zich7",lf . 

Ik geloof, dat men daarom veel beter doet, dit geval niet 
ruimer te stellen dan het is en rustig te overwegen of het, 
gezien de feitelijke verhoudingen, op het oogenblik 
gewenscht is de Iicentieering door te trekken voor het 
resteerende gedeelte van het gewest Bali en Lombok. De 
Regeering is ervan overtuigd, dat op deze wijze wordt 
tegemoetgekomen aan de eisehen van bestuUTsbeleid en zou 
het daarom op prijs stellen wanneer deze aanvulling ook 
zou worden aanvaard door dit College. 

Dat neemt niet weg dat ook de . Regeering verschillende 
bezwaren tegen het dobbelkwaad als zoodanig erkent. Ik 
kan mij dan ook voorstellen dat, wanneer t.g.t. een voorstel 
tot verhooging van de licentiegelden bij den Volksraad zal 
worden ingediend, tevens meer principieele beschouwingen 
over dit vraagstuk zouden kunnen worden gevoerd. 

(De heer Van Hel sdi n gen : Dus het is juist dat de 
algemeene herziening zal slaan op ,geheel Indië! ) 

De algemeene herziening zal inderda.ad slaan op geheel 
Indië. Het is de bedoeling de tarieven te herzien in dier 
voege, dat ze belnngrijk zullen worden verhoogd, waaruit 
naar het oordeel der Regeering tevens een beperking van 
het dobbelkwaad zou kunnen voortdoeien. 

Ik wil nog wijzen op de circulaire, die ik gisteren onder 
de leden van dit College heb klmnen laten rondsturen. Daar· 
uit blijkt, dat ten aanzien van de vraag of dobbelen al dan 
niet een kwaad is, geen verschil ,'an opvatting bestaat,.~~ch 
dat alleen ten aanzien van de wijze waarop de bestrlJdmg 
van dat kwaad zal geschieden de Regeering een andere 
meening is toegedaan dan de geachte leden, die zoo juist 
het woord hebben gevoerd. 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! De , Regee
ring heeft verklaard, dat de politie in Bali en Lombok niet 
in staat is, het dobbelkwaad te bestrijden. Ik .ou zeggen dat, 
wanneer de tegenwoordige politie-formatie in dat gewest 
daartoe niet in staat is, zij dient te worden uitgebreid, maar 
dat men de bevolking nooit de gelegenheid mag geven, zich 
ongestoord aan het dobbelkwaad over te geven. 

Verder heeft c1e geachte Regeeringsgemaclltigde gezegd, 
dat in de begrooting op de licentieering van het dobbelspel 
voor het geheele gewest is gerekend en dat, als IJlen 
daar nu van afzag, er moeilijkheden uit budgetair oogpun t 
zouden ontstaan. Maar naar mijn meening heeft dit ontwerp 
toch niet betrekking op een begrooting. 



39 

5de VERGADERING - DINSDAG 29 OCTOBER 1935. 

Nadere wijziging bepalil).gen betreffende vCl'lecrdng van lieen tiën voor hazal'dspelen (Ond. :i:i ). - Nadere aal1V111l ing van 
de ordonn"ntie op de personeele belasting (Ond. 27 ) . 

(VanHelsdingen, Giitzen, Regeeringsgemachtigde.) 
Mijnheer de Voorzitter 1 Gezien het kwaad, dat het dob

belspel veroorzaakt, vooral bij de inheemsehe bevolking, is 
onze groep principieel tegen de invoerin g van het licentie
stelsel. 

De heel' Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Het.is 
niet mijn bedoeling, thans een principieel debat over deze 
kwestie te ontketeJlen. Ik za l mij ook niet verzetten tegen 
de aanvaa rding van dit ontwerp, maal' ik spreek de hoop nit, 
dat, wanneer te goeder tijd de algeheele herziening van het 
stelsel in den Volksraad zal worden gebracht, deze niet uit
sluitend zal bestaflIl uit een herziening ynn de tarieven, maar 
dat dan ecn herziening van het geheele licentiestelsel aan 
dc orde kan worden gesteld, zoodat de Volksraad zich 
over de werking van het stelsel zal kunnen uitspreken en 
evcntueel het geheele stelsel zal )..-unnen verwerpen. Ik bren~ 
dit naar voren, omdnt de :\Iemorie "nn Antwoord op dit 
ontwerp zou doen vermoeden, dat men zich t.Z.t. zal beper
ken tot een tal'iefswijziging. 

De heer Götzen, Regeeringsgemachtigde : )fijnheer de 
Voorzitter! NaèH nanJeiding van hetgeen de heer Soang. 
koepon in tweeden termijn heeft gezeg'd, zon ik willen op· 
merken, dat uitbreiding van de politie een zaak is die buiten 
!;et verband vatl deze ordonnantie staat. Zooals de directeUI' 
van Financiën reeds bij de algemeene beschouwingen in den 
Volksl'aad heeft opgemerk t, is dit een aa ngelegenh eid, die 
het Binnenlandseh Bestuur regardeert. 

'Vat de opmel'ldll gen v[tn den heer Van H e]sdingen betreft, 
de Regeel'ing is g'aarnf bcrcid te overwegen, of en in hoe
verre het mogelijk ;.ml zijn , om tegelijkel'tijd met de tal'iefs
herziening ook de meel' pl'ineipieele zij de van het vraagstuk 
aan de orde te stellen. 

De ontwerp-ordonnantie (Ond. 33) wordt in stemming 
geb racht en aangenomen met 12 stemmen vóór en 3 stemmen 
tegen. 

V 6 Ó l' stcnnnen d e 1'H:e\,('11: Pl'awoto, Ratu Langie, Van 
Helsdingen, W eyer, Kan, Sosrohadikoesoemo, SoetaJ'djo, 
Roep, Kerstens, Vel'boom, De Hoog en de Voorzitter. 

T e ge n stemmen cle heeren: Soeroso, Thamrin en Soang
koepon. 

De Voorzitter: :I a n deo l' d ei s d e be h a tl d e-
1 in g v ft n cl eon t w er p - 0 l' cl 0 n 11 n n tie tot n fi

dcre aanvulli ng va.n de ordonnantie o p d e 
per s 0 n ee 1 e bel ast i n g IS t a a t s b 1 a d 1908 No. 13). 
(0 n d. 27.) 

De heer Prawoto: Mijnheer de Voorzitter! Met blijdschap 
heb ik het Regeel'ingsontwerp begroet, waarbij vrijstelling van 
personeele belasting naar den grondslag van de huurwaarde 
voor de door de gouverneurs, bestuurvoerende r esidenten en 
regenten bewoonde woningen wordt verleend. Gaarne zou 
ik echter in het ontwerp aan deze vrijstelling toegevoegd wil
len zien, dat d(' besturende wedana's in de vrijstelling van 
genoemd e persolleele belasting voor het bewonen van 
de kawedanan worden betrokken. De Memorie van 
Antwoord antwoordt op dezc suggestie, dat Cl' geen aanlei
ding gevonden kon worden, den Yool'gestelden ffi'l.!).tr egi!J 
uit te strekken tot andere ambtenaren dan de in het ontwerp 
genoemde. Voor mij is er echter aanleiding genoeg, om te' 
hepleiten, aan de wedana's vrijstelling van personeele belas
ting V001' de door genoemde ambtenaren bewoonde woningen 
toe te kennen. Immers, de noodzaak om een dienstwoning 
te betrekken en ecn groot deel daarvan af te zonderen 
voor den dienst , ondervinden in de allereerste plaats de 
wedana's. Het voorste gedeelt e van het huis, pendoppo en 

H Andelingen, Zlttlnlrl'ijaa r 1~35-1936. 

(Prawoto, Soangkoepon.) 
voorerf van den wedana is vrijwel geheel voor den dienst 
bestemd. 

Gedurende de districtsconferenties moet het gezin van den 
wcdana zich zelfs van het hoofd gebouw verwijderen, 
te meer wanneer er een klein kind, dut een beetje lastig is, 
in het huis aanwezig is; het zou anders zeel' hinderlijk zijn 
voor de te houden besprekingen in de pendoppo. 

Het gezin van de wedana 's is dus Zeel' beperkt in de vrije 
uitoefening van zijn huisrechteu op de knwednnan. 

Vóór de invoerin g van de H. B. B. L. betaalden de weda
na 's, voor genoemde dienstwoningen eenzelfde pel'cen tage 
van hUll salaris aan huur als de regmlten, residenten en gou
verneurs, hoewel deze laatste functionnrissen zoo goed als 
geen hinder ondervinden van de uitoefen ing vall hun huur
rechten op de gehuurde woningen, omdat in de pendoppo van 
hun woning zeer zelden vergaderingen worden gehouden. 
Voor het ontvangen van cle dagelijksche bezoeken beschikken 
deze hooggeplaatste functionarissen bovendien over speciaal 
daarvoor ingerichte kantoorappnrtementen, wat van de 
wedono 's niet gezegd kan worden. 

De pencloppo van de kawcdana'n is, de geëigende ontv!lng
sl1 lo11 voor de bezoekers, de plaats, waol' a11 e mogelljke VCl"

g-adcM ngen gehouden wOl·den. 
In verband met de door mij genoemde feit en zouden naar 

mün bescheiden meening de besturende wednlla 's in de aller
eerste plaats in aanmerking dienen te komen voor vrijstelling 
van de personeele belasting voor de dool' hen bewoonde 
dienstwoningen. 

Een frappant voorbeeld uit den laatsten tijcl zou ik gaarne 
onder de aandacht van de Regeering willen brengen. Na de 
opheffin g van het regentschap Koetoardjo werd een we do ilO 

van die plaats verplicht in de kaboepaten te gaan wonen. 
Dool' die verplichting moest de wedono-kota van Koetoardjo 
tegen zijn wil, vervallen in belangrijk meerdere uitgaven voor 
het inrichten van de kaboepaten als kawedanan. Het dage
lijksch onderhoud van huis en erf, de uitgaven voor licht en 
water enz. enz., brachten voor genoemden functionaris be
langrijk meerdere uitgaven mede dan wanneer hij slechts 
een kawedanan had moeten bewonen. Deze en andere 
wcdono's moeten volgens het regeeringsontwel'p personee\e 
belasting betalen voor de door hen bewoonde dienstwoningen, 
terwijl de gouverneurs, besturende residenten en regenten 
dit tuiet behoeven te doen. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit vinden wij zeel' onbillijk en 
daarom verzoeken wij de R egeering om de besturende 
wedOllO 's ook vrij te stellen van het betalen van personeele 
belasting voor de door hen bewoonde dienstwoningen. Onze 
wCllschen terzake hebben wij tot uitdrukking laten komen in 
het dool' ons ingediende amendement (Ond. 27, st. 6). 

De Voorzitter : Dit amendement zn l tegelijk met het ont
werp in behandeling worden genomen. 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! El' is een 
tijd geweest, dat el' behalve de in dit ontwerp genoemde 
functionarissen nog verscheidene landsdienaren waren, die 
rrcht hadden op het gcnot van een vrüe wonin~, 

Bij de totstandkoming van de zg. B. B. L. 1925 moesten 
deze landsdienar en een bepaald percentage \'nn hun bezol
diging afstaan als huur van de VOOL' hen bestemde ambts
woningen. 

In beide gevallen waren deze, landsdienaren verplicht om 
de personeelc belasting, die aangemerkt kan worden als een 
welstandsbelastin g, te betalen. 

Na de invoerin g van de H. B. RL. 1934 werden zelfs 
landsdienaren, die te voren niet verplicht waren een ambts
woning te betrekken, aangewezen om landswoningen te huren 
tegen een bepaald percentage yan hun bezoldiging. Niet
tegenstaande dezc landsdienaren particn1.ierc woningC'n tegen 
zeer verlaagde huur kunnen verkrijgen, moet('n zij toch tegen 
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Nadere aanvulling van de ordonnantie op de personeele belasting (Onel. 27 ). 

(Soero80, Roep.) 
wil en dank de landswoningen huren. Dit verplicht huren 
van landswoningen acht ik wel logisch, omdat ik ook van 
oordeel ben, dat elke landsdienaar in de allereerste plaats 
moet medewerken om de lasten van het Gouvernement te 
verlichten. 

Deze ontwerp-ordonnantie heeft evenwel in tegenstelling 
met andere landsdienaren aan de gouverneurs, besturende 
residenten en regenten, twee belangrijke voordeelen geschonken 
n.l. : 
a. het genot van vrije woning, en 
b. het genot van vrijstelling van het betalen van personeele 

belasting. 
Wat de Regeel'ing dus krachtens de H . B. B. L. van deze 

bevoorrechte ambtenarcn heeft afgenomen, als gevolg van de 
noodzaak del' bezninig.ing, heeft zij langs een anderen weg 
weder aan deze functionarissen teruggegeven. 

De Regeering heeft niet alleen teruggegeven, wat zij op deze 
wijze afgenomen heeft, doch zij heeft daarbij een toetje ge
voegd dool' het verleenen van vrijstelling van het betalen van 
personeele belasting. 

Waal' de personeele belasting het karakter draagt van 
welstandsbelasting zie ik het motief tot bevoordeeling van deze 
bestUlll'sambtcnaren boven de andere landsdienaren, met in. 

Waar de Regeering thans genoodzaakt is om de salarissen 
der allerlaagste landsdienaren zooals bureau-oppassers, poli
tieagenten en anderen te beknotten. komt mij de bevoorrech
ting \'an deze bl'Stnlll'sambtenaren op deze wijze onrcdelijk 
voor. 

De heel' Soeroso : Mijnheer dc Voorzitter ! Zooals in het 
gedelegeerdenverslag is opgemerkt, zijn de in dit voorstcl 
bedoelde drie categorieën van ambtenaren bij invoering der 
H. B. B. L. in een vecl gunstiger positie komen te verkeer en 
uan anue\'e ambtenaren en nu wordt door de verleening van 
vrijstelling van betaling van personeele bclasting het salaris 
dezer landsdienaren als het ware weer op het peil gebracht, 
waarop het onder de B. B. L. stond. Juist daarom is bet 
naar mijn meening niet billiik, deze ambtenaren opnieuw te 
bevoordeelen. 

De Regeering heeft verklaard, dat bij de herziening van de 
H. B. B. L. is rekening gehouden met hetgeen thans wordt 
voorgesteld, doch waar de ·Regeering het voornemen heeft 
in 1936 de rechten van lagere ambtenaren als vastgelegd in de 
H. B. B. L., wederom aan te tasten, terwijl daarentegen met 
dit "oo'tstel dc positi e del' gouvernenrs, regenten en residenten 
andermaal zou worden verbeterd, acht ik dit regeeringsvoor
stel een onbillijkheid tegenover de andere landsdienaren en 
ik zal er daarom tegen stemmen. 

De heer Roep: ~fijnheer de Voorzitter! Tegen de vrijstelling 
van betaling van personeele belasting voor de door de Re
geering genoemde categorieën van ambtenaren heb ik geen 
bezwaar. 

Ons geacht medelid, de heel' Prawoto en de zijnen, stellen 
thans voor, daarbij de wedana 's in te lasschen. Ik ga voor 
een belangrijk gedeelte accoord met de motiveering, die de 
heel' Prawoto voor de vrijstelling van personeele belasting 
voor de wedana 's heeft gegeven; maal' ik vraag mij af of 
er in dat amendement niet nog een leemte is. Ik denk hier 
bv. aan de ranggenooten van de wedana 's in de buitenge
westen, n.1. aan de districtshoofden in de Minahassa, in het 
Menangkabausche, in het Palembangsche, die in rang volko
men gelijk zijn aan de wedana 's, waarvan in dit amendement 
sprake is. Zij zijn ranggenooten dool' hun opleiding en door 
het gelijke salaris, dat zij genieten, en worden in de Inland
sche maatschappelijke waardeering hooger gesteld dan de 
wedana'.g op Java, omdat zij de hoogst aanwezende Inheem
sche bestuursambtenaren in de door mij genoemde residenties 
zijn. Ik zou bijna zeggen, dat de motieven, die de heer 
Prawoto naar voren heeft gebracht voor de vrijstelling van 

(Soetardjo, Kan.) 
personeele belastin.g voor de wedana 's, in nog sterker mate 
gelden vOor deze hoogste inheemsche bestuursambtenaren in 
de bmtengewesten. 

(De heel' Th a Ull' in: Hebben die ook dienstwoningen ') 
Voor een deel wel en voor een deel niet. Nog meer dan 

hier op Java zijn hun woningen, of het nu dienstwoningen 
zijn of niet, het centrale punt voor het geheele district; die 
woningen: worden voor alles en nog wat gebruikt, voor 
vergaderingen van het Europeesche en van het Inlandsehe 
bestnur, voor vergaderingen del' desahoofden, voor bespre
kingen inzake den belastingaanslag, enz., enz. Nog meer dan 
op Java worden de woningen van de bestnursambtenaren in 
de bnitengewesten dus voor den dienst op allerlei wijzen 
benut. Wanneer dus voor de. wedana's op Java dcze vrijstel
ling van personeele belasting zal worden ingevoerd, - en 
ik kan daar om verschillende motieven wel iets voor 
voelen - zou ik den geachten voorstellers van het amende
ment in overweging willen geven in het amendement niet te 
doen ontbreken de districtshoofden in de bnitengewesten als 
hoogste inheemsche bestuursambtenaren in hun district. 

De heer Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Ik had niet 
het voornemen over dit onderwerp het woord te voere]), maal' 
naar aanleiding van de opmel'king'('11 nlu den IH'rl' Rorp zou 
ik toch het n)lge llde wil1en z('~gcli. 

Het betoog "an deu heel' Roep kan ik "olkomcn onder
schrijven en als mede-onderteekenaar van het amendement 
ben ik dan ook al aanstonds op de gedachte gekomen het 
vernuim te herstellen. Ik zou dan in het amendement het 
woord "wedana's", overal waal' het voorkomt, willen wijzl~en 
in "districtshoofd'en ". 

Het amendement zou dan onder sub (l, moeten luiden: 
In den considerans wordt in pJ~lfIts ,-an "residenten 

en"regenten" gelezen: "residenten, regenten en, distl'icts
hoofden", terw.ijl na "waarvoor zij" worden Ingevoegd 
de woorden: "met uitzondering van de distI'ietshoofden ", 

en onder sub b : 
In artikel 1 wordt aan het in artikel 12 del' ordonnantie 

op de personeele belasting op te nemen nieuwe lid la toc
gevoegd de volgende zinsnede: "Gf'lijke \Tijstrlling genie
ten de bestuurvoerellde distl'iet~hoofden "001' d'e dool' hen 
bewoonde woning". 

Deze wijziging heeft bovendien de volgende beteekenis. 
Gelijk bekend zal zijn, zijn in de laatste jaren ele patihs tevens 
belast met het bestuur over het district-kota en daartoe is 
hun de kawedanan in het district-kota aangewezen. Het 
zou niet juist zijn wanneer de pntih 's, die dezelfde bezwaren 
hebben als de wedaua's, geen vrijstelling zouden genieten 
van betaling van personeele belasting, op basis va n de huur 
van de dienstwoning. Ik zou daarom den heer Prawoto, 
willen voorstellen, deze wijziging over te nemen. 

(De heer Th a m l' in: En de onderdistrictshoofdcli 
dan!) 

De onderdistrietshoofden hebben mrt nifzondef'ing van 
slechts enkelen, geen dienstwoningen. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou de ge
achte leden, die tegen dit ontwerp zijn en de geachte leden, 
die er een amendement op hebben ingediend, op het volgende 
willen wijzen. 

Er staat in de Memorie van Toelichting: 
"Bij de voorbereiding van de "H. B. B. L. 1934" werd 

er o.m. rekening mede gehouden dat alle gouverneurs, 
bestuu1'voel'ende residenten en regenten vrijstelling van 
huishuur zouden genieten, alsmede vrijstelling van per
soneele belasting naar den grondslag van de huur
waarde". 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wil den wedana 's, zoowel op 
Java als in de buitengewesten, dit voordeel niet misgunnen, 
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(Van Helsdingen. ) 
maal' het gaat hier toch om de uitvoering van eelt vast
gelegd plan en dat is, dat er bij de H. B. B. L. rekening 
mede is gehouden dat genoemde functionarissen vrijstelling 
zouden genieten van hetgeen in dit ontwerp wordt nij, 
gesteld. . 

Wanneel' men hierbij nu andere ambtenaren gaat betrek
ken, is het verband niet meer aanwezig. Alleen op grond 
van het feit dat er bij de vaststelling van de H. B. B. L. 
l·eken..ing werd gehouden met de vrijstelling als hier aan
gege\'en, heeft de Regeering het, naar het mij voorkomt 
kunnen goedvinden dat deze voorstellen aan den Volksraad 
werden voorgelegd; anders ook niet. 

Wanneer wii dus deze kwestie principieel beschouwen, lijkt 
het mij toe dat, wil men den wedana 's en anderen ambtena
ren dezelfde vrijstelling verleenen, men dit op een geheel 
andere manier zal moeten .locn cn zal moeten aandringen 
op een salarisverhooging; doet men dit niet dan loopt de 
H. B. B. L. in de war. 

De heer Van Hel.dingen: Mijnheer de Voorzitter I De op, 
merking van dcn heel' Kan is volkomen juist. El' staat uit
drukke/Uk, dut dit con uitvocl'illgsnuHltl'egcl js en ik geloof 
dus dat. waa\' wij het principe in üe bcgrooting en in de 
H. B . B. "L. hebben aangenomen, wij dit ook zullen moeten 
aanV8Rl'den. 

Ik zou naur tUHlteiding van deze zaak nog twee vragen 
tot de Regccrin g willen richten. Ten eerste: Heeft men bij 
de vaststelling van deze ontwerp-ordonnan tie rekening ge
houden met de inzichten van het B. B. ' En ten tweede: Wat 
zijn de f illiHl ciecle consequenties va n de e,"cntucfle uitbrei . 
dillg als dOOl' het amendement wordt voorgesteld Y OYcl'igcns 
kan ik het stelsel volkomen accepteeren. Ik acht het reëel, 
dat deze bestuursambtenaren, die een wouing moeten betrek
ken die ver uitgaat boven hetgeen zij VOOI' hun persoonlijk 
geb1'llik noodig hebben, ontheffing van huishuur verkrijgen 
en dus ook vrijstelling van de personeele belasting naar den 
grondslag vfln de huurwaarde. Maar ik vraag mij af, waarom 
de Regecl'ing dit volkoillen juiste standpunt alleen heeft 
1ngC1\Om~n tegenover de hier genoemde autoriteiten, de gou
verneur'sJ de bestuul'voel'cnde residenten en de regenten en 
niet verder is gegaan door daarin ook te betrekken de 
wedana 's en cle districtshoofden in de buitengewesten, die 
een dienstwoning hcbben, waut ook zij zullen bij het gebruik 
van een dienstwoning een gl'ootel'c woning moeten betrekken 
dan zij voor llUn persoonlijk gebruik noodig hebben. 

Ik heb mij bij bczoldigingsvoorstcllen steeds op het standpunt 
~este l d, dat de cigcnlUkc l'cgccringsol'ganen een hoogere waar
Ilectl.ng in hun sahwh; bchoorcH t~ genieten dan de andere 
ambtenaren. Hicl' komt de Regeering aan dat sta ndpun t ccnigs
zins tegcmoet doo l' aan hen, dic een dienstwoning hcbben, 
vrijstelling' Vli U huishuul' e n vu n d e p ersollccle belast ill g - l'!I 
om dit laatste gaat het hicr alleen - te verlecncn. j\1nar waar
om heeft de Regeo ,'ing zich bepaald tot de regenten en hoeft 
zij de vrijstelling van personeele 'belasting uiet onder de 
oogen gezien voor de wednna 's en assi·stent-wedana 's, voor
zoover zij een dienstwoning hebben ! 

Wanneer mocht blijken dat, gezien de verhoudingen in de 
H. B. B. L., dc wedana 's een te hoog tractement genieten, is 
het redelijk, dat die tractementen worden herzien en dit 
stelsel ook tot hen wordt doorgevoerd, maar het is ouredelijk, 
ten aanzien van de wedana 's een ander standpunt in te 
nemen dan ten aanzien van de andere bestulu'voerende 
ambtenaren. 

Ik kan meegaan met de wijziging van het amendement, 
zooals door den heel' Soetardjo is voorgesteld, alleen meen 
ik, dat daaraan moet worden toegevoegd de zinsnede, vooral 
voor de Buitengewesten van beteekenis, dat het districts
hoofd alleen dan voor vrijstelling in aanmerking kan komen, 
wanneer hij een dienstwoning bewoont. 

(De heer Ro e p: Dat staat in den considerans.) 

(De Hoog.) 
In den considerans slaat: 

"VOOI' de dool' hen bewoonde woningen, waarvoor zij 
"an landswege vrijstelling van de betaling \'an huishuul; 
genieten dan wel huishuul'vergoeding ontvangen" . 

Of deze zinsnede voldoende de gedachte dekt, die ik zoo
even omschreef, nl. dat betrokkenen een ambtswoning moe
ten bewonen, in stand e.d. ver uitgaande boven hun normale 
behoefte, is een vraag, die ik gaarne ter beoordeeling aan 
den geachten Regeeringsgemachtigde zou willen overlaten. 

De heer De Hoog : Mijnheer cle Voorzitter! Ik wil be
ginnen met een opmerkiug van den heer Van Helsdingeu 
even te beantwoorden. De heel' Van Helsdingen heeft n.l. 
gezegd, dat hij el' altijd voor gevochten heeft, dat bestuurs
ambtenaren in het algemeen beter bezoldigd zouden worden 
bij de H. B. B. L. en ik wil er even op wijzen, dat dit inder
daad is geschied. Inderdaad is bij de invoering van de 
H. B. B. L. deze groep iets hooger bezoldigd dan andere 
ambtenaren. 

Daarnaast moet ik dan ook opkomen tegen het standpunt, 
ingenomen door ons geacht medelid, den n eer Soangkoe"pon, 
genclstl'uecl'd en min of meer ondersteund door den heer 
SOO1'080. Ik wiI Cl' toch even op wUlen, dat hetgeen de Regee
ring hie l' voorstelt, eigenlijk is ecn tegemoetkoming aan de 
hoogerc B. B.-gl·OCP, zoowel bij het Buropeesch B. B. als het 
Inlandsch B. B., en ik zou er tegelijkertijd op willen wijzen, 
dat deze functionarissen op andere manier weer in hUil in
komsten zijn getroffen; de heeren Soangkoepon en Soeroso 
kunnen hiervoor de H. B. B. L. naslaan. Het is een logische 
consequentie van het feit, dat hun vrijstellin g Yfln huishuu r 
is gegeven, dat men hcn daal'naast vrijstelt "an de betaling 
van personeele belasting. 

Ik wijs el' voorts de heeren Soangkoepon en Soeroso 
op, dat de Regeering zich speciaal heeft bepaald tot de 
hoogste functiouarissen, in wie iu de eerste plaats wordt 
gezien de vertegenwoordigers van het gezag. Er is bijv. geen 
sprake van geweest, om ambtenaren met een geliik ~ah\1'is 
- ik denk aan directeuren van depal'lementen e.d. - in 
deze voorrechten te doen deelen. De Hegccl'in g heeft uit
drukkelijk op den voorg"onc1 gcsteld de wonsehelijkheid 0111 

de 'hoogsten bij het B. B. tegemo et te komen en ik stel daar
naast, dat deze op andere wijze Wcdcl10m inkomsten moeten 
derven. 

Ik wil dus het regeeringsvoorstel zeel' zekel' steunen, maar 
ik wiI ten aanzien van het amendement Pl'awoto nog een 
cpmerking maken. Dit beoogt n.\. Qm onmiddellijk ook de 
wedana's hierbij in te schakelell . Op het eerste gezicht lUkt 
dit well icht plausibel en rechtvaa rdi g, m Uat' zie, :Mijnh ecl' de 
Voorzitter. wli zijn hier HU begonnen over de wedana's en 
onmiddellijk daarop wijst de heel' Roep up de wenschelijk
heid om ook de buitengewesten in deze vr~stelIing te be
trekken. Het geachte lid, de heel' Van Helsdingen spreekt 
el' zelfs van om ook de nssistent-wcdana 's en controleurs in 
het vrije wonen of de huishuurvergoeding t e doen deelcn en 
daaraan zit ook de kwestie van cle vrijstelling van personeele 
belasting vast. 

(De heel' Van Hel sdi n ge n : Met aan de andero zijd~: 
eventueele verlaging van tractement.) 

De heer Van Helsdingen zal toeh wel weten, dat verhooging 
van .tl'actement, zooals door ccn der heercn is voorgesteld 
tot opvanging van deze personeele belasting, of verl:aging van 
traetement, zooals de heer Van Helsdingen aanhaalt, iets is, 
dat niet in een handllmd'raai gebeuren zal en dat el' heel wat 
water dool' de Tjiliwoeng zal ziin gevloeid, alvorens deze zaak 
tot haal' recht zou zijn gekomen. Maar, zooal8 ik dan betoogde, 
dit amendement heeft onmid:dellijk aanleiding gegeven .tof 
suggesties van uitbreiding en van ecn nog grootere uitbreiding 
cn daardoor komt uatuurlijk vanzelf de vraag aan de orde, 
die het geachte lid, de .heer Van Helsdingen zooeven stelde: 
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Nadere aanvulling van de ordonnantie op de personeele belasting (Ond. 2 7 ). - Tijdelijke beperking van den 
invoer van ongebleekte katoenen stoffen (Ond. 73). 

(Voorzitter, Prawoto, Maris, Regeeringsgema.chtigde. ) 
Welke zijn de financieele consequenties van het amendement' 
Nu weet ik vooruit, dat cfe Regeering daarop op dit oogenblik 
toch geen antwoord kan geven. Maar in dat verband zou 
ik dan toch willen vragen, of het niet beter is, dat de Regeering 
thans toezegt, dat Zij een onderzoek zal instellen noor de 
mogelijkheid om verschillende groepen van bestnursambte
naren dergelijke voordeel en als vrije huishuur enz. toe te 
kennen, terwijl deze kwestic dan bij de behandeling van dit 
onderwerp niet in beschouwing wordt genomen, aangezien dit 
naar mijn meening alleen maar kan leiden tot een minder 
zuivere stcmming over het ons thans voorgelegde ontwerp. 

De Voorzitter: Wenscht de geachte Regeeringsgcmachtigde 
thans te antwoorden of kan ik aannemen, dat hij de 
beantwoording van dit onderwerp wenscht aan te houden 
tot de volgende vergadering' 

De heer Maris, Regee l' ingsgemac hti gde: Gaarne dit laatste. 
Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Mag ik dan nog vragen of de eerste 
onderteekenaar van het amendement misschien de suggestie, 
gedaan door den derden onderteekenaar, overneemt' 

De heer Prawoto : Mijnheer de Voorzitter! De beidc 
andere olldcrteekenaal's van dit amendement hebbcn geen 
bezwaarolll hetgeen de heer Soetardjo zoo even naar voren 
heeft gebracht over te nemen en vervangen dus overal in 
het amendement het woord "wedana's" door "distrietshoof
den ", zulks met de bedoeling, dat niet alleen de districts
hoofden op Java en Madoera doch ook de districtshoofden 
in de buitengewesten ten aanzien van dienstwoningen vrij
stelling van personeele belasting zullen genieten. 

De Voorzitter: Derhalve is het amendement gewijzigd als 
door den heer Soetardjo aangegeven en door den heer Pra
\Voto overgenomen. 

De behandeling van het amendement zal eveneens worden 
aangehouden tot de afhandeling van de ontwerp-ordonnantie 
in de volgende vergadering. 

Aan de orde is de behand e ling van de 
ont\Verp-ordonnantie tot tijdelijke beper
king van den invoer van ongebleekte 
kato e n en stoffen. (O nd. 73.) 

De heer Weyer: Mijnheer de Voorzitter! Het wil mij 
voorkomen, dat dit college vandaag bij de behandeling van 
deze ontwerp-ordonnantie zich niet opnieU\v zal behoeven te 
begeven in privcipieele beschouwingcn omtrent het vóór en 
tegen van de contillgenteeringspolitiek en meer speciaal van 
de contingenteeringspolitiek ten aanzien van katoenen 
goederen. Ik zie dit ontwerp, zooals het voor ons ligt, ten
slotte - hoewel het een ontwerp-ordonnantje is - als een 
uitvoering van het principe, dat hiel' in den Volks raad en 
het College reeds is aangenomen en uit en t e na door den 
airecteur van Economische Zaken hier is verdedigd. 

Ik heb mij dus, dit ontwerp doorlezende, alleen de volgende 
vragen gesteld. Heeft deze contingenteering nadeelige 
gevolgen g"bad' Daarop ben ik voor mij zelf gekomen tot 
een volstrekt ontkennende bcantwoording. In de eerste plaats 
heb ik mij daarbij weer afgevraagd, of door deze contingen
teerjng de bedrijvigheid in de batikindustrie is afgeuomen. 
Ik meen, dat daarvan volstrekt geen sprake is. Wanneer 
men bij elkaar op1elt het verbruik van gebleektc eambrics en 
ongebleekte greys, dan komt men in verhouding tot andere 
jaren tot zeer bevredi·gende cijfcrs en daaruit blijkt, dunkt mii, 
afdoende, da.t van een vermindering van het verbruik als 
gevolg van deze contingentecring geen sprake is. 

(Weyer.) 
De t"'eede vraag, die ik mij te dezen aanzien heu gesteld 

is, of als gevolg van dezen contingenteeringsmaatregel het 
prijsverloop van deze goederen is v.erstoord. Ook deze vraag 
beantwoord ik ontkennend. Er heeft zich gevormd een 
ongetwijfeld iets hooger, maar stellig stabiel prijsniveau en 
ik wil in dit verband wijzen op het groote voordeel, dat is 
gelegen in een dergelijk stabiel prijsniveau. Deze goederen 
vormen de voornaamste grondstoffen van de batikindustrie, 
om het zoo eens aan te duiden, want industrie is in dit ver
band wel een groot woord. Ik wil hiermede zeggen, dat 
tenslotte deze batiknijverheid een eenvoudige kunstige be
werking toepast op genoemde goederen, maar dat dus de 
prijs van de grondstof op de totale kosten van het eind
product van overheerschende beteekeuis ' is. En nu is het 
mijns inziens niet voor tegenspraak vatbaar, dat het voo,
deze typische verwerkingsindustrie vall het allergrootste nut 
is, als er een stabiel prijsuiveau van de grondstof bestaat. 
Wanneer de verwerker van het katoen, de batikker, eveneens 
onder oogen heeft te zien de mogelijkheid van groote veda
gingen van den grondstoffenpriis, loopt hij daarmede 
risico 's, die hij met de betrekkelijk geringe marges, die in 
dit bedrijf eenmaal regel zijn, onmogelijk kan opvangen. 
En dan constateer ik in dit verband, dat de Regeering er in 
geslaagd is er met haar maatregelen toe bij te dragen, dat 
zich een stabiel prijsnivean op deze markt heeft gevormd. 

(De heer Soa n g ko e pon: Uaar de consumenten beta
len ten gevolge daarvan toch meer. 

De heer Har t, directeur van Economische Zaken : Wie 
zijn die consumenten' De batiknijverheid. 

De heer Soangkoepon: Neen, de bevolking. ) 
Mijnheer de Voorzitter! Ik wiJde thans nog enkele andere 

opmerkingen maken. 
In de eerste plaats deze, dat ik van meening ben, dat aall 

den ongebreidelden vrijen invoer van ongebleekte grcys wel 
cenige, maar dan ook zeer klemmende nadeelen vel'bonden 
zijn. 

Allereerst lijkt het mij vau het allergrootste belang, in 
de eerste plaats voor de batikindustrie zelf, dat deze in
dustrie in staat blijft een product te leveren van een zeer 
redelijke en zeer goede kwaliteit. 'Vanneer men er met Ulan 
en macht naar streeft, wallneer het regel wordt, 0111 batiks 
te laten vervaardigen van minderwaardige grondstoffen, zal 
de renommée van de Java-batikindustrie achteruitgaan. Naar 
mijn meeniug zal er dan ook wel degelijk naar gestreefd 
moeten worden de kwaliteit van de Java-batikindustrie hoog 
te houden. 

(De heer Rat u La n g ie: Deze kwaliteit wordt toch 
niet beinvloed door de contingenteering') 

Tk begrijp deze interruptie niet goed; ik heb betoogd, dat 
aan den ongebreidelden invoer van greys nadeelen voor de 
batikindustrie verbonden zijn eu handhaaf deze meenin g. 

Een tweede opmerking is, dat - en de op dit punt meer 
deskundige leden van dit College zullen dit kunnen bevesti
gen - bij de verwerking van betere kwaliteiten greys een 
hooger loonbedrag wordt besteed dan bij de verwerking van 
ongebleekte greys. 

Ik zie in de contingenteering dus groote voordeelen, al
thans heb ik kunnen constateeren, dat de nadeelen, waarvoor 
sommige mijner geachte medeleden bevreesd zijn, zich aller
minst hebben voorgedaan. Ik constateer verder, dat niette
'genstaande ik van meèning ben, dat het verwerken van de 
betere kwaliteiten doek voor de batikindustrie van belang 
moet worden geacht, de Regeering er niettemin een open 
oog voor heeft, dat het in dezen tijd ook van helang kao 
zijn ook goedkoope batiks te pousseeren. Ik meen, dat de 
Regeering er bij deze contingenteering in geslaagd is, den 
gulden middenweg te bewandelen en geef dus !;aarne mijn 
stem aan het ontwerp. 
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(Soero80, Soangkoepon.) 
De heer Soeroso: Mijnheer de Voorzitter! Ons standpunt 

ten aanzien van het contingenteeringsvraagstuk in het algemeen 
is bekend. Juist daarom is ons standpu nt tegenovel' dezen 
regeeringsmaatregel naar mijn meening wel zeer gemakke
lijk. Desniettemin zou ik echter llOg wel gaarne oenige inli ch
tingen omtrent het aan de orde zijnde voorstel willen vernemen. 

(De heer Har t, directenr van Economische Zaken: Al. 
deze inlichtingen bevredigend zijn, gaat U dan met het 
regeeri ngsvoorstel mede I) 

Of ik ui dan niet bevredigd ben, zal aanstonds bij de beant
woordiug van mijn vragen kunnen blijken. 

(De heel' l:l art, directeur van Economische Zaken: Dat 
geeft mij weer hoop.) 

Ik geloof, dat ik echter bij voorbaat wel kan zeggen, dat 
ik door het l'cgeerjngsnlltwool'd niet bevredigd kan worden. 

(De heer Ha r ·t, directeur van Economische Zaken: 
Desondanks krijgt U de inlichtingen toch .) 

Allereerst wil ik opmcL'kcll, dat ik de late indien.ing van 
hel ontwerPJ waardoor ons slechts één week voor de bcstu
dccring wcrd gclatcn, bctl'euJ'. Voor de bestudcering van ccn 
zoo bclangrijk onderwcrp als het onilcl'havige is naar rrUjn 
meening een weck nict voldoendc. 

Ik geloof eigenlijk, dat de Regeering het ontwerp ook wel 
eerder bij den Volksraad had kunnen indienen. 

Ik zou dan de volgende vragen' willen stellen, om aan de 
hand van het antwoord daarop ons standpunt ten aanzien van 
het ontwerp tc bepalen. 

(De hee,' nar t: Dat standlHlIlt heeft U reed. bcpaald .) 
Ik zou dan willen vragcn: Hoc is de vcrdeeling van den 

invoer uit Nederla.nd, Japan en uit andere landen! Hoc js 
het prijsverloop en welken invloed oefent dit prijsverloop op 
de batikindnstric uit! Welkc voordeelen heeft de bevolking 
van de contingenteeringl 

Van het regeel'ingsantwoord zul ik het laten afhangen, of 
ik in twceden termijn op dezc a.angelcgenheden nog nader 
terugkom. 

De heer Soangkoepon : Mijnheel' de Voo,·zil.to,·! lil <Ir 
toelichting bii de invoerverordening van ongebleekte ka· 
toenen stoffen 1935, heeft de Regeering de wenschelijkheid 
bctoogd, om een zoodanige vervanging van cambrics door 
greys mogelijk te maken als voor een aanpassing van de 
l,atikindustl'ie aan de vcrminderde koopkracbt der bevolking 
noodzn kel\jk is gebleken, zoodat het maximum van den toe 
tp laten in vo('r met het tegenwoordig verbruik in ovcJ'een
stemm in g is gebracht. Dit tegenwoordig yel'bl'uik heeft de 
Regeering vastgesteld overeenkomstig de hoeveelheden, welke 
overeenkomen met den werkelijken invoer in het jaar 1933. 
Dit wil dus zeggen, dat dit vastgestelde verbruik gecn rckr· 
ning hecft gehouden met den aanwas der bevolkingsstel'kte 
van af het jaar 1933 tot heden. Bij vermeerdering van de 
vl'aag naar de benoodigde grondstoffen voor de behoefte vall 
de ingezetenen, vooral van de verarmde inheemschen van 
deze gewesten, behoeft het geen bet'Oog, dat het consta n1 
vaststellen van het in te voeren quantum voor de volgende 
pel'ioden gel\jk aan die van de vorige jaren b.v. ]933, vanzelf 
leidt tot verhoogin g van de prijzen van de benood igde gl·ond. 
stoffen ten behoeve van de batik-industrie en dientengevolge 
ook van de batikpriizen ten behoeve der inheemsche bevol
king. Nu de totstandkoming van de invoer-ordonnantie van 
gebleekte katoenen stoffen zeker prijsverhooging van de 
g"ondstoffen teweegbrengt, spreekt het n.m.b.m. vanzelf, dat 
belanghebbenden een anderen weg zoeken, om dezen ver
hoogden pl'US te ontw\jken en dit heeft natuurlijkel'\v\lze 
tot gevolg, dat de invoel' van ongebleekte katocnen stoffcn 
overmatig wordt, omdat daarmede in de bestaande behoefte 
goedkooper kon worden voorzien. De overmatige vooruit
gang van de invoeren van ongebleekte katoenen stoffen is 
dus een natuurlijk gevol g van de omstandigheid, dat men 

Handelingen. Zittingsjaar ]935- 1936. 

(Soangkoepon. ) 
in de bevolkingsbehoefte op dit gebied op uio wijze tegen 
verminderde kosten kan voorzien. 

Wann eer dit juist is, zou ik zeggen, dat men dan dezen 
toestand dankbaar moet nanvaarden; immers door de in
voe";ng van goedkoope!"e grondstoffen voor de batik-indus
trie, spreekt bet van7.elf, dat de armere bevolking zich daar
door gemakkelijker van haar noodzakelijke kleeding kan voor
zien. Hierin beeft de Regeering echter blijkbaal" geen heil 
gezien, omdat deze groote invoeren van ongebleekte katoe
nen stoffen een ontwl'Ïchtenden invloed dl'eigel en uit te oefe
nen op de normale prijsverhoudingen ttlsschen cambrics en 
greys en daarmede op het welslagen van de invoerregeling 
der gebleekte katoenen stoffen . 'l'en faveure van de h.t.1. in 
te voeren gebleekte katoenen stoffen, d.w.z. te l' handhaving 
van de hoogere prijzen daarvan , wordt de invoer van de on
gebleekte katoenen stoffen beperkt; dit knn niet anders 
leiden dan tot de verplichting van de armere inheemsche 
bevolking tot aanschaffing van haar kleeding tegen hoogere 
prijzen. 

Ik vraag mij af, of het op deze wijze gebrachte offer voor 
het beoogde doel, niet te groot is! 

net tijdelijk treffen van maatregelen tegen een te groo· 
ten invoer van ongebleekte katoenen stoffen beteekent im
mers praktisch niet anders dan het ontnemen van de gele
genheid tot bet verkrijgen van g()ed l\Oopel'e kleedingstllk
ken aan de inheemsche bevolking van deze gewesten en dat 
in een periode, waar onder de inheemsche bevolking overal 
a "moede wordt geleden. 

Ten aanzien van het ons ter overweging voorgelegde ont
wcrp zelf, wil ik het volgende zeggen : 

Volgens al inea 2 van at,tikeJ 2 van het o'lhn~rp worden , 
behoudcns het bepaalde in het dm'de lid van dit artikel 2. 
vergunningen tot illvper van aan te wijzen groepen van on
gebleekte katoenen stoffen slechts afgegeven aan volgens bij 
Regeeringsverorclening te stell en regelen aan te wijzen im
porteurs van ongebleekte katoenen stoffen, Illet dien ver
stande, dat de totale invoer een telkens bij de Regeerings. 
ve"ordening te bepalen hoeveelheid, gedurende een daarbij 
te bepalen tijdsduur niet te boven gaat. 

Dit artikel impl iceert dus, dat een Mmta l importeurs van 
ongebleekte katoenen stoffen door de Regecring zullen wor
den aangewezen, aan wie dan slechts vergunningen kunn en 
worden verleend. Deze importeurs verkeeren daardoor in een 
zeer bevoorrechte positie ten opzichte van de doo t' hen inge
voerde ongebleekte katoenen stoffen, een import imm ers, 
die door dezen maatre!?el een monopolistisch karakter heeft 
'-(,l"kregen. Beha lve dat deze importeurs op ~emakkelijkc 
wijze aan bepaalde winsten kunnen worden geholpen, heeft 
men daarmede den gezonden groei van een normaler han · 
delsbeweging hier te lande bel(lmmf'J"(l en dit tegen de vet'_ 
hooging van de prijzen van de kleedingstukken ten behoeve 
der nrm ere inheemsehe bevolking. 

Ook over de in artikel 3 vast te stellen bepa lingen omtrent 
de wijzc, waarop en de voot'waarden, waaronder ecn vergun
ning wordt vcrstrekt, zoomede betreffende dc te vordercn 
zekerheidsstelling, de ,bepal in g van het perccntage, dat moet 
worden aangevoerd in schepon, vu rende onder de Nedel'
landsehe vla g, de vaststellin g van de bedragen, welke tel' 
bestrijd ing van de kosten aan de uitvoering van deze ordon
nantie verbonden die aan belangh ebbendcn in rekening worden 
gebl'aeht en hetgeen vCl'der noodig is voor de uitvoering van 
deze ordollnantie, zal de Volks"aad moeilijk een ju ist oO"deel 
kunnen vormen, omdat dit alles bij Rcgecringsvcl'ordoning zal 
worden vastgeste ld; dit artikel bcteckcnt daardoor ni ets an
ders dan een onbeperkte volm~teht met gesloten oogen aan 
de Regecring te geven. 

Ook het leveren van het bewijs van herkomst van ten invoer 
aangegeven ongebleekte katoenen stoffen, anders dan van de 
plaats van den verkoop, middels facturen, zal voor de kleine 
inheemsche handelaren, die hun goedel'on b.v. van Singapore 
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(Prawoto.) 
of Penallg betrekken, groote moeilij khedcn met zich mede
brengen. Ik zie, dat dit artikel 4 de handelsbeweging tusschen 
de Straits Settlements en de kustplaatsen aan de Oostkust 
van Sumatra ten zeerste zal belemmeren en dit tot een econo
misch nadeel van de bevolking van de kllStstreken van de 
geheele Oostkust van Sumatra leidt. 

(De heer Har t, directeur van Eeonomische Zaken : Dat 
is toch niets nieuws; kijkt U er maar de bepalingen van de 
laatste twee jaren op na.) 

Maar dat zijn voorschriften, waaraan veel nadeel is 
verbonden. 

(De heer Har I, directeur vau Economische Zaken: 
Kent U die voorschriften 1) 

Ik kom hierop nader terug. 
Deze belemmering zal straks nog meer worden vergroot, bij 

evelltueele toepassing van artikel 6 der onderhavige ontwerp
ordonnantie d.i. de bepaling, dat de invoer van ongebleekte 
katoenen sloffen slechts zal zijn toegestaan in aan te wijzen 
havens. 

De totstandkoming van deze ordonnantie zal naar mijn 
meening dan ook ten gevolge hebben: 
o. bemoeilijking van een gezonde handelsbewegiug hier te 

laude; 
b. bevoorrechtiug van een door de Regeeriug aangewezen 

aantal importeurs ten laste van de consumenten dezer 
gewesten, vooral de armere inheemse he bevolking; 

c. het tegengaan van het ontstaan van een goede normale 
verhouding van het handelsverkeer, dat in wezen be
heerscht moet worden door den eisch van "vraag" en "aan
bod" · 

d. hét belemmeren van den groei van de batik-industrie 
hier te lande; 

e. het bemoeilijken vlln het streven tot bevordering van het 
produceeren van grolldstoffen voor de industrie hier te 
lande; 

(De heer Har t, directeur v.n Economische Zaken: Welke 
grondstoffen bedoelt UY) 

Dat zijn de grondstoffen, die hier te lande goedkooper 
kunnen worden geproduceerd. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Dat 
wil dus zeggen de grey's en witte goederen, die hier worden 
\·ervaardigd I) 

Inderdaad. 
f. het bevorderen van de verarming der inheemsche bevol· 

king in het achterland van kleine havens bij een eveu
tueele toepassing van artikel 6 dezer ontwerp-ordonnantie; 

g. het bemoeilijken van het vervoer van handelsproducten 
van deze kleine havens naar de daarvoor geëigende han
delshavens, zooals Singapore en Penang. 

Met deze moeilijkheden van de consumenten van deze ge
westen voor oogen, kan ik voor mij nog niet vaststellen, of 
ik mij met deze ontwerp-ordonnantie al dan niet kan ver
eenigen. 

Ik wacht thans nog op het Regeeringsantwoord ten aan
zien van de dool' mij 118al' voren gebrachte bezwaren. 

De heer Prawoto: Mijnheer de Voorzitter! De toelich
ting van het ontwerp-verlenging van de contingenteering 
van ongebleekte stoffen, is meer dan duidelijk, ook in het 
licht van de debatten tusschen den heer Thamrin en den 
geachten Regeeringsgemachtigdc voor Economische Zaken bii 
de eerste behandeling van dit onderwerp. Daarom kan ~en 
uiteenzetting van de motieven, welke geleid hebbCl.1 tot het 
bepalen van onze houding tegenover dit ontwerp, kort zijn. 

~fijnheer de Voorzitter! Zooals de geachte Regeerings
gemachtigde van Economische Zaken zich misschien nog welllal 
herinneren, is mijn standpunt tegenover contingenteerings
maatregelen geen ander geweest dan dat ik de noodzakelijke 
eontingenleeringsmaatregelen zooveel mogelijk zal steunen, 

(Kan.) 
wanneer deze maatregelen niet treffen goederen, behoorende 
tot de primaire behoeften vau het armere deel van de be
volking. De vraag is nu, of de hier bedoelde ongebleekte 
stoffen, in de wandeling .. blatjo" genoemd, gerubriceerd 
kunnen worden onder de primaire behoeften van het armere 
deel van de bevolking. 

Mijnheer de Voorzitter! De bl.tjo als vervangingsmiddel 
voor de cambrics in den batikhandel is voor Midden- en 
Oost-Java eeu verschijnsel van den laatsten tijd, een malaise
verschijnsel. Hoe meer de bevolking in financieele moeilijk
heden komt te verkeeren, hoe meer vraag er is llaar zeer 
goedkoope kainsen lijkwaden . De Midden- en Oost.Javanen 
van de bimlenlanden ziju nog niet zoo vooruitstrevend, dat 
zij buiten een kain en een hoofddoek kunnen leven. Ook de 
vrouwen dragen nog ka ins en slendangs. Hun dierbare doo
den moeten volgens den adat gewikkeld worden in een wit 
lijkwaad, de lawon. Dit lijkomhulsel moet van hetzelfde goed 
zijn als het goed voor de grondstof van de kains. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Daar
voor worden grey 's gebruikt.) 

In de berglandeu wordt blatjo gebruikt, Mijnheer de 
Voorzitter. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit is nog een stuk adat, dat 
door den Mohammedaansehen godsdienst is overgenomen. 
Uit deze feiten is overduidelijk gebleken, dat het voor dat 
armste deel van de bevolking zaak is, de goedkoopste grond
stof voor de kain en voor het lijkwaad ook zoo goedkoop 
mogelijk te houden. 

Als men genoemde grondstoffen in beschouwing neemt, 
dan is de blatjo de geëigende grondstof voor de kain en 
voor het lijkwaad voor het armste deel van de bevolking, 
omdat ze het goedkoopst in prijs is. En juist de blatjo 
valt in de termen van dezen contingenteerin.gsmaatregel. 

Mijnheer de Voorzitter! Men denke zich eeus den toestand 
van de arme menschen van Zuid-Banjoem.s en Cheribon in. 
Zelfs voor de noodzakelijkste uitgaven voor voeding kunnen 
zij niet zorgen en zijn ze aangewezen op Regeeringssteun. 
Hoe moeten ze zich dan kleeden, wanneer de blatjo in prijs 
zal zijn gestegen? Wat voor lijkwaad moeten zij gebruiken 
VOOr hun dooden ? 

Ik verklaar tegen het ontwel'p te zullen stemmen, waar 
het beoogt het contingentee ,·en van genoemd blatjo-goed, 
zijnde de eenige goedkoope grondstof vOor de kain en het 
lijkwaad van het armste deel van de bevolking. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ons geacht medelid, 
de heer Weyer, heeft als eerste spreker desiderata naar 
voren gebracbt, die we] .onderschreven kunnen worden . 
De heer Weyer heeft onder anderen gezegd, dat hij graag 
z-ou zien en dat het van belang zou zijn, dat .goed goed zou 
kunnen worden gefabriceerd. Dat wordt natuurlijk door ieder 
onderschreven, als het geld er maar was, maar dat is ('1' niet. 

Ik heb mij laten vertellen, dat - wat vroeger minder het 
geval was-men sarongs droeg van grey'sj nu gebeul't zulks 
omdat men daartoe door armoede gedwongen is. Het is ook 
waar wat de Memorie van Toelichting zegt, dat de onge
breidelde invoer van grey's dan niet zou doen bereiken het
geen de contingenteering van ongebleekt katoen beoogt. 

:M,:aar wat het zwaarste is moet, dunkt mij, ook het zwaarst 
wegen en men doet, naar het mij voorkomt, geen vergeefsch 
beroep op den directeur van Economische Zaken) waar deze 
geachte Regeeringsgemachtigde het hart op de rechte plaats 
draagt,' wanneer gevraagd wordt om, zooals gezegu, wat het 
zwaarst is, 'het zwaarst te laten wegen . 

Hoe is echter de uitvoering van deze contingenteering; 
welke practijk wordt terzake gehuldigd' Kan de Regeering 
den Volksraad b.V. inlichtingen geven over het volgende? 
Mij is verteld, dat de grey's, die officieel genoteerd staan 
voor f 4,10 en .f 4,20, niet voor minder dan .f 4,50 per een
heid zijn te krijgen. 
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(Van Helsdingen.) 
(De heel' Har t, directeur van Economische Zaken: Van 

wien I) 
Dat is juist de vraag! De toestand is dikwijls zoo, dat 

men de grey's niet kan krijgen, tenzij men die betrokt van 
bepaalde tusschenhandelaars. Men mompelt zelfs van helpers 
van de groote importeurs, bij ,,~e men slechts terecht kan 
voor f 4,50 en als het waal' mag zijn, dat de gl'ey's franco 
pakhuis Batavia f 3.10 kosten, dan is de winst, die de 
importeurs behalen, in vergelijking met hetgeen de batikin
dustr'ie voor het werk krijgt, al heel gering. De batikindustrie 
- dat is een inlichting, die ik gehegen heb en die misschien 
dOOl' den geach ten Regeeringsgemachtigde geverif ieerd zou 
kunnell worden, - verdient op de diverse soorten sarong, 
zooals kain paudjang, kain Tjiamsian en kain Pete slechts 
resp. 10, 13 en 11 cent. 

(J)e heer Har t: Directeur van Financiën: Dat hangt 
van de streek af). 

'ValUleer de batikindustr,ie zich met zoo weinig winst te· 
vreden moot stellen, is bet dan geen zaak van het betrokken 
departement om toe te zien, dHt de grcys voor een hageren 
'Prijs beschikhaar worden g'cstcld ~ 1\1('n contingenteert ge
bleekte katoenen goederen, men neemt andere maatregelen, 
welke toegeschreven moeten worden aan een hoogel'e ecOlW
mische politiek. Daarover spreken wij niet, maal' wel wil 
ik de aandacht del' Regeering vestigen op de uitvoering hier
van, die ten koste van de consumenten gaat, De beer 
Soangkoepon heeft el' reeds op gewezen, dat het vooral in het 
belllillg del' bevolking zou zijn, die hoe langer hoe armer wordt, 
dat in de betrekkelijke groote winst, dool' de importeurs 
gemaakt, ve/'andering kan komen. 

'\'lanneet ü'e Rcgccri.ng niet kan toezeggen, dut ZU paal en 
perk zal stellen a.an de \\;nstûn, die dool' de g l'oot-iml)QrteUl"S 
worden gemaakt ten nadeele van de verbruikers van sarongs, 
e.d., dan zal het mij werkelijk moeilijk vallen, mijn stem aan 
het voorstel del' Regcering te geven. 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voo"zitter! Slechts 
een 11('('1 ko!'t wool·d. .Eel'st een fOI'IlH'ele opmel'king teil 
aUn'ó'cn vun de besprekingen . \Vij hebben besloten OIH dit 
ontwerp dircct in behandeling te nelJlcn: daal'uuul' vel'vallen 
de instanties van het gedelegecrdenverslag en van dr :McmorÎ c 
van Antwoord. Ondel·tnsschen zijn in eersten termijn be
langrlike vragen gesteld door den heer Soangkoepon, die 
wellicht op uitvoerige wij ze dool' deu Regeeringsgemachtigde 
zullen worden beantwoord en dan is er allicht aanleiding 
om vooral in verband met de toezegging van den heel' 
80eroso, dat hij na het antwoord van de Regeerin g in den 
breede deze znnk in beschouwing zal nemen, de mogelijkheid 
te openen om een tweeden en eventueel een del'de n tel'mijn 
OV('l' deze aa\\p:etc~cl\heid te honden. 

In ue tweede plaats zou ik mijn standpunt ton opzichte van 
dit ontwerp aldus witten omschrijven, dat ik accoord ga mot 
hetgeen de heol' 'Veyel' heeft gezegd, dat voorloopig van deze 
contingenteering eeu gunstig resultaat wordt verwacht, al 
rijzen er bij crisismaatregelen altijd allerlei Ibezwaren, maar 
voor zoover mij bekend is, zijn hieraan geen onoverkomelijke 
nadeelen voor de bntikindustrie noch voo,' de ,bevolking 
verbonden. 

Ik ben dus bereid accoord te gaan met het Regeeringsvoor
stel, maal' ik zou toch de Regeel'ing willen vragen, of Zij 
harerzijds bereid is te "oldoen aan het "erzock, door den heel' 
Kan gestold, om na te gaau, in hoeverre het juist is, dat dl' 
winstverdeeling tusschen de impol'teUl's en de batik industrie 
zeer ongunstig is en of die winstverdeeling door maatregelen 
van de Regeel'ing niet beter kan plaats \"inden, zoodat de 
-prijzen nog wat gunstiger worden voor de eigenlijke afnemers. 

De heel' Soangkoepoll heeft verschillende andere artikelen 
van de ordonnantie aan een nadere beschouwing onderworpen. 
Voor zoo vcr mij bekend, is de tekst dier artikelen vrijwel gelijk 
aan de overeenkomstige a1'tikelen van andere ordonnanties. 

De heel' Soangkoepon heeft niet aangetoond, dat zich in 
de praktijk bij de toepassing van die artikelen ernstige be
zwaren hebben voorgedaan en er is dan ook mijns jnziens 
geen "anleiding om op dit oogenblik op hetgeen hij heeft 
aangevoerd nader in te gaan. De heel' Soangkoepon heeft 
vragen gesteld en verwacht van den geachten regeeringsge
maehtigde nadere beantwoording daarvan, die ik zal afwachten. 

Ten slotte wil ik er alleen de Regeering nog op wijzen, -
en dit is een zuiver formeele opmerking, die ' ik hier wil 
maken -, dat het overziehtelijker zou zijn, wanneer artikel 5 
eenigszins anders gesteld zou zijn en de versch iUende goe
deren, ten aanzien waarvan het verbod van jnvoer niet geldt, 
genummerd zouden worden. 

De Voorzitter : Is de Regeerin gsgemaehtigde bereid na 
een zekeren tijd van voorbereiding heden te nntwoorden' 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken : Zeker, 
Mijnheer de Voorzitter; b.v. over een half uur. 

De Voorzitter : Aan de orde is d e behunde
lin g van de ontwerp-ordonnantie ter 
bekl'achtiging van de besluiten van den 
pr'Ûvincial en Taad van .oost-Java van 28 
Nove m be r 1934 e n 27 Jun i 1935, Nos. C. 41/7/7 
en C. 41/3124, voo r zoo ver d e zes t I' e k ken tot 
het aangaan van .geldleeningen. (Ond. 48.) 

Deze ontwel'p·ol'c1onnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonde!' hoofde]üke stemming aangenOlllen. 

De Voorzit ter : Aan de orde is de behande
I i n' g van het 1e l' a p por t van dec 0 m ol i s s i e 
voo l' d e ver z 0 e k s c h rif ten , 1 u i den d e: 

l. Verzoek, gedagteekcn(1 Pasool'oean ':11 neeem"cr 1934 
\ ·3 n J. f.J . n. Dictzcl, 0 111 herplaatsing- nIs schoolhoofd CIl?,. 

Aangezicn adl'cssant reeds in tUdcJUken dicllst is aangesteld, 
stelt de cOlllmissie \ '001' ten aanzien \'an hct \'cl'zoek ovel' to 
gaan tot de orde \'an dcn dag en adrcssant hicrvan medcdceling 
te doen. 

2. Verwek, gedagteekend Soegihwaras (Madioen) 3 Juli 
1934 van Ronodikromo, inzake een grondkwestie. 

Brief van den Adviseur voor Inlandsche Zaken van 12 Jt'e_ 
bruari 1935 No. 249/C-8 met bijlagen heeft op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stclt voor ten aanzien vnn het \'el'zoek OVCl' t~ 
gaan tot de ol'de van den dag en adressant, ond er toezending 
van een afschrift van bovengenocmden brief met bijlagen, hi er
van mcdcdeeling te doen. 

3. Verzoek, gedagteekend Pajakoemboeh 13 Maart 1933 van 
Hadji Abdul Manan Boerhanoedin, om schadeloosstelling 
wegens inbeslagneming van bocken. 

Regeeringsbrieven van 19 Juni 1933 No. 1801/A, 19 Februari 
1934 No. 430/A en 26 Maart 1935 No. 772/A hebben op dit 
verzoek betrekking. 

Aangezien aan adressants verlangen zal worden voldaan, 
stelt de com missie \'oor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de ol'de van den dag en adressant, onder toczending 
van een afschrift van de twee bovengenoemde Regeeri ngs
brieven, hierva n mededecling te doen. 

4. Verzoek, gedagteekend Batavia-Centrulll 25 Septembor 
1934 van C. O. Th. Bolduan, betreffende zUn lichnmelijke 
ongeschiktheid voor 's Lands dienst. 

Regeeringsbrief van 26 M;aart 1935 No. 777/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 
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De commissie stelt voor ten aanzien ,'an het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

5. Verzoek, gedagteekend Kampoeng Soek a (Karolanden) 
15 Febrnari 1934 van Si N atangsa, houdende bezwaren tegen 
een vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief vlln 27 Maart 1935 No. 785/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor tén aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder 
toezending van een afschrift van bovengenoemden Regee
ringsbrief met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

6. Verzoek, gedagteekend Sindanglaoet 23 J annari 1933 
van Mas Kartadisastra, om toekenning van pensioen dan wel 
herplaatsing in 's Lands-dienst. 

Regeeringsbrief van 30 Maart 1935 No. 813/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

Aallgezien aan het verlangen van adressant is tegemoet
gekomen, stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek 
over te ,gaan tot de orde van den dag en adressant hiervan 
mededeeling te doen. 

7. Verzoek, gedagteekend Sosor lIolboeng (Sarnosir, 
Bataklanden) 19 April 1934 van Djalaoem, betreffende de 
aanstelling van een waarnemend hoofd over eenige neder
zetting. 

Brief van den directeur van Binnenlandseh Bestuur van 
27 Maart 1935 No. Bg. 5/2/21 met bijlage heeft op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stelt vODr ten nanzicn van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder 
toezending van een afschrift van bovengenoemden brief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

8. Verzoek, gedagteekend Ohoi El (Elat, groot Kei) 
12 September 1934 van Jacob Betau 'oeboen, betreffende het 
hem verleend ontslag als regent. 

Regeeringsbrief van 29 Maart 1935 No. 807/A IDet bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen· 
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief 
met bijlage, hiervan mededeeling te doen . 

9. Verzoek, gedagteekend Parigi 10 October 1933 van 
Liem Djok Seng, om vergoeding wegens stopzetting van zijn 
zoutwinningsbedrijf. 

Regeeringsbrief van 29 Maart 1935 No. 805/B met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan adressants verlangen grootendeels is tege
ll1oetgekomen, stelt de commissie voor ten aanzien van het 
verzoek over te gaan tot de orde van den dag en adressant, 
onder toezending van een afschrift van bovengenoemden Re· 
geeringsbrief, hiervan mededeeling te doen. 

10. Verzoek, gedagteekend 'l'egal 28 Juni 1933 van Hadji 
Hoesen bin Ali e.a. om verlaging van landrente. 

Regeeringsbrief van 29 Maart 1935 No. 806/B heeft op dit 
w!"zoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzipl'l van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden · Regeerings
brief, hiervan medecleeling te doen . 

U . Verzoek, gedagteekend Sembiring (Soeka, Karolan
den ) 12 September 1934 van Keijlwet, betreffende de executie 
van een vonnis van een inheemsche rechtbank. 

(Directeur va.n Economische Zaken.) 
Regeeringsbrief van 4 April 1935 No. 852fA heeft op dit 

verzoek betrekking. 
Aangezien aan adressants grief is tegemoetgekomen, stelt 

de commissie voor ten aanzien van het verzoek over te gaan 
tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbriei, hier
van mededeeling te doen. 

12. Verzoek, gedagteekend Bodjongsana 18 September 
1933 van Hadji Angwar e.a., om Regeeringstusschenkomst 
in een grondhuurkwestie. 

Regeeringsbrief van 4 April 1935 No. 853/B met bij lage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, ouder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeel'ings
brief met bijlagc, hiervan mcdedeeJing te doen. 

13. Verzoek, gedagteekend Pekalongan 14 Mei 1934 van 
1'. H. van Hulstijn, betreffende de toep.assing van het vendu
,'eglement. 

Regeeringsbrief van 9 April 1935 No. 894/B heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezeu
ding van een afschrift van bovengenoelllden Regeerings
brief hiervan mededeeling te doen. 

De Voorzitter : Ik deel mede, dat de behandeling van 
het eerste verzoekschrift op verzoek van een van de leden tot 
een nader te bepalen dag zal worden 3J8ngehouden. 

De conclusics "au de commissie ,"001' de verzoekschriften 
ten aanzien van de ,"cl'zoekschriften Nos. 2 tot en met 13 
worden zonder beraadsla.ging en zonder hoofdelijke stemming 
goedgekeurd. 

De vergadel'ing wordt te 9.59 uur v.m . geschorst eu te 
11.06 uur, v.m. weder hervat. 

De Voorzitter : A a n de or dei s d e voo r t z e t
ting der behandeling van de ontwerp
ordonnantie tot tijdelijke beperking va" 
den in voer van ongebleekte katoeJl~n 
stoffen. (On d. 73.) 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken: M~nhecr 
de Voorzitter! De Regeering dankt in cle eerste plaats de 
geachte leden, die het ontwerp hebben gesteund, VOOr de 
door hen aan de Regeering verleende medewerking. 

Ik kom dan allereerst aan het geachte lid, den heer 'Neyer. 
De Regeering onderschrijft het oordeel van den geachten 

spreker, dat de voortzetting van de onderhavige eontingen
teering een logische consequentie is van de op 29 December 
van het vorige jaar door het College aangenomen ordonnantie 
op den invoer van ongebleekte goederen. 

Dit wil natuurlijk in het geheel niet zeggen, dat er nu 
niet de gelegenlleid moet zijn om zich te bezinnen over de 
voortzetting van deze contingenteering. Dat wil iu het 
geheel niet zeggen, dat wanneer de Regeering zou bemerken, 
dat de maatregel ernstige schade zou berokkenen aan de 
Indische samen levin g, Zij niet zou overwegen, om de greys
contingenteering niet IlJleen niet te verjengen, maal' ook, om 
de witgoed-, de cambricscontingentcering, te beëindigen. 

Ik erken - ik 'heb dat ook in de hoofdzitting van den 
Volksraad eeniga mal en gedaan -, dat de toepassing van 
contingenteeringen in N~der1andsch-Indië een del' voornaamste 
zorgen van de Regeering is. Het is van algemeene bekendheid, 
dat niemand in Indië het stelsel van contingenteerillgen, zelfs 
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wanneer het wordt toegepast ten behoeve van de bescherming 
der ,eigen Indische industrie, kan bevorderen en de Regeering 
za] het dan ook niet langer voortzetten dan zoolang als de 
internationale omstandigheden en de samenwerking met het 
moederland het volstrekt noodzakelij k maken. De Regeering 
onclcl'schPijft, dat het systeem van contingenteeringen, dat 
O\'Cl ' de geheele wereld is gegaan, ongewenscht is, dat het ecn 
grove 'benadeeling vormt van practisch alle landen, dat het 
allecn landen, die zich in ccn uitzonderingspositie hebben 
gep laatst, misschien t.ijdelijk voordeel brengt. Dit tot inleiding, 
om 'Ccns ' en vooral nog eens vast te stellen, dat ook de Regee. 
ring het systeem van beperking van het vrije ruil verkeer niet 
mooi vindt, maal' tot toepassing ervan gedwongen wordt. 

Dit ook aan het adres vall den heer Soangkoepon, die als 
nadeel va n deze contingenteeringen heeft genoemd de belem
mering van vraag en aanbod, van het vrij e ruilverkeer. Wan
neer het geachte lid daarvan de Regeering een verwijt maakt, 
kan hij de Regeer'ing ook een vel'wij t maken van het conflict, 
dat op het oogcnblik in Abessinië is uitgebroken. 

(De heer Soa n g koe p 0 11: Het is alleen het consta
tceren van 11et feit.) 

Wanneer de heer Soangkoepon alleen feiten constateert, 
verricht hij daarmede een zeel' nuttig werk, en behoeft de 
Regeering het zich niet als een verwijt aan te trekken. 

Het geachte lid, de heer Weyer, heeft ontkend, dat de 
greyscontingenteeriug - en ik denk, dat hij daarin ook wel 
zal willen betrekken de cambricscontingenteering - een 
nadeeligen invloed op de Indische samenleving heeft. In 
den zin, waarin het geachte lid dit ziet, kan de Regeering 

') 

zijn zienswijze onderschrijven. Onder vigueur van de con
t ingenteering van greys en cambrics is indel'daad de bedrij
vigheid in de batikindustrie niet langer achteruitgegaan. 
Ik voeg daaraan onmiddellijk toe, dat die bed rij vigheid in 
de batikindustrie in vergelijking tot de cijfers van 1929-1930 
zeer belangrijk is achteru,itgegaan, dat de toestanden daar 
groote zorg voor de Regem'illg baren, maal' gelijk ik reeds 
bij een vorige gelegenheid aangaf, is dat voor een zeer groot 
gedeelte het gevolg van crisistoestanden en slechts voor een 
betrekkelijk gering gedeelte van deze contingenteeringen. 

(De heer Sa e l' 0 sa : Daardoor zijn juist de toestanden 
verergerd. ) 

Ik kom zoo dadelijk op dit ook zeer helangrijke punt terug. 
Men mag wel zeggen, dat de Regeerillg er hier een eer i.n 
stelt dat, wallUeer Zij, laten wij hopen over eenige jaren, 
dit stelsel van contingenteeringen kan verlaten, Zij zal kun
nen zeggen, dat niet als in zoovele andere landen dit stelsel 
d e prijzen voor de consumenten in belangr~jke mate heeft 
verhoogd. Wanneer men naar andere landen kijkt en dan 
ziet naar den staat van de Regeering hier, en dat in het 
k ader van de algemeene deflatiepolitiek, dan kan men niet 
zeggen dat de politiek der Indische Regeering een ernstige 
rem is geweest op den prijsval van interne levensbehoeften 
en dat althans geen ongunstige invloed van beteekenis heeft 
gewerkt. 

Ik heb hier een aantal exemplaren van een grafiek vóór 
mij, die ik zon willen doen ronddeelen ter kennisneming, 
waarin zeer globale cijfers worden verschaft, die aantoonen, 
dat wat ik hier zeg inderdaad juist is. 1) Men zal zien, dat 
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wel bij de batikindnstrie een zekere kleine drnk is uitge- de verwerkingsindustrie het niet prettig zou vinden als de 
oefend door de contingenteeringen, doch dat die niet van prijs tet 20 zou terug·zakken, maar men mag het verschijn
beteekenisvollen aard is geweest. sel toch niet onderschatten. Wat den prijs van de cambries 

Ik zou den geachten leden willen vragen om de lijn van betreft - ik heb hier de ,groothandelprijzen op het oog -
de sarongs en kains pandjang ongeveer !lelijk te wmen laten als wij den prijs in het jaar 1928 weder op 100 stellen, komt 
loopen aan die voor de voedingsmiddelen der Inbeemsche men vóór de contingenteering op een zeker moment op 28; 
bevolking, daar voor de laatste categorie een eigen lijn ont- het gemiddelde in dien tijd was 32. Het moment van 28 wa.s 
breekt; die van de sarongs komt daarmede ongeveer overeen. het gevolg van een samenloop van omstandigheden; er was 

Uit deze grafieken zal opnieuw blijken, dat de consument een groote stock. Daarna is er een stijging opgetreden tet 
van deze contingenteeringen geen schade heeft ondervonden, 35, die vanaf Februari 1935 stand heeft gehouden. Inder
eenvondig omdat de batikindustrie niet in staat is geweest, daad kan 'hier w<lrdengesproken van een sta:bilisatie. 
die onmiskenbare prijsverhooging op den consument af te (De heer Kan: Is dat de officieele prijs 1) 
wentelen. Dit staat voor de Regeering absoluut vast. De Dat is de prijs in den groothandel. Ik begrijp wel wat de 
batikindustrie heeft er wel een zeker nadeel van ondervonden, heer Kan bedoelt. De groote moeilijkheid is, dat het in 
een nadeel waarvan de Regeering er voortdnrend op uit is Indië wel heel gemakkelijk is de prijzen te controleeren bij, 
te trachten dit terug te brengen tot de geringste proporties. laten wij maar zeggen: de bron, maar dan gaan de goederen 
Dat is een punt hetwelk al eerder aan de orde is geweest. in allerlei geledingen naar den consument, Inmiddels wordt 
De heeren Thamrin, Prawoto en runderen hebben al meermalen getracht, de controle te perfeetionneeren; op mijn departe
gevraagd, hoe de Regeering, die voor zoovele bedrijven iets ment zijn op het oogenblik acht menschen bezig om hier en 
doet - ik denk aan de thee, suiker, strootjes en weverijen - daar naar deze dingen persoonlijke onderzoekingen in te 
nu iets voor de 'batikindnstrie zal doen. Ik kan dan ook zeg- stellen, maar het is toch uitermate moeilijk, en ik geloof, dat 
gen, dat men daarmede voortdurend bezig is. Ik begrijp de heer Kan de eerste zal zijn om toe te geven, dat het nood
volkomen de beteekenis voor de batikindnstrie, doch een op- zakelijk is, de prijsstabilisatie te vervolgen tot in de desa 
lossing in grooten stijl hebben wij helaas tet nog toe niet toe. Wij zullen doen wat mogelijk is; maar het is niet ge
kunnen vinden. Ik stel er prijs op deze openhartige verklaring makkelijk. 
hier af te leggen. Wij hebben wel kans gezien de prijzen van De heer Weyer heeft gesproken van het in gevaar komen 
bv. verfstoffeu belaugrijk te verlagen, al zijn ze ook thans nog van de goede kwaliteit van het werk van 'onze batikindustrie 
te hoog; wij hebben maatregelen genomen ' om maximumprij- door een overmatige verschuiving naar de blatjo, de onge
zen vast te stellen, al ben ik daarvan, zooals het geachte , bleekte goederen, Inderdaad is dat waar eri op den duur 
college weet, een principieel tegenstander. Men moet echter zou dit een verschijnsel zijn dat de batikindustrie, die toch, 
van tijd tot tijd zijn principes weten over boord te gooien, naar wij hopen, in stijgende mate meer zal gaan exporteeren 
zooals hier dan ook is geschied. naar China, naar de Straits, enz. ernstig kwaad kan doen. 

Wij heb""" getracht steun te geven aan den export van Ik ben het met den heer Weyer eens, dat, wanneer wij 
sarongs, doch maatregelen ten behoeve van de batikindnstrie, de batikindustrie blijven houden op het peil op verwerking 
het spij t mij het te moeten erkennen, hebben wij nog niet van cambries, wij die industrie in the long view een dienst 
kunnen vinden. Men is daaraan echter voortdurend bezig bewijzen. 
en zood ra een jniste maatregel is gevonden, zullen daaromtrent (De h'eer S 0 e l' 0 S 0: Maar de bevolking zal dan het 
zeker voorstellen volgen. product niet meer kunnen betalen!) 

Inderdaad lijkt dit alles zooveel gemakkelijker dan het Mijnheer de Voorzitter! De heer Soeroso neemt mij als 
wevkelijk is. Men 'zegt, dat de weverijen, de strootjes- zoo vaak de woorden uit den mond. De zaak js, dat een 
indUstrie, gesteund worden, en dat nu ook maa·f de batik moet verschuiving niet geheel kan worden tegengehouden, maar de 
worden gesteund, maar als men d,m met groot enthousiasme groote bulk van de batiks blijft in Indië en zelfs voornamelijk 
maatregelen gaJalt voorbere.iden en ze wil iloorvoeren, blijkt op op Java. Nu moet de Regeering een zekere verschuiving 
ontmoedigende wijze, wanneer men tot de kern doordringt, toelaten, omdat de bevolking in steeds mindere mate in staat 
hoe lastig het is om, laat ik zeggen d\)()r een aantal listige is de greys te betalen. Het is hier zoo, dat, evenals men 
kunstgrepen een industrie, een tak van bedrijf of landbonw bij gebrek aan ;brood, korstjes van pasteien eet, men zou 
op de been te helpen. Dikwijls wordt de steun, dien men kunnen zeggen, dat de bevolking zich bij gebrek aan cambr;cs 
eenerzijds verleent, aan den anderen kant weer direct . inge- met greys kleedt. 
loopen door achteruitgang ten gevolge van internwtionale Juist is ook, dat het loorrbedrag, in cambries verwerkt, 
factoren. belangrijk ho<;ger is dan het loonbedrag, wanneer men de 

Ik zeide zooeven, dat het prijsverloop van de sarongs inder- greys tot batiks verwerkt. Ik moet hieraan wevoegen, dat 
daad niet is versteord. De batikkerijen zijn inderdaad niet de loonstandaard in de batik-industrie belangrijk is gedaald 
in stoot de prijsverhooging hunner grondstoffen op de massa en wel tot 35 en 40 cent voor de skilled labour, 5 cent voor 
der consumenten af te wentelen, hetgeen op zichzelf een ver- de vrouwen en 15 <ient voor de mannen. Ik geloof niet, dat 
schijnsel is, dwt de volle -aandacht verdient en waarover ik de Regeering aanleiding kan vinden in de loonsverhoudingen 
dan ook reeds het een en ander heb gezegd. in te grijpen, wanneer een indnstrie in dergelijke zorgwek-

Toch moet men de prijsverhooging vooral niet te somber kende omstandigheden verkeert. Het is echter een feit, dat 
zien. mt de cijfers die ik voor mij heb liggen, blijkt dat, dool' den ovevgang van cambrics tot greys een belangrijk 
wanneer men bv. de prijzen van cambries in 1928 stelt op minder bedrag aan loon onder de bevolking komt. Daarbij 
100, die in F<ibruari 1934 bij de inwerkingtreding der cam- komt, dat men bij het verwerken van eam'brics er veel eerder 
bric-regeling ongeveer 40, en vanaf December vorig jaar toe overgaat om de kains aan beide kanten te tjappen, het
ongeveer 45 waren, wat geldt tot nu toe. Dit laatste is dus geen dus een grooter arbeidsintensiteit geeft. 
inderdaad een stijging, maar vergeleken met de aanvanke- Ik kom thans aan den heer Soeroso, die a priori heeft 
lijke zeel' aanmerkelijke daling is die .8tijging op zichzelf aangekondigd, dat hij tegen het ontwerp zal stemmen; maar 
nog niet wo zorgwekkend. toch is hij zoo welwillend geweest een aantal vragen aan 

Wat betreft het feit, dat -de prijs sedert December van het de Regeering te stellen, zoodat ik toch nog hoop heb, zijn 
vorige jaar tot nu, ver in October van het daarop volgende stem voor dit ontwerp te kunnen winnen, 
jaar, vrij stabiel is gebleven, ben ik het met het geachte lid, Op één punt ben ik het met het geachte lid volkomen eens nl. 
den heer Weyer, eens, dat dit voor de verwerkingsindustrie inzake de klacht, die hier zoo vaak wordt gehoord, dat dit 
inderdaad van groote beteekenis is. Ik wil niet zeggen, dat ontwel1l veel t e laat is ingediend. Ik .geef dit direct we. 
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Mijnheer de Voorzitter! Ik heb met U daarover zooeven een 
bespreking gehad; wij zullen altijd bij dergelijke ontwerpen 
ons best doen, dat voldoende tijd, b.v. 2 dagen zal worden 
in acht genomen om de ontwerpen te bestudeeren. De Re
geering kan echter in dit opzicht geen toezegging doen en 
kan nu reeds zeggen, dat Zij binnenkort weer met een ont
werp zal moeten komen, dat alweer door ongewilde vertra
ging t e laat bij den Volksraad zal binnenkomen. Maar het 
departement zal in ieder geval altijd trachten, het College 
behoorlijk tijd te geven; de omstandigheden maken het 
echter moeilijk. Daarbij komt, dat contingenteerings-voorstel
len als deze betrekkelijk laat moeten worden ingediend, 
want als men dit niet doet, dan beschikt men niet over de 
cijfers van de laat.st.e maanden ; er gaat. altijd eenige 
tijd verlol'On met overleg, vooral wanneer Nederland 
bij een contingenteering is betrokken, waardoor de marge 
alweer kleiner wordt. Ik onderschrijf dns volkomen do 
meening dat de tijd, die hier in acht genomen is, veel korter 
is geweest dan wenschel ij k zou zijn. 

In antwoord op de eerste \Taag van het geachte Jid ZOil 

ik erop willen wijzen, dut sedert eenige jaren alle ongebleekte 
goederen nit Japan komen; dat van de cambries 61% uil 
Nederland moet komen en 39% uit vrije gebieden. 

Ik moet hierbij voegen, da t voor de greys voor geen enkel 
land de invoer gecontingenteerd is, dus de greys kunnen 
van Nederland, Duitschland of van Zuid-Afrika morgen aan 
den dag concul'reerend binnenkomen. ' Door de ten aanzien 
van de ca mJbrics bestaande yerhouding 61 : 39, heeft het de 
eerste maanden uit eranl'd moeite gekost, deze hoeveelheid 
binnen te krijgen. 

(De heer Th a m l' in: Wordt die 61% dool' Twente ook 
gehaald IJ 

Die wordt voor verschmende groote categorieën thans wel 
gehaald, maar men moet hier ~ooral niet invoer met verbruik 
verwarren. De hoeveelheid, die wordt ingevoerd, wordt niet 
altijcl verbruikt. Ik kan hierop op het oogenblik niet verder 
il\gaan, maal' ik kan wel zeggen dat de vraa g of invoer en 
verbruik met. elkaar in overeenstemming zijn, voortdurend 
de aandacht heeft. 

Wat het prijsverloop betreft, kan ik zeggen, dat in October 
1934 de instant-prijs bij de importeurs f 3.85 bedroeg en dat 
de prijs gestegen is tot f 4.10 ; dat is dus October 1934 tegen
over Septcmber-Octobel' 1935. Die prijsstijging was verwacht. 
Het is bekend, dat de Regeering op een gegeven moment 
heeit ,ngegrepen, door de voorwaarde te stellen dat de impor
teurs niet meel' mochten vragen dan .f 4.1'0; daar heeft men 
dan de prijszetting. De Regeering had er echter geen al te 
groote verwachtingen van. En wat is het effect daarvan ge
weest I Vanaf dat moment - ik kom straks op de vraag van 
den heer Kan terug - is de prijs van f 4.1'0 door de impor
teurs gehandhaafd. De tusschenhandel en de kleinere handel 
hebben daarin aanleiding gevonden, zich met alle intensiteit 
op den aankoop vam greys te werpen, omdll't men wist dat de 
importeurs de greys moesten afgeven tegen f 4.1'0. Men 
hoopte, bij verkoop aan de batikkers grootc winst te behalen. 
De maatregel, die door de Regeering dns bedoeld was om de 
werking van de contingenteering te bevorderen, beeft baar in 
zeker opzicht nog bemoeilijk-t, want de normale verschniving 
naar de greys is nog gestimuleerd door de prijszetting. Dit is 
niet in West-Java gebeurd, maar vooral in Midden- en Oost
Java, waal' veel meer tusschenhandel is. Na de prijszetting in 
Mei is de prijs in den groothandel niet l"I\eel' gestegen. 

Het geachte lid heeft gevraagd, welk voordeel de bevol
king van de contingenteering gehad heeft. Men zou de sta
bilisatie val' den prijs tot zekere hoogte een voordeel van 
de contingenteering kunnen noemen. Ik zeg echter alleen, 
dat de contingenteering voor de massa del' consumenten 
geen nadeelen heeft opgeleverd. 

(De heer S 0 eO' 0 s 0: Maar geen voordcelen ook! ) 

Neen, maar men kan niet van alle crisismaatregelen vcr
wachten dat 'Ze voordeel opleveren. Het betreft hier een deel 
van de politiek van wederzijdsche belangen-behartiging, 
waarove r hier' al zoo vaak is gespt'Oken. 1k geloof ook niet, 
dat de heer Soeroso hierop een bevestigend antwoord heeft 
verwacht. De Regeering tracht den druk op de batikkerijen, 
die uit deze maatregelen voortvloeien, steeds tot een mini
mum te beperken en niet zonder succes ; deze drnk is wer
kelijk binnen zeer redelijke perken gehouden. 

Ik kom thans aan de rede van den heer Soangkoepon. De 
heer Soangkoepon heeft iets voorgelezen uit de Memorie van 
Toelichting op de ordonnantie, die op 29 December 1934 iu 
dit college is behandeld. Ik moge thans citeeren, wat de 
Rcgeering toen, als antwoord op een pertinente vraag, ge
zegd heeft: 

"De Rcgeering zal de situatie aanvaarden, zoo als die 
zich onder den invloed der crisis en onder den invloed 
van de aanpassing der .batikuijverheid heeft ontwikkeld. 
Men zal uiet trachten, de plaats gehad hebbende ver
schuiving van gebleekt naar ongebleekt ongedaan te 
maken", 

En verder: 
"Een nog verd ergaande verschuiviug dient echter te 

worden voorkomen, wil men de cllmbric-regeling niet 
geheel en al illuaoir maken". 

Daaraan heeft de Regeering zich .geheel en al gehouden. 
Wij hadden in 1933 een verbruik '1!all 27,4 millioen batikgreys 
tegenover een verbruik van 9'0 millioen cam bries, alles in 
yards uitgedrnkt. Op het oo.genblik is, ,bij de contingenteering, 
die nu gegolden heeft, het verbru ik van batikgreys 30 miJlioen 
yards tegenover een verbruik van 74 millioen yards cambries. 
Als men deze cijfers hoort, zal men ni et kunnen ontkennen, 
dat de Regeering de verschuiving heeft .gevolgd en dat ook 
met den bevolkingsaanwas rekening is ,gehouden. 

Volgens den heer Soangkoepon gaat het toch niet aan, in 
het licht van den bevolkingsaanwas beschouwd, elk jaar het 
kwantum op dezelfde hoeveelheid vast te stellen. Het is ook 
in het geheel niet de bedoeling van de Regeeriug, dit te doen. 
Elk jaar, ik zou haast zeggen, van maand tot ma.and, wordt de 
toestand opnieuw bezien. Het is de eerste kee,', dat die 36-mil
lioen batikgreys worden gehandhaafd, mam" dali rin zat al een 
geweldige stijging boven 1933, waarin het verbruik was 27,4-
millioen batikgreys. Ik moet dus ontke'nnen, dat het de 
bedoeling zou zijn die 36 miUioen zonder meer te handhaven. 
Elk jaar opnieuw zal worden nagegaan - althans voor 
zoolang deze regeliug moet gelden -, welke hoeveelheid de 
Indi sche markt behoeft. Hierin zit dus geen enkele faetor 
voor prijsverhooging. 

Het geachte lid de heer Soangkoepon houde het mij ten 
goede, maar hij heeft gesproken, alsof hij hier heden voor het 
eerst in het Col1ege aanwezig ware bij de beh" ndeling van de 
contingenteering, of wel hij wil deze aangelegenheid in een 
vernieuwd College van Gedelegeerden eens opfrisschen. Mijn
heer de Voorzitter, laat ik het maar op dit laatste houden. De 
heer Soangkoepon heeft toch immers een geheel betoog opgezet 
ten aanzien van de erkenning van de importeurs en heeft 
gezegd, dat de Rcgeering aanwijst, wie als importeurs zullen 
worden erkend. Mijnheer de Voorzitter ! Men zou evengoed 
kunnen zeggen, dat de Regeering aanwijst wie als kiezers 
zullen optreden en daarin naar willekeur te werk gaat. Er 
is geen sprake van iets dergelijks. De Rcgeering heeft niet 
anders gedaan dan de bestaand" werkelijkheid vastleggen. 

(De ,hoor Soa n g ko e pon: Dus dan is er ook een moge
lijkheid van verhooging van het aantal importeurs I) 

Zooals de Regeering reeds vroeger heeft betoogd - namelijk 
bij de behandeling van de 'hoofdbegrootiug en van contingen
tecringsmaatregelen -, werkt in deze voortdurend een dyna
mische factor. De Rcgeering vond een zeker distributie
apparaat ; dat zijn niet de Inheemsche Importeurs, maar de 
Europeesche, Chineesche en lnheemsche importeurs, die in 
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de jaren van 1929-1933 gewerkt hel:lben, maar er hebben 
voortdurend verscllUivingen plaats, waa,mede verschillende 
leden bekend zuUen zijn. HQt is uiteraard juist, dat er een 
verstarrend element is, !I11,aar ik behoef niet te herhalen, dat de 
Regeering dit zelf ongewenscht vindt en dat dit thans wordt 
opgelegd door den nood der tijden. 

(De heer S Q a II g koe pon, lfaar als eell nieuwe impor. 
teur zich aanmeldt, wordt hij vermoedelijk niet erkend.) 

Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter ! De heer Soangkoepon 
zou allcs onderstboven willen gooien. Ik wil lJ,em niet van 
revolutionnaire neigingen betichten, maar hij zou toch wellicht 
aUe Westersche importeurs willen vervangen door nieuwe. 
Dit kan de sameilleving nu eenmaal niet dragen. Wanneer 
ik mededeel, dat alleen jn den tusschenhandel in Midden·J uva 
importeurs zijn gevcstigd met credieten van f 2· ,tot J 2%. 
millioen, dan begrijpt men toch, dat het een niet te vervullen 
eisch is, dat in deze tijden van ongelooflijk geringen weer· 
stand de Regeering een ieder, die zich als importeur zou 
willen opgeven, zou toestaan om van de J apansche actie ge· 
bruik t e maken en zich daarmede een plaats als importeur 
te ,'erzekeren. Hopelijk zal spoedig zoo ver kunnen worden 
gegaan, dat zooals een van de leden onlangs zeide, iemand 
rustig failliet zal kunnen gaan, maar thans laat de toestand 
dit nog niet toe en moet de Regeering elk moment kunnen 
ingrijpen. Er komt echter binnenkort gelegenheid dit punt 
te behandelen, als door de Regeering de regeling der impor. 
teurslicentieering zal worden aangeboden. 

Het geachte lid heeft het ook gehad over de voorwaarden, 
die een blanco volmacht aan de Regeering zouden bewekenen. 
Die voorwaarden nebben bet voor de Regeering mogelijk 
gemaakt om allerlei ongewenschte toestanden te voorkomen. 
Het is met een zeer ruime hanteering daarvan geweest, dat de 
prijs van f 4.10 is gefixeerd; het is met een ruime hanteering 
daarvan geweest, dat . allerlei andere eischcn aan de impor
teurs konden worden gesteld en dat die eischen steeds verder 
konden gaan -4 het spijt mij voor de importeurs, dat dit moest 
geschieden - om de situatie in de hand te krijgen. 

Het geachte lid heeft ook gesproken van de monopolis· 
tische positie van de importeurs, maar ik vraag mij af, wat 
van deze positi e overblijft met een tweehonderdtal - mis· 
schien meer - importeurs, die voortd"rend nog onderling 
van meening verschillen en nogal eens harrewarren. Als de 
heer Soangkoepon een importeur hiernaar vraagt zal hij waar· 
schij nlijk hetzelfde antwoord bekomen, dat ik van een 
importcUl' kreeg, n.l. "L'importatcllr est né libre, mais partout 
enchainé ". De importeur wordt vrij geboren, maar is aan 
alle kanten geketend. 

Dan heeft het ,geachte lid nog over eenige artikelen ge· 
sproken. Ik wijs er onmiddellijk op, dat dje artikelen al eens 
eerder hier zijn ·behandeld, maar wil er toch nog iets over 
zeg,gen. Eigenlijl<; is over alle artikelen gesproken, maar ik 
haal er eenige uit. Over artikel 4 zegt het geachte lid, dat 
het bewijs van herkomst, zooa]s 'geëiseht is, den invoer weer 
belemmert. Dit 'bewijs van herkomst wordt echter alleen ge· 
vraagd, wanneer men in onzekerheid verkeert, of dq,. toe
passing van de landencontingenteering juist is en mis· 
schien. ook nog in verband met de clearing, maar overigens 
wordt naar het bewijs van herkomst niet .gevraagd. Er zijn 
te dezen aanzien nooit klachten ontvangen. Het zal mij daar
om een genoegen doen, als bet geachte lid zou willen mede· 
deelen, van welken importeur hij zijn gegevens hierover 
heeft gekregen. 

Verder heeft het geachte lid nog gesproken over den in· 
voer in bepaalde havens en hij heeft gezegd, dat in de hui· 
t engewesten ernstig scbade wordt geleden en het ruilverkeer 
belemmerd wordt. Mijnheer de Voorzitter. Ik heb reeds bij 
interruptie gevraagd, of het geachte lid hieromtrent nadere 
gegevens zou willen verstrekken en hij heeft dit ook toege· 
zegd, maar in het vuur van zijn rede heeft hij verzuimd, 
daarop verder voort t e 'gaan. Ik zou deze gegevens .gaarne 

alsnog in tweeden termijn van het geachte Hd vernemen. 
omdat een bevestiging van wat hij stelde, voor de Regeering 
aanleiding zou kunnen zijn om dr.astisch in te grijpen. Ik 
hoop dus, dat het geachte lid erop zal terugkomen. 

Dan moot ik el' nog bijvoegen, dat de i.nvoer van batik· 
greys in de huitengewesten de groote mocilijkheden, die dan 
zouden bestaan en die voor het geachte lid een onoverkomelijke 
bc).emmering zouden vormen om voor het ontwerp te stemmen, 
toch, niet ~oo versclu·jkkelijk ingrijpend kunnen zijn. 

Het geachte lid is voorts met oenige conclusies gekomen. 
In de eerste plaats zou dit samensleI van contingentecringen 
de handelsbeweging bemoeilijken ; te dien aanzicn verwacht 
ik dus nog zoo dadelijk gegeveus ; het behoeven gecn cijfers. 
te zijn, wanneer het geachte Jid maar eenige aanwijzing wil 
geven, hoe ik achter dez.oC waarheid, di e hem hekend .is, doch 
mij nog niet, kan komen. 

De kwestie van dc bevoorrecht ing van importeurs heeft 
twee kantcn. De eerste kant is de vastlegging van ceu 
positie ; daal' heb ik al over gesproken. De andere kant 
wordt gevormd door het feit, dat zij op hct moment over
matige winsten ?Ouden maken. Daarop jwm . ik terug, wall· 
neer ik deu heel' Kan ·beantwoord. Dat de contillgenteering 
nadee1ig zou zijn voor d'en consument, - ik heb zooeven al 
verklaard, dat dit niet juist is en dat de druk van deze 
contingentcering voorzoover die bestaat - dit ontken ik niet 
- op de bwtikindustl'ic valt. 

Wut bctreft de opmerking, dat bet eindelijk tijd is, dat 
de Regee.ring vraag en aanbod in den handel vrijlaat en 
terugkeert tot het internationale ruilverkeer, daarvan heeft, 
zooals ik gezegd heb, de Regeering aanteekening gehouden 
en bij de eerste de beste gelegenheid, bij internationale con
ferenties enz. zal Zij met deze opmerking uiteraard rekening 
houden. Op het oogenblik is de Regeering niet bij machte 
daaraall iets te doen. 

Met betrekking tot de moeilijkheid der vervanging van 
wit goed door greys heb ik cijfers naar voren gebracht, n.t. 
die van 27,4 millioen en 36 millioen yardS' batikgreys. 

Hetgeen het geachte lid heeft gezegd omtrent de moeilijk. 
henen van de kleine havens tengevolge van nrt. 6 van de 
ontwerp.ordonnantie, is mij ni ct gehecl drudelijk geworden; 
ik hoop dat hij dit punt in. tweeden termijn nog iets zal 
verduidelijken. Het geachte lid heeft in punt 9 nog een 
herhaling gegeven van punt a; ik kan niet aannemen, dat 
hij dit heeft gedaan om het mij moeilijker te maken , doch 
wanneer het .geachte lid nog eens de moeite neemt, het 
betrekkelijke punt door te lezen, zal hij zien, dat hij twee
malen hetzelfde heeft gevraagd. 

Het geachte lid, den heer Prawoto, betuigt de Regeering
dank voor den principieelen steun, die hij aan de contingen· 
teering heeft willen geven. De Regeering heeft, zooals ik a? 
heb doen uitkomen, tegen dit systeem een even grooten 
tegenzin als het geachte lid' en aanvaardt het dan ook 
noode en alleen zoolang en voorzoover de internationale en 
locale verh.oudingen de contingenteering onvermijdelijk 
maken. 

Nu heeft het geachte lid gezegd, dat hij mede wil werken 
aan de contingenteeringen, mits die niet treffen de eerste 
levensbehoeften van de bevolking. Het geachte lid heeft rut 
al eerder te kennen gegeven en de Regeering kan zich dit 
standpunt zeer goed begrijpen. In het algemeen kan Zij ook 
zeggen, dat Zij dit standpunt in de praktijk heeft gevolgd, 
doch er kunnen omstandigheden en redenen zijn, die afwij
king van dit standpunt noodzakelijk maken. Ik zal de eerste 
zijn om te erkennen, dat de bJatjo-greys tot de eerste levens· 
behoeften der bevolking behooren. Wij hebben het hier dus 
thans over de consumcnten en niet over de batikindustrie. 
Ik kan het geachte lid nog eens verzekeren, dat op den prijs 
van sarongs en kains pandjang de contingenteering geen 
invloed heeft gehad. Ik hoop, wanneer een van de leden 
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hieromtrent een andere opinie in feite is toegedaa n, hij hier 
daarvan aanstonds kennis zal geven. Het is zeel' moeilijk 
een vergelijking te treffen - dat weet het geachte lid ook 
wel - tnssehen de prijzen van bepaalde soorten sarongs 
voor drie à viel' jaren geled en en thans, doch de onder
zoekingen, dle zijn gedaan, leveren voor de R egeering de 
aller'sterkste aamv\jzingen op. dat een prysstiiging niet een 
gevolg is van de eontingenteel'ing, dus na 1933, begiu 1934 
wat de cambries betreft en bellin 1935, wat de greys betreft, 
al wedel' om reden, dut de batikindustl'ie niet in staat is 
geweest, clen druk op de koopers van haar producten, op de 
consumenten, af te wentelen. 

(De heer P l' a wat 0: De consument merkt wel de ver
llOorting' in prijs V:111 de blatjo·grcys voor de l~ikwad eD.) 

Op de kwestie van de lijkwaden kom ik dadelijk! Overigens 
koopt de bevolking slechts 1'001' enkele zaken, ik geloof voor 
plllkdoeken voor thee en cenige andere 7.aken b.v. voor die 
lijkwaden, zelf blntjo's. 

Ik herhaal , dat ik den toestand , dat de batikindustrie het 
opvangt, in het geheel niet mooi vind, en dat het een zaak 
is, die voortdurende aandHcht vereischt. 

Het geachte lid heett el' verder op gewezen, dat de ver
vanging van cambries dool' greys een IllHlnise\'ersehijnsel is. 
Dnt is ill het algemeen juist, maar het gfHlt echter niet ovel'111 
op. 'l'r'otllvens, de geachte spreker heeft zelf gezegd. dat in 
West-Java reeds sinds 7 of 8 jaar greys voor de batikin
dustr'ie worden gebruikt, Ik geef gaarne toe, dat het gebruik 
van gl'cys in de batikindustrie in West-Java in verhouding 
is toegenomen j hl Midden- en Oost-Java is deze verschuiving 
inderdaad het sterht, 

De verhouding tussehen het gebruik van g-reys in 1931 en 
in 1935 is 27 millioen tegenover 36 millioen; gaat men nog 
iets verder terug, tot 1931, dan wordt de verhouding 20 
milliocn op 36 miTIioen, De verschuiving is dus zeker bein
vloed dool' de crisis, maar ik herhaal, niet in de eerste plaats 
in beteekenende mate door de contingenteering, De Regee
ring houdt dus wel c1egeliik rekening - dit aan het adres 
van Ilet geachte lid - met cle crisis. 

Tk kom thans tot de kwestie der lijkwaden. 
Voor zoover daarvoor greys gebruikt worden - en daar

om gant het - zijn het niet de batikgreys I'an 42 inch, maar 
,'an 36-38 inch, waarvan de invoer wel is f!"'fixeerd maar 
niet beperkt en waarvan cle prijs niet is gestegen . 

De Regeering heeft, juist in verband met de besprekingen 
in den Volksl'aad - aan deze kwestie speciaal aandacht ge
w~jd en de vel'kregen gegevens wijzen uit , dat de greys vall 
36 - 38 incb, die voor lijkwaden worden gebruikt, niet in 
]1rijs zijn gestegen. 

(De heel' l' ham rin: In vel'gelijkin!! tot welk jaar 1) 
In vergelijking met vóór de contingcntcel'ing. 
nct geachte lid, de hcer Kan, heeft een zeel' moeilijk punt 

11,:wgeroerd, de winsten, die de contingenteering aan de im· 
porteurs brengt. Ik heb reeds meermalen in dit College te 
kennen gegeven, dat wanneer de Regeering ingrijpt in een 
bepaald bedrijf, dat w erkt, ik mag niet zeggen ten koste van 
de samenleving, maar welks werkzaamheden invloed uitoefe· 
nen op de prijzen der levensbehoeften van de samenleving, 
het de plicht der Regeering is, om te zorgen, dat door Haar 
maatregelen bepaalde groepen der samenle\'ing niet extra 
groote winsten behalen, Men kall de \Taag stellen, of in het 
geheel vrije bedrijfsleven zulke winsten toelaathaal' zijn, maar 
ik geloof, dat ieder het el' wel over eens is, dat als de Regoo
ring maatregelen neemt, om een industrie te beschermen, die 
in een eerste levensbehoefte van de bc\'olk ing voorziet, de 
Regeering erop moet toezien, dat geen cxorbitante winsten 
worden gemaakt, Ik ben het nict eens met die geachte leden, 
die wel eens te kennen hebben gegeven, dat elke winstmoge· 
lijkheid moet worden weggenomen, maal' dat de winst mati ~ 
lnoet zijn, is juist. Een dcr \'oornaamste punten, waarmede 
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de Regccring zich bezighoudt, is juist de controle op de 
winst~n der importeurs. 

Nu was i:1e prijs van gl'cys in dc goedung van den impor
teur ongeveer f 3.50 - f 3.75, dichter bij het laatste, dan bij 
het eer'ste cijfet'. Dat is dus de e.i.f,-pr'ijs verllleer'derd met 
invoerrechten, licenti ekosten, transportkosten , kosten vun in
klm'in g. koopcommissie en administratiekosten. 

Deze prijs is nu geleidelijk opgeloopen tot f 4,10, een 
behoorlijke winst, ik wil zelfs toegel'en, dat zij niet exorbitant 
is, maal' behoorlijk. 

U en moet bij der'gelijke zaken echter niet ve rgeten de ge
weldige eredietl'is ico's, die, voora l thans, aan het impol'teurs
bedrij f inhaerent ~ijn. .Als men dat in aanmel'king neemt 
is een stijging vun .f 3.65 t.ot f 4.10, de pr'ijs, waarop de 
H.egeel'ing de schroef heeft aangedraaid, zekcl' niet exorbitant 
te noemen. 

De heer Kan heeft erop gewezen, dat de batikindustrie 
pel' collo , d.w.z. per COl'ge, 10 tot 30% winst zon mak en. 
Nu is de winst in een derge1ijk Inhcemsch bedrijf nog veel 
moeilijker te bepalen dan in een Europeeseh bedr'ijf, zooa ls 
ook de belastingdienst zou kunnen getuigen. 

(De heel' Kan: Mijnheer de Voorzilte,'! Ik llIag hiel' 
zeker wel evcn intct'l'umpeere n, om een verlwerden indruk bij 
den geachten RegeerinO'sgemachtigde weg te nemen, Ik heb 
gezegd, dat de greys in handen komen van de batikindustl'Îe 
voor meel' dan .f 4,10, nl. tot .f 4,50 en dat daartegenover 
staat de geringe winst, die de batikkerijen zelf _Illaken,) 

In zoo verre heb ik dus gelijk en kan verder nog een kleine 
toelichting geven, Ik dacht, dat ik antwoord gaf op een 
vraag van den heer Kan, dns ik uen jn mijn openhartigheid 
zelfs vel'(lel' gegaan clan noodig was. 

11, he1> hiel' cijfers voor mij liggen ynll ]0 geva ll c ll. Deze 
zijn moeilijk controleerbaat', doch wij hebben al het mogelijke 
gedaan en zijn gekomen tot voor tien verschillende soorten 
sarongs en greys, zoowel als voor batiks, tot winsten pOl' 
corge Vall resp. 74 ct., 38 ct., 25 ct ., 33 ct. , 20 ct., 160 ct., 
65 ct" 50 ct., f 1,47 - dat zijn zeker bijzonder' fijne sarongs 
- en 2'7 ct. Aldus de cijfers, die ik l<an aanvoeren, 

(De heel' Kan: Ik heb echter andere genoemd!) 
Inderdaad, maar w ij wcten uit e1'val'ing, dut het feit van 

het bestaan van loon- en inkomstenbelasting op het verkrijgen 
van cijfers dool' medewerking van particulieren altijd cen 
belangrijken invloed oefent. Ik wil daal' nu niet vcr op 
ingaan, maal' het blijft een feit, dat in alle lagen van de 
maatschappij doorwerkt, dat als men op eigen houtje cijfers 
zoekt, vaak blijkt, dat door die belastingen een ongunstige 
invloed wordt uitgeoefClld. 

Nu moet het geachte lid mij goed begrijpen : ik zeg vol
st l'ekt niet, dat zij n cijfers niet te goeder. tr'ouw zouden zijn 
g'f'geVf'I1. nUlfLr hij h('t ver'Söchaff('n daarvan gaat men over 
verschillende schijven en zelf heeft de Regcel'ing van pr~is
onderzoek eeH gl'oote ervaring, die aangeeft hoe ongelooflijk 
voorzichtig men moet zUn in het aunvanrden van wat wordt 
verstrekt. De cijfers, die ik zooeven gaf, zijn yoor zOOI/cr 
doenlijk, volledig gecontroleerd, doch op de volstrekte jnist
heid kan ik tenslotte ook geen garantie geven. 

(De heel' Th a. m rin: Dus in gewone taal wilt U zeggen, 
dat de cijfers van den heel' Kan onjuist zouden zijn.) 

Laat ik zeggen, dat ik daar andel'e cijfel's tegenover kan 
stellen. Ik wil volstrekt niet den indruk vestigen, dat de 
batiknijverheid ergens in Indië een florissant bedt'ijf met 
flinke winsten is. In zoovel'l'e ga ik dus met den heer Kan 
mee. 

De lIlaatregelen, die getroffen zijn 0111 de gl'oote impol'teurs
winsten tegen te gaan, worden voortdurend uitgebreid. De 
importeurs voelen zich daaronder, zooals gezegd, niet erg 
behaa glijk , niet omdat zi;j onjuiste c\lÎers zouden verstrekken, 
maal' omdat het vel'velencl is wanneer voortdurend andere 
menschen in de boeken snuffelen en alles willen weten. Toch 
wordt geregeld boekenonderzoek toegepast j wij volgen de 
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TijdeLi.jke beperking van den in"oer VI1I1 ongpbleekte katoenen stoffen (Ond. 7 3 ) . 

(Soeroso.) 
prijzen van Japan, vergelijken allerlei gegevens en het overleg 
met importeurs is voortdurend aan den gang. 

Ook is de Regeering op het oogenblik bezig met het gade
sla.an van een andere kwestie, n1. het stelsel van "ka" ... in", 
m.a.w. dat enkele importeurs wel eens de neiging hebben om 
de batikkers min of meer te nopen om, wanneer zij het eeno 
goed willen inkoopen, ook het andere erbij te nemen. Wij 
zullen dat stelsel zeker niet accepteeren en overleg te dezeu 
opzichte is dan ook al gaande. Ik noem dit punt alleen maar 
als een \"Oorbeeld '-an de regeeringsdiligentie. 

Nu heeft de heel' Kan gezegd: U heeft de winst wel op 
.f 4,10 gesteld, maal' er gaan van enkele importeurs strooman
nen naar de batikkers, die do zaken voor f 4,50 en duurder 
verkoop en. Als de heel' Kan mij daarovcr gcge,-ens kan 
verstrekken, die wij kunnen onderzoeken, dan zullen al dege
nen, die zich daaraan schuldig maken, op een onvriende~ijkc 
wijze worden aangepakt. Gaarne zal ik dus gegevens afwach
ten. El' zou daardoor 111. een ontduiking ontstaan, waartegen 
wij op dc meest krachtige wijze zouden optreden. 

'rcnslottc dank ik den hecr Van Helsdingen voor dcn aan 
het ontwcrp ,"edeenden steun. Ik heb het geachte lid in het 
voorgaandc fcitelijk reeds geheel beantwoord. De toestand in 
de batikindustrie besprak ik rceds, e,·eneens de importeurs
winst. \1'at betreft een overzichtelijker redactie, zal worden 
nagegaan wat in dit opzicht nog kan worden bereikt. 

Ik geloof het niet, maar in het Yel'\'olg zullen wij daar
mede gaarl,1e rekening houden. 

De hee,' Soeroso : Mijnheer de \ oorzitter ! WallIleer de 
contingellteeringsmaatregelen ten doel zouden hebben, de 
eigen industrie te beschermen, bestaat daartegen yan onze 
zijde natuurlijk geen enkel bezwaar .. ....... ... .. . 

(De heer Har t, directeur \'an Economische Zaken: U hebt 
indertijd wel YÓÓI' de biercontingenteering gesten"I!) 

. ...... .. maar, naar uit de rede van den geachten Hegeerings
gemachtigde wel is gebleken, is de contingenteeringsmaat
regel, dic hier wordt voorgesteld, niet in het belang van 
Indië. De Regeeringsgemaclltigde heeft zoo even gezegd, dat 
een contingenteeringsmaatregel ane daarbij betrokken landen 
kan benadeelen, maar zooals ik het zie benadeelt deze con
tingenteeringsmaatregel wèl ons land, maar niet Nederland, 
want dool' dezen contingenteeringsmaatl'egel beschermt meu 
eigenlijk de l\ederlandsche industrie. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft zooeven geen 
l'echtstreeksch antwoord gegeven op In ijn vraag, welk voor
deel de bevolking \'an dezen contingenteeringsmaatregel 
trekt. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Ik 
heb mij zoo uitgedrukt, dat el' geen nadeel voor de bevolking 
ann verbonden is.) 

Maar ook geen voordeel, en het is dus duidelijk, dat dezc 
contingenteeringsmaatregel geen beteekenis voor de bevol
king heeft, vooral ook omdat de Regeeringsgemachtigde heeft 
gezegd, dat deze maatregel een prijsstijging van de betrokken 
goederen teweeg brengt. 

(De heel.' Hal' t, directeur van Economische Zaken: Vvelke 
goederen bedoelt U: greys of sarongs?) 

De Regeering had het over de greys. 
Mijnheer de Voorzitter! De Regeeringsgemachtigde heeft 

zooeven erkend, dat deze contingenteeringsmaatregel een ge
ringen druk heeft veroorzaakt op de batikindustrie en hij 
vindt dat niet zoo crg, 

(De heer H a I' t, directem yan Economische Zaken : Ik 
heb herhaaldelijk gezegd, dat ik het wèl erg vond.) 

Mijnheer de Voorzitter! Dan is voor m:ij de zaak nog 
ernstiger. Vooral, omdat de batikindustl'ie door de malaise 
in een kwijnenden toestand ,·crkcert, is het niet gewenscht, 
haar nog verder naar den keldcr te helpen. 

De beschouwingen van den Hegeeringsgemachtigde schij
nen te zijn gebaseerd op de groothandelsp rijzen, niet op de 

(Soangkoepon. ) 
détailprijzen en daardool' lijken de resultaten van dezen con
tingenteeringsmuatregel \'OOl' de bevolking eenigszins gun· 
stig te noemen. Ik vrees echter, dat de Regeeringsgellachtig
de niet in staat zal zijn met cijfers aan te toonen, dat de 
détailprijzcll de bewcging van de groothandelsprijzen niet 
zouden hebben gevolgd. Intusschen wil ik constateel'en, dat 
deze contingenteeringsmaatregel eenerzijds tot een prijsstij
ging, anderzijds tot een verdere verarming van de bevolking 
heeft geleid. Het logisch gevolg hiervan is de moeilijkheid 
voor de bevolking om bepaalde goedcren te koopen. 

Nu heeft de Regeeringsgemachtigde ook gezegd, dat deze 
contingenteeringsmaatregel geen invloed zal hebben op de 
prij zen van de kaill palldjang, de sarongs e.d., maar als 
gevolg van de nlgemeene prijsstijging, moet men toch .. ver
wachten, dat ook de prijzen yan deze goederen zullen stygen. 

(De heer Har t, directeur .-an Economischc Zaken: Dat 
is niet juist. 

De heer Ra t u La 11 g i (': De bc\·olking kan althans die 
goederen niet mcer betalen. ) 

Dat heb ik reeds gezegd: aan den eencn kant is het gevolg van 
den maatregel een prijsstijging van de goederen en aan den 
anderen kant een verdere verarming van de bcvolking. Een 
maatregel als hier wordt .-oorgesteld is dus niet in het belang 
van dc bevolking. 

Aanrrcz icn de Regeering- ('1' dus niet hl is geslaagd mij te • . I overtuigen van het nut van dezen contingenteermgsmaatrcgc 
voor de bevolking, za l ik tot mUn leedwpzpn mijn stem niet aan 
het ontwerp kunnen geven, 

Mijnheer de Voorzitter! Het is niet meer dan redelijk dat 
tm, omdat de bevolking zoo arm is en niet in staat is, l~ et 
verschil tusschen den Vl'oegeren prijs en dien na de contJn
genteering te betalen, dit vcrschil in prijs door l\ederlalld 
betaald wordt in den vorm yan cen export-premic. Ik acht 
di,t rcdelijk, omdat het hicr immers gaat om cIc be3eherming 
van de Nederlandsche industrie. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Ondanks 
de Regeeringsuitecnzettingcn bcn ik toch - daarin gesterkt 
door de redevoeringen van onze geachte medeleden, de heeren 
Kan en Prawoto - nog van oordeel, dat de inhcc lll..<:;rhe he
volkingsbelangen ten deze zoo\\,('1 individu('('~ als algemeen 
nog meer zullen worden geschaad. D e RegcC' l'lllg heeft trou
wens ook verklaard, dat de prUzcn van de grondstoffen voor 
de batik-industrie verhoogd z\jn: dit zou zeker niet kwa.ad 
zijn indien deze verhoog-i ng gelijken tred hield met de lfl

kOl~_sten van een groot deel van de consumenten; doch dit is 
m.i. niet het geval, W3ll1t de inkomsten van de inheemsche 
bevolking zijn zeer belangrijk verlaagd, zoodat de koopkracht 
der bevolking niet in staat is om deze verhooging' behoorlijk 
te ahsorbeeren . 

Naar aanleiding van de desbetreffende opmerking ,"an de 
Regeering zou ik erop willen w~izen,. dat in verscheidene 
kleine havens ter Oostkust van Sumatra on!!eblcekte katoe
nen stoffen worden ingevoCl'd. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken : In 
welke haven bijvoorbecld 1) 

Bijvoorbeeld in Bandar ehalipah, Pagoerawan, Tandjong 
en Tandjong Tiram en andere kleine havcns; er komen vall
uit ·Singnpore kleine bootjes naar die havens en deze hr~ngcn 
de katoenen stoffen bij kleine hoeveelh eden aan de kleinhan
delaren voor verkoop aan de bevolkillg. 

(De heer Har t , directeur van Economische Zaken : Dus 
voor dc batikkende bevolking van Sumatra 1) 

Ik heb het over den invoer van ongebleekte kat.oenen 
stoffen. 

(De heer Ha. r t , djrecteul' van Economische Zaken: 
Waar worden die dan voor ·gcbruiktY ) 

Voor kleeren b.v. 
(De heel' Har t , directeur van Economische Zakcn : 

Waarover heeft U het nu eigenlijk ?) 
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rrijdf'lijkt' h0IJ('I'kin g \"<111 den in\'oC' I' nlll ongebleekte katoenen stoffen (Onel. 7:-1 ) . 

(Prawoto.) 
Ik bedoel d e ongebleekte katoenen stoffen, die niet 

meol' zonde!' "(,J'gunning mogen worden ingevoerd. 'Van
lleer ('Cl! lH'pmddc ho e \'ceJheid ongebleekte katoenen 
stoffell in g'cvoi...'l'll woedt in PagoerawlIn, ecn kleine haven 
"an de Oosl kust, wordt deze afgeleverd in kleine hoeveel
Jlcdcn. ' Vanncc l' nu straks de Regeering komt en zegt 
dat die ongebleeldc katoenen stoffen alleen mog'cn worden 
ingevoerd yia Belawal1) dau moet en de kleinhandelaren het 
WOO I' nlllaf Belnwllll Yen'oerel1 hetgeen hun kosten ver
groot. Dit leidt tevens tot (:C11 vermindering van inkomsten 
van de kleine hm'ens. En als de bootjes niet in die kleine havens 
komen, zal het n' ryoer in omgekeerde richting van de kleine 
plaatsen af naar P enang óók m'er Beluwan gaan. Dat is 
het.geen ik bedoelde met de aanwijzing yall de havens, 

De Regeel'ing heeft gelijk, wanneel' Zij zegt dat ik terug
kom op oude kwesties, en het is inderdaad juist, dat deze 
regeling het logische gevolg is van reeds door den Volks
raad genomen maatregelen, zooals ook de heer Van Hels
dingen reeds zei. lVraar juist daarom is er reden te meer om 
deze maatregelen niet te bestendigeIl, nu in de praktijk is 
gebleken, dat dnnl'llit zooycel 11 a clecJi,g'(-! gevolgen voor de 
inheemsehe bevolking voortvloeien. Deze eontingenteering 
wcl'1<t nu nl ccn igen tijd j Cl' zijn thans zekere gevolgen mel'k
baal' en daaruit valt de conclusie te trekken, dat het stelsel 
nadeelige gevolgen voor de bevolking met zich brengt. 

(De hl' CI' ]-[ 11 J' t, directeur \'all Economische ~aken: l' VCl'

zUÎmt, d(,11 aard yall die nadedige ge\'olgen nader aan te 
duiden !) 

Als een \ 'U I1 de hezw:lJ'cn noemde ik reeds oe }wijsstijging 
yun de g'l'eys j deze zal zeker bezwaren \ ' 001" de hcvolk illg 
medebrengen, omdat aan den eenen kant de goede!'!'!1 in prijfl 
werden verhoogd en aan den anderen kant dc bevolking die 
verllOogde prijzen niet meer kan opbrengen. 

Dat is het gJ'oote bezwaar tegen de contingenteering. 
l\1.ijn bezwam' geldt ook het veryoer j dit heb ik zooeven 

reeds gezegd, Door dezen maatregel zullen de goederen 
alleen op hl' p:wl ch' plaat sen kunnell \\'ol'dcn ing(~ \'ocJ'd, en 
wanneer z\j \'fmdaal' L1un wcer mUl!' andel'c pla;JÜRll l moelell 
wordcn \"(~ l'voe l'd, worden de kos ten \"l:l'hoogd ton nadcolc v<l n 
de con.sumenten. 

Ik sluit mij daarom ook aan bij mijn fractiegenoot, den 
heel' 80eroso, en za l tegen dit ontwerp stemmen. 

De heel' Prawoto:· Mijnheer de Vool'zitter! De geachte 
Rcgecl'ingsgemachtigde heeft gezegd, dat de prijsverhooging 
"an de blatjo niet dool' de batikindustrie op de consumenten 
kan wordcn afgewenteld, doch dit is een uitstel van executie. 
De batikl~erijc n zu llen bij een ige economische opleving in de 
desa de kain blatjo wel in prijs verhoogen. Ik zou dan 
ook gaul'ne del' Regeer.ing uitdrukkelijk willen verzoelwn, haar 
adviseurs nogmaals te gelasten er een onderzoek naar te laten 
instellen of d e lijkwaden niet "an dezelfde kwaliteit Zijll 
als de blatjo-batik. 

(De heer Har t: Zij hebben dezelfde waarde, dat kan 
ik ni et onH::ennen, Illaar ik heb gezegd, dat voorzoover voor 
lijkwaden greys gebruikt worden de breedte daarvan niet 42 
lI1eh js maal' 36-38 inch. Ik zal dit echter nog laten nagaan). 

H et ritueel verlangt minstens drie kains lengte voor de 
lijkwade. \Vaa l' dus de geachte Regeel'illgsgemachtigdc heeft 
toegegcven, dat de kwaliteit van de ka in blatjo, voor 1jjkwuden 
gebruikt, precies hetzelfde is als die, welke voor batiks wordt 
gebezigd, is dus met andere woorden de blatjostof, dool' de 
bevolking gekocht om als lijkwade te gebruiken, in prijs 
gestegen. 

A.ls wij nu nagaan, dat volgens de statistieken de sterfte 
onder de inhcemsche be\'o lking 1/ 2°/00 is en dat de lnheemsche 
bevolking op Ja\'a en 1\1adoe1'a 40 lU.m. zielen telt, dan zijn Cl' 
dus onue r haal' ongc\'eer 20.000 sterfge\'allen pel' dag. 

\Vann eer wij daal'bij aan nemell, dat dl' helft hi en "a n tot het 
a rms te deel del' be\'olking behoort, geeft dit dus 10.000 sterf-

(Kan, Van Helsdingen. ) 
ge\'allen pcr dag onder dit deel der bc\'oikin g. Neemt meD 
hierbij in aanmerking, dat het ritueel eiseht, dat de lijkwaden 
drie ka ins lang moeten zijn, dRn is het begrijpelijk, dat het ODS 

zeel' leed doet, dat rnen nu juist deze blatjokain gaat eon tin gen· 
teeren, 

(De heer W e y e l': U vc rgist zich in Uw becijfering) . 
Hoe zoo ? 
(De heel' We y e l': Rekent U het zelf nog maal' eens uit.) 

De heel' Kan: Mijnheer de Yool'zi tter! Ik heb opnieuw 
met genoegen uit den mond van den geachten Regeerings
gemachtigde vernomen, dat de Regeering dezen crisismaat. 
regel omtrent de c-ontingenteering, zoodl'a het mogelijk blijb.1:, 
buiten werking zal stellen. 

De l~egecring heeft erkend, dat de batikkerijen den hoogen 
prijs \'an de grondstoffen niet kunn en afiwentelen op de COll
sumenten 011\ de eenvoud ige reden dat de verbruikers geen 
hoogere prijzen kunnen betalen . 111 dit licht bezien, geloof ik, 
dat de cijfers, die ik gekregen heb, juister zijn dan de dool' den 
geach ten Rcgeeringsgemach1"igdc genoemde winsten van de 
batikindustrie, die dool' hem zijn gesteld op 60 cent, 65 cent, 
f 1,47 en dergelijke ...... • 

(De heel' Hart: Zegt U maal' gemiddeld 40 lot 45 cent.) 
...... .. . terwijl ze volgens mijn gegevens - ik erken dadelijk, 
dat die cijfers niet dool' mij gecontroleerd zijn - slechts be
d ragen 10, 11 en 13 cent. Gezien den noodlijdenden toestand 
in de batikindl1stl'ie, zou ik ons willen concludeel'en, dat er 
"cel meer te zeggen valt VOOr mijn cijfers, clan voor die van 
den geachten Regeeringsgemaehtigde, alhoewel ik toegeef, 
dat natuurlijk de cijfers van de industrieën zelf cum grano 
salis moeten wOl'den genomen. 

Ik zon ook mijn erkentelijkheid wiJl en betuigen voor het 
feit. dat de Regeering heeft verklaard zoo veel mogelijk te 
willen blijven toezien, dat el' geen minder goede praktijken 
wOl'den gevolgd om de importeurs groote winsten in den zak 
te doen vloeien . Ik wil hier vel'klaren, dat natunrlijk de tus
schenhanclel - wanneer el' sprake is van een bona. fiele 
tussehenhandel - ook een zekere winst mag hebben voor 
het I'isieo, dat hij loopt bij het erediet geven aan de verschil
lende batikpl'oducenten , doch ook daa l'aan moeten grenzen 
\\"ol'den gesteld, wil men ten lan gen leste den consument daar
vall niet de dupe doen zijn door een prijsverhooging, dan wel 
doordat men de batikindustl'ie zou moeten verkleinen, waar
dOOL' de verbruikers niet meer in de gelegenheid zouden wor
den gesteld de goedkoopel'e sarongs in hun bezit te krijgen. 

Ik zou tenslotte aan de Hegeel'ing willen vragen, of Zij 
het niet mogelijk acht - en zoo ja, welke maatregelen zij dan 
denkt te di en aanzien te nemen - dat, wanneer de voor
stell en eenmaal in de ordonnantie zullen zijn belichaamd, en 
in het staatsblad opgenomen, een verdere stijging in den 
Pl'iis der greys zal plaats hebben. 

Mijnheer de Voorzitter! Na de belofte van de Regeering, 
dat Zij constant op haal' qui vive za l zijn om toe te zien, dut 
- hetgeen in deze tijden st.ccds moet worden herhaald - de 
eontingentee ring niet ten profijte zal komen van de impor
tell.l'S en ten detL'Ïmente van de batikinc1ustrie, waarb\j zoo
vele lnheemschen werkzaam zijn, en eveneens t~n nadeele van 
de consumenten, zal ik geen bezwaar hebben aan deze VI)Ot'

stell en mijn stem te geven. 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ook ik 
zon willen beginnen lllet de H.egeel'ing dank te zeggen vour 
de ontvangen nadere toelichtingen en voor de toezegging 
om de door den heer Kan vel'strekte e:ijfcl's nog nader op hun 
juiste waarde te willen toetsen, teneinde zoo noodig tegen de 
importeurs maatregelen te nemen. 

:i\Iijnheel' d e Voorzitt er! E en enkel woord naar ann]eiding 
va n het standpunt zooals de heer 80e1'oso dat heeft geformu
leercl. Tusschcn den heel' 80e1'oso en mtj bestaat met betrekk in g 
tot dit onderwerp dit verschi l, dat de heel' SO(,1'OSO de con· 
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(Van Helsdingen.) 
tingentecl'ing alleen wil aallvaarden ter bescherming van de 
eigen Inheemsche industrie terwijl ik daarentegen uitga 
van de gedachte, die meermalen door de Regeering in dit 
college en ook in den Volksraad is verdcdigd, dat er behoort 
te zijn een politiek van wederkeerige belangenbehartiging 
tussehen de verschillende gedeelten van het Koninkrijk der 
Nedcrlanden. Dit voorstel is VOOr mij zoo veel te meer te 
aanvaarden, aangezien uit de toelichting der Regeering du.ide
lijk blijkt, dat de Indische consument van deze eontingentee
ring geen direct ernstig nadeel heeft gehad, terwijl de Regee
ring voorts ook heeft toegezegd, dat Zij de nadeelen voor de 
batik.iudustrie zooveel mugelijk zal trachten op te vangen en 
zal zoeken naar maatregelen om de batikindustrie te bevoor
deelen. 

Maar ik zou toch met enkele woorden hieraan willen vast
knOOpCIl een waarschuwing ten aanzien van de Nederland~ 
sche Regeering, dat, wanneer wii hier bepleiten een politiek 
van wederkeerige belangenbehartiging, het dau ook ligt op 
den weg van de Nederlaudsche Regeering om ervoor te 
zorgen, dat het ook inderdaad is een wederkeerige belangen
behartiging en dat dus de balansen over en weer in even
wicht worden gebracht. Dan heeft de Regeering :voortdurend 
na te gaan of eu iu hoeverre het offer, dat Nederlandsch
Indië brengt, ten voordeele van Nederland eu de Neder
landsche industrie, gecompenseerd. wordt door offers van 
de zijde van Nederland. Ook lIlet hct oog op de verdere ver
arming van de bevolking alhier, waal'OVel' de heer 80e1'080 
het heeft gehad, moet de Nederlaudsehe Hegem'ing zich zoo
veel meel' te ernstiger afvragen of en in hoeverre de ver
leende steun aan de Twentsche industrie niet ten deele kan 
worden opgevaugen door Nederland zelf, door b.v. een sub
sidieering van de iudustrie aldaar, of wel, zooals het geachte 
lid nogmaals heeft gesuggereerd, dool' het geven van een 
uitvoerpremie, 

Ik erken, dat deze suggestie eigenlijk een contradictie in 
zichzelf bevat, want een uitvoerpremie is bestemd om den 
uitvoer zooveel mogelijk te bevorderen en het eigenaardige 
;s, dat bij dit stelsel een uitvoerpremie wordt uitgekeerd, 
terwijl tegelijkertijd de invoer hier - dus de uitvoer uit 
Nederland - wordt gecontingenteerd. Maar, hoe het zij, de 
bedoeling is, dat zooveel mogelijk door de Nederlandsehe en 
de Indische Regeeriug de wederkeerige belangen ernstig 
tegen elkaar worden afgewogen. 

Nu kan ik mij niet onttrekken aan den indruk, dat in dit 
opzicht een niet of althans een niet volkomen begrijpen 
bestaat en dat het inzicht in de nooden en behoeften vau 
Nederland en Indië wederzijds niet aanwezig is in die mate 
als voor een behoorlijke behartiging dezer belangeu wel 
noodzakelijk is. 

Ik vraag mij ook af, of een beter inzicht in de weder
keerige behoeften en nooden wel kan worden verkregen door 
briefwisseliug en of het n.iet gewenseht is, dat dergelijke 
punten door een mondelinge bespreking worden verhelderd. 

Het valt daarom te betreuren, dat de destijds voorgenomen 
reis van den heer Colijn naar Indië, waarbij dergelijke be
sprekingen ongetwijfeld ook zouden zijn gehouden, niet js 
doorgegaan. Ik ben ervan overt.uigd, dat van dit bezoek een 
beter begrijpen van de wederkeerige noodeu en behoeften het 
resultaat zou zijn geweest. 

Ik vraag mij echter af, of dit ,gemis niet kan worden ver
holpen .9oor een bespreking van Nederlandsch-Indische auto
riteiten - eu ik denk hierbij allereerst aan den direeteur 
van Economische Zaken - in Nederland. Wanneer men ziet, 
dat men het gewenscht heeft geoordeeld, dat voor de be
stuurshervormillg de regeeringscommissaris voor de Bestuul"s
hervorming een 'bezoek brengt aan Nederland, om de aan
gelegenheid ten volle met den Minister te bespreken, geloof 
ik, dat het onderhavige punt van nog grooter gewicht is en 
dat er alle aanleiding bestaat om ook hlerover besprekingen 
in Nederland te voeren. 

(Directeur van Economische Zaken.) 
Ik geef de Regeering daarom mijn suggesti e in ernstige 

overweging. 

De heer Hart, directeur vàn Economische Zaken: Mijn
heer de Voorzitter! Het geachte lid, de heer Soer080, heeft 
ten slotte zijn l'equiRitoir gesteld j hij had dit nog even uit· 
gesteld, maar heeft ten slotte als zijn meening te kennen 
gegeven, dat de aan de orde zijnde contingenteering niet is 
in het belang van de bevolking van Nederlandseh-Indië ('n 
dat hij haar dns niet kan steunen. Ik betreur dit wel, om
dat, in breeeler verband gezien, - het moge eenigszins zon
derling klinken - deze contingenteerillg toc11 wel weer in 
het belang v~n de Indische samenleving is. Ik wil hierop 
echter niet diep ingaan. 

Het geachte lid, de heer Van Helsdingen, heeft gewezen 
op de noodzakelijkheid van wederzijdsehe belangenbeharti
ging. Ik kom daarop aanstonds terng, maar het spijt mij 
wel, dat het geachte lid, de heer Soe1'oso, te dezen een, ik 
zou bijna zeggen, star standpunt heeft ingenomen. 

Ik heb getracht uiteen te zetten, dat de consument - waarom 
het op dit moment gin g - van deze contingenteel'i ng' geen 
schade heeft ondervonden. Wel levert de contingenteering 
- ik kom ook daarop annstoncls nog terug - bezwnnr op voor 
de ba.tikindnstri e, maar ik zou het t.och zeel' betl'euren. 
wanneer dit op zich zelf voor het geachte liel aanleiding 
zou vormen om deze zaak niet in breeder verhand te zien. 

Ik behoef niet meer naar aanleiding van ele opmerkingen 
van het geachte lid te verzeke"en, dat ele zorg-wekkonde toe
standen in de batikindnstrie de belangstelling van de Regee
ring hebben. Niet éénmaal. maar etteHike malen. ni et all een 
nu. maar ook bii vO"ige gelegenheden. is dit verklaard en er 
zijn fractiegenooten van het geachte lid, wien het zeer wel 
bekend is. hoe7.eer eleze zaak mij persoonliïk ter harte gaat. 
Ik ga er thans dan ook niet verder op in. 

Het. geachte lid heeft verder geinformem'd naar de klein
handelspriizen. Daarin schuilt een van ele groote moeiliik
heden. Zelfs heb ik al eeniu:e keeren daarnaar gevraagd, 
teneinde een behoorliike vergcliikingsbasis te kriigen tnssehen 
de kleinhandelspriizen van bepaalde soorten batiks en die van 
enkele jaren terug, El' bestaat thans aanleiding om te vcr
onderstellen dat de 'klejnhl1ndeJpdizen vaJl eHmbl'Îcs e11 ~rcys, 
d.W.z. de I!'l'ondstoffcn. 0l1cr(lVeer in clrzplfop ", ... t". ?iill O'p_ 

stegoen als die van de cambrics en greys in den groothandel. 
en dat de sarongs vrijwel geheel de dalende lijn hebben gevoll!d 
van de voedingsmiddelen der inheem,che gezinnen en zijn 
gekomen op een peil van ongeveer 35%. 

Het geachte lid heeft nog op een belangriik punt gewezen, 
n1. de rede~kheid om den stClln, ili p. aan de Nederlandsche 
industrie wordt ."egoeven. door de Nederlandsche Regeerin" te 
laten betalen. Het zal het geachte college zeker bekend ziin, 
dat deze zaak reeds geruimen tijd de aandacht der Indische 
Regeering heeft, maar zooals bet vaak gaat als men een 
moeilijke kwestie .in behandeling neemt, zoo gaat het ook hier : 
in de eerste stadia vordert men vrij snel, maar later blijken 
allerlei weer,tandcn en moeiliikheden. zoodat zelfs hii volkomen 
bereidheid tot medewerking van de andere zijde de zaak niet 
tot stand komt met de snelheid en .intensitiviteit die men 
wel zou wenschen. 

Ik kan echrt.er ZC'l'g'cn. dat dE> Indisc.he Reg-eel'ille' ~ecn 
moment neze be]angdike kwestie loslaat en nog nltiid honnt, 
dat practisch tot een hehoorlijke re~('linJ! kfl !l wOI'(l l'n I!ekn_ 
men. Ik heb dt" kwestie zelf in eerste instfllltit" nif.'t 8fl nge
roerel, omdnt. ik mii er vroe~er al over l1eh nitl!elflten. pn 
bet spijt m\i werkelijk, dat ik er niets positieve l"s over kan 
zeggen. 'Vii l.iin in T11dië. laat ik het volkompn vrHllit ze!!'
gen, niet altijd tevreden met hetgeen Nederland voor ons 
doet, maar aan den anderen kant van den oceaRn is men 
lang niet altijd tevreden over wat Indië voor Nederland doet. 
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(Directeur va.n EcononUsche Zaken.) 
(De heel' S 0 e ]' 0 s 0 : Dat leidt tot. verder uitee ngaan!) 
Ik ga nu niet diep op deze zaak in, ik eonstateer slechts, 

dat hier sprake is van groeiverschijnselen, en van een nadere 
aaneensluitin g binnen het rijksverband, gelukkig niet, zooals 
het geachte lid meent, van een verder uiteengaan. Wij nemen 
den groei waar, alleen vordert zij langzamer dan enthon
siaste aanhangers van de idee, waaronder ook ik mij schaar, 
in den beginne hadden gehoopt. Groei is er echter zeer zeker. 

Mede aan het adres van den heer Van Helsdingen nog 
deze mededeeling, dat de Indische Regeerin g znl blijven aan
dacht sch-cnken aan deze zaak en zal trachten een goede 
regelin g te krijgen voor dit zeel' belangrijke punt. Dat wil 
niet zeggen, dat Nederland den gellCclen druk op zich moet 
nemen , doch dat getracht zal worden te bereiken, dat bet 
moederland den steun aan eigen industrie ook gedeeltelijk 
zelf zal verzorgen. 

Ik kom thans tot den heel' Soangkoepon. Nogmaals her
haal ik, dat van de bat iks en .greys maar ongeveer 1% nnar 
de buitengewest en gant. Ik bepaal mij hier nog tot de 
grootcrc havens, l\fakassar, Bclawal1, Padang, SiboIga en Tan
djong Karang en ik geloof, dat het gedeelte van die 1% 
dat uit S in gapore komt, ecn vrijwel verwaarloosbare hoeveel
heid vormt. Intusschen heb ik er niet het minste bezwaar 
tegen om de zaak te laten onderzoeken. Ik ga zelf binnen
kort naar de Oostkust en Tapanoeli en zal dan nagaan, of 
inderdaad de moeilijkheden worden gevoeld zooals de heer 
Soangkoepon die aanvoelt. Kunnen ze worden verholpen, 
dan zal ik de eerste ztin om t e trachten eraan t egemoet te 
komen. 

Overigens heeft het geachte lid zich ertoe bepaald desi
derata uit zijn eersten termijn te herhalen en men zal mij 
verschoonen van een herhaling 'van mijn antwoord. . 

De heer Prawoto beeft gezegd, en die opmerking is zeker 
niet onjuist, dat h.et niet kunnen afwentelen van den druk 
der contingenteeringen van producenten op consumenten een 
kwestie van tijd is, en dat ze bij een economische opleving 
w el za] geschieden. Als er eenm aal een economische opleving 
komt, dan hoop ik, dat het mogelijk zal zijn, de contin gen
t eeringen geleidelijk af te schaffen. W ellicht zal de situatie 
dan zóó zijn, dat tot die afschaffing niet aanstonds kan 
worden overgegaan, maar het is mogelijk, dat dan de con
snmentetl door een belangrijk vermeerderd inkomen dezen 
betrekkelijk geringen druk zullen kunnen dragen. Wat dit 
betreft houd ik mij vast aan de Hollandsche uitdrukking: 
Geen zorg-en vóór don ,tijd , of wel: Elke da g heeft genoeg 
aan deszelfs kwaad. 

Ik zal mijn adviseur voor de lijkwaden - JlCt is geen 
begrafenisondern emer , Mtinheer de Voorzitter, ik bedoel maal' 
den gene, die mij op dit gebied heeft geadviseerd - vragen , 
nader te informeeren. Er is hier een misverstand tusschen het 
geachte lid en mij. Ik JlCb niet gezegd, dat de kwaliteit van 
de l\iló\vaden anders is dan die van de gewone IJlatjo-batik; 
ik heb alleen gezegd, dat ze van een andere breedte zijn n.l. 
van 36 tot 38 inch voor de lijkwaden en van 42 inch voor de 
gewon e batikgl'cys j ik heb gezegd, dat de soorten van 38 
inch, die daarvoor worden gebruikt, niet geschikt zijn. D at 
zijn mijn gegevens j ik zal ze echter nog laton verifieercn. 

D e heer Prawoto heeft cr verder op gewezen, dat cr in 
Indië 20000 personen per da g sterven. Ik zou ook dat even 
moeten laten verifieeren. Ik geloof, dat Cr hier van een 

Handelingen. Zittingsjaar ]935-1936. 

(Voorzitter.) 
vergissing in becijfering sprake is, want ik kom tot een gebruik 
van lijkwaden van 3 á 4 millioen yards; die lijkwaden zijn 
niet in prijs gestegen, maar bovendien spelen zij in een hoe
veelheid van 110 à 115 millioen yards niet een belangrijke rol. 

Ik zeg den heer Kan dank voor zijn steun. Hij heeft in '-Un 
rede in tweeden termijn enkele punten, die ik naar voren had 
gebracht, nader geadstrueerd. Ik geloof dus niet, dat het 
noodig is daarop thans nader in te gaan. 

Den heer Van Helsdingen, die een betoog - dat ik voor 
een belangrijk gedeelte kan onderschrijven - heeft gehouden 
tegenover dat van den heer Soeroso, kan ik nog eens her
halen, dat het offer van de batikindustrie niet onbetee
kenend is. Het zou onjuist zijn, te ontkennen, dat de steun, 
aan Nederland verleend door de Indische batikindustrie, wel 
degelijk beteekenis heeft, Ik zal niet zeggen, dat dit een zware 
druk beteekent., m,aar het is wel degelijk een voelbare druk. 
Als de heer Van Helsdingen zegt, dat dit ter kennis moet 
komen van Nederland, kan ik hem mededeelen, dat dit reeds 
is geschied, en dat de Indische Regeering niet zal nalaten 
erop te wijzen, dat aan Nederland met deze contingenteering 
als geheel een belangrijke dienst is bewezen. Wij presenteeren 
geen rekening, wij vestigen alleen beleefd de aandacht op 
hetgeen el' wordt gedaan. Het is zeel' moeilijk zulk een zaak 
schriftelijk, telegrafisch of telefonisch te behandelen; aan de 
suggestie van het geachte lid zal de Regeering stellig haar 
aandacht schenken. Het is echter moeilijk degenen, die in 
Indië in deze zaken zijn ingewerkt, gedurende een eenigszins 
langeren tijd te missen, hoe belangrijk de zaak waar het om 
gaat, inderdaad ook is. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb hiermede de sprekers in 
tweeden termijn beantwoord en ik hoop degenen, die niet 
v6ór het voorstel mochten zijn, te hebben overtuigd van de 
wenschelijkheid, den maatregel te aauvaarden. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in tweeden 
termijn van dit ontwerp beëindigd. Het lijkt mij, dat hier
mede kan worden volstaan. Mocht echter een van de leden 
in derden termijn het woo rd wenschen te voeren, dan heb 
ik hiertegen geen bezwaar, gezien het feit, dat er geen 
schriftelijke voorbereiding heeft plaats gehad. 

Indien niemand meer het woord verlangt, kan thans tot 
stemming worden overgegaan. 

De ontwerp-m'donnantie wordt in stemming gebracht cn 
aangenomen met 9 stemmen vóór en 6 stemmen tegen. 

V Ó Ó I' stemmen de heeren : Verboom, De Hoog, Van Hels
dingen, 'Veycr, Kan, Sosrohadikoesoemo, n oep, Kerstens en 
de Voorzitter. 

T e g e 11 stemmen de heeren: Soallgkoepoll , 80e1'080, 
Prawoto, Ratu Langie, Soetardjo en Thaml'in. 

De Voorzitter. Ik deel de vergadering mede, dat voor
ZODver thans te overzien valt, de volg~l1de week geen ver
gaderin g zal worden gehouden. Ecn definitief bericht 
daaromtrent zal nader uitgaan. 

De vergadering wordt te 12.25 uur n.m. gesloten. 
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6de VERGADERING, 

Ver g a der i n g van D i 11 S dag 12 Nov e m b e r 1935. 

(Bijeemoepingsuur : 8.30 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Mededeel ing van den Voorzitter 
betr. aanwijzing van Ir. E. D. Wermuth als lid van het Col
lege van Gedelegeerden. - Nadere aanvulling van de or
dOnllantie op de personeele belasting (Ond. 27). - Motie
Soetardjo c.s. betr. financieele positie d istrictshoofden. (Ond. 
27 - st. 7). - Herziening strafbepalingen in de slacht
belasting-ordonnanties (Ond. 49). - Wijziging ordonnantie 
motorvoertuigenbelasting 1934 (Ond. :SOl . - Uitkeering van 
vennootschapsbelasting aan het deelgerechtigde gebiedsdeel 
(Ond. :S7 ). 

Voorzitter : de heer Mr. W . H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 13 leden, te weten: 

de lleeren Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kcrstens, Pra
wotosoemodilogo, Ratu Langie, Roep, Soangkoepon, Soetal"
djo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin en Verboom. 

Regeeringsgemachtigde: de heer Maris. 

De Voorzitter : Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. ICabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 28, 

29, 31 en 31 October en van 4 November 1935, Nos. 12, 6, 
11, 16 en 7 ter aanbieding van 
a. een ontwerp-ordonnantie betreffende de aanstelling van 

personeel bij den Volksraad op 80% van de H. B. B. L.
bezoldiging (Ond. 77 ) ; 

b. drie ontwerp-ordonnanties tot regeling van de publiek
rechtelijke gevolgen van de opheffing van de regent
schappen Karanganjar, Batang en Poerwokerto en de 
voeging van het gebied daarvan onderscheidenlijk bij ct . 
regentschappen Keboemen, Pekalongan en Banjoema, 
(Ond. 78); 

c. een ontwerp-ordonnantie houdende wijziging van artikel 
53 van het wetboek van strafrecht (Ond. 79); 

d. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de lUesordon
nantie gemeenteraden (Ond. 80); 

e. een ontwerp·ordolluantie tot wijziging en aanvulling van 
de crisisvoorziening over het loopende verpondingstijdvak 
(Ond. 8 1) . 

De stukken zijn gedrukt. 

2. Kablnetsbrieven van QEIl Gouverneur-Generaal van 30 
en 31 October 1935 Nos. 1 en 15 en van 1 November 1935 
Kos. 9 en 11 houdende mededeeling, dat zijn vastgesteld : 
a. ue ordonnantie tot tijdelijke beperking van den invoer 

van ongebleekte katoenen stoffen (Ond. 73); 
b. de ordonnantie van nadere wijziging en aanvulling van 

de bepalingen betreffende het verleenen van licentiën tot 
het houden of doen houden van hazardspelen in voor het 
publiek opengestelde localen (OneI. :'13 ); 

o. de ordonnanti e ter bekrachtiging van eenige Ieenings
besluiten van den provincialen raad van Oost-Java (Ond. 
4 8) ; 

d. de ordonnantie tot bestendiging van de in Staatsblad 1933 
No. 128 aangebrachte wijziging in de regeling betreffende 

de toekenning van vacatiegeld uit de geldmiddelen van 
Nederlandsch-Indië aan leden van in Nederland ingestelde 
commissiën (Ond. 1:S). 

3. Brief van den eersten Gouvernements Secretaris van 
30 October 1935 No. 2585/AfB ter aanbieding van een ontwerp 
van Wet tot voorbehoud der bevoegdheid tot het nemen van 
nadere maatregelen ter bevordering van de internationale 
samenwerking tot het voorkomen of beëindiging van de 
vijandelijkheden, zooals dit bij de Tweede Kamer is aan
hangig gemaakt, onder mededceling dat door den bij de tot
standkoming van deze wet geboden spoed het onmogelijk 
is geweest den Volksraad in de gelegenheid te stellen over 
het ontwerp van raad te dienen. 

4. Dienstnota van de Algemeene secretarie van 5 Novem
ber 1935 No. 2444/D ter aanbieding van een exemplaar van 
"Het onderwijs in het jaar negentien honderd vier en dertig", 

5. Besluit van den Gou vemeur-Generaal van 23 October 
1935 No. 23 waarbij is bepaald, dat het gedeelte van de 
vergoeding, geheven voor de uitvoervergunningen voor 
kapok, hetwelk ter beschikking van de Kapok Centrale zal 
worden gesteld voor het jaar 1935 bedraagt f 0.335 per uit
gevoerde 100 kg kapok, netto gewicht. 

6. Als voren van 28 October 1935 No. 21 houdende ont
heffing van Mr. H. J. Spit van zijn functie van lid tevens 
voorzitter V~lIl de kiesrecht-commissie, en benoeming in zijn 
plaats van Ml'. W. H. van Helsdingen. 

7. Als voren van 29 October 1935 No. 20, tot interneering 
van Oerip. 

8. Als voren van 31 October 1935 No. 6 waarbij is 
bepaald, dat in het Staatsblad van Nederlandseh-Indië zal 
worden afgekondigd de wet van 26 October 1935, bepalende 
voorbehoud der bevoegdheid tot het nemen van nadere maat
regelen ter bevordering van de internationale samenwerking 
tot het voorkomen of beëindigen van vijandelijkheden. 

9. Als voren van 5 November 1935 No. 16 bepalende, dat 
de ordonnantie van 14 September 1934 hond,ende nieuwe 
regeling van de wisselbrieven en orderbriefjes, en daarmede 
samenhangende voorschriften in werking treedt met ingang 
van 1 Januari 1936. 

10. Als voren van 6 November 1935 No. 24 waarbij is 
bepaald, dat met ingang van een dag in de maand November 
1935 voor den duur van de afwezigheid met buitenlandsch 
verlof van L. G. C. A. van der Hoek, Gouverneur van West
Java, wordt belast met de functiën van dit ambt F. A. E. 
Drossaers. 

11. Als voren van 7 November 1935 No. 2 houdende 
machtiging, kracht~ns art. 105 I. S., aan den directeur van 
Verkeer en Waterstaat om te beschikken over de bij de 5de 
aanVl111ende begrooting betreffende Afd. VII der begrooting 
voor 1935 uitgetrokken fondsen voor uitbreiding en verbe
tering van vliegvelden te Soerabaja, Pakan Baroe en :!.fedan. 

De sub 2 tot en met 11 genoemde stukken worden ter 
inzage gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden : 
1. Besluiten van den Directeur van Binnenlandsch Be

stuur ter nitvoering van maatregelen betrekking llebbende 
op de bevolkingsrubber-restrictie. 

2. Brief van de Particuliere Landerijen Vereeni ging vnn 
29 October 1935 ter aanbieding van een. nota houdende be
zwaren tegen de gedachte wijze van aankoop van particu
liere landerijen door de vanwege de Regeering op te richten 
N. V. 

3. Besluit van den Regentschapsraad van Koetoardjo van 
16 October 1935 No. 130/D waarbij is bepaald, geen adhaesie 
te betuigen aan de motie van het Comité ter tegen gang van de 
opheffing van het regentschap Karanganjar. 

4. Adhaesiebetuigingen van regentschapsraden. 
5. Brief van den Raad van Beheer van de Kon inkHjke 
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Ingekomcn stukkeI!. - Mededceling van den Voorzitter betr. aamviizing van Ir. E. D. Wermuth als lid van het 
Coll ege van Gedelegeerden. - Nadere aan vulling van de ordonnantie op de personeele ibelasting (Ond . 27) . 

(Voorzitter , Macis, Regeeringsgemachtigde.) 
vcrccniging Koloniaal Insti tuut van 2 October 1935 tel' aan
bieding van een exemplaar van de brochure "Wording, 
'''cl'kin g en 'rockomst n

. 

6. Afschrift- rekest van h P arren en A. H . van den Broek 
aftn den Gouverneur-Generaal betref fe nde de positie van 
Controleurs 1ste klas bij den P . T. T. dienst. 

7. Brief van Laode Abdocrahman, gedagteckend BaDc-Baoe 
'9 September 1935, betreffende de inbeslagname van zijn prauw. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter sccretarie vau den 
Volksraad. 

De Voorzitter : Ik deel co nform art. 21 der Gedelegeer
den-Kiesverordening mede, dat doo l' mij krachtens art. 20 

<del' Gcdelcgecl'dcn-kiesycrol'dening ter voorziening in de tus
schcntijdsche va ca ture, onts taa n doo r het ontslag nemen als 
lid van het Coll ege van Gedelegeerden v an den Volksraad 
van d en hee r Mr. P. A. Blaauw, aan d e mand van de candi
datenlijst volgnummer 3 met ingang VRn 31 October is 
a a n ge w eze n als lid v a n h e t Coll ege van 
(: e d e 1 c g ee r cl e 11 , h et 1 i cl van cl e n Vo l k s l' ft a d, 
d e h e e r Ir. E. D. W c r m u t h. 

.. .:\ a n d eo l' cl c is cl e h e r vat tin g cl e r b e h a 11 -

d e lin g van d e o nt we rp-ordonnantie to t 
nad e r e a a nvulli ng va n d e o rdonnanti e o p 
·d e p e r s 0 n ee l e b e I a s t i n g (S t a a t s b I a d 1908 
No. 13) . (0 n d. 27.) 

Het woord is aan den Regeeringsgc.maehtigde voor het 
uitspreken van het rcgeeringsantwoord in eersten termijn. 

De heel' Macis, Regeerill gsgemachti gde : Mijnheer de Voor
:zitter ! Tel' beantwoording van de redevoeringen, door 
'Onderscheidene leden van het geachte coliege in haal' viifde 
vergadering van dit zittingsjaar gehouden naaI' aanleiding 
va n onderwerp No. 27, zon de Regeer ing gaarne aliereerst 

'een enkel woord over de gesch.iedenis van het ontstaan van 
het ontwerp willen zeggen; het is begrijpelijk, dat deze ge
sell.iedenis in de beknoptheid van de schriftelijke behandeling 
niet overduidelijk tot u itdrukkin g is kunllen komen. Vervol
gens zal iets meel' uitvoerig moeten worden st il gestaan bij 
het amendemen t, op het ontwerp ingediend en de f ei ten en 
argumenten, welke zich daaromheen weven. En tenslotte zal 
ook getracht moeten worden recht te doen 'aan de opvattingen 
vall de heeren Soangkoepon en Soeroso, die bij dit ontwerp 
'een bij zonder standpunt innemen. 

Het ,simpele, eenvoudi ge ontwerp, dat thans voorligt heeft 
~I e strekki ng om wettelijken vorm te geven aan een gedeelte, 
een onbeduidend gedeelte van de bezoldig ingsregelingen, die 
met 1 April 1934 werden ingevoerd. Het werd destijds nood
.:zakelijk geool'deeld om aan een zeel' beperkte eategol'Îe van 
hoofdambtenaren eene vengoeding te geven voor te maken 

.(.unbtskosten, niet 'als een extra-bevoorrechtin g, maal' als 
onderdeel van hun positieregeling, di e overigens met belang
rijk verlies \'an inkomsten gepaard ging. Het 'bleek toen de 
voo r het Land 111eest voordceli ge weg om een deel dezer kos
t en te vengoeden in _ d en vorm van vrijstelling van de ·be
talin g van hui shuur of Jmishuurvergoeding en vrijdom van 
:pcrsoncele belast in g naar den grondslag huurwaarde van hun 
w oning. De vrij stelling van huishuur is geregeld in de Bur
gerlijke Woningregeling 1934. Voor de regeling van het 
meest onbeduidende punt, hetwelk in belang slechts het 1/20 
deel van den vrijdom van huishuur uitma akt, moest d e me
dewerking van den Volks l'aad worden in geroepen, aangezien 
het hi er een aanvulling van eone algemeene verordening be
t rof. In de regeling van dit punt ol1tstond vertraging. :l\faar 
t hans wordt zij bij dit ontwerp voorgesteld. 

H et ontstaa n van het voornemen daartoe valt dus samen 
met de voo rgeschiedenis van de bezoldig ingsregel ing. Los 
d a"'van is het ondenkbaar. Hiermede wordt de onverbrekelijke 
~nmell.'han g met die bezoldig ingsregeling aan geduid en wordt 
het relatief onbeduidend karakter van het ontwerp in het licht 

(Macis, Regeeringsgemachtïgde. ) 
gesteld, als een kleine aanvulling tot de ,regeling van de 
geheele materie. 

Tot zoo vcr de geschiedenis van het ontstaan van dit voorstel. 
De ·heeren Prawoto en de medeonderteekenaars van het 

amendemen t maken van deze gelegenheid gebruik om voor te 
stellen een gelijke vrijstelling "an belasting toe te kennen 
aan de districtshoofden. Uit het gedelegeerdenverslag viel op 
te maken, dat zij hun verlangens vooral baseerden op de 
finaneieele posit ie dezer ambtenaren, welke zij door de H.B. 
B.L. 1934 in ernstige mate geschokt achten. 

Bij d e mondelinge toelichting van het amendement evenwel 
heef t deze grondslag moeten plaats maken VOor de argumen
tcering, dat de wedana 's een gedeelte van hun woning en erf 
n.1. de pendoppo en het voorerf bijna doorloopend moeten 
missen tengevolge van de aanspraken, welke de dienst op deze 
gedeelten legt 

"Het gezin van de wedana 's is dus zeer beperkt in de 
vrije uitoefening van zijn huisrechten op de kawedanan '" 

aldus het geachte lid Prawoto. ' 
Bij dit betoog hebben andere geachte leden zich aangeslo

ten, t.w. allereerst de heer Roep, die voorj!'esteld heeft in 
het amendement 'niet te spreken van IIwedana 's 11 doch van 
"districtshoofden", teneiude ook de in rang en st~n.d met de 
wedana 's op gelijke hoogte staande f unctionarissen op de Bui
tengewesten in den vrijdom van belasting te betrekken ; de 
voorstellers van het amendement hebben deze redactiewijziging 
overgenomen. Voorts voegde zich bij de voorstauders van 
deze aanvulling .oP het ontwerp de heer Van Helsdingen, die 
zelfs de vr~stel1l1lg zoo noodlg zou willen uitgebreid zien tot 
de assistent-wedana 's, voorzooveel de bedoelde ambtenaren 
een dienstwoning hebben. 

Uit een en ander blijkt, dat het amendement een geheel 
ander karakter heeft dan het voorstel. Bij het ontwerp zit 
het doel voor om een ouderdeel van de positieregeling van 
de betrokken hoofdambtenaren vast te leggen zooals zij van 
den beginne af werd gedacht, het amendement bedoelt de 
pOSiti e van een bepaalde groep te wijzigen, te verbetel'en. 

Thans zou de Regeerin g gaarne eenige opmerkin gen ma ken 
omtrent de omlijst ing van f eiten en argumenten, waarin het 
amendement verkeert. 

Bij den opzet der H. B. B. L. 1934 heeft uitd l'llkkelijk de 
bedoellllg voorgezeten, om het instituut van toekenning van 
ambtstoelagen of andere voorde el en tot het uiterste te 
beperken. In het eindverslag van de Commissie voor de 
Salarisherzienin g is opgemerkt, dat het, in het bijzonder nu 
de tijdsomstandigheden dwingen tot een zoo sober mogelijk 
opgezette salarisregelin g, onjuist moet worden geacht om door 
ambtskostenvergoeding bepaalde salarissen te verhoogen, 
zooa ls b. v. bij de invoerÎll g der B. B. L. ,geschiedde. Naar het 
oOl'd cel van de Sal arisherzieningscommissio 7.IÛ U do vergoedin g 
van ambtskosten in hoofdzaa k beperkt moeten blijven t ot 
een teg-emoetkomin g in den vorm van vrije wonino' aan de 
hooge l'e autoriteiten. C 

Verder zouden d an de toela gell in d en bestaanden vorm 
beperkt kunnen worden tot enkele hoofdambtenaren, voor wie 
de noodzakelijkheid voor toekenning van een tegemoetkOming 
111 verband met hun representatieve verplichtingen sterk in 'het 
oog springt. In artikel 14 der H . B. B. L. zijn dan ook slechts 
ambtstoelagen vastgesteld voor enkele Gouverneurs 1), terwijl 
alle overi ge ambtsbeklecders, die onder vigucur der B . B. L. 
1925/1931 zoodanige vergoedin gen genoten (vgl. bijlage e der 
B. B. L .) daarvan thans zijn verstoken. 

In artikel 15 lid (1 ) van de Burgerlijke Woningregeling 
(Staatsblad 1934 No. 147) is voorts bepaald, dat yrijstelLing 
van de betaling von huishuur 2) genieten de gouverneurs, 

] ) Niet de provinciale gouverneurs. 
2) In het tweede lid van artikel ] 5 is bepaald, dat nan de bestuur· 

voerende assistent·res identen, die een bij uitstek groote woning moeten 
betrek~e n, welke voor hen bijzondere lasten medebrengt, een bepaalde 
reduct ie op de door hen verschuldigde huur verleend kan worden. 
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Nadere aanvulling van de ordonnantie op de personeele belasting (Ond. 27) . 

(Maris, Regeeringsgemachtigde.) 
bestuurvoerende residenten en de regenten. Daarbij is er van 
den aanvang af mede rekening gehouden, dM evengenoemde 
autoriteiten ook vrijstelling van personeele belasting zouden 
genieten naar den grondslag van de huurwaarde. 

Onder vigueur d cr B. B. L. genoten van de Inlandsche 
Bestuursambtcnaren slechts die op Java en Madoera een kleine 
ambtstoelage, terwijl de districtshoofden in de Buitengewesten 
geenerlei toelagè genoten. 

De Regeering was van meening, dat bij de relatieve positie. 
verbetering van de Inlandsche bestuursambtenaren in de 
H. B. B. L. geen aanleiding bestond voor handhaving van de 
kleine ambtstoelagen van patihs en districtshoofden op J ava 
en Madoera, terwijl uiteraard geen t ermen werden gevonden 
om de toelagen te ,geven, waar zij tevoren niet worden geno
ten. 

I n dit verband moge worden opgemerkt, dat de patih van 
f 525 - f 675 (B. B. L.) is teruggebracht op f 500 - f 600 
(H. B. B. L.), een aebteruitgung dus van ongeveer 11 procent, 

·wat het eindsalaris aangaat, t erwijl het beginsalaris in nog 
mindere mate is verlaagd (nog geen 5%) . 

Het districtshoofd op Java en Madoera is van f 325 -
f 525 (B. B. L.) t eruggevallen op f 280 - f 420 (H. B. B. L. ), 
een achteruitgang van precies 20% in eindsalaris, in begin· 
salaris ongeveer 14%. 

Ook in de salarieerin g der overige lnlandsche bestuurs· 
ambtenaren komt hun relatief hoo ge waardeering in de 
H. B . B. L. duidelijk tot uiting. 

Inderdaad is het zoo, dat wanneer een zekere mate van 
financieelen achteruitgang de norm zou moeten zijn voor 
de toekenning van vrijdom van personeele belasting, reeksen 
van ambtenarengroepen den wedana 's naar die gelukkige 
toekomst zouden voorgaan. 

Bij de monde1in~e verdedigin~ werd gesproken over de 
beperking van de huisrechten van de wedana 's op de pendoppo 
en het voorerf en het kan wel niet anders, of het College 
moet den jndruk hebben gekregen, dat voor den dienst bijna 
doorloopend wordt beschikt over ruimten, welke een onderdeel 
uitmaken van de woningen del' clistrjctshoofden, en dat alles 
terwijl deze ambtenaren over bedoelde gedeelten nog huur 
moeten betalen ook. Doch in werkelijkheid is de sitnatie een 
geheel andere. Bij de bepaling van de aan deze ambtenaren 
op grond van de Burgerlijke Woningregeling 1934 in rekening 
te brengen maxlmum huur worden de pendoppo en het voorerf 
steeds beschouwd als te vallen buiten de voor woning bestemdr 
gedeelten van gebouw en erf. Dit geldt ook voor het op de 
meeste erven voorkomende pavHjoen, dat als kantoor wordt 
benut. Bij de berekening van de huur, door de wedana 's 
te betalen, worden derhalve deze ruimten buiten beschouwing 
gelaten en, waar in het algemeen de personeele belasting voor 
deze ambtenaren wordt berekeud over de door hen te betalen 
huishuurvergoecling, worden de pendoppo en het voorerf ook 
niet in de heffing betrokken. 

Ik heb hier een paar plattegronden van wednna-wonin gen 
bij mij, Mijnheer de Voorzitter - waarop duidelijk is aan· 
gegeven, welk deel van deze gebouwen voor den dienst in 
beslag is genomen. Ik moge het nogmaals zeggen, Mijnheer 
de Voorzitter, deze gedeelten komen voor de berekening van 
huishuur of personeele belasting uiet in aanmerking. Het 
komt voor, dat de wedana een kamer van zijn woonhuis moet 
gebruiken- als kantoor, in de diensturen dus, omdat er voor 
hem en zijn personeel in het kantoorpaviljoen niet voldoende 
ruimte is ; ook daarmede wordt bii de bepaling van de buis· 
huurvergoeding rekening gehouden, door aftrek van een 
zeker percentage van de t e betalen huur. Ook in dit geval 
wordt de personeele belasting slechts geheven van het voor 
de werkelijke woonruimte betaalde bedrag aan huur. 

De woningen der districtshoofden op de buitengewesten 
hebben geen pendoppo, doch ook daar is voor dien ambo 
tenaar in het algemeen een afzonderlijk kantoor beschikbaar. 
Verder gelden de voorschriften omtrent huurverminderin g. 

welke ik zoo juist aanhaalde, uiteraard ook voor deze func
tionarissen. 

Ik geloof, dat ook deze kwestie hiermede wel een een igs. 
zins ander aspect krij gt dan bij aanvankelijke beschonwing 
leek. 

Het 'geval van Koetoa rdjo, waarvan de heer Prawoto nog 
melding maakte, waarin de wednna werd genoopt de vroe
gere regentswonin,g te betrekken is een uitzonderlijk op zich 
zelf staand geval. Een geval derhalve, waarop alleen reeds 
om clie reden geen algemeen geldende ·maatregelen kunnen 
gebouwd worden. Zij zijn slecbts .geschikt voor een bijzon. 
dere op zich zelf staande beslissing, indieu deze noodzake
lijk is. 

De beteekenis van het amendement als tegemoetkom ing 
voor de districtshoofden moet overigens niet overdreven 
worden. De personeele belasting naar den ,grondslag huur
waarde van d e districtshoofden zal gemiddeld ongeveer f 16 
à f 18 bedragen en dat wel te verstaan per jaar en voor 
ambtenaren wier minimumbezoldiging meel' dan .f 3000 per 
jaar Ibedraagt. De kosten zullen ongeveer f 8000 à f 9 000 
bedragen. 

De Regeering meent met het vorenstaande te ,hebben aan· 
getoond, dat geen der aangevoerde argumenten het inged ien
de amendement kan schragen, en voorts ook de relatieve 
onbeduidendheid als individueelc verbetering voor de we
dana t e hebben bewezen. 

Maar ook los daarvan heeft de Regeeriu g de meest ernstige 
bezwaren om aldus incidenteel op breede schaal de vergoe
clingen voor ambtskasten weer binnen te halen, die kort 
geleden nagenoeg geheel werden uitgebannen. Zooals reeds 
uitvoerig werd uiteengezet is het punt del' ambtstoelagen 
door de bezoldi gingscommissie diepgaand onderzocht. Zij 
'werden voor de districtshoofden onnoodig geacht. De be
staande kleine toelagen werden zelfs afgeschaft. Er is gee
nerlei aanleicling om de acten van dit onderzoek, dat zoo kort 
geleden werd gesloteu, te heropenen en stellig niet naar aan
leiding van dit ontwerp, dat slechts uitvoering bedoelt te 
zijn. Tot zoover over het amendement. 

De heeren Soangkoepon en Soc.roso nemen ten aanzien van 
dit ontwerp een afzonderlijke plaats in. Zij zijn principieel 
tegenstanders. Zelfs heeft de heer Soeroso, nog voor het 
regeeringsantwoord te hebben aa ngehoord, verklaard tegeu 
te zullen stemmen. 

De Regeering heeft groote waardeering voor het streven 
dezer geachte leden om ook bij dit onderwerp de niterste 
soberheid te betrachten, doch verder gaat de overeenstem· 
ming met deze sprekers niet. 

De heer Soangkoepon overdrijft de beteekenis van het 
ontwerp wel ernstig door te stell en, dat dit ontwerp aan 
de betrokken hoofdambtenaren het genot van vrije wonin g 
bedoelt te geven. Neen, het ontwerp geeft slechts vrijdom 
van personeele belastin g 118ar één grondslag, hetgeen in 
waarde slechts 1/20 deel van het genot van vrije wo ning 
bedraagt. 

(De heer Soa n g koe p on: Maar zij hadden, behalve 
vrijstelling van personeele belasting, toch al eerder het genot 
van een vrije woning.) 

De heer Soangkoepon heeft volgens het stenografische ver· 
slag gezegd, dat het ontwerp aan deze hoofdambtenaren ver· 
zekerde: a, het genot van een vrije woning en b vrijstellin g 
van personeele ·belasting. Nu kan het zijn - en ik wil dat 
gaarne aannemen - dat de heel' Soangkoepon het anders 
bedoeld heeft, maar gezegd heeft hij het niet en hij heeft 
evenmin zijn stenogram op dit punt .gccol' l'igeerd'. 

Vr.i,je woning genoten zij inderdaad reeds lang op grond 
vall de Burgerlijke Woningregeling. Bovendiell geeft de 
Regeerjng hun niet terug, ook niet langs anderen weg, wat 
hUil ontnomen werd. Ook deze ambtenaren zijn wel verre 
van in inkomen te zijn vooruitgegaan, gelijk de heer Soang-
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Nadere aanyulling van de ordonnantie op de personeele belasting (Ond. 27). 

(Maris, Regeeringsgemachtigde, Prawoto.) 
koepon blijkbaar veronderstelt, in inkomsten belangrijk 
achteruitgegaan. En deze dingen zijn alle in het openbaar 
en niet in een hoek geschied. 

De hee l' 80e1'080 is ook van meening, dat door de vr:ijdom 
vall personeeIe belasting het salaris der hier bedoelde ambte-
1U1I'cn als het ware weel' op het peil wordt gebracht, waarop 
het onder de B. B. L. stond. 

"T anncer men in aanmerking neemt, dat de personeele belas
ting naar den grondslag huurwaarde van een resident in den 
regel I\vc l ni et meer dan f 90 per jaar, niet per maand, zal 
bedragen, dan blijkt hi eruit wel het ongegronde van deze 
meening. 

Waar aan de redencering van ~eide heet·en aldus de basis 
ont zi nkt, ma g 'worden verwacht, dat zij nu hun bezwaar ook 
zullen laten varen. 

De heel· Prawoto : Mijnheer de Voorzitter! De geachte 
R(lgccringsgcm8chtigde heeft erop gewezen, dat de toeken
ning yan vrijdom van pCl'son eele belasting aan de drie 
g'l'oC'pcn \"/ln hoofdambtenaren, nl. de ·gouVrl'l1eU1'S, de 
bestnurvoerende residenten en de regenten, te danken is aan 
de ]'C'g'eling VI1 11 de H . R. B. l~. omdat da,lI'bij de ambtstoclage 
van deze hoofdambtenaren tot het minirnale werd beperkt. 
Ik zou er echter den geachten Regeeringsgemachtigde op 
willen wijzen, dat uit de H. B. B. L. of welke andere stukken 
ook, niet met .tclligheid kan worden afgeleid, dat vl"ijstelling 
YIlI1 personeele belasting voor het bewonen van dienstwonin
gen dool' de gouverneurs, besturende residenten en regenten 
kan worden verleend. Ik weet niet in hoeverre de argumen
ten, dool' den Regeeringsgemachtigd e :ulngcvoel'd juist zijn, 
omdat de Regeeringsgema chtigde niet dieper op de zaak is 
ingegaan. Wat betreft het argument van de billijkheid van 
de afschaffing van de ambtstoelage aan de patihs en de 
wcdaml 's zeide de Rcgeeringsgemachtigde, dat het begin
salaris va n den wedana bij de H. B. B. L. is t eruggebracht 
van f 325 t.ot f '280, d.i. dus een verminderin g vnn 14% j 
het cindsala ris voor di e g]'OCp is tcruggeloopen va n f 525 
tot f 420, dn~ een teruggang V<.1I1 20% . 

'Vanncer wU nu de salarissen \"an de gouverneurs, bC'stn
rende residenten en regenten nagaan, dan zien wij , dat de 
gOIl\'erneurs volgens de B. B. L. een salal·js ontvingen van 
f 2000 en volgens de H. B .B. L. f 1800, zoodat zij slechts 
10% jn salaris zijn achteruitgegaan; die van de residenten 
zijn tcrugbraeht van f 1 350 tot f 1200, d.i. dus een achter
uitga ng van 8% en die van de regenten van f 1350 tot 
f 1150 d.i. een achteruitgang dus van 9%. 

Beha"·c dit, Mijnheer de Voorzitter, moet men bij de salarissen 
"an deze hooCdambtcnal'cn nog de vrijstelling van huishuur 
in aanmerking nemen zoodat deze hoofdambtenaren relatief 
in hun inkomen vooruit zijn gegaan door de regeling van 
ue H. B. B. L. en feitelijk veel meer ontvangen clan toen 
ze nog gesalarieerd werden onder vigueur van de B. B. L., 
omdat ze voorheen ook huishuur moesten betalen voor de 
door hen bewoonde dienstwon ingen. 

Mijnheer de Voorzitter! De geachte Regeeringsgemaehtigde 
noemde de verlichting der lasten a1s gevolg van de eventueele 
vrijstelling der districtshoofden van de personeele belasting 
onbeduidend, maar juist omdat de distrjctshoofden 20% van 
hun inkomen moesten missen, zou ik een verlichting van hun 
lasten, hoe gering ook, toch zeer apprccieeren. 

Verder heeft de geachte lkgeeringsgemaehtigde gezegd dat 
de pendoppo niet nitsluitend en doorloopend voor de uit
oefening van den dienst gebruikt wordt. Maar Mijnheer de 
Voorzitter, de pendoppo is te allen tijde voor den dienst 
beschikbaar. Slechts zelden wordt particulier bezoek van den 
wedana daar door hem ontvangen. 

(De heer Van H e l sdi n gen: 111aar dat is toch al 
bij de lberel{enillg van de huur in aanmerking genom en. ) 

Inderdaad is de pendoppo bij de berekening van den huur 
van de kawcc1anan vl'ijgesteld maar ik heb in eersten tenn.ijn 

Handelingen. Zittingsjaar 1935- 1936. 

(Prawoto.) 
reeds -betoogd, dat het gebruiken van de pendoppo die di~ht 
aan de parti culiere woning grenst de vrije uitoefening van 
de hunrrechten belemmert, omdat, wanneer in de pendoppo een 
vergadering wordt gehouden, het geheele gebouw zoo goed · als 
ontruimd moet worden. En van de rest der woning word t in 
de praet.ijk nog een gedeelte in beslag genomen voor em1 tafel 
met drink- en eetwaren, ingericht om den ambtena ]'cll , die 
voor hun dienst in de pendoppo bijeen zijn, het verblijf te 
veraangenamen. Dikwijls worden in de pendoppo nog andere 
vergaderingen gehouden. Ik blijf dan ook van meening dat 
de huurrechten van de districtshoofden gesehaael worden en 
zou daarom den geachten Regeeringsgamachtigde alsnog willen 
verzoeken, ook aan de districtshoofden vrijdom van persollrele 
belasting VOOr de bewoning v.an hUil dienstwoning toe te 
kennen. 

Voordat ik de verschillende sprekers ovcr het amenden\cnt 
beantwool-d, zou ik den heeren Roep, Van Helsdingen en Soe
tarcljo dank willen zeggen voor -den steun, dien ze natl mijn 
amendetl1ent hebben gegeven, en kom vervolgens 10t de be
antwoording van de door ons geacht medelid, den hecr 
Soangkoepon geopperde bezwaren. In zijn betoog h eef~ mijn 
geacht medelid een onlogische gevolgtrekking gemaakt op de 
door hem vooropgestelde stelling. Als ik even uit zijn rede 
een eitaa.t mag aanhalen, dan zegt hij op pagina 70 van het 
stenografische verslag: 

"Na de invoering van Je H. B. B. L. 1934 werden zelfs 
landsdienaren, die te voren niet verplicht waren een 
ambtswoning' te lbctrekken, aangewezen om lanclswonin gen 
te huren tegen een bepaald percentage van hun bezol
diging. Niettegenstaande deze landsdienaren particuliere 
woningen tegen zeer verlaRgden huur kunnen verkrijgcn, 
moeten zij toch tegen wil en da nk de lanrlswoningen 
huren". 

1\1,jnhecr de Yoorzitter! 1\1en 'zou zeggen, dM, wanneer men 
deze bewering uit, het logisch is, erop aan te dringen, dat 
ook deze am.btenaren wel een compensatie "crdienen 'ioor het 
feit dat zij, anders dan andere landsdienaren, verplicht wor
elen "tegen wil en dank" - dit zijn de eigen "voorden van den 
heel' Soangkoepon, - een duurdere landswoning te betrekken. 

Doeh 1fijnheel' de Voorzittel', flan die ovel'\veging koppelt 
de heel' Soangkoepon een onlogische slotconc lusie vast, n.1. 

"Dit verplicht huren van landswonin gen acht ik wel 
logisch, omdat ik ook van oordeel ben, dat elke lands
dienaar in de allereerste plaats moet medewerken om 
de lasten va n het Gouvernement te verlichten." 

'V81111ee1' de heer Soaugkoepon consequcnt wil Z\ln ...... 
(De heer S 0" n g koe pon: Ik ben altijd eonsequenl.) 
...... dan moet hU een vooT'stel bij de Regeel'ing indienen 

om de oVC'l'ige landsdiena ren, bijv. de scha tk istambtenul'en, 
e.a., eveneens, te vC' l'plichten in de vele O'ngebl'uikte lpp g'Cl 

landswOlün gen te trekken. Hi e]' op Bata vÎn stcWIl nog vele 
appartementen in het oude gebouw van hct Koningspleinhotel 
leeg. Ik kan voorts een gehee]e reeks Ieeg-e landsgebouwen 
opnoemen in Midden-Java en misschien wil de heer Soang
koepon een initiatief-voorstel aan de Regeerin g doen om de 
overige landsdienaren te verplichten die gebouwen te huren; 
immers, de heer Soangkoepon zegt wool"Clelijk: 

"Dit verplicht huren van landsgebouwen acht ik wel 
lo!!"iseh, omdat ik ook van oordeel ben, dat elke lunds
di enaar in de all ereerste plaats moet medewerken om 
de lasten van het Gouvernement te ve l'lichten ," 

De heer SOel'oso heeft 111 et ons amendement in bespl'cldng 
genomen, doch is tegen het geheele ontwerp, met andere 
woorden dus ook tegen den nasleep, bel ichaamd iu ons amen
dement. Ik hoop, dat de argumenten van den geacht en Re
geeringsgemachtigde ter weerlegging van zijn betoog \'001' 

hem 7A)0 steekhoudend zijn, dat hij thans vóór het ontwerp 
en dus ook vóór ons amendement zal stemmcn . 

De heer Kan is ingegaan op de mededeeling vun den 
geachten RegeeriIlgsgemaehtigde, dat het ontwerp beoogt 
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vrijdom van pel'soneele belasting, omdat er reeds bij de VOOl'
bereiding vau de H. B. B. L. 1934 rekening mede werd 
gehoudeu, dat alle gouverneurs, residenten en regenten 
vr~stelling van huishuur zouden genieten, alsmede vr~stelling 
van personeel. belasting naar den grondslag van de huur
\vaarde. 

(De heer Kan: Volgens de Memorie van Toelichting van 
deze ontwerp-ordonnantie). 

Inderdaad, maal' zooeven is dool' den .geachten Regeerings
gemachtigde die toelichting met zoo veel woorden herhaald 
en in den gedachtengang van de voorstellers wordt hier dus 
gememoreer·d, dat dit een uitvloeisel is van de H. B. B. L. 
eu dat de invoering op een bepaalden datum kan plaats 
vinden. In ,,"rband met hetgeen ik zooeven gezegd heb, neem 
ik echter niet zoo grif aal1, dat het ontwerp een uitvloeisel 
is van het eenmaal vastgestelde sahema van de H. B. B. L . 

Verder zegt de heer Kan: 
"Wanneer w~ dns deze kwestie principieel beschou

wen, I~kt het m~ toe dat, wil men den wedana's en 
anderen ambtenaren dezelfde vrijstelling vorleenen, men 
dit op een geheel andere manier zal moeten doen en zal 
moeten aandringen op een salarisverhoogiug; doet men 
dit niet aan loopt de H. B. B. L. in ae war." 

De heer Kan zou echter de eerste zijn, om, mochten wij 
met een incidenteel voorstel tot salarisverhooging komen, 
tegen dit voorstel te stemmen, gezien den berooiden toestand 
van 's Lands financiën. Daarom doet zijn suggestie hier dau 
ook wel een beetje vreemd aan. 

De heel' De Hoog zeide in zijn rede het volgende: 
Ik wiJ el' toch even op wijzen, dat hetgeen de Regeering 

hier voorstelt, eigenlijk is een tegemoetkoming aan de 
hoogere B. B.-groep, zoo wel bij het Europeesche B. B. als 
het Inlandsch B. B., en ik zou el' tegelijkertijd op willen 
wijzen, dat deze functionarissen op andere manier weel' 
in hun inkomsten zijn getroffen j de heet'cn SoaJigkoepou 
en Soeroso kunnen hiervoor de H. B. B. L. naslaan. Het 
is een logische consequentie van het feit, dat hun 'vrij
stelling van huishuur is gegeven, dat men hen daarnaast 
vrijstelt van de betaling van personeele belasting." 

~fijnheer de Voorzitter! Ik heb zooeven reeds betoogd, 
dat men, wanneer men de inkomstenderving van alle ambte
naren beschouwt, n.l. huu bezoldiging onder de B. B. L. in 
vergeJ.ijking met die volgens de H. B. B. L., tot de erkenning 
zal moeten komen, dat juist de inkomsten vau de drie hoogste 
groepen van B. B.~nmbtenal'en het minst achteruit gegaan zijn. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne, hoewel ons amen
dement niet gaat in de richting, als door den geachten Regee
ringsgemachtigde aangegeven, toch het geachte College 
wi llen verzoeken om bilijkheidsredenen aan ons amendement 
wel de noodige aandacht t e willen schenken. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil 
aanvangen de Regeering hartelijk dank te zeggen, voor het 
feit, dat Zij heeft gewezen op het aanwezig zijn van een fout 
in mijn betoog; deze fout wil ik dan thans even herstellen. 
Met de twee voordeelen, die ik heb genoemd, bedoelde ik n.l. 
dat na aanneming van dit ontwerp twee voordeelen aan de in 
deze ontwerp-ordonnantie bedoelde bestuursamhtenaren zu~
len zijn geschonken, te weten het genot van vrije woning en 
het genot van de vrijstelling van het betalen va n personeele 
belasting. De Regeering heeft dit ook erkend. 

Mijnheer de Voorzitter ! Zooals ik in mijn rede :in eersten 
termijn heb verklaard, zie ik de noodzaak van het plaatsen 
\'an de in de ontwerp-ordonnantie en ook van dit ingediend 
amendement bedoelde bestuursambtenaren in ecn meer bevoor
deelde positie ten opzichte yan deze personeele belasting dan 
de andere landsdienaren, die te voren ook in het genot van 
vrije woning werden gesteld, niet in. 

Waarom - 200 vraag ik m~ af - moet b.v. een detache
mentscommandant van de veldpoJ;tie in den buitenpost, die 

vroeger ook in het genot van vrije woning werd gesteld, niet 
in het genot van de in deze olltwerp-ordonnantie 'bedoelde 
voordeelen worden gesteld' Verder heb ik hierb~ in aanslui
ting met het betoog van ons geacht medelid, den heel' Roep, 
het oog op de kleine Inlandsehe ambtenaren van de opium
regie, de ambtenaren van de In- en uitvoerrechten en accijn
zen Ül de buitengewesten en nog zoovele andere categorieën 
van ambtenaren, die te voren in precies dezelfde omstandig
heden verkeerden als deze bestuursambtenaren. 

Ik zie geen enkele reden, om ten opzichte van de personeeIe 
belasting onderscheid te maken tussehen de door mij 
genoemde landsdienaren en de in de ontwerp-ordonnantie be
doelde bestuursambtenaren. 

Wil men dus te dezen opzichte op den aangenomen grondslag 
van de H. B. B . L. redelijkheid betrachten, dan dienen alle 
landsdienaren, die te voren het genot van vrije woning hadden 
ook in deze vr~stelling te worden betrokken. 

Wanneer thans deze Vl'ijstelling ook tot deze landsdienaren 
wordt uitgebreid, zou ik mij op grond van rechtvaardigheids
overwegingen bij de blijdschap van ons geacht medelid, den 
heer Prawoto ten deze kunnen aansluiten, hoewel dergelijke 
bevoorrechting m.i. in flagranten str~d is met de grondslagen 
van de personeele belasting; immers volgens de interpretatie 
van de wet is de pcrsoncele belasting een directe vcrterings
belasting, d.ie zich rcgelt naar uiterlijkc versch,jnsclen, waaruit 
een vermoeden is te putten omtrent de meerdere of mindere 
onbekrompenheid der levenswijze, met andere woorden om
trent het bedrag der verteringen. Er wordt naar de bestaande 
grondslagen slechts belasting geheven van hetgeen een middel 
is om te ver ter e n, niet van hetgeen een middel is om te 
verdienen. Dit is dus het hoofdbeginsel, waarop de pcrsoneelo 
belasting berust. In dit licht bezien zouden zeker de in het 
amendement-Prawoto c.s. genoemde landsdi enaren meer in 
aanmerking komen van deze vrijstelling dan de in deze 
ontwerp-ordonnantie genoemae, in werkelijkheid nog goed 
betaalde bestuursambtenaren. Ik begrijp in dit verband daar
om niet, waarom ons geaeht medelid, de heer De Hoog 
geporteerd is voor een tegemoetkoming aan de hoogero 
Binnenlandsch Bestuursgroep, zoowel b~ het Europeesch 
Bil1l1enlandseh Bestuur als het Inlandsch Binnenlandseh 
Bestuur. Mij dunkt, dat - als deze bestuursambtenaren 
het genot van vrije woning na de ,invoering van de H. B. B. L. 
blijven behouden, terwijl de andere landsdienaren inplaats 
van het genot van vrije woning thans huishuur moeten 
betalen, dit een belangrijke tegemoetkoming voor deze bestuurs
ambtenaren beteekent. 

Ons geacht medelid, de heer De Hoog heeft verder betoogd, 
dat deze functionarissen op andere manier wcer jn hun 
inkomsten Zijll getroffen, maal', Mijnheer de Voorzitt~r, geldt 
dit niet in meerdere mate nog voor de andere landsdienaren 1 
De belangen van deze bestuursambtenaren worden steeds met 
een zachte hand behandeld, zoodat dezc ambtenaren mijns 
inziens geen reden tot klagen hebben; daarom heb ik het 
betoog van ons geacht medelid, den heer De Hoog met VCI'

bazing aangehoord, waal' hij verklaarde, dat ons geacht 
medelid, de heel' Van Helsdingen, er alt~d voor gestreden 
heeft, dat bestuursambtenaren in de H. B. B. L. in het alge- ' 
meen beter bezoldigd zouden worden, want sedert het bestaan 
van het Nedel'landsch gezag in deze gewesten, is dit steeds 
door de Regeering zelf als beginsel aangenomen, zoodat het 
woord "vechten" voor dit doel mijns inziens misplaatst is. 
Waar, zooals ik reeds gezegd heb - het hoofdbeginsel van 
de personeele belasting berust op de heffing van hetgeen 
lUen verteert, dat wil zeggen, dat hij die op grooter voet 
leeft, ook direct meel' betaalt, begrijp ik niet, dat het genot 
van vrijstelling van huishuur de logische consequentie in zich 
draagt van het ~stellen van de betaling van de personeeIc 
belasting, zooals OllS geacht medelid, de heel' De Hoog, in 
eersten term~n heeft betoogd. 
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Ook is het mij niet recht duidelijk, waarom dit geacht 

medelid, den heer Soeroso en mij in dit vcrband er op 
gewezen heeft, dat de Regeering zich speciaal heeft bepaald 
tot de hoogste functionarissen, in wie in de eerste plaats 
wordt gezien de vCltegenwoordiger van het gezag. Dit gezag 
is mijns inziens in de H. B. B. L. volkomen ruim gehonoreerd i 
dit heeft ons geacht medelid de heer de Hoog ook erkend, 
maar waarom de aard vau het gezag ook beheerscht moet 
worden door het al of niet vrijstellen van personeele belas
ting, is mij een groot raadsel. 

Toen ik eeni ge jaren geleden de vrijstelling vau belastingen 
van eenige personen, in de zelfbesturende gebieden ter Oost
kust van Sumatra, die deze vrijstelling van oudsher als een 
prerogatief volgens den Adat bezaten, met de bevoegde auto
riteiten besprak, werd mij medegedeeld, dat vrijstelling van 
belastingen een ouderwetsche instelling is en dat deze zoo 
spoedig mogelijk behoort te verdwijnen. Nu heeft men echter 
dit oudel'\vetsche prerogatief ten behoeve der hoogste Euro
peesche en Inlandsche gezagdragers in het leven geroepen. 
Men verwerpt dergelijke prerogatieven voor de zelfbesturen
de landschappen; voor de hoogste bestuursambtenaren heeft 
men thans wonderwel die verworpen instelling ingevoerd. 

Wat het betoog van ons geacht medelid, den heel' Prawoto, 
betreffende het afzonderen van een groot deel van een dienst
woning voor den dienst aangaat, volgens artikel 4 van de 
bestaande personeele belasting bestaat de mogelijkheid tot 
vrijstelling van personeele belasting voor dat voor den dienst 
gelu·\.ükte deel. Dit heeft de Regeering trouwens zooeven 
reeds duid elijk gemaakt. 

Ons geacht meddid) de hee l' Kan, heeft ons gewezen op 
het feit, dat in de Memorie van Toelichting bij de voorberei
ding van de H. B. B. L. 1934 er o.m. rekening mede werd 
gehouden) dat alle GollverneUl's, bestuurvoerende residenten 
en regenten l'rvstel1illg \'an llU.ishuur zouden genieten, als
mede vrijstelling van personeele belasting naar den grondsl ag 
van de huurwaarde. 

Ik denk) dat hierbij alleen sprake is van vrijstelling van 
de betalin g van huishuur en niet van de pCl'solleel e belasting. 
Deze laatste vrijstelling zou geheel in strijd zijn met de dool' 
mij zooeven genoemde hoofdbeginselen van de personeele be
lasting. Consequent genomen moet men feitelijk bij de tot
standkom ing van deze vrijstellingen eerst de defhlitie vau de 
pel'soneele belasting herzien, anders handelt men in wezen 
in strijd met de beginselen van deze persOJleele belasting. 

Summa summarum kom ik tot de volgende conclusie, dat: 
Cl. de in deze ontwerp-ordonnantie te verIeellen vrijstelling 

lijnrecht staat tegenover het hoofdbeginsel, waarop de 
personeeIe belasting berust; 

b. ~r geen voldoende aanleiding bestaat om naast de vrijstel
ling van huishuur aan genoemde bestuursambtenaren ook 
nog vrijstelling van personeele belasting te verleellen; 
,'ooral) wanneer men in aanmerking neemt, dat het genot 
,-an vrij e woning van andere landsdienaren thans is ver
,'a ngen door het betalen van huishuur; 

c. deze Vl'ijstelling oll'billijkheden schept tegenover de 
andere landsdienaJ'Cn) die vóór de totstandkoming van de 
B. B. L. en H. B. B. 1.1. mede het genot van 'Tije woning 
hadden j , 

d. de arbeid en de standing \'an de hoogste Ibest.uursambtena
ren in do bepaling van de salarissen steeds volkomen en veel 
beter dan andere landsdienaren worden gehonoreerd, im
mers de provinciale gouverneurs worden gelijk bezoldigd 
als de dirccteur vall Binnenlandseh Bestuur en de '10orzirt
tcr van den Volksraad) terwijl hun andere nmbtgenooten 
op .f 1500 's maands worden bezoldigd met yoor de gou
vernel1l's nog minstens f 100 ambtstoelage p . m. ; 

e. het verleenen vall vrijstelling van personeele belasting aan 
de in dezc ontwerp-ordonnantie genoemde bestuursambtena
ren bctcekent het onnoodig weder doen hcrleven van ouder-

(Roep.) 
wetsehe privilegiën, die deze functionarissen nimmer hebben 
bezeten. 

Ik stem dus tegen deze ontlwerp-ordonnantie. 

De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter! De geachte 
Regeeringsgemachtigde heeft ons duidelijk gemaalot, dat ver
schillende gedeelten van de woning van een wedana, zoools 
de pendoppo) het voorerf en soms nog een kamer in het huis) 
die als kantoor wordt gebruikt, worden afgetrokken bij yast
stelling van de huurwaarde voor de pel' oneele belasting. 

Dat was m,ij wel bekend, maal' ik meen hieraan de opmer
kinIJ te moeten yerbinden, dat het betoog van den heel' Prawoto 
toch wel 7.cer nau,v aansluit aan de practijk van de uitvoering 
van het wedana-ambt. Iedereen, die in de binnenlanden bekend 
is, weet dat wanneer bij een wedana een koempoelan wordt 
gehouden, 'hetzij met zijn assistenten, met desahoofden, met 
Europeesche bestuursambtenaren of wie dan ook, op die dagen 
in de wedana-woning een groote riboet heerseht. Het heele 
huis en erf wordt al dien tijd gebruikt door wel vijftien of 
meer mellschen, 'gasten en verzor.gers die daar moeten sla.pen 
en voor wie moet worden gezorgd. Mcn kan dit niet rangschikken 
onder de particuliere gastverplichtingen van don betrokkene, 
dit zijn wel degelijk verplichtingen die zijn vel'bonden aan de 
adatgebl'uikclijke uitoefeningen van hot ambt. 

(De ,hecr Th a m I' in: Zouden die euvelen dan worden 
bestreden door vrijstelling van personeele belasting!) 

De heer Thamrin, bij wien de heer Van Helsdingen zich 
blijkens een instemmend hoofdknikken schijnt aan te sluiten, 
ziet het blijkbaar anders, maal' ik slui t mij geheel aan bij de 
visie van den heer Prawoto, dat het vrije gebruik - ell dat 
zal de heel' Van Helsdingen niet kunnen ontkennen - vall 
de ruimte "an de kewadanaäll ) het huisrecht dus in zijn 
onbeperkte beteeken is, - afgescheiden van de pendoppo en het 
woouerf - wordt. aangetast door het adatrechterlijk gebruik 
daarvan ten aanzien van de door mij genoemde vergaderingen. 

Ook de heer Thamrin zal niet ontkennen dat de kewedanaän 
geen particuliere woning van den betrokkene iSI doch een huis 
\rat ten allen tijde voor di enstuitoefening in vC:l'schillende 
opzichtcn gebruikt wordt. De wadalla "ckent dan ook altijd 
op die mogelijkheid, dool' te zorgell dat Cl' in zUn wonillg 
voldoende ruimte aanwezig is; ja, dikwijls moeten de kin· 
cleren het huis tijd elijk vel'laten om plaats te maken voor 
d ienstgasten. 

De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft er nadrukkelijk 
op gewezen, dat de ambtskosten voor de wedana's indertijd 
zijn afgeschaft en nu door deze vrijstelling weer zou worden 
binnengeloodst een nieuwe vergoeding voor ambtskosten op 
breede schaal. Als die vergoeding dan moet bestaan in de 
belangrijke vermindering van f 18 per jaar, of f 1,50 pel' 
maand, dan zal men toch wel met mij eens zijn dat die af
schaffing van personeele belasting voor deze categorie 
bestuUT'sambtenaren niet kan worden geassimileerd met de 
gedachte 'Van invoering van een vergoeding VOOI' ambstkostcn 
op breede schaal. Ik geloof, dat deze gedachteneombinatie 
dan ook onjuist is. 

'Vat wij zoud'en b.ereiken, - dat zull en de ,heel' Thanll'in 
blijkens ziju intel'l'uptie en de heer Van Helsdingen blijkens 
zijn instemming met den heer Thamrin) moeten toegeven -
is een\'oudig dit, dat deze groep van bestuur ambtenaren 
een kleine tegemoetkoming zou bekomen voor het voorrecht 
- ik zeg niet : voor de last, maar VOOl' het voorrecht - om 
huis en hof ten allen tijde voor een belangrijk deel tel' be
schikking van den dienst te moeten stell en . Dat zou een to
taal bedra.g van hoogstens .f 9000 pcr juar beloopen en ik 
geloof, dat ik den Regeeringsgemachtigde 'aan mijn zijde znl 
vinden, wanneer ik meen, dat het bedrag van f 9000 in deze 
geen belangrijke factor uitma akt. Ik erken, dat de wijze) 
waarop deze vrijstelling van personeele belasting voor de 
wednna 's tot stand zou komen, niet gcheel correct en lliet 
geheel juist is j ik erken mèt den Regceringsgcmachtigd c 
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dat dit voorstel een integreerend deel uitmaakt van de 
H.B.B.L., zooals die indertijd tot stand is gekomen; ik erkeu 
óók met den Regeeringsgemnehtigde, dat wij dus bij <hl uit
voering van de H.B.B.L., omdat hiel' d e Volksl',aad toevallig 
moet worden ingeschakeld omdat het een ordonuantiewijziging 
betreft, hiervan gebruik zouden maken om een ander en 
nieuw element in de H. B. B. L. te brengen. De juist· 
heid van dat gedeelte van het betoog del' Regeering erken 
ik dus gaarne. Ik erken ook, dat llCt wellicht niet een geheel 
el e~ante en correcte wijze van wetgeving zou zijn. 

Maal' ondanks dat alles zal het duidelijk zijn, dat ik er 
voorloopig voor blijf gevoelen, om aan deze groep van bestuurs
ambtenaren vrijstelling van personeele belasti)lg toe te kennen. 
Ik wiI de ar,gmnenten, die daarvoor pleiten niet alle op hun 
formeele waarde uitzoeken en toetsen, ik wil ook niet precies 
afwegen of op dit moment en in deze ontwerp-ordOlUlantie 
de wijze, waar{)p wij de vrijstelling van personeele 'belasting 
zouden toekennen, wel bijzonder elegant is. Ik wilde slechts 
den nadruk leggen op de wezenlijke beteekenis van het amen
dement, uI. dat aall deze ambtenaren vrijstelling van per
soneele belasting zal worden verleend' op gronden, die voor 
mij zeel' sterk spreken. Ik heb het reeds een paal' malen naar 
voren gebracht en wil het nu als conclusie nogmaals vast
leggen, dat de ambtswoning van den wedono, niet alleen de 
pendoppo, maar het geheele huis en hof, te allen tijde en 
onder all e omstandigheden, voor den dienst moet worden 
beschikbaar gesteld en in de praktijk uaarvoor ook dikwijls 
wordt gebruikt. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter ! Ik zou in tweede 
instantie willen beginnen met voorop te stellen, dat ik het 
stelsel, waarop deze voorstellen berusten, niet gelukkig ge. 
vonden acht, want wil men vrijstelling van personeele belas
tmg geven aan de genoemde ambtenaren, dan lijkt het mij 
gemakkeli,iker en juister toe om zulks Over de geheele linie 
te doen, Nu wekt het onwillekelu'ig den inuruk - en daarin 
moet ik mijn geachte medeleden, die dit naar voren hebben 
gebracht, gelijk geven - alsof er sprake zou zijn van een 
zekere bevoorrechting van de hoogste eategoriëen B. B.- amb
tenaren. ' 

De Regeering heeft in de Memorie van Toelichting gezegd, 
dat dit een uitvloeisel is van hetgeen bij de vaststèlling van 
de H. B. B. L. m gedachte of op papier was gefixeerd. 

De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft zooeven in ~n 
antwoord den inhoud van de toelichting herhaald en ik geloof 
dat WIJ met vol vertrouwen kunnen aannemen dat zulks inder
daad het geval is, al hebben wij niet zwar t op wit onder de 
oogen gehad hetgeen toen door cle Regeering terzake w", 
besloten. Ik kan geen vrijheid vinden, om, evenals ons geacht 
medelid, de heer Prawoto heeft gedaan, twijfel uit te spreken 
omtrent hetgeen de Regeering tot tweemaal toe heeft 
verklaard. 

Mijnheer de Voorzitter! De heer Prawoto heeft zooeve:n 
gezegd datJ wanneer sa1arisverhooging voor de wedanaJs zou 
worden voorgesteld, ik dan zeker tegen zou stemmen, omdat 
de stand van 's Lands f inanciën zulks niet zou toelaten en 
het geachte lid vond het vreemd dat ik een dergelijk voorstel 
heb gedaan. Och, Mijnheer de Voorzitter, er znllen in de 
oogen van d~? heer Pr8woto wel meel' vreemde dingen zijn, 
maar voor lTI.lJ geldt het volgende : wat aan salal'isverhooging 
aan de wedana 's wordt toegekend moet ten aanzien van 
's Lands financiën op dezelfde wijze worden beschouwd als 
de vrijstelling van de personeele belasting. 

Wil men de zaken inderdaad goed beschonwen dan moet 
men geen struisvogelpolitiek voeren j dan moet men lusten 
die onder een zekeren naam kunnen worden verworven e~ 
niet dadelijk in contanten kUlluen worden uitgedrukt, niet 
beschouwen alsof zij niet leiden tot een vermindering van 
's Lands inkomsten. Dergelijke beschouwingel1 laat ik liever 
aan anderen over. 

(Van Helsdingen.) 
De geachte Regeeringsgemachtigde heeft zooeven het 

bedrag van f 8000 à f 9000 genoemd als de lasten, wclke op 
de Regeering zouden drukken wnnnecl' de \\'cclan 8 's eveneens 
in het ,genot zouden wot'{len gC i!Jt eld van vl'ijdom van perso
neele belasting. Inderdaad, dat bedrag - en daarin ga ik 
volkomen mede met den heel' Roep - is te gering om van 
overwegend belang te zijn; maal' daarmede is tevens gc~egd 
dat, wanneer de wedana 's met dat bedrag gelukki g zonden 
worden gemaakt, die verlichting weinig zin zou hebben ten 
aanzien van de ontlasting van hun budg'et diJt, volgens de 
verklaring van sommige leden, in de verdrukking komt door 
hun laag salaris. 

Ik herhaal dus hetgeen ik in ee l'ste instantie gezegd heb: 
ik voel er veel voor, de salarissen van de districtshoofden, 
zoowel hier als in de buitengewesten, ondcr dc loupc te doen 
nemen en ben ervoor - en daarbij lllag ni et alleen gcdacht 
worden aan den stand van 's Lands financiën maar ook aan 
de bclangrijkhejd van het bestuursapparaat - dat, wanneer 
een moti e in dicn zin van den Volksl'aad uitgaat, zij dool' de 
Regccl'ing in gunstige overweging wordt genomen en wel 
vooral om het bestuursapparaat intact t e houden, teneinde 
deze ambtenaren goed hun plicht te laten doen en dus te 
zorgen dat dit bestuursapparaat, vooral in deze tijd en op de 
beste wijze zal kunnen functionn cc ren, 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! In 
eersten termijn r eeds heb ik erkend, dat dit ontwerp een 
ui tvloeisel is van een bij de begrooting en de H . B. B. L. aan
genomen beginsel en daarom spreekt het vanzelf dat ik vóór 
dit ontwerp zal stemmen. 

Ten aanzien van het amendement kan ik ni et anders Llan 
erkennen dat de Regeeringsgemachtigde, naar mijn oordeel, 
in ~ij n bestrijding wel sterk staat in de eerste plaats doordat 
hij zoo met klem gewezen heeft op het feit, dat bij de bere
kening van de huishuur ten volle rekening wordt gehouden 
met de woningrnimte, die bestemd wordt voor het openbaal" 
gebruik, en in de tweede plaats ook waar hij betoogde, dat 
bij de salarieering van de Inlandsehe ambtenaren van lageren 
rang wel degelijk een zekere overwaardeering heeft plaats 
gevonden en dat men bij de vaststelling van die salarissen 
eigenlijk de vergoeding voor huishunr e.d. daarin al min of 
meer heeft begrepen. Voor mij is echter beslissend de inconse
quentie van het gehee]e stelsel, dat de Regeeriug wel vrij stel
ling van huishuur en - waarom het in deze ordonnantie 
eigenlijk alleen gaat - vrijstelling van personeele belasting 
verleent aan de hoogere B.B.-ambtenaren, doch dat Zij dit 
niet doet ten aauzien van de lagere B.B.-ambtenaren, voor 
wie het stelsel toch even redelijk zou zijn. Ik 'heb er iJl eersten 
termijn ook op gewezen, dat ik dit systeem niet kan bewonde
ren en dat het m.i. veel eerder op den weg der Regeering zou 
liggen om dit stelsel verder door te voeren en c\'cntucel, wan
neer dan van een overw3m'decring der sa larissen van de 
lagere B.B.-ambtenaren mocht blijken , zelfs over te gaan tot 
verlaging van clie salarissen. 

Nu staat echter vast, dat bij de vaststell ing der salarissen 
van de meel' bedoelde drie groepen van hoogcl'e B.B.-ambte
naren in de H. B. B. L. met deze vrijstelling van het betalen 
van huishuur en vrijdom van personeele belasting reeds is 
rekening gehouden. Vast staat ook, dat in de salarjecring van 
de lagere ambtenaren deze vrijstelling al min of meer is ver
disconteerd en het wil mij zoodoende voorkomen, dat alleen 
nog over blijft een tweeslachtigheid in het stelsel, dat de 
Regeering ten aanzien van deze B.B.-ambtena reIl heeft toege
past, een tweeslachtigheid, die mijn bewondering niet kan 
wegdragen, 

Maar ik voel zeer veel voor het argument, dat de Regem'ing 
heeft voorgebracht en dat ook door ons geacht medelid, den 
heel' Roep, zoo sterk is onderstreept, dat het toch wel informeel 
is om in deze ontwerp-ordonnantie, die een geheel andere strek
king heeft, nn plotseling weer het nieuwe element te gaan 
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(De Hoog.) 
inlasschen van de vergoeding, toe te ke11l1en aan lagere 
Inlandsche B. B.-ambtenaren. Maar ik neem stelling tegen
over den heer Roep en ga in dit opzicht met de Regeering 
mee, dat het ongewenscht is om incidenteel een dergelijke 
belangrijke wijziging aan te bl'engen, al is zij financieel niet 
zoo erg belangrijk - maal' dit maakt het ook zooveel te 
gemak kelijker om tegen dit amendement te stemmen -, 
nameHjk dat het ongewenscht moet worden geacht, om inci
denteel dOOI' het amendement te aanvaarden, dat in dit stelsel 
weel' nieuwe elementen in de dool' de H. B. B. L. vastgestelde 
salarieering der B. B.-ambtenaren zouden worden ingelascht. 

Op grond daarvan, Mijnheer de Voorzitter, moet ik tegen 
dit amendement stemmen. 

De heel' De Hoog: Mijnheer de Voorzitter ! Ik kun mij 
bepalen tot enkele opmerkingen naar aanleiding van hetgeen 
de heel' Prawoto heeft gezegd. De heer Prawoto heeft namelijk 
een vergelijking gemaakt ·tussehen de salarieering van de hoo
~(\rc bcstllursambtel18l'Cn en de wedana 's en dergelij ke. Uit 
den aard der zaak mag een dergelijke vergelijking nooit ge
maakt worden. Het zou hetzelfde zijn alsof men probeerde de 
hoogst gesalarieerde maal' ook dc meeste verantwoordelijkheid 
dragende ambtenaren over één kam te schereu met ambtena
ren, die veel minder of in het geheel geen verantwoordelijkheid 
dragen. Daarom kan men deze vergelijking dan ook niet door· 
voeren. 

Aan den anderen kant heeft de heer Prawoto iets gezegd, dat 
mijns inziens aanleiding geeft om er even op in te gaan. Hij 
heeft namelijk gezegd: Waar blijkt eigenlijk uit, dat het bij 
den opzet van dc H . B. B. IJ. 1934 iu de bedoeling der Regee
ring heeft gelegen om aan de betrokken B. B.-ambtenaren 
vrijstelling van personccle belasting te geven Y De heel' Pl'aJ\~oto 
heeft gezegd, dat hij dit nooit geweten heeft, maal' ik vlud, 
dat hij hierbij wel een weinig te ver is gegaan. Hij heeft name
lijk elc juistheid van de mededeeling del' Regeering in twijfel 
getrokkcn. Ik gcloof toch niet, dat di,t juist is, maar ik krijg 
den indruk, dat WOllneer die bedoeling van den opzet van de 
ll. B. B. L. den heer Prawoto inderdaael vooruit bekend zou 
zijn geweest, hij misschien nndcl's zou hebben gestaan ten 
opzichte van hot indienen van zijn amendement. 

Alles maakt echter op mij den indruk, dat de heel' Prawoto 
te llUlp wil komen aan deze groep van lag"re bestnursambte
naren en meent, dat op het oogenblik te knnnen vinden in een 
vrijstell ing va n het betalen van personeele belasting. Mijn
heer de Voorzitter! Ik moet eerlijk zeggen, dat ik eigenlijk 
van de Rcgeel'ing niet begrijp, dat Zij 11iet is ingegaan op 
het dool' mij den vOl'igen keeL' gedane verzoek om cen toezeg
ging, dat Zij deze kwestie eens zal nagaan. 'Vant juist wat 
betreft dc vrijstclling va ll het betalen van personeelc bclasting 
voor deze categorie van bestuursambtenaren, welke vrijstellin g 
zulke betrekkelijk geringe financieele gevolgen heeft, hael 
zulk een toezegging 7-eker de voorstellers van het amendement 
bevredigd en de Regeering ZiOU er dan beter afgekomen zijn 
dan Zij el' waarschijnlijk nu af zal komen. 

Maar, lIfijnheer de Voorzitter! in ieder geval zou ik den 
heer Prawoto en den medeonderteekenaren van het amende
ment in overweging willen geven, het amendement in te trek
ken, aangezien thans de stemming daarover eenigszins ver
ward en onzeker zal zijn, Aan den anderen kant echter zou 
ik de voorstellers va.n het amendement in overweging willen 
geven om 'hetgeen zij wcnschen te verkrijgen te trachten te 
behalen in den vorm van een motie j wanneer zij een dergelijke 
motie indienen, zal ik daaraan met alle genoegen mijn stem 
geven. 

De heel' Marls, Regeel'ingsgemach ti gde: Mijnheer de Voor
zitter! lk wil aanvangen met een heknopt autwoord aan 
den heel' Soangkoepon, aangezien hij op dit oogenblik zijn 
bijzonder standpunt ten deze handhaaft. Ik kau in dit op
zicht kort zijn, want hetgeen dit geachte lid betoogt is eigen-

Handelingen, Zittingsjaar 1935-1936. 

(Marls, Regeeringsgemachtigde.) 
lijk een doorloopende reactie tegeu het werk van de bezol
digingscommissie. Hij heeft allerlei bezwaren omtrent de 
verhouding van salariëeringen enz., doch de heel' Soangkoe
pon zal van mij wel kunnen begrijpen, dat ik het thans niet 
een bijzonder gelukkig gekozen oogenblik kan vinden om een 
bezoldigingsdebat te gaau entameeren. 

Met het hoofdbeginsel van de personeele belasting als 
verteringsbelasting heeft deze kwestie niets te maken. Bij 
herhaling heb ik doen uitkomen, dat de vrijstelling van beta
ling van personeele belasting hier slechts een vorm is, waarin 
de Regeering meende op de meeste voordeelige wijze aan haar 
verplichting tot vergoeding van zekere ambtskosten te kunnen 
voldoen. 

(De heer Soa n g koe pon: Maar het betreft hier toch een 
bevoorrechting vaIl bestuursambtenaren. ) 

Mijnheer de Voorzitter: Het is ook een oordeel, dat de 
Regeering deelt met de bezoldigingscommissie, dat de bestuurs
ambtenaren iets hooger gehonoreerd dienen te worden dan de 
overige ambtenaren. Dus ook dit bezwaar is ecn reactie tegen 
het bezoldigingsstelsel. 

(De heel' De Hoog: De heer SoangkoepoIl noemt het 
een bevoordeeling, maar is het dat wel1) 

De heer Prawoto heeft zijn amendement nader toegelicht 
en hij is begonnen met erpp te wijzen - en ook de ]lCer De 
Hoog heeft dat gedaan - dat nimmer in de stukken betref
fende de H. B. B. L. is medegedeeld, dat het verleeneu van 
een vrijstelling voor het betalen van personeele belasting 
als thans voorgesteld, in de bedoeling lag. Ik ben geneigd 
om de juistheid aan te nemen van hetgeen de heel' Prawoto 
stelt, want ook ik heb daarvan geen spoor kunnen vinden. 
Maar dat cle Regeering dit besloten heeft blijkt uit - en 
clat mag' ik wel zeggen, aangez ien men er thans naar Î11for
meert, waal'dool' ik mij gehouden acht deze kwestie eenigsziu& 
gedetailleerd te behandelen - een telegram der Regeering 
van 12 December 1933 aau d e bezoldigingscommissie, welke 
commissie daal'op heeft gereageerd in een brief van dezelfde 
maand. Men heeft het blijkbaar niet JlOodig gevonden, dit 
te pub1iceeren, aangezien het een zoo uiterst onbeduidende 
kwestie betrof in vergelijking met de hllurvergoeding, die 
in waal'de twintig manl het bedl'ag van ap personeele bC4 
lasting uitmaakt. ~fen heeft wel de vrijstelling der huur
vergoeding in de stukken neergelegd, doch op de kleinigheid 
van den vrijdom van pcrsoneele belasting is men niet verder 
ingegaan. 

Mij dunkt, de heer Prawoto heeft allerminst de bedoeling 
gehad, de juistheid van de verklaringen del' Regeering te 
ontkennen; natuurlijk niet; het geachte lid heeft alleen 
enkele nadere inlichtingen gèvraagd en zoo heeft de Regeering 
hct ook begrepen. 

De heel' Prawoto brengt dan nog de relatieve achter
uitgang jn bezoldiging van de hoofdambtenaren vergeleken 
met de subalterne ambtenaren in het geding, maar dat is 
ook weder een bezoldigingsaangelegenheid die kort geleden 
haar beslag heeft gekregen. Ik geloof niet, dat het nu, een 
jaar later, de tijd is , om daartegen weder sterk te Hgeel'cn. 

(De hcer Soa n g ko e pon: Het gaat om de bevoor
rechting. 

De heer P l' a w 0 t 0: De kwestie wordt nu ter sprake 
gehracht, omdat nu argumenten naar voren komen, elie destijds 
niet werden aangevoerd, zooals vrijstelling van personeele 
belasting voor de hoogere ambtenaren, enz.) 

Dan heeft de heer Prnwoto betoogd, dat de pendoppo van 
den wedana niet uitsluitend voor den dienst wordt gebezigd. 
Dat is, wat de Regeering doorloopend heeft hetoogd. De 
Regeering heeft aangevoerd, dat de pendoppo niet in aanmer
king wordt gebracht bij de bepaling van de huurwaarde van 
de woning, terwijl het gezin van de pendoppo daarom nog 
wel eenig voordeel heeft en alle genot, elat het ervan heeft, 
is dus meegenomen. 
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(Ma.ris, Regeeringsgemachtigde.) 
Daarna'ast heeft de heer Prawoto erop gewezen, dat het 

gezin van den wedana ook nog eenig ongerief heeft van de 
vergaderingen en wat daarmede samenhangt, die in de ke
wedanaän worden gehouden. Deze kwestie wordt ook behan
deld in stukken van het departement van Verkecr en Wa
terstaat, die ik over deze aangelegenheid heb nageslagen 
en daaruit bleek mij, dat nog niet zoo heel lang geleden de 
wedana's een .zekere vCl'Jgoeding ontvingen voor het onge
rief, dat zij ten gevolge van de vergaderingen c.a. hadden. 
In 1932 is deze vergoeding beëindigd en het motief daarvoor 
was, dat het een kostbare geschiedenis was en verder, dat 
tegenover het ongerief toch ook nog wel enkele lusten aan 
het bezit VAn een dienstwoning verbonden waren. 

(De heer Soa n ,g koe pon: Daarom moeten de tracte
menten verlaagd worden.) 

Trouwens, als men ZOQver .gaat wordt het een wel zeer 
subjectieve kwestie, die nauwelijks in geld te waardeeren 
Z{)U zijn. 

Deu heer Roep meen ik met ·het voorgaande evenzeer be
antwoord te hebben. 

Bij de geachte leden, de heeren Kan, Van Helsdingen en 
De Hoog vindt de Regeering levendigen steun. Zij kan dit 
buitengewoon waardeeren. . 

De heer Van Helsdingen heeft .nog betoogd, dat de con
sequentie zou medebrengen, dat ook aan de lagere ambte
naren vl'ijstelling van huishuur en personee le belasting zou 
moeten worden verleend. De Regecl'ing meent toch, dat dit 
niet juist is. Dit zou alleen juist zijn, wanneer het redelijk 
zou zijn ann alle ambtenaren een vergoeding te geven VOOI' 

ambtskosten, maat' dat is door de sainris-herziellingscolllmis
sle juist verworpen. Bedoelde ambtenaren hadden een kleine 
vergoeding, d ie hun is ontnomen. Wanneer men dus zou 
betoogen: alle ambtenaren of zelfs maal' olie bestuursambte
naren dienen een vergoeding VOOl' 8mbtskosten te ontvan
gen, komt weder de sa18riskwestie aan de orde. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Het is wel een con
sequentie van het feit, dat men de vergoed ing wel verleent 
aan residenten, enz. en niet aan de lagere ambtenaren.) 

Dat gaat dus weder tegen het bestaande bezoldigingsstel
sel. Ik kan dergelijke bezwaren waardeeren, maar bet Col
lege zal het toch wel met mij eens zijn, dat het een onge
schikt moment is om uu, een jaar, nadat de salaris-herzie
ningscommissie haal' rapport heeft uitgebracht, weder aan 
de salarissen te gaan tornen. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Daarom stem ik ook 
tegen het amendement. 

De heer KeI' s ten s: Het is een gevolg van het feit, 
dat het voorstel voor enkele groepen nu wordt ingediend.) 

Wanneer destijds, onmiddellijk na 1 April 1934, een voorstel 
ware ingediend betreffende vrijdom van pel'soneele belasting, 
dan zon daarover niet gerept zijn , want naast den door den 
Volksraad aanvaarden vrijdom van huishuur VOl'rot dat een 
absoluut onbednidend llevenpunt. 

Ik meen hiermede, Mijnheer de Voorzitter, dit voorstel aan 
het oordeel van het geachte college te mogen overgeven. 

De Voorzitter: Is de eerste onderteekenaar van het 
amendement voornemens het te handhaven? 

De beer Prawoto : Neen, Mijnheer de Voorzitter, wij 
trekken het amendement hierbij in. 

De Voorzitter : Het gewijzigd amendement-Prawoto c.s. 
(Ond. 2 7 , stuk 6) is door den eersten ondel'teekenaar 
ingetrokken en maakt derhalve geen onderwerp van beraad
slaging meer uit. 

In de plaats van dit amendement is ingediend een motie, 
onderteekend door de heeren Soetardjo, Kan, Sosrohadikoe
soemo en Pl'awoto (Ond. 27, st. 7) Inidende: 

(Van Helsdingen, Kerstens,) 
pRet College van Gedelegeerden, 
gehoord de debatten, 
overwegende, dat het salaris van de districtshoofden 

in vergelijking met dat del' overige inheemsche bestuut'S
,ambtenaren te laag moet worden geacht, terwijl verschil
lende toelagen, die de districtshoofden voorheen genoten 
Of afgeschaft Of sterk verlaagd Zijll, 

dringt el' bij de Regeering op aan de iinancieelc positie 
der districtshoofden op eenigerlei wijze te verbeteren'". 

Waar de inhoud dezer motie zooveel overeenkomt met dien 
van het zoo juist ingetrokken amendement, stel ik mij voor 
om aanstonds tot behandeling dier motie over te gaan. 
Eerst kan echter tot stemming over de ontwerp-ordonnantie 
worden overgegaan. 

De ontwerp-ordonnantie Ond. 27 \I'ol'dt zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen, onder aanteekening dat de heeren 
Thannin en Soangkoepon geacht willen worden tegen te 
bebben gestemd. 

De Voorzit ter: Aan de orde is de behandeling 
van d e mot i e, voo r ges tel d d oor d e h eer e n 
S 0 eta r d j 0, Kan, Sos r 0 had i koe s 0 e Hl 0 e n P I' a
woto. (Olld. 27, st. 7.) 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! U nam 
zooeven als vanzelfsprekend aan, dat de motie van gelijken 
inhoud zou ZUil ab het ingetrokken amendement. Ik ben het 
daarmede gansch uiet eens. 

De Voorzitter : Ik h~b gezegd, dat de inhond van beide 
zooveel overcenkomt, dat op grond daarvan daelelijk tot be, 
handeling der motie kon worden overgegaan . 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Ik 
meen in dit opzicht toch wel grondig van meening te moeten 
verschillen. In de motie wordt een oordeel uitgesproken, ovel' 
de salarieering van de wedana's, een oordeel waartoe ik op 
dit oogen'blik allerminst in staat ben. Gezegd wordt o.a" dat 
die salarieering te laag is, terwijl wij van de Regeering hebben 
gehoord, dat de wedal18 's over-gewaardeerd wOl'den. Ik \'ind 
daarom, dat de behandeling van deze motie zoo moet zijn, dat 
zij Ü'Crst naar de afdeelingen wordt \'erwezen en el' alleszins 
aanleiding bestaat \'001' de voorstellers om een toelichting te 
ge\'cll, waarna, na schriftelijke behandeling, een toelichting 
,"au de ûjde der Regeering zal moeten komen. Ik acht het 
daarom thans zeker niet het oogenblik om nu zonder meer 
deze motie te gaan behandelen. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Ik gcloof dat wU 
met deze motie, gevolg van de intrekking van het amend e
ment, van den regen in den drup zijn gekomen. Zooeven werd 
aangevoerd, dat het amendement een ingrijpen beteekende in 
de hezoldigingskwesties een jaar IlHdélt die f\varen afgcdc'lan. 
Ik geloof dat dit even stel'k l neen sterkei', omdnt 
het een grooter tel'l'ein .bestl·ijkt, \'oor deze motie geldt. 
Brengt men haar dus nu in stemming, dan za l ik tegen stem
men, omdat ik van de motie juist \'cl'wacht een opnieuw op 
stapel 'zetten van de heele bezoldigingskwestie. Als de wedana 's 
en districtshoofden in het algemeen geacllt. ,vorden te zijn 
onderbetaald en daarvan in dit college per motie wOl'dt kennis
gegeven, dan stel ik mij zoo voor da.t "ele andere groepen "an 
ambtenaren een gelegenheid zullen trachten te baat te nemen 
om eveneens het college zich bij [motie over hun bezoldiging 
te doen uitspreken en de wenschclijkhcid "an herziening daar
van door de Regeering ook te doen hetoogen. Als dat wo zou 
gaan, dan zitten W\j hier op korten terffi\i n midden in de 
salorisdebatten en dat lijkt mij geheel onjuist. 

(De heer ' Van Hel sdi n gen: De beteekenis del' m"tie 
gaat toch ook die vall het amendement verre te boven. ) 
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Motie-Soetardjo c.s. betr. financieele positie districtshoofden (Ond . 27 - st. 7) . - Herziening strafbepalingen in do 
slachtbelnsting-orclonnanties (O llel. 49) . 

(Roep, VoorzitJter, Soetardjo.) 
J-uist daa.rom zal ik tegen de motie stemmen. 

De heer Roep: Mij11heer de Voorzitter! Ik sluit mij geheel 
aan bij de woorden van den heer Van Helsdingen. De motie 
is op dit oogenblik volkomen onrijp voor behandeling. Boven
dien zon daarbij de Regeeringsg.emachtigdc voor ambtenaars
aangelcgcJl'hedcn tegenwoordig dienen te zijn. 

Wat de heer Kerstens heeft opgemerkt, lijkt mij volkomen 
ju ist. Men weet, da t ik sympathiek sta tegenover het denk
beeld, den wedana 's een hoogere bezoldiging toe te kennen; 
ik meen, dat in verband met hun maatsehappelijke functie, 
die bezoldiging te laag is. Maar aan den anderen kant ben 
ik het met den heer Kerstens eens - om een voorbeeld te 
noemen - dat ook de bezoldiging van andere ambtenaren, 
b.v. de onderwijzers, en anderen te laag is. 

(De heer Van Hel sdi n gen: En die van de politie
ambtenaren.) 

Ik heb ook gezegd "en anderen." Ik verklaar mij daarom 
volkomen incompetent hierover te oordeelen en zal derhalve 
Qver deze motie mijn stem thans niet k"l.lUnell uitbrengen. 

Do Voorzitter : Het lijkt mij wenschelijk 0111, waar ver
schillende leden "erklaard hebben, incompetent te zijn over 
dit plint thalls een oordeel uit te spreken, de behandeling 
van deze motie aan te houden tot een nader te bepalen tijdstip. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Het 
moti ef tot in diening' van deze motie was hierin ,gelegen, 
dn t zoowel dool' den Reg'cc J'ingsgemaehtigde als dool' 
vC'l'sc.:hillcnde leden, met welker meening' ik lll\j ove
rigens volkomen .kan vCl'ecnig:en, de vorIn, waarin de 
verbetering van de financieele positie van de districts
hoofden we1'(1 voorgesteld, n.1. bij amendement op dit ont
werp, niet bepaald elegant werd geacht. Het was om wo te 
zeggen, l1ict op de juiste plaats, dat wij de suggestie in dit 
college h ebben yoorgebracht. Op grond daarvan h ebben wij 
om tegemoet te komen aan de sng,g'csties van verschillende 
medeleden, het Yool'stcl gegoten in den vorm van een motie . 
De bedoeling van de motie is gC('11 andere dan di(', wel1{e is 
neergelegd in de mondelinge toelichting van den heer Pl"a
woto n1. dat het, met het oog op de minder gunstige finan
cieele positie van de districtshoofden, vergeleken bij di e van 
andere Indonesische bestuursam'btenaren, zoo als b.v. de re
genten, cle patihs, de ondel'districtshoofden, wel degelijk 
urgent is, dat de Regeering .bijzondere aandacht schenkt aan 
de positie van deze Igroep Indonesische landsdienaren. Het 
is ook op grond daarvan, dat de P.P.B.B. niet lan g geleden 
een rekest tot de Regeering heeft gericht met het verzoek, 
de financieele positie van deze ambtenaren te verbeteren . 

Nu is het juist, wat de heeren Van Helsdingen en Kerstens 
hebben gezegd, dat, indien dit zoo ware, wij de geheele 
kwestie van de bezoldiging van de landsdiena.ren opnieuw aan 
de orde zouden stellen. Zoo is het echter niet. Het betreft 
]lÎel' een poging om de positie van de districtshoofden, zooals 
ook uitdrukkelijk in de motie wordt gezegd, op een i ge r-
1 e i wij ze te verbeteren. Het behoeft niet bepaald te ge
schieden in den vorm , 'a n een salarisverhooging. In de motie 
is voorts ook de aandacht gevestigd op de toelagen, die de 
districtshoofclen vroeger hadden en die deels tot een mini
mum zijn verlaagd, en deels afgeschaft. 

Ik zou er derhalve bij de Regeering zoo wel als bij mijn 
geachte medeleden op willen aandringen, deze motie te be
schouwen als een poging om de financieele positie van de 
districtshoofden op eenigerlei wijze te verbeteren, hetgeen 
dus niet ee n verhooging van hun salarissen behoeft te betee
kenen. 

In dien vornl lijkt ons de motie zeker wel aanvaardbaar en 
kan ze ons inziens ook aanstonds in behandeling worden 
genomen. 

(Voorzitter, SoangkoepOn.) 
De Voorzitter: Op het oogenblik is de vraag, of de motie 

al dan niet aanvaardbaar is, niet aan de orde. Aangezien 
verschillende leden hebben te kennen gegeven dat zij op het 
oogenblik de materie uiet voldoende kunnen overzien, lijkt 
het mij voor de zuiverheid van de stemming gewellscht, dat 
de verdere behandeling van deze motie wordt aangehouden 
tot een nader tijdstip. Ik stel de verdere behandeling van 
deze motie dus uit tot nader bericht. 

Aan de orde is de behandeling van de 
ontwerp-ordonnantie, houdend e herziening 
van de strafbepalingen en een i ge daarmede 
verband houdende voorschriften in de 
slaehtbelasting-ordonnanties (Ond. 49), als 
a a n g e v ui d bij not a van wij 'z i gin g (s tuk 6) . 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! Sedert 
de totstandkoming van de slachtbelastingordollllantie word'en 
de overtredingen daartegen bedreigd met >een straf, bestaande 
in een boete van maximaal f 25. Er is een bepaalde tijdspe
riode geweest, waarin men el' in het al,gemeen lliet aan dacht, 
de bepalingen van deze ordonnantie te overtreden. Maar toen 
werd de slachtbelastillg, als gevolg vall een crisismaatregel, 
verdubbeld, dus met 100% verhoogd. Bij deze verhooging van 
belasting bleven de prijzen der geslachte dieren, zooals kar
bouwen, runderen enz., nog steeds op hetzelfde niveau. 

Het percentage van de verschuldigde slachtbelastingen 
bedraagt dan even boven de 10%. Na de intrede van de 
malaise in onze maatschappelijke samen.leving dalen de prijzen 
tot meer dan 30%, zoodat een karhouw, die vroeger f 60 kost
te"~ thans gemakkelijk voqr den prijs van .f 16 tot .f 20 te 
verkrijgen is. Beschouwen we den pr:ijs van een koe, dan con
st.ateercn wc, dat die tot .f 6, soms minder, is gedaald. Illtus
sehen blUft de slachtbelasting op het zelfde peil tussehen deze 
vernietigde prijzen zegevieren. Er is reden tot de vraag, of 
een belasting van 100% op ,een geslachte koe niet de grens 
van het redelijke overschrijdt. 

Terecht hebben mijns inziens dan ook eenige leden in het 
Gedelegeerdenverslag opgemerkt, dat de bedenkelijke toe
neming van den clandestienen slacht een l'echtstreeksch ge
volg is van de te hooge slachtbelasting. Hoewel ik van 
vordeel ben, dat ieder burger verplicht is, de wetten des 
Lands te eerbiedigen en te gehoorzamen, moeten we toch 
niet vergeten, dat de menschelijke neiging om eIken over
heidsmaatregel, die door de burgers niet als billijk en rede
lijk wordt erkend, te overtreden, grooter wordt dan bij die, 
waarvan zij zelf de redelijkheid kunnen inzien. 

Doch de oorzaak van deze overtredingen ligt bovendien 
niet alleen in de al te hoog gebleven slachtbelasting, maar 
cok in de wijze van het houden van toezicht op dit gebied. 
Ik zeg: het houden van toezicht, feitelijk moet dit betee
kenen het niet houden van toezicht op dit gebied. Er IS 

nooit voldoende controle uitgeoefend op de overtredingen 
van deze slachtkeul'. \Vanneel' overtredingen van de slacht· 
keur zelfs in een groote stad als ,Batavia met haal' uitge
br eid politiepersoneel kunnen gebeuren, dan kan men lUet 
een gerust hart verklaren, dat op dit toezicht van toepas. 
ging is het spreekwoord: "Gods water ovel' Godsakker laton 
loop en )J. Doch behalve dit onvoldoende toezicht, is verder 
het niet gemakkelijk beschikbaarstellen van de slachtbl"iefjes 
aan belanghebbenden ook een \"an de oorzaken van deze over
tredingen. De afstanden tusschen de standplaatsen van de 
slachtdebitanten zijn dikw\ils te ver van de belanghebben
den, die een dier willen slachten. Ik heb wel een gebied 
gekend, waar men de bepalingen van de slnchtbelasting 011-
der goedkeuring van de plaatselijke bestuursambtenaren mag 
overtreden. 

Het is zeker heel goed, dat de overheid bepalingen op dit 
gebied maakt, maar zij moet m.i. zorgen, dat de burgers binnen 
redelijke grenzen, die bepalingen kunnen verwerkelijken en dit 
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Herzienin g strafbepalingen in de slachtbelastin g-ordonnanties (Ond . 49 ). 

(Van Helsdingen.) 
is bij de uitvoering van deze slachtkeur niet altijd het geval. 
Worden er bepalingen in het leven geroepen, die niet gemak
kelijk door de belanghebbenden zijn uit te voeren, dan staat dit 
min of meer gelijk aan het uitlokken van strafbare feiten en 
zulke maatregelen acht ik ongezond en bovendien in strijd met 
de grondgedachte van artikel 55 van het Wetboek van Straf
recht. 

Afgescheiden van de omstandigheid, dat de voorgestelde 
strafmaat in verhouding tot huidige veeprijzen exorbitant 
hoog is, vraag ik mij af of de volledige afwenteling van de 
slachtbelasting op den consument niet ten gevolge kan hebben, 
het moeilijk verkoopen van het vleesch tegen redelijke prijzen 
aan de consumenten, want de meeste consumenten hebben niets 
meer om behoorlijk te kunnen betalen. Zou dit niet uitloopen 
op het besluit van: "Ik kan het vlcesch niet betalen, ik zal 
maar voor mijn 'gezondheid als vegetariër leven" . Het behoeft 
geen betoog, dat dit besluit van deze slachtbelasting straks 
op de slachtbedrijven zal terugkaatsen. 

Maar d eze ontwerp-ordonnantie betreft niet de economische 
zijde van het vraagstuk, doch slechts het bestrijden van de 
clandestiene slacht. 

De oorzaak van deze clandestiene slacht ligt m.i. niet in het 
geringe bedrag der geldboete dan wel in den duur van den 
lijfsdwang, doch geheel in het onvoldoende toezicht en de niet
voldoende naleving der ,bepalingen, zelfs door de uitvoerders 
dier bepalingen. 

Het is voor mij daarom nog een open vraag, of de verscher
ping der strafbepalingen de clandestiene slacht kan bestrij
den. Bovendien ben ik van oordeel, dat de in de bestaande 
regeling vastgestelde lijfsdwang financieel voor het Land 
voordeeliger is dan deze nieuwe regeling; immers bij een 
lijfsdwang blijft .de boete bestaan, tcrwijl de gevangeniskosten 
steeds nog op den veroordeelde kunnen worden verhaald ; 
de voorgestelde ontwerp-ordonnantie kan 's Lands uitgaven 
belangrijk v<lrhoo gen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ben dus van oordeel, dat de 
bestrijding van de clandestiene slacht niet moet worden ge
zocht in de strafverzwaring, doch in de verbetering van het 
t e honden toezicht en de correcte naleving der bestaande 
voor uitvoering vatbare bepalingen, doch vooral in de ver
laging van de slachtbelasting binnen redelijke grenzen, aan
gepast aan onze tegenwoordige maatschappelijke samenleving. 

Ik zou daarom gaarne der Regeering in overweging geven, 
om maatregelen in de door mij' aangegeven richting te willen 
nemen en de strafmaa t tegen de overtredingen van de slncht
keur niet te verh oogen of te veranderen. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
wiJlen beginnen met twee formeele opmerkingen. :l.fet ge
noegen heb ik uit de Memorie van Antwoord kennis genomen 
van de mededeeling der Regeering: 

,)n overweging werd reeds genomen om bij eventueele 
verlaging der tarieven mede te streven naar unificatie 
der wetgeving, zoo mogelijk zelfs de vele belastingordon
nanties tot eene ordonnantie samen te smelten." 

Wie een dergelijke ontwerp-ordonnantie, als hier voor ons 
ligt, beziet, verwondert zich toch, dat die overweging niet 
eerder tot de conclusie heeft geleid, dat unificatie inderdaad 
noodzakelijk is. Ik zou willen wijzen op een veel moeilijker 
en veel omvangrijker stof, die ook geleid heeft tot unificatie, 
waar vroeger een groote verscheidenheid van ordonnanties 
deze stof regelde. Ik denk namelijk aan de regeling van het 
rechtswezen in de buitengewesten, waar vroeger voor ieder 
gewest afzonderlijk een reglement was gemaakt, terwijl wij 
ons nu mogen verheugen jn een, zij het eenigszins gewrongen, 
algemeen reglement voor het rechtswezen op de buitengewesten, 
dat veel overzichtelijker is. Ik twijfel er dan ook niet aan 
of de bedoelde overweging, zal dc Regeering kunnen en 
moeten leiden tot unificatie van deze stof. 

(Mans, Regeeringsgemachtigde.) 
Een tweede opmerking is deze, dat ik ook met genoegen 

heb kennisgenomen van de mededeeling, dat de Rcgecl' ing 
nader in overweging zal nemen, wat haar in de materie der 
slaohtbelastingen nog te doen staat. In verband met wat 
de Regeering in de laatste zinsnede der Memorie van Ant
woord zegt van een eventueele verla ging, spreek ik de ver
wachting uit - en dat is sterker dan: de hoop -, dat die 
ovemveging der Regeering ook inderdaad zal leiden tot ,-el'
laging van de slachtbelasting. 

In de derde plaats een opmerking naa r aanleiding van het
geen de heer Soangkoepon heeft gezegd, namelijk dat mij ns 
inziens niet de prijzen van het vee beslissend moeten zijn ten 
aanzien van de strafmaat, di e op de overtredin g der wet 
moet worden gesteld. Hier geldt het dan ook een overtreding 
der wet <lil ik ben het met het geachte lid eens, dat wanneer 
inderdaad di e strafmaat niet voldoende zou zij n, deze dan 
moet worden verhoogd. Ik wijs Cl' namelijk op, dat een een
voudige diefstal van bijvoorbeeld een kip kan leiden tot een 
veroOI'deelin g van 2 weken of 1 maand hechtenis en in dit 
opzicht is de prijs van de kip toch zeer zeker ni et beslissend. 

Er is wel een andere vraag, di e ik wensch te stell en, die 
van belang is, omdat over het al gemeen genomen het ontwel'p 
mij niet sympathiek is, al zal ik er mij niet tegen VC I'ZE'.tt CIl. 

De Regeering verklaart, dat de huidige maxima niet cloel
treffend zijn, dat de geheele regeling niet geschikt is om de 
clandestiene slacht tegen te gaan. En nu heeft Zij \'001'

gesteld een verhoogin g van de straffen en eenige alldel'e 
wijzigingen hieril\ aan te brengen. Ik zou nu willen vra gen 
of de Regeering beschikt over gegevens, waaruit blijkt, dat 
de rechters bij de toepassing van deze strafbepalingen ook 
inderdaad voortdurend de maximum-straffen hebbel! opg'e
legd. Of moet dit ontwerp worden be.schouwd als éen soort 
stimulans in die richting - beïnvloeding wil ik niet zeggen 
- door hun de gelegenheid te geven en daardoor de rechters 
er op te wijzen, dat zij met hoogere straffen wellicht betere 
resultaten kunnen verkrijgen bij de bestrijding van het uit
oefenen van de clandestiene slacht j De Regeering zelf 
verklaart, dat de rechter bij de straf toemeting tusschen het 
wettelijke minimum en maximum zich kan bewegen en met 
aUe omstandigheden van het delict rekening kan houden. 
Nu is mijn vraag, of de rechter bij de toepassjng va n de tot 
nog toe geldende regeling ook daarmede rekening heeft 
gehouden en dus niet altijd de hoogste straf heeft toegepast, 
of beschikt d~ Regeering over gegevens aantoonende, dat 
inderdaad de rechters, die over deze overtredin gen oordeel
den, bijna altijd de hoogste strafmaat hebben toegepast, 
terwijl tenslotte gebleken is, dat zelfs met toepassing van de 
hoogste straf ook de clandestiene slacht niet te bestrijden 
was ! 

De heer Maris, Regeeringsgemach tigde : MUnheer de 
Voorzitter ! De heer Soangkoepon heeft vooral gewezen op 
het feit, dat het gebrekkige toezicht op de naleving van de 
slaehtbelastingvel'ol'deningen de oorzaak zou zij n van het gJ'oote 
aantal overtredingen, dat voorkomt. Deze geachte spreker is 
zelfs ZOOVCl' gegaa n om erva n te spreken, dat de Regeel' ing 
die strafbare fe iten zou uitlokken. nat is een voorstell ing 
van zaken, waartegen ik altijd groot bezwaar heb, n.1. dat 
niet in de eerste plaats de schuld wordt gezocht bij clell 
dadel' van het feit, doch die aan de overheid in de schoenen 
word t geschoven. 

Overigens moet ik den heer Soangkocpon het gl'oote belang 
van een doeltreffend toezicht toegeven. En nu verwacht men 
juist van dezc ontwerp-ordonnantie, dat zij door de effi ciency 
van haar strafbepalingen het toez icht ten deze ook zal ver
beteren. Wanneer' men thans eindelijk een overtreding heeft 
geconstateerd, en men ziet, dat de boete, waartoe de betrok
kene wordt veroordeeld, niet kan worden ingevorderd , dat 
voorts lijfsdwang, vanwege de vel e formaliteiten, di e daar
aan verbonden zijn, niets kan opleveren of all een maar kosten 
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H erzi enin g strafbepa lin gen in de slachtbelnsting-ol'donnanties (Ond . .:J9 ) . 
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(Soangkoepon, Maris, Regeeringsgemaehtigde.) 
mcdebrengt voor het land, dan kan ik begrijpen, dat men in 
een positie van halfheid tegenover een dergelijke belasting
verorden ing staa t. Daarom heeft de Regeering er prijs op 
gesteld, de betrokken strafbepalingen te moderniseeren en 
strenger te maken. i\1:en verwacht daarvan, in samenhang 
met een eventneele verla,ging van de slachtbelasting, be
langrijke r esultaten. 

De heer Van H elsdingen heeft zijn waard eering betuigd 
voor de voorgenomen unificatie van de slaehtbelastingwet
ge\' ing en ook voor het plan om zoo mogelijk tot verlaging 
van de slachtbelasting te komen. 

Dit geachte lid heeft dan no g gevraagd of de Regeering 
aanwijzingen heeft, dat dc reeM ers wel ongeveer altijd het 
maximum van de bed reigde straf van f 25 boete hebben 
toegepast , Die aanwijzing heeft de Regeering niet. Inte-gen
deel, de Rcgecl'ing heeft, zou ik zeggen, aanwij zingen van 
het tegendeel. Dat is ook geen wonder . De-strafbepaling in de 
betrekkelijke algemeene verordening geeft een aanwijzing 
voor den ernst, waarmede de wetgever het feit in kwest ie 
beschouwt cn dc rcchter mo et zich ook bij zijn oordeel daar
naar richten. Dan zal de betrokken rechter echter bij een 
maximum van f 25 boete Cl' alliC'ht toe komen , om alleen iJl d~ 
meest et'nstige omstandigheden deze ~t l'af van een boete van 
f 25 op te leggen, doch in den regel lagere boeten, b.v, van 
f 5 of f 10 opleggen, W film eer thans uit de verzwaarde 
strafbcpaling blijkt, dat de wetgever dat feit ernst.iger gaat 
zien, zal dat ook voor den rechter een aanwijzing zijn, om 
een zwaardere stt'af op te leggen. 

(De hee r Van H el s cl i n ge n : Dus Il)ijn veronder· 
ste ll ing is juist, het is een stimulans. ) 

Dc wctgcver geeft zijn verklarin g, dat hij het fe it als 
ernsti ger beschouwt, dan hij het vroeger beschouwde en het 
is in dezen tijd ook ernstiger, want vroeger kwamen derge. 
lijke overtl'edingen ook mindel' voor, 

Ik mecn, dat aan de wensehen van de geachte leden geheel 
word t voldaan. 

D e heel' Soangkoepon: 1lijnheel' de Voorzittel' ! W a nnee!' 
de door de Regeel"ing voorgestelde maatregelen c1oe1treffcnd 
waren, zou ik zeker met de Regeel'in g meegaall. 

Er bestaat echter een zekere regeHng, waal'van bij de uit
voering' is geconstateerd, dat er fouten aan kleven. Die fouten 
neemt mcn nu ni et weg, maat' men gaat de zaak op een andere 
wijze f'egelen, te l'\V ij l de fouten zelf eigenlijk niet worden 
weggenomen. 

V el'de!' ben ik niet van oordeel, dat elke strafverzwnring 
het aantal üauduleuse handelingen zal doen verminderen. 
Men zict dit bijv. bij de ordonnantie op het ged istilleerd. De 
strafbepalingen worden steeds verzwaard en toch kan men 
constatecl'en, dat steeds meel' clandestien alcohol wordt 
gestookt, ongeacht de zwaa rdere straffen. 

Vel'del' is mijn bezwaar, clat de practijk geleerd heeft, dat 
de ovel·tl'cdi ngen van de slachtbelasting ol'donnantie en den 
claudestienen slacht meer voortspruiten uit de onsystematische 
toepassi ng van de uitvoeringsvoorschriften. Wil men daarin 
ve rbctCl'Î ng brengen, dan moet men deze uitvoeringsvoor. 
schriften verbeteren, ik verwacht echter in de practijk van de 
verzwaring del' straffen geen verbetering. 

Wij "laan echter op het doode punt; de Regeerin g zegt: 
er komt ve rbetcring, ik ontken dat en dus zal men het aan 
de practijk moeten overlat en. Ik geloof echtel' wel, cla t de 
practijk zal uitwij zen, dat de clandestiene slacht niet wordt 
bestreden door deze ontwel'p-ordonna'Jltie. 

Omdat de p1'8ct\jk echter za l uitwijzen, dat ik in deze 
gel\ik hcb, zal ik tegen de ontwerp-ordonnantie stemmcll . 

De heel' Mans, Regeeringsgemachtigde: Mijnheer de Voor
zitter! Het za l den heel' Soangkoepoll bevrediging schenken, 
dat do Regee ring overtuigd is va n dc groote doeltrcffendheid 
van de ontwerp-ordonnanti e voo r cI e na lcvlll g va n de bepa
lin gen del' slachtbelasting. 

Handelingen. ZitUngsjaar 1935- 1936. 

(Prawoto.) 
De Regeering is het verder vollwmen met den hec l' Sonn g~ 

koepon eens, dat niet volstaan kan worden met papieren 
llHlatr·egelen. m.aal' dat een instructie behoort uit te .gaa n aan 
de bestuursambtenaren, om in den toestand, als men inderdaad 
te kort is geschoten, verbetering te brengen. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming worden overge
gaan . 

])e ontwerp-ordonnantie, als aangevuld bij nota van wij
ziging, wordt in stemming gebracht en aangenomen met 
9 stemmen vóór en 4 stemmen tegen. 

v ó Ó I' stemmen de heeren: Verboom, P!'awoto, Sosrohadi
koesocma., Kerstens, De HQ9g, Roep, Kan, Van I-Ielsdingen en 
de Voorzitter. 

T c ge n stemmen de hecl'en: Thamrin, Soangkoepon, Ratu 
Langie en Soetardjo. 

De Voorzitter: A a n deo I' d e l s cl e b e h a 11-

d e lin g van d e ont~v e rp-ord o nn a n ,ti e tot 
w ij z i g in g va n d eo l' don n a n t i e 0 p d e m ot 0 1'

V 0 e I' t 11 i ge n b e l a st i n gen (S t a a t s b I ad 1934 
No. 718), a l s ,ge wijzi gd bij not a's van wijzi
ginge n (st ukk e n 4 e n 5), (O nd . ,UI. ) 

De heer Prawoto : Mijnheer de Voorzitter! Het ontwerp 
tot wijziging van de Motorvoertuigenbelasting en wel speciaal 
betrcffende de voorgestelde wijzig;ng van artikel 1 lid 1 sub a, 
dOO I" toevoegi ng van de woorden : "ongeacht of deze al dan 
niet bijzonderlijk VOOI' het gebruik van petroleum of een 
mengsel vun petroleum en benzine is ingericht", moet men 
beschouwen in vorband met de overwegingen, welke hebben 
geleid tot de afschaffing van de oude motorvoertui genbelasting 
\'oor uitsluitend benzine als brandstof gebruikende motor
Yoel'tnigen. 

Genoemde vl"jj stelling van uitsluitend benzine als brandstof 
gebruikende motorvoertui gen beneden een totaal toelaatbaar 
gew icht va n 5 400 kg moet haur compensatie vinden in de 
\" cl'hooging \'all dcn benzineaccij ns met 2,7 ccnt, dus naa r 
bovcn afgerond met 3 cen t. 

Geraamd werd, dat men uit de verhoogde 3 cent; benzine
acc\jns minstens evenveel zou krijgen als de afgeschafte oude 
motorvocrtuigcnbelasting bedroeg, namelijk f 4757989 of 
rond f 4,8 millioen. 

Wat krij gt men thans te zien 1 Vol gens het Economisch 
Weekblad van 27 September 1935 bedroeg de benzineaccijns 
gedurende de 7 maanden over 1934 f 9,3 millioen en over 1935 
f 10,9 milliocn. De fi scus heeft dus in 1935 aan benzineaccijns 
gedurende dc 7 maandcn van 1934 f 10,9 millioen - f 9,3 
millioen of f 1,6 millioen meer gekregen dan in 1934. 

Volgens den geraamden opzet moet in die 7 maanden tijd 
7/12 maal f 4,8 millioen of f 2,8 millioen meer aan benzine
accij ns opgebracht worden, In die 7 maanden tijd heeft men 
dus aa n benzineaccijns minder ontvangen dan de geraamde 
opzet f 2,8 millioen - f 1,6 millioen = f 1,2 millioen. 
Waaraan is dit toe te schrijven 1 

Bekijken wij den invoel' van de motorvoertuigen met op 
benzinc loopenden motor ged urend c de laatste 8 maanden, dan 
zien wij dat over het jaar 1934, van Ja.nuari tlrn Augustus, 
1221 personenmotorvóertuigen in Indië werden ingevoerd en 
over hct jaar 1935 in hetzelfde tijdvak 2267 personenmotor
voertuigen. Een vermeerdering dus van 1046 personenauto 's 
of van bijll" 100% ovel' 8 maanden tijd. 

~1en zou dus zeggen, dnt, gezien de vermeerdering va n de 
op benzine loopende motorvoertuigen, men daardoor moet 
komen tot een meerder benzinegebrllik, met als logisch gevolg 
een verm eerdering van landsinkomsten uit deze bron , maar 
dit is yolgens de door m ij genoemde eij fel's ni et het geva1. 
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"Vijziging ordonnantie motorvoertuigenhclasting 1934 (Oud. 56) . _ Uitkeering van vcnnootschnpsbclnsting aan het 
deelgerechtigde gebiedsdeel (Ond . .. 7 ) . 

(Kan.) 
Men heeft juist een tekort van f 1,2 m gedurende de eerste 
7 maanden, en ik vrees dat de terugloop van het benzinever
bruik zich verder zal voltrekken dan tot hiertoe het geval is 
geweest. 

Nu heeft de lwgeer ing gedacht, dat dit euvel te wijten is 
aan de moton·oel'tuigen, welke overgegaan zijn tot het mengen 
van benzine met petroleum in de benzinetank waardoor men dus 
een lager benzineverbruik krijgt. Ik geef toe, dat dit euvel 
bestaat C11 daarom heb ik geen bezwaar tegen de \V'ijzigingen 
van art. 1 lid 1 sub a. 

De voornaamste redenen echter van het minder binnen
komen van den benzine accijns liggen mijns inziens in het 
meerdere gebruik van kleine motorvoertuigen, zoowel VQor be· 
drijfs, als voor particulier gebruik. Als men nagaat hoeveel 
Austins, Austinette, Opels, Opelettes, Baby Ford 's en andere 
kleiJle wagens met een benzine verbruik van 21,5 KM. op 
1 liter benzine, of in elk geval van meer dan 10 KM. op 
1 liter benzine, over den weg loopen, dan zou ik zeggen dat 
ik geen overdreven yoorstelling van zaken maak, wanu,?(;r 
ik zeg, dat het minder verbruik vau de benzine te wijten is 
voornamel\jk en in cle allereerste plaats aan het meer en 
meer in zwang komen van het gebruik van zeer kleine auto 's 
ell minder door het gebruiken van motorvoertuigen met een 
mengsel yan petrolemn en benzine loopende motor wordt 
veroorzaakt. Deze gang van zaken teekent zich meel' en meer 
af. Dat wil zeggen dat de landsinkomsten uit den bem:ine 
accijns steeds minder en minder wOl'den. Daarom zou ik 
gaarne willen ,oorstellen om de gedachte landsinkomste:l 
uit den benzine-accijns in de plaats van motorvoertuigen
belasting aan de gekoesterde wenschen te laten beantwoor
den door van de kleine auto's b.v. van minder dan 10 of 12 
P. K sterkte, een redelijke belasting te heffen, b.v. f 9, 
per 100 KG. eigen gewicht, dus uiet van het totaal toelaat
baar gewicht of toegestaan toelaatbaar gewicht. Deze anto'p. 
komen in de klasse "an de personenauto 's, vermeld in art. 4 
sub a van de thans geldende motorvoertuigenbelasting. 

Mijnheer de Voorzitter! De overwegingen, die mij cr 
toe Jlebben geleid met dit voorstel voor den dag te komen, 
zijn: 
Ie. den terugloop van 's JJauds inkomsten uit deu benzine

accijns zooveel mogelijk tegen te gaan, opdat de half 
berooide fiscus er niet slechter aan toe zal zijn dan 
thans het geval is; 

2e. de S.S., die flinke concurrentie ondervindt van de kleine 
bedrijfsauto's met zeer lage exploitatiekosten, - men 
denke aan de meer dan 500 autoletten, di" het traject 
Soerabaja-Malang berijden, - een ruggesteun te geven 
in den strijd tegeu de kleine bedrijfsauto 's; 

3e. de taxi 's, gewoonlijk groote auto 's met een benzine-ge
bruik van 1 liter op hoogstens 7 km, en de autobussen 
de gelegenheid te geven, de concurrentie met de kleine 
bedr\jfswagens mogelijk te maken. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zul hierover thans geen amen· 
dement of motie indienen, teneinde de Regeering de volle 
gelegenheid te geven, zich hierover te beraden en advies 
in te winnen van de meest deskundige personen op dit gebied. 

Overigens zal ik mijn stem aan het ontwerp geven. 

(Maris, Regeeringsgemachtigde, Prawoto, Van Helsdmgen.) 
kunnen heffen, hetgeen eenigermate het mindere bedrag zal 
kunnen compenseereo, dat de Regeering nu krijgt aan ben7.ine
accijns. Daarop moet de Regeerillg, naar het mij voorkomt, 
wel degelijk letten. Ik heb het woord dus alleen gevraagd 
om even een andere zienswijze tot uiting te brengen. 

Het doet mij echter genoegen, dat de heer Pl"awoto zijn 
stem niet aan de voorstell en del' Regeering zal onthouden. 

De heel' Maris, Regeeringsgemuchtigde: :Mijnheer de Voor
zitter! Het betoog van het geachte lid, den heer Prawoto, 
heeft de strekking, aan te toonen, dat het relatief mindere 
gebruik van benzine zijn oorzaak zou vinden in het gebruik 
van lichtere, meer economische motorvoertuigen. Zijn betoog 
culmin eert in het voorstel, om van die meel' econ~)Inische voer
tuigen een motorvoertuigenbelasting te heffen. De heer Kan 
ontwikkelt reeds zijn bezwaren tegen dit voorstel en dat is 
begrijpelijk. De Regeering meent te mogen verwachten, dat 
de heer Prawoto er genoegen mede zal nemen, dat de Regee
ring dit vraagstuk, dat niet in de seln·iftelijke stukken is 
behandeld en waaromtrent zij zich Ol' het oogenblik niet een 
gedegen oordeel kan vormen, thans niet in behandeling neemt. 
De Regeering zal niet in gebreke blijven het vraagstuk aan 
de betrokken autoriteiten voor te leggen. 

De heer Prawoto: MUnheer de \'oo1"zitter! Ik wil den 
heer Kan toegeven, dat de autoleltes den autobussen concur
rentie aandoen. Ik hcb cr in mijn betoog echter voornamoüjK 
den nadruk op gelegd, dat in 7 maanden door den invoer van 
lichtere motorvoertnigen de fiscus werd benadeeld voor een 
bedrag van f 12'50000 aan benzine-accijns. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheel· de Voorzitter! Ik 
zou even een vraag willen stellen. Ik hoor, dat de Regee.r1ngs
gemachtigde naar aanleidi.ng van het hier besprokene enkele 
zaken ter nadere overweging aan de betrokken auto
riteiten wenscht voor te leggen. Ik zou in dit verband nog 
iets anders naar voren willen brengen. 

Indien het juist is, wat mij tel' oore is gekomen, dat het 
gebruik van henzine vermengd met petroleum een zoodanige 
verslechtering van den toestand op de straat en de lucht 
tengevolge heeft, dan is er, naal' het mij vool'komt, all e aan
leiding, dat de Regeering zich afvraagt of uit die overwe
ging het gebruik vau petroleum dool' taxi 's wel kan worden 
toegelaten. 

Wie het ongeluk heeft, aebter een taxi te moeten rijden 
die met zulk een gemengde brandstof wordt aangedreven, 
en er niet voorbij te kunnen komen, kan haast geen adem meer 
halen, omdat de lucht geheel door den stank en de rook 
wordt verpest. 

Ik meen dat dit een kant van de zaak is die ook alle over
weging bij de Overheid verdient. 

De heer Maris, Regeeringsgemaehtigde :.Mijulleer de Voor
zitter! De Regeering is gaarne bereid, ook dit hygiënische 
punt onder de aandacht der betrokken instanties te brengen. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming worden overge· 
De hpcl' Kan: JtIIijnheer de Voorzitter! Ik zou gaorlle een gaan. 

ander geluid willen laten hOO1·en dan zooeven door den heel' 
Prawoto hi er is geuit. Ik kan mij best voorstellen, dat de De ontwerp-ordonnantie, .als gewijzigd bij nota's van wijzi-
kleine personen-auto's de zgn. Austinettes of Opelnttes gingen, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 
en wat dies mcer zij, door den heer Prawoto genoemd, de 
autobussen een geduchte concurrentie aandoen, maar dat is De V oorzitter! A a 11 deo r dei s de be h a)l, d e
geen reden om een speciale belasting te heffen op die kleine 1 i n g van deo n t w e r p-o l' don n a n tie tot u i t k e e
auto 's, vooral in dezen abnormalen tijd, waarin men el' op rin g van veil n oot s c hap s IJ e 1 ast i n g, wel ·k c 
uit is zich kleine auto's aan te schaffen gezien de benzine- wor d t ge he ven van de win s t va u gem eng· 
besparing. De heel' Prawoto heeft naar voren gebracht, dat de bed r ij ven, wa art oeN ede ria n d, Su rin a m e 
er 50% meer auto 's zijn ingevoerd dan in een vorige periode. of en r a ç a 0 ge ree h tig dis, a a n het d e e l
Uit hoofde daarvan heeft ll et Gouvernement méér invoerrecht gel' e e h tig d e geb i e d s deel. (Ond. ii7. ) 
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Uitkeel'ing van vennootschapsbdasting aan het deelgerechtigde gcbiedsdeel (Ond. á 7 ). 

(Soangkoepon. ) 
De heel' Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! De in deze 

ontwel'p-ordonnantie bedoelde motie van ons geacht medelid, 
dcn heel' Van Helsd ingen, heeft betrekking op de in meel'dere 
o:f. mindere mate nadeelige beïnvloeding van de winstuit
keel'ingen aan de Indische chatkist. Verder heeft deze motie 
mijns inziens ten doel om den iinancieelen nood van de 
Ind ische maatschappU te steunen. 

De vool'liggende ontwel'p-ordonnantie beoogt in wezen het 
onttrekken va n con gedeelte del' vennootschapsbelastingen aan 
dc;"c gewesten ten behoeve van Nederland, Suriname of 
CU I·açao. Wat Nederland ingevolge Staatsblad 1935 No. 309 
aall deze gewesten heeft geschonken, tracht de Regeering te 
doen vel'goede n door het in het leven roepen van deze COll

cOl'dante l·egeling. 
Weliswaa l' heeft de Regeering in de Memorie van Antwoord 

vCt'ldaal'd, dat in het volgende begrootil1gsjaar geen vennoot
schapsbelasting aan Nederland, Suriname of Curaçao zal 
behoeven te worden uitgekee l'd , aangezien geen dezer gebieds
deelen ge rechtigd is tot de winst van eenig aan de vennoot
scha.psbelasting onderworpen lichaam, doch nu de Indische 
wctgcving daarop zal zUn ingesteld, ligt het voor de hand, 
dat vroeg of Inat de andere gebiedsdeelen van het Nederla.nd· 
sche Rijk lot de participatie in zulk een lichaam zullen 
overgaan. De totstandkoming van deze ontwerp-ordonnantie 
betcekcnt dus het overhevelen van een gedeelte van 's Lands 
inkolllsten op het gebied van de vennootschapsbelasting naar 
uilde re gebiedsdeelen des Rijks. 

Op het oogcnb lik va lt natuurlijk lliet te overzien, welke af
meolillgcll deze uitkCCl'ingen zullen aannemen, doch dat deze 
straks nadeel igc ge\'olgen aan deze gewesten met zich kunnen 
medebrengen i'S zeker niet uitgesloten. Zoodl'a de andere ge
biedsdeelen des RUks zich financieel intcresseeren in de hiel' 
te lande w~rkzame vennootschappen spreekt het vanzelf, dat 
een groot deel van de vennootschapsbelasting van deze gewes
ten aulomatiseh tocvloeit in de schatkist van Nederland, Suri
name of Curaç:ao en dit alles zal beteekenen een financieel 
verlies van den .IJande. 

Wat de Nedc rl undschc schatkist dus gemist 'heeft, wordt 
vandaag of morgcn vcrgoed - misschien dubbel vergoed -
door de jJlkomsten, verkregen door de totstandkoming van deze 
ontwerp-ordonnantie. 

Wanneer ik deze ontwerp-ordonnantie in beschouwing neem, 
denk ik onwillekeurig aan den eersten 1\fenangkabauscheu 
kaijangverkooper, die ·tijdens mijn jeugd in mijn geboorteland 
is geko men om zijn katjang-goreng bij duitjes aan de .bevolking 
te verkoopen. Deze katjangverkooper dan bezong zijn ten ver
koop aangeboden katjangs tusschen de bedrijven door met 
Menangkabausche liedjes, die de Bataksehe bevolking toen 
niet verstond. Wanneer de Bataksehe koopers of koopsters 
in de eigen taal den verkooper het volgende bij den kool' 
toeriepen: ,,1..'nmbai ma saotik Jl

, hetgeen beteekent "voeg er 
nog een beetje ·bij ", dan zei de verkooper: "Tok talinjo, ilang 
tjiëk, doeG gantinjo", hetgeen betookent : "Eén verloren, krijgt 

(Mans, Regeeringsgemach1ligde, Soangkoepon.) 
twee in de plaats daarvan", want hij deed wel een katjl1ng in 
het pakje van den kooper, doch nam er twee uit terug. 

Het is dus niet uitgesloten, dat deze r egeling vel'schillende 
voordeelen ten ,behoeve van Nederland, Slu'Îname en Curaçao 
ten gevolge kan hebben ten nadoele vun 's Luncls financieele 
inkomsten van deze gewesten. 

Het zij mij daarom vergund, de Regeering de vraag te 
stellen of Zij niet vreest, dat de totstandkoming van deze 
ontwerp-ordonnantie financieel nadeelige gevolgen voor dit 
l~and kan teweegbrengen. 

De heer Mw, Regeel'ingsg'emachtigde : Mijn]leer de 1'001'

zilte!'! In de Nederlandsche wetgeving is deze materie reeds 
geregeld. Het is een feit, dai een deel van de dividend
en tantièmebelasting, betaald dool' in Nederland gevestigde 
Indische gemengde bedrijven niet in de Nederlandsche kns 
komt, maal' aan Ned.-Indië wordt uitgekeel·d. DaarbU is 
toen het verlangen uitgespl'Oken, dat Ned.-Indië wederkeerig 
een regeling zou treffen, om de vennootschapsbelasting, ver· 
schuldigd over dividend dat aan Nederland of een ander 
gebiedsdeel vall het Rijk toekwam, ook aan Nederland' of 
dat andere gebiedsdeel. te restitueeren. Mij dunkt., Mijnheer 
de Voorzitter, dit is volkomen I·egelmatig. 

'Yat nu de vraag van den hecl' Soangkoepon beireft, ik kan 
niet in de toekomst zien, maal' ik verwacht, dat er in de 
eerste jaren geen sprake van zal zijn, dat Ned.-Indië iets 
aall Nederland zal moeten betalen, maar ik zou zeggen, wan
neer zulks ten slotte gebeurt, dan bereikt deze regeling 
juist haal' doel. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! De be
doeling is juist om het geld, dat voor Ned.-Indië uestemd 
is uit Nederland of een ander gebiedsdeel naar hiel' over 
te brengen, maal' dool' deze regeling gaat men eigenlijk uit 
Indië naar Nederland of andere gebiedsdeelen geld over
hevelen. Op grond van rechtvaardigheidsoverwegingen i.s dit 
misschien te motiveeren, maar als het nadeelig is voor Ind,ië 
kan ik mij er toch eigenlijk niet mee vereenigen. 

De heel' Maris, Regecl'lngsgcmachtigdc: 1IUllheer de 
Voorzitter! Inderdaad is het vool'dooliger, als w.ij nooit iets 
ui i tc keeren hebben, maar als men twee partijen heeft, moet 
lIlen trachten het eens te worden en de Regeering is het 
nu cenmaal op deze basis met Nederland eens geworden. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden overge· 
gaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stemming 
aa ngenomen. 

De vergadering wordt te 10.37 u.v.m. gesloten. 
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Ingekomen stukken. - Wijziging mijnol'donnnntie J930 (Ond, fl8 ), 

7de VEUGADEUING, 

Ver g a del' i n ,g van Din s dag 19 Nov e m b el' 1935. 

(Bijeenroepingsuur : 8.30 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Wijziging mijnordonnantie 1930 
(Ond, 6 8 ). - Woord van welkom tot het nieuw benoemde 
lid Ir. E. D. Wermutb . - Wijziging artikel 8 van de 
ordonnantie, regelende de aanwijzing van de Bankatinwinning 
tot Landsbedrijf (Ond. 71). - Invoerlieentieeringsordonnan
tie 1935 (Ond, 8 2 ) en Wijziging crisisinvoerordonnantie 
(Ond. 8 3 ). 

Voorzitter : de heel' Mr. W . H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzi tter _ 15 leden, t e weten : 

(Weyer.) 
6. Als voren van 11 November 1935 No. 18 tot ontbinding 

van de Commissie van Advies inzake de opleiding van 
Inlandsche bestuursambtenaren. 

1. Als voren van 11 November 1935 No. 19 tat inter
necring van Amir Hamzah Siregal'. 

8. Als voren van 12 November 1935 No. 14 houdende 
herbe~locming vall J. C. de Vos tot GOUv(!l'llcur van de 
Provincie Uidden-Java. 

9. Als voren van 12 November 1935 No. 15 houdende 
ontslag van The Djing Liong als lid van het bestuur der 
Kapokcentrale en benoeming in zijn plaats van The Sing Bie. 

De sub 2 t /m 9 genoemde stU'kken worden tel' inzage 
gelegd ter Secretarie van den Volksraad. 

C. De volgende tel' kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Besluit van den Directeur \'an Economische Zaken van 

de heet'en Van H elsdingen, De Hoog, Kan, Kerstens Ratu 11 November 1935 No, lt212/B houdende ontheffing van 
Langie, Roep, Soangkoepon, Soetardjo, Soeroso, Sos;ohadi- MI', P . A, ,Blaauw als lid van de commissie van advies inzake 
koesoemo, Thamrin, Vel'boom, Wel'muth en Weyer. de herzlcmng van de Jacht· en dJCrCllbescherml1lgswetgcvlIlg 

'en benoeming in zijn plaats van D. C, Ament. 
Regeerfngsgemachtigdell de heet'cn: Van Buul'en en Hart. 2. Brief van L. R. Ziesel en G. F . Ziesel, gedag'tcckclld 

Pocnten 6 November 1935) inzake hun bouwgrond in verba nd 

De Voorzitter : 
vergadering. 

Geacbte medeleden! Ik open deze met plannen van de gemeente ~[all1llg voor den bouw van 
een capteertunnel. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. Bericht van verhindering wegens ziekte van den heer 
Prawoto. 

Wordt voor kennisgeving aangenomen. 

B. De volgeIlde Reg'ccringsbJ'icven en ·bcsl:hikkingel1: 
1. Kabiue\.sb\'\cf van den OOUVC l'llcul'-Oencl'ual van 13 

November 1935 No. 1 tel' aanbieding van: 
(f. een ,mtwel'p-Ordollnantie tot wijziging van artikel 3 del' 

Crisisinvoerol'donnantie 1933 (Ond. 8Il); 
b. een ontwerp-ordonnantie tot tijdelijke regeling van den 

invoer van verschillende goederen (Ond. 82 ). 

De stukken zijn gedrukt. 

2. Brief van den fd. Gouvcl'nements-Secl'ctaris va n ]4 
November HJ35 No. 2692/B trl' a~mbieding van de opgemaakte 
rekening en verantwoording met bijlagen nopens de tegelde
making van 4, pct. 's jaars r ente dragende schuldbewijzen tot 
een bedrag van f 485 000 000 nominaal ten laste van Neder
landseh-Indië tezamen vormende de Nederlandseh-Indische 
Conversieleening 1934 A, onder mededeelÎllg dat dit stuk bij 
de 2de Kamer is ingediend. 

3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 6 November 
1935 No. 20 houdende onder auderen bepalingen betreffende de 
toepassing va.n de vastgestelde korting op onderstand en . 

4. A Is voren van 7 November 1935 No. 23 houdende 
beschikking op een desbetreffend verzoekschrift van lIet 
bestuur van hot V. V. O. dat de aanspraken C.q. rechten op 
vacantieverlof en de daarmede samenhangende doorbetaling 
van inkomsten van de vaste landsdienaren, wier betrekkillg 
onder vigueur van het II~Iaandl oonersl'eglemcnt 1934" en van 
het "Werkliedell l'cglcmcnt 1934 " is of wordt gebrach,t, 
gedurende 3 jaren, te rekenen vnn den dug-, waarop bedoeld 
personeel onder genoemde loonregelingen kwam of komt te 
vallen, blijven gelden, zooa ls zij tcvonm krachtens gebruik of 
re~el ing bestonden. 

5. Als voren van 11 Novembel' 1935 No. 15 houdende 
ontheffing van J. A. Monod de Froideville, R.. A. A. Wiranata 
Kocsoema en Dl'. H . D. J. Apituley van het lidmaatschap van 
de Kiesrechtcommissie en benoeming vau M. Soetal'djo en 
P. A. Kerstcns tot lid van genoemde commissie. 

' ''orden ter inzage gelegd tCl' Secl'ct..·ll'ic van dcn VoJks
raad. 

De Voorzitter : Aan de orde is de behande-
ling van de ontwerp-ordonnantie tot 
w ij z i g in g der .. M ii nol' cl 0 n n n n tie 1930" 
(0 n d. 68. ) 

De heel' W eyer: Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat 
het noodig is nog eens even te r eleveeren, waarom het hier 
gaat. Dit lijkt mij daarom noodig, omdat bet mij ni et 
onmogelijk voorkomt, dat bij sommige mijner geachte mede
leden eenig misverstand bestaat. Immers. v(!l'schi1lendc 
mijner geachte medeleden zullen nRast de ::UeJllol'ie van 
'l'oelichting, behoorende bij onderwerp 68, nog eens hehbcll 
opgeslagen de Memorie van Antwoord del' Regccl'ing, 
indertijd bij den Volksraad ingediend bij de behandelin g 
va n de "Mijnordonnantie 1930". In die l\femorie van 
Toelichting frappeerde mij in het bijzonder de volgende 
zjnsnede: 

"De bepaling van dien rentevoet heeft dus uit te gaan 
van den hierboven aangegeven grondslag, dat hiel' rente 
moet berekend worden voor een gelleel los van de 
ontginning te beschouwen, zelfstandig bedl'ijf, dat slechts 
de fabriekmatige bereiding van een hem toegevoerde 
grondstof onderneemt, doch ovel'igens gecn bijzondere 
l'isico 's loopt. Immers kan de venverker erop rekenen, 
dat hij zijn exploitatiekosten, hoc hoog of hoe laag di e ook 
zijn, steeds ten volle vergoed hijgt, terwiil IlClll verder 
een vaste rente op zij n kapitaal wordt gega randeerd die, 
welke de bedrijfsresultaten ook zijn, steeds in rekening 
wordt gebracht." 

Uijnheer de Voorzitter! Aldus het citaat. Op die laatste 
zin komt het aan, Mijnheer de Voorzitter. 'Vant als mcn 
dit leest of hoort, en men verdiept zich niet tegelijkertijd 
in het wezen van de zaak, dan is het begrijpelijk dat men 
zich afvraagt : ).wanr klaagt men nu eigenlijk over, dat 
vervoers- en verwerkin gsbedrijf verdient een gegarandeerde 
rente over het geïnvesteerde knpitaal. W'elnu, 7% ge
garandeerde winst is in de tegenwoordige t~iden te hoog j is 
het dus onbillijk, dat p ercentage tot 5'% te verlagen j Dat 
is de vraag, die men zich zou kunnen stellen. En te eerder 
komt men tot deze meening als men daarnevens even op-
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slaat wat dool' deu tocl1ll1aligen Regecl'ingsgcIl13chtigdc, 
den hee,' De longh, met ,betrekking tot dit punt is mede
gedeeld bij gelegenheid van de mondelinge behandeling. Ik 
verzoek U mij toe te staan ook dit even te citeeren: 

"Aan het eigen bedl'ijf is echter een rente-garantie 
ve"bonden van 7%, terwijl , wat de afschrijvingen 
bet"eft, aan dat eigen bedrijf onbeperkte vrijheid is 
gegeven, enz." 

Ook hi el' wordt ongewild de indruk verwekt, alsof het 
vC J'voers- en vCl'wcl'kingsbedl'ijf op rozen slaapt: immers het 
:l.OU een rente-garantie hebben van 7%. 

Ik zeg, ongew ild , want oveJ' igens b1ijkt uit het geheele, 
toenmaa ls door de Regeering gehouden betoog overduidelijk, 
dat het ook de Regeering volstrekt duidelijk was, dat van 
een echte rente-garantie geen sprake is. 'Wat toch is het 
geval ' De cijns moet worden berekend naar de handels
waa t'de vun het ruwe product op het concessie.terrein . 
Verkocht men het ruwe product op het concessie-terrein, 
zooals dat bv . in vele olic-producccrcndc landen 'het geval 
is, en zooals dat ook veel geschiedt met allerlei metaal
ertsen, dan zou men ook hier te lande kunnen aautoonen 
een bepaalde marktwaarde van het ruwe product. En naar 
cl ie marktwaarde zou men dan den cijns kunnen bepalcu. 
Maal' zoo is het hier in het algemeen juist niet. De omstandig
heden hebben hier de concessionarissen genoodzaakt, het 
ruwe Pl'oduct eerst te verwerken, alvorens daarmee te~ 
markt te verschijnen. De handelswa arde van het ruwe 
product moest dus langs indirecten weg worden afgeleid uit 
de handelswaarde van het eindproduct. Voor het uitvoeren 
van die berekening is het noodi g, zich rekenschap te geven 
va n de kosten, directe en indirecte, welke op het vervoers
en vel'\vel'kingsbedrijf drukken. Deze berekening geschiedt 
op g"ond van art. 36 der Indische Mijnwet; de bedrijfs
kosten, die VOO L' aftrek, te l' berekening van de waarde vall 
het I'uwe product aan de bron, in aanmerking komen, zijn 
opgesomd in art. 166 del' M.\jnol'donnant ie en daaronder 
schuil t dan de post van 7% rente over de gemiddelde boek
waat'de van de inrichtingen voor vel'voer, bereiding enz, 

Deze korte resumptie van de techniek, volgens welke de 
prijs van het ruwe product wordt afgeleid ui t den prijs del' 
eindprod ucten en de kosten van vervoer en verwerking, doet 
rceds dltidelijk zien, dat er van eenige rente-garantie geen 
sprake is. Immers, in het feit dat men bij deze herleidings
berekening deze rente in aanmerking mag nemen, volgt toch 
geenszins, dat het verwel'kingsbedrijf onder alle omstandig
heden die rente in den verkoopprijs kan verdisconteeren, dat 
dus dat verwerkingsbedrijf te allen tijde een winst zal maken 
van genoemde 7%. Behalve deze rente mogen ook de volled,ige 
vcrwcrkingskosten worden opgebracht. Dat ligt in het wezen 
dcr herleidingsberekening. Maar wil dat beteekenen, dat 
h icrdoor aan het verwerkingsbedrijf gegarandeerd wordt, dat 
dc verkoopprijs der cind-p roducten deze verwerkingskosten 
volkomen zal dekken' Immers neen, Mijnheer de Voorzitter! 
Het geval is analoog aan dat van de fiscale afsehrijv.ÏJlgcn, 
dat tel' sJl ra.ke komt bij a llc belastingberekeningen. De wet 
staat, te l' berekening van de winst, aftrek toe van bepaalde 
afschrijvingen. Wil dat nu zeggen, dat hiermede gegaran
dcerd wordt, dat de betreffende belastingplichtige zijn kapitaal 
kan amortiseeren' Neen) dat wil alleen maal' zeggen, dat 
de fiscus dit te amortiseeeren bedrag niet als winst zal 
aanslaan. Of belastingplichtige inderdaad zal kunnen amor
tisl.'C l'cn, hangt va n de winst af, die hij met zUn bedrijf zal 
maken. 

Ik meen hicrmede te hebben aangctoond, dat van rente
garantie geen sprake is. Er kan dus ook geen sprake van 
z\jn, dat men zich in de tegenwoordige tijden zou moeten 
afvragen of deze rente-garantie met het oog op den gedaalden 
rentevoet verlaagd zou moeten worden. Ik meen dan ook 

Handelingen. Zittingsjaar 1935- 1936. 

dat dc Rcgeerin g een gedachtensprong maakt , als Zij ,in de 
Memorie van Toelichting bij onderwerp 6S zegt : 

"Nu inmiddels de rcntestandaard belangrijk is gcdaald, 
is het voornoemde rentepercentage te hoog". 

Als het bedoelde perccntage dus niet is een rente-garantie, 
wat is hct dan wel ' Naar mijn meening wordt dezc aftrek 
ter bepaling van de waarde van het ruwe product toegestaan, 
omdat de opsomming van de vervoers- en verwerkingskosten 
niet compleet is, als ni et tevens in rekening is gebracht, 
behalvc de directe kosten van het vervoers- en verwerkings
bedrijf, rente inclusief risico-premie tot dekking van het 
risico, dat met dit bcdrijf wordt geloopen. T"et wel, Mijnheer 
de Voorzitter, deze rente plus risico-premie wo,-dt dus niet 
dool' het Land aan de mijnbedrijven uitgekeerd, gelijk ver
schillende passages in de Memorie van Toelichting en de 
Memorie van Antwoord bij de behandelin g in 1930 van de 
Mijnordounantie zouden doen vermoeden . Daar is geen sprake 
van. He t opnemen van deze rente plus risico-premie in de 
herleidingsberekening geschiedt slechts om te voorkomen, dat 
ook cijns geheven wu worden over geld, dat niet is opbrengst 
van hct ruwe product. Anders niet. Maal' dan is het ook 
duidelijk, dat dit percentage mct den huidigen rentevoet van 
solide obligatie-Ieeningen niets te maken heeft, want men 
pleegt nu eenmaal de oprichting van dergelijke bedrijven niet 
te financieren met obligatie-kapitaal, dat men tegen zoo matige 
rente zou kunnen krijgen. Dat zou misschien het geval kunnen 
zijn bij geheel los van het winningsbedrijf staande risicolooze 
verwerkingsbedrijven, maal' die toestand doet zich hicr te 
lande nu eenmaal niet voor. Het verwerkingsbedrijf kan men 
ziell hiel' te lande nu eenmaal, in het 11lgemcen gesproken, 
niet los denken v(ln het winningsbcd l'tj f, dUIt de bcnoodigde 
grondstoffen levert. De spli tsing is in de meeste gevallen 
een fictieve, althans theoretisehe, omdat het een zonder het 
ander niet denkbaar is. Het lijdt dan ook geen twijfel, dat 
het verwerkingsbedrijf het risico deelt van het wjmtingsbedrijf . 
Nu handhaaft de Regecring in de Memorie van Antwoord wel 
de stelling, dat llan de vC l'voers- en vel'werkingsbcdrij ven van 
goed ge leide mijnbouwondernemingen geen bij·zondere risico's 
verbonden zijn, omdnt die bedrtlvcn tO<'h eerst plegen te wOl'den 
opgcricht of uitgebreid, indien een "oldoendc hoeveelheid te 
verwerken delfstoffen is aangetoond . Inde"dnad toicht men 
geen vCl'werkin gs insta llat ies op, of legt men pijpleidingen aan, 
wanneer daarachter niet een zekere productie staat, welke 
men meent te kunnen handhaven om bedoclde inrichtingen 
commercieel te kunnen exploiteeren. Of dit laatste doel ook 
werkelijk zal wordcn bereikt hangt echter - dit moet toch 
duidelijk zijn - geheel af van de vraag, of de verwachtingen, 
welke ten aanzien van de te vcrkrijgen productie worden 
gekoesterd , kunnen worden verwezenlijkt. Geeft men dus 
dool' de aanvaarding van dat risico te kennen, dat het risico 
afwezig is ' Immers geenszins. Als ik een levensverzekering 
wil sluiten, moet ik mij geneeskundi g laten keuren. Ben ik 
goedgekeurd, dan aanvaardt de verzekeringsmaatschappij mijn 
verzekering. Neemt zij daarmee 8an, dat daaraan geen risico 
verbonden ,is ' Neen, maal' zij aanvaardt dat risico. Ik 
geloof, dat deze vergelijking geheel opgaat. Het zou el' hiel' 
overigens treurig uitzien, als W\j ons hadden beperkt tot het 
zoeken van geld voor l'isico-loozc bedrijven. Dat heeft het 
bedrijfsleven gelukki g niet gedaan, maa l' nu mag men n.iet, 
gelijk dool' de Regeerin g geschied is, a eontrari redeneeren, 
dat h.ier geen risico geloopen wordt. En speciaal bij de 
mijnbedrijven is steeds een aanmerkelijk risico aanwczig. 
Nimmer bestaat algehcclc zekerheid omtrent de aanwezige 
ondel'grondsche reserves. Ik zou versch illende m\inbouw
maatschappijen kunnen opnoemen, waan·an de aandeelhouders 
dat aan den lij ve hebben ondervonden. Die aandeclhouders 
hebben niets gemerkt van de Z.g. rente-garantie en van het 
risico-Iooze van het verwerkingsbedrijf. In het Gedelegeer
denvers]ag zijn een ige voorbeelden genoemd, die dool' de 
Regeel'ing worden gewruukt. l\1aur ten onrechte. Het is 
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(Weyer,) 
waar, dat de productie van de concessie-Sulupal tezamen met 
die 'van andere terreinen te Pladjoe wordt verwerkt, maar 
dat alles neemt niet weg, dat de overblijfselen van de vroegere 
raffinaderij van 'Sumpal nog aanwezig zijn. Het loonde niet 
meel', bij de teruggeloopen productie dat bedrijf als zelf
standig bedrijf te handhaven, 

De Regeering noemt het minder juist, om de in verschil
lende landen thans aan den dag tredende autarkische tenden
zen in het geding te brengen en wel op grond van het feit, 
dat de praktijk del' laatste twee jaren geenszins op een 
vermindet'de bed,'ijvigheid der hiel' te lande bestaande raffi
naderijen wijst . 

Inderdaad zijn de bestaande ,'affinaderijen h ier te lande 
in de lçatste jaren uitgebreid en is van inkrimping der 
verwerking geen sprake geweest. Blijkt hieruit nu, dat het 
streven naar autarkie geen essentieel gevaar oplevert voor 
bet bedrijf del' verwerking van ruwe olie Îll Nederlandsch
Indiëf Het zou een miskenning van de duidelijke feiten 
zijn, wanneer deze vraag bevestigend werd beantwoord. 

Verschillende landen bebben hun inv{)ertarieven met 
betr ekking tot petroleumproducten tot een zoo groote hoogte 
opgetrokken, dat het praktisch niet meer mogelijk is deze 
als zoodanig in te voeren en overgegaan moest worden tot 
het bouwen van verwerkingsinstallaties Îll het betreffende 
land, ter verwerking van daarheen: yervoerde ruwe olie. 
Niemand is in staat te waarborgen , dat andere landen, naar 
welke Ne.derlandseh-tlndische HHl'dolie-produetcn worden 
uitgevoerd, niet eveneens tot het voeren van een dergelijke 
politiek zullen overgaan, waardoor de verwerking in Neder
landsch-Indië zou moeten worden stopgezet en de ruwe olie 
als zooda nig naar bedoeld land moet worden uitgevoerd. 
Deze dreiging is reëel en Illen moet er dus st.eeds rekening 
mede houden, Dat de oliemaatscJ1appijen ni ettemin vool-tgnan 
haar vcrw~rkingsinstnllaties te model'niscercn en uit te 
breiden, is alleen hierdoor te verklaren, dat deze onderne
mingen "e"plicht zijn de bestaande risico's te aanvaarden, en 
er slechts toe kunnen overgaan nieuwe verwerkingscentra te 
vestigen, wanneer zij daartoe onder den drang der omstan-
digheden genoodzaakt zijn, . 

Uit dit alles blijkt m.i, overduidelijk, dat het vervoers- en 
verwerkingsbedrijf van mijnbouwmaatschappijen, in tegen
stellilIg met de in de sclll'iftelijke stukken neergelegde 
opinie der Regeering, groot.ere risico's loopt dan een indus
trleele ondel'nC'rning van anderen aard. 

Daarom is het ook principieel ,onjuist, bij de bepaling van 
het percentag? del' bedrijfsrente, welke bij de vaststelling 
van de handelswaarde der mijnbouwproducten in rekening 
mag worden gebracht, den I'entestand, geldende voor obliga
tiekapitaal , als maatstaf aan te leggen. 

Het is in strijd met de praktijk, wanneer men uitgaat van 
de gedachte, dat het aandeel en kapitaal het risico van het 
ontginningsbedI'ljf dient te dragen en het vervoers- en 
verwerkingsbedrijf door obligatieleeningen zon kt,nnen wor
den gefinall(lieI'd. Dit is slechts lnogel\jk, wanneer het 
aandeelenkapitaal enkele malen grooter is dan het obligatie
kapitaal , hetwelk dus beteekent, dat ook het vervoers- en 
verwerkingsbedl'ijf - waarin gl'ootere kapitalen dan in het 
ontginningsbedrijf moeten worden vastgeJ('g-d - g rootendeels 
door aandeelhoudel's wordt gefinancierd. 

Het uitgangspunt der Regee r'ing, dat de rente van obliga
tiekapitaal, betaalbaar bij uitgifte à pari, als maatstaf kan 
word en aangenomen, berust daa rom beslist op ni et in de 
praktijk gefundeerde gronden. 

Ik blijf dus van meeniug, dat het voorstel tot verlaging 
van het rent.e-percentage het wezen van de zaak, waarom 
het hier gaat, miskent, Ik hoop door deze uiteenzetting de 
Regeerin g en mijn geachte medel eden €rva n te hebben over· 
tuigd, dat deze verlaging bepaald onbillijk zou zijn. 

Wat betreft de rente, te vergoeden bij te veel betaalden 
cijns, gaat de Memorie van Antwoord niet in op ·het in het 

(De V{)orzi1ltJer,) 
Gedelegeerden verslag voorkomende argument, dat het l'en te
percentage ten deele moet worden beschouwd als een ,'cm op 
het vaststellen van een te hoogen voorloopigen cij nsaanslag. 
Toch is dit een essentieele factor. Cijnsp liehtigen zijn, anders 
dan de bepalingen del' vennootschaps- en inkomstenbelasting 
voorschrijven, geheel overgeleverd aan den cijnsheffer, die 
volkomen vrij is in de bepaling van het bed rag van den 
voorloopigen cijns. Dat de cijnsplichtige d(larom een zekere 
bescherming dient te genieten, is werkelijk geen overdreven 
verlangen, Het kan zijn - en het heeft zich in de praktijk 
inderdaad voorgedaan - , dat de cijnsplichtige belangrijke 
sommen teveel moet betalen, waardoor hij dus gedurende 
zekeren tijd feitelijk een .gedwongen leening aan het 
gouvernement moet verstrekken. De uitspraak van de 
Regeering : "Het ontwerpelijke pCl'centage behoort den 
fungeerenden rente-standaard te volgen ", doet geen recht 
weaervaren aan het zooeven genoemde feit en da.aroLU 
handhaaf ik mijn bezwaar tegen het voorgestelde rente
percentage, Ook een vergelijking met de wettelijke interes
sen wordt door de Regeering afgewezen, omdat deze een 
vergoeding van schade aan interessen voortvloeiende u it 
wanprestatie ZOll voorstellen. Dit lijkt echter minder juist, 
aangezien de wettelijke interessen ook verschuldigd zijn in 
alle gevallen, waarin de grootte V'1Il een geldelijke verpl ich
ting niet aanstonds is vast. te stellen en dool' den rechter 
of door arbiters w{)rdt bepaald . Daal' gaat m,i, de verge· 
lijking met deze intercssen wel degelij k op, 

De Voorzitter : Hiermede is de hehandeling van dit onde,'
werp in eersten termijn van de zijde van het College van 
Gedelegeerdèn beëindigd. 

Is de Regec,'ingsgemnchtigc1e bel'eid dil'€'ct te antwoorden ? 

De beer Van Buuren, diredcur' V.111 Vel'keer en ",TutN'

staaL: Mijnheer de Voorzitter. Ik zon .gaarne eenigen tijd 
van voorbereiding willen hebben . 

De Voorzitter : Dan wordt de ,beraadslaging over dit 
onderwerp thans opgeschort, 

Het ni e uw e 1 i cl , cl e 11 e c l' ·,V e l' 111 11 t h, zoo juist 
ter vergadering .gekomen, die aangewezen is in de plaats 
van den heer Bla8uw, is heden voor het eerst 1el' vergade
ring aanwezig en heeft daarmed e nIs lid \'an het Cone~e 
van Gedelegeerden zitting genomen. Ik lleet hem V/ln harte 
welkom. 

Aan de orde is de behandeling van de 
ontwerp-ordonnantie tot wijziging vun 
artikel 8 van de ordonnantie, r ege lende 
de aanwijzing van de Bankatinwinllil1g' tot 
La n d s bed rijf j 11 den zin dl c l' "I n cl i s c heb e
d I' ij ven wet". (0 n d, 71.) 

De ontwerp-ordolmanti e wordt zonder beraadslng-ing en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Zooals in den brief van den Secretaris 
van 13 November j .l., die is rondgezonden, staat aangege
ven, wOI'dt door mij ten aanzien van de ondcT'wel'pen 8 2 en 
S3 rechtstreeksehe openbare behandeling voorgesteld. 

.overeenk{)mstig artikel 17 van het Reglement van orde 
ZOll feitelijk eerst aan het College de v,'aag mo eten worden 
voorgelegd, {)f op verlenging van den gestelden termijn zal 
worden uaugedrongen, maal' dit heeft in ,het onderhavi ge 
geval geen zin, wijl men ,hier gcbonden is aan den datum 
van 22 November a.S. 

De Voorzitter: Aan de orde i s het voorstel 
mijnerzijds tot reehtstreeksche openba,'e 
beh ,andeling van de ontwerp-ordonnanties 
o n der s e hei d en I ij k tot w ij z i g i n g van a I' t i-
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kei 3 d e ,' c ri s is - i n \' 0 e " 0 r don n 11 n tie 1933 
(Staa tsblad No, 349 ), (Ond, 8 3 ) e n t o t tijd e
I ij keI' e ge l i Il g \' n 11 den i 11 Y 0 e I' \ ' an \' l' 1'

sch illend e go('dere n (Ond, 8 2, ) 

Zonde ,' hoofdelijke stemming wordt tot rechtstreeksche 
openbare behandeling besloten ; hiertoe wordt onmiddellijk 
overgegaan. 

De hee l' Weyer: Mijnheer de Yoorzitter ! Ik geloof te 
kunnen zeg,gen, dat de E conomischC' Groep t en aanzien van 
de stof, beha ndeld in de aau de o,'clp zij nde onclerwet'pen 8 2 
en 8 3 in hoofdzaa k nog stnat op het standpunt, indertlid 
dool' onzen toenmaligcn woo l··d~el'der in den Volksl'aad in
genomen bij de behandelin g "an de crisis-invoerordonnaJltie 
1933, Betoogd is toen, dat het Nedel'iandsche en het Neder
landsch-Indisehe bedrijfsleven zUn gegroeid en hebben ge
bloeid oude,' v igueur van de leerstell ingen der liberale school 
en dat van die liberale school d e vrijhandelsgedachte een 
essentieel clernen t YOl'mde, dat dus ee n tel'zijde-stelling , ra il 
die vl'ijhandelsgednchtc \"001' ons weinig aa ntrekkelijks heeft . 
N"ast dit principieele bezwaar kwam tegelijkertijd een twee
de bezwaar naar voren, nl. de beduchtheid voor handelspo
liti eke voorzieningen, omdat deze zeer spoedig tot bemoei
lijking en vet'staning van ltet bedrijf plegen te leiden, Een 
dercle bezwaar was het fei t, dat dergelijke maatregelen voor 
de ceno groep baM ul'eng:en, daat'entegen een andere groep 
kUllllen schaden cn ten slott(> werd ,het nuttig effect vall een 
dergelijke handelspoli t iek \"001' di t land eenigszins in twtjfel 
~et\'ol~k('n. 1\taal' deze b(,ZWH\'cn wal'en \'001' de E conomische 
Groep geen beletsel om te g(,l'aken tot een bevestigende be
antwoording ,'au twee vragen, nl. deze: 
l e, of vBndBll g of mo"gen de behoefte Ban contingenteerings

maatregelen llier te lande ka.n ontstaan, en 
2(', of mon overtuigd is <la t de Regeerin g de macht mo et 

kl'ij~'t' lI in te g l'ijPl' ll zOlllle!' in eh.l(,lltc('!e machtiging \'(111 
dl.'ll Yolks t'aad. 

Deze be\'estigendc beantwoording ('n de on:' l'tui ging dat de 
vrijhandel ond('I' de t egenwoo r'dige omstandigheden ge heel 
onvoldoende verweCl'middelen biedt t egen den g l'ooten eco~ 
nomischen nood, deed de E conomische Groep besluiten haar 
steun n,an de Hegeel'in g te geven, zij het met ecu t eleurstel
lin g ovc,' djt einde van de vl'ijhandelspoHtiek, eCn teleur~ 
stelling, slechts getemperd door het besef van de lloodwen
cligl1eid VAn den vool'gesteld en maat,'egel. 

(De heer S 0 e ,. 0 s 0: lIfaa,' die maalt'egel was clan toch 
in het voordee l yall de Economische groep !) 

lIIijnheer de Voo,'z itte,'! Ook thans zlll ik mijn steu n aan 
de Rcgecl'ingsvoorstcllclI niet onthouden. Ik ben el' van 
overtuigd, dut de daHl'in beli chaamde maatl'egelen 1l0odza~ 
l, elijk zijn j wij kunnen deze verweermidclelen tel' bescherming 
van ollze hiel' gevesti gde bedrijven, yan onze bestaande ap
pCll'aten en van onzen export voorshands niet missen, want 
het ligt niet in onze macht om nnn de nlgemeene verdwazing 
"Hn de wel'eld op economisch gebied een einde te maken. Wij 
kU11ne11 sJC<'h,ts hopen dHt, naal'mate I11 rn elders - tot onze 
gl'oote schade - bescherm ing, autar'i<ic en wat dies meer zij, 
ad absurdum dr'tift, tI? spoed ige l' het lic·ht za l doorbreken. 
\V ant zondC'J' dBt ik nu wil vervnllen 111 éloges op den vrijen 
handel , geloof ik te mo gen stellen, dilt als el' één land is dat 
e" het g rootste belang bij hceft dat de goederenruil over cle 
geheele wereld .zoo spoedig mogelijk weer rgeheel vrij zal 
zijn, het dit hmd is, dit land met z\jn behoefte aan onbelem
mCl'den afzet van zij n voûrtbl'cl1gselen, en aan een zoo goed
koop mogelijkeIl import, l\tlaar intusschen moeten wij zoo 
goed mogel\ik dool' de depressie heen en daarvoor zijn maat
regelen als deze, niettegenstaande alle daaraan klevende be
zwaren, nu eenmaal onon1beel'lijk. Het gaat dan llÎet aan al 
deze bezwaren brced uit te meten, want don yerliest men de 

en \\Tij ziging crisisinvoel'ol'donnunt ie (O nd. Sa ) . 

Ihoofdzaak u it het oog, en die hoofdzaak is: tra chten te hon
den wnt wij hebben, 

Naar aanleiding van de lVlemoric van rroeliehting van de 
In voer-licentieerin gsordonnantie (stuk 3), zou ik het volgende 
willen opmerken, In dat stllk wordt als ccn bijkomstig nllt 
van het vergunningsstelsel genocmcl, dat alleen op deze wijze 
een voldoende inzicht in de structuur en de wcrking van het 
import- en het distributic-apparnat hicr te lande kan worden 
\·erkregenJ waardoor het mogelijk is, maatregelen tot regeling 
van den invoer in hct belang van de binnenlandsehe of 
Nederlandschc industrie, dan wel als tegenprestatie tegenover 
in het buitenland aan den Nederlandsch-Indischen export 
verleendcll steun op de juiste wijze dool' t,e vooren en aan de 
belangen van clen bestaanden import- en distriblltichanclel aan 
te passen, Nu wil ik geenszins betwisten, dat een dergelijk 
inzicht in de structuur en werking van het import- en d istri
butie-upp .. ra"t noodzakelijk is, Dat staat natnurlijk ook voor 
mij vast. Het gevaar dreigt steeds dat verschillende maat,re
gelen op onvoldoende iuzicht gebaseerd zijn, al wil ik aan den 
anderen kant gaarne toegeven, dat d it gevaur - dat wij ook 
al wecr op den koop toe moeten nemen - bij den dag kleiner 
WOI'C!t. Maar wat ik will bestrijd is, dat voor de "erkr~\!;\,,\!; 
va n dwt il\zÎcl1t een lic<:'ntie-stclscJ eCI! ubsollltC \'cl'cischtc ZOll 

zijn , Het spreekt naar mijn meening "anzelf, dat dit noodza
kelijke inzicht eveneens verkregen kan worden langs andere 
wegen, o.m. door een goede voorlichting van de zijde van dat 
import- en distributie-apparaat zelve, Voor dàt doel hceft 
men het paardenmiddel van de licentieering natullrlijk niet 
noodig. 

(De heci' H ar t, d irecteur nln E (>onomi se}w Zaken : Kl'ijgt 
mcn chlll ecn objecti eve vool'li cht.ing 't Uut is toC'h ('en eenzij
dige voorlichting) . 

Daar is dè Regeering toch zelf bij, 
( De heer H. art, directeur van Economische Zaken : Ja, 

maar het gaat juist om de controle!) 
Bedoelde zinsncde uit de Memorie va n Toelichting wekt 

~c ni gszins den indruk als zou ten aanzien van het wezen van 
den handel iodereen in volslagen onwetendh eid vN.'keel'cJl. Op 
het gebied der economische sta t istick worden Ovcr de geheelc 
wereld talloozc onderzoekingen van groote waarde en vun groot 
belang gedaan, zouder dat men zijn tocvlucht neemt tot een 
dergelijk vergunningsstelsel. Ik zal dit dus nooit als een deug
delijk motief kunnen aanmerken voot' de invoering del' licen
tieering, De Regeering heeft dit motief bovendien niet noodig, 
el' zijn versC'hillende betere motieven rtanwezig. 

I ets verderop in de Memorie van Toelichting heet het, dat 
~e hier gevestigde importhandel en de daarmede verbondeu 
tUSSC h C'll- en kleinhandel den invoel' CH de d istl'ibuti e 'fot llU 

toe op bevl'ed igende wijze hebben ver zorgd. Ik zou mij wat 
positiever willen uitdrukken en willen stellen, dat het import-, 
distribut.ie-, crecliet- en vervoersapparaat hier altijd voortref
felijk heeft gewerkt, Er is waarschijulijk geen land t er wereld, 
waar de daling in de groothandelsprijzen zoo op den voet en 
in zoo evenredige mate werd gevolgd door de daling in de 
prijzen, die de consument heeft te betalen, als juist hier te 
lande, Vandaar de vele déconfitures in den tusschenhandel en 
de enorme afschrijvingen op schuldvorderingen in den gl'oot~ 
bandel. Ecnige correctie terzake behoeft de import- en 
rlistributiehanclel waarlijk niet. Ik maak de"" opmerking 
slechts voor cic goede orde; want de Rcgeer ing heeft blijken 
gegeven dit bestaande apparaat eenigermate te willen bescher
men tegen vroemde invasi e, en dit juich ik zeer toe, niet alleen 
omdat dit bestaande apparaat zijn werk steeds op voortreffe
lijke wijze heeft verricht, maar vooral ook omdat het door de 
werkgelegenheid, die het biedt aan allc lagen der bevolking 
van uitnemende sociale beteekenis is. 

(Dc heer Th a m r i 11: Zou het nieuwe distributieappal'aat 
geen werkgelegenheid geven Y) 

Dat staa t te bezieu, 

_I 
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Invoerlicentieeringol'donnantie 1935 -(Ond. 82) 

(Weyer, Soa.ngkoepon.) 
In artikcl 3 van het ontwerp is bepaald, dat bij of krachtens 

Regeeringsverordeuing bepalingen zullen worden vastgesteld 
betreffende d e wijze, waarop en de voorwaarden waaronder 
een vergnnning wordt verstrekt. Ik zou der Regeering wiUen 
vragen de ,,'oorden "of krachtens" te schrappen. Ik meen 
dat de zaak steeds van zoodanig belang is, dat de bedoelde 
bepalingen dienen te steunen op een Regeeringsverordening 
en dat het niet juist zou zijn, indien deze Regeeringsverorde
ning de bevoegdheid tot het ma.ken van de2!/) bepalingen zou 
delegeeren. 

Verder zal ik gaarne vememen, wat bedoeld is met "de 
voorwaarden waaronder". Taalkundig 'kan dit geen andere 
beteekenis hebben dan dat bepalingen, welke vermelden aan 
welke voorwaal'<ien moet worden voldaan alvorens de vergun
ning wordt verleend bij of krachtens RegeeringsverOl'<iening 
zullen worden vastgesteld. Maar ik heb mij afgevraagd, of 
hIel' IÎÜsschien bedoeld zijn voorwaal'<ien, die aan de vergnn
ning zullen worden verbonden. Is dit laatste inderdaad be
doeld, dan ion deze zinsnede anders geredigeerd dienen te 
worden, zóó, dat misverstand uitgesloten is. Maar dan klemt 
mijn bezwaar tegen een eventnèele delegatie van bevoegdheden 
natuurlijk nog te meer, walit dan worden die voorwaarxIen 
bet m~st essentieele deel van Ilet vergunningsstelsel. 

Ik hee" Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Mijn 
bezwaren tegen <leze ontwerp-ordollnantie zijn dezelfde als 
di~ bij de Invoerordonnantie ongebleekte katoenen stoffen 
1935 (Stb1. 1935 No. 522) . 

De belangen van de consumenten in deze gewesten worden 
reeds aanhoudend in bet geheel verwaarlooSd; ook deze 
ontwerp-ordonnantie heeft dezelfde gebreken als ane contin
genteerings- en licentiemaatl'egelen. 

1k zie niet \1\, wa1\\'om een overmatige import van goederen 
in doze gewesten, zooals in de Memorie van Toelichting wordt 
vel'klaal'd - mits die tegen goedkoopere prijzen kunnen 
worden gekocht - de economische belangen iJl deze gewesten 
zouden kunnen schaden. Juist in dezen zorgelijken tijd, tijd 
van geldsch.arsehte, ka.n zuU, een import een zegen zijn 
VOOr deze gewesten met hun arme inheemsche bevolking. 

Weliswaar kan b.v. de invoerlicentieering VOOr zeep de 
zeepindnstrie in deze gewesten stimuleeren, doch dit kan ook 
ten gevolge hebben de verbooging der prijzen voor de con
sumenten. 

(De heel' Ha l' t, directeur van Economische Zaken : Maar 
U hebt het over een contingenteering, doch deze ordonnantie 
beoogt een Iicentieering) . 

Inderdaad, maar 'wanneer deze ordonnantie is vllstgesteld, 
is de verarmde bevolking niet meer in staat iets te koopen. 

Waar het nu in het belang van het stabiliseeren en 
normaliseeren der prijzen hier te lande noodzakelijk is den 
handel de vrijheid te geven, komt mij het voortzetten van 
het lieentie- en contingenteeringsstelsel thans niet meel' 
wensehelijk voor. 

Is het VOor bepaalde tijden noodzakelijk om de prijzen 
kunstmatig te verhoogen, in dezen tijd dient voor den handel 
een nlltuurlijk geneesmiddel te worden toegepast. Hij m{)et 
zichzelf genezen. 

Een van de gulden regels van een grooten leermeester 
luidt: "Veronachtzaam hen niet, die van U afhankelijk zijn", 
en ten opzichte van de consumenten van deze gewesten 
behoOJ,t men naar mijn bescheiden meenin g dezen gulden 
regel in toepassing te brengen en daarom kan ik mij met 
de voorgestelde ontwerp-ordonnantie niet vereenigen. 

Wat aangaat de ontwerp-ordonnantie, Ond. sa zou ik het 
vol gende wiUen zeggen. 

Waor ik geen vereerder ben van de toepassing van kunst
middelen op handelsgebied, vooral in verband met den thans 
naar den normalen tijd bewegenden hand'el in deze gewesten, 
kan ik mij ook met deze ontwerp-ordonnantie niet vcreenigen . 

en Wijziging cl'isisinvoerol'donnantie (Ond. 8:J ). 

(Van Helsdi.ngen, Ka.n.) 
De heer Va.n Helsdingen: Mijnheer de Vool'zitter! Ik kan 

met de strekking dezer ontwerp-ordonnanties accoord gaan, 
maar ik zou enkele fOl'ffie€le opmerkingen willen maken 
omtrent onderwerp S:J. De gedachte der Regeel'ing is deze 
geweest, dat de geldende el'isis-invoerordonnantie 1933 
(Staatsblad No. 349 in artikel 2 en 3) den indruk wekt, dat 
de toepassing van de bepalingen ,bij l'cgeeringsvcl'ordening 
geschiedt en wel ten opzichte van elke waar op zichzelf, zoodat 
dus voor elke toepassing een afzonderl:li'ke regeeringsveror
dening noodig is. De Regeering heeft hiertegen bezwaren en 
ziet het liever aldus dat er een algemeene regeling betreffende 
deze aangelegenheid bij regeeringsvcrordening bestaat, van 
onbepaalden duur, maar dat iodere toepassing ten aanzien 
van bepaalde goederen onderworpen zal zijn aan de beperkendc 
bepaling, die in artikel 3 van Staa.tsblad No. 349 is vast
gesteld. Ik heb tegen deze wijziging wel geen bez.waar, maar 
vraag mij af, of de Regcering met den voorgestelden tekst wel 
zal bereiken, wat Zij zich voorstelt hiermede te zuUen 
bereiken. Voorgesteld wordt art. 3 van de Crisisinvoerordon
nantie 1933 te lezen: 

"Een regeling bij Regeeringsverordening als liedoeld 
in het vorig artikel, is van kracht gedurende ten hoogste 
tien maanden". 

Nu wordt in artike l 2, naar welk I.wtikcl verwezen wordt, 
in het eerste lid het woord "regelen " niet gebruikt, terw\j I 
dit woord uitdrukkelijk aUeen voorkomt in het tweede lid 
van dit artikel. Hier staat n.l.: 

"Bij of krachtens eene Regeeringsverordening als 
'bedoeld in het vorig lid, knnnen regelen worden vast
gesteld betreffende de wijze, waarop daaraan uitvoering 
zal worden gegeven, betreffende de bevoegdheid om in 
bijzondere gevallen op een krachtcns die verordening 
geldend verbod van jnvoer uitzonderingen toc te staan ", 

Mijnheer de Voorzitter! Dit is toch meen ik nog iets 
anders, dan het verbod, dat in het eerste lid is genoemd. :0001' 

in de nienwe redactie te spreken van "regeling" bestaat de 
kans, dat men dit interpreteert als slaaride op het 2de lid . 
Zou de Regeering dan niet beter den tekst, dien Zij voorstelt 
kunnen wijzigen in dezen zin dat elke ten aanzien van bepaalde 
goederen gegeven afzonderlijke regeling, gegrond op een 
regeeringsverordening als bedoeld in. het vorig artikel, van 
kracht is gedurende ten hoogste tien maanden ' Dan komt 
zeer nadrnkkelijk uit, dat de regeeringsverordeuing, bedoeld 
in het tweede lid inderdaad is een algemeene regeeringsveror
dening, die voor alle toepassingen geldt, doeh dat de regeling, 
betreffende de toepassing van de regeeringsverordening op 
bepaalde goederen, slechts beperkt wordt tot den dunr van 
tien maanden. 

Ik vrees dat de tekst, zooals de Regeel'ing die op het 
oogenblik heeft geformuleerd, aanleiding kan geven tot mil>
verstand. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter ! Ik kan ten volle 
onderschrijven hetgeen de heel' Weyer zooeven heeft gezegd, 
dat alhoewel men geporteerd is voor het principe van vrij 
handel. evenals de heer Colijn dat in Genève is geweest, 
men door den drang van de omstandigheden dit standpunt 
niet kan volhouden. Dat is zelfs door Dr. Colijn ingezien; 
want terwijl hij te Genève voor vrijhandel pleitte, heeft hij 
in Holland een omzwaai moeten maken .. .. ..... . ... . . 

(De heer Va. n H e l s di n ge n: Dat js niet jnist. De 
heer Colijn pleit nog voor de toepassing van vrijha;nd el). 

Mijnheer de Voorzitter! Dl'. Colijn heeft zich er bij moeten 
neerleggen om dat principe voor bepaalde omstandigheden 
prijs te geven. Zooals het geachte lid , de heel' \\Teyer, heeft 
gezegd is een éloge voor vrijhandel zeker thans uit den booze. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter kan men begrijpen, dat de 
Regeering thans maatregelen treft, •. g. crisismaat regelen, om 
het land te beschermen, om ongewenschte toestanden niet 
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In\'o<'1' Iiccnticl1I'ingol'donnanti(' 19:J5 (Ond. 82) 

(Kan.) 
voort te laten hJij\'eLl WOI»{(\I'f'Il, men vl'Aagt zich echte!' af, 
of het juist is en of het ten yolle verdedigbaar is, wanneer 
de Regccl'ing zich op het standpu nt plaatst, dat cdsismaat
l'eg:ell'll in het leven moeten worden geroepen om de belangen 
van roeds gevestigde importeurs te beschermen, gelijk in de 
tOl'lichting, naar ik meen, staat gesch l'even. 

)iijnheer de Voorzitter! In eIken staat, bij elk bed rij C, bij 
eIken handel is een zekere evolutie waar te nemen, evenals 
ook bij elke vel'keel'smantsehappij. Noodgedwongen heeft b.v. 
de S. S. de snelheden moeten verhaogen, de tarieven moeten 
ve dagen. En iets dergelijk~ is ook het geval met de impor
teurs. De .importeurs hebben zich te voegen naar de omstan
digheden, hebben zich op wat lager niveau te stellen ten 
aanzien va n hun bedrijfswinsten in verband met de concur
rentie, die nanr voren treedt, gelijken tred houdende met de 
evolu tie. Ik bedoel hi ermede het volgende. Wanneer wij 
vroeger zagen, dat de importproducten slechts in handen 
wal'('n van de groot-importeurs en voornamelijk van de Euro
pccschc importeurs, gaandeweg is daarin dool' het snelverkeer, 
doOi' verand erde voorwaal'den ten deze een wijz igil1g.gekomen. 
En ik zou den geachten Rep;(,(,l'ingsgemaehtigde in overwcgÏJlg 
willen geven, hieraan ten deze wel aandacht te schenken. 
Toen de kleinhandel, de tusschenhandel, gedwongen door de 
toestanden, uitzag naar nieuwe middelen om zijn brood te 
kunnen verdienen, zijn Cl' door hem relaties aangeknoopt met 
het buitenland, om op die manier op een andere wijze zijn 
l)I'ood te verdienen. Wann eer de Regeering maatregelen treft 
VOOI' belan gen, welke ni et gemakkeliik onder woorden zijn 
te bl'engen, doch die door ieder als noodzakel ijk moeten 
worden erkend - b.v. in den vorm van een bepaalde retorsie 
gedachte naar aanleiding van het verlangen, uitgednlkt in 
het spreekwoord voor wat hoort wat van koopers of verkoopel's, 
dan legt men zich daar bij neer. Maal' wanneer de klein
handel, zooo ls ik zooeven zeide, zich relaties heeft weten te 
verwerven en dit niet jJl strüd komt met het princ.ipe, dat 
tegen een hepaald exportland maatregelen noodig zijn, dan 
komt de maatregel, welke door de Regeering genomen wordt, 
slechts hierop neer, dat - zooals in de toelichting is gezegd 
en 7.oocven dool' mij werd aangchnald - de g-I'oote import
handel wordt beschermd. En is dat nu wel ten volle juist j 

Ik ga mede met de Regecr;ng, wanneer cr sprake zou kunnen 
zijn dat men, zooals de heer W eyer zeide, zich moet beschermen 
tegen een invasie van vreemde krachten, welke inheemsche 
krachten verdringen. Maar, wanneer de tussehenhandel, de 
kleino impol'thnndel, jn ll anden is van eigen onderdanen van 
onze gemeenschap en dus vall een invasie geen sprake is, vl'aag 
ik mij af: is het wel juist - ik herhnal het - om de belangen 
van onderdanen van de ecne categode in het gedrang te doen 
komen voor die van een andere, kleinel'e categol',ief 

Temeer springt dit in het oog - en daarom zou ik gaa l'ne 
van de Regeering vernemen, op welke gronden een dergelijke 
110uding verdedigd kan word en - omdat onder den import
handel slecht" sporadisch een importeur wordt aangetroffen 
van andere dan Nederlandsehe origine. Het is de plicht van 
een regeel'ing om zonder aanzien des persoons recht te doen 
en de belangen van haar onderdanen te behartigen. 

Nu zal de Regeering mij misschien toevoegen, dat de 
bestaande importhalldel moet worden beschermd, dat voor
\wmen moet worden, dat deze ten onder guat. Dat is volkomen 
juist, maar ik zou gaarne de verzekering van de Regeering 
ontvangen, dat de bescherming van den grooien impol'thandel 
niet op zulk een wijze zal plaats hebben, dat handelingen 
worden getolereerd, die kunnen doen spreken van een wi lle
keurig optreden van den grooten jmpol'thandel, nu hij achter 
zich weet de krachtige beschermende hand der RegeCl·ing. 

(De heel' Soa n g k oe pon: Volkomen juist! ) 
Als ik goed ben ingelicht zijn van dit wi llekeurig optreden 

staaltjes te constateeren en ik kan' mü niet voorstellen, dat 
de Regeering datgene, wat ik uit de praktijk aanhaalde, 
zondC l' meer goedkeurt, Bescherming is goed, Illaill' daill'hij 
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en 'Vijziging cl'isisinvoel'ol'doll11antie (Ond. ~:I ) . 

(8oer080.) 
<went in llanmcl'king te worden genomen, dat ook de ondel'
danen van de andere categorie recht hebben op bescherming. 
Ik herhaal, wij hebben ons erbij neer te leggen, wanneer door 
de Regeering bepaalde doeleinden worden nagestreefd. 

(De heel' Soel'oso: Stemt U maal' tegen ). 
Als de heel' 8001'oso voor zij n eigen fractie raad wenscht 

te geven, zal ieder dat goedvinden, maal' hij veroorlove, dat 
ik mij de vrijheid pel'lUitteel' llltln eigen denkwijze te volgen. 

(De heer Th a m l' in : De hccr Soer080 adviseert slechls). 
Wanneer het moederland bijv. op een of undel'e wijze 

geholl,en moet worden, heeft men zich daarbij neer te leggen, 
gezien de bepleite, gaarne geziene eenhe.id van het Koninkl'lik 
del' Nederlanden. "Vanneer een invasie moet wOl'de n voorkomen 
geldt hetzelfde, mail!' het maken vun een discl'iminati e 1ussthen 
de belangen van de eene en de belangen van de andere groep 
onderdanen, acht ik - en met mij zeker ook de Regect'ing 
- niet op zijn plaats, wanneer daarvoor geen b:ijzondere 
redenen z\jn aan te voeren. Ik ben ovcl·tuigd, dat de geac hte 
Regeel' in gsgemaehtigde mij volledig zal kunnen inJjehten, 
waal'dool' het I'echtvaardi gheidsgevoel del' bU deze zaak 
betl'()kk(m ondel'Clnncn tcnvoll e hevredigd zal kUllllen wOl'den. 

De heel' 80er080: "Unher l' cle VOOl'zitt el'! 'l'oen Je 
ontwel'p-ol'donnanti e betreffende de voortzetting del' con
tingenteel'ing vnn ongebleekte katoenen goederen hiel' werd 
a.angenomen, was ik zeer teleurgesteld, niet omdat de Euro
peesehe leden daal' voor stemden, - zij letten nn eenmaal 
eel'der op de Nederlandsche dan op de Indische belnngen -
maar omdat de heer 80srohadikoesoemo als Indonesiër zU n 
s1 em daaraan kon geven. Imrners, de geachte Regeel'ings
gemachti gde heeft duidelijk gezegd, dat de contingentecring 
van ongebleekte katoenen goederen in de eerst.e plaats lIe 
Nedel'iandsehe iudustrie beschermde. 

(De heer H a l' t, directeur van Economische Zaken: 
Misschi en heeft de heer S08rohndikoesoemo het hlheemsche 
belang nog wat J'uirner gezien dan U ,) 

De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft 1-elf gezegd, dat 
de kwtjncnde illh eemsche batiknijverheid een zee l' nadeeligcn 
invloed ondervindt van de cont in gcntecl'ing'smuatrcge1cn. 

(De heet' H a I' t, directeu!' van Bcollolllische ZllkclI: 
~l~jnheel' de Voorzittel' ! Ik sommee r het geachte I iu , :WIl 

de hand van de Handelingen :HlIl te toonen , dat ik zulks zon 
hebben gezegd. ) 

Het kan zijn, Mijnheer 
Regeeri ngsgemaehtigde het 
gezegd, dat de kwijnende 
"adeeligen invloed op de 
had ........... .. 

de V (J'oI'Zitte l', dat de geachte 
met andere woorden heeft 

inheernsche bntikindustrie een 
contin genteerin gen heeft ge-

(De heer Hal' t, dil'ccteUl' va n ]~conoillische Zaken: 
Dnn moet U het niet zoo voor'stellen a1s U zooeven deed.) 

H oe het zij , ik meen te hebben gehoor'd, dat de geachte 
Regeeringsgemachtigde woorden van die strekk ing heeft 
geuit; 

(De heer Sos I' 0 had i koe s 0 e lil 0: U heeft d ie 
Handelin gen toch wel nagelezen ') 

Natuurlijk, en Jllist daarom zeide ik zooeven, wat ik 
gezegd heb. Het li gt allerminst in mijn bedoeling de meening 
van den hee l' 8osrohadikoesoemo te contingenteel'en, maal' 
het spijt mij, dat hij als Indonesisch lid, die in de eerste 
plaats de bela.ngen del' inheemsche bevolking, verarmd als 
die op het oogenblik is ni et alleen dool' de crisis, maar ook 
door de verschillende regeeringsmaatl'egelen, heeft te be
hartigen, toch zijn stem aan dat ontwerp heeft kunnen geven. 

(De heer Sos I' 0 had ik 0 e s 0 e m 0: Wij zitten hier 
ter behartiging van het algemeen belang, niet van een 
bepaald belang. ) 

H et gaat hi el' thans weel' om een co ntingenteel'ings-
maatl'egel . . . . . . ..... . . 
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(Ra.tu La.n,gie.) 
(De beer H ft r t , directeur van Economische Zaken : 

Maakt U zich weer bezorgd over de stem van den heer 
Rosrohadikoesoemo !) 

Natuurlijk, juist daarom spreek ik op deze wijze. In de 
Memorie van Toelichting is gezegd, dat cleze maatregel niet 
alleen beoogt cle bebngen van de Nederlandseb-Indische, 
maar ook die cler Nederlandsche industrie te beschermen. 
Ik weet niet, of cleze medecleeling juist geacht moet worden. 
Ik heb eens de lijst nagegaan betreffende cle verschillende 
Hrtikelen die aan licentieering zij n onderworpen en daaruit 
blijkt cluidelijk, dat hier grootencleels wordt beoogd eon 
beperking van die artikelen, clie als concurreuten voor de 
Nederlandsche industrie kunnen worden beschouwd. Juist 
daarom betwijfel ik, of de ons tbans voorgelegde maatregel 
wel in het vóordeel cler inheemsche bevolking zal uitvallen. 

Ik wil daarmede niet zeggen, dat . die in haar nacleel zou 
zijn, maar ik zou toch gaarne vau den geachten Regeerings
gemachtigde willen vernemen, welke gunstige resultaten 
ervan zijn te verwachten voor de inheemsche bevolking. 

De heer Weyer heeft zooeven gezegd, clat ten aanzien van 
deze maatregel voor ons de hoofdzaak is, te trachten te 
houclen wat wij hebben. Dit standpunt is natuurlijk juist, 
maar, zooe,'en heb ik het al eerder gezegd, de maatregelea 
zooals wij die llebben gehad en zooals ze ons thans weer worden 
,"oOl'gelegd. beoogen geen beschcl'm ing van de inhecmsche, 
doch in de eerste plaats van cle Nededandsche industrie. 
Het 18 den h ee t' \Ve.yer toch wet bekend, dat de beperking 
van den invoer van ongebleekte katoenen stoffen een na
dceligen invloecl heeft gehad op de iuheemsche batik-industrie, 
die door dezen contingenteeringsmaatregel nog yerder is 
achteruitgegaan. Ik hen het met den heer Weyer derhalve 
niet eens wanneer hij zegt, dut het voor ons hoofdzaak is 
dat wij ten aanzien van deze lllateL'ie tmchten te houden wat 
cr thans is. 

Wat betreft he.! standpunt van den heer W eyer ten aan
zien van de vrij handelspoliti ek, die door de Economische 
Groep met zooveel genoegeu is verlaten .............. . 

(De heer We y er: Juist niet met alle genoegen I) 
Laat ik dan zeggen, dat zij noodgedwongen door de Eco

nomische Groep is verlaten. 
Het is echter wel opvallend, dat de Economische (+roep 

zich ten aanzien van de economische politiek steeds afvraagt: 
Welke maatregel werkt voor ons voordeeliger, deze maat

,·egel, of gene? Wann eer de eene maatregel voordeeliger is 
dan de andere, dan za l de Economische Groep met den voor 
haar het meeste voordeel brengend en maatregel medegaan. 
Zoo is .het ook gegaan met den thans voorgestelden maat
r egel : waar deze maatregel in de eerste plaats voor de bij 
de Eco nomische Groep betrokken belangen voordeelig werkt, 
sp,·eekt het yanzelf, dat de heer Weyer en zijn groep zullen 
mcdegaan met de Regeering. 

De heer Ratu Langie: Mijnheer de Voorzitter! De 
hee l" Weyer heeft zooeven in zijn rede een uiteenzetting ge
geven, welke hierop neerkomt, dat de ons voor.gelegde ordon
nantie de uitwerking is van de algemeene .gedachte van het 
oogenblik, dat de Regeering ook in dit deel van het econo
misch gebied regelend zal moeten optreden. Deze r egeling 
heeft naar mijn meening als zwaartepunt hetgeen in de 
Memorie vau Toeli chting niet bijzonder duidelijk naar voren 
is getreden. Het bett'eft hi e t' de volgende passage: 

..... .. ... . t engevolge van de omstandigheid, dat zich 
sedert korten tijd een nieuwe importhandel van voor een 
aanmerkelijk deel buitenlandsche importeurs is gaan 
ontwikkelen, welke voor een juiste distributie over het 
uitgestrekte grondgebied minder deugdelijke waarborgen 
biedt dan het bestaande apparaat." 

Tengevolge daarvan is de contingenteering van dezen maat
regel noodig. Het komt dus hi erop neer, dat d e ordonnantie 
een ,bescherming van de bestaande import-apparaten beoogt. 

en Wijziging crisisin\·oeL·oL·donnantie (Ond. Sa). 

Toen deze maatregel den eersten keer in den Volksraad 
in behandeling werd genomen, zeide de toenmalige vertegen
woordiger van de Economische Groep, cle heer Hart, bij de 
stemmotiveering het volgende: 

"Ik wilde er even den nadruk op leggen clat, als er 
Mn .groep is in deze Indische samenlevin g, die door 
slechte toepassing dezer ordonnantie geschaad zou kun
nen worden, het wel de economische groep, het bedrijfs· 
leven is." 

Nu wordt ons ter continueering van dien maatrcgel als 
argument voorgelegd, dat hij noodig is ter bescherming van 
de bestaande import-apparaten. Ik zou echter gaarne van 
den Regeeringsgemachtigde will en vernemen - gezien de 
kennis en het gezag in deze zaken . die ik den toenmaligen 
vertegenwoordiger van de Economische Groep ·gaarne toeken 
en die ik natuurlijk ook den huidi gen vertegenwoordiger van 
de Economische Groep eveneens g'aal"ne toeken - of de 
toepassing van dien maatregel van d ien aard is geworden, 
dat bedoelde E conomische Groep, en de import-apparaten 
geen nadeel hebben ondervonden. 

)1aa1' er is meer, wat ik tegen dezen gedachten gang zou 
willen ontwikkelen. Er is gezegd, dat de bestaande import
apparaten bedreigd worden door een invasie van g,·ootencleels 
vreemde lichamen. Tk zou den nudl'uk willen leggen op de . 
woorden "v l'ecmde licham en". lk ga in deze mede met den 
heeL· Kan. WanneCL· het werkelijk betL·eft het tegengaan van 
een invasie van nieuwe importlichanlcn die van vl'cemden 
oorsprong zijn, zou ik den H.egeerhlgsmaatl'cgel willen 
toejuichen. Maar klaarblijkelijk is er ook nieuw initiatief 
ontstaan, dat in het land zelf wortelt, want de Regeering 
heeft met een zekere restrictie het argument van beschermin g 
der bestaande import-apparaten naar voren gebracht. De 
Regeet'ing- spreekt VHIl "gt'ootendeels buitenlandsche hnpor
teurs", dus ik moet aannemen - en ik weet het ook - dat 
ook binnenlandsche importlichamen bezig .zijn, zich te 
ontwikkelen. 

Nu zou ik gaarne van de Regeering willen vernemen, of 
die binnenlandsche importeurs, die bezig waren zich een zeker 
aandeel te verwerven in den import van goederen in dit land, 
door toepassing van clezen maatregel geen schade hebben 
ondervonden. Ik stel die vraag uit de overweging, dat het 
niet de bedoeling van de Regeering kan zijn, ten eenenl11l1le 
het ontstaan van nieuw initiatief tegen te gaan. 

(De heer H a l' t, directeur van Economische Zaken : 
Inderdaad niet!) 

De geachte Regeeringsmachtigde interrumpeert mii en 
zegt: Inderdaad niet. Dat doet mij genoegen en ik 
hoop, dat dit beginsel ook doorgevoerd wordt in de 
praktijk van de toepassing van deze o,·dol1l1antie. H et 
zou ten zeerste toe te juichen Z\1n' indien cr incl (lrclaad 
nieuwe importinstanties in dit land ontstonden. De geheele 
economische struktuur heeft zich gewijzigd. Vroeger ge
schiedde de import van goederen slechts van één 1{ant, thans 
worden van verschillende kanten importartikelen in djt Jand 
gebracht. Het spreekt vanzelf, dat bii cle wiiziging van deze 
structuur ook nieuwe instanties kunnen optreden en die 
hebben evengoed recht van bestaan als de reeds gevestigde. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou aan dezen maatregel miin 
stem willen geven, wanneer ik de zekerheid had, dat bescher
ming van den importhandel niet zal leiden tot het dooddruk
ken van uieuw initiatief. 

Er is nog een ander punt en dat is door den heer Ganda
soebrata bii de stemmotiveering ter gelegenh eid van de 
behande1ing dezer materie in een vorige instantie reeds naar 
voren gebracht. De heer Gandasoebrata maakte toen bezwaar 
tegen dat ontwerp, 

"omdat de voorgestelde maatregelen prijsopdrijving 
kunnen bevorderen, die voor de aan den rand "nn haar 
inkomen levende consumeerende bevolking moeiliik te 
dragen zon zijn. De eenige hoop, die ,vij koesterden, 
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(Kerstens, Roep.) 
wa s, dat de maatregelen althans \'001' de wCll1Ige 

Înhecmschc industrieën voordeel zouden opleveren Jl
. 

Ik zou gaar'ne van den geachten Regeeringsgemachtigde 
wHlcn vernemen, of deze regeling, die nu eenigen tijd heeft 
gewerkt, jnderdaad heeft Igeleid tot resultaten, die eenig 
voordeel hebben gebracht aan verschillende inheemsche in
dustrieën. Wanneer de geachte R"geeringsgemachtigde cen 
uiteenzetting van zaken kan geven die de twee door mij 
gestelde desiderata kan bevredigen, zou ik tegen deze ordon-
118,ntic geen bezwaar hebben. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof dat 
de Hcenties toegewezen worden aan de hand van de omzetten 
die de importeurs hadden in een viertal basisjaren, n.l. van 
1929 tot 1933. Nu schijnt het voor te komen, dat deze 
l'egeling haur doel voorbijschiet. Het doel is immers te 
voorkomen, dat allerlei nieuwe impol'tfil'ma 's met llame 
buitenlandsche, zich haastig meester maken van een deel 
van den import hiel' te lande. Nu zijn er echter firma'8 die 
zich vóór 1929 toelegden op het importeeren van artikelen, 
die inm.iddels niet meer lakoe zijn en waarvan de omzet zeer 
sterk is ternggeloopen. Deze firma 's zijn zich na 1929 gaan 
toeleggen op het impOl'LCel'Cn van at,t.ikelen, waarin zij 
vroeger geen of minder zaken deden, zoodat men den toe· 
stand heeft gekregen, dat deze firma 's in de jaren 1934 en 
1935 heel "eel meer wilden importeeren in die artikelen dan 
zij in de vier voorafgaande jaren hadden gedaan. Aan de 
hand van den maatregel, dat de basisjaren maatgevend zijn, 
)oiTijgcn deze firma 's echter slechts een klein quotum toege
wezen en toch zijn dit firma 's, die zich 25, 30 jaren -of langer 
hebben toegelegel op den importhandel voor geheel Ned.
Indië. 'Vaar dit nu geen nieuwe en nog minder buitenlandsche 
f irma's zijn, die zich haastig op den importhandel hebben 
geworpen, zou ik de Regeering willen verzoeken maatregelen 
te willen nemen, dat in dergelijke gevallen niet zoo strikt de 
hand wordt gehouden aan de vier basisjar'en 1929-1933. 

De hee,' Roep: Mijnheer de Voorzitt er! I k "a" mij 
bepa len tot een paur opmcl'kingcn en \Tugcn. 

Deze ordonnantie beoogt, zooals uit de toelichting duidelijk 
blijkt, de bescherming van het bestaande importeursapparaat. 
Ik zou aan den geachten Regeeringsgemachtigde het yerzoek 
willen doen om er voor te waken dat hier toeh in elk geval 
niet een verstarring zal optreden, dat er bij dit departement 
een zekere elasticiteit in acht zal worden genomen ten aanzien 
van mogelijk nieuw groeiende importcurszaken op het terrein 
van die artikelen, die hier in de lijst worden genoemd. 

Ik kan mij voorstellen, dat er, zooals o<>k reeds de heeren 
Ratu Langie en Kan hebben opgemerkt, onder de importeurs 
een zekel' gt'oeiproces plaats heeft, dat nieuwe krachten, die 
zich in deze richting intercsseel'en, in de maatschappij op
komen. Nu geef ik onmiddellijk toe, dat dit niet ertoe zal 
mogen leiden d.at de bestaande importeurs worden wegge
werkt. Een zoodanige vrijheid zou ik ook afkeuren, maar ik 
zou den geachten Regecringsgemachtigde willen vragen, dat 
een zoodanige elasticiteit wordt betracht, dat indien er 
nieuwe importfirma's 'worden opgericht en deze volwaardig 
uitgl'oeien, zij ook die bescherming van de Regeering zull en 
krijgen, die zij verdienen, en die belangstelling die zij voor 
het economisch apparaat van Ncdel'landsch-Indië waard zijn. 

Verder zou ik nog gaar'ne willen mededeelcn, dat ik mij 
aansluit bij hct,geen de heeren Kan cn Ratu Langie hebben 
gezegd en het verzoek tot d.e Regcering willen doen, dat ook 
en vooral wordt gelet op 11et initiatief, dat voortloomt en 
groeit uit de Inlandsche en Chineesche maatschappij. Indien 
daal' reëele kansen bestaan voor bepaalde nieuw opkomende 
firma's, om zich als importeur te vestigen, dan hoop ik dat 
de Regem'ing daartegenover welwillend zal staan en deze zal 
doen deelen 1n de licentiee1'ing, ",aU1'O\'cr deze ordonnantie 
spreekt. 

en 'Yijzigillg crisisinvoerordonnantie (Oud. S3). 

(Verboom.) 
Ik vraag dus belangstelling \'an de zijde der Regeering 

voor de nieU\\"C kr'achten dic uit de Indische maatschal'pij 
groeien en naar uoven komen en ik vraag dit \ '001' de drie 
bevolkingsgroepen in dezelfde mate. 

lVI ij n tweede vraag is de volgende. Ik zou au n den geaeh ten 
iRegeeringsgemachtigde uitdrukkelijk het verzoek willen doen, 
dat hij mij vroeger al eens heeDt toegezegd, om "ooral een 
goedwerkende l'eëele prijzenbcwaking te handha,·en. 

Het spreekt vanzelf dat, warmeer het gaat, zooals in de 
ontwerp-ordonnantie is omschreven, en dool' bepaalde met 
name aan te wijzen importenrs belangrijke behoeften van 
Neder'landsch-Indië worden verzorgd het gevaat· bestaat, dat 
men tot onderlinge afspraken ten aanzien van de vet'koop
prijzen komt j dat de importeurs om het zoo eens te zeggen, 
de koppen bij elkaar steken .............. . 

(De heel' Har t, directeur van Economische Zaken; U 
moet ze onder elkaar kermen!) 

......... .... .... . en tot zekere prijsafspraken gaan besluiten. 
En die prijsafspraken kan men voor Java op een bepaalde 
wijze vaststellen en voor een ander eiland weder op een 
andere manier, hooger of lager, maar er bestaat in elk geval 
de mogelijkheid, dat men tot dergelijke afspraken komt. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou dit ondcrwerp niet aan· 
roer'en, indien ik niet in de verschillende dagbladen hierover 
reeds mededeelingen had gelezen. Ik meen, dat er omtrent 
deze prijsvaststelling van importartikelen, die toegewezen zijn 
aan bepaalde gelicentieerde importeurs, iu een artikel in het 
laatst verschenen nummer van het orgaan van het Neder
landsch Indische onderwijzersgenootschap, mededeel in gen zijn 
te vinden . 

(De heer Har t, directeur \'an Economische Zaken: Dat 
is aan mijn aandacht ontsnapt. 

De heer De Hoog ; Wij hebben een schrijven terzake 
van onzc afdeeling te Makassar aan den Regeeringsgemach
tigde toegezonden.) 

Dan mag ik daar dus nog eens de aandacht van de Re
geering op vestigen. 

Verdet' zou ik nog gaarne omtrent het volgende worden 
ingelic'ht, Ik zou willen vragen: hoe is dit prijsbewakh1gs
apparaat nu ingesteld, en hoe werkt het en ik zou in dat 
geva l gaarne willen vernemen dat het jndcrdnad goed en 
afdoend werkt. Het zou mij teleurstellen, indien ik de mede· 
deeling van de Regeering ontving, dat het bevredigend werkt, 
want het woord .. bevredigend" zegt mij in dit verband niet 
voldoende. 

Indien de Regeering op dit terrein verschillende toezeg· 
gingen wil doen, ben ik bereid aan de ontwel'p-ordonnantie 
mijn stem te geven. 

De heel' Verboom : l\'lijnhecl' de Voorzitter! Ik kan zcer 
kort zijn, aangezien ik mij grootendeels kan aansluiten, aan 
den eenen kant bij het betoog van den heer Weyer, aan den 
anderen kant bij het betoog van den heer Roep. 

Ik aanvaard den voorgestelden maatregel als een nood
maatregel, die ons is afgedwongen door de omstandigheden. 
Ik heb bij vroegere gelegenheden al laten uitkomen, dat het 
standpunt van de groep, die ik vertege,nwoordig, in wezen 
hetzelfde is als dat, hetwelk door den heer W cyer bier nog 
weder eens is ingenomen. 

Daamaast zou ik met den heer lWep en andere sprekers, 
die zich in den zelfden geest hebben uitgelaten - it. deuk 
hier o,m. ook aan den heer Kerstens - willen bepleiten een 
soepele toepassing van deze regeling. Ook mij zijn allerlei 
bezwal'en ter oore gekomen, die zich onder de huidige 
omstandigheden voordoen en ik geloof inderdaad, dat in vele 
opzichten het economisch leven erbij gebaat zou zijn, en 
vooral ook bepaa lde groepen in dat economisch levcn er 
zeer bij gebaat zouden zijn, wanneer men zon kunnen besluiten 
tot een zoo soepel mogelijk toepassing van deze regeling. 
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(Tha.mrin.) 
De heel' Thamrin: Mijnheer de Voorzitter. Ik ben el' voor 

mij zelf van overtuigd, dat mijn opmerkingen eigenlijk geen 
effect zullen sorteeretl. Desniettemin zal ik ze maken, al maak 
ik mjj dan ook geen illusie, dat mijn opmel'kingen beharti ging 
zullèn vinden. 

Deoo Regeering heeft een bepaald doel voor oogen met de 
huidige licenti eerings- en contingenteeringspolitiek. De huidige 
liccnticer.ings- en contingenteeringspolitiek js er een, die bepaa l
de en uitgesproken belangen wil behartigen. De bevolkillgs· 
belangen komen daarbij blijkbaar niet in tel en het wekt den 
indruk, alsof men doof is voor aUe pleidooien ten behoeve 
van die bevolkingsbelangen. Dit is een opinie, die ik niet 
genoeg kan poneeren en herhalen, ook al wordt daarmede 
momenteel niets bereikt. 

(De heer Ro e p: Die opinie is natuurlijk onjuist). 
Dan moet de heer Roep in tweeden termijn de onjuistheid 

van deze opinie maar aantoonen. 
(De heer Ro e p : Te gelegener tJijd.) 
De wijze van behandeling van ook weder deze lieentieerings

ordonnantie wijst er eigenlijk op, dat de Regeering niet vol
doende rekening houdt met den Volksmad. Immers, de 
aankondiging van de behandeling had eerst plaats - en dan 
nog zeel' voorloopig - op 13 dezer en reeds op den 1gen moet 
de Vol'ksraad een beslissing nemen in deze belangrijke materie. 

De bij vorige gelegenheden gemaakte opmcrkingen betref
fende de wijze van behandeling in den Volks raad van c011tin
genteerings- en licentieeringsmaatregelen wijzen op een over
valspolitiek van de' zijde der Regeering, waartegen reeds 
herhaalde beterschapsbeloften van de Regeering staan. Des
niettemin zien wij telkenmale weder dezelfde overvalspolitiek 
toegepast. 

Ik zeide zooevell, dat ik met mjjn opmerkingen momenteel 
eigenlijk zOOl' weinig zal bereiken, maar langzaam aan, wanncer 
de toestand voor de bevolking onhoudbaar geworden is, komt 
er eenig medegevoel voor de bevolking, getuige het artikel in 
De Javabode van gisteravond "T'wente-Java ", waarin - naar 
ik geloof - Zentgraaff, als gold het een novum, den desolaten 
toestand in de batikindustrie beschrijft als ,gevolg van de 
contingenteering van cambrics en greys meL als noodzakel ijke 
conclusie van zijn beschouwingen, een veroordeeliug van de 
gevoerde eontingenteerings- en licentieeringspolitiek. 

tDe heer · S 0 e ros 0: Z~lfs Zentgraaff.) 
Door de wijze, waarop Zentgraaff den momenteelen toestand 

in de batikindustrie beschrijft, wordt de indruk gewekt, alsof 
eerst thans de funeste gevolgen der gevoerde contingentecl'ings
politiek aan den dag treden, terwijl in den Volksraad van onze 
zijde reeds één jaar eerder op dezelfde omstandigheden werd 
gewezen, als waarop Zentgraaff nu wijst. 

Toen de nationalisten op den verkeerden gang van zaken 
wezen, waren ongeloof en verguizing niet van de lucht; nu 
dergelijke stemmen uit de eigen groep vool-tkomen, wordt 
daaraan de noodige aandacht besteed en doet men het VOOl"ko
men, alsof eerst thans de misstanden ontdekt worden. Zoo 
zal het ook successievelijk gaan met de veroordeeling der con
üngentceri ngspolitiek ten aanzien van vele der in dit ontwerp 
genoemde invoerartikelen. 

In de eerste plaats wensch ik bij deze gelegenheid te pro
tcsteeren tegen de gevoerde cont.ingenrteerings- en liccnticerings
politiek van al de goederen, die in dit ontwerp genoemd zijn, 
aangezien ze genomen ~ijn zonder raadpleging noch met in
stemming van den Vol'ksraad. 

Hier wordt op duidelijke wijze gedemonstreerd dat de z.g. 
medezeggenschap van den Volksraad inzake de licentieerings
maatregelen eigenlijk een wassen nelm is en dat de gevolgde 
wijze van werken feitelijk buitenwettelijk en ongrondwettig is. 

De Indische Staatsregeling stelt als eiseh, dat inzake 
maatregelen te regelen bij ordonnantie de medegoedkeuring 
vun den Volk8raad vereischt wordt. Daaronder behoore)) 

en 'Vijziging crisisinvoel'ol'donnantie (Ond. S!J ). 

contingen teeJ'ings- en liccnt iel'l'i ngsmaatrcgelen, \\' at doet HU 

d" Indische Reg-eering1 
Instede van contingenteering of licentieel'ing' bij ordonnflll

tie zooal8 ten deele ges0h ied is bij cambrics, greys, cement 
en andere artikelen, maar dan weel' ln den vorm, waal'in 
van medezeggenschllp van den Volksraad geen sPI'ake is, 
werd in 1933 bij ordonnantie een blanco machtiging gcvraa.gd 
om die goederen te li centieeren als door den dil'ecteul.' vlln 
Economische Zaken noodig wordt geacht. In die Ol'donnan
tie, en ook in deze, wordt elke verdere regeling mede gede
legeerd aan dienzelfden directeur, zonder dat ook maal' in eenig 
opzicht principes, richtlijnen of inzichten worden gegeven 
in de te regelen materie. Voor zoover de directeur daarin te
kort mocht schieten, worden regecringsvcl'ol'deningcn ge
creëerd, m.a,w. regels, waal' de Volksraad bniten wOl'dt 
gelaten, 

(De heer Har t, dil'ecteur van Bconomische Zaken: J'~n 
deze ordounantie I) 

Ook niet. 
Elk onbevooroordeeld toeschouwer zal moeten toegeven, 

dat met een dergelijke werkwijze de bedoeling van de In
dis~he Staatsregelin'g van regeling 'bij ordonnantie vel"lmlCht 
wordt. Formeel is de Volksraacl "er in gekend ti, de algc
meene crisisinvoerordonnantie werd inuners vastgesteld "ill 
overeenstemming met den VolksJ'aad ", materieel wordt 
echter afbreuk gedaan aan de strek.king van artt. 82 e.v. 
(3de hoofdstuk, van de wetgeving) waarin is voorgeschreven: 

"De Gouvern.eur-Generaal stelt, behoudens het bepaal
de bij het eerste l id van art. 90, in overeenstemming 
met den Volksraad, ordonnanties vast tot regeling van: 
a. onderwerpen, de inwendige aangelegenheden Vllll Ne

derlandsch-Indië betreffende, ten aanzicn waarvan 
in de Grondwet, in deze wet of in andere wetten niet 
aJlders is bepaald". 

1\1en ziet het, :Mtinheer de Voorzitter, )n overeenstemming 
met den Volksraad, ten aanzien van alle onderwerpen, de 
inwendige regeling van Nederlandseh-In.dië betreffende". 

(De heer H a l' t, directeur vall Economisc·he Zaken: Ge
benrt clat hier dan niet 1) 

Formeel Igebel'u·t het .hi el' in ZOOVC1'l'C, dnt Cf' een. 1l1g'c~ 
meene ordonnantie wordt g'evl'aag'd , met uitgebl'eide be
voegdheden aan den directcul' van Economische Zaken, cn 
met deleg,atie per regeeringsvcJ"Ordenü1g, maal' elk inzicht, 
elke richtJijn over de licentiecl'ing cener materie wOl'dt den 
Volksraad onthouden. 

De geachte Regeeringsgemachtigde moet maar eens hoofd 
voor hoofd aan de leden van dit college en vall den "Yolks
rRad vragen, of zij er ecnige Alhnung van hebben wat Cl' 

wordt gecontingenteerd op de wijze als in de ons vel'strekte 
lijst is uiteengezet, dan denk ik, dat el' geen enkel lid zal zijn, 
uitgezonderd de betrokken belanghebbenden, die op de hoog
te zal zijn van het feit, dat op zoo uitgebreide wijze wordt 
gecontingenteerd. 

(De hecr Har t, éLil'cctcur va n Economische Zakcn: Het 
betreft hier geen co ntingentecrin g-, doch een Ii centicel'in g). 
Dat geef ik toe, doch beide komen op hetzelfde neer, con
tingenteel'ing en licentieering zijn in ha.al' oorsprong toch 
hetzelfde. 

Ik beu dus van opinie, dat de wijze waarop de contingeu
teerings- en licentieeringspolitiek eigenlijk gevoerd wordt, in 
strijd is met bet bepaalde bij art. 82 1. S. 

Evenals in Amerika het Hooggel'echtshof zich ongcroepen 
'heeft bemoeid met de New Deal acts van president Reose
velt en deze ongrondwettig heeft verklaa.rd, even zoo wordt 
het thans tijd, dat het Hooggerechtshof h.t.!. zich deze materie 
aantrekt om na te gaan, in hoeverre de Regeering bij de 
gevolgde werkwijze inzake het licerutieeren en contingenteel'en 
al dan niet ongrondwettig is te werk gegaan. Aangezien in 
dit land met zijn eigenaardige verhoudingen het Hoogge-
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rechtshof zich klaarblijkelijk niet geroepen voelt om ongeroe
pen zijn oOl'<leel te geven omtrent de re.geerin gsbemoeienis, 
zal ik straks een motie overhandigen aan U, Mijnheer de 
Voorzitter, mecleondcl'teekend door de heer en S081'OSO en 
Soangkoepol1, luidende als volgt: 

"De Volksraad 
. van oordeel dat de gevoerde licentieerings- en 

contingenteeringswetgeving afbreuk doet aan de be
voegdheid van den Volksraad in artikel 82 sub a 1. S., 

verzoekt het Hooggerechtshof zich uit te spreken of 
de wijze, \vaal'Op tot dusver de licentiecl'i ngs- cn con
tingenteeringswetgeving is vastgesteld, in overecllstcm-
111 ing is zoo wel Illet letter als geest van die artikelen del' 
I. S., waarbij de medezeggenschap van den Volksraad is 
geregeld inzake de wetgeving regelende de inwendige 
aangelegenheden van Nederlandsch-Indië". 

(De heel' Kan: Zooie!s moet toch altijd gebeuren via 
cle Regeering 1) 

Ik ge loof. dat het Hoogegcl'€chtshof een apart lichaam is, 
los van de Regeel'ing staand en dat wij dus gerust ons 
l'cchtstl'('cks tot dat college kUllilen wenden. 

(De heel' Ha l't, directeur van Economische Zaken: 
In elk geval heeft de motie het aantrekkelijke van het 
njeuwe. ) 

Als gevolg van het buiten de deur houden van den '-olks
raad inzake de verdere regeling van de contingenteel'ing van 
verschillende huishoudelijke artikelen - en de Volksraad 
Iilat zich gewillig buiten die deur plaatsen - heeft de 
Regeering dan ook niet de behoefte gevoeld ons eenig inzicht 
te geven inzake het veI"loop del' bij deze licentieel'ing 1>e
trokken goederen. Geen inzicht wordt ons verleend inzake 
het verloop van verschillende vooral voor de bevolking 
noodzakelijke verbruiksartikelen zooals g laswerk, petroleum
lampen, rijwielonderdeelell, messen en scharen, de meest 
verscll illende soorten manufacturen, aardewerk, emaille
waren cn andere groepen van verbruiksartikelen . Het wordt 
ni et de moeite waard geacht om op te geven wat het normaal 
v('l'lJnük is, hoeveel de gelicentieerde hoeveelh eden zijn, hoe 
1\('t teKort of teveel zich heeft bewogen, hoe het pl'\jsvel'loop 
was voor, gedurende en na de contingenteering, hoe de 
binnenlandsche productie heeft gereageerd op de licen
tieeringsmaatregelen, kortom al die gegevens, welke ecn 
inzicht in de materie mogelijk maken en welke de over
tuiging kan doen post vatten, dat en in welke mate met de 
bevolkings- en algemeene belangen rekening is en wordt 
gehouden, 

Uit het onthouden van deze gegevens en het vanzelf
sprekend achten, dat de Volksraad deze gegevens niet zal 
vragen, komt naar voren, dat de Regeerjng weinig rekening 
houdt met dit College. Er wordt op gerekend, dat de Volks
l'[tad dit ontwerp zal aanvaarden, er bovendien zijn zegen 
op zal geven en dat hij volgzaam genoeg zal zijn om zich 
tevreden te stellen met nadrukkelijke verzekeringen van den 
Regeerillgsgemachtigde, dat de Regeering paraat is en het 
bevolkingsbelallg steeds in bet oog houdt. 

Cijfers en argumenten worden niet verstrekt om de 
geponcerde stellingen waar -te makell. De Regeerings
gemachtigde verldaart zus en zoo en dus is de zaak gezond . 
Inderdaad verdient de Volksraad niet beter behandel cl te 
worden dan hij er zelf om vraagt. 

Voor den vorm wordt aan de onderhavige ontwerp-ordon
nantie een :Memorie van Toelichting bijgevoegd, die de 
argumentatie moet bevatten voor de on1werp-ordonnantie. 
En welke argumentatie wordt aangevoerd voor de onderhavige 
OrdOTIJ1antie1 Zij staat in den eersten zin en wel in dezen 
vorm: 

"In het belang ,'an een juiste uitvoering van de crisis
invoerordonnantie 1933 is het noodig gebleken om op 
basis van deze ordonnantie ten aanzien van een aantal 

Handelingen. Zittingsjaar 1'9035--1~36. 

artikelen den invoer allcen toe te staan op van Over
heidswege af te geven vergunningen", 

Dat lleteekent in gewone huis- of keukentaal : In 1933 hebt 
gij, Volksraad, een crisisinvoerordonnantie aangenomen; deze 
ontwerp-ordmmantie is dezelfde; dus aannemen en klaar is 
Kees. Dat is de kernargumelltatio, en dan mag de Volksraacl 
nog blij zijn, dat de Regeering alsnog heeft willen herin
I1Cren, dat de Volksraad inderdaad zijdelings heeft mede
gewerkt aan de contingenteCl'ing of liccntiecrillg van de 
over.gelegde lijst van goederen, want menig Volksraadslid zal 
bij het lezen van de overgelegde lijst .ieh zeker hebben afge
vraagd, wanneer hij heeft medegewerkt aan de licentieering 
van bv. scharen, van druiven-, toilot- of bloemscharen, \"an 
zinklegeeringen, van borstels, theepotjes, kozijnankers, stop
f1esschen en andere in de lijst genoemde goederen. 

Na de kernargumentatie volgt dan nog welwillend een 
zestal toelichtingen, waarom di e contingentecring zoo'n 
})rachtinstituut is en daarom met gl'oote virtuositeit moet 
worden gehanteerd. 

Ik zal die argumentatie op den voet volgen . In de CCl'ste 
plaats wordt dan het volgende gezegd: 

"Hierdoor is de mogelijkl1eid geschapen om tijdig te 
kunnen constateeren of, en zoo ja met betrekking tot 
welke goederen, c,q. in welke streek een oyermatige im
port dreigt, waardoor economische belangen in deze 
gewesten zouden kunnen worden geschaad ", 

Mijnheer de Voorzitter! Er staat dus: een overmatige im
port, waardoor economische belangen in deze gewesten zouden 
kunnen worden geschaad. Groote wool'den voor een kleine 
·zaak. Ik vraag mij af, ln welke mate een groote import van 
goederen de economische belan gen in deze gC\H'Bten zou 
kunnen schaden. D e yoor de IWJld liggelld{' \·cl'\\'[J('Ilf'in,Q' LU 
een overmatigen import van goederen zou zijn een daling van 
den prijs van die goederen en dus zouden eigenl~ik de belangen 
van dit land niet worden geschaad, maal' integendeel bevoor
deeld. De een igen, die bij cen overm~tige import schad.e 
zouden kUllnen hebben zijn het buitenland, d€lt de goedercn 
importeert en de importeur, die de goederen distribueert. 

De tweede toelichting op de kel'nal'gumcntatic luidt: 
,,1'cvens kan alleen op dezc w.ijze ecn voldoende inzieht 

in de structuur en de werking van het im port- en distri
butieappara.at hier te lande worden verkregell ' '. 

Ik onderschrijf deze toelichting. Inderdaad zal bij een zoo 
straf gereglementeerd.e licûntieerings- en COlltingentOCl'lngs
politiek een betel' inzicht kunnen worden verkregen in het 
verloop van de goederen dan wanneer cen dergelijke regle
menteering niet zou bestaan. 

(De heel' Rat u La n g ie : Maar dat inzicht kan ook 
op andere wijze verkregen worden l) 

Ik geloof toch dat cen l'cglemcntecl'ing op de huidi g'c basis, 
die tot in de deta.ils gaat, een veel betel' 011 gemal<kelijkel' 
inzicht geeft d~m wa.nneer men moet afgaan op de douane
cijfers van den import. 

.M.ijnhcer de Voorzitter. Het derde argument is: 
"waardoor het mo.gelijk is maatregelen tot regeling van 

den invoer in het belang van de binnenlandsche of Neder
landsche industrie" 

te nemen. 
Hier wordt clus geponeerd, dat de licentieCl'ing en eOlltingen

teering in het belang van de binnenlandsche industrie zou 
kUlUlen zijn; er staat nog bij: "of de Nedcrlandschc industrie". 
Ik vraag m1ij ten aanzien van vele goederen af, of hier werke
lijk het belang van de Indische industrie gediend zou kUllen 
worden. Er wordt hiel' een heele rits goederen genoemd welke 
Inclië bij lange na niet instaat is, zelf te produceeren. 

Natuurlijk ~ijn er wel enkele artikelen, waarvan de eon
tingenteering "timnleerend werkt op de binnenlandsche pro
ductie maar om als een hoofdstelling te poneeren als zou deze 
lieentieeringspolitiek een stimulans zijn voor de binnenlaudsche 
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industrie - ik geloof , da t ook in di t geval een groot woord 
is gebruikt voor oen kleine zaak. 

De vierde toelichting op het kernargutnen t ligt in de woorden: 
" ... ... ... als tegenprestati e tegenover in het buitenland 

aan den Nederlandsch-Indischen export verleenden 
steun ", 

Hiel' wordt dus de contingenteerings- en licentieeringspoli
t iek geb"uik als middel om een grooteren afzet van de 
Indische producten af te dwingen. Maal' dan zou het toch 
" 001' de hand liggen dat men, deze stelling poneerend, ook 
met cijfers komt, die aantoonen, in hoeverre de tot dusver 
gevoerde polit iek inderdaad tot vergrooting van den afzet van 
onze producten heeft geleid. Vooral omdat , onuitgesproken, 
óeze lieentieeriugs en eontingenteeringspolitiek tegen een be
paa ld land zijn gericht, zou ik gaarne cijfers en geen bewerin
gen willen ontvangen waaruit kan blij ken, in hoeverre de 
gevoerde licentieerings- en cont ingentecringspolitiek cen 
grooteren afzet teweeg heeft gebracht voor de inheemsehe 
p L'Oducten. 

Zoolang dcw bewering slechts als stelling geponeerd wordt 
en niet tot betere argumentatie wordt overgegaan om deze 
stelling te adstrueeren, beschouw ik ook deze uitlating als een 
groot woord, dat uog niet door de cijfers is geadstrueerd . 

D an wordt nog in de Memorie van Toelieh ting gezegd, 
dal deze contingenteerings- en Iicentieeringsmaatregelen 

"tcn behocvc van dc even genoemde belangen op de 
n"\.\\Ui.\. be1.\\'ar~ndc en meest soepele wijze zullen kunnen 
woruen lugepast ", 

M'ünheer de Voorzitter. H et gaat er maar om, welke cate
gorie men op het oog heeft wanneer men bij de contingentce
rings- eU licentieeringspolitiek spreekt van de "minst bezwa
rende en meest soepele wijze " van aanpassing aan de gevoerde 
JiccnticeI'ings- en contingenteerin gspoli tiek. 

Mi,jnhoor de Voorzitter . I k ontken ten eenenmale, dat de 
gc\'ocl'dc politiek "op de minst bezwarende en meest soepele 
wij",," de bevolkingsbelangen heeft gediend, want uit den 
U'eure is r eeds gezegd: contingenteering en licentieering leiden 
noodzakelijkerwij ze tot een prijsverhoogillg van de gecontingen
I'eerde goederen en prijsverhooging in deze tijden, met een 
verarmde bevolking, kan toch zeker geen bevolkingsbelang 
worden genoemd. 

(De heer Hart, directeur van E conomische Zaken: 
Geldt dat ook voor licentieering! Geeft U dan eens een paar 
gegevens en niet alleen "groote woorden" .) 

Die gegevens moet de Regeering verstrekken. De Regeering 
heeft gegevens en cijfe rs. Ik heb geen regeeringsapparaat, 
geen departement en ambtenaren t ot mijn beschikk ing, die 
deze gegevens kunnen nitwerken. 

(De heer H ft r t , direet eur van E conomische Zaken: 
Ik zal gegevens straks verstrekken.) 

H et gaat hierom, .dat wij maar niet zoo stante pede de 
vergadering di e gegevens krijgen, maar van t evoren bij de 
aanbieding van de ontwerp-ordonnanti e, opdat men voldoende 
gelegenheid heeft zich te oriënteeren en de gegevens te 
ve,·iiieeren. In een vorige vergadering heeft de geachte 
Regeerillgsgemachtigde .gezegd, dat er een bewakingsdienst 
is voor de prij zen van gecontin genteerde goederen, maar 
waarom de gegevens terzake dan niet r egelmatig verstrekt 
aan Volksraad en pers en aan het publiek, opdat het publiek 
overtuigd zij, dat inderdaad de gevoerde eontingenteerings
en licellt ieeringspolitiek niet tot prijsverhooging en ook niet 
tot een tekort aan .goederen ter distribntie heeft geleid, 
zoodat men er op zijn minst van zou kunnen spreken, dat de 
gevoerde politiek geen afbreuk doet aan de bevolkingslielangén' 

De heer Ratu Langie heeft op een zinsnede de aandacht 
gevestigd, n .l. dat er hier sprake van zou zijn, dat bij loslating 
van de gevestigde importcursbelangen, die belangen in v er
drukkin g T.ouden komen dOOl" de invasi e van buitenlandsche 
importetll'S. Ik zou willen , ,.agen, heeft de geachte Regee-

en Wijziging c"isisi nvoe"o"donnantie (Ond. 8 :1 J. 

ringsgemuchtigde inderdaad de overtu igjng, dat de thans 
beschermde importeurs om zoo t e zeggen uitsluitend uit 
Nederlandsche onderd anen en Nederlanders - om dic cate
gorieën naar voren te brengen - bestaan ~ Ik heb de over
tuiging niet Cll ik kan namen noemen van importeurs om 
aan te toonen, dat met de gcvocrde contingenteel'ings- en 
licentieeringspolitiek inderdaad niet de binne nla ndsehe 
imporlem's alleen worden beschermd. 

Maar Cr is nog een andere \' raag: Is hct de taak de l' 
Regeering om de importeurs t e beschermen op een dusda nige 
wijze, dat men el'van zou kunnen spreken, dat de bc,"olkings
belangen in het gedrang komen ' Het belang van een p aa r 
importeurs, laten h et cr honderd of duizend zijn, is toch 
niet van een dusdanige interesse, dat het moet prevaleel'en 
boven het belang van de verarmde b~volking hie,' Ic lande? 

(De heer Hart, directeur van Economische Zllkcll: 
Hebt U gegevens van de benadeeling der verarmde bevolkin g? 
Het gaaf hier niet om contingenteering, maa r om licentiee
ring.) 

Licentieering is een ,broertje van contingellteering. El' kan 
geen licentieering plaats hebben , die in zekere mate ook niet 
de contingenteering betreft. 

(De heel' Hart, directeur van Economisc he Zaken : 
Dat is bepaald onjuist. ) 

Mijnh eer de Voorzitter! De heer H aI·t zcgt, dat d it n iet 
waar is, maa l' conti ngen teel'ing en licentiee l' ing zij n veelal 
onafscheidelij k aan elkaa r verbonden. Zou de geachte 
Regeeringsgemachtigde willen ontkennen, dat aa n menigcn 
licentieeringsmaatregel gepaard is gegaan een contingentee
ring, vooraf of tegelijkertijd, gepaard in allen geval aan de 
vaststelling van een fixum ten aanzien van den import va n 
bepaalde artikelen ' Ik zie den gcnchten RC'gecl'i ngsgemueh
tigde knil<ken, dat een bevestiging is ,"an mij n zooc\'en naar 
voren geb r'acht betoog. 

(De heel' H a l' t, d il'ecteul' \'an Economische Zaken: 
Alleen ten aanzien van de laatste zinsnede.) 

Dan wordt gezegd, dat de invasie vRn buitenlandsche 
importeurs m inder deugdelijke waarborgen biedt dan het 
bestaande apparaat. Mijnheer de Voorzitter I Wat bet eekent 
dit eigenlijk ? Welke waarborgen worden er bedoeld, die in 
verdrukking zonden komen, wanneer buitenlandscbe impor
teurs of distributeurs zouden komen inplaats van de bestaande! 

Ik wenseh verder nog op een aangelegenheid te wijzen, 
welke overweging verdient. Het is bekend, dat oude zaken 
meestal een duur opgezet apparaat hebben en meestal ook 
door haar jarenlange vestiging een zekere verstarring met 
zich brengen van de belan gen, welke zij te beharti gen heb
ben en dat is meestal de grond, waarom nieuwe liehamen 
zich vestigen i daardoor zien ni euwe importeurs kans om op 
.goedkoopere wijze in het distributie <l ppnraat te voorzien, 
zijn ze althans "konkurl'enzfähig " en word t hun de 
m<lgelijkheid van een bestaan geboden. 

Mijnheer d e Voorzitter I Wamleer nu door d e praktijk be
vestigd wordt, dat d e reeds ,gevestigde importeurs, ondanks 
hun relati es en lange ervaring ni et in staat zijn eventneel te 
coneurreel'en te-genover nieuwe distributie-apparaten, ligt het 
dan op d en weg van d e Regeering, coute qne coûte de be
lan,gen v'an die importeurs te behartigen door te beletten het 
opkomen van nieuwe importeurs en wel door het aann.emen 
van dergelijke basisjaren, dat vanzelf nienwe importeurs 
worden uitgesloten van het in aanmerking kom en voor 
licentie. 

Ik geloof, dat ik met mijn commentaar op versehillende 
toelichtingen en d e argumentatie, zooals die in de Memorie 
van Toelichting is gegeven, heb aangetoond, -welke g roote 
woorden bier in de Memorie van Toelichting worden ge
bruikt, n.l. van het beschermen van de bevolkingsbelan gen 
tegen een invasie van buitenlandsc.he importeurs, dat de 
contin genteerings- en licentieeringsmaatregelen op de minst 
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bez warende en meest soepele wijze VOO I' dc bevolking zijn 
in gevoerd e.d. Als een analyse van die verschillende stel
lingen in de Memorie vfin 'roelichting geloof ik te kunnen 
zeggen, dut hi el' stellingen worden geponee l'd , die halve 
waat'heden be vatten, of onjuiste mededeelingen, zaken der
hnl vc, die niet in ecn staatsstuk thllisbeJlOoren. 

(De heel' Kan : Bewust onjuist ! 
De hee l' ] r u I ' 1. d irec teur van Bcouomischc Zaken: 

Natuurlijk niet,) 
De hecl' K an geve hiel' zelf maal' een antwoord op. 
Mijnh eer de Voo l'zitter! Resumeerende kom ik tot de con

clus ie, dflt de ons voorgelegde ontwerp-ordonnanti e onvol
led ig is, onoverzichtelijk, t erwijl bovendien mijn g rootste 
bezwaar iSJ dat zij uaar mijn m eerring afbreuk doet aan de 
medezcggensehap van den Volksr.ad en daarom eigenlijk 
ni et d en stelID moet hebben, die door meerdere van mijn 
geachtc mcdeleden reeds bij hnn betoogen naar voren is ge
bl'acht en aan de Regeering is toegezegd, 

De Jleer De Hoog': Mijnheer de Voorzitter! Ik zou mij 
in de eel'ste pl aats wiLlen aallsluiten bij het betoog van, den 
heol' 'rhaml'in l waal' ,hij het ha.d over de overhaasting van de 
behandelin g deze r ontwerp-ordonnantie en het overvallen 
vun het collcgc mot dit ,ontwerp. D e Regecl'Îng wi.st immers 
toch gCJ'llimen tijd van te voren l dat d e termijn van tien 
maanden zo u afloopen cn had ons derhalve op een eeni gszins 
andere llulIli er in staat kunnen stellen ons omtrent deze 
kwestie uit te spreken da n tbans het geval is, Om eens cen 
vool'beeld t en deze te forllluleereu, - de heel' Thamrin h eeft 
zQoevcn gespl'oken OVCI' eijfc t,s. Nu heeft de geachte Regee
l'ingsgemuchti gde bij interruptie gezegd, dat d ie zoo dadelijk 
zouden wO l'd en verstrekt en daarop heeft de hecl' 'l'h am I' in 
terecht geantwoord: hoc kunnen wij daarover dan onmid
dellUk een oOl'deel uitspreken en hoe moeten wij die nu in
passen in onzen hoelen gcd ac'htengang! 

Inderdaad, het ontwerp is CCIl termijn-ordonnantie ; wij 
staan VOO I' de noodzakelijkheid, om haar in een zeer snel 
tempo af t e handelen, De noodzakelijkheid echter van een 
dC'l'gelUkc w\jzc vu n vool'bl'C'nging' ontg'aat mtj cn ik betl'clIL' 
het, dat de Regeering niettegenstaande recds verschillende 
malen ovel' een dergelijke behandelingswijze in afkeurenden 
zin is gesproken, het toch ditmaal weder gedaan heeft, 

De volgende kwestie is de eontingenteering, Wij staan 
voo I' llCt feit, dat d e Regeel'ing komt met een algemeenen 
eontingenteeringsmaatregel en in zooverre vind ik dat 
eelligszins belangwekkend in verband met het streven, dat 
zich meer en meel' demonstreert in verschillende landen in 
BUI'Opa, waal' men de co ntingenteel'ingen min of meel' be.gint 
te verva ngen en t erugkomt op het oude stelsel van invoer
rechten, 

N u geef ik onmiddellijk toe, dat hier andere argum enten in 
het spel zijn - en ik wil nnnhalen, hetgeen in de Memorie 
van Toelichting is aangegeven, mede eenigszins als bestrijding 
van hetgeen dool' den hecr Thamrin is gezegd. 

E en van de argumenten is bijv, de bescherming van de 
eigen industrie, Nu doet de heel' Thamrin het voorkomen, 
alsof eigenlijk alle maatregelen zouden moeten zijn gericht 
op bescherming de,' e igen industrie, terwijl deze bescherming 
dOOI' de Regeel'Îng toch duidelijk wordt genoemd als één del' 
factoren , waarom tot contingenteering wordt overgegaan. 
Zec l' zeker zijn Cl' ondcl' de contingenteeringsmaatl'egelen, die 
dienen tot bescherming van de inheemsche industrie , maar 
ni et all e vallen daaronder , 

l-t it' l'mcdc kom ik dan op een verder uitgaand te l'l'ein , de 
eont ingenteering in het belang van Nederland, Ik zal daarop 
thans ni ct verdel' ingnall, Wij wachten nog steeds met blijde 
verwachting op de t.egemoetkoming van Nederland te dezen 
{)pzicht~ - ik vCl'w\is naar het textielvl'angstuk - mnul' 
daarnaast komt de l~egeCl'ing met verschillende andere 
nrgumcnt('n. zooals d(' beschcI1ning van de import eurs e.a . 

(Directeur van Verkeer en Waterstaat,) 
Maal' hoe het zij , ik wil er el'llstig de aandacht op vestigen 

dat wij totnutoe - tenminste wat mijn fractie betreft - de 
Regeeriug in deze onzen steun hebben verlcend, maal' dat wij 
de RegeCl'ing toch willen vragen om bij deze maatregelen 
een zecl' groote discriminatie in acht te nemen, 

Het is een alleszins gewensehte en redelijke vraag, die 
zooeven door den heer ThanlJ'in is geste ld en di e ik in eenigs
zins anderen v()rm wil herhalen, 

Ik zou gaarne van de Regeering een algemeen overzicht 
ontvangen van den invloed, die de contingellteeringen hebben 
gehad op de prijszetting en den afzet onder de inheemsehe 
beyolking, Wanneer de Regeerillg bieraan tegemoetkomt, 
zag ik in dit versla g gaarne mede de volgende factoren 
venverkt. 

Door den achteruitgang van inkomsten, dool' de algemeene 
verarming, zijn allo markten ingekrompen, omdat er minder 
koopcrs ~ijn, of althans koopers tot een veel geringer bedrag, 
waardoor de eontingentcering min of meer wordt teniet 
gedaan. Immers, wanneer men de contingenteering instelt 
op een zekere periode en de markt gaat achteruit, komt door 
de contingenteering de eigen prodnetie in de eerste plaats 
il1 het gedrang, Maal' hoe het zij, ik zou de Regeeriug willen 
verzoeken, of Zij niet bijv, voor de aanstaande zitting ons 
eon overzicht knn geven van de uitwerking, die alle contin
genteeringsmaatregelen hebben gehad op den toestand van de 
bevolking en dien van de inheemsche bevolking in het 
bijzonder, 

Ik kom dau tot bet laatste punt. 
In artikel 3 van de ontwerp-ordonnantie wordt bepaald, 

dat bij of krachtens regeeringsverordeniug bepaliugei1 worden 
vastgesteld betreffende de bepaling van het percentage dat 
moet worden aangevoerd in schepen gevaren onder Neder
landsche vlag, 

Het springt in het oog, dat hier toch een, laat ik zeggen, 
politieke maatregel in het geding is, De Regeering heeft dit 
standpunt moeten innemen, maar ik zou de Regeering toch 
willen vragen, of Zij lliet kan mededeelen - zoo dit ten 
minste niet in strijd is met hooge re belangen - welke 
inzichten Haal' geleid hebben tot de bepalingen van het 
percentage van aanvoer dOOL' middel van Nederlandsche 
schepen, zooals ik zeide, wann ee T' hoogere belnngen zich 
daartegen niet verzetten, 

Do Voorzitter : Ik neOIT! aan, dat de Regec l'ingsgemachtigde 
wel eenigen tijd zal behoeven om zijn antwoord voor te 
bereiden ' 

De heel' Hart, directeur van Economische Zaken: Zeer 
gaame, Mijnheer de Voorzitter, temeer waar bijna aUe leden 
,'all het college in eel'stpn te l'mijn hebben gesproken. 

D o Voorzitter: Dan W{)I'dt de bchnndelin g deze l' onder. 
werpen thans opgeschort, 

Aan de orde is de voortzetting der be
handeling van de ontwerp-ordonnantie 
tot w \i z i g in g der IIM \i nor don n a n tie H (0 n d. 
68), 

De heer Van Buuren, directeur van Verkeer en 'Vater· 
staat: Mijnheer de Voorzitter! Het thans annhangig 
ontwerp bevat een tweetal zeer eenvoud ige voorstellen, die 
in cle toelichting aldus zii n gekarakteriseerd, dat in de 
mijnordonnantie 1930 in de nrtt, 166 en 170 eeu twectal 
rente-percentages worden genoemd en de Regeering 111 

verband met de gewijzigde omstandigheden, met name den 
gedaalden rentestandaurd, aanleiding vindt, die renteper
centages aan dien gedaalden standaard aan te passen. 

De heel' Weyer heeft een betoog gelevel'd naat' aanleiding 
van deze voorstellen en daarbij zijnel'zijds sterk gewezen op 
' /fit naar z\În oordeel het wer.cn del' zaak zou zijn. Ret 
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(Directeur van Verkeer en Wa.terstaa.t.) 
geachte lid heeft daarbij teruggegrepen naar het ontstaan 
van deze artikelen in de mijnordonnantie 1930 en daarbij in 
de eerste plaats aangehaald een zinsnede uit de Memorie van 
Toelichting waarin het rentepercentage, genoemd in art. 166, 
zou zijn beschreven als een rentegarantie. Het was mij niet 
bekend, dat dit in de Memorie van Toelichting stond en ik 
heb dan mijn tijd benut om dit na te zien, waarbij mij is 
gebleken, dat de heer Weyer hier een klein abuis heeft 
begaan: wat hij citeerde, kwam n.l. voor in de MemorIe van 
Antwoord. 

Dat is niet zoo bijzonder belangrijk, maar ik zou er toch 
op willen wijzen, dat de uitlating in de Memorie van 
Antwoord is te beschouwen als reactie op verschillende zeer 
uitvoerige opmerkingen in het Gedelegeerdenverslag - ze 
beslaan ettelijke kolommen - waarin de kwestie van dcn 
aftrek van rente volgens art. 166 in verband werd gebracht 
met de berekening en toerekening van een zeker winst
aandeel voor de verwerkingsbedrijven . In dat kader llIoet 
men naar het mij voorkomt, deze reactie in de Memorie van 
Antwoord, en ook het later mondeling door den toenmaligen 
direct eur, den heer De Iongh gezegde, bezien. 

Beschouwt men deze zaak op den keper, da.n is er in wezen 
in art. 166 van een rentegarantie geen sprake. In dat artikel 
van de mijnordonnantie - de heer Weyer heeft de materie 
goed gekenschetst - wordt gesproken van den aftrek van 
kosten , die zijn toegelaten bij berekenin g van den cijns. 
Art. 166 is een uitvoering van art. 36 (2) van de Mijnwet 
en daarin worden de navolgende kosten als mogelijken aftrek 
genoemd. 

, Is de handelswaarde dier producten, in den toestand 
wa~rin zij voor de in art. 35 genoemde heffing in aan
merking worden gebracht, verhoogd ten gevolge van 
bcteiding en verwerking dool' den concessionaris op het 
concessietcl'l'eill of op een nabij ge legen of daarmede 
\'e.rbonden terrein, dan wordt, tel' bepaling' van de 
uanvankelijke handelswaarde, de verhoogde waarde 
verminderd met de kosten dier bereiding en verwerking 
en, in geval van afvoer naar zulk een ander terrein, 
mede met de kosten van dien afvoer ". 

De wetgever spreekt hier dus uitdrukkelijk van kosten cn 
wanneer lUl in de uitwerking daarvan in de mijllordonuantie 
\\7()rdt gesproken van ecn aftrek van rente, moet men deze 
dus beschouwen als een kostenbestanddeel. Dit nu juist 
geeft de Regeering aanleiding - dit standpunt is destijds 
ook bij de mijnordonnantie 1930 ingenomen - dit element 
te beschouwen als een dergelijke rente, als ook in de bedrijfs
wereld bij het kostenelement wordt getrokken. Dividend 
kan men nooit beschouwen als vallende onder de kosten, 
wel echter de obligatoire r ente. Vandaa r dut een analogie 
getrokken is met de obligatoire rente en gezegd is, dat 
\\ 811l1ccr dus hiel' een rente wordt afgetrokken, deze rente 
dan te vergelijken moet zijn met de obligatoire rente, zooals 
dit vaak voorkomt bij tal van ondernemingen, ook bij 
mtjnbouwonderncmingen, en met name voor dat deel van 
het kapitaal, dat geleend is en waarvoor aan de obligatie
houders een vaste rente moet worden uitgekeerd. 

H et betoog van den heer Weyer gaat in een geheel andere 
r ;chtin g. Het geachte lid zegt n.i.: De kosten moeten dus 
inhouden een zekere rente plus een risico-prem ie. U iteraard 
is in elke rente een zekere risico-premie begt'epen en de 
l~ egeel·ing acht, zooals Zij ui tdrukkelijk in de stukken heeft 
g'esteld, in een rente van 5%, die Zij met _ het oog op den 
t('gcnwoordigen rentestandaard het juiste percentage vindt, 
ecn zeker algemeen risico verdisconteerd. De Regeering heeft 
v erder in de stukken gesteld, dat Z\i het volkomen onnaodig 
vindt bU dit rentepercentage nog met bijzondere risico 's 
rekening te houden. 

Nu kom ik aan het gedeelte van het betoog van den heer 
" "eyer, waarin hij erop wijst, dat de mrijnbe<1rijven in het alg-e-

meen bijzonderE ris ico IS hebben en dat de vel'wel'kingsinstal
laties daarin moeten declen. De stelling van den heer 'Veycl' 
gaat hiervan uit dat het risico van de groote mijn bedrijven, 
waar het in d€n regel om gaat, een ondeelbare grootheid zou 
zijn. Waar het hier echter betreft een gedeelte vnn het bedrijf, 
Il.!. dat, betrekking hebbend op de bereiding, de vel~verkin.g 
en den afvoer, acht de Regeering het noodzakelijk, clat hiel' 
gedifferentieerd wordt en niet wordt volstaan met een a lge
meene risico beoordeeling van het bedrijf, maar dat een par
tieel risico in oogenschouw wordt genomen. Het gaat dns nu 
om het risico, dat in het bijzondel· verbonden is aan bepaalde 
bedrijfsonderdeelen, uI. de verwerking en het ,·ervoer. Ik 
moet dan onverkort handhaven wat in de stukken wordt 
gezegd, Il.l. dat de ervaring leert, dat aall deze installaties een 
belangl'ijk geringer risico is verbonden, praktisch zelfs haast 
geen risico, in vergelijkin g met de risico 's, die, zoon Is een iede r 
weet, een mijnbouwbedrijf in het algemeen heeft . 

H et enkele voorbeeld, dat de hC<'l" Weyer heeft genoe md, 
111. het mijn bedrijf SumpaJ, is hier niet van oenige waarde 
en wanueer de heer Weyel' voorts de kwestie van de autarkische 
streviugen in de verschillende landen aanhaalt, waardoor de 
afvoer ook van nrijnbouwproducten aan beperking zon kunn en 
worden onderworpen, moet ik er nogmaals op wijzen, dat van 
autarkische tendenzen in de practijk hier te lande ni ets wordt 
gemerkt. In tegendeel, wU zie n ecn stijgi ng, \\'ut d~ olie llctl'eft, 
juist in df'zC ja l'cu, W<lul'iJl ong-etw.ijfeld de nutal'kische ten den
zen in de verschillende landen in het buitenland sterk zijn 
toegenomen. Ook na het betoog van den heer Weyer blijft 
de Regeering van oordeel, dat' met een renteberekening van 
5% naar aUe redelijkheid wordt gehandeld teg-eno,·el· de mün
bouwmaatschappijen. 

Een punt, dat hiel' ook van zeel' groot belang is. is dat het 
punt D, dat in art. ]66, lid 1 den aftrek van kosten regelt 
wordt voorafgegaan dool' plint C, wa<.ll'in wordt bepaald, dat 
bij de berekening van deu aftrek, 

"afschl'ijvingen op de inrichtingen van af\'oer, bereidin g 
en verwerking (in aanmerking komen) tot de bedra gen, 
blijkClIs over te leggen 'bescheiden iu het bedrijf 1ocgepast" . 

Hieruit vloeit voort, dat de bedrijven volkomen vrij "ij ll 
om elke afschrijving, di e zij wensehen, toe te passen on dadelijk 
in aftrek te brengen van den cijns. H et is dan ook tot zekere 
hoogte gebruikelijk, dat dit gedeelte op zeer S11eUe wijze word t 
afgeschreven en wanneer het op zoor snelle wijze wordt afge
schreven, - ik bedoel dllS de kostcn, d ie besteed worden aan 
de ondernemingen voor den afvoer, de bereiding en de ver
werking - beteekent dit, dat de inkomsten van het Land 
in die jaren van den cijns zeer belangrijk worden gedrukt, 
e!l dat voor de maatschappij en het risico, dat aan deze hlstal
laties nog mocht zitten, in bclangrijke mate wordt verkleind. 

Ik kom nu op het tweede voorstel, dat een onderdeel uit
maakt van Ond. 68, uI. de wijûging van het r ente-percenta ge 
in art. 170 (6 ) . Omtrent dit pereentage zijn een twcctal 
opmerkingen gemaakt door den heer Weyer. Wanneer ik de 
tweede opmerking, di e van ondergeschikte ooteckcl1is is, eerst 
even beantwoord, zou ik erop willen w\izen, dat de heer Vvr,Ycr 
or de aandacht op vestigt, d"t niet alleen in geval van wan
prestatie ,le wettelijke interessen plegen verschuldi gd te zijn , 
maal' dat dit ook het geval is, wanneer een geldsom nader 
aoor den rechter of een arbiter moet worden vastgesteld. Ik 
wijs dun echter op het feit, dat de toepassing alsdan van de 
wettelijke interessen berust op de aanname, dat degene, di e 
hij het vonnis veroordeeld wordt, in het ongelijk was en dus 
geacht moet worden van het moment, dat de vOl'doring werd 
ingesteld, in verzuim te zijn ten aanzien van de betaling der 
geldbedragen_ Het is I1<UIl' mijne meening wel duidelijk, dat 
in casu een geheel ander geval voorligt. 

De heer Weyer heeft voorts gezegd, dat er een rem moet 
zijn tegen een te hoogen aanslag door eijns-ambtenaren en dat 
daarop ten onrechte in de Memorie van Antwoord niet zou 
zjjn gereageord. Dit laatste is inderdaad juist, maal' ik wil 
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erop wijzen, dat de conclusie, die het geachte lid hieraan 
vastknoopt, nl. dat de cijnsheffer volkomen vrij zou zijn in 
het vaststellen van den voorloopigen aanslag en dat daar tegen 
dus een rem moet bestaan, te eenen male onjuist is. Wanneer 
het geachte lid art. 170 (1) van de mijnordonnantie opslaat, 
zal hij vinden, dat er wel degelijk regelen zijn gesteld voor den 
yool'loopigen aanslag. De voorloopi ge aanslag dient n.l . te 
geschieden 

........ op den grondslag van de handelswaarde volgens 
den hultst vastgestelden <lijnsaanslag voor dat terrein, dan 
wel indien in het voorafgaande jaar geen cijns is geheven, 
op den grondslag van dezelfde waarde op het meest nabij 
gc]'zgcil terrein ... . . . . . . ". 

Hie,'bij is ééu restrictie gemaakt, n.l.: 
" .... .. w3allb-U met vel'anderingen in de marktwaarde 

del' gewonnen delfstoffen in het sedert den aanvang van 
het belastingjaar verloopen tijdvak rekening gehouden 
kan worden", 

Dit laatste punt is cr ingC\'oegd bij de wijziging van de 
Mijnordonnantie 1930, juist omdat vroeger dool' het ontbreken 
van deze bepa.Jing inderdaad soms voorloopige aanslagen 
wCl'den opgelegd, di e belangrijk af, .... '€kcn van de realiteit. 
DOOll(]ut dit punt et' nu in gekomen is, is in de eerste plaats 
het uitgangspunt vastgelegd en bovendien is vastgelegd, dat 
met veranderingen in de marktwaarde rekening moet worden 
gehouden. Er is dus geen sprake van vrijen aanslag door 
den cijnsheffer, waartegen op eelligerlei wijze een rem in 
,\ cl'king zou moeten worden gesteld. 

Ik kan besluiten met nogmaals te verklaren, dat een rente 
V(lll 40/0 over de bedragen, die te veel mochten zijn aangeslagen, 
naat' het oordeel van de Regecring in deze tijdsomstandigheden 
volkomen passend en billijk is te achten. 

De heel' Weyer: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben den 
gelichten Rcgeeringsgemaehtigde dankbaar voor zijn cor
rectie; ik geloof inderdaad, dat de dool' mij aangehaalde 
zinsnede niet voorkomt in de ::\femol'ic van Toelichting, maal' 
in de ~'remoric vnn Antwoord. Overigens geloof ik niet, dat 
dit el'g veel verschil uitmaakt. 

De ,geachte Regeeringsgemachtigde heeft nog eens her
haald, dat de herleiding inderdaad geschiedt op de wijze, 
zooa1s ik die hler geschilderd heb, dat de kosten daarbij 
een rol zouden spelen en clat daartoe volgens hem ook be
hoort een obligatoire rente over de verwerkingsinstallatie 
e.d. ~fijnheer de Voorzitter. Ik vermag niet in te zien, waar
om daarollder niet tevens zon knUllen worden gerangschikt 
een billijke risico prcmie. Dc Regeel'h1gsgemachtigde geeft 
dit eenigszins toe, want waar hij zjch baseert op de obli
gatoiJ'e rente van 41/ 2 % - waarover trouwens ju dezen tijd 
nog zou zijn te praten i - het is nog' ,geen 4 weken geleden, 
dat wij een belangrijke stijging van den rentevoet hebben 
waargenomen, dus zoo vast is dit ook niet - meende ,hij in 
ieder geval, dat in het '12%, dat op de hypothetische obli. 
gatoire rente js geJegd, een voldoende marge zou schuilen 
voor het risico. 

(De heel' Van Hel s cl i 11 gen; Dit ligt toch ook reeds 
in de vl'ije afschl'ijving ï ) 

Dan moet ik herhalen, dat deze regeling om vrij af te 
schrijven nog geenszins tengevolge .heeft, dat men zou kml
nen amortiseercn en dat is ook het bezwaar dat ik heb tegen 
een van de opmerkingen van den geachten Regeeringsge
machtigde. Inderdaad lllag de concessionaris vrij afschrijven, 
lUaar daaruit volgt geenszins - en dat was de strekking van 
mijn betoog in eersten termijn -, dat hij ook in staat wordt 
gesteld te amortiseercn. Het feit, dat de afschrijving in 
nündcl'ing komt van de waarde van bet ruwe product tel' 
bepaling van den cijns, heeft niet tot gevolg, dat men nu de 
afschrijving ook kan realiseeren, evenmin als het feit, dat 
men de obligatoire l'en1e plns )'i sico-prcmie in mindering kan 

Handelingen. ZitUngsjaar 1935-1936. 

(Weyer.) 
brengen van de opbrengst van het verwerkte product ter 
bepa.Jing van den grondslag vall den cijns, de beteekenis 
heeft, dat men ook in staat is de rente plus de risico-premie 
te verdienen. 

Nu heeft de geaehtc Regeeringsgemaehtigde gezegd, dat 
mijn redeneering, dat dit risico en die rente onafscheidelijk 
aan elkaar verbonden zijn, niet opgaat cn dat er wel dege
lijk sprake is van een partieel risico. Ik meen, d~t daarte
gen wel wat op te merken valt. 

De Regeeringsgemachtigde heeft mij verweten, dat ik maal' 
een enk el voorbeeld Jleb genoemd, n.l. het terrein Sumpal. 
Ik ben niet verwacht, dat dit punt vcrdel' uitgcsponnen 
behoefele te worden, want ele Regeeringsgemachtigde zal 
overigens evengoed als ik weten, dat el' b.v. ook tallooze 
vel'werkingsinstnllaties van goudmijnen voor oud roest ljg~ 
gen. Het is wel gebleken, dat aan clie bedrijven hetzelfde 
lot beschoren was als aan de coneessie, in elk geval, toen de 
concessie uitgeput was, waren de installaties waardeloos. Er 
zijn tientallen voorbeelden van dien aard, die op de Amste,'
damsche beurs met zwart krijt staan aangeteekenel. Ik be
hoef al die ,gevallen niet met Dame te noemen i de geachte 
Regeeringsgeamchti,gde kent ze zoo goed als ik. Dat cl' b. v. 
bcpaalde olietel'reinen in Ned.-Indië zUn, waarvoor het te 
bezien staat, of de kolossale bedragen, die men aan de ver .. 
werkingsinstallaties ten koste heeft gelegd, op elen duur tot 
hun recht zullen komen, als men ze niet op andere wijze kan 
alimenteeren dan met het concessieterrein mogelijk is, mag 
wel als bekend worden verondersteld. 

Ik meen dan ook, dat er alle aanleiding bestaat om te 
concludeeren tot hct aanwezig zijn van een zeer bijzondcr 
l'isico, 

(De heer Van Hel sdi n gen: Maar als men dat risico 
had willen dekken zou het percentage van 7% nog niet 
voldoende zijn geweest.) 

Misschien is men indertijd te bescheiden geweest. Ik herin
ner mij ook in de Handelingen te hebben gelezen, dat van 
bepaalde zijde een poging is ondernomen om dat percentage 
ecnigs7.ins verhoogd tc krijgen. 

(De heer Van Hel s cl j n gen; Van andere zijde is 
geprobeerd, het verlaagd te krijgen). 

Inderdaad, maar dan begrijp ik niet, waartoe de opmerking 
van den heer Van Helsdingen eigenlijk dient. Hij zegt, dat 
men om het IDeer bedoelde risieo te dekken zelfs een hooger 
pereentage dan 7% zou hebben moeten vaststellen en nn 
antwoord ik hierop, dat men dat ook inderdaad heeft 
geprobeerd. 

(De heer Va 11 Hel sdi n gen: Tenslotte houdt de 
vaststelling van het percentage geen verband met de mate 
V8n het te loopen risico). 

Het spreekt vanzelf, dat een dergelijke vaststcJJjng altijd 
op subjectieve wijze geschiedt, maal' ih: kom ertegen op, dat 
men het percentage eenvoudig op een zeer kleine speling 
vaststelt, waarvan ik nog meen, dat deze niet aanwezig is, 
n.L van Y2% en dat men dan de rente tezamen met de risico
prem.ie gelijkstelt met de obligatoire rente voor soliede 
obligaties. 

De geachte Regeermgsgemachtigde heeft gewezen op het 
groote voordeel, dat cr voor concessionarissen in gelegen zou 
zijn, dat zij de installaties snel kunnen afschrijven. Ik geloof, 
dat hij daarin gelijk heeft, maar ik wil erop wijzen, dat men, 
wanneer men inderdaad op een dergelijke fOl'sche wijze afschrijft, 
vanzelf uit hoofde van de techniek die is voorgeschreven, ook 
weder komt tot een veel lagere berekening van rente plus 
risico. Immers deze rente-plus-risico-berekening wordt becij
ferd over de restant-boekwaarde, dus hetgeen rnen aan clen 
eenen kant te veel afschrift, verliest men weder, doordat men 
aan den anderen kant de rente-plus-risico-berekening over een 
kleiner bedrag neemt. 
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·(Directeur van Verkeer eu Waterstaat.) 
Dit is hetgeeu ik had willen zeggen omtrent het voornaam

ste deel van mijn betoog in eersten termijn en het antwoo1"9 
der Regeering daarop. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft nog even gespro
ken over de kwestie van de r.entevergoeding, die verschuldigd 
is ingeval de voorloopige aanslag van cijns te hoog blijkt te 
zijn. Ik geloof inderdaad, dat ik over het hoofd heb gezien 
de wijziging in artikel 170 van de Mijnordonnantie, die dit 
eenigszins tempert. Ik herinner mij in elk geval, dat het 
eenige jaren geleden - en dat heeft de geachte Regeer.i.ngs: 
gemachtigde, meen ik, toegegeven - niet alleen mogelijk was, 
do"h ook voorkwam, dat de cijns aanzienlijk te hoog werd 
bepaald tot schade van de concessionarissen. Maar hoe het 
zij, ik put uit de woorden van den geachten Regeerings
gemachtigde voldoende geruststelling om op dit punt niet 
verder in te gaan. Ik ben ervan overtuigd, dat men al het 
mogelijke zal doen dezen cijnsnanslag, wanneer hij voorlo(}.p i ~ 
is, de waarheid zoo dicht mogelijk te doen benaderen. ' 

De heer Van Buuren, directeur van Verkeer en Water
staat: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb nog maar een kort 
woord te zeggen 11aar aanleiding van het betoog van den 
heer Weyer. Ik zou dan in de eerste plaats wiJlen 
opmerken, dat de heer Weyer mij eenigszins ten onrechte 
heeft laten zeggen, dat de Regeering van meening is, dat 
hiel' een obligatoire rente zou moeten worden in rekening 
gebracht. Dc Regcering heeft dat niet gezegd, maar staat 
op het standpunt, dat voor de rente, bedoeld in artikel 166 
lid 1 sub D, wanneer men dit in het kader van de wetgeving 
toegepast, de beste analogie is de obligatoire rente, zooals die 
gebruikelijk is bij {)bligati-leeningen van mijnbouwmaat
schappijell. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Omdat de renten hi.er 
als kosten beschouwd worden). 

Het betreft hiel' kosten en daarom kan h iel' bcz:wu31'lijk 
anders sprake zijn dan van ecn met obligatie-lccningen te 
vergelijken rente. 

lIfijnheer de Voorzitter! De heer Weyer heeft in de tweede 
plaats opgemerkt dat het halve procent spelÎng op de 4l/2% 
obligatierente in het bijzonder zou ziju gelegd om dat risico 
te dekken. Doch wanneer het geachte lid de Memorie van Toe
lichting nog even naslaat, zal hij zien, dat dit 1/2% meer, het 
verschil dus tusschen de 5% en de thans gebruikelijke rente 
van 4lj2%, zuiver is gegeven als speling, aangezien uit den 
aard del' zaak in dell loop der tijden ;'1 de obligatoire rente 
eenige schommeling kan zijn. Ik acht dit punt niet van zoo 
gt'oot belang, maal' ik zou er toch nog eens den nadruk op 
willen leggen, dat de Regccl'ing' "all mecning js, dat in de 
normale obligatie-rente een voldoende en billijke vergoeding 
voor de concessionaris is verkregen en dat het normale risico 
dat aan dit onderdeel van het bedrijf is verbonden door die 
obl igatie-rente is gedekt. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb in dit verband ook in mijn 
rede in eersten termijn aangehaald de aftl'ek sub C, nl. van 
de afschrijvingen en daarbij toen aangetoond, dat de 
eoncessional'is geheel vrij is in het bedrag dier afschrijvingen 
en dat hij dus in staat is, of altbans de gelegenheid heeft, 
om de volledige kosten, besteed aan de inrichting voor afvoer, 
bereiding en verwerking ten snelste af te schrijven. Nu merkt 
het geachte lid terecht op, dat dit natuurlijk geen garantie 
inhoudt, dat de concessionaris deze bewerking werkelijk kan 
verrichten. Zeker, dat moet ik het geachte lid toegeven, maar 
dat was dan ook niet de strekking van mijn betoog. De 
strekking van mijn betoog was, dat het risico~ verbonden aan 
de oprichting van verwerkingsinstallaties door de betrokken 
onden1emingen zoo veel mogelijk kan worden verkleind, door
dat zij volkomen vrij zijn bij de bel'cl<cning van den cijns in 
de mate van afschrijving. l\lcn ziet in de practijk dan ook, 
dat Plen deze installa ties in korten termijn pleegt af te s~hrij
veu, zoodat het risico, dat in het vervolg aan het bezit van 

(Directeur van Economische Zajten.) 
?eze installa.ties is verbonden, wordt verkleind of wegge
nomen. 

Het Il'eaehte lid heeft er verder nog even de aandacht op 
gevestigd, da~ hier in Indië toch wel verschillende verwer
kingshlstallaties voorkomen, die in den loop der tijd buiten 
gebru i'k zijà gekomen. 

!n ' l:1e eerste plaats gaat het echter hierom, of zij voortijdig 
buiten gebruik zijn ,gekomen, namelijk toen zij haal' rente 
nog niet hadden opgebracht en niet om de k\\'esti e, of zij 
nOl; meér 'nut hadden kunnen afwerpen, walllleer het bedrijf 
l1iet wa~ stopgezet. 1\faar bovendicn zijn er met nallle in de 
goudindnstrie in Nederlandsch-Indië verschillende perioden te 
bndérscheiden, waarin men hals over kop overging tot 
investatie van kapitaal, ten einde te trachten groote, gedachte 
winsten te verwerven. In de :i\femol'ic van Toclichthlg is dan 
ook reeds het voorbehoud gemaakt, dat bedoeld worden 
voor:zichtige, goed geleide londernemingen, waarbij men tot 
de oprichting van kostbaL'e vCl'wcl'king'sinstallaties en kost
bare afvocl'iurichtingen eerst overga.at, nadat uit de exploratie 
en ontginning duidelijk gebleken is, dat de lwsten V'In tie 
verwerkingsinstallatie en de kosten van de afyoerinrichtingcn 
door de producties kmmen woI'den goedgemaakt. 

'Vat betreft de olieindustrie heeft het geachte lid nog 
in het geding gebracht, dat er verschillende olietcrreinen 
zouden zijn, die zich minder gunstig laten aanzien en teil 
aanzien waarvan het dus de vraag is, of van de verwerkings
installaties wel volledig nut kan wOl'(lon getrokken. Het lijkt 
mij, dat deze vraag prematuur is. 'Vij weten allen, hoe het 
is bij de olieterreinen. Er zijn daar soms resultaten, die 
aUe verwachtingen overtreffen, maar er zijn daar ook resul
taten, die beneden alle verwachting blijven, man I' de toestand 
is gelukkig .niet zoo, dat men op het oogenbJiJ.:: de ernstige 
vrees behoeft te koesteren, dat de ycrwerkingsinstallaties, 
zoo als zij nU z\ill niet tot lUWt' nut zullen komen. 

(De heer Th a lil r i n: Bovendien kunnen zij elders 
gebruikt worden.) 

Dat is inderdaad ook mogelijk, maar ik neem aan, dat 
de opmerkingen van het geachte lid, den heer Weyer, erop 
sloegen, dat er over het algemeen een ongunstig inzicht zou 
heerschen over de olieterreinen, zoodat er in het algemeen 
dus thans reeds gevaar zou bestaan, dat de groote kapitalen, 
die in de installaties gestoken zijn, 11iet rendabel zouden zijn. 
Ik herhaal, dat mij dit pl'emntuUl' \·oorkomt. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof hiermede de nadere 
opmerkingen van het geachte lid, den heer Weyer, te hebben 
beantwoord en dank U voor het mij verleende woord. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden overge
gaan. 

De ontwerp-ordonnantie (Ond. ( 8) \\'ordt zonder hoofde
lijke stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 10.48 uur v.m. geschorst en 1e 
12.14 Uul' n.m. hervat. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de voo r zet tin g 
der be h a n del i n g van deo n t w'e r p - 0 r d 0 n
nanties onderscheidenlijk tot wijziging 
van artike l 3 der crisisillyoerordonnantie 
1933 (Staatsblad No. 349) (Ond. 8:1 ) en tot 
tijd e 1 ij k ere gel i n g van den i n v 0 e r y a n v e r
schi Ilende goederen (Ond. 82). 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken : :Mijnheer 
de Voorzitter! De Regeering is het gea.chte college zeer 
dankbaar voor de groote bela.ngstelling die het dezen ont
werpen heeft betoond. Ik meen, dat een elftal sprekers Ilet 
woord heeft gevoerd en men zal het mij wel niet euvel duiden 
wanneer ik enkele pUl1ten die dool' verschill ende leden zijn 
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(Directeur van Economische Zaken. ) 
voorgebracht vooraf tracht gezamenlijk te behandelen, aan 
den eenen kant opdat mijn antwoord zoo volledig mogelijk, 
aan den anderen kant opdat het zoo kort mogeLijk zij. 

Het allereerste punt dat ik te bespreken heb, is er ecn dat 
ten ail11zien van beide ontwerpen door den Volksl'aad reeds 
cenige malen is aangeroerd, en ik geef alweer toe, niet ten 
onrechte, nl. dat van de overhaaste behandeling, die voor deze 
ontwerpen is gevraagd. Ik mag wel vooropstellen dat ik, en 
dit is geen excuus maar een mededeeling, toen enkele leden 
zich in dien zin bij de beha ndeling der contingeutccril1g van 
de ongebleekte katoenen goederen uitlieten, daarbij reeds de 
opmerking lleb gemaakt, dat binnenkor.t nog een ontwerp te 
verwacht.en was, waarbij evenzeer ecn zeel' korte termijn zou 
worden gegeven. Ik bedoelde toen deze ontwerpen. Het is 
inderdaad geen voldoende verontschuldiging, doeh een med". 
decling. 'Vel kan ik als verontschuldiging, althans voor
zoover do Regeering meent zich te moeten verontschuldigen, 
aanvoeren dat de voorbereiding dezer ontwerpen heel wat 
ingewikkelder en moeil~iker is dan de vrij simpele gegevens, 
àie moeten worden overgelegd, wel zouden doen vermoeden, 

Hct gaat hier om een afdeeling bij mijn departement, die 
zoonls allen bekend zal z\jn, uiterst zwaar belast is, een 
gewcldig groot aantal ondel'\\'erpen te behandelen heeft en 
in verband met de 1100dwendige bezuiniging, dio nog steeds 
voortduurt, zoo klein mogelijk gehouden moet worden, Ik 
wijs erop, dat een dergelijk onderwerp als thans voor ons 
ligt, van zeer ingewikkelden handelspolitieken aard is en zeer 
omvangrijke statistische voorbereiding behoeft. De techmsche 
uitwerking en doorvoering dezer maatregelen is bijzonder 
omvangrijk, terwijl ik er voorts op wijs, dat op het crisisin
voerbureau dagelijks een dl'ie- tot vijfhondcl'd aanvragcn of 
opmeL'kingen over licenties binncnvlocien, die g l'ootclldecls 
allerlei kwesties inhoudell WèlUl'\'an het al moei te kost met het 
beschikbare personeel deze zaken bij te houdcn. 

Uiteraard kost dan het prijsbewakingstoezicht zeer veel 
en zeer moeilijk werk ell, ik herhaal het voor de zooveelste 
maal, - die moeilijkheid doet zich niet alleen iu Indië, maar 
20ker over de heele wereld voor - men kan aan zulk werk 

T\\.an \' 'nÎd, il.'IJl.'l'C'ÜIl ",C'ttl~n. Dil nllcs is de I'l'dptl, n"Ual'OIll zirh 
"he\:. Cûnc ontwerp op hc\, anucl'e stapelt en ni et, ultijd den 
Votksraac1 dien tijd kan worden gcgC\'CIl dio nooelig is. 

Daarbij komt nog dat, zooals vrocger at is gczegd, men 
betl'ekkelijk korten tijd vooraf pas met dez~ voorbereiding 
kan beginnen, omdat het alleen maar mogelijk is dezo zaak te 
hantecrCll aan de hand van de gegevens van den laatsten tijd, 
l\fen kal1 doen wat men kan, mcn kan het aanv8m'elen of niet 
aanvaarden, maar wij zullen truehten om wanneer het maar 
mogelijk is, den VolkSl'uad een langel'en tijd van voorbe
l'eicling te geven dall thans is kunnen geschieden , 

Ik heb bepaald bezwa.:,ll' tegen het woord ove['valspolitiek, 
want daarin ligt stelli g een clement van opzettelijkheid en 
men za l Vlm mij toch w('1 willl'l1 aannel11Cll, dat het 1lic.t de 
bedoeling kan zijn om den Volksraad met deze ontwerpen te 
overvallen, teneinde de aanneming daarvan gemakkelijker te 
makell. Ik geloof, dat de discussie van hedcnochtend wel zal 
docn bemerken dat hot niet juist is om te denken, da.t een 
ontwe1'p door den Volksraad gemakkelijker zou worden aan
genomen wanneer hij daarmede werd overvallen, Ik hoop 
dan ook, dat met deze uiteenzetting dit punt kan wordcn 
geacht uit de wereld tc zijn gebracht. 

,",c"dc!" zcgt de hcc l' '11hanll'in en tot zekerc hoogte heeft 
do heor De Hoog zich daarbij aangesloten, hoewel deze 
sprekcr y.cker niet dezelfde kwalificaties als de heer Th amrin 
heeft gebl'uikt, dat de n egee l'ing te weinig rekening houdt 
mot den Volksraac1 bij het vool'brengen va n zaken als deze, 
Ik geloof, dat dit toch bepaald niet juist is, en men zal dit 
inziell , wanneer men zich de .zeer lange en uitvoerige 
discussies herinnert, die OV CL' de algemeene contingenteerings
po\i..tie\, in den YO\\~81'a(H\, in <l('z(' en in de flnd cJ'c zanl zijn 

en vVijziging crisisinvocl'ordotmantie (On4. sa). 

gehouden, terwijl met namo bij gelegenheid van de laatste 
algemeene beschouwingen door de Regeering zeel' veel tijd 
is besteed om het geheele samenstel uiteen te zetten, haar 
politiek te verdedigen en aannemelijk te inaken voor den 
Volksraad ; het is dus niet redelijk, te zeggen, dat de Regee
ring in deze te weinig rekening houdt met de weuschen van 
den Volks raad en haal' eigen gang gaat, 

Wat thans geschiedt is - en ik kom nu terng op het 
betoog van den heer Thamriu - volkomen in overeenstem
ming met de Indische Staatsregeling, formeel en materieel. 
Elke nienwe contingenteering en ook elke nienwe licentieering 
wordt, uadat zij een tijdlang geloopen heeft, t eneinde eerst 
haar nut in de praktijk te bewijzen en ook, om den Volksraad 
de gelegenheid te geven te oordeelen, hoe de maatregel werkt, 
na tien maanden weer in den Volksraad gebrach t. Naar ik 
meen, is dit de tiende of elfde ordonnantie, die op deze mamer 
bij den Volksraad wordt voorgebracht. Hoe men nu kan 
beweren, dat de Regeering zou hebben gehandeld in strijd 
met de letter of den geest van de Indische Staatsregeling, 
ontgaat mij ten eel1enmale. 

Een ander belangrijk punt, door den heer De Hoog naar 
voren gebracht - en andere leden zijn hem hierin bijgevallen 
- is, dat hij zegt: ja, wij worden in al die za ken wel gekend 
en wij worden wel ingelicht, maar een inzicht in den alge
meenell gang van znken, in de cijfers, in wnt cr eigenlijk 
is gebenrd, hebben wij niet. Ik wil het geachte lid gaarne 
tocze.ggen, dat met bekwamen spoed een overzic.ht van de 
contingenteeringspolitiek in de afgeloopen twee jaren, dat 
zij beeft bestaan, zal worden samengesteld en den Volksraad 
zal worden aangeboden. Ik geloof, dat het ook VQor de 
Rcgcering nuttig kan zijn, eens een stelselmatig overzicht te 
hebben van hetgee n is gebeurd, V<ln de pr'UsvoI'min g, de 
prijsbcwa king, de landen van hCl'kolt\.8t del' goederen en 
dergclijke dingen meel". Ik kan het geacllte lid echter niet 
toezeggen, dat dit gereed zal zijn vóór den aanvang van de 
a.s. Januarizitting, omdat dit een werk is, waaraan men niet 
de eerste, de beste kau zetten en dat men lang met aan 
iedereen kan overlaten. Ik kan alleen toezeggen dat el' met 
de geootst mogelijke sllelheitl zal wOl'llcn gewer1tt aan ecn 
oVül'zi<:ht zooals dat uv, oij de thee- ell kirrnl'cstl'ictic ;wn 
den Volksraad is aangeboden. 

Ben derde punt, dat ik vooraf zon willen bchandelen en 
waarmede ik verschillende sprekers beantwoord, is de 
kwestie van het ondersclleid tusschen eontingenteer'ing en 
licentieering. Ik geloof, dat het de heer Soeroso is geweest, 
die gezegd heeft dat het broertjes van elkaar zijn. Het zijn 
in zooverre broertjes, dat ze misschien uit dezelfde moeder 
stammen - n,l. de cris isinvocJ'ordofl113ntie - maar het ZUil 

geen lH'OOI'S in karakter CIl aiH'cl, I k zal pJ'oo cc l'cn ann te 
toonen, waarom niet. 

D e contillgcntecring bepcrkt clen invoel' ten hate "all de 
inh eelllsche industrie, zooals de oiel'-, de sarong- en de 
ecmcnt<:onthlgenteerin gc n; voorts ten bate van den eXpol't 
naar het buitenland; eeu punt hierbij, dat ik reeds meermalen 
uitvoerig heb uiteengezet, is, dat onze klanten op het oogen
blik eenvoudig eischen, dat we van ze koop en en dat we 
daardoor meermalen verplicht !Zijn, een duurderen import te 
bewerkstelligen om onzen export te handhaven. 

Ik zal het debat met de heeren ThaJnrin en Ratu Langie 
over de beteekenis van den export niet heropenen , Ik wil 
er voorts op wijzen, dat wij groote moec1erlandschc belangen 
hebben te behartigen, waal' tegenover wij van het moederland 
mogen verwachten, dat ook het moederland voor Indië 
belangrijke zaken bewerkstelligt. Dit is de bekende politiek 
van wederzijdsche belangenbehartiging, 

Daartegenover staat de lieentieor ing, die niets van dit 
alles omvat, maar eenvoudig beoogt, zooals in de 1I.femol'ie 
van Toelichting staat, een beter inzicht in de zaken te 
krijgen, ll et bestaande import- eu distributi eappal'aat te 
beschermen, en \'cl'del' te zorgen, dat de impol'l in geregelde 
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(Directeur van Economische Zaken. ) 
banen blijft, die de Regeering bij het nemen van de verschil
lende maatregelen kan overzien. Het gevolg is een groot 
onderscheid in de werking van contingenteering en licen
tioering. 

Oontingenteering, Mijnheer de Voorzitter - ik trap hier 
een open d eur iu, ik heb het al meermalen gezegd en de 
Regeering heeft het nooit verdoezeld - kan een prijsverhoo
gende werking hebben eu heeft die in verschillende ,gev'allen 
ook 'geha,d. In sommige ,gevallen moet contingenteering een 
prijsverhoogende werkiug hebben n.1. wanneer het een In
dische industrie betreft die dreigt te 'gronde te ,gaan omdat 
ze niet tegen de prijzen der buitenlandsche concurrentie op 
kan, of wanneer het een tegenprestatie tegenover andere 
landen met een duurderen import betreft. Dit is een prijs
verhoogende invloed, dien we hebben te accepteeren. Ik kan 
alleen ze~gen, dat de Regeering alles doet om den prijsver
hoogenden invloed te verminderen. En wanneer men eens 
nagaat, wat analoge maatregelen in andere landen hebben 
bewerkstelligd, zal men moeten erkennen, dat we er in Indië 
ondanks den zeer ernstigen en slechten toestand nog zeer 
gunstig aan toe zijn. De prijsverhooging ten gevolge van de 
contingenteering ,bepaalt zich in Indië tot een beperkt aan

en Wijziging crisisinvoerordonnantie (Ond. 83 ). 

ta.l artikelen en in het algemeen tot een vrij beperkte prijs
stijging, hoezeer de Regeering die prijssijging ook betreurt 
en hoezeer Zij ook tracht, haar ten bate van alle bevolkings
groepen zoo laag mogelijk te houden. De licentieering heeft 
dns uit haren aard 'geen prijsverboogenden invloed. 

Men heeft om cijfers gevraagd. Ik kan die alleen gcven 
omtrent die goederen waarvan de licentieet'ing thans gedu
rende tien maanden heeft gewerkt. Het is begrijpelijk dat 
cijfers voor artikelen die eerst gedurende twee of drie ma.an
den ,gelicentieerd zijn geweest, geen nut hebben. De eerstbc
doelde cijfers zal ik in den vorm, waarin ze voor mij gediend 
hebben, in de zaal laten circuleeren, Mijnheer d'e Voorzitter. 

Ik zou gaarne in de Handelingen eeuige gegevens zien 
opgenomen, Mijnheer de Voorzitter, waarnit blijkt, dat de 
prijsstijging inderdaad niet !heeft bestaan cn Cl' in sommige 
gevallen zelfs een ,prijsdaling is geweest, niet ten ,gevolge 
van de licentieering natuurlijk, maar de li ccntiecl'ing heeft 
die daling niet kunn en tegenhouden. 

De Voorzit ter : Tegen opname dier gegevens bestaat geen 
bezwaar. 1) 

Groothandelverkoopprijzen op basis loco goedang van in de "Invoerlicentieeringverot'dening 1935" 
I) (Staatsblad No. 24) begrepen goederen. 

Vensterglas, Stati.stiekn'Ummer 1416. 

Borsumij, 
Goo Wehry & Co 
Hvg. Oost-Indië .. 
Rei •• & Co (Bclgi.clt 111 .. ) 
Oco 'YeJlry & Co jd. 

per kist van 100 cft. 
id . 
id . 
id. 
id. (noteering) 

Ongeklnmle u:atcrglacen, Sttlt is t ieknWtnme r 474{475. 

Borsumij No. 9 
id . .. 16 
id . " 4525 
id . 17 
id. ,,94 

Geo Wehry & Co 
H vg. Oost-Indië 
Djin A Sap 
Lie Goan Hien 

(I Q ounce.) 
( 8 ) 
( 8 ) 
( 8 ) 

per dozijn 
id. 
id . 
id. 
id . 
id. 
id . 
id. 
id. 

Gewone stopflesschen, Statlstieknummer 478/479. 

B orsumij, 
Djin A Sap, 
Lie Goan Kien, 
Borsumij 
Lie Goan Hien 
Borsumij 

2 pands 
2 
2 
3 
3 
6 .. 

Lampeglazen, Statistieknummer.! 48$J183. 

Borsumij, 
Hvg. Oost-Indië 
Djicn A Sap 
Borsumij 
Djin A Sap 
Lie Goan Hien 
Borsumij 
Hvg. Oost-Indië 
Djin A Sap 
Lie Goan Hien & Co 
Geo Wehry & Co 
Lie Gaan Hien & Co 

per dozijn 
id. 
id . 
id. 
id. 
id. 

6" per dozijn 
6" id. 
6" id. 

10" id. 
l.()," id. 
10" id . 
15" id. 
15" id. 
15" id. 
15" id . 

4" id. 
4" id. 

Geëmailleerde IJzenval'en, Stat . No. 74IJ745. 

a. CaBserollen. 
Geo Wehry & Co 
Hvg. Oost· Indië 
Reisa & Co 
Lie Goan Hien 
Reiss & .Co. (EuTopeesch) 

-) Augustus 'f'erkoop, sedert uitverkocht. 

per 5 stuks 
id. 
id. 
id . 
id. 

October 193-1 

f 4.15 
3.70 
4.3014.40 
9.50 
4.10 

f 0.60 
0.45 
0.55 
0.70 
0.70 
0.40 
0.35 
0.39 
0.43 

f 1.20}1.25 
1.30 
1.25 
1.70}1.75 
1.70 
3.85}3.00 

t 0.15}0.15'h 
gestopt 
0.14}0.15 
0.19 
0.20 
0.20 
0.32 
gestopt 
0.35 
0.35 

0.17 

t 1.60 
1.60}1.50 

1.75 
5.40 

Januari 1935 

t 3.S] 
3.60 

0.50 
4 .-

f 0.62'1, 
0.45 
0.55 
0.70 
0.72'1.. 
0.40 
0.35 
0.39 
0,41 

t 1.10}1.15 
1.25 
1.17'1.. 
1.60}1.62% 
1.67'1.. 
3.60/3.65 

t 0.15 
gestopt 
0.14}0.15 
0.20 
0,20 
0.21 
0.32% 
gestopt 
0.35 
0.35 

0.15 11> 

1.55 
1.55 
5.40 

October 1935 

t 4.22 
3.70 
4.15}4.25 
8.50 
4.10 

f 0.62'1.. 
0,45 
0.57% 
0.70 
0.70 
0.37% 
0.35 
0.37'1.. 
0.42% 

f 1.20 
1.20 
1.Oil,h 
1.70}1.75 
1.55 
3.75 

! 0.10 0) 
0.17'1, 
0.18 
0.19 
0.21 
0.21 
0.32'1.. 
0.35 
0.35 
0.35 
0.15'1.. 
0.17 

f 1.25 
1.40 
1.50 
1.35 
5.40 
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7de YERGADERING - DINSDAG 19 NOVEMBER 1935. 

Invoerlicentieeringordonnanlie 1935 (Ond. 82) en Wij ziging crisisinvoerordonnanl ie (Ond. 8 :1 ). 

(Directenr van Economische Zaken.) 
(De heer Th a m r i 11: Wil de Regeering dus zeggen dat 

bij dc li eentieering -geen rekening wordt gehouden met de 
in te voeren hoeveelheden! ) 

bepaalde goederen prijsstijging plaats heeft, die maal· eenigs
zins a.bnormaal is, die prijsstijging dool' het toedienen van 
injecties met extra licentie te niet wordt .gedaan. 

De Iiccntieering beperkt den invoer ni et, cloeh fixeert den 
inVOel" op de verwachting der behoefte voor den volgenden 
te,·mUn. Ik wil hi eraan toevoegen dat het geregeld voor
komt - ik mag niet zeggen dagelijks maan dan toch weke
lijks - dat wanneer bemerkt wordt dat ten aanzien van 

(De heer Th a m 1" in: Toch kan lieentieering een beper
kenden itlVloed hebben.) 

Wmmeer men den import fixeert op de juiste behoefte, 
beboeft er van een prijsstijgenden invloed .geen sprake te 
zijn. Er is sl echts één geval waarin licentieering wel prijs-

Octobcr 1934- Januari ]935 Octo ber ] 935 

Geëmailleerde IJzerwaren ('Ver volg) . 

11 . Etendragers. 
Geo Wehry &Co - 14 CIU per dozijn 6.50 5.80 
Hvg. Oost-Indië -14 .. id. 6.80/6.75 gestopt gestopt 
Lie Goan Hien - 14 id . 6.50 6.50 6.-
Oeo Wehry & Co - 12 .. id . 5.50 5.- 4.75 
}lvg. Oost·Indië - 12 .. id. 5.60 gestopt gestopt 
Lie Goan Hien - ]2 .. id. 5.50 5.25 4.90 
Ujin A Sap - ]2 .. id. 5..,1-0 5.40 5.20 
Heisa & Co (Europeesch) - H f16 cm id . 24.50 21.-

c. Waschbekkens 
Borsumij (22/30 cm) per 5 stuks f 0 .31 10.3~ f 0.271>10.30 ') ! 0.32 1'<'10 .35 
Hvg. Oost·Indië id. id . 0.32 %10.33 gestopt gestopt 
Djin A Sap id. id. 0.32 1h 0.31 0.30 
Lic Gaan Hien id. id. 0.32 0.30 0.32 
Oeo Wehry & Co - 38 cm id. 1.76 ].65 

id. - 40 
" id. 1.91 l.80 

Hvg. Oost· Indië - 40 .. id . 2.]5/2.20 gestopt 2.10 
Reiss & Co (Europeesch) - 50./65 cm 4 stuk 12.50 ]2.50 

d. Waterket els. 
Dorslimij 14/20 CIl\ per ouZijll :U.') !:~.·lO 3 . 35/3. J t~ 3.10 
Oeo Wehry & Co id. id. HO :.t85 
Uvg. Oost-Indië id. id. gestopt 3.4013.35 3.1013.-
Lie Goan Bien id . id . 3.50 3.40 2.80 
Reiss & Co (Europeeseh) id. id. 10.50 10.50 10.50 

Geëmailleerde lïzel'waren, Stat. No. 746. 

o. LelJeltjes. 
Gco Wehry & Co per kist v. 50 gros 17.78 13.80 
llorsumij id. 17.- 16.25 
Hvg. Oost· Ind ië id. J 9.50IJ9.- gcstopt 17.-
Djin A Sap id. 16.75 HL50 
Lic Goan Hien id. 18.- lS.- 14.50 

b. Borden. 
Reiss & Co 22 cm per dozijn 0.48 
Hvg. Oost-Indië id . gestopt gcstopt gestopt 
Djin .A. Sap 18 cm id. 0.39 0.39 0.38 
Lie Goan Rien id. id. 0,45 0.37 0.37 

c. Vingerkommen. 
Oeo 'Wehry & Co per dozijn ! 0.40 J 0.36 f 0.36 · 
Hvg. Oost·Indië id. 0045 0.40 gcstopt 
Djit A Sam. id. 0.42''<' 0.421/2 0040 
Lie Goan Rien id . 0.46 0.41 0.39 

d . Bekers. 
l1vg. Oost-Indië 7 cm per dozijn f 0,42 'h gestopt gestopt 

id. 8 .. id. 0.52% id. id . 
id. 9 .. id. 0.60 id . 

Reiss & Co (Europeesch) 10/11 .. id . 2.]0 2.10 2.10 
Rijwielen, Stat . No. 833. 

a. EuroIJeesch fab,-ikaat. 
llorsumij (Raleigh) per stuk f 70/75.- f 70175- f 70/75.-
BRn Sin llin id. 30.- 28.- 28 . ....:.. 

b. Japallsch fabrikaat. 
Borsumij pel' stuk f 2.1 /25.- f 2-t.- f 23.50 
Ban Sin Bin id. 9.2.) 9.- 9.-

Rijll.' Îclol!derdcelen, Stat . 834 . Augustus 1 û3-J. Octobcr 1935 
Ban Sin Hin 
Frnlllo Hercules per ste l f 13.50 f ]2.75 
Bel (model Lucas) pel' dozijn o.ra 0.66 

(model Crone) id. 1.15 J.15 
Spnken per gros 1.05 0.90 
Geit!' van nikkel pcr ste l 0.36 0.39 .. " chrOOllluikkel id. 0..,15 0,45 
Spilt bord model Hima pC I' dozijn 3AO 3.25 
Voor- en achtervclgen pel' ptlur 0.85 0.82 

' ) Augustus, sedert geen verkoop meer. 

Handelingen. Zittingsjaar 1935- 1936. 
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In voerlicentieeri ngol'elonnan tie 1935 (Onel. S2 ) 

(Directeur vnn Economische Zaken.) 
stijging ten gevolge kan hebben. Wanneer men tot een be
paald oogenblik met een belangrijk \'erliessaldo heeft ge
werkt kan lieentieering tot gevolg hebben dat ·het verlies
saldo in een quitte spelen of een mat.ige winst wordt omgezet. 
Dat is het eenige geval waarin een prijsstijging het gevolg is 
van licenti eering, maar ik 7..oU den heer Thamrin willen ver
zoeken, wat elit betreft het door mij verstrekte lijstje eens 
door te zien. 

De geachte leden, de heeren Thamrin, De Hoog, Roep en 
ik meen ook enkele ançlere leden hebben gevraagd, hoe het 
staat met de prijsbewaking. Dat is een belangrijk punt dat 
reeds meermalen in deze zaal en ook in de zaal van den 
plenairen Volksraad is besproken . 

Het 'geachte lid, de heel' Roep, heeft vooraf gezegd dut hij 
niet tevreden is met het woord "bevredigend" maar slechts 
met "voortreffelijk" of iets van dien aard . Het spijt de 
Regeering dat Zij ,teil aanzien .,.ran haar eigen prijsbcwsking 
niet kan zeggen d?t deze voortreffelijk is; wel kan wo relen 
gezegd, dat deze bevredigend is en wanneer de heer noep 
daarmede niet tevreden is zal ik over de prijsbewak ing nog 
een en ander zeggen waardoor ik hoop dat ik den heer 
Roep tenslotte toch kan bevredigen. 

Het zou te vcr voereu, op de details van de prijsbewaking 
in te gaan. Het is voor de Regecring een primaire zaak) 
waaraan nog voortdurend wordt gewerkt. Niet lang geleden 
is hiervoor bii de afdceling Handel een aparte afdeeLing 
ingcrjcht en daarnaast zijn cr ook aparte kleine afdeelingen 
van het Centraal Kantoor voor de Statistiek, tel'\viil ook het 
Crisisinvoerbureau voortdurOlld op de prijzen toezicht houdt 
en kan houden door aUe binnenkomende gegevens, die de 
aanvragen om licenties moeten vergezellen. Daarnaast zijn 
op grond van de statistiek-ordonuantie, die het vorig jaar 
riier is behandeld, verschillende verplichte enquêtes gehouden 
bij de importeurs) om een betm' inzicht te krijgen omtrent 
d~ imllOl'teurshetangen; het opnemen van de voorraden is 
daarbij een belangrijk element, welke opname wordt gehouden 
op den grondslag van de statistiek-ordonnantie. Verder 
gaande maatregelen ten aanzien van overlegging van gegevens 
zijn thans in bewerking en zullen naar ik verwacht binnenkort 
worden doorgevoerd. 

Men onderschat weleens de groote moeilijkheden van de 
prijsbewaking. Het aantal prijzen, dat deze maand moest 
worden gecontroleerd, bedraagt 3600. Wanneer men zich 
bepaalt tot de meest voorkomende manufacturen, alleen die, 
welke gecontingenteerd of gelicentieerd worden, dan heeft 
men reeds met 120 soorten met allerlei groote variaties te 
doen, die op den prijs van buitengewonen invloed zijn. Men 
begrijpt, dat el', om dit behoorlijk te kunnen doen, een 
technische kenn.is en een apparaat noodig is. De waarneming 
te Batavia alleen is uiteraard onvoldoende en men heeft deze 
ook gedaan door den geheelen archipel eu niet alleen de 
groote steden, maal' ook de kleine plaatsen. De prijsbewaking 
is dan ook bevredigend. De Regeering is zeer goed op de 
hoogte) maar op verschillende punten toch nog niet voldoende j 
de Regeering gaat echter steeds voort het systeem te verbeteren 
en te vervolmaken. Ik hoop, dat na deze uiteenzetting de 
heer Roep zal voelen) dat de term "voortreffelijk " voor een 
dergelijke zaak niet op zijn plaats zou zijn en dat de beschci
denheid gebiedt, dit woord hier niet te gebruiken. Ik zal 
hct echter zeel' op prijs stellen, als de heel' Roep of een van 
de andere leden eens van de technische wijze) waarop de zaak 
werkt) op het departement persoonlijk zou willen komen 
kennis nemen; iedereen zou naar mijn meening daardoor 
overtuigd raken) dat de Regeering ten volle doet wat gedaan 
moet worden . 

Het derde pUilt, dat speciaal de algemeene aandacht heeft 
gehad en in de eerste plaats door de heeren K~n, Ratu Langie, 
Roep) De Hoog) Thamrin en Verboom naar voren js gebracht, 
is de kwestie van de tegenstelling tusschen de invasie van 
vreemde jmporteurs en de uitsluiting van eigen onderdanen, 

en Wijziging crisisinvoerordonnantie (Ond. Sa ). 

die zich in den import willen gaan vestigen. Wat dit betreft, 
moet ik in de eerste plaats herhalen, hetgeen ik reeds meer
malen heb betoogd, dat ten aanzien van het begrip "gevestigde 
importeurs " tnssehen de verschillende groepen van onder
danen geen enkele discriminatie wordt toegepast. Hierop is 
echter één uitzondering. Bij de toepassing van den alge
meenen leidraad, d ieu wij gebruikt hebben, dat zlin de 
import jaren 1929- 1933, is een belangrijke uitzondering 
getroffen en wel juist in de richting van de kleiue ,importeurs) 
die door het criterium te veel geknepen zouden worden en 
dat zijn in het algemeen de Chineesehe importeurs - hoewel 
onder de Chineezen ook grootere importeurs zijn - en 
verschillende Inheemsehe importeurs, die een belangr\jk 
grooter aaudeel krijgen dan waarop zij aanspraak zouden 
hebben, illdien ze eenvoudig werden gerangschikt volgens de 
cijfers der jaren 1929-1933. Ook hieromtrent zijn voor de 
lenen) (lic zi('h hiervoor intcl'csseol'en, concrete gegevens op 
het departement beschikbaar. I-Iet spreekt vanzelf, dat ik 
in het openbaar geen namen kan noemen van diverse impor
teurs) terwijl cl' geen enkel bezwaar tegen bestaat om 
in bepaalde gevallen, waal' die zich zouden voordoen, ten 
'departemente namen op te geven. Het is logisch, dat cl' dus 
aUeen .individueel . aan de ledeu inliehtingeu zouden kunnen 
worden verstrekt en ik die inlichtingen niet in het openbaar 
kan ' geven. 

Van een enkele zijde is tot mijn spijt een voorstelling van 
zaken gegeven) alsof de Regeering slechts met groote woorden 
eu beweringen werkt en niet met gegevens. Het is ook 
daarom, dat ik op het departement die gegevens gaarne 
beschikbaar stel voor die leden, om hen te overtuigen, dat 
de Regeer.i.ng niet alleen met grootc wool'den) losse beweringen 
en halve waarhedeu werkt. 

(De heel' Roe p; " "ie wOI'di el' hedoeld ? 
De heel' 'I' h a lil rin: J k. ) 
Het heeft weinig zin, namen aan te halen; het spijt mij 

alleen, dat dit is gezegd ell ik zeg nogmaals, ik ben gaarne 
bereid, om) wanneer er leden zijn) die zich daarvoor interes
seeren, op het departement nog nadere gegevens te verstrek
ken) hoewel het naar mijn meening niet in overeenstemming 
is met. de waardigheid der Rcgeering) dat dit van Haar zou 
worden geëiseht. 

(De heer Th" m l' in; Die gegevens moeten gepubliceerd 
worden). 

Van ieder bedrijf afzonderlijk' Zou de heer Thamrin dat 
in het algemeen aanvaarden j Ik wil daal' nog wel eens 
afzonderlijk met den heer Thamrin oyer spreken, omdat ik 
mij niet in een discussie wensch te begeven) die een igsz ins 
onaangenaam zou kunnen worden. 

(De heer Th a m l' ~ n; Gaarne in deze zaal) . 
Men zal nu zeggen - en dat is misschien waar - hoe 

is het nu met de nieuwe personen, die zich op den import 
willen werpen, of zich daarop juist in den laatsten tijd onder 
den invloed van de gewijzigde omstandigheden geworpen 
hebben' Bier is het clement van verstarring aan de orde 
geweest en niemand ziet meel' dan ik llet groote bezwaar van 
zulk een verstarring in het economisch leven. Het is heuseh 
niet de eerste maal, da.t ik dat in den Volksraad heb verkondigd. 

Verstarring kan aanleiding geven - zal vaak aanleidin g 
geven tot een zekere bevredigdhcid, indolentie) verzuim om 
exploitatiekosten te verlagen) in één woord om zich vadsig 
bij den bestaanden toestand neer te leggen. De llCcrcn Kan) 
Thamriu) Roep, Ratu Langie) ])0 Hoog) Verboom vroegen 
alltm uf hij ue hunleering ViJf] deze regeling, juist om nieuw 
initiatief te stimuleeren en de gevestigde elementen wakker 
te houden) elasticiteit niet noodig js en of die ook wordt 
toegepast. 

Ik kan uitdrukkelijk verklal'en, dat aan dit element van 
elastieiteit, hetgeen ik vaak heb genoemd het dynamische 
clement, in den regel aUe aandacht wordt besteed. 
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Invoe rlicenlieeringo rdonnantie 1935 (O nd. 8 2 ) en Wijziging crisisinvoerordonnantie (Ond. S3 ). 

(Directeur van Economische Zaken.) 
In de eerste plaats is - en nu kom ik aan het negatieve 

<Ieel - een uitvoerig onderzoek gehouden, dat in onder
d~e len geregeld wordt herhaald, ten aanzien van eIken 
gevesti gden importeur of zijn h u i d i g e status hem nog 
aanspraak geeft op licenties, m.a.w. of zijn zaken ni et dus
<Ianig zijn uchteruitgegaan, dat de periode 1929/1933 voor 
hem ni et lon ge l' massgebend lllag zijn. 

Ik kan verklaren, dat op grond hiervan verschillende 
importeurs zijn uitgevallen of in positie belangrijk zijn 
.teruggebrach t. 

Daal'bij komt, dat de importeur, die niet blijkt mede te 
kunnen, die niet in staa t. is om zijn licenties vol in te voeren, 
voor de yolgende periode ecn evenredig verminderde toe
wijzing ontva ngt. 

Dit alles is dus de negatieve kaut van de zaak: ui t
schakeling van hetgeen deze bescherming niet meer verdient. 

Ik Iwm thans 8811 den positieven kant van de zaak : 
inschakeling va n nieuwe elementen. Ook daaraan wordt alle 
.aa ndac ht besteed, in de eerste plaats zijn juist van kleine 
actieve ycelnl Chineesche cn lnheemsche impot'teul's, zooals 
.gez.egd de nanc1eclcn \'cela1 aanmerkelijk vergt'oot. Zoo 1:<11 
het don heel' Kan intcl'csscercn, dat het nalldeel vun de 
Chineesche huporteurs in de carnbrlcs dwal's tegen de cijfel's 
in, bijkans i verdnbbeId, t erwijl zij in den invoer van 
ongebleekte goederen zich een zeer belangrijke positie 
hebben weten te veroveren, welke geheel kon worden ge
honoreerd. Ook hiervan kan ik natuurlijk de cijfers over
l eggen . 

Dit betreft dus twee nlll de belangrijkste g L'oepcn van 
den ilHporthandel, de tcxtielgl'oepen. 

" rat de inheemsche importeurs betreft, - dit is naar 
bekend een zeel' kleine groep ; de lnheemsche middenstand 
,indt men I1lt eenmaal in de nijverheid en in den landbouw 
en niet bij voorkeur in den handel, - kan ik toch mede
deelen, dat vool'zoover mcn hi er met onafhankeLijke koop
lieden heeft te maken, ook zij bijkans immer meer, soms vele 
ma len 7.oo\"e(' l, ontvl lll g'cn als waarop zij op grond va n oe 
strenge cijfers aanspraak zouden hebben. Ook hier kan jk 
gecn individueele cijfers noemen, doch dit is natulll'1ijk aan 
t e toonen. 

~len moge dit alles bij deze eritiek wel voor oogen houden, 
<lat er 2000 geregistreerde importeurs zijn, die allen gl'ieven 
hebben. 

De groote importeurs verwijten mij, dat ik hun positie op 
nll el'lC'j gebied aantast t en behoeve van Chineezcn eu 
.I nheemschen. D e Chineezen meenen, dat zij nog niet genoeg 
kl'ij gen. De Inheemsehen zouden zich bij de groote ver
minderin g van gelegenheid om zaken te doen gaarne in 
groote getale op den import werpen zonder te realiseercll, 
wat daaraan op het gebied van cred iet, consignatie, 
.(listl'iblltie-a ppaJ'8nt, mur1<tobseryutie, waal'nerning van 
fabriekspl'ijzen enz, enz. vastzit. 

Tel'1oops merk ik op, dat zoowel het geweldig aantal 
importeurs als cle groote differentiatie van goederen als ue 
ündel'lin ge oJ1cen ighe id waarborgen bieden tegen prtjs
llfspl'flkC'1l en clcl'gcl\jkc, al s waarover de heer Roep heeft 
gespl'ok en. 

I k ge loof, dat de importeurs zelfs zouden glimlachen, 
wanneer men meende, dat in die groep van ondernemers 
prijsafspraken mogelij k zouden zijn. 

Tenslotte - als slot van mijn inleiding - moet ik Cl' wel 
op \\'~jz (' n, dnt niet één va n de leden. di e bezwaar maakt 
tegen deze voorste1l0n - wij hebben het thans over Jicen
tiecl'in gs- en niet over eontingcnteeringsvoorstellen - zelfs 
heeft gct l'll cht aan te toon en, dat deze licentieerin gsmaat
J egclen ongun st ig werken voor de bevolkin g, dan wel schade 
hebben teweeggebracht. 

(De heel' Kan: Aan wie 1) 

Aan wie dan ook. Dat is wel van eenige kanten bewcerd, doch 
\'an geen enkelen kant is aangetoond, dat deze licentieerings4 

maatregelen, die veel te veel met eontingenteeringsmaat
regelen zijn vereenzelvigd, hier aan de maatschappij in 
w ~lke harer geledingen dan ook eenige schade hebben toe
gebracht. 

Ik venvijs hiervoor nogmaals naar het staatje, dat ik heb 
laten rondgaan. 

Na deze algemeene uiteenzettÎl\g kom ik tot de individueele 
sprekers. Ik kan daarbij, zooals ik roods ""ide, zeer kort zijn, 
omdat ik meen de meeste hoofdpunten reeds afdoende te 
hebben behandeld. 

Ik kom allereerst tot het geachte lid, den heer Weyer, die 
de Regeering llOg eens heeft gewezen op het groote belang 
"an den vrijhandel. 

Over de onwenschelijkheid van de voorgestelde maatreg>elen 
bestaat tusschen de Regeering en den heer Weyer geen verschil 
van meening, over de onvermijdelijkh eid meen ik ook niet; ik 
geloof dan ook niet, <;lat ik hierop veroer behoef in te gaan. 

Ik wil hieraan vast verbinden de opmerking van den heer 
Kan, die in een later deel van do discussie zeide, dat het 
Opperbestuu r, het geachte lid noemeIe den heel' Col'\in, van 
zijn vl'ijhandclsstandpunt was tel'ugg::! komcn. 

Ik moet dat bepaald ontkennen . .1<;1' is geen land en zeker 
,geen klein land, dat zooals Nederland internationaal heeft 
aangedrongen op en nog workt voor het herstel van het vrije 
internationale ruilverkeer, waut cr is geen sprake vau, dat 
dit land ooit weder tot werkelijken bloei kan komen als het 
internationale vrije rnilverkeer niet WOt>dt hersteld. Het is 
zeke l' het Opperbestuur met den hee l' Colijn aan het hoofd, 
tIat daarnaar steeds streeft. 

(De heer Va 11 H c I s din gen: H et was ecn vergissing, 
de heel' Colijn heeft het weder ingetrokken. 

De heer Kan: Het was een wenseh, die niet tot uitvoering 
is gekomen) . 

Maar men kan iets wenschen en tot het uitcrste beproeven 
en toch dool' de omstandigheden gad woll:gen zijn het niet te 
doen. Men kan een tegenstander zijn van doodslag en toch 
kunn en de omstandigheden medebrengen, dat men uit 11000 4 

weer gedwongen wordt wapenen te voeren, llOezeer men ook 
een tegenstander is van het voeren van wapenen op eenig 
gebied. Ik meen, dat ik met d it eenvondige beeld den heel' 
Kall volkomen heb bestreden. 

De heer Weyer heeft gevraagd: zij n de maatreg>elen, die 
hij overigens wel aanvaarden wil, wel 1100dig om een beter 
inzicht te krijgen iu de structuur en de moeiltij kheden van den 
importhandel, kan men niet afgaan op de gegevens, die van 
belanghebbende zijde wOl>den verstrekt. 

Daarop kan indcrdaad llict worden afgegaan. De Regeeri llg 
neemt deze maatregelen in het algemeen belang en moet ze ook 
hantccl'en in het algcmccn belang en dan kan Zij daarbij niet 
'lolstaan met gegcvens en medcdeclingen, die door de belang
hebbende groep worden verstrekt. 

De heer Weyer zegt, dat de Regeerin g Cl' ook bij betrokken 
is j dat onderschrijf ik, lUaar het bij zijn der Regeering bestaat 
0.111. in de prijsbebakening, de liccnticel'in g en al, wat daaraan 
vastzit en dus zijn de Regecl'ing en de hecr W eyer het ook 
in dit opz icht niet oneens, 

( De IICer Van H e l s di n ge 11: Het vaststellen van 
versch ui vi ngen wordt met ecn Iiccntieering ook veel gemak
kelijker ) . 

Alleen hicr\'oor zou, meen ik, het liccnt icstelsel reeds bepaald 
noodig Zlijn geworden. 

De ,~T cyer heeft verder - ik wH niet zeggen aanstoot 
genomcn aau, maar toch het in de :Mcmorie van Toelichting 
gege\'en rapportcijfer aan den importhandel "bevredigend " -
d.i. geloof ik een 6 - niet voldoende geacht. Hij had den 
import , d e distribut ie, liever cen 8 of 9 en als 'het kon zelfs 
een -10 toegekend. Het spijt mij, dat de Rcg>ecring niet zoover 
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kan gaan met het geven van cijfers, een 7 zou misschien nog 
knnnen, maar verder kan de Regeering niet gaan. Importenrs 
zijn ook maar menschen en aan het importapparaat kleven 
evenals àau elk menschelijk apparaat fouten. De Regeering 
tracht door Haar maatregelen juist de fouten zooveel mog>eUjk 
te elimineeren. Dit geeft dikwijls moeilijkheden en wrijving, 
ieder ziet ?;lijn eigen zaak als correct en volkomen verantwoord; 
de Regeering moet daarover echter wel eens ecn andere meening 
hebben, maar ik kan zeggen, dat de samenwerking met de 
importeurs, die in het begin nog wel eens moeilijk was, in den 
laatsten tijd, in het laatste jaar groote verbeteringen heeft 
ondergaan. De importeurs zien in, dat het ook hun belang is, 
met de IWgeering samen te werken. Natuurlijk zijn er nog 
meermalen gevallen, dat er iets gebeurt, dat niet door aen 
beugel kan, maar in het algemeen wordt door de importeurs 
zeer bevredigend medegewerkt. 

Ik kom nu aan een technische zaak. De heer \Veyer wil de 
woorden "of krachtens" in artikel 3 der ontwerp-ordonnantie 
(Ond. 82) schrappen. 

De Regeering heeft daartegen wel zeer overwegende 
bezwaren. In de eerste plaats beteekent dat eigenlijk een 
terugkomen op hetgeen wij in al wel acM of negen ordon
nanties hebben vastgesteld. De heer Weyer kan direct 
zeggen, dat er geen enkele reden is om niet op de dwalingen 
zijn weegs terug te komen, maar deze verordeningen ·betref
fen vaak detailzaken, die telkens en wisselend geregeld 
moeten worden, die betrekking hebben op een groep indjvi
dueele importeurs of zelfs op een enkelen importeur. En 
dat zijn toch zaken die niet bij regeeringsverordening kunnen 
worden geregeld. Een enkele keer vereiseht de zaak grooten 
spoed en hoewel een regeeringsverordening betrekkelijk snel 
tot stand kan komen, kan men daarop toch niet altijd wachten 
bij dergelijke ingewikkelde zaken als bv. de prijszetting van 
vleesch. Had men daarbij moeten wachten op ecn l'cgcerings· 
v~r()\:dcnl.l\g, dan zou bet effect misschien minder zijn geweest. 
Ik kan het geachte lid echter in zooverre geruststellen, dat 
alle groote zaken wel degelijk in de eerstvolgende regeerings
verordening zullen worden opgenomen. Ik denk hier bv. 
aan de Bcheepvaartbepaling, die is niet, hoewel dat ZOll 

hebben gekund, vastgesteld door den directeur, maar bij 
regeeringBverordening vastgelegd. Ook in de toekomst zullen 
belangrijke punten van uitvoering natnnrlijk in een regee
ringsverordening komen, terwijl belangrijke zaken van wet
.gevenden aard uiteraard aan den Volksraad zullen worden 
voorgelegd, gelijk dat tot dusverre ook altijd is geschied. 

Ik stap thans van den heer Weyer af en kom tot den heel' 
Soangkoepon, een van die leden die te veel verband heeft 
gelegd, ik zal niet zeggen verward heeft, tusschen contin
genteering en lieentieering. Ik heb dit reeds bij interruptie 
opgemerkt. Juist in dit verband komt, wanneer de heer 
Soangkoepon teveel de licentieering invlecht in de contingen
teering, de vraag weer aan de orde of die contingenteering, 
waarover wij niet spreken, schadel~ik is voor de bevolking 
in algerneenen zin. Aangezien wij daar thans niet over 
spreken, ·behoef ik daarop ook thans niet in te gaan, maar 
wel moet ik ingaan op een opmerking van den heer Soal1g
koepon waar hij zegt, dat de ongebreidelde bnport - en 
verschillende leden, zoo a Is onder anderen de heer ThamrÏlI, 
llebben hem op dit spoor gevolgd - voor het land Jliet anders 
dan gunstig kan zijn. Dat zou onder nOrnlule omstandigheden 
wel het .geval zijn, wanneer wij het vrije ruilverkeer hadden 
maar dat bezitten we eenmaal niet en we zullen het vermoe
delijk niet krijgen, vandaar dat ongebreidelde import wel 
degelijk een nadeel beteekent. Als ik enkele dingen mag 
noemen wijs ik erop, dat die ongebreidelde import onze 
inheemsche industrie doodt - ik heb het 11U even over 
contingenteering - onzen export zeer schaadt, het geheele 
import- en distributieapparaat en den tusschenhandel 
ontwricht, een apparaat dat juist in Indië onmogelijk kan 
worden gemist. Ik merk slechts op, dat het credietsysteem, 

en Wijziging crisisinvoel'ordonnautie (Oud. Sa ). 

hetwelk geheel op den import berust, cn geregelde aanvoel', 
voor de desa minstens even belangt'ijk zijn als de pl'US. De 
heer Soangkoepon moet eens overwegelI, wat het zou betec· 
kenen als door een zcer ongeregeld en niet behoorlijk geou
tilleerd importapparaat de invoel' afhing, ik zou haast zeggen 
van enkele ongeregelde kooplieden, die nu en dan eens, als 
het in hUIl kraam te pas zou komen, zouden importeeren. 
De geregelde aanvoer van goederen is voor ee n land, dat 
zoo ver is gedifferentieerd en een dusdanig cultuurland vormt 
als Indië, een zeer uitnemend belang en dat belang km1 niet 
worden verzorgd door ongeregelde importeurs zonder eeJl 
behoorlijk geoutilleerd apparaat. 

(De heer Soangkoepon: Hoe kan men dan de eerlijke 
concurrentie bevorderen wanneer men alleen aan bepaalde 
importeurs vergunningen geeft I) . 

Ik kom daarop straks, dat heeft hiermede niets te maken. 
De Regeering heeft den gulden stelregel "Veronachtzaamt 
hen niet, die van U afhan]{clijk zijn", zeker niet als een 
doode letter beschouwd en bet is bepaald onredelijk, haal' 
dit aan te wrijven. 

De beer Van Helsdingen heeft een wijziging voorgesteld 
in het ontwerp Ond. 83. In de pauze heb ik gelegenheid 
gehad met het geachte lid ondershands even overleg te plegen 
en hij heeft daarop z\in amendement zoo geformuleerd, dat 
in artikel 1 de woorden "een regeling bij regccringsverorde-
nine)' als bedoeld in het vOI'ig aJ'tikel ............ . .. " worden 
ver~angcn door deze woorden: "een regeling bij regeerings
verordening houdende toepassiug van het vorig artikel op 
bepaalde groepen van goederen, is van kracht .... .... .... enz.". 
De Regeering heeft tegen deze formuleering geen bezwaar en 
neemt deoo redactie gaarne over. Inderdaad wordt hierdoor 
dr redactie van dit artikel duidelijker en safer. 

Ik kom thans tot den heer Kan, die zich in de eerste plaats 
heeft aangesloten bU het pleidooi van den heer Weyer voor 
vrijhandel. Ik behoef hieraan niets meer toe te voegen en ik 
geloof, dat het driemanschap, de heeren Weyer en Kan en ik 
- en ooker zullen verschillende andere leden van den Raad 
zich bij 011S aa.nsluiten - wenschen, dat er weer een vr.ij 
ruilverkeer zal ontstaan, al zijn wij dan ook overtuigd, dat het 
voorloopig tot de vrome wenschen zal blijven behooren. 

Ik heb al gezegd, dat ook het Opperbestuur ervan overtuigd 
is dat het geheele keursl'\jf der contingenteeringen bepaald 
geen dag langer moet worden gehandhaafd da11 noocli ff 

is en dat men voor Indië desnoods tijdelijk schade moet lijden, 
indien het stelsel mede daardoor over de geheele wereld zoude 
kunnen worden afgeschaft. Dit beteekent niet, dat de Re
geering alle maatregelen van bemoeienis met ~et economisch 
leven zal opheffen, maal' dat speciaal de maatregelen, di e het 
vrije verlreer belemmeren, haar een doorn in het oog zijn. 

Ik hoop den heer Kan te hebben overtuigd, dat bij deze 
maatregelen in voldoende mate de elasticiteit wordt in acht 
genomen en dat zeker de belangen van de Chineesche impor
teurs door de licentieeringen niet worden geschaad. Ik ben 
ervan overtuigd, dat verschiUendc personen zich bU den hccl' 
Kan z\in komen beklagen; de heer Kan zal misschien 1/100 
gedeelte van de klagers ontvangen, die dagelijks op mijn De
partement komen; maar dat ",egt nog niet, dat de onderhavige 
maatregel schadelijk is. Een ieder wil nn eenmaal gaarne wat 
meel' toegewezen hebben en het mogelij ke doen om Cl' nog wnt 
bij te krijgen. Ik wil hieraan toevoegen, dat speciaal de Chi
neesche importeurs met de Jjcentieer-ing in versch ill ende op
zichten in positie zijn voonutgegaan. 

Over de invasie van vreemde importeurs is het beter hier 
niet uitvoerig te discussieeren. Alle leden weten, wat hiermede 
wordt bedoeld en wat de beteekenis van zulk een invasie is 
wanneer er niet paal en perk aan word t gesteld. 

:Maar de bescherming tegen de invasie van vreemde import
elementen is niet het oenige, waartoe de Regeering zich kan 
bepalen. Juist in dezen tijd van volkomen ontwrichting van 
fiet econom isch leven, van structuurveranderingen, van zeel' 
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grootc wisselingen in prijzen, zijn er allerlei personen, voor 
een gedeelte beunhazen, die zich op den handel werpen, die 
"1et eredi et zaken begimlen, le' en van crediet en helaas ook 
zeel' spoedig sterven van crediet, doch intusschen den geheelen 
import- en d istributiehandel knnnen ontwTiehten. Het zijn 
meesta l betrcJ\:kelijk kleine elementen in den distl' ibutichan del, 
maal' zij kunnen dikwijls groote schade aanrichten. Het is 
deze g'·oep personen, die ook een schrik zijn voor de arbeids
markt. Duizenden arbeidskrachten, die in den gevestigden 
Europeesehen en Chinceschen importhandel geregeld werk 
zouden kunn en vinden, worden gedupeerd, doordat Z'ü te hooi 
en te gras door deze geJ.cgcllheids-importeurs În dienst worden 
genomen en ook weer spoedig ontslagen. Dit soort Empor
kömmlin gc wil de Regecl'ing niet beschermen en ik ben over
tuigd, dat ook de heer Kan dat niet zou wenschen. Men houde 
hierbij in het oog, dat het aantal dezer Emporkörnmlingoe veel 
grootcr is dan men zou meenen, 

De heer Kan heeft zijn betoog geresumeerd in een tweetal 
\Tagen. In de eerste plaats heeft de heer Kan gevraagd : 
B l'engt deze beschermin g geen misstandcn medeV Ik wij 
cat ûgol'isch antwoorden, dat tot dusver uit dc licelltieCl'Ïng 
geen misstanden zijn voortgevloeid en ik wil wel mededeelen, 
dat, wanneel' in de toekomst missta nden zoudc n ont.staan, de 
Regeel'in g niet zal sc11romcn aan di e misstanden o nverwijld 
een einde te maken, 

In de tweede plaats heeft de heer Kan gevraagd: Heeft 
Cr disc,·iminat ie tussehen onderdanen plaats ! J a. Mijnheer 
de Voorzitter. Dezc heeft plaats en bestaat hi erin, dat door 
toevalli ge omstandi gheden de Chineesche en Inheemsche im
p01'tctli'S worden gevonden ondcr de kleineren en dat die klei-
11e1'e importeurs meel' bescherming hebben genoten dan de 
g l'ootcrc, 

De beginselkwesties heb ik hiermede beantwoord en ik kom 
thans aa n Jlet geachte lid, den heer Soeroso. Ik moet erkennen 
dat de Hcgeel'ing door een passage in de Memorie van Toe
lich tin g ce ll zekere verwarring hee:tit gesticht, di e ik gaarne 
zal roehtzetten, Ook de hee l' Thamrin is daa rover geva llen. 

Tn de 1\icmori c vun 'l'oclichtin g komt een zin snede "oor cli p 
als volgt luidt: 

"Tevens kan alleen op deze wijze een voldoende inzicht 
in de structuur en de werking van het impol't- en distri
butieapparaat hier te Isnae worden verkregen, waardoor 
het mogelijk is maatregelen tot regeling van deu invoer 
in het belang van de bimleulandsche of Nederlandsche 
industrie dan wel als ;tegenprestatie tegenover in het 
bnitenland aan den Nederlandseh-Indischcn export ver
leenden steun , op de juiste wijze door te voeren ., ..... ,, " 
enz, 

Hiel'uit hebben verschi llende leden gemc('nd tc moeten op
maken, dat de licenti eering ook deze doelstelling heeft. Dit 
is niet ju is1. Bedoeld is Hlleen te zeggen, - en dat staat er 
feite lijk ook - dat deze JicentieeringsmaaJ1.regelen meermalen 
kunnen di enen om een onderzoek in te stellen naar de 
wenschelijkheid van verder gaan de contingenteerin gen ten 
behoeve van de binnenlandsche of de NederJandsehe industl·ie 
Ol uil ecn oogpunt van tegenprestati e, m.a.w. een licenticering 
kan op ecn bepaald moment worden omgezet in een coptingeu
teCl'ing, Ik voeg erbjj , dnt dit een nieuwe maa tregel is en 
de Regeering vcrklaart gaarne cl a.t Zij , wanncer omzetting 
van een Jicentieeril1g in een conting'Ûnteel'În g wordt beoogd, 
de zHak telkens opnieuw bij den Volksraad zal voorbrengen 
hoewel hot formeel zou liU1men geschieden op g rond van de 
algeTll er lle ordonnantie, 

(De hccr Van H e l s di n g e 11: Ook zonder di e al ge
meelle machti ging toe te passen Y) 

J u, omda t het een geheel ander aspect heeft. P ormeel zou 
het op eigen kracht kunncn doorgaan, maal' het is zeker niet 
de bedoeling "un de Regec l' ing, di t te d O{' Il . 

Ha nde lingen. Zitt ingsjaar ]935- 1936. 

en ' Vijzi gi ng cl'-i s isin voel'ol'donn a nti~ (Ond. S:' ). 

Mijnhcer de Voorzitter! Het geachte lid, de heer SOO1·OSO 
heeft, evenals de vorige maal , gevraagd of licenti eerin g een 
voordeel dan weJ een UItdeel voor de bevollring oplevert. Een 
nadeel - ik hoop dit te hebben aangetoond - beeDt de 
Iicentieering (waaraan ik nu evcn vasthoud ) vQor de bevoLking 
niet opgeleverd en een voordeel alleell in dezen zin dat het 
stelsel een groote mate van werkgelegenheid heeft gesellap01l, 
een factor, die niet ui t het oog mag worden vCl')oren. Ik 
beschik wat dit betreft ~hans niet ovel" cij fers; maar men zou 
eens kunnen nagaan, hoeveel Europeesche, Chineesc11e en 
lnhecmsche werknemers een geregelden werkkring vinden bij 
hct bestaande distributi c-apparaat. Dat loopt zeer zekc ,· in 
vele duizenden. In zOQvel'J'e is dus de liccnti ecl'ing vool' de 
bevolking wel van groot belang geweest, omdat het afs tel'ven 
van onderdeelen van ons economische apparaat door onvol
doend e besch el'ming zeer zeker schad e van sociaa l karakter 
mot zich sleept. 

Ik kom dan aan den hee l" Ratu Langie, di e wel bereid is 
steun te verlcenen aan dit ontwerp, doch onder twee voor
waarden. Hij wil het ontwerp wel steunen wanneer 11Ct niet 
tengevolge heeft, dat nieuw initiatief \"'"ord,t gedood. Ik heb 
aangetoond, dat wij bij den maatregel een belangrijk clement 
van clasticite i,t hebben bchollden, doch ik mOl't daa raa n te l' 
wiJle van de openh urti gheid toevoegen, dat daarvool' hrt 
beoogde doel, de bescherming van het bestaande, ni et te zeer 
in verdrukking mag worden gebracht. Hot geachte lid moet 
de geweldige kwetsbaarheid van de Indische samenleving, 
zooals zij op het oogenblik is, niet ui t het oog verli ezen. Ik 
behoef hem dit eigenlijk niet te zeggen ; die. dit in den Volks
,·aad meermalen hceft botoogd, is juist d~ heer Ratu Langie 
?..e lf geweest. 

\Vanncel' \Vij toelaten, dat de bestaande ondel'dcclen va n 
het economische appal'aat worden afgeslacht, elkander ver
moorden, dan krijgen wc in ecn dergelij ke kwetsba re samen
leving ineenstor.ting. Wij hebben ten deele al een ineenstort ing, 
maar dán krij gen we een cumulatie van ineenstortingen, dIic 
de samenlevin g hi el' ni et kan dragen. Op dezelfde reden is 
de l'ij stpoliti ek del' RcgeeJ'i ng ingesteld, zijn de thee- en 
l'ubbel'l'estl'i cti cs en andel'(' IlHut,tl'cgclen ingesteld , '"\. omdat 
wij tot op zekere hoogte moeten zorgen dHt het bestaande nj ct 
door de golf van het ollzeken' en het nog lI ict gcw.:w rborgdo 
ni euwe wordt overstroomd, 

De heer Hatu Langie kan ervan verzekerd zijn, dat de 
Hegeering het dynam isch clement, de elasti citeit in deze 
regeling, de soepele toepassi ng, zooveel mogelijk in prruotijk 
brengt, VOO l'zoover de opzet del' regeling dit toelaat en di e 
Jaat dit inderdaad in vrij belangrijke mate toe. Ik heb di t 
reeds lüt eengezet. 

Het geachte l id heeft nog aa ngehaald den heer Gonclosoc
bl'Oto die destijds hierbij de hoop heeft ni tgcsp l'olwl1 , dat 
al deze maatregelen niet nadeelig zuJlen zijn voor de 111-
heemsche industrie en, l\1ijnh ecl' de Voo l'zitt('I', wat de C0 11 -

tingenteering betreft, die dienen tel' beschermin g van de 
Indische industrieën ; ik zal hierop th ans niet meel' in gaan , 
De li ccnticerin g geeft uit den aard del' zLHl k geen schade 
voor de lnheemsehe industrieën en zal hiervoor ook gee n 
schade kunnen hebben. 

Het geachte lid, de heer Kerstens vraagt, als ik het goed 
begrepen heb, of het mogelij k is, aa n de importeul's, d ie na 
1933 zich hebben toegelegd op het impOl·leeren v"n nieuwe 
art ikelen, welke onder de licent ieering vallen, invoervcrgun 
ningcn te geven, hoewel zU danrop volgens de basis van do 
toewijzing - de jaren 1929- 1933 - geen aansprllak zouden 
hebben. Ik kan hi erop mededeelen, dat juist elasticiteit 
tengevolge heeft gehad, voorzoover dit l' ecl e l~jk was en and el'e 
belangen daardoor niet werden geschaad, dat in dergelijke 
gevallen wel degelijk licenti es konden wOl'den afgegeven en 
ook zijn afgegeven. Ook hieromtrent zou ik een aantal 
geva ll en lnlllnen noelllcn - O.a. op het gebied vun zeep heeft 
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het in sterke mate plaats gehad - waaruH blijkt, dat do 
Regeering alles doet wat mogelijk is - en dat is vrij vee! -
om dit soepele element te waarborgen. 

Ik kom thans tot bet geachte lid den beer Roep, dien ik 
al grootendee!s beantwoord heb bij de beantwoording van 
de principieele vragen. Ik hoop, dat het bem dnidelijk is 
geworden, dat juist de ·door hem genoemde elementen de 
speciale zorg van de Regeering hebben. Hierbij beantwoora 
ik tegelijkertijd het geacbte lid Verboom, die in ongeveer 
gelijken geest heeft gesproken en ook bet geachte lid De 
Hoog, voo rzoover ik hem nog niet beantwoord heb of straks 
nog beantwoorden zal. 

Het geachte lid de heer Roep heeft speciaal gesproken o,ver 
het element van elasticiteit iu deze regeling, over de toelating 
van nieuwe elementen in den import en over de prijsbewa· 
king. Ik hoop aan deze drie punten reeds in voldoende 
mate aandacht te hebben geschonken. 

De heer De H<log heeft bij de l'ede van den heer Roep 
geinterrumpeerd, of bet aan de Regeering niet bekend is, 
dat de afdeeling Makassar van het X. E. V. over de prijs· 
stijging een brief beeft geschreven. Die brief waS der 
Regeerin g niet bekend, maal' wel de zal>k, waarom het hier 
gaat, en die min of meer los staat van de contingenteering. 
Er is n1. een algemeene tendenz van prijsstij ging merkbaar 
iu den laatsten tijd, ongeacht de contingenteerin g of de 
licentiecl'ing. Een voorbeeld hi ervan is o.a. de Pl'ijsstUging 
van de boter. D eze zaak wordt door de Regeering nauwkeurig 
nagegaa n en el' is reeds medegedeeld, dat wanneer hierdoor 
een toestand zou ontsta!an, waarvan men d en indruk zou krij
gen, dat d e importgoederen wordell vastgehouden en d e.prij
zen worden opgedreven, de Regeerin g niet zal aarzelen om de 
Halldelsco-ntröle-ordonnantie toe te passen, die o.a. voor der
gel ijke gevallen is ingesteld. D e Regccl'ing heeft den indruk, 
dat die wa'lI'schuwing eigen lijk al voldoende effect heeft 
gesorteerd, wa nt in de laatste weken hoort men al veel minder 
van de prijsstij ging, Zij is tevens van meening, dat op die 
prijsstijging vermoedelijk van invloed zijn geweest de 
oorlogsgeruehten en dat el' ook een element van hamsteren 
in zit. Ik geloof echter niet, dat wij er ons op dit moment 
ongerust over behoeven te maken. Het geachte lid Verboom 
behoef ik, geloof ik, niet meer afzonderlijk te beantwoordell, 
daar bij de beantwoording der andere leden reeds al zijn 
opmerkingen en vragen beantwoord zijn. 

Ik kom thRliS tot het uitvoerig betoog van den heer 
Thamrin. Het spijt mij, dat de heer Thamrin in deze zaal< 
zoo bitter is geweest. Ik heb deze zaken met den heer 
Thamrin al meeemalen besproken. Het spijt mij , dat de heer 
Thamein niet meer vertouwen toont in het beleid der Regee
ring en niet wil begrijpen, voor hoe groote moeilijkheden 
de Regeer ing is gesteld, niet wil aanvaarden, dat het belang 
der bevolking bij al deze "aken wel degelijk geldt. Ik kan 
mij voorstellen, dat men in het vuur van zijn betoog wel 
eens scherpe woorden gebruikt, maar ik geloof toch niet, dat 
het billijk is van deu heer Tha,nrin om in deze zoo buiten· 
gewoon scherp te zijn, en wanneer het maatregelen betreft, 
waarmede hij zich principieel en praktisch niet kan vcr
eenigen, de Regeeri ng eigenlijk een zekere afwezigheid van 
gevoelens in de schoenen te schuiven, welke de Regeering 
toch werkelijk vele malen en geregeld heeft getoond te 
bezitten. 

(De heer Van H e l sdi n ge n : T,othario moet immers 
han gen ). 

Lothario is echter in dit gevnl niet bereid om te worden 
gehangen en zal zich steeds dnul'tegen -verweren en ver
zetten. 

Het geachte lid heeft gesproken over een zekere over· 
valspolitiek. Dat punt heb ik al behandeld. In dat wooru 
ligt besloten het idee, dat de Regee,'ing met den Volksraad 
eigenlijk niet openhartig zou handelen en dat Zii den Volks· 

en \V\izig ing crisisinvoel'ol'donnanti e (Dnd. 8 ::1 ) . 

raad eigenlijk zou bespringen met maatregelen, opdat dit 
college die maatregelen Illaar snel zal aannemen . 

Het geachte lid heeft voorts gezegd, dat de bevolkings· 
belangen niet in tel zouden zijn bij de Regeering. Ik ga op 
die bewering werkelijk niet in, want ik geloof, dat het 
geachte lid zelf wel ,beter weet. Dat hij meent, dat die 
tevolkingsbelangen misschien een onvoldoende behartiging 
hebben, is zijn recht, doch te zeggen, dat de bevolkings· 
belangen bij de Regeering niet in tel zijn, is niet in overeen· 
stemming met het peil, waarin het geachte lid zich juist 
zoo onderscbeidt in zijn redevoeringen. Ik hoop, dat ik met 
deze qualificatie niet buiten de orde ben. Ik bedoel haar als 
een courtoisie en zeker niet als een scherpe critiek. 

Mijnheer de Voorzitter. Het geachte lid doet het ook 
voorkomen, alsof de Regeering nu plotseling zou ontdekken, 
dat het met de batikindustrie niet goed staat. Doch het is 
!liet tSén keer, doch vele nullen, dat wij in deze zaal en de 
andere vCl'gaderzaal ovel' de batikindustrie hebben ge· 
.proken en dat ik heb toegegeven hoe ongelooflijk moeilijk 
de verhoudingen in die industrie zijn, en beb gezegd hoe de 
Regeering el' naar streeft alles te doen, wat Z\j kan, om de 
batik industrie te helpen. 

(De heer Th a m rin : Er is echter niets gesc hied). 
Dat is ni et juist. Ik za l dalll'op echter niet ingaan; hel 

is thans niet aan de orde. Ik Illoet ech ter toegeven, dat de 
Rcgee l'Îng niet in staat is e t· voldoende voor te doen , maar 
te zeggen, dat er niets wordt gedaan is onjuist. 

Dan beweert het geachte lid, dat de Indische Staatsregeling 
de facto geschonden wordt. Ook dit is onjuist. Het is een 
groot woord en niet eens een halve waarheid. Elke eon
tingentecl' ing gesch iedt op de basis van een volkonwIl 
VI ettige ol'donnantie, die volgens onze sta atsregelin g t ot, 
stand is gekomen en niet alleen dit, Illaar deze I'egeling 
wordt gevolgd door een wettige ordonnantie voor elk 
b:ii zonder onderwerp, wanneel' de tijd daarvoor is gekomen. 

Het is volkomen onjuist alweer, wanneer wordt gezegd, 
dat de Volksraad geen inzicht in het verloop van zaken 
wordt gegeven. Ik heb toegezegd een stelselmatig overzicht 
te geven van hetgeen tot dusverre is geschied. De herbaalde 
en zeer veelvuldige disctlssiën over alle kanten van da 
contingenteeringspolitiek met allerlei cijfe,'s, op allerlei 
gebied, zijn daar om aan te toonen, dat de Regecl'ing niet 
opzettelijk den Volksraad cijfers onthoudt, of ni et bereid 
zou zijn bij elke gelegenheid een openlegging van de zaken 
te geven. Ik geloof dat er geen onderwerp in den Volksraad 
in de laatste jaren zoo uitvoeri g is besproken, behalve de 
flnancieele politiek misschien, als juist deze contingentee
r·ingspolitiek, deze handelspolitiek van de Reg·eel'in g. 

Mijnheer de Voorzitter. Ik wil er nog op wijzen, dat deze 
contingenteeringen uitermate technische kwesti es zijn en dat 
het bijzonder moeilijk is de details daarvan hiel' in deze 
zaal uiteen te zetten. H et is juist om die I'eden, dat ik 
herhaaldelük heb gezegd, dat ik altijd gaal'ne be,'eid ben, 
de leden aan de hand van "de boeken JJ 0111 het maal' zoo 
te zeg-gen, aan te toonen, wat e l' gebeurt hoe het gebeurt 
en waa.rom het gebeurt. 

Het geachte ~id , de heer Thamrin heeft er ook op gewezen, 
dat een overmaat van import g-een economische belangen 
schaadt, Ik heb in dit opzicht den heer SOCl'OSO al bea ntwoord 
en ik meen niet, dat het naodig is, dje woorden nog eens 
te herhalen. Maar wat betreft de aanhalingen van den heer 
Thamrin uit de Memorie van Toelichting, heb ik reeds 
toegegeven, dat de Memorie van Toelichting op dit punt niet 
overduidelijk is. 

Ik kan echter het betoog, waarbij de heer Thamrin vraagt 
in hoeverre de licentiëerin g in het belang is geweest vnn de 
binnenlandsche of N ederlandsche industrie en van onzen 
export, uitschakelen, want wanneer de heer Thamrin scherp 
leest, zal hij zien, dat de licenti eering niet de st,'ckkin g heeft 
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(Directeur van Economische Zaken,) 
om de industrie te beschermen of den export te bevorderen 
lllaar all een mede kan dienen, om eventueel later een contin
genteering, die noodig mocht blijken, mogelijk te maken, 

Eigenlijk een heel ander punt, dat de heel' Thamrin heeft 
genoemd, is de soepele hanteering van de licentiecl'inge n, 
waar van de heer 'rhamrin zeide, dat zij niet geschiedt en 
wnarvan ik heb trachteu te betoogen, dat zij wel geschiedt. 

De bewakin gsdienst, waaro ver de heel' Thalllrin cijfers 
heeft ge vraagd, die zullen worden verstrekt ; de dooreen
haling van licenticCl'ing en contingentcering, de bescherming 
van den Europeeschen importeur, dat alles heb ik reeds 
be handeld en ik meen daarmede te klmnen volstaan, 

SpC'eianl Vl'oeg de heer Thamrin nog, of het de taak van 
de Regee rin g is, om de impOl'teul's te beschermen ten nadeele 
van de bevolking, Dat is Zeel' bepaald niet de taak van de 
Rcgecl'in g, maar dan moet men ook waar maken, da t de 
Hcgecl'Îng de belangen va n de impOl'teul'S beschermt ten 
nadeele van de bevolk ing, Ik moet echter zeggen, het 
genchte lid cn and eren zijn volkomen in ge.breke gebleven 
i.lfl n t e loonen, dat de li centieering is geschiedt in het nadeel 
de l' ,bevolk ing', :t\Tisschi en, dat men dit in tweeden termijn 
nog doet , maa l' th ans is nog in geen enkel opzi cht aangetoond, 
dat de aa n de orde zUnde ontwerpen schade opleveren voor 
de bevolking van Nederland sch-Indië, 

Het geachte lid, de heel' Thamrin heeft nog ge vraa.gd, 
waarom een vreemde importeur minder waarborgen biedt 
voor ee n goeden gang van zaken dan de gevestigde impor
lrlll 'S, Ook dit heb ik eigenl\jk reeds uitvoerig besproken; 
ik moet CI'Op wij zen, dat het ook den heer Th umrin wel 
bl' kC' ndkfin z ijn , dat vree md e importeurs, d ie hi e l' ni et in 
die mate onder den invloed van de lnd ische Hegcc l'in g staa n 
a l ~ eigen o nderda nen, lang ni et d ie z ke l'heid VOO l' cen goede 
d istributie geven, zooals de pract ijk u itwijst , '-lI s gcvest igde 
importeurs, Hier gevesti g de ni euwe importeurs geven die 
ze ke J'h e id natuurlijk ten deele wel en voor zoo ver deze waar
bOl'g gt'gevcn wordt, is de Regeerin g oo k altijd bere id geweest 
m lll de l'ge lij kc nie uwe impol'teurs, \ '00 1' 1.oo ver de overi ge het 
mo)!:c\ijk rnaken, een plaats te geven in den import. 

De h eer '1'ha111r1n komt verder tot de co nclusie, dat dc 
:Memo l' ic van Toelichting onvo lled ig is. Na tuu l'l ijk w il ik 
aanvaarden, dat zij dat is, de Memorie v.a n Toelicht ing va n 
dit SOO l't ontwerpen is nooit v.oll ed ig, maal' ik ve l1 rouwdc, 
dat de Memol'ie Vllll Toelichtin g voldoende was, Is zij bii 
de behnndeling onvoldoende gebl eken, dan hoop ik met mijn 
hetoog d ie onvoldocndllCid te hebben aan gevulà, 

De he(' l' 'rhUll1 l'i n heeft ook gezegd , dat de Memorie van 
'roclicht ing onovc l' zichtel\ik is , D at ben ik met het geachte 
lid niet eens, 1k meen, dat doel, w C' rking en strekkin g van 
het ontwe l'p vol doende ovel'Z ichtelijk IUHlI' vore ll zijn geko men. 

Wat bell'eft cle opmel'king, dat cleze zaak afb l'cuk doet aan 
de medezeggenschap van den V olksl'u ad , komt het mij toch 
wel mCl'kwnal'dig voor, dat men daarmede nu eerst aankomt, 
Deze zaak WOl'dt voor den elfden of twaalfden keel' in den 
Volksraad behandeld en is in geen enkel opzicht van een 
:l11d eren vorm of een ander doel dan te voren en ik meen 
dun ook, dat ik op all e discuss ie, die hieruit is vool'tgevloeid, 
wel mu g antwoorden, dat juist t en aanzien van de contingen
tec rin gen en licenti ecringen het contact met den Volksraad 
zee l' g l'oot is geweest. 

Ik kom thans tot clen hee l' De Hoog, 
D e kwestie VI111 het overvnll cn van den Volksl'uad heb ik 

!'ecds bespl'okcn, Ik beloof beterschap, voor zoo ver dat mij 
mog-eliik za l blljken, 

Dc vC l'strekking va n de gevI'aagde gegevens heb ik reeds 
toegezegd. 

De heel' De Hoog heeft verder gezegd, dat cl' een , inter
nutionule tcndenz ,'alt te constatee l'en, om de contmgen
tee l'În gen te ve l'vangen door een ste lsel van invoerrechten, 

Inderdand bestaat deze te ndenz hiel' en daar, maar tel' 
\'l'l'vang in g nll1 rontingcntcel'in gcn zlin invoel'l'cchten voor 

(Voorzitter, Ratll Langie, De Hoog,) 
Indië onvoldoende, Als het geac htC' lid de PI'i.i s vc l'sc hill cn 
nagaat, zal de heer De Hoog dat wel met mij eens zijn , 

Voor bescherming van het jmportapparaat kunnen invoer
rechten natuurlük niet d ienen, het is echter een zaak, waarop 
de Regecring voortdurend het oog gericht houdt; in vOl'band 
met handelsbesprekiugen met andere landen is zij zeker 
meermalen overwogen en jn verschillende gevallen is het 
stelsel van invoel'l'cchten in plaats van contingenteering 
gehanteelU, 

Het geachte lid wiist erop, dat het I, E, V, tot dusv<\!,rc 
altijd achter de Rcgeerjng heeft gestaan, De Regeering heeft 
daarvan ook steeds met veel waardeering kennisgenomen en 
hoopt, dat het Verbond haar ook zal steunen, wanneer het 
niet direct een belang van Indië, maal' van het geheele r\jk 
betreft, Dat het I, E , V, ook dit zal willen doen, waardccrt 
de Regeering dan ook bijzonder, 

Tenslotte heeft de heer De Hoog gevraagd naar de scheep
vaartbepaling. Ik meen, dat deze zaak al eens eerder aan 
de orde is geweest. Het geachte Ipd zegt zelf, dat daarovel' 
nog niet alles is gezegd wat gezegd kon worden, en ik ben 
dit met hem eens, Ik kan verklaren, dat de Nederlandsch
Indische Regeering nooit zal toleree ren, dat epn zoo vjtaal 
deel van 's Lands economie als de scheepvaartverbindingen 
met het buitenland in geV'-la l' zou kunnen wOl'den gebracht 
dool' maatregelen in het buitenümd genomen of door ac tics, 
in dat blLitenland ondernomen, Daarvoor juist is als veilig
heidsklep deze scheepvaartbepaUng gemaakt, zij is nog nooit 
toegepast, en de Regeering hoopt ook van harte dat dat ni et 
noodig zal zijn, Mocht het wèl noodig zijn, dan zal de 
Hegec l'i ng ni et aa rzelen van deze bCPlIlin g gebl'u ik te mnken, 

De V oorzitter: \Vij zouden th :lI1s kunllen overgnan tot 
den tweeden te l'mijn, doch aangezien cr elf sprekers in eersten 
tet'mUIl zUn geweest, zou vCl'dcre behand eling hedenmol',gen 
niet mogelij k zijn, wanneer men in tweede j.nstantie niet zeer 
kort en puntig kan zijn, Meenen de versclül1ende leden, die 
zooe\'en hebben gesproken, dat zij lan ger tiid noodig hebben, 
dan geloof ik dat het , gezien de be lan grijkheid van het 
ondel' we rp, betcr is de behandeling morgenochtend voort te 
zetten, indien al thans de R('~ee I'Îng bereid Z0 1l wor'den gevon
den den heden af loopendcJl tcrmijn met één dag te verlengen. 

De hee l' Hart, directeur vun Economische Zaken : Mijnheer 
de Vool'zitte l'! De Regeel'Îng ' heeft geen bezwanr tegen di e 
termijnsvel'lengjng, mits deze inderdaad tot één dag beperkt 
blijft, 

De Voorzitter : De besli ss ing hangt dus af van de 
\'cl'Se hille lldc spl'eke l'S jn eersten termijn en van de vmag, 
of zU inderdaad \"erder zeer kort kunn en zijn , ~tocht dit 
nie t kunncn, dan zal de verd ere behandelin g op morgenochtend 
moeten worden gesteld, 

De hee l' Ratu Langie: l'Ili,jnhec l' de VOOl'zit tCl'! Mede 
namens enkele andere leden, die ik hierover heb geraadpleegd, 
zou ik U willen verzoeken den tweeden tOl'mijn tot mOl'gc n 
uit te stellen. 

De Voorzitter : Ik neelIl aan , dat. de heel' Ratl! I,nngic 
spreekt namens di e sprekers, di e in cersten tCl'm,jn het woord 
hebben gevoerd en in twt'oo r instantie niet kort zull C'n 
kunnen z\jn, 

D e hee l' Thamrin: Mijnhec l' de Voo rzitte l' ! Ik ondersteun 
gaal'ne het verzoek van den hee.r Rutu Lall'gie, 

De hecr De Hoog : Mijnheer de VOOI'Zitl r l' ! Naar uun
le idin g ,'an deze vraag zou ik willen opmerken, dat ik eigenlijk 
den in druk kl'ljg- dat Cl' maal' één spreke}' is, die lan g zou 
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(De Hoog, Voorzitter.) 
willen spreken, namelijk de heer Thamrin. Wanneer de Re
geeringsgemachtigde daarop dan onmiddellijk zon kunnen 
antwoorden, zal het vandaag niet zoo erg laat worden. 

De heer Van Helsdingen : De heer Thamrin heeft anders 
al verklaard, in tweeden termijn een uur te willen spreken. 

De heer De Hoog: Zelfs Îll eersten termijn heeft de heer 
Thamrin geen uur gesproken, maar het kan '~ijn, dat hij dat 
nu wel noodig vindt. Liever zou ik de verschillende leden op 
de rij af willen zien vragen of ze veel spreektijd noodig denken 
te hebben. Voor wat mijzelf aangaat kan ik verklaren, dat ik 
slechts twee minuten noodi g heb. 

De heer Kan : Ik zal met vijf minuten kunnen vqlstaan. 

De Voorzitter : Ik krij g thans van verschillende leden den 
indruk, dat zij voornemens zijn 'zeer kort te spreken, en dat 

en Wijziging erisisinvoerol'donnant ie (Ond. 8 a ) . 

(Ratu Langie, Voorzitter.) 
De heel' Ratu Langie: Mijnheer de Voorzitte!'! Bij mijn 

verzoek van zooeven werd ik niet alleen geleid door de ovcr· 
wegiug, dat de verschillende leden langen tijd zouden behoeven, 
doch ook door het feit, dat de toelichting van den geachten 
Regeeringsgemachtigde, waarvoor ik ten zeerste erkentelijk 
ben, zoo uitv'Oerig is geweest en zoozeer bui ten 11et raam van 
de Memorie van Toelicht ing is gegaan, dat ik het regeerings
antwoord gaarne nog eens rustig zou willen o\·el'lczen vool'da t 
ik in tweeden termijn zon willen spreken. 

De Voorzitter: Gehoord de verschillende opmerkingen, en 
ook gezien de groote belangrijkheid van het onderwerp, aeht 
ik 'het, waar blijkt dat men het regeeringsantwoord eerst rustig 
wenscht te herlezen, beter de beraadslaging verder uit te 
sI ellen tot morgenochtend: de vergadering zal dan te half 
negen aanvangen. 

alleen de heer Th.mrin een langer tijd noodig deukt te De vergadering wordt te 1.18 uur n.m. gesloten. 
hebben. i 
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Ss te VJllWADERING. 

Vel' g a del' i n g V" nWo e n S dag 20 Nov, 1935. 

(Bijeenroepingsuur : 8.30 voormiddag.) 

Invoerlicentiecringsordonnantie 1935 (Ond, 82 ) en Wij
ziging crisis-invoel'ol'donnantie 1933 (Ond .. 83 ). 

Voorzitter: de heer Mr. \V. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 14 leden, te weten: 

de heeren Van Helsd ingen, De Hoog, Kan, Kerstens, Ratu 
Langie, Roep, Soangkoepon, Soetardjo, Soeroso, Sosrohadi
koesoemoJ 'l'hnml'in, Verboom en 'Veyer. 

Regeeringsgemachtigde: de heer Hart. 

De Voorzitter : Ge.1chte Medcleden ! Ik open dezc VCI'
gadel'ing. 

A a n deo r dei s de voo l' t zet tin g d e l' b c h a 11-

p e ling van de twee ontwerpen van ordon
nanties ondersch eidenlijk tot wijziging van 
a I' tik e I 3 d c r c I' i sis i n v 0 e l' 0 I' don n a n tie 1933 
(Staatsblad No. 349) (Ond. 8 3 ) en tot tijdelijke 
r ege ling van den invo e l' van verschillende 
goederen. (Oud. 82. ) . 

Ik deel mede, dat lle behandeling van de bij dit ontwerp 
ingediende motie wordt uitgesteld tot een nader tc bepalen 
tijdstip, 

De heer Weyer: J\fij nh eet· de Voorzitter! G.m'ne eel'st 
eenige opmerkingen naar aanleiding van het Regeeringsaut
woord in eersten termijn . Ik heb mèt de Regeering betoogd, 
dat wij ~,en vergllnningsstclsel noodig hebben, maal' naar mijn 
lneening - en dat heb ik ook in eersten termijn betoogd -
hebben wij dat vergunningsstelsel niet noodig voor het bij
komstige doel, door de Regeering in de Memorie van Toelichting 
genoemd nl. het doel om met behnlp van dat vergunnings
stelsel "een voldoende inzicht (te verkrijgen). in de structuur 
en de werking van het import_ en distributieapparaat hier 
te lande". Dat lijkt een kwestie van ondergeschikt ]:)(,Jang, 
maar is het m.i. toch niet. Wij moeten ons, dunkt mij, bij 
alle crisismaatregelen ter dege en doorloopend rekenschap 
geven van de motieven, die de basis van de invoering van 
de""" crisismaatregelen vormen en wij moeten daarbij vooral 
geen andere motieven bedenken, welke niet noodig zijn voor 
de doorvoering dezer crisismaatregelen. Het spreekt vanzelf, 
dat, wanneer men op bepaalde motieven een bepaalden maat
re8'('l invoert, deze maatregel ook dienstbaar kan worden 
gemaakt aan andere belangen. In het onderhavige geval zou 
dit zoo gesteld kunnen worden; maar niet mag worden gezegd, 
gelijk in de Memorie van Toelichting geschiedt, dat alleen 
op deze wijw, een inzicht kan worden verkregen in den handel, 
alsof dit cen belangrijk motief op zichzelf zou zijn, In het 
antwoord in eersten termijn gaat de Regecl'ing al veel verder i 
zij zegt nl. op pag. 23 van het Stenografisch Verslag (roneo) : 

"Dau.l'tcgenov>c l' staat de li centiccring, die lliets van 
dit alles omvat, muar eenvoudig beoogt, woals in de 
Memori e van 'l10elichting' staat, een beter inzicht in de 
zal{cn te krijgen ", 

Mijnheer de Voorzitter! Hiel' is dus derhalve een bijkomstig 
doel blijkbaar één vall de hoofddoel einden van dezen maat
regel geworden. Inderdaad staat hiel', dat de maatregel 
beoogt, een betel' inzicht te krijgen; dat gaat al veel verder 
dan de Memorie van Toelichting. Ik houd vol, dat een 
behoorlijk inzicht in de structuur van handel en bedrijf even-

Handelingen. Zittingsjaar 1935-1936. 

(Weyer,) 
goed op andere wijze kan worden vel'kregen en dat daarvoor 
een licentieeringsstelsel volstrekt niet noodig is. 

Ik heb in eersten termijn gesproken van een goede voor
lichting van de zijde van het import- en diStl'ibutieapparaat. 
De Regeering beeft m\Î in eersten termijn niet volleilig, 
althans niet heel goed geciteerd. Het is zooals ik heb gesteld: 
de mogelijkheid van een goede vool"liehting van de zijde van 
import cn distributie is natuurlijk iets Hnders dan het een
zijdig verstrekken vall de gegevens door import en distri
butie, gelijk de Regeering heeft gezegd. 

Voorlichting veronderstelt uit den aa l'd der zaak een meer
zijdig overleg en niet eon eenzijdige informatie, Ik heb daar
om voor het verkrijgen van een inzicht in de structuUl' \ '811 

handel en bedrijf het vergu nnings,tel,cl rcn paardenmiddel 
genoemd j ik wil mij wat dit betreft con parallel \"croorlovcn, 

Ik kan mij voorstellen dat hct op een gegeven moment wen
schelijk wordt geacht - en indcrdaad gebeurt het in sommige 
steden periodiek - in het belang van hct verkeer eens op te 
nemen, hoeveel mensehen el' op een bepaalde plaats in de 
stad passeeren. Men zou het bijv. voor de regeling van het 
verkeer interessant kunnen vinden, te weten, hoeveel menschen 
er op een gegeven oogenblik per auto, pel' tram of te voet 
het departement van Economische Zaken op Molenvlict pas
seeren bov. tusschen 8 en 9 unr. Nu kan mcn ter bereiking 
van dat doel verschillende wegen bewandelen. Men kan zeg
gen - en dan kom ik in de lijn van dcze bepaling del' 
ordonnantie - ik verbied ieder op Molenvliet het departe
ment van Eeonomiscbe Zaken te passeeren tenzij hij zich op 
het hoofdbureau van politie daartoe te voren een vergunning 
verschaft, en dan kan men het aantal menschen, dat op Molen
vliet het departement van Economische Zaken passeert, vast
stellen aan de hand van het aantal Hangen'nagde vergunnin
gen, altbans die afgehaald zijn dool' hen, die zich de soesah 
getroosten. 

Maar er is ook nOg een andere methode, welke wel in 
Nederland in de groote steden wordt toegepast : men kan 
eenige honderden schooljongens te hulp roepen om eenvoudig 
de neuzen te tellen. De eerste methode wil nu de Regeering 
volgen; om te komen tot ecn inr.icht in de f..'tl'uctuur van 
handcl en bedl'ijf wiJ zij hct middel del' lieent.ieeting aan
grijpen en dat lijkt mij te vel' gezocht. 

Overigens is de Regeerin g op dit pUilt in 111181' antwoord 
aan den heer Socroso royaler geweest dan jegens mij, Hem 
is geantwoord (pag. 32 roneo van het Stenografische Verslag): 

"Hiernit hebben verschillende leden gemeend te moeten 
opmaken, dat de licentieering ook deze doelstelling heeft. 
Dit is niet juist, Bedoeld is alleen te zeggen, - en. dat 
staat er feite4jk ook - dat deze liccntieeringsmaat
regelen meermalen kunnen dienen om een onderzoek in 
te stellen naar de wenschelijkheid van verdergaande 
contingenteeringen ten behoeve van de binnelliandsche 
of de Nederlandsehe industrie of uit een oogpunt van 
tegenprestatie! m.a ,w, een liccntieering 1;:8n op een 
bepaald moment w~orden omgezet in een contingenteering. 
Ik voeg erbij, dat dit een nieuwe maatregel is en de 
Regeering verklaart gaarne dat Z\L wanneer omzetting 
van een licentieel'ing in een contingentcering wordt be
oogd, de zaak telkens opnieuw bij den Volksraad zal voor
brengen hoewel het formeel zou kunnen geschieden op 
grond van de algemeene ordonnantie". 

Dat is heel iets anders dan dc Regeeri ng mij heeft ge
antwoord. De Regeering zegt weil dat el' feitelijk staat dat 
licentieeringsmaatregelen meermalen kunnen dienen om een 
onderwek in te stellen nanr de wenschelijkheid Vfin vel'der
gaande contingenteeringeu, maar ik moet zeggen dat ik dit 
er niet uit kan lezen en ik kan dan ook niet inzien, dat bet 
er feite4jk zou staan. Ik geloof echter de bedoeling van het 
antwoord aan den heer Soel'oso zoo te moeten begrijpen dat 
de voorwaarden, die aan de vergunningen kunnen worden 
verbonden - dat is niet hetzelfde als voorwaarden waar~ 
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(Weyer.) 
onder de vergunningen worden verleend - (en ik wijs op 
dit taalklUldi.g " erschil in beteeken;s waarop ik ook in eer
sten termijn reeds de aandacht heb gevestigd, doch waarover 
de Regeering heeft gezwegen) o.a. -de strekking kunnen heb
ben, de liccntieering in een contingenteering om te zetten. 
Hieruit volgt tevens dat dit niet zal geschieden alleen 
krachtens de bevoegdheid, aan den directeur in de verorde
ning gegeven, maar dat dit, zooals het hier staat, telkens 
opnieuw zal worden voorgebracht bij den Volksraad. Ik 
neem daarvan gaarne nota. Het spijt mij natnurlijk, dat de 
Regeering mijn bezwaar tegen het delegeeren van de be
voegdheid niet heeft aangevoeld, maar ik laat dit bezwaar 
varen na de geruststellende verklarin.g die naar ik meen be
sloten ligt in het aan den heer &leroso gegeven antwoord. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb niet gevraagd om toe
kenning van een rapportcijfer, maar als de Regeering dit 
met alle geweld 1.\'11 doen) dan ben ik met een 7 zeer tevreden. 
Een 10 krijgt a lleen de meester; wanneer wij een 7 krijgen, 
hebben wij dus onzen plicht gedaan. Do geachte Regeerings
gemachtigde heeft erop gewezen, dat aan ieder menschelijk 
stelsel, dat door menschenhanàen en -hoofden wordt toegepast, 
ook menschelijke fouten kleven. Dat is natuurlijk volkomen 
vraar, maar ik geloof eveneens, dat het onmogelijk is om met 
een ander menschelijk apparaat deze menschelijke fouten zoo 
tc corrigeeren, dat de 7 in ecn 10 verandert. Wij mogen 
nooit vergeteu, dat teIls]oHe een bedrijf, eVi:'nals een individu. 
is een levend organisme, dat er inderdaad gl'oote ver
schuivingen optreden, die langzamerhand reguleeren en dat 
wanneer op een gegeven moment een moment-fotografie wordt 
gemaakt, de kleine onvolkomenheden aan den dag treden. 
Maar het lijkt mij een ijdel streven - en het lijkt mij daarom 
zoo ijdel, omdat ieder streven naar perfeetiolllsme, naar 
volmaaktheid ijdel is "-, te trachten nu al die fouten z6ó te 
elimineeren, dat wij tot een JO kunnen komen. 'Vanneer men 
dit inderdaad zou probeeren, zou nH'n tenslotte geraken in 
een warwinkel "an bepalingen op papier. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: 
"Men zou een 8+ kunnen geven.) 

Zulk een warwinkel is niet de bedoeling maal' het nood
'zakelijk gevolg VRn een d~rgelijk streven na.ar perfectionisme. 
Maar ik herhaal, wanneer de Regeering zegt: "Gij hebt 
'een 7 ", dan ben ik zeer tevreden met dit hooge rapportcijfer. 

Het heeft mij uiteraard persoonlijk een groot genoegen 
gedaan, uit den mond van den geachten Regeeringsgemachtigde 
te vernemen, dat de samenwerking, speciaal in het laatste jaar, 

:zoo bijzonder is voor\ütgegaan. 
Dit wat betreft het antwoord der Regeering in eersten ter

mijn. Wat nu aangaat enkele andere sprekers, zou ik in de 
eerste plaats het volgende willen opmerken. 

De Regeering heeft enkelen van de tegenstanders dezer ont
werpen verweten, dat zij niet goed onderscheiden tusschen li
eentieerings- en contingenteeringsmaatregelen. Inderdaad is dit 
waar, Mijnheer de Voorzitter, en misschien treft dit verwijt mij 
ook wel oeuigszins, maar ik moet daartegenover stellen, dat 
het naar mijn gevoelen eenigermate te wijten is aan de bewoor
dingen in de Memorie van Toelichting, waarin deze beide 
begrippen stellig ook niet voldoende uit elkaar zijn gehouden 
en waarin wel degelijk eenig debat over contingenteerings
maatregelen als zoodanig werd uitgelokt. Ook juist daarom 
geloof ik, dat het "erwijt aan diegenen m>ijner geachte mede
leden, die zich tegen deze ontwerpen verzetten, dat zij de zaak 
te eenzijdig hebben bezien, des te sterker is, want juist om ... 
dat in de Memorie van Toelichting contingenteerings- en licen
tieeriugsmaatregelen in één hoofdstuk zijn behandeld, hadden 
zij te eerder moeten aanvoelen, dat het hier niet gaat om één 
specialen maatregel. Het gaat hier om een groot complex van 
maatregelen en dit is uit den treure door de Regeering in den 
Volksraad betoogd en het is op alle mogelijke manieren vastge
legd. Zij , die dus een dezer maatregelen, n.l. de licentieering 

eruit halen, en aa.n een scherpe eritiek onderwerpen en alle 
bezwaren tegen dezen maatregel met groote klem naar voren 
brengen, verliezen lüt het oog, dat deze maatregel er slechts 
een is uit een geheel complex, noodig ter bereiking van een 
geheele serie desiderata. 

Nu hebben de tegènstanders - en ik doel hier speciaal op 
het geachte lid den heer Soeroso, Mijnhecr de Voorzitter -
natuurlijk volkomen gelijk, dat een goedkoope import van 
het allergrootste belang is voor deze landen, maar wanneer 
men dit wo stelt, mag men daarbij zeker niet uit het oog 
verliezen, dat de handhaving van onzen export bijv. ook van 
het grootste belang is. W anneer ik hier even op door mag 
gaan, wil ik er bijv. op wijzen, dat ik ook bij de algerneene 
beschonwingen over de begrooting voor 1936 in de hoofd
zitting erop heb gewezen, dat de handhaving van den export 
dezer landen van het grootste belang is en dit komt in den 
tegenwo01'digp.n tijd hierop nee!', dat de Regeering tracht 
door het treffen van speciale maatregelen, als bet aangaan 
van verdragen e.d., dezen export zoo veel mogelijk veilig te 
stellen. Dat is ook de eenige manier om de groote boeveel
heid in dit land beschikbaren arbeid om te zetten in beta
ling-smiddelen, die dan weer kUDllen dienen ter betaling van 
onzen import, hoe dunr of goedkoop die ook moge zijn. 

Een illustratief voorbeeld van den laatsten tijd is bijv. het 
volgende. Het is den geachten Regeeringsg.e,machtigde bekend, 
dat ik mij in den laatsten tijd nog al bemoei met de moeilijke 
positie van de Nederlandsch-Indische koffie. Nu heb ik eens 
nagegaan - en ik wil dat cijfer hier bepaald eens noemen -, 
hoeveel arbeid er verscholen ligt in den jaarlijkschen koffie
oogst van Nederlandsch-Indië. Wanneer ik spreek van koffie
oogst, bedoel ik hierbij alleen den oogst van de ondernemings
koffie. Niet omdat dat de belangrijkste oogst is - waut dat 
is hij zeker uiet; die oogst is kleiner dan de koffie-oogst 
van de bevolking -, maar omdat ik alleen daarvan de cijfers 
heb. Men kan het cijfer, dat ik zal noemen, dus met 2, 
misschien met 3 vermenigvuldigen en dan is het misschien 
juist. Een ,globale herekening, die uiteraard' wel eenige 
onnauwkeurigheden in zich zal sluiten, heeft mii dan aan, 
getoond, dat in een normalen Nederlandsch-Indjsehen onder
nemingskoffieoogst wornen verwerkt 36-mi llioen da'gloonen. 
Dat wil zeggen, dat wanneer betrokkenen werken van 1 
Januari tot het eind van het jaar, dus tot 31 December, 
noodig zijn 100000 Inheemschen. Ik spreek nict van hetgeen 
in dezen oogst is verwerkt aan salarissen en bijkomende 
100llen voor vervoer en dergelijke, doch 100 000 Inheem..chen 
vinden alleen in den Nederlandsch-Illdisehen koffie-oogst van 
1 Januari tot 31 December een loon end bestaan. 

(De heer S 0 er 0 S 0: Is dat speciaal te danken aan den 
eontingenteeringsmaatregelY) 

Ik begrijp deze interruptie waarlijk niet. Ik merk op, 
dat de heer Soeroso de zaak eenzijdig beziet en tracht motie
ven voor deze meening aan te voeren. 

(De heer Soa n g koe pon: Hoeveel krijgen de Inheem
sehen van dat geld Y) 

Mijnheer de Voorzitter! Er bestaat hier blijkbaar een 
misverstand. De heer Soangkoepon denkt, dat ik hiel' be
dragen aau het noemen ben, doch ik wijs er slechts ter illus
tratie van mijn betoog op, dat vanaf 1 Januari tot 31 Decem
hr 100000 mensehen in de Ned. Indische ondernemings
koffie werk vinden. En waar de koffiecultuur nu eenmaal 
is een seizoencultuur en het den Inheemschen in het algemeen 
niet convenieert van 1 Januari tot 31 December te werken, 
aangezien zij werk heuben te vClTkhten op hUil eigen sawahs, 
acht ik mij gerechtigd, het cijfer, dat ik noemde, met 2 of 
2% te vermenigvuldigen. Ik noem rut cijfer thans slecbts 
en zal daarop niet verder ingaan en geloof ook, dat daar· 
over niet verder gedebatteerd behoeft te worden. Ik geloof 
derhalve, dat deze eene cultuur werk verschaft aan 250000 
Inheernschen. 
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(Weyer .) 
(De heer Th a m rin : Dat blij ft zoo, ook al is er geen 

~ontin genteCl· in g. ) 
Dna r gaat het juist om. Ik toon aan, dat men hier te 

doen heeft met een complex van maatregelen , die de een 
zonder den and er niet mogelijk zijn en de Regeering die 
m"atregelen noodig heeft om te geraken tot een veiligstel
ling van het export-apparaat. 

(De heer S 0 e ros 0: Kunt U dat bewij zen I) 
Mijn illustratief voorbeeld kan dunkt mij duidelijk maken, 

van hoeveel belang het voor de Regeering is, men export 
veilig te stell en. Ook is die veiligstelling van d e 
lnh eemsc he industrie van groot nut en ev.elleens de hand
having van de aanwezige apparaten, die wij hier hebben. 
Gisteren heeft de geachte Regeeringsgemachti gde er n.l. op 
gewezen, hoeveel Inheemschen, hoeveel Europeanen en Chi
neezen in deze apparaten werk vinden en hij heeft er verder 
op gewezen, hoe desastreus het zou zijn, wanneer die appa
raten op een gegeven moment in elkaar stortten. 

(De heer T ham rin : Dus contingenteering is een so
ciale ma atregel !) 

Het verband van deze opmerking ontgaat mij. Ik tracht 
hiel' s lechts Da n te toonen, dat hetgeen de tegenstanders 
van contin gcnteerin g hebben gedaan, eenvoudi g is hun be
zwaren - klemmende bezwaren huns inziens - opsommen 
tegen één van d e maatregelen, die de Regeering neemt, doch 
dat ze daarbij uit het oog verliezen, dat het hier geldt een 
heel complex van maatregelen, zonder hetwelk wij op het 
oogcnblik ons ni et zouden kumlen handhaven. Ik ben de 
laatste, die zou willen ontkennen, dat aan die maatregelen 
bezwaren zijn ,·erbonden en heb ook de n-ijheid genomen 
in het onderh aYige ,geval verschillende bezwaren ten deze 
naal' voren te brengen, <l()ch i.k meen . dat w ij bij het t "e ffen 
van dien maatregel verschillende bezwaren daartegen op den 
koop toe moeten nemen. Wanneer me bezwaren zeer klemmend 

zijn, kunnen wij trn cll ten, in overleg met de Regeering deze 
bezwal'cn weg te nomen, althans t e verminderen, maal' wij 
zullen moeten aa nva arden, dat aan dezen maatregel ,bezwa
ren zijn verbonden. "\\T\j 'inoeten die op den koop toe nemen 
VOOl' het groote doel, n,l. de handhaving van onze export
positie. 

Mijnhec l· de Voorzitter! Ik heb ook nog wel iets te zeggen 
aan het adres van het geachte lid, den heer Soeroso, die het 
volgende heeft opgemerkt : 

"Het is echter wel opvallend, dat de Economische Groep 
zich ten aanzien van de economische politiek steeds af
vraagt : Welke maatregel werkt voor ons voordeeligel', deze 
maatregel, of gene ' Wanneer de eene maatregel voor
deeliger is dan de andere, dan zal de E conomische Groep 
met den voor haar het 11 - let wel - "meeste voordeel 
brengenden maatregel medegaan . Zoo is het ook gegaan 
met den thans voorgestelden maatregel : waar deze maat
regel in de eerste plaats voor de bij de Economische Groep 
betrokken belangen voordeelig werkt, spreekt het vanzelf, 
dat de heer Weyer en zijn groep zullen medegaan met de 
Regeering". 

I k wil aannemen, dat mijn geacht medelid dit niet zoo be
doeld heeft, maar het is noch prettig om aan te hooren, nocb 
prettig om te herlezen. Ik wil hierover met mijn geacht 
medelid echter liever niet in dl>bat treden, omdat ik op den 
voorgrond stel, dat het niet zoo bedoeld is, maal' ik geef hem 
toch in alle vr iendschap en collegiali teit in overweging de 
Handelingen van de afgeloopen hoofdzitt ing van den Volks
raad eens op te slaan en nog eens te lezen, wat ik tOl' gelegen
heid van d~ algemeene beschouwingen over het standpunt 
van de E conomische Groep in den Volksraad heb gezegd. 
Laat mijn geacht m:edelid, de heer Soeroso, dan later dc luw
delingen van de Economische Groep, hetzij in den Volks raad, 
hetzij in het College van Gedelegeerden, toetsen aan wat ik 
genoemd heb de "geloofsbelijdenis" van die groep en consta
teert hij dan inconsequenties, dan zal de heer Soeroso dat 

(Soangkoepon. ) 
met klem van redenen moeten aantoonen; dan zal ik hem erop 
!illt~oorden en zal ik er mij eerlijk rekenschap van geven, 
of Ik lDconsequent ben geweest, maar voorloopig geloof ik 
dat ik mij niet behoef te schamen. ' 

Een enkele opmerking nog naar aanleiding van een inter
l"uptie van mijn geacht medelid, den heer Roep. 

? eze heeft, nadat hij gehoord had, dat zoowel de Regeering, 
m:IJn geacht medelid, de heer Kan, als ik het eens waren 
over het principe van den vrijhandel, geïl;terrumpeerd dat 
vrijhandel een antiek begrip was. ' 

De heer Roep heeft misschi en gelijk, maar nochtans sluit 
ik ·mij geheel a.~n bij de meeuing der Regeering, me zegt, 
dat wanneer W:IJ ten slotte zullen bereiken, wat wij willen 
ber eIken, een behoorlijk niveau, dit alleen kan geschieden 
blJ een herstel van het vrije wereld-ruilverkeer. En als de 
heer lWep zegt, dat de vrijhandel - of laat ik liever zeggen 
de vrlJe handel, omdat het begrip "vrijhandel" een doctrine 
in zich sluit - een antiek begrip is, zal mijn geacht medelid 
eraan mopten wennen, dat heel veel antiquiteiten zullen 
moeten worden opgeruimd, me hier bestaan en die hier alleen 
kunnen bestaan als gevolg van den vrijen goederimnül, di e 
langen tijd ·bestaan heeft, en welke a.ntiquiteiten thans 
alleen nog kunnen bestaan, omdat er nog een na galm is van 
het vI'\ie goederenruilvcrkeer, maar die niet zullen kumlCll 
best aan en zullen moeten word en opge borgen bij de allti
quiteiten van den heer Roep, tot ons aller schade, als aan 
den vrijen handel uiet nieuw leven wordt ingeblazen, $ij het 
met eenige modificaties, - dat geef ik den heet· Roep gaarne 
toe - me de tijd ons oplegt. 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! Wanneer : 
a. de invoer van licentiegoederen in het tol gebied van Neder-

1andsch-Iudië~ de uit te l'ûikcn VCl'gulUl ingen da.a rvoor en 
de hoewelheid van den totalen invoer volgens artikel 2 
der ontwerp-ordonnantie (Ond. 8 2 ) aanstonds bij of 
krachtens regeeringsverordening zullen worden aangewezen 
en vastgesteld; 

IJ. bij artikel 3 der gelloemde ontwerp-ordonnaJltie 110t weder 
de Regeering is, die bij of kruchten. R aar verordenillg 
de bepalingen vaststelt: 
1. betreffende de wijze, waarop en de vool'wlUll'dcl1 , wau l'

onder een vergunning wordt vCI'sh 'ckt j 
2. betreffende het zoo noodig vorderen van zekerheids

stellingen tot verzekering van de naleving van die 
voorwaarden; 

3. betreffende de bepaling van het percenta ge, dat moet 
worden aangevoerd in schepen, gevaren onder Neder
landsche vlag ; 

4. betreffende de vaststelling van de bedragen, welke ter 
bestrijding van de kosten aan de uitvoering van deze 
ordonuau tic verbondclI , aan bclanghcbbcnucn in l"cke
ning worden gebracht j 

5. betreffende hetgeen verder noodig is voor de uitvoerin g 
van deze ordonnantie j 

behoeft het mijns inziens geen nader betoog, da t h ierbii 
slechts d e Regeering stem in het kapittel heeft. 

Verder is het volgens artikel 4 de directeur van Economische 
Zaken, die bepalingen vaststelt, hetreffende het leveren vau 
bewij s van herkomst van de ter invoer aan gegeven licentie
goederen. 

Voorts kan bij artikel 6 de dÎl'Ccteur van E conomische Zaken 
bepalen, dat de invoer van licentiegoederen slechts zal zijn 
toegestaan in de door hem in overleg met den mrecteur van 
Financiën aan te wijzen havens. 

Ind ien men verder nagaat, dat deze ontwerp-ordonnantie 
slechts uit 10 artikelen bestaat, waarvan er 2 betrekking heb
ben op het verbod en de daaraan verbonden straffen, één 
artikel op zekerheidsstelling voor de In- en Uitvoerrechten en 
Accijnzen, één artikel op de bevoegdheid tot opsporen van 
de strafbare feiten, en één artikel op de korte 'betiteling van 
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(Soangkoepon. ) 
deze ontwerp-ordonnantie, dan zien wij, dat de geheele afwik
keling van deze materie in handen van de Regeering is gelegd. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Dat 
is ook natuurlijk en juist!) 

Kortom, slechts de Regeerjng en haar uitvoerende organen 
hebben in deze de bemoeienis en de Volksraad is daarvan geheel 
buitengesloten. 

Ik laat bij deze bespreking in het midden, of dit al dan 
niet wenschelijk is, doch het is een feit, dat de Volksraad 
hierbij als adviseerend lichaam buiten werking is gesteld. Ik 
heb den indruk gekregen, dat de Regeering den raad niet als 
adviesliehaam heeft beschouwd. 

Maal', Mijnheer de Voorzitter, ik zal mij niet meer vermeien 
en vermoeien met de bespreking van de motieven tot uit
schakeling van den Volksraad ten deze, doch slechts de 
nadeelen van deze maatregelen voor de inheemse he bevolking 
nog ter sprake brengen. 

Ik heb deze kwestie van de contingcntcering en licentieering 
bij elkander genomen - omdat, hoewel beide maatregelen 
verschillende uitgangspunten of doeleinden hebben, de gevol
gen van beide maatregelen voor de inheemsche bevolking 
dezelfde zijn. Ik zeg dezelfde gevolgen, omdat deze beide 
maatregelen de armoede en het leed , van de bevolking niet 
verzachten, doch verleer vergrooten. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Dat 
gaat U nu toch zeker eindelijk ,bewijzen, nietwaar 1) 

Afgescheiden nog van de straks door de Regeering te 
sten en en voo\' \ll.ij onbekende voorwaarden, zal de bepaling 
van het percentage, dat moet worden aangevoerd in schepen, 
gevaren onder Nederlandsche vlag, de noodige zekerheids
stellingen, de aan ·belanghebbenden in rekening te brengen 
bedragen ter be.strijding der kosten van uitvoering, het ver
plichten tot invoer in aan te wijzen havens, meerdere kosten 
met zich medebrengen, die onafwijsbaar de verhooging der 
verkoOllSl>rijzen del' lieelltiegoederen automatisch zullen ten 
gevolge hebben. Waal' de verkoopsprijzen dool' deze maat
regelen dus verhoogd zijn, is het mijns inziens toch vanzelf
sprekend, dat die verbooging op de consumenten moet 
worden verha~ld, vooral op de inheemsche consumenten, die 
thans uit den aard del' zaak niet meer kunnen betalen. 

De Regeering heeft verklaard, dat contingenteering en 
licenteeriug verschillende beteekenis hebben; ik geloof dat 
gaarne, doch dat neemt niet weg, dat deze beide begrippen 
inhacrent aan elkander zijn, te:r:wijl ze beide mijns inziens wel 
beperkingen, ik zou zeggen groote beperkingen beteekenen. 
Dit heeft de Regeering ook in andere bewoordingen bevestigd, 
wanneer zij zegt, dat deze licenteeringsmaatregelen meer~ 
malen kunnen dienen, om een onderzoek in te stellen voor de 
wènschelijkheid van verdergaan de contingenteeringeIl ten 
beboeve van de ·binnenlandsche of de Nederlandsche Indnstri. 
of uit een oogpunt van tegenpraestaties. Niet alleen hebben 
deze beide maatregelen van contingenteering en licentieering 
dezelfde intensiteit in beperkingen, doch ook de gedachte van 
contingenteering ligt in beide maatregelen. In het stelsel van 
contingenteering, beper!<t men de in te voeren goederen, doch in 
het stelsel van licentieering beperkt men de importeurs, mell 
maakt dezen importeurs tot monopoliehouders van verkoop 
van aan te wijzen goederen. 

(De heer H a I' t, directeur van Economische Zaken: Er 
zijn er toch nog altijd 2000, dus zoo'n erg eng monopolie itS 
het toch niet. ) 

Dit monopoliseeren is vooral' geaccentuee'rd door art. 2 der 
ontwerpordonnantie, waarin gezegd wordt: 

,,1. De invoer va n bij Regecringsvcl'ordeniug aan te 
wijzen groepen \"an licentiegoederen in het tolgebied 'van 
Nederland.eh-Indië is slechts toegcstaan, indien hij is 
gedekt dool' eene daartoe door den Directeur van 
Economische Zaken afgegeven vergllnning. 

2. Behoudens het bepaalde in het derde lid worden 
vel'gtinning<m 'als in lid 1 bedoèld slechts afgegeven aan 

volgens bij Regeeringsverol'dening te stellen regelen aan 
te wijzen importeurs van licentiegoederen, lllet dien 
verstande, dat de totale invoer een telkens bij Regeerings
verordening te bepalen hoeveelheid gedurende een daru',bij 
te bepalen tijdsdmu' niet te boven gaat. 

3, Boven de ingevolge het vorig lid vastgestelde 
hoeveelheid kunnen dool' den llirecteur van Economische 
Zaken bijzondere vergnnuingen tot invoer worden toege
kend, indieu znlk.s bij de uit voering van deze ordonnantie 
noodig blijkt", 

Wanneer er dns sprake van is, dat de vergunning slechts 
verleend is aan importeurs van lieentiegoederen en de hoe
veelheid ervan gedurende een te bepalen tijdsduur de ver
gunning niet te boven gaat en dat <'.en bijzondere vergunning 
boven die hoeveelheid alleen toegestaan is, indien zulks bij 
de uitvoering van deze ordonnantie noodig blijkt - dan, 
Mijnheer de Voorzitter, ligt hieri n zeker niet alleen een grQote 
beperking, doch ook {',en contingenteering van de importeurs 
en de te verkoopen goederen, De mogelijkheid tot stimulans, 
die OIlS geacht medelid, de heer Ratu Langie, wenscht, n.L 
bevordering van de vestiging van andere, nieuwe importeurs, 
is op die wij ze totaal uitgesloten. 

(De heer H a I' t, Directeur van Economische Zak,en: 
Maar het gebeurt toch; hoe kunt U dat zeggen, dat het 
totaal uitgesloten is 1) 

Het kan niet meel', de praktijk heeft dat geleerd. 
(De heel' H a l' t, Directeur' van Economische Zaken: Dan 

heb ik er 'fker niets van begrepen.) 
De kwestIe is deze: Het vorig jaar is een zeker quotum 

voor den invoer vastgesteld, aan de hand van 'den invoer in 
vorige jaren. Wanneer er nu handelaren zijn, die in de vorige 
jaren bepaalde goederen niet hebben ingevoerd, dan zijn 
deze van den invoel' uitgesloten. Inmiddels hebben ze ook 
'a.ndere goederen gel'mpo l"tecrd, doch deze goederen zij"n. dOOL" 
de malaise niet meel' verkoopbaar, zoo dat de impol-teurs 
naar den invool' van, audere ,goederen moeten uitzien j deze 
andere goeder,en zijn evenwel gelicentieerd: en waar deze 
,goederen inde vorige j'aren niet doo"' deze importeurs wer
den ingevoerd, zijn betrokkenen voLgens de bepaling voor de 
verkrijging van licenties uitgesloten. Door dezen maatregel 
nu woNien in verband hiermede vooral de inheemsehe han
delaren gedupeerd. 

Ik ken althans verschillende handelaren ter Oostkust van 
Sumatra die bun bedrijf hebben moeten staken, omdat zij niet 
meer kunnen koopen, Had men de suggestie van den 'heer l~atu 
Langie niet bij de vrome wenschen ingedeeld, dan zou voor 
de inheemsche importeurs hier te lande nog de mogelijkheid 
van ontwikkeling woNien geschapen, doch thans is deze geheel 
uitgesloten; trouwens, uit de ons gisteren verstrekte opgaven 
is dit ook volkomen gebleken. Handelde men naar den wensch 
van den heer Ratu Langie, dan zou dit zeker een krachtig 
middel zijn tegen het ontstaan van een vreemd distributie-ap
paraat in deze gewesten. Indien men inderdaad de belangen 
der iuheemschB bevolking hier te lande wil behartigen, dan js 
in elk geval het streven om dit distributie-apparaat in inheem
sche handen te leggen, noodzakelijk en dit heeft de Regeering 
praktisch niet gedaan, zoodat de heel' Soero80, min of meer 
gelijk heeft, wanneer hij ons geach t medelid, den heel' Weyer 
interrumpeert met de woorden: "l\1aal' die maatregel wa!i; dan 
toch in het voordeel van de Economische groep", 

Mijnheer de Voorzitter! Ik behoef hierbij niet meel' te her
halen, dat bij ~lle Regeeringsmaatregelen de 'belangen der 
inheemsche bevolking steeds in bet gedrang komen, zoowel bij 
de thee, de rubber en andere restricties; ook deze beide ons 
ter overweging aangeboden ontwerp-ordonnanties hebben de
zelfden aard en karakter. Ik heb mij afgevraagd, tot hoelang 
we dit kunnen volhouden. 

Ik heb mijns inziens voldoende aangetoond, dat deze beide 
maatregelen de belangen van de consumenten - vooral van 
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(Van HeJsdingen.) 
de illhecmsche consumenten - te zecr aantasten en daarom 
handhaaf ik mijn standpunt te dezen opzichte. 

(De heer Har t, Direeteur van Economische Zake.n: Wat 
gaat U nu eigenlijk doen I) 

Ik heb het reeds gezegd. 
(De heer Har t, Directeur van Economische Zaken: Ik 

he'b er niets van gemerkt.) 
(De heer S 0 e ros 0: Dan heeft de Regeeringsgemaeh. 

tigde niet goed geluisterd.) 
Het Oosten en het Westen zullen elkaar blijkbaar nooit 

goed verstaan, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Met een 
enkel woord ZOll ik de Regeering willen dank zeggen voor het 
overnemen van de suggestie tot verbetering van de redactie 
van art. 1 van Ond. 83, waardoor naar mijn meenin~ de tekst 
inderdaad alle misverstand uitsluit. 0 

Naar aanleiding van hetgeen de geachte Regeerin~sgemach. 
tigde in eersten termijll heeft opgemerkt, geloof ik te kunnen 
volstaan met mijn hulde te brengen voor het antwoord van 
den Regeeri ngsgema ehtigde op de van vele zijden naar voren 
gebrachte bezwaren. Ik zal mijnerzijds aan het debat niet 
veel meer toevoegen. 

Naar aanleiding van de rede \'au ons geacht medelid den 
heel' Thamrin, zou ik alleen willen zeggen, dat zijn opm~rkin
gen ten aanzien van de overlm8ste indiening en afdoeninO' van 
dit ontwerp mijns inziens inderdaad juist moeten worden g"eacht 
en d. t lk met hem de R{)geering zeer ernstig ~vil raden dezen 
weg niet ·vorder te bewandelen, omdat daardoor de arb~id van 
den Volksl'aad el'nsti~ in het gedrang komt. De Hegecl'ing 
heeft dit reeds erkend en deed alleen een beroep op de zeel" 
bijzondere omstandigheden waaronder deze ontwerpen aan den 
Volksraad zijn ingediend. Dat is ook de reden geweest waar
om ik mij , zonder hierover nader te spreken, bij deze wijze 
v!!n mdlelllll.g et; overhaaste behandeling heb neergelegd. 
Nlettemll1 bllJft dIt zeer ongewenseht; ik hoop dat de Regee· 
l'mg haar toezeggmg getrouw zal nakomen, en in het vervolg 
zoo\'cel mogelijk ecn herhaling zal \\'eten te voorkomen . 

:1.fijnheer de ·Voorzitter! Het wil mij, naar nanleidinO' \jlll 

~etgeell dool' den eigenlijk laatsten spl'eker in dezen tl raad 
IS opgemerkt ovcr het algemeene economische beleid van de 
Regeering, voorkomen, dat de heer De Hoog dOOI" dien la.:t· 
sten spreker verlokt is, naar voren te treden, maal" hetgeen 
de '".oOl·laatste. spr~kel" gezegd heeft over de algemeelle eco· 
nomlsche )lohtlek IS de ontketening van een debat over een 
onderwerp bij ee!l ander onderwerp, waal' het in het geheel 
met ter plaatse .IS. Ik meen dat bespl'ekiurren over contin· 
genteeringen e.d. oU deze onderwerpen, die °alleen licentiee
l:ing beoogen, .niet op haar plaats zijn. De Regeeringsgemach
t1gde IS el' mIJns mZlens zeer goed in geslaagd, duidelijk te 
maken dat dIe twee zaken goed uit elkaar moeten worden 
gehouden en wij hier alleen met licentieering te maken heb. 
ben. Dit debat lijkt mij ontijdig en ik zal mij daarin dan 
ook niet mengen. 

.-~Iet ec ltige dat ik dan wilde doen is, een en keI woord tc 
wlJden aan de voorge.~telde en klaarblijkelijk reeds ingedien
de motIC. Nu U, Mijnheer de Voorzitter, echter hebt aan
gekondigd, dat deze motie hedenmorgen niet zal worden 
behandeld maar te goeder tijd door den raad in behandeling 
z~ l worden ge~omen, zal ik mijn betoog dienaangaande niet 
UItspreken en 1~ kan ?erhalve volstaan met eenvoudig, zon· 
der nadere bewIJsvoermg, de conslusie te stellen dat ik deze 
motie stnutsl'eehtelijk onjuist acht en dat, naa..' ik hoop, de 
~'o orstcll e J"s na nadere bezinning, haar :tlsnog zullen 
lIltrekken. 

Het yerwijt dat in de motie aan de Regeering wordt gericht 
n.1. van een onwettige handeling... .... ...... ..... ' 

De Voorzitter: Ik heb verzocht, nu niet op de motie in to 
gaan, want ze is nog niet door mij ter kennis van het college 
gebracht. 

Handelinge n. Zittingsjaar 1935-1936. 

(Kan.) 
De heer Van Helsdingen : naarom trok ik alleen mijn con

clUSIe en spreek met over de motie zelf. M.i. is het verwijt 
aan de Regeering ten onrechte gedaan en ook de Volksmad 
kan het in ~e motie vervatte verwijt naast zich neerleggen, 
omdat ook hlJ volkomen den wettigen weg heeft be\\'andeld. 

De heer Kan: ~lijnheer de Voorzitter! Ik moge beginnen, te 
onderstrepCl~ wat d~. geachte vorige spreker gezegd heeft; ook 
Ik druk opmeuw mIJn waardeering uit voor de wijze waarop 
de geachte Regeeringsgemaehtigde ons in eersten termijn van 
antwoord heeft gediend. Hoe men ook staat tegenover het 
voorstel van de ~egeering, om de lieentieering, in het voorstel 
bedoeld, te contmueeren, men moet erkennen dat de ~enehte 
Regeeringsgemaehtigde op serieuze en overtuigende wlhe ge
tracht heeft, het Regeeringsstandpunt uiteen te zetten en te 
verdedigen. 
Alvor~ns ik verder inga op hetgeen de geachte Regecl'ings

gemachtigde heeft gezegd, zou ik even hetgeen ons geacht 
medelid, de heer ,Veyer, 7.<lOeven gezegd heeft, onder de loupe 
WIllen nemen . De heer ,<\Teyer zeide, dat de lieentieerings
en contillgenteeringsmaatregelen alleen crisismaatregelen zijn 
noodig tot handhuying "<.ln Ollzen export. Ik geloof dat 
daarbij andere overwegingen in het spel zijn; maar aaone .. 
mende clat het juist ware, dan zou het toch op den weg 
van de Regeering liggen, door cijfers aan te toonen dat 
inderdaad de licentieering ten doel heeft - en dat do~1 ook 
heeft bereikt - onzen export te handhaven. 

(De heer Har t: Dat is niet juist gesteld.) 
Ik hoor hier een ontkenning uit den mond van den geach

ten Regeerillgsgemachtigde, maar ik zou willen vragen, of 
~le heel' 'Yeyer in staat is met cijfers aan te toonenJ dat 
1I1derdand hetgeell hij beweert, jui~t is. 'Vanneer op de suiker 
een restrictie wordt toegepast, begrijpen wij allen het doel 
daarvan en de beweegredenen, die er toe hebben geleid' ook 
bij de rubberrestrictie is clit VOor een ieder begrijpelijk, en 
de theerestl"lctlC, het knappe werk van den heer Hart verdient 
o.ok a~le ~ppreciatie. 'Maal' wanneer men zou zegge~J dat de 
hcentlecl'mg of welke crisismaatregel ook, tevens moet wor
den genomen om den export te handhaven dan zou de Oln

sehl'ijving v~ln de re?enen, welke hiertoe hebben geleid, op 
meel' overtUIgende wuze moeten plaats vinden' dan zou men 
er zich ook niet tegen verzetten en er zou niet meer zooveel 
worden gesputterd. Maar dan zou ook aan de hand van de 
cijfers. - zij het globaal - moeten worden aangetoond, dat 
wat hIel' IS gezegd, ook inderdaad juist is. 

(De heer ,V e y er: Onder andere voor dit doel heb ik 
gezegd) . ' 

Ik geloof niet, clat de heer Weyer dit bij nader inzien zal 
kunnen handhaven. 

De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft gisteren de vraag 
gesteld, welk nadeel deze maatregel dan toch wel heeft ge
bracht voor de bevolking. 

Dit is gemakkelijk te vragen, maar moeilijk te beantwoor
den . 

(De heer Th a m rin: Het is omkeeren van den bewijs
last) . 

De ,~edervraag zou hier eigenlijk op zijn plaats zijn, hoe
veel mmder de bevolkmg voor haar noodzakelijke levensbe
hoeften zou hebben te betalen, wanneer geen licentieering 
had plaatst gehad, want in den loop van de laatste maan
den hebben ook vraehtenreducties plaats gevonden en zijn 
er ook andere omstandigheden geweest, waardoor zonder 
regeeringsingrijpen de goederen voor minder geld voor de 
bevolking verkrijgbaar ' zonden zijn. 

De geachte Regeeringsgemachti gde zegt verder dat goed 
beschouwd de C?ineesehe import het dubbele heeft gekregen, 
van waarop hij recht heeft. Ook te dezer zake dient te 
worden gevraagd, welk vergelijkingscijfer, welken norm heeft 
de geachte Regeeringsgemaehtigde voor oogen gehad om tot 
zulk een conclusie te kunnen komen' 'Vanneer men niets 



100 

Sste VERGADERING - WOE:-<SDA G 20 NOVI·DfBER 1935. 

Invoerlieentieeringsordonnantie 1935 (Ond. 82) en Wijziging crisis·invoerordonnanti e 1933 (Onel. 83) . 

(Kan.) 
heeft, is het., dubbele van niets ook niets. Wanneer lllen begon
nen is met negatie van hetgeen gisteren door meerderen in dit 
college is gezegd, dat men n.l. genoodzaakt was andere 
bronnen aan te boren, andere maatregelen te nemen, teneinde 
zijn employé 's niet te behoeven te ontslaan, dat men zich dus 
heeft moeten instellen op nieuwe middelen van bestaan, wan
ueer dus dit alles genegeerd wordt, en als norm wordt 
aangenomen een zekere periode van voorafgaande jaren, dan 
is het gemakkelijk om Sinterklaas te spelen en te zeggen : 
Men heeft eigenlijk maal' ,·eeht op 1 kist sinaasappels of op 
1 kist fietsen en men krijgt nu het dubbele. Het is natuurlijk 
moeilijk om iedereen tevreden te stellen. Het "il est bien 
difficile de contenter tout Ie monde," zal den geachtèn Regee
ringsgemachtigde na zijn ambtsaanvaarding wel juist 
gebleken zijn, maar dat vraagt men ook niet. In de Memorie 
van Toelichting - dat wil ik nog eens herhalen - wordt 
gezegd dat de maatregel is genomen om den bestaanden 
importhandel te beschermen. Wanneer dat niet in de Memorie 
van Toelichting had gestaan, was het - zon ik zeggen -
gemakkelijker voor de Regeering geweest om haar standpunt 
te verdedigen. Maar hier wordt vooropgesteld, dat dat de 
reden IS en onze geachte medeleden hebben daarop aange
voerd, dat waar die groote import-firma '6 genoodzaakt zijn 
in een bepaald keurslijf als het ware hun bestaan te vinden, 
zij niet altijd even vlug en gaarne er toe overgaan om mede 
te gaan met de tijdsomstandigheden en minder winst te 
nemen. 

Mijnheer de Voorzitter! De bescherming van dezen groot
handel - wanneer juist mocht zijn hetgeen ik hier naar 
yoren breng - is nnar het mij voorkomt lliet ten volle ge
rechtvaardigd. Ik heb gisteren met voorbeelden aangetoond, 
dat de groothandel .genoodzaakt is zich juist te gaan wringen 
in een ander ltcul'slijf om op die manier nog een bestaan 
te kUllnen handhaven en lllet een mindcre winstneming is 
ook do be"\"Qlking alhier gebaat. Op den duur zal immers de 
Regeering en ook de handel bemerken vanwege een tot 
uiting komende mindere koopkracht, dat een kunstmatig 
ophouden van de prijzen wel haar eigenaardige bezwaren 
met zich zal medebrengen, zoodat men veel minder zal knn
llen impol'teel'cn en verkoop en. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft gezegd, dat de 
Regeering attent blijft voor de situatie door een ·bewakings
dienst, opdat uitwassen niet plaats zullen vinden. Daarin 
ligt opgesloten, dat men er voor waken zal, dat er geen al 
te groot misbruik zal worden gemaakt ,"an de hulp, welke 
de Regcering verleent aan den groot-importhandel. 

Mijnheer de Voorzitter! Er is mij een geval bekend, een 
geval , dat misschien nog door andere is te acccntueeren, 
waaruit blijkt hoeveel nadeel kan worden berokkend aan een 
kleine importznak, juist doordat de Rcgeering zich op het 
standpunt heeft gesteld, dat de groot-importhandel moot 
worden bcschermd. 

(De heel' Ha l' t, directeur "an Economische Zaken: El' 
is nooit iets gezegd ,·au den grootimpol'thande1. 

De heer Th a m rin: Maar praktisch betreft het tocb 
den groot-im porthand"el.) 

Mijnheer de Voorzitter! Mij is verteld - en ik heb, meen 
ik, den geachten Rege81'ingsgemachtigde dat eens overgebracht 
-, dat cr een zaak is van een Bombayer, die voor tiend ni
zenden guldens goederen heeft laten komen, wel wetende, dat 
een licentieerillg zou plaais vinden, doch die goederen niet 
kan importeeren, doordat hij in de periode, die door de Re· 
geering als maatstaf wordt genomen ten deze, in vorige jaren 
piet zooveel als gemiddelde had geïmportecrd. Hem wcrd 
gezegd, dat de oplossing in deze toch gemakkelijk voor hem 
was. Hij kon die goederen verkoopen aan de gevestigde 
importfirma's. Th kreeg va n hem echter medegedeeld, dat 
de prijzen intusschen gedaald waren en dat, wanneer hij zijn 
goederen zotl moeten verkoopen aan een gevestigde import
fh'ma, hij dat zon moeten doen met groote , rerliezeu, 

(Soerasa.) 
waaruit wel een faillissement zon kunnen volgen, terwijl 
wanneer hem toegestaan werd die goederen zelf te importe.,. 
ren en zelf aan den man te brengen, het verlies minder groot 
zon zijn. Dan zou hij zich nog kunnen staande houden. Daar
uit blijkt - en ik heb dit voorbeeld daarvoor genomen -, 
hoe veel er nog ligt tusschen den koopprijs en verkoopsprijs. 
El' zijn b.v. firma's, die fietsen importccren en hun licenties 
eigenlijk niet meer klmnen verkoopen, niet mccr kunnen ge
bruiken, aangezien ze gewoonweg die fietsen niet mcel' aan 
den man konden brengen, terwijl anderen om een licentie 
vragen, aangezien zij misschien met geringere winstneming 
wel in staat zijn aan l1iellwe afnemers de .goederen te Y01'
koopen. Ik moet zeggen, dat het departement terzake af en 
toe wel medewerkend is. Men herinnert zicll misschien, dat 
de geachte Regeeringsgemachtigde mij heeft verwezen ua ar 
zijn departement en voor een enkelen man heb ik ook wel wat 
los weten te krijgen, een breed gebaar, dat als een gunst 
moet worden beschouwd, terwijl in wezen dien man het recht 
toekwam, wanneer de Regeering niet een norm had gesteld, 
die niet voor ieder bereikbaar is, vooral, wanneer men nagaat, 
dat er firma 's zijn, die wel licenties hebben, doch deze niet 
kunnen gebruiken, omdat zij de fietsen niet weten te plaatsen. 

In het kort zou ik het volgende willen resumeeren: 
Het is, geloof ik, goed - en dat zal door de Regeering 

wel 'beaamd worden, - dat de kwestie hicr nogmaals ter sprake 
is gebracht. Het is goed, dat de Regeering in dit College 
van verschillende kanten verneemt, dat men bezwaren hreft 
gehoord tegen de licentieeringen en de uitwerking daarvan op 
het .groote publiék. Ik houd mij erva n o\·ertuigd, dat de Re
gearing, wanneer dit voorstel wordt aangenomen, dubbel waak
zaam zal zijn, om te voorkomen, dat de gevestigde importhandel 
- ik zal niet van den groothandel spreken - uiet al te veel 
yoordeel van de voorgestelde maatregelen zal trekken. 

Als de geachte Regeeringsgemachtigde echte,: zegt, dat zoo
dra de tijd daar is, dat ieder wil medewerken, om weder tot 
vrijheid van handel te gel·aken, moet ik den geachten Regee
ringsgemachtigde daarin toch teleurstellen, want, naar het mij 
voorkomt, zal de importhandel, die eenmaal beschermd is, 
noode afstand doen van die bescherming· die hij van de Re
geering heeft genoten. 

L'appetit vient en mangeant. 
(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Men 

heeft het met de bescherming ook niet zoo gcnocgelijk. ) 

De heer Soeroso: Mijnheer de Voorzitter! Allereerst 
een opmerking over hetgeen de Regeering gisteren heeft 
gezegd: 

"Ik zal het debat met de heeren Thamrin en Ratu Langie 
over de heteekenis van den export niet heropenen. Ik wil 
er voorts op wijzen, dat wij groote moederlandsche belan
gen hebben tp hE'hllrtinU'pn. Wllar tegenovel' wij van het 
moederland mogen verwachten, dat ook het moederland 
voor Indië belangrijke zaken bewerkstçlligt. Dit is de be-
1{(.' nde politiek van wedet'zijdsche belan.genbehartiging". 

Nu erken ik gaarne, dat wij, in Indië, veel hebben gedaan 
voor de behartiging van de belangen van 'het moederland, maar 
ik zou toch gaarne van de Regeering vernemen, wat het moe
derland voor Indië heeft gedaan. Voor zDOver mij bekend bceft 
Nederland, vooral in deze crisistijden, niets gedaan voor de 
behartiging van de belangen van Indië. Wel hceft Nederland 
een voorschot verleend ter financiering van de vlottende 
schnld, maar daarvoor heeft Nederland een hooge rente 
geëischt en dat is dan toch niet een hulp, die men een weder
zijdsche belangenbehartiging kan noemen. 

Nu alle crisismaatregelen, die de Uegeering hier te lande 
iu het leven roopt, in de eerste plaats de moederlandsehe be
langen behartigen, 'zou ik gaarne positief van de Regeerillg 
vernemen, welke maatregelen Nederlahd gènomen heeft, om de 
Indische belangen te behartigen. 
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(Soeroso.) 
'l'hans iets over de licentieering zelf. De Regecl'Îngs

gemachtigde heeft gisteren verklaard, dat het kal'akter van 
de licenticCl'ing niet in overeenstemming is met dat van de 
contin gcnteering en heeft toen het volgende gezegd: 

uDc liccntiecl'ing beperkt den iuyocr niet, <1o('h fixeert 
clen illYoer op de ycrwachting del' bchoefte voo r den 
volgenden termijn':. 

Nu kan ik mij niet voorstellen, dat zoo'n maatregel geen 
beperkcnden invloed zou hebben op den invoel' van bepaalde 
goederen . 1\len mag toch aa rn1cmen, dat, indien de invoer de 
fLxati c overtreft, de licentie dan in ieder geval zou worden 
ingetl'okken of de in voe l' dier bepaalde goederen zou moeten 
wOl'den beperkt, en het gevolg dezer licentiecl'illg kan dllS 
niet andet'~ zijn dau eontingenteel'ing der bewuste goederen , 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft ons ecu staat 
overgelegd over het prijsverloop van verschillende artikelen 
als gevolg van het licentieerin gsstelscl. Uit dien staat ]s mij 
wel gebleken, dat ten aanzien van sommige goederen de prijs 
niet is opgeloopen, zelfs in bepaalde gevallen eenigszins is 
gedaa ld. Dit necmt niet weg, dat bij mij de indruk is gewekt, 
dat dool' de liccntic0 1'ill g ('ycntu('clc ycrd ere prijsdaling wordt 
voorkomen, olndrlt et' steeds \'001' wordt gezorgd dat de 
import in een bepaalde streek lliet overmatig zal zij n, zoodat 
dns de hoeveelheid van die bepaalde goederen in zeel' beperktc 
mate verkrijgbaar is, waardoor verdere prijsdaling wordt 
vermeden . Nu spreekt het toch wel vanzelf, dat daaru it 
"oor de bevolking nadeel voortvloeit, 

De geac hte Regeeringsgemaehtigde verklaurt, dat dit nadeel 
\'001' de illheemsche be\·oJking niet aan te nemen valt, doeh 
ik heb al gezegd, drlt zij wel degelijk va n de licentieeringen 
een JJlIdcr Ji,!!(,ll indo(ld Olldl'l'\' indt. Daarom jllisl hrb ik dl' 
vl'uag gcstdJ, wdkl' nuttige l'esultatl'll de liecnticel'ing \'001' 
de bcvollüug oplevert en toen is gisteren dool' den geachten 
Rcgeel'ingsgemachtigdc gezegd, dat dit stel.el voor de bevol
kin!!, ~ecn nadeel bcteekendc, doch integend('el bepaalde 1'001'

dee l el~ leverde voor de wcrkncmersgrocp, wCl'kzarull in het 
distl'ibutie-apparaat. Zooals ik zoocyen al zeide, heeft het 
licenti l'cl'i ngsstclscl wel degelijk nadeclen, al wil ik gaa rJle 
Cl'kèlllll.'ll, dal Cl' in ZOO\'l' I'l'C ecn voo rdeel aan Yl'l'bondcil i:s, 
dat een kleine wcrkncmcl'sgl'oep in het distl'ibuticbcd l'\j f Cl'VHn 
profileert maal' ik acht het niet juist, dat de g l'oote be\'olkings
belangen' zouden worden opgeofferd aan die van een kleine 
groep werknemers, die wellicht nog emplooi zouden kunnen 
vinden in het nieuwe distl·ibuti e-a pparaat. Ik blijf daarom 
vall oordeel, dat het stelsel zooals het ons th ans is voorgelegd, 
niet geheel jllist is. 

Ik kom thans tot den heer Sosl'ohadikoesoemo, die gisteren 
heeft verklaard, dat hij hier zit om het algemeen belang te 
behart.igen. 'Vaal' ik kan nalltooneu, dat dit stelsel waarover 
wij het thuns bebben, niet het algeulCen belang behartigt, 
doeh slechts dat \'3n een kleine groep wel'knemers, daar hoop 
ik, aat ons geacht medelid ook tegen deze beide ontwerp" 
ordonnanties zal stemmen, 

(De heel' Sos l' 0 h ad i koe s 0 e ll1 0 : U hebt mij nog 
heelemaalniet ol'ertlligd y"n cle juistheid van uw standpunt. ) 

Dall zou heL het beste zijn, als mijn geacht medelid eens 
Cl~ 1l krl'l' bij mij zou willen komen, opdnt ik helll lw n ovcr
tuigclJ, dHt dit stelsel YOOl' de bc\'olkiug lludeelig is. " 'Ái 
hebben eeH depa l'tcmcnt "au ]~conotll ischc Za keu en het is 
toeh redelijk, dat wij van dit depal'tement in dezcn tdshstijd 
mogell ,'cl'wilchtell, Llat JH.! t bijzondel'û maatregelen neemt in 
het belang LIl'l' br\'olking, l\lam' h('L teg'endcel is \\'aar, Dit 
depaJ'tement heeft tot nu toe vCl'sc hillcllde maatregelen 
geJl oll lcll uie echter hooÎclznkclijl< lJ('stellld zijn om de Kede r
lan dselte hL'luligen ti..' behartigell , Zou het dan n iet betel' zijn, 
dit c1epal'tel1lellt met zijn gehce1c personeel over te brengen 
nanr het moederland V Ik zou gaarne van den Regeerings
o'e marhtigde willen yerncmen welke bijzondere maatregelen ill 
ä.e1 .. en c\'\s\stijd dool' dit departement zijn genomen in het 
b{'lang van de bcyolking, 

(Ratu Langie.) 
lIk zon thaus gaarne een eukel woord willen wijden aan 

hetgeen de heer Weyer zooeven heeft gezegd. Hij acht 
de contingenteerings- en lieentieeringsmaatl'egelen noodig om 
den export te handhaven dan wel t e bevorderen, en ook om 
de inheemsche nijverheid te handbaven. Evenals de heer 
Kan zou ik gaarne van den heer Weyer vernemen of hij in 
staat is bewij zen aau te voeren, dat zulks het geval is, want 
zelfs van de Regeering heb ik niet vernomen, dat dergelijke 
maatregelen in het belang van den export en de inheemsche 
nijverh eid zouden zijn. 

Ik hoop, dat de heel' Weyer mij daaromtrent in de vol
gende hoofdzitting nadere inlichtingen zal willen geven. 

Ik heb gisteren mijn meening k enbaar gemaakt over de 
poli tiek van de Eeonomiscbe Groep. Naar aanleiding daar
van heeft de heer Weyer mij verzocht zijn redevoering, die 
hij in de vo rige hoofdzitting heeft gebouden en die beschouwd 
kan worden als de geloofsbelijdenis van de E conomiscbe 
Groep, na te lezen. Men zou daaruit dan kuunen opmaken, 
dat de heer Weyer en zijn groep niet inconsequent ziju. Ik 
heb echter gisteren niet gezegd, dat de heer ',Veyer incon
sequent is t en aanzien van de politiek der Regeering zooals 
di e _nu wordt gevoerd. Ik herhaal, wat ik gisteren heb ge
zegd en als de beer 'Veyer zegt, dat h\i in ieder geval niet 
inconsequent is, geloof ik, dat ik gelijk heb, want ik heb 
niet gezegd, dat de heer Weyer niet inconsequent zou z\in. 

(De heer We y er: Dat is inderdaad een sterke bewijs
voering; ik begrijp haar alleeu niet. ) 

Mijnl,eer de Voorzitter! Uw mededeeling, dat de motie 
van den heer Thamrin c.s., die gisteren formeel is aange
kondigd en ingediend , door U wordt beschouwd als nog ni et 
tf' zUn in g-ccli cncl , heeft 111\1 bevreemd. 

De Voorzitter: Ik heb ,gezegd, dat de motie wel was inge
diend, maar uog niet door mij ter kennis van het College is 
gebracht; het is nl. mijn bedoeling, te trachten, de ouder
teekenaren alsnog van een mijns iuziens onvoldoende over
wogen stap te weerhouden. Zood.ra ik de gelegenheid h eb 
!net de onclerteekenarcn hierover van gedachten te wisselen, 
zal OVCl' wijze en t\jdstip van bel1andeling der motie nader 
ecn besl issing worden genomen, 

De heel' Soeroso: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan niet 
oordeelen of de Voorzitter de bevoegdbeid heeft, aldus te 
handelen. 

De Voorzititer : Laat U dat maar aan den voorzitter over. 

De heel' Soeroso: Als een der onderteekenaren van de 
motie zie ik met bela ngstelling Uw zienswijze tegemoet, Mijn
hrrf' de Voorzit tc!', 

De heel' Ratu Langie: Mijnheer dc Vool'zitteJ'! '])oen ik 
gisterenavond à tête reposée de redevoering van den geachten 
Regeel'ingsgemachtigde doorlas, zegende ik het moment, dat U 
de mogelijkheid schiep de behandelin g van de voorliggende 
ontwerpcn op hedenmorgen voort to zetten. Deze blijdschap 
over het uitstel heeft niet betrekking op de mogelijkheid , om 
een redevoering van een uur te kunnen prepUl'eel'en, N~en , 
:\Iijnheer de Voorzitter, clie blijdschap heeft een anderen grond. 
])0 rede van den geachten Regeeringsgemachtigde in eersten 
termijn toch gaat ver uit buiten de omgrenzing van de Memo
rie van Toelichting en ik juich dit ten zeerste toe. Ware de 
mondelinge toelichting, zooals de Regooring die g isteren gaf , 
in eenig-szins gecomprimeerden vorm maar toch essentieel van 
denzcliden inhoud in de "Memorie van Toelichtin~ gegeven, dan 
geloof ik dat de besprekingen in deze zaal een andere wending 
hac1dC'1l !!rnnnH'1l ('11 ,(lflt dl',Q'pnrll, dip missrhirll onzeker van 
hun standpunt zijn, hun standpunt door de gcgeven toelich
ting veel betel' zoudell hebben kunn en vaststellen dan gis
teren mogelijk was. 
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(Ratu Langie.) 
Nog om een andere reden juieh ik het uitstel toe en dat 

vjnelt zijn grond in de rede die ons geacht medeliel, de heer 
Weyer, zooeven gehouden heeft. De heer Weyer heeft kans 
gezien een peroratie te houden over de liberale vrijhandels
gedachte. 

(De heer W e y er: Ik ,ben er mij niet van bewust!) 
De heer Weyer is er zich niet van bewust, maar men zal 

zich zijn woorden aan het adres van den heer Roep herin
neren. De heer Roep had gezegd, dat vrijhandel een antieke 
leer is, en als men dan hoort, wat de heer Weyer opmerkte, 
geloof ik toch wel te mogen beweren, dat de heer Weyer 
een voorstander van den vrijhandel is. De heer Weyer heeft 
zich angstvallig onthouden van verbinding van het beginsel 
van den vrijhandel aan den vrijen handel zelf. Ik geloof 
echter niet, dat hij wat dit betreft zoo angstvallig behoeft 
te zijn, want tenslotte moet iedere doctrine van sociale en eco
nomische beteekenis wortelen in de verhoudingen van de 
samenlevjng zelf; anders heeft de geheele leer geen betee
kenis. 

Wat nu de opmerking van den heer Weyer betreft, dat de 
vrijhandelsgedachte wederom zal herleven - want daarop 
kom1m zijn woorden neer - hreng ik hem - immers, de. heer 
'Weyer leest veel en hij zal het dus ook wel gelezen hebben - dc 
uiteenzettingen in herinnering van een econoom van liberalen 
huize Sommary geheeten, in zijn werk: "Wanderung der 
Welt~virtschaft seit dem Kriege". Langs volkomen economisch
historisehe lijnen heeft deze econoom uiteengezet, dat de ont
wikkeling van de wereldeconomie er op wijst, dat met de 
vrijhandelsgedachte voorloopig is afgerekend en dat in de ge
heele wereld aUe beschaafde staten - waaronder ik toch ook 
Nederland en Indië reken - overgaan tot een ingrijpen in 
het economische leven. 

Ik kan den heer 'lVeyer verder een werk in herinnering 
brengen, getiteld "Sturz des Kapitalismus' I van een socioloog, 
ook van liberalen huize, nl. Ferdinand Fried, waarin hij op 
zuiver sociologische wijze betoogt dat het vrije initiatief in 
den eerstkomende.ll tijd zal hebben afgedaan. -

IT, breng dit naar voren, omdat ook wij geen tegenstanders 
zijn van bet principe van ingrijpen door de Regeering in het 
algemeen; maar het komt aan op de wijze waarop dat ingrij
pen geschiedt. In elke samenleving bestaan nu eenmaal 
groepen, wier <belangen tegen elkaar ingaan, in het bijzonder 
in een samenleving ,als in Indië, waar verschillende rassen 
bij elkaar wonen. In sommige gevallen is voor de Overheid 
bijzondere voorzichtigheid geboden bij het ingrijpen in het 
economische leven der samenleving, teneinde te voorkomen, 
dat bepaalde rasgroepen benadeeld worden tegenover andere. 
Dit in het algemeen. 

Tenslotte · zou ik het een en ander willen opmerken over 
de rede van den geachten Regeeringsgemachtigde, in het 
bijzonder over dat gedeelte, dat ·aMl rn.ijn adres gericht is. 

Ik heb tWe:>, vragen gesteld. In de eerste plaats of deze 
maatregelen geen belemmerin g vormen voor bonafide nieuwe 
instanties van importinitiatief ; in de tweede plaats of deze 
maatregelen voordeel hebben opgeleverd aan de Inheemsche 
industrieën. Annex hieraan heb jk nog een andere vraag 
te stellen, cJ.i,e, niet zoozeer op den voorgrond is getreden, n.l. 
welken invloed deze maatregel heeft uitgeoefend op het 
prijsverloop. 

Op mijn eerste vraag heeft de geachte Regeeringsgemach
tigde geantwoord, dat het dynamisch element in de regeling 
in acht genomen is, dat de elasticiteit is b.houden, maar dat 
men bij dit alles op den voorgrond moet schuiven, dat de 
bestaande importinstanties niet "fgeslaeht mogen worden. 
Hoewel ik het in het algemeen met den geachten Regeerings
gemachtigde eens ben, dat men moet waken voor het af
slachten van de b.ataande importinstanties, dit laatste reati
seert dan toeh min of meer datgene, wat de Regeeringsgl)
machtigde heeft gezegd omtrent het dynamisch en elastici
teitselement, dat in de regeling in acht moet worden genomen. 

Ik zal mijn vraag nu duidelijker stellen: Voldoen eventueel 
nieuwe importfirl1la 's, bijv. de niet~Europecsche firma's, aan 
de vast8'l'atelde of vast te stellen regelen in de regeerings
verordening! Ik stel deze vraag speciaal in verband met 
artikel 2, alinea 2, waarin wordt gezegd, 

"Beboudens het bepaalde in het derde lid worden 
vergunningen als in lid 1 bedoeld slechts afgcgc"cll aan 
volgens bij Regeeringsverordening te stellen regelen aan 
te wijzen .importeurs van licentiegoed.r.ren," ... .. . 

Mijnbeer de Voorzitter! Zijn die regelen van dien aard, 
dat mogelijke nieuw op te richten importeursfirma 's ook onder 
deze regelen vallen' 

Ik ,vijs voorts op het slot van dezen zin: 
"met dien verstande, dat de totale invoer een telken& 

bij Regeeringsverordening te bepa len hoeveelJ>eid gedu
rende een daarbij te bepalen tijdsduur niet te boven gaat". 

Ik stel mij voor, dat die hoeveelbeid in het begin van het 
jaar ongeveer wordt vastgesteld en de licenties worden afge
geven. Houdt de Regeering nu bij afgifte van die licenties, 
rekening met mogelijke aanvragen in den loop van het jaar 
voor nieuwe invoeren van pas opgerichte lichamen' 

Ik kom tot de tweede vraag, of deze maatregel voordeel heeft 
opgeleverd voor de lnlleemsehe industrieën. Nadat ik de lij st 
van goederen heb ingezien, moet ik inderdaad erkennen, dat 
deze maatregelen geen nadeel zullen hebben kunnen opleveren 
voor de inheemsche industrieën, omdat zij geen betrekking 
hebben op artikelen door Inhcemsche industrieën geproduceerd. 

Maar tenslotte hebben wij de zaak meer bekeken van het 
standpunt van den consument. Ik geloof althans, dat de 
gedachtenfout, door verschillende leden gemaakt, deze is, dat 
zij bij de besprekingen, die zij hier over licentieering en con
tingenteering met elkaar hebber. gehouden, het vraagstuk 
hebben bekeken vanuit het standpunt van den consument. 
Naar mijn meening is er, aldus gezien, weinig verschil tus
schen licentieering en contingenteering; zij hebben beide tot 
resultaat importbelemmering, beperking althans van de 
hoeveelheid te importeeren goederen, hetgeen ongetwijfeld 
zal werken in de richting van prijsstijging of tenminste van 
voorkoming van een prijsdaling, die misschien geheel normaal 
zou zijn voortgesproten uit de verhoudingen en in overeen ... 
stemming zou zijn met prijzen van bepaalde andere producten. 

In dit verband wil ik wijzen op de lijst, die gisteren ter 
inzage is rondgezonden en die als noot bij zijn rede in de 
Handelingen zal worden opgenomen. Ik moet toegeven, dat 
er, afgaande op die lijst, inderdaad van stijging van prijzen 
geen sprake is geweest, maar het gaat niet om de cijfers~ 
Het gaat niet om de vraag, of in October 1934 een zeker 
artikel f 4.15 heeft gekost en in October 1935 nog f 4.15 kost. 
Het gaat om de vraag wat de beteekenis is van deze cijfers. 
Deze lijst is juist, maar niet voldoend volledig om ons een 
oordeel te vormen over de kwestie, waarom het gaat. In de 
eerste plaats zou in deze lijst iu rekening gebracht moeten 
worden - !luar Illijn meenÎllg althans - het verloop van 
de verhouding van de munteenheden Illet de landen van her
komst. Het is mogelijk, dat de gulden ten aanzien van de 
landen van herkomst van bepaalde artikelen dermate in 
waarde is gestegen, dat een gelijke waarde, uitgedrukt in 
guldens, van een bepaald goed, feitelijk beteekent stijging 
van den prijs. Verder is het nog de vraag, of het feit, dat 
de pl'ijzen hetzelfde zijn gebleven, niet toe te schrijven is 
aan de algemeene daling van de prij zen in de landen van 
herkomst. En voorts stel ik de vraag, of de jmportprijzen 
een gelijke lijn hebben vertoond als de prij zen van onze 
exportproducten. Ik herinner m\i een artikel van Dr. Beziel' 
in het J aarnummer van het Economisch Weekblad. Daarin 
heeft Dr. Bezier een prijsanalyse gegeven en de exportgoe
deren vergeleken met de importgoederen. De conclusie van 
Dr. Bezier in dat jaarnummer was, dat Indië op een ongun
stige ruil is komen te staan ten aanzien van het buitenland. 
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(Verboom.) 
Maar dan zal toclt ook dezc factor in den ons voorgelegden 
staat verwerkt moeten worden. . 

(De heer Har t, directeur van Economisclte Zakcn: Men 
kan de importprijzen toch niet naar beneden drukken dool' 
den exportT ) 

Inderdaad, dat geef ik toe, doclt de tendenz van mijn be
toog is juist mijn conclnsie, dat het heel goed mogelijk is, 
dat, wanneer die licentieering niet bestond, de prijzen van 
de verschillende goederen, die hier zijn opgegeven, in ver
dere mate zouden zijn gedaald, welke daling meer in over
eenstemming zou zijn geweest met het algemeen verloop van 
den prijzen-index, dan de toestand, zooals die thans is 
aangegeven. 

Ik zou gaarne van de Regeering willen vernemen, of met 
de verschillende door mij genoemde factoren door Haar 
rekening is gehouden, toen Zij verklaarde, dat deze licen
tieering niet geleid heeft tot een verhooging van de prijzen 
van de genoemde gelicentieerde artikelen. 

Nogmaals, het komt hier niet aan op de getall~n, het komt 
aan op de waarde, de essentieele waarde van de betrokken 
goedCl'cn in vergelijking met de prijr.cn van andere artikelen 
en producten. 

De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter! De bezwaren 
die tegen de voorgestelde regeling bij versehillende leden 
in dit college bestaan, zijn misschien het scherpst en volledigst 
naar vOJ'en gebracht door den heer Thamrin. Ik heb dan 
ook met zeer veel belangstelling het betoog van dat geachte 
lid aangehoord. Ik betreur het echter, da.t dit betoog is 
ontsierd door een aantal schampere opmerldngrtl aan het 
ad\:~':. 'V\.\.\1. d~ R c.geering , cHe naar mijne mcenin g niet zUn 
verdiend: de Regeering doet naar mijn overtuiging wat 
Zij onder de huidige omstandigheden nuttig en noodzakelijk 
acht. Ik kan mij voorstellen, dat men daarover van meening 
kan verschillen met de Regeering, maar ik geloof dat het 
niet juist is en zelfs niet te pas komt, dat men de Regeering 
te lijf gaat op een wijze, zooals de heer Thamrin gisteren 
heeft gedaan . Ook ik acht het een bezwaar, dat de Regeering' 
deze ontwerp-ordonnanties weder op zeer korten termijn 
aan den Volksraad heeft voorgelegd zulks vQoral ook daar
om, aan.gezien daardoor het schriftelijk overleg met de Re
geering is uitgesehakeld; juist dat schriftelijk overle.g met 
de Rege.ring aeht ik perSQonlijk van bnitengewoon groot be
lang. Deze debatten zijn er mijns inziens een bewijs van, hoe 
zeer het te betreuren valt, dat het sehriftelijk overleg is 
uitgeschakeld, want ik ben ervan ovel-tuigd, dat deze debat. 
ten veel kQrter zouden zijn geweest, wanneer dit overleg wel 
vooraf had plaats gehad. 

Reeds bij een vorige gelegenheid echter is d'oor den geach
ten Regeeringsgemachtigde gezegd, dat het vervallen van het 
schriftelijk overleg in enkele gevallen onvermijdelijk zou 
zijn; de geachte Regeeringsgemaclttigde heeft .gisteren nog 
eens berhaald, dat het bij deze enkele uitzonderingen zal 
blijven. Ik heb daarvan dankbaar nota .genomen, omdat ik 
het, zooals ik reeds deed uitkQmen, gezien de groote belan. 
geu, waarom het hier Igaat, van overwegend belang acht, dat 
juist ten aanzien van aangelegenheden als de onderhavige 
tevoren schriftelijk Qverleg plaats heeft. 

Ik ben verder van meening, dat het hier eigenlijk niet 
de juiste plaats en .het juiste oogenblik is om deze bezwaren 
naar voren te brengen. Naar mijn meening was daarvoor de 
meest aangewezen .gelegenheid geweest het tijdstip del' alge
meene beschouwingen over de begrooting j een andere gelegen
heid, die minder gunstig was, maar zich er toch ook nog goed 
voor leende, was 14 dagen geleden, toen de contingenteering 
van bepaalde goederen ter sprake kwam en toen el' dus aan
leiding was de contingenteeringspolitiek del' Regeering nog 
eens nader te bezien. Want, zooals ook door de geachte Re
geeringsgemachtigde uitvoerig is betoogd, het gaat hier niet 
om contingenteeringen, maar om licentieel'ingen en in tegen-
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(Tha.mrin. ) 
stelling met de eontingeJlteeringen geloof ik, dat hier de be
langen der bevQlking niet iJl het gedrang komen, hetgeen 
ook naar mijn meening, bij contingentecringen wel het 'geval 
is. Thans .gaat het in de eerste plaats om het bedl'ijfslevcn, 
dat in. zeker opzicht iJl d'e kncl komt; vandaar ook, dat ik 
het begrijpelijk vind, dat de heel' Weyer nog een heeft stil
gestaan bij de bezwaren, die een dergelijke regeling aan
kleven. 

.op de bezwaren, die .het bedrijfsleven heeft, heb ook ik in 
eersten termijn in het kort geduid. Ik heb in mijn 'betoog er 
voorts op aangedrongen een zoo soepel mogelijke uitvoet'ing 
van de regelingen te bevorderen, omdat ook mij verschil
lende gevallen ter oore zijn gekomen, waarbij bepaalde 
groepen van het ·bedrijfsleven in het gedrang zijn gekomen. 
De heer Kan heeft zoo even het voorbeeld aangehaald van 
de Bombayhandelaren ; ook mij is ter oore gekomen, dat ver
schillende van deze mensehen bun zaken zullen moeten 
sluiten, omdat zij bij den invoer groote bezwal'en ondervinden. 
Zoo heb ik verder vernomen, dat verschillende groote hotels, 
die tot nu toe allerlei zaken, zooals aardewerk, zelf impor
teerden, thans bij dezen imp<>rt moeilijkheden ondervinden. 
VQOI·ts denk ik aan het voorbeeld v·an iemand, die jarenlang 
hier als importeur ge vestigd is geweest. maal' nIs vertegen
woordiger van een bepaalde f irma . HU hee ft met di e iil'ma 
moeilijkheden ·gekregen en de relatie is verbroken; d e firma 
bestaat op het oogenblik feitelijk all een nog maar in narun, 
maar nu schijnt de betrokkene moeilijkheden te ondervinden, 
om zelf te importeeren, omdat men ill het algemeen uitga",t 
van woegere toestanden. Al devgelijke dingen heb ik voor 
oogen gehad, toen ik er hij de Regeet'ing op aandrong de 
regelin gen zoo soepel mogelijk toe te passen. 

Ondanks de bezwaren, die ik heb aangevoer'd togell li et 
betoog van den ·heer Thamrin, ben ik van oordeel,dat dit 
betoog nauwe aandacht verdient; het is dan ook uiet juist 
wanneer de heer Thamrin in zijn rede verklaart, dat hii eigen
lijk vecht tegen de bierkaai en later, dat de leden van dit 
College hun standpurrt toeh reeds hebben bepaald. Den heer 
Thaml'Ï11 zon ik willen vragen waarom hij dan niet aan het 
begin van ll et debat van gisteren het woord gevraagd beeit. 
Dan ware het mogelijk geweest zijll betoog in dat debat to 
betrekken, terwijl dit nn pas in tweeden tel'll1ijn en dus zeel' 
onvolledig kan geschieden. Ik betreur dezen ·gang van zaken 
vooral daarom omdat, zooals ik al zeide, naar mijn meening 
aan deze ,bezwaren de volle aandacht moet worden ,gesehon
ken. Het valt niet te ontkennen dat, zooals ook reeds eenige 
weken geleden is gebleken, bij bepaalde groepen in deze 
samenleving een zeker gevoel "an onbehagen is ontstaan 
door de verschillende maatregelen die .genomen worden, 
maatregelen die, ik zeide het reeds, ook naar mijn overtui
ging onder de ·huidige omstandigheden nood7.3kelijk en ver
antwoord zijn. Niettemin zal men toch ook Igoed doen zich 
van die bezwaren rekenschap te geven en daaraan V001'ZOO

ver mo.gelijk tegemoet te komen. 
Ik voor mij ben overtuigd, dat dit alles de volle aandacht 

der Regeering zal hebben en dat daarom alleen al d'eze be
sprekingen, zij het ook dat ze lang duurden, toch zeel' nuttig 
zuIlen zijn. Het is dan ook met vol vertrouwen in het beleid 
van de Regeering in dit opzieht, ·dat ik mijn stem aan deze 
beide ontwerpen zal geven. 

De heer Tbamrin: Mijnheer de Voorzitter! AIs ik den 
geachten Regeeringsgemachtigde puntsgewijs zou willen 
beantwoorden en zon willen ingaan op alle zaken die 
hij in zijn betoog van gisteren heeft betrokken, zou ik tot 
een uitvoerig 'antwoord komen, dat in tijd en omvang waar
schijnlijk teveel \'an hct geduld van het college zou vergen. 
')m die reden zal ik mij trachten te beperken in het debat, ook 
~I omdat door te groote detailleering del' behandeling men ZOll 
kunnen komen tot vertroebeling van de hoofdzaken. 
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(Tha.mrin. ) 
Het spijt mij daarom, dat ik niet kan ingaan op het betoog 

vall verschillende geachte medeleden, zooals bv. de heer 
Verboom, die,. hoewel waardeering uitende voor de strekking 
mijner rede van gisteren, nochtans op enkele puntcn aanmer
kingen heeft gemaakt. Ik zal dus verwaarloozen die onderwer
pen van debat, welke tot geen conclusies kunnen leiden, wijl 
daarbii meening tegenover meening staat, zonder uitzicht, dat 
de geachte Rcgeeringsgemachtigde en ik tot elkaar zouden kun
nen komen. Achtereenvolgens zal ik de volgende hoofd
momenten van het debat aanroeren: 
1. de wijze van behandeling van deze ontwerp-ordonnanties 

ell andere dergelijke ordonnanties in den Volksraad ; 
2. dc practische toepassing van licentieering en de voor

naamste gevolgen daarvan; 
3. de onoverzichtelijkheid van de Iicenticerings- en con tin gen

teeringsmaatregelen ; 
4. de afbreuk aan de medezeggenschap van den Volksraad door 

de gevolgde Iicentieerings- en contingenteeringswetgeving 
en 

5. als sJot een korte slotbeschouwing. 
Ik kom thans tot het eerste punt, dc wijze van behandeling 

van deze ontwerpordonnanties en andere dergeJtjke ordonnan
ties in den Volksraad. 

Dit is niet de eerste maal, dat de Regeering op het aller
laatste nippertje komt met ontwerpen inzake contingenteering 
cu liccnticering. Het is blijkbaar een toeval, dat juist bij de 
ot\twet\)c,\"\. bc.t're:î.-fc.nde lic.entiecl'ing en contingenteering de 
Re.geerlllg steeds komt een paar dagen vóór de termijn van 
behandeling verstrijkt. Eigenlijk is ditmaal de termijn in ver
ge~king met dien van vorige contingenteeringsontwerpen nog 
vrij behoorlijk geweest, waar wij zes dagoll tijd hehhrll grhc!,"n 
om ons in het onderwerp in te werken, terwijl bij vori "c gele
genheden dc termijn niet langer den slechts twee of dri; dagen 
was. 

Telkenmale zijn, zoowel in den Volksraad als in dit college, 
bezwaren aangevoerd tegen deze wijze van behandeling, zoosls 
bv. bij de textiel-, de cement, de ongebleekte-katoenen-goede
l'en-contingenteeringen enz. Telkens krijgen wij een belofte 
.van b~tel'seha"? van den geachten Regeeringsgemaehtigde en 
ook dltmaal IS zulk een plech tige belofte a.fgelegd, maar 
telkens zien wij weer, hetzij door omstarrdigheden, hetzÛ door 
ander~ oorzaken, dat hetzelfde enveL zich voordoet, waardoor 
men zlelt zou gaan afvragen, voor hoe I",ng de belofte van 
beterschap van den Regeeringsgemachtigde ditmaal geldt. 

Ter verklaring heeft de Re.geeringsgemachtigde medege
deeld, dat zijn departement overkropt is met werk. Dat wil 
ik gaarne aannemen j ik ben trouwens een van de weinigen 
geweest, die openJtjk hulde heeft gebracht aan het harde 
werken op het departement van dezen directeur_ Maar dit 
mag toch geen vrerontsohuldiging zijn. 

(De heer H ·a r t, Directeur van Economiach& Zaken : Het 
was niet bedoeld als een verontsclmldiging.) 

Als het geen verontschnldiging was, waarom heeft de 
l~egeeringsgema.chtigde dan niteengezet, waarom de ontwerp
ordonnanties zoo laat zijn ingediend I 

(De heer Har t, Directeur van Economische Zaken: Het 
was een verklaring.) 

Maar dan toch een verklaring bedoeld als verontschnldiging. 
Een ander motief voor de late indiening was, rlat tot het 

laatste lnoment zou moeten worden gewacht met het verza~ 
JlH'lel1 yan cijfermnterjaal. Ik vraag mij af: Maar waarvoor 
{Ian toch I De ontwerp-ordonnantie brengt ons geenerlei 
c~ifermatel'iaa L cn voor ZOQver er wel cijfers zijn verstrekt, 
zijn deze niet actueel, daar zij alleen loop en tot October jJ. 
Mct het overleggIOn van cijfers is de Regeeringsgemachtigde 
n{)oit royaal geweest. Bij een vorige ontwerp-ordonnantie van 
dezen aard - die betreffende de ongebleekte katoenen stof
fen - kreeg de Volksraad de cijfers 66k eerst na den eersten 
' termijn, dus staande de vergadering. Ook thans weer. Wat 
hebben wij daaraan 1 Ik kan gedurende de 12 uren, die ver-

loopen zijn sedert de vergadering van gisteren, de cijfers 
niet verifieeren of toetsen nan andere cijfers, omdat ane 
gouvernementsbureaux, ook het statistisch kantoor, gesloten 
zijn, zoodat aan een verzoek om inlichtingen toch geen 
gevolg zou kunnen worden gegeven. Het moet regel worden, 
dat de Volksraad behoorJtjk wordt ingelicht aan de hand 
van cijfermateriaal en niet met omhaal van woorden. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Mijn
heer de Voorzitter! Ik moet toch bezwaar maken tegen 
deze laatste uitdrukking.) 

De Voorzitter : De beer Thamrin zal bedoelen: niet met 
woorden alleen. 

De heer Tha.mrin: Het is geenszins mijn bedoeling ha
teJtjk te zijn, Mijnheer de Voorzitter. 

Stellingen, geponcerd met woorden alleen, hcbben meestal 
het onaangename gevolg, dat men zijn kracht zoekt in orato
rische handigheden; ik wil cijfermateriaal hebben, waardoor 
ik overtuigd kan worden van een juislcn gang van zaken. 
Het is dan ook minder juist als de Regeeringsgemachtigde de 
verzuchting slaakt, dat ik maar zoo weinig vertrouwen wil 
stellen in het beleid der Regeering ten aanzien van de ge
voerde economische politiek. Ik zal dit punt thans niet ver
der uitspinnen en nalaten, te wijzen op de vele daden, die 
mUns inziens zouden kunnen wijze1l op het niet aanvoelen 
van de bevolkingsbclangen d091" dezen Regeeringsgemaeh
tigde. 

Mijnheer de Voorzitter! Wanneer mijn medewerking wordt 
gevraagd voor een zakelijk en Regeeringsmaatregel, is er geen 
plaata voor een beroep op vertrouwen. Het gaat hier om 
zakelijke dingen en ik wensch zakelijk ingclicht te worden met 
cijfermateriaal en niet met verzekeringen of beweringen, hoe 
nadrukkelijk ook geuit. Dat mijn verzoek niet omedclijk 
is, getuigt de bijval van den heer De Hoog en de mededeeling 
van den Regeeringsgemachtigde zelf op pag. 22 van het 
Stenografisch Verslag (roneo) : 

"Ik geloof, dat het ook voor de Regeering nuttig kan 
zijn, eens ecn stelselmatig overzicht te hebben van het
geen is gebeurd, van de prijsvorming, de prijsbewaking, 
de landen van herkomst der goederen di" vervallen zijn 
en dergelijke dingen meer'·'. 

Maar waarom is eerst nu een overzicht toegezegd, terwijl 
het toch zoo van belang is, dat overzicht te geven VÓÓr de 
behandeling van Iicentieeringsmaatregelen 1 Het gevolg is, dat 
wij thans deze ontwerp-ordonnanties moeten behandelen zon
der eenig inzicht in den feitelijken gang van zaken. Wij discus
sieeren en oordeeIen er over, terwijl de feiten en cijfe1's ons 
ontbreken. Dit is tcch geen goede gang van zaken ! Intusschcn 
werkt de ordonnantie weer verder, nu niet voor tien maanden, 
maar permanent, omdat de,*" ontwerp-ordonnantic geen crisis
licentie- of invoerordonnantie is en derhalve niol gebondcn 
is aan een tijdlimiet_ 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: De 
andere ordonnanties zijn dat ook nict.) 

Inderdaad, maar een contingenteeringsordonnantie, zooals 
vervat in Ond. 83, heeft het voordeel, dat de Regeering na 
tien maanden er automatisch mee moet terugkomen bij den 
Volksraad om den maatregel aan het oordeel vall dit college 
te onderwerpen, terwijl bij' deze ordonnantie geen sprake is 
van een herbebandeling van de materie. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Bij 
de andere ook niet!) 

Dat moge zoo zijn, maal' maatregelen, die het gevolg zijT} 
van deze ordonnanties, hebben een beperktcn tijdsduur van 
tien maanden. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, hiermede voldoende 
aangetoond te hebben - trouwens, de Regecl'ingsgemach
tigde heeft zelf toegegeven, dat hij liierin en défaut is 
geweest en dat het daarom geen nut heeft, daarover uit 
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(Thamrin. ) 
te weiden -, dat de tot nu toe gevolgde wijze van behan
deling in den Volksraad niet de juiste methode is geweest. 
Ik geloof ook, hierover kort te kunnen zijn, gezien de instem
ming van vele leden met mijn betoog in dezen termijn dien
aangaande. 

Ik kom thans tot het tweede punt: de practische toepassing 
van de licenticering en dc voornaamste gevolgen daarvan. 
Ik zou eerst de begrippen "contingenteering" en "licentiee
ring" willen bepalen. Volgens den geachten Regeerings
gemachtigde beteekent contingentee~ing beperking va~ den 
invocr zoowel ten behoeve van de mheemsche mdustfle als 
ten behoeve van den export naar het buitenland. 

De Rcgecringsgeml'1chtigde zei in zijn rede van ,gisteren 
ten aanzien van de licentieering: 

Daartegenover staat de licentieering, die niets van 
dit' alles omvat, maar eenvoudig beoogt, zooals in de 
Memorie van Toelichting staat, een beter inzicht in dc 
zaken tc krij gen, het bestaandc import- en distributie 
apparnat te bcschc11nen, en verder te zorgen, uuL de 
import in ,gercgcldc bancn blijft, die de Regeering . bij 
het nemen van de verschillende maatregelen kan overZIen . 
Hct gevolg is een groot onderscheid in de werking van 
contingenteering en licentieering". 

lIfijnhecr de Voorzitter! IJaten wij nu eens verder nagaan 
of deze omschrijvingen van den geachten Regeermgsgemach
tigde, behalve taalkundig, ook reëel juist zijn. Volgens nen 
Rcgceringsgemachtigde zou licentieering dus. ten eerste geen 
verband houden met de in te voeren beperkmgen op de hoe
veelheden en ten twecde geen invlocd hebben op den prijs. Maar 
boe is de practischc toepassing van de licentieeringsmaatrc(!'c· 
kn' 11en 'begint - dit staat in art. 2, lid 2 van de ordo~nan
tie Ond. 82 - met een fixum vast te stellcn van de 1 n te 
voeren hoeveelheden. Hoc deze hoeveelheden vastgesteld 
worden is aan elke controle onttrokken, want het wordt vast
r;esteld bÜ Re,geeringsvcrordening. Theoretisch behoe~t deze 
manipulatie nog geen vermindering van de hoeveelheId met 
zich te brengen, maar men realiseere eens de factor,en welke 
hij een dergclijk fixum van invloed zijn. VoornameIDjk speelt 
llierbij het land van herkomst een grootc rol. Is het bewuste 
goed afkomstig van een land waarvan men concessies verwacht, 
dan li gt het voor de hand dat men begint deze hoeveelheden te 
knijpcn. Men krijgt dus een beperking van de hoeveelheid. 
Nu kan men aanvullend fixeeren met hoeveelheden uit andere 
landen die, hoewel duurder in prijs, toch de gewenschte hoe
veelheden kunnen .aD\1lllen. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Deze 
kwestie van de landen van herkomst komt hierbij heelemaal 
niet aan de orde). 

Dat is het juist, in deze ordonnantie ontbreekt elke aan
wijzing in die richting. Ik heb het echter over de practische 
toepassing der licentieering. Den importeur wordt mede
gedeeld dat hij hetzelfde kwantum goederen kan krijgen?at 
hij gewoon is in te voeren met eventueel een accres crbJJ In 

verband met de stijgende behoefte. 
Stel dat de importeur gewoon is 100 eenheden in te voeren, 

dan kan hij lIetzelfde aantal krijgen mits hij slechts 60 een
heden betrekt uit het land waaruit hij gewoon is te impor. 
teeren en 40 eenheden bijv. nit Nederland. 

(De heer H a I' t, directenr van Economische Zaken: 
Daarvan is hier geen sprake j het is een licenti"eering.) 

Maar aan een licentieering zijn dergelijke voorwaarden 
verbonden. Nogmaals, ik heb het nu over de practische uit
voering der liccntieeringsmaatregelen. Iedere importeur zal 
kuunen aantoonen, dat aan licentieering voorwaarden worden 
gesteld op het stuk van import uit bepaalne landen. 
Nu hun gt het maar van de kracht van het publiek af, in 
hoeverre <leze goederen verbruikt kunnen worden. Wat doet. 
nu de importe\ll" Hij begint met de zestig eenheden te bestel
len uit het gewone land van herkomst en deze hoeveelheden 
verkoopt hij. 10 el' dan nog vraag, dan gaat hij pas over tot 

bestelling bijv. uit Nederland van de 40 eenheden, omdat hij 
geen extra risico 's wil loope" in verband met de duurdere 
markt van deze laatste eenheden. 

Blijkt er nu na de zestig ingevoerde hoeveelheden bij hem 
geen verdere vraag te bestaan nnar het artikel, dan laat hij 
de bestelliug van de 40 eenheden na en aldus komt de licen. 
tieering practisch tot beperking, vermindering of wel con
tingenteering. 

(De heer H a I' t, Regeeringsgemaehtigde voor Economische 
Zaken: Het is natnurlijk allemaal onjuist, want wij hebben 
geen landen-contingentecring.) . 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft herhaaldelijk 
geïnterrumpeerd, dat er geen sprake is van landen contin
genteering en theoretisch is deze licentieering dan ook geen 
contingenteering en zon zij dus geen verband honden met 
beperking van den invoer tot bepaalde hoeveelheden, maar 
practisch wordt elke licentieering verbonden aan den invoer 
van bepaalde goederen. De Regeeringsgemachtigde heeft 
theoretisch gelijk, als hij zegt, dat licentieering geen ver
mindering van de hoeveelheden tengevolge behoeft t.e heb· 
ben, maar als hij het geheele verloop van de licentieéring 
erbij verteld heeft, leidt licentieering de facto tot con tin gen
teering. 

Ook de bewering van dcn Regeeringsgemachtigde, dat 
licentieering niet tot prijsverhooging leidt, is naar mijn mee· 
ning onjuist. Ik heb hier cen geheele berekeuing te mijner 
beschikking, maal' uit de door mij gegeven uiteenzetting 
zal nu wel duidelijk zijn, dat, waar licentieering in vele 
gevnllen gepaard gant aan of op den voet gevolgd 
wordt noor contingentecring, dit in de praktijk prijsver
hooging t engevolge heeft. Aldus leidt de practische toe
passing van licenticering tot contingentcering en prijsver
hooging en het is niet jnist het tegendeel te betoogen. 

Nog minder juist is het aan de Volksraadleden bewijzen te 
vragen van prijsverhoogingen, waar het feitenmateriaal ons 
onthouden wordt, teneinde hierop een oordcel te kunnen ba· 
seeren. Dit feitenmateriaal berust op het dcpartement, dat 
inzage krijgt van de oorspronkelijke factuur en dc daarop 
vallende kosten uit verschillende landen VDU lIel'komst. Het 
vragen van feitenmateriaal aan de Volksl'aadleden is de be
wijslast omkeeren, daar de Regeering weet, dat de Volksraad 
niet over gcgevens beschikt. 

Wij hebben als noot voor de Handelingen een lijst gekregen 
van groothandelsprijzen over bepaalde tijdvakken op de basis 
van de invoerlicentieering 1935, over welke lijst de heer Ratu 
Langie het rceds heeft gehad. Ik ben het met hem eens, dat 
deze lijst ons heel wt}uug t;CgL. In de eerste plaats mis ik hierin 
een · opgave van prijzen in de verschillende landen van her
komst, voorts ecn vergelijkende opgave van hetgeen deze een
heden van goedel'en kosten in de diverse lauden, waaruit wij 
gewoonlijk die goederen betrekken. Voorts mis ik een opgave 
van de redenen van prijsverlaging of -verhooging van de ver
schillende goederen. Ik zou willen vragen, waardoo.r zijn deze 
veroorzaakt j Door verlaging der prijzen in de landen van 
herkomst en zoo ja, is de prijsdaling hier te lande evenredig 
geweest aan de prijsschommelingen j Is de prijsschommeling 
cen gevolg ,geweest van manipulaties, of L'en uitvloeisel van 
monetaire maatregelen, het inzakken van wisselkoersen of der
gelijke! Aan een dergelijken staat, waarop eenvoudig de prijs
opgaven vermeld zijn voor een bepaald tijdvak, zonder dat ons 
een inzicht wordt gegeven in het verloop der prijzen in de 
oorspronkeliike landen, heeft men betrekkelijk weinig. Men kan 
alleen constateeren, dat de goederenprijzen op eeu bepaald 
niveau zijn blijven staan, terwijl wellicht in de landen van 
hcrkomst wel verlagingen tot hoogc percentages hebben plaats 
1chad. 

Ik kom thans aan het dcrde punt van behandeling, n.l. de 
onoverzichtelijkheid yan de licentieerings- en contingentee~ 
ringsmaatregelen. 
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(Thamrin.) 
Door het werken met algemeene machtigingen en delega

ties der regeeringsverordeningen aan den directeur van Eco
nomische Zaken, krijgt de Volkst-aad geen ·behoorlijk inzicht 
in de liceutieerings- eu coutingeutecriugsmaterie. Vau tijd 
tot tijd, bij eeu gelegeuheid als deze, outdekt men dan, hoe 
en in welke mate .gebrnik is gemaakt van de algemeene 
machtiging. Mijn groote bezwaar is het ontbreken van 
alle richtlijnen in deze ordonnantie en ook het ontbreken 
van elk controlemiddel, hoe en in welke mate billijk en 
rechtvaardig wordt gehandeld. Vroeger las men nog wel in 
de regeeringsverordening, aan welke voorwaarden' een im
porteur moet voldoen om in aanmerking te komen voor li
centies, b.v. een aansluiting ·bij tien handelsvereenigingen, 
hetgeen cr natumlijk op neerkomt, dat slechts enkele inapor
teurs in aanmerking komen voor het verkrijgen van licenties. 
Sedert daaromtrent critiek werd uitgebracht in dezen Raad, 
zijn ook dergelijke eischen aan de publieke controle ont
trokken en verdwenen uit de regeeringsverordening. De 
eischen worden gedelegeerd aau den directeur van Econo
mische Zaken en welke criteria deze stelt, behalve de basis
jaren 1929-1933, weet niemand. Misschien hij zeiÎ ook niet 
meer zoo goed, want die eischen zijn uagal variabel. 

Ik wensch met een dergelijke werkwijze geen genoegen te 
nemen. De publieke zaak moot publiek behandeld en geeoutro
leerd worden. Geen geheimzinnigheden en geen ondcrhandsche 
cischcu, wa.ardoor willekeur niet uitgesloten is. De Volksraad 
cn niet de directeur vau Economischc Zaken moet die alge
meene eischen vaststellen, waardoor bereikt wordt, da.t aan 
het publiek belang die aandacht wordt geschonken, welke het 
verdient. 

(De heer Har t, directeur van Ecouanllsche Zaken: Wat 
U daar stelt, is uiet mogelijk.) 

Het is wel mogelijk. Het is voor de formuleering van de 
eischen, die men in de praktijk stelt, noodig. Omdat cr geen 
bepaald geformuleerde eisehen worden gesteld, weet men in 
de praktijk niet, waaraan meu zich te houden heeft, waar 
men hier slechts te m.ken heeft met het inzicht - eu mis
schien het wisselend inzicht - van deu directeur van Econo
mische Zaken. 

Ik k{)m thans aan het punt in mijn rede in eersten termijn, 
behelzende dat de gevalgde licentieerings- eu contingeutee
ringswetgeving afbreuk doet aau de medezeggenschap van 
den Valksraad. De geachte Regeeringsgemachtigde is erover 
verwonderd, dat ik de licentieerings- en contingenteerings
wetgeving eerst thans buitenwettelijk beschouw. Er zijn 
immers volgens hem reeds ettelijke ordonnanties op dezelfde 
wijze als deze behandeld. Deze verwondering is teu onrechte, 
want ook bij vorige gelegenheden protesteerde ik reeds tegen 
het werkeu met algemeene machtigingsverorderringen als de 
onderhavige en met delegaties per regecringsverordening aan 
den directeur van Eeanomische Zaken, dus op dezelfde wijze 
als thans geschiedt. Ik koesterde nog de hoop, dat de 
Regeering van inzicht zou veranderen, maar het blijkt van 
niet en vandaar de motie, die door deu Voorzitter van dit 
College thans nog niet ter behandeling is gesteld. Niettemin 
zou ik even willen iugaan ap het commentaar van den ge
achten Regeeringsgemachtigde, als zou de gevolgde wetge
ving ten aanzien van licentieering en contingenteering for~ 
meel en materieel juist zijn. 

Waarom, Mijnheer de Voorzitter, beschouw ik de gevolgde 
wetgeving als buitenwettelijk' Zaonls gezegd, artikel 82 van 
de Indische Staatsregeling bepaalt, dat de Volksraad mede 
moet goedkeuren aUe aangelcgenheden, rakende de inwendige 
belangen van Nederlandseh-Indië. Wil IUcn nu beweren, dat 
de Volksrnad mede regelt en goedkemt de verschillende 
licentieerings- en contingenteeringsl'cgelingen, waarvan hij 
niets) maar dan ook njets afweet, die of per regeeringsver
ardening, Of per decreet vau den directeur van Economische 
Zaken in het leveu zijn gerocpen. Wat blijft er van de 
medezeg,genschap van den Volksraad over, als de V{)lksraad 

niet eens de materie kent, die hij heeft mede te regelen T 
Alles betreffende licentieering of cautingenteering wordt ge
regeld of per regeeringsvero.rdeniug, Of door den directeur 
van Eeouomische Zaken. Hoe kau men dan sprekeu van een 
mederegelen en in overeenstemming met den Volksraad rege
len, wanneer de Volksraad nog niet eens bekend is met de 
concrete feiten van de materie. 

Teneinde een gemakkelijke vergelijking te hebben, w:il ik 
het volgende voorbeeld aanhalen. De Volksraad heeft slechts 
twee bevoegdheden, n.l.: a. het mede vaststellen van de ·be
graoting en, b. het mede goedkenren van de ordonnanties. 

Wat zou de Volksraad ervan zeggen, wanneer de Regeering 
morgen komt met eeu crisisbegrootingsordonnantie, waarbij 
het vaststellen vau de versehillende begrootiugsbedragen en 
de aanwending van die gelden wordt ~rdelegeerd aan de 
Regeering pcr regeeringsverordening en voor de rcst aan den 
directeur van Financiën' Ten aanzien van de licentieering 
en contingenteering wordt in feite hetzeiÎde gedaan. Bij een 
alge_.ene ordonnantie wordt deu Volksraad de bevoegdheid 
outnomen tot vaststelling van per ordounantie te regelen 
materies, die tot de inwendige aangelegenheden van Neder
landsch-Iudië moeten wordeu gerekend en die dus tot de 
bevoegdheid van den Volksraad behooren. Waarom is h.ier 
wel een al!jr.meene machtig.ing mogelijk en niet ten aanzien 
van de begrooting, zoowel voor een of meel' departementen" 
Wanneer dat naar aualogie van deze ordonnantie mogelijk is, 
wel dan bereiken wij in dezeu bezninigingstijd al vast e,en 
vermindering van arbeid en elke bezuiuiging op arbeid is 
toe te juichen. :Misschien is te averwegen om bij delegatie 
een dergelijke bevoegdheid over te -drage;n aan den directeur 
van }1-'inanciën, waardoor men misschien in een halvcn 
zittingsdag de geheele begrooting van Nederlaudseh-Indië zou 
kuunen vaststellen. 

Evenmin als er bij de lagere au tonome gebiedcn dclegaties 
van bevoegdheden door den raad mogelijk zijn op het dage
lijksch bestuur, evenmin behoort van den Volksraad aan de 
Regeering overdraagbaar te ziju de regeling van materies, die 
bij ordonnantie moet geschieden. 

Ik kom thans zoo langzllllIlerhand aan mijn slotbescholl\vin
gen. Do geachte Regeeringsgemachtigde heeft mij verweten, 
dat ik een bitteren toou heb aangeslagen, terwijl de heer Ver
boom zooeven zeide, dat ik schampere opmerkingen heb 
gemaakt aan het adres der Regeering. 

Ik ,vil niet antkenuen, dat ik verschillende scherpe kwali
ficaties heb gebruikt, maar als ik mijn rede van gisteren nog 
eens nalees, vraag ik mij toeh af: hoe k",n het anders, als 
men dagelijks ziet, dat zeiÎs iu de directe nabijheid van 
Batavia er honderden gezinnen zijn, die niet meer dan een
maal per dag knunen eteu en men ziet, dat dc voorgestelde 
en andere regeeringsmaatregelen verhooging del' prijzen ten 
gev{)lge hebben. Men wordt dau bitter en eischt een andere 
oplassillg. Verklaringen van leedwezeu van de Regeering 
helpen niet, men moet daden tooneu en d",adwerkelijk optre
den, zich aanpassend aan den economischen toestand del" 
bevolking en niet iu avereehtsche richting werken. 

Nog een korte opmerkiug over het betoog van de hceren 
Van Helsdingen en Verboom, als zou dit debat ontijdig zijn. 

Bij de iudiening van deze ontwerp-ordonnantics kl'ijgt de 
Volksraad voo1." het eerst inzicht, hoe eigenlijk gebruik is 
gemaakt van de bevoegdheden, die aan de Regeering ten aan
zien van de licentieering van verschillende aangelegenheden 
zijn gegeven. Ik geloof, dat geen enkel lid zich bij Ilet geven 
van de algemeene machtiging zich cr rckenschap van heeft 
kunnen gevon, in welke mate gebruik zou kunnon worden ge
maakt van de algemeene maehtiging ten aanzien der 
licentieeringen. 

Eerst thans, nu bij het verzook der Regeering tot vaststel
ling van deze ordonnanties een lijst wordt overgelegd van 
de verschillende soorten vau artikelen, waarop lieentieering 
is taegepast, heeft meu kunnen ontdekken, .dat op ruime wijze 



10ï 

8ste YBIWADERING - WOENSDAG 20 NOVEMBER 1935, 

lnvoerlicentieeringsordonnalltic 1935 (Ond . 82) en \ Vijziging cl'isis-invocl'ol'donnantie 1933 (Oud. Sa ) . 

(De Hoog,) 
van de bevoegdheid tot Jicentieering is gebruik gemaakt en 
mijns inziens niet altijd ten rechte, 

(De heel' H a l' t, directeur van Economische Zak\m: Die 
licentieerin gcn komen thans tel' bekrachtiging in deu Volks
raad, ) 

Het gaat erom, dat de Regecl'ing, v66r tot licentieering 
VRn verschillende goederen werd overgegaan, het voorne
men daartoe had moeten bek)md stellen en den Volksraad 
had moeten vragen, boevCl' deze Raad mede gaat met de 
voorgestelde Iicentieering van verschill ende artikelen, Wat 
kan de Volks raad nu anders dO,en dan de voorgestelde 
ordonnanties goed of afkeuren' Ons wordt geen enkel cijfer 
of richtlijn verstrekt, waardoor wij een beter inzicht in de 
zaak kunnen krijgen; er wordt met korte argumentaties 
en stellingen gewerkt etl juist bij deze gelegenheid, nu weder 
een ontwerp-ordonnantie wordt ingediend, houdende in feite 
een algemeene machtiging aan den directeur van Economi
sche Zaken en de Regeering tot verdere uitvoering van de 
lic,cntieer ingsmaatregelen, is het de tijd om debatten eu 
beschouwingcn te houden over zoo wel de principes als de 
uitvocl'l ng van verschillende licenti eeringsmaatregelen. 

Ik kom naar aanleiding van dit betoog tot de conclusie, 
dat het volkornen onjuist is te spreken van een ontijdig 
dchat bij de behandeling van deze licentieeringsordollnant ies, 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Mijn geacht 
nlcllcl id , dl' helT Van U elsclin gen, heeft ;t,ooevcn betoo.gd , ,dat 
ik éigcnlij k heb gesproken, omdat ik mij uit mijn tent heb 
laten lokkcn dool' mijn geacht medelid, den heer Thamrin, 
Dit is tot op "ekere, maal' niet zeer groote, hoogte juist, 
Ik zal mij echter niet uit mijn tent latcn lokk,en door den 
heel' Van llelsdingen, want dau zou het debat zeker veel 
langer duren, 

De geachte Regeeringsgemachtigde zeide gisteren, dat hij 
den brief "an de Afdeeling ~Iakassa J' vau het 1. E. V, nog 
niet heeft ontvangen, maar dat hij reeds wist, waarover het 
ging, speciaal ovel' de prijsopclrijving. 

De brief is indcrdaad Cl' j'st op 13 Nuvcmber j,l. - dus 
een week geleden - doorgezonclen, het is dus :I.('e1' goed 
mogelijk, dat de geachte H.{'geeringsgclIIHchtigdc hem nog 
ui et onder oogen heeft gehad, 

Ik wil echter het volgende uit den brief aanhalen : 
"Zoo komt ons de prijsverhooging van manufacturen 

niet geheel gemotiveerd voor; hier wordt o.i, de con
tingenteering, waardool" de . cont l'ölc op de hoeveelheid 
ingevoerde manufacturen in handen van een bepaald 
aantal importeurs is, gebruikt, om aan de hand van 
de tel' plaatse aanwezige voorraden en op g l'ond van 
de licenties te verwachten invocren de prijzen vust te 
stellen, i.c , te vel'hoogen". 

Maar nu de volgende zinsnede: 
"Dit verschijnsel deed zich echter met betrekking t ot 

manufacturen reeds maanden tevoren voor. Volgens de 
Chineesche langanans bestaat hiel' tel' plaatse zelfs een 
soort belll's, waarop de minimuITIvcrkoopsprijzcn dOOl' de 
importenrs woeden vast.gesteld VOOl' een bepaa1den tijd", 

Ik wilde dit toch cven onder de aandacht van den geachten 
RcgccringsgcUlAchtigde bren gen ; misschien is het niet juist 
of wat overdreven, maal' in ieder geval vind ik het toch be
lall gr.ijk ge noeg om dit thans te zijner kennis te brengen en 
daal'om sloot ik mij gistercn ook bij interruptie aan bij den 
heel' Roep, 

Ik kom thans tot mijn eigenlijk betoog in tweeden termijn 
en het eerste punt dat ik gisteren besprak, betrof de o\'er
haaste beha ndeling dezer ontwerpen. De Regeeringsgemach
ti gde heelt gezegd, dat hij inderdaad erkende dat deze wij~e 
van behand eli ng niet de juiste was en aan dit bezwaar in den 
vervolge zou trachten tegemoet te komen. Daal'mede is voor 
Qns de zaak uit. 

Hande lingen. Zittingsjaar 1935- 1936. 

(Voorzitter, Directeur van Econonllsche Zaken,) 
Het t~veede puut betreft een veel belllngl'liker kwestie, de 

toezegglllg nl. van den geachten Regeeriugsgemaehtigde om 
een overzicht te geven van den invloed der contingenteerings
maatregelen op den economischen toestand van hoofdzakel\ik 
de inheemsche bevolking, Het zal een zeer belan grijk rap
port ziin wat we straks zullen krijgen en het schijnt me toe, 
dat wij dan ook aan de hand daarvau zullen kunnen komen 
tot zeel' belangrijke, wellicht zelfs prineipieele, debatten 
over de uitwerking van deze en voortaan nog te nemen maat· 
regelen op dit t errein, H et zou zelfs heelemaal niet onmoge
lijk 'zlin, dat aau de hand van de besprekingen over dat rap
port dan de Regeering terugkomt op verschillende maatre
gelen, of dat de Volksraad het initiatief neemt tot wijziging 
van reeds va,~tgestclde contingenteerings· cn andere maat
regelen, 

Het laatste punt dat ik wil behnndelen bet reft mijn Vl'Rag 
van gisteren hoe het stond met het percentage goederen dat 
moot worden aangevoerd met schepen varende onder Neder
landsche vlag, Tot mijn groot genoegen heb ik geh oord, dat 
tot nog toe ni et is behoeven te worden ' ingeg,'epen, doch dat 
de Regeering paraat staat om dit, waa,' nooclig, te doen, Ik 
zou het ten zeerste op prijs stellen wanneer de Regeerings
gcmachtigde alsnog toezegde, dat hij ons onmiddellijk na toe
pa ssing van dezen maatregel in kennis zal stellen van wat er 
gebelll'd is, opdat wij over een zaak van zoo groot politiek 
belang ons oordeel zullen kunnen vestigen en dat eventueel 
kunnen uitspreken, 

Misschien Iij-kt het wat vreemd dat ik met een voo rstel tot 
r,'i tie.k achtcraf kom doch ik kan mij ,'oo"stell en, dat el' ge
vallen kunnen zijn waarin de H.cg-eel'in g- onmiddellijk moet 
ing' l.' \ipen en juist d,nal'om heb ik hiel'over mijn ideëen ont· 
wild\C ld, omdat. ik vind, dat d" I~egecr i ll~ ('ril hehool"Ukc 
kans moet wOlxlen ,gelaten om in te g'l'ij-pen en zoo mogelijk 
ook ,'ep,'essief op te treden, 

De Voorzitter : De behandeling in tweeden termiju van de 
"u de van het college is hiermede teneinde, Wenscht de 
Regee,'ingsgemachti gde een schorsing del' vergadering tot 
vool'bereiding van z\jn antwoord' 

De heer Hart, diJ'ecteUL' van ]~conomischc Zaken: Zeer 
gaarne, Mijnhee,' de Voorzitter, 

De Voorzitter : Dan zal thans worden gepauzeerd gedu
rende den tijd, dien de Regeeringsgemachtigde denkt naodig 
te hebben, 

De ve,'gadering wordt te 10,39 nul' v,m, geschorst en te 
11.48 UUI' v.m, hervat. 

Dl' Voorzitter: I k dee l cic ,'c,'gadering mcde, dat de 
doOi' den heer Thauuin c.s. ingedi ende motie, waarvan de re· 
dactie thans anders luidt dan d ie ,-an de doo" hem aange
kondig·de motie) of in den loop "/.l il dezen ochtend of anders 
lllOl',gen aan de 1ed en zal worden rondgedeeld, en in een van 
de volgende ve l'gade t'in gen in beha.ndelin g- zal worden ge· 
nomen. 

H et woord is thans aan don Regeeringsgcmachtigde voor 
het Regeeringsa ntwoord in tweeden te-rmijn. 

De heer Hart, D irecteur va n Economische Zaken : 
Mijnheer de Voo rzitter ! Ik za l in tweeden termijn aanstonds 
tot de bea.ntwoording del' verschillende sprekers overgaan en 
niet zooals in eersten termijn nog een algemeen gedeelte laten 
voorafgaan, Dat is nu ook niet meer noodig. 

Ik kom in de eerste plaats aan het geachte lid, den heCll' 
Weyer , Ook hiel' kan ik mij nu wel tot een aantal coucrete 
punten bepalen en behoef ik niet meel' een algemeene geda.ch· 
ten wisseling over den vrijhandel te entameeren. 
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(De heer W e y e r: Op dat punt waren wij hei trouwens 

eens.) 
Inderdaad, maar ik zal er straks bij de beantwoording van 

een der andere sprekers nog op terug moeten komeu. 
(De heel' Th a m l' in: Die herhaalde overeenstemming 

is toch wel wat be .. ngstigend.) 
Ik geloof uiet, dat het beangstigend behoeft te zij n. 
In de eerste plaats dan de kwesti e van de noodzaak van 

licentieering bij de voorbereiding van contingenteering. 
Juist ten aanzien van verschillende soorten manufacturen 
is dat proces in de praktijk bepaald noodzakelijk gebleken. 
Het geachte lid acht dit niet noodig en meent, dat men zich 
de gegevens op een andere wijze kan veJ'Schaffen. Een 
contingenteeringsordonnantie voor bepaalde soorten manufac
turen komt binnen eenige maanden in den Volksraad, en 
die contingenteering is voorbereid juist dool' een lieentieering, 
waardoor wij een inzicht hebben verkregen in de verhou
dingen, zooals de verdeeling van de importenrs over de 
verschillende plaatsen in Indië, enz. Wij zouden die plaatse
lijk gedifferentieerde contingentecring nict hebben kunnen 
vool.'b et'~idcn als Cl' geen licentieering was voorafgegaan . 

Het bleek daarbij zelfs dat de insiders, de importeurs zelf, 
over de situatie der goederen geen voldoende inzicht hadden; 
dit aan het adres van het geachte lid, den heer Weyer. 

Omzettin g van een licentieerin g in een contingenteering, 
waaronder ik ook begrijp de vaststelling del' landen van 
herkomst, geschiedt alleen door een nieuwe Regeeringsver
ordening en formeele intrekking van de licentieering, succes
sievelijk gel'olgd dool' hernieuwde voorlegging aan den 
Volksraad. Zooals ik ook reeds den heer Soeroso heb mede
gedeeld gebeurt dit zeer bepaald niet door het stellen van 
voorwaarden. Ik geloof dat de geachte leden hiermede te
vreden kunnen zijn. El' is hierbij ook geen sprake van een 
vèr .gaa nd streven naar perfectionisme. I-Iet is VQOl' de prijs
bewaking volstrekt noodzakelijk, daal' wij steeds betel' ge'in
formeerd zijn over de verschillende elementen van prijsvor
ming hiel' te lande en daartoe is het lloodig, dat wij zoo diep 
mogelijk op de zaken ingaan. De licentieering is daartoe een 
cssentieel middel. 

Het betoog van het geachte lid over de beteekenis van 
<len export is door de Regeering met groote belangstelling 
en instemming aangehoord. De sommatie van enkele leden 
aan den heer Weyer, die ook aan de Regeering is gedaan, 
n.l. met cijfers aan te toonen, dat contingenteeringen en 
licentieeringen voordeelen voor den export hebben gehad 
is ni et redelijk, omdat het volstrekt, maur dan ook volstrekt, 
onmogelijk is met cijfers aan te toon en, wat el' met onzen 
export zou Zijl) gebeurd, indien wij onzen import op zijn 
beloop zouden hebben gelaten. Het eeni ge wat hierover kan 
\vordcn gezegd, is dat de Regeering de overtuigende zelter
l,eid heeft, dat de export zeel' zou zijn geschaad indien we 
den import hadden laten .gaan zooals hij een jaar of twee 
geleden dreigde te zullen verloopen. De R.egeel'ing con
tin gcnteert heusch niet omdat Zij het zulk een aan
gena am gezelschapsspel vindt. Zij heeft meermalen er
kend dat aan de contingenteel'lngen bezwaren kleven, b.v. 
QP h~t stuk van de prijsverhooging, en het is toch wel duide
lijk, dat de Regeering er niet op uit is, de moeilijkhed~n 
voor Land en volk nog grooter te maken dan ze thans m 
f'conomisch opzicht reeds zijn. 

Ik kom thans tot den heel' Soangkoepon. Dat de Volksraad 
niet buiten werking is gesteld heb ik reeds betoogd en ik zal 
dit stl'aks nogmaals doen bij de beantwoording van den heer 
Thamrin. 

De heer Soangkoepon heeft beloofd , aan te toonen, dat de 
belangen van de bevolking door de licentieering ernstig zouden 
zijn benadeeld en juist op het nwment in zijn rede, dat mijn 
aandacht op de hoogste spanning was gebracht om nu 
eindelijk eens te vernemen, waarin de,ze nadeelen z\ln gelegen, 
was het betoog van het geachte lid opeens uit. 

(De heer Soa n g koe pon: Ik heb wel degelijk de prijs
verhoogingen aangevoerd; U heeft niet goed gehoord. Oost is 
Oost en West is West en zij verstaan elkaar nooit! ) 

In ieder geval is het mij als Westerling werkelijk te weinig 
concreet geweest, Mijnheel' de Voorzitter. 

Het is juist, dat de licentiekosten - daarin heeft de heer 
Soangkoepon gelijk - drnkken op de goedel·en. Die licentie
kosten zijn 1/2%' Als we nu eens een larnpeglas nemen, dat 
1% cent kost, dan stel ik het geachte lid toch de vraag of die 
1/75 cent, waarvan dau de druk op de bevolking komt te 
rnsten, een zaak is, waarover in bet College van Gedelegeerden 
nu uitvoerig moet worden gediscussieerd. 

Het monopoliekarakter, dat de Regeering door de licen
tieering in den import zon hebben gebracht, is volkomen 
afwezig. Ik behoef er slechts op te wijzen, (Jat el' 2000 gere
gistreerde bedrijven zijn, over geheel Indië verdeeld, met bij
kantoren en filialen, waalXloor lI et toch wcrkelijk uitgesloten 
kan worden geacht dat hiel' sprake is van een monopolie
positie. 

De heer De Hoog wees op een geval van samenwerking 
van importeurs of langganans te Makassar. Ik mag hem 
hier al dadelijk antwoorden, ten eerste, dat deze zaak )'eeds 
de aandacht van de Regeering heeft en verder, dat een 
dergelijk opzetje ook zonder licentieering of contingentee
ring kan plaatsvinden, voo l'al in een kleinere stad. Het hoofd 
van het Kantoor VOOI' den Handel heeft hierover eenige 
weken geleden persoonlijk reeds te Makassar eenige bespre
kingen gevoerd en ik mag er wel aan toevoegen, dat, indien 
inderdaad blijkt dat misbruik van de situatie plaats heeft, 
juist de lieentieering de Regeering het middel aan de hand 
doet om een dergelijk misbrnik volkomen te elimineeren. 
Zonder licentieering juist ware een ingr\jpen van de Regee
ring uitermate moeilijk te construeeren. Thans kan Zij het 
euvel bestrijden dool' intrekking of niet-vernieuwing van de 
licenties. NaaI' ik meen kunnen de geachte leden wat dit 
betreft dus tevreden zijn. 

Op de rede van den heel' Van Helsdingen behoef ik thans 
niet verder in te gaan omdat tussehen hem en de Regeering 
geen punten van verschil bestaau. 

Den heer Kan en verschillende andere leden, in het bijzon<ler 
den heel' Ratu Langie, zon ik willen antwoorden, dat het 
stellig niet is uitgesloten, dat de prijsdaling van eenige goe
deren zich zou hebben voortgezet indien zij niet gelicentieerd 
Ivaren geweest. Men bedenke echter wOl, dat er zonder de 
licentieering GrTIstige en omvangrijke décOllfitures in den il11-
porthandel, en zeel' zeker in de afgeloopeu jaren, zouden hebben 
plaats gehad. Mij is door vele importeurs, zoowel Elll'o
peesche als Chineesche, medegedeeld,dat (Je impo)·teul's
licentieering jnist op het goede oogenblik is gekomen, om 
hun bestaan verder mogelijk te maken, om van de invasie van 
het vreemde element, waarover hier begrijpelijkerw(jzc mallt' 
\veinig is gesproken, maar niet te spreken. De heer KUil vragc 
maar eens aan een aantal Chineeschc importeul's, hoc zij ove!' 
d-aze invasie denken en hoc het met hun zaken begon te gaan, 
voordat de Regeering met de liccntieering ingreep. nu 7.(1 1 
dan vernem en, dat heel wat importeurs, niet a lleen EUl'opec
scbe, maar misschien op de eerste plaats de Chineesche tus
schenhandel, dool' de invasie volkomen (Jreigden ten gronde 
te gaan. Aan die invnsie is dool' de licenticrring volkomen een 
rem aangelegd. 
_ (De heer K a u: Dat heb ik ook toegejuicht ). 

Nu het geval van de Bombayers. Ook het departement 
waren van de zijdc van de Bombayers klachten ter oore 
gekomen. De betreffende Bombayers wisten zeel' goed, welk 
risico zij liepen. Zij hebben juist op de berichten omtrent 
komende licentieering ver boven normale quantiteiten besteld. 
Om toch aan hun belangen tegemoet te komen is door het 
departement in overleg met de overige importeurs een regeling 
getroffen, waardoor zij de bestelde goederen tegen redelijke 
marge konden overdoen aan handelaren, die wel over de 
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(Dir. van Economische Zaken.) 
noodige licenties beschikten. Het departement heeft dus juist 
bemiddeling verleend om te voorkomen, dat de heeren door 
dcn een of ander zonden worden afgeslacht. Toen zij daarna 
klaagden, dat zij de bestelde goederen niet of tegen onredelijk 
hoog'cn prij s konden ,koopen, is op initiatief vanwege het 
departement een vergadering met hen belegd. Het depar
tement heeft hun verzoeht de klachten geconcretiseerd in een 
bespreking met vertegenwoordigers van de andere importeurs
groepen naar voren te brengen. Zij hebben dit eerst wel 
toegezegd, maar bleken daartoe later niet bereid. Het verzoek 
van het departement om dan de klachten geval voor geval 
schriftelijk voor te brengen heeft evenmin tot resultaat geleid ; 
een toezcgg,ing werd wel gedaan, maar de klachten werden 
nimmer ontvangen. Al dit laatste - en daarom gaat het 
bij de behandeling in den Volksraad - vertelt men den heer 
Kan en anderen Volksraadsleden natuurlijk niet, als men zich 
bij hen beklaagt. Men volstaat met te zeggen, dat men met' 
goederen is blijven zitten, maar wat gedaan is om de menschen 
te helpen, vertelt mcn er niet bij, omdat het voor de klagers 
niet altijd even prettig is. 

(De heer Kan: Zij zijn bij mij geweest, v66rdat dit alles 
gedaan was.) 

Toen is deze gang van zaken gevolgd en dan ziet de heer 
Kan welken zin het soms heeft, wanneer men probeert men
sellOn te helpen. 

Wat de fietsen betreft kan ik verklaren, dat in gevallen, 
a ls door den heer Kan -bedoeld, door het departcment juist 
zooveel mogelijl;;: regulariseerend wordt opgetreden en in 
zeer gL'oote mate extra-licenties zijn verleend. Inderdaad 
zit een aantal rijwielhandelaren met onderdeelen, die zij 
niet kunnen verkoopen en waarvan de anderen te weini g 
h ebben . Het eerste is een gevolg van eIken normalen llandel 
en wat het tweede betreft, zijn el' vrij ,"eel extra-licenties 
gegeven. 

Ik kom thans aan den heer Soeroso. Het geachte lid 
vraagt, wat het moederland heeft gedaan tegenover de con
tingcntccl'ingen ten behoeve van het moederland. Mijnheel' 
(\(' Voorzitter, contin gcntecl'iugcn zijn niet aan de orde en 
de Regecring vindt geen aanl eidin g hi erop thans in te gaan, 
doch VCl''''ijst o.m. naar haal' uitvoefige uiteenzetting in d it 
College op 29 December 1934 en daarna nog zoowel bij de 
schriftelijke als bij de mondelinge behandeling van de hoofd
begrootin g 1936. 

(De heer S 0 e ros 0: Zegt U maar kort of Nederland wat 
gedaan heeft of niet.) 

JH. 
(De hee r Soeroso: Wat dan 'l) 
Mijnh cer de VoorzitteL"! De heer Soel·oso verzocht, het 

maar kort te zeggen; dat deed ik. De heer Soel'Oso kan dat 
aH es gemakkelijk nasll,"n . 

Xogmaa ls Iw·haal ik, dat de licentieering den invoer niet 
beperkt; blijkt de behoefte grooter te zijn dan verwacht werd, 
dan worden extra-invoeren toegelaten . Ik kan alleen volstaan 
met dit te verklaren, maal' verklaringen achtte men niet vol
docnde: de heer Thamrin wilcIc cijfers hebben en ook dat is 
geschied. 

H et geachte lid , de heel' SOO1'080, heeft erop gewezen, dat 
clool' deze licenticering misschien de pr\jzen wel op bepaalde 
hoogte zijn gehouden, cl.och dat misschien een verdere daling 
dna.·reloor is voorkomen. iIk kan hieromtrent wel een enkel 
cijfer ove ,·leggen ; ik heb voor het verzamelen van cijfers 
niet zooveel tijd gehad. Ik heb even laten uagaan, hoeveel 
het indexcij fer van alle importgoederen - daar zij n dus ook 
t81100:'.0 ni et geco ntingenteerde en niet gcli cciltieerde goede~ 
rell tusschcn - n8 de licenti ee ring is gedaald en heb t en dC'ze 
vernomen, dat het inde.xciifer is gezakt van 74 to t 72. Wan
neer men daarbij nagaat, dat ook goederCll , die gelicentiecl'd 
z\in , pl'\isdnlingen van oenige procenten opleveren, kan men 
hiermede bewezen achten, dat de invloed van de licentieering 

zelfs op eon daling van de prijzen zeker niet van eenige be
teekenis is gewcest. 

Tenslotte kan ik aan den heer Soeroso mededeelen, dat het 
departement van ·E conom ische Zaken niet naaI" Holland gaat, 
doch hier zal blij ven om naar zijn beste vcrmogen de belan gen 
van de geheele Indische samenl eving te behartigen. 

Ik kom thans aan het betoog van het geacht e lid, den heer 
Ratu Langie. Dit geachte lid heb ik eigenlijk al op een 
hoofdpunt beantwoord , n.1. omtrent de kwestie, of nu die 
Iicentieering niet de daling van de prij zen heeft t egengehou
den. Ik kan al de andere gegevens, die hij gevraagd heeft 
op het oo genblik niet overleggen, doch het eene gegeven, 
dat ik op het oogenblik wel heb knnnen ver schaffen, is miins 
in ziens sprekend genoeg. Ik wil 11Ct geachte lid t el' gerust
stelling - en dat is ook ter geruststelling van den heer Roep 
- nog even mededeelen, dat wanneer de Regeering het in
ternationale vrije ruilverkeer als een zeer gewenscbt ideaal 
tegemoet ziet, dit in bet geheel niet wil zeggen, dat de Re
geering daardoor in de toekomst wars zal zijn van een ingrij
pen in het eeonomische en social e levcn. Die zaken staan 
geheel los van elkaar en hebben ni ets met elkaar te maken. 
Ook de Regeering heeft uit de afgeloopen erisisja.ren leering 
in dit opzicht opgedaan. 

(De heer Ro e p: Tk heb niets gezegd .) 
De heer Roep heeft in eersten termiîn hieromtrent iets gezegd 

en daarom betrek ik hem thans ook bii een kwestie, die hem 
zeer ter harte gaat, in mijn betoog., Hii zal daartegen wel geen 
bezwaar hebben. 

Mijnheer de Voorzitter! Den heer Ratn Langie heb ik dus, 
wat de cijfers betreft, -beantwoord. Hii heeft geze.gd, dat die 
djfers voor hem weinig waarde hebben. 

(De heer R at u L a n g i e: Dat heb ik nict gezegd.) 
Ik moet er eehter op wijzen, dat het de Volksraad is geweest, 

die juist om cijfers heeft gevraagd, doch in tweede instantie 
zegt: Die cijfers toonen wel aan wat de Regeering wenscht, 
maar daarom hebben wij er niets aan. Dat maakt de zaak niet 
gemakkeliiker. Men had blijkbaar gaarne van de Regeering 
ciifers gezien, die het omgekeerde aantoonden en zulke cijfers 
heeft de Regeering niet. 

(De heer Van Hel sdi n ge n : Dat zou inderdaad meer 
in de lijn van die leden hebben gelegen .) 

Mijnheer de Voorzitter! Het geachte lid, de heel' Vcrboorn, 
heeft gewezen op een punt in de rede van den heer Thamrin, 
waarop ik heb verzuimd in te gaan en ik geloof, dat dit buiten
gewoon goed van den heer Ver boom is geweest . De heer 
Thnmrin is n .1. begonnen hier te verklaren, dat hii wel wat 
kon zeggen over al deze kwesties, maar het zou toch geen 
gel\o"or vinden, noch bij den Volksraad noch bij de Regeering. 
Ik moet dus bepaald bezwaar maken tegen zijn bewering, dat 
zijn redevoeringen bij de Regeering eigenlijk onvoldoende aan
dacht hebben. 

De heer Verboom heeft nog gewezen op het feit, dat 
Bombayers hun zaken gaan sluiten. Misschien vind t dM zijn 
oorsprong in de liquidati e-uitverkoopen, die deze groep nijvercn 
reeds sedert jaren vóór de COlltin gentcerin gcn plegen aan te 
kondigen. Het doet mij wel eens denken aa n het verhaaltj e 
van den jongen, di e telkens ri ep : "De wolf! De wolf! J J tot 
het roofdier inderda.ad verscheell, maar ni emand aan het 
liulpgesehrei van den jongen aandacht wljdde. :M8or, 
badinage à part, het verhaal dat een aantal Bombay-winkels 
op het oogenblik zouden slniten, is ook eOIl sprookje. Er 
zullen wel Bombay-zaken zijn verdwenen, maa r icderecn, die 
in buurten als Pasar Baroe rondkijkt, ziet ze in even g l'oote 
geta.le als tevorcn en even lustig liquidat ic-uitvel'koopcil 
houdenJ zonder dat die zaken tenslotte liquidccl'en. Ik moot 
er ook op wijzen dat de Bombayers in het geheel ni et zOQzem' 
dool' de eontin genteeringsmaatrcgelcn zi.jn gescJlaad. Zij waren 
in oorsprong importeurs van zeer enkele goede l'en , doch hebben 
zichJ evenals met zoovele andere kooplieden het geval 1S g"C-
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weest, een tijdje geworpen op den vCl'dercn import, maal' 
hebben, totdat zij de financieele stroppen hadden, niet gehecl 
overzien, wat aan een dergelijk ,bedrijf vastzit; daardoor 
hebben ?.ij dus in verschillende gevallen schade geleden . Doch 
dat is in het geheel niet ellli gevolg van het baseeren del' 
eontingenteering op een bepaalde serie jaren. 

Een belangrijke zaak is in dit verband de kwestie van de 
groote hotels, waarop het geaehte lid heeft gewezen, 

Reeds in het begin van de importeurslieenti.eering heeft 
het Departement van verschillende bedrijven, die niet . als 
importenrs fungeeren in deze samenleving, de vraag gekre
gen: moeten wij nu als de importeurslicentieering wordt 
doorgevoerd, ook overschakelen op den normalen importeur, 
moeten wij nu plotseling van den import gaan betrekken, wat 
wij vroeger zelf importeerden' 

Onmiddellijk hooft het departement toen als richtlij n ge 
trokken, dat zij, die ku.nnen aantoonoo., da.t zij niet importeur 
zijnde, niettemin voor hun eigen bedrijf geregeld goederen 
plachten in te voeren, dit ook kuunen blijven doen en dus 
niet behoeven te vervallen in hoogere prijzen ten gevolge van 
het inschakelen van een tussehellpersoon. Ik heb de kwestie 
niet volledig kunnen nagaan, maar het is mij bekend, dat een 
aantal kleinere en grootere hotels licenties hebben gekregen 
juist voor den invoer van aardewerk. Wanneer het in een 
bepaald geval niet is gebenrd, is dit misschien gebeurd uil 
onbekendheid met de bepalingen, maar hct betrokken hotel 
kan zicn. dan a\'"nog in vel'binding stellen met het crisis 
in voerbureau, 

De kwestie van den door den heer Verboom genoemden 
ÎDlporteur heb ik inden korten, mij ter beschikking staanden 
tijd niet kunnen nagaan, maar ik adviseer den heer Verboom 
om den betrokkene en eventneele andere gevallen in de aller
eerste plaa11s te verwijzen naar het Departement, omdat hel 
dan niet noodig is dergelijke aangelegenheden in deze zaal 
te oo.llreken, 

Natuurlijk gebeuren er ongewenschte dingen, maar die 
kunnen in zeer veel gevallen op bevredigende wijze worden 
opgelost, 

Tenslotte dank ik den heer Verboom voor zijn uitiug vau 
vertrouwen in de politiek der Regeering, 

Ik kom thans tot het geachte lid, den heer Thamrin. Het 
geachte lid is teruggekomen op de kwestie van de late 
indiening. 

Na hetgeen hierover reeds gesproken is, geloof ik niet, 
dat ik er verder op behoef ill te gaan, Ik geloof niet, dat 
de heer Thamrin verwacht, dat ik zal herhalen, wat ik 
hierover in eersten termijn heb gezegd. 

Ik wil wel iets zeggen over het cijfermateriaal, dat niet 
altijd dadelijk wordt overgelegd, Dit komt gedeeltelijk daar
door, dat de Regeering niet altijd weet welk cijfermateriaal 
de Volksraad in een bepaald geval wenscht te ontvangen. 
Ook in dat opzicht ben ik het geheel eens met den heer 
Verboom, dat de schriftelijke behandeling daarvoor uiter
mate geschikt is, omdat de Regeering dan weet, welke 
nadere gegevens worden verwacht, die dan reeds bij de 
Memorie vaR Antwoord in het bezit van de leden kunnen 
zijn. 

Er wordt de Regeering nu wcl verweten , dat Zij geen 
cijfers overlegt, maar 'bij alle 'Ordonnanties en maat
regelen, waaraan een schriftelijke behandeling is voorafge
gaan, is in de meeste gevallen in belangl'ijke mate cijfer
materiaal verstrekt. Ik denk bij v. aan de hoofdbegrooting, 
Als de heer Thamriu dat eens nagaat, zal hii zien, dat toen 
zeer veel cijfermateriaal is verstrekt. 

(De heer Th a Ol l' i u: ~Iaar de Regeering heeft zelf om
schreven, welk cijfermateriaal hij de bestudeering van de 
licentieering 'Van nut kan zijn.) 

Ik wil er dan ook aan toevoegen, dat de Regeering Îll de 
toekomst met het verzoek van den Volksraad zooveel moge
lijk rekening zal houden en zal trachten reeds bij de 

Memorie van Toelichting zooveel mogelijk cijfermateriaal 
over te leggen, dat oriënteerend kan werken. Ik vrees 
echter, dat men dan toch - zooals bijv, ook hedenmorgen is 
geschied - niet tevreden zal zijn en zal zeggen: dit zijn nu 
juist de cijfers, die wij niet wilden zien. 

Ik kan er ook nog aan toevoegen, dat vele gegevens te 
vinden zijn in de publicaties van het Centraal Kantoor voor 
de Statistiek, maar ik kan mij voorstellen, dat men, ter 
vergemakkelijking van het werk van den Volksraad er prijs 
op stelt, dat ook vau de zijde der Regeeriug gegevens worden 
verstrekt. 

Nu kom ik aan de kem van het betoog van den heer 
Thamrin. Het spijt mij, dat de heer Thamriu zoo positief is 
geweest, dat ik een oogenblik ben gaan wankelen, of hij niet 
gelijk had, Ik heb hem twee keer geïnterrumpeerd en de 
derde keer bijna, Ik heb echter nadere informaties inge
wonnen en toen is mij gebleken, dat de heer Thamrin het 
toch aan het verkeerde eind heeft. Het is onjuist, dat bij 
het verleen en van licenties voorwaarden worden gesteld ten 
aanzien van het land van herkomst der goederen, daardoor 
vervalt de tendenz van importbescherming van een bep~ald 
land en prijsopdrijving der lieentieering. 

Er is slechts één geval, waarvoor ik een nitzondering moet 
maken, Soms bereikt het Departemcnt hel verzoek, 0111 be
paalde goederen uit een bepaald land te mogen importeeren 
bijv. uit China en soms ook uit enkele andere landen. Men 
vraagt dan een extra-licentie om het handelsverkeer met 
een bepaald land, bij v, China te stimuleereu. Wordt zulk een 
extra-licentie verleend, dan wordt daaraan inderdaad de 
voorwaarde verbonden, dat de goederen ook inderdaad ui t 
China of het andere bepaalde land moeten kOlllen , da t za l 
men ook redelijk moeten uoemen, Volledigheidshalve voeg 
ik dit Ran mijn vorige mededeeling toe. 

Het if{ dus niet juist. dRt de liccntiee ring een pl'UsopdrU~ 
venden invloed heeft. 

(De heer Th a m l' in: Maar bij de cOlltingenteerin~n is 
el' in de ordonnantie ook geen sprake van, dat een bepaald 
land van herkomst wordt geëischt en daarbij geschiedt het 
in de practijk toch,) 

Bij de contingenteering - daarover heb ik h('l nieL t!'C
had - zijn in verschillende gevall en, dat heb ik lIooit ont
kend, daarover is in den Volksraad \'('l'Sellillende malen ge
sproken, bepalingen gemaakt ten aanzien "all het IRnd .~'an 
herkomst. Dat is .de kern van de heele zaak, waarover WIJ al 
eenige keeren hebben gesp,'oken, 

De heel' Thamrin heeft verder nog geklaagd over de 011-

overzichtel\jkbeid van deze maatregelen, speei:1:1l van dc 
delegatie, de machtiging aan den directeur van economische 
zaken en het gevolg daarvan, liJ. dat er geen behoorlijk in
zicht bij den Volksraad zou zijn. Het eerste onderschrijft 
de Regeering volkomen, er is bij deze zaken een vergaande 
machtiging aan de Regcering en van de Regeering is er weer 
een vrij vergaande machtiging aan het hoofd van het depal'
tement van Economisch Za,ken, doch ik m()et vct'khll'(,Il , dat 
het volstrekt onmogelijk zou zijn deze maatt'egclcl1 uit te 
voeren als dat niet het geval ~ou zijn, Hoe vreemd bet ook 
klinkt, ik herhaal wat ik vroeger al eens heb gczegd ten 
aauzien van een analoog geval: de grootste vrijheid van han
delen, ik zou haast zeggen de grootste mogelijkheid van 
arbitrair ingrijpen waarborgt de grçotste billijkheid. 

Wij leven op het oogenblik in een situatie, dat elk geval 
kan worden beoordeeld op eigen mérites, Zouden wij in 
samenwerking met den Volksraad hier richtlijnen willen 
voorstellen, b.v. van de jaren 1929 tot 1933 of een andere 
richtilin, - dit naar aanleiding \-al1 de vraag van den heel' 
Van H elsdingen bij een vorige gelegenheid - dan zouden 
wij absoluut vastloopen en zouden de klachten over de con
tingenteeringen niet in de honderden, doch m de tlCndUl
zenden loopen . Het ziin juist de kleine Chineesche en In
heemsche importeurs, die hebben kunneu profiteeren van het 
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feit, tlat cl' geen vaste l'egels zijn gesteld en dat geen dras
lischû l'ichtlUIlCIl ~ijll Jlccl'gelegd, die moeten wOl'den gevolgd. 

Ook hiel'over - het is helaas niet geschikt voo l' bespl'e
king' in ueze zaal - zou ik voorbeeld na voorbeeld kunnen 
g'f:V.eIl, die door het cl'isis invoerbul'eau nog zouden kunnen 
wOl'deli aallgevu ld met ulldel'c. Het js heelemaal geen 
plu'ase wanneer jJ<. aan die leden, die zich daat' wet'kelijk 
VOOl' intcl'esseel'en, zou vragen : kom eens op dat cl'isisin
vocl'but'eau naar die dingen vragen, dan zal U met feiten 
wOl'den aangetoond hoezeer deze zaken soepel, zoo soepel 
als 11111111' ('enigszins mogelijk is, wOl'den gchalltcc l'd. Alle 
voorgeul'lIchte kwesties, die niet tot oploss ing lnlllllen wOL'den 
gebl'acht, vertoonen meestal wel een reden waal'om dat niet 
kan. 

Voo''ls heeft de hee,' 'rhamrin nog gesproken ovel' de af
breuk aan de medezeggenschap van den Volksl'aad, maal' jk 
~egJ.'ijp dit bezwaar van het geachte lid wel'kel.i.ik niet. De 
cl'isisinvoerordonnantie "egelt de mogelijkheid van het schep
peIl van h~l invoeren van contingenteel'ingell, mam' geeft de 
hevoegdheld daartoe aan de Regeering heelemaal niet defi. 
nitief, :l.ooals bv. in Amedku, waarb:ij de heel' 'l'hamrin giste
t·en uok Htilstond, want bv. ten aanzien van de tarjeven heeft 
men daar eeuvoudig het precedent geschapen die zaak te 
regelen zOll uer eenige mcdezeggcnsel lllp WJJl hl,t VCl"tcgcn
woord igend lichaam. Het is hier jnist de groote restrictie 
dat na tien maanden elke eontingenteering, elke licentieering 

111 er weer zal worden bekeken. Jlfen kan zeggen dat er niet 
voldoende inzicht bestaat, maar dat heb ik z~lf ook niet 
vol~edig, ue materie waarvoor wij zijn gesteld, is zoo uitge
ul"eld, het gaat om zoo veel goederen, dat het wel'kcl~ik on
mogelijk zou zijn VOOL' de leden va.n den Volksruad om die te 
overzien. De heer 'fhamrin kan zelf nagaan, dat in aUe 
andere landen aan het uitvoerend gezag een, ik herhaal het 
nogmaal~~ zeer groote mate van vrijheid wordt gelaten, 
llIlders Z{JU de maatregelen eenvoudig niet te llanteeren en 
hot ve ,·tegenwoordigend lichaam is waarlijk niet in staat om 
lle zaken tot in alle finesses te overzien. 

(De heer Van Hel sdi n g e n: Wat andere verleaen
woordigende lichamen niet kunnen, kan daarom de Volks
raad well) 

Ik zal deze sarcastische opmerking niet tot de mijne maken. 
(De heer Th a m l' in: En toch moeten wij beslissingen 

nemen over eonerete maatregelen!) 
Inderdaad, daarom verklaart de Regeering die dan ook 

zoo veel mogelijk, zooals ook hier vandaag en gisteren weer is 
bewezen. 

(De heer Th a m I' in: Op die manier zouden we wel elk 
artikel kunnen gaan licentieeren.) 

Ook dan zon de Regeering nog geen voldoende inzicht 
hebben om er een uiteenzetting over te leveren. 

'l'huns kOIl1 ik tot de peroratie van den heer 'l'haml'in. Het 
geachte lic! heeft gezegd, dat bet hem bitter werd wanneer 
hij moest zien hoe gezinnen hier in de omgeving va'u Batavia 
zelf in gl'ooten getale maar éénmaal per dag eten, en hij acht 
het onvoldoende als de Regeering daarover baar leedwezen 
hetnigt. De Regeerin g doet wat Zij kan, maar men kan de 
~ I·jsis on ,11 1 ham· ellendige gevolgen, den Igeweldi gen terugloop 
111 waa"de del' exportproducten, de moeilijkheden, die onze 
exportprodueten ondervmden, de monetaire moeilijkheden en 
al het andere, toch werkelijk niet op de rekening van de 
contingenteeringen stellen. Die contillgenteering geeft in 
enkele gevallen ecn zekere schade; dat is nooit dool' de 
Regeet' ing ontkend en men moet die schade op den koop toe 
nemen - de heel' Verboom heeft dit hedenmorgen nog op
gelller·kt - om veel grooter en ernstiger schade te vool'komcu. 

De heer 'rhamrin heeft aan het slot zijner opmerkingen 
g.,..oegd, dat de Volks raad eerst thans inzicht heeft g<lkr<laon 
in hetgeen hij eigenlijk gedaan beeft met bet geven van 1:1 de 
·volInacllt. Ook hierin is de heer Thamrin bepaaldelijk niet 
JUIst. ImmCl's, van elke hcenticel'ing evenals van elke con -

Hllndellngen. Ziltingsjaar 1935- 1936. 

(Soetardjo, Sosrohadikoesoemo.) 
tingenteering wordt, zoodra zij zijn uitgevaardigd, aan den 
Volksraad, mèt toelichting, kennis gegeven. Dat die toelich
ting bij het begin betrekkelijk summier is gegeven, kan men 
del' Regcering niet ellvel dniden. 

(De heer '1.' ham I' in: Die incidenteele mededooLingen 
wa l'en olloverzielltelijk.) 

Zij zijn thans echter ove.rzichtelijk ,golVo l·den. Ik hoop, dat 
ue heer 'I.'hamrin thans cenig,szuns ,met de maatregelen zal 
zijn verzoend, Mijnheer de Voorzitter. 

Ik heb den heel' De Hoog roods beantwoord bij de bean!.· 
woord'ing van don heer Soangkoepoll. Den ,brief van de 
"rdoding Makassal' van zijn Verbond is eveneens reeds be
handeld. Wat de sclwepvaurtbepalingen betreft, wallneer 
die ollverhoopt te eeniger tijd zuLLen moeten worden toegepast, 
z,,1 de Uegeering daarvan ollverwij ld aan den Volksraad 
mededeeling doen. Ik wil dat gaame toezeggen en indien 
moge1ijk zal de ,Regeering in ,een besloten vergadering van 
don Raad tevens medooeeling doen van de motieven. Het 
g<lval heeft zich nog niet voorgedaan, ik ken de eonerete 
omstandigheden Ilog niet, maar in algemeenen zin wil ik be
doelde toezegging thans gaarne doen: 

Mijnheer de Voorzitter I Hiermede heb ik de sprekers in 
tweeden termijn beantwoord. 

JJu Voorzitter: 'l1halls kan Lot stemming WOl"d CllOVCl·,gcgunn. 
Aan de orde is de stemmin.g ovc!" de ontwcl"p-ol'dollnantie 
Und. "2, waarover ik thans de gelegenheid tot slemmoti
veering openstel. 

De hee l' Soetardjo: Mijnlleer de Vool'zitter! Hoezeer de 
hee l" Ratn Jlilllg ie cn ik gaal·IIl' onze stC'm aan de ontwerp
()l'dollJlaut i,,', Und. 82 had den gegevell, k!lllncn w.ij ll et 
helaas niet doen. Evenals mijn fractiegenoot, de heel' 
Gondosoebroto, bij de eerste behandeling van deze aangele
genheid heeft gedaan, moet ook ik thans verklaren, dat wij 
nog niet overtnigd zijn, dat deze licentieeringsordonnantie 
geen nadeelige gevoLgen met zich brengt VOOI' de groote 
massa der consnmenten. Na de indrukwekkende redevoering 
in ee rsten termijn van den I~egeeringsgemaehtigde waren wij 
geneigd onze stem er aan te geven, maar bij nadere bestudee
ring van de materie moeten wij tot de conclusie komen, dat 
w:ij, hoezeer tot onze groote spijt, onze stem aan deze ontwerp
ol'donualltie moeten onthouden. 

De heer Sosrohadikoesoemo: Mijnheer de Voorzitter! Met 
zeer veel belangstelling heb ik de debatten gevolgd. Ik 
begrijp zeer wel, dat de invoering van deze maatregelen zeer 
groote bezwaren met zich brengt, maar aan den anderen 
kant voel ik, dat de Regeering verplicht is deze maatregelen 
te treffen om grootere schade te voorkomen. Op grond daar
van zal ik vóór beide ontwerpen stemmen. 

De ollt\yerp-ordonnantie, Ond. 82, wordt in stemming 
gebracht cu aangenomen met 9 stemmen VOOr en 5 stemmen 
tegen. 

Voor SLmrunen de beCl1ell : 
soemo, Weycl', Kerstens, De 
de Voorzitter. 

Van Hûlsdingen, Sosrohadikoe
Hoog, Kan, VCl'boom, Roep en 

'l'egen stemmcn de hecren: Sonngkof'pon, 1'lmml"in Soeroso 
S I · ' , oetal'( JO en Ratu Langie. 

De ontwerp-ordonnantie Ond. sa zooa ls te vorigen dage bij 
monde van den Hegeerillgsgemachtigde in art. 1 gewijzigd, 
wordt . zonder hoofdel\ike stellnning aangenomell , onder mlJl
teekemng! dat tic hcercn 'rhanuin, Soeroso en Soangkoepon 
geacht Willen worden tegen te hebben gestemd. 

]Je vergadering wordt te 12.20 uur n.m. gesloten. 
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l\Iededeeling van den Voorzitter in verband met het overlijden van de echtgenoote van het lid R. Prawoto. - Ingekomen 
stukken. - Opcenten op de ink oDlStenbelasting 1936 (Ond. 61) . 

9de VERGADERING. 

V e r g a cl er i n g van D i TI S cl a g 26 Nov e Dl b e r 1935. 

(Bijeenroepingsuur : 8.30 voormiddag.) 

Medecleeling van den Voorzitter in verband met het 
ovel"l ijden van de echtgenoote van het lid R. Prawoto. -
Ingekomen stukken. - Opcenten op cle inkomstcnbclasting 
1936 (Ond . 61). - Nadere wijziging subsiclicregelen voor 
particulicre ziekellinrichtillgen (Ond. 7ó). 

Voorzitter : de heer ,Ir. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 14 leden, te weten : 

de heer'en Van Helsdingen, De Hoog, Kan, KCl'stens, Ratu 
Langic, Roep, Sonngkoepon, Soetardjo, Sosl'Ohaclikoesoemo. 
Thamrin, V Cl'bo.om, V{cl'muth en Weyer. 

R rgcc l'in gsgc l11l1ehti gdc: de hecr Theunissen. 

De Voorzitter : Geachte Medeleden! Ik opell deze 
vergadering. 

De Voorzitter: Ik heb de vergadering de droeve me d e
d e e I in g te doen, dat een ige dagen geleden den Volk raad 
de kennisgev ing' heeft bereikt van het overlijden van de eeht
genoote \, , 111 een onzer medeleden, den heer Prawoto. Ik weet, 
dat het met de instemming van U allen is, dat ik dadelijk 
onze hartelijke deelneming aan den heer Prawoto heb betui gd 
met dit zoo smartelijke verlies. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

.4, BC1'icht van verhindering wegens ziekte yan den heel' 
Prawoto, 

\Vorc1tVOOl' kennisgevi ng aan gcnOml\ll, 

B. De volgende R egeeringsbrieven en beschikkingen : 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 15, 

15, 16, 18 en 20 November 1935 No's. 21, 22, 16, 33 en 14 
houdende mededeeling dat zijn vastgesteld : 
a. de ordonnantie houdende herziening van de strafbepalin

gen en ee nige daarmede verband houdende vool'schI"iften 
in de slachtbelastingordonnanties (Ond. 49); 

b. de ordonnantie tot uitkeering van vennootschapsbelasting, 
welke wordt geheven van de winst van gemengde bedrijven, 
waartoe Nederland, Suriname of Curaçao gerechtigd is, 
aan het deelgerechtigde gehiedsdeel (Ond. :>7); 

c. de ordonnantie tot nadere aanvulling van de ordonnantie 
op de personeele belasting (Ond. 27); 

d. de ol'donnantie tot wijziging van de ordonnantie op de 
motorvoertuigenbelasting (Ond. :>6) ; 

e. de ordonnanties onderscheidenlijk tot wijziging van art. 3 
der crisisinvoer-ordonnantie 1933 (Ond. 8 3 ) en tot 
tUdcl\-jke regeling van den invoer van verschi llende 
goederen (Ond. 8 2 ). 

2, Bri ef VllJl den fd. Oouvcrncments Secretaris van 15 
November 1935 No. 2715a/A /B betreffende de in voerveror
dening manufacturen 1935, 

3. Als voren van 17 November 1935 No. 2723b/A/B t er 
aanbieding van een afschrift van het Koninklijk besluit van 
14: dezer houdende een verbod van invoer van goederen uit 
Italië ,in gevolge de sanct iewet 1935. 

4. Als voren van 19 November 1935 No. 2731/B betreffende 
de economische samenwerking tusschen Ncderland en Neder
hmdsch-Indië. 

5. Als voren van 19 November 1935 No. 2ï36,,/AIB 
betreffende maatrcgelen ter uitvoering van de sancticwet 1935. 

Ha.ndellngen. Zittingsjaar ]935-]936. 

(Voorzitter. ) 
6. Als voren van 23 November 1935 No. 2753jA houdende 

mededeeling dat de Gouverneur-Generaal het op prijs zal 
stellen, indien de Volksraad zou kunnen besluiten tot spoedige 
behandeling van de ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging 
van de subsidieregelen voor part.iculiere ziekeninrichtingen 
voor on- en minvermogenden (Ond. 7~ ) . 

7. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 15 Novem
ber 1935 No. 19 tot ontbinding VSJl de Commissie van Voor
bereiding voor de Suikerregelingen 1936. 

8. Als voren van 16 November 1935 No. 12 "houdende 
machtiging, krachtens art. 105 1. S., aan den Directeur van 
Binnenlandseh Bestuur 01Jl te besch i kken over een bedrag 
van ten hoogste f 29000 voor uitgaven wegens deelneming 
in het maatschappelijk kapitaal van de op te richten N. V. 
tot aankoop en exploitatie van particuliere landerijen. 

9. Als voren van 17 November 1935 No. 1 houdende ... an
teekening van het Koninklijk besluit van 14 November 1935 
No. 3 tot verbod van uitvoer van bepaalde transportdieren 
en grondstoffen naar Italië ingevolge de uitvoerverboden
wet 1935. 

10. Als voren van 17 November 1935 No. 2 bepalende, 
dat in het Staatsblad van Nederlandseh-Indië zal worden 
afgekondigd het Koninklijk besluit van 14 Novembel' 1935, 
houdende een verbod van invoer van goederen uit Italië in
gevolge de sanctiewet 1935. 

11. Als voren van 19 November 1935 No. 6 bepalende, 
dat in het Staatsblad van Nederlandsch-Indië zal worden 
afgekondigd het Koninklijk besluit van 14 November 1935 
houdende een verbod vau credieten .an Italië ingevolge de 
.anetiewet 1935. 

De stu kken wOl'den te l' inzage gelegd te l' secl'cuH'ie van 
den Y olksraad. 

C. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Voorloopig overzicht van de landsmiddelen over 1935, 

aangeboden door de Generale Thesaurie. 
2. Beslui ten \'all dell Dil'ccll' \l l' \,(1Il B imwnlandseh Bestuur 

houdende lllachtig>i llg' tot het d Ul 'n \,111 lIirlg,{lyell in ve rband 
met de beyolkingsl'ubbcl'l'cstrict ie, 

3, Besluit van den Directcul' van Ondel'w\is en E ered icnst 
van 15 November 1935 No. 30669/B tot instelling van een 
commissie, welke tot taak zal hebben genoemden directeur van 
advies te dienen omtrent de r eorganisat ie van het onderwijs 
in den kleinhandel aan leerlingen dan wel abituriën1cn van 
Inlandsehe scholen der 2dc klasse en de OI)lciding van leer
Jn-achten teu behoeven van bedoeld handelsonderwijs. 

4. Brief van het Hoofdbestuu\' van de V. A. 1. B. van 
13 November 1915 :'\0. 831fH.R.fl935 ter aanbieding van een 
aantal Q\'el'drukkell \'all het éJl'tilwl " Rl'g'ionall' salarisregeling" 
uit Onze bode. 

5. Brief van de Kon inklijke Krderlall(lsrh-Indisehe Motor 
Club van 14 November 1935 No. 7821/A ter aa nbiedi ng vall 
1 exemplaar van het Statistisch Overzicht betrefîellclc de 
bmveging '>an de motol'verkeel'smidde]f:'ll te land 111 Neder· 
landsrh-Indië gedmende de ee rst e drie kW011a len 1935. 

De stukken worden ter inzage gelegd tel' secretarie van den 
Volksraad . 

De Voorzitter : Zoon Is U bij brief van gisteren is mede
gedeeld, heeft de Regeel'ing verzocht om het eerste onderwcrp, 
dat op de agenda staat, onderwerp No. 59, nog even aan te 
houdcn, zulks met het oog op he{ eerstdaags versch ijnen van 
een tweede nota \'an wijziging. 

• ..\.an de ord e is de ontw er p -o rdonnanti e 
tot het heff en van lands o p ce nten op d e 
..a nslagen in de i nkom stenbe l ast'ing ove r 
het j aar 1935. (Ond. ( 1 ) . 
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Opcenten op de inkomstenbelasting 1936 (Ond. 61). - Nadere wijziging subsidiel'egelen voor particuliere 
ziekeninrichtingen (Ond. 73). 

(Voorzitter, Van HeJsdingen.) 
Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 

zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : Aan de orde is het voorstel 
mijnerzijds tot onmiddellijke behandeling 
'Van de ontwerp-ordonnantie tot nadere 
wijziging van de subsidieregelen voor 
particuliere ziekeninrichtingen voor on
en minvermogenden. (Ond. 73.) 

Omtrent dit onderwerp is onder de ingekomen stukken de 
mededeeling vermeld, dat de Regeering het op prijs zal 
stellen, indien de Volksraad dit onderwerp zoo spoedig 
mogelijk zou willen behandelen. 

Aangezien de termijn van voorbehoud aan den Volksraad 
in pleno morgen zal zijn verloopen en ik de zekerheid heb, 
dat te dien aanzien geen verzoek tot voorbehoud zal worden 
ingediend, komt het mij voor, dat er geen bezwaar bestaat 
om aan het verzoek van de Regeering zelfs in die mate te 
voldoen, dat reeds vandaag de behandeling van dit onderwerp 
plaats vindt. Het is nog tijdig, n.l. dd. 23 November jl., aan 
de leden van het College medegedeeld. Ik geloof derhalve 
niet, dat er van de zijde van de leden bezwaar behoeft te 
worden gezien in de behandeling van het ontwerp in deze 
vergadering. 

Zonder hoofdelijke stemming wordt tot behandeling van 
onderwerp 7fi besloten; hiertoe wordt terstond overgegaan. 

De heet Van HeJsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ten 
aanzien van het voorliggend ontwerp zou ik slechts enkele 
opmerkingen willen maken. 

In de eerste plaats wil ik verklaren, dat ik met zeer veel 
g.enocgen de 'Memorie van Antwoord heb gelezen, vooral ook, 
omdat na de betreffende opmerking in het Gedelegeerdenver
slag d e Regeering volmondig erkent, dat inderdaad deze 
vermindering van subsidie ontegenzegge}ijk aan de particu
Uere organisaties groote moeilijkheden zal opleveren om haar 
arbeid VOOr de bevolking van de streek, waarin zij gevestigd 
zijn - haal' zoo oogenrijken arbeid -, met succes te kunnen 
volbrengen . 

De Regeering erkent, dat iedere subsidievermindering nood
wendig tengevolge zal h~bben een vermindering van bemoeienis 
der desbetreffende ziekenhuizen met de gezondheidszorg en 
geeft nu den raad aan de ziekenhuizen om strengere selectie 
toe te passen bU de opneming van de patienten en ook tot 
ecn snellcl'cn afvoer van genezen of bijna genezen patienten 
O\'C1' te gaan, om daardoor meerdere ruimte in de zieken
huizen V001' het opnemen van nieuwe patienten te verkrijgen. 
Ik meen, dat dit middel dool' de verschillende particuliere 
organisaties reeds voordien werd toegepast, zood at deze raad 
vall de Regeering al heel weinig verbetering in den toestand 
zal kunnen brengen. 

De Regeering verklaart verder, Mijnheer de Voorzitter, dat 
ten deze niet vergeten mag worden, dat de individueele zieken
zorg van de particuliere organisaties toch nooH van primair 
belang km1 zijn en dat van veel grootere beteekenis is de 
preventieve gezondheidszorg, die dan in hoofdzaak Regeerings
zorg is. Ik geloof niet, dat er iemand zal zij n, die zou willen 
ontkCJUlcn, dat de preventieve gazondheidszorg inderdaad van 
o\'cl'wegend belang is, maar voor de str-eek, waarin de betrok
ken particuUere organisatie werkt, moet toch wel degelijk het 
daargelegen ziekenhuis als een za.ak van de eerst-a orde worden 
beschouwd, En daarom is ook het voortbestaan en geregeld 
voortwerken en zoo mogelijk zelfs de uitbouw van dergelijke 
ziekenhuizen noodzakelijk om nog vermeerdering in dezen 
arbeid te brengen eu verdere verzorging er van mogelijk te 
maken. Dat is te meer noodzakelijk, nu de Overheid zelf 
ernaar strceft zich zooveel mogelijk te onttrekken aan alle 

(Van Helsdingen. ) 
individueele ziekenzorg en die over te laten aan het particulier 
initiatief, Wanneer men echter staat voor de k-euze, dat een 
zeker bedrag moet worden bezuinigd en dit Of op den alge
meenen dienst van de preventieve gezondheidszorg zou moeten 
geschieden Of op de individneele gezondheidszorg, dan wil ik 
gaarne de Regeering toegeven, dat men dat bedrag van 
bezuiniging beter kan vinden op laatstgemeld terrein. En 
daarom, wanneer deze keuze er eenmaal is, aanvaard ik ook 
de voorgestelde bezuiniging. Overigens maak ik ook met 
erkentelijkheid gewag van de erkenning van de Regeering, 
dat er bij de besprekingen, die te dezen opzichte zijn 
gevoerd met de particuliere organisaties, over het bedrag zelf 
uiet is gesproken, tenminste de vrijheid om daarop te tnwarren 
niet is opengelaten, doch dit bedrag van bezuiniging eenvoudig 
dool' de Regeering is opgelegd. 

Ik erken daarnaast, dat het een gelukkige omstandigheid 
is, dat bij de onderlinge besprekingen tusschen de vel'tegen
woordigers van de particuliere ziekenzorg en den Dienst der 
Volksgezondheid volledige overeenstemming is bereikt ten 
aanzien van de methoden, waarop het te bezuinigen bedrag 
gevonden moet worden. 

Ik wil hierbij nog uitdrukkelijk de hoop uitsprekeIl, dat 
op dezen dienst geen verdere bezuinigingen gevonden zullen 
behoeven te worden, Ik wil hiel'bij in herin nering bl'cngcll 
de nadrukkelijke uitspraak van Ollze geëerbiedigde Ko,ningin, 
die een zoo gl'Oote belangstelliug in dezen dienst heeft en 
die juist naa r aanleiding van de op dezen dienst reeds toe
gepaste bezuinigingen zich heeft afgevraagd en ook de Re
geering om inlichtingen heeft gevraagd, of verdergaande be
zuinigingen nog langer vel~ntwoord zijn in verband met den 
verslechterden gezondheidstoestand der inheemsehe bevol
king. Ik hoop dan ook, dat men niet verder zal gaan en dat 
men dezen dienst bij vel'dergn8nde bezuinigingen zal "cr
schoonen, 

Ten aanzien van de vergoedingen aan verpleegsters is in 
het Gedelegeerden verslag protest aangeteekend tegen de al 
te simplistische voorstelling, die de Regeering ten deze 
gegeven heeft, alsof deze vevgoeding alleen zou bestaan in 
voeding. 

In het Gedelegeerdenverslag is erop gewezen, dat ook voor 
de kosten, verbonden aan kleeding, bewasschil1g en verlich
ting uit dezen post wordt geput, terwijl ook nog andere 
objecten van financiering worden aangegeven, 

De Regeering is in de Memorie van Antwoord vrij uitvoe
rig op al deze objecten ingegaan en heeft de noodzakelijkheid 
van ieder min of meel' erkend of ontkend. Ik geloof, dat ik 
op deze gedetailleerde bespreking niet verder behoef in te 
'gaan, maar wil toch even naar voren brengen, dat geen der 
bepalingen dezer subsidie-ordonnantie een bepaalde bestem
ming aan de subsidie geeft. Bti de besteding del' subsidie is 
de partieuliere organisatie geheel vrijgelaten. De opzet is 
geweest: dat het geheele particuliere ziekenhuiswezen nit de 
subsidie wordt gefinancierd, terw\jl voor de afzonderlijke 
onderdeelen van dezen zorg geen bijzondere subsid ie wordt 
gegeven; daarom zou afrekening per post dan ook niet op 
haar plaats zijn. 

Tegen de afrekening op zichzelf bestaat niet het minste 
bezwaar, te minder, omdat nooit of te nimmer sprake is 
van brt lUr.kp.n van wins.t dool' (' en z i p,kf'nh lli ~, intpgendrrl, 
de exploitatie moet steeds sluitend worden gemaakt doordat 
vau anderen kant, niet .in Jlet minst uit de kas van de 
zending zelve, de financiën moeten komen om de exploitatie 
slnitend te maken. 

Ik wil in dit vel'band nog even een passage uit het 
Gedelegeerdenverslag COI'J·jgcc l'cn. 

In het Gedelegeel'denvel'slag wordt als een feit vermeld, 
dat elk exploitatieoverschot onmiddellijk pleegt te worden 
omgezet in uitbreiding van het hulpbetoon. Ik meen echter, 
dat dit ni et zoo in de comm issie is gezegd, althans is door mij 
in de commissievergadering de opmerking gemaaJd, dat er 
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Nadere wiïziging subsidieregelen voor particuliere ziekeninricrhtiugen (Ond. 71». 

(Weyer, wnd. hoofd D.V.G.) 
geen sprake van is, dat het eenvoudig een legende is, dat 
,er particuliere ziekenhuizen zijn - althans wat d e zendings
ziekenhuizen betreft - die winst maken en dat, ,bij ald icn 

gesteld dit welhaast ondenkbare geval - winst mocht 
worden gemaakt, een exploitatieoverschot nooit komt ten bate 
van het p ersoneel of wie ook, maar van de bevolking zelf, 
doordat men dan streven zou naar uitbreiding van de zieken
zorg. 

Te.gen de afrekening heb ik overigens geen bezwaar. Wel 
vrees ik, dat d e afrekening het gevaar met zich za l brengen 
van toenemende administratieve bemoeienis van gouverne
mcntswege met het particuliere ziekenhuiswezen; daartegen 
wil ik dan ook een ernstig waarschuwend woord richten, 
()pdat {Ie Regeering bij de afrekening zoo sober mogelijk 
1S in het vragen van all erlei toelichtingen. 

Tenslotte wil ik eindigen met de opmerkin g, die ook in 
het Gedelegeerdenverslag is opgenomen, dat ik met groote 
e rkentelijkheid ervan heb kennisgenomen, dat de genees
middelen \'c l'dcr weer gratis aan de ziekenhuizen zullen 
worden verstrekt. 

Ik meen , dat dit ecn zecr gunstig resultaat is van de 
besprekingen die dool' den D, V. G. en de betrokken vertegen. 
woordigers dcl' pUl,ticuli el'c organisaties zijn gevoerd. 

De heer Weyer : Mijnheer de Voorzitter! Ons geacht 
:mcdelid dc hecr Van Helsdingen heeft de hoop uitgesproken, 
dat met verdel'e bezuiniging op dezen tak van regeerings
bemoeienis niet " crder zal worden gegaan en ik ondersteun 
di e hoop ga arlle, doch zou daaraan nog willen toevoegen, dwt 
ik hoop, indien zou blijkcn, dat enkcle bepaald uuttige in
stellingen -. waarvan de wcnsehelij"'heid van instandhouding 
dool' Regecl'lll g en D. V. G. wordt erkend - niet in st and 
kunnen worden gehouden als gevolg van deze nieuwe sub
sidieregeling, dat de Regeering dan niet zal schromen om 
incidell,teeJ in t e grijpen, eventueel uit andere fondsen buiten 
d e stringente subsidiebepalingen om, teneinde een dergelijk 
.cu vel te voorkomen. 

De heer Theunissen, wd. hoofd van den D. V. G. : MUnheer 
d e Voorzitter ! Na d e woord en van den heer Van H elsdin ge n 
meent de Regeel'ing eigenlijk in haar antwoord vrij kOl,t te 
kunnen zijn, 

Ik zou will en beginnen met cen der laat~1:e punten, door 
h ct geachte hd aangevoerd en ook door den hcer W eyer ge
memoreerd, nl. daal' waal' de hoop werd uit gespl'oken, dat 
geen vel'derc bezuiniging op deze afdeeling van den D . V. G. 
'zou worden toegepast. Men zal begrijpen, dat het natuu.-lijk 
uiterst moeilijk is om in dit opzicht een absolute toezegging 
ie doen, omdat men nooit kan weten hoe 's lands finnnciën 
'Zich zclfs in de naaste toekomst kUllnen ontwikkclell , doch 
wel kan ik zeggen, dat inderdaad de Regeel'in g ct' ook van 
'Ûvertuigd is dat , zooals reeds in de Memorie van Antwoord 
werd medegedeeld, door de hier toegepaste bezuinigjngen 
vele problemen door d e particuliere ziekeninrichtill gen zul1en 
moeten worden opgelost. Ik kan ook verzekeren, dat, wanneer 
in dit opzi cht ni et onafwendbare urgentie zou bestaan, -
waarm ede tenslotte ook de heel' Van Helsdingen accoord zou 
kunn en gaa n - zeker niet de bedoeling voorzit om op dit 
-obj ect nog verdere bezuinigingen t e doen plaatsh ebben. 

(Dc hecr Van H e l sdi n gen: Dank U zeer.) 
Hiermede meen ik tevens antwoord te hebben gegeven op 

llet eerst e gedeelte van de vraag van den heer 'Veyel', die 
verder nog vl'oeg of, wanneer mocht blijken dat in een 
bepaald geval dusdanige moeilijkheden zouden ontstaan dat 
werkelijk van een noodtoestand zou kunnen worden ge
sproken, het dan mogelijk zou zijn om buiten de m in of meer 
straffe bepalingen van het subsidiereglement om, daaraan 

(Wnd. hoofd D.V.G.) 
een tegemoetkoming te verleenen. Ook dat wil ik hierbij 
gaarne toezeggen. 

Het zal altijd zoo gaan, dat men zal moeten rekening 
houden met den algemeen en toestand, doch waar dat moge
lijk is, zal de Regeering niet afwijzend staan tegenover- en 
zeker bereid worden gevonden tot het verleen en van tege
moetkoming. 

Het lijkt mij niet noodzakelijk om uitvoerig in te gaan op 
wat de heer Van Helsdingen verder heeft gezegd. Het doet 
de Regeering buitengewoon veel genoegen van het geachte 
lid te hebben mogen vernemen dat, hoe hoog ook hij de 
individueele ziekenverzorging aanslaat, hij toch op het stand
punt staat dat, indien el' inderdaad moet worden bezuinigd, de 
hygiënische verzorging, - de preventieve gezondheidszorg, -
primair is te achten . Wanneer er geen geld is en er bezuinigd 
moet worden, dan moet noodgedwongen d e individneele 
ziekenverzorging als slachtoffer vallen, daar dit in ieder geval 
minder ernstige gevolgen heeft dan wanneer bepaalde 
objecten van preventicve gezondheidszorg schade zouden 
ondervinden, 

De heer Van Helsdingen heeft verder nog even gesprokeQ 
over de suggestie van de zijde der Regeering, dat mogelijk 
nog wel een en ander zou kunnen worden ondervangen en 
daardoor ook sommige moeilijkheden zouden kunnen worden 
verkleind, indien een strengere selectie werd toegepast bij de 
opname en indien zou worden overwogen of het ontslag uit 
een inrichting niet zou kunnen worden bespoedigd. Het 
geachte lid zeide, dat zulks in de particuliere inrichtingen al 
geschiedt en dat het advies dankbaar zou worden aanvaard, 
ook al was het Ollnoodig. Toch is dit een punt, waarover 
discussie altijd buitengewoon lastig zal zijn. De appreciatio 
vall de indicatie tot opname van patienten in ziekenhuizen 
kan reeds bij verschillende medi ci onderling ve['schillend zijn, 
evengoed als het uitschrijven van de patienten uit de zieken
hUIzen. Volgens de ervaring, die de Regeering zelf in haar 
eigen medische centra, de Gouvernements burgerlijke zieken
inrichtingen heeft opgedaan, js toch wel gebleken, dat men 
met deze contingenteering, wanneer aan dit punt maal' de 
noodige aandacht wordt gewijd, verder kan gaan dan aanvan
kelijk werd gemeend. Ik hcb over deze kwestie met verschil
lende doktoren gesproken en van hen kreeg ik de verzekering, 
dat er op dit punt nog wel iets valt te bereiken en dat het 
wellicht mogelijk zal zijn, dit principe verder door te voeren, 
zonder dat aan de ziekeninrichtingen direct nadeel wordt 
toegebracht. De kwestie is hlerom zoo moeilijk, omdat elke 
doh-ter het weer bij iederen patient opnieuw moet afwegen. H et 
blijft in ieder geval een punt, dat door d e betrokken medici 
nict nadrukkelijk genoeg in beschouwing kan worden genomen. 

De hee l' Van H elsclingen sprak voorts zijn leedwezen uit 
over de ve rplichting tot het overleggen "an de exploitatie
rekeningen en ui t te cla a rbij d e hoop, da t de toenemende be
moeienis va n het Gouvernement met het particuliere zieken
huiswezen geen al te intensieve vormen zal aannemen , wuar
mede de heer Van Helsdingen vel'lnoedelijk zal bedoelen, dat 
niet al te zeel' zal worden vastgehouden aan de op zichzelf 
nu eenmaal noodwendig straffe voorschriften e.d. De H.e
geering kan hem d e vCL'zekering geven, dat de controle .op 
de exploitatierekeningen met cle noodige soepelheid zal plaats 
vinden. 

Mijnhee[' de VOOJ'zitter'! De Regeering beeft hi ermede het
gecn beide sprekers naar vo['cn hebben geb racht, in hoofd
zaak beantwoord. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
mmg aangenomen. 

De vergadering wordt te 9.02 uur v.m. gesloten. 
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Ingekomen stukken, Bekrachtiging leen ingsbesluit gemeenteraad ~fanaclo (Ond. 70) . - \Vijziging rccl),ten
ot·dolllUtntie, Reglement op de Strafvordering, l n.l andsch Reglement en Rechtsreglement Buitengewesten (Ond . 76). 
- Aanstelling van personeel bij den Volksraad op 80% van de bezoldiging (Ond. 77). - Tweede behandeling \\"ijziginO" 

en aanvull ing W etboek van Strafrecht (O nd. 72 ). 

10de VERGADERING. 

V e r g a cl e rin g van Din s cl a g 3 Dcc e mb et' 1935. 

(Bij eenl'oepi ngst11l1' 9.30 voo l' llliddag.) 

Ingekomen stukken. - Bekrachtiging lecningsbesluit 
gemeenteraad Manado (Ond . 70). - Wijziging ,·echten· 
ordonnantie, Reglemellt op de StL'afvol'dering, Inlulldsch 
Reglement en Rechtsreglement Buitengewesten (Ond. 7(. ) . 
- Aanstelling van personeel bij den Volksraad op 80% van 
de bezoldiging (Ond. 77). - Tweede behandeling wijziging 
en aanvulling W etboek van Strafrecht (Ond. 72) . 

Voorzitter : de heer mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 15 leden, te weten: 

de heeren Vau Helsdingen, De Hoog, Kan, Kerstens, 
PJ'awotosoemodi logo, Ratu T.Ja ngi e, Roep, Soangkoepon, 
Soctul'Cljo, Sosrohadikocsoemo, rrhamrin, Verboom, ' Vermuth 
en W eyer. 

Regeeringsgemaehtigde: de heer Enthoven. 

De Voorzitter : Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn hl gckomen: 

A. Bericht van het lid R. P. 80eroso, dat hij wegetts 
ziekte verhinderd is, de vel'gadel'ing bij te wonen. 

Wordt voor kennisgeving aangenomen. 

B. De volgende Regeeringsbric\'en en -beschikkin gen: 
1. Brief van den Jstcn Gouvernem~nts secretaris van 3 

December] 935, no. 2812, houdende mededeeliug betreffende 
verhooging van het basisquotum voo I" Nederlandseh-Indië 
met betrekking tot de rubben·estrietie voor 1936 en volgende 
jaren. 

Dit stuk zal worden vermen igvuldi gd en roudgedeeld. 

2. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal vau 26 
November 1935 No. 8 ter aanbied ing van een ontwerp-ordon
nantie tot nadere wijziging van de Kinauitvoel'-ordonnanti e 
(Ond. 85 ). 

De stukken zijn gedrukt. 

3. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 21 
en 22 November 1935 Nos. 23 en 18 houdende mcdcdeeling 
dat zijn vastgesteld: 
a. de ordonnantie tot wijzi ging van de MijnordOlmantie 1930 

(Ond. (18 ); 
b. de ordonnantie tot wijzigi ng van de ordonnant ie regelen

de de aanwijzing van de Bankatinwinning tot Landsbedrijf 
in den zin der Indische bedrijvenwet (Ond . 71). 

4. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 22 November 
1935 No. 28 houdende wijz iging van het besluit tot vast
stelling van een korting op de loonen van op of na 1 Jurli 
1935 in 's Lands dienst aan te nemen personeel. 

5. Als voren van 22 November 1935 No. 29 houdende 
herbenoem in g van dJ', J, Offl'inga tot hoofd van den dienst 
der Volksgezondheid. 

6. Als voren van 26 November 1935 No. 18 houdende o.a. 
ontslag van Jhr. Mr. 'IV. J. de Jonge en A. Bos als lid van 
de Commissie van Bijstand VOOl' den P. T. T,-dienst, 

Ha.ndelingen. ZitUngsjaar 1935- 1936. 

(Soetardjo.) 
De sub 3 tJm 6 genoemde stukken worden tel' inzage ge

legd ter secretarie van den Volksruad. 

C. ~[cdedceling van dl', J, Offl' in ga vun :30 :\'ovf'mbc l' 
1935, dat hij de leiding van den dienst det· Volksgezondheid 
wederom heeft aanvaard. 

Wordt tet· inzage gelegd ter secretarie van den Volksmad. 

De Voorzitter : Aan de orde is de behandeling 
van: 

1. DeO n t w e r p - 0 r d 0 11 11 a n tic tel' IJ c k l' a c h
t i ging van het beslllH van den Gemeenteraad 
van Man a d 0 van 16 0 e tob e r 1934 No. 153 G. B. 
1.J2/14, zoo als dit we r d ge w ij z i g d b ij r a a d s
bes I ti j[ cnv anI Feb r u a ri e 11 28 A u g u s t 11 s 1935 
Nos. 8 G. B. 1/1/8 en 33 G. B. 1/2/8, voo r zoo ver 
dit st 1" e k t tot h et a a n g a a n va u ecu ge l d
l eening (Ond . 70); 

2. DeO n t w e r p - 0 r don n a n ti e tot wij z i g i u g 
van de R echtenordo nnanti e, h et R eg l eme nt 
o p deS tra f ,. 0 r d e t· i n g, het. I n I a n d s e h 
Reg I e men t cu het Re e hts r eg lcm ent B n i t e 11-

ge w es ten (Oud. 76); 

3. DeO n t w e r p - 0 r don na n tie bet I" e f fen d e 
de aanstelling van personeel bij den Volks
ra" dop 80% van d e b e z 0 I d i g in g, bed 0 e I d 
in Staatsblad 1934 No. 161 (Ond . 77), als ge
wijzigd bij Nota \' an \Vij zigingen (Stuk 6). 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zouder 
beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aaugenomen. 

De Voorzitter : Aan d e orde is de tweede 
behande lin g van d e ontwerp-orelonnant i e 
tot wijziging en aanvu llin g va n bet wetboe k 
van St r af r ee h t (On<1. 72 : Zit t j. 19'3~''3~, 
Onel. 152 ; Zit t j. ] 93+-19:35, Oud. 174.) 

Op d.it onderwerp is hedenmorgen een amendement inge
diend. Ik moge even herinn eren uun de gocdf> traditie in 
ons college, dat een Regeeringsgemaehtigde alleen wordt 
gewaarschuwd, als zich tevoren sprekers hebben aangemeld . 

H et amendement, in gediend door de heOl·en Soetardjo, 
De H oog en Soangkoepon (OncI. 72, st. 6), luidt als volgt: 

"Ondel'geteekenden hebben de eer voor te stell en in 
artikel 5·28 lid (1) sub 3e, voorkomende ondet· , \ van de 
ontwerp-ordonnantie tot wjjziging en aanvulling \,[1I1 het 
Wetboek van Strafrecht (Ond. 72), de woorden "vervat 
in bescheiden" te wijzigen in "ontl eend aan bescheiden ". 

De late indiening van het amendement heeft ten gevolge, 
dat het nog niet kan worden geroneogrllfeerd. Aangezien het 
echter betrekking heeft op een punt, dat bij de sehrifteliike 
voorbereiding de aandacht heeft gehad en do redactiewijzigin g 
\'an -eell\'oudigen aard is, geloof ik wel, dat niettemin tot 
directe behandeling kan worden overgegaan. 

Daartoe wordt besloten. 

De heer Soetardjo: Mijnheer cle Voorzitter! Het spijt 
mij vooJ'af een verontschl\ldigend wPord te moeten uiteH, 
over de late indien ing van het amendement, dat U zoo juist 
hebt voorgelezen . Omstandigheden hebben mij in dit geval 
genoopt dit amendement tot het laatste moment "an te hou
den, doch ik geef U de verzekering. dat voor het vervolg een 
deJ'gpl~ik(' onrcgelmatigheid niet m{'{' I' zal voorkomen. 
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Tweede behandeling wijzi ging en aanvulling Wetboek van Strafrec ht (Ond. 7 2 ) . 

(Soetardjo.) 
Mijnheer de Voorzitter ! Ik moet tot mijn leedwezen con

stateeren, dat de Regeering blijkens de Memorie van Ant
wool'd niet bereid wordt gevonden, gevolg t e geven aan de 
in het gedelegeerdenverslag gegeven suggestie tot nadere 
wijziging der redactie van het nieuwe artikel 528, wodat de 
woorden "vervat in bescheid en", voorkomende in alinea 1, 
sub 3e, gewij zigd worden in "ontleend aan bc;scheiden", Ik 
zie mij dus genoodzaakt een amendement van die strekking 
in te dienen. 

De Hegeering zegt in de Memorie van Antwoord, dat ook 
bij de nieuwe reda ctie van lid (1) sub 3e der uieuwe straf
bepaling bona-fide publicaties niet gestraft kunnen worden . 
Deze opvatting is naar bescheiden meening niet geheel juist. 
Wat toch is het geval! Volgens de redactie van het ontwerp, 
hetgeen ten overvloede in de Memorie van Antwoord is 
betoogd, heeft d e vervolgingsambtenaar enkel te bewijzen, dat 
de beklaagde "den geheimen aard" der gegevens "r edelijker
wij ze t) heeft lnmnen "vermoeden", Niet bewezen behoeft dus 
volgens de :Memol' ie van Antwoord te worden, dat de gegevens 
aan gehclrne bescheiden zijn ontleend, hetgeen volgens de 
Memol'ie van Toeli chting juist de uitdrukkelijke bedoeling der 
strafbepaling moet zijn, en zeer terecht. De Memorie van 
Toelichting zegt immers nadrukkelijk het volgende : 

,.Een bij herhaling voorkomend euvel is evenwel, dat 
een journalist een bericht publiceert; waarin gegevens 
ven verkt zijn, die ontleend zijn aan geheime ambtelijke 
bescheiden. Dit euvel nu beoogde het door den Volksraad 
verworpen punt te bestrijden en d aarom ontleende de 
voorgestelde bepaling juist aan dit punt haar beteekenis." 

En eenige regels verder : 
"Het schijnt niet goed mogelijk op andere wijze de 

openbaarmaking van geheime stukken te best rijden ". 
O"erduidelijk blijkt daaruit, dat doel der strafbepaling is 

de openbaa rmaking van geheime stukken te bestrijden. Ver
der wenseht de wet niet te gaan. Het is mij ns inziens redelijk 
en noodzakelijk, dat de redactie der wetsbcpaling zich hi ernaar 
,·icht. Dit nu is niet het gevaT. De redactie maakt het 
namelijk mogelijk, dat een redacteur, die zijn gegevens niet 
heeft ontleend aan geheime stukken, doch nit andere 'bron 
heeft geput, gestraft wordt, indien slechts aangetoond kan 
worden, dat hij redelijkerwijze kon vermoeden, dat de open
baar gemaakte gegevens van geheimen aard zijn en mits die 
gegevens in geheime stukken vervat zijn, onverschillig of de 
bron, waaruit hij de gegevens heeft geput, met de geheime 
stukken niets van doen heeft. 

Nu is het betrekkelijk gcmakkelijk - di t kan ik als gewezen 
politieambtenaar verzekeren -, van een min of meer ontwik
keld persoon aan te toonen, dat hij redelijkerwij ze heeft kunnen 
yermoeden, dat bepaalde gegevens van geheimen aard zijn, 
zoodat in negen van de tien gevallen de man el' in zalloopen. 

Het is wel duidelijk, dat het voor ambtenaar en particulier 
moeilijk wordt onder vigueur van de voorgestelde strafbepa
ling, althans in de redactie zooals die thans luidt, in dergelijke 
gC\'allen dool' middel van een publicatie voor hun belangen 
op te komen. En dit moet in een geordendc maatschappij 
toch ontegenzeglijk in het belang van de gemeenschap worden 
geacht. 

'Vaar moet het heen, wanneer zelfs dit recht den burger 
wordt ontnomen 1 :Maar het is blijkens de ~{emori e van Toe
li chting gelukkig ook niet de bedoeling del' Regeering. Het 
is - dit zij nogmaals gezegd - de openbaarmaking van ge
heime stukken, die de Regeering wenscht te bestrijden. En 
hierin heeft Zij mij geheel aan haar kant; want ·geen ander 
als juist de Indonesische bestuursambtenaar is vooral in de 
laatste jaren zoozeer slachtoffer van dat euvel geweest. En 
wanneer de Regeering dit kwaad wenscht te bestrijden, zoo 
ben ik de eerste, die zulks zal toejuichèn. Maar verder mag 
Zij ook nict gaan. En met name Iliet, dat aan den burger, 
in gevallen als in de ontwerp-ordonnantie 'bedoeld, namelijk 
wanneer een zaak per geheime officiee1e correspondentie wordt 

(Van Helsdingen, Directeur van Justitie.) 
behandeld, het reeht worrlt ontnomen om met gebruikmaking 
van gegevens, niet aan de desbctreffende geheime beseheiden 
ontleend, in een publicatie voor zijn rechten op te komen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik hoop, dat de geachte Regee
ringsgemachtigde mij na deze korte toelichting heeft begrepen 
en genegen zal zijn, de in het ingediende amendement voor
gestelde redactie-wijziging over te nemen. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter. Slechts 
een korte opmerking. Ik wil toegeven, dat de voorgestelde 
redactie van het amendement overeenkomt mct de Memor ie 
van Toelichting. Doch ik zie daarin een niet ongevaarlijke 
verzwakking van het ontwerp. Voornameltijk wit ik echter 
opkomen tegen de bewerin g van den eersten geachten spreker, 
als zou het heel gemakkelijk zijn te bewijzen, dat het aanne
melijk is, dat de betrokkene den geheimeu aard del' gege,'ens 
redelijkerwijze heeft kUlUlcn verllloeden. Ik ota te dezen op
zichte vierkant tegenover zij n opvatti ng. Ik meen n.l. , dat het 
een van de zwaarste bewijzen is in het strafrecht om zoo aan 
te toonen, dat de r echter het aall\'aardt, dat hiel' het verband 
kan worden gelegd, hetwelk de wet in de ordonnantie heeft 
neergelegd. En waal' het voorliggende voorstel toch op zich
zelf beschouwd' reeds een zeer belangrijke verzwaring is "an 
den bewijslast van den ambtenaar van het Openbaar l\1inisterie. 
zou ik niet gaarne medewerken tot een vel'deJ'e \"crzwakking 
van de strafbepaling. 

De hcer Enthoven, directeur van Justit ie : Mijnheer de 
Voorzitter! De gelukkige omstandigheid, dat het ingediende 
amendement overeenstemt met een denkbeeld, dat vroeger bij 
de behandeling van dit ontwerp al vaker Ilaar "oren is geko
men, maakt het mij mogclijk, dadelij k te antwoorden. Het is 
bij de behandeling in een vOl'ige instantie van het ontwerp 
al voorgesteld, om in plaats van "gegevens, vcrvat in beschei
den " te lezen "gegevens ontleend aan bescheiden". Deze 
kwestie is dus ook al door de Regeering zorgvuldig overwogen. 
De Regeering heeft overwogen, of het mogelijk zou zijn de 
bepaling zoo te lezen als thans wordt voorgesteld en Zij is 
tijdens de behandeling van dit ontwerp tot de conclusie geko
men, dat di t zeer bepaald onraadzaam is. 

}.1:.ijnheer de Voorzitter! Om nu nog duidelijk te m<.lken, 
waarom de Regeering deze wijziging olll'aadz1.lam acht, kan 
ik niet beter doen dan mij aan te sluiten bij hetgeen is gezegd 
door den tweeden geachten spreker over de ontwerp-ordon
nantie, den heer Van H.elsdingen. Inderdaad zou een derge
lijke wijziging beteekenen een verzwakking van de strafbepaling 
en daartegen bestaat groot bezwaar, ook al weder om dezelfde 
redenen, die de heer Van Helsdingen opnocmde, n.l. da t de 
betrokken bepaling werkelijk al niet zoo heel sterk is. 

De .ltegeering heeft nu tot tweemalen toe ecn ~tap gçdaau, 
die de strekking had om de strafbepaling te verzwakken, om 
daarmede tegemoet te komen aan geopperde bezwaren. Zij 
heeft de redactie tenslotte zoo gemaakt, da t het, ZOORIs de 
heer Van H elsdingen heeft gezegd, werkelijk niet zoo gemak
kelijk zal zijn voor den vnrvolgenden ambtenaar om mot een 
vervolging te komen. 

Het zal werkelijk niet gemakkelijk zijn om aannemelijk te 
maken, dat de verdachte, de publicist, redelijkerwijs kon "er
moeden, dat het inderdaad ging om geheime gegevens. Dat 
is ni et gemakkelijk en dat is naar de meening der Regcering 
een volkomen voldoende waarborg tegen de vervolging -
waartegen de heer Soetardjo waarschuwt - van een bona 
fide publicist , die een gegeven toevallig heeft vernomen en, 
zonder ook maar te vermoeden, dat het is een schending van 
geheim, het heeft gepubliceerd. Dit is een volkomen voldoende 
waarborg; verzwaart men den waarborg door van den vervol
genden ambtenaar méér te eischen , dan dat hij aannemclijk 
maakt, dat de verdachte heeft kunnen vermoeden, dat het 
een geheim betrof, gaat men in de bepalingen opnemen als 
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Tweede behandeling wijziging en aanvulling Wetboek van Strafrecht (Ond. 72) . 

(Soetardjo.) (Van Helsdingen.) 
element van het strafbare feit, dat hot gegevens betreft, moet ik er mijn ycrwçmdcl'ing ovcr uiten, dat hij bekend
ontleend aan gehehne ambtelijke bescheiden, dan maakt men stelde, dat het punt waarover dit amendement gaat, reeds 
inderdaad het bewijs voor den vervolgenden ambtenaar zeer lang een onderwerp van gedaehtenwisseling heeft uitgemaakt 
moeilijk, naar de Regeering meent te moeilijk. in de kringen van hen, die het ontwerp hebben samengesteld, 

(De heer Th am rin : Zoo staat het toch ook in de Me- terwij l in dat ontwerp toch nog dit groote verschil valt te 
morie van Toelichting ') constateeren, dat de redactie van het ontwerp zelf en de 

Neen, de Regeering heeft steeds op het standpunt gestaan, toelichting daarop in lijnrechte tegenstelling met elkander 
dat van den vervolgenden ambtenaar niet moet en mag wor- zijn. Zoo even heb ik al gezegd, dat de Memorie van Toe
den geëischt, dat hij aantoont, bewijst, dat de overtreder zijn lichting telkens spreekt van openbaar maken van geheime 
kennis heeft geput uit geheime ambtelijke bescheiden. Er stukken, terwijl de bepaling zelf hiervan niet rept, doch 
komt nog iets bij. Men brengt naar mijn persoonlijke mee- spreekt over het publiceeren van gegevens, waarvan redeJij
ning con element van onzekerheid in de strafbepaling. Wat kerwjjs kan worden vermoed, dat ze van geheimen aard zijn, 
beteekent het: gegevens, ontleend aan ambtelijke besehei- en vervat zijn in geheime ambtelijke stukken. Is er hier 
den 1 Bedoelt men daarmede ontleend door den persoon, die misschien sprake van een misverstand tussehen den geachten 
vervolgd wordt; men zou het taalknndig zoo kunnen opvat- Regeeringsgemachtigde en mij' De geachte Regeerings
ten, maar dat kan niet de bedoeling zijn, want het is toch gemachtigde heeft nl. zooeven gezegd, dat in gevallen waar
niet de bedoeling, dat de jonrnalist, die van een ambtenaar, in beklaagde kan aantoonen, dat hij de gege,mns langs zoo
die inzage heeft gehad van een geheim ambtelijk stuk, den danigell weg heeft verkregen dat sprake kan zijn van een 
inhoud van het stuk te hooren krijgt, niet onder de straf- bonafides, de bcklaagde niet strafbaar zou zijn. 
bepalingen valt, omdat hij de gegevens niet zelfs aan het Ik meen nu, dat zulks in strijd is met de redactie der 
ambtelijke stuk heeft ontleend, maar deze indirect daaraan bepaling. Gelijk gezegd, is voor de strafbaarheid van dcn 
ontleende. beklaagde eenerzijds voldoende dat wordt aangetoond, dat 

DllS beteekent de thans voorgestelde wiiziging, dat de hij redelijkerwijs had kunnen vermoe~1l dat de gegevens 
vervolging zal moeten aangeven precies langs welken weg van geheimen aard zijn, en anderzijds, dat die gegevens zijn 
de gepubliceerde gegevens ten slotte nit de ambtelijke stuk- vervat in geheime stukken. 
ken in de publicatie zijn gekomen en dat is een buitengewoon Thans een enkel wooed over het meeningsverschil omtrent 
moeilijk bewijs. Het is trouwens niet noodig ook, want het al dan niet gemakkelijker leveren van bewijs ten aanzien 
wanneer de vervolgende ambtenaar inderdaad aannemelijk van het kunnen vermoeden, dat stukken van geheimen aard 
kan maken, dat de publicist zeer goed kan hebben begrepen, zijn . 
dat het ging om een geheim gegeven, dat ni et mag worden Ik geloof, dat zoo wel de Regeer·ingsgemaehtigde als de 
gepubliceerd, is er geen enkele reden, waat'om dan ook nog heer Van H elsdillgcn hiel' twee zaken met elkander verwnr
moet worden gevergd, dat stap voor stap de weg, waal'langs l'en, ill de eerste plaats: het bewijs, dat de gegevens ontleend 
de publicist is gekomen aan de wetenschap, waarvan hij mis- ziin aan geheime stukken, in de tweede plaats de vraag, 
bruik heeft gemaakt, wordt aangetoond. of de gegevens van geheimen aard zijn. Ik moet toegeven 

Dat is niet noodig, omMt de vervolging het aanne- dat wanneer bewezen moest worden, dat de gegevens inder
melijk moet maken voor den r echter en men mag toch wel daad zijn ontleend aan geheime stukken, het bewijs moeilijker 
vertrouwen, dat de rechter zich niet laat afschepen mot alge- te leveren zou zijn. 1\1:aa1' ik ben zoo vrij met de Regeering 
meene formules als: deze journalist is wel zoo bekwaam en van moening te verschillen en houd vol , dat het bew\js wan
zoo Sche11Y/,inni g, dal hij hccft kunn en hegrijpen. da1 de dool' nee!' lllen heeft t e dOnll met nen min ot mnet· ontwikkeltl 

bI· ah· D . t r ·1 , ,' ~lel1l gepu lcee.r e gegeven~ ge mmo wnren ... at IS na UUl: IJ" persoon, van wicll kan worden vermoed, dat hem bekend was 
m het geheel met de bedoellllg, bet IS natuu1'llJ.k. de b~doelll1g, dat bepaalde gegevens van geheimen nal'cl Wal'en, gemakkelUk 
dat aannemelijk wordt gemaakt, dat de pubherst wrllens en zal zijn te leveren. 
wetens handelde in strijd met de bepalingen. Wanneer datl. .. 
het geval is, is het volkomen voldoende om een vervolging De Regeermg en de heer Van H elsdrngen belden hebue.n 
. t t II I d d n vot·dt aemaal-t gesproken van een vel·zwakkmg van het ontwerp door dit 
JU e s e en en a s narme e een aanva g , b \ d N··· d .. . h 
t t h t d I d d olkomen vr;; om aan amen ement. rets tS mrn er JUist, want wat rn et alllen-

s aa e aan en vervo g e vcr er v "\,I, d d ld·· d ddR 
t to d t 1 h·· I 1 .. a (Ie \vetenschap ement wor t voorgeste , IS mets an ers an wat e egee-c onen a en lOC lJ op ega e WlJze anc. h ld · l d· d" . 
. k' d bI" d ge ens Wanneer het rrng wense t, zooa s at IS neerge eg m e ""emorle van 
IS ge omen van e .gepu IC,e~r e ge v.. . Toelichtin . 
gaat om eon boua f lde pub1ICISt moet hIJ ook 1nm11on aan- g 
lnnn nn, flat hij bon a îide is geweest, (Do heol' rl' h a 111 l' i 11: Zeel' juist,) 

IIij moet dan toch ook kunnen vertellen, waar hij dat dan De voorstellers zouden del'hah'e de bezwat'en van de 
vandaan heeft en dan kan onmiddellijk blijken, dat hij ten Regeering zoowel als van den heer Van H elsdingen willen 
onrechte is verdacht van opzettelijke schending van het afwijzen en het amendement hand haven, zooa ls het thans 
geheim. luidt. 

De Regeering heeft reeds overwogen, lang tevoren, of op 
deze wijze kon worden tegemoetgekomen aan de bezwaren 
die men tegen deze bepaling had en heeft t<len aangenomen, 
dat men op deze wijze het gestelde doel zou voorbijschieten 
en de bepaling practisch veel te moeilijk toepasbaar zou 
worden gemaakt. Zij heeft toen een ander·e methode gezocht, 
welke heeft geleid tot de opneming van die restrictie iJl 
de bepaling die zegt, dat de vervolgingsambtenaar aanne
melijk llloet maken dat hier geen bonafides aanwezig was. 
Om nu daa.raan Weel' te gaan toevoegen het reeds verworpen 
verzwaren van den bewijslast van het openbaar m.inisterjc, 
acht de Hegeering bepaald onraadzaam en Zij moet daarom 
de aanneming van dit amendement ten sterkte ontraden. 

De lleer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Naar aanlei
ding van de rede van den geachten Regeerin gsgemachtigcle 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan 
mij voorstellen, dat ons geacht medelid, de heer Soetardjo, 
niet bevredigd is door den gang van zaken. In de Memorie 
van Toelichting wordt inderdaad telkens gesproken van 
.,ontl eend aan", terwijl de tekst van het ontwel'p spreekt over 
" vervat in". Tndel'Claad is dit ecn verschil en het ware won
schel ijk geweest, dat de Regeering dit verschil reeds in de 
Memorie van Toelichting nader had toegelicht. Te eerder 
kan ik mij de onbevredigdheid van den heer Soetardjo 
begrijpen omdat, nadat in het Gedelegeerdenverslag hierop 
nadrukkelijk werd gewezen en het voorstel werd gedaan om 
tot wijziging over te gaan, de Regeering dit punt in de 
Memor·ie van Antwoor·d geheel is voorbijgegaan . Ik betreur 
dit, want indien de Regeel·jug dit punt in de ~[emorie vau 
Antwoord ui tvoerig had toegelicht, zooals de Regeerings-
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lOde VERGADERING - DINSDAG 3 DECE~rnER 1935. 

Tweede behandeling wijziging en aanvulling Wetboek van Straft'echt (Ond. 7 2 ). 

(Directeur van Justitie.) 
gemachtigde dat zoojuist heeft gedaan, zou dat het debat 
belangrijk hebben kunnen bekorten . . 

Dit neemt echter niet weg, dat ik mijn liezwaar tegen het 
amendement blijf handhaven . 

Ik wil alleen nog de opmerking maken, dat de eerste onder
teekenaar van het amendement mijns inziens over het hoofd 
ziet, dat juist Ihet bewijs van het bona fide zijn van een 
journalist en het bewijs van den geheimen aard van stukken, 
nauw met elkaar samenhangen . Wanneer een journalist van 
verschillende kanten en van menschen, die uiet in de eerste 
plaats aangewezen zijn dergelijke zaken te behandelen, 
speciaal van ambtenaren, bepaalde mededeelingen krijgt, is 
het bonafide zijn van dezen persoon buiten twijfel en dan is 
het bewijs ttiet te leveren, dat die persoon redelijkerwijze kon 
vermoeden, dat de gegevens van geheimen aard waren. 
Daarom juist is het betoog van den Regeeringsgemachtigde 
zoo krachtig, dat doordat het bonafide zijn van een ambte
naar of dcn betrokkene zelf, ook door den betrokkene kan 
worden voorgebracht, de moeilijkheid voor het Openbaar 
Ministerie zeer wordt vergroot. Ik wil voorts wijzen QP de 
controverse die in de rechtspraak steeds bestaat tusschen het 
Openbaar Ministerie en den rechter. Het Openbaar Ministerie 
houdt naar zijn aard het oog meer gericht op het crintineele 
element en heeft de tendenz een beklaagde, wanneer wordt 
vermeend, dat daartoe aanleiding bestaat, voor den rechter te 
brengen, terwijl de rechter, die de zaak meer objectief bekijkt 
en het voorgebrachte materiaal objectief zal toetsen, veel 
minder gemakkelijk zal overgaan tot het aanvaarden van den 
samenhang en de erkenning, dat de betrokkene redelijkerwijs 
had kunnen vermoeden, dat de gegevens van geheimen aard 
waren. 

Ik meen dan ook, dat verwerping van het amendement is 
aan te bevelen. 

Ik \"'.~~ F.n.thoven, Direetem van Justitie: Mijnheer d" 
Voorzitter! In de eerste plaats een enkcic opmerking over 
de vraag, of Ile Regeering zich wa t te gemakkelijk zou hehbtln 
afgemaakt van de kwestie omtrent gegevens, "ontleend aan" 
in plaats van "gegevens, vervat in ambtelijke bcscheiden -
enz. IJ . 

In het Gedelegeerdenverslag op het aan de orde zijnd, 
ontwerp werd slechts terloops gezegd: Nu komt de Regeering 
weer met de woorden : "vervat in bescheiden", en de gang, 
dien het betoog nam maakte het, naar het de Regeering 
voorkwam, 11ict nooelig, daarop speciaal in te gaan. Maal' 
er is meer. 

(De Hoog.) 
In het verslag, dat over het eerste ontwerp in deze is 

uitgebracht, is positief gevraagd om deze wij7.iging en daarop 
heeft de Regeering toen positief .geantwoord, dat dit onraad
zaam was. Dit punt is dus bij den aanvang van de behande
ling reeds uitdrukkelijk met het college afgedaan. 

Overigens nog slechts deze opmerking. De hecr Soetardjo 
geeft thans toe, dat het zeer moeilijk zou zijn, te bewijzen, 
dat gepubliceerde gegevens rechtstreeks of indirect ontlcend 
zijn aan een bepaald geheim stuk. Dat is nu juist, wat de 
Regeering en de bcer Van Helsdingen ook betoogden, n.l. dat 
dit zoo moeilijk zal zijn en het is de Rcgeering niet duidelijk, 
hoe de heer Soetardjo daartegenover kan stellen dat het zoo 
ontzettend gemakkelijk zal zijn, iets anders te bewijzen, met 
name het tweede gedeelte VDJl de bepaling, dus d"t de "erdaehte 
redelijkerwijze kan hebben vermoed dat het om geheime amb
telijke bescheiden ging. Ook al zou dit laatste zoo gemakkel\jk 
te bewijzen zijn, hetgeen de Regeering echter ontkent, dan 
nog blijft het volgens den beer Soetardjo zelf, uiterst moeilijk, 
aan te toonen, wat thans door aanneming van dit amendement 
in de bepalingen zou worden gebracht, n.\. dat het hiel' zou 
gaan om gegevens, direct of indirect ontleend aan een 
bepaald ambtelijk stuk. 

De heer De Hoog: 
willen verzoeken, de 
schorsen. 

Mijnheer de Voot·zitter! Ik zou U 
vergadering ('enige oogenblikken te 

1)e vergadering wordt gedurende eenigen tijd geschorst en 
daarna hervat. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden overgcgaan. 

Het amendemcnt-Soetardjo c.s. (Ond. 72, stuk 6) worelt 
in stcmmil1~ g'cbr<lchi CII \'Cl'worpcn met 7 stcmmcn v66r 
en 8 stemmen tegen. 

V Ó 6 r stemmen de heeren: Soetardjo, De Hoog, Prawoto, 
Wermuth, Thamrin, Ratu Langie en Soanglwepon. 

Te gen stemmen de h.eeren: Roep, Sosrohadikoesoemo, 
Van Helsdingen, Kan, Kerstens, 'Veyer, Verboom en de 
Voorzitter . 

De ontwerp ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De vergadering wordt te 9.24 u.v.m. gesloten. 
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Il d e \ 'EIW .\DlmnW Y .\~ DONDERD.\U 12 DEC I';MBER ]935. 

1 1l~'L'komcn stllklien. - \\'U ziging ordonnantie op de in komst enbelasting (On<.1. 3U) . 

(W eyer.) 
1 Lde VEHO . \ DERIKO. 2. Adhaesiebctuigi ng' aan tic mutie va n (lcn stadsgemeen te-

raad "'lIl K ediri betreffende het bandjir,vl'ijmaken van de 
V e l'g' adeJ'ing Van Donderdag 12 D ec . .1935. B rantas-vlakte. 

(B\ice nroepin gsll l1l': 8.30 voo l·midda g.) 

Ingekomen stul<ken . - ' Yijziging ol'donna ntie op de 
inkom stenbelasting (Onel. 1)1) . - Wijzigin g en aanvullin g 
c risis-voorz iening voor het loopend e verpondin gstijdvak 
(Olld. 81 ) . - Vaststellin g kiezersl ijst 1935 voor stads
gemeente BIit,u (Ond. 7 4 ) . - Wij ziging ki esol'llollnnntic 
gemeentcl'ad e ll (Ollel. 8 0 ) . - Br handeling "an moties, 
i ngedicnd n.a .v. de He-g€c l' ing's uit ecnzett ing nopens d e \'001'

genOlllt' ll sala l' ismaatl'cgelc ll (Ond. Sn ). - Intrekkin g moties 
Dlld. 1 , Al g. Oed., stlll,ken 7, 8, 9 CIl 13. 

Voorzitter : de heer M,·. W . H. VAN HELSDINGEN. 

Tl'g'ellwoordig Illet den \~ool'zi 1t er 16 led en , te wet en: 

d~, IWel'('l l V<lH Hl' Isding't,m, Ol' H oog, K nlI, K el'st ens, 
PI'i\wotosoemodÎ\o~o , Hatu l .lnngie, HOt'p, Soanp;koepon, 
SoctHl'djo, 80el'oso, Sosl'ohadilwesoC'l1lo, rl'hanu'ill, \'tll'hoom. 
W el'llllJth en W eyel'. 

R egecJ'ingsgcmHchti gden de heer en: Beets, ~Ial'is en 
1Vrs1('/'oucn vfln i'feete ren. 

nl' Voorzitter: Ueae hll' ~l ecldedel1! l k open deze ve l'
g<H.ll'\'il\~. 

DI.! Secretaris (kl'1t l\\~ ... h' , dat Z\Jll ing'....l~ulHen: 

A, De volgende Regeeringsbrieven en beschikking: 
]. Iü"binetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 5 

j)eec'mller 1935 No. 12 ter aanbieding van een ont werp, 
onlOllnantic ~)oudendc cen igC' voo rzien ingen in vt' l'band met de 
upl'Îchting van LalH.lswerkil\1'Îc hti ngcll (Ondc l'wcl'p 87) . 

2. Brief. vall d en lsten UOnVl' I'lll'lllt'llts-:--;Cc l'(ltnJ' is \ell! 5 
Dcccmlbel' 1935 No. 2831/C ter aanbieding van een ui teenzetting 
va n de Regee l·jng nopens de voorgenomen salarisanaatl'egelen 
(Ond. 8 (1 ). 

De stukken zijn of worden ged rukt. 

3. Kabin elsbrieven vau den Gouvel'neuJ'-Uenel'ila l van 29 
-"ovember en 2 Deeembel' 1935 Nos. 16 houdende med ecleelin g 
dat zijn vastgesteld 
ft . de ordonnantie tot nader e wijziging van subsidieregelen 

1'001' {Jlll'lÎcuJÎrl'f! zh'kenÎll/'Îe,htÎng(l!! \'001' 0 11- Pil mlll 

\r ~ \'mogcndCt l (Onel. 7ii ) ; 
b. de ordonna n tie tot. het 'heffen \'all J __ alH1sopccntell op de 

f1<lllslagcn in de inkomstenbelasting 0\'(' 1' het jm.ll' -1936 
(O n<1. (11). 

4. BI' jef van den lsten Gonvel'nements-Secl'etaJ'is \'H11 30 
November 1935 No. 2805alB betreffende eont in genteer ing \·an 
autobanden. 

5. Als voren van 7 December 1935 -"0. 2854fB ter aau, 
bieding van do opgemaakte rekening en yerant \Voordin~ nopens 
de Nederlandsrh-Indische Icclling- ]93-1 (drrde uitg-iftr ) . 

(j. He:;} u i L nlll den GOtl n ' l'IH.'lll'-G enema I \On n 2 1)e('e111 bel' 
IUaf) No, 21 houdende JJl'nocming \'al1 J'. BCl'l'ndsen in dl' 
.. Pl'llshwn:-;t'om 1\1 is~il' \'UOI' Pil "titul icl't, \V l' l' k Ill' tnl' l'S ' '. 

1)e tiub 3 tJm 6 genoemde stukken worden ter inzage gelegd 
h ' !' secretari e vu n den Volksl'aad. 

B. De volgende t el' kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. B esl uiten vall den Directeur \"all Billllcnlallllsch B estu ul' 

ho udende machtiging tot het doen \'1:10 uit gaven in yel'banrl 
met de bevolkin gsrubberrcst l'ictic. 

Hnnde1ingen. Zittingsjaar 1935- 1936. 

\Vol'dell tel' illzage ge legd tL'I' srcl'ctal'ie van den Yolksruad . 

C. D e volgende op de in te voeren I'egionn le bezoldigings
regeling betrekking hebbende bescheiden: 

1. Afsch rift van een verzoekschrift van de commiezen-rc
dacteur bU de Al gemeene Rekenkamer en het departement 
\'tm Financiën aan den Gouverneur-Generaal, wnnrbti wordt 
ycrzocht om de comm iezen-redacteur IJluten de l'egionale 
hezoldigingsregelin g Ic doen vallen. 

2. Verzoeksch rift vall den Bond van Adm inistmticf per
soneel bij de verschi llende Landsdiensten, waal'bij het College 
van Gedelegeerden wordt verzocht om der Regce l'ing te advi
seel'en niet tot invoel'ing van de regionale bezoldi gin gsregelin g 
over te gaan . 

3. Brief ,"au de Katholieke Vakcentrale in Nederlandseh
Indië, waarbij o.m. wordt verzocht om in geen geva l de klerken 
el1 commiezen onder het regionale bezold igingsstelsel te doen 
\"O:111el1. 

\\'ol'dt' Jl 1t·t' inzOIt.!t..' g-l'legd ter seC I'Clul'Îe \'an dCIl Volksrnad. 

De Voorzitter: A" n cl e 0 I' cl e i s d e b e 11 a 11 -

d e lin g va n de ontwerp-ordonnantie tot 
w ij z i g in gen a a n v u I I i n ~ va n d eo r do, n
na n tie 0 P cl e i TI kom s ten b e l ast i n go 1932 
(Ond. 3 " ). a l s gewijzi~' d bij 110tn's "a n 
\\' I.J Z 1 !.!' I 11 ,!!' t ' 11 ( :-'; t n k k ~ 11 ,l l' n 7) . 

Ik maak cle ledên el'op oplll el'kzaam, dat el' twee nota 's 
van wijzigingen zijn binnengekom en. D e eerste is in de 
afdeeJin gen onderzoc ht ; de tweede nota van wijzigingen lijkt 
niet \'nn dien a<1 1'<1 , dat het naodi g zon zijn een afdeeling's
ondl' n:oek daal'omtl'ent te laten \'ool'nfgaan aan Lle openbare 
l)chllndelin,!!'. 

Besloten wordt. tot openbare behcll1u<'li ng' \.111 het untWt' l' P 

On~r t e gaan. 

De hee l' W eyer : Mijnheer d e Voo l'zittel"! De ontwel'p
ol'donnantie voegt aan art ikel 15 van de o l'donnantie op de 
inkomstenbelasting een v ijfde lid toe, waarbij het geldswaa r
dig bed l'a g Y::ln het rech t op of genot van vrij e geneeskundi ge 
behandeling en het vrije gebruik van med icijn en op bepaald e 
fixa wordt yastgest eld. 

:Jr\ '1 dip w\jzigin g be}l ik het gche!! l eens. Dalll'm cde wOl'dt 
tel'uggekomen tot het oude stelsel, zooals het gego lden heeft 
tot 1920 en dat l ijkt mij juist. I k wil eehtel' loeh wcl wii,,"n 
op een co nsequen tie, die n iet geheel billijk is. Ik doel op he t 
volgende. 

H et komt voor, dat een werknemer vergoed in g krijgt voor 
betnlllde g'cneesk nn digc behandelin g, dus voor dokterskosten 
en medicijnen na overlegging van de desbetreffende reke
nin gen . El' bestaat in dat geval dus geen bepaa lde afspraak, 
el' is geen bcpaa ld reglement, dat daarvoor is op~C's t e l d, 
manr lliettclIlin wOl'elen de kosten vCI·goed . Nu is dc opvnt
tin~' V,lIl den fiSt tl s, dnt indi en ee n cl e l'ge l ~ike I' es titutie alln 

den werknemer plaats vindt ove1' het gerest ituee l'de bccl!-ag 
10onbl'}Histing moet worden betaald. N u wil ik in het m idden 
lat rn, of dit juist is, want wij sp reken op het oogenbli k niet 
over de loonbelasting, maar ik wil spreken ovcr de co nse
quentie hiervan, wanneer het ger estitueerde bedl'ng groot e l' 
is dan het f ix um , vas t gest eld hl het ni cuwc artikel 15, doet 
zich het merkwaardige geval voor, dat ee n g l'ootcr bcdrug 
aan loonbelasting moet wo rden betaald dun gecompenseerd 
kan wOl'den met de inkomstenbelasting en dat lijkt mij toch 
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\Vij ziging ol'Clonnantie op de inkomstenbelasting (Onel. 59 ). 

(Soa.ngkoepon. ) 
nict geheel juist, want dan is het gevolg, dat de loonbelas
ting een zwaardere belastingdruk op den betrokkenc ten 
,gevolge heeft en dat heeft nooit in de bedoeling gelegen. 

Datzelfde is ook bij de schriftelijke behandeling opgemerkt 
en daarop heeft de Regeering geantwoord, dat Zij de onbil
lijkheid ervan niet inziet, omdat weliswaar de loonbelasting 
ovcr h(!t hooge re bedrag wordt geheven, maar dat andel's in 
den regel hiero\'er een aanzienlijk hoogel' percentage aan 
inkomstenbelasting zou moeten worden voldaan. 

Dit beroep van de Regeering op de inkomstenbelasting 
lijkt mij niet juist, want in het nieuwe artikel 15 zijn de 
bedragen VOOI' de inkomstenbelasting juist gefixeerd. Het 
gevolg is echter, dat volgens dit, overigens door mij toege
juichte artikel, maal' in verband met de opvatting van den 
fiscus over de loonbelasting, over bedoelde bedragen meer 
belasting wordt betaald dan uit loonbelasting en inkomsten
belasting diende te volgen. 

De heer Soa.ngkoepon : Mijuheer de Voorzitter! Bli de 
behandeling van deze ontwerp~ordonnantie zon ik het vol
gende naar voren willen brengen: 

Ik wil beginnen met de door de Regeering voorgestelde 
wijzigingen van art ikel 15. 

Aan dit artikel is een nienw lid toegevoegd, waarbij 
bepaald wOI'dt, dat het geldswaardig bed"ag van het recht 
op of genot van vrije grneesknndige hehandeling gNlcht 
wOl'dt te zijn 11/ 2 % en dat van het recht op of genot van 
v"ij gebl'llik "an medicijnen 112% van de overigc gezamenliike 
opbrengst van het ambt, de waal"Cligheid, de bediening, de 
betrekking of hct recht op periodieke nitkeeringen, waaraan 
dat recht of genot is verbonden, met dien verstande, dat 
geen hooger bedrag in rekening wordt gebracht dan f 150 
per jn3r uit C'(,J'stgenoemclen Pil .f !)O per ;jnnr uit lclnl"gt
p:('n()(>rnd('ll hoofde. 

Gaan wc echtel' het kal'al,h'l' \'an het I'('cht op gC'nees
kundige behandeling en van vrij gebrnik van Oledecijnen na, 
dan zien wij in feite, dat dit genot eerst intreedt, nadat de 
belastingplichtige ziek is. Blijft de rechthebbende gezond. 
dan heeft hij in werkelijkheid dit recht niet genoten, zoodat 
el' geen vermeer'de"ing van inl<omen heeft plaats gehad. In 
dit verband wordt feitelijk inkomstenbelasting geheven van 
inkomsten, die in het geheel niet bestaan, zoodat dit in 
wezen in strijd is met de grondgedachte van lid 1 van dit 
artikel, d.i. dat de opbrengst van iedere bron van inkom en 
gesteld wordt op het bedrag, dat deze voo,' den belasting
plichtige ove!' het laatst verloopen knlendel'jaar zuiver heeft 
opgeleverd. 

Verder is het doel van het genot van deze vrije genees
kundige behandeling en vI'ii gebruik van medicijnen het 
tegemoetkomen van den belastingplichtigen werknemer in 
voorkomende ziektemoeilijkheden, welke moeilijkheden zeker 
èn voor de belastingplichtige werknemers, èn voor zijn 
werkge.ver uit den aard der zaak nadeelen kuunen teweeg
brengen. Voo,, den belastingplichtige is deze tegemoetkoming 
feitelijk een b\jdrage in onvoorziene moeilijke omstandig
heden, een bijdrage voor het buitengewoon onderhoud van 
ziin huiselijk bed,'ijf; een noodzakelijke voorwaarde dus voor 
dpn werknernel' om zijn werk op peil te houden, dit is zijn 
gepresteerden a.rbeid in overeenstemming t e brengen met het 
dOOI' hem te ontvangen loon. Voor den werkgever is het ook 
van belang, dat de werknemer gezond blijft en in dit verband 
heeft die werkgever deze tegemoetkoming gegeven; het beo 
hOOl't ten opzichte van den wel'kgever feitelijk tot de bedriifs
kosten. 

Voegt men echte,' hierbij, dat deze tegemoetkoming een 
sociaal kal'flktcl' dJ'aagt, dan komt het mij voor, dat het 
redeliiker is om dit genot van vrije geneeskundige behan
deling en vrij gebruik van medicijnen buiten het bereik der 
inkomstenbelasting te stellen, zoom ede om alle uitgaven voor 
een belastingplichtige, welke in verband staan met zijn ge~ 

neeskundige verzorging, onder de bedt"ijfskosten te rekenen 
en als zoodanig "001' aftrek van het inkomen toe te laten. 

Het recht van vrije geneeskundige behandeling en van nU 
gebruik van medicijnen kan toch moeilijk als een inkomen van 
den belastingplichtigen werknemer worden beschouwd; het 
gelclswaul'dig bedrag van dit !'('eht is immers in het geheel 
oYcl'gccll'agen aan den betrokken Hl'ts en de apotheek, zoodat 
dit bedrag feitelijk een deposito is van den geneesheer en 
de apotheek, bewaard in handen van den bclastingplichtigcj 
als z()odanig is dit bedrag dus dubbel belast, eerst nIs de
posito hij den belastingplichtige en claarna als zuiv('!' inkomen 
van den betrokken geneesheel' en de betr()kken apotheek en 
daarom lijkt mij de toevoeging \"an het vijfde lid aall artikel 15 
van de onderwerpelijKe ontwel'p-ol'clonnnntie niet juist cn 
ougewenscht. 

Ten aanzien van de vrUstelling'llll in artikel 32 sub g moeten 
we allereerst onderzoeken, W31.11'::13n dit recht is ontleend. 

Deze v l'ijstell in ge n houden oOI'spronkelijk verband met de 
eerbiediging van de beloften in de z.g. "Plakkaat Pandjang" 
waa,'bij O.a. wordt bepaald, dat het Gouvernement van 
Nederlandsch-Indië aan reeds verkregen rechten bij zijn 
vestiging hier te lande niet za l tornen. Bij die vestiging 
hadden de volkshoofden van Sumatra reeds Iret recht 1'811 

vrijstelling van belasting en dit als ge"olg va n de staatinlndige 
positie die zij in den adatreehtelijken tUd bekleedden. Nu cle 
staatkundig-c verplicht.ingen dezel' ,'olkshoofden, <.11 is dit tegen 
hun wil, successievelijk overgaan in h~l11den van het Neder
landseh gezag, blijft het locaal gezag slechts in hun handcn, 
dat over het algemeen nog beheerscht wordt door de adat
normen en in dit verband blijven de volkshoofden deze 
vrijstellingen behouden. H et behond van deze vrijsteUingen 
is in latere jaren nog versterkt, omdat deze volkshooftlell geen 
inkomsten moer uit '8 lands kns g'l'IlÎcfell. DCZl' \'I·ij .s teJlifl g'('f1 
bchool'en Jus tot liet pJ'cl'ogatief d('1' voJkshoofden. Ik zal hiel' 
niet "order uitweiden, op welke gl'Onden dit prerogatief aan de 
volkshoofden volgens den adat werd toegekend; een feit is 
dat dit recht van vrijsteUing der volkshoofden m.i. een voor
r echt is, dat door een door de Regeering gedane belofte behoort 
te worden geëerbiedigd . Het is dus in wezen onjuist, dat 
de vrijstelling als een vergoeding voor aan het land bewezen 
diensten kan worden beschouwd, eveneens is het onju.ist, dat 
de diensten der volkshoofden in de bnitengewesten in hoofd
zaak bestaan .in de inning der belastingen, waarvoor zij een 
vergoeding in den vorm van eollecteloon ontvangen, zooals 
in het Gedelegeerdenvel'slag wordt verklaard, want de 
volkshoofden, die vmeger den werkelijken titel van vorsten 
in deze gewesten voerden, zijn juist thans een 1\{ul1l1sje van 
aUes; niet alleen als belastinginnel' hebben zij hun diensten 
den lande te bewijzen, doch O.a. ook als opsporingsambtenal'en 
verrichten zij onschatbare diensten voor het Land (vgl. Z.g. 
Bnitengewesten·reglement). . Er is geen enkel werk, dat met 
het gezagsapparaat hier te lande in nauw verband staat, 
waarmede de volkshoofden geen bemoeienis hebben. Dit 
prerogatief ontleenden zij verder in den onden tiid ()ok aan 
de geboorte, doch dit recht is successievelijk in de rechtstreeks 
bestuurde gebieden verdwenen, zood at thans in deze gebieden 
de vrijstelling slechts wordt gehandhaafd voor de van lands
wege benoemde of cl'kende, doch 11 iet van lnndswege bezol
digde hoofden der inhccmsche bevolking in de gewesten bu.iten 
Java en Madoera. 

Vóór de invoering van het districtsbestuur in de buiten
gewesten werden de volkshoofden, evenals op Java en Madoera, 
door het land bezoldigd en als zoodanig IVaren zij landsdi e
naren, daarna werden zij slechts aangemerkt als behartigers 
del' specifieke inheemsche locale belangen, als gevolg waarvan 
hun inkomsten als landsdienaren worden ingetrokken. 

Wij hebben dns in de inheemsche samenleving in Snmatra 
twee categorieën volkshoofden, dat zijn de volkshoofden, die 
nog inkomsten uit 's Lands kas genieten en de volkshoofden, 
die deze inkomsten niet meer genieten. De volkshoofden, die 
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\V\jzig:ing' ol'donnanlir op el r inkomstenbelasting: (O nd. ZiO). 

(Soetardjo.) 
nog in het bC:'7.it zijn van een benoemingsbesluit en thans nog 
inkomsten uit '8 Lands kas genieten, blijven m.i. nog lands
dienaren on als zoodanig zijn zij onderwol'pen aan het betalen 
van inkomstenbelast ing'. 

De vrijstelling van belastingen heeft haal' OOl'sp l'ong ontleend 
aan het adatreehtelijk prerogatief van volkshoofden, die 
h.iertegenovel· ook staatkundige verplichtingen ,'olgens den 
adat hebben te venichten. 

B~j elke vcrlecning van een vrijstelling van inkomsten
belasting \'001' een volkshoofd, moet m.i. dit rC'cht worden 
getoetst aan de vraag, of zulk een hoofd een staatkundige 
positie in den zin van de adatrcchtelijke opvattingen heeft 
Ill'kleed j en daal'na volgt het antwoord op de vraag of dat 
\'olkshoofd geen inkomsten uit 's lJands kas gcniet. \Vordcn 
beide v l'u gen in bevest igenden zin bCllntwoQl'd, dan heeft 
dit volkshoofd recht op vrijstelling van inkomstenbelasting, 

Waal' het ualltal volkshoofden, zoo wel benoemde als erkende, 
hU de betrokken gezaghebbenden geregistreerd is, ben ik in 
It'g:rnstrll illg' met de Hpgec l'ing- van oOI'deel, d~lt hierbij w e l 
gl'sp!'oken kan wOI'den van "actief dienende" en "eervol 
ontslagcll'! hoofden. 

Ik moge ut.! aanûacht del' ncg:l~cring l' l" op H'stigen, dat de 
volkshoofdcn a ltijd adathoofden zijn, doch omgekeerd zijn de 
ndathoofden niet altijd volkshoofden. In dit verband li gt juist 
ook op adlltreelltelijke gronden het motief vall de verleende 
vl'ijstell ingen en vel'eenig ik mij wel met de dool' de Regeel'ing 
tr dezen aanzicn voorgestelde wijziging, doch niet met df' 
dool' hua!' gegc\'f:n drsbetl'ef'fende toel ichtingen . 

In dit vcrband komt hct mij l'at.ionecler voor, om dezc 
vr.ijstelling alleen toe te kennen aan actief dienende en eervol 
ontslagen volkshoo!'dcn en dit .in deze ontwcrp-ol'dolUlatltie 
vast le leggen, zoodat deze materie straks niet afhankelijk 
wOl'dt ge teld vall de wisselende inzichten van de hoofden 
van gewestel ijk bestuur. 

De heel' Soetardjo: ~li.inh ee l' de \' oOl'zitter! l"'aehtens 
art. 32 olH.kl" lettel' a dl'!' ordollnantie op d.a inkomstenbela s
lin g 1932 (Stbl. 1932 No. 111 ) zijn O.a. van de belasting 
vl'~gestcld : 

"de van Landswcge benoemde of erkende doch niet V(l ll 

Landswege bezoldigde hoofden der inheemsehe bevolking 
in de gewesten buiten Java en .:r.fadoera " , 

Wie tot die groep in ieder gewest behooren kunnen wij 
buiten beschouwing laten, aangezien zulks met inachtneming 
del' adat instelling dool' de betrokken hoofden van gewestelijk 
bestuur bepaald wordt. 

Met bet l'ekking tot de Minungkabau (Sumatra's Westkust ) 
zegt Wcstenenk in ~ijn "Minangkabausche Nagari" op blz. 30 
ten aanzien van het oorspronkelijke volksbestuur het volgende: 

"elke familie stond ondel' de leiding en hçt gezag van 
'Cen oudste: oCl'ung toewo of pangkatoewo j onder hen 
namen de hoofden van de eerstaangekomen familie's, 
lateI' genoemd de toewo oelajat, de momaamste plaats 
jn; gezamenlijk vormden al deze hoofden het volks
bestuur", 

Deze hoofden nu z\in de z,g. "panghoeloe 's, de volkshoofden, 
die de hoofden zijn "an de kenlfamiJie's, die van omstreeks 
de stichting af bet dm'p bewonen. Dit zijn de zuivere vol ks
hoofd en, die doof' de Ref!,"ee J'ing el'k end zijn, ook na de in
voering dcl' belasting'en in 1908 ter \ Vestknst van Sumatra. 
Ondcl.' OCI\ Gouverneur De l\'lunnick in 1888 waren panghoe
loc-registers aangelegd, die bedoeld waren om door een offi
cieele e l'kenning de waardigheid der volkshoofden te schragen. 

Evenals vroeger vOl'men zij tot op den hllidigen dag geza
menlijk het bestuur van d-e nagari, 

"hebben zij ,'ckening te houden met de wensehen der 
familiehoofden, zUn zij ten aanzien van de nagal'i de 
beheerders, ten aanzien yun de buit enwereld de vertegen
woordigers del' nagul'i ". 

Van de inkomstenbelasting, welker invoering tel' Westkust 
in 1908 met de bekende Kamang-onlusten geplHlrd ging, :oUn 
de erkende yolkshoofden yrijgesteld. Deze yrijstelling is verder 
g'ehandhaafd met de inwel'li:illgtJ"('ding' van de Z.g. Naglll'i
Ordonnantie (Stbl. 1914 No, 774), dir uehclst een wettolijke 
L'egeling va n het nagal'i-bestuur, g('Yol'md door een l'uad, 
waarin juist dc erkende volkshoofden gl'roepen zijn om zitting 
te nemen, Daarvoor ontvangen zij van het brstuur een "er
kenningsbesluit " . Dit besluit bevat dus geen erkenning, dat 
de bezItters daarvan yolkshoofden zijn, doch is een wettig 
bewijs, dat zij erkende volkshoofden zijn, die krachtens de 
Nagari-Ordonnantie gerechtigd zijn in dien ruad zitting te 
nemen, 1\'1en kan derhalve het raadsbesluit. besc houwen als een 
bekrachtiging van de erkenning vnn hun volkshoofdenscllap. 
Hieruit valt te concludeeren, dat VOOt' die groep van personen 
de vrijstelling der inkomstenbelasting niet gebaseerd is op hun 
lidmaatschap van den nagari-raad, doch geheel te danken is 
aan hun adatpositie als erkend volkshoofd, Dc ordonnantio 
op de inkomstenbelasting spreekt ook nIet van gcmeentet'aads. 
leden, doch van erkende volkshoofden, die dc vrijstelling 
genieten, 

In het thans aanhangig gemaakte ontwerp tot wijziging en 
aanvu lling van dl' ordon nantie op de inkomstenbelasting 1932 
wordt voorgesteld om die vrijstelling te vcrlel'llen alleen aan 
dl' erkende volkshoofden, die, naar olllstandighedoll bcool'deeld 
binnen hun ambtsgebied wonen, dan wel ter b~oordee l ing vaz: 
het hoofd van .gewestel ijk bestuur, binnen wiens l'eS80l't 
dat ambtsgebied gelegen is, hUil nmbt in vollen omvnng uit
oefenen, 

De toelichting op dit vooI'stel luidt : 
I,De I' edactie Vi.lIl f.1rt ikel 32, letter g, heefï- el'toe ge leid 

dat vrijste lling van belasting II10et worden verleend aan 
van Landswege benoemde of erkende doch niet vnn 
J,andswege bezoldigde hoofden de,' Inbeemsehe bevolking 
ln de gewesten buiten Java en MadoetH. in gevallen, 
waarin daal'op redelijkenvijs geen aunsp r'nak behool't te 
bestaan. Zoo geniet bv. een dergelijk hoofd aat als 
zoodanig niet a.lleen nimmer eenige werk~aamh eid 
verricht, doeh daartoe ook moeilijk jn stnnt zou ziin 

. I " , aangezlen )etl'okkene op Ja \"n woont, \,('1' \'l1n zijn Ül de 
Buitengewesten gelegen nmbtsk,.illg thans tocll lligclleele 
vrijstell ing van inkomstenbelasting, Het behoeft geen 
betoog dat aldus het doel del' vrijstelling, te weten het 
verleenen van een vergoeding voor aan den Lande nIs 
volkshoofd bewezen diensten en het versterken van het 
aanzien dier hoofden in hun eigen hing verre wordt 
voorbij gestreefd. ' 

Door de vrijstell ing te beperken tot hen die naar de 
omstandigheden beoOl'deeld, wonen binnen hun ambtsge
bied dan wel tel' beool'd eeling van het hoofd van geweste
lijk bestuul', binnen wiens ressort. dllt ambtsgebied gele
gen is, hun ambt in vollen omvang uitoefenen worden 
ongemotiveerde privileges opgeheven zonder d~t de met 
<Je vrijstelling beoogde doele inden in het gedrang 
komen". 

Aldus de ~femol'ie van Toelichting, Mijnheel' de Voorz itter, 
Om aanspraak te kunnen maken op de belastingvrijstelling 

wenseht de Regeering dus thans, dat de volkshoofden die 
erkend zijn, hun runbt in vollen umvang uitoefenen, ~.u.w, 
dat z\i in hun ambtsgebied wonen, wnnt alleen in dit gevnl 
zouden zij dan in staat 7.ijn 0111 hun nmbt in vollen omvllllg 
uit te oefenen. 

De Regeering doet het hie,' voorkomen alsof de vrijstelling 
een vergoeding is voor de aan den I ~tlnde door die volkshoof
den bewezen diensten. Dit nu is niet juist, want voor deze 
diensten, \~elke in hoofdzaak bestaan in de ülIling en stOl,ting 
der belastmgen, ontvangen zij een vergoeding .in de vOl'm 
van een collectelooll. Die VI'\istelling is daarom op te vutten 
als het vel'stel'k:en van het nanzien cli et' volkshoofden. Ook 
de Regeel'ing wil daarmede hetzelfde b<,oogen . 
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Wijzigin' ordonnantie op de inkomstenbelasting (Ond. 1>9). 

(Soetardjo. ) 
Dat de Regeering hen als volkshoofdell erkeut en hun 

aanzien zoo veel mogelijk versterkt, ligt in het feit, dat zij 
krachtens de adat van oudsher het bestuur van de territoriale 
en staatkundige autonome eenheid, de nagal'i, voeren. Daar
aan hebben zij hun privileges te danken . 

Het privilege in den vorm van vrijstelling van belasting 
aan erkende volkshoofden, die niet in hun ambtsgebied 
wonen, acht de Regecl'ing ongemotiveerd. De Regeering 
gaat hiel' van een verkeerd standpunt uit, dOOl: te veronder
stellen, dat een volkshoofd, dat niet in zijn eigen nagat'i 
woonachtig is, zijn werkzaamheden als zoodanig niet nitoefent 
of kan uitoefenen. Dat is niet juist, want volgens de 
Minangkabausche opvattingen blijft ecu volkshoofd, ook 
overal waar hij zich bevindt, in de adat de voornaamste 
plaats innemen, blijft hij steeds rekening houden met de 
wenschen del' familiehoofden, is hij ten aanzien van de nagari 
de -beheerder en ten aanzien van de buitenwereld de VCl'tc-gcn
woordiger. 

Is bij in de nagnl'i. dan knn hij dat alles en de verdere 
aan zijn ambt verbonden werkzaamheden zelf behartigen of 
doen verriehteu dool' zijn adatrecbtelijk gevolmachtigde 
plaatsvervanger, zijn "penoengké" . 

Verlaat hij de nagari, dan verricht deze penoengké, plaats
vervanger, namens hem al de werkzaamheden verbonden aan 
zijn î"notie als volkshoofd, doch de verantwoordelijkheid 
blijft hij dra!;en. De plaatsvervanger houdt hem verder 
steeds op de hoogte VUil den gang van zaken en blijft altijd 
voeling met hem houden. 

Zelf in de nagari zijnde, laat het volkshoofd, wanneer hii 
bv. op hoogen leeftijd gekomen is doch ziill waardigheid Ilog 
wellscht te behouden, zijn werkzaamheden dool' zijn vervanger 
uitvoeren. In de oogen dcr bevolking is en blijft hij een 
volkshoofd en vermindert zij n aanzien daal'CloOl' hocgenaamd 
niet. 

Mijnheer de VooI"',itter! Ik zou den geachten Re·geerings
gemachtigde wj llen wijzen op hetgeen voorkomt op bladzijde 26 
van deel IV van 'het verslag nopens den belastingdruk op de 
in.hcemsche bevolking in de buitengewesten (rapoport-Van 
GinkeI). 

Het rapport zegt: 
"Overal is men tegen algeheele intrekking del' vrij

stelling gekant. Hierbij moet op den voorgrond worden 
gesteld, dat deze helastingvrijdom destijds is gegeven om 
politieke redenen, met de ibedoeling aan te sluiten aan de 
vanouds in de Oostersche maatschappij aan de hoofden 
der bevolkin,g toegekende voorrechten". 

Hieruit blijkt dus duidelijk, dat hetgeen in de Memorie van 
Antwoord staat, dat de vrijstelling is verleend als een ver
goeding voor aan den lande zonder contra·praestatie bewezen 
diensten, niet juist is. 

~faar al neemt men aan, dat de vrijstelling is verleenLl als 
ycrgoeding voor aan den lande bewezen diensten, dan nog is 
intrekking der vrijstelling alleen voor buiten hun ambtsgebied 
zich bevindende volkshoofden even onjuist als onrechtvaardig, 
want wat toch is !het geval! 

Gelijk ik zooeven hcb gezegd, kunnen volkshoofden zich hetzij 
wegens hun ouderdom dan wel op gl'oncl VUil lichaamsgebreken, 
hetzij wegens het verblijf buiten het ambtsgebied, zich doen ver
tegenwoordigen en de aan het hoofdschap verbonden werkzaam
heden doen VCl'l'ic:hten door een adatrechtelijken gevolmachtig· 
de. \Velnu, wanneer de Regeering de intrekking der vrijstelling 
\'001' buiten het ambtsgebied woonachtige volkshoofden moti
"cert met de ovcrweging, dat deze hoofden de aan de functie 
vCl'bonden werkzaamheden niet persoonlijk kuunen verrichten, 
dan zou aldus geredeneerd ten aanzien van de andere volks
hoofden, die hoewel in 'het ambtsgebied aanwezig zijnde, di e 
wcrkzaamheden wegens ouderdom dan wel lichaallL':igebreken 
ook niet persoonlij'k kunnen verrichten, de vrijstelling eveneens 
worden af.geschaft. 

(Maris Regeeringsgemachtigde.) 
Dit nu is in het ontwerp niet geschied en zeel' terecht. Doch 

dan had men de buiten het ambtsgebied' won ende hoofden ook 
met rust moeten laten. Er 'behoeft om' die reden nict aan te 
worden getwijfeld, dat betrokkenen zich onrechtvaardig be
handeld gevoelen en zeel' terecht. En waal' het hiel' toch gaat 
om slechts kleine bedragen, zoo zou ik den geachten Regeerings
gemaC'hti.gdc ernstig in overweging willen geven na te gaan, 
of dit ,gedeelte \'an 'het ontwerp zou kunnen worden terug
genomen. 

De heer Maris, Regeeringsgema cht igde : Mijnheer de 
Voorzitter! De heer " Teyer heeft de opmerking gemaakt, dat 
de loonbelasting, die in sommige gevallen betaald moet wor
den van de kosten van geneeskundige \"erzol'ging, niet altijd 
overeen zal stemmen met het bedrag, dat terzake van de 
inkomstenbelasthl g kan '"orden 1:lfgetrokken. De heer Weyer 
weet, dat el' over deze )nvestic .tI veel is gesprok en en na
gedacht en ik moet eerlijk zegg-en, dat ik niet in staat ben. 
hierin nieuw licht te ontsteken. Ik vraag mij alleen af, of de 
beer Weyer voldoende in aanmerking neemt het verschil 
tussehen inkomstenbelasting en loonbelasting. De loonbelas
ting reëel geheven van het zuivere 10011 en de illkomstenbe
lasting veelal een heffing naar een ~(,tonstnleerd fictief 
inkomen. 

D e hee l' Soangkoepoll heeft allcl'eel'Ht ook gesproken over 
den aftrek voor kosten van geneeskundige verzorging. 

Wanneer ik Zijll betoog goed begrepen heb - het was 
volgens mij wel duidelijk - , dau is het zijn bedoeling om 
wegens het genot van vrije geneeskundige behandeling Cu 

medicijnen volstrekt geen bijvoeging bij het inkom en te be
rekenen. Ik zou voor de sociale strekking van dit idee iets 
kunnen voelen, doch meen toch ·wrl clr nnndneht te moeten 
n~stigcn op bet feit, dat er eell groot n'l's<:hi l is tusschcn 
ecu werknemer, die \TijC genecsklwdigc bclHllldeling heeft 
en een werknemer, die dat niet heeft. Dat verschil lUl komt 
tot uitdrukking in de heffing der inkomstenbelasting en clat 
komt mij vooralsnog nog juist voor. 

De heeren Soangkoepon en Soetardjo hebben beiden ge
sproken over de beperking van de vrijstelling ten aanzien 
van het betalen van inkomstenbelasting door de volkshoof
den. Ik kan niet anders zeggen, dan dat ik dankbaar ben 
voor de historische en ndatrechtelijke uitecnzettingen ten 
deze en ik neem mij voor, die later nog eens ernstig en aan
dachtig na te lezen, als de beste hulde die ik daaraan kan 
betoonen. 

Overigens g'aat de heer Soangkoepon met de beperking 
accoord. De heel' Soetardjo maakt daaromtrent bezwaren. 
Die 'bezwaren tegen het voorstel om de vrijstelling ten aan
zien van het betalen van inkomstenbelasting voor de volks
hoofden ee~szins te beperken, zijn ons bekend uit de argu
menten en gronden, die voor deze vrijstelling werden aau· 
gevoerd bij de ·behandeling van de ordonnantie op de in· 
komstenbelasting in het voorjaar van 1932. Maar wanneer 
één ding destijds bij de behandeling van het voorstel en de 
amendementen Mochtar en Mandagie duidelijk is komen 
vast te staan, is het wel dit, dat de vrijstelling een compen· 
satie, een belooning was voor cle diensten, die hct hoofd 
aan den lande bewijst. En nu op dit oogenblik blij tt de 11c
geering zich stellen op de basis van de beslissingen van 1932. 
Wie het ambt op normale wijze uitoefent blijft de vrijstelling 
tenvolle genieten. Het voorstel richt zich slechts tegen de 
uitwassen, die ook deze zaak eigen zijn. H et komt VOOl', dat 
een volkshoofd zich ver buiten zijn ambtsgebied, buiten zijn 
gewest beg'ecft, daar een volwaardige 'betrekking bekleedt 
of wellicht een bedrijf uitoefent. El' kan dan naar redelijk 
inzicht niet meer van een normale uitoefening van het ambt 
van volkshoofd worden gesproken. En dan. ontstaat een 
spanning tusschen wat wettelijk rech t is en wat werkelijk 
recht is, tussehen wettelijk recht cn hetgeen dit behool't te zijn. 
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Wijziging ordonnantie op de inkomstenbelasting (Ond, ;$n) , - Wijziging en aanvnll ing crisis-voorzi ening over het 
loopcnde vcrpondingstijdvak (Ond, 81), 

(Soangkoepon, Soetardjo e,a,) 
Deze hoofdcn zijn dalJ uit hun gemeenschap getrokken en in 
hun tegenwoordige omgeving wordt de verlee nde vrijstellin g 
nic1 moc l' VCl'staan, Dan is de hjd dáál' om verrmdcring in 
d en wctte!\jkc!1 regel te 'bl'el~gcll. Zeker zou dit op meer dan 
één wU;.:c kunnen gelbeuren. Maal' naai' ik meen is de oplos
S\'n~ <l~;r R c.gcm"lug z.ccr al:lImeme)ijk, omdat zij nauw aan
knoopt aan de beslissing va n 1932, dat de vrijstelling is een 
beloo nin g, cell com pensati e voor vel'1eencle diensten; daar
om: WDnnCel' clie diensten niet op normale wijze vel'leend 
worden, dan ook geen vrijstelling. 

Voorts zal de toepa~sing van het voorstel gemeen lijk steu
nen op den sterken bodem van d e geschiedenis, In den regcl 
za l de toepassing vaJl lIet ,'oorstel wel plant.shebben, waaneol' 
het volkshoo[d buiten zijn gcwest verkee rt. Ondcl' dc oud(' 
gewcstelUl{e o rdonnanties op de inkomstenbelasting is el' nln 
een vrijstelling buiten het gewest nimmer speakc geweest. 

De hee l' Soangkoepon: Mijnheer de Vool'Zitter! Mijn be
zwaren tegen deze outwerp-OI'donnantic. hoh ik naar voren 
gebracht teneinde die in natlcr beraad te nemen, Het zal voor 
dl' Rrg('('ring- niet gema kkelijk zijn, om dadelijk de C'onsrql1cn· 
tics \'a n lni,j n bezwaren te overzien, Ook in de dool' dl' 
R cgCCl'i ng aangegeven gedachte blijft toch J1Ct sociaa l ka rakter 
van de \Tije geneeskundi ge behandeling behouden, 

Ik hoop daarom, d\at d e R egeerillg daaraan nog haal' aan
daeht zal schenken, 

De heel' Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! De geachte 
Regcerin!l"'gomaehtigde ,heeft zion vastge:klamlI?t aan de toe
lichting op het amendement van het toenmahg hd valJ den 
(Polks l';wd, uen 'hecl' llfochtar, welke toeli chting i.H'htcraf 
gchlek{,!l is o!lvonec1ig te z\in, ~'laa.r het h~cft. mijns inziCll" 
O'ccn nut 0 11'1 op d eze kwestie nog uitvoerig in te gaan, D e 
kwestie van een vrijstelling van de volkshoofden van betaling 
van inkomstenbelasting, is een kwestie van aanvoelen en 
erkennen, 

Nu van de !Z ijde der R egeering de door mij naar voren ~ 
gehl'(lrhtc s tl g-gestie zoo pertinent is a f~C'"w('zen, (heeft het mijns 
in7.iell'S geen nut de zaa k naclel' in den hL'cede te beschouwen. 
tk ï.a\ ucrha\ve volstaan met Ihet aanY I'ilg'l'll va n stemmin g OH')' 
dit gedeelte van het ontwerp, 

De Voorzitter: Aangezien de R egeerin gsgemachti gde geen 
aanleiding vindt om op den tweeden termijn van het Col1egc 
te antwoorden, kan thans tot stmnrning worden overgegaan , 

Vooraf geef ik echte r gelegenheid tot stemmotiveerin g. 

De hee l' Roep: MUn hee l' de Voo l'zitter! Ik za l tegen 
onderdeel X \'all artikel 1 stommen op de overwegingen, die 
de heer Soetul'djo naar vor cn heeft gebracht en die in 
algcm eenc strekking m\jn in stemmin g hebbelL 

De onlle l'dec !L'1l I tot en met IX \'a n al,tikel 1 worden Hehtel'
een \'o lg-C'ns zonde!.' hoordeltjke stemming aan genomen, 

Onderdeel X \'an al'likcl 1 wordt in stemming gebl'aeJJt cn 
aangenomen met 11 stenimen v66r en 5 stemonen tegen , 

V 6 Ó l' stomm en do leden: Soeroso, Wermuth, Soangkoepon , 
Ket'stens, Verboorn, Van Helsdïngen , Kan, TJlamrin, W eyel', 
De Hoog en de Voorzitter, 

T r.Q' r n str lll.lIlrn de Irden: SOSl'Ohrldikocsoemo, Prawoto, 
Riltl! IJll1lg-i(', Hoep ell So('ta l'd jo, 

\h' ondl' l'(.h,'l, len XI tot en met XXX\Pi \'an artikell , artikel 
tin zU n ~ehl'e l , artikel 2 en de ontwcl'p-ordonnantie in haal' 
gehec l, Hls gewijzigd Ib ij eerste en tweede Nota van Wijzigi ngen, 
wo rd en <Je'h tC' l'cenrvo lgcns zonder hoofdelijke stemming aan
gCllom en. 

De Voorzitter: A a n d eo 1'(1 e is d e b e h a n del i n g 
van d c o n twe rp- O l'd on nanti e tot wij z i g in g 
en aan v ulling van de c l'isisvoor 'zi e ning 

Hnndelinge n, ZIttingSjaar 1935- 1936, 

(Weyer, Maris Regeeringsgemaehtigde, ) 
over het l oopende vorpondin gst ijd va k 
(Staatsblad 1935, No, 96 ), (Ond, Sl) , 

De hecI' Weyer: Mijnheel' de Vool'zitlel'! Dank zij rle 
welwillende 111edewerking va n den geachte n Regeel'in gsge
llIacht igd e en met Uw goedvi nden, wil ik ecn Id ein punt ter 
spl'ake bl'engen , dat bU de sclll' ifte lijke behandeling van dit 
onderwerp niet aan de orde is g'ewees to 

De ontwel'p-ol'donnantie bepaalt zich uitsluitend tot de 
verpond in g voor verhuurde of voo!' verhuring bestemde 
gebouwen, 

D e c lois ismaat l'egel, welke t han s ' in behandeling is, beoogt 
dus een yerlichting van de vaste la sten van een bepaalde 
c<ltegor ic ya n onroerende goederen , nl. d e huurhui:t.en , een 
\"er lichting welke door de bClI l:1 rde oilistandig'hedcn, wnar
onder de e ig l!IHlt'Cn .zeel' vaak gebukt gaan, geboden is. 

Deze benul'de omstandigheden zijn niet gemakkelijk e l' te 
(hagen, wa nnee l' het gaat om hui zen , welke n ie t voor \'el'
hUI'in g bestemd zijn, welke dus elee l uitlll a ken va ll een 
bedrijf. 

" OOI' dergelijke objecten blijft de mogelijkheid om ver
mindering vnn YC'l'poncling te 100ijgen, beperkt tot he t geval 
dilt het gebou w gedurende minstens ]2 achtcl'eenvolgende 
nl3a nden ongebruikt is ge bl even (art. 34 der vel'pond ings
ol'donnHlltie), 

Hiel' doet zich dus het geval voor, dat de toepassing van 
een cl'isismaatregel afhankelijk wordt gesteld van de bestem
ming van bet belastingobject, waardoor dus slechts een deel 
van belasti ngplicht igen, op wie de druk van de verponding 
OOl'spI'onkelijk op volkomen gelijke wijze is gelegd, nl. op basis 
'"'lil d e ophl'cngst \'1:111 het onroerend goed, n lll dezen maat
I'egel kun pl'ofitccrcu, 

Zu!l(S kali 10ch Jliet cen juiste wcrking' vall een ovel'igcns 
I:1ls juist aan te merken crls isvoorzien ing zijn, 

Ik zoude er daarom bij de Regeering op willen aandringen 
nog een stap "erdel' te gaan en den crisismaatregel door aan
vulling van de thans in behandeling zijnde ordonnantie ook 
\'un toepassin g te doen zijn op niet ,'oor verhuring bestemd e 
gebouwen, 

Dt' hcer Maris, l? egl'c /'ÎngsgeJJwc hl igc1(': M ünhrrJ' dL' 
Voor zitter! De heel' '\Teye!' heeft aangcdrongen op een aan
v ul1ing van de thans aan de orde zUndc ordonnantie in di en 
zin, dat de eris isvool'zi eni ng- voo rtaan ook 'Va n toC'pas!o;Îng- ZOl! 
zijn op niet voo r ver'hul'ing ,bestemde gebouwen. 

Het geachte lid tracht hierdoor te bereiken een verlaging 
\'an de vaste lasten voor bcdl'\jven uitgeoefend in e igen 
gebouwcn, wrlrtl'op de C' l'isisyool1zicnin g niet kan worden toc~ 
gepast , aan ~ez i cn deze r egeling zich b(>lpcl'kt tot de als huul'
objecten geëxp loitec rd e gebouwen, 

Ik geloof, dat de behoefte aan de gev raagde lIitbre idin g van 
d l' rr is isI'cgcling- Hiet ~('b l ck elh is en dat eell dl'l'gc l ~ikc uit
bn: iLling o\'erigells ni et op de basis n lll dc cr isisl'egelin g zou 
kunn ell wOl'd 'eJl verl eend, D e cl'isis l'cgel ing beoogt inderdaad 
ni ct andel's dan hen tegemoet te komen, di e uit de exploi tati e 
van gebouwen hun inkom en of winsten moe te il bch<llcn en die 
dOOI' de bestaande b"palingen op het stuk del' vermindering 
van \'c rpondin g ni et vo ldoende zouden worden gclholpen, 

De combinatie van Ihuurdaling en leegstaan der prul den, 
factoren die clk op zidhzelf vaak niet voldoende zijn tot liet 
YC' l'k l'ij g:e ll "a n Cl' n Y{ll'mindering' op den voet d l' l' artikelen 33 
of 34 "au de \'c l'})ondin ::.,rsol'd onn ant i(\, gal' den stoot tot het 
in het lC'yen r oc-pen dezer cris is\'oorziclling-, E en maatstaf kon 
gc\'ondcn worden in de vergelijking van d c werkelijke op~ 
brengsten der eXiploitati e del' gebouwen met de te betal en 
verponding, 

Met de dool' den 'heer Weyer bcdoelde gcbouwen is het 
anders gesteld, Deze vervullen in de door hem bedoclde be
drijven d e rol van cen onderdeel, ze zijn schakels in den 
hedl'ijfskcten, op dezelfde wijze als de kantoorinventaris, de 
\Ta('htcwlo 's, hC't personeel enz, Een eigen opbrengst, welke 
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Intrekking moties Ond. 1, ALg. Ged., stukken 7, 8, 9 en 13. 

(Marls, Regeeringsgema.chtigde, Voorzitter.) 
stijgt als het bedrijf goed gaat en daalt wanneer de bedrijfs
resultaten zakkeu, hebben deze geb(}uwen niet. Dit is dau (}ok 
de reden, dat v(}or een groot deel vau deze gebouweu, te weten 
de gebouwen op laudelijke ondernemingen, de verponding niet 
naar de waarde van den opstal wordt geheven doch naar den 
maatstaf van de door de gebouwen ingenomen grondopper
vlakte en wel naar de minimum verpondingswaarde van f 14 
per ha. Voor deze gebouwen 'bestaat dus zeker geen behoefte 
aan een l'cgeling, als het ,geachte lid in overweging gaf. 

Dan is er een categorie gebouwen, welke als zoodanig zijn 
aaugeslagen, alhoewel zij eigenlijk in een landbouwbedrijf 
worden gebezigd. Ik denk hier aan de gebouwen van suiker
olldern enUngen, welke meestal staan op verpondinglplichtigen 
grond, terwijl de rietvelden zelf niet verpondingplichtig zijn. 
Een zeer soepele uitleg van de belastingvoorschriften heeft het 
mogelijk gemaakt de aanslagen van deze gebouwen, die slechts 
,vaarde hebben voor het bedrijf, waarvoor 'zij gebezigd worden, 
aan te passen aan den omvang der bedrijven. 

Blijft tenslotte de categorie 'bedrijfsgebouwen, welker aanslag 
zijn rechtvaardiging vindt in de waarde, die deze gebouwen 
ook buiten het bedrijf, waarin zij gebezigd worden, hebben. 
Ik denk aan goedangs, kantoorgebouwen enz. 

De aanslag dezer gebouwen geschiedt of naar de gebruiks
waarde of uaar de hnurwaarde. In ,beide gevallen staat het 
belanghebbenden vrij en misschien is de heer Weyer daaraan 
ni rt indachtig geweest, om aan te toonen, dat deze waarde met 
meel' dan 1/4 is gedaald, sinds de aanslag plaats vond. Slagen 
zij in deze aantooning dan vindt overeenkomstige vermindering 
van den aanslag plaats. 

Naar mijn meening zijn dan ook de bestaande bepalingeu 
voor de verliohting van den druk der verponding op bedrijfs
gebouwen vooralsnog voldoende. Een verdere verlicbting van 
druk op de 'basis van de crisisregeling rou overigens onmogelijk 
zijn, omdat een vergelijking met een werkelijke opbrengst niet 
kan gemaakt word'Cn want zulk een opbrengst bestaat niet. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming worden overge
gaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s d e b e h a n del i n g 
van: 
1. D e ontwerp-ordonnantie tot aanwijzing 

van andere dan in de kiesordonnantie
ge m een t er aden aangegeven dat~ voor 
de vaststc ll;ng der kiezerslijst voor het 
j a a r 1935 voo r d es t a d s gom een te B li t a I' 
(Ond. 74); 

2. D eo n t w e r p - 0 r don n a n tie tot w ij z i gin g 
van de kieBordonnanti e - gemeenteraden 
(Ond. 80). 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zonder 
beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de b 'ehande ling 
van de ingediende moties betreffende de 
Reg e erin g s n i tee n zet tin g nop e n s d e voo r
g e 11 0 men s a I a ris m a a t I' e gel e n (Ond. 86). 

De moties luiden als volgt: 
a. motie (met toelichting) ingediend door de heeren 

Soeroso, Thamrin en Kerstens (stuk 3) : 
"Het College van Gedelegeerden, 
gehoord de debatten, 
spreekt zich uit tegen het voorliggende plan der Re

geering tot overbrenging van verschillende betrekkingen 
van Bijlage A der RB.B.L. naar Bijlage dier regeling, 
teneindezoodoende bezuiniging te verkrijgen op de 
~alarisuitgaven ". 

(Voorzitter. ) 
b. motie ingediend door de heeren Soeroso, Soaugkoepon 

en Thamrin (stuk 4) : 
"Het College van Gedelegeerden, 
gehoord de debatten, 
noodigt de Regeering uit niet <lver te gaan tot over

brenging van betrekkingen, die in de A- en B-sehalen 
der H .B.B.L. zijn opgenomen, naar het Maandlooners
reglement". 

c. motie ingediend dool' de heet'en Kerstens, Verboom en 
Van Helsdingen (stuk 5) : 

"Het College van Gedelegeerden, 
gehoord de debatten, 
dringt er bij de Regeering op aan, dat Zij een commissie 

in het leven zal roepen, die in zoo kO,rt mogelijken tijd, 
maar in elk géval met rustig Iberaad, een geheel nieuw, 
bij de eisehen des tijds en des Lands passend salaris
stelsel zal ontwerpen, en hangende dit ontwerp, zal afzien 
van nieuwe salarismaatregelen inclusief een verdere 
algenlCene salariskorting ' '. 

d. motie ingediend door de heeren Kerstens, Verboom en 
Ratu Langie (stuk 6) : 

"Het College van Gedelegeerden, 
gehoord de debatten, 
spreelrt als zijn oordeel uit, dat voor het verkrijgen van 

verdere bezuinigin gen op de Nederlandseh-Indische be
grooting, 'eerder dan tot de nieu.we salarisul1atregelell als 
vervat in de Regeeringsuiteeltzetting van 5 December 
1935, overgegaan moet worden tot maatregelen als ge
vraagd in de moties inzake den schuldenlast (zitt. 
1935-1936). 

e. motie ingediend door de heeren Van Helsd ingen, 
Kerstens en Kan (stuk 7): 

"Het College van Gedelegeerden, 
gelezen de stukken betreffende de in overweging zijnde 

bezoldigingsmaatregelen, 
gehoord de debatten, 
overwegende dat ten onrec'hte onder de regionale 

amlbtenaren zijn gerangschikt de ambtenaren 'bij den In
landschen Bestuursdienst, assistent-wedana's en wedana 's, 
de adjunct-djaksa 's, adjunct-hoofddjaksa '8, djaksa 's en 
hoofddjaksa 's, 

verzoekt de Regeering deze funct ies uit de regionale 
schalen te lichten ". 

f. motie ingediend door de heeren Van Helsdingen, 
Kerstens en Kan (stuk 8) : 

"Het College van Gedelegeerden, 
gehoord de debatten, 
overwegende dat de onverkorte handhaving van de 

overgangskorting over 1936 van eeu betrekkelijke kleine 
groep ambtenaren een onevenredig hoog offer vraagt en 
door deze terecht wordt aangevoeld als onrecht en als 
een nietnakoming van stellige toezeggingen der 
Re.geering; 

verwekt der Regeering de salariskortingen met 1 Ja
nuari 1936 te doen vervallen". 

In de eerste plaats heet ik hartelijk welkom het lid-Soc.,.e
taris der Bezoldigingscommissie, den heel' Bects, die voor 
het eerst als Regeeringsgell1llchtigde iu ons midden aan
wezig is. 

Ik deel verder mede, dat zijn i n ,g e t l' 0 k k e n a ll e 
mot i e s, bet r e f fen d ed e s a I a ris reg e li II g, die 
ingediend zijn in de vorige hoofdzitting 
n l. die bet I' 0 f fen d eO 11 der w e rpi, A I g e
mee n G e de e I t e, 8 tuk k o n 7, 8, 9 e n 13. 

Deze moties zijn gedeeltelijk vervangen dool' die, welke 
thans aan de orde zijn. Bij de behandeling van de,," moties 
kunnen tegelijkertijd eventueele opmerkingen wOl'den naar 
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Behandeling van moties, ingediend n. a. v. de l'cgccl'ingsuitcenzeUing nopens de voorgenomen salal'ismaat l'eg-clC'!1 ( Ond. SC, ). 

(Soetardjo, Voorzitter.) 
voren gelbl'acht, die men wenscht te maken over de vooI"
nemens der Rcgccl'ing, voorzOQver zij Biet in de moties ter 
sprake komen. 

:Mochten Cl' lede n z\j n, die alsnog moti es wenschen in te 
dienen. zoo verzoek ik hUil dit alsno g ten spoedigste te doen, 
opdn t die moties eveneens thans in -behandeling kunnen wor
den genomen. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Alvorens 
mijn !'cde aan te vangen zou ik de volgende prealabele vraag 
dool' ('('11 del' Regceringsgcmachtigden beantwoord willen 
:dCll, wa nt de beantwoordin g van deze vraag zu l het verloop 
dol' besprekingen over de aanha ngige voorstellen ten zeerste 
beï nvloeden. 

Volgens berichten in verschi llende Europccsche bladen zou 
het in de bedoeling del' Regeering liggen, de voorgestelde 
maatl'egelen, boe de uitspraak van dit College ook moge 
luiden! toch iu te voeren. H et orgaan van de Ava 
heeft zu lks op bedektelijke wijze eveneens laten doorsche
meren. De dri e gouverneurs op Java hebben een rondschrij
ven gericht tot de ambtenaren, die belast zijn met d e op
making van de traktell1 entstaten, "tl'aktem entopmakers" 
worden die ambtenaren in den geleidebrief vnn een del' 
gOH veJ'neurs genoemd. Deze circulaires zij n niet geheim , ik 
mag Cl' dus het volgende nit citeerell: 

"Vool'Uitioopende op de .goedkenring del' Regeermg et. 
in afwachting van de herinpassing van de bekleeders 
van deze regionaal wordende ambten, moeten ingevolge 
ontvangen opdl'acht van den Directeur van Financiën, 
de desbetreffende inkomsten over Januari 1936 (en 
eventueel ook over volgende maanden, zoolang de nieuwe 
inpassingsbesluiten nog n1et zijn ontvangen worden te
ruggebracht tot 90% (zonder eenige afronding) van die 
over December 1935 (H.B.B.L.-wedde over die maand 
vermeerderd met eventueel over.gangsbezoldiging C.q. 
Clvergangstoelnge en verminderd met eventueele over
ga ngskol'ting) . 

Onder deze nieuwe regeling vallen ook zij , die een 
J'cgionaal IgCWOl'clCll Clmbt bekleeclcn en, aangesteld na 
30 Jun.i j .l. een bezoldiging van. 800/0 del' H.B.B.L.-wcd
de, zoodat deze personen in afwachting van hun herin
passing met ingang van 1 Januari a.s . een bezoldig in g 
zullen ·geni eten van 90% der tot 80% teruggebrachte 
H.B.B.L.-wedde". 

rren slotte zou volgens een Aneta-bericht van eergisteren 
Zijne Excellentie de Gouverneur-Generaal op een audiëntie 
tot ons medelid Kartowisastro gezegd hebben, dat Zijne 
Excell enti e de zware taak van het Indonesische bestuur 
heeft eJ'kend, en in het algemeen over de uitvoering daarvan 
\'ül lof is, doch ZUne Excellentie wees op de moeilijke om
standigheden! waarin het land verkeert. "De regionale 
regeli ngen" zoo zou -cr gezegd zij n, "zijn te beschonwen als 
een onderdeel van de maatregelen ter uitvoering van de 
bestnurshervorming". 

(De heer Sos r 0 had i koe s 0 e m 0: Dat kan toch niet 
juist z\jn.) 

Zoo staat het in het Aneta-berieht. 
Op grond van een en ander ben ik van meening, dat de 

nees niet ongegrond is, dat de eerstbedoelde persberichten 
eenigcn g l'ond van waarheid bevatten . 

}\fijnheer de Voorzittet' ! Ik zou thalU~, alvorens verder te 
gaan, van de Regeering gaarne een positief antwoord willen 
ontvangen op de vraag: Is het juist, dat het in het voor
nemen del' Regeering ligt om de voorgestelde maatregelen, 
hoe ook de uitspJ'aak van dit college moge uitvallen, in te 
voeren f 

De Voorzitter: Ofschoou ik deze vraag volkomen over
bodig vind, omdat het ondenkbaar is, dat de Regeering het 
coll ege -gelegenheid ZOll geven zich uit t e spreken, als haar 

(Hoofdambt. voor aJg. ambtenaarszaken, Soetardjo.) 
lHeening reeds tevoren vaststaat, wi l ik de Regeeringsge
machtigde toch gaarne in de gelegenheid stellen. die vraag 
dadelijk te beantwoorden. 

De heel' Westerouen van Meeteren, hoofdambtenaar voor 
algemeene ambtenaarszaken : Mijnheer de Voorzitter! De 
vraag van het geachte lid, den heel' Soetardjo, of de Regee
ring reeds besloten heeft de voorgestelde maatregelen in 
ieder geval, ongeacht de uitspraak van het college, in te 
voeren, moet ontkennend worden beantwoord. 

l nderdaad zijn, zooa ls gebruikelijk is, eeni ge voorberei
dende maatregelen getl'offen, maal' uitdrukkelijk staat in de 
bctt'ekkel ijke ci rculaires dat, indien nie t tot de maatregelen 
cli0 in overweging zijn! wordt over'gc.gaan , clHAl'vnn dndel~jl\ 
bericht zal worden gezonden aan de betl'okkeu insta nti es. 

De heel' Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Dit ontken
nend antwoord van de Regeering stel ik ten zeel'ste op prijs. 
Jk moge thans overgaan tot het houden van miju redevoe
l'Ïng over de aanhangige voorstellen. 

Mijnheer de Voorzitter! Toen onze groep in Februari 1934 
het Hegeeringsvoorstel tot herziening del' salarisregelingen 
ondel'st eunde deed zij dat uit het , na de zoo hiel' als in Neder
land vernomen RegeeJ'ingsverklnringen, gegroeid "(lrtrouwen, 
dat de Regeering het wel meende met de belangen van het 
Indonesisch element in de staatsdiensten - Indonesisch hiel' 
iL de ruimere beteekenis van het woord. 

Bij de opsomming van de goede zijden VUIl de ontwerp
B. B. B. IJ. heb ik als voornaamste lichtpnnt genoemd dat 
in de H. B. B. h gebroken wordt Illet de indeeli)lg del' 
betrekk in gen "in drie schalen, die gebaseerd waren op het 
rllscriterium. Met de H. B. B. h, zoo zeide ik, is eindelijk 
de eerste goede stap gezet op den weg, die leidt 11aa r een 
daadwerkelijke indianisati e del' staatsdiensten, waaronder is 
t. verstaan, een verdergaande bezetting der staatsdiensten 
door in dit land gerecruteerde krachten. Zoo heeft Minister 
Colijn en zoo heeft de Indische Regeeriug vel'klaat'd; vel'
klurmgen, die naar mijn meening lliet voor tweeërlei uitleg 
vatbaar zijn, 

Nndat van verschil lende züclen, ook dOOl' onze g roep. erop 
WilS gewezen, dat de in het ontwerp geprojectee rde sa l/ll'is
sen reden gaven tot twijfel, of het inderdaad de bedoeling 
van. het ontwerp was, he~ rascriterium los te laten, wijlo.m . 
de mteUectueele IndoneSIsche ambtellaarsgroepell in verge
lijking met de ex-B- en C-groepen, veel te laag war~n gewant'
ueerd! kwam een toezegging van de zijde der Regeering 
1 .. b 'd ' (.at z~ erel was om aUe sedert de publicatie del' voorstellen 
~U\3I' vO~':n gebrachte suggesties, in het bijzonder die welke 
In de bIJlage van. het Afdeelingsverslag waren opgenomen, 
nader lil overwegll1g te nemen en VOO J'zoover terzake dade
lijk. een ~es1issillg. kon wOl'Clen genomcn, daarlIlede nog bij 
de Illvoermg der menwe regeling rekening te houden. \oorts 
werd dool' de Regeering verklaard clat zij de in te stellen 
Bez?ld igingscommiss~e zou opdrag~n om op k0l1en term ijn 
de mgevoerde regelJng op leemten of onnauwkem'igheden 
te toe.tsCl~, waarbij dan voor de verschillende ambtenul'cn
orga msatles de gelegenh eid zal bestaan om ham' wenschen 
en bezwaren voor te brengen. 

. Op grond van een en ander hebben wij het vertrouwen 
uJtl?esp roken, dat de Regeering aan dC' wenschen der Indo
ncslsche ambtcnaarsgroepen gevolg zou geven. 

Het spijt mij thans te moeten verklaren - en ik aa rzel 
waarlijk niet, een misrekening ruiterlijk te erkennen - dat 
wij ons hebben vergist. H ebben de eindcijfers de l' H. B. B. L. 
het del' Regeering geschonken vertl'Oll\ven bij ons ernstig 
geschokt, de thans aanhangige eenzijdige salarisherziening _ 
want anders dan een salarisherziening zijn deze voorstellen 
ltiet - een herziening, di'c speciaal groote groepen van 
Indonesische en Indo-Europcesche ambtenal'(l 1l in een stc18t VllJl 
totale armoede zal brengen, heeft 'Onze hoop tot ye{'vulling VllU 
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(Soetardjo, Voorzitter.) 
lang gekoesterde wenschen · tot een bescheiden minimum 
teruggebracht. 

Het hceft mij vooral niet weinig verwonderd, dat terwijl 
jaar in jaar uit dool' een overgroote. meerderheid in den 
Volksraad bezwaar is gemaakt tegen verder gaande positic
verslechtering van het Indonesisch bestuur als gevolg van 
allerhande bezuinigingsmaatregelen, de Regccring deze uü
spraken van den Volksraad niet alleen afwijst, doch thans 
zelfs maatregelen worden overwogen, die het heeIe corps 
uitgezonderd den regent en den patih een salarisvermindering 
zullen brengen van 13-64%. Ik vraag mij af, waaraan ons 
corps het te danken heeft, dat het deze bejegening moet 
ondervinden. Dit kan toch niet de realisatie zijn van de 
bekende verklaringen van den Minister-Prcsident en van de 
Regeering, dat het Indonesisch bestuur de ruggegraat van het 
Ncderlandsche gezag hier te lande is 1 

Mijnhcer de V oorzi tter ! Ik behoef U zeker niet te zeggen, 
welke groote QJlfust deze voorstellen bij de Indonesische 
bestuursambtenaren teweeg gebracht hebben, hetgeen o.m. 
moge blijken uit den stroom van telegrammen en brieven, die 
mij in de laatste dagen hceft bereikt. Een tot wanhoop 
gebracht wedana sprak er in zijn brief van, hoe het lager 
Indonesisch bestuur in den laatsten tijd wordt "vertrapt". 
Een ander gaf als zijn meening te kennen, dat het Indone
sisch bestuur door de onderhavige voorstellen "in een moeras 
van ffioeil\ikheden zal worden gedompeld". U ziet, Mijnheer 
de Voorzitter, dat de Regeering met de voorgestelde maat
regelen geen trouwe harten bij deze gezagsambtenaren zal 
kweeken. 

De Voorzitter : Als U de eerste uit de brieven geciteerde 
woorden zelf had gebruikt, had ik deze niet kunnen toelaten. 
Ik verzoek U daarom dergelijke uitdrukkingen ook niet uit 
brieven of geschriften aan te halen. 

De heer Soetardjo : Ik zal hier voortaan .an denken, 
Mijnheer de Voorzitter. 

Deze voorgestelde maatregelen bevatten zulke groote 
onbillijklleden, onbillijkheden n.b., die als permanent bedoeld 
zijn, dat ze niet anders dan tot ontevredenheid onder de 
betrokken landsdienaren zullen leiden. Laat ik thans de 
bezwaren tegen de voorgestelde uitbreiding der toepassing van 
het regionale bezoldigingsstelsel opsommen. 

Noch de P. P. B. B. in gecombineerde vergadering met 
13 andere vakvereenigingen, nu 3 jaar geleden, noch de 
onlangs gehouden gecombineerde vergadering der drie 
vakcentrales van Indonesische overheidsdienaren, de C.I.V.O., 
de P. V. P. N. en de F. 1. O. 0., ontkende de theoretische 
aanvaardbaarheid van regionale bezoldigingen, doch bij het 
pl'ojecteel'en van zoodanige bezoldigingen behoort men 
rekenjng te houden met zoovele omstandigheden, dat daaraan 
een langdurig en minutieus onderzoek beslist moet vooraf
gaan. Alle omstandigheden dienen haarfijn te worden onder
zocht, wil de regeling geen onbillijkheden scheppen. Het is 
een grove fout bij het meten van den levensstandaard van 
een ambtenaar zich blind te staren op de behoeften aan 
levensmiddelen. Immers de ambtenaar, zelfs de allerlaagste 
landsdienaar heeft ook andere behoeften dan Icvensmiddelen 
alleen. Djt moet vooraf terdege worden onderzocht. Noch 
op het een, noch op het andere kan de voorgestelde regeling 
aanspraak maken. Integendeel, ze maakt zeer sterk den indruk 
zeer vluchtig en daardoor zeei· slordig te zijn voorbereid. Ik 
zal dit aanstonds aantoonen. 

In de eerste plaats is het een schromelijke fout om do 
salarissen der zelfbestuuI'sanlhtena.ren in de VOl'stenlallden en 
nog wel di e del' volksonderwijzers als basis van vergelijking 
te gebruiken. De toestanden, de verhoudingen, de opvat
tingen, de behoeften ginds en hier in de Gouvernementslanden 
zijn zoo -lotaal verschillend, dat de ambtenaarssalarissen daar 
en hier ook niet mot elkaar zijn te vergelijken. Om te 

(Soetardjo. ) 
beginnen wil ik cr nogmaals op wijzen, dat de ambtenaar 
behalve materiecic - ook geestelijke behoefrten heeft. Nu is 
het een feit, dat men in de Vorstenlanden het als een grootn 
cel' ,beschouwt als ambtenaar van den Vorst te mogen dienen. 
Dit nu is geen geringe compensatin voor het gemis aan hoogcrc 
stoffelijke voordeel en, i.c. een hooger salaris. Niettemin 
beginnen s inds ecn twintig it vijf en twintigtal jaren ook dnm" 
andcre opvattingen baan te breken, hctg'cen heeft geleid ,tot 
anderc ,toestanden en vcrhoudingen, wat nict het minst is 
beïnvloed door den stroom van middelbaar en ac.:'ldem isch 
gevormde krachten, die de versch.illende diensttakken bij de 
zelfbesturen zijn komen bezetten. De drang tot opvoering der 
salarissen ,tot het peil van die der Gouvernementsambtenaren 
is daarom volkomen te Ibegrijpcn, Een wedono·distJ'ict zag 
zijn salaris van f 150 pcr maa,nd, in den tUd toen een 
Gouverncments wcelono reeds lang een salaris had ,-an f 350, 
binnen een tijd van 15 jaren opgevoerd tot f 350. Een 
Vorstenla.ndsche assistent-weclono kreeg vroeger f 100, thans 
f 200, hetgeen onmiskenbaar wijst op een aanmerkelijke ver
betering in de salarissen der vorstenlandsche ambtenaren, een 
vcrbetering, die relatief veel sterker is geweest dan die in de 
gouvernemerutslanden. In de Mangkoenegaran koesterde men 
het voornemen om aUll den wcdono iJJoven zijn salaris zoo
danige toelageJl toe te kennen, dat zijn inkomen op f 420 
's maands zou worden gebracht, derhalve gelijk aan het salaris 
van den gouvemements-wedono. De bond van VorstenlandMnc 
bestuursambtenaren in Djokja hceft, naar verluidt, een beslis
sing genomen om bij de bevoegde instanties een verzoek in 
te dienen tot verhooging van hun salarissen en deze te brengen 
op bedragen, die 25% hooger zijn dan de salarissen der 
Indonesische bestuursambtenaren in de gouvernementslanden. 
De Regeering moge de beteekenis van deze verschijnselen niet 
onderschatten. 

Naast den buiteJldienst JlCeft nlCll in de Vorstenlanden den 
kratondienst. Het zijn wellicht de amhtena,ren van dezen 
dienst, die in &, Regeeringsmededeeling worden aangeduid 
ais regionale krachten bij uitnemendheid. Deze amhtenaren 
hehben meestal inderdaad lage vaste salarissen. Een kraton
soldaat krij~t bijv. f 2.50 per maand, een mantri f 30 - f 40, 
een penewoe f 60 - f 100, etc. Dooh ik moet aanstonds de· 
opmerking maken, dat deze ambtenaren ten eerste ruimschoots 
over hun ,tijd kunnen beschikken, zood:wt zij zelven dan wel 
hun echtgenooten zich kunven wijden aan handel in ka.ins, 
sieraden of iets van dien aard, waardoor zij tenslotte toch 
geen onbelangrijke totale inkomsten genieten. Bovendien ver
O'ete men niet, dat zeer velen dezer ambtenaren niet zoo zelden 
belangrijke emolumenten van den Vorst genieten, hetzij in den 
vorm van geld, hetzij i.n ,den vorm van goederen, zooals 
kleedingstukken en dergelijke. 

Om een ander voorbeeld te noemen, de krmtonregent ver
dient f 1 000 in de maand. Ook deze heeft geen ui,tgebreide 
werkzaamheden. Wordt hij tewerkgesteld bij den een of" 
anderen tak van dienst, dan krijgt hij een ruime rt;oc lage van 
f 300 - f 400. Op grond van al deze overwegingen k3;n ~en 
O'ouvernements ambtenaar met een salaris ,'an f 100 In 111 -
b. . 
komen dan ook gelijk gesteld worden met een kraton.mantrl , 
die f 30 verdienJ!. 

U ziet, MijnJlcer de Voorzitter, op welke losse schroevcll d'e· 
'basis voor de voofO'estelde regionale bezoldiging komot te rusten. 

Ik herhaal dat bik de theorie der regionale bezoldiging niet 
'a priori afwijs; doch bij het calculeeren dcl' sa larissen dient 
terdege rekcning te worden gehoud:en mot . de l'cëclc statis
tische cijfers. U veroorlove mij daa.rom, M(jnh eer de Voor
zitter het drino-end verzoek tat de Regeering te richten om , . . 
zoo mogelijk nog beden of althans vóól'dat de moties In .~tem
ming worden gebracht, aa.n ons college over te leggen. CIJfers, 
die geproduceerd: kmm en worden aan de lland van het m 1932 
gehouden budget-onderzoek, waarvan niet alleen zeer vele 
ambtenaren van hoog tot laag en behoorende tot 'bijna all" 



129 

lIde VERGADERU,G VAN DONDERDAG 1'2 DECEMBER 1935. 

Behandeling van moties~ ingediend n. a. v. de I'cgeerillgsuiteenzetting nopens de VOOl'g'cnomell salarismaatregelen (Ond. 8 0 ). 

(Soetardjo. ) 
lakkf'll van diellSlt., (lo(':h ook pm'tirl1lipl'pn hrhhr.n d{'(\lgenomen.. 
Deze cijfers 1ll0L1CIl dan aantooncn den teruggang van de 
kosten voor levcll sonderhoud sin ds dot ollderzoek tot ult imo 
Ûttobcl' ;jl., en wel V001' ve l'Schi llende catego ri eën va n ambte
lHlI'CIl. Vooets zo u ik daarb ij gevoegd willen zien ecn c ~jft' l' 
lijst aa ntoonend het verloop del' pr \j :lcn tot op dit mom ent 
van Jcvcns- en andere behoeften van den ambtenaal', huishuur 
in begrepen ..... . ... . .. .. ... . 

(De heol' Hal u Lan g i e : ::;ehoolgcldl ) 
. .. ......... schoolgeld, etc. en ('en becijfering, hoc het in de 

toekumst vl'rmoedt'lijk zill z~jn. Aan de hand vaH deze cijfers 
zoudell wU \\"l'l licht ill sta' lit zijn te beoordl'l'll'n , of, en iJl hoc
\'(~ ITt', l' en ZÜO I' l"ll stigc aal1slag' op lle ~ê.lla \'i ~sl'n vall l!\'oote 
\;!,l"Ot' IH.' ll \'il\\ milldt' H1Ul'!.: l~ 1l \<1gel'c 11mhtt' lla l'l'll g'elllotiH' l'nl 
zou zU n. 

Dit, wat ik t o zegge.n heb ovcr de basis van d e voorgestelde 
l'egionalc bezoldigingen. Tha.ns een enkel woord over ccni ge 
detai ls vnn het voo1"stel. 

De geweste lijke regionen ncht ik onvoorwaardelijk verwer
pl'lijk. Rel'ds bij v lu l.'ht igp 1Ii11('zing "an de H egceringsmede
dC'e\ill~ i'S het ('Pil ie<ll'I' duidelijk. dat het voorstel product 
is Y'III l)\' ('\'haa~tclI en dntlI'clool' lIitl'l' s t s lul'digC'1l a l' ht-' icl. Het 
is mij wuuJ')\jk ee n l'aadse l, hoe d e tH:, zoldigillg'S<.:OlllllliRSip Cl' 
toe kwa nl o m zulk werk V001' haal' ve l' lI n twoording te nem.cn 
en de l' H egeeri ng tel' vaststeUin g aan te bieden . l\Tu zou d~ 
cOlllmissie zich kUllllen verontsch uldige n dOOL' te zeggen, dat 
1'001" accU/·ater wed, haar de tUd te kor t schoot, doch het 
wi l lllij \'OOl'!\OtllCll ! dat wanlleer de cOlllm issie z ich van de 
g'l'oott' YC'l'antwoonlelijkhcid. d i l' dl' zwal'c tank halll' op d e 
\",\..'h()\\lh',,:,; '""ptt ~l,h\ l2:l1 , \H'\\'u~t \Y<l S. zij <lVI' FkgTl ' I'Îng' hwJ 
1Il0etrn :lI1t\\'ool'den, dat zi.i hinlJ e ll dell g'('stt'ldl'n, uitcrst 
korten tijd (-' cn\'OlHlig- niet in staat WHS, een zoo ]wltJng'l'ijk 
voorstel) eeu voorstel, waaraau een uitgebr eid en uiterillatc 
nauwkeu1'ig oncl c t'zock mo et vOOl'nf gaa n, aan te biede n, Dit 
zou vall eell gToote verantwoordelijkheidsgevoel getuigd 
hebben en l)i emand, die haal' deze zienswijze eu vel zou duiden, 
ook niet de H cp;(,c l'ing. H et tcgende~l za l naar mijn meening' 
wa:l}' zijn. l'\u hccft zi.i we r k ~:r('IC\ · Cl'll. \\'<l1l1'Y001' n:-lg'rllocg' 
\\\\! \\\'\ \\ I..\ ~ ) ~\\· I..)\\ \.ll'\·\\\\A h('~ .. ,rt, 'I.~\r:-; niet de yoon;1nndf'l's ";lH 

het )'cgiona nl beginsel. 
[n d ien Illen dit punt in de R egccl'illgsllleded eelin g l1<lslaat, 

leest men op blz. 4 het volgende: 
"Oplllerking verdient hierbij , dat hoe kleiner de gebie

dcn worden genomen, die voor ee n r egiona le bezoldi
g in gsl'egeling worden afgepaald, hoe meel' het 1110geJijk 
is in de r egeling rekening te houden met bijzondere 
plaa tsel ij ke omstandigheden", 

De commissie wist dus, waarop het aa nkomt en zegt dan 
verd er : 

"A i.lIlViln k e lijk is daat'om ovcnvog'en VOO I' Jn\'n d C' 
l'cg'C' llt sdwPP C' 1l al s t'egioon te nome n. Een d ergel ijk 
uitgangspull t echte]' zon het instellen van veel uitg'ebrci. 
del' plaatselijk e ondel'zoekingen cu het ontwerpen van 
zeel' veel meel' bezolclig'ingsl'cgelillgen vel'eischt hebben 
dan de beschikbare tUd toeliet. 

Ook is overwogen op Java de r esidenties als uitga n gs
punt te nemen, doch ook clan li et zich aanzien, dat de 
werkzaamh eden niet tijdig konden zijn afgcloopen. 

'.r enslottc js daarom besloten om te beginnen met de 
g'('w('f;kn nis regiunen af t~ pillell, hetgeen de onderzoe
kill ge ll ZC'Cl' ve !'gctlltlkkelijkt, clool'Clat clan ;J lll(\d ('t~jk ecn 
g'l'OC'p van i.ulLbtcll \'a lt aan t e wijzen, wuarin d e Oeweste
I ij kC' Best nu l'de rs de hen oem i llgsbe \'oegdheid bczitten, 
zuoda1 d e (iewestE'lijke Bcstuurders volkomen op de 
hoogte ZUil VFlIl d e w~jze V;1I1 aanvulling' rn de aan h et 
nlllht te stcllen ci schen, tel'\vlj1 da n uI d ndel\ik op d eze 
llwnic r een basis z;ûll worden verkregen voor ecn verge
IUking me t ander e geweste lijke ambten. 

\) ~1,~ wel'lnvi.jzc is in de practijk ui terst d oelillatig 
g'eb le k en en het is dan ook hi eraan te danken , clnt binnen 

Handelinge n, ZittingSj aa r 1.935- ]936. 

betl"ekkelijk korten tijd 1'001" nlle gewesten de ve l" eischte 
voorstellen konden worden ontworpen", 

D e "ver e ischte v<ûorstellen n zeg ik d c R eg'rc l'i ng nn, ja, 
maal' \\"ät voor vool'st ell en. Zelfs de vC l's tokst e \'oo)'s tnndc rs 
van het l'egionau l beginsel hebben el' geen goed woord VOOt' 

over, 

Het voorstel snijdt Java en ~incl oe l' a in twee lllOoten j \Vest
Java aan d en eellen en :Midc1en-Java met d e Vorstenlnnden 
en Oost-Java aan den anderen kant, ftlen heeft uitgevonden, 
da t de in de bijlagen genoemde betrel,kingen in \V cst-Java 
l5 % te hoog is betaald en in h et overig deel van Java 20%. 
Ten aanzien vall de bedoelde b etrekkingen heeft men - wat 
is ee nvoudiger, niet waar'l - ee n kortin g gefixeerd va n 15% 
\'001' W est- ('n zO% voor h et overige deel va n Ja va . ]~~n dit 
stelselloos stelscl liloet dun doorgaa n voor ee ll l' ech t vnHl'dig 
stelsel. Lnat ik eyen aantoonell, dat deze I'echt\'anl'digheid 
een vo udig een fictie is. Volg'ens het stelsel zou ee ll onder
wijzer te 'rjiawi h oogcr gesalarieerd worden d<ln zUn co !l(,n'a 
te ~1.alang, dc assisteut-wedana. van Tjilamajn , Noord Kra
wang, moet 5% meel' kl'ijgen dan zijn ambtgenoot te SOel'fi
baja. Ook in een gewest zijn zee l' vele schnkeel'i ngcn 
nanw('zig ; doch ook hi eraan h eeft de ontwerper VUil het 
\'"ool' s tl.:'l hOE'ge}Hl<llllcl geen aandacht geschonken, Behoef ik 
IIOg- \'"enle\' '-Wil t(' toonen . dat hl't UatlllC'llll'lI yall lH:'t ~ewe~t 
als l'cgiouale eellheid op g'ruote o n biJlUkhcdl\11 st uit. 

Het in te r gewestelijke overplaatsingscL'iterium voor d e vrij
stelling van d e r egionale bezoldig ing 1<'<111 evollmin worde n 
aanvaa r d afgescheid en nog van het feit, d at men in de 
voorste ll en hi erll1ede nipt steeds co nsequ e n t is geb leven. }-J et 
aallllC'IIIl'1l \,111 dit l'l'i/pl'illill lpidt ('I' liJ(" duf (' (> 11 illIIbfl'JI'UII') 
dip :Hlll intl' l'g'l'\\"{'s telijkc o\,"(-: l'plall1 ~lillg Olldl' l'hcyig is, doeh 
gt>dlll'('lhit Zijll geltl'l' ll' loopbil<lll op goedkoupe p];wtsell is 
geplaatst , volg·ens eell hooge,. sn la rispei l wordt betaa ld dan 
een ander ambtenaar, die, ofschoon in een cn hetzelfde gewest 
b lij vende, zich steeds dure standplaatsen ziet toegewczün, 

Bij het aa nn emen van dit criteriulIl heeft lJlefl e"ell~ellS 
<11](.1 ('}' C fac tore!l ve n van rlooscl en Illeei' spec ia <l l wat de 
IIHlo!ll'siselH' lHlldsdipllilt'en aangaat. \k \)l'üoehle üe \'(1\'

zOl'g:ing'tiplidlt, dil' bij d l' JlldulIl'.':iil'I'S iJl IH.' t algt' lIIct.'1l ( ' f! 

bij PCl'SOIH'1l \',111 eenig'€' standing' in hct bUzundel' \lug st('c(ls 
in baast onverzwakte mate blijft bestH an. Lil dc o\,(,I'IJc id 
heeft el' veel profijt van bctl"okken j h oc gl'oo1t~ urdl'clgl'll %Oll 

zij anders niet hebbe n moeten bestedcn al.lll werkl oozenzorg? 
De thalls voor dat doel bestede bedmgell zoud en eCllvoud ig in 
het ni e t v er zinken. Doch het absol'pt ievel'tnogen d el' inhcem
sehe maatschappij heeft een grens die niet kan worden over
schreden, en thans toch reeds overschreden schijnt te zij ll , 
Hi ermede dient men bij de opst e llin g van de eijfcl's dC'\' 

bczoldigillg'en V:lIl dl' Ind Ollcs isl' he lêllld stl ie ll<lren tCl'deg'c 
l'ekenillg t e hondcll , ande rs begaat llIen g root e o1\u ill ij klwdc n. 

'Vat sp ('l'iaal het l'eft de Indonesische Iwstulll'Hnlllhtt'1I111'l'Il, 
zou ik aandacht willen vl'ag'on VOOI' de ongesc ll1'cven ambts
pl ich t tot he t geven va ll logies aan lllede-al ,lIbte narcn va n 
verschillend e takken van die nst, t erwijl voorts aandacht vel'
(lien en de waarlijk niet gerin ge representatiekosten, waarvoor 
deze alllbtenal'en tegenwoord ig geen vergoed in g, hoe geri ng 
ook , meel' krUgen ; de vel e dienstuitgaveIl, die in het geheel 
nict of slec hts VOQl' een zeel' kl ei n d cel d oo l' hC't (lOUVC!'IlC
Illcnt worclcn \'cl'gocd. H et \Vns voor mij clan ook een I'nad
sel. dat, terwijl telkenltlalc anncl<lt'ht is gevraagd voor, a ls 
gevo lg \.ln een en ander, bij de inh eelli sche bestnul'salllbte
IUll'en hcel'schenclc arllloede, llien het n ooelig hceü gevonden 
1hans wede)' nnn te lWllle n Hl et vool'stel len tot een zoo be~ 
langl'ijkc sa lm'is\' C' l'lllind el'ing als in de aanhang ige voo I'stellen 
wordt bl'oogLl. I k ben d en IlCC l'c n VHIl lIelsdin~ell c.s. dan 
ook ten zeeJ'ste erkentclijk, dat z ij aanl e idin g hebben ge
vonden Om de motie stuk 7 iJl het belang del' [ndonesische 
bestuursambtena ren in te die nen, ~1e t opzet he b ik n age laten 
ee n 1I1otie vall di e strekki ng in t e dienen, ollldat ook ck 
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(Soetardjo.) 
andere groepen van landsdienal'en, zij het in mindere mate, 
beschel'm ing tegen deze funeste voorstellen verdienen. 

Ook tel' ondersteuning van laatstbedoelde motie zou ik 
verder nog het volgende onder de aandacht van de Regee
ring willen brengen. Vooraf de opmerking, dat de voorge
stelde sala l'issen del' als regionaal aan te merken betrekkingen 
veel grootet'e verlagingen VCl'tooncn dan de in de Regeerings· 
mededeeling aangekondigde verlaging van 15 en 20%. Zoo 
ondergaan de salarissen del' Indonesische bestuursambtenaren 
een verlaging met zelfs 64%. 

(De heel' te all: Welke categorieën zijn dat ?) 
Dat zijn de Aib8. 
(De heel' '1' ha 1111' i n: De onderwijzers krijgen nog groo

tel' kortingen.) 
Dat zal straks wel worden aangetoond door den heer 

Soer080. 
Dit is dan toch iets anders dan een korting van 15 en 20%. 

Verder krijgen we als gevolg daarvan dit te zien, dat een 
assistent-wedana met een middelbare opleiding, velen zelfs 
l'net een nanvul1ende studie aan de bestuursschool vau 
2 jaren, lager \\"ol'dt gesalarieerd dan een hoofdagent \'an 
politie, die ten eerste in rang vijf trappen lager staat dan 
eerstgenoemden ambtenaar en waarvoor ten tweede slechts 
een Jagere schoolopleiding plus een geringe aanVlIllende , ) 

Departement B. B. 

studie vereischt is j een wedaIla krijgt minder dan een in
specteur van politie 2e kl. welke betrekking wat opleiding, 
I'ang en verantwoordelijkheid bet.·ef! bii de eerstgenoemde 
vel' ten achter staat. 

(De heer S 0 e ros 0: E en wedana is toch maal' een 
Inlander !) 

De Aib. (ambtenaal' bid 1111. bestnnl'sdienst), abitlll'iënt 
yall een middclbnl'e val{schooJ kl'tjgt volgens het voorstel 
f 50 en f 4:\ tCl'wijl abituriënten \'an andere middelbare 
vakscholen als begins.hlt·is f 130 krijgen. Ik begrijp het ni et, 
maal' men schijnt het bijzonder op den Indonesischen bestuUl's
ambtenaar gemunt te hebben. Als de Regeering deze hoogst 
onrechtvaardige voorstellen aanvaardt, wat niemand hoopt, 
behalve misschien de Ava, dan zullen wij ons als gehoorzame 
onderdanen natuurlijk dnarbij neel'leggell; maal' ook niet 
dan onder een crnstig prote~t tegen dpze uitzonderlijk 011-
billijke behandeling vall Ull~ t'uq,~, dat in de IHat~te jaren 
reeds heel wat t e lijden heeft gehad. 

Mijnheer de Voorzittc!'! Te,' bekorting zou ik Uw toestem
ming willen vl'Rgen deze eijfe,'s als 1I00t in de handel ingen 
te mogen doen opnemen. 

De Voorzitter: l),wl'll'g'ell IJC'stllnt /!'een be7.\VrWf'. 1) 

Regionale b ozo ldig ing. 

No. Schaal 
HBBL. 

Pangkat HBBL. Gadjib 
BBL. 

Gadjlh 
HBBL. 

West-Java 

Midden 
Oost-J ava 

dan Vorsten
landen 

1 1 
2 35 
3 53 
4 68 
5 87 
G 1143 
7 166 
8 ' 187 
9 8', 

11 87 
U 143 
13 187 

1 87 
2 143 
3 143 
4 143 
5 181 

\ H. SChrijver 
Schrijver . . 

kt. J ........ " .. . 
Mantl'Î politie ............... . .. .. 

kl. 1 ..................... .. 
" kaboep, . . ................. . 

Adj. reg. secretar is ............ .. 
kl. 2 .... .. 

.. .' k l. 1 ...... . 
A. I. B. (maandgel der) 
A . I. B. (td. mant r i politie k l. 1). 
Aas. wedana .................... . .. . 
Wedana .............................. . 

Dapartement J ustitie. 

Adj. djaksa 1 ................ .... . 
Djaksa 1 ........... . ......... .. ..... . 
Adj. hootddjaksa ................. . 

" 1 .. ............. . 
Hoofddjaksa .............. ... .. .. .. . 

15 - 30 
Z2.50- 40 
37.50- 70 
90 - 100 

100 -175 

175 - 350 
175 -.425 
350 -525 
11){) -175 

ld. 
175 - 350 
350 - 525 

100 - 350 
100 -350 
100 -350 
225 -350 
350 - 525 

15- 30 
35- 60 
50- 75 
70-100 

11){)-140 
150-300 
150-350 
~0-420 
100-140 
100-140 
150-300 
280-4.20 

100-ao 
160-31){) 
150-31){) 
150-300 
280-420 

12- 2,' 
2·4- 45 
45- 60 
60- 90 
60-11){) 

100-225 
135- 245 
245-365 

50 
60- 90 

135-245 
215-365 

60- 90 
135- 245 
135-245 
135-245 
245-365 

12- 22 
22- 42 
40- 55 
55- 85 
55- 85 
9()--'21.5 

125- 235 
235-355 

45 
55- 85 

125-235 
235-355 

55- 85 
125- 235 
125- 235 
125-23'5 
235-355 

Persamaan gadjih pcgawai Politie dan Hoofdcommies Centrale Kantoren dengnn gadjib B. B. Ambtenaren·Indonesiër. 

HOOfdagent 2de kl . ....................... .. ...... .. 
Hoofdrech. 2de kJ. ............... " .... " ..... '" 
Adsp./lnspecleul' .............................. ..... . 

1 f 150 - f 260 I .. 165 - Ol 425 

Gedipl. IManlrl-Pol. ..................................... ! 6D - J 90 

Ass. Wed. . ...... .... .... .. . . .. . .. . .... ..... ..... " lR5 - " 24.5 
Inspecteur v. Politie . .. .......... .. 
Hoofdinspeet. v. Fol. ............. .. 
Com. van Politie ................................. .. 

1 400 - " 525 I .. 
" 250 - " 625 

Wedana .......... .......... .. ............ ...... " 245 - ,. 365 

Hoofdcolnmies ...................... . ..... .. ...... . .. 26() -" 420 

Pel'samaan peladjaran sekolah, soesoenan dibawah illi menoel'oel rangregeling (Bijblad 11'737). 

H oofdagont dan hoofd rechercheur 2dc kl. .................................. . 
. 1 "lste kl. .............................. . .. 

l\1antri Politie (fg.) ...... " ..................... . . .................. . . .. . ...... ... .. . . 
Adsp. Inspecteur van Politie ........................... .. .... . ...... .. .......... . 
Inspecteur vnn Politie Uc kl.. .. .................... ............... ... .. .. 

.. " .. lste kt. .......................... . .. ..................... . 
Ass. 'Vedn. (a) dan Adsp. Comm. v. Pol. (b) .............. .. ............ .. 

Hoofdinspecteur ........................ .. ..... . .......... .. ........ . .... . ... . 
ComIT .. van Politie 3de kl. .......... " ..... .... ............. .. ........... . ....... . 
".. 2de kl. "". .. .... ....... . .... ........... .. 

Wedana .... ................... ........... . . .................. . .................... . .. . 
Comm. van Polltie lste kl. .......................... . ................... . ........ .. 

Lag. school dan curs. pol. 

Middelba';e opi~lding. 
Lag. school curs. pol. 

(a) Midd'eJb. opl. (eve~'t. bS:). 
(b) .. .. d. curs. pI. 
Lagere school dan curs. pol. 
:\liddelbare opt. curs. pol. 

Bestuurssch. 
cursus pol. 
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(Soetardjo. ) 
De heer Soetardjo : Deze cijfers geven een duidelijk beeld 

va n de intensiteit en de onbillijkheid der voorgestelde ver 
slechtering van de finan tieele positie der Indonesische be
stuursambtcllfll'CIl. het corps dat dOOI' a ll e ,ja l'en hcC'1t loyaal 
en plichtsgetrouw de stevigheid vu n het geza g in niet 
geringe matc heeft helpen schragen. Het is noodi g dit bier 
te zeggen, omdat men in politi ek rustige tijden als deze, 
wanneer de bcteekenis vall ons corps niet op mcer sprekende 
wijze naar voren komt, ge neigd is zulks te ve l'geten. 

J\l(jnheer do Voot>, itter! Bij Îlet calculeeren \"an de sa laris
SC II d CI' ambtenaren op de zg. goedkoopc plaatsen in het 
hinnenland dient (Jl1,C1l verder rekening te 'houden met de 
hoogcl'c llitga\'c ll ) die m en heeft te doen ten behoe\'e \'311 het 
undc l'wijs del' kindel'en, omdat d f' ondt' l'wijsyool'ziening in het 
binnen land nog lang niet aan de behoeften kan \"oldoen; yoor 
m edische behandeling, waarvan ik sp rekende yoorbeelden zou 
kunnen noemen, voor de yerkrijging van \"e l'schi llende import
a rtikelen. De YCl'vulling yan socia le verpli c'htingen, waaraan 
in het binnenland de Indonesische ambtenaar in het algemeen 
ril dr IJcS/.l1lll'sumiJ/i'nna l' in het bijzondcr eenvou dig niet 
,j·i:tl llfl l' 1l ont snappen, l'isc-hcn cycnl'el1'S zwa l'e uit giWCl1. Summa 
su mma,'lllll hl' lI ik Vtlll meeni ng, dat wann ee r mcn de kosten 
van hot IC\'cllsondl' l'houd wil afmeten, teneinde cen bepna ld('n 
levenssta ndaard te kunnen voeren, m.en niet uitslui tend heeft 
te letten op de pr~zen del' levensmiddelen, doch in minstens 
even sterke mate ook op de zooeven dool' mij opgesomde facto
reIl. Dit nu heeft de ontwerper d el' voorstellen blijkbaar na
gelaten; na t uurl\ik ook yan \Vege gebrek aan tijd \'001' het 
noodige onde r'zoek, Ma8r a ls men dit a lles e rkent, dan moet 

1111'11 OOK len'lIs lOl de el'kenning komen, dat de in de vvol'
~\d\\!l\ ~~I:l..\k\\\(,~,'d~ sahu'\ssen t~n C'cnclunah' fOllt;l., r zijn "11 
\1.' \,1 slt..,,'k in het tladcel d e L' hetl'okken a mbtenaren. 

Vraagt men, wat de ge\'o lgen van deze voorstellen zullen 
"Un, dan !Zou ik als mijn meening het volgende willen zeggen. 
Deze gevolgen lZÜn van velerlei aard, o.m, va n moreelen, 
socialen en economrlschen aard. 

De amIJt enat·en hij het Indonesisch ibestuur bü-voot·beeld, die 
he t nu J'I.:l'ds niet bl'ccd Jttlibben, - \ ' all het sa lal'is van den 
\)~~\.\\\\ \' "::."::.t..:\\\: \),\T~ \, O.:.l.. ~\ll\ g~èl\ een\. lTl ec t' af, dit is bittere 
CI'll st - , 7.(l ll ell straks in .hopoloozo {inan cicc \c mooil\ikh cdeJ1 
worden gedompeld. Zij zullen lllUl gedachten niet op het werk 
kunnen concentrooren, wa.ardoor in toenemende mate fouten 
worden gemaakt. Ik lteb reeds henh.aldelijk er op gewezen, 
dat tengevolge van allerhande bezuinigingsmaatregelen, die 
op het hoogcl'e deel van het corps zijn toegepas t , zoomede dOOI' 
de taakvel'zwal'Îng in den laatsten t~d als gevolg van versGltil
lende facto ren, het toezicht op het middelbare en lagere deel 
,"an het corps aanmerkelijk is verzwakt. Ik heb de Rcgeering 
reeds in 1932 gcwaarsehuwd, dat daardoor allerlei wantoe
standell ill het binnenland voor langen tijd ongemerkt kunnen 
blijvcn \'oo ltworkeren, en alles tot groot ongerief va n de platte
landsbevolking en tot gl'oot nad.eel van den goeden naam van 
het gezag. De in en om de onderneming Soombol'bopong in JlCt 
l .. oemndjangsC"he h eel'sche ndc ten Jlemcl schreiende toesta nden 
~U n dHar, n a. Qletgecn in J\'[adioen gebeu rd is, om de juistheid 
\'1.111 mij n visi e te 'bowijr.!:cn. Ik ,bc-hocf de R ogeori ng cr wel ni ct 
op l l' wijzcn, ho('z,('c1' de. wcerlooze plaUelandS'bcvolking in al 
di e g'eva ll!.' 11 te lU clell hceft gehad. En God weet, wat Ol' op dit 
gebi cd in llCt bÎllllcnland voor ongel'echti g's nog ong-ClllCl'kt 
voo rtwoekert. n e Hegoe ring zij hiermede nogmaals gewaar
schuwd. 

Den funeste n in vloed, dien deze maa tregelen straks zulle n 
hebben op de opvoed ing van de jeugd, ,moge men niet geri ng
schatten. Nu reeds ibaart de achteru itgang van het schoolbezoek 
g"l'oot.c zorg, hoe straks, wanneer het voor duizenden fa milies 
ni et moel' mogelijk zal zij n, de studie van hun kinderen verder 
te bekostigen f Laat men jlet gewidht van deze zaak toch eens 
l' !'nstig onde!' de oogen zien. 

1'>\i ik o estaande geldschaar ste in bet binnenland zu llen de 
maatregelen, in d ien daaraan uitvoering werd gegeven, een 

(Soeroso.) 
dusdanige yerder e inkrimping der geldcirculatie met zich 
brengen, dat de funeste invloed op dell reeds slechten econo
mischen toesta nd in het 'binn enland zeker niet onderschat mag 
wO l'den. 
~lUnhee l ' de Voo l'zi ttel'! .A.ls stot zou ik nog op het volge nde 

willen wijzen. De H . B. B. I ,. bevat \"e le lee nt ten en onbillijk
heden . Ik ha.d nog geboopt, dat de Regeering deze in de bijna. 
twee jaren, die sede rt zijn vel'1oopen, zou hebben getracht 
weg te nemen. Zij heeft halll' toezegging niet gesta nd gedaa n, 
'hetgeen ik ten zeerste betreurlomdat onze g roep haaT' stem 
onder deze voorwaarde aan het onl wel'p heeft gegeven. En 
nu gaat het niet aan om 'Op de bnsis VU n een d ergelij ke salal'is
I'egeling hel'zieningC'n te willcn treffen. die zelf oyel'laclen zijn 
met fouten cn onhillijk hedl'll. De 1('(\l lIt e ll ell fontell in de 
H. B. B. L . wOl'den daardoo!' eenvoudig dubbel geaecentueerd. 

Ik zon e l' derhalve ten sterkste bij de R egef'l'ing op wi1len 
a nndl' ingen OUi ee ll COlli miss ie in het leven te l'oepe n, die op 
kOl'tell termijn de sa larisl'eg"elillg' znl hebben te hel'zien . Ik 
heb deze suggestie oveq':'C'lll'agcli <lall Inün geachte Illeuelid, 
den heer Kel'stens) dit' haal' bereids in zijn IIlot;e heeft vel'
werkt, wan [' VOOl' fUl<Il' IH' 111 ij 11 t'l'krntel ij ken dH n k wOl'dt 
aangebodelI. 

I-I oe de Hegee l'Îng" i ll Itel I('kol·t ,",lil ]0 Illlll. zal hebbell te 
voorzicn, straks zlll Il'Il , I1l1fll' ik hoop, ee ni g'e lJI edeledcn met 
suggesties voo I' dell dag IWIIIL'II. Mochten oll\"erhoopt die 
su ggesti es op ollover'kOlllenlijke bezwê.\l'en stuiten wat naar 
ik overtuigd ben, niet het geval zul zijn, dau zou in Ihet uiterste 
geval ollze g roep geen bezwaar maken t egen een algemeene 
sa lariskol'ting, waardoor de last naar verhouding gelijkelijk 
c1ool' lH't gf>lH'(llf> nmhte-n:ll'enc\om zou worden gedragen, 'w,\
g:(\l'1I hillUIH'I' is dan ('eli c(' ll zUd ig'(' hr!;,s tillg \"1111 hrt 7.U'ilk
l;;l' I'(' dt'f'1 , 'HIl hel iltllbtelllll·C'!H·ol·Ps. 

Eéll ding stunt voor' mij n ls l , Mijnhee r de Yool'zittel', u!. 
dat het nu tijd wordt, dat Nede l'land ons b\jspl'Îngt. Het kan 
zoo niet langer, het prest ige van het Moederland loopt gevaar! 

Mijnheer de Voot·zittet'! Resumeeren de kom ik dan tot de 
volgende conclusie: 
\ ('. dat het voorstel tot uitbreiding van de toepassinO' van het 

beg-insel del' ,·egioltale bezoldig·ing·, op de wiize :oon\s de 
lJezo ldig'illg'scolllll1iss ie 7.;(;' 11 di(' denkt t CII eelle lllwde woet 
worden verwo rpen ; 

2e, dat de vigeerencle H . B. B. L . vele leemten en fout.en 
bevat, die een spoedi ge herzienin g noodzakel ijk maken; 

3e. dat! in afwachting Ihiervan, de hulp van het ?t10edel'land 
dient te worden ingel'oepen om het begJ'ootingstekort te 
dekken. 

De heel' Soeroso: Mijnheer d,' Voot·zil1el'! Bij de 
algelll eene beschouwingen ovel' ele ontwe l'p-begl'ootinO' van 
1936 in Juli j1. heb ik vel'schillende bezwaren gemaakt °tegen 
de d.o~l'. de R egeel'Îng in de l;l inaneieele Nota voorgenomen 
uezt1llllgll1gsmaatl'egelen op het gebied van de sala ri ssen del' 
landsdienaren ter dekking van een geeleelte van het in ]936 
te verwachten begrootingstekol't. Ik heb dun de na te noemen 
dde moties in gedie nd : 

l. e. een 0111 de R egec ['in g uit te Iloocligen, niet over te gaa n 
tot het uvt'l'un.' llgcn \'1.111 betl'ekkingen die ln de 
H . B. H. L. z.ijn opg'ello illell, naaI' het maa ndloone['s
I'eglement ; 

2e. eCIi om de Heg·ee t'ing uit te 1I0odigen niet over t e gaa n 
tot ovel'bl'enging V<lll ve l'schillende betl'ekkinO"en ln 
Bijlage A del' H . B . .13. h naar de Bijlage B ; 0 

:3e. een 0111, indi en vel'Clel'e bezuiniging op p el'soneele ui t. 
gaven onvermijdelijk is, deze bezuiniginO' te doen 
verkr:ij gen door middel van een algemeene k;rting op de 
salarIssen va n alle ambtenaren, 

~[iin \"oornaamste bezwaar wns toen, dat dool' de VOOI'

genolllen maatl'egelen alleen de kl ein tjes zwaar zouden 
worde,: get roffen . 'l'hans, b ij het na gaan V tlll de voorliggende 
Regect'lngsvoorstellen is indeJ'dttad gebleke n, dat a lleen de 
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(Soeroso.) 
lagere landsdienaren worden gedwongen om het grootste 
oifer voor bet land te brengen. Of dergelijke ma.atregelen 
moreel te verdedigen zijn, zal ik straks nader is' beschouwing 
nemen. 

Alvorens de voorliggende Regeeringsvoorstellen in beschou
wing te nemen, zou ik gaarne even de salarispolitiek der 
Regeering vanaf vóór 1913 de revue willen laten passeeren . 

Vóór 1913 had men een dualistisch bezolcligingsstelsel, 
waarbij was bepaald, dat voor de vervulling van gelijke 
betrekkingen Europeanen ongeveer tweemaal zooveel salaris 
ontvingen als Indonesiers. In 1913 werd het unificatiebeginsel 
voor de gemengde betrekkingen aanvaard met het gevolg, 
dat de Indonesiers voor de vervulling van gelijke betrek· 
kingen evenveel salaris als de Europeanen ontvingen. Dit 
unificati ebeginsel had echter geen beteren invloed op de 
salarissen voor de betrekkingen, die uitsluitend door de Indo
llesiers werden vervuld. De salarissen voor deze betrekkingen 
bleven laa g, niettegenstaande het feit, dat voor de inheemsche 
betrekkingen hoogere eischen waren gesteld. :Men was toen 
ondanks het unificat ie-beginsel nog van meening, dat de 
Indonesiel's minder levensbehoeften hadden dan de Euro
peanen, welke meening echter absoluut onjuist was. In 1919 
kwamen de zg. nlvelleeringsvoorstellen del' Regeerülg, welke 
om allerlei r,edenen echter niet konden worden ingevoerd. 
Daarna wet'd de c0ll1Illissie-l\I11urling ingesteld, met de bedoe
ling 0111 een in de Indische lllaatschappij passend bezoldigillgs
stelsel te ontwerpen. Deze cOlllmissie is daarin niet geslaagd. 
Toen kwam de Cowmissi e-Damme, die de bekende B. B. L. 
Ileeft gcsclla.pen. De eerste en de voornaamste gl'ondslag-en 
van de B. B. L. luiden als volgt : 

VOOI' de bekleeders van een ambt in Gouvel'nements
djeJl ]j ollc16F c1ezeJfc1e vel'houdingen in dat ambt dienen 
ell aan gelijke voonvaarden van benoembaarheid, examens 
I,' .ü .. I1C')\h'n "uh\aan, \vortlt tl"11 :lèIlIzien van iJelooningell geen 
ondeJ'scheid genlaakt tusschen BUl'opennen, lnlanders en 
Vreemde Oosterlingen, noch tusschen personen, die hun 
opleiding gebeel of gedeeltelijk in Nederlandsch-Indië hebben 
genoten en hen, die geheel oi gedeeltelijk buiten Nederlandseb 
lndië zij n opgeleid, noch tusschen personen, (lie in Neder
landsch·lndië in Gouvernementsdienst zijn getreden en hen, 
die eldel's bv. in Nederland voor den Indischen dienst zijn 
aangeworven en TIaar Nederlandsoh-Indië zijn uitgezonden. 

Inderdaad is dit beginsel uitstekend, doch het geldt alleen 
voor de zg. gemengde betrekkingen. Voor de Inheemsche 
betrekkingen is dit beginsel van geen waarde. Dat zulks ook 
wel de bedoeling was van de Commissie-Damme, moge blijken 
uit de sehalenindeeling in A, B en C, waarbij is bepaald, dat 
de B-schalen bij een salaris beneden f 100 '8 maands 40%, 
van f 100 tot f 200, 30%, van f 200 tot 300, 25%, van f 300 
tot f 600, 20% en van f 600 tot f 1200, f 120 boven de 
A-schalen moeten staan. Voor de C-schaleu nam de Commissie
Damme de volgende maatstaf aan: schaal A f 100, scbaal B 
f 130, schaal C f 130 + f 50 = f 180. Bij een salaris van 
f 100 werd dus voor de C·schaal een toeslag toegekend 
van 80%. 

Door dit A.B.C .... telsel ontvingen de Indonesische landsdie
naren, die niet bij de gemengde betrekkingen werkzaam 
waren, dus minder aan salaris, ondanks het feit, dat voor 
hen een langel'e of hoogel'e opleiding werd geëischt. De 
B . B . L. was daarom voor ons Indonesiers niet aanvaard
baar. 

Nu komt de H. B. B. L" die is geboren om een aanmer
kelijke bezuiniging op de salarisposten te verkrijgen . Daar 
de A. B. C.-indeelingen verdwenen, was ik aanvankelijk van 
meening, dat de H. B. B. L. op een voor de Inc1onesiel's bil
lijke grondslag zou zijn geschapen. Doch bij nadere kennis· 
making was zulks niet het geval, juist integendeel. Deze 
H. B. B. L. bewaal't de verhoudingen, die zijn geschapen dool' 
de A. B. C.-indeelingen van de B. B. L., aangezien de achter
uitgang del' salarissen gemiddeld van de A., B. enl C. groepen 

in de B. B. L. gelijk was nl. ± 30%. Praktisch blijft dus 
het A. B. C. stelsel gehandhaafd. Dit daargelaten heeft de 
H. B. B. L. nog die mogelijkheid geschapen dat de Indo
nesische landsdienaren regionaal worden bezoldigd en als 
maandlooners kunnen worden aangesteld. De H. B. B. L, 
is dus vOor ons Indonesische landsdienaren absoluut onaan
vaardbaar. Vooral onaanvaal'dbaar, omdat de Indonesische 
landsdienaren daarbij onbillijk zijn behandelc1. 

.Men ziet dus dat de sa larispolitiek del' Rcgeoring van af 
vóó r 1913 tot heden de Indonesische landsdienaren bij de 
Inheemsche betrekkingen, dus niet bij de gemengde betrek
kingen, geen billijke financieele waardeering toekent. Slechts 
een kleine groep Indonesische landsdienaren, die de gemeng· 
de betrekkingen vervullen, ondervinden de juiste waardee
ring. Het is daarom geen wonder, dat de gevolgen van een 
dcrgelijke salarispoli tiek geen andere z~jn dan betel' gesituee r
de BUl'opccsche en arme Indonesische landsdienaren en verder 
betel' onderwijs en opvoeding' van de _ kinderen del' Enl'o
peanen on minder onderwijs en opvoeding voor de kinderen 
del' Indonesische landsdienaren . Vandaar, dat de hoogere 
en middelbare gemengde betrekkingen nu grootendeels ll0g 
bezet zijn dool' Europeanen. Natnurlijk heeft de onderwijs
gelegenheid biel' te· lande ook invloed op deze omstandighe
den. Maal' hadden de Indonesische landsdienaren vanaf 
vóór 1913 de juiste financieele wnardeel'Îng van de Regeer-ing 
ondervonden, c1nil zouden d(' \"el"hOllding-cn det' be7.ctting del' 
g'f'mengde betrekkingen voor de Indonesiers veel gunsti geI' 
zijn dan tot dusver het geval is kunnen zijn. 

Thans kom ik tot de voorstellen cler Regeering, in het bij
zonder de invoering der regionale bezoldigingen. 

Volgens de sehriftelijke mededeeling del' Regeering moe
ten tel' voorkoming van vel'clet'r sthnldtoennmc. bezl1inigill
g;CJl WOI'dl'rl opgdt'g'd op de' ~ :dill'i s!>üsk rl. n('-ze 1J1edcdec!itlg" 
hecft mij 1"('11 Zl'CI'stc vel'wolldel'rl, 'I<lllg.'t'zil'll deze :-; tclling niet 
juist en niet te verwachten is van de Regeering, die steeds 
geld kan vinden voor de defensiedoeleinden. Indien men 
geen schuldtoename wil hebben, doch geen bezwaar l1Ceft 
tegen het voteeren van hoogere bedragen op de begrooting 
van de deiensiedoeleinden dan is het natuurlijk te verwach
ten dat op andere posten bezuinigd moet worden. ~Iaal~ 
waar is nu de grens, tot waar men niet verder moet gnall 
met de be-zuiniging! :M:et een dergelij ke stelling komt men 
nooit aan de grens. Ilndien voor 1937 nog meerdere bedra
gen moeten worden uitgegeven voor de defensie en deson
danks geen schuldtoename geoorloofd zal zijn, dan moeten de 
landsclienaren alweer het offer brengen. Dit is toch geen 
toestand die houdbaar is. De landsdienaren hebben geduren
de dezen bezuiuigingstijd al veel geofferd, zoodat zij een der
gelijke behandeling absoluut niet verdienen . En wat nog 
erger is, dat nu alleen de lagere ambtenaren, in het bijzonder 
de Indonesisch e, zwaar zullen worden getroffen. 

D e Regeerin g heeft gezegd, dat de sa larissen en de 100nen 
aangepast moeten worden aan de geëigende verhoudingen en 
de eischen des t\jds en dat waar nog' \"an een bctl'ek kf'lijke 
overbetaling sprake is deze uit het salarisstelsel moet worden 
weggenomen. 

Naar mijn bescheiden meening- is het zeker dat met de 
woorden "aanpassing aan de geëigende verhoudingen" dOOf' 
de Regeering is bedoeld een regeling zooveel mogelijk over
eenstemmend met de omstandigheden, welke hebben geleid 
tot overweging van strenge doorvoering; van de regiollale 
bezoldiging'sregcHngen. vVat hetreft de aanpassing- nan de 
eischen des tijds, kan ik niet pl'ecies wpten wat de Regeerin g 
met deze woorden ll eeft bec1oelc1. Is het aanpassen aan den 
bezuinigingstijd dan wel aanpassen aan den tegenwoordigerr 
ttid, waarin ieder Indonesisch landsdie11aar meerdere levens
behoeften heeft dan 25 jaren geleden? Is dit laatste het geval, 
dan zou het peil der voorgestelde regiona1e bezoldigingen niet 
beneden dat van 25 jaar geleden moeten komen te staan, 
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(Soeroso.) 
Aangcllom en mag dus worden, dat met "de eischcn des tijds" 
bedoeld wordt de eischen van dezen bezuinigingstijd. 

Dat zulks niet juist is, is wel gebleken uit de voorgestelde 
regionale regelingen, die ontstellend laag zijn. Men verlaagt 
de bezoldigingen zoover tot de ·begrooting sluitend is. Dit 
is toch wbsoluut onjuist. 

De Regeering zal misschien ontkennen, dat de mate vau 
verlaging der salarissen del' landsdienaren, die als regionale 
krachten worden 'beschouwd, verband houdt met het al dan 
niet sluitend zij n der Ibegrooting, maar de lage bezoldigingen 
wijzen erop, dat de mate van verlaging wel verband houdt 
met het streven naar het .Iuitend maken der begroot ing. 

Do Rcgccring spreekt van overbetaling. liet welke bewij
zen kan de Rcgeering nu aantoon en, dat znlks het geval is? 
Een bndgetonderzock bij de betrokken ambtenaren heeft niet 
plaats gehad, alleen zegt de Regeering, dat de onderzoekingen 
zijn aangevangen in de Vorstenlanden, waar men als 'basis 
\"an vergelijking besdhi'kt over de :bezoldigingsregeling voor de 
desaonderwijzers en andere werkkrachten, wiel' bezoldigingen 
dool' gewestelijke en plaatselijke instanties zijn vastgesteld. 

Verder wordt gezegd, dat ook als basis van vergelijking 
werden gcn-omon de bczolchgingen van de amb1cnal'cn der zelf
besturen, die dool' de Regeering als regionale krachten bij 
uitnemendheid zijn te beschonwen. 

Ik geloof, dat het te ver gezocht is, indien als basis de 
bezoldigingen der ambtenaren van de zeM'bcsturen worden 
geI10meJl, aangezien het aer Regeering zeer wel >bekend is, 
dat de ambtena ren van de zelfbesturen in het algemeen niet 
voor de bezoldiging, maar voor de eer dienen; abdi-dalam 
te word cn is een idcaal van ieder ingezetene der Vorsten
landen. Een rijke handelaar is b.v. bereid als mantri te 
dienen op een bezoldiging van slechts f 5.- 's maands. 

Bovendien moet men niet uit het oog verliezen, dat de aan
stellingseiscb.en in de 'zelfbestnren niet 'zoo hoog zijn en dat 
ook de arbeidsprestaties van de Gouvernementsambtenaren en 
die der zelfbestumsambtenaren verschillend zijn. 

Vcrder heb ik vernomen, dat den ambtenaren der zelfbe
sturen is toegestaan handel te drijven; zij rekenen dllS in de 
eerste plaats op hun bijvel-diensten, hun traetement als ambte
naar is bijza.k. 

Dat do H.B.B.L.-bezdldigingen voor de zelfbesturen te duur 
uitkomcn, i natuurlijk 'begrijpelijk, aangezien de opbrengst 
van het gewest ook moet worden aangewend voor de civiele 
lijst der zelfbesturen. Er heerscht daal' dus op dit gebied 
een abnormale toestand. 

Dat de salarissen van de ambtenaren der zelfbesturen niet 
als basis genomen mogen worden, kan wel blijken uit de 
ontwerp-salarisregeling del' ambtenaren van de waterschappen 
Ol,uk-Pro!;o en Dengkcng over 1934. 

In hct bestuUl· dczcr watcrschappen hebben z itting de resi
dent als VOO l .... d t.tcrJ Indonesische bestuursambtenaren en 
particulieren van de Europeesche ondei'nemillgen als leden. 
Volgcns d_ salarisregeling kan een mantri bij het water
beheer tot f 75.- 's maands klimmen, wat dus nog f 5.
's maands meel' is dan het H.B.B.L.-salaris. Een eommies 
kan hetzelfde salaris genieten als een eommies onder de 
H .B.B.L. 

Nl1 hreft het mii ve,,,'ollderd, dat het gewestclijk overleg 
te Soc l'.dral'ta e11 Djokjalwl'ta hoeft geleid tot eon olltworp
salarisregeling, waarvan het peil gemiddeld omstrceks 25% 
benedcn dat van de RB.B.L. lag. Indien de besturen van 
de waterschappen Opak Pl'ogo en Dcngkcng bij het overleg 
worden ingeschakeld, is dit resultaat alleen te danken aan 
de groote ovc l'L'edingskracht van den 'heer Beets en is het ook 
hie raan toe te schrijven, dat deze besturen ZÜn meegegaan 
met het Vool'ste], om het maximum salaris van een mantri 
b~ het waterbeheer op slechts f 45.- per maand, dus 'bijna 
30% lager te stellen. 1I1ensehen met zulk een groote overre
dingskracht zijn geschikt om als vredesengel naar Italië te 
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worden gezonden, maal' niet naar deze zaal, waar de menschen, 
andanks alles nuchter blijven. . 

Hoe onlogisch en onredeLijk de voorgestelde salarisregelin
gen zijn, kan ik met de volgende voorbeelden aantoonen. 

In 1912 verdiende een mantri bij het waterbeheer 3e klasse 
van f 45·- f 55.- 's maands; een mantri 2e klasse van 
t 60·-f 70.- en een mantri I e klasse van f 75.-f 80.
per maand. Volgens het voorliggende voorstel zal een mantri 
.bij het waterbeheer - er is .geen splitsing in klassen meer -
f 25·-f 45.- per maand verdienen. 

Het minimumsalaris van 1912 wordt het m~ximllmsalaris 
van 1936. Dat is dus ecn omgokeerde wereld. Waar nu de 
kosten van ondcrwüs veel hoogcr zij 11, men hooge belast ingen 
moet betalen en men meerdere levensbehoefteu heeft dan 25 
jarcn geleden, daar moet men zich n u tevredenstellen met 
het minimumsalaris van 25 jaren geleden. Dat is meel' 
dan bar. 

.Als de Regeering, nu zegt, dat bij het overleg zoo veel moge
lijk alle factoren in beschouwing zullen worden genomen, die 
op de voorgestelde regionale regelingen van invloed kunnen 
zijn, dan moet ik daartegenover de opmerking maken dat 
indien zulks het geval is geweest, men nooit zon hebben' kun
nen komen tot een salarisregeling met een peil van ver bene
deu dat van 1912, 'zooals ik zooeven aantoonde. 

Ik kom nu tot de afpaling der gebieden, waarbinnen de 
.regionale regelingen worden vastgesteld. Hierover lees ik 
een citaat in de regeeringsnota, dat zooeven al is voorgelezen 
door den heer Soetardjo, doch dat ik, ter eigener bevrediging, 
nog eens moge .anhalen. Men vindt op blz. 5 <leze woorden: 

"Opmerkin g verdient hiel'bü, dat ,1100 kleiner de gebie
den ,,"Tord en genomen, die voor ccn regionale bozoldigings
regeling worden afgepaald, hoe meer het mogeLijk is in 
de regeling rekening te houden met bijzondere plaatselijke 
olllJltandigheden. 

Aanvankelijk is daarom overwogen voor Java de regent
schappen als regioon te nemen. Een dergelijk uitgallgs
plmt cc.hter zou het instellen van veel uitgebreider 
plaatselijke onderzoekin gen en het ontwerpen van zeer 
veel meer 'bczoldigill gsrcgo1in s·ûn vC l'cischt hebben dan de 
>beschikbare tijd toeliet". 

Ook is overwogen op J ava de residenties als uitgangs
punt te nemen, doch ook clan l iet zich annzirll. (lnt dc 
werkzaamheden l1iet tijd ig konden zijn afgeloopen. 

Tenslotte is dam'om Ibes loten om te beginnen met dc 
gewesten als regionen af te palen, hetgeen de onder. 
zoekingen zeer vergemakkelijkt, doordat dan al dadelijk 
een beroep van ambten valt aan te wijzen, waarin de 
Gewestelijke Bestuurders de benoemingsbevoegdheid be
zittcn, zoodat de Gewestelijke BestuUI·ders volkomen op 
de hoogte zij n van de wijze Vfm aanvullin g en de aan 
het ambt te stellen eischen, tenvijl dan al dadelijk op 
deze manier cen basis zou worden verkregen voor een 
vergelijking mot andere gewestelijke ambten." 

Uit deze woorden blijkt dat, indien de regentschappen als 
regionale ressorten werden 'genomen, het beginsel der regio
nale bezoldigingsregeling meer tot haar reeht zou komen, 
d.w.z. de regionale bezoldigingsregeling b illijker tot stand 
kan worden gebracht. De tijd daa",'oo r is dc Regeering thans 
echter te kort. Ook per residentie hceft Zij niet ovel' den 
noocUgen t\id (besch ikt. V andaa l', dat maal' p Cl' provincie is 
gehandeld. ·Wie kan nu zeggen, dat de H.egccring op dc be
langen van haar ambtenaren let' ImnH'\·s, voor 1 Jnlluari 
1936 moet alles gereed zijn , terwill e \·an een sluitende bc
grooting. 

D e Regecring zegt clan verder: 
"Deze werkwijze is in de praktijk uiterst doelmatig 

gebleken en het is dan ook hieraan te danken, dat bin
nen betrekkelijk korten tijd voor alle gewesten de ver
eischte v{)orstellen konden worden ontworpen ." 
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(80er080. ) 
Naar mijn bescheiden meening is de werkwijze hier in zoo· 

verre uiterst doelmatig, dat de door de Regeering gewenschte 
voorstellen in zeer korten tijd konden worden onworpen, 
zonder dat rekening werd gehouden met eisehen van bil
lijkheid. 'frouwens, de Regeering zelf erkent, dat de toestan
den in versehillende residenties en regentschappen nog zeer 
uiteenloopen en dat Zij van plan is, zoo spoedig mogelijk tot 
een verfijning van het stelsel over te gaan, zoodat van over
betaling geen sprake meer kan zijn. De voorgestelde regio
nale regelingen zijn aus niet de gewenschte, want de Re
geering is van plan d e voorgenomen regelingen, die r eeds 
zeer karig zij n, nog verder te verlagen.. En dat noemt de 
Regecring verfdning ! Maar dan lijden zij nog grootere 
armoede. Jammer alleen, dat ik die verfijningsidee d er Re
geering uit mensehelijkheidsoverwegingen niet kan goedken
ren. Waarlijk, ondanks d eze tijden van b<\grootingstekorten 
heb ik nog altijd menschelijk gevoel! 

Nu de betrekkingen wier bezoldiging reginolaal zal worden 
geregeld. Volgens de Regeering zijn dat die betrekkingen, 
waarvan de vervulling kan geschieden uit de plaatselijk in 
de r egionale sfeer levende Ibevolking, terwijl ook de vraag 
wordt ,beantwoord, of te verwachten is, dat de betrokken 
ambtsbekleed ers uit den aard hunner ,betrekking doorloopend 
in die streek werkzaam zouden blijven. 

TIet is d\ls duidelijk, dat hoe grooter het regionale gebied 
is, hoe grooter het aantal regionale bezoldigde betrekkingen 
wordt. Maar de door de Regeering aangenomen criteria 
sluiten reeds de Europeesche ambtenaren in het algemeen 
uit en d e inportkrachten in het bijzonder. Inmiddels rijst bij 
mij de vraag of het noodig is dergelijke criteria aan te ne
men, want overal, zelfs in. het diepste binnenland is ruim 
aanbod van werkkrachten bij vacatures van allerlei soort 
van betrekkingen. 

Oo\;. ;n ue toekomst zal zulks het geval zijn. Wil men een 
billijke indeeling van regionale betrekkingen, dan moet dit 
gescllieden voor aUe betrekkingen van hoog tot laag. Maar 
dan is een regionale .bezoldigingsregeling noodig, waarbij 
rekening dient t e worden ,gehouden met ds werkel,ijke sociale 
behoeften van de betrokkenen, en niet ·een regionale bezol
digingsregeling, die als sluitpost op de begrooting kan wor
den beschouwd. 

Hoe onbillijk het is, indien niet alle ·betrekkingen regio
naal worden bezoldigd, kan uit het volgende blijken. Zooals 
zicb laat aanzien, zullen de landsdienaren, niet-regionale 
krachten, hun salarissen volgens d e H.B.B.L. blijven ont
vangen. Maar waar zij komen, daar vindt men de regionale 
indeelingen. Zelf in de dure provincie West.Java, is het peil 
der regionale salarisregeling nog 15 à 25% Ibeneden het 
H.B.B.L.-peiJ. De bedoelde ambtenaren zijn hi er dus ten on
recrhte bevoorrecht. Waarom wil de Regeering het hoogste peil 
van W est-J a va niet nemen voor de bepaling van de salaris
sen van de niet-regionale-betrekkingen ' Een d ergelijke ge
dragslijn zal toch door de Regeering gevolgd worden voor 
de gewestelijke regelingen. 

Op blz. 4 der Regeeringsuiteenzetting lees ik immers het 
volgende : 

"Hierbij is overwogen, dat een zoodmlige gedragslijn 
er niet toe behoeft te leiden dat in bepaalde streken van 
een provincie den betrokken landsdienaren t e kort zal 
worden gedaan, indien slechts zorg wordt gedragen, dat 
de gewestelijke bezoldigingsregelingen .gebaseerd worden 
op het hoogste peil m het gewest, zoodat er all een maar 
sprake van kan zijn, dat in sommige residenties en rc
rentschappen nog een zekere over'betaling van bepaaldc 
.groepen van landsdienaren plaats heeft, welke dan later 
bij verdere verfijning van het stelsel zal kunnen worden 
weggenomen". 

Het is dus duidelijk, dat de voorliggende voorstellen 
grove onbillijkheid met zich zullen brengen. 

Verder lees ik op blz. G der Regeeringsuiteenzetting: 
"Ten slotte moge nog worden medegedeeld, dat bij 

het overleg betreffende de onderhavige regelingen er 
door verschillende gewestelijke bestuurders en die)lst
hoofden de aandacht op gevestigd is, dat nog eenige 
groepen van landsdienaren zijn aan te wijzen, wiel' ambt 
niet voor gewestelijk regional~ regeling in aanmerking 
komt, omdat de rouleering van het personeel niet tot 
binnen de grenzen der gewesten beperkt kan worden, 
doch dat niettemin aanleiding bestaat de bezoldiging, 
verbonden aan deze groepen van ambten te herzien. De 
Regeering is voornemens de herziening der aan deze 
ambten verbonden bezoldigingen aan de orde te doen 
stellen, zoodra de onderhavige gewestelijke regionale 
bezoldigingsregelingen zullen zijn vastgesteld ". 

Ik hoop, dat deze regionale bezoldigingsregelingen niet 
zullen worden vastgesteld. 

Als ik het wèl heb, ligt het in de bedoeling der Regeering 
de salarissen van groepen van landsdienaren, wier urn bt niet 
voor een gewestelijke regionale regeli.ng in aanmerking komt, 
te herzien, natuurlijk naar beneden. 

Welke landsdienaren het zullen zijn, weet niemand. '1lIaar 
ik vrees, dat straks zal blijken, dat de herziening alleen 
groepen van Indonesische landsdienaren zal treffen. 

Mijnlleer de Voorzitter I De voorliggende voorstellen heb
ben bij mij den indrnk gewekt, dat het in de bedoeling der 
Regeering ligt om de Indonesische landsdienaren zwaar te 
treffen. De gevolgen van deze salarispolitiek der Regeering 
zullen natuurlijk nog fnnikender zijn dan die der vorige 
salarispolitiek. De betrokken ambtenaren zullen in armoede 
leven, ze kun.nen aan hun kinderen geen behoorlijk onder
wijs geven, aangezien de kosten daarvoor ontbreken. Het 
gevolg daarvan is een achteruitgang del' maatschap]lclUke 
ontwikkeling der bevolking en voorts minder conclllTentie 
rp het gebied van strijd om het bestaall voor de Europeesche 
kinderen. De belangrijke en leidende betrekkillgen zullen 
dus in handen blijven bij de Enropeesche bevolkingsgroep. 

Uit ons nationaal sta)ldpunt beschonwd is zulk een salaris
regeli.ng dus fnuikend voor de toekomst van ons volk. 

Door de voorgestelde regiollale regelingen zal men deze 
situatie krijgen: een beambte met een salaris van f 12 
's maands zal 10 à 20% van zijn salaris moeten afstaan voor 
de bijdrage in het begrootingstekort, t erwijl een ambtenaar 
met een salaris van f 1000 's maands of meer geen cent zal 
afstaan. Dat is toch zeer afkeurenswaardig, Mijnheer de 
Voorzitter ! 

Nu zou ik deze vraag willen stellen: Heeft de Regeering 
de politieke gevolgen van een dergelijke terugdringhlg van 
salarissen van bijna 100% van het aantal der Indonesische 
landsdiena~en reeds goed overwogen ' Het is mogelijk dat 
de Regeering de politieke gevolgen van den genoemden 
maatregel niet zoo erg vindt. Wat zullen de Indonesische 
landsdienaren dan doen j Ze zullen niets doen, Mijnheer de 
Voorzitter! Maar zeer verbitterd zullen zij zeker zijn. 
Verbitterd, omdat alleen zij het grootste offer voor de slui
tende begrooting moeten brengen! Verbitterd, doordat zij 
weten dat van de Europeesche ambtenaren zoo geen enkele 
cent, dan toch zeer wein ig wordt gevergd, Het is misschien 
Gods ,vil, dat de groote massa der loyale Indonesische lands
dienaren zich nu verwijderd van deze Regeer'ing zullen ge
.. oelen! Welke gevolgen deze situatie in de toekomst met 
zich zal brengen, weet natuurlijk niemand. 

Mijnheer de Voorzitter! Bij de algemeene beschouwingen 
over de ontwerp-begrooting voor 1936 in Juli j .l. heb ik er 
eveneens reeds op gewezen, dat de vakcentrale P. V. P. N. 
namens een dertigduizendtal Indonesische landsdienaren een 
rekest bij de Regeering heeft ingediend met de mededeeling, 
dat, indien een bezniniging op den salarispost onvermijdelijk 
is, zij geen bezwaar hebben t egen een korting op de salarissen 
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(Soero80, Voorzitter.) 
van alle ambtenaren. Ik heb toen de aandacht der Regeering 

.gevraagd yoor dezen offervaardigheidszin der landsdienaren. 
Maar het schijnt dat van deze offervaardigheidszin misbrnik 
wordt gcmnakt, en daartegen moet ik protesteeren. 

Enkele woorden nog over de Commissie voor Georganiseerd 
·Overleg. Blijkens de schriftelijke mededeeling der Regeering 
op hlz. 3 is genoemde Commissie zonder meer meegegaan 
.met het voorstel der Regeering tot invoering der regionale 
regelingen. Maar de voorzitter van het V. V. O. heeft gister
.avond op een openbare vergadering medegedeeld, dat de 
meerderh eid der Commissie een belangrijke restrictie aan 
haar advies deed verbinden, in het bijzonder ten aanzien van 
·de ressorten en de criteria der betrekkingen, die regionaal 
worden opgenomen. Waarom hceft de Regeering niets daar
omtrent aan dit College medegedeeld ! Met welke bcdoeling 

.heeft Zij dat gedaan' 
Tllans een enkel woord over de in den laatsten tijd gecon

'stateerde prijsstijgingen. Men zegt dat de stijging der prijzen 
van levensmiddelen het gevolg is van een economische op
lev ing cn dat daardoor de landsinkomsten hooger kunnen 
gUjgen. Gaarne zou ik van de Rcgeerin g willen vernemen, of 
deze verwachting jnist is. In het bevestigende geval zou ik 
gaarne vernemen, of de Regeering dan nog voornemens is, 
..de voorgestelde maatregelen door t e voeren. 

Verder, Mijnheer de Voorzitter, zou ik nog gaarne enkele 
woorden wiJlen wijden aan de ontwerp-motie van den hecr 
\T an Helsdingen. 

De Voorzitter : De ontwerp-motie van den heer Van 
Helsdingen is thans nog niet in behandeling. Als deze motie 
niet wordt ingediend, wordt ze niet besproken j als ze w 1 
wordt ingediend komt ze eerst vanaf dat oogenblik in 
bespreking. 

De heer Soerasa : Mijnheer de Voorzitter! De bedoelde 
..ontwerp-motie van den heer Van Helsdingen wijst er op, 
dat de heer Van Helsdingen in principe geen bezwaar heeft 
tegen een schuldtocnume. Nu is het voor mij onbegrijpelijk, 
waarom de heel' Van Helsdingen een lcening wil sluiten met 
de gelden, verkregen van hct bijwnder uitvoerrccht. 

De Voorzitter : Ik verzoek U daarover thans nog niet bet 
woord t e voeren; U kunt dit in tweeden termijn doen. De 
motie is tbans nog niet ingediend. De heer Van Helsdingen 
hceft wel ondershands een mededeeling gedaan, maar op 
ondersh.ndsche mededeelingen kan niet worden ingegaan. 

De heer Soeroso: Mijnheer de Voorzitter! Intusschen is er 
ook een motie van de hem'en Kerstens, Verboom en Ratu 
Langie, om de aandacbt der Regeering te vestigcn op reeds 
vroeger aangenomen moties betreffende de schuldenlast van 
dit land. Ik acht deze motie wel billijk, vooral als men 
bedenkt, dat dit land, zooals ik reeds meermalen betoogde, 
t e veel aan de kosten voor de staatsmarine bijdraagt. 

Eerst in den laatsten tijd is het Moederland bereid gevonden 
om sle~hts f 10 m,m. te verstrekkcn voor de bestrijding der 
kosten van de Staatsmarinc. Ik vind dit niet voldoende, vooral 
wanneer men daaI1bij in aanmerking neemt, dat Indië jarenlang 
de rnodernisccring van het leger heeft Ibckostigd, die toch moet 
,dienen tCl' 'bestrijding van den 'buitenlandschen vijand. Dit is 
een imperiaal belang, waarvan de kosten door het :Moederland 
gcd ragen dienen t e worden. Wij hebben dus te veel moeten 
betalen en het Moederland moet die bedragen teruggeven, 

Wat betreft de motie-Kerstens c.s. (st. 5) om een commissie 
in het leven te roepen, die in zoo kort mogelijken tijd, maar 
in elk geval met rustig beraad een geheel nieuw bij de eischen 
des tijds en des Lands passend salarisstelsel te ontwerpen, 
tenvijl dan hangende dit ontwerp, de Regeering zal afzien van 
ni euwe salarismaatregelen inclusief een verdere algemeene 
salariskorting, kan ik mededeel en, dat ik alet in principe wel 

(Van Helsdingen.) 
met de strekking dezer motie eens kan zijn. De Indonesisohe 
landsdienaren zullen eventneel geen bezwaren habben tegen 
een eventueele algemeene salariskorting, maar indien toch niet 
door den Regeeringsgemachtigde kan worden aangetoond, dat 
een dergelijke salariskorting onvermijdelijk is, dan moet ik tot 
mijn spijt verklaren, dat ik nooit met de Regeering zal kunnen 
meegaan tot invoering van deze salariskorting. Hiervoor is 
vooral aanleiding, wanneer men bedenkt, dat nog andere 
inkomsten kunnen worden verwacht. Ik h~b er reeds op ge
wezen, hoe 'het Moederland te kort is geschoten ten aanzien 
van dit land en verder heb ik nog altijd hoop op meerdere 
bedragen van de zijde 'Van de oliemaatschaprpijen. Uit de 
mededeclingen der Regeering blijkt, dat deze maatsohappij en 
zeer gemakkelijk te overreden zijn geweest om f 5 mmo in 1936 
aan den Lande af te staan. Dit geeft mij te denken. Ik kan niet 
nalaten in dit verband te herinneren aan mijn amendement, 
ingediend Ibij de boofdbegrooting van volgend jaar, dat ten 
doel had om een ooer gematigde heffing op den uitvoer van 
olieproducten in het leven te roepen. Deze beffing zou voor de 
schatkist minstens f 15 mmo hebben opgebracht. Ik zon daarom 
c1'e Regeering willen vragen, of Zij in het feit, dat de olie
maatschappijen zoo spontaan bereid ZÜ n om f 5 mmo voor de 
schatkist af te staan, geen aanleidjng vindt, om alsnog een 
.eer gematigd uitvoerrecht op de olieproducten te heffen, om 
wodoende meer gelden in Mhatkist te krijgen. 

Betreffende het voornemen der Regeering om verschillende 
betrekkingen naar het 1>1aandloonersreglement over te brengen, 
heb ik een motie ingediend en ik geloof, dat ik deze motie niet 
behoef te verdedigen, omdat ik eenige jaren gcleelen rceds een 
motie heb ingediend met de strekking om de bet rekkin g van 
~cln·.ijve r, di e bij de invoering der H . B. B. L . naar ~lC .. t :Maancl
Jooncrsreglement werd over-gebracht, daaruit weer terug te 
nemen, een motie, die door den Volksraad is aanvaard. Ik 
geloof en verwaeht, dat di t College !hetzelfde standpunt tegen
over de thans ingediende motie zal innemen. 

Thans nog iets over de motie, voorgesteld door de lleercn 
Van Helsd ingen c.s. (st. 7) omtrent het uitlichten VUil de 
betrekki n~cn van wcdana 's. af'l~iRtent-wedana 's en andere uit 
de regionale regel ing. l\iijn heel' de VOOl'ziHcr! Ik geloof, dat 
de uitvoering van deze motie allerJe i moeilijkheden mct zich 
zal brengen. Want men vraagt zich dan tevens af, W1l3 rom bv. 
de betrekkingen van commies en klerk ook niet uit deze regio
nale regeling moeten worden gelicht, alsmede die van hoofd
opzieners en nog 'andere functionarissen . Waarom wil men de 
schaal overige betrekkingen wel regionaal geregeld zien, vraag 
ik mij af! 

Vooral de houding van den heer Kersteus is mij in deze 
niet duidelijk, want de heer Kerstens hecft medconderteekend 
een motic, door m\j als cC'l'ste onclerteekcnaar ingediend, 
waarhij wOl'dt verklaard, dat wij jn beginsel de regionale 
bezoldig-ingsregeLing aanvaard en, doch dun voor aDe betrek
kin gen, en blijkens de mede door hem ondel'tcckende motie
Vau Helsdingen neemt de heer Kerstcns ten deze weer een 
ander standpunt in. Daarom zou ik van dat geachte lid 
gaarne straks vernemen, wat eigenlijk zijn standpunt met 
betrekking tot de regionale regeling prccies is. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Het is 
niet gemakkelijk om over deze mijns inziens onvoldragen 
voorstellen een beslissing te nemen. Al wil ik hulde brengen 
voor den velen arbeid, die verricht is moeten worden, alvorens 
men tot deze geformuleerde voorstellen is kunnen komen, 
neemt dit niet weg, dat el' veel voor ernstige cr,itiek vatbare 
plmten zijn, di e nooelig maken met groote reserve tegenover 
deze maatregelen te staan. 

Dc Rcgeering erkent de onvolmaaktheid zelf ook. Op 
verschillende punten spreekt Zij van een "verfijn en" van het 
stelsel, het wegnemen van onjuistheden enz. 

Dat kan ook moeilijk anders, waar deze dicp-ingl'ijpendo 
voorstellen, welke VOOl' sommige groepen een vermindering in 
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nominaal inkomen te zien geven, welke inderdaad onrust
barend is te noemen, in zoo korten tijd moesten worden 
geformuleerd. 

Maar dit maakt het ons vrijwel onmogelijk zoo zonder meer 
onze stem aan deze voorstellen te geven. Ik vrees, dat een 
invucring daarvan aan verschillende groepen en individueele 
ambtenaren gr66t nadeel zal berokkenen, ja bepaald onrecht 
zal doen. 

Ik wil de Regeering dank zeggen voor de royale wijze, 
waarop Zij aan mijn sterken aandrang, om alsnog - zij het 
informeel - de commissie van overlegt in te schakelen, heeft 
voldaan. Van een dergelijk overleg was uiteraard - het 
was niet moeilijk zulks te profeteeren, zooals ik destijds deed 
- geen eenstem.mig advies te verwaChten. Dat men ten 
slotte op zoo verschillende punten nog tot overeenstemming 
heeft kunnen komen, is zelfs min of meer verwonderlijk. Dc 
verschillende groepsbelangen toch botscn over dit vraagstuk 
te vecl tegcn elkaar op; het voornaamste doel van zulle overleg 
moet dan ook geweest zijn, dat alle in de commissie van geor
ganiseerd overleg vertegenwoordigde ambtenaarsgroepen ten 
volle gelegenheid zouden hebben via deze informeele instanties, 
haar bezwaren tegen de voorgestelde regelingen voor te 
brengen. 

Het geheele vraagstuk, dat ons thans te beoordeelen wordt 
gegeven in al zijn omvang hiel' te behandeltlIl, ~lijnheel' de 
Voorzitter zou te veel tiid vorderen; ik wil mij ten deze slechts 
bepalen tot een tweetal punten: 
Ie. de hanllhavin,g der overgangskortÜlgen Qok voor het jaar 

1936; 
2e. de algemeene beginselen van de Tegionale bezoldiging. 

ft stel het eerste punt voorop, omdat .mijn standplmt dien
aangaande door enkele argumenten kan blijkcn. 

Deze handhav.ing der overgangskortingen vind ik onrecht 
in tweeërlei zin, nl.: 
Ie. een werkelijke tekortdoening aan betrokkenen, die mochten 

verwachten, dat met 1 Januari 1936 aan een door de 
Regeering erkende fout ten aanzien van hun salarfeering 
een einde zou worden gemaaJ<:t; 

2e. ook in dezen zin, dat de Regeering op mi. onvoldoende 
gronden, te slecht geargumenteerd een stéllige toezeggi'ng 
niet gestand doet. 

Niet alleen in de schriftelijke stuk!ken, maar ook bij de mon
delinge besprekingen heeft de Regeering nadrukkelijk ver
klaard, dat deze korting - noodzakelijk door den ernst der 
tijden - slechts zou worden gehandhaafd tot 31 December 
1935. En deze toezegging vond uiteindclijk haar formuleering 
in artikel 21 van de H. B. B. L., waarbij uitdrukkelijk werd 
bepaald, dat deze korting "van kracht blijft tot 31 Deecmber 
1935" . 

Deze korting op zichzelf beschouwd was in wezen het vergen 
van een groot offer aan de betrokken groepen. 

Vcrgis jk mij niet, dan was hnn functie zelfs bij de 
B. B. L. - in vergelijking met andere gelijkwaardige -
reeds te laag gewaardeerd. 'Aan hun rekesten heeft de Re
geeriug uiteindelijk gevolg gegeven door huun functie, ver
geleken met andere, beter te waardeeren, en daarmede dus 
in feite erkennende, dat deze functies altijd - in vergelijking 
met andere - onderbetaald, te laag gewaardeerd zijn geworden. 

Op het oogenblik, dat deze erkenning van te lage waardee
ring plaats vond - een relden tot verheugenis voor de betrok· 
kenen - verklaarde de Regeering, dat met het oog op den 
ernst der tijden, waar het hier een verbetering van positie 
betrof, dat het gerechtvaardigd was voor den duur van 1935 
op de nieuw vastgestelde &1.1arisscn een korting toe te passen, 
waardoor van 1 April 1934 tot 31 December 1935 alle voor
deelen aan de begenadigden zouden worden onthouden. 

Dit was - ·zuiver gezien - reeds bedenkelijk, maar ........... . 
weTd aanvaard, omdat aan deze inhouding een vaste grens was 
gegeven: 31 December 1935. 

Zelfs in de eerste gewone zitting van dit jaar bleef de · 
Regeering het standpunt handhaven, dat op dien datum de· 
korting moest vervallen. 

Toen werd in de zitting door enkele leden bepleit - en een, 
motie dienaangaande ingediend, hoewcl nog niet behandeld en. 
aangenomen - om de korting te handhaven. 

Een voorstel van gelijke strekking deed de commissie voor ' 
het georganiseerd overleg en hoewel de Hegeeriug zeer wel. 
voelde, dat de argumentatie niet zuiver was, en de overgangs-· 
bezoldiging en overgangskorting onvergelijkbaar waren en dus . 
argumenten voor het behoud van den eenen niet konden gelden 
voor het behoud van den anderen maatregel, daar het verval
len der korting geheel in de lijn ligt van de H. B. B. L ., heeft 
Zij ten slotte toch het voorstel overgenomen, zij het niet vall. 
goeder harte, alleen om het dadelijke voordeel en omdat de 
ambtenaren wien deze maatregel tr'eft, niet in inkomsten 
achteruitgaan en tijdelijke besterrdiging ertoe leidde, dat va'" 
een algemcene salariskorting zou lumnen worden afgezien. 

Dit laatste argument verliest :?Jijn waarde, ,vaar blijkt, dat 
met het vervallen van deze Ikorting slechts f 0.9 millloen. 
gemoeid is en dus op zich zelf nooit de algemeene korting kan. 
vervangen. 

En, wat het eerste betreft, alsof de betrokkenen niet reeds, 
lang hebben uitgezien naar het verstrijken van dezen fatalen 
datum en reikhalzend de rechtcns hun toekomende verhoogin
gen tegemoetzien, om aan te vullen, wat zoo pijnlijk werd: 
gllnllSt'. Men lllze daarvoor de rekesten van de hierbij betrok
kenen er maar eens op na. 

Niet van goeder harte, zeide ik, l\fijnheer de Voorzitter, en: 
ik bewijs dit door de uitspraak der Regeering, dat 

"deze maatregel" - bestendiging met nog een jaar -
"een zeer abnormaal karaKter draagt", - het Z\1n de 
eigen woorden del' Regool'ing - " aangezien daarmede 
aan een deel der ambtcnaren onthouden wordt, waarop. 
zij aanspraak hebben ". 

Niet van goeder harte ook, omdat de Regeering op grond 
daarvan 

"nadrukkelijk verklaart, dat Zij in geen geval deze 
korting langel: dan nog Mn jaar wH 'beztendigen". 

Dat is natuurlijk bedoeld als een pleister op de wonden, die 
geslagen zullen worden ............ maar ... ..... .... wat VOor waarde 
zal men aan een derge'ijke nadrukkelijke verklaring toekennen, 
als ~ven sterke nadrukkelijke verklaringen, die haar grond
slagen en formuleering zelfs in het Staatsblad vonden niet 
worden ingelost en op zulke ~wakJk:e gronden werden t~ niet 
gedaan? Nogmaals, l\1.ijnhccr de Voorzitter, de Regcering 
losse Haar toezegging in! 

Om de Regeering voor, wat ik als een misstap voel, te 
behoeden, diende ik met de heeren Kerstens en Kan een motie 
in, om voor 1936 de kortingen geheel te laten vervallen. 

Min of meer hetzelfde betoog zou men kunnen houden ten 
aanzien van de overgangsbezoldi,gingen, waar in artikel 21 
der H. B, B. L. in zekeren zin aan de ambtenaren, die de 
overgangsbezoldiging genieten, in uitzicht wordt gesteld, dat 
deze zal worden geliluvideerd door een geleidelijk inJoopen 
door middel van weddeverhoogingen. 

Toch wel ik !hier een groot onderscheid! in zo<iverre, dat 
handhaving del' overgangobezoldiging met Ide langzame liqui
datie in feite is een niet-doorvoering der RB.B.L., terwijl 
de handhaving der overgangskorting een zeer opzettelijke· 
afwijking is van bedoelde bezoldigingsregeling. 

Al zou ik dus nog liever hebben gezien, dat de Regeering 
VOOr deze snellere likwidatie een langeren termijn had 
genomen, om de afbraak, de aanpassing der salarissen aan· 
de toekomstige nog geleidelijker te doen geschieden, ik kan 
- zij het aarzelend - met deze vierjarige periode meegaan, 
te meer, omdat daarna nog een deel der overgangsbezoldiging 
wordt gehandhaafd. Een dergelijke soepellieid van houding 
mis ik geheel ten aanzien van de overgangskorting. 
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De cOlllmissie voor georgan iseerd overleg, voelende dat 

llandhaving toch eigenlijk niet goed te rechtvaardigen was, 
had als bemiddelingsvoorstel geopperd, dat die overgangs
korting moest verva llen ten aanzien van de na 1 April 1934 
verkregen wettige verhoogin gen . De Hf'geering wijst dit nf 
als onaanvam'dbaal', omdat met een dergelijke uitsplitsing 
veel administratieve arbeid gemoeid is - een argurnent dat 
zeker niet doorslaggevend mocht zijn - en dat el' gee n 
wezenlijk verschil is of men een verbeterde positie verkregen 
heeft dooI' een herwaardeering of dool' een verhooging krach
tens de H.B.B.L. Had de Regeering dan niet althans in 
ZOQverl'C een soepeler houding kunnen innemen, dat de 
handhavin g del' korting VOOI' 1936 slechts voor 50% zou 
geschieden met dien verstande, dat ovel' 1936 aan de betrok
ken ambtenaren 00% zou worden uitgekeerd van hetgeen 
hun zou zijn uitgekeerd, ware de overgangskorting met 31 
December 1935 werkelijk ingetrokken 1 

Dan zou natuurlijk het onrecht nog wel zijn gebleven, maal' 
het zou in vcr band met den ernst der tijden wel meer aan
vaardbaa l' zUn geweest. I k geef dit denkJbeeld alsnog der 
Regec l' ing in overweging. 

Ik kom thans tot het tweede punt, de regionale bezoldiging. 
Voor ik verder ga, eerst dc7.c, wellicht overbodige, verkla

ring : Geenszins ben ik blind voor de ontzaglijke financieele 
moeilijkheden waarvoor de Regeering zich gesteld ziet. De 
wijze waarop ik steeds de Regeering in al haal' pogingen 
0111 de bcgrooting te sunceren, heb gesteund, is daarvoor een 
sprekend bewijs. 

Daarom spijt het lllij te rneCl't dat ik deze yool'stellen van 
d~ \\and zal \1'\.oeten wijzen, mant ik llOOp zelf een middel aan 
<.I e hand te doen om Jlct bedJ'ng'. dool' de Hegccring YOOl' 1936 
door bezuiniging op de salarissen nooelig geacht, de beruchte 
f 10 millioen, te verkrijgen, waartegenover slechts een 
gerin ge onmiddellijke contraprestatie del' Regeering te staan 
komt. 

Ik gl'Up daal'bij niet naat' het middel, waarmede men op 
protcstvC'l'gn clcl'ing-cn, - en ook hedenmol'gen in deze zaal 
dool' den heel' 800 1' 080 geopperd - zoo gemakkelijk alge
mocne instemming en applaus inoogst: de olie, alsof de man 
in the street, zelfs de lllan op het podium, bevoegd is te 
oordeelen over deze, 66k moeilijke, aangelegenheid, alsof óók 
tegenover dergelijke wereldconcerns door toepassing van 
zoodanig middel, niet onrecht zou kunnen worden gepleegd. 

Ik zeg' lUet opzet : kunnen, omdat zulks bij de onvolledige 
gegevens waarover wij beschi kken, totaal ondoenlijk is te 
beoordeelen, of eell llOogere of nog hoogere heffing niet de 
grenzen van redelijkheid en rechtvaardighcid overschrijdt: 
het is zeel' wel mogelijk, aat blijken zal, dat lnaië een yan 
de lanelen is, die de ol ie-industl'ieën het y.aehtzinnigst beha n
dclt, en dat na diepgaand onderzoek en vergelijking \'all de 
betreffende gegevens, - welke de Regeering ons in de hoofd 
zitting van dit jaar heeft toegezegd - blijken zal elat de olie
concerns nog best wat kunnen betalen, zonder hun onrecht 
te doen, maar ik weiger het zonder meer aan te wijzen als 
Mt object bij uitnemendheid, dat als-mu ar-door lllet meel' 
lasten kan wo rden heZWllara. 

Al evenzeer zou ik willen afwijzen een suggest ie in een der 
da gbladen gegeven en zooeven ook door den heer Soetardj o 
naar voren gcbl'ucllt, dat, met opschorting van deze salaris
maatregelen Nederland nu maal' voor het bcclrag van f 10 
millioen moet bijspringen. 

Er is in een kort tijdsbestek al heel wat van Nederland 
gevraagd : ee n betaling van de eereschuld, een overnemen 
van een paar honderd millioen der Indische schuld, een op 
zich nemen van de kosten der geheele defensie, en nu weer 
die f 10 millioen extra. 

Het wil mij voorkomen, (J at men bij al deoo en dergelijke 
voorstellen toch wcl al te gemakkelijk ovcr hct hoofd ziet hoe 
Nedcrland zelf worstelt voor een sluitende begrooting en, zoo 

Hande lingen. Ziltingsjaar 1935-1936. 

is althans mijn inzicht, nog veel slechter eraan toe is en de 
grootst mogelijke inspann ing <hceft aan te wenden om zelf het 
'hoofd boven water te houden. 

De heer Soero80 heeft zonder meer als een dool' ons allcn 
aanvaardc stellin g geponeerd , alsof het redelijk is, dat Neder· 
la nd à lle kosten van de (Jef ensie zou moeten dragen. Ik za l op 
Jit punt niet verder ingaan, maar weiger het zonder meer ook 
als mijn inzicht hiel' bekend te stellen. 

( De heel' 'l' ham rin: Men denke aan het voorbeeld van 
andere kolon iale mogendheden.) 

WU hebben hier in Indië een heel andere stsatkundige ver
ilOuding dan welke andere koloniale mogendheid ook. In ieder 
geva l moet een ael'ge1IJke suggestie niet zoo ,zonder meer hier 
in dc besp rekingen worden ll"'V'Or,pen als een vaststaand f eit 
en een door allen erkende stelling. 

Zeer velen zullen erkennen - anderen zullen trachten het 
te ontkennen - dat óók ná de vaststelling der H. B. B. L. 
nog vele ambtenaren, ja zèlfs groepen van ambtenaren nog 
crisiswinst genieten, omdat het zelfs zéér sterk gereduceerde 
nominale bedrag door de geweldige daling van het levenspeil 
een reëel" koopkracht heeft, die de verkrijgers in staat stelt 
zich zel's in deze tijden ruimer te bewegen dan v66r de in
treding van de malaise het geva l was. E venwel: vergeten mag 
niet worden, dat de ook door de Regec.ring aangenomen ove1'
betaling verschiLl ende groepen van ambtenaren in staat heeft 
gestcld om op z66 onbekrompen wijze famili eleden te onder. 
steunen als bij deze aanpassing het geval is geweest. 

H eL", dan ook volkomen begrijpelijk en aanvaa.rdbaar , dat 
de Regecring deze crisiswinst alsnog wil wegnemen. En waar 
die sterk vcrgroote koopkraeht van <het geld gocddeels samen
hangt met. pláátsclUke omsta ndigheden, is het w\'dcrom vol
komen ucgl'jjpcl-ijk, dat de Regecrülg de oplossing van dit 
mocilUkc \'L'aagstuk gezocht beeft in de instellin g van regionale 
bezoldigingsregelingen, een stelsel dat reeds in principe hij de 
behandeling van de H. B. B. L . in den Volksraad werd aan
vaard. 

Voor zoover deze regelingen dus uitgaan van hct beginsel, 
:lat de salarissen der ambtenaren over geheel Nederlandsch
Indië nooit uniform kunnen worden geregeld, maa l' mede goed
deels wordcn behec l'Scht dool' p]üátsel\jke omstalldigheden, 
ontmoeten ze bij mij slechts sympa Ulic. 

Ik hom bij dB behandeling van de H. B. B. L. ni ct ondu idelijk 
laten ui tkomen, dat ik juist daarin één van de grootste 
gebreken dier regeling zag, dat zij te weÏllig soepel was, dat 
zij ui tging van den levensstandaard "an het gemiddelde van 
d1lre standplaatsen. 

Daardoor heeft zij een missta.nd in hrt leven ge roepen, 
namelijk dnt {m"\vijl ambtena ren in de g l'ootc plaatsen zich met 
hun tl'aetcmcllt ternauwcrnood roer on kunn en, gclU ksool'tige 
ambtenaren in de binnenplaatsen cen vCl'gelükcndC'J'\vUs ",\'eel
dcrig - wat hu isvesting, voeding, en zooveel moer betreft 
- leven leiden kunnen, omdat het gehcelc levenspei l zeer 
belangrijk lager is. 

(De heel' Soa n g koe pon: U vergeet de kinderen van 
dic ambtenaren .) 

Vele ambtenaren kunnen hun kinderen tot zekeren leeftijd 
op de scholen houden. Ik kom el' zoo dadelijk op terug. 

Ik heb bovendien beplci t voor zoovel' de algemeene bezol
digingsregeling betreft, een stelsel van een gemiddeld salaris
peil op grond van don levensstandaard van een gemiddeld 
groote plaats in de binnenlanden en clan aangevuld met een 
uitgebreid stelsel van duurtetoeslagen, en eventueel toeslagen 
voor allerlei bijzondere omstandigheden, als bijvoorbeeld ge
neeskundige verzorging, ui tgaande boven een zeker maximum 
voor grootte van het gezin, ambtskosten enz. 

De Regeering heeft dat stelsel "tout cou rt" verworpen op 
grond van "onoverkomelijke omstand igheden IJ. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kun die opvatting niet deelen, 
ik blijf zulk een stelsel bepleiten, omdat het mijns inziens het 
meest redelijk is, al zal uiterilurd óók dà t stelsel - maar welk 
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stelsel kan dat ,wèl j - niet àlle onbillijkheden en oneven
redigheden uit den weg kunnen ruimen. 

Was zulk een stelsel in 1925 nog niet mogel ij k, in 1936 
zijn de kansen op verwerkelijking wel zeor bijzonder versterkt, 
omdat we beschikken : 
10. o\'er een beIer geoutilleerd bureau van statistiek, dat 

zelfs in zijn verminderde formatie voortreffelijk werk 
vcrzetj 

20. ovor cen idem bezoldigingskantoor ; 
30. O\'CI' een massa gegevens ten aanzien van waaroeering 

van ambten annex aan de H.B.B.L. en haar voorbereid
ding en van den plaatselijken levensstandaard in ver
schillende gewesten, gevolg van de voorbereiding van de 
invoering dezer ' r·egionale schalen. 

Voor de laatste gegevens - willen wij alth~ns eenige waarde 
toekennen aan den verriehten arbeid =- zullen bij het ont
werpen van een salarisregeling gegrond op de door mij be
pleite beginselen - voor de breedere toelichting daarop ver
wijs ik gaarne naar de besprekingen van de H .B.B. L. in dezen 
Raad - voortreffelijk materiaal verschaffen. 

In principe staan de Regeeriug en ik dus op hetzelfde 
slaudpunt, hetgeen duidelijk uitkomt in deze zinsnede van de 
mededeeling der Regeering (pag. 3): 

"Op zichzelf moet het daarom voor tal van ambten 
onjuist worden geacht om voor heel ~cdcrlandseh·lndië 
een zeHde bezoldiging aan te leggen, aangezien zoodoende 
de bezoldiging in sommige ,gebieden VQor de ambtsbeklee· 
del's een ruim bestaan kan beteekenen, doch elders wel· 
licht nauwelijks toereikend kan zijn " . 

Maa.' de conclusie die Zij uit dit door haar zelf geconsta
tccl'de feit trekt is een andere dan de mijne. Zij zegt uiet: 
ik moet een algemeene bezoldiging hebben op genriddeld 
kn·ll~pt· il rfm een gcm.iddcld gJ'oate binnenplaats "11 moet dool' 
d\\\l\..\~\Q\!,:)\<lg hl!\. "\icrschi\ in levensstandaard tot uitdrukking 
brengen, maar Zij stelt voor een algemeone bezol'd igin,g een 
geheel ander criterium, nJ. de vraag Qf de ambtenaren al dan 
niet aan ()\"cl'plaatsing onderhevig zijn en dan VQor de alge· 
meene ,bezoldiging het standaard peil in de d"re plaatsen. 

In de Mededeeling der Regeering lees ik dienaangaande: 
"Wanneer de betrokken landsdienaren nu eens in een 

goedkoop en dan weer in een duur gebied werkzaam 
zijn) is een algemeene bezoldiging wel op haar plaats, 
Voor ambt,en echter, waarvan de bekleeders afkomstig 
zijn uit het ambtsgebied zelve, en deze bovendien een 
lange ,'eeks vall jaren in dat gebied werkzaam blijven, 
WOI'dt dit een andere zaak, aangezien de functionarissen 
in een goedkoope streek dan verre in het voordeel zijn 
boven de functionarissen in een dure streek". 

Zij handhaaft dus voor die ambtenaren, die aan overplaat
sing - na een korter dan wel langer verblijf - onderhev:ig 
zijn, een m.i. te hooge algemeene bezoldiging, want" geba
seel<d op den levensstandaard van een dure plaats (zooals uu 
nog de gl'ondsla~ der H .B.B.TJ. is ) en stelt veel lagere sala· 
rissen vast voor ambtenaren van ,ongeveer dezelfde stan· 
ding, zelfs van lagere stand ing, maar die n1et aan overplant. 
sing onderhevig zijn. Wat doet de Regeerinlt dan anders, 
Mijnhee.' de Voorzitter, dan een dubbele maatstaf aanleggen 
voor ambtenaren, die van gelijke standing, van ,gelijke op
leiding, van gelijke ambtswaardeering zijn' Gedurende den 
tijd dat een over te plaatsen ambtenaar in een goedkoopere 
plaats is gevestigd zal hij dus het hoogel'e salaris genieten, 
tel'\vijl zijn .gelijke in rang en arn'btswaardeering, omd·at hij 
voor overplaatsing niet of veel minder in aanmerking komt, 
met een veel lager salaris genoegen moet nemen. 

Wat is de rechtsgrond, dat al die jaren lVan ve"blijf de 
niet voor 'Ûverplautsing vatbare ambtenaur ecn teveel ,geniet, 
een méér dan zijn gelijkwaardige collega j Waarom ontvangt 
hij tijdens die vestiging niet een gelijkwaardig salaris, maar 
wordt hem middels een duurtetoeslag - zoodra hij naar een 

duurdere plaats wOI'dt gedirigeerd - ecn redelijke compen
satie gegeven voor zijn noodzakelijk duurdere Icve!lll\vijze j 

Toepassing van dit overplaatsingsbeginsel acht ik zóó on
juist, dat ik reeds op dien grond de voorliggende voorstellen 
niet kan goedkeuren, al zou ik dual'naast ~en regionaal be· 
zoldigingsstelsel willen aanvaarden VOOI' wat wel eens ge· 
noemd is den typisch plaatse lijken ambtcnaar, in den geest 
als in het advies dcr Commissie van GeOl'ganiseerd Overleg 
is omschreven - ik haal uit de rede van den heer Hegt van 
gistera vond aan: 

" .. .. ..... de typische locale krachten, de menSenen dus 
die i'n het ressort geboren en Qpgevo;cd, voor Iden dienst 
aldaar worden gerecruteerd, in het ressort blijven wo
nen, hunne kinderen daar doen school gaan, voor ,zichzelf 
geene behoeften hebben op cultureel g'e bied of aan nor
male medische verzorging, welke niet plaatselijk bevrc· 
digd kunnen worden en die over het algemeen hUil 
verder leven ter plaatse d()orbrengen . Dit zijn uit den 
aard der zaak voornamelijk de lagere 'beambten en dan 
met name zij die niet plegen te worden overgepla.atst " . 

De Regeel'iug erkent in haar nota: 
"dat hoe kleiner de .gebieden worden genomen, die 

voor een regionale bezoldigingsregcling word en afqc
paaId, hoe meer het mogelijk is iu de rC,geling rekening 
te houden met bijzondere plaalselljke omstandigheden". 

Een m.i. Volkomen juist 'bcginsel voor dergelijke typisch 
locale krachten_ 

Daarom overwoog de Regeering terecht als regionaal gebied 
eerst de regentschappen eu daarna de residenties. Waarom 
werden deze door de Uegeering zelf als juister genoemde 
gebiedsdeelen niet als grondslag genomen j Omdat de tUd 
zulks niet toeliet! 

Hieruit blijkt het nadecl van een overha3stc uit\'ocl'ing van 
een oll\'oldoend uitgewerkt stelsel. Om het maur tijdig in te 
vocren wordt als grondslag genomen een gJbied dat eigenlijk 
daarvoor niet deugt, dat véél te groot is, waardoor de verlei
ding bestond om ambten, welke m.i. niet in het regionale 
stelsel behooren, daaronder te brengen, omdat daardoor 
grootere 'bezuiniging 'kon worden verkregen. 

Hoezeer dat gebrek aan tijd der Regeering parten heeft 
gespeeld en nog speelt, moge ,blijken uit het feit dat !Zelfs nà 
indiening van de staten der regionaal bezoldigden bij den 
Volksraad nog allerlei wijzigingen in de betrokken cijfers 
moesten worden aangobraeht, zood at men wel een bijzonderen 
indruk krijgt over het 'bezollken~ en wel·ovel'\yogen-zijn van 
de voorgestelde maatregelen. 

Aan een dergelijke invoering met z"lke diep-ingrijpende ge
volgen als ik straks met een enkel voorbeeld zal toelichten, 
kan ik niet medewerken. 

Om des tijds wille dus nam de Regeering de gewesten als 
regionale gebieden, zag echter niet voorbij dat hiermede weer 
groote onbillijkheden zouden worden begaan. Ik verwijs naar 
de betreffende passage in do ?vlededceling clel' Rcgccring, die 
reeds door den heer Soeroso is voorgelezCl~ en die ik dus 
niet zal herhalen. }'Iaar wat wil dit andcrs zeggen dan dat 
de onrust onder do a.mbtenaren -weer voot' gerllimcn tijd zal 
worden bestlendigd j 

Want 'bij doorvoering van deze gewestelijke bezoldigings
regelen "op het hoogste peil" van het gewest, blijft de moge~ 
lijkheid dat zij bij verdere "verfijning" de dupe van deze 
kunstbewerking word t, len de tooh al sterk verlaagde sala
rissen nog meer zien achteruitgaan. 

Al zal deze "verfijning" niet gaan - zoo verwacht ik 
altlhans - buiten de bemoeienis vau de bezoldigingscommis. 
sie, in het bijzonder van den Regeeringsgemachtigde voor 
ambtenaarsaangelegenhedlen, hier wordt aan het Hoofd van 
Gew. Bestuur een mijns inziens te groots bevoegdheid: toege
kend. Ik heb .graag een woord van hulde over voor den velen 
arbeid door de onderscheiden instanties verrieht, hetgeen 
blijkt uit de opsomming op bladzijden 5 en 6 van de daar 



139 

llde VERGADERING VAN DONDERDA G 1'2 DECEMBER 1935. 

Behandelin g' van moties, ingediend n. a. v. de l'cgpel' in gsuitccnzetting nopens de voorgenomen salarismaatregelen (Ond. sn). 

(Van Helsdingen.) 
genoemde verzamelde gegevens en ik w.ijs er nogmaals op, 
dat a l deze arbe id volstrekt niet te vergeefs is gewee3t, maar 
" raat'dc"olle bijdL'agen levert voor het opstellen van een sala
risregeling, gegrond op de door mij gehuldigde beginselen. 

~1.a"H', de al te snelle verzameling van g,egevens en ver\ver
king daarvan, waarborgen niet dat el' geen fouten bij de WHUI'

deering zijn gemaakt. 
De gewesten - vooral die op Java - als regionen te be

schouwen, acht ik dus onjuist. Ze zijn ie groot, ve1't001len 
dermate groote verschillen, dat toepassing daal'van en zelfs 
met latere correcties allerlei on:billijkheden in het leven moet 
roepen. }~n wat vool'a1 el'g is, door den wo grooten omvang dcr 
regionen heeft men betrekkingen regionaal gemaakt, die vol
gens den maatstaf der typisch locale ambtenaren daarin strikt 
genomen niet thuis hooren, in zekercn zin middelbare ambtc
naren, die wèl op een lager gesteld algemeen salarispeil kunnen 
worden gewaardeerd zoo als ik aangaf, aangevuld met duur
tetoeslagen en andere toeslagen, voor zoover dergelijke 
amQ,tenaren - ik 'denk in het ,bijzonder aan c()mmiezen en 
,commiesredacteuren - in duurdere plaatsen worden te werk 
gesteld. 

In ieder geval acht ik het een fout, elat onder deze re
giona le ambtenaren ook zijn opgenomen de bcstuurs- en 
rechtelijke functiën: ambtenaren van den Inheemsehen be
stlltll'sdicnst, de assistent wedana 's, wcdana 's, de adjun ct
djnks" '8, adjullet-hoofddjaksa 's, djaksa's en hoofddjaksa '8. 

Zi.i behooren buiten de regionale schalen te blijven. Zij 
worden lel' beschikking gesteld van de hoofden van geweste
lijk beshlul' en ge l'ege ld in hun gewest ovcI'geplHatst. Het 
cnuel'hevig zi.in aan telkens wisselende salal'isschillcn za l niet 
bevorde'-]Uk zijn voor lIet pl'estige van bedoelde aJ\Jbtcn:lI'cn 
('n zal bij hen een vool'ldurcnden onwil in het levcn l'oepell 
en de rust en vrede in dit corps van gezagsambtenaren niet 
bevorderen . 

(De heer Th a m rin. Maar die overplaatsing blijft toch 
binnen de desbetl'effende Pl·ovincie.) 

Dut doet cr niets toc. Die pl'odncics hebben bi'lmen de 
eigen gt'enzen zoo verschillende duurtepeil en Jevensstancl
aarden dat een dergelijke overplaatsing wel degelijk zeel' 
scherp door deze ambtenaren zal worden gevoeld. Ter na
dere adstructie verwijs ik naar de op dit punt uitstekende 
redevoer iug van ons geacht medelid, den heer Soetardjo. Ik 
r.cllt deze plaatsing principieel onjuist, heb dienaangaande 
dan ook een motie ingediend en spreek de hoop uit, dat de 
Regcering alsnog deze ambtenaren uit de regionale schalen 
zal willen lichten. 

Het ontgaat uiter'llard aan onze beoorcleeling of en in 11Oe· 
v('ne het uitgangspunt voor de sa lal'iee l'in g n.1. de bezoldi
ging del' Javaanselle zelfbestuL'en, ,het meest gewcnscht is 
geweest en of de percentages daarop gelegd voor ~Iidde n
en Oost.-Java eencl'zijds en \\Test-Java anderzijds juist ge
hozen zijn. Hetgeen door sommige sprekers naar voren is 
gebracht doet zeker aan de juistheid van den grondsla g 
twijfelen. Ook is het niet aan ons te beoordeelen of en in 
hoeverre speciaal de tractementen der desaonderwijzers de 
;juiste basis vftn vergelijking kan worden geacht, Bovendien 
is de vraag gerechtigd, of wel I'eken~ng is gehouden met de 
andel'e emol umenten, welke meestal aan de betl'ekkingen in 
de- 7.elfbc-sturcn Vc: I'l)UII(]eu zijn. H et. feit, dat een zekere 
verlaging van de H. B. B, Tj, tractementen voor de rcgionnle 
krachten in de gouvernementen Soerakarta, Djokjakarta, 
zeer wenschelijk zou zij n, omdat anders die zelfbesturen te 
duur uitkom.en, heeft uiteraard slechts weinig overtuigende 
krucht voor de noodzaak van verlagingen als hiel' zijn toe
gepast. Wel is de vrees gereclltvaardigd, dat bij dit all es 
te veel invloed is toegekend aan het particulier loonpeil, dat 
consequent toegepast bij vCl'anderende omstandigheden tot 
voor het Gouvernement zeer ernstige finallcieele schade kan 
leiden. 

:àf~t genoegen heb ik gele"en, Mijnheer de Vool'zilter, dat 
de Regeering ten deele gevolg ·heeft gegeven aan de suggestie 
der commissie van georganiseerd overleg, dat de vaststel
ling der regionale schalen gepaard zou gaan met een voor
ziening welke het mogelljk ~on I1lflk ... 'n bij vel'anderde tijds
omstandigheden ook cle hiel·bedoclde l'egclillgen, welke im
mers op de huidige olllstandigheiieTi zijn ingesteld, tijdig te 
wijzigen. 

Ik zeg ten decie, namel ijk in dien zin, 
"dat in het vaststelling.besluit een uitnoodiging zal 

wOl·den opgenomen voor de Hoofden van gewestelijk 
bestuur, om jaarlijks nopens de werking der tû trefft:Il 
voorzieningen te rapPol'teel'cn en waal' nooelig wijzi
gingen voor te stellen " . 

Geheel voldaan ben ik daarmee niet, want een dergelijk 
stelsel moet niet alleen werken ten aanzien vau deze regio
nalc en maandbezoldigingen - waaronder toch zeker ook 
moeten worden begrepen, die ambtenaren welke reeds bij de 
H. B. B. L. in de B- en maandloonersstaten zün opgenomen 
- maar voor die H. B. B. L.-bezoldigin gen zelf, welke im
mers ook reeds tot een uiterst laag peil zijn teruggebracht, 
behoort een dergelijke correctie mogelijk tc wOI'den gemaakt. 

Danl'olll kan de Regee l'ing hiermee niet volstaan maar moet 
het g(lhceJ(' IW7.oldigingsstelsel als een SOO l't slidi.n g-sca\c wor· 
den opgevat, 

De elementen die tot de vaststellin g van het salarispeit in 
de huidige omstandigheden hebben geleid, moeten - aange
nomen nu dat men werkelijk op redelijke wijze het salaris 
heeft wet en aan te passen aan d en hnidigcn levcnsstanoaal'd 
- :!l s index wOJ'd e ll JH'('Ufl' t' (l l'!I g'("!Jt'llikt, l' !I \\,11111('('1' dOOI' 

omstllildigheclell h('f g'{' llliddvltle, dl' iudl'X('Üf<'t'S dn:lI'v"11, bo
VCIl deze basis uit gaall , moet - ZOOdl'll blijkt. dM die over
schrijding een min of mee l' duurzaam kaJ'aktcr dl'Uagt, -
automatisch het salarispeil worden verhoogd . Indien die 
verhooging wachten moet tot nieuwe voorstellen worden inge
di end, dan kan dit ten gevolge hebben, (lat de ambtonaren 
veel t e lang de dupe wOT'den van een tot het uiterste - in 
verband met den zeel' lngen levensstanda:n'd - tCl'ugge
b,'nchtr salilJ'isPl'i1. Het v('!'leden heC'ft dienaanp:aand~ dl'Û ~\I~ 
voorbeelden g-etoolld. 

En nu is het wel de beste tijd Olll dtllll'tOC over' te g'liHIl, 

De Regeering beschikt dool' de vool"bcl'ciding' van deze voor
stenen over ~oo groote massa gegevens, dat Zij' thans tot een 
dergelijk stelsel kan overgaan, waaraan vl'oeger ni et kon 
worden gedacht. En nu de l'!.egeering die cijfers heeft, valt 
het gemakkelijker het prijsverloop van de samenstellende 
elementen Vall het indexc\itel' te bewaken, dan dat ze "thans 
wOl'den vC'J'wa al'loosd cn la tC'1' weel' ('en speciaal ondcrzoek 
CI'naal' moet wOl'den in gesteld. 

E en en anch'l' doct mii de vraa g st.ellen, of I'cNls thnns het 
oogcnblik is uan gcbroken om deze diep-ing l'ijpende voorstel
len in te voeren. Ik ben er van ovcl'tuigd, dat el' llOg heel 
wat moet worden bijgevijld. D{ zou daarom veel voelen voor 
een tijdelijke opschorting dezer maatregelen - een commi~sie 
te benoemen om het geheel nog eens onder de oogen te Zien, 
Ik hcb daarom een motieiKet'stens van die strekking mede 
onderteekend voor de toelichting waarvan ik naar zijn rede 
verwijs, 

Is het niet-vinden van die f 10 millioen nu zóó verschrikke
lijk ' Zou men die vermeerdering van schuld niet voor één 
jaar kunnen laten, waal' cr voor het geheele ambtenarencorps 
zoo ontzaglijk veel afhangt van een bevredigender salaris
regeling dan hier voor ons ligt Y 

Voor het geval de R,e gcering toch meent, dat deze f:lO mil
lioen moeten worden gevonden, meen ik dat in dit uitzonder
lijk geval een beroep mag worden gedaan op een deel der 
opbrengsten van het hijzondere uitvoerrecht op rubber: Het 
geldt hier een belang evenzeer van de ambtenaren UIt de 
betrokken gebieden. Indien die f 10 millioen uit dezen post 
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wordt geleend tegen een rente van 2·%, aflosbaar in 10 ter
mijnen, dan wordt ook de bevolldng der betrokken streken 
waaruit dit bedrag wordt geput daardoor gebaat, want dan 
wordt dat bedrag te hunnen behoeve bewaard voor een lange
ren tijdsduur en komt gedurende een 10 jaren het bedrag van 
aflossing en rente die streken ten goede. Een voordeel, om
dat ik wel eens den indruk krijg en de vrees koester dat 
men maar al te gemakkelijk thans over deze gelden beschikt 
vOor doeleinden, die niet altijd direct of in afzienbaren tijd 
wezenlijk ten bate komen der bevolking. 

Ik heb hierbij vooral het oog op het betalen van belastingen 
uit deze fondsen, iets, waarmede ik mij moeilijk kan veree
nigen. Ik weet, dat uit de regeeringsverklaring, welke ons 
in het begin van deze maand heeft bereikt, blijkt, dat een 
zeer groot deel van de ontvangen gelden reeds beschikbaar 
is gesteld, maar ten eerste betreft dit de gelden over 1935, 
terwijl het steeds moeilijker wordt, na de uitvoering van de 
voorgenomen werken andere objecten te vinden, waarvoor 
redelijkerwijze nit deze fondsen mag worden geput; er zullen 
dus - zoolang de individueele restrictie nog niet is inge
voerd - ook in den loop van 1936 nog belangrijke bedragen 
binnenkomen aan uitvoerrechten - en ten tweede betwijfel 
ik niet, of - mits er slechts duchtig op wordt gelet - veel 
van het thans beschikbaar gestelde, zal voor de voorge
nomen werken niet uooelig zijn. De schuld van het Land 
wordt dan wel vermeerderd, maar daarin wordt voorzien 
door een leening op gemakkelijke wijze, tegen lage rente, 
hetgeen een voordeel is. 

Mocht eventueel deze bron niet kunnen worden aange
boord, dan twijfel ik er niet aan, of een zoo betrekkelijk 
gering bedrag zal gemakkelijk elders te leenen zijn en dat 
met name verschillende groote concerns bereid zullen worden 
gevonden, om thans beschildJnl'e gelden, welke renteloos 
liggen, tot een betrekkelijk 7,00 laag bedrag - ik denk aan 
leening op schatkistpapier, thans reeds mogelijk op een vijf 
jarigen termijn - tegen dezen rentevoet aan het Land te 
leenen op de hiergenoemde aflo!jSingsvoorwaarden. Rente en 
jaarlijksche aflossing van f 1 millioen moeten dan komen 
ten laste van de gewone uitgaven. 

V"ldoet de Regeering aan deze wenschen, dan komt er 
meer rust in de ambtenaarsgelederen, komt er tijd beschik
baar, om al dit haastwerk nog eens aan een duchtige revisie 
te onderwerpen en om een sliding sca,le te ontwerpen als ik 
beschreef, terwijl dan tevens kan blijken, of juist is, wat 
sommigen meenen, dat er reeds zóódall.ige teckenen van 
herstel der conjunctuur met daarmede gepaard gaande 
stijging van prijzeIl zich voordoen, dat dit offer van de 
ambtenaren niet behoeft te worden gevraagd. 

Ik persoonlijk zie die teekenen van herstel nog niet in het 
licht van een duurzame verbetering, een weinig pessimisme 
is verschillende ambtenaren wel aan te bevelen; men gelooft 
zoo gaarne, wat m.en !hoopt, maar, indien zij gelijk hebben, 
zal dat in dit jaar van uitstel toch moeten blijken. 

Maar, ook al doet dit verschijnsel zich voor en nemen de 
middelen van het Land beduidend toe, dan nog zullen onder
scheiden verschillen tnsschen functies moeten worden weg
gewerkt en zullen wij moeten hebben een naderen uitbouw 
van het rceels aangenomen en in toepassing gebrachte 
regionale bezoldigingsstelsel, naar welks schalen nog ver
schillende functies zullen moeten worden overgebracht, maar 
- en dat is van belang - men zal dan niet onder den drang 
van verdergaande bezuiniging functies overbrengen, welke 
in een regionaal stelsel met een kleiner gebied als het gewest, 
niet tbuis behoorcn. 

Tenslotte nog een vraag in verband met de opmerking, die 
de Regeel'ing in haar nota gemaakt heeft over de buiten
werkingstelling van de parallelschalen, namelijk deze vraag, 
of de parallelschalen voor de in bijlage A genoemde betrek
kingen niet eveneens buiten werking moeten worden gesteld . 

(Kerstens. ) 
De vergadering wordt te 11.07 uur v.m. geschorst en 

te 11.38 uur v.m. hervat. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Wat ik te 
zeggen heb naar aanleiding van de Re geeringsuiteenzetting 
nopens de voorgenomen salarismaatregelen zal ik splitsen in 
twee onderdeelen. 

In het eerste deel zal ik die voorgenomen salarismaat
regelen op zichzelf in beschouwing nemen; in ,het tweede 
bespreek ik de vraag of de gedachte, welke aan die voor
genomen maatregelen ten grondslag ligt, als onafwijsbaar 
moet worden aanvaard. Tot slot zal ik dan trachten mijn 
conclusie samen te vatten. 

Het eerstle onderdeel dan: de nieuw beralliffide salarismaat
regelen op zichzelf. 

Toen de H. B. B. L. behandeld werd, achtereenvolgens in 
de Gommissie voor het Gcol'ganiseerd Overleg en den Volks
raad, was de klacht algemeen, dat dit nieuwe stelsel onvol
doende was voorbereId en onvoldoende was UItgewerkt; dat 
het voor zoo ver het uitgewerkt was, ernstige leemten en 
onbillijkheden vertoonde; dat wie naar duidelijke hoofd
·beginselen zocht, meestal in het duister tastte. Het beginsel 
der hel'waardeering was op zeer subjectieve wijze g~han
teerd, hetgeen dan ook tot onaanvaardbare resultaten leidde. 
Tot deze ontdekkingen kwamen dc beide Colleges ondanks 
het feit, dat Ihun de tijd van bestudeel'ing. zeer krap was 
toegemeten, en zij voorspelden dan ook,dat lil den loop van 
den tijd het aantal leemten en onbillijkheden nog veel grooter 
zou blijken. Deze voorspelling heeft zich volkomen bewaar
heid . Dat de H. B. B. L. een onvoldragen vrucht was, wordt 
in de ons thans 'Voorgelegde regeeringsuiteenzetting op ver
schillende plaatsen impliciet toegegeven . Zoo op blz. 3 
onderaan en op blz. 13 in het hoofdstuk over de "vermindering 
van maand en da gloonen CIl de geJeicleJ ükc afschaffing van 
overgangslool1cn". Op andere plaatsen gebetll'de het zelfs 
expliciet. 

Thans komt de Regeering dan met een aantal maatregelen, 
die deels het gevolg zijn van het feit dat in 1934 de H. B. B. L. 
overhaast moest worden ingevoerd, waardoor niet alles voor
zien kon WIOrden, deels van het feit dat de toestand van 
's Lands financiën verdergaande voorzieningen noodzakelijk 
zou maken, en weer bekruipt ons, als wij de niteenzetting 
aandachtig lezen, een gevoel van wrevel, omdat nu wéér 
overhaast te werk wordt gegaan. Op blz. 5 lees ik: 

"Aanvankelijk is daarom overwogen (het gaat over de vast
stelling der regionen) voor Java de regentschappen als 
regioon te nemen. Een dergelijk uitgangspunt echter zou het 
instellen van veel uitgebreider plaatselijke onderzoekingen en 
het ontwerpen van zeel· veel meer bezoldigingsregelingen 
vereischt hebben dan de beschikbare tijd toeliet." 

In de daaropvolgende alinea lees ik: 
"Ook is overwogen op Java de residenties als uitgangspunt 

te nemen, doch ook dan liet zich aanzien dat de werkzaam
heden niet tijdig konden zijn afgeloopen." 

Midden op dezelfde bladójde staat: 
"Het is dan ook gewellscht te achten, dat, WHnneel' eenmaal 

de gewestelijke bezoldigingsregelingen zullen zijn vastgesteld, 
zoo spoedig mogelijk tot verfijning van dat stelsel wordt 
overgegaan. " 

Op blz. 14 wordt tenslotte een verdergaande verfijning van 
het regionaal maandloonstelsel "t.z.t." in nitzicht gesteld. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik weet op het oogenblik niet 
welke staatsman het geweest is die gezegd heeft, dat de over
heid er zorgvuldig voor waken moet, dat de positie harer 
dienaren zoo stabiel en rustig mogelijk zij. Dàt het gezegd is, 
weet ik zeker. De Indische Regeering schijnt de wijsheid van 
dit overheidsadagium niet te erkennen. Sinds 1931 leven in 
Jndië de overheidsdienaren i n voortdurende onrust ten aanzien 
van hun positie. Pas is in 1934 een ingrijpende wijziging in 
het salarisstelsel ingevoerd, of eind 1935 worden nieuwe 
ingrijpende wijzigingen voorgesteld. Er weer vertelt de 
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Regeering el' rustig -bij, dat de ambtenaren nu. niet moeten 
denken, dat de zaak nu voorloopig uit is. Neen, zegt de 
Regeering he"haaldelijk, wij zij n nog lang niet klaar; straks 
gaan wii weel' verfijnen; op h~t oogenblik hebben wij niet 
voldoende tijd, maal' als wij tijd hebben, dan zult gij ambte· 
naren nog weer eens wat anders zien gebeuren. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik geloof dat wij toeh mogen 
vragen of dit nu de manier is, waarop een ovel~heid met de 
rust in haar ambtenaren-corps mag omspringen. Men wCl'pe 
mij niet tegen, dat ik rekening moet houden met den bestaan· 
den noodtoestand. Ik doe dat wel degelijk, Mijnheer de Voor· 
zitter, en de ambtenaren hebben dat ook gedaan. Zij hebben 
in 1933 reeds, toen zij kennis kregen van de wijze waarop 
de H. B. B. r" lot stand ging komen , in allel'lei variati~s tot 
de Regeering gezegd: als Gij een deel van ons salal'is korten 
moet, neem het dan. Als deze korting overeenkomslig de 
budgetaire positie 25'% moet bedragen (en de regeel'Îngs· 
uiteen7.etting geeft toe, dat ·bij een begrenzing der kortin g t.ot 
250/0 de toenmaals met de salarisherziening beoogde besparing 
geheel werd bel'eikt) , neem dan die 25%, aldus de Indische 
ambtenaar. Maar als Gij, Rcgccl'ing, onze positie geheel wilt 
gaan wijzigen, volgens geheel ni euwe principen wilt gaan 
l'econstrueeren, spaar ons dan VOOI' haastwerk, want als GU 
er haastwerk van maakt, dan zijn de gevolgen voor ons niet 
te overzien . Wij hebben recht op wat ànders dan haastwerk. 

Mijnheer de Voorzitter! Dezen goeden raad heeft de Regee· 
ring niet tel' 'IJarte genomen. De H. B. B. L . moest en zou 
haastig worden ingevoerd. Van het eerste moment van haar 
invoering af moest el' clan hicr', dan daar, opgelapt cn bij
gCl>1eistcrcl wOl'den. '1\, herhaal, dat het tot 'VI'evel stemt, dat 
de Regeerin g ondanks deze ervaring niet wijzer geworden is. 
}'1:et de VQorg-rnomen salal'ismaatregelen gaat Zij op den
zelfden voet VOOl't. Wee l' level·t ZU haastwel'lc Zelf erkent 
Zij, dat voor het rustig bekijken van al de sitnaties die 
daarvoor iJl llanmerking komen, geen tijd js, zood at wij nu 
alweer met zekerheid kunnen zeggen: ook van een betrek~ 
kel(jke l'Ust ill het stelsel del' ambtena l'en-salarieering is voor 
de komende jaren g-eell sprake, De hccleboel staat ovcL'boop 
Cll zal in de toekomst nog 111eel' ovel'hoop worden gehaald. 

}'I.ijnhccr d(} Voorzitter ! Do Regeering is met de overhaaste 
invoering ,ran de H. B. B. L. en nu wecr van de llieuwe salaris
maatregelen van kwaad tot erger vervallen. Dit is wat ik in 
het algemeen wiläe ~eggen van de nieuw 'beraamde salaris
maatregelen op zichzelf. 

Thans wil ik dan nog op enkele concrete punten wijzen. Ik 
meen, dat de overbrenging ,tan verschillende ambtenaren naat' 
een zoo rigoureus , 'erlaagd regionaal salarispeil onder geen 
enkele voorwaard'C te rechtvaardigen is. Als ik zie, dat een 
klerk van een m,aximum - bezoldiging volgens de B. B. L. 
VBn f 200 -, via die del' H. '13. B. L. van f 110, terug,valt 
op ('('tl maximum Vflll .f 80 of zelfs .f 75 yo]grlls de rcg-ionalr 
bezoldiging j dat crnccl'dcre groepen van lnlandschc onderw~i
"ers met Kweekschoolopleiding in t.otaal 56.6% naar beneden 
tuimelen, en dat alles in cen tijdsverloop van nog geen 5 jaar, 
dan 'RIl,,,el ik niet dIt een niet te rechtvaardigen afbraak te 
noemen. Men ·kan "eggen dat dat vroeger maximum van f 200 
veel te 'hoog was. Zelfs echter indien men het hiermede geheel 
ccns is, moet men naar mijn oordeel zeggen, (lat cen tuimeling 
tot f 75 binnen 5 jaar niettemin ongehoord is. Wanneer een 
n mbtcnaal' 'zich bij '~lCt inric.hten van 'zijn levensstaat op een 
maxLlll'umsalul'is van f 200 Ihad ingesteld, dan deed h\i dit met 
sanctie van cle Overheid, die dat salaris voor nJCm had bepaald . 
,Hom llU terug doen tuimelen tot op een niveau van f 75, 
beteekent, aat de Overheid hom en hem alleen laat opdraaien 
voor een fOllt, die dool' de Overheid was gemaakt. Ik kan dit 
n.iet anders qualifieeercn dan als een groote onrechtvaardig
heid, waarvoor ik de Rogeering dan ook ernstig waarschuw. 

Overigens geloof ik, dat een regionale bezoldiging naast de 
H. B. B. L.-bezoldiging in tal100ze plaatsen sociaal ontwrich
tend werken za l. Als in dezelfde plaats, neenl in dezelfde straat, 
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lIaast elkaar wonen 2 ambtenaren afkomstig uit hetzelfde 
sociaal miliell , van den~elfden leeftijd en ongeveer dezelfde 
opleiding, en de een die volgens de H . B. B. L. bezoldigd is, 
verdient enkele 10-tallen guldens moor dan de ander, o.p een 
Ralaris, dat u'it niet veel tientallen guldens hestaat, dali heeft 
dit sociale ontwrichting tengevolge, om \'an verbittering aan 
den kant van het regionale slachtoffer nog maal' te zwijgen. 
Ik kan mij dan ook niet voorstellen, dat r egionale elifferentia.
ties in de salarissen niet onredhtvaardig werken, indien zij niet 
voor alle landsdienaren gelden. Als ik op iJk 6 lees, dat voor 
de regionale 'bezoldiging West-Java met 5 à 10% hoven overig 
Java uitgaat, dan is Jlet mij begrijpelijk, dal de Regcc rillg 
.idhzelf niet onmiddellijk de vraag !heeft voorgelegd : maal' de 
ni e t-regionaalJbezoldigden dan! Indien een vo lgens de H. B. 
B. L. bezoldigde ambtenaar in West-Java 5 à 10% duurte
toes lag claimt boven het salaris van zijn eol1ega in Oost-Java, 
dan k:l1l tJij voor zijn argumentatie nergens betel' terecht dan 
bij de Regeering, die gehouden wordt aan haar woorden op 
blz. 6 van de Regeeringsuiteenzetting. 

Op blz. 4 "egt de IWgeering: 
j,\Vanlleer ,de lbetrokken landsdienal'pn 1lU eens in een 

goedkoop en dan weer in een dunr ge.bif'u wC I'k'taam zijn , 
is een algcrneene bezoldiging wel op haar plaats". 

Deze uitsprank lijkt mij onhoudbaar. Zij zou Ilog vel'd edigd 
kunnen worden indien die perioden van respcct ieve]\jk duro 
en goedkoope plaatsen elkaar snel en l'egclrnatig a{wiss~l(kn, 
ofschoon Cl' ook dim nog wel bedenkingen oVOl'hleven. Maal' 
hoe, in:dien di e overplaatsingen zeer veel geringel' in aantal 
,,-orden, gelijk toch de algemeene tondem: i, ~ Indi en een 
ambt('naar nu eens 6 jaar achtcrC'(,1l in \'('ll got" dkoopo plaats 
zit (6 .lnar op één plaats is tl'g'L'Il\\"ool'dig- voo r vee l g' l'oepen 
van ambtenaren eerder regel dan uit.zol1l1(,J'ing) cn vervolgens 
6 jaar op een dure plaats f Dan ""rdient hij 6 jaar l an~ te veel 
en leeft hij dienovereenkomstig op een te hoog -peil, de weinige 
verstandige menschen uitgezonderd, om vervolgens neer te 
komen op een niveau dat eigenlijk te laag ligt. En indien een 
ambtenaar nu toevallig eens nooit of slechtsiber] ·kort een goei!
koope plaats kl'i,ü:~t , maar steeds een dure ? Of moel. in il e toekomst 
ck hoo;:te "an 'den levenssla ndaard op ('en h"l"",l<1" plaats ooI, 
al eCIl roden wOL'den om overpJual.si ng te vragen'! Mgnheer de 
Voorzitter! Als ik al deze practiscqH' d il1g'f'Jl OVl' l'wce,!r, vraag 
ik mU af, of de gewraakte uitspraak in clp Rcgcerin gduiteen
zetting niet van oppervlakkigheid Ibü het OI,!>:tf' IIf'1l van b(,7.o l~ 
d!igingS'nlaatregelen blUk geeft. 

Thans de maatregelen tot het wc~wrl'k(ln tl Cl' ovol'p:angli
bC'loldig ingen. Zeker is het waal', dat UP :l1nhtcnal'en bij de 
inwerkingtreding van de H. B. B. L. wist en, dat die OVCl'

gnngshezOldig-ingcn ,ingeloopcn moesten wonl rn. 'Maal' hrt is 
ee n heel verschil of dit inloopen gcsehicrlt dool' het niet 
uitkc(ll'cn nlll inmiddels aang'l'hrokell v(,l'hoog"ill~(,ll dan wel 
dool' positieve vermindel'.ing van inkomsten. En èlit laatste 
zal ook na overneming door de RcgcCl~ing vat! het dOOI' de 
Commissie voor het Georgeniseerd Overleg overgenomen 
tnssehenvoorstel het geval zijn, altbans bij gl'oote groepen 
ambtenaren. Om ook een goed denkbeeld te vOl'men va n wat 
dit beteekent, moeten wti ons allereerst realiseel'en, dat 
verschillende overgangsbezoldigingen een aanzien lijk dcel del' 
totale bezoldigingen uitmaken, niet zelden meer dan de helft, 
en vervolgens dat het aan alle kanten geknepen ambtcnaul's
salarjs in veel gevallen geen enkele verlaging meer gedoogt. 
,,:Men moet de tering naar de ner,ing zetten " is een kostelijk 
spreekwoord vol economis~he wijsheid, maar het iH ook 
economische wijsheid te bedenken, dat men de g )'enzen der 
tering niet onbeperkt kan inkrimpen. Met andere woorden: 
Veel, zoor veel ambtenaul'sgezinnen kunnen inderdaad van hun 
schamel inkomentje geen f 10 on geen f 5 mee l' missen, nn 
zij hun behoeften reeds tot de uiter ste sobel'heid hebben 
beperkt. Het .is onder de nu reeds geldende omstandigheden 
van de bittere practijk zóó, dat ziekte van eeni gen duur in 
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liçt gezin, onmiddellijk noodzaak van schulden maken 
beteekent. 
. ~et de plannen aangaande de overgangskortingen ziet het 
.r nog qedénkelijker uit. Hier immers hebben wij te doen 

met het ju rook opgaan van verwachtingen - met - regee
ringsgarantje, die een goed jaàr geleden gegeven werd. 
T'allooze gezinnen, waaronder veel kleine lt;tiden, hebben naar 
den datum van 1 Januari 1936 toegeleefd als naar een licht
punt. Immers zouden de overgangskortingen opgeruimd 
worden, dan zouden veel gezinnen van kleine lieden eindelijk 
weer wat Incht krijgen. Maar eerst dit nog: Het is mij 
gebleken dat in breeden kring de opvatting bestaat, dat slechts 
de allerhoogste salarissen ovcrgangskorLing droegen, of althans 
meerendeels. 

Jlijnhec r de Voorzitter, dit is onjuist. Vau de groep der 
onderofficieren bij,·. leeft het overgroote deel onder over
ganb"Skol'ting, soms tot procentueel zeor hooge bedragen. 
Welnu, met haar maatregel tot het bestendigen van ovcrgangs
kOl'tiag blaast de Regeering, juist voor grootc groepen van 
kleine salaristrekkers - ik denk ook nog aan de lagere rangen 
van het Inlands~h B. B. - , het glorende lichtpunt aan den 
somberen economischcn hemel uit. 

Daarmede YCl'dwijnt tevens een deel van het vertrouwen 
in regeeringsgarantie. De slachtoffers, die door het hand
\u~:\'el\ der o\·etgangskol'ting getroffen zouden worden zijn 
wel dubbel te beklagen. Immers, nadat zij, na jaren1angen 
strijd voor hoogere waal'dcm'ing van hun rang, er eindelijk 
in geslaagd waren, deze hoogere waardeering uitbetaald te 
krijgen volgens de H.B.B.I., welke hoogere waardeering 
overigens toen reeds tot een bedrag van 17% en voor den 
tijd vall 1% jaar weer moest worden prijsgegeven, moet deze 
nu nog eens met een jaar verlengd worden, hetgeen bovendien 
nog de bestendiging van de malste onbillijkheden beteekent, 
wat ik thans niet ,"crder gedetaill eerd uiteen zal zetten. \V cl 
wil ik teil aanzien van dezen maatregel cr nog op wijzen, 
dat de Regeering het in haal' uiteenzetting doet voorkomen, 
alsof de Commissie voor het Georganiseerd Overleg hiertoe 
geadviseerd zou hebben. Niets is echter miuder waar. De 
Commissie voor het Georganiseerd Overleg heeft gezegd, dat 
de maatregel van het afschaffen der genoten overgangsbe. 
zoldigingen dermate ongewenseht is, dat zij al de overige 
dool' de Regeering genomen maatregelen inclusief het besten· 
digen van de overgangskortingen en zelfs een aanvullende 
])rocentueele korting zou willen clocn vóórgaan, teneinde ten 
koste van alles deze afschaffing te voorkomen. Van ·het 6f-6f 
der Com missie \''<lor het Georganiseerd Overleg heeft de 
Regecl'ing feitelijk èn-èn gemaakt, en nu wekt Zij bovendien 
nog den indruk, dat Zij hiermede aan den wenseh van 
bedoelde commissie tegemoet komt. Hiertegen, Mijnheer de 
Voorzitter, wCJlschte ik afzonderlijk en nadrukkelijk op te 
komen. 

Mijnheer de Voorzitter! Als ik de H.B.B.I •. lUag verge
.lijken met een tafel, 'dan moet, geloof ik, gezegd worden, dat 
:het .een slecht werkstuk was, dat wankel en hobbelend op de 
pooten stond. En dan moet ik eraan toevoegen, dat de 
timmerlieden, die el' thans aan getisehlert hebben, de zaak 
nQg erger hebben gemaakt. Zij hebben er een hoogst dnkelen 
keel' een blokje bij getimmerd - ik denk aan het terug
brengen van een paar betrekkingen uit de maandloonregeliJl
gen naar H.B.B.L. -, maar op de meeste plaatsen hebben 
zij er nog aa'l gehakt en gezaagd, zood at het eindresultaat 
is, dat cle tafel in ane windrichtingen wankelt en hobbelt. 

Mijnheer cle Voorzitter! Ik behoef nauwelijks meer te 
zeggen, dat ik ook geen geringe instemming kan betuigen 
met de tha1ls VOOI' ons liggende maatregelen. Als het doel 
moet zijn, dat de Indische landsdienaren onder een goed 

'doordacht en geconstrueerd salaris- en loonstelsel werken en 
leven, dan geloof ik te mogen zeggen, dat de nieuwe maat
regelen ons hoe langer hoe verder van dat doel afvoeren. 
De eenige uitkomst lijkt mij te vinden in eeu van den grond 

af opnieuw opgeztltte salnl"ÏsregelillgJ logisch en stclsclm.utig 
aangepast aan de eisehen des tijds en des lands, met behoud 
van het beginsel van regionale bezoldigingen. Hangende 
deze reconstructie moeten de huiçlige regelingen dan maar 
blijven gelden, minus de overgangskorting. 

Mijnheer de Voorzitter! Het heeft mij verbaasd, dat in 
zooveel ambtenaarsvergacleringen, waal' eveneens ieder woord 
van instemming lllet de concrete nieuwe maatregelen achter
wege bleef, in zekeren zin reeds bij voorbaat werd berust in 
een plaatsvervangende algemeene korting. Deze berusting 
moet wel haar oOl'sprong vinden in de overtuiging, dat inder
daad het beeld van den begrootingsopzet het vinden van 
7-8 millioen uit den salarispost onverbiddelijk noodzakelijk 
maakt. 

Ik ben hiermee gekomen tot het tweede deel va n mijll rede: 
tot het stellen en beantwoorden van de vraag, of de gedachte, 
welke aan de beraamde maatregelen ten grondslag Jigt, inder
daad als onafwijsbaar moet worden aanvaard. Deze vraag 
is van beslissenden aard. Luidt het antwoord bevestigend, 
dan zal, wie de nieuwe maatregelen niet wil, toch een alge
meene korting moeten willen, omdat het dan immers of uit 
de lengte Of uit de breedte zal moeten komen. 

Mijnheer de Voorzitter! Hoe is het met onzen begrootings
opzet gesteld! Al weet ik zeel' goed, dat el' illteringsfaetol'Cll 
zijn, die in de Financiecle Nota niet tot uitdrukking komen, 
toch is die opzet niettemin zoodanig, dat wij, wanneer wij 
hem vergelijken met dien van andere landen in de wereld -
die met hun ambtenareu niet de helft gedaan hebben van 
wat hier gebeurd is -, op onze borst mogen slaan cn zeggen : 
Wir haben es am Ende doch herrlich eingeriehtet. Meer doen 
dan we gedaan hebben, is niet meer mogelijk. Wij moeten 
nn verder van de hand in den tand leven. In de huidige 
financieel-economische phase, bezien 'in het totale oeollomi
sehe wereldbeeld, mogen wij ju een geringe sehuldvermeel"
dering berusten, zonder dat deze berusting onze eervolle posi
tie tusschen andere begrootingsopzetten schaadt. Ik spreek 
van een "geringe IJ sehuldvermeerdering, maar wil hiermee 
natnurlijk allerminst zeggen, dat ik, bij een evenwichtstoe
stand als we thans moeizaam bereikt hebben, een bedrag van 
7-8 millioen een peulschilletje vind. Maar tegenover andere 
factoren is het woord "gering" toch niet geheel ongerecht
vaardigd. 

Welke zijn dan die factoren f Zij worden vanzelf duide
lijk, als ik tot de Regeering de volgende vragen richt : Kan 
Zij bij benade.ring zeggen wat de einduitkomst van de 
begrooting 1936 zal zijn! Kon Zij het in 1929 zeggen! Kan 
Zij het nu zeggen' Erkent Zij niet, dat el' in de uitvoering 
del' begrooting tengevolge van ramingsfactoren, conjunctuur
schommelingen en dergelijke, zooveel speling zit, da~ Zij niet 
van te voren tegen schuldtoename waken kan' En erkent 
Zij daarnaast niet, dat er ook kans is up meevallers, vooral 
nn in Amerika de opleving werkelijk krachtig doorzet, het
geen in het verloop van een jaar ook voor onze begrootings
positie van groote beteekenis kan zijn' Is de Regeering niet 
met mij van oordeel, dat ook de ontwikkeling van de schuld
positie - ik denk aan de vlottende .chuld - zoodanige 
fluctuatie te zien geeft, dat de:t:e, vermeerderd met die van 
de uitvoering der begrooting, een omvang bereiken, welke de 
f 7-8 millioen, die men thans op de ambtenarensalarissen 
tracht te vinden, ver te hoven gaan j 

i\{ijnheer de Voorzitter! Als de Regeering hierop bevestigend 
antwoordt - en ik meen dat Zij dit zal moeten doen -, is Zij 
dan niet van oordeel, dat het aan flnctuaties onderhevige deel 
der begrooting en der schuld positie, ltetwelk zonder bezwaar 
op een paar tientallen millioenen ,gesteld kan worden, ook 
1'>og wel met f 7 tot f 8 milüoen voor ambtenaarssalarissen 
mag worden verhoogd! 

Mijnheer de Voorzitter! Ik VOOr mij meen deze vraag zonder 
aarzelen bevestigend te mogen !beantwoorden, wanneer ik in 
aanmerking neem de kolossale offers die de ambtenaren reeds 
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geur.eht hcUben op het altaar van de fmaneieele redding des 
lands. Uezien het feit voorts, dat de ambtenarenwerela aan 
cl\! gl'tmS van huar opoffcl'ingsvCl'illogen gekomen is, voor 
.zoun!l' d{!ze niet reeds werd overschreden. De beroering die 
dool' Je voorgenomen maatregelen opnieuw door de ambtellu
n:ngelcdcl'on IS gegaan, nadat Zü jaren lang als onder militaire 
tucllt zoo goed als gezwegen hadden bij de aanslagen op hnn 
positw, IS lJ\1zonael' welsprekend, en voor deze we13prekendheld 
roep ik met nadruk de aandacnt der Rageering in. Ik doe 
dit ook hierom, wijl aan die ambtenarenwereld ook van regee
l'ingswege voor haar aanpassingsvermogen pluimen werden 
uitgedeeld, die wel haast benauwend werdell. In ieder geval 
bewij zen die pluimen, dat de Uegcel'ing zelf getroffen was door 
<.Ie lJtll Lcngcwolle vulgzaamheid van tiaar dienaren. M oge ~ij 
nu uit heL afschudden door de ambtenaren van de verbogen 
pluimen, ook het bewijs putten, dat de grenzen dier volgzaam
lleid reeds waren bereikt en niet zelden overschreden. .Moge 
de lîegeering bedenken, dat een nietgedekte salarispost van 
f 7 tot f 8 mdlioen een zoo geringen factor vormt in het totaal 
del' schommelingen, voortvloeiend, zoowel uit de uitvoering 
vall ue bcgrooting als uit de ontwikkeling van de schuldpo
siti~, Jat \'001' dien post }li et opnieuw da zoo zecr geprezen 
umutellurenwereld op stelten mag worden gezet en protestee
reud te hoop gedreven. De Uegeer·illg heeft in de jongste 
hoofuzitting en bij andere gelegenheden verklaard, uat Zij de 
toekomst van Nederlandseh-l ndië vol vertrouwen tegemoet ziet. 
Aau dit hoopvol perspeetief heeft het ambtenarencorps waar
lijk lIlet koninklijke gebaren medegewerkt. Er zijn honderden 
ambtenarcll, dic criu berust hebben, dat zij na 6 en meer jaar 
to(!gew~dcn cu hooggcprezcn arbeid niet alleen 40 of meer 
procent in salaris achteruit gingen, maal' zelfs ünkele rangen 
in hun dienst weroen tcrugbnaplaatst, wat soms bijzonder 
pijnlijk was. Welnu, laat het dan thans genoeg zijn. Laat 
Jllell de schroef zonder eind van ons begrootingsbeleid niet 
nog verder doordraaien. Anders wordt niet alleen de schroef 
dol. Dat het vertrouwen in de toekomst van Indië n u ook eens 
len guctlc kome aall de ambtenarell, in 200vcrre dat hun sala· 
ris niet tot het laalste t ientje toe dienen moet als sluitpost 
"an een toch niet. geheel sluitenden bcgrooting'sopzet. 

~lijnheer de Voorzitter! Ik erken, dat cr VOor de Regeel'ing 
een zekere sport in gelegen kan zijn, aall de opdracht van het 
Opperbestuur te voldoen en althans op papier te kunnen aan
toouen, dat er geen sehnldvermeerdering meer plaats vindt. 
:1\1a81' men kan Cl' ook een point d 'honncur van maken, 'het 
umbt enarenleger, hetwelk den strijd zóó dapper gestreden 
heeft, dat er eervolle vermeldingen per dagorder afkwamen, 
niet over te belastcn als den ezel uit Vondel's "Roskam". 
Mate es t 'allen spelen goet. Dit geldt ook voor het voeren 
van een salarispolitiek in crisistijd. 

JLijn hCCt" de \ ·oo l'z iitcr! ".:\ls de H.ûg ccl'ing ondank:; dit 
beroep op Haar toch mocht meenen, dat 2ij de onderhavige 
f 7 tot f 8 millioen niet op kan nemen in den ongewissen 
sector van den lJegmotingsopzet, dan zou ik Haar eerbiedig 
wiIJen verzoeken, aan het Opperbestuur dringend te 
nagen, of het toch maar niet beter is het sehnlden- en rente
probleem eens eindelijk encrgiek aan te pakken. Of dit door 
1'\'plHliccring van een deel der schuld, of door gedwongen 
conversie of dool' an<1oro middelen zou moeten worden bereikt, 
zon in de tweede pl aat.s moeten worden bean twoord. Uit de 
thans in dienst zijnde ambtenaren ook n og de laatste f 7 tot 
f 8 milliocn te willen knijpen met de mogelijkh eid, om niet 
to:.- zeggen de waûrschijnl!ijkheid, dat hun .gelmepen salarissen, 
tenge,·olge van cle mislukte deflatiepolitiek straks ook nog het 
slachtoffer zuUnn worden van een onvermijdelijke devaluatie, 
IÜkt mü volstrekt ontoelaatbaar. Ik keer mij dan ook met 
h't'Hcht zoo \\'cJ tegen de voorgenomen salarismaatregelen als 
tl'gcn een cvcntucele verdere aJgemeene korting. Als er dan 
beslist nieuwe offers gebracht moeten worden, zijn thans toch 
zekel' de l'cntetrekkcrs, wiel' rente tot dusver gegarandeerd 

(Sosrohadikoesoemo. ) 
werd door de offerende ambtenaren, allereerst aan de beurt. 

Dat ik ook andere moties, en dit als antwoord aan den heer 
Soeroso, <Ian die, welke de voorgestelde maatregelen volstrekt 
afwijzen, heb mede-onderteekend, vindt zijn oorzaak in den 
wen8('.b, mede te helpen om t.e redden wat misschien nog te 
l'edden valt, indien de Regeering onvel'hoopt te kennen mocht 
geven, dat ~jj onder geen beding de voorgenomen maatrogelen 
geheel los wil laten. 

De heer Sosrohadikoesoemo : Mijnheer de Voorzitter! De 
door de Regeering voorgenomen invoering van de Z.g. regio. 
nale bezoldigingsregeling, zooals deze bij schrijven van den 
lsten (J ou vernements Secretaris van 5 Doe.mber j 1. is uit
eengezet, heeft ook mij aanleiding gegeven tot het maken van 
opmerkingen. 

Allereerst zij dan van deze plaats opgemerkt, dat, waar de 
~egeering door den nood der tijden genoodzaalkt is om, ter 
voorkoming van schuldtoename maatregelen te nemen, waa.r
door zoo veel mogelijk het begrootingsevenwieht wordt bena
derd, de idee om de invoenng vau een regionule bewl
digingsregeling te realiseeren, niet dadelijk te verwerpen 
is. Echter dient dan te worden nagegaan of de door d. 
,Regeering gedachte oplossing, gelijk die ons is voorgelegd, 
wel kan voldoen aan eisehen van billijkheid en redelijkheid. 
Uit den zeer grooten tegenstand ·welke de in te voeren rege
lingen bij de ambtenaarsvereenigingen ontmoeten, moet wel 
worden opgemaakt, dat, alllOewel de betrokkenen zelf inzien 
dat de salaris post nog te zwaar drukt op het landsbudget, d. 
door de Regeering gedachte oplossing niet als de juiste wordt 
gevoeld en erkend. Ook mij komt ,lIet voor, dat de poging 
van de Regeering om het begl'ootingstekort op de wijze als 
hier is Vool'gesteld - beler ware te zcgg<.!Jl: UCIWJlUh"ÜswJd -
zooveel mogelijk te doen verdwijnen, niet als een gelukkige 
kan worden 'beschonwd. Immers zullen door de in te voeren 
regelingen het meest worden getroffen de bekleeders van d. 
ambten, die beho.oren tot de Inheemsche en de Indo-Europee
sehe groep. Van hen dus, die door de invoering van de 
R.B.B.L. reeds belangrijk in inkomsten z\in aehternitgegaan, 
wOTdt thans wederom een niet onbelangrijk geldelijk offer 
geëischt. En als nu maar uiteindelijk een de.flnitieve regeling 
tot staud komt, dan zon mell, wijl de Indische ambtenaren 
"eli zeer wel inzien, dat zij in feite machteloos staan tegenover 
hnn werkgeefster, zich, zij het ook met bloedend hart, in den 
noodtoestand berusten. Maar nu reeds wordt in de Regee
Tingsui teenzetting bekend gesteld, dat naar meerdere verfij
Iling van ihet systeem zal worden gestreefd. Do!»' deze mede
-deeling zal er bez\vaarlijk rnst onder de betrokken landsdie
naren kunnen komen. 

Integendeel, deze .Rcgeeringsmededeeling wakkert juist on
rust aan. Niemand toch onder de gctroîfenen weet thans wie 
van he il sLraks liUg meerdere veeren zullen moeLen laten vallen. 

Ook de tot8ta.ndkomillg van de aan de orde gestelde rege
lingen kan mijne bewondering niet hebben. Wanneer toch 
regional e bezoldigingsregelingen moeten worden iu .het leven 
geroepen, dan ga. men eerst na hoeveel iemand met eeu nor
JIlaal gezin en bekleedende een zeker ambt, waaraan zekere 
ontwikkeiings- en bekwaamheidseischen worden gesteld, moot 
verdienen om fatsoenlijk, d.w.z. overeenkomstig zijn stand, 
maatschappelijke positie en ontwikkeling ile kunnen leven. 
Bijaldien de Rcgcering ,aldus te wcrk was gegaan, had men een 
sa laris l'egeling kunnen samenstellen, die vr.ijwel kan vold'oen 
aan de eischcn van redelijkhei d en billijkheid. Niet aldus is 
de Regeer·ing helaas te werk gegaan. Men ging verkeerdelijk 
uit van de volgende overweging. 

Er moet 10 millioen gulden op den salari spost worden 
bezuinigd. Op welke wijze nu kan men deze bezuin iging ver
krijgen ' Wij zullen trachten dit doel te bereiken door af
schaffing van de overgangsbezoldiging, door afschaffing ook 
van de overgangsloonen, door vermindering van de maand
en dagloonen, door tij.d:elijke handhaving van de overgangs-
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korting en last not Jeast door invoerin g van een l'egiOnlllc 
bezold;gingsregeling. Dat de op deze wiize ·tot staudgebraehte 
regionale bezoldigingsregeling, alsmede de opnieuw gefixeerde 
maand- en dag.!oonen onmogelijk kunnen voldoen aan eisehen 
van billijkheid' en redelijkheid behoe:lit mijns inziens geen nader 
betoog. De door de Regeering toegepaste metbode, moet, bet 
kan wel niet anders, ontevredenheid, ja zelfs vCl''bi,tterin g 
wekken onder de betrokken landsdienaren. En te meer moet 
ik deze werkwijze bejammercn, nu de invoering van de voor
liggende maatregelen practisch tot gevolg zal hebben, dat in 
het bijzonder een ZOOI' groot deel van de Inheemsche ambte
naren en een vrij belangrijk deel van de Indo-Europeesche 
groep de dupe ervan wordt. 

De Rcgeering verliest hiel' - uaar ik hoop onbewugt - uit 
het oog, dat de ;nheemseIie landsOienaren, dle door de voor
gestelde maatregelen zullen worden getroffen, kunnen worden 
aangemerkt als te behooren tot den inheemschen midden9tand. 
En waar het ook der Regeering bekend ;s, dat er van een 
eige~iken ;nheemschen mfd\lenstand nog niet kan worden 
gesproken, wijl deze groep, die in ecn normale maatscha.PP\i 
als haal' rultgegl'aat moet worden beschouwd, zich pas aan 
het ontwikkelen is, mag Zij bet m~i niet euvel duiden, wanneer 
ik de invoering der vool'gestelde maatregelen ten sterkste 
afraad. Immers zal door de invoering der maOJtregelen de 
opkomenefe inheemsehe middenstand een dusdani gen duw in 
lbencdenwaal'lSch(' 1'1chth1g' ln'ij gcn, d o,t h\i met grcn mOg'('ltjk· 
heid er weder van boven op 7...al kunnen komen . Of dus de 
invoering van de voorliggende maatl'eg-elen wel kan getuigen 
van een wijs kolon;a" l politiek beleid, moet door mij ten 
zeeMe worden betwijfeld. . 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ben el' mij ten volle van bewust, 
dat Indië's financieele toestand bijzonder slecht is en dat 
wij nog vele jal'en te kampen zull en hebben met I(roote 
pécuniail'c moeill,i ldlNlen. En dnRl'OIll is hi('l' de VI':Iflg gewet
tigd of het Iliet betel' zou ,ijn om het geheele salarisvraag
stuk opnieuw in ernstige studie te nemen. Reeds bii de 
algemeene Beschouwingen door mij op 11 Juli van dit jaar 
gehouden, heb ik, gelet op den meer dan slechten finan
eieelen teestand van het Land en rekening houdende met 
de zeer sombere toekomst van 's Lands financiën er ernstig 
bij de Regeering op aaugedrongen, om, mocht onverhoopt 
moeten worden overgegaan tot meerdere bezuiniging op de 
personeelsuitgaven, deze bezuiniging niet enkel en alleen te 
zoeken bij de inheemsche landsdienaren. Een nauwgezet 
onderzoek dient t en spoedigste te worden ingesteld niet 
alleen naar een redelijk bezoldiging-speil van de Inheemsche 
ambtenaren, Illaar ook naar het pen, waarop het W estel'sche 
leven in deze landen zal moeten teru gvallen om de kosten 
van W estersche overkapping -zóó laag te doen wezen, dat 
zij niet storend noch remm end zullen werken op de sociaal 
eeonomisehe ontwikkelingsmogelijkheid van dit Land. 'W el 
fra ppant, Miinl, eer de Voorzitter , dat ik de woorden, di e ik 
in ~b edoelde rede heb gebezigd - men zie pag. 115 der Han
del ingen - in de vertalin g van het rapport va n een com
missie van Engclsche industrieelen aan de Board of Tradc, 
opgenomen in het 4de blad van het Bataviasch Ni euwsblad 
van gisteravond heb aangetroffen. De lezing van dit artikel 
getiteld: .. De Concurrentie der Oostersehe Industrie" kan 
ik een ieder en in het bijzonder de importkrachten zeer warm 
aanbevelen. Helaas heeft de Regeering aan deze mijn sug
gestie geen groote aandacht geschonken, met als "enig resul
taat nu, dat Zii th ans met voorstel1en ter tafel komt, waarvan 
de doorvoering een zeer groote ontevredenheid wekt onder 
de inheemsche en Indo-Europeesche groep. Wij leven nu 
ten eenemale niet meer in een hausse-periode. Het voor
malige land van belofte is door de werelddepressie voor nog 
lange jaren geworden een zeer verarmd en noodlijdend land. 
Niet dus alleen het bezoldigingspeil van de inheemsehe groep, 
maar ook dat van den hier levendeu Westerling dient t e 
worden herzien en op zulk een hoogte te worden terug-

gebracht, dat Indië het financieel uog kan dragen. Het 
.,nood breekt wet" moet zoowel voor de Regeering als voor 
de particulieren thans helaas het een ige wachtwoord zijn, 
wil men straks kunnen bJlwijzen, dat ook voor Indië het oud .. 
Zeeuwsehe devies: .. Luctor et Emergo" inderda ad waarheier 
bevat. 

Ik begrijp zeer wel , dat dit mijn standpunt ni et aangenaam 
klinkt in de Doren van de Gouvernementeele en particuliere· 
werknemers. Maar gelet op den gan g van zaken is mijns
inziens het innemen van een ander standpunt niet wel' 
molteliik. 

Mijnheer de Voorzitter! AI zou Nederland inderdaad ge
negen ziin om eeu gedeelte van de Indische schuld op zich 
te nemen - ik betwiifel het echter zeer , of de door den 
Volksraad ter zltKe getrokken w;ssel wel door het moeder
land zal worden gehonoreerd - dan nog is 11 et, waar 's Lands 
inkomsten ondanks het ve'rder aandraaien van den belasting
schroef steeds een dal end en liin vertoonen, nanl' l, et 
mij wil voorkomen niet mogelijk om den huidi gen salaris
post te handhaven. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb mii afgevraagd of het nog 
wel zin heeft om ten aanzien van de voorgestelde regelen 
zelf der Regeering nog van raad te dienen. A priori kunn en 
wij wel aannemen, dat, wnnr de Re~eering reeds in principe 
besloten heeft om over 19 dagen de ondel'weJ'peliike reg-e
lingen in te voe ren en wU nrl pas in de gelegenheid worden 
gesteld ons oordeel daarover te zeggen, er zeel' veel kans 
uestaat. dat het advies van ons college - zij het ook uit
sluitend om redenen van practisehen aard - eenvoudig ter ' 
zijde wordt gelegd. Nochtans wil ik mij niet onttrekken aan 
den plicht om met betrekhlng tot de ons voorgelegde kwestie 
nog enkele opmerkingen te maken. Zooveel mogelijk wil ik 
trachten niet in herhaling te treden en dus niet tel' sprake 
bJ'engen de bezwaren, die reeds door de andere geacl1te 
medeleden naar voren zijn gebracht . 

Allereerst dan de verklaring- dezerzijds, dat ik zeel' wel 
besef de zeer groote moeilijkheden, waarmede de Relteering 
heeft te kampen gehad om de r egelingen zooveel mogelijk 
nog- in dit jaar gereed te maken , opdat zii met ingang van 
1 Januari e.k. kunnen worden ing'evoerd. De Regeerin g 
heeft, -gelijk uit de onderwerpelijke nota kan blijken, zelf 
bekend gesteld, dat door gebrek aan tijel moet worden af
gezien om n; et alleen de r egentschappen, maar zelf. ook de 
residenties .. Is uitgangspunt voor de reg-ional e bezoldij(ings
regelin fl te nemen. Voor deze openhartil!e mededeelinl! zeI{ 
ik de Regeering eerbiedig dank. Deze bekendstelling impli
ceert d e erkenning, elat de aa n het oordeel van ons coll ege 
onderworpen voorstellen uiteraard niet kunnen 'bogen op een 
werk. -dat bepaald "af" is, zoodat nu reeds moet worden 
aangekondigd, dat verdere verfijning van het sySteem bepaald 
noodzakelijk ;s. Deze aankondiging zal - ik heb het daar
even reeds naar voren gebracht - tot gevolg hebben, dat de 
betrokken landsdi enaren gedurende 110g tal vfln jarcn lmll 
werk niet naar behooren zullcn kunn en verrichten, w\il zU 
al maar steeds in angst en Vl'ceze zitten, wee,' voo l' dc zoo
veelste maal in inkomsten achteruit te zull en ~aan_ 

Van belang is het t e weten, hoe lang de hoofden van Ile
westeliik bestuur en de gewesteHike dienstleiders erover heh
ben gedaan om al de ambten, die voor een rcgionale bezol
di gingsregelin g in aanmerking zijn gebl'acht, één voor één op 
het stelsel te bekijken en de Ibclanll;rijkheid dier ambten 
onderling met elkaar "f te wegen. Mede zou ik Itaarne willen 
weten of ook aan de regenten advi es is gevl'nngd gewo rden. 
Zoo neen, waarom niet. En ten slotte ware bekend te stellen, 
of aan de hoofden der departemen.ten wel voldoende tijd 
werd gelaten om de ontwerpregeling naar behooren. in be
schouwing te nemen. Van terzijde mocht ik vernemen, dat 
de d'ezen departementschefs toegemeten tijd te kort is ge
weest, Z<lodat maar met den bekenden Fransehen slag moest 
worden gewerkt, daar anders de voorstellen niet tijdig bij de · 
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RcgcCl'ing zouden kunn en w'orden ingediend. Bijaldien dit 
bc!' icht juist mocht zijn, moet ik, WHar het hier een voor 
de betrokken ambtenaren zoel' belangrijke kwest ie betl'cft, 
dezen gang van zaken ten zeerste bet reu l'en. Da t ik op g'l'ond 
hiel'va n dan geen groote waarde kan hechten aan de c:ijfcl's 
der voorgestelde bezoldigingsschalen, behoeft zeker geen 
naderen uitleg. 

Mtinh eer de Voorzitter! Het heeft mij bijzonder gefrap
peenl, dat VOOI' de vaststelling van het salarispeil van de 
VOO" ccn l'egionale bezoldiging in aalUncrk ing gcb l'l1chtc 
ambten o.m. de bezoldiging van den dcsa-onderwijzcl' in de 
VOl'stenlanden als uitgangspunt is genomen . Is dan, vraag 
ik, de bezoldiging van de "goeroe desa" in de Gouverne
mentslanden dermate h<lo g, dat deze niet geschikt wet'd ge
acht voor vergelijkingsm1(ltel'iaal? .of zijn de toestanden in 
de VOl'stenlanden dan z60 puik, z6ó schitterend, dat deze 
tot voorbeeld kunnen en moeten strekken voor het Gon verne
ment \"an Neclerlandsch-Indië1 In Solo en Jogja zijn er 
I(ratonlJcarnbtcll, die een mnnndwedde hebben van 100 dnit 
of, in centen uitgedrukt, rond f 0,85 , welke beambten, als 
ik mij niet al te zeCl" vergis, eens in de week nog een "boeng
koes" rijst met de nooelige gCl'echtcn lo'ijg'en . Als wij deze 
menschen op straat tegcnkomen, zouden wij niet bevroeden, 
dat zij maur zoo weinig verdienen, zoo ,goed gekleed en wel 
dool'voed zijn zij. Ligt het, nu de Regeering dit weet, soms 
ook in Haar bedoeling 0111 ook in de Gouvernementslanden 
de maandloollCl'S te doen behandelen als de hier door mij 
bedoelde Kratonbeambten ! Of heeft men bij de fixeering 
v,un de ni euwe maand- ('n da'g'loonen wellicht ook d e 
inh:omsten \':.\1\ eleze Kl"atonbeambtcn rceds als ve L' gclijk ings
mateJ'Îa.:,l gebczigd1 1s de Regcering bel'eid deze vl'ngen te 
beantwoorden' 
M.ijn~1Cer de Voorzitter! De Regecl'ing is in gebreke ge

bleven, In de nota bekend te stellen, hoeveel procent het 
sa larispeil van de ambtenaren del' Zelfbestuurdel's in Solo 
en Jogja wel lager is dan het H.B.B.L.-peil. Men weet mij 
te vertellen, dat. de salarissen \'an de ambtenarell va n het 
Hijk ~langkocnegaran gemiddeld 15% lager zUn dan de 
H.13 .B. L.-sa laL'issen. Indien dit zoo is, d<ln begl'.ijp ik niet, 
hoe llLen ten slotte el' toe is kunnen kom en om del' Hcgee l'ing 
in overweging te geven, de bezoldigingen, vel,bonden aan de 
Z.g. regiouale betrekkingen in Midden- en Oost-Javn, op 
gemiddeld 20% beneden het H.B.KL.-peil te fixeeren. Bti 
de vergelijking van de sa ladssen van de Landsdienaren met 
die VUil de VOl'sten landsche ambtenaren heeft men, naar ik 
vrees, uit het oog verlol'en de omstandigheid, dat de Vor
steul an dsche ambtenaren st.eeds in eell betrekkelijk klein 
geb ied wordelI tewel'k gesteld, )Iet dit feit voor oogen zou 
men, logisch geredeneerd, ann de landsdienaren, die in ecu 
veel g'l'Ootel' gebied als een provincie worden geplaatst, een 
hooger salaris clan de Man gkoe Negol'o-Illllbtenuren moeten 
geven, 1\len zon dan het salar ispeil van deze landsdiena.ren 
niet mogen verlagen met 20% gelijk thans in het voornemen 
der Regeering ligt, maal' met slechts 10%, dus 5% hooger 
dan de ll1angkoe Negol'o-ambtenal'en. Immers erkent de 
Hegeering in Haar notu: dat in de pl'ovh1cies met haar groote 
uitgestrektheid de omstalldigheden in de vel'schilleude resi
denties en regentschappen nog zeer uiteenloopen. Waar dus 
nu een ambtenaar van de eene residentie of van het eene 
regcntschap l,an wo rden ovcrgeplaatst naar een andere re
sident ie of naar een ander regentschap, alle in dezelfde pro
vincie gelegen, waar gansch and ere omstandigheden heer
schen, spreekt het wel van zelf, dat zijn salaris niet op 20% 
on /':('lfs niet op :1 5% zooals dat van zijn I'auggenoot in dienst 
vnn de }'1angkoenegaran beneden het H .B.B.L.-peil mag 
worden teruggebracht, maar op hoogste ns ]0% beneden het 
H.B.B.1 J,-peil. Men is thans met de voorstellen zelfs zoover 
gegaan, :à'lijnheer de Voorzit~er, dat de klerken wederom 
32%, de com miezen ruim 41 % in inkomsten zullen achteruit
gaan, terwijl bij de In1. onderwijzers met kweekschooldiploma 
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het sa larispeil zal worden teruggebracht tot 30% 'beneden 
het H,E.B.L, salaris. 

Nu heeft het mij getroffen, dat de Reget! l'i ll g in hanl' nota 
heeft bekend gesteld, dat de voorgestelde 20% beneden het 
H.E.B.L.-peil moet wOI·den beschouwd nis het hoogste peil 
in het gewest, i.c. dus in de provincie ~1idden- cn Oost-Java. 
Deze mededeeling nu, Mijnheer de Voorzitter, begrijp ik niet. 
Moet zij als juist wOl'den beschouwd, dan vo lgt daaruit, dat 
het Hijk Mangkoenegarau ztin ambtenaren betaalt op een 
peil, dat minstens 250/0 beneuen J-l. B. B. L.-puil moet lI ggen. 
En dit is naar mijn weten juist niet het geval. Als straks 
de Regeering Haar VOOl'nemen inderdaad ten uitvoer brengt 
ell door verfijning van het stelsel de betrokken landsdi ena l'en 
nog minder aan salaris zunen ontvangen, dan zullen z\i 
minder krijgen dan hun ranggenooten in hel MHl1gkoellega
ransche Hijk. lèn wil de Regeering het Vorstenlandsche 
voorbeeld coute que coute volgen, dun zul Zij ook de con8e~ 
quenties vun het systeem moeten dragen en zal Zij moeten 
terugvallen op de oude regeling, hiel'in bestaande, dat dan 
de ambtenaren steeds in een en dezelfde residentie wOl'den 
tewel'k gesteld, en dat de ambtenaren dus niet meel' manl' 
worden overgep laatst van den eenen uithoek eener provincie 
naar een anderen uithoek , met gansch andere omstandjg
heden, ja zelfs met een taal, die zij niet dadelijk goed kunnen 
vC l'staan , en spreken. 

Mijnheer de Voorzitter! Ons geacht medelid, de heer Soe
tardjo heeft reeds een uitvoerig betoog gehouden over de 
positie van de lnlandsche bestuursambtenaren, Ik kan danr
om volstaan met de verklaring, dat ik cUt gedeelte van zijn 
rede geheel kan onderschrijven. Ook m\j komt het voor, dal 
hel ollgcwc nscht !!Ioet worden gelicht , dnt juist in deze zoo 
inccns moeilijke tijdell, de positie VHI1 dc In!tel'lllSc1w geza.gs
uragers naar beneden wOl'dt gehaald. De Hoegcering is vall 
oordeelc, dat alleen de betrekkingen van Regent en Patih 
belangrijk genoeg zijn om de bekleeders daarvan niet te 
laten vallen ondel' de 1'f'orgestelde regionale regelingen. Ik 
ben het ten deze met de Regeering niet eens. Ook mij komt 
het VOO I' dat een distl'icts- en ollderdistrictshoofd als gezags
dragers en handhavcrs van orde en rust in geen geval dus
dan i" in inkomsten mogen achteruitgaan, dat zij n\(\t \1'I(\e,f in 
staat zu ll en wezcu volgens hun "standing" te leven. Ik zal 
dan ook gaarne ~n stem geven aan de ""akbetrekkclijke 
motie-Van Helsdingen c.s. (stuk 7) . Ook ten aanzien van 
de betrekkingen van klerk, commies en commies-l:edacteur 
wil ik mij aansluiten bij het betoog van hen, die van meening 
zijn, dat deze betrekkingen uit de regionale regeling dienen 
re worden gelicht. 

Mede moet ik het ten zeerste betreuren, dat het COI'I)S 

onderwijzers en dan rneer speciaal zij, die afkomstig zijn vnn 
de kweekschool, straks ook olldel' de regionale regelingen 
zullen vallen. Men vergete toch niet, dat dezc functio
narissen de medebouwers zijn van de lnheemschc maatschappij 
en dat zij tot steun zijn ook van het bestuUl' bij de uitvoering 
van verschillende H.egeeringsmautregelell. Niet zonder motief 
heeft men indertijd den titel van "Wedono goeroe" in het 
leven geroepen. Een ondenvijzeT' kan men beschouwen nIs 
de I'echterhand van het Binnenlandsch Bestuur. Zij, die 
bekend zijn met de toestanden in het binnenland zullen d eze 
m~jn bewering niet vreemd vinden, 1\1en vCl'licze ooi, niet 
uit het oog het feit, dat waat' de opleiding vrij veelzijdig is, 
de opleiding zoo wel Oosterseh als\Vestel'sch is gcol'iënteel'd, 
een abituriënt van de kweekschool ook geschikt is voor het 
bekleeden van verschillende betrekkingen. Zoowel bij den 
kantoOl'dienst, als commies en hoofdcomrnies, als bij de andere 
diensten, zooals Tel efoon, S.S., Post en Politie, kunn en wij 
olld-kweekscholiel'en in belangrijke functies aanwijzen. Func
ti es, Mijnheer de Voorzitter, die alle beter wOl'den bezoldigd 
dan die vall lnlandseh onderwijzer. En blUven wij bij het 
onderwlis zelf, clan zien wij het zeel' fruppante geval, dat 
overal, talrijke kweekschoolabituriënten als ondel'wijzel's of 
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(Sosrohadikoesoemo. ) 
a ls schoolopzieners worden tewerkgesteld, die niet van de 
plaats of st"eek zelf afkomstig zijn. B.v. Sumatran~n op 
BO"neo, op Celebes, in de Molukken; Javanen in de Buiten
gewesten en de kleine Soenda-eilanden; Soendaneezen in 
Midden-Jav. , op Sumatra en op de andere eilanden van 
den Archipel. 

Vooral na de oprichting van de Hollandseh-Inlandsehe 
scholen is duidelijk naar voren gekomen, dat de Kweek· 
scholieren overal, dus ook buiten een bepaald regioon, te werk 
kunnen worden gesteld, vermits zij ook kunnen worden be
last met het geven van lessen in de Nederlandsehe taal en 
aldus als aanvulling van het tekort aan ]~uropeesche leer
krachten kunnen worden !!'cbezig-d. Nog een frappant voor
beeld, dat mijn standpunt versterkt, waarom het niet juist 
moet worden geacht, dat deze onderwijzers ook door de regio
nale r egelingen zullen worden getroffen is het volgende. 

Voor de scholen in Zuid-Brebes en West-Banjoemas moeten 
in verband met de voertaal onderwijzers uit de Soendalanden 
worden betrokken. De bezetting van het onderwijzend 
personeel en die ,"oor de inspecteerende ambtenaren in het 
Cheribonsehe eu Bantamsche, vereiseht ook Midden-Javanen. 
En in streken waar geen Kweekscholen bescheiden zijn, moe
ten de onderwijzers ook van elders komen, zooals Borneo, Bali, 
Lombok, euz. 

(Weyer. ) 
bea mbte heeft geen tijd om te slabakken. Doet hij di t , dan 
loopt het dadelijk in de gaten. 

De Regeering heeft blijkens Haa,' nota op pagina 9 ver
ldaal'd, dat Zij bij de overbrenging van sommige betrekkingen 
naar het Maandloonel'sreglemen t ernstig heeft rekening ge
honden met het zaakbetrekkelijk ad\'ie~ va n de Com missie 
voo[' Georganiseerd Overleg. Het heeft mij daarom zoo vcr· 
wondcrd, dat Zij ten aanzien van de betrekking van pand
huisbeambte bedoeld advies niet heeft gevolgd. Tot de be
trekkingen w.,aaraan een zekere mate van geld elijke of andel'C' 
verantwoordelijkheid is verbonden, dan wel die als vertrou
wensposten zijn aan te merken , mag toch zekeJ' die van pand
huisbeambte worden gerekend. Als men toch weet, dat men 
een pandhuisbeambte 'belast met kassiel'swerkzaamheden -
de betrekkingen van kassi er en hoofdknssi cl' bestaa n bij den 
Pandhuisdienst niet meer - en dat de magazijnbewaardcl', 
de Z.g. ,.lichter", welke functionaris goedercn tel' gezamen· 
lijke waarde van duizenden guldens onder zUn berusting en 
verantwoordelijkheid heeft, ook nog tot de categorie "beambte" 
behoort, dan doet het bepaald vreemd aan, dat hiel' wordt 
voorgesteld om (lp hptr .. kkin !l' ven he"mhte bij den Pandhuis
dienst over te brengen naar het Maandloon ersreglement. Ten 
overvloede wordt hier medegedeeld, dat een pandhuisbeambte 
vóór zijn aan telling als zoodan ig moet voldoen aa n een CXI]

men en hij moet boven dien g'enee.'ikundig zUn goedgekeurd. 
l\1'[et al deze feiten voor Dogen, ]\{Unheer de Voorzitter, is l\1ijnhccl' de Voorzitter! \\TI-HII' eC fl bea mbte bij den P.T.T.-

de vraag zeker gewettigd, wat wel de red.en is geweest, dat dienst geen maandloonel' zal zijn, moet ik de Regeeriug ernstig 
is voorgesteld om ook deze ambtenaren door de regionale in overweging- frPVC." nm (lp hf'trekking van beambte bij den 
regeli ngen te doen treffen. Gaarne zou ik willen weten of Palldhuisdicnst ook niet te doen overbrengen naar het ~raand
ook de Directeur van Onderwijs ind erdaad accoord is gegaan loonersreglement. Dit wel te doen is niet logi eh en ook niet 
met het onderwerpelijk voorstel. Zoo ja, dau ware hiel' be- juist. Ik zou toeh gaarne van de Regeerinl!' willen ,"er
kend te stellen, wat wel de motieven zijn geweest. nemen of dit Regeeringsvoorstel ook door het. Hoofd van de .. 

Mijnh eer de Voo,'zitter! Rekening houdende met de lüer Pandhuisdienst wordt onder steund. Bij intuïtie voel ik dat 
dool' mij naar yoren gebrachte feiten en mede gelet op de zul ks niet het ge"al is. 
bclangr\jke functie, welke deze ambt enaren in llCt maatschap- 1'1 ijnh ccr de Voorzitter! Su mma su mma rum is 1l1\jn addcs 
I'eliik l even dezer landen hebben te vervullen en vooral in met betrekkIng tot de ' voorliggende Regeeringsvoorstellen 
nanmerkiug nemende het feit, dat de finaneieele positie dezer aldus: 
landsdienaren door de invoering van de H.B.B.L. reeds be- Ten eerste. De Regeering zie af van de invoering der 
lllng l'ijk is verslechterd, moet ik de Regeering dringend in voorgestelde salarismaatreO'clpn. wi.il zij onvoldoende ZUll voor· 
overweging geven af te zien van Haar voornemen om de be- ' bereid en bovendien slechts bepaalde groepen van ambtcna· 
trekking van onderwijzer, schoolopziener en Hoofdschool- ren zullen treffen en niet eens met dezelf(]l' zwaa l'lc. 
onzicner, waarvan de bekleeders abituriënten zijn van een 'ren tweede. De Regeel'ing- f'ocpe ten spoed igste een ('om· 
Kweekschool, te doen rangschikken onder de regionale betrek- missie in het leven, cli e in zoo kort mOg'l' lijkc l1 l~jd <'en g-ehccl 
kingen. Ik hoop, dat de heer Van H elsdingen straks ook nieuw bij de eischen des tijds en des IJa nds passend salaris
genegen zal zijn) ook deze betrekkingen alsnog in zijn motie stelsel 'zal hebben te ontwerpen. Ik wil dan ook in dit vcr· 
op te nemen . band ~zaal'nc mijn stem geven aa n de mot ic·Kel'stC'I1S c.s. 

En wat ten slotte betreft het overbrengen van sommige (stuk 5) . 
betrekkingen uit de H.B.B.L. naar het Jlfaandloonersregle- Ten derde. Hoewel het principieel onjuist moet worden 
ment, moge ik opmerken, dat ik ten aanzien van enkele he· geacht, dat de salul'ispost op de beg'f'Ooting als een sluitpost 
trekkingen t.W. schrijver bij de Kantoren del' Ambtenaren va]} wordt gebezigd heb ik bij wijze van een noodmaatregel el' 
het Binnenlandseh Bestuur en beambten bij den l>andhuis· geen bezwaar tegen , dat tel' "oorkoming ,'an schuldtoename 
dienst er niet mede accoord kan gaan. een ,algemecne salariskorting wordt ingevoerd. 

Over de hierbedoelde schrij\rers heeft de heer Soetardjo Hiermede is niet gezegd, dat jk tegH'1l de moti e·Kerstens c.s. 
reeds herhaaldelijk iu den Volksraad uitvoerig het woord (stuk 6), welke motie gaat in de riehtin~ \'an de indertijd 
gevoerd. zoodat ik kan "olstaan met mij bij zUn rede ter zah:e dool' den Volksraad in pJeno aan,'aaf'dc moties·Vcrboolll <, 11 

nan te sluiten. Wat aangaat de beambten bij den dienst del' Ratu Langic, zal zijn. 
PandllUisregie het volgende. De heel' Weyer : MUnhee,' de Voorzitter! De R egeerings-

Ik heb het steeds onjuist geacht om llOt ambt van pand- verklaring komt m.i. in hoofdzaak neer op het terugbrengen 
huisbeambte op ecn lijn met dilt van beambte bij de zout· en yan vele 'bC'zoldigingrll naar regionaal peil. Eigenlijk zou ik 
f'I1)iuml'egie te stellen. Vergelijken wij toch het werk van deze gaarne VOOT' " r egionaal peil" willen stellen " plaatselijk loon
functionarissen met elkaar, dan zal blijken, dat door het. pei1"; ik prefeTeer die uitdrukking, omdat die van verdere 
personeel van den paudhuisdienst veel en veel harder moet strekking is. Van 200dallig plaatselljk loonpeil ben ik een 
worden gewerkt clan b~j de t"lee andere di ensten. De werk· ~eer beslist voorstander. Ook naar m~jn meenin~ is een uni· 
zaamheden in een o-ouvel'nernents pandhuis zijn dusdanig ge· fOl'm bezoldigingsstelsel voor een groot land nls Ned or1andsch· 
regeld, dat alle onderdeelen van het bedrijf als het ware in .Indië bepaald een onding, zoodat ik veel sympathie Ileb voor 
elkaar ~riinen geliik nf' r~((pren van een machine. Raakt ,l-} ct str even der Regeering urn. met het stelsel van dergelijke 
prn rad van een machine defect dan zal stagnatie in het uniforme bezoldigingen te lbreken. Dan ,moet men echter 001<: 
werk komen. Raakt een beambte met zijn werk t:m achter, inderdaad komen tot een plaptselUk loonpeil, dat rekening 
of heeft hU ni et nauwkeurig gewerkt, dan zal het pandhuis houdt met de plaatselijke omstandigheden van de betrokkenen 
')ok ni et op tijd kunnen wOl'd'Cn gesloten. E en pandbuis~, en ik heb nu eens nagegaan, hoe het da armede staat. 
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(Weyer.) 
Met dit uitgangsplIllt is de Regeering het volkomen eens, 

want ik lees op blz. 3 ouderaa n en blz. 4 bovenaan van de 
nota: 

"Op zichzelf moet het daarom voor tal van ambten 
onju ist worden geacht om voor geheel Ncderlandsch
lndië eenzelfde bezoldiging aan te leggen, aangezien 
zoodoende de bezoldiging in som:mige gebiedsdeelen VOOl' 
de ambtsbekleeders een rnim bestaan kan beteekenen, doch 
elders wellicht nauwel\jks toereikend kan z\jn", 

Als men dit leest, denkt men, dat er heel wat komt, maar 
dan komt spoedig de teleurstelling, want in het vervolg vall 
de l'cgccrings\'crklul'ing Iblijkt van een werkelijke plaatselijke 
bezoldiging- in geen enkel opzicht spl'Jkc te zijn, men is ge
komen tot gcwc~tl'lUkc I'eg'io nen. 

Terloops \,ril ik de RegcCl'ing en~ll ernstig vCl'zoeken een 
dergelijk woord als " l'cgioncn 11 niet in onze taal te doen 
insluipen. Verderop in de nota wordt zondel' 'blikken of 
blozen zelfs het enkell'oud gehl'llikt. Ook in de discussies 
van JH:ûenmOl'geJl heb ik herhaaldelijk hooren spreken van 
ecn l'egioon en yan de of het l'egioon, ik weet niet, hoe het 
cigt'lllijk 1110l't zUn, De lill'!'n l~llll' ,",all ons bezoldi'gi ngsst('l scl 
is l'l.'l'ds zoodanig' d001'slwl<t met cC'n I)('~!'ijpülijk jargon, dnt 
voor m.\} als leek vol~trckt onbegrijpelijk is, dat ik toch wer
kelijk bezwaar moet maken tegen het insluiten van dergelijke 
leelöke woorden in Ol1ze taal. 

Het lijkt een kleinigheid, maal' het is het toch niet. 
Op 'blz. 4 "an de nota is zeel' duidel \jk omsehreven, hoe 

het eigenlijk had moeten gebeuren. Met deze beschrijving ben 
ik het volkomen eens, maal' dan komt de conclusie van de 
Rcgecl'ing, dat als men het inderdaad zoo had gedaan, als 
hct naa I' mijn gevoelen volkomen terecht is beschreven, veel 
""cel' moeite en tijd aan het vraagstuk had moeten worden 
besteed en dan komt men plotseLing tot de gewestelijke 
indecling. 

Nu zie ik zeel' wel in, dat als men het zoo had gedaan als 
het had moeten gesch icden en zooals het door de R egeerjng 
i!' bes('hl'e"CI1, men inderdaad zecr vcel meer moeite aan het 
Vlë\a~~tllk had 1l10l'1l' lI hesteden, maal' dool' die moeite niet te 
nemen, doet de TIegee l'ing \'011';:0111('11 afstund van het hoofd
p l'incipe. 

Het resultaat van een del'gelijken spl'ong kan naar mijn 
gevoelen niet bevredigend zijn. Ik althans kan nit den gang 
van zaken niet de overtuiging putten, dat het werk is geschied 
met jnachtnerniug yun het hoofdprincipc, waar het mij en 
ook de Hegeering zeel' duidel\jk om gaat. 

Op blz. 4 lecs ik, dat de gevolgde wCl'kwUze in de pl'actijk 
uiterst doelmatig is gebleken. Het gaat cl' slechts om, wat 
men zich als doel stelt. lIet doel moet zUn een I'cchtvaal'clig 
bezoldigingsstelsel, gebaseerd op plaatselijke levensomstandig· 
IwJell en plaabdijkc toestanden. noc kan men dit nu 
bl' l"l'ikl' ll met een gcw('ste1ijke indcclin{!1 

1'rouwens, als men de cijfers, die ous zijn ovel'gelegd naleest, 
komt men tot de conclusie, dat Oost-Java, Midden-Java en 
de VOl'stenlanden, excusez du peu, op één peil staan en dat 
alleen West-Java daarvan afwijkt , I s dat nu een plaatselijk 
bezoldigingsstelsel zooals de Regeer ing zich dat voor oogen 
heeft gesteld j 

(1)e heer Ro e 1': De verfijning moet nog komen .) 
Ik kom op deze intel'l'tlptic nog terug'. 
l!ldl' l'(la~ld moet die \T~Wg ontkennel1d wOI'tll'n beantwool'd. 

U oohrstclIs hèCft men in de rl' geel'ings\'l~ l'klarillg geconstateerd) 
dat, in hel algemeell gcnomen, de Il. B. B, L. \'001' bepaalde 
groepen te hoog'c bezoldigingen geeft C'1l dat 'Vcst-Java iets 
hoogcl' moet worden ges t eld dan Oost- en Midden-Java en 
de VOl'stcnlanc1en, 

Ik kan mij dat ook zecl' goed voorstellen, de .invloed "an 
de conjunctuul'daling is niet overal en niet voor alle groepen 
gelUk en het is voor mij volstrekt begl'ijpelUk dat geeousta
tecr'cl wordt, dat b!!pnaldc groepen nog crisiswinst luaken. Ik 

kan mij voorstellen en ik v,ind het ook redeLijk, dat de 
Regecl'ing daaraan ecn einde tracht te maken, daartegen 
richt zich mijn critiek dus niet, mits men het r csultaat vun 
het bedoelde onderzoek maal' niet noemt een regionaal bezol
digingsstclsel. 

Ik kom nu tot de interruptie \'an d en heel' Roep, die zegt, 
dat men later \'erfijningen zal aanbrengen . Inderdaad heb 
ik ook ju de regeeriugsvel'klal'ing de uitspraak aangetroffen, 
dat men de regeling later zal detailleeren, 

Maal' nu wil het mij voorkomen, dat het jui t op die "Cl'
fijning aankomt ell dat zonder die vel'fUning in geen enkel 
OIYlicht wOl'dt bereikt wat tenslotte uitloopt op een principieele 
hcrziening van !het bezoldigingsstelsel in den geest del' docl
stelling, Die verfijning kan b\"T. aan het lidht brengen, dat men 
.hier en daar, by. in Oost-Java, hoogc\' moet gaan dun in 
West-Java; jnist nu omdat de regeling zooals zij nn iJl de 
regeeringsverklal'ing is opgenomeru, gebaseerd wordt op het 
hoog51:e peil, is die verfijning naar nliju meening volstrekt 
noodzakel\jk eu "unuer ui" verfU ning zal van Jl et llccle stelsel 
niets terechtkomen. Die verfijning is naar mijn meening niet 
een laatste correctie aan het stelsel, de fini9hing toueh, neen, 
heti is het meest essentiecIc van het gdheele systeem en wanneer 
dat ont'broekt, is vall een plaatsel\jk 'be.zoldigingsstelsel niet do 
minste sp l'akre. 

Nu b~ft tenslotte alleen over een vcrlagillg on~ r de gehee1e 
linie \"Dor bepaalde groepen die de Hegccl'ing in do bijlage 
harer verklaring heeft opgesomd. Ik wil natuurlijk gaarne 
aannemen, en 'heb dat ook reeds gezegd, dat die verlagingen 
op zichzelf redelijk en rechtvaardig zijn, maar regionalo 
bezoldigingen 'zijn het zeker niet en dan moet men deze VCI'

laging'on ook 11ic1 als zoodwüg aandienen. Dat de buiten, 
gl.'Wè';stcll ('1' nog' niet bij betrokken 'ZU n, IIw:tkt ,het \'001' mU 
eigenlUk nog bedenkelijker, ik lees daal'omtl'ent op rblz. 7 van 
le verklaring: 

" . .. ......... dat de ontvangen voorstellen onderlinge af-
\vijkillgen vertoonden waarvan niet aanstonds kon worden 
uitgemaa'kt, of d<Y.lc afwijkingen uitsluitend hun grond 
vonden in het , 'erschil in de r egionale omstall:lighcden 
ll<.lll wel11 ct gevolg iwaren van ycrsdhil '\'an inzicht bij dl' 
hetrokkeIl 1.Jl.\stuul'dl'l's JJ . 

Natuu rlijk constateert n __ en verschillen, Dat is inhaCl'ent 
"Cllbouden aan een ,plaatselijk bczolJigiJlg..s.stdseL llet Illl:w.l,L 
hl de regeerin~~erklaring op mij eigenlijk !!cnigszins den 
indruk, alsof de Regeering voor d o dOOL' do bestllUl"shoofden 
gecon ·tateerde yerschillen eenigszins is tC'l'ug'g'cdcinsu , en dat 
lijkt mij todl beplUtld verkeerd. Wil men dit "telsel van plaat
selUke bezoldigingen, dan zal men dus dè \'ctlschiUen op den 
koop tOL' moe ten IIl' men. 

Ik hpb dus niet den indJ'uk gekregell, dat de Hegoo L'Îng erin 
g'e.s laagJ is een ,'oll\omon g'e',wnd 1)J'incipl' zoo goed uit to 
\\,l' l.'kclI, uat de bl'cCUO schare vall l'ocht.stl'l'l'I(LS('.h belanghl'bben
OeI! de l'ccht" aal'dig1heiu oCr"an \'oot:sloots zul moeten zic lI, 
wann eer mcn het stelscl toetst aan de -eigenlijkc grondslagen 
dcr plaatseLijke bezoldigingen en lliet aan die vfin een zuive re 
eonjunetuursbezoldi~ingspolitiek. Dit lijkt m\j toch in de eerste 
plaats eell vereischte, 

1'hans de moties, V'Cl'schiUen-ie del' OIlS voorgelegde moties 
zUn \'001' crnij b~paald onaanlVaardbaal', landere IzÜn weinig aan
trekkelijk. Het aantrekkel\jkst is m\j nog de motie, vervat in 
-stuk 5, die \'oCl'zoclü om ·het ontwerp weeL' in studie te doen 
nemen j dat heeft mUn yoUe sympathi!!. ~()('htans gaat de 
laa.tst.e zinsnedo tmij "001 te vcr. 1\Iij dun'kt, dat men daarmede: 
de U.cgcering veel te vool zou ,binden. Ik \Zeg dit, omdat ik 
\'olkomen vertrouw, dat de Rogooring de "oorgenOflloCll vet·, 
lagingen zoo <al niet aan de Iprincipes van een plaatselUk 
be.zoJ'digin.gsstelsel, dan toch aan de rcchtvaardi;gheid in 
\'crba.nd met de conjunctuur neeft getoet t. 

'1'ot s lot een enkel woord naar aan1eiding van 0 0 laatst(l 
woo l-dcn uit de rode van den !heer Kel'stCillS VH)] zooevcn, Il) 
begrijp yolkomen den geest, waarin dozc slotwool'den hem zijn 
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(Ratu Langie. ) 
ingegeven, en ik heb daarvoor tot z'ckere hoogte grootc waar· 
deering. Desniettemin betreur ik het, dat, ap het oogenblik 
dat wij het gevoel beginnen te krijgen dat wlij er zijn en dal 
de gehooJe wereld tot de erkenning komt, dat het erediet van 
Nederlandsch-Indië ,Qllg<lSc!hOkt is, in 's lands vergaderzaal is 
ge'Wroken over r'1])udieering van onze schulden. 

De heer Ratn Langie : Mijnheer de Voorzitter! Ook ik 
zou gaarne enkele woorden wijden aan de thans aanhangige 
voorstellen der Regecl'ing, en in het bijzonder aan het regio
nale bezoldigingsstelsel. Wanneer wij nagaan nit welke ge
dachte de idee van regionale bezoldiging is voortgekomen, dat 
laat zich deze gedachte comprimeeren tot twee grondslagen. 
De eerste is deze: i\fen constateert een verschil in levenspeil 
in verschillende gebieden in Indië en besl\lÎt tot het maken 
van een zoodanig salarisstelsel, dat de salarieeringen in over
eenstemming zij n met het levenspeil in de verschillende ge
bieden. 

De tweede grondslag is deze: Men tracht te bereiken, dat 
door het regionale stelsel, de aanneming van am btenaren voor 
bepaalde groepen uitsluitend geschiedt uit die streek zelf 
voortgekomen personen . Daardoor zou het stelsel beter zijn 
aangepast aan het beginsel, want die ambtenaren zijn dan 
ten eenenmale ingeleefd in de streek, waarin zij moeten wer
ken. ~fcu denkt, dat daarmede het euvel van overplaat
singen voor het grootste gedeelte gecoupeerd zal zijn. 

Wanneer wij deze twee grondslagen-complexen bekijken, 
dan moet ik zeggen, dat tegen het principe zelf weinig is aan 
te voeren. Ook in tijden, dat het Land zwemt in geld, ook 
wanneer het niet noodig zou zijn te bezuinigen, ook dan zou 
ik misschien voorstander zijn van een regionaal bezoldigings
stelsel. Wat is echter op het oogenblik het geval1 In de 
verschillendE' publicaties, die van de verschillende Regeerings
instanties e111an081'on. knn men lezen, dat de totnlc salm'i spost 
van ongeveer .f 1)4 à f 11 5 millioen op het 7.uivere inkomel1 
van het Land voor een veel te groot deel beslag legt en daar
om moeten wij bezuinigen op den salarispost. Oorspronkelijk 
trachtte men f 10 millioen te bezuinigen. Uit de voorlig
gende voorstellen blijkt, dat pas 'Ongeveer f 7 millloen ge
vonden is . Dit in het oog houdende zien wij dus, dat het 
regionale bezoldigingsstelsel , dat feitelijk een zuivere begin
selkwestie is, die zuiver principieel dient te worden opgelost, 
ter hand wordt genomen onder den druk van een oogenblik
kelijke bezuinigingsnoodzaak. Daal' zijn vele en bedenkelijke 
bezwaren tegen aan te voeren vooral op het stuk van de 
wijze en het oogenblik, waarop de zaak is aangepakt gewor
den. In de waal'deel'ing van de ambten zal altijd veel sub
jectiefs moeten liggen: de een waardeert een ambt hooger 
dan een ander en wanneer men gaat regionaliseeren onder 
aen drnk van de noodzaak tot bezuiniging, is het heel goed 
denkbaar en zelfs zeer waarschijnlijk, dat men niet meer op 
het principe zelf den nadruk zal leggen, maar dat men zal 
regionaliseerenJ tot men er het vereischte bedrag uit geregio
naliseerd heeft. 

D e Regeering is tenslotte gekomen m,et baal' voorstellen j 

hoe is Zij echter gekomen tot die voorstellen? Oorspronkelij-k 
was Zij van plan, de regentschappen als eenheid op salaris
gebied te nemen, om dus de regentschappen als regio te aan
vaarden. Om dit te doen heeft het de Regeering echter aan 
tiid ontbroken. Omdat de tiid ontbrak om de regentschappen 
ieder afzond erliik te bekijken, ging men proheeren, de resi
denties afzonderlijk te bckijken. Ook daarvoor ontbrak de 
tijd en daarom is men tenslotte ,ertoe overgegaan , de provin
cies, dus de gewesten te nemen als eenheid van salarisgebied. 
Het kan niet anders of de Regeering zelf moet gevoeld heb
ben, dat de oplossing, zooals die nu aan het regionaal bezol
di gi ngsprincipe is gegeven, een zeer ruwe oplossing is . Im
mers, de Regeering weet zelf ook wel, dat binnen. de gren
zen van een provincie of een gewest zulke uiteenloopende ver
schillen bestaan, dat men aan het principe ernstig afbrenk 

heeft gedaan dool' de provincies of gewesten als eenhedeu t e 
aanvaarden voor de salal'ieering van de ambtenaren. Zoo als 
het op het oogenblik voor ons li gt maakt het den indruk of 
een cavaleriehoefsmid getracht heeft het mechanisme van een 
Zenith-horloge te repareeren. 

Er zijn twee fatale factoren, die hi el' hun invloed uitg,e
oefend hebben j in de eerste plaats, zooals ik zooeven a I ge
zegd heb, de stimulans om f 10 millioen Cl' uit te regionali
seeren en in ~de tweede plaats de stimulans om pel' 1 Januari 
1936 met het werk klaar te zijn. Onder den drang van deze 
twee factoren is de smid aan het wcrk gegaan; hij heeft ste
vig smidswerk geleverd, op tjjd en ongeveer met de vereischte 
bezuiniging. De Regeering bekeek het werk en zag dat het 
niet goed was, en dan zegt de Regeerin g dat het vanzelf 
spreekt, dat naderhand dit werk nog · verfijnd moet worden. 
De Regecl'ing zegt het met verl mo.ojcl" wOQl'den dan ik het. 
uitgedrukt heb; daarom zal ik het even voorlezen. 

"Het is dan ook gewenscht te achten, dat, wanneer een
maal de gewestelijke bezoldigingsregelfngen zull en zijn 
vastgesteld, zoo spoedig mogelij'k tot verfijning van dat 
stelsel wordt overgegaan ......... ". 

(De heer De Hoog: In de verfijning toont zich de 
meester !) 

w ........ in dien ZÜl nnmel\ik, dat nader' za l worden 
nagegaan, of aanleiding bestaat om voor bepaalde resi
denties en regentschappen nog van de hoofdregeling 
afwijkende regelingen vast te stellen". 

Hiermede, Mijnheer de Voorzitter, heeft de Regeering 
feitelijk erkend, dat met de ons voorgelegde herziening 
smidswerk is geleverd bij de reparatie van een Zenith
horloge. 

Het is goed dat de Regeering inziet, dat het werk nog nlet 
volmaakt is, nUHlI' ik \Tang mij [lf, of men dan ook niet 
inziet dat intusschen onherstelbaar leed is gedaan aan zoovde 
groepen val;! ambtenaren, leed, omdat ze hun kinderen van 
school moeten halen, doordat ze het schoolgeld niet kunnen 
missen of omdat zij, die hUll kinderen .elders moeten sturen, 
misschien niet langer het kostgeld kunnen betalen. Dit betee
kent geestelijke aftakeling van de komende generaties in 
het hij zonder wat betreft de Indonesisehe groep. 

Verder stel ik mij cle vraag, of deze drastische bezuiniging 
op de salarissen absoluut noodzakelijk is. In den Volksraad 
zijn herhaaldelijk meen in gen tot uiting gekomen, die deze 
noodzaak in twijfel trekken. El' zijn in den Volksraad ver
schillende moties aa.ngenome11 welke uiting geven aa,n het 
vermoeden van de moge1\il\:heid van bezuiniging op ander 
gebied en vergrooting van de inkomsten. Ik breng in herin
nering een motie, die indertijd door den heel' 80er080 was 
ingediend en door den Volksraad is aangenomen over het 
heffen van uitvoerrecht op aardolieproducten. De oliemaat
schappüen zijn genegen, f 5 millioen cadeau te geven, maar 
volgens de calcnlatie van den heer Soeroso en die niet aan
gevochten is, zou daaruit bij een matige belasting reeds 
f 15 millioen verkregen kunnen worden. Verder is bU den 
Volksraad herhaaldelijk tel' sprake gebracht en met instem
ming begroet het denkbeeld, da.! Nederland een gedeelte van 
de Indische Schuld zal overnemen. Ten derde is er nog de 
mogelijkheid van conversie van de lecningen, waarvan som
mige nog altijd tegen een hoogeren rentevoet uitstaan dan 
op het oogenblik als redelijk mag worden aangenomen. Ten 
vierde is herhaaldelijk in den Volksraad de wenschelijkheicl 
naar voren gebracht van een herziening van de kostenver
deeling der defensie tusschen Nederland en Indië. De r ecle
voeringen van den heer Kerstens en 'zelfs van den heer V fIn 
Helsdingen van zooeven bebben in elk geval bij mii twijfel 
doen rijzen, of het nu werkeli,jk absoluut noodzakelijk is, op 
deze w~jze te komen tot een bezuiniging en die bezuiniging 
te zoeken door een aanslag te doen op de ambtenaal's
salarissen. 
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Do noodzaak is in elk geval niet aangetoond en daarbij 

bestaat hier een Mer groote inconsequentie. Terwijl de Re· 
geering n.l. beweert, dat Zij niet dan noode tot dezen drasti· 
schen maatregel 'Zal overgaan, zien wij haar het kostbare plan 
der bestuurshervorming in de buitengewesten proj ecteercp. 

Ik kom thans terug op het beginsel van het regionaal beo 
zoldigingsstelsel. Ik he'b r eeds gezegd, dat ik geen principi~e le 
bezwaren heb tegen het stelsel van de regionale bezoldiging 
zelf, maar daTI moet men dit ook in al zijn consequenties door· 
denken. H et stelsel, zooals het nu ontworpen is, brengt mede, 
dat dit voor de betrokken groepen ook een verandering 
beteekent van haar pcnsioensgrolld'slag, dns van de pensioe
nen, die later 2lullen worden nitbetaald. Men gaat dus ook 
regionaal pensionneeren. 'Vanneel' men dit stelsel eenmaal 
. _an vanrd llCeft, zon men zich dus de vraag moeten stellen 
of het niet wenschelijk is om de bijdragen voor de pensioenen 
ook te l'cgiouullseeren. Me)} kan toch aannemen, dat ambte
naren, die in eon slecht klimaat geplaatst zijn, grootere 
sterftekansen hebben en dllS redelijkerwijs hebben bij te dra· 
gen. Het hoofdprin cipe van de regionale bezoldiging is 
echte r, dat 'velJband is gelegd tusschcn dit peil van salal'ieering 
en het regionaal levcnspeil. Ik 'zou daarom gaarne van de 
RcO'cCl'i ng willen vernemen, of dit grondig is getoetst aan de 
vCI~ch ill endc gegeven s, waa:rover de Regeeri'ng zêkerlijk nog 
zal !bescbikken. Is dit salarispeil getoetst aan de resultaten 
van de budgetenquête, die 'on-geveer drie jaren geleden is 
gehouden Y Deze resultaten dateeren wel van drie jaren ge
leden, maar het is toch altijd mogelijk deze cijfers d'Oor mIddel 
va n de indexcijfers te corrigeel'en en daaruit de juiste 
conclusies te trekken, di.e voor dit oogenlblik gelden. 

Wanneer ik ~n denkbeeld over het regionaal bezoldigings
stelsel Jnoet samenvatten, .komt dit hierop noor, dat ik prin
cipieel geen bezwaar tegen het stelsel van r egionale bezoldi· 
ging heb, maar dat ik groote beiwaren heb tegen de wijze 
en het moment, waarop dit is ter ha'nd geuomen. 

Een nog Igrooter bezwaar heb ik tegen overbrenging van 
vcrsdhillend c betreldci ngcn na ar het :Maandloonersreglement, 
natuurl\ik nadat dezc reeds regionaal' naar toon eden zij n ge
'6uun, want nlcn gaat nu eenmaal niet regionaal naar boven. 

(De heer R oep, W aarom niet') 
Omdat het doel van bezuinigen, zooals wij ltit de verschil· 

lende stukken hobben kunnen opmaken, overal vooropgezet 
is. Deze am!btenaren verliezen, nadat ze naar beneden ge· 
l·égionaliseerd !Zijn nog bovendien hun pensioensaanspraken 
IVoor zichzelf en hun eventllcele weduwen en weezetl. Ook 
pier lzien wij, 'dat veel leed door deze maatregelen zal worden 
veroorzaakt. 

Ook tegen de afschaff ing van de ovel'gangsbczoldig ing knn
nen naar mijn meening vele bezwaren worden aangevoerd . 
·\VaJ111CCr dezo 'o\rergangsbozoldigi ng zal worden afgeschaft, 
zal dit beteekenen, dat deze categol'io van ambtenaren mis
schien 50% vall hUil inkomen zullen verliezen. Deze personen 
bebben zich in elk geval ingesteld op een bepaald levenspeil 
Cll wan noor zij 500/0 'van hun inkomen verliezen, cn hun 
levenspeil daarmede in overeenstemming moeten .brengen, dan 
geloof ik, dat velen in moeili;lkhedell zullen vervallen om aan 
de co este. plic11tcn van het leven te kuunen voldoen. 

lHijIl'hccl' de Voorz,ittcr! Ik zou gaarne lll()g een opmerking 
willen maken omtrent een 'bepaalde gl~oep landsdienaren en 
..:ou hierbij dan willM wij'zen op den achteruitgang van het 
inkomen van de groep onderwijzers. Nemen wij h.v. de 
abitllriënten van de kweekschool. Volgens de ;H.B.B.L. zou 
~lUll salari s gaan 'van f 40 tot f 120 en vdlgcns de l'egionale 
pezoldi ging, wanneer \vij " T,est-Java tot maatstaf nemen, Q~u 
~ij gaan van f 35 tot f 90. Zij gaan dus ongeveer 3()% m 
jnkomsten achteruit. De sch'oolopzieners gaan van hun be
zoldiging, loopende van f 175 tot f 225, terug tot een beo 
zoldiging, gaande van f 125 tot f 180, de hoofdschool· 
o""\en.~.,,,. -van. M Il traktement van f 200 tot f 280 naar een 
traktement van f 160 tot f 240. 

Ik wil ten deze voornamelijk cle aanclaeht op de laatste 
Handelingen. Zittingsjaar 1935-1936. 

(Soangkoepon.) 
groep landsdienaren vestigen. Tenslotte geldt hetgeen ik 
~ver haar te zeggen heb ook voor de anderen. Heel West
Java met 468 Inlandsche gouvernementsscholen en meer dan 
1200 dessascholen heeft maar 2 hoofdschoolopzieners, die 
,alles moeten Jnspectee l'en. Drze twee hoofdschoolopzic l1 cl's 
hebben , geholpen door de opzieners de verantwoordelijkheid 
voor het geheele stelsel van I . L. O. in West.Java. De vraag 
l'ijst of hun salaris overeenkomt met de groote verantwoor
delijkheid, die 'het aan hen <>pgedragen werk op 'hun sehou· 
ders legt. Ik zou gaarne van de Regeeri,ng vernemen, of de 
voorgestelde regionale salarieering van deze groep is ont
worpen in overeenstemming met de inzichten van den direc
teur van Onderwijs. 

Oorspronkelijk was ik voornemens, ten aanzien van evell
bedoelde groep een motie in te dienen, maar omdat er r eeds 
verschillende moties zijn ingediend, waarbij een van den heer 
Soeroso, welke het vraagstuk in zijn geheel bestrijkt, wil ik 
van het indienen va,n een motie terzake afzien, Desniettemin 
dring ik er bij de Regeering op aan, nogmaals haar stand· 
punt ten aanzien van de door mij genoemde gL'oepen nader 
te overwegen en na te gaan, of niet mogelijk is, deze groepen 
te lichten uit een staat van ambtenaren, die eventueel dool' 
de Regeeringsmaatregelen naar het r egionaal bezoldigings. 
peil zullen worden overgebracht. -

De heer Soa.ngkoepon : Mijnheer de Voorzitter! De tot· 
standkoming van de B. B. L . 1925 heeft in wezen nog vele 
leemten en onvolkomenheden ten aanzien van de positie en 
de bezoldiging der landsdienaren hier te lande te weeg ge· 
bracht j het bestaan van overga ngsbezoldi g in gen en over
g-angskort in gen w~ist hierop. D och in deze B. B. L. 1925 zat 
ecn bepaald systeem, waa rbij uitgangspunt en doel onder
kend zijn. Ook deze bezoldigingsregeling had ten doel om 
<ie kosten der salarissen van de landsdienaren successieve
lijk te doen verminderen. Mede in het jaar 1925 zij n de 
grondslag en het doel van de B. B. L. het str even naar 
bezuinigjng, die verlichting in den nog te zwaren sa hu'is
last en gezonde verbetering aan de !budgetaire positie van 
deze gewesten k.o nden urengen. 

In een van de artikelen van den vool'lllaligcn r~andvoogd 
van deze landen, wijlen den heer Idenburg heeft Zijne Ex· 
cellentie verklaard, dat de vermindering van 's Lands budget 
slechts kon worden bereikt, indien de landsbetrekki ngen 
snecessievelijk door de landskinderen kunnen worden bezet. 
Deze landvoogdelijke zienswijze is naar mij n bescheiden mee
"ing dan ook heel juist. Immers door cle bezetting van 
de ovel'heidsbetrekkin gen door landskindel'cn, zal eell zeel' 
belangrijke gedeelte van Qp dure overtochtskoslen en de 
daarmede g'epaal'd gaa nde verlofssalu l' issen del' EUl'opcesclle 
l:mdsdienaren ui t de begrooting va n deze gewcsten weg
vallen. Daarbij kunnen dan bepaalde betrekkin gen minder 
worden betaald. Wij hebben dit reeds gezien door de bezet· 
ting van de Inlandsche r echtbanken, zooals de landraden en 
de land gerechten door Inlandsche reelltskundigen en de ver
'.'anging van de EUl'opeesehe door Indische artsen, zoomede 
in de lndianisatie van het 'Vestersch l.a ger Onderwijs VOll L" 

illheemsche kinderen. Dit i.s een va~l de gezondste oplossin
gen om tot de vereischte bezuini g in g 7.00 spoedi g mogelijk' 
te kunnen geraken. 

Als gevo lg· van dezen gezondcn geest werd dan ook de 
B. B. L. 1925 in het leven geroepen. Op gJ'ond van den 
bestiftandcn toestand werden toen de aanwezige landsdienaren 
in drie groepen verdeeld t.W. de A·, B· en C·sehalen. 

De A-schalen waren ,dan te beschouwen als de regionale 
schalen, de B-scha len, als de gemengde schalen, Z.g, over
gangsschalell, waal' de \Vestcrsche en Inla.nclschc elementen 
samenvloeien, terwijl de C-schalen bestemd waren voor spe
cifiek uitgezonden kraehten uit Nederland. Het eindelijk 
doel van deze schalen was, dOlt later in .deze gewesten slechts 
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(Soangkoepon. ) 
de A-sohalen d.i. in wezen niet anders dan de regionale schalen 
van deze gewesten, zullen bestaan . In de uitwerking van deze 
schalen zonden dan de 'betrekkelijke B-schalen - wanneer de 
geëigende tijd daartoe aangebroken is - overgebracht 
worden uaar de A-schalen en C-schalen eerst naar de B
schalen bij wijze van een tijdelijken overgang dan wel recht
streeks naar de A-senalen. E cn vocH'beeld hiervan is onder 
andere de overgang van de klerken van de Schaal B9 naar 
die van A18u. 

Bij eJJ<ell te t.reffen maatregel tot vermindering van de 
salariskosten zou het mijns inziens voor de Regeerillg gemak
kelijker zijn, indien Zij nitgh\g van de 10en systcmatisch 
gerangschikte betrekkingen in de z .. g. A.B· en C-schalen om 
aan de hand! v·an deze schalen te doen nagaan, welke van de 
daarin genoemde Ibetrekkingcn vatbaar waren voor over
brenging naar lagere sohalen dan wel welke betrekkingen in 
aanmerking zouden kunnen komen voor vernrindel'ing van de 
salarissen. DaaTdoor zou de avbeid voor het streven 11aal' 
bezuiniging op het ,salaris zeker wOllden vereenvoudigd i in 
elk geval eenvoudiger zijn dan tlïans het geval is. 

Maar de Regeet'ing heeft het anders gedaan; Zij heeft 
de verscnillende betrekkingen aanvankelijk door één gemengd 
in den vorm van roedjak betawi om daaruit dan straks 
successievelijk de verscheidene betrekkingen weder te 80rteere11 
in den "arm van de ,thans bestaande Z.g. H. B. B. L. 1934. 
ln deze l'egeling zou dan de eenvormigheid geheel betracht 
worden en de behaalde diploma's in de allel'meestp gevallen 
geen invloed 11ebben bij de benoeming of bevordering van 
gegadigden; slechts de gepresteerde arbeid voerde bij deze 
regeling den boventoon. 

De verdeeling van enkele betrekking.en in klassen heeft 
geen reden van bestaan meer en zoo heeft men de betrek
king van eersten commies, die toen een eindsalaris van 
f 425 had, uit de centrale landskantoren doen yerdwijnen, 
doch voor het Kalüoor van den P. T. T.·dienst en de schrij
vers in de bestuurskantoren en andere landskantoren is het 
predicaat Ie klasse met de daaraan verbonden wettige voor
deelen, behouden gebleven. 

Ook de politie-ambtenaren en de assistent-residenten mogen 
zich in een deugdelijke klasse-indeehng verheugen, in het 
bijzonder in de betere salarieering dier betrekkingen. De 
landskasambtenaren konden zich verheugen in een hoogere 
klasse te komen, doch met vermindering van ,hun salaris met 
ten minste 25%. 

In de Z.g. H. B. B. L. mist men dan ook een bepaald 
systeem, men tast in alles in het duister, behalve ten opzichte 
van de kennis van de groote daling der salarissen, doch een 
mogelijke vet'betering behoorde voorshands nog tot de 
nome wenschen. De Regeering '"Zou straks nog de vollc aan
dacht schenken aan de bestaande leemten ·en gebreken van de 
ingevoerde z.g. H. B. B. L. 1934. 

Tel'\Vlijl deze bestaande leemte en gebreken van de H .B.B.h 
nog in het geheel niet zijn aangevuld en verbete.rd, kwamen 
nieuwe problemen op l,et gebied van de H. B. B. L . en te 
midden van den wirwar van bepalingen en pogingen tot ver
betering van de bestaande leemten en nieuw geboren gebreken, 
worden thans de landsdienaren verrast met de invoering van 
de Z.g. regionale betrekkingen, die in wezen niet anders zijn 
dan de betrekkingen genoemd in schaal A van de B.B.L. 1925, 
met dit verschil evenwel, dat de bezoldigingen verbonden aan 
de r.egionale betrekkingen ver beneden die van de A-schalen 
van de z.g. B. B. IJ. 1925 liggen. Zoo stond de bezoldiging 
,'an den hulponderwijzer Z.g. goeroe bantoe in 1925 volgens 
de B. B. L. tusschen f 30 - f 90 per maaud tegen die vau 
de H. B. B. L. 1934 tusschen f 16.50 - f 35, omdat de 
betrekking van dezen hulponderwijzer volgens de H. B. B. L. 
een metamorphose heeft ondergaan tot die van Inlandsch 
volksouderwijzer bii het Inlandsch Lager Onderwijs. Met de 
invoering van deze regionale normen, zal de betrekkelijke 
hezoldiging gebracht worden tusschen f 16.50 - f 35 per 

maand voor West-Jam en tusschen f 15 - f 32.50 voor Oost
en Midden-Java, zoomede de Vorstenlandsche gewesten Soera
kart. en Djoejakarta. 

De bezoldiging van een commies op de centrale en andere 
landskantoren, die zich bewogen heeft tnsschen .f 150 -.f 325 
's 11}aa.nds wordt hij de invoering van de H. B. B. L. terugge
bracht tot tusschen .f 100 - f 300 per maand. Bij de intrede 
va.n deze regionale regeling zou die bezoldiging worden neer~ 
gedrukt tot tusschen .f 80 - f 180, terwijl die betrekking 
thans met het regionale peil wordt bestempeld. Op welke 
gronden die betrekking en die van klerk tot de laagste regio
nen worden teruggedreven, is niet heel duidelijk. Op de door 
de Regeering aangevoerde normen, zouden zeker de betrekkin
gen van commies en klerk nimmer tot regionale ambten kunnen 
worden gerangschikt. 

Het komt voor, dat de kennis en de p,'cstaties van commie
zen, die gedurende den diensttijd zijn veJ'kregen meel' waard 
zijn en meer waal'deering verdienen dan thans het geval is. 
De .praktijk heeft mij dikwijls bcwezen, dat deze betrekking 
bepaalde eischen en normen met zich medebrengt, die van 
groot nnt zijn voor de efficiency van den te presteeren arbeid. 
Er zijn bv. aan de betrekking van cOH11nies bepaalde eisellen 
verbonden, waaraan men slechts door langdurige oefening kan 
\'oJdoen, en die TIlen hun dus door wetenschappelijke kennis 
alleen lIiet kan bijbrengen. Bovendien is de betrekking van 
eommies in deze g2\\'esten feitelijk een ambt, dat zoowel aan 
primitieve ah; aan moderne ei~chen moet -voldoen. Het is mij 
daarom niet recht duidelijk waarom de Regeering deze betrek
king tot een regionale heeft omgevormd. 

Ook het weder creëer en van de betrekking van eersten 
commies op de centrale en andere landskantoren met minder 
salaris dan voorheen. na. de verdw ijnin g' dllarvan uit de 
H. n. B. L. 193,1, bewijst, dat de Rcgeering de slinger
methode hierbU heeft gevolgd; dit impliceert naar mijn 
bescheiden meening, dat Zij zich inzake de salarisregeling 
geen vaste normen heeft aangelegd; Zij is in wezen daarmede 
onzeker; trouwens Zij heeft dit zelf verklaard, waar Zij de 
gewestelijke regionen bij Haar n iteenzettingen besprak. 

Het is moeilijk hiervoor een advies te geven, omdat men 
voor de bepaling der regionale betrekkingen geen goed 
uitgangspunt en geen bepaald doel voor oogen heeft, behalv.e 
natuurlijk de noodzaak der bezuiniging. Staart men zich 
slechts 6li..11d op deze bezuiniging zonder meer, zonder reke
ning te houden met billijkheids- en redelijkheidsoverwegin
gen, dan is de zaak zeker heel eenvoudig ; dan kan men 
doen, wat men wil en dan volgt daaruit, dat het redeneeren 
ter zake slechts beteekent "Uilen uaar Athene dragen". 

De Regeering heeft zelf verklaard, dat Zij den omvang 
van het werk en clen aard van deze geheele r egeling nog 
ui et precies weet en terzake nog steeds onderzoekende -
ik zou liever ·zeggen - nog dolende en dwalende is. 

"Vaar de Regeering nog in al1es onzeker is, vraag ik mij 
af, waarom Zij Haar taak thans alvast begint bij het onzekere? 

Ook komt het mij vreemd voor, dat de Rcgeering geen 
bezwaren heeft tegen de invoering van het maandlooners
reglement in deze gewesten, omdat dit immers beteekent het 
aan hun lot overlaten van de allerkleinste trouwe lands
uienareu up hun uuueu uag, ierw.ijl ueze landsdienaren juist 
degenen zijn, die gedurende hun dienstperiode in de on
mogelijkheid verkeeren om iets op zijde te leggen als gevolg 
van hun gering inkomen. Waar op de Regeering als Regee
ring, behalve de Overheidstaak, ook een sociaJe pJicht rust 
tot leniging van den nood der behoeftigen, lijkt het mij niet 
juist, dat Zij door Haar genomen, eigen regelingen meer 
behoeftigen in deze gewesten fokt, als gevolg van het sala
rieeren van de landsdienaren op het zg. maat;tdloon. 

Ik heb den indruk gekregen, aat de Regee\'ing door het 
verlaten van de beginselen van de B. B. L. 1925, het aan
vaarden van de H. B. B. L. 1934 in de plaats daarvan en 
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(Soangkoepon. ) 
de invoering van de regionale betrekkingen van thans, niet 
anders doet, dan het verlaten van het zekere, het aanvaar
den va'l het twUfelachtige en het invoeren van het onzekere 
in de verhoudingen van de verscheidene Landsbetrekkingen 
hier te lande, zoodat men thans te dezen opzichte feitelijk 
op een uitgestrekt g,ebied belandt, dat gevoeglijk kan worden 
omschreven als: Men weet niet meer, wat men doet. Dit 
gebied wordt hierbij nog geaccentneerd, wanneer de Regee
ring in haar uiteenzetting nog telkens van "over betaling vau 
salarissen" spreekt. Het komt mij in dit verband voor, dat 
de Rcgeering niet bekend is met de omstandigheid, dat vele 
Hal'c l' ambtenaren in groote armoede zijn gedompeld; dat 
eeu deel ervan in de gevangenis is terechtgekomen, als 
gevolg van de plotselinge dalingen hunner inkomsten. De 
verduisterillgen dool' ambtenaren zullen wel voor een groot 
deel een noodzakelijk of natuurlijk gevolg zijn van deze 
"auhoudende en plotselinge salariskortingen. 

Gemakkelijker zou het zeker zijn geweest, wanneer de 
bezuiniging wordt gezocht in vermindering van de bezol
digingen in dc systematisch geordende landsbetrekkingen in 
die schalen A, Tl en C "an de zg'. B. B. h 1925, doch een 
terugkeer naaI" deze oude en betere methode zou dan tevens 
l)eteekenen het aantoonen van de nutteloosheid van al het 
werk der bezoldigingscommissie tot dU"'e!' en dit zal de 
Regeering zeker Iliet willen aanvaarden. 

Ik zou daarom del' Regeel'ing in oyerweging willen geven, 
om tot de invoel'Îng va n deze regionale betrekkingen over 
te gaan, na ontvangst van alle yereischtc gegevens voor dit 
doel van de verschillende gcbiedsdeel(ln van deze gewesten 
-en eerst na ampele afweging van de voor- en nadeelen daar
van, de regionale betrekkingen in te voeren. 

h1:ocht onveI'hoopt geen andere weg kunnen worden gm'on
·den voor de "erk!-ijging van de dekking van het teko,·t ad 
f 10 mi11ioen voor 's Lands budget, dan ware desnoods een 
algemeene ko,·ting op de salarissen der landsdienaren toe te 
passen, (l,lhoew('1 ik g-nUl'ne verklaar . dat ik in prin cipe te
gen deze sHlnl'i skol'tin~' ben. omdat deze ~n ,l n l'i ssen in de 
meeste ·gevallen reeds tot een zeel' laag: ped wf' l'df'1l trl'tlg'

gebmcht. 
Ik zie in dit verband zeker met groot leedwezen een even

·tueel in te voeren algemeene salariskorting van de landsdiena
Ten tegemoet, doch wanneer ik voor de noodzaak der bezui· 
niging een keuze moet doen tllsschen de invoel'ing dezer 
regionale bezoldigingen en de algemeelle salariskorting, zou 
ik als keuze tusschen twee kwaden, liever het laatste kiezen 

·omdat dit rechtvaa"diger en billijker is dan de door de Re
gcering thans overwogen maatregelen, 

Mijnheer de Voorzitter! Ten aanzien van de dOOI' den heel' 
Ç'an lfe\sdingc\\ c.s. inged iendc motie (stuk 7 ) zou ik het 
volgende willen zeggen. 

\Vannccl' Cl' volgcns de Regeeringsbeginselcn sprake zou 
zijn van regionale ambtenaren, dan zijn het juist dcg'enen, 
die specifiek inheemsChe betrekkingen bekleed en en tot 
deze categorieën behool'en m.i. zeel' zeker de mnbtenal'en, 

(Voorzitter. ) 
die genoemd ~ijn in deze motie. Deze ambtenaren werden 
toen ook volgens de B.B.L. 1925 gerangschikt onder regio
nale betrekkingen n.l., in de A-schaal. Aan de bekleeders 
dezer betrekkingen is bovendien het recht op Europeesch 
verlof onthonden, omdat deze - zoo wel, algemeen als plaat.. 
selijk - in werkelijkheid tot de inheemsehe (regionale) amb
ten behooren. De aanneming van deze motie zou in flagran
ten strijd zijn met de beginselen van de toegedachte regIO
nale bezoldigingen. 

Ik heb geen bezwaar om de in deze motie genoemde be
t'rekkingen in de regionale ambten te doen ressorteeren, 
omdat die volkomen het regionale karakter dmgen, doch de 
daaraan verbonden bezoldigingen moeten natuurlijk aan de 
eischen van redelijkheid en billijkheid voldoen. 

De door de Regeering voor deze regionale of inheemsche 
ambten voorgestelde bezoldigingsregeling komt mij echter, 
onbillijk en onredelijk voor. Ook zie ik hierbij, dat er geen 
onderscheid wordt gemuukt tll~~chell de gediplomeerde en 
de ongediplomeerde inlandsche bestuursambtenaren en In
landsche officieren van Justitie. Hoewel in wezen de geschikt
heid voor den inlandschen bestnursd ienst en voor de betrek
king van Djaksa 's, Hoofddjaksa en Adjunct-Djaksa niet 
a ltijd door de verworven schoolsche kcnnis wordt behecrseht, 
toch acht ik de waardeering van die kennis in de toe te 
kelUlen bezoldiging noodzakelijk al was het alleen maar, om 
meer technisch goed ondedegde inlandsche bestuursamb
tenaren te verkrijgen. 

Ik zou daarom de voorstellers dezer motie in overweging 
willen geven de motie in den dool' m \j aangegeven geest te 
willen wijzigen. 

Het VOOI'Stcl van ons gcacht medclid, dcn llCCl' Van Hels
dingen, om een leening te sluiten uit JlAlt Ibijzondere rubber
uil\'oorrecht, begrij~ ik Illiet. Waarom moet ook nu weer tot 
leniging van den nood van dit Iano., de bevolking door middel 
van ibet bovolkingsru-bberuitvoorrecht bijspringen en Neder
lan<\, ibet moederll!.n'<l., niets doen j 

Ook begrijp ik niet, }joe ons geacht medelid, de lwer Vall 
LIcisdingen gekomen is tot de fixceri'"g van een reute van 
2% 's jaars. Waarom heeft Jl'ii deze ,,,,nte niet gebra"ht op het 
normale !peil van den ehans bostaandCIl rentestandaard, d.i. 
tuasdhen 4 of 5% 's jaars. 

De Voorzitter : Er zijn nog vijf sprekers ingeschreven; 
daarom worden de beraadslagingen over dit onderwerp op
geschort tot morgenochtend half negen. 

Aangezien de Regeeringsgemachtigoon mij verklüard hebben, 
dat zij gaarne eenigen tijrd zouden hebben om eventueel met 
de Regeering overleg te plegen ovel' do vraag in hoeverre kan 
worden tcgemoetgekolll:cn aan de- in d,en Volksraad geuite 
wcnschcn, zal het Regcel'illgsant\'l'ool'd :lHaan'Claf!oohtend negen 
uur aanvangen, 

De vergadering wordt te 1.15 uur n.m. gesloten. 
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12de VERGADERING. 

v C l' go a d e r i n g va n V l' ij dag 13 D e c e m b e l' 1935. 

( B \jecnroepingsuUl': 8.30 \' 001'111 ielda g. ) 

Behandeling '-all moties, in gediend n.a .\', de Regeerings
uiteenzetting nopens de voo rgenomen salarismaatregelen 
(Onel. 80 ) . - Intrekking motie-Prawoto, (Onel. 42, st. 7) . 

Voorzitter: de heer ~lr . \\'. H. "Al, I-181 ,SDINGEl\. 

Tcgell\\'ool'eli g lIIet den Yool'zitter 15 leden, te weten : 

de heeren Van Helsdingen, De Hoog, Kan, . Kerstens, 
Prnwotosocmodilogo, Rutu I...iungie, Roep, Soangkoepoll, 
Soctal'djo, Soer'oso, Sosl'ohaclikoesoemo, Thamrin, VerbooJll, 
Werllluth en Weyer. 

Rcg'cC'l'in g'sg'cm8 chtigdcn de hee ren: Reets en 'Vesterouen 
van 1\Ieetcl'cn. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden ! Ik open deze ver
gadering. 

Aa n de ord e is ele voortz e tting eler be
hand e ling van u e ing e di e nde moties 
betr e ffend e de re g eerin gs uiteenz e tting 
nopens d e vo o r ge n o m e n salal'Îsrnaatl' c ge
len. (Ond.8C1 .) 

De heer De Hoog : Mijnheer de Voorzitter! Na de vele 
beschouwingen, die reeds over dit onderwerp zijn gehouden, 
zal ik mij el' toe kunnen bepalen nog slechts een paar hoofd
punten nader te belichten en zal ik verder zoo kort mogelijk 
kunnen zijn. 

Ik wil de Regeering in de eel'ste plaats ernstig waar
schuwen voor hetgeen zich hiel' afspeelt. 

Het is wellicht de Regeering niet bekend, dat steeds groo
tere ontevredenbeid onder de ambtenaren tot uiting komt. 
Het is in dit verband voor de leiders van dergelijke groepen 
van ambtenaren van zeer groot belang, dat zij kunnen wijzen 
op een tegemoetkomende houding van de Regeering, wan
lIeel' gesproken wOl'dt over de groote bezwaren en groote 
moeilijkheden) di e zijn verbonden aan het invoeren van der· 
gelijke voorstellen als de onderhavige. Daarom wil ik mij 
bepalen tot deze ééne ernstige waarschuwing tot de Regee
ring, die ik in het kort hierop zou willen laten neerkomen, 
dat zich IHeel' en meer hiel' opzamelt een massa ontevreden
heid, een hoop brandstof. Ik hoop, dat die dool' betere tijden 
zull,cn worden weggevaagd en dat men iu deze zal komen tot 
een oplossing. 

Na deze algemeene waarschuwing wil ik even terugkomen 
op hetgeen vele andere leden van dit College I)ebben gedaan 
n.l. een soort weder ophalen van de geschiedenis van de 
saln.l'iskwestie, al zal ik daarin niet zoovel' gaan als sommige 
leden - b.v. het geachte lid, de heel' Soeroso - hebben 
gedaan. Ik wil ten deze alleen maal' teruggaan tot de H. B. 
B. L. en wil er dan in deze op wijzen - ik heb het reeds 
enkel e keer en gedaan en zou daarop ook niet terugkorn.eD) 
ware dat hiel' niet zoo dringend noodig - hoe ik bij de behan
deling \'n n de H. B. B. L. gewaarschuwd heb voor hetgeen 
nis ge"olg va n de invoering daarvan zou komen, boe ik toen 
gezegd heb, dat het veel beter was, dat de Regeering di > 
Il. B. B. L. terugnam, alsnog dool' een nieuwe uitgebreide 
commissie - waarvan de samenstelling toen werd aange
geven - het geheele salarisstelsel te doen herzien. Door de 
ye)'(l celdheid. in den Volksraad is van de betrekkelijke motie 
niets terecht gekomen. Men heeft tenslotte de mot ie wel 

Hnnde lingen. Zittingsjaar 1935- 1936. 

(De Hoog.) 
aanvaard, doch de Regeering beeft jnist vanwege de tegen
strijdige uitingen, die destijds in ilIiln Volksraad zijn verDO
men, gemeend de H. B. B. L. te kunnen doorvoeren. Nu moet 
het mij toch van het hart, dat o.m. een van de groote steun
pilaren van de Regeering in deze was de fractie van het 
Inlandsch B. B., die voor eeu goed deel de invoering van 
de H. B. B. L . steunde, welke fractie echter thans een klaag
ster is, nu de regionale scbalen zouden worden doorgevoerd. 
Wanneer ik het straks zal hebben over' overgangskortingen, 
zal ik uog eens op deze kwestie terugkomen, maar ik wil 
haar thans voorloopig verder buiten beschouwing laten. 

Ik zou er verder op willen wijzen, hoe ik destijds aan de 
Regeering vroeg: ),En wanneer de tijden slechter "\vordel1, 
wat zult Gij dan doen j Gaat ge dan weder korten op deze 
H. B. B. L. j Maar is het dan niet beter, de B. B. L. aan te 
houelen, te probeeren, de fouten daaruit weg te nemen en 
intussehen een korting in te voeren over de geheele lini e? 
Toen werd door de Regeering gezegd, dat de H. B. B. L. 
eigenlijk zou beteekenen het laatste woord ten aanzien van 
de bezuiniging. En natuurlijk zal de Regeering thans zeg
gen, dat hetgeen ons thans wordt voorgelegd, in bet gebeel 
geen kwestie is van bezuiniging, doch van een afwerking van 
de H. B. B. L. De Regeering zal waarschijnlijk verklaren, 
dat dit een van de consequenties is van de principes, destijds 
aangenomen. Maal' dan wil ik de Regeering el' aall herin
neren, dat Zij nog in dit jaar begon met de Z.g. parallel
schalen, waardoor een verlaging van 20% op de H. B. B. L.
salarissen werd toegepast, reeds zoo kort na de invoering 
ervan, hetgeen bewijst, hoezeer ik met mijn beschouwing ten 
deze destijds gelijk had. 

Nu komt de Regeel'ing met voorstellen, die juist daardoor 
een zeer onaangena·am karakter hebben, aangezien hier ju.ist 
in dit geval d e belangen van een zeer groote groep van 
ambtenaren worden afgewogen tegen de belangen van an
dere groepen. Had men tevoren een korting opgelegd over 
de geheele linie van ambtenaren, dan kon men zeggen, dat de 
heele ambtenaarswereld er onder zou lijden. Doch hi er heb
ben wij het geval, dat een speciale groep van ambtenaren -
en wel helaas de lagere groepen van ambtenaren - door deze 
yoorstellel1 getroffen zou worden. 

Nu 2al de Regeering mij 'Voorwerpen, dat - ik zeide het 
zooeven reeds - de regionale bezoldigingen eigenlijk een uit
vloeisel zijn van hetgeen tevoren reeds in den Volksraad is 
aangekondigd en door den Vol:ksraad tot op !Lekere hoogte is 
aanvaard. En zelfs thans bebben wij kunnen vernemen, dat 
verscheidene onzer geachte medeleden de regionale >bezold igin
gen op ziebzelf juist vinden, al vinden zij de ons voorgelegde 
uitwerking tot op zekere hoogte niet juist. 

Ook mijn verbond Iheeft het idee van de l'cg'ionale bozoldi
gingen aanvaard, maar daarbij heeft ons zeel' zeker niet voor 
oogen gestaan, dat de Regeering ooit zou komen met regionale 
schalen van een dergelijken omvang als ons thans worden 
voorgelegd. 

Wanneer de Regeering zegt, dat het betreft ambtenaren, 
die uit eigen boezem moeten komen, R\11 btenaren, die in 
dezelfd e streek vooruit moeten komen, zou ik zeggen, dat dan 
zelfs de gouvern eurs in de regionale schalen dienen te worden 
ondergebracht, omdat ~l Ct zeer zeker mogelijk is de gouverneurs 
uit de rcsidenten in het gewest te kiezen. 

(De ]1Oer Sosrohadikoesoemo: Volkomen juist!) 
Nooit hebben wij gedacht, dat de Regeering met regionale 

bezoldigingen zou treffen groepen van arnJbtenaren tot een 
omvang als ons thans wordt voorgelegd. 

De Regeering weet betel' dan ik, dat wanneer een orgaan van 
de Rcgccring het niet !bad tegengehouden de regionale bezol
di gingen zelfs zouden ,gelden voor de hoofdcommiezen en de 
kantoorhoofden . 

(De U,eer S a e ta I' cl jo: Dat was aan vankelijk de bedoe
ling.) 

Inderdaad . 
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(De Hoog.) 
Hieruit bljjkt duidelijk, hoc gevaarlijk het is, zich op een 

dergelijk pad te begeven. Wij hebben bij de regionale bezol
digingen steeds gedacht aan de laag-, ,bijna aan de laagst
bezoldigden, waarbij wij van de Regeering vroegen een in
tensieve bestudeering van de toestanden. Eerst dan kan men. 
komen tot ecu lager regionaal peil. 

Ars de Regeering echter op IiJ lz. 4 van de uota zegt, dat 
regionaal bezoldigd zullen worden de ambten, waarin 

"de aanvulling kan geschieden uit de iu de regionale 
sfeer levende bewoners van het betrokken ambtsgebied 
zeI ve, terwijl bovendien kan worden aangenomen, dat 
de ambtsbekleeders langen tijd in dat gebied werkzaam 
zullen blijven," 

is dat een definitie, die wij kunnen aanvaarden. Wanneer 
de Re.geering dan echter ,.an "in dat gebied 11 maakt "in die 
provincie" en misschien straks "op het geheele eiland Java" 
kunnen wij ons er niet mede vereenigen. Want het gaat juist 
om de bepaling van het gebied. Wanneer men niet meer 
neemt een kleine streek, maar een geheel gewest, een opper
vlakte van enkele honderden vierkante kilometers, kan ik 
alleen zeggen, dat ik dit niet slechts !betreur, maar dat ik 
mij er zelfs over verbaas, dat de Regeering een der.gelijk 
voorstel naar voren brengt. 

Nu weet ik wel, dat de Regeering zegt, ik ben aan het 
begin , het zijn pas de groote trekken, straks komt de ver
fijning en ik zal niet meegaan met hen, die -over deze daad 
van de R<lgeering de staf breken; ik vind het zoo begrijpe
lijk. dat als straks de Regeering komt tot een nadere uit
werking, de streken werkelijk van een veel kleinere opper
vlakte zullen zijn. 

Ik wil daarom niet vijandig staan tegenover de opvatting 
der Regeering, omdat ik het zoo begrijpelijk vind, waa,r men 
zoo overhaast deze regelingen wil invoeren. 

Het A'aat eigenlijk hierom. 
De Regeering heeft het College voorstellen voorgelegd, die 

voor het o'iel'groote deel van ons onaanvaardbaar zijn, maar 
welke houding neemt de Regeering nu in het algemeen tegen
over de ambtenaren aan' Aan één stuk dool' zijn over een 
reeks van jaren de salarissen aanhoudend verminderd. Reeds 
sinds jaren ziet men bij elke begrooting, dat als er geen slui
tende 'begrooting kan komen - en dat is de Inatste jaren 
steeds het geval geweest - de ambtenaar zijn bijdrage moet 
geven. 

Het kan zijn dat de Rcgeering meent - en de f eiten schij
nen haal' op dit oogenblik in het gelijk te stellen - dat de 
ambtenaar is de lijn van den minsten weerstand, doch ik zou 
haar ernstig wil1ell waarschuwen voor een dergelijke 
opvatting. 

In algemeenen zin wil ik even het volgende opmerken. 
De Regeering weet toch ook wel, dat, zoo vreemd als Il eL 
lijkt, de ambtenaarssalarissen in ecn zeker verband staan, 
zelfs een vrij innig verband, tot de algemeene welvaart ? 
Zegt het de Regee1'ing dan niets, dat in West-Java, eigenlijk 
het land met een overwegend ambtelijke bevolking, het 
levenspeil hooger ,is dan in Midden- en Oost-Ja,-a ? :\Iu gaat 
men weer de salarissen omlaaghalen, men gaat regionale 
bezoldigingen instellen, en of nu de middenstand en andere 
corporaties zich al verzetten, of zij nu al wijzen op de ver
minderde koopkracht die daarvan het gevolg zal zijn en die 
zich zal weerspiegelen in de geheele constellatie van Indië, wel 
Mijnheer de Voorzitter, ik veronderstel, dat de Regeeritfg 
zich daarvan zooal niets, dan wel toch al heel weinig aantrekt. 

Maar wij kunnen toch niet steeds maar doorgaan met de 
ambtenaren op hun salarissen te korten' Vindt de Regeering 
dan zelf ook niet, dat, wanneer Zij gaat korten, Zij daal' 
iets anders tegenover mag stellen! Ik zou het volgende wil
len zeggen. Wanneer regionale bezoldigingen worden inge
voerd, vindt men dan niet, dat er ook iets aan de pensioenen 
moet worden gedaan ' Het is nu anderhalf jaar geleden, dat 
ik in den Vollesraad betoogde dat men zoo langzamerhand 

moest komen tot een ouderdomspensioen. De directeur van 
Financiën zegde toen toe dat men dit billijk vond, doch de Re
geering heeft het niet noodig geacht om, terwijl tusschen Lwee 
haakjes de maatregel pas over ettelijke jaren zal.gaan werken, 
voorstellen te doen, omdat het haar t e kostbaar was. 

Ik vraag mij af: Wanneer men de ambtenaren eenerzijds 
wat afneemt, is het dan niet billijk hun aan den anderen kant 
iets te geven 1 Ik sprak over de pensioenen. Ik zou \'erder 
kunnen wijzen op de hooge schoolgelden, op zoovele lasten 
die op de ambtenaren gelegd worden, lasten die de Regeering 
oplegt zonder eraan te denken ze ook maar eenigszins te 
verminderen. Ik weet, dat el' op het oogenblik - in zooyerre 
ben ik blij, dat ik daartoe ook mijn steentje heb bijgedragen -
op het departement van O. en E. gedacht wordt over een 
schoolgeldvermindering, maar als die er komt, komt ze heusch 
niet in verband met deze nieuwe salal'isvcl'mindcl'ingen, 
want dit is ecn punt dat naar Yaren is gekomen zonder eenige 
overeenstemming en zonder rekening te houden met den 
algemeenen toestand. 

Dit ontwerp is uitgegaan van het bezoldigingskantoor, of 
beter gezegd, van de Regeering via dat kantoor, want dit is 
slechts een werktuig, zonder rekening te houden met de om, 
standigheden der ambtenaren. 

Ik zeide zooeven, dat wij de regionale bezoldigingen tot 
zekere hoogte aannemelijk achtten. Ik beriel) mij daarbij op 
het feit, dat in verschillende streken heel, heel anderc op
vattingen ten aanzien van het levenspeil gelden dan waarmede 
de Regeering bij dit regionale stelsel heeft rekening gehouden 
en nu zou het heel gemakkelijk voor ons zijn om zonder meel' 
alles te verwerpen, doch dat is niet de bedoeling. Ik zal even 
aangeven wat wij hieromtrent denken. Wij hebben in ons 
orgaan aangegeven, dat wij onder de regionale bezoldigingen 
willen laten vall en die bezoldigingen, dio een eindsalaris 
berciken van f 100. Laten wij van dit bedrag even uitgaan. 
Alle bezoldigingen, die daar boven uit komen, staan op een 
ander plan. Wat toch is het geval! Wanneer men aanneemt 
dat ambtenaren met een salaris boven de f 100 - om de 
gedachte te bepalen noem ik nu speciaal de commiezen - ook 
regionaal bezoldigd moeten worden, dan wijs ik erop dat 
het hier menschen betreft, die niet hun heele Ic\'en zullen 
blijven in een bepaalde ·streek, en dat zij ook wel degelijk, zij 
het ook in de zelfde provincie. zullen worden overgeplaatst 
hetgeen ook juist is. 1\1aa1' er is nog iets anders. Juist 
dergelijke ambtenaren hebben den plicht, den ouderplicht, om 
te zorgen voor een behoorlijke schoolopleiding hnnner kinderen. 

Wanneer de Regeering het oor eens te luisteren legt aan 
de toestanden, die er op het oogenblik zUn en dan ziet dat 
er ambtenaren zijn, die door een langdurig verblijf op een· 
zelfde plaats, niet kunnen zorgen voor een behoorlijke op
voedjng hunner kinderen, dan begrijpt men toch dat het 
niet mogelijk is voor dergelijke ambtenaren, die dus reeds 
een zekere mate van ambtelijken welstand hebben, nog steeds 
hetzelfde criterium, een bezoldiging dus volgens plaatselijk 
peil , aan te leggen. 

(De heer Th ,a m l' in: En de andere ambtenal'en bene
den fIOOl) 

Mijnheer de Voorzitter! De heer 'rhamrin neemt het 
woord "ambtenaren" in den mond, wanneer Cl' sprake is 
van menschen, die f 100.- verdienen. Hij heeft geen f1nuw 
begrip 0111 welke groep het hier gaat. 

Ik wil daarmede tegelijkertijd ingaan op een ver
wijt dat mij ·gisteren ondershands is gedaan door den 
hee; 80eroso. Toen ik de grens van f 100 aannam, zeide de 
heer 80e1'oso: Het zullen speciaal de Inlanders zijn, die 
daardoor worden getroffen. Inderdaad, dat is zoo op enkele 
uitzonderingen na dan, want ook onze menschen zitten in 
betrekkingen, waarvan het salaris niet boven de .f 100 uit
gaat. Maar wanneer de heer Soeroso nu ook eens denkt aan 
de groep, die ik zou willen uitlichten, dus die boven de 
f 100, dan zon ik het volgende willen zeggen. In de commi e-
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(De Hoog.) 
zen sfeer vindt men op het oogenblik zeker 40% Inlandsehe 
commiezen. Als ik voor hen dan vraag uitlichting uit de 
regionale schalen en overbrenging naar de H. B. B. L., 
dan behooren daartoe zeker de Inlandsehe B. B. ambtenaren; 
zij worden door mijn voorstel uit deze sfeer gehaald. 

(De heer 80 e ta r d jo: Gedeeltelijk.) 
Goed, maar dan zou ik den heer 80etardjo willen zeggen, 

dat het dan toch wel een groot gedeelte is. 
(De heer Th a m r i n: Behalve commiezen zijn er ook 

nog andere ambtenaren. ) 
Mijnheer de Voorzitter! Ik heb het hie,' over de grens van 

f 100. Als de heer Thamrin zich even de moeite zou willen 
geven om na te gaan over welke ambtenaren het hiel' gaat 
en niet maar luk-raak tegen zou spreken, zou dat vele inter
rupties voorkomen. 

(De heer Th am rin: Inderdaad, indien U de interrup
ties goed en duidelijk beantwoordt.) 

Ik wil constateeren, dat mijn stelsel niet uitsluitend in het 
belang is VUil uen Indo-Europeaan - maal' al ware het zoo, 
dun is het begrijpelijk, dat ik voor zijn belangen opkom -
maar dat ik ook goeddeels opkom voor een groep [nlandsehe 
ambtenaren. 

Dit voor oogen houdende, is het duidelijk, dat wij deze 
regionale voorstellen niet kunnen aanvaarden en daarom 
zullen wij, al vinden wij den vorm ervan ook vrij eigenaardig 
en niet geheel juist, stemmen voor de eerste mol1e-80eroso 
(stuk 3). 

In de tweede plaats wil ik het hebben over het. maand
looncl'sl'Pglement, en clan wilde ik zeggen, dat ook ten aanzien 
van de Illllfmdlooncrs een misverstand hcerscht. Onder ele 
aatwulling yan het rnaandloonersl'cgtement, zooals in de 
Regeeringsuiteenzetting wordt medegedeeld, vallen, mis
sclJien met uitzondering van de schrijvers bij het B. B. en 
beambten van den pandhuisdienst ( ik kan hierover niet 
oordeelen) allemaal mensehen, die hun geheele leven in een 
bepanldc strcek zullen blijven, zoodat het overbrengen na~r 
het )laandl oonersreglement beg"ijpelijk is. Ik zou echter WlI-
1en "ruO'en of men wel heeft gedacht aan de realiteit op dit 
gebied.odat n. l. de "egiona le schalen, zooa ls de Regeering, die 
voorstelt en het Maandloone"sreglement elkaar tenslotte zoo 
goed als niet ontloopen ' De Regeering zegt in haar uite~n
zetting, dat het loonpeil hier de voornaa~~lste fnc~or za~. zIJn, 
maar dan wil ik toch wijzen op het vr~wel een 'ge, zu het 
oo'k groote verschilpunt daartussehen. Degenen, di~ vallen 
onder de regionale schalen, ontvangen later hun penSlOen; de 
maandlooncrs ontvangen een onderstand. Daartegenover 
staat dat de ee"sten zullen moeten bijdragen voor het pen
sioen' , tel'w~j1 de mound looners VQor het toe te kennen onder· 
stand niet zullen bijdragen. . . 

( De ho('l' Soel'oso: De muundloonel's kunnen met 111 

v:l!\ten dienst worden opgenomen.) 
Mijnheer de Voorzitter ! De heel' 800roso is alweer niet op 

de hoogte van de zaak waarom het gaat. 
Op blz. 8 zegt de Regeeri.ng dat Zij eindelij k dan de ver

schillende betrekkingen, die Zij aangehouden heeft met het 
oog op den overgang naar het Maandloonel'sreglement, zal 
v rij geven voor vasten dienst, tenminste) zoo vat ik de passage 
op. Ik zal de betl'effende passage nog even voorl ezen opdat 
de Regeet'ln~ kan heool"deelcn of mij n opvattin g al dan niet 
de ju \st ('is: 

"Aaugeteekend wordt hierbij , dat de functionarissen 
die in afwachting van de te nemen beslissing van op
nem ing in vasten dienst waren uitgesloten, thans daar
voor in aanmerking ku.nnen komen, uiteraard voor zoo· 
ver hun betrekking niet naar het Maandloonersregle
ment wordt overgebracht. n 

Mall l' nu zou een groot deel van die meJlschen, volgens 
tIe voorstellen van de Regeerin g, onder de regionale bezol
è. iging vn.llen en nn zou ik de Regeel'in g op het volgende 
w illen wijzen. 

Heeft de Regeerillg goed begrepen, wat het beteekent, in 
vasten dienst te komen ' Weet de Regeering, dat de pen
.ioenkorting een vrij groot gedeelte van het salaris za l in
nemen en weet de Regeering dat daarnaast nog een extra 
korting staat VOOI" het inloopen vnll den achtcrstand voor 
het in vusten dienst kom en en dat daarvoor als stok achter 
de deur staat dat, wanneer men van die gelegenheid 'liet 
gebruik wil maken, omdat men dan te veel achteruit gaat 
in salaris, na het verstrijken van zekeren tijd, het feit is, 
dat van opname in vasten dienst dan niets konü 1 

Hier zou gelegenheid voor de Regeel'ing bestaan, een tege~ 
moetkomende houding aan te nemen, zooals Zij gedaan heeft 
ttgenover uitgezonden krachten ten aanzien van verschil
lende stortingen, die anders in de pensioenfondsen hadden 
moeten geschieden. Hier sp"eekt de Regeering er echter 
niet van; hier heeft de Regeering si ehts één cloel : aehter
uitstelling van de ambtenaren en anders niet. 

W"t dus betreft de overgang naar het Maandloone,"
reglement zal ik de tweede motie van den heer Soeroso 
niet steunen, omdat deze overgang past in het betoog clat 
ik gehouden heb . 

Een andere kwestie is de overgangskorting en hi('rover 
wil ik een betoog hondeJl dat lij III"('<"ht ingaat tegen het 
betoog van de heel'cn Van ]-Tc]sdin gcn Cil K l' l·sf<"lls. ,"Vij staan 
op het oogenblik in deze positie, dat de ambtenaren, de 
groote maS'a daarvan, bij deze voorstellen in inkomsten 
zullen moeten achteruitgaan en het aanhouden "an de 
overgangskorting beteekent ten opzichte daanan niet 
achteruitgang in inkomsten van de betrokken men
schen, maar ee n op hetzelfllc peil bli.jn~ll. Ziedaar 
hct groote yerschil: de Hmbtcnarcll die oH'I'ga ngskol'
ting behouden gaan BieL in salaris achteruit, maar de 
menschen die cle Regeering hier voo,' regionale bezoldiging 
voorstelt gaan wel degelijk in salaris achteruit en het eerstel 
is de reden, die mij ertoe gedreven heeft, inde,·tijd de motie~ 
Hildebrand mede te onderteekenen, vooral omdat de hi erdoor 
verkregen bezu ini ging een steentje kan bijdragen tot het 
voorkomen van andcre maatregelen, die vele andere ambte
naren zouden treffelI. 

(De heer 80 eta r d jo: Dat blijkt te"ergeefs tc zijn .) 
Ik weet uiet in hoeverre dit juist is, clat za l de H<>geCl'ing 

ons wel duidelijk maken, maar cfuarnaast wil ik ,nog i (>ts 
anders zeggen en wil dan wijzen op eenige keullis van de 
H. B. B. L., die lloodig is om deze zaken te kunnen bekijken. 

Waar gaat het 1enslotlc om bij de overgangskorting! Om 
de groepen die bij de H. B. B. L. vooruit zijn gegaan. Nu kan 
de Regeering wel zeggen dat .deze groepen a].tijd te laag 
gewaardeerd zijn geweest, maar bij de behandeling van de 
H. B. B. IJ, is daartegen opgekomcn en ik wil crop wijzen dat 
hij de behandeling" van de H. B. B. L. de tijd 200 kort toe
gemeten was, dat het Vl'ij wel onmogelijk was, d.at behoorlijk 
geprotesteerd kon worden om don toestand te verbeteren. 
Die verbetering van den toestand voor die groepen ging 
gepaard met achteruitgang van bijna alle ambtenaarsgroepen. 
Zoo hebben we b.V. het geval gehad dat twee kolommen van 
de oudo B. B. L. tot één werden gemaakt. Dat betcekende 
voorubtgang voor de lagere ambtena.rengroepen en achtel'
uitgang voor de hoogere groepen, dus de oycrgangskOl'ting 
bevoordeeld e de lagere groepcn. Ziedaar eon undcr argument. 

"Tij vindcn hot natuurlijk all en zeCl' onaangcnaam, dat de 
overgangskol'ting nog cen jaar is aangehouden, maal' men 
moet in aanmerking nemen, dat betrokkenen in de eerste 
plawts zijn vooruitgegaan bij de H. B. B. L. , terwijl de 
H. B. B. h voor groote groepen een achteruitgang beteekende. 

In de bweede plaats wil ik erop ,vijzen, dat zij tenslotte niet 
in salaris erop achteruitgaan, terwijl dit wel 1lCt goml is bij 
de andere groepen van ambtenaren, die thans worden 
getroffen. 

Het is nu duideLijk, waarom ik tegen de motie-Kerstens zal 
stemmcn tcn aanzicn van de 'handhaving yan de o\·ergangs-
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(Kan.) 
korting. Rest mij alleen nog even te spreken over de over
gangsbezoldiging. De Regeering heeft hier voor een deel het 
standpunt van de Commissie voor Georganiseerd Overleg 
overgenoonen. Ik vind dit een gelukkige gedachte van de 
Regeering, omdat ook hier rekening moet worden gehouden 
met niet al te groote achteruitgang in inkomsten, vooral in 
verband met hetgeen ik zooeven heb gezegd, dat nl. de Regee
ring kan zeggen, dat met de H. B. B. h onjuistheden zijn 
hersteld; dit juist ontkennen wij. Wij hebben ni et behoorlijk 
den tijd gehad om ambt na ambt aan een beschouwing te 
ondel~verpen, bebalve dan de tijd, die ons na de afihandeling 
gegeven werd. In elk geval acht ik een geleidelijken terug
loop van de overgangsbezoldiging, uitgezonderd dan wat 
verkregen wordt door promotie, die in de overgangsbezoldi{!ing 
wordt verwerkt, alleen aanvaardbaar, wanneer de Regeering 
elk jaar aankomt m.et een voorstel ten aanzien van den ver· 
deren afbouw van deze overgang.bezoldiging. Ik wensch mij 
thans nog niet te binden aan een termijn van 4 jaren, \\-aar 
noch de Regeering, no"h ik weet, wat de volgende jaren met 
~ich zullen 'brengen. Wanneer de toestanden nog slechter 
w,orden, dan ·zou ik mij kunnen voorstellen, dat ik een grooteren 
afbomv van de overgangsbezoldiging zou kunnen steunen. 
Wanneer de toestanden beter worden en vooral wanneer de 
Regeering komt met een betere waardeering van de verschil
lenul\ amlbten, dan zou eeu vermindering van de o\'ergangs
bezoldigiug sleehts overbodig en zelfs onbillijk zijn en ik acht 
het dan ook onjuist 0111 mij thans daarover uit te spreken. 

In het algemeen wil ik over de regional e bezoldigingsrege
ling nog 'het volgende zeggen. Wat de Regeering hier heeft 
gewild is eigenlijk het negatieve van een bezoldiging met 
standplaatstoelage. De Rcgeoring heeft gezegd, er zijn dure en 
minder dure plaatsen en op deze minder dure plaatsen kan men 
een goookoopere le\'cnswijzc '"oeren j dit houdt dus verband met 
de streek , waarin men geplaatst is. De Regecring had 
eehler evengoed kunnen vasthouden aan de H. B. B. L . voor 
het overgroote deel van de ambtenaren, die thans ternggebracht 
zijn naar de regionale schalen en Zij 'had dan niet een stand
plaatstoelage behoeven te geven voor de dunrdere plaatsen, 
maar alleen voor de goedkoop ere plaatsen een goedkoopte 
vermindering van salaris. Dit zon voor deze ambtenaren veel 
beter zijn geweest, omdat daarmede altijd dlet verband met de 
H. B. B. L. en de groote ambtenaarswereld zal blijven bestaan. 

Hiermede heb ik dus speciaal onze opvattingen kenbaar 
gemaakt teu aanzien van de regionale schalen en ik wil eindi
gen met de Regeering te vragen, deze met inachtneming van 
de grens van f 100, waarover ik zooeven 'heb gesproken, à tête 
reposée te overwegen. ~1:aal' overigens zullen wij tegen deze 
regionnle bezoldigingsregeling stemmen. 

De heer Kan : )Iijnheer de Voorzitter! Als ik het waag 
mij in de salarisdebatten te mengen, dan is dit slechts om 
enkele algemeene opmerkingen te plaatsen, opmerkingen van 
een buitenstaander, omdat ik niet het genoegen heb ambte
naar te zijn en daarom t erzake niet als op de hoogte te zijn 
kan worden geacht. 

Voorop zou ik willen stellen, dat de Regeering inderdaad 
gelijk heeft, wanneer Zij meent een correctie te moeten aan
brengen in de salarissen van ambtenaren, omdat de bedragen 
dier salarissen geen gelijke waarde hebben in verhonding tot 
den levensstandaard in de verscbillende plaatsen. 

Deze meening is neergelegd in de motie-Roep, welke zoo
even, Mijnheer de Voor.itter, bij U is ingediend. Dit 
vooropstellend wil ik niet zeggeu, dat ik kan medegaan met 
de voorstellen, welke door de Regeering thans zijn ingediend 
en welke, 200alS de heer De Hoog zeide, oon om vang nemen, 
welke .zeker door geen enkel ambtenaar is verwacht. Het 
komt mij voor, dat men zich heeft laten verleiden om volgens 
bepaalde praemissen te werk te gaan niet alleen, doch dat 
men ook verder is gegaan en ook terzake het spreekwoord 
zich heeft laten gelden: " I 'appétit vient en mangeant". 

Wanneer ik het niet mis heb, heeft men zich voor oogen 
gesteld, dat van de salarissen b. v. f 10 millioen - zooals de 
Regeering in Haar schriftelijke uiteenzetting heeft verklaard, 
- zou moeten en kunnen worden gehaald. Heb ik het niet 
mis, dan stelde men zich aanvankelijk voor, dool' een regio
nale correctie toe te passen, f 5 millioen binnen te halen, 
terwij l men thans is gekomen tot f 7 millioen. Ik herhaal, 
dat men zich laat leiden door het motief om bepaalde resul
taten ten deze te bereiken en men is dienovere~nkomstig 
het mes gaan honteeren. 

En het is als vanzelfsprekend, wanneer men zich laat leide" 
door bepaalde resultaten, die à tort et à travers moeten wor
den behaald, men dan gemakkelijk vervalt tot onbillijkheden. 
Dat is hier gebleken. En te sterker gebleken, waar de Re
geedng - zooals vele leden dat hebben aangehaald - erkent, 
dat ten deze geen goed werk is gepraesteet·d kunncn worden 
vanwege het gebrek aan tijd . Dit laatste is echter geen 
klemmend argnment en ook geen excuus. Wanneer de moe
derlandsche Regeering de Indische Regeering presseert de 
begrooting kloppend te maken en van de salarissen tien mil
lioen gnlden binnen te halen, en door welke omstandigheid 
ook de Indische Regeering niet in staat is de bctrokken COJll

missie voldoenden tijd te laten haar werk naar behooren te 
verrichten, dan dienen de consequenties daarvan door de 
Indische Regeering te worden aanvaard, casu qno ook door 
de l1loederl(jndsche Regeering, die misschien in de moeilijk
heid verkeert, dat Zij ook rekening heeft te honden met het 
tekort van het Indische budget. Ik herhaal echter, het is 
geen aanvaardbaar excuus, dat gebrek aan tijd zou veroorlo
ven een voorstel te doen hetwelk op schrijnende wijze de ambte
naren in hun inkomsten treft. E en regionale bezoldiging op 
zichzelf beschonwd is goed, doch niet in deze mate, terwijl er 
nog bijkomt, - hetgeen \'clen onzer geachte medeleden ook 
naar voren bebben gebracht - dat de Regeel'ing zelf bewust, 
ter bereiking van hoogere doeleinden, een hoogere politiek -
een staatspolitiek of economisehe politiek, hoe men het noemen 
wil - de levensstandaard heeft verhoogd. De heer De Hoog 
sprak in dit verband zooeven van de hooge schoolgelden, die 
de amlbtenaren nog steeds voor hun kinderen moeten betalen. 
Wel is waar is het departement van Onderw.ijs bezig de school
gelden een verlaging te doen ondergaan, doch men vergeet, 
dat men dan zal hebben te maken met een algemeene verlaging 
in deze, zood at de r egionaal bezoldigde ambtenaren t.o.v. de 
overige ambtenaren nog altijd even zwaar door de korting 
zullen worden getroffen, niettegenstaande deze algemeene 
verlaging. Men doet, geloof ik, de Regeering onrecht, wan
neer men smalend spreekt van verfijning van dit stelsel. De 
verfijning kan zoowel naar boven als naar beneden werken. 

(De heer Ver b oom : Dat is niet j uist, dat staat in de 
nota. 

De heer K ers ten s: Als men iets verfijnt neemt men 
er iets af.) 

Verfijning kan ook ten goede komen van sommige 
salarissen . 

(De heer De Hoog: Het is fijn scheren, maar scheren 
blijft het.) 

Het blijkt, dat ik alleen sta, misschien zal de Regeering mij 
straks willen verklaren, wat precies onder verfijning verstaan 
moet worden . 

Dat men met de voorstellen zoo ver is kunnen gaan, dat 
kortingen van meer dan 50% zullen plaats vinden, is hemel
schreiend. Is men, zoo vraag ik mij af, dan niet voldoende 
op de hoogte met de eischen, die het leven stelt, om zoo 
zonder meer een dergelijke korting toe te passen ' 

Ook ik zou de salarissen regionaal willen regelen, maal' 
dan volgens een ander systeem. Er is meer te zeggen voor 
een algemeene !>ezoldiging, gebaseerd op het gemiddelde der 
laagste levensstandaard en, waarop dan evenals voorheen een 
duurte- of een standplaatstoelage komt. Psychologisch is dat 
veel beter, men heeft dan niet te maken met een verlaging van 
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(Kan.) 
het salal'is voo!' verschillende categorieën van ambtenaren, 
maal" men heeft één standaard waarin correctie wordt ge
bra~ht, door naar gelang van ele eluurte eler stanelplaats een 
toelage toe te kennen. Wat nieuw is, is niet altijd beIer elan 
het oude en niet altijd goed. Mij is dat ook ten 3allzien van 
de ondel1havige vool'stel1en gebleken. 

Men zou elit stelsel V3n toel3gen gemakkelijk kunn en door
voeren, dOOl· de toekenning der toelagen te delegeeretl bijv. 
aan de gouvel'neurs, die het elk in hun ressort zouden kunnen 
doen en het bete,· zouden kunnen doen dan enkele ambtennren 
die eèn commissie moeten vormen ter invoering van dez~ 
regelin g. 

~ll za l de Regeel'ing zeggen: lllaal' het geld moeten wij 
hebben; wij dOén het - zooals de heer Colijn gezegd heeft 
met devaluatie - toch niet; het College van Gedelegeerden 
en de ambtenarenorganisaties kunnen er over spreken zooveel 
en zoo hard zij wenschen, maar van een geheel afzien van deze 
plannen kan geen sprake zij n, omdat het geld er moet zijn . 

Dat is Ilatuurlijk, gezien in het kader van de financieele 
nspirnties vnn het moederland begrijpelijk, maar billijk is het 
niet ~n dant'olll ben ik medegegaan Illet den heer Roep, die 
de ZQoev cn gCllocllIde moti e bij U, l\iijnheer de Voorzitter 
heeft ingediend, om een andere oplossing te zoekell . I 

Een andere oplossing zou hierin kunnen bestaan, dat de 
korting tot een bepaald maximum wordt teruggebracht. nat 
zal het J.J8ncl misschien een paar millioen kosten maar dan 
za l men niet hebben, dat naar het gevoel de 'korting ad 
libitum wordt toegepast. 

De heer Soetard jo heeft gepleit voor zijn categorie van 
melle·ambtenaren. 'Vannecr men weet, hoe de to estand in de 
desl1 is - cn ik heb dual'nlll zoo het een en andcl' vCl'nomen 
- cla n is het werkelijk ongelooflijk dat de commissie zoo
vcr is kUlln en gaan, dat Zij de Regeering deze vool'steHen 
aall het C. v. G. heeft doen presenteeren. 

Tn het kort komt mijn betoog erop neer, dat ik de Regee
rin g 7.011 willen yel'zoeken verder te gaan dan haar verkla
ring, dat Zij hcelemaal niet op zijde zal zetten hetgee n ter
zake in dit college is tebcl'cle gebracht. Het is misschien 
hard, dat mell de f 7 millioen die men in het voordeel van 
het budget "(Icds dc'1l'ht te hebben, zou moeten vCI'liezen, mnar 
het gaat hier om de ambtenaren ,lie toch z\in de meele
werkers der Regeering. Zou de Regeering lat€r met voor
~tell en komen om in algemeenen zin de salarissen te verlagen, 
m verba nd met de bezoldiging in nabijliggende landen en 
op gl'ond van het feit, dat het geldende sa]srispeil niet meel' 
op den dunt' te dra gen is, dan zal, geloof ik, een ieder het 
daa ,·mede wel eens zijn, doch op den voorgrond dient dalI 
te worden gesteld, dat de levensstandaard ook op lager peil 
worde gebl'acht ! Ik h:an ni et voldoende herhalen, dat de 
"Re1!~e\'\\\g '/.\eh e:r goeu van rekenschap moet geven, dat Zij 
bewust den levensstandaard in stede van op la ger, op hoo
ge,. peil heeft gcbl·acht hetgeen te wijten is aan hooger" 
politi ek, 11an de bevoordeeling van het moederland. :Misschien 
kan daal' iets tegenover worden gesteld, maar de ambtena
ren all een moeten hiervan niet de dupe zijn. 

De heel' \Vcyer heeft aanstoot genomen Hlln een uitlating 
van den h<-'8 1' f(cl'S1CIlS, waal' dit geachte medelid sprak van 
de l'epuclicol'in g; onzel' schulden, Repudieol'ing is eon woord. 
dat niet protti g klinkt, maar minder prettig nog kJinlc t het 
in de ooren wanneer p:rzegd kan worden, dat de machthebbers 
in Holland, de mmm en uie aan de touwtjes trekken en tegelijk 
ook ollze cJ' editeuren zijn, een unieke positie gaan innemen 
tegenover de debiteuren : dat zij, ter wille van de handh aving 
van den ga\'en gulden, welke groote voordeel en voor de 
cl'editenren medebJ"engt is casu dus voor het 1110edel'land~ 
nog steeds cl'isiswinsten maken, nog steeds Indië de dubbele 
hoeveelheid goede l'en 1aten geven om rente en aflossing van 
schuld te botalen. 

(De heel' V 11 11 H el sdi n go e 11: Die gave gulden is VOOt 

de ambtenaren op het oogenblik toch maal' een uitnemend 
Hnndel ingen. Zittingsjaar J 935-1936. 

(Voorzitter, Prawoto.) 
belang; als wij ook nog devaluatie krijgen, komen ze hcclc· 
maal in den put 1) 

Zeker is de gave gulden VOOl' ~el1 een em inent belang, doch 
de heel' Yan Helsdingen zal ervaren dat, wanneer el' even · 
tueel devaluatie zal kom en, de ambtenaarssalarissen nolen8 
volens omhoog zullen gaan, daarvan ben ik vast overtuigd . 

(De beer Van Hel sdi n gen : Daarop zullen ze weel" 
moeten wachten.) 

Dat zal ook gedeeltelijk van den heer Van Helsdingen 
afhangen. 'Vanneer hij ertoe wiJ medewerken OUl, zoodra de 
devaluatie intreedt, door ook zijn stem te verll effen , om te 
kon\en tot hoogere salarissen , dan zal de Regeering met hem 
zeker medegaan. De heel' Van Helsdingen heeft een groote 
partij achter zich, wier meening van beteekenis is. 

Ik zou de Regeering willen vragen of Zij niet bereid is 
deze voorstellen terug te nemen 1 Ik zeide zooeven reeds, dat 
de Regeering natuurlijk heel ongaarne daal"toe zal ovel·gaan, 
omdat Zij rekent op een bate van f 7 millioen, doch waal" 
hi ermede zulke groote belangen gemoeid zijn en zulke groote 
ontevredenheid daaruit kan ontstaan, daar geloof ik, dat de 
Regeering daartegen geen bezwaar· "al hebben en het oor 
wil leenen aan hetgeen naar voren is gebracht. 

De Rcgeering doet goed, naar het mij voorkomt, om niet 
met negatie van de belangen der ambtenaren h3ar wil ten 
deze door te zetten. 

De Voorzitter: Ingekomen is een motie voorgesteld door 
de heeren Roep, Prawoto en Kan, (stuk 9), luidende: 

"Het College ,"all f: edelegeel'den, 
gehool'd d(' debatten. 
overwegende: 

Ie. dat de H. B. B. J.J. 1934 herzien moet worden zoo
wel in verband met den financieelen toestand van 
het Land als ten gevolge van bestaande leemten en 
onbillijkheden; 

2e. d.at het beginsel van regionale bezoldiging theore
tlsch aanvaardbaar is, doch dat de uitvoering hl de 
praktijk in elk geva l met g l'oote zOl'gvulc1ighelo 
moet worden voorbereid, hetgeen met de thans ont· 
worpen regionale bezoldigingen niet is gesc/lied; 

3e. dat het ongewenscht is de wijzigingen der salarissen 
op zeer korten termijn en onder den drang van de 
noodzaak een bepaald bedrag te bezuinigen, tot 
stand te brengen; 

noodigt de Regeering uit: 
a. een op Indische normen gebaseerd salarisstelsel le 

ontwerpen, Illet een aanvullende regeling betreffen· 
de de uit Europa uitgezonden ambtenaren en ecn 
toeslagl'egelin g voor de dUUl'ste standplaatsen een 
en ander voorbereid door ecn daartoe in te stellen 
kleine commissie j 

b, de thans voorgenomen regionale bezoldigingen niet 
ln te voeren; 

c. de bezlliniging uit dezen hoofde eventueel te ver
krijgen dool' llIiddel van een al gcllIecnc salarisko~'
ting met dien verstande, dat deze aIgemeene korting 
vooralsnog niet za l worden ingevoerd, doch de mo
gelijkheid en redelijkh eid Vllll de invoering van deze 
algemcene korting zal worden bezien op 1 Juli 1936 
in verband met de algemeene prijsstijging welke 
intusschen is ' ingezet." ' 

De lIlotie zal worden vermenigvuldi gd en rondgedeeld en 
i& thans mede aan de orde. 

De heer Prawoto: Mijnheer ele Voorzitter 1 Uèt de vorige 
sprekers ben ik een tegenstand~r van het stelsel om de sala~ 
rissen te maken tot een sluitpost van de begl'ooting. Mijn 
tegenstand daartegen heb ik reeds tot uitdrukking laten 
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(Prawoto.) 
komen in onze motie, onderwerp 42, stuk 7, in dit zittingsjaar 
door ons aan den Volks raad voorgelegd bij de behandeling 
van de pensioenkorting Het zij mij geoorloofd, _ deze motie 
hier even voor te lezen. Zij lnidde: 

"De Volksraad, 
gehoord de debatten, 
van oordeel, dat kortingen op salarissen en pensioenen 

van landsdienaren ter dekking van begrootingstekorten 
een klein deel van de staatsburgers eenzijdig treffen en 
daarom onbillijk en verwerpelijk zijn, 

dat begrootingstekorten gedekt dienen te worden door 
fiscale maatregelen, welke zooveel mogelijk alle staats
burgers, direct en indirect, zullen treffen, 

noodigt de Regeering uit een zoodanigen toeslag .0P 
bepaalde belastingen te . heffen, dat daardoor de voor
genomen kortingen op salarissen en pensioenen achter· 
wege kunnen blijven", 

Het komt hierop neer. Als loyale burgers van de Indische 
maatschappij zijn de amlbtenaren en gepensionneerden de 
eersten om offers te brengen aan den Staat, wanneer de Staat 
in moeilijkheden, hetzij op financieel gebied of anderszins, 
verkeert. Doch de plicht om te helpen moet niet alleen op
gelegd- worden aan de kleine groep burgers-landsdienaren, 
maar aan iederen burger van de Indische maatschappij . ,om 
de mate van hulp in de moeilijke financieele situatie van het 
land, dus de mate van lastenoplegging, zoo billijk mogelijk 
te kunnen verdeelell onder de onderdanen van het 1and, moet 
men zich .goed rekenschap kunnen geven van de positie van 
den ambtena~r als staatsburger tegenover den staatsburger
particulier. De moeilijke jaren brengen voor het land een 
groote inkomstenderving TIlet het noodwendig gevolg van een 
niet kloppende begrooting. Het streven naar een begrootings
evenwicht brengt met zich mee 11iet a11een een sterke opYoe
ring van landsheffingen, doch ook een sterke besnoeiïng "an 
d~ \andsui.tgaven, 

De manier nu waarop naar bezuinigingen wordt omgezien, 
heeft niet mijn onverdeelde liJewondering kunnen verwerven. 
De Centrale Regeering gaf aan de diensthoofden last, van 
de geraamde begl'ooting voor de betrokken afdeelingen zoo 
en zooveel millioen te bezninigen. Zoo als men in de finan
cieele nota telken jare kan lezen, moet van de salarissen 
zooveel millioen gnlden af om te dienen als sluitpost op de 
begrooting. Dan pas werd er naar billijkheidsredellen ge
zocht, om de salarisvermindering te motiveeren en haar pas
klaar te maken, voor het opdienen aan het publiek. 

Grijpen wc even terug naar den tijd van het begin van de 
salaris-misères. Er werd toen o.a. gezegd, dat men met 17% 
korting op de salarissen de begrootingstekorten wel kon aan
yullen . Dat wil zeggen, dat een kleine groep burgers, de 
ambtenaren, aan den fiscns elke maand 17% van hun inkom
sten moesten afstaan, om de gaten in landsfinanciën mee te 
helpen dichtstoppen. De andere groote groep burgers niet
ambtenaren moest ook, volgens de financieele expert.s van 
de Regeering, meedoen aan de reparatie van het begl'ootings
defect van het J.Jund, in -den vorm van het opbrengen van 
crisisibelastingen, hoogere opcenten op (Ie land- en locale 
belastingen enz. Dit is op het oog heel billijk-, omdat, zoo 
red eneert men, elke staatsburger het zijne bijdraagt om de 
begl'ootingstekorten bij te spijkeren. 1Iien vergeet alleen dit 
eene onloochenbare feit, dat die eerste kleine groep bnrgers
am.btenal'en, door invoering van de verhoogde belastingen 
en nieuwe belastingheffingen, evengoed getroffen worden 
als de burgers-niet-ambtenaren. 

Men krijgt dns dezen toestanel : als el' een tekort is in de 
Landsfinanciën, dan moet de ambtenaar-onderdaan duhbel 
zoo veel foul'ueel'en als de onderdaan-particulier sadja. 

Nog konden de begrootingstekorten door genoemde maatre
gelen niet weggewerkt worden, Toen werd van de ambtenaren 
weel' een offer gen'aagd in den vorm van de herordening van 
de salarissen, met name de inyoering \-an de H . B. B. L. In 

het kader van de begrootingsreparatie behoorde, naast de 
vermindering van de uitgaven, ook weer 'flen inkomstenver
meerdering in den vorm van de ineensmelting van de in
komstenbelasting en de crisisheffing, met als noodwendig 
gevolg een verzwaring van lasten in de opcentenheffing enz. 
enz. Hier alweder een tweemaal treff-en van den burger
ambtenaar tegen eenmaal van den burger-particulier sadja. 

:Men is bij de herordening van de salarissen uitgegaan van 
het principe, dat de inkomsten niet mee l' dan 25'0/0 achteruit 
mochten gaan. Dit wordt nog eens met zooveel woorden gezegd 
op pag, 8 van de Regeeringsmededeeling. Dat is ook gebeurd, 
behalve ·voor een groep ambtenaren, met name de schrijvers, 
d ie tot hnn schrik zagen dat ze, na den slag dien ze dool' de 
H. B. B. L. toegebracht kregen, verrast werden met terugstel
ling van le klas s(}hrijver tot 2e 'klas schrij\·er, wat neerkwam 
op een salarisvermindering tot 60%. 

Mijnheer de Voorzitter! Als we de salarisbesnoeiïngen goed 
onder de loupe nennen, zien we - om !het met een beeldspraak 
uit te drukken - dat d e 'hooge boomen lhet minst last hebben 
van den storm en de orkaafi'winden, veroorzaakt door de salaris
versle~htering, doch Iwel de lage, teere struikjes, de kleine 
ambtenaren. 

(De heer Ver b oom: Hooge boornen vangen anders \"eel 
wind! 

De heel' Rat n La n g ie: Maal' de z e wind waait laag. 
De heer Sos I' 0 had ik 0 e s 0 e m 0: Daarom is dit een 

onnatuurlijk ,"oorste!.) 
Is het misschien omdat men het gekraa'k van de takken van 

de gevaarlijke hooge booonen niet kan aanhoorell en daarom ué 
vernielende stormwinden huis laat 'honden in de laag b~ de 
grondsche heesters, die den ntinsten weerstand kunnen 
bieden en die dus g'CJ'uisehloos zullen hukken \'001' den c1l'ul.;: 
van dril wincH 111 dit l'aam \\"pl'c1 de .f JO Itli!lioPIl salal'i::i
bezuiniging alweer geborduurd. 

De ovel'weging der betrekkelijke adviezen heeft de Regeering 
tot de conclusie geleid dat tot de dadelijke invoering ,"an de 
onder de letters a, b, d en f genoemde maatregelen moet worden 
overgegaan. Gaan 'We deze na, dan is onder a te verstaan: 

"overbrenging van betrekkingen \·an bijlage A der 
H. B. B .. L, naar bijlage B 'en terugbrenging- naar \\"ezenlijk 
regionaal peil van de ,bezoldiging volgens de bij die bijlage 
betrokken schalen;" 

onder b: 
"overbrenging van betrekkingen uit de A en B schalen 

naa I' het lIfaandloonersreglement i" 
onder d : 

"geleidelijke afschaffing der overgangsbezoldigingen 
in een vierjarig tijdvak", 

onder f: 
"vermindering van maand- en dagloonen en geleidelijke 

afschaffing van overgangsloonen. " 
Ziehier, :Mijllheer de Vool'zitter, alle onder a, b, d en f 

bedoelde ambten behooren tot de lagel'e ambten. l\fell kan 
het ten overvloede 7.ien in de R\ilage \·an de Regeerings
mededeeling. 

Gisteren heeft de heer Soeroso uitvoerig gesproken en daar
om zal ik mij beperken tot een paar andere onderwerpen, in 
de Regeeringsmededeeling VN·vat. Vooraf zou ik gaat'ne, met 
den heer Soetardjo, den heeren Van Helsc1iug'en, Kerstens en 
Kan den dank willen overbrengen van de inheemsche B. B.~ 
ambtenaren voor hun motie, vervat in Ond. 86 stuk 7, be
oogende Ihet voornemen van de Regeering om cle inheemsche 
Jnstitie- en B. B.-ambtenaren terug te stellen tot regionale 
ambtenaren, ongedaan te maken. In de Java-Bode van 10 en 
11 .aezer wordt ook een lans gebroken voo I' genoemde ambte
naren. Ik zal op de argumenten, door de Java-Bode voor
gebracht, niet verder ingaan, omdat ik geen oordeel kan 
vellen, in hoeverre de daarin voorkomende beweringen juist 
zijn. 
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(P rawoto.) 
Mijnhee,· de VOOl·zitter! Om terug te kom en op mijn betoog 

dat het bezuinigingsmes slechts de lagere beambten treft : 
die, welke den minsten weerstand kunnen bieden, wil ik erop 
wij zen dat dit zeer duidelijk tot uiting komt in de Ree t"ings
JIl cd cd e.eli 11 g. 

De reeds in ge voerde maa.tregelen, eli e ook de hooge l'c 
a ru bten kunnen raken, d.z. de invoering va n barrières in de 
salari6sen, werden on gedaan gemaakt onder het volgende 
motief (blz. 3 van de Mededeeling der Regeering) : 

"De sub c aangegeven invoering van barrières in VCl'

schillende bezoldigingsschalen is bij nadere overweging 
uit het compl ex der tha ns te treffen maatregelen t erug
genomen. in de eel'ste plaats wijl bl eek dat, tenzij d eze 
maatl'cg'cl zee r' l'i g OUl'C US zou wordell doorgevoerd, de 
daaryan te verwachten bezuini ging slecbts in ge l'inge 
mate tot verbetering van het be grootingsaspect zou 
klllwen bijcll·agen, in de tweede plaats omdat bij de be
handeling op moeilijkheden werd gestuit, welke de over
tu iging gaven dat de beperkte tijd en arbeidskrachten, 
wel ke ,'oo r ele bewe rking van deze materie beschikbaar 
waren! beter aan de andere in ovel'weging genomen maat
r ege1en kO ll den worden best eed" , 

H et zou mij te Vel' YO~ l't' n , ,\' al1l)(~ e l' ik de l~ ('gee l'Îll gs
maatregelen een \'001' een ond C' l' d e loupe zou nemell, l' :.l 

d aa rolli zal ik mij bep rken tot de besprek in g van cle posi t ie 
van de maandlooners. Mijn f ,·actiegenoot d e heer ::loetard jo 
lJ eeft de r egionale ambten r eeds uitvoerig behandeld, ik zal 
d e maundl ooncl's in ampele beschouwing nemen, 

Ond er cl e 2ï ambten , die uit de H. B. 1:1. L . gelicht zullen 
worden en lC1'11ggebl'acht naa r het ll1aan dlooners l 'e~ l ('ment. 
bcllOOl't ook cle zoo misdeel de séhl' ij "e l' bij de knntol 'l' ll '';:1 11 

amhh'nil l'(:!1 nlll het Binlll' nla nd!Sdl Be~t ull i' . I k IWl' lll h il' !' 

slechts de g l'oep van schl'jjvel'S in beschouwing, omda t ik ,' l1 n 
de 1I1lJbtelüke ,'erholldingen in andere ambtenaren groepen 
niet zoo bijster veel af weet. Ik kan daarentegen heel goed 
meespreken wat betreft het ambt van schrijver tot en met 
pat ih , omda t ik een 21 jaar geleden begonnen ben a ls hnlp
!'t"hl'ij\'l' l' ' ';ln het llinnenlandsch B estuur en vC' l'yo lg{'ns be
vOl'dl'l'd werd tot schrlj vc l' in m('c r de re f undies om ten slotte, 
na 19 ju rcn dienst, t e belanden in de groep Vl1lt de p(ltih~ , 

llijnheer de Voorzitter! Wat is toch de maatstaf dien de 
R egeeriJlg aanlegt om de ambt enaren te behoeden VOOr het 
t erugvallen nnnl' de groep del' maandlooners V 

Op pagina 7 zegt de Regeeringsmededeeling het ,·ol gende : 
"Bij de ,'c l'dcre overweg'in g van het vraagstuk is met 

d it ad d L's" - van de Commissi e van het Georganisee rd 
Overl eg - "erllstig r ekening gehoud en , terwijl med e 
a mpele uHndacht is ,geschonken aan de positi e "a ll d e 
la ger e f unctionarissen, d ie in de Inh cemSCJle maat sch appij 
i\ \~ \, \C\\1(, l) l'iaji' s wor den aangcmcl'lct , Ben en ande r 
heeft el' toe geleid dut de Rcgccring gemeend heeft geen 
betrek k inge n over t e brengen " - naar de gToep nm 
maandloonel's -- "welke eeu typisch ambtelijk l\:l1 rakt el' 
dragen, waaronder wordt verstann dat d e betl'okk~n 
functiollllarissen in de InlJeemsche maatschappij als 
(kleine) p1'iaji 's worden a.angemerkt, dan wel OC n \'e1'
tl'ollwcnspositie innemen of dool' hun opleiding min of 
meel' gehonden zijn aa n een ambtelijken loopbaan, " 

)ltjnhecl' de Voorzitter! In de inh eemschc maaltschappij 
\',dt j uist he1 a mht \"::111 selll'ij\'pl' en hul pselll'ij ver in dc tcrmen 
van de specifiek met den l1aH tn van kleine pl'jj nji 's aangeduide 
ambten, Genoemde mllbtsbeklecdel's genieten in de binnen
lallden mel'1' Ce l' dan de marlJtl'i 's, ni et behoorende tot he t 
13 . E ,-corps, :\[cn sp reekt in de binllenlanden van l\Iidden
JiJI ';J r a ]} een " doI'o djoel'oetoelis doro helep", doch van ,,~1as 
oppas" of "mantri-socntik (mantri inlichters) "enz, Deze 
~Hl l1du i,d:ing met het woord "doro" beteekent " heer " , wijst op 
(l('n meerd eren eerbied van den kleinen man tegenover de 
%ch~vc" ~\\ hulpschrijvers va n de B. B .-kantoren in tegen
s tel ling met andcre groepell ,'an kleine pri aji 's. 

(Voorzitt er, Roep. ) 
(De heer S 0 e r 0 s 0: Nu niet meer. ) 
Niet te vergeten is het feit, dat men schrij,-ers heeft , soms 

reects met tientall en vau dienstjaren achter den rug, die 
afkomstig zijn van de H. 1. S ., \"an de M. U. L . O. of ,"an de 
I e afdceling Os\"ia-oplciding, E en poliltie-agent, di e toch niet 
\"oorkomt in het ontwerp 'fa n dl' gedachte maa ndloollL' I'S, 
spreekt met de noodige 'beleefdheids'·o,·men tegen de schrij'·ers 
en hulpschrijvers van het onilllrdistricts- of districtskant.oor. 
H et zou daarom in de ooren van de inheemsche bevolking erg 
raar klinken, wanneer men hun zegt, dat de schrjjvers en 
hulpschrijvers slechts maandlooncrs sadja zijn, terwijl mas 
oppas behoort tot de hoogere g roep del' regionale ambtenaren. 

In ,'el'band daa rmede zal ik \"001' de motie-Socl'osO C'S') \ 'el '

n lt in stuk 4, stemmen. 
Tot slot, 1\lijnhceJ' de VOOl'zit,IO I', za l ik m~jll stem 1el1 "oll e 

geven aun LeW motic-Kel'stens c,s" ven 'at in stuk 5, met 11et 
verzoek aan de Regecring om, mochrt genoemde commissie in
gesteld worden, daarin ook op te nemen eeu paar leden, die 
beschouwd k-unnen ,,"orden als vel'trouwensmannen ,'an de 
lagere ambtsbekleeders. 

Ik geloof, dat men dan zal komen tot een meer billiike 
reg'cl ing, wa arbij de slag en niet all een op~evangen zullen 
word'c'n l1ool' de mel~st zwakke ~ l'Ol'lwn , doc'h ook worden !Ii:"

d ragen dool' de hool!l' l'en in ra ng', 
)lijnheer de Voorzitter! Door de indiening van de motie

Kerstens c.s., stuk 5, waarbij het verzoek aan de Regeering 
wordt gedaan, om een nieuwe salarisregeling te ontwerpen, los 
van de begrootingstekorten en passende aan dc eisehen des 
ltij d's, verkl aren we hierbij dat wij onze motie, Ond. 42: st uk 7, 
gaarne \\"eng('hen in 1(' t rekkell, 

Tot s lot nog deze VL'Hag, l\lijnh eer de Yoo l'zitlcr, speciaa l 
aan den Regeeringsgemachtigde, den heer Beets. In de 
P emandangan van gisteren stond een bet"icht te lezen, als 
zoude de heer Beets, secretaris van de Bezoldigingscommis
s ie, aan deu heer Hegt, na de protest yergadcl'ing van de 
Y . Y. O. beloofd hebben, dat de ambten va n kl erk en com
m ies ge li cht zull en worden uit de reg ionale bezolcl ig ingssfeel'. 
Is cli ti ncle l'chwcl ju is t, clan js de bcosl issing om trent cl e )Hli

dige sa lar is regeli ng t och in handen gesteld Yfi n den lH-' er 
Beets en dan is, zooals U, ilfijnhee,· de ' -oorzitte,·. dat g iste
ren zeide, een instructie vragen aan de Regeer'ing voor he t 
antwoord aan den Volksraad niet zoozeer n ood ig. 

D e Voorzitter : Het lijkt mij buitengewoon lichtvaard ig, 
geloof t e hechten aa n dergelijke berichten. Ik ben zelf h ij 
het gesp,·ek t egenwoordig geweest en kan dit bericht dan 
ook pos itief t egenspreken. 

Int usschen wil ik even herhalen, dat in verba nd met het
geen de heer Pl'llwotO zooeven heeft med eg'edeeld - mede 
namens de mede-o nclerteekenal'en va n de motie - de 111 0 t ie 
(J )lde l' wel' p 42, stuk 7, i s in ge t r'ok k en en 
derhalve geen onderwerp van beraudslagi ng meer uitmaakt. 

De heer Roep: Mijnheer de Voo,·zitter! B e heeren De 
Hoog en Kerstens hebben op de lijdensgeschiedenis gewezcll, 
d ie d e a mbt elijke sa la,·issen de laatste jaren hebben doorge
maakt. De ,'ool'stellon, die ons thans worden YOOl'gelegd -
el' if' dam'op "fi n ve rsc hillende zijden reeds gewezen - zijn 
weder weini g compl eet j die ve l'cisc hen weder 11 1lerlei verdere 
uitwerking, waarvoor men dan in de stukken euphcmistisch het 
woord vel'fijlling heeft gebruikt. El' zal dus in de nan te 
toekomst, in de ee rstkomende jaren onzel,cl'heid blij ven be
staan bij een belangrijk gedeelte van de ambtelijke wereld, 
een onzekerheid en onrust, dus, Dit constateerende, ~1:Un
heer de Voorzi tter, zat ik thans, in verband met alles, wnt 
reeds gezegd is omtrent deze aan gelegenheid. trachten mijn 
inzichten over verschillende ondel'deelen " an het "00l'stel, zoo 
kor t mogelijk t e f Ol'lUuleel'en, 
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(Roep.) 
Ik wil dan beginnen met de kwestie van overbrenging van 

verschHiende functies van de A en B schalen naar het maand
loonersreglement. Ik heb hiertegen opzichzelf geen bezwarc!l. 
Ik heb slechts bezwaar tegen de overbrenging van één functie, 
die reeds is aangednid door mijn geachte medeleden Sosro
hadikoesomo en Prawoto, n.l. de functie van schrijver bij de 
kantoren van de ambtenaren bij het Binnenlandsch bestuur. 
De Regeering doet ons in de stukken de mededeeling, dat Zij 
heeft uitgesloten van die overbrenging nanr het maandlooncl's
reglement al die fuucties, die iu zekere mate een geldclijke of 
andere verantwoordelijkheid m et ziClh brengen) dan wel ver
trouwensposten zijn. Doch wanneer men dat criterium stelt -
en het stellen van dat criterium komt mij ook juist voor - dau 
moet ik constateeren, dat daarbij toch inderdaad, naar ik wel 
mag aannemen, verzuimd is het ook toe te passen ten aan
zien van <:Je functie van schrijver bij de kantoren van het 
B. B. Want wanneer men op al die kantoren van honderden 
ass istent-wednna 's en ' wedana"'s hier op Java gaat kijken 
en men ziet daar wat de !betrokkcn schrijvers verrichten, dan 
komt men tot dc conclusie dat Ihet !hiel' niet eenvoudig een 
schrijversfunct.ie opzichzelf beschouwd betreft; maal' dan - het 
is hiel' al meel' gezegd -, komt men tot de erkenning, dat dit 
inderdaad ambtenaren lbetreft, die in alle opzjchten de assis
tent .. wedana 's en wedana 's, die di'kwijIs van !hun Ikantoren 
afwezig zijn voor tournee's en andere bezigheden, vervangen. 
Dan ziet men, dat de betrokken schrijvers ,gelden in ontvangst 
nemen en daarmede is dus het criterium van de geldelijke 
verantwoordelijJrheid aanwezig. 

(De heel' S 0 eta I' d jo: Zij beheeren die ook.) 
Zij beheeren die j(elden in elk geval, zoolang zij ze in hun 

banden hebhen en zoolang zij ze niet hebhen afgegeven aan hun 
chefs. 

(De heer S 0 eta r d jo: En minstens voor een IlHl8 IH.1.) 

Voorts, Mijnh eer de Voorzitter nemen di c zelfde schrij vers, 
b\) aS.''''''''gbeid van de districtsboofden en van de assistent
districtshoofden versooillende beslissingen op allerlei terrein 
van de InlandsclJ.e maatschappij en van .het !nlandsche leven. 

Daaruit blijkt oo'k, dat d'e functie volkomen voldoet aan het 
criterium van vertrouwenspost en dus behooren, volgens de 
dool' de Regeeri1lg zelve aangegeven criteria, de schrijvers 
va n de bestuurskantoren niet thuis in het maandloonersregle
ment. Wat mijn geacht medelid, de heer Soetardjo, ten dczc 
opmerkte, is volkomen juist ; de psychologische zijde van dit 
vraagstuk moet men natuurlij k lliet overschatten doch even
min onderschatten , en die is, dat het aan zien van deze zeer 
belangl'ijke functiona rissen in cl e Inheemsche maatschappij 
wordt geschaad door overbrenging van deze functie naar 
het maandloonel'sreglement. Ik verzoek de Regeering dus 
belee:&:!, om een wellicht begane omissie, getoetst aan de 
criteria, di e de Regeering zelf heeft gesteld, nog te herzien. 

Ik wil dan een enrkclc opmerking maken over de afschaffing 
der overgangsbezoldigingen in een vierjarig tijdvak, zoo als 
de Regccring ons dat in de stukken heeft uitgestippeld. 

Ik zal hierover 200 kort mogelijk: 2ijn. 
Ik sluit mij aan bij het standpunt der Regeering. I k ont

veins mij niet, dat deze afschaffing een aderlating zal zijn voor 
verschillende ambtenaren, verdeeld over 4 jaar, die in ver
schillende gevallen zeer belangrijk zal zijn, maar het betreft 
ten slotte een overgangsbezoldiging, een bedrag, dat men 
ontvangt boven de salarisnormen, die de R.B.B.L. aangeeft. 

Ik betuig mijn erkentelijkheid aan de Regeel'ing, dat Zij, 
indien er na de 4 jaar nog overgangsbezoldiging overblijft, 
omdat jaarlijks niet meer zal worden gekort dan 10% van 
het salaris, bereid is dat restaut in te smelten in de salarissen 
of in elk geval aan den ambtenaar te laten. 

Kan ik dus m.ijn instemming :betuigen met den gang van 
zaken, ik zou de Regeering toch wel willen verzoeken ook het 
idee van mijn geacht medelid, den heel' De 'Hoog, in ernstige 
overweging te nemen. Wat de heel' De Hoog zeide, is volko
men juist, wij weten niet, wat de toekomst ons brengen zal, 

wij kunnen ons nu wel voornemen, om de overgangsbezoldi
ging in 4 jaar te doen vervallen, maar laten wij beginnen met 
in 1936 een vierde gedeelte ervan te schrappen en dan eeus 
zien; of wij dat iu 1937, 1938 en 1939 op denzelfden voet 
moeten en 'kunnen vooru.z,etten. 

Dat is inderdaad een redelijk opmerking. Mij dus aanslui
tende bij de plannen der Regeering om in principe de over
gangsbezoldi g in g in 4 jaren te doen verdwijnen , zou ik d~ 
suggesti e van mijn geacht medelid den heer De Hoog om 
ieder jaa r opnieuw de mate van inhouding der overgangs
bezoldiging onder oogen te zien, bij de Regeering wil~en aan
bevelen, 

Ik kom dan tot een ander punt van de ons dool' de Regee
ring voorgelegde voorstellen, de vermindering van de dag
en maandloonen en de geleidelijke afschaffing van de over
gangsloonen, die bij de dag- en maandloon ers nog bestaan. 

Het za l de Regeel'in g gcnoegrn doen, dat ik in zoo ve l'l'e 
Illet Haar kan medegaan. Ook aan dit onderdeel van de 
voorstellen del' Regeering kan ik namelijk mijn stem en steun 
geven. Ik acht het juist, dat de beambten, die da g- of ma and
looner zijn, de werklieden, naar plaatselijk peil worden 
betaald. Als er onder de gouvernementsambtenaren ergens 
krachten zijn, die regionale krachten zijn, zijn het wel deze 
beambten . 

(De heel' S 0 e I' 0 S 0: Wat is de basis YOOI' eén "p!aatselijk 
peil "1 

Ik ruad mijn geacht medelid aan, daa romtrent zelf 
een enquête in te stellen in alle verschillende pl""tsen van 
heel Indië, want ik kau zijn vraag uit den aard del' zaak op dit 
oogenblik niet beautwoorden. 

Met de herziening der maauu- en dagloonen en betaling 
dezer beambten naar plaatselijk peil kan ik mij vereenigen. 
Lk spreek de hoop uit, dflt de Reg'ecJ'i ng zich - dit tel' ge J' ust
stell in g VU il den h e(' I' 80cI'oso - l'en goed wc/"kg'cefster za l 
betoonen en niet zal gaan uitzien, waal' nu, en door welken 
werkgever, de laagste loonen worden betaald, doch in alge
meCllen zin zieh zal houden aan de eischen, die aan een goed 
werkgever moeten worden gesteld. 

(De heel' Soangkoepoll: Ell hoe staat U tegenover de 
pensioenen van die lagere ambtenaren I) 

Omtrent de bestendi ging van de Q\'crgan gskol't in g wi j ik 
nog het een en ander opm erken. Ik wil da arbij uitgaan "an 
de idee - dit lijkt mij op het oogenblik ook niet anders 
mogelijk, al erken ik, dat el' fonten zij n - dat de H. B. B. IJ. 
en de MBR 1934 juiste waardeeringen aangeven voor de ver
schillende funct ies, althans VOOl' zoolang die waardeerin gen 
niet zijn gewijzigd. Dit vooropstellende, scbijnt het mij toe, 
dat bestendjging de l' overgangskorti ng iJlderdaad een onbil
lijkheid eu onredelijkheid zon zijn. Bij de iuvoering der beide 
salarisregelingen heeft men eenmaal gezegd: Ziehier, zoo za l 
voortaan uw salaris zijn, maar in verband Jllf':t n,11 erl e i Otnstan~ 
digheden voeren wij een overgangskorting voor een jaar in. 

Die heeft nu een jaar geduurd, de menschen hebben erop 
gerekend, die met 1 Januari 1936 kwijt te raken en dus in
derdaad de bezoldi g in g te on tvc'lligen die de "cgeJingen voor 
hen vaststellen, en om nu te zeggen: 'Ve zullen die korting 
nog een jaar handhaven, is iets wat mij niet lijkt overeenkom
stig de waardigheid eener regeerin gstoezegging. Ik weet het , 
zoo vele dingen zijn in den loop der laatste jaren gewijzigd, 
maar hiel' betreft het een niet zoo heel groot aantal mensch en 
en de overgollgskorting is in sommige geva ll en inderdaad 
zeer groot. In een mij toegezonden stuk las ik , dat bv . voor 
sommige sergeanten een overgangskorting geldt van f 63 pel' 
maand, wat toch geacht moet worden de grenzen del' redelijk
heid te buiten te gaan. Dat zou beteekenen, dat menig onder
officier, op de waardeering die hij volgens de MER zou moe
ten genieten. een enorm bedrag zou worden gekort en daar
mee kan ik mij niet vereeni gen. Ik kan daal' onder gef'!1 
omstandigheid de redelijkheid en bill ijkheid van inzien. Daar
bij komt, dat de bezoldi g ing van den onderofficier, "erge-
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(Roep.) 
leken bij gelijkwaardige betrekkingen, bv. die van onder
offi cier bij de marine en betrekkingen van de poli t ie volgens 
de MBR aan den lagen kant is. 

Ik wil er dus gaarne op aanclringen, de overgangskorting 
met in gang van 1 J annarr a.s. af te schaffen. 

MO<lht het niet mogelijk zijn, haar geheel af te schaffen, 
dan zou ik tO<lh in elk geval willen verzoeken, zooals men dat 
ook bij andere overgangsbepalingen heeft gedaan, een zeker 
maximum te 'bepalen van de overgangskorting. 

(Dc hcer Sos r 0 had ik 0 es 0 e m 0: Hoeveel denkt U 
zich het perccntage I) 

Om mijn gedachte tc bepalen, zon ik dat maximum bv. wil
len zien gesteld op 10%. Voor een onder-officier, die een 
salaris heeft van f 200 of f 250, zou dat maximum aan 
overgangskorting toch nog n eerkomen op f 20 of f 25 in de 
maand; dat is een offer, dat voor deze militairen landsdic
naar toch nog altijd zeer rbelangrijk is. 

(De h eer Sos I' 0 had i koe S 0 e>m 0: Men moet het per
centage ni et nemen van het salaris, maar van de korting.) 

Mijllheel' de Voorzitter! Dat is een rekensommetje, 
dat ik mijn geacht medelid gaarne toeVel·trouw. 

Ik Iwm thans tot een onderdeel der Regeeringsvoor stellcn, 
dat de meeste beweging heeft veroorzaakt. 

(De heer D e Ho 0 g: Het is ook het diepst ingrijpende.) 
Inderd/Uld. De invoering van de regionale bezoldi

gingen zooals de Regeering ons die voorlegt, heeft 
niet mijn instemming. Ik acht het een volkomen Oll

jnisten maatstaf, de r egionale bezoldigingen af te meten naar 
de gewesten. Nu kon de Regeering zeggen: Ik heb dat wel 
gooaan, maal' ik IlCb in elk geval voor de regionalo hezoldi
gingen hct hoogste peil in het betrokken gewest genomen, -
dat is op zichzelf volkomen juist - maar de grondgedachte 
van de regionale bezoldigingen wordt zelfs met inaclJ.tneming 
van dit uitgangspunt van de Regeering volkomen ondermijnd, 
en verdwijnt geheel. Want er zijn in de gewesten zelf, tus
schen de verschillende plaatsen en streken van een gewest 
onderling soms veel gl'ooter verschillen dan tusschen do ge
westen. Plaatsen als Pocl'\vakal'ta en 'rega t zu ll en weinig 
van elkaal' verschillen, Batavia en Soerabaja znllen ook wei
nig van elkaar verschillen, dat bewijst r eeds de overecnstem
ming ongeacht de gewestelijke grenzen, maar de verschillen in 
de plaatselijke behoeften tusschen 'b.v. Batavia en Poerwakar
ta, of Soerabaja en Kediri of Semarang en Tjilatjap zijn 
duidelijk aan wijsbaa r en zeer groot. De maatstaf van de 
onderverdccling van Java in gewesten acht ik dus onjuist. 

(De heer Soa n g ko e pon: Hoe wil men dan de buiten
gewesten, clie geen J'egentschappen hebben, indeelen 1) 

Ik zou de Regecl'il1g nog de volgende vraag willen stellen: 
\Vaarom hadt Zii het administratief personeel en het personeel 
van het In landsch hestnnr regionaal g(JID.aakt en waarom niet 
het technische personeel I 

(De heel' De Hoog: Dat komt nog.) 
(De heer Sos l' 0 had i koe s 0 e m 0: Dat is de verfijning.) 
De Regeering 'lau mij 'knnnen antwoorden, dat Zij wel aan 

mijn bezwaar wil tegemoetkomen .door ,het technische per
soneel ook r egionaal te maken, omdat dan die grief in elk 
geval is vervallen . Maar dan zou ik deze vraag willen stellen: 
waarom maakt men alleen het lagere en het middelbare per
soneel regionaal en waarom het Ihoogere personeel niet? 

(De heer Sos r 0 had i ko e s 0 e m 0: Omdat zij in hoogere 
regionen vcrkeeren I) 

Ik heb de uiteenzetting daaromtrent in de stukken van de 
Regeerin g ui teraard gelezen, maar die is volkomen onbevre .. 
digen<1. Van de voorstellen der Regeering zal het gevolg zijn, 
dat de hoogere lnlandsehe ambtenaren en het grootste deel 
van de Indo-Europeesche ambtenaren niet meer zullen kunnen 
leven volgens den geldenden Indischen maatstaf; ik wil er 
dadelijk bijvoegen, dat ik hier bedoel een I ndischen maatstaf 
in bescheidenheid. De maatschappelijke verhoudingen van 
deze groepen ten aanzien van andere groepen in de samen-
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leving, ten aanzien van de hoogere ambtenaren, ten aanzien 
van de particuliere werknemers en de kleinere particuliere 
werkgevers zullen m.i. volkomen worden verbroken. 

Mijn'heer de Voorzitter ! Ik zou erop willen wijzen dat een 
plaatselijk loonpeil - de heor W eycr Iheeit el' ook al op 
gewezen - in principe wel aanvaardbaar is, maar indien men 
dat plaatselijk loonpeil wil in voeren, zijn el', zooals ik het 
zie, twee begrenzingen. Men moet het plaatselijke loonpcil 
invoeren - en nu refereer ik mij aan het betoog van den heer 
De Hoog - voor de kleinere landsdienaren en dan lijkt mij 
een begrenzing van + f 100 wellicht wel aannemelijk. Men 
moet dan inderdaad die menschen regionaal bezoldigen, welke 
ter plaatse geboren en getogen zijn, die daal' htm interieUl' en 
familie hebben, die daar leven en arbeiden, dus alleen die 
groep, en alle andere groepen daarbuiten laten, dns van f 100 
en hooger. 

(De h eer S 0 eta I' d jo : De g rens moet dan lager zijn 
dan f 100.) 

Wellicht moet die grens lager zijn, dat kan ik op het oogen, 
blik niet beoordeelen. Of men moet - dat is het alternatief 
- voor iedereen de r egionale b ezolcliging gaan invoeren, ook 
voor de 'hoogere en allerhoogste ambtenaren. Ik zou er in 
dit verband op willen wijzen, dat men in Nederland de laa tste 
methode gevolgd heeft. 

(De heel' V a n H e l sdi n ge n: De toestanden· daar en 
hiel' zijn toch niet met elkaal' te vergelijken! ) 

H eel Nederland is verdeeld in salariskringen . 
(De heer K e I' s ten s : In 8 salariskringen. ) 
Alle functionarissen van klein tot groot zij n daarin gcrang

schikt. Nu zegt de heel' Van Hrlsdi ngcn, dat men de toestanden 
daal' en hier niet met elkaar moct ,'cl'geJijken, Dat weet ik 
natuurlijk ook wel, men kan dat stelsc) niet klakkeloos over
nemen, maar men zal hij de opstelling van de salarisregeling 
kunnen uitgaan van de vraag, of het goed is ook hiel' in 
Indië het geheele land in te deelen in salariskring<ln. 

Ik geloof niet, dat dit tot op dit oogenblik ernstig i. onder
zocht en geprdbee1'd. 

Ik wil niet verzuimen te wijzen op den psychologischen 
facto r, die hierbij ook i n het ged in g komt. Indien men be
paalde groepen van ambtenaren regionaal gaat bezoldjgen 
en andere groepen niet , zal dit ongetwijfeld tot gevolg heb
ben, dat die ambtenaren, die volgens de H. B. B. L. ,bezoldigd 
worden, hooger in aanzien zullen staan dan de regionaal be
zoldigden . Nu kan de Regeering zeggen, dat dit volkomen 
onjuist is, dat alle ambtenaren onze Regeering even dierbaar 
zijn en dat het geen kwestie is van aanzien of geen aanzien, 
maar ik ben ervan overtuigd, en met mij velen, dat men tO<lh 
die psychologische r eacties niet moet onderschatten. H et lijkt 
mij clan ook hoogst onplezierig- voor al die ambtenaren, clie de 
Rcgeering meent te moeten onderbrengen in de regionale 
bezoldigingsregeling, dat zij voor nu en voor de toekomst 
zullen worden beschouwd als een soort tweedel'angs- of 
surrogaat-ambtenaar. Men mag zeggen, dit loopt niet zoo'n 
vaart, maal' ik geloof, dat het meel' beteckent dan velen 
meenen. 

(De heel' S 0 eta I' d j 0 : Kijk maal' naar de Vorsten
landen ). 

Om dus mijn opmerkingen omtrent dit belangrijk ond er~ 
deel van het salari svmagstuk, de regionale bezoldigingen, 
nog even te rcsumceren, ,ben ik van meening, dat men dit of 
moet doen alleen voor de kleintjes, Of voor allen, één van 
beide. Mij persoonlijk schijn t het toe, dat wij voor de ambte
naren in Ned, Indië één ,bezoldigingsregeling moeten hebben, 
gebaseerd op het Indische levenspeil en op Indische 
normen. Ik heb deze gedachte in een motie belichaamd en 
ik behoef er op het oogenblik wellicht Jüct zooveel meer 
over te zeggen. 

Op dezen wensch echter om een Indisch bezoldigingsstelsel 
te krijgen gebaseerd op de Indische nOl'lnen, zou ik een twee
tal modificaties willen aanbrengen, ik zou n.l. vOor de uit 
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(Roep. ) 
Europa uitgeEOnden ambtenaren een compensatie willen anders doen dan de Nederlandseh-Indisehe Regeering en 
voorstellen in den een of anderen vorm, bijv. door een kapi- zelfs het Opperbestuur - zoo belangrijk schijnt mij deze aan
taalsuitkeering bij hun uitdiensttreding, een uitzendingspremie gelegenheid - tegen een dergelijke invoering ernstig te 
of tropentoelage. ,,-aarschuwen. Ik zou willen zeggen, dat de bate, die de He-

(De 11eer T:h amrin: Vooral door een kapitaalsuitkee- geering hierdoor denkt te verkrijgen, in het niet zal ver-
ring!) zinken bij het verlies aan positieve waarden en krachten, 

Als de a,eer Thamrin zoo voor deze kapitaalsuitkeering is, . die thans nog tot stut en steun van de Nederlandsche Re
dan kan 'hij - hij !heeft nog niet gesproken - straks zijn geering in deze samenleving aanwezig zijn. Ik geloof, dat 
meening kenbaar maken over deze wijze van defroyeering. ik hiermede duidelijk genoeg ben; meer wil ik hiervan nict 

(De heer Rat u La n g i e : Never mind "lbo!) zeggen, al zou hiervan nog veel meer te zeggen zij n. 
In de tweede plaats zou de algemeene bezoldigingsregeling, Ik kom thans aan het eind van mijn betoog en wil eveu 

gebaseerd op de Indisdhe normen, moeten worden aangevuld gaan resumeeren. 
met een toeslagregeling voor de duurste plaatsen en streken. Ik wil de Regeering dus steunen bij de overorenging van 
Het schijnt mij toe, dat men dan een totaal van regelingen zou betrekkingen uit de H. B. B. L. naar het maandloonersregle
krijgen , dat aan r edelijke eischen zou voldoen. Nu moet men ment met uitzondering van - dat heb ik zeer du idelijk doen 
niet aankomen met opmerkingen, dat de eene plaats toch wel uitkomen - de schrijvers op de kantoren van het Binnen
verschil in duurte vertoont met de andere, men moet niet aller- landsdh Bestuur. 
lei verfijningen Iwillen aanbrengen, wan t als wij met deze Verder wil ik steunen de afschaffing van de overgangs
bezoldigingsregeling naar volmaking zouden willen streven, bezoldigingen en ook ga ik noodgedwongen accoord met de 
komt men er eenvoudig nooit. Men zal dan ook kleine plaatse- invoering van de rparallelschalen, waarbij de bezoldiging is 
lijke verschillen in het loonpeil moeten accepteeren. gesteld op 80% van de H. B. B. L . .lbezoldigingen, krachtens 

Mijn geacht medelid, de heer Sosrohadikoesoemo, 'heeft in zijn Staatsblad 1935 No. 169. 
belangwekkend betoog te kennen gegeven, dat 'hij betwijfelt of (De heer K ers ten s: Dat is geen voorstel.) 
de r egionale 'bezoldigingsvoorstellen van wijs koloniaal beleid Dan wil ik mij nog verklaren vóór de vermindering van de 
getuigen. dag- en maandloonen. 

Wanneer de heer Sosrohadikoesoemo zegt, dat hij dat be- Het ·zal dus duidelijk zijn, dat ik al mijn best heb gedaan, om 
twijfelt, dan geloof ik, dat hij eigenlijk van meening is, dat de zoover mogelijk te gaan met bet verleenen van mijn steun aan 
regionale bezoldigingen niet getuigen van wijs koloniaal beleid. \ie Regeeringsvoorstellen, maar waarmede ik mij in geen geval 

(De heer Sos r 0 had i ko e s 0 e m 0: Deze voorstellen kan vereeuigen, is de bestendiging van de overgangskortingen. 
althans.) Onder ongewijzigde omstandigheden, indien zich niet een 

Inderdaad, deze regionale bezoldigingsregeling. prijsstijging zou hebben voorgedaan, zou ik zelfs wover zijn 
(De heer Th a m rin: Hij zal toell wel gezegd hebben ~egaan, dat ik mijn steun had gegeven aan de Regeering, indien 

wat hij heeft bedoeld.) Zij gezegd had: als men niet medegaat met de invoering del' 
'Mljnlleer de Voorzitter. Wanneer ik het zoo mag opvatten, regionale bezoldigingen en indien men de overgangskorting 

dat de meening dus van het geachte lid, den heer Sosrohadi- niet langer wil bestendigen moet er, omdat de f 5 miJlioen 
kocsoemo is, dat de invoering van deze r egionale bezoldigings- beslist noodig zijn, een algemeene korting worden ingevoerd. 
regeling niet getuigt van wijs koloniaal beleid, dan vindt hij Bij ongewijzigde omstandigheden zou ik dus zelfs mijn steun 
mij daarbij geheel aan zijn zijde. Ja, ik zou eigenlijk nog aan een algemeene korting hebben gegeven, maar de Regeering 
wel een klein beetje verder willen gaan en willen zeggen, en wij. allen weten, dat de omstandigheden wel gewijzigd zijn. 
dat ik de invoering van deze voorstellen een staatkundige fout De stij,ging van den levensstandaard is duid elijk waarneem
acht. En waarom I Omdat voornamelijk de Inheemsehen en baar; in alle mogelijk schrifturen, teksten, dagbladen, enz. is 
Indo-Europeescbe ambtenaren daarvan het gelag zullen moe- het vermeld en de vergelijkende eUfers zijn daarbij 'overgelegd; 
ten betalen. De gevolgeu daarvan zullen niet morgen of ik geloof dan aak wel, dat de stijging van deri levensstandaard 
overmorgen en ook niet het volgend jaar blijken, doch voo I" vaststaat. Wat niet vaststaat is, of de stijging van den levens
ieder, die hier de Inheemsehe samenleving kent en weet hoe standaard al dan niet 'blijvend is of dat de prijzen missehien 
de verhoudingen hier zijn, zijn de gevolgen van de invoering zelfs nog meer zullen stijgen. Daarom kan ik op h et oogenblik 
van deze regionale bezoldigingsregelingen zeer duidelijk aan mijn steun niet geven aan een algemeene korting ter vervanging 
te voelen, z66 duidelijk, dat zij mij minder geschikt voorkomen van d e maatregelen, die ik heb afgekeurd, maar ik wil de 
om mij daarover gedetailleerd uit te spreken. Jituatie gaarne nog een balf jaartje aanzien; ik zou de mogelijk-

Indien wij verder terug moeten in de bezoldigingen, dan heid van de invoering van een algemeene korting willen beoor
komt het mij voor, dat wij allen verder terug moeten' gaan . deelen naar de omstandigheden, den levensstandaard, de prij

(De heer Sosrohadikoesoemo: Inderdaad.) zen, hijv. in Juni 1936, om dan desnoods op 1 Juli 1936 tot 
Dan komt het mij niet juist voor, dat alleen een paar van maatregelen in dien zin over te gaan. Handlhaaft de prijsstij

de belangrijkste groepen, de hoogere Inheemsche ambtelijke ging zich, dan acht ik een verdere algemeene korting volslagen 
sfl.menleving en de Indo-Europeesche samenleving, sociaal, onmogelijk, zinken de prijzen echter \Voel' in, dan zal ik zelfs 
economisch en eultureel zullen worden getroffen. zoover gaan, om mijn steun aan een algemeene korting te geven, 

(De heer S 0 er 0 sa: Waarom spreekt U alleen van de als dan maar niet worden ingevoerd deze regionale 'bezoldigin-
hoogere Inheemsche sameuleving?) gen en de overgangskorting niet gehandhaafd blijft. 

Mijnheer de Voorzitter! Waarom komt mij dit niet juist Mijn inzicbten !heb ik geformuleerd in een moti e, die bÜ U, 
voor! Aangezien de betreffende maatregelen de hoogere Mijnheer de Voorzitter, is ingediend en reeds is vermenigvuI
lagen van de Inheemsehe sameuleving en de lagen van de digd en rondgedeeld. Zij is een résumé van de gedachten, die 
Indo Europeesche samenleving zullen verwijderen van de Ne- ik heb ontwikkeld; ik heb haar alleen ingediend, omdat het mij 
derlanders, in plaats dat men een stap naar elkaar toe zal voorkomt, dat uit een zeer belangrijk debat positieve resultaten 
gaan. Ik heb dit gequalificeerd als een staatkundige fout, moeten emaneeren . Ik heb de motie uitvoerig en gedetailleud 
waarvan de gevolgen zich niet nu of morgen aan den dag, gemaakt en ik heb dat met opzet gedaan, omdat ik meen, dat, 
doeb ongetwijfeld in de toekomst in de Indische sameuleving indien het bewldigingsstelsel straks nog weer eens zou worden 
zullen verwezenlijken. bezien door een commissie, ik m.een, dat wij de normen moeten 

Mijnheer de Voorzitter! Nu begrijp ik het zeer goed; de aangeven, waarlangs deze commissie beeft te werken. 
Regeering kan natuurlijk de voorgestelde r egionale bezol· In de motie zijn alleen de allerbelangrijkste hoofdbeginselen 
(ligingsregelingen invoeren, doch ik van mijn kant ka.n niet aangegeven, al zijn er uiteraard nog allerlei bijomstandigheden, 
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waarin ik mij niet heb verdiept. Ik meen, dat een evenLuee]e 
nieuwe commissie niet opnieuw ins Freie moet gaan arbeiden, 
want dan krijgen we weer precies dezelfde procednre met 
uitvoerige nota IS en lange rapporten, mitsgaders van minder
heidsopinies. Zooiets lijkt mij volkomen onbegonnen en 
vruchteloos werk. Ik maak deze "bestudeering" van bezol
digingsregelingen nu langzamerhand 22 jaar mede, vanaf de 
invoering der zg. gelijke bezoldiging van 1913 tot heden toe, 
en sindsdien is het altijd geweest een op den voorgrond 
schuiven van nn eens dit, dan weer van dat stelsel. Zonden 
we UU, wa.:'u' we al zooveel achter den rug hebben, weer een 
commissie op die basis gaan instellen, dan zou het nog wel 
22 jaar kunnen dnren voor we gereed waren. 

Dit alles zeg ik, om te motiveeren waarom de motie wo 
gedetailleerd is. Willen wij vruchtbaren arbeid kunnen ver
wachten, dan moet een commissie worden ingesteld die in 
beginsel zal "ijn gebonden aan enkele hoofdbeginselen en 
richitlijnen. Wie die richtlijnen niet onderschrijft, die is vrij 
om tegen de motie te stemmen, want liever zie ik haar ver
worpen dan dat ik weer een commissie heelemaal opnieuw 
moet zien beginnen. Niet, dat ik geen waarde zou toekennen 
aa·n hanT inzichten, maar ik ben oVel~tuigd dat wij .daarmede de 
zaak weer op de lange baan zouden schuiven. Ik zal daarom 
ook stemmen tegen de motie-Kerstens, die zonder meer de 
instelling eener commissie bepleit. 

Tot slot een kleine aanvulling van den tekst mijner motie 
in dien zin, dat ,het onder c genoemde moet worden gelezen: 
"c. de gehecle dan wel gedeeltelijke bezuiniging . .. ...... " enz. 

De Voorzitter. De motie Roep c.s. (Ond. 86 st. 9) is door 
den eersten onderteekenaar gewijzigd in dien zin, dat in 
plaats van de onder c vermelde woorden: "De bezuiIüging 
uit dezen hoofde .. .. .. ... " moet worden gelezen: "De ge-
heele dan wel gedeeltelijke bezuiniging uit dezen hoofde 
. ..... " enz. 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! Bij de be
handeling der begrooting heb ik reeds in het kort aange
geven, op welk standpunt de V. C. zich in deze stelt. Ik 
heb toen medegedeeld, dat wij in geen geval accoord kon
den gaan met een verdere algemeene korting, dat ik mij 
daarentegen in beginsel kon vereeuigen met het voornemen 
van de Regeering om de plooien in de H. B. B. L . glad te 
strijken, om dus de daarin aanwezige fouten weg te nemen. 

Ik heb verder gewezen op het feit, dat er bepaalde groepen 
zijll, die naar mijn mocning op het oogenblik in zekeren 
zin crisiswiust maken; ik heb gezegd, dat ik het redelijk 
on billijk zou achten, wanneer deze crisiswinst zou worden 
weggenomen. Als ik de zaak goed begrijp - het is voor 
mij als niet-ambtelijk sterveüng heel moeilijk deze zaken ten 
volle te begrijpen - is de bedoeüng, die aan de thans 
aanhangige voorstellen ten grondslag ligt inderdaad, aan 
de door mij naar voren gebraehte bezwaren tegemoet te 
komen. De Regeering zelf zegt in baar uiteenzetting, dat 
men bedoelt uit het salarisstelsel weg te nemen de 
geval1cn, "waarin nog van betrekkelijke over betaling sprake 
is" . lntusschen geloof ik, dat alleen als zoodanig kunnen 
worden beschouwd de maatregelen, die in de Regeerings
uiteenzetting zij n genoemd onder a, b en f, d.i. het invoeren 
van de zgn. regionale bezoldigingen, het overbrengen van 
bepaalde betrekkingen Ilaar het maandloonersreglement en 
de verdere vermindering van de maand- en dagloonen en 
wat ermede samenhangt. 

In beginsel kan ik - zooals ik trouwens reeds heb laten 
uitkomen - met bet denkbeeld om tot een wijziging in dit 
opzicht te komen, accoord gaan j tegen de wijze van uitwerking 
echter van dit denkbeeld bestaan bij mij zeer groote bezwaren. 
Ik vind, dat men in dit opzicht wel zeer weiuig is geslaagd. 
llijns inziens is dat een gevolg hiervan, dat men te veel 
zaken heeft willen samenvatten, dat men in zekeren zin op 

twee gedachten hinkt. Aan den eenen kant toch wijst men 
op het verschil in de duurte van levenswijze, dat op verschil
lende plaatsen in dit land bestaat, en aan den anderen kant 
wijst men op het verschil in levensstandaard, als ik het zoo 
noemen mag; dat blijkt duidelijk uit bepaalde passages in de 
Regeeringsuiteenzetting. Men heeft nu getracht, deze ver
schillen te elimineeren en beeft gemeend dat te kunnen 
bereiken door bet invoeren van een nienw begril1, het begrip 
"regionale sfeer." Alleen deze naam al illustreert naar mijn 
meening duidelijk het gekunstelde van deze geheele constructie, 
want ik herhaal, dat ik niet goed begrijp, hoewel ik er veel 
moeite voor heb gedaan, wat eigenlijk een regionale sfeer is. 
Dat doet mij in zeker opzich t aan als een pleonasme. Som
migen hebben het woord "regionale sfeer" niet mooi g~lloeg 
gevonden en spreken zelfs van een "regionale kernsfeer". Dat 
is naar mijn gevoel zoo langzamerhand driedubbel op. 

(De heer Ro e p: Kan men niet spreken van een plaatse
lijk-regionale kernsfeerj) 

Dat zon dan vierdubbel op zijn. 
Mijnheer de Voorzitter! Men komt dan ook bij de bespre

king van dit stelsel onmiddellijk in tegenspraak met zichzelf. 
Op pag. 3 van de 'Regeeringsuiteenzetting lezen wij : 

"dat in een uitgestrekt gebied als Nederlandseh-Indië 
de omstandigheden in de verschillende streken onderling 
zeer kunnen verschillen en dat dit ook op loon_ en levens
peil van grooten invloed moet zijn". 

Als men dan deze gedachte gaat uitwerken, komt men tot 
het afpalen van de verschillende gebieden. Die verschillende 
gebieden worden daarbij zoodanig afgepaald, dat in eenzelfde 
gobied naar mijn meening minstens even groote verschillen 
optreden als in dit geheele land als zoodanig. Tot een verbe
tering, tot een werkelijke oplossing van het vraagstuk komt 
men op deze wijze in geen enkel opo:icht. 

Nog moeilijker wordt de zaak en nog ondnidelijker wordt 
z~j voor mij, wanneer men bedenkt, dat men wil komen tot 
een "verfijning" van de schalen. 

Die verfijning komt in feite neer op een afpaling van 
kleinere gcbieden en wanneer men dus consequent in dezen 
g'cdachtengang doorredeneert zal men op een gegeven 
oogenblik moeten komen tot een aanz ienlijke ycnnindcl'ing 
van de regionale betrekkingen, misschien wel tot een alge
heele elimineet'ing van die regionale betrekkingen. Het begrip 
"regionale betrekking" immers is gebonden aan een bepaalde 
streek en men zou toch wel tot een zeer ingewikkelde en in 
zeker opzicht ook dwaze regeling komen, wanneer men met 
verschillende streken ging werken in dien zin, dat men 
voor het begrip "regionale betrekking" een andere streek 
als uitgangspunt zou nemen dan voor het begrip "regionale 
be~oldiging ' '. 

Het systeem leidt 'bovendien, naar mijn overtuiging, tot 
vele en grove onbillijkhedeIL El' zijn bepaalde .groepen die 
volgens de normen die de Regee ring stelt, tot de regionale 
groepen zonden moeten 'behooren, doch die buiten de rege
ling vallen; aan den anderen kant zijn er groepen, die bin
nen de regeling zijn gebracht doeh naar mijn meening in 
geen enkel opzicht als regionaal zijn aan te merken. Ik noem 
als een .groep die onder de regionale betrekking is gebracht 
en er uiet in hoort de ,groep van het Inlandsch Bestuur; 
daartegenover staat een groep als de sc11atkistbeambten, die 
erblü ten vallen. 

Bovendien worden door dit stelsel bepaalde groepen -
i',ooals door verschillende sprekers in deze zaal is betoogd -
onevenredig zwaar getroffen . 

Een derde font die ik in het stelsel zie is deze, dat men, 
dOOI" de rcssolJten zoo groot te nemen en door "Is nitgangs
punt de duurste plaats in dat ressort te nemen, tot onbillijk
heden is gekomen tusschen de verschill ende ressorten onder
ling. lIfe~ heeft nu toch den dwazen toestand - als ik dat 
woord ma.g gebruiken - dat iemand in Tjiandjoer of in 
Soekaboemi b.V. een hoogere bezoldiging zal genieten dan 
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iemand die in het toch nog altijd vrij dure Soerabaja woont. 
Er is dus een groep die over betaald - en misschien een andere 
groep, die onderbetaald zal zijn. 

Deze onbillijkheden spreken naar mijn meening nog dni
delijker indien men verder in aanmerking neemt, dat op deze 
salarissen op een bepaald oogenblik de pensioenen zullen zijn 
gebaseerd; dit is meen ik reeds door de heeren Ratu Langie 
en De Hoog betoogd. Men krijgt dus ook een differentiatie, 
gebaseerd op de regionale schalen, ten aanzien van de pensioe
nen, een differentiatie waarvoor ik geen enkele reden kan zien 
en waarvoor ik dan ook geen enkele appreciatie kan hebben. 

Een bezwaar te meer tegen deze regeling is, dat ook zij 
geen rnst zal brengen, een rust waarop zoowel in deze zaal 
als in de andere zaal van den Volksraad al zoo lang ten 
aanzien van het bezoldigingsvraagstuk is aangedrongen. 

Wij krijgen reeds daarom geen rnst omdat een verdere 
verfijuing van de schalen zal plaats hebben. 

Nu heeft de heer Kan gemeend, dat die verfijning zou 
kunnen leiden ook tot een verhooging van bepaalde salarissen ; 
ik heb het er nog eens op nrugelezen, want ik meende al 
dadelijk dat de heer Kan hier een fout maakte. Ik lees 
inderdaad op pag. 4 van de Mededeelingen der Regeering, 
dat daarvan geen sprake kan zijn, want er staat duidelijk, 
dat er bij een herzieuing "alleen maar sprake van kan zijn, dat 
in sommige residenties en regentschappen nog een zekere 
ovel'betaling van bepaalde groepen van landsdienaren plaats 
'heeft, welke dan later bij verdere verfijning van 'het stelsel zal 
kunnen worden weggenomen". 

Ik kan mij overigens begrijpen, hoe de heer Kan t9t deze 
veronderstelling is gekomen. Een verfijning houdt, naar het 
Nederlandsche taalbegrip algemeen in het op een hooger 
niveau komen, een naar boven komen en de conclusie van den 
heer Kan ligt dan ook alleszins voor de hand; uit de uiteen
zetting der Regcering moet men echter helaas concludeercu, 
dat het woord "verfijning" hier in omgekeerd en zin wordt 
gebruikt en dat "verfijuing " dns hier beteekent : een verdere 
verlaging van de salarissen. 

Terwijl deze regeling reeds zooveel ontstemming en onrust 
teweeg brengt, gaat men op dezen weg dus nog door en zal 
men aldus telkens weer nieuwe onrust en ontevredenheid 
veroor7..aken. 

Men zal dit op nog een andere mauier bereiken, want men 
heeft ook gezegd: wij ziju er daarmede nog niet, ook in 
ander opzicht is dit stelsel uog niet verfijnd genoeg; er zijn 
nog bepaalde groepen, die ' misschien in de regionale bezol
digingsregeling zouden moeten vallen en die er nu hui ten 
vallen. Ook die groepen zullen dns in de R.B.R. worden ge
bracht en, ik zou haast zeggen: llIet een ontstellenden spoed, 
want men heeft bij deze nota er op gerekend, dat deze 
overbrenging een bedrag van f 1 m.m. zalopleveren. 

Deze maatregelen worden ons aaugediend - al zijn deze 
woorden in de nota dan ook niet genoemd - als het glad
strijken van de plooien in de H. B. B. L., zooals het in een 
vroeger stadium is genoemd. Maar ik wil er hierbij op wijzen, 
dat men intusschen tot een anderen maatregel is gekomen, n.l. 
de maatregel van de parallelschalen. Die maatregel van de 
regiouale schalen beteekent, als ik het goed begrepen heb -
wanneer ik het bevoorrechte West.Java even buiten beschou
wing laat - dat een korting over de geheele linie van 
gemiddeld 20% zal plaats hebben. Met de parallelschalen, 
die op het oogenblik reeds bestaan en toepassing vinden, zoo 
dikwijls men nienw personeel noodig heeft, wordt practisch 
voor de overige groepen hetzelfde bereikt, namelijk dat el f! 
salarissen met 20% worden verminderd. Als men dus geheel 
is "uitgestreken' 'J zal men het resultaat boeken, dat de 
plooien, die men heeft willen wegwerken, zich practisch op 
gelijke wijze zullen vertoonen, en dat dus alleen over de 
geheele linie de salarissen nog eens met 20% zullen zijn gekort. 
Ik stel voorop, dat dit natuurlijk niet onmiddellijk het geval 
zal zijn, maar uiteindelijk zal bij het hanteeren van deze twee 

maatregelen dit resultaat worden bereikt. Wij hebben dus
precies dezelfde verhouding van vroeger, misschien op ieta 
kleinere schaal, maar daarmede is het stelsel in werkelijkheid 
uiet verbeterd. 

Ik heb hierbij buiten -besehouwing gelaten de buiten
gewesten, omdat wij ,bij hanteeren van deze regionale schalen 
voor de buitengewesten thaus nog in het duister tasten. 
Wanneer ik echter goed ben ingelicht, zal de salarisvermin
dering als gevolg van de inpassing in regionale schalen in de 
buitengewesten zeer gering zijn en dan krijgt men dus ol' 
de buitengewesten, door toepassing van den maatregel der
parallelschalen, op den duur een wijziging van de H. B. B. L. 
in ongunstige richting en worden dus de fouten niet kleiner, 
maal' grooter. 

Wat de parallelschalen betreft, waarover helaas in dit 
stadinm van de zaak niet meer gesproken wOI'dt, omdat ze 
ook in de nota worden voorgesteld als iets, waL al bestaat, 
zoodat het weinig zin heeft er veel over te zeggen, . .... 

(De heer Van Hel sdi n gen: En die voor deze 
regelingen buiten werking worden gesteld.) 

Dat is ook mijn betoog geweest. Wat die parallelschalen 
betreft zou ik willeu opmerken, dat ik dit een zeer belangrijk 
punt vind en het betreur, dat de Volksraad niet over deze 
regeling is gehoord. Het beteekent toch, zooals ik zooeven 
reeds heb gezegd, over de heele linie een terugdrnkken van de 
salarissen met 20%; dit is zeer aanzienlijk en tevens ver
ontrustend, waar zelfs een salariskorting van 2 à 3% door 
groote groepen van ambtenaren al als zeer ernstig zou worden 
aangevoeld. Ik betreur het dus, dat men ervan uitgaat, dat 
die parallelschalen bestaan en dat een discussie hierover eigen
lijk geen zin heeft. Ik kom in een ander verband hierop
dadelijk nog terug. 

Ik kom, nu ik het punt van de parallelscltalen heb aan
geroerd, vanzelf tot de andere maatregelen, die in de regee
ringsnota worden voorgesteld en dat is in de eerste plaats 
de maatregel inzake de overgangskorting. Ik geef toe, dat o}> 
het eerste gezicht voortzetting van de overgangskorting voor 
nog een jaar billijk lijkt. Dat is ook de reden geweest, waarom 
ik indertijd heb medeonderteekend de desbetreffende motie
Ilildcbrand c.s. die in deze richting ging. M"aar intusschen 
heb ik meer omtrent deze kwestie gehoord en hcb ik mij meer 
in het vraagstuk verdicpt. En dan moet ik toch zeggen, dat 
ik geheel deel het standplmt van de heeren Kerstens, Van 
Helsdingen en Roep, dat het bestendigen van deze overgangs
korting inderdaad onbillijk is, aangezien men bij de totstand
koming van de H. B. B. L. - dat is dus bijna 2 jaren geleden 
- de stopzetting van deze overgangskorting pertinent in het 
vooruitzicht heeft gesteld. Het geldt dus op het oogenblik 
eigenlij k het niet vervnllen van een belofte, wanneer men dez", 
overgangskorting toch zou handhaven. 

(De heer De Hoog: Houdt U hierbij rekening met de 
z.g. bevoorrechte groepen bij de invoering van de H. B. B. L. I) 

Ik spreek op het oogenblik in zoo algemeen mogelijkew 
zinlomdat er, wanneer wij gaan spreken over bevoorrechte 
groepen, voor de Regeering bevoorrechte groepen zijn en 
hier bij alle groepen in dezen raad misschien weder andere 
bevoorrechte groepen en dan wordt een algemeene bespre
king van dit vraagstuk wel erg moeilijk, terwijl ik mij juist 
zooveel mogelijk tot de hoofdzaken wil beperken. 

Men zal omtrent deze overgangskorting kunnen aanvoc-" 
ren, dat wel meer in deze crisisjaren door bepaalde maat
regelen voordeelen, die in het vooruitzicht waren gesteld, per
slot van rekening aan de menschen Z\ln ontnomen. 

Maar het komt mij toch voor , dat zich hier een groot ver
schil voordoet. Want ten aanzien van de overgangskortingen 
is immers deze toezegging door de Regeering gedaan bij de 
invoering van de H. B. B. L. in vollen crisistijd, toen llIen 
dus wist, welk een groote crisis in deze landen woedde en' 
toen de Regeering met zekerheid kon weten, dat op 1 J a
nuari" 1936 deze crisis nog niet zou zijn verdwenen. 
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Soortgelijke bezwaren bestaan er bij mij tegen het weg- kant kan ik mij toch begrijpen, dat men in groote kringen 

maaien van de overgangsbezoldigingen. Ik acht dit om ontstemd is en dat men daaraan uitdrnkking heeft willen 
analoge redenen onbillijk . Wanneer ik de kwestie goed be- geven. 
grepen heb, is ook al weder bij de totstandkoming van de Mijn overtuiging, wat de bezoldigingsregoling betreft - dat 
H.B.B.L. door de Regeering verklaard, dat die overgangs- heb ik ook reeds eerder geuit- is, dat wij in de toekomst, ook 
bezoldigingen langzamerhand zonden worden ingeloopen bij het beter wOI'den der tijdcn zoo zuinig mogelijk moeten 
door de periodieke verhoogingen. Dat inloopen gaat blijk- zijn, omdat wij leven in een maatschappij, die VOOr een zeer 
baar op het oogenblik niet snel genoeg en nu wil de R~gee- groot gedeelte is samengesteld uit mcnsehen, die van enkele 
ring in een tempo Van vier jaren daaraan een einde maken, dubbeltjes, soms zelfs van enkele centen per dag moeten leven. 
zij het dan ook, dat men in bepaalde gevallen dat tempo nog Men zal altijd en dus zeer zeker bij een belangrijk vraagstuk 
iets langzamer maakt. Ik voel dat als een groote onbillijk- als de personeelsregelingen rekening moeten honden met de 
heid aan en ik geloof bovendien, dat het zeer weinig geld in geringe draagkracht der maatschappij . Dat is door tal van 
het laatje brengt - geld in het laatje brengen doen deze schrijvers, ook in den laatsten tijd betoogd ; ik noem slechts 
maatregelen natuurlijk geen van allen. Wat betreft dezen Sehrieke. Rotgans, pl'Of. Van Vollonhoven en, om tot cen 
maatregel wordt een bedrag genoemd als voordeel van verdergelegen tijdstip terug te gaan, Van Heutsz en Iden
f 0,8 millioen. Ik zon wel gaarne van de Regeering willen burg, die altijd en naar mijn gevoelen zeer zuiver hebben aan
vernemen, of hierin verdisconteerd zijn al die periodieke ver- gevoeld, dat men bij de maatregelen, die men neemt hiel' 
hoogingen, waarmcde men langzamerhand deze overgangs- te lande altijd rekening heeft te houden met de zooeven door 
bezoldigingen zou inloopen. Wanneer dat niet het geval is, mij geschetste omstandigheden. 
is het voordeel in werkelijk,heid aanzienlijk kleiner. Ik vind het daarom op zichzelf billijk, dat, als el' et'Ïsis-

Ecn belangrijke factor bij deze heele kwestie is bovendien, winst wordt gemaakt, die crisiswinst wordt verdisconteerd. 
dat men op het allcrlaatste oogenblik eigIJDlijk tot de bekend- Ik vind het eveneens billijk, dat, wanneer er dnUl'teverschillen 
stelling van deze maatregelen is overgegaan en op zijn in de verschillende plaatsen, die duurteverseliillen in de 
een nog later tijdstip tot de invoering daarvan zal wordcn salarisregeling worden verdisconteerd, maar dan moet dit gc
overgegaan. Dit heeft het onmogelijk gemaakt - Uzelf beuren over de geheele linie en dan is de beste regeling m.i. 
Mijnhecr de Voorzitter hebt daar indertijd al Uw leedwezen nog altijd, al hceft men haar verlaten, het Vl'oegere stelsel van 
over betuigd -, om deze voor bepaalde personen toch zeer de standplaatstoelagen . Men zal dan misschien tal van fon
belangrijke voorstell en - ,'oorstellen, die tot op zekere ten, di e aan dat stelsel hebben gekleefd, moeten wegnemen, 
hoogte hun leven beheerschen - te behandelen in den Volks- maar met fouten is nog nooit een systeem veroordeeld, ook 
J'aad jn pleno . Ik acht dit - Illet al1e wnal'clecl'ing overigens dit stelsel niet. Ook bij het weg-ncmcn van cl'isiswinst is het, 
voor dit Cottege -, een groot bezwaal', aangezien de Volks- als ik dat zoo zeggen mag, toch wel een gl'oote lont wanneer' 
raad in pleno toch veel meer gedifferentieerd is en omdat men zich bepaalt tot de grondgedachte van deze uota, de 
clan veel meer groepen van haar meening hadden kunnen vraag nl. of een betrekking al dan niet een regionaal karakter' 
getui gen dan in dit Coll ege mogelijk is. d . h d raagt.. Voor de ambtenaren zelf, voor WIC et ree s zeer onaan-
genaam is deze maatregelen te moeten slikken, wordt de De eenige juiste methode m.b.t. deze beide factoren ig:. 
zaak dool' dit alles nog onaangenamer. Reeds gernimen tijd, mijns inziens, dat men betrekking voor betrekking nagaat 
reeds twee jaar lang, is gesproken over de regionale bezol- en aldus tot eell billijke rcgeling komt. Dat is natuurlijk 
digingen j bij de begl'ooting is weder gezegd, dat er regionale veel meel' dan het gladstt'ü kcn \'(/11 de H. n. B.l..J.-pJooic.IJ, 
schalen zouden worden ingevoerd, maar niemand kou zich het beteekent in wezen een principieele herziening va n ons: 
eenig idee vormen van de beteekenÎs en den omvang dier salarisstelsel, maar ik acht deze herziening zoowel noodig 
schalen. En nn op het allerlaatste oogenblik, nu men vlak als rechtvaardig. Men zal trachten erallll tc ontkomen, 
voor het nienwe jaar staat, worden groote groepen van amb- men zal haal' trachten te ontloopen door allerlei incidenteele 
tenaren verrast met het bericht, dat te hunnen nanzien bij maatregelen, maal' zoo wordt naar mijn overtuiging de chaos 

alleen maal' g'l'ooter. De heel' KersteIls heeft gisteren op de Regeel'ing het voornemen bestaat tot invoering van 
regionale schalen en op nog veel kortercn termijn zal dit welspl'ekendc wUze betoogd, dat het salarisste!sel lijkt op 
officieel tel' kennis van deze ambtenaren worden gebracht. een stoel, cli e ntll het begin af aan al zeel' slecht in elkaar 
Dat is de psychologische kant van de zaak, waarop de heel' zat en die men door allerlei vel'betet'Ïngen alleen maal' nog 

d' . wankeler heeft ~emaakt. ~fij is wel eens in elP gedachten 
Roep in ander verband reeds wees, een zijde, Ie men 111 gekomen het beeld Vlln den lappeclcken j het is alsof men 
dit verband toch niet mag verwaarloozen. er telkcns weel' een stukje oplapt, omdat het ding el' vun een 

(De hecr Van Hel sdi n gen: H et gcvaar clreigd(~ bepaalden kant bezien, nu niet zoo heel fraai uitziet. Maar 
reeds van Jnni af) . intusschen, elke lap meer maakt de deken nog leelijkel'. . 

Maar toen wist men, zooals ik gezegd heb, nog niet, welke 
groepen eronder zouden vallen en welken omvang dit stelsel De B.B.L. behelsde ongetwijfeld fouten, zelfs groote fouten, 

maar toch geloof ik dat de H.B.B.L. - het is gisteren door 
den heer Kel'stens in andere woorden gezegd en ook heden~ 
ochtend in ander verband door den heel' De Hoog - in 
verschillende opzichten een stap achteruit is geweest. Ik 
betreur het dan ook, dat men, eigenl\jk op een zeer onge
lukkig oogenblik en zeker niet met de noodige rust, is 
overgegaan tot een stelsel dat ta l van goede principes uit 
het oude stelsel overboord gooide en in weinig opzichten 
voldoet. 

zou aannemen. 
Een tweede psychologische factor, die de zaak naar mijn 

m~enillg nog weOr erger maakt, is het feit, dat ook reeds door 
ycrschillende sprekers in deze zaal is gememoreerd, dat een 
zekere prijsstijging heeft plnats gevonden. Iloewel ik niet het 
standpunt wil innemen, dat hij elke prijsstijging de salarissen 
moeten worden herzien, omdat dit zou boteekenen, dat dan 
ook bij elke pr'ijsdnling de salarissen zouden moeten worden 
verrnindcl'd, is deze prijsstijging niettemin een factor, die als 
psychologisclle factor een zeer belangrijke rol speelt en ook 
daarom kun ik mij de ontstemming, die in groote kringen 
van de ambtenaarswereld heerscht, zoo goed begrijpen. 

Ik betreur het, dat men in dit verband misschien veel te 
krasse woorden heeft geb ruikt, ik betreur het, dat op ver
schillende vergadcringen demagogie is betracht en zelfs de
magogie van de allerslechtste soort, mant' aan den anderen 

Handelingen. Zittingsjaar 1935- 1936, 

Ik wijs hiel' ten overvloede op wnt cle heel' De Hoog 
al aanhaalde, het samensmelten van schalen, waardoor men 
voor bepaalde ambtenaren misschien de zaak wat verbeterde. 
doch haal' voor andere groepen veel onaantl'ekkeltjker maakte. 
Nu men de schalen gaat herzien dool' ze regionaal te maken . 
wreekt deze fout zich op sterke, ik zou haast zeggen ver
ontrustende wijze. 
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(Verboom.) 
Een tweede punt betreft het uitrekken der schalen. Wan- zijn dan die van de bezoldigingen en als men slechts over 

neer men het heeft over de salarissen, wordt in het algemeen een onderdeel gaat praten, heeft men geen overzicht van de 
teveel gezien naar het eindtractement, maar van zeer veel positie der ambtenaren in haar geheel. Dllt kan op het eerste 
belang is toch ook het feit, in welk tempo men dat eind- gezicht zeer ingewikkeld lijken en er zullen menschen zijn, 
salaris bereikt en op welk tijdstip. Wanneer men dit alles zooals de heer Roep, die twijfelen aan het nut van commissies 
nagaat, moet men naar mijn meening tot de conclusie ko· en die zulleu zeggen: Wij komen er op die wijze nooit uit. 
men, dat deze H. B. B. L. in verschillende opzichten een ver· Aan den anderen kant wil ik er dan op wijzen, dat er cen recent 
slechterülg is, dat men zeer gezonde principes overboord voorbeeld is van een commissie, die in korten tijd niet alleen 
gegooid heeft, met het gevolg dat men nu, populair nitge- zcer mocilijke problemen onder de oogen hceft gezien, maar 
drukt, met alle ellende zit. die ook tot een oplossing heeft gebracht, die vermoedelijk 

Daarom heb ik van harte gesteund het denkbeeld van den vrij bevredigend zal blijken. Dat is de commissie voor de 
heer Kerstens om tot een comm~ssie te komen, die deze zaak suikerregelingen. Indien er ;',én probleem was - en ik kan 
lil haar geheel opnieuw in beschouwing zal nemen. Men dit eenigszins beoordeel€ll , omdat ik jarenlang bij "de suiker" 
moet - de heel' De Hoog betoogde het herhaaldelijk en ook werkzaam beu geweest - dat moeilijk was en waarbij geen 
gisteren zeide de heer Kerstens het _ nu eens eindelijk rust oplossing mogelijk leek, dan was hct wel het su.ikervraagstuk. 
krijgen; wij moeten zien te geraken tot een zekere stabili- Wij hebben gezien, dat die comlllissie, aall de cOllstmctie 
teit. Ik geloof, dat wij dit punt vooral niet mogen onder- waàrvan gl'oote aanda cht i:s lJcsL~ed , in een betrekkelijk 
schatten. zeel' korten tijd is gekomen met regelingen, die dit vraagstuk 

Mijnheer de Voorzitter! Ik gebruik niet gaarne groote ten volle beheerschen en die ten aanzien van aUe punten een 
woorden, maal' ik heb den laatsten tijd met vele ambtenaren oplossing trachten te geven . Er kunnen nog fouten aan kleven, 
gesproken en de indruk dien ik stee els kreeg en die niet maar het is een regeling - ik heb pas over Java gereisd 
geldt voor een bepaalde groep, maar voor het geheele ambo en i.\<: heb veel menschen hierover gesproken - die vrijwel 
tefial'eUCorps is deze, dat men het vertrouwen in het sala- voor ieder acceptabel is, al zou deze el' wat van af en geile 
risbeleid der Regeering verloren heeft. Als men met een amb- er wat bij willen hebben . 
tenaal' lH'aat over een herziening van het geheele salaris- Ik zou de Regeering juist deze commissie als voorbeeld 
stelsel, die een ieder eigenlijk noodzakelijk acht, zegt hij: VQDr oogen wiJlen houden. Zij bestond uit een zeer kleine 
]foeten wij daarvoor nu eigenlijk wel pleiten ! Per slot van werkcommissie met daar"mheen een gr"otere commissie van 
rekening zal dat natuurlijk weer beteekenen, dat van het buitengewone leden, .gev"rmd uit belanghebbenden in deze 
beetje dat wij hebben, nog wat afgenomen wordt. Als men zaak, die gehoord konden worden door de kleine werkcom· 
een bevredigende regeling van de standplaatstoelagen sug. missie. Die commissie is Îll een tijd van nauwelijks drie à vier 
.I,ereert, wordt hetzelfde argument gebruikt eI) zegt men: maanden gekomen oot regelingen, die, - als men het vraag
\Vij beginnen met een standplaatstoelage, maar het eind stuk cenigszins I,cnt, zal men het 1)('am en - een zóó brcede 
van de zaak is, da.t die toelage in een langer of korter tem- basis hebben en het tCl'l'cin zóó \"al) alle kanten bestrijken, 
po in mootjes wordt gehakt en clat er niets van overblijft. dat dit wel het beste bewijs is dat, mits de zaak goed is 

Ik geloof, dat wij dit alles niet moeten onderschatten. opgezet en mits men voor oogen houdt, dat er ecn oplo~sing 
Nogmaals, Mijnheer de Voorzitter, ik ben er niet vóór om moe t komen, deze ook bereikt kan worden en wel binueu 
groote woorden te gebruiken en te trachten, te alarmeeren. betrekkelijk korten tijd. Laten wij roet vergeten dat, al is 
Maar als men overal opmerkt, _ want het is niet alleen in over het werk in de afgeloopen jaren dikwijls smalend 
dezen Raad, dat dit tot uiting wordt gebracht, maar ook bij gesproken, dat werk er toch in elk geval toe heeft geleill 
herhaling daarbuiten _ dat men het vertrouwen in de sala. dat er ontzettend veel materiaal is verzameld, waarop de 
rTspolitiek der Regeering kwijt is, dan is dat ecn zeer nieuwe commissie terug kan vallen, hetgeen het naar mijn 
"rnstige factor; zeker in den zeer ernstigen tijd, dien wij meening mogelijk maakt, vrij snel tot een oplossing te komen. 
op. het oogenblik beleven en die naar mijn overtuiging nog (De heer Roe p: Alleen om de vroegere stukken te lezen 
vele jaren zal voortduren. heeft men al twee jaar noodig!) 

Een dergelijke beslissing behoeft niet grievend te zijn, 
Ik zou daarom der Regeel·ing met klem willen verzoeken noch voor de huidige bezoldigingscommissie, noch voor de 

ha .... medewerking te willen verleenen tot de instelling van Regeering, want _ de beer Roep heeft zoojuist bij inter
-een commissie zooals wij die vragen, een commissie, die ruptie er nog eens op geattendeerd _ het geldt hier een 
naar mijn meening een geheel nieuwe commissie zal moeten ontzettend moeilijk en ingewikkeld vraagstuk. Dat wij er 
.zijn, een commissie, die frisch en onbevangen tegenover de met een bepaalde proeve nog uiet onmiddellijk zijn is dus! 
·zaak staat en die het aandudt desnoodig met een geheel zeer wel aanvaa~dbaar. 
ander stelsel te komen dlln dat hetwelk wij op het oogen- Reeds vijf jaar l.ng gaat de menschbeid tclkens opnieuw 
blik hebben. Wellicht zal blijken, dat het stelsel van de met angst en beven een nieuw jaar tegemoct. De glans van 
13. B.L. of de H. B. B. L. voor deze landen het juiste is; het Kerstfeest en het Nieuwe Jaar wordt ,"crduisterd door de 
wellicht ook, dat men tot een heel ander stelsel h:omt. gebeurtenissen, die men n'ce~t dat kom en ZlI!1cH en die ,l k lllS 

(De heel' Roe p: Wij hebben al vijf frissche commissies haar schaduw vooruit werpen. 
gehad.) Nu is er op het oogenblik een glimp van hoop die in de 

En de heer Roep wil desondanks nog een zesde commissie toeKomst gloor~. Ik weet niet of degenen, die hopen, dat er 
hebben. nu werkelijk spoedig een verbetering zat komen, gelijk hehben, 

(De heel' Roe p: Maar een, die gehonden is.) maar in ieder geval is cr eenige hoop, er is eenige ontspan-
Da.rom ben ik tegen het denkbecld van den heer Roep, 'ring en dat was zeer noodig omdat de spanningen 11i er in 

dat hij overigens met groote welsprekendheid heeft bepleit, Indië langzamerhand groot en onduldbaar werden. Is dit, 
om een conunl~~ i(' in te stellen, die een bindende opdracht zoo zou ik willen vragen het juiste mom ent om dien glimp 
zal hebben. Ik zou haar opdracht zoo algemeen mogelijk van hoop weer van de zijde der Hegeering te verduisteren 
willen houden; ik zou zelfs. verder willen gaan en wen- dool' deze maatregelen' 
schen, dat deze commissie het vraagstuk van de personeels- De Regeering zal zeggen, dat Zij per slot van rekening 
regelingen in zijn vollen omvang bestudeert cn in haar studie het geld niet kan missen, dat door deze maatrcgelen bespaard 
ook betrekt de kwestie van de pensioenen, de verloven en I zal worden, maar als men ziet, hoe men met kunst- en vlieg
dergelijke meer. lmmers, het is ook nog weer door den heer wev)J:, door maatregelen hier en maatregelen daar, een bespa
De Hoog betoogd, dat die kwesties van niet minder belang ring heeft gekregen die alles bij elkaar een bedrag van f 7 
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(Verboom.) 
millioen zal opleveren en daartegenover stelt, dat onze 
schuldenlast thans f 1500 millioen bedraagt; dat wij ieder 
jaar f 60 millioen betalen aan rente, verschuldigd over die 
schuldenlast, dan, Mijnheer de Voorzitter vraag ik n4i af, 
of het dan zoo erg is te zeggen : laten wij het verlies nemen 
en op het oogenblik niet verder gaan met maatregelen, die 
in verschillende opzichten bedenkelijk zijn en ournst teweeg
brengen en laten wij trachten zoo spoedig mogelijk tot een 
principieele oplossing van het vraagstuk te komen . 

De heel' Weyer heeft gezegd, dat hij met de motie- Ker
stens tot verwerping dezer voorstellen niet mee kan gaan, 
omdat hij niet kan beoordeelen in hoeverre de Regeering 
I,et geld dat Zij aldus hoopt te besparen, werkelijk kan 
missen. Maar dan wil ik er op wijzen, dat wij in dit college 
toch ook andere maatregelen hebben afgestemd omdat wij 
d.ie onbillijk vonden, zonder ons te verdiepen in de f inan
deele conseq uenties daarvan. Mijn fractie heeft gestemd 
tegen de pensioenkorting en tegen het rubbernitvoerreeht, 
omdat wij be.ide maatregelen onbillijk vonden; welnu, wij 
achten deze maatregelen ook in hooge mate onbi,llijk. Dan 
zeggen wij dat het geld in vredesnaam maal' op andere wijze 
gevonden moet worden en als het niet gaat, moeten wij het 
verlies nemen in de hoop, dat wij er ten slotte toch nog wel 
zullen komen. Ik vind dit verlies trouwens lliet zoo groot, 
als men in aanmerking neemt de enorme bedragen, die er 
in ieder opzicht tegenover staan. 

Het is daarom ook, dat ik mijn steun' heb gegeven aan de 
tweede motie-Kerstens, clie in dezelfcle richting gaat als 
waarin ik bij de begroot ingsbehandeling heb gesproken, waar 
ik met zooveel woorden te kennen g-uf, dat w~i moeten 
trachten de begl'ooting met alle geweld kloppend te maken 
en dat wij zeker niet moeten trachten, dit te bereiken cloor 
voortgezette kortingen op de salarissen. Ik heb mijn ziens
wijze bij de begrooting reeds uitvocri'g uiteengezet eu ik kan 

(Voorzitter.) 
dus op het oogenblik volstaan mefnaar mijn woorden van toen 
te verwijzen. 

Ik zou el' tenslotte nog op willen wijzen, dat naar mijn 
overtuiging, al zit ik nog maar kort in dit college, van een 
uitspraak van dit college alleen lets te verwachten is, wan
neer die uitspraak zoo unaniem mogelijk uitvalt. Wanneer 
die uitspraak uiteen zou vallen in tal van beslissingen, die 
elkaar wellicht onderling zouden tegenspreken, kan er on
lllogelijk eenige kracht van uitgaan. Zoo ooit, dan geloof ik, 
dat het hier noodig is, dat er eensgezindheid heerscht en dat 
wij iedere dreiging van versplintering tijdig moeten afweren. 

Ik doe daarom een krachtig beroep op het college, om op 
welke wijze clan ook, hetzij clat de fraetieleiders zieh tevoren 
beraden, hetzij dat een bepaalde volgorde van stemming 
voor de in behandeling zij nde moties wordt vastgesteld, in 
ieder geval te trachten tot eensgezindheid te geraken, voort
durend voor oogen te houden de groote lijn, die door al deze 
zaken loopt en zich niet te laten verleiden tot 'het inslaan van 
alle.lei zijwegen en aldus tenslotte cle kracht, welke van een 
eenstemmige uitspraak kan uitgaan, te breken . 

De Voorzitter : In aansluiting op den voorInntsten zin, 
door den heel' Verboom gesproken, deel ik mede, dat uiter
aard de volgorde del' stemmingen over de verschillende 
moti es nader ~al worden vastgesteld ; ik wacht daarmede, 
totdat bekend zal zijn, welke moties eventueel zullen worden 
ingetrokken. 

De eerste termijn van de zijde van den Volksraad aangaande 
het aml de orde zijllde onderwerp is hiermede geë indigd. H et 
,'egee J'ing'santwool'cl zal nanvflll gen op :l\fa anclag a.s. 9 uur 
v.m. 

De vergadering wordt te 11.05 uur v.m. gesloten. 
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13e VEIWADEIUNG. 

Ver ga der i n g van M a a n dag 16 Dec. 1935. 

(B~eenroepingsuur: 9 voormiddag). 

Ingckomen stukken. - Vraag of zal worden aangcdrongen 
op verlenging van den termbn, gesteld voor de behandeling 
der onderwerpen SI) en 1)0. - Behandeling van moties, 
ingediend n.a.v. de Regeeringsuiteenzetting nopens de voor· 
genomen salarismaatregelen (Ond. S6). 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 16 leden, te weten: 

de heeren Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kerstens, 
Prawotosoemodilogo, Ratn Langie, Roep, Soaogkoepon, 
Soetardjo, Soeroso, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, 
Wermuth en Weyer. 

(Voorzitter, Soetardjo.) 
De Voorzitter: Bij brief van 14 December is ter kennis. 

van de leden gebracht, dat omtrent de door de Regeering. 
ter behandeling aangeboden ontwerp-ordonnanties tot tijde
Ibke beperking van den invoer van kunstmeststoffen (Ond. 
S9) en tot toepasselbkverklaring van de ordonnantie op de 
loonbelasting voor de Vorstenlanden (Ond. 90), een zeer 
korte termijn van behandeling is gesteld. Zooals in den des
betreffenden brief is medegedeeld, is het eventueel alleen 
n,ogelUk, omtrent onderwerp 1)0 alsnog uitstel van behan
deling aan de Regeering te verzoeken . 

A a n deo r dei s de v I' a a g 0 fom t I' ent 0 n d. 
1)0, deo n t w e r p - 0 I' don n a n tie tot toe pas s e
lijkverklaring vau de ordonnantie op de 
loonbelasting voor de Vorstenland e n, a.an 
eLe Regeering verlen g in g van d e n voor de 
behandelin g g est e lden termijn zal worden 
ver z 0 c h t. 

Ik meep, dat het, gezien den bescheiden omvang van het 
onderwerp, n.iet noodig is daaromtrent op vel'leng'ing vall 
den behandelingstermijn aan te dringen. Regeeringsgemachtigden de heeren: Beets en Westerouen 

van Meetereu. Besloten wordt niet om verlengjng van den voor de be
Geachte Medeleden! Ik open deze vel'- handeling gestelden termbn bb de Regeering aan te dringen. De Voorzitter: 

gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zbn ingekomen: 

De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 11 

December 1935 Nos. 8 en 9 tel' aanbieding van : 
a. eell ontwerp-ordonnantie tot toepasselijkverklaring van 

de ordonnantie op de loonbelasting voor de Vorsten
landen (Ond. 1)0); 

b. een ontwerp-ordonnantie tot tbdelijke beperlcing van den 
invoel' van kunstmeststoffen (Ond. SI)). 

De stukken zijn vermenigvuldigd en rondgedeeld. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 6 
en 7 December 1935 Nos. 44 en 5 houdende mededeeling, dat 
zijn vastgesteld : 
a·. de ordonnantie tot wijziging en aanvulling van het Wet

boek van Strafrecht (Ond. 72) ; 
'0. de ordonnantie betreffende aanstelling van het perso

neel bij den Volksraad op 80% van de bezoldiging, be
doeld in Staatsblad 1934 No. 161. 

3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 6 December 
1935 No. 15 houdende machtiging, krachtens artikel 105 I. S., 
aan den Commandant der Zeemacht om te beschikken over 
de bij een aanvullende begrooting betreffende Afdeeling IX 
der begrooting voor 1936 opgebrachte fondsen voor herstel
ling en uitbreiding van een gebouw van het Hoofdkantoor 
van Scheepvaart. 

4. Als voren van 6 December 1935 No. 45 houdende vast· 
stelling van een Regeel'ingsverol'dening ter verdere uitvoe
ring van nrt. 3 der ordonnantie tot instel1ing van een regis
tratiekalitoor te Medan. 

5. Als voren van 7 December 1935 No. 8 houdende ont
z<:gging aan Amin gelal' Malim Soeleman van het verblijf 
in eenige residenties op Sumatra, 

6. Rondschrijven van den lsten Gouvernements Secretaris 
van 7 December 1935 No. 2857b fA houdende toelichting op 
de nieuwe bepalingen betreffende het recht van vereeniging 
en vergadering. 

De sub 2 tfm 6 genoemde stukken worden ter inzage gelegd 
ter secretarie van den Volksraad, 

De Voorzitter: Het is de bedoeling, dat beide onderwer
pen in de commissies worden onderzocht na afloop van de 
openbare behandeling del' salarismoties. 

Aan de orde IS de voortzetting der 
behandeling van d e ingediend e moti e s 
b e t l' c f fe il d e tI e I' C go (' (' t' i IJ g S 11 i t (' (' I I ze t ti 11 g 
nop e ns d e voorg e nom e n s alal'isllIaatl'eg e
Ie n. (Ond. S6.) 

De heer Boetardjo: Mbnheer de Voorzitter! Alvorens U 
het woord verleent aan den Regeeringsgemachtigde ter 
uitspreking vau het Regeeringsantwoord, zon ik even willen 
terugkomen op de prealabele vraag, clie ik de vorige week 
heb gesteld, zulks naar aanJ eièling van nieuwe gegevens, dje 
in mijn handen zijn gekomen en welke ik vun zoo veel belang 
acht, dat ik daaromtrent gaa l'no eenigcn ui t lpg van de 
Regeering zou willen ontvangen, 

De Voorzitter: Ik wil U daartoe in de gelegenheid stell"n, 
mits U het zeel' kort maakt. Het ware betel' g'eweest, indien 
U die vraag even tevoren nan mij had medegedeeld, zood at 
ik haar aan den Regeeringsgemachtigde had kwmen oyer
leggen, waardoor U van de Regeering een antwoord had 
kunnen krijgen, dat al tevoren was overwogen . 

De heer Soetardjo: Mijnheel' de Voorzittel'i ] k hnd liet 
zoo even in de zaat zoo druk met besprekingen, dat ik daar
door helaas geen gelegenheid had dat te doen. 

Mijnheer de Voorzitter: Ten einde een duidelijk beeld 
te geven van hetgeen ik hier straks in het kort ga voor
brengen, zou ik vooraf nog even het volg~nde in Uw herin
nering willen roepen. Toen in het Batavlaasch Nieuwst~ad 
van enkele dagen geledende onrllst tot uiting is gekol1l")], 
dat aan de gedachte maatregelen een begin van uitvoering 
was gegeven, heb ik mij onmiddellbk tot U gewend met de 
mededeeling, dat, mochten di e geruchten waarheid bevatten, 
het in mijn voornemen laf.! daaromtrent een verzoek tot 
interpellatie in te dienen. 

Nadat U zich met de bevoegde autoriteiten in verbinding 
had gesteld kwam dienzelfden dag nog een tegenspraal< in 
de pers. Ik heb mb daarbij neergelegd; ik heb te dien 
opzichte niets meer ondernomen en heb de behandeling van 
de salaris,root'steJlen in dit College afgewacht. 
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Sinsdien is eehter, naar mij is medegedeeld, aan de betrok

ken ambtenaren van 's Lands kas een nieuwe instruétie 
verstrekt vanwege het Departement van Financiën. D€:zc 
instructie - No. '23a - luidt als volgt : 

"Mochten deze maatregelen eventueel, ook die bedueld 
onder a, ,,- de regionale bezoldigingen -" cn volgende 
geen voortgang vinden, waa rva n U telegrafisch mede
deeling zal worden gedaan, dan zullen eventueel "lle 
terzake reeds genomen uitvoeriugsmantregelerl ongedaan 
moeten worden gemaakt en zullen U telegrafisch even
tueel verdere instructies worden verstrekt~' . 

Hieruit blijkt ten duidelijkste, dat oorspronkelijk inder
daad gedacht is aan de plannen reeds een lJegin van uitvoe
ring te geven j ik stel Cl' prijs op, dit hiel' te zeggen. 

Er is echter meel' en wel iets van ernstiger aard, dat wijst 
in de richting van de gegrondheid van de omllst bij het 
publiek en de ambtenaren. 

Sinds de instructie aan de comptabele ambtenaren js VCl'

strekt , i ~, naar ik vernomen heb, aan 3 Eut'opeesche ambte
naren buitenlandsch y('dot verleend. Deze EUl'opeesclH' 
ambtenaren zullen in Janual'i a.s. de reis aanviull ,den. man l' 
hebben deze maand reeds een aanvraag om voorschot op hun 
verlofssalaris ingediend. Dat voorschot is verstrekt, doch tot 
een bedrag, dat 10% ln ger is dan het bedrag, wnarop zij 
eigenlijk recht kunnen doen gelden . 

8en dezer ambtenal'Cn heeft, nadat hü heeft gereelameerd, 
de .1 0% van de bevoegde autoriteiten terugontvangen; de 
beide andere hebben de 10% echter nog niet ontvangen. 

Hieruit blijkt dus w",h' l' overduid eliik, dat aan de maat
"C'I-!;C1Cll I'oeds een begin Y;lll uityocl' ing i~ gCg'c\'cn en ik str! 
het daarom ten zeorste op prijs, daal'omtl'en t nadere in 
lichtingen van de Regeering te ontvaJlgen. 

De Voorzitter: Omdat ik den inhoud van de vraag niet 
kendc, heb ik U het woord verleend. Als het Uw bedoelin~ 
is, de rust te bevordcl'clI, geloof ik niet, dat U dit heef: 
bereikt. 

H et lUkt Ill\j vordor volstrckt niet onll1o~cli,jk, dat W[l1111COI' 

U eerst het regecringsantwoord afgcw8eht haf1, Cw \T~Hl~ 
achterwege was geblevcn. 

De heel' Westerouen van Meeteren, 'hoofdambtenaar voor 
AI~clllcene Ambtcnaarszn ken: jHijnheer de Voorzitter! De 
belangwekkende besrhollwingell, die het College van nedele· 
gee l'den aan oe voorgcllOll1l'n maatregelen op het gebied dcr 
salarissen en lOOilen heert gewijd, hebben een l'Uimel' terrein 
bestr'eken dan dat waarop de Regeel'lng gedacht had. Zieh naa r 
aan\c\d\n.~ van de dool' Hnill' gegC\'en uiteenzetting Ie zullen 
bewegen. 

Bij het indienen van de ontwerp·begrooting \'00 1' 1936 is het 
voornemen kenbaar gemaakt om een besparing op salarissen 
en loonen te vinden ten bedrage van f 10 millioen, waartoe 
verschillende maatregelen in overweging waren genomen, 
welke den Volksraad zijn medegedeeld. 

f) e' n'aug- of de beoogde besraring wel noodig was en zoo ji1, 
or het onvcl'lll Udelijk llIoest worden geacht, UamTOOl' de 
salarissen aan te tl.lslen cn of niet andere wegen waren te 
"inden om het budgetair aspect te verbetel'en, heeft hij die 
gelegenheid een onderwel'p van ampele besprcking uitgemaakt. 

Daarnaast werd uiteraard aandacht besteed aan de \Taag of, 
aangenomen dat de salarispost niet onaangetast kon blÜ"en, 
de genoemde maatregelen daa I'VOOI' het meest aangewezen 
waren. 

Het is deze laatst"e vraag-, ten aanzien waarvan de Regeerinp: 
noodig heeft geoOl'deeld CCIl uiteenzetting in het College "all 
Gedelegeerden te geven, zulks om de redenen) destijds in den 
Volksraad en thans in bedoelde uiteenzetting medegedeeld. 

De Regeerillg heeft het noo<lig geacht, dit nog even in het 
licht te stellen omdat, nu tIe besprekingen in het College zich 

Handelingen. ZIttingsjaar 1935-1936. 

(Hoofdambtena.a.r voor Algemeene Ambtenaarszaken.} 
niet beperkt hebben tot de bedoelde vraag, de Regeering Zich 
genoodzaakt ziet op sommige punten, welkc zijn aangeroerd, 
niet met die uitvoerigheid in te gaan, die wellicht verwacht 
wordt. I-Iet is geenszins uit gebrck aan deferentie tegenover 
het CoUege dat de Regeering de bespl'eking van het treffen 
van eenige maatregelen op sa!arisgebied niet de geëigende 
gelegenheid vindt voor een behandeling van de keur van 
onderwerpen - waarvan ieder op zichzelf een zeer belangrijk 
vraagstuk is - die thallS ter sprake zün gebraeht als: een 
betel'e verdeeling del' defensiekosten, verderga"nde conversie, 
repudiatio van selmlden, hulp van het Moederland, geldlee
ning, uitvoerrecht op aardolieproducten, gebruik van de fond
sen uit het rubberuitvoerreeht. De Regeering kan Zich dan 
ook moeilijk "oorsteUen dat dit van Haar verwaeht wordt. 

Het standpunt van de Regeering is duidelük kenbaar ge
maakt bij de begl'ootingsbehandeling en wordt dool' Haal' 
onverkort gehandhaafd. Naar Haar oordeel is el' ten deze geen 
altcrnatief en kan el' geen sprake van zün de door Haal' nood
zakelijk en redelijk geachte bezuiniging op dcn salarispost door 
een andere besparing te vervangen. Volkomen sluit Zij Zich 
ten deze aan bij de opmerking van den heer Sost'ohadikoesoemo 
dat , al zon Nederland een deel del' Indische se huid op zich 
HemelI, het dan nog, gezien de steeds dalende IUn van 's Lnnds 
inkomsten, niet mogelijk zou zijn den huidigen saJal'ispost te 
handhaven. . 

Met nadruk is bij die gelegenheid naar voren gebracht dat 
een gezonde financiee1e situatie nog lang niet bereikt is en dat 
derhalve het streven krachtig voortgang moet vinden zoowe! 
naar versterking del.' middelen als naar een beperking der 
uilg'é:l\'en. 

Uit het VOl'èllstaande volgt dat tegenover de motie vHn de 
heeren Kerstens, Verboolll en Ratu Langie strekkende dat 
eerder dan tot de nieuwe salarisregelingen overgegaan worde 
tot maatregelen als gevraagd in de bij de begrootingsbehande
ling ingediende motie betreffende den schuldenlast een af
wijzend standpunt moet worden ingenomen. 

In dit verband mag nict onvermeld blijven dat het in de 
ee rste heUt van di t jaar in verschillende k1'ingen tot uiling 
gekom en gevoelen, alsof de eerste verschijnselen va n eelt 
economisch herstel der Indische volkshuishouding reeds zou
den zijn aan te wijzen en een gunstige jnvloed daarvan zou 
worden afgespiegeld op de Landsfinanciën, v.z.v. dit laatste 
betreft in de feiten nog geen steun heeft kunnen vinden. 

lC,ms op meevallers, waarover de heer Kerstens heeft ge
sproken, is uiteraard nooit uitgesloten) maar evenmin kans op 
tegenvallers, zoodat voor een optimisme dat el' toe zou kunnen 
leiden de ambtenaarssalarissen thans ongemoeid te laten geen 
aanleiding bestaat.. Verder op de in dit verband dool' het ge· 
achte lid gesteld e vragen ingaan kan de Rcgccl'ing Zich tot 
H~lal' leedwezen thans niet veroorloven. 

De noodzaak van bij de indiening del' ontwel'p-begrooting 
voorgenomen maatregelen ter verbetering van het budget is 
thans zeker niet minder klemmend dan een half jaar geleden. 

Het moet derhalve duidelijk zijn dat van een onaangetast 
laten van den sala.rispost onder deze omstandigheden naar het 
oordeel del' Regeering alleen dan sprake zou kunnen zijn 
wanneer Zij de overtuiging had dat inderdaad, gelijk Zij van 
\·c l's(·hillende kanten heert moeten hOQl'en, thans ten opzichte 
van de aantast ing der salarissen de uitcl'::ite grens zou zijn 
bereikt. 

Ware dit inderdaad zoo, de Regeering zou zeker niet aar
zelen, ondanks den financieelen nood, Zich van alle vet'del'e 
maatregelen op dit gebied te onthouden. Verwijten dat Zij te 
gemakkelijk de bezuiniging zoekt in vermindering van de 
inkomsten del' ambtenaren, moet Zij volstrekt afwijzen . Dat dc 
Regeering Zich voortdurend nauwgezet rekenschap geeÏt van 
wat ten deze mogelijk en redelijk is, kan toch wel zeer duidelijk 
blijken uit het uitgebreid plaatselijk onderzoek dat is ingesteld, 
"oordat de regionale bezoldigingsl'egeling werd ontworpen) 
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(Hoofdambtenaar voor Algemeene Ambtenaarszaken.) 
zoomede uit het feit, dat de Regecring een aanzienlijk bedrag 
heeft laten vallen op de f 10 millioen die als besparing op de 
salarissen noodig werden geacht. 

Het behoeft nauwelijks gezegd dat de Regeering Zich zee, 
IVel kan voorstellen dat de vele maatregelen die de laatste jaren 
getl"offen moesten worden tel' vermindering van de inkomsten 
del' Landsdienaren niet aangenaam zijn VOOl.' de betrokkenen. 
Ook is het begrijpelfjk dat velen die hun levenswijze op een 
bepaald inkomen hebben ingesteld zich uiet terstond kunnen 
realiseeren hoe zij met minder kunnen rondkomen. Doch dc 
Regeering moel toch ook rekening houden met het feit, dat 
nog geen salarisverlaging heeft p laats gehad, waar niet een 
len minste even groote daling van de kosten van levensonder
houd tegenover stond. Op dit punt kom ik stmks nog terug 

Yoor de Regeering is dus volstrekt onaannemelijk dat de 
teg'enwoordige salarissen thans reeds tot een dusdanig laag peil 
zouden z\in gedaald dat iedere verdere aantasting uitgesloten 
zou zijn. 

Gelijk reeds gezegd, is de Regeering ten volle doordrongen 
van de beteekenis van een inkoIllStenverlaging voor een gezin 
dat zijn u itgaven op het bedrag van die inkomsten heeft inge,
steld. Men hoede er zich echter voor, in overdrijving te ver
vallen. 

Men hoefde de laatste weken het oor waarlijk niet te luiste
ren te leggen om in alle toonaarden te vernemell hoe het Gou
vernement als werkgever te kort schiet en in welke hopelooze 
omstand igheden de landsdienaren door de salarismaatregelen 
del' Regeermg worden gebracht. Ook in dit College zijn deze 
stcmmen gehoord .. Er mag evenwel van Regeeringswege toch 
wel met eenigen nadruk op gewezen worden dat in de zeer 
crnstige omstandigheden van de laatste jarcn de Indische 
Gonvernementsambtenaar - al is hij uiteraard niet gcspaul'o 
gobleven - toch nog een positie hceft die vclen hem benijden. 
Als de heel' Prawoto een tegenstelling maakt tusschen den 
ambtenaar en den niet-ambtenaar, waarvan de eerstgenoemde 
het zooveel zwaarder te verduren hèeft omdat hij dubbel ge
troffen wordt, n.l. èn door salarisverlaging èn door belasting
\'erhooging, dan kan de Regeering Zich moeilijk voorstellen 

.clat Zij de eenige is die l)1et klem tegen een dergelijke voorstel
ling van zaken opkomt. 
~~oewel dus voor de Regeel'ing geen aanleiding was, te be

tWIJfelen of verdere salarisverlaging redelijkerwijs wel Ve 
dtagen zou zijn, heeft Zij heel zeker willen zijn hieromtrent 
ell aan de ontworpen regionale bezoldigingsregeling, welke 
inderdaad voor de daaronder vallende ambtenaren een belang
rijke verlaging van inkomsten zou medebrengen, is dan ook 
het boven reeds genoemd plaatselijk onderzoek voorafgegaan, 
waal'bij over de aan de regionale ambten te verbinden 
bezoldigingen uitgebreide besprekingen zijn gehouden. Het 
resulta~t hiervan, waaromtrent mijn mede-Regeeringsgemach
ti gde een nadere uiteenzetting zal geven, is geweest dat de 
beoogde salaris vermindering in den voorgestelden vorm ten 
volle verantwoord kan worden geacht. 

Een punt dat door verscheidene leden is aangeroerd ' en 
ook aan enkele moties ten grondslag heeft gestrekt, is of 
de sinds een.ige maanden waargenomen prijsstij ging wellicht 
reel en kan opleveren om thans niet tot eeuige inkomsten
vermindering over te gaan. 

Het hier gesignaleerd verschijnsel is dcr Regeering zeker 
niet ontgaan . Inderdaad is de laatste maanden eenige stijging 
in de prijzen van sommige artikelen waargenomen. In hoeve .. 
re deze zich zal bestendigen is niet te voorspellen; hjervoor 
bestaat nog te weinig zekerheid omtrent de oorzaken, welke 
aan deze stijging ten grondslag liggen. Naast plaatselijke 
omstandigheden die hierop wellicht invloed hebben, geven de 
laatste wereldstatistieken ook reden om aan te nemen dat van 
een \'erbetering van de wereld conjunctuur sprake is en dat 
rekening zou kunnen wordcn gehouden met de mogelijkheid 
van cen verdere prijsstijging in langzaam tempo. 

Hieruit mag echter geenszins de conclusie worden getrok
ken dat het eenigszins hoopvoller aepeet van de wereldmal'kt 
ook dadelijk invloed zal hebben op de prijzen del' verbruiks
artikelen hier te lande. 

In de eerste plaats toch volgen de pt,ijzen del' verbruiks
artikelen in den detailhandel slechts vertraagd die in den 
groothandel, in de tweede plaats moet rekening worden ge
houden met de omstandigheid, dat de dool' de Regeeri ng r eeds 
vroeger getroffen maatregelen een stijging der prijzen hebben 
geanticipeerd en min of meer gefixeerd. 

Een prognose van het verloop der detailprijzen van de voor 
het levensonderhoud benoodigde goederen voo I' de naaste 
toekomst is op grond van genoemde redenen dan ook niet 
te gev.en. In ieder geval is el' geen reden om te verwachten 
dat in de ~el'stvolgende zes maanden zich eell duidelijke ten
denz zal demonstl'cel'cn tot stijging del' kosten van het 
levensonderhoud der diverse ambtenarengl'oepen, welke 
\'001' de te volgen salarispolitiek beslissend 'zou zijn. 

Verder spreekt het wel vanzelf dat de salarissen del' Lands
dienaren zoodanig moeten zijn dat daarin de mogelijkheid 
moet zij n verdisconteerd om zelfs een eenigszins belangrijke 
stijging in de prijzen van hun dagelijksche behoeften te kUIl
n en dragen zondcl' dadelijk In Ie groote moeilijkhcden te 
geraken. 

Dat deze mogelijkh eid aanwezig is kan blijken uit de door 
het Centraal Kantoor voor de Statistiek gemaakte becij
feringen van de daling der kosten van levensonderhoud, 
waan-an van Regeeringswege I'eeds melding werd gemaakt 
bij de behandeling in den Volksraad van het wetsontwerp 
inzake yerdergaande pensioenskorting. 

Genoemd kantoor heeft de daling van de kosten van levens
onderhoud berekend VOOI' Vi è l" gr'oepell van Q\·erh eidsdienuf'cn 
te Batavia van Jnnulll'i 1929 - het tijdstip gelegen aan het 
einde van. de hausseperiode - en October van dit jaar. Deze 
vier . groepen betreffen onderscheidenlijk landsdienaren met 
cen B. B. L.-salaris van f 55, f 160, f 400 en f 1 000 '. manllds 
en de cijfers hebben betrekking op de kosten vall levens
onderhoud van een gezin "met twee kinderen, waa rvan één 
schoolgaand. Ik moge U verzoeken, Mijnheer de Vool'zitter, 
het betrekkelijk staatje als 1100t in de Handelingen wel te 
willen doen opnemen. 

De Voorzitter: Hiertegen bestaat geen bezwaar 0) . 

De heer Westerouen van Meeteren, hoofdambtenaar VOOI' 

Algemeene Ambtenaarszaken : 'Waarop de uitkomst van deze 
berekening neerkomt kan ik dadelijk mededeelen. Het blijkt 
dat de daling der kosten van levensonderhoud voor bedoelde vier 
groepen onderscheidenlijk 47, 39, 38 en 35'12'% heert bedragen, 
zoodat het wel duidelijk is, in de eerste plaats dat deze daling 
verder is gegaan dan de salal'isverminderingen en in de tweede 
plaats dat, zelfs al zou de prijsstijging tot 10% oploopen, de 
verhouding tusschen de daling V~ln bedoelde kosten en die del' 
salarissen nog HUll den gunstigen kant zou zijn. 

0) DALING KOSTEN V AN LEVENSONDERHOUD 
1929: 100 

Jan, '29 r Oct. 1932 I Eind ]933 I Jan. 1935 Oct. 1935 

I 100 66 62 58 53 
II 100 78 72 64 61 

m 100 77 70 63'h 62 
IV 100 81 74 66'h 64'h 

II van een gezin met twee kinderen waarvan één schoolgaand 
I } De cijfm-s hebben betrekking op de kosten van levensonderhoud 

m waaTvan het hoofd in ]929 een salaris genoot van Tespectiovclijk 
IV f 55, f 160, f 400 on f 1 000. 



171 

13e VERGADERING - ?t1AANDAG 16 DECEMBER 1935. 

Behandeling vun moties. ingediend n.a.v. de Regeeringsuiteenzetting nopens de ,'oorgC' IlOluen salnrismaatregelen (Ond. 8 6 ). 

(Hoofdambtenaar voor Algemeene Ambtenaarszaken. ) 
Den heel' Soetardjo kan in verband met zijn verzoek om 

overlegging van verschillende gegevens worden medegedeeld, 
dat bU deze berekening bepaaldelijk ook met de cijfers van het 
dool' hem bedoeld in 1932 gehouden budget-onderzoek rekening 
is gehouden. Uit het overgelegd staatje zal het geachte lid dan 
ook blijken dat dnarim o.m. is aangegeven de daling del' 
kosten van levensonderhoud in October 1932, toen het budget
<mderzoek gehouden werd. 

rrcgcnovcl' het standpunt om thans tot geenerlei maatregel 
QP salul'isgebied over te gaan moet de Regeerillg op grond 
van het voorgaande dan ook een volstrekt afwijzend standpunt 
innemen. 

Dit denkbeeld is naar voren gebracht in een motie, welke in 
ve,'band hiermede bespreking behoeft, nl. die van de heeren 
Ker'stens, Verbool11 en Van Helsdingen (stuk 5), waarin tevens 
cr op wordt aaugedl'ongen om een commissie in het leven te 
roepen, die in zoo kort mogelijken tijd, maal' in elk ge,,"1 met 
!'ustig beraad, een geheel nieuw, bij de eisehen des tijds en 
des Lands passend salarisstelsel zal ontwerpen. 

De ltcgccring kan de ,'cl'zekcl'ing g'cven, dat Zij tegf'11 het 
denkbeeld van eon sahll'isherziening op zichzelf gccncrlei be
zwaar zou hebben en evenmin om dit belangrijk vraagstuk COIll

missOl'Îaal te maken, indien Zij de overtniging had clèlt zulk 
een herziening urgent was. 

Het is evenwcl nog geen twee jaren geleden dat een salaris
herziening heeft pInats gehad. De H. B . B. L. is zeker niet 
vlekkeloos, evenmin als de B. B. L. dat ooit geweest is, maal' 
de Regeel'ing acht het niet wel denkbaar dat een salarisstelsel 
zou kunnen wOI'clen gevonden, dat ind erdaad aan alle eischcn 
zal voldoen. Tot eCH opdracht aan eCH Commissie al!; b<:'doeld. 
behoort Haars inziens dàn te worden overgegaan, wanneer de 
RegeerÎllg het bestaand salarisstelsel zóó weinig meel' in over
eenstemming acht met de tijdsomstandigheden, dat daarmede 
niet langer kan worden gewerkt. Zulks is l11et de huidige rege
ling niet het geval. Doorslaande motieven waarom de H. B. 
B. L. niet te handhaven is en waarom een nieuw stelsel \'er
'< ie"'\ik zou zijn, heeft de Regeering niet aangetroffen. Wel 
z ijn eenige desklerata geuit, die ook vroeger reeds onder de 
oogen zij TI gezien en waaraan toen geen gevolg is gegcvcJI, zoo
dat deze op zichzelf zeker geen reden kunnen opleveren om 
een algeheele salarisherziening in overw~ging te nemen. 

Ook de Regeering betreurt het dat telkens wijzigingen moeten 
plaats hebben, maal' Zij acht dit onvermijdelijk in deze tijds
omstandigheden. Zij kan ,Zich niet voorstellen dat een andere 
salarisregeling, hoe gepcrfectionneerd ook, ni etaan her
haalde wijzigingen onderhevig zon zijn geweest. 

De moeilijkheden, een nieuw salarisstelsel te ontwerpen, wor
den naar het voorkomt door de voorstellers van de ondcrwel'l)c
lijke motie onderscbat. Zeker is dat daarmede zóó\'eel tUd is 
gemoeid, dat de Regeering Zich onmogclijk zou kunnen binden in 
dat tijdsverloop van iederen nieuwen salarismaatregel af te zien. 

De Regeering moet dan ook deze motie onaannemelijk achten 
en Zij zou den voorstellers in overweging willen geven haar 
in te trekken. 

In aansluiting hierop moet de motie van de heer'en Roep, 
Prawoto en Kan bespreking vinden, waarin ook op een nieuw 
sahu'isstelsel en de instelling van een Commissie wordt aan:.. 
gedrongen, maal' op een wijze die in ieder geval meer waar
bOl'gen geeft dat zulk een regeling inderdaad binnen een niet 
te lallgen tijd tot stand komt, aangezien deze Commissie dadelijk 
zou moeten worden aangegeven hoe het dool' haar te ontwerpen 
salal'isstelsel behoort te zijn. Ook ten opzichte van de in den 
tllsschentijd te treffen maatregelen wordt in deze motie een 
soepeler standpunt ingenomen, daar de voorstellers de moge
lijkheid van een algemeene korting op 1 Juli 1936 in verband 
met de algemeene prijsstijging nader in beschouwing willen 
zien genomen. 

Het behoeft geen betoog, in verband met hetgeen zooeven 
;s opgemerkt, dat dit laatste ook in dezen vorm niet kan worden 
aanvaard. En wat de instelling betreft van een Commissie met 

een bepaald scherp omschreven opdracht, als in de rede van 
den heel' Roep bepleit, ook dit denkbeeld kan de Regeering 
niet overnemen. Een salarisstelsel, als in de motie is aange
geven, is geenszins a priori verwerpelijk en het zal den voor
stellers niet onbekend zijn dat een soepel stelsel als dat van 
de H. B. B. L. de mogelijkheden bevat om geleidelijk in de 
dool' hem gewenschte richting te gaan. Maal' aangenomen, dat 
met bekwamen spoed een nieuw stelsel geheel als de onder
teekenaars van deze motie dit wetlSchen in elkaar kan worden 
gezet, dan komt men daar voor het oogenblik toch niet veel 
verder mee, daar de huidige samenstelling vall de ambtennren
corpsen toch eerst met zulk een nieuw stelsel in overeenstem
ming zou moeten worden gebracht. 

De Hegeering staat dus afwijzend tegenover iedel' denkbeeld 
dat strekt om de onderwerpelijke maatregelen uit te stellen 
in afwachting van een algeheele salarisherziening . Tel' nadere 
toelichting hiervan strekke nog het volgende. 

Uiteraard heeft de Regeering Zich afgevraagd bij het ver
nemen van den van verschillende zijden ge ni ten wensch om 
tot zulk een salarisherziening te besluiten, wat in de thans 
tf'!' tafel li ggende VOOl'llemt?flS hiel'toC' heeft gelf'icl. 

En dan geloof ik niet vel.' Illis te tasten met de veronder
stell ing, dat het denkbeeld om cen nieuw salarisstelsel te out· 
werpen zeel' nanw verband houdt met de dool' de Regeering 
kenbaar gemaakte voornemens met betrekking tot de regionale 
bezoldigingsregeling. 

Duidelijk toeh is gebleken dat verschillende leden het stand
punt innemen: aan de salarissen moet wnt worden gedaan, 
HW:! l' 11 i (' t op deze wijze! 

HeL is daarom noodzakelijk thans 11icl'o\·er een en ander 
mede te deel en. 

Zooals in de Regeeringsuiteenzettillg betreffende de regionale 
regelingen reeds tot uiting is gebracht, heeft de vaststelling 
dezer regelingen in de eerste plaats ten doel, om te voorzien 
in de aanvulling van een leemte, welke bij de invoering van 
de 'H. B. B. L. is ontstaan. Feitelijk hadden deze regelingen 
reeds toen moeten zUn vast.gesteld. Bij de behandeling van 
het ontwerp der H. B. B. L. is van de zUde van den Volksraad 
zelfs opgemerkt dat het betreul'd wel'd dat voor de verdere 
uitwerking van het regionale stelsel destijds geen tijd besellik
baal' is geweest. 

(De heer S 0 eta I' d jo: Van wie was die opmerking T) 
De Regeering heeft destijds toegezegd dat in deze leemte 

zou worden voorzien en heeft er toen reeds dadelijk melding 
Vall gemaakt, dat het ging om de vaststelling van bijzondere 
regelingen voor bepaalde gebieden - geen plaatsen dus -
ten aanzien van ambten die uiet, of slechts binnen die gebieden 
verplaatsbaar zouden zijn. Bovendien werd toen reeds aange
gc\·en dat de adviezen van de hoofden van gewestelijk bestuur 
bij de verdere uitwerking en vaststelling dier regelingen van 
veel gewicht zouden zijn. 

Verder moge dan in aansluiting hieraan el' voor zoover 
noodig nog op gewezen, dat bij de behandeling van het 
ontwerp der H. B. B. L. in den Volksraad door den heel' 
Soeroso een motie werd ingediend tegen het denkbeeld tot 
vaststelling van bedoelde regionale regelingen, een motie die 
met groote meerderheid dool' den Volksl'ulld in pleno werd 
verworpen. 

Wanneer de Regeering dat a lies bedenkt, Mijnheer de Voor
zitter, dan kan het moeilijk verwondering wekken dat het een 
groote teleurstelling voor Haar is geweest dat de leden van 
het College van Gedelegeerden, VOOl' ZOOV(ll' zij 7.ieh over dit 
onderwerp hebben uitgesproken, dit zonder uitzondering in 
afkeurenden zin hebben gedaan. 

(De heer S 0 eta r d jo: Het College is er ook niet in prin
cipe tegen, maal' wel tegen de uitvoering.) 

Een groote teleurstelling, waal' de 'Regeering juist dezen 
maatregel beschouwt als een die, in het juiste licht bezien, in 
zulk een belangrijke mate kan bijdl'Ugen tot verbetering van 
de salarisverhoudingen. 
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(Hoofdambtenaar voor Algemeene Ambtenaarszaken.) 
Er is hier evenwel een heel belangrijk lichtpunt. 
En dat is dit, Mijnbeer de Voorzitter, dat de bezwaren niet 

gaau tegell het beg ins e I, dat aan de regionale rege
lingen ten grondslag ligt. De instemming daarmede is zeer 
algemee'l tot uiting gekomen. Het is tegen de wijze waarop 
aan dit juist beginsel uitvoering is gegeven, dat bezwaren 
bestaan en dan ook zeer ernstige. 

Waar in zoo vele gevallen de Regeering met voorstellen in 
het College moet komen, die principieeIe bezwaren ontmoeten, 
daar acht de Regeering het feit dat het beginsel van een regio
naal bezoldigingsstelsel weinig aantasting heeft gevonden zó6 
belangrijk, dat het Haar niet wel denkbaar voorkomt dat hier 
een kloof bestaat welke niet overbrugd zou kunnen worden. 

In ieder geval zou het wel zeer te betreuren zijn als de 
invoering van een maatregel, die een beginsel invoert waar
mede. zooveel instemming is betuigd, thans voor onbepaalden 
tijd zou worden verschoven in afwachting van de totstand
koming vall een geheel nieuw salarisstelsel met annex daaraan 
andere herûeningen als nieuwe verlofsregeling, pensioenrege
ling, enz., gelijk de heel' .verboom !lat heeft aangegeven. 

Nu zal men zeggen: wat baat een juist beginsel als de uit· 
voering zooveel te wenschen overlaat' Daartegenover mag 
gesteld in de eerste plaats dat wat hier aan het College is voor· 
gelegd, gelijk dan ook duidelijk tot uiting is gebracht, niet een 
stelsel beoogt te geven dat reeds geheel is voltooid, maal' dat 
nog verder uitgebouwd en ,-erbeterd zal moeten worden. Deze 
verdere uitbouw, met daaraan gepaard gaande correctie, zal 
evenwel geleidelijk plaats moeten hebben en behoeft geen reden 
te zijn om de invoering voorshands van de hand te wijzen. En 
in de tweede plaats dat de Regeering Zich sterk maakt dat bij 
nadere toelichting veel van de ingebrachte bezwaren zullen vel'· 
vallen, althans zullen blijken niet zoo klemmcnrl te zijn als 
zij thaIIS schijnen. 

Juist wijl het niet gemakkelijk was deze regeling in een kort 
bestek schriftelijk niteen te zetten, heeft de Regeering gemeend 
iJl dit speciale geval ter voorlichting van het College een bijzon
dere voorziening te treffen dool' naast den gewonen Regeerings· 
gemachtigde daarvoor mede aan te wijzen het Lid-Secretaris 
der Bezoldigingscommissie die, na hetgeen reeds tevoren aan 
dit onderwerp was verricht, sinds Mei van dit jaar speciaal 
belast is geweest met het samenstellen van de onderwerpelijke 
regeling en persoonlijk daarvoor uitgebreide plaatselijke 
onderzoeken heeft gehouden. 

Mochten na de door mijn mede·Regeeringsgemachtigde te 
geven nadere uiteenzetting nog bezwaren blijven, dan zullen 
deze uiteraard een onderwerp van voortdurende aandacht vor
men en zal daarmede bij de verdere uitwerking van het stelsel 
rekening worden gehouden. 

In ieder geval wenseht de Regeering zeer uitdrukkelijk op 
te komen tegen de gedachte, welke hier en daal' tot uiting is 
gekomen, dat de noodzaak om een dadelijke belangrijke bespa· 
ring te verkrijgen ertoe geleid heeft een regeling te willen 
invoeren, voor de juistheid waarvan Zij niet instaat en waarin 
met de belangen van de daarbij betrokkenen onvoldoende reke· 
ning is gehouden. 

De Regeering heeft bij nadere overweging besloten hiervan 
te doen blijken door een zeer aanzienlijk deel van deze dade· 
lijke bezuiniging op te offeren. 

In de uiteenzetting is medegedeeld, dat de achteruitgang in 
salaris op zoodanige wijze zal plaats hebben dat met 1 Januari 
a.s. een vermindering met 10% plaats heeft en dat deze met 
1 Juli d.a.v. tot 15% zal worden opgevoerd. 

De Regeering heeft dit voornemen in dezer voege gewijzigd 
dat de vermindering met 1 Januari slechts 5% zal bedragen, 
zonder verhooging van dit percentage in den loop van het jaar. 

Dat een dadelijke salarisvermindering met 5% de grenzen 
der redelijkheid te boven zou gaan, zal wel niet worden volge· 
houden. Waal' de Regeering niet voornemens is vóór 1937 ver· 
del'gaande terugbrenging naar het regionaal peil te doen plaats 
hebben, geeft dit tevens gelegenheid om, indien nog blijkt dat 

in eenig opzicht met de nieuwe salarisregelingen te vcr is ge· 
gaan of anderszins correcties moeten plaats hebben, deze in 
den geheelen loop van het volgend jaar te doen geschieden zon· 
der dat betrokkenen reeds aan een te ver gaande inkomsten· 
vermindering zijn onderworpen. Het College zal hieruit kunnen 
blijken, Mijnheer de Voorzitter, dat de Regeering met g"oote 
zorgvuldigheid tegen de mogelijkheid van te vel' gaande illkom· 
stenvermindel'ing wil w<lken . Hierbij moge er op gewezen WOl'

den dat, gezien verschillende uitingen welke in het College zijn 
vernomen, een dadelijke algemeene salariskorting met intrek· 
king van de ontworpen regionale bezoldigingsregelingen over 
het algemeen minder bezwaar zou hebben ontmoet dan het 
geval is geweest met deze regelingen. Hoewel de Regeering 
met een betrekkelijk lage korting een grootere bcspal'illg op 
de personeelsuitgaven zou hebben verkregen, zoo meent Zij 
niettemin aan de invoering det' regionale I'cgeUngen de ,'001'

keur te moeten geven. Hiertoe heeft niet alleen geleid de over· 
tuiging dat, bezien uit een oogpunt van bezoldigingspolitiek, 
het regionale op een zeer gezonde gedachte berust, maar ook 
in ruimer verband beschouwd dit stelsel geheel in de lijn ligt 
van een goede bestuursontwikkeling van Nederlandsch·Indië. 
Ook op het gebied der bezoldigingen toch kunnen vele bemoei· 
ïngcn meer dan tot dusver het geval is geweest, gaandeweg 
van de centrale naar de gewestelijke overheid worden overge· 
bracht. 

Het voor het overige aan mijn mede-R.egeeringsgemachtigrle 
overlatende het vraagstuk der regionale bezoldigingen nader te 
belichten, kom ik thans tot den tweeden maatregel, de ovel'
brenging van betrekkingen naar het MaanlooncrsregJement. 

Dat de heeren Soeroso, Soangkoepon en Thaml'in aanleiding 
hebben gevonden een motie in te dienen met de strekking 
om geen betrekkingen naar het ~IaandJo(lnel'sr'('g'lem('nt OH' I' 

te brengen, heeft, de RC'g'ccring bevreemd, waal' Zij toch Haar 
aanvankelijk voornemen om ruim 200 betrekkingen naar' ge
noemd reglement te doen overgaan, beperkt heeft tot een 
27-tal, waarvan nog verscheidene éénmansbetrekkingen. 

Aangenomen moet worden dat de voorstellers in beginsel 
bezwaar hebben tegen het instituut del' maandlooners. De 
Regeering moet evenwel Haa.r bij verschillende gelegenheden 
en laatstelijk bij de behandeling der begrooting voor 1936 
(Handelingen blz. 503) uitvoerig uiteengezette opvntting 
handhaven dat el' meerdere bel rekkjngen zUn waarover de 
staat nll1 yast landsdienaar, met alle daaraan verbonden voor
deelen, niet geëigend is. Ook toen reeds is medegedeeld dat 
n iet juist is wat thans opnieuw door den heer SoangkoeT'on 
naar voren is gebracht, dat de maandlooners op hun ouden 
dag door de Regeering "aan hun lot worden overgelaten". 
Zij hebben na voltooiing van hun diensttijd aanspraak op een 
onderstand, welke geheel het karakter draagt van een pens.ioen. 

(De heel' Soa n g koe pon: Krijgen zij dien onderstand 
ook altijd I) 

Ja zeker. 
Er bestaat ten opzichte van de positie del' maandlooners 

hlijkbaar nog veel misverstand. De heel' Ratu Langie heeft 
gesproken over het leed dat de hierbij betrokkenen wordt 
toegebracht doordat zij hun pensioensaanspraken verliezen. 
.ook dit is niet juist; zij die van een H.B.B.L.·betrekking 
Tiaar een maandlooneTsfunctle overgaan, behouden hun pen
sioensaanspraken. 

Kan dus de Regeering het tegemoetkomend standpunt, 
door haar ten opzichte van dezen maatregel ingenomen, onmo
gelijk zoover doorvoeren dat Zij met deze motie zou kunnen 
medegaan, daarnaast zijn door eenige leden nog bezwaren aan
gevoerd tegen de overbrenging van bepaalde betrekIcingen. 

Eenige leden hebben een lans gebroken voor de bestuurs· 
schrijvers. De heer Prawoto heeft een vergelijking gemaakt 
met de politieagenten, waarbij ik het geachte lid erop mogo 
wijzen dat de niet onder verband dienende agenten reeds bij 
de invoering van het Maandloonersreglement daaronder zijn 
gebracht. 
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(Hoofdambtenaar voor Algemeene Ambtenaarszaken.) 
(De heer P ra w 0 t 0: Wel de onder verband In dienst 

zijnde agenten ) . 
Inderdaad. Dat de bestuursschrijver in de binnenlanden 

nog t.ot de kleine prijaji 's wordt gerekend kan juist zijn. 
maar ik moge de aandacht van het geachte lid vestigen op 
een niet dool' hem geciteerden zin uit de Rege~l'ingsmcde
deeling waat' gespl'olo:cn wordt over aanvangsbett'ckkingen die 
onder het Maandlooncrsreglement vallen, terwijl bij bevorde
ring wordt overgegaan in een H. B. B. L.-betrekking. 

(Oe heer Prawoto: Dat kunnen volontairs zijn). 
Al1een dus de besiuul'schrijver die geheel ongeschikt is voor 

iedere promotie blijft maancllooner; zoodl'a hij sch l'ij vcl' Iste 
klasse wordt, gaat hij orcr naar de H. B . B. L. 

(Oe heer S 0 et a r d jo: Dat spreekt vanzelf). 
De Regeering vertl'Ollwt dat ook de bezwaren van den heer 

Roep tegen de overbrenging van den h.ier besproken functiona
l'js naar het ~laandl oonersl'eglement hiermede zullen zijn op~ 
geheven. 

De heol' Sosl'ohad ikoesoemo heeft gepleit voor de beambten 
hij elen PandhuiselienRt. Het geachte lid kan worden verzekerd 
dat deze overbrenging met instemmin g \'Hll den betl'okken 
Dienstchef is geschied. Ook hier geldt, dat ele bctrokkencn 
bij bevordering tot schatter in een .H.B.B.L.-ambt komen. 

Van den heer De Hoog hael de Regeering eigenLijk eenige 
voldoen ing verwacht over het feit dat de dreigende overgang 
naar het Maandloonersreglement van zulk een groot aantal 
personen is afgewend en in hun huidige fWlctie thans de 
opnem ing in vasten cl ienst voor hen openstaat. 

YOOl' het geval dat het n iet uiting geven daarvan hiel'aan toe 
te ~chl'i.in~ n is, Jat hcl geachte lid no~ cClligszins in twijfel 
verkeert ol' de opneming in vasten dienst \'001' betrokkenen 
openstnat kan hem worden medegedeeld dat het indcl'daud in 
het voornemen ligt, spoedig een daartoe strekkend rondschrij
\·en te doen uitgaan. Voor een tegemoetkoming aan betrokkenen 
in de stortingen aan de fondsen ziet de Regeering in dit geval 
wCl'ke lU k geen cHlnlciding, 

De aantast ing uer overgangsbezoldigillg heeft over hei alge
rneen weinig bezwam' ontmoet, De heeren Kerstcns en Raiu 
[J;mgie hebben oenige bedenkingen geopperd, waarbij hel 
laatste geachte lid gesproken heeft van ambtenaren die mis
scllien 50% van ]lun inkomen zullen verliezen, ''''aar evenwel 
gedurende 4 jaar teikens slechts 10% van een steeds kleiner 
wordend bedrag wordt ingehouden, zou iedereen, die meer dan 
35% n1l1 zijn traktement aan overgangsbezoldiging geniet, 
hehoudens wat daarboven gaat, zoodat het door den heer Ratu 
1 Jallgie bedoeld geval zich niet kan voordoen. 

De Regcering heeft evenwel gemeend ten deze nog wat verder 
te kunnen gaan, In verband met Haar beslissing dat de regio
mtle krachten met ingang van 1 Januari a.s. slechts 5% in 
inkomsten zullen achtel'ultgaan, heeÎt Z-ij er geen bezwaar tegen 
<.lat eenzelfde gunstige bepaling ook ten aanzien van de over
gangsbezoldigingen zal gelden. Derhalve zal slechts 4 maal 5% 
worden ingehouden en blijft het restant behonden. Hieraan k~n 
worden toegevoegd dat, gezien het zeèr gering aantal hooge 
overgangsbezoldigingen, deze tegemoetkoming in de financ ieele 
resultaten van den maatregel weinig verandering brengt. 

In vel"hl1 nd met hct vorenstaande kan de Regeering geen vol
doende uan.1eid ing vinden voor de door den heer De Hoog, daar
in bijgevallen dool' den heoL' Rep" nog bep leite tegemoetkoming, 
hierin bestaande dat ieder jaar opnieuw zal worden overwogen 
of een verdergaande afschaffing geboden blijft. Reeds in 1937 
zuUen de overgangsbezoldigingen door het inloopen bij perio
dieke weddeverhoogingen en promotie aanzienlijk zijn geredu
ceerd ; de onderwerpelijke bezuinigingsmaatregel heeft in hoofd
zaak zijn beteekenis voor 1936. 

Thans gekomen tot de bespreking van de overgangskorting, 
waarvan dc afschaffing thans - behalve door den heer 
De Hoog - met evenveel k"Tacht is bepleit als zij werd bestre
den bij de begrootingsbchandeling, is het standpunt \ ' H11 de 
Hegeering in de uiteenzetting duidelijk èUlIlg'eg-ew·n. 

HRlldellngen, Zittingsjaar 1935- 1936. 

\)e heer Van Helsdingeu heeft bij de mondelinge toelichting 
vun de door hem met de heeren Kerstens en Kan ingediende 
motie, gesproken over de mogelijkheid dat tw(jfel zou worden 
geu it aan de waarde van de dool' de Regoering gedane Vet'

klaring dat de overgangskorting Iliet langer dan een jaar 
za l worden g'eJHlllcthaafd . J)eze opmerking heeft Haur vall het 
geachte Lid eenigszins verwonderd. 

In de H. B. B. L. is inderdaad destijds de bepaling opgcno
men dat de overgangskortingen slechts tet 1 Januari 1936 
gehandhaafd zouden blijveu en deze bepaling ziet de Regeering 
Zich thans genoodzaakt te wijzigen, zooals ook andere wijzigin
gen in vastgestelde salarisregelingen ten nadeele van de be
t,·okkenen herhaaldelijk moeten plaats hebben. Dat de Regee
ring tot zulke wijzigingen moet overgaan wordt door Haar ook 
betreurd, doch het is niet juist, hicr een vergelijking te maken 
met een ,utdrukkelijke toezegging dat een bepaling niet ten 
nadeele van betrokkenen gewijzigd zal worden, gelijk t hllns 
in de Regeeringsmededeeling is vervat. 

Het geachte lid kan nog worden medegedeeld, dat inder
daad een overweging is geweest om de overgullgskor t ing te 
handhaven, dat dool' èn overgnngsbezolcliging te verminde
ren èll overgangskorting een ,jMll' ,'C bestend ig'en - welke 
ue ide maa tregelen werden geo''ordecl d aan een algemeene 
salariskorting te moeten vóórgaan - èn genoegen te nemen 
met het niet ten volle bereiken van f 10 millioen, bedoelde 
nlgemeene korting achterwege zou kunnen blijven, ' 

De Regeering ziet geen reden de ovel'gangskol'ting geheel 
tr doen vervallen. Zij heeft e\'en wcl gemeend ook hirr tot 
(en belangrijke tcgrmoetkomin~ tl' kunnen o,'el'gaan, dool' 
uvcl'C'enkomstlg' het dool' den h(>('1' Y:lll Helsdingen subsi
diair aangegeven denkbeeld, de on'I'guligskOl,ting in 1936 
slechts voor de helft op te leggen, tel"\vijl zij met 1 Janua"; 
1937 geheel zal verva llen. Hiermede is ook tegemoetge
komen aan de suggestie van ongeveer gelijke strekking van 
den heer Roep. 

Ten slotte moet bij de bespreking van dit onderwerp nog 
bezwaar gemaakt worden tegen de opmerking van den heel' 
Kerstens, dat de Regeeringsmededeeling ten opzichte van 
]let advies del' Commissie VOOt' geoL'ganisecl'd overleg ten 
deze een minder juiste voo l'stelJing vall zaken geeiL Het 
ndvies dier commissie is volkomen juist weergegeven. 

Wat ten slotte de vermindering van maand- en dagloonen 
en geleidelijKe afschaffing van overgang.loonen betreft ook 
hier is de Regeering nog tot eenige mitigatie overge~aan. 
De maandloonen zullen op 1 Januari a.s. met 5% in plaats 
van 10% achteruitgaan en de inkomsten der werklieden met 
10% in plaats van 15%. 

'l'hans vallen all een nog oenige op zÎ('hzelf staande opmct'
kingf'1l te heantwool'den, De hee l' De Hoog heeft een betoog 
geleverd ten glIDste vun de invoering van een ouderdoms
pensioen. De Regeering ziet hiertoe e\'cnwel voorshands op 
grond van. financieele bezwaren geen voldoende aanleidin g. 

Verder lS, door de heere?" Verboolll en Van JIelsdingen, 
gesproken over de handhavmg van de pllrallelschal en voor 
rlleuw in dienst tredende krnchten. !Je Regeel' in g heeit ge
rr,eend dat bij het brengen van sH lal'issen up L'egionaul peil, 
daarmede cle handhaving der parall elscha lcn ni et wel over
een was te brengen, juist tel' vool'koming dat, om in de 
terminologie van den heel' Vel'boom te blijven, de plooien 
die men heeft willen gladstrijken zich weeI" m ll en vertoonelJ. 
Voor andere betrekkingen bestaat ,'ool'shands geen aanlei
ding de paraHelschalen buiten werking te stell en j mocht die 
noodzakelijkheid blijken, dan zn l daartoe stell ig wO I"den 
overgegaa n. 

Hiermede meen ik aan het eind te zijn gekomen van mijn 
beantwoording. De Regeel'ing rneent het vertrouwen te 
mogen uitspreken dat het College za l z\i n g-ebleken, dat ZiJ 
in ruime mate tegemoet heeft willen ]{ omen Hall de bezwaren 
c~ie in de ambtenaal'swel'eld wO I·den gevoeld. Ten opzichte 
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van het hOOL'cn VSll de Commissie van georganiseerd overleg 
en het rekeni ng houden met haar adviezen is een ruim stanà· 
punt ingenomen. Geheel overeenkomstig de tot uiting ge
komen wenschen en de naar aanleiding daarvan dool' de Re
geering gedane toezegging, is daarna het College van Gede
legeerden in deze aangelegenheid betrokken en de in dit 
College gemaakte opmerkingen hebben wederom aanleiding 
gegeven tot belangrijke verzachtingen over de geheele linie 
del' voorstellen, zoodat thans de aangekondigde besparing 
tot ± f 4 m.illioen is teruggebracht. 

Er is iu den loop del' discussies veel critiek aan het adres 
der Regeering gericht, betreffende het beschouwen Van de 
salarissen als sluitpost van de begrooting en opmerkingen van 
gelijke strekking, waarop Zij niet is ingegaan; Zij meent aan 
het oordeel det· leden zelf te moeten overlaten in hoever deze 
critiek inderdaad grond had. Doch waar de Regeering na 
Zich zorgvuldig rekenschap te hebben gegeyen yau aUe tegen 
ele voorgenomen maatregelen ingebrachte bezwaren, overtuigd 
blijft, dat deze i!l 's Lands belang geboden zijn, daar mag Zij 
Zich van de doorvoering daarvan niet laten weerhouden . 

De Voorzitter: Het woord is thans aan den Regeerings
gemachtigde, den heer Beets. 

De heer Beets, lid-secretaris der Bezoldigingscommissie : 
Mijnheer de Voorzitter. 

Alvorcns mijn rede te beginnen, zij het mij vergund mijn 
hartelijken dank uit te spreken voor de woorden van welkom, 
door U mij toegesproken. 

Zooals reeds uitvoerig is uiteengezet dool' mijn mede
Regeeringsgemachtigde, den Hoofdambtenaar voor Algemee
ne Ambtenaarsznken, zijn de in dit geacht College naar voren 
gebrachte bezwlll'en niet zoozeel' gericht tegen het stelsel van 
regionale bezoldigingen zelve, dan wel tegen de wijze waarop 
dit stelsel iJl de ontworpen regelingen ontwikkeld is. 

De Regeering heeft het zich daarom in de eerste plaats tot 
taak gesteld, te doen nagaan wnnrin deze bezwaren tegen de 
voorgebrachte regelingen bestaan, of die bezwaren gegrond 
zijn te achten, en of, en in hoeverre, daaraan wellicht tege~ 
moet zou zijn te komen. 

Mijnheer de Voorzitter. Bij de beschouwing van die be
zwaren blij kt da n, dat die zijn drieërlei. Eerstens betreffen 
"ij de gebieden, waarvoor de ontworpen regelingen zijn 
gedacht. Tweedens de ambten waarvoor naar de meening 
der Regeering die regelingen zullen moeten gelden en derdens 

·de bezoldigingen, of het niveau der bezoldigingen, welke voor 
'die ambten voor de verschillende gebieden zijn aangegeven. 

Mijnheer de Voorzitter. Ftet komt der Regeering voor, op 
g rond van de wijze waarop die bezwaren door de geachte 
leden zijn gemotiveerd en toegelicht, dat deze bezwaren 
goeddeels verklaard kllllllen worden door het feit dat de 
gegeven schriftelijke Regeeringsuiteenzetting wel wat sober 
;s gebleken en daardoor aanleiding heeft gegeven . tot twijfel, 
wellicht tot misvatting. Bezwaren derhalve welke de Regee
ring in de eerste plaats zal pogen weg te nemen dool' de 
gegeven Regeeringsuiteenzetting te verduidelijken. 

Daar is dan het verwijt, - wa.nt anders kan men_het niet 
noemen, - dat naar de erkenning der Regeering zelve de 
voorgebrachte regelingen niet de juiste ~ijn, dat feitelijk geko
men had moeten worden met regelingen voor kleinere gebieden, 
regentschappen of residenties doch dat de tijd ontbroken heeft 
om een zoo groot aantal verschillende ontwerpregelingen voor 
kleinere kringen samen te stellen, en dat de Regeering daarom 
maar is gekomen met regelingen voor provincies. 

Mijnheer de Voorzitter. De Regeering erkent dat de 
Regeeringsuiteenzetting voor deze opvatting ruimte laat, doch 
moet al dadelijk opmerken dat deze opvatting onjuist is. 

Toen deze materie in studie werd genomen, is namelijk 
wel degelijk nauwgezet overwogen, de oplossing te zoekçn 
in den dool' verscheidene der geachte leden bedoelden zin, 

de vaststelling namelijk van regionale regelingen voor 
kleinere gebieden, voor regentschappen, of wellicht voor 
residenties . Zelfs is aan de hand van beschikbare loon- en 
duurtecijfers wel degelijk nagegaan op welk niveau de be
zoldigingen dan voor die kleinere gebieden gesteld zouden 
moeten worden, en welke ambten dan daaronder zouden 
moeten vallen. In de' eerste, aan de departementen geschre
ven brieven over deze zaak, zijn dan ook kleinere gebieden 
als voorloopig punt van nitgang bepaaldelijk genoemd. 

N anrmate de behandeling voortschreed, is de Regeering 
echter tot de slotsom gekomen, dat de vaststelling van bij
zondere regelingen voor kleinere gebieden niet het punt van 
uitgang, maal' hoogstens de sluitsteen zou mogen zijn. Dat 
dus thans eerst begOllllen moest worden met regelingen voot' 
gewesten, met een gewestelijk bezoldigingspeil. Om dan ver
volgens na tc gaan in hoe,-er1'e dat gewestelijk bezoldigings
peil uiet geëigend zon zijn yoor bepaalde kleinere kringen 
bÎllllen die gewesten en VOOt' die kleinere kringen, - op Java 
dns residenties en regentschappen, op de buitengewesten de 
bestuursafdeelingen - nog van de hoofdregelingen afwij
kende bijzondere regelingen vast te stellen; het stelsel te 
verfijnen dus. 

Mijnheer de Voorzitter. Het is hier de plaats om een mis"at
ting weg te nemen omtrent den term "verfijnen", De Regeerillg 
erkent gaarne dat de gegeYen schriftelijke uiteenzetting aanlei
ding geeft tot de opvatting, dat met verdere verfijning slechts 
bedoeld kan zijn verdere verlaging del' salarissen voor bepaalde 
kleinere kringen, en bij de gevolgde werkwijze, welke 
het hoogste gewestelijk peil maatgevend deed zijn voor het heele 
gewest, is die opvatting voor het oogenblik natuurlijk juist. 
Maar de Regeering wil hier bekend stellen dat deze yerfijning 
naar Haal' meenillg wel degelijk ook zal knnnen leiden tot 
yerhooging dcr inkomstcn van de ambtenaren, \'001' bepaalde 
kringen binnen de gewesten, wanneer bijvoorbeeld uit de van 
de bestuurshoofden te vragen jaarlijksche rapporte'l mocht 
blijken, dat het thans vast te stellen gewestelijk bezoldigings
niveau voor sommige plaatsen of kringen niet meel' voldoende 
kan heeten. De Regeering acht het dus zeel' wel denkbaar dat, 
zooals door het geacht lid, den heel' Kan is betoogd, in da t 
geval de verfijning zal leiden bijv. tot vaststelling van sta nd
plaatstoelagen voor de duurdere streken} en vaststelling \'all 

standplaats-aftrek voor de goedkoopere streken binnen de 
grenzen der betrokken gewesten, De RcgeCl\ing stelt zich daar
om voor, om ten behoeve van de verdere uitwerking van het 
stelsel gewestelijke conunissies in te stellen, onder de leiding 
van de gewestelijke bestuurders. 

Mijnheer de Voorzitter. Na deze uiteenzetting zal het naar de 
Regeering vertronwt, duidelijk zijn, dat geenszins, zooals dool' 
.meerdere leden werd vermeend, door gebrek llan tijd aan het 
College een regeling werd voorgelegd die de Regeel'ing zelf niet 
de juiste acht; dat integendeel aanwijzing van kleinere gcbieden 
als punt van uitgang, wel degelijk opzettelijk is ovcrwogen, 
doch als onaanvaardbaar is Yel'WQI'J)CIl, en dat het gebrek aan 
tijd alleen ten gevolge heeft gehad Jijt ,'oOl'alsJlog achterwege 
zijn gebleven die bijzondere regelingen voor de kleincrc kl'ingçn 
die zouden moeten dienen om de voorgelegde regeling te com
pleteeren. 

(De heer S 0 eta l' d jo, Zoo staat het toeh niet in de 
Regeeringsmededeelingen !) 

Dat de Regeering el' voor gewaakt heeft dat deze werlnvijze 
niet tot nadeel van de betrokken ambtenaren zal leiden, is in 
de Regeeringsverklaring reeds duidelijk uiteengezet. 

En thans, MijnJleer de Voorzitter, een enkel ,voord over een 
andel' punt dat aanleiding gegeven heeft tot veel critiek, na
melijk het onderzoek in de Vorstenlanden. Dool' meerdere del' 
geachte leden is betoogd, dat het niet juist is geweest het 
onderzoek te doen aanvangen in de goedkoopste stl'eken "an 
Java en den uitslag daal'van mede te doen stl'ekken voor de 
uitwerking van regelingen die \"001' zoO\~eel dunrdere streken 
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moeten gelden. Verder is ook gezegd dat het nog ,-eel minder 
juist is, om van de traKtementsregelingen der Vorstenlandsche 
ambtenaren uit te gaan als basis yoor den opbouw van rege
lingen VQOL' Gouvernementsdienaren. 

lI'IUnheer de Voorzitter! Gaarne verklaart de Regeering 
aat de gegeven Regeeringsuiteenzetting ook op dit punt niet 
gelukkig is geweest en zoodoende aanleiding kon geven tot 
misverstand. Indien de geachte leden de Regeeringsuiteenzet
ting op dit punt nog eens nauwkeurig zouden willen raad
plegen dan zal het echter ook zonder verdere uiteenzetting 
duidelijk worden, dat het niveau der Vorstenlandsche trak
telllcnten weliswaar eerder werd ontworpen dan dat van 
overig Java, doch tevens dat de Regeering aau het Vorsten
landsch niveau juist niet is blijveu vasthouden. Integendeel 
is juist het Midden- en Oost-Java niveau als maatgevend 
genomen en heeft dit ten slotte mede toepassing gevonden 
-voor de Vorstenlanden . In de Regeeringsuiteenzetting staat 
immers duidelijk, dat Midden-Java, Oost-Java en de Vorsten
landen ten slotte op eenzelfde peil zijn gebracht. De Regee
ring stelt cr prijs op te verklaren dat dit het peil is dat na 
uitvoerige gewestelijke onderzoekingen voor de provincies 
Midden- en Oost-Java werd ontworpen en aann131'd, en niet 
het lagere Vorstenlandsche peil. 

Dat overigens van de regelingen der Vorstenlandsche 
ambtenaren, de regionale krachten bij uitnemendheid, is 
kennis genomen bU het ontwerpen der regelingen voor de 
VOl'stenlllllden is del' Regecl'ing to~h w:larlijk niet als een 
Îout aan te rekenen . De Regeering verklaart derhalve nog 
eens nadrukkelijk dat de voor de gouvernementsambtenaren 
in de VOl'stenlandcn ontworpen regelingen ten slotte zijn 
gebracht op het peil nll1 ·~Iidden- en Oost-Java, en niet om
gekeerd. Waal' echter de aangeboden regelingen annleiding 
hebben gegeven tot zooveel bezwaren en blijkbaar ook tot 
zooveel ongerustheid, daar meent de Regeerillg met deze 
verklaring niet te mogen volstaan, doch acht Zij het zich 
bovendien tot een plicht, thans ook voor het overige te 
Imm.en met een uiteenzetting. uitvoeriger dan waartoe ZU 
nanvankel,jk Ill(lcncle zich te kUllnen bepcf'ken. 

De Regeel'ing stelt el' dan ook bepaaldelijk prijs op hiel' uit
een te zetten, dat niet pas in den laatsten tijd, en dus in een 
kort tijdsbestek, do eh reeds spoedig na de invoering van de 
H . B. B. L., en wel omstreeks medio 1934 een aanvang is 
gemaakt met de behandeling van het vraagstuk del' regionale 
bezoldig ingen, en dat, nadat de voorloopige richtlijnen voor de 
afwikkeling van deze zaak waren ontworpen en deze door ver
schillende advies-instanties waren bekeken en onderzocht, de 
departementshoofden werden uitgenoodigd deze kwestie aan 
de hand van de ontworpen voorloopige richtlijnen in studie 
te nemen. Nadat echter gebleken was dat de departementen in 
deze bezwaarlijk een op de feitelijke toestanden in de gewesten 
gegrond advies konden uitbrengen zonder voorafgaand overleg 
met de gewestelijke bestuurders, werden ook de gewestelijke 
bestuurders, over heel Nederlandsch-Indië, volledig in kennis 
gesteld met het ailnhangig vraagstuk met verzoek met het oog 
op het groote belang van deze aangelegenheid, deze kwestie 
met de grootst mogelijke zorg te willen behandelen. Nadat ook 
weel' langs dezen weg gebleken was dat een uitsluitend schrif
teltike behandel.ing tot groote vertraging en onvolledige beant
woorcung ZOll leidelI, wel'den oriënteercnde beS})l'ekingen met 
de Gouverneurs op Java gevoerd om vóór alles tot een uiterst 
'Zorgvuldige en nauwgezette uitvoering te geraken, En pas 
nadat zoodoende alle hoofden van gewestelijk bestuur persoon
lijk waren doordrongen van het belang eener spoedige doch 
zorgvuldige afwikkeling werden de plaatselijke onderzoekingen 
geopend, welk inderdaad, zooals in:-de Regeeringsuiteellzetting 
is vermeld, op Java zijn aangevangen in de Vorstenlanden. 

Dat de Rcgeering, nadat de behandeling dus eerst schriftelijk 
was ingezet en voorbereid, toch nog voor alle gewesten op 
J'ava persoonlijk contnct tusschcn de Bezoldigingscommissie 
en gewestelijke bestuurders noodzakelijk achtte, Mijnheer de 

Voorzitter, vindt juist zijn grond hierin dat de Regeering 
geen moeite heeft willen sparen, ja al het mogelijke heeft 
meenen te moeten doen om tot regelingen te geraken die 'be
rusten op de eischen van de practijk, op werkelijk fe iten
materiaal, opdat in direct contact met de betrokkenen de voor
stellen zouden kunnen worden ontworpen, opdat de Regeering 
volkomen verantwoord zou zijn bij de vaststelling van r ege
lingen die voor tal van ambtenaren van groot belang zouden 
blijken . Mijnheer de Voorzitter, indien hiel' nader word uit
eengezet, hoe deze gewestelijke onderzoekingen hebben plaats 
gehad, hoe in elk gewest ambt voor ambt werd nagegaan of 
het een ambt betrof hetweIl, voor gewestelijk regionale regeling 
iu aallJllerking kwam, hoe dan vervolgens al deze in aanmel'
king komende ambten één voor één onderling tegen elkander 
werden afgewogen, niet alleen door de bestnlU'Sllmbtenaren, 
maar ook door, en ten overstaan van de gewestelijke dienst
leiders, dan kan de Regeering met gerustheid van zich afwij
zen het van meel' dan een zijde in dit college gehoorde verwijt, 
dat overhaast te werk werd gegaan en dat het doe: uitsluitend 
is geweest zoo spoedig rnogel:i.ik r~gelingen te verkrijgen die 
de gewenschte bezuiniging zouden brengen, 

Immers, nadat de schriftelijke voorbereidingen hadden plaats 
gehad, zijn dool' de Gouverneul's del' betrokken gebieden be
stnursambtenaren belast geworden om over het heele gewest 
na te gaan of bij de huidige omstandigheden de H. B. B. L. 
traktementen al dan niet te ruim waren, en of, met name de 
door de landsdienaren genoten inkomsten wel in de juiste ver
houding stonden tot die, welke genoten worden buiten den 
Gouvernementsdienst, Want het moet immers ongewenscht 
wezeu, ~fijnheel' de V ool'zittcl', indien in een maatschappij de 
landsdienaren een levellsw.ijzc kunnen voet'en die vau een wel
stand en misschien overdaad getuigt, welke weUicht sclu'i! af 
zou steken bij de levenswijze waarmede de buiten den Gou
vernementsdienst staande personen genoegen zouden moeten 
bemen. 

Het zijn de resultaten van deze nauwgezet uitgevoCl'dc 
gewestelijke onderzoekingen, Mijnheer de Voorzitter, die 
belichaumd zijn in de voorliggende voorstellen del' Regeering, 

Kan nu, na deze uiteenzetting nog bctw~ifeld worden dat de 
roorstellen ztin ontworpen met de zorg die dool' de geaellte 
leden van dit college voor een belangl'tike zaak als de onder
werpelijke terecht als eisch is gesteld! Is dan niet, zooals het 
geachte lid, de heel' Ver boom, bepleit heeft, inderdaad ambt 
voor ambt in beschouwing genohlen en zorgvuldig ondel'zochtY 
Kan de Regeering dan anders doen, dan aannemen, dat deze 
onderzoekingen, die zijn verricht, lliet door een enkelen advi
seur, maar door groepen van adviseurs en wel de verantwoor
delijke, de aangewezen, deskundige adviseurs in elk gewest, 
'-oor Haal' van zoodanigc betcckcnis moet.en, en ook kunnen Zij)l 

dat de resultaten daarvan met vertl'ouwen kunnen worden 
aanvaard ? Mag men, na een onderzoek dat op deze wijze 
heeft plaats gehad, verwachten dat het werk van een nieuwe , 
commissie zooals door meerdere geachte leden is voorgesteld, 
meer vertrouwen zou verdienen? De Regeering moet dit 
ten zeerste betwijfelen. 

(De heel' Soa n g koe pOll: De Regeering heeft aUe ge
gevens nog niet ontvangen, volgens baal' eigen verklaring.) 

Dat ook dit College tot deze zienswijze zal moeten komen, zal 
naar de Regeering vel'meent, te minder tw.ijfel lijden, wanneer 
het volgende is bekend gesteld. Zooals de Regeeringsgemach
t igde, de Hoofdambtenaar voor Algcllleelle Ambtenaarszaken 
ook reeds heeft aangeduid, is de Regeering VÓÓl' alles van 001'

deel, dat het volkomen juist moet worden geacht, en dat el' niet 
van zal klmnen worden afgeweken, dat als gebieden waarvoor 
de hoofdregelingen zullen moeten gelden, zullen zijn aan te 
nemen de gewesten, Indien al een oogenblik gedacht zou kunnen 
worden aan een herbehandeling van deze zaak, dan zou de 
Regeering als uitgangsplmt opnieuw uitdrukkelijk moeten aau
geven dat als gebieden zullen zijn vast te stellen de gewesten, 
ell dat hoogstens kun worden overwogen om binnen die gewesten 
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verfijniI4l" toe te passel\, bij voorbeeld door middel VUil stand
plaatstoelage en standplaatsaftrek, doch dat de regelingen zelve 
zu~len moeten gelden voor de gewesten in hun geheel. Want, 
het zij hier nogmaals .herhaald, hetgeen m.ijn mede Regeerings
gemachtigde reeds heeft vermeld, de Regeering I'cht Çle vast
stelling van deze regelingen in den vorm zooals die thans zijn 
voorgebracht, een stap vooruit in de bestuursontwikkeling over 
Nederlandsch·Indië. 

Wanneer dus voor alles duidelijk is dat de Regeering juist 
acht, en niet prijs kan geven, het standpunt dat de regionale 
bezoldigingsregelingen zullen moeten omvatten de gewesten, dan 
is da"r dadelijk onverbre)<elijk aan verbonden, dat onder die 
gewestelijke regelingen zullen zijn te brengen die door geweste
lijke krachten te bezetten ambten, waarvoor de geschikte ge
gadigden binnen de grenzen der gewesten kunnen worden ge
vonden en die als regel ook niet bniten de gewesten worden 
overgeplaaklL. 

Maar dan, :Mijnheer de Voorzitter, is het ook niet mogelijk 
betrekkingen af te voeren van den overgelegden staat van 
ambten, die voor gewestelijke regelingen in aanmerking zijn 
gebracht, want, Mijnheer de Voorzitter, de op dien staat voor
komende ambten zijn stuk voor stuk aan dit criterium getoetst 
en eerst na zorgvuldige overweging, eerst door de gewestelijke 
adviseurs, en vervolgens door de centrale dienst- en departe
mCl).tshoofdeu, op de overgelegde opgaven samengevat. 

:à1en mccnc vooral niet, dat, zooa l ~ het geachte lid, de heer 
Roep vreest, de ambten die zoodoende het kenmerk regionale of 
g,ewestelijke zullen dragen, gerekend zullen worden tot een 
soort van tweede klasse ambten. 

llUJners, ook thans reeds bestaan Cl' reeds 80 regionale schalen, 
met niet minder dllI! twee honderd 'daarin opgenomen ambten. 
Ook thans reeds komen op die staten hoogst eervolle en gewich
tige ambten voor. Ook thans reeds zijn verschillende bestuUl"s
inncties, bestuursassistenten, districts- en onderdistrictshoof
den, op Bali de Poenggawa 's, regionaal verklaard. Mijnheer 
de Voorzitter, is er ook maar een oogenblik aan gedacht die 
ambten als een groep ambten van lagere orde te beschouwen T 

De Regeering ontkent dit ten stelligste en is eerder van 
oordeel dat het voorkomen dier ambten, thans reeds, op de 
lijst der regionale betrekkingen, juist van het tegendeel 
getuigt, en dat een ieder nog meer van het tegendeel over
tuigd zal worden wanneer door deze regelingen nog tal van 
andere hoogst eervolle en gewichtige ambten bij bestuur en 
rechterlijke macht aan den staat van regionale ambten zullen 
worden toegevoegd. 

Ik kom thans, Mijnheer de Voorzitter, tot een onder essen
tieel gedeelte der voorliggende regelingen, namelijk de voor
gestelde traktementsbedragen. 

Dat een regeling, die voor verschillende groepen van lands
dienaren een belangrijke verlaging der salarissen met zich 
brengt, veel instemnring zou ontmoeten, dit was, Mijnheer de 
Voorzitter, natuurlijk niet te verwachten. 

Maar een algemeene tegenstand, als hier in dit College tot 
uiting is gekomen ten aanzien van deze ontwerpen, kan be
zwaarlijk zijn gl·ond vinden in de bedragen der becijferde 
salarissen all een, bedragen waarvan bovendien bekend is, dat 
zij berusten op de adviezen van hen, die dan toch geacht 
moeten worden te zijn de adviseurs, die wel het best kunnen 
beoordeel en hetgeen de Indische maatschapp.ij behoeft, de 
arn btenaren van het Bhmenlandsch Bestuur en hun geweste
lijke adviseurs. 

(De heer 0 e Hoog: Denk aan de kantoorhoofden en 
de hoofdcommiezen. ) 

Mijnheer de Voorzitter, het buitengewoon sterk verzet tegen 
deze traktementsregelingen vindt naar de meening der Regee
ring dan ook) meer dan in iets anders, zijn oorzaak hierin, dat 
vermeend wordt, dat bij het ontwerpen daarvan is uitgegaan 
van de voor-opgezette bedoeling, dat een bepaald bezuinigings
bedrag moest worden bereikt, en dat daardoor. de billijkheid 
en redclijkheid in het gedrang gekomen is. 

Dit nu, Mijnheer de Voorzitter, kan al dadelijk ten stelligste 
worden tegengesproken. Zeker, het bedrag, waarmede de Re
geering hoopte, den personeelspost te kunnen verminderen was 
bekend, namelijk een bedrag van f 10 millioen . 

(De heer Th a m rin: Dat bedrag is zelfs vooropgesteld.) 
Was het er de Regeering nu om te doen geweest, zonder meer 

dat bedrag te vinden op de ambtenaarssalarissen, en wel voor
namelijk op die van de regionaal te bezoldigen ambten, dan 
had men een hoogst eenvoudige werkwijze kUlUlen volgen. 

Immers het totaalbedrag, dat een ambten als hier bedoeld 
wordt uitbetaald bedraagt omstreeks f 35 millioen. De 
Regeering zou derhalve hebben kunnen volstaan met o.m. 
op deze salarissen een zeker percentage te korten, en het 
benoodigde bedrag ware gevonden. 

Natunrlijk had men daarbij dan nog wel iets minder eenvou
dig te werk kuunen gaan, door onderscheid te maken tusschen 
groote, kleine en nog kleinere, dan wel meer of minder af
g.elegen plaatsen. Men zou dan voor deze laatste plaatsen, die 
volgens een vrij algemeen verbreide meening tevens de goed
koopste plaatsen zijn, bv. 40 procent kunnen korten, welk 
percentage in overeenstemming zou zijn met ingewonnen plaat
selijke looncijfers. Voorts zou dan op de iets grootere plaatsen, 
de regentschapshoofdplaatsen bijv., 30 procent, op de residentie 
hoofdplaatsen 20 procent en op de gouvernementsplaatsen bijv. 
10 procent zij n in te houden. Dat ware dan een eenvoudig 
l'ekCllSonunetje geweest. Men zou dan tevens de indeeling in 
kringen - in Nederland meen ik acht - in Indië dan voors
hands niet meer dan vier, hebben ingevoerd) voor wel k sysleem 
door enkele der geachte leden hier nog een lans gebroken is. 

Mijnheer de Voorzitter. Dit systeem hetwelk bij eerste be
schouwing door zijn eenvoud zich zelf aanbeveelt, en als het 
ware voor de hand ligt, is, ik hf>hocf hrt nauwelijks te zeggen, 
bij de behandeling van deze zaak van zrlfslH"ekcnd in dc CCI·ste 
plaats in overweging genomen . 

Die overweging echter heeft niet lang behoeven te duren. 
Men ga in de eerste plaats eens na wat het beteekend zou 
hebben om die landsdienaren die - als regel tegen hun zin -
op afgelegen plaatsen gevestigd ZUil, een ·zeker percentage te 
korten, op groote plaatsen daarentegen iets minder en op de 
grootste en voor velen meest aantrekkelijke plaatsen, !log' w('cr 
minder. 

(De heer Ratu Lau gi e: Waamp komt de verJijning 
dan later n eert) 

Maar, zal men hier tegen aanvoeren, als op die afgelegen 
plaatsen het leven dan toch zoo goedkoop is, dan is het toch 
de aangewezen weg om op die plaatsen de grootste kortingen 
toe te passen, 'Yant dan kan men dat cloen zonder de lands
dienaren ook maar in het minst in hun bestaan l"e beperken of 
zelfs maar te bemoeilijken. 

Mijnheer de Voorzitter, gelukkig heeft deze zienswijze ook 
in dit College reeds afdoende bestrijding gC\·onden. Een af
gelegen standplaats, met een eenvoudige le\·enswijze, is daal·om 
nog lang niet voor alle landsdienaren een goedkoope plaats. 
Zeker, de kosten voor het directe levensonderhoud kunnen op 
die plaatsen belangrijk lager zUn dHIl elder's, illldere kosten 
daarentegen zijn daar zoo beduidend hooger - transportkosten 
tusschen de nabij liggende plaatsen, schoolbezoek, medische hulp 
als anderszins - dat de goedkoopte in het directe levensonder
houd daarvoor geheel wordt to nip:t gedaan. 

Het is dan ook teekenend, dat groote groepen van lands
dienaren - ik denk hier aan de ambtenaren van het binnen
landsch bestuur - om hoogere inkomsten hebben gevraagd Olll

dat zij een groot gedeelte van hun ambtelijk bestaan juist 
moeten doorbrengen op die zoogenaamde goedkoope - maar in 
werkelljkheid voor velen dure standplaatsen. 

Mijnheer de Voorzitter, dit alles moge strekken ter toelich
ting waarom de Regeering de hoogst eenvoudige en voor de 
hand liggende oplossing van een integrale korting vall een 
zeker percentage op de zg. goedkoope plaatsen en iets lager 
percentage op de duurdere plaatsen, na ampele overweging 
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heelt verworpen, en heelt gemeend de oplossing van het regio
nale vl'nngstuk te rnoeton zoeken in deze richting, dat in de 
gewesten z.elve ambt YOOl' ambt zon worden nagegaan of 
daal'vool' gegadigden jn de gewesten waren te vinden en welke 
inkom sten aan die gegadigden, alle gewestelijke omstandig
h ~dcn in aanmerking genomen, zouden zijn toe te leggen. 

Dit onderzoek heeft plaats gehad ambt voor ambt. Ook 
in dit opzicht dus is, dit is reeds cerder gezegd, aan den 
wensch van het geachtc lid, den heer Verboom, voldaan. Op 
den ovel'gelegden staat van regionaal te bezoldigen ambten, 
komi géén enkele betrekking voor, maal' dan ook inderdaad 
géén enkele, - die niet het onderwerp heeft uitgemaakt van 
specia le zOl·gvuldige overweging door die gewestelijke adviseurs 
die daartoe het meest bevoegd waren, een overweging die 
daarna gevolgd is door gemeenschappelijke besprekingen en 
gemeensclluppelijk overleg tusschen alle gewestelijke adviseurs 
gezamenlijk en dus ten overstaan van elkander. Bij dit overleg 
zijn dus, het werd in een vroeger verband ook reeds terloops 
opgemerkt, gewicht en verantwoordelijkheid dier ambten een 
voo1' een tegen elkander afgewogen en het is langs dezen weg: 
dat men tenslotte is gekomen tot de vaststelling der geweste· 
lijke voorstellen. Ook regenten, Mijnheer de Voorzitter, zijn 
bij deze gewestelijke onderzoekingen geraadpleegd, zoodat het 
geachte lid, de heer Soetardjo, daaromtrent gerust kan zijn. 

(De heer Th a m rin: En de regenten vallen juist buiten 
de regionale bezoldigingen!) 

,Va t nu het salarisniveau betreft, Mijnheer de Voorzitter, 
moge in de eerste plaats, in beschouwing worden genomen de 
opmerking van het geachte lid, den heer Soetardjo, dat van 
de traktementen dol' bl'll'okkcn ]<llldsd ienal'en niets meol' af 
kan, l'1l dat z\i dOOl' de YOOl'gcstckl c vC'l'iagingcn tot de gl'oot
ste armoede dreigen te vervallen. 

Mijnheer de Voorzitter, de Hegeering ontkent de juistheid 
van deze opmerking ten stelligste, en een uiteenzetting over 
cle werkwijze welke bij de gewestelijke onderzoekingen is ge· 
volgd, moge haar standpunt billijken. Er is bij al deze onder· 
zoekin gen nagegaan, van welke inkomsten de gegadigden 
moesten leven voor dat zij tot de laagste gewestelijke ambten 
worden opgeroepen . El' is nagegaan, wat zij aan huisvesting, 
voeding, kleeding en bcdiening ten koste moesten leggen en 
er is voor gezorgd dat bij den overgang van het particuliere. 
of VHlI een werkzaamstelling op een daggeld, in een organieke 
]undsbetrekking een behoorlijke vermeerdering van inkomsten 
plaats had, ien einde den betrokkene in staat te stellen in zijn 
nieuw bestaan te kunnen leven naar de standing van zijn 
am ot. Er is daarbij verder gegaan, veel verder zelfs dan 
noodig was. Vermeld kan worden, dat als regel de aangeboden 
traktementen nog beduidend haoger waren dan noodig zouden 
zijn geweest om geschikte gegadigden te verkrijgen. ,"n zal 
men wellicht tegenwerpen dat dit niel. veel zeggen wil in 
tijden van gl'oote werkloosheid, Mijnheer de Voorzitter. 1\1aal' 
die tegenwerping kan dan toch worden te niet gedaan door 
er op te wijzen dat door de toekenning van die traktementen 
de betrokkenen, llet dall toeh oneindig veel beter kregen dan 
zij het voordien hadden, hetgeen wel het beste wordt geïllu· 
streeed door te wijzen op den grooten toevloed van gegadigden 
die lIich aanmeldt, zoodra een vacature bekend wordt in zelfs 
de geringste landsbetrekking. 

l>\et deze feiten voor oogen is het onaannemelijk, eenvoudig 
onaannemelijk, in de bewering te gelooven, dat de ontworpen 
traktementen de ambtenaren tot armoede zouden brengen. 
De wijze waarop de nieuwe traktementen zijn berekend, met 
tevens de wetenschap dat in gevallen van twijfel steeds ver· 
hooging naar boven plaats had, maken het der Regeering 
niet mogelijk, het niveau del.' ontworpen salarissen te laag 
te achten. 

E,· moet, Mijnheer de Voorzitter, nu nog een woord gewijd 
worden aan enkele der voorgestelde bedragen in het bij 
zonder. Reeds is in deze rede opgemerkt dat de Regeering 
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heeft afgezien van een systeem van korting van 40 of 30 
of 20 procent zonder meer, met een indeeling naar salaris· 
kringen. De Regeering heeft er, na gezette ovel"lveging toe 
besloten, ambt voor ambt gewestelijk te doen onderzoeken 
en voor dk ambt opnieuw het passende traktement te bere· 
kenen. Dit heeft er dan toe geleid, MijullCer de Voorzitter, 
dat salarisverlagingen voorkomen in variaties van 13 tot 
55 procent, zooals het geachte lid, de heer Soetardjo, terecht 
heeft opgemerkt. Dit heeft echter tevens ten gevolge gehad 
dat verlagingen ·hebben plaats gehad van minder dan 13, 
zelfs van minder dan 10 procent, ja dat sommige salarisseu 
in het geheel niet zijn verlaagd, en enkele salarissen zelfs 
zijn verhoogd. 

Mijnheer de Voorzitter, een beter bewijs, dat bij het ont
werpen dezer regelingen niet te werk :is gegaan filet de 
vooropgezette bedoeli ng een bepaald bedrag aan bezluniging 
te vinden - dat integendeel geen ander oogmerk heeft voor· 
gezeten dan om aan deze ambten de traktementen te verbin· 
den die in de gewestelijke omstandigheden en verhoudingen 
de juiste worden geacht, is naar de meening der Regeering 
wel niet te vinden. 

Dat over het algemeen niettemin een vrij belangrijke 
verlaging der salarissen VOOt' deze groepen is voorgesteld, 
kan dan ook alleen maal· het gevolg zijn van het feit, dat 
de hnidige salarissen nog te hoog waren bij de tegenwoordige 
omstandigheden. 

(De heer S 0 e ros 0: Geldt dit ook voor de Europeesche 
amótenaren1) 

Mijnheer de Voorzitter, de Regeerin g zou zich ,hierbij kun· 
lIen beroepen op de (·Uters van het Centraal Kantoor voot' 
de Stlltistiek, 01 op lid gedocumenteerde vetoog vall den 
directeur van Economische Zaken, pas VOOr eenige dagen 
ontvangen, dat zelfs bij een verdere prijsstijging van nog 
10 procent de ambtenaren nog in staat zouden zij n te leven 
op dezelfde wijze als in 1928 en 1929. 

Maar, mijnheer de Voorzitter, de Regeering meent een 
dergelijk beroep op statistische gegevens aehterwege te 
mogen laten, nu Z\j zich kan beroepcl' op het feit, dat de 
voorgestelde bedragen zU n gebaseerd op gcwc:::;telUke onder
zoekingen vtm g rooten omvang en van diepgaanden aard, 
dool' de personen die va n de gewestelijke toestanden en 
verhoudingen het best op de hoogte w9r~n, die daarbij op 
directe wijze hebben kunnen rekening houden met de zich 
dagelijks voordoende feiten, en de onlstundighed,en waarin 
de landsdienaren in werkelijkheid verkeeren. 

(De heer Soetardjo: Waaruit worden die gegevens 
dan geproduceerd 1) 

M\inheer de Voorzitter, dit zijn de overwegingen, waarom 
de Regeel'ing, ondanks all e t.egenwerpinge n, ondanks alle 
critiek, ondanks de geopperde bezwaren, de ontworpen ['cge· 
Jingen juist en redelij k en billijk blijft achten. 

Thans, l\1tjnheer de Voorzitter, nog een woord over enkele 
der opgebrachte bedragen. Zooals reeds is uiteengezet heeft 
de Regeering met het oog op de wijze, waarop de trakte· 
mentsregelingen zijn ontworpen het volste vertrouweu, dat 
de voorgestelde bedragen zullen geven hetgeen voor de ver· 
schillende ambten in de betrokken gewesten noodig is. Waar 
echter het geachte lid, de heer Soet.rdjo, in het bijzonder 
nog ter sprake heeft gebracht de traktementen van den 
a.Lb. en er op gewezen heeft dat een achteruitgang van een 
salaris van f 100 tot een maandgeld va n f 45 wel heel el·g 
moet worden genoemd, daar moge er dan toch op worden 
gewezen dat volgens het eenstemmig oordeel van alle 
gewestelijke bestuurders een inkomen van f 100 voor een 
aankomend ambtenaar, die zoo van de opleidingsschool komt, 
onder de huidige omstandigheden als veel te hoog moet 
worden aangemerkt. 

(De heer S 0 eta r d jo: Waarolll past men dat idee niet 
ook toe op afkomelingen van middelbare vakscholen 1) 
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Volontairs met einddiploma H. B. S. V worden tbans werk

zaam gesteld op I 35 à I 40 terwijl het geruimen tijd duurt 
eer zij in het organieke verband worden opgenomen op een 
salaris, dat dan wellicht I 75 zal bedragen. De a.i.b. zal 
gedurende zijn leertijd als zoodanig, - want iets anders dan 
een tijd van praetisehe opleiding is het niet, - in West-Java 
150, in Oost-Java I 45 ontvangen om dan als regel al binnen 
betrekkelijk korten tijd belast te worden met de fnnctie van 
mantri politie eerste klasse op een bezoldiging van in West
Java I 60-1 90, terwijl na een zestal jaren benoeming tot 
assistent-wedana pleegt te volgen op een salaris van I 135. 
Het aanvllngssalaris van den a.i.b. ad I 50 in West-Java, 
wordt dus slechts korten tijd als maandgeld genoten, en 
alleen het nieuw in dienst komend personeel zal op dien voet 
worden aangesteld. Zij die reeds in dienst zijn, ontvangen 
tengevolge van de voorgenomen overgangsmaatregelen, bij de 
invoering del' regeling niet minder dan 95% van hun huidig 
H. B. B. L.-inkomen hetwelk zieh beweegt tussehen I lOO-
1140. Van een rigoureuze vermindering van het reeds genoten 
inkomen is dus in geen geval sprake. 

Wat verder de traktementen vall de assistent-wedana's en 
wedana's betreft, Mijnheer de Voorzitter, moge worden ver
meld, dat deze relatief weillig omlaag zijn gebracht, omdat 
daarin thans is verwerkt een bepaald bedrag voor kleine 
maatschappelijke verplichtingen waarin zij nit hoofde van 
hun ambt yervallen. Da.t Z\j relatief weinig zijn terugge
bracht blijkt al dadelijk bij vergelijking met de nieuwe 
commiezentraktementen. In de H.B.B.L. zijn de eind-t1·akte
menten van den assistent-wedana en den commies gelijk, te 
weten I 300. In de regionale schalen wordt dit I 245 voor 
den assistent-wedana, 1180 voor dell commies. Eehter zullen 
beide ambten in de regionale schillen gehandhaafd moeten 
blijven, waarmede dan tevens de tel' zake gedalH' vl'aag 
van. 'h~t geaehte \\d, den hecr Prawolo, is beantwool'd. 

Wel eebter zal, waar de Regeering heeft besloten het vraag
stuk der barrières nog niet dadelijk verder nit t e werken, ook 
in de klerken traktementen de aanvankelijk gedachte barrière 
voorshands daaruit moeten vervallen. De klerk in West-Java 
zal dus zonder barrière kunnen doorloopen tot f 90, in overig 
Java tot I 85. Voorts ligt het in de bedoeling der Regeering, 
om nu bevordering tot hoofdcommies slechts plaats heeft in 
zeer beperkte mate en bij zeer strenge selectie, voor de com
miezen den rang van 18ten commies weer in te stel1 cn, waarvoor 
dan echter aan bepaalde nader vast te stellen eischen zal 

moeten worden voldaan terwijl het aantal zal worden beperkt 
tot bij de begrooting te regelen format.ie. De cindbezoldiging 
zal dan in West-Java I 280, in overig Java I 275 bcdrugcn. 
De betrekking van commies in de Buitengewesten voorts zal 
voorshands nog niet regionaal kunnen worden geregeld evenmin 
als sommige bijzondere comrnjezen-betrekkingen, waarvan de 
bekleeders door hlm speciale vakopleiding en hun speeialen 
werkkring zich beschikbaar moeten honden VOOI' plaatsingen 
over heel Indië en ook inderdaad in dergelijke planlsingen vel'
vallen. 

Wat nn de regionaal te bezoldigen onderwijzersgroepen 
betreft, moge, naar aanleiding van de vragen van het geachte 
lid, Dr. Ratn Langie, worden medegedeeld dat dc s"lal·issen 
van het ondcnviizend personeel nict alleen bti de gewestelijkc 
onderzoekingen, maar in het bijzonder ook nog door de dep" 1·
temmltsleiding zorgvuldig zijn bezien en dat de voo l'geste ld o 
bedragen zoowel als de opgcbrll.ehtc ambten de volledige in
stemming hebben van den Directeur van Onderwijs en Eere
dienst. 

Een speciaal punt van overweging heeft nog uitgemaakt 
het denkbeeld van het geachte lid, den heer De Hoog, om de 
grens voor de regionale bezoldigingen te stellen bU een eind
bezoldiging van f 100. Mijnh cCl· de Voorzitlel·! Waar tl"IIlS 
reeds in de H. B. B. L.-schalen, opgeil omen in Bijlage B, lal 
van regionale ambten zijn opgenomen met eon e indbezoldiging 
belangrljk hooger dan I 100, tot zelfs.f 350 toe, blijkt ,·eeds hiel· 
uit dat het geenszins in overeenstenuning is met het regionale 
3telset om dit te begrenzen tot een bepaald salal·isbedrag. De 
begrcnzing moet worden aangegeven uoor de gebieden, en dit 
zullen, zooals reeds is uiteengezet, de gewesten moeten z\in en 
loze begrcnzing zal dus beslissend moeten zijn voo,· de aan

wijzing der regionale ambten. Doch dan vallrn op Java de 
klerken 011 commiezen lo(·h ol1g'clwijfeJu ook daal'Onder, 
de genoemde ujlzonderjllgl~1l <..Iam"gelaten. 

Mijnheer de Voorzitter, de door de geachte leden gemaakte 
opmerkingen en geopperde bezwaren hebben thans naar ik meen 
alle bespreking gevonden. Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter : Ik neem Mn, overeenkomstig den wensch 
van de sprekers in eersten tOI'Jll Uil te lwudeJCII , dOOl" I huns de 
vergadering te schorsen en 1lI0lW'II nwl den Iwecul'n termijn te 
d()('n aanvangen. 

De vergadering wOl'dt Ic ]0.26 uur \'.111. geslot en. 
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Hde VERGADERING. 

Vel' g a del' in g van Di 11 s d ag 17 De c e ll1 bel' ]935. 

(Bijeenroepingsuur 8.30 voorm iddag). 

Ingekomen stuk. - Behandeling van moties, ingecEend 
n. a. v. de Regeeringslli teenzetting nopens de voorgenomen 
salarismaatregeleà (Ond . S6 ). 

Voorzitter: de heel' Mr. W. H. VAN I-IELSDINGEN. 

rregcnwool'di g' met den Voorzitter 15 leden, te weten: 

de heeren Van Helsdingen, De Hoog1 Knn, Kel'stens, 
Pl'awotosoemodilogo, Ratu Langie, Roep. Soangkoepon, 
Soetal'djo, Soeroso, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verbooll1 
en 'Vermuth. 

HegcCl'ingsgemachtigdcn de heeren: Beets en ' Vesteronen 
van ~Iectel'en . 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat is ingekomen een berieht 
van verhindering' tot bijwoning der vergadering wegens 
ougestcldheid van den heer 'Veyer. 

Do Voorzitter: A a n cl e 0 l' cl cis cl e voo l' t 7. e t· 
tlnp; del' behnndeling van de in~:ediendc 
Dl 0 tie s bet l' e f fen d ede Reg e e l' i n g S u i tee Il

zetting nopens de voorgenomen salaris
maatrege l en (Ond. S 6 ). 

Ik deel de vergndering mede dat er bericht js binnenge
komen vnn d€' resp. ondel'teckenanl's dat 7.ij de volgende 
moti.c~ wcnschen in te tl'ekken: 
motie Onel, 86 stuk 5, voo l'gesteld dool' de hoeren Ker

stens, Verboom en Van Helsdingen j 

" " 

" " 

S6 stuk 6, voorgesteld door de heeren Ker
stens, Verboom en Ratu Langie; 

S6 stuk 7, voorgesteld dool' de heeren Van 
Helsdingen, Kerstens en Kan; 

St; stuk S, voorgesteld dool' de heeren Van 
Helsdingen, Kel'stens en Kan j 

Dnn l'cntcgen is gisteren ingedi end en rondgedeeld een 
lUotie, voorgesteld dool' de heeren Prawoto, Sosrohadikoe
soel11o, Ratu Lnngie en Roep, (Ond. S6, stuk 10) luidende : 

.. Het College Yfln C:edelegeerden, 

" " 

gehoord de debatten, 
gelet op de dOOl" de Rcgeel'ing zel,'c gestelde criteria 

'-an iinancieele en andere verant\voordelijkheid, alsmede 
van ambtelijk aanzien, 

van oordeel , dat het ambt van schrijver op de kan
tO l'en der am.btenaren van het Binnenlanclsch Bestuur, 
getoetst aan deze cri teria, niet behoort te worden aan
g'cmel'kt als maandloonersbetrekking j 

vel'zoekt del' Regcering genoemd ambt niet naar het 
)[aan<1loonersreglement over te brengen", 

en zooeven is ingekomen een motie, ingediend door de 
heet'en Kerstens, Sosrohadikoesoemo en Verboom (Ond. 
S (I, stuk 11) luidende: 

"Het College van Gedelegeerden, 
geIlOord de debatten, 
erkentelijk voor de tegemoetkomende houding del' Re

geering, 
spreekt als zljn oordeel uit dat de voorgenomen salaris~ 

maatregelen betel' in hun geheel knnnen worden terug~ 
Handelingen. Zittingsjaar 1935- 1936, 

(Soetardjo.) 
genomen, in afwachting cener algeheele reconstructie 
van het bezoldigingsstelsel ". 

Mochten er nog onderteekenaars zijn van andere moties, 
die deze wenschen in te trekken, dan verzoek ik hun, dit 
1.00 spoedig mogelijk te willen doen. Mochten el' nog nieuwe 
moties in beraau zijn, zoo hoop ik, ook deze zoo spoedig 
mogelijk te ontvangen. 

De heer Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! De heeren 
Prawoto, Ratu Langie, Sosrohadikoesoemo en ik zouden gaarne 
de motie stuk 7, nopens de ambtenaren bij den Inland.chen 
Bestuursdienst, zooeven door de oorspronkelijke voorstellers 
ingetrokken, in denzelfden vorm wederom indienen. 

De Voorzitter: Daartegeu bestaat geen bezwaar. 
Ingekomen is dus een motie, voorgesteld 0001' de heeren 

Soetardjo, Prawoto, R.~tu Langie en Sosl'ohadikoesoemo, 
luidende als de ingetrokken motie-Van I-Ielsdingen, stuk 7. 

Voorts een motie (met toeEchting) voorgesteld dool' de 
heeren Ratu Langie, Sosrohadikoesoemo en Prawoto (Ond. S6 , 
stuk ]2 ), luidende : 

"Het College van Gedelegeerden, 
gehoord de debatten, 
verzoekt del' RegeerÎllg de volgende uetl'ekkingen ujt 

de groep del' regionaal bezoldigden te lichten : 
I e. hoofdschoolopzieners, 
2e. schoolopzienerr-;, 
3e. kweekschoolabituriënten, geplaatst bij "OOt'tgczct- of 

mulo-onderwijs, 
Je. abituri ënten VHn kweekscholen ", 

Deze nieuw ingekomen moties zUn 1hans mede ann de orde. 

De heel' Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Erkentelijk 
voor de aandacht welke de geachte regeeringsgemachtigden 
hebben besteed aan mijn in eersten termijn gehouden bescholl
wing-en, moet ik toch mededeeleu, dat de l'cgccl'ingsmltwoor·den 
mij tot mijn leedwezen niet hebben kunllen bevredigen. 1I1eer 
in het bi.jr.ondel' bet l'eu!' ik de afwijzende howJing der Regee
ring voor het denkbeeld om een ni enwe salal'iseommissicill 
het leven te roepen en de onderwerpelijke s<lJadsmaatrcgelcn 
uit te stellen, in afwachting van ecn algeheele salarisher
ziening. 

Inderdaad is het gebleken, dat ben ik met den geachten 
Regeel'ingsgemachtigde voor de algemecne ambtenaarsbelangen 
eens, dat vele geachte medeleden van dit college het standpunt 
innemen, dat aan de salarissen wat gedaan moet worden, maar 
n i et op deze wijze. Miinerzijas is hiervoor zelfs naar voren 
gebraeht liet denkbeeld van een lineaire salariskorting, om 
alsnog aan de nooden van het land tegemoet te komen, ind ien 
zulks noodzakelijk wordt geacht. Dat beteekent dus, dat de 
wijze waarop nu de Regeering meent het beginsel del' regionale 
bezoldiging verder te moeten doorvoeren ten eenenmale mijn 
goedkenring niet heeft en ook na de regeeringsuiteen zettingen 
van g isterenmorgen en de tegemoetkom ing der Regcering op 
enkele punten ter verzachting dier aoorvoering, nog niet heeft. 
En ik he"haal het gaat niet tegen hot beginsel, maal' tegen 
de wijze waar~p het stelsel staat te worden ingevoerd. Die 
wiize toeh maakt nog te veel den indruk, dat all een van de 
lagere ambtenaren offers worden gevl'aagd, blijvende offers, 
terwijl de hoogere ambtenar~m ten deze geheel met zullcn 
worden getroffen. 

~raal' bovendien kan ik ook mijn goedkeurin g niet hechten 
aan de waarlijk veel te lage salarisbedmgen, welke het deel 
zuUen worden der regionaal bezoldigden. En ik moet deze 
zienswijze handhaven, ook na de rede van den geachten l'ege
ringsgemachtigde VOOl' de regionale bezold igingen, den hee.r 
Beets wiens uiteenzettingen mij niet hebben kunnen bevred i
gen, ~ndanks de mededeeling, dat door de verfU~ing van de 
yoorliggende regeling, wel degelijk 001\: verhoogmg van de 
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inkomsten van die ambtenaren voor bepaalde kringen biJUlen 
de gewesten mogelijk is. Maar de daaraan geknoopte toelich
ting over het hoe van die verhooging doet mij toeh weer 
sceptisch staan tegenover de uiteindelijke resultaten . 

Immers zal er eerst moeten worden gevraagd naar jaarlijksche 
rapporten. Op één rapport kan de Regeerillg haar conclusie 
natuurlijk niet dadelijk nemen. Het duurt dus wel eenige 
jaarrapporten, voordat de Regeerillg tot de overtuiging zal zijn 
gekomen, dat hiel' en daar enkele regionale salarissen te laag 
ziju. En het duurt weer een aanmerkelijken tijd, vóórdat de 
dan in te stellen commissie haar onderzoek zal hebben beëindigd 
en haar voorstellen zal hebben ingediend, en nog zijn wij dan 
niet aan de vaststelling van het verlossende besluit. 

Wij ambtenaren hebben dan toch wel van crisistijden geleerd 
hoe snel men over kan gaan tot salarisverlagingen en hoe 
ontzaglijk traag verbeteringen van inkomsten plaats hebben. 

Ik ben den Regeeringsgemachtigde yoor algemeene ambte
naarszaken ten zeerste dankbaar voor de verstrekte cijfers. Aan 
de hand van cijfermateriaal alleen toeh is het mogelijk om 
zonder in het doolhof van subjectieve waardeeringen te moeten 
verdwalen, tot een oplossing van vraagstukken te geraken op 
grondslag van feiten. De verstrekte cijfers betreffen alleen 
de stad Batavia en het kan niet ontkend worden dat deze een 
betrouwbaren indruk maken. Ik heb alleen een groot bezwaar 
hiertegen, dat daarbij een maatstaf wordt aangenomen die wel 
wat vel' achter clen rug ligt. In yel'band met het fe it, dat 
de H. B. B. L. op 1 April 1934 werd ingevoerd en het hier 
thans gaat om correcties op de H . B. B. L. en niet op de 
B. B. h die allang begraven is, is het m.i. het beste bij verge
lijking van teruggang der kosten van levensonderhoud en van 
salarissen om tot een beantwoording te komen van de vraag, 
of een verdere korting mogelijk zou zijn, zonder dat de amb
tenaren tot verdere verlaging van hun levenspeil gedwongen 
zouden. zijn (welke ycdaging in verband met het lage levenspei l 
dat er thans reeds is: armoede zou beteekenen) eind 1933 als 
uitgangspunt te nemen. 

Stelt men van de vier reeksen van indexcijfers, die van 
eind 1933 (d.i. dus van het tijdstip dat het dichtst bij de 
illl'oering van de H. B. B. L. ligt) op 100, dan krijgt men 
voor de vier groepen voor October 1935 respectievelijk als 
indexcijfer: 86, 85, 89 en 87 hetgeen dus zeggen wil, dat sinds 
eind 1933 de kosten van levensonderhond zijn teruggeloopen 
met resp. 14%, 15%, 11% en 13%. Stelt men hiernaast het 
verloop der salarissen. Eind 1933 werd het B. B. L. salaris 
genoten minns 17%. Uitgaande van personen met j 55, 
j 200, j 400 en j 1000 als B. B. L. salaris kan men dus 
aannemen, dat eind 1933 verdiend werd resp . .f 45,65 j 166, 
f 342 et' f 830. 

Wat de eerste groep betreft kan men aannemen, dat deze 
betrekking heeft op een stapelplaatsbeheerder van het Bosch
wezen en een iulandschen onderwijzer (goeroe bantoe) met 
respectievelijk 20 en 12 dienstjaren ; de tweede groep : een 
onderwijzer van een H. K. S. (H. C. S. ) en een landbouw
opzichter met 8/9 en 15/16 dienstjaren ; als vertegenwoordigers 
van de derde groep kan men hti v. nemen een landbouwcon
sulent en een ambtenaar bnitendienst Volkscredietwezen met 
16 dienstjaren; voor de vierde groep een hoofdcommissaris 
van politie en een administrateur van Financiën met 19 en 15 
dienstjaren. 

Rekent men uit, wat het salaris der H. B. B. L. voor 
genoemde ambtenaren was, dan komt men, wat de eerste groep 
betreft, tot een bezoldiging van resp. j 35 en j 25; voor de 
tweede groep resp. j 115 en f 115, voor de derde groep 
j 235 en j 235 en ,'oor de vierde groep f 775 en f 750. 
Vergelijkt men de bedragen volgens de B. B. L . minus 17% 
met die volgens de H. B. B. L., dan komt men tot kortingen 
voor de eerste groep van resp. 23,2% en 45,2%, voor de tweede 
groep van 30,7% en 30,7%, voor de derde groep van 30,7% 
en 30,7% en \'001' de vierde groep slechts van 6,6% en 9,6%. 

Stelt men den teruggang in inkomsten naast de daling van 
de kosten voor levensonderhoud, dan blijkt ten duidelijkste, 
dat bijna over de geheele linie, uitgezonderd nl. de hoogste 
groep, en in het bijzonder bij de lage ambtenaren de terug
gang in salaris reeds meel' bedraagt dan de daling van de 
kosten voor levensonderhond. En juist de am btenaren met 
de laagste tractementen zullen nog verder in hUil salaris 
gekort worden . 

De door mij geproduceerde cijfers zijn een bewijs voor de 
juistheid van de door mij in eersten termijn geopperde mee
ning, dat, als de salarissen van deze ambtenaren nog verder 
verlaagd zullen worden, zij tot algeheele armoede zullen 
vervallen. 

In het regeeringsantwoord heeft het mij gefrappeerd, dat 
de aanhangige regeeringsmaatregelen als een goede stap in de 
richting van een betere bestllllrsvoering wordcn gckal'llkteri
seerd. Gelukkig is het College zoowel als de Volksraad in 
pleno aan beter werk van de Regeering gewend. Jaar in, 
jaar uit, ontvingt de Volksraad voorstellen ter afdoening. die 
getuigden van degelijk werk, dat tot in de puntjes'lil' was. 
Gelukkig kunnen wij dit getuigen, want wat wij op het 
oogenblik tel' behandeling voorgelegd krijgen, kan - ik moet 
dit tot mijn groote spijt zeggen - geen aanspraak maken 
op de kwalificatie "goed werk"; het tegendeel is waar. 

De verwarrende nadere toelichting, die de geachte Regee· 
rlngsgemachtigde, de l1eel' Beets, heeft gegeycn, de vele te
genstrijdigheden, die in zijn nadere toelichting zijn verscho
len, zijn alle feiten, die onweerlegbaar wijzen in de richting, 
dat het ons voorgelegde werk bij lange na niet af is. 

Hoe vaak hebben wij gedurende de rede van den geachten 
Regeeringsgemachtigde den heer Beets niet bemerkt, dat hij 
telkens en telkens met zichzelf in tegenspraak was. En dit 
getuigt er toch niet vnn, dat het hicl' g'clevel'Cle werk af is ? 

" Tanneer ik mijn mecning moet uitspreken omtrent deze 
salarisvoorstellell, speciaal voor wat IJetreft de doorvoering 
der regionale bezoldigingen, dan kan ik niet anders doen 
dan er bij de Regeering ten sterkste op aandringen, dat deze 
voorstellen zoo spoedig mogelijk zullen wordClderuggenomen. 

Ik kom thans nog even terng op de bezoldigingen van 
de Indonesische bestuursambtenaren, zooals die jn de voor
liggende regionale voorstellen zijn gecalculeel'd en begin dau 
met de salarisseu van de Aibs. Het heeft mü gegriefd, dat 
de geachte Regeeringsgemachtigde de heel' Beels het voorstel 
daaromtrent heeft gemotiveerd dool' erop te wijzen, dat een 
volontair, een abituriënt van een middelbare school als 
H. B. S. of A. M. S ., in de practijk van den laatsten tijd geen 
hooge re betaling kreeg dan j 40 tot j 45. Wil men dam'mede 
de vaststelling der salarissen van de ambtenaren 1l10tiveeren, 
dan geloof ik, dat de tegenwoordige salarissen met heele 
stukken zullen kunnen worden omlaaggebracht. 

Ik stel daar het volgende tegellUvel'. Een volwaardig 
academisch opgeleide, een jurist, ingenieur etc., krijgt van 
dit zelfde gouvernement, wanneer hij in dienst k'oalt als 
volontair, een maandgeld van niet meel' dan f 50. Vóór 
Juni was dit f 75. Een Indoloog, een calldidnat·bestuul's· 
ambtenaar die evenals de Aib eerst eelligen tijd Jn pl'actische 
opleiding moet komen, ontvangt een begintractement van 
j 275. Men ziet, hoe schril het voorgestelde salaris afsteekt 
bij het aanvangssalaris van Ambtenaar Europeesch Bestuur 
en dit, hoewel de opleiding voor beide ambten toch niet zoo 
sterk van elkaar verschilt. 

Doorgaande op de motiveering van den geachten Regee. 
ringsgemachtigde zou men dus, wanneer een volledig aca
demisch opgeleide als volontair slechts 50 ontvangt, eell 
Indoloog veel minder dan f 275 dienen te betalen. 

(De heer Soa n g koe pon: Hoogstens j 40.) 
Ik geloof, dat de logica van mijn betoog wel heel duidelijk 

is. Verder zou ik ter verduidelijking van de onhoudbaarheid 
van het betoog van den heer Beets nog willen wijzen op de 
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(Soer080. ) 
beginsalarissen vlIn abituriënten Vfin andere middelbare 
vakscholen, die hiel' in Indië aanwezig zijn. 

Een opzichter bij den dienst van verkeer en waterstaat 
l,eeft een beginsalaris van f 100, een Indisch veenrts f 120, 
ecn onderwijzer afkomstig van de H. K. S. of H. C. K. f 80 
- dat is het laagste salaris onder deze beginnende ambte
naren - , de Indische rechtskundige f 100, de adjlIDct
lnndbouwconsulent f 100 - na een jaar pl'3ktische opleiding 
ontva ngt hU f 120 -; een hoofdagent van politie ontvallgt na 
een lagere-schoolopleiding en een geringe aanvullende studie 
op den politie-cursus ecn beginsalaris van f 150 en een 
adspirant-inspecteur van politie, eveneens na een lagere 
schoolopleiding en eenige nHuvullcnde studie f 165. 

(De heel' Sos l' 0 h " dik 0 e s 0 e m 0: Dat komt dool' 
zijn titel). 

Mijnheer de Voorzitter! Het is toch wel duidelijk, dat 
lllen }der den Indonesischen bestuursambtenaar zeer onbillijk 
lleeft behandeld; ik ben er echter van overtuigd, dat de 
Rcgecl'ing onze beginl1cnde ambtenaren in bescherming zal 
willen nemen en de hier voorgestelde salarissen aanmerkelijk 
zal willen verbeteren. Ik dl'in g et' dan ook bij cle Regeering 
op aan, het beginsalaris van .f 100 te hanllhavcn e\"cnnls 
zulks het geval is b\j de abituriënten van de andere middel~ 
blll'e vllkscholen in Indië. 

Tenslotte zou ik den geachten Regeet'ingsgemachtigde voor 
nlgemeene ambtenam'szaken willen wijzen op het staatje, dat 
ik in eersten termijn als noot in de Handelingen heb verzocht 
op te ncmen. D· .' ,' " lio' '.' " . I'k I 
hewijzen ln boeverre mijn mcenin g JUist IS ~ S l· sp ree \: van 
de mindere wanl'deel'ing van den. Indonesls~hen bestuurs· 
ambtenaar _ deze wool'den zijn hlcr,' geloof. Ik. absoluut op 
hUil plaats - in vC'l'gel\jking met de ovel'lge alllht(,1H1~·(-,1l . 

I k heb in dat staatje de ambtenaren van het ll~doneslsch 
lJestuUl' geplaatst naast me "an de .algemeene politIe: ~n don 
'Jl ijkt, dat een assistent·wedaua, dle wat rang, opleIdlllg en 
verantwoordelijkheid betreft, veel hooger staat dan de 
llOofclagent vn11 politie 2e klas, toch Jager wordt .gesalarleerd 
dan <"{<,7.(, politie·HlUbtellnal·: dat <'en ~\'cdm1(l , (11c ,rat stnn
oinrr opleiding en vera ntwool'delljkh eld betl'eft. verre ho.Y~n 
dcnt:''i nspecteul' van politie staat, toch lag-er dan deze politie· 
ambtenaar bezoldigd wordt. . 

Ik wil hierbij eindigen en doe een beroep. op (~~ Regeerlllg, 
om vooral ook n. a. v. de motie stuk 7 ehe WlJ zoo straks 
opnieuw hebbcn ingediend, cen meel' tegemo~tkomende hou· 
ding- tcftC'llovel' het Indonesische bestuur te Willen aannemen. 

De Voorzitter : Ik breng de vergadering in herinneril~g 
dat lIet de bedoeling is, reeds dadelijk ook de motIes tn 
tweeden te.rmijn te bespreken, zoodat na het ~~1twoord van 
cle Regeeringsgemachtigden in tweeden term~n, eventueel 
op morgen begonnen kan worden met de stemnllng over de 
moti es zelf', waarbij dan volstaan knn worden met een korte 
gelegenheid tot stf'mll1otiveering. . 

De heel' Soeroso: Mijnheer de Voorzitter! Ikmeen dat 
l,et het beste zal zijn indien ik in tweede~l term~n slechts 
lIet volgende zeg tel' verduidelijking van mlJn standl?lult ten 
aanzien van de voorliggende voorstellen der. Regeerll~g .. rr 

B~i mij bcstaat geen bezwaar tegen eemg bezoldlgll1 t;' s. 
stelsel, in welken vorm het dan ook 7.al worden gegoten, 11llts 

daarbij geen onderscheid van ras als maatstaf zal word~ll 
genomen en dat gewaarborgd zal wOl'de~~ dat ~e Jandsdle· 
naren met hun salarissen aan hun werli:ellJke socmle behoef-
ten l<unnen voldoen. . . 

Een regionaat stelsel is voor mij (~erhalve 111 begll1sel w.el 
te aanvaardcn, indien bij de uitvoerll1g geen rasonderscheid 
ill het geding wordt gebl'acht. , . 

:Mijn ernstig bezwaar nu tegeI~ de .voorg~stelde r~gl.o
nale l'errelinN liNt in de wijze van ultvoerll1g, die zoodamg IS , 

dat lJij~la 1000/; del' Tndonesische landsdienaren zwaar zal 

worden getroffen terwijl meer dan 90% der Europeesche 
landsdienaren buiten schot zal blijven. 

De kosten van levensonderhoud spelen bij de uitvoering 
der voorgestelde maatregelen de grootste rol. Men zegt dat de 
hosten vall levensonderhoud der Indonesische landsdienaren 
belangrijk zijll gedaald, maar ik zou toch gaarne van den 
geachten Regeeringsgemachtigde willen vernemen, of er ver
schil wordt gemaakt tusschen de artikelen, behoorende tot 
het levensonderhoud der Indonesische landsdienaren en die 
behoorellde tot dat van de Europeesche landsdienaren. Zoo 
ja, welke artikelen zijn dit I 

In het Economische Weekblad, uitgegeven dool' het Depar
tement " an Economische Zaken, worden periodiek gepubli
ceerd de kosten van voeding van het Europeesche gezin en 
die van de inheemsche bevolking. De cijfers, hierop betrek
king hebbende, vertoonell belangrijke verschillen met elkaat 
en bij een oppervlakkige kennisneming daarvan zou men 
direct geneigd zijn te zeggen, dat de kosten van levens· 
onderhoud del' Indonesische landsdienaren belangrijk lager 
zijn dan die der Europeesche ambtenaren. Maar dit is niet 
juist, aangezien de voeding der inheemsche bevolking, in ge· 
noemd Economisch Weekblad bedoeld, is de voeding voor 
de lUassa del' bevolking. 

De geachte Regeeringsgemach igde voor ambtenaal'szaken 
heeft gisteren mededeeling gedaan omtrent de daling der 
l:osten van levensonderhoud der groepen van ambtenaren 
s maands, waaruit blijkt dat cle kostèn van levensonderhoud 
van ambtenaren met een salaris van f 400 en f 1000 
's maands ook veel zijn gedaald, maar deze groepen van 
ambtenaren zull cn niet worden getroffen, behalve de Indo
nesische zooa ls de wedana's. 

Tel' v~rbetering van het budget moeten zij toch wat .af
sLaan, vooral omdat de Regeering zelf zegt dat de aa.ntastlllg 
van de ambtenaarssalarissen de uiterste grens nog Illet heeft 
hereikt. Neen, de Regeering wil liever het regionale stelsel 
invoeren op een wijze zooals z\j nu gedaan l1eeft, waardoor 
bijna 100% van de Indonesische landsdienaren zwaar zal 
worden getroffen. 

Nu zegt de geachte Regeedngsgemacht igde, de l~eer Be~ts, 
dat bij een vacature een g'roote toevloed nw. g'e.ga~lg:d~ll zwh 
komt aanmelden en dat het ongewenscht IS lIldIen lil een 
maatschappij de landsdienaren een levenswij ze kunn~n voeren 
die van welstand en misschien van overdaad getmgt. Deze 
overwcginrren kunnen naar mijn bescheiden meelllng ook 
best gelde~l voor de EUl'opeesche en niet alleen voor de 
T ndonesische landsdienaren. 

Maal' dat zegt natuurlijk niet dat ik het eens ben met 
het standplIDt van den geachten Regeeringsgemachtlgde, n.l. 
om in verband met het feit dat de arbeidsmarkt op het 
ooO'enblik zooclanig is dat bij elke vacature de . toeloop van 
ge~adigden zoo groot is, het peil van de salarIssen zoozee.~ 
naar beneden te laten gaan, want dat beteel,ent voor .mlJ 
eeu misbruik maken van den toestand vun de arbelds· 
markt. . 

Ook is het mijns inziens niet juist dat de omstandIgheden 
waarin de particltliel'e werknemers nu komen te verkeeren, 
als maatstaf worden genomen, vooral als men bedenkt dat ~e 
toestand "an de inhcemsche werknemers op het oogenbhk 
zoodanig is dat men daar kan spreken v~n l~ongersnood en 
het is mijns inziens niet juist dat het salarlsp~~l van de Indo
nesische landsdienaren als hiel' bedoeld gel~k zal worden 
g-cstcld aun dat "an de> inheemsehe. particuliere werknemers. 
Immers, de particuliere wCl'kge\'cl's IS het thans erom te doen, 
het peil del' salarissen "au de Inheemsche werknemers. zoo laag 
mogelijk te houden, opdat men niet al te groote verliezen zal 

lijden. . "k ' 't· 1 't Ik begrijp dan ook met hoe het UlogellJ ~s, (la, zooa ~ UI 

de hetreffende sa larisstaten blijkt, de verlaglllg del' salarIssen 
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van de Indonesische landsdIenaren zwh met beperkt tot 2()% 
voor Midden- en Oost-Java en 15% voor West-Java, maar het 
peil dier salarissen vóor verscliillönde betrekkingen veel meer 
naar beneden gaat, ja zelfs tot 30 à 40%. Ik zou ~~n ook 
gaarne van de Regeering vernemen, welken maatstaf Zv heeft 
aangelegd om tot een dergelijke rigoureuse verlagmg te 
geraken. 

Ik heb el' voorts in eersten termijn op gewezen, dat voor 
bepaalde betrekkingen, welk~ thans zullen worden .overgebrac~t 
naar de regionale bezoldlgmgsregehng, het mmlmnm salarIs 
van 1912 daarbij als maximnm zal gelden. Ik geloof, ~~t een 
terugbrenging van het peil der salarissen t~t het ffimlmnm 
van 25 jaar geleden thans toch niet afdoende IS te motlveere~ . 

Ik heb ook de vraag gesteld, waarom het met ~ogelijk IS, 
het hoogste peil van de regionale bezoldigingsregelmg, bv. ~at 
van West-Java aan te leggen voor de ambtenaren, dIe met 
regionaal bezoldigd zullen worden. Omdat ik gistere~. van den 
Regeeringsgemachtigde hierop geen antwoord kon krlJgen, heb 
ik die vraag ondershands herhaald en van den heer Beets t~n 
antwoord gekregen, dat voor de groepen van ambtenaren, dIe 
niet regionaal worden bezoldigd, momenteel geen onderzoe~ 
naar hun levenspeil wordt ingesteld. Uit dit anh~?ord I~ mlJ 
gebleken, dat de bezuiniging, welke m.en zal verkrlJgen rut de 
regionaal te bezoliUgen ambtenaren met geldt voor de ~verlge, 
1\ .1. de hooger bezoldigde ambtenarcn. Hadde men ' dlt voor
nemen gehad, dan zou in ieder geyal dit on~lerzoe~ z1Ch ook 
h?lm&"- L\itru'.î+r.räJnt àtl .. IIFo'r!i"vm(nk~ciê voo~gësteîdë r~g~:;: 
nale bezoldigingsregeling niet aanvaardbaar. 

Het spreekt vanzelf, dat nn de Regeering de toezegging 
heeft gedaan, dat de salarissen der ambtenaren, die regionaal 
zullen worden bezoldigd niet met ten hoogste 15%, doeh met 
5% zullen worden gekort, deze mededecling een zekere blijd
schap onder de ambtenaren zal verwekken. )Iaal' bevredigend 
is het natuurlijk niet, omdat een dergelijke regeling nog steeds 
onbillijk zal blijven, aangezien zij alleen de Inheemsche ambte
naren zal treffen. 

Mijnheer de Voorzitter! De heer De Hoog heeft in eersten 
termijn gezegd, dat hij de door mij als eerste onderteekenaar 
ingeiUende motie inzake de regionale regelingen zal stennen, 
doeh wanneer ik mij niet vergis, zal dit geachte lid geen 
bezwaar hebben tegen een eventueele regeling, waarbij wordt 
bepaald, dat alleen ambtenaren, die hoogstens f 100 verclienen, 
in het regionaal verband zullen vallen . Nn zou ik echter 
straks gaarne van den geachten spreker vernemen, op grond 
van welke over,vegingen hij deze grens heeft genomen. Ik 
geloof, dat de lagere ambtenaren, evengoed als de hoogere op 
een billijke behandeling van de Regeering aanspraak knmIen 
maken. En juist deze regionale regeling, die alleen de In
heemsche ambtenaren zal treffen, is mijns jnziens niet billijk. 

Wij kunnen op het oogenblik eonstateeren, dat de terug
dringing van het peil van de bezoliUgingen, die thans regionaal 
geregeld staan te worden vanaf het tijdstip toen wij nog de 
B. 13. L. hadden tot de invoering van de H. B. B. L. al 30% 
tot 40% is geweest en straks bij de invoering der gedachte 
regionale regelingen zal die terugdringing van het salarispei! 
der betrokken ambtenaren 50 tot 60% ten aanzien van het 
tijdstip der werking van de B. B.L. betreffen. Nu spreekt 
het vanzelf, dat een dergelijke terugdringing YOOl' de betrok
kenen natuurlijk zeer bezwaarlijk is en zij daardoor in moeilijke 
omstandigheden zullen komen te verkeeren. Vooral geldt dit 
wanneer men bedenkt, dat de kinderen ,"an bedoelde ambte
naren toch in zekeren zin aanspraak kunnen maken op een 
beter ondel~vijs dan de groote massa. Uit nationaal oogpUllt 
bezien is het ook gewenseht, dat de opvoering van het ont
wikkeHngspeil van het volk op 'Vestersche wijze niet wordt 
ingezet yanaf hoogere lagen der bevolking doch ook van 
]agere 1agen. Doch tengevolge van een eventueele doorvoering 
aer regionale regelingen zullen de lagere ambtenaren niet in 

(Van HeJsdingen.) .. 
staat zij hun kinderen een beter onderwlJs te geven: vanwege 
gebrek aan fondsen. Daarom, Mijnheer de Voorzitter, acht 
ik het standpunt, zooals de heel' De Hoog dat heeft geponeerd, 
niet juist. 

De Voorzitter : Ingekomen is alsnog een motie, onder
teekend door de heeren Soetardjo, Soeroso, Sosrol1adl
koesoemo, Ratu Langie, Thamrin, Prawoto en Soangkoepon 
(stnk 13), luidende: 

"Het College van Gedelegeerden, 
gehoord de debatten, 
dringt er bij de Rcgeering op aan . . 

Ie. de voorgenomen salarismaatregelen lIlet tilt te 
voeren doch indien noodzakellJk een algemeene 
salariskorting ervoor in de plaats te stellen, 

2e. een nieuwe commissie in het leven te roepen, welke 
op zoo kort mogelijken termijn, doch in elk geval 
met rnstig beraad, een Îll alle deelen logIsch opge
bouwd bezoldigingsstelsel zal hebben te ontwerpen, 
nitgaande van Indische normen." 

De motie zal worden geroneografeerd, rondgedeeld en in 
behandeling genomen. 

De heer Van Helsdingen: l\fijnJleer de Voorzitter! In mijn 
tweeden termijn zal ik mij slechts richten tot de Regeerlllg 
"TI de rpnpvoprinlten van mijn geachte medeledel) 1erZlJde 
laten. 

Twee, door mij in mijn rede reeds ingelaschte algemeene 
opmerkingen naar aanleiding van laatstgenoemde rede
voeringen laat ik om der tijdswille achterwege. 

Uw wensch, ~{Unhccr de Voorzitter. om - ter bespoediging 
van de besprekingen - de moties reeds in te dienen vóór 
het regeeringsantwoord, heeft stellig het voordeel gehad, dat 
de Regcel'ing over de concreet geformuleerde weuschcn 
van het College reeds in eersten termijn Haar standpunt 
heeft kunnen bepalen en dat heeft de besprekingen stellig 
bekort. Anderzijds heeft deze werkmethode dit nadeel, dat 
moties "ijn ingediend, of onderteekend, welke nà het regee
ringsantwoord niet zouden zijn ingediend of onderteekend. 
Zoo is bet althans mij gegaan; zeker, nu de Regeering tegcn
'over de verschillende suggesties van den Volksraad een zóó 
tegemoetkomende houding heeft aangenomen, als men niet 
heeft knmIen vermoeden. Ik althans wil eerlijk bekennen, 
dat de Regeering zeer belangrijke concessies heeft gedaan, 
welke ik niet had durven verwachten en een nadere toelich
ting heeft gegeven, welke veel verheldering heeft gebracht. 

Ik noteerde vier belangrijke tegemoetkomingen: 
1. dat de vermindering van inkomsten voor de bij deze 

regionale schalen betrokken ambtenaren slechts 5% zal 
bedragen, zonder verhooging van dit percentage in den 
loop van het jaar, een zeer belangrijke verbetering, ver~ 
geleken met het oorspronkelijke voorstel: met 1 Januari 
a.S. 10% en met 1 Juli d.a .v. 15%; 

2. dat ten aanzien van de overgangsbezoldigingen zal gelden, 
dat slechts 4 X 5% zal worden afgehouden van het 
laatstgenoten inkomen per 31 December in plaats van 
10%. De formuleering op bladzijde 2k (roneo) schijnt 
minder juist en doet veronderstellen dat slechts 4 X 5% 
van de overgangsbezoldigingen zal worden ingehouden 
en het restant behouden blijft; het wil mij voorkomen, 
dat de Regeering goed zal doen ten aanzien van dit punt 
een nadere toelichting te geven; 

3. dat de Regeering mijn subsidiaire suggestie overneemt, dat 
de overgangskorting in 1936 slechts voor de helft wordt 
gehandhaafd en in 1937 geheel zal vervallen; 

4. dat de maandloonen slechts met 5% in plaats van 10% 
en de inkomsten der werklieden met 10% in plaats 
van 15% zullen achteruitgaan. 
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(Van Helsdingen.) 
Ik breng del' Regecl'ing gaa rne mijn hulde en dank, dat 

Zij zoo ondubbelzinnig getoond heeft vatbaar te zijn voor 
verschillende suggesties en bezwaren in den Volksraad tot 
uiting gekomen. Gezien deze wijzigingen is het niet wel 
mog-elijk de bctcekeuis van den Volksraacl - ook b\i een zoo 
bij uitsluiting den Landvoo gd toegekende bevoegdheid - te 
miskennen . 

Gezien deze houding is in gemoede niet langer vol te 
honden het verwijt, dat de Regeering geen r ekenin g houdt 
met de ambtenaars belangen, dat Zij te gemakkelijk de be
zu iniging zoekt in vermindering van de inkomsten der 
ambtenaren en was er althans voor mij aanleiding om de 
motie vervat in stuk 8, houdende het geheel vel'vallen der 
salariskorting in te trekken, zooa]5 dan ook is gesch ied . 

Veel 111 0èi lijkc L' viel het mij, ntijn standpunt te bepalen t en 
aanzien van de door mij mede-onderteekende motie-Kerstens 
(stuk 5) , waarvan de intrekking reeds is aangekondigd, 
mam' in de plaats waarvan een motie is ingediend, waarvoor 
het volgende dus goeddeels ook geldt, houdende verzoek om 
opschorting der voorgestelde maatregelen - over de geheele 
1inie - en instelling van een nieuwe commissie. zooa ls die 
in de la atstbinnengekomen lI1otie·Soctardjo wordt gevraagd. 

Deze motie vond haal' motief: 
10. in de voorstellen, welke zooals zij ons werden voorgelegd, 

voor mij onaanvaardbaar waren; 
20. in de niet ondnidelijk uitgesproken vrees, dat de voor-

1iggende voorstellen niet de vrucht waren vall behoor
lijke voorbereiding en onderzoek; 

30. in de opvatting, dat in het regionale bezoldigingsstelsel 
- zooals het ons was voorgelegd - het begrip reg ionaal , 
vé l' {)Uiten de oorsp1'onkelijke grenzen wel'cl uitgebreid. 

In hoeverre - en dat onderzoek maakte gisteren bij de 
bestudeCl'ing vall het ['egeeringsantwoorc1 een punt van over
weging bij mü uit - moeten nà het verkregen r egeerings
antwoord deze motieven worden herzien, bij de overweging, 
of de motie mijnerzijds behoort te worden gehandhaafd. 

ad 10. In de voorgestelde maatregelen in hun geheel 
heeft ' de Rcgeering incl el'c1nac1 zoodan ige zéér belangl'üke 
wijzigingen gebracht, d at met een opschorting zondcl' meel' 
niet kan en niet mag wOI·den volstaan, althans zoo komt het 
mij voor. 

ad 20. Dool' haal' uitvoerige uiteenzetting van de wijze 
waarop deze bezoldigingsregeling tot stand is gekomen, ver
melding van het feit va n het veelvuldig onderzoek, schrif
t('l~ik en Hloll(l('lin~, minnti eus en nflllwg'ezet. lII et beh ulp 
van allerlei instanties) en inschakeli ng van allerlei autoritei
ten, over geheel Nederlandsch-Indië, waarbij ambt voor ambt 
in beschouwing werd genom en, in vergelijking met andere 
opnieuw gewaardeerd, heeft de Regeering bij mij ernstige 
twijfel gewelü, of inderdaad van een nieuwe commissie betere 
resultaten zullen mogen worden verwacht. 

).[ijn bczwaa:' gin g niet tegen het regionaa l stelsel op zich 
zelf, dat ik aanvaardbaar achtte, maar waarvan ik de voor
li ggende uitvoering ni et kon waardeeren. Véél van de door 
mij geopperde bezwaren kunnen ondervangen worden door 
toepassing van het ru imer begrip "verfijning" dat door den 
Regec l'Îngsgell1f1chtigde in dien zin werd uitgelegd, dat zij 
zoowel vCl'hooging als verlaging tengevolge kan hebben en 
wel in di er voege: 
a. dat een stelsel van stnnc1plaatstoela gcn en eventu eel 

standplaa tsaltrek kali worden toep:epast, 
b. dat een eventueele stljging van het levenspeil, de kosten 

va n levensonderhoud , tot vel'hoog-ing del' il'fl ctemcnten 
kan leiden indien u it de jaal'1\jksche rapporten del' 
llOofdcn vfln gewestelijk bestuur bhjkt, dat het g.ewestel~k 
bezoldigingsniveau voo l' sOlllmige plnatsen of kringen met 
meer vold oende kan heeten. 

ad 30. Veel moeilijker' was het derde moti('f: verl'nimde 
f ornlllJcerin go del' re!!iona lc grenzen. Uit de mededeeling 
del' RegeerÎng blijkt dnide1\ik, dat in den loop n m het 

H andelin gen. Zittingsjaar ]935-1936. 

onderzoek het begrip regionaal "cr buiten zij n oorspronkelijke 
grenzen is uitgezet en dêlt el' langzamerhand een andere 
gedachte bij de Regeel'ing is gaan medespreken, een gedachte, 
die voordien geen of vrijwel geen gewicht in de schaal heeft 
gelegd, nl. het regionaal stelsel in het licht der bestuursher
\'orming, welke ik in de toelichting zie binnengeleid door de 
mec1ec1eeling, 

"dat de Regeering de vaststelling van deze regeling 
in den vornl zooals die thans zijn voorgebracht, een 
stap vooruit (acht) in de bestuursontwikkeling van 
Nederl&ndsch-Indië' " 

een element, dat z6P gewichtig wordt geacht, dat de betrok
ken passage in het l'oneogram op blz. 5 we l'tl onderstreept. 
Dit - ik wil het ecrlljk bekennen - in deze l'('geling voor 
mij yolkomen nieuw element, maakt mUn beslissing omtrent 
mijn houding wel zéér moeilijk. 

Eellerzijds heeft deze gedachte veel aanlokkelijks, maal' 
drin gt zich toch de vraag naar voren of, zoolang de bestuurs
hervorming op J ava en lIadoeJ'a nog niet meel' is uitgebreid, 
en in de buitengewesten is ingevoerd, de Regeering hi erop 
vooruit had moeten loopen. Veel gemakkelijker zoud en 
prov inciale bezoldigingsregelingen zijn ingevoerd, ind ien 
inderdaad overdracht van allerlei centrale bestuursruellsten 
aan de provincies reeds had plantsgevonden, hetgeen op Java 
en llIacloera nog slechts zeer onvolledig, voor de buiten
gewesten zelfs nog heelemaal niet heeft plaatageha.<I-_~e.r'-_ 
die regeling zal dan dool' de provinciale instanties worden 
vastgesteld. 

Anderzijds, zal de consequente doorvoerin g van dit beginsel 
er toe leiden, dat wij voor alle provincies of gewesten in den 
zin der bestnnrsl1crvorming zn ll en kl'\j gen een uitgewerkt 
sala l'i sstelsel, met a ll erl ei c1iffeJ'eJltinties, met stu Jldpll111tS
toelagen en standplaatsaftrek enz., en dat van de schalen 
in bijlage A nog véél méér ambten nnor die regionale bezol
(Ugingsschalen moeten worden overgebracht ; dat het streven 
zal bestaan om de overplaatsingen van de gewesten naar 
andere zooveel mogelijk te beperken; zood at tenslotte de 
bijlage A del' H. B. B. L. uiteindeldk slechts een betrekkelijk 
ge l'ing nantal ambten zal tell en, functi es, wiel' funct\ona:ris
sen een arbeid ui toefenen, welke meerdere "gewesten" 
omvat. 

Moet ik den zin 
"Wanneer straks nog tal van andere hoogst eervolle 

en gewichtige ambtenaren bij bestllUl'S- en r echterlijke 
macht aan den staat van rcgionalc illllbten znnen wOI·den 
toegevoegd' , 

aldus opvatten, dat het zelfs niet onmogeiijk is te achten, 
dat, om lllaar wat te noemen, de voorzitters del' la ndraden, 
residenten, assistent-residenten, ja zelfs leden van de raden 
van Justitie onder de regionale schalen te goeder tijd zullen 
worden g-ebracht en zij bij overplaatsing bniten de l'egionale 
grenzen onder de gelding van een ander regionaal bezoldi
gingsstelsel worden gebracbt 1 

Is het de uiteindelijke bedoeling del' Regeering, dat de 
staat A op den duur slechta zal bevatten de algemeene in
specteurs del' verschillende diensten, hoofden van departe
menten, leidende ambtena ren, leden van den Raad van Indië 
en de Algemeene Rekenkamer e.d,) - wiel' traktementen 
echter toch ook in di e algemeene bezolc1igingsrBgeling mede 
zullen worden behcel'scht - VOOT' zooVC!' ze da arvour in 
aanl11erking kom en, als inspecteurs, leeran rs enz . - door 
standplaatstoelagen en standplaatsaftrekken ! 

Is dit toekomstbeeld juist - zoo niet geheel, dan toch 
goeddeels - dan kan erkend worden, dat het voorkomen 
der ambten, zooals ik noemde in mijn motie (stuk 7) in de 
regionale schal en niet wijst op een onderwaardeel'ing nIs 
ambtenaar van lagere orde. En de l1I oti e kon dan ook 
,·el'vallen. omdat zij werd in gediend uit de overweging, dat 
deze gezagsfnncties als zóódan ig niet in de rcg ionale schalen 
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(Van Helsdingen.) 
- zooals die oorspronkelijk waren getraceerd - thuis be
hoorden. Immers op dien grond voornamelijk diende ik de 
motie in en niet op grond van de te ontvangen salarissen j 
ik zou niet bereid zijn geweest om haar met nog andere 
functies, welke dat karakter niet dragen, aan te vullen. 

Mijnheer de Voorzitter! In eersten termijn heb ik erkend, 
dat Cl' llaal' mijn vaste overtuiging nog functies zij n, waaraan 
bezoldigingen zijn verbonden, welke, zelfs nà de H. B. B. L., 
nog crisiswinst opleveren aan de functionarissen en dat bij 
hen niettegenstaande de kortingen, in stl'icten zin nog géén 
offer is gevraagd. Of dit met de voorliggende f uncties het 
geval is, durf ik niet te zeggen, omdat ons alle gegevens 
dienaangaande ontbreken en eerder aangenomen mag wor
den, dat de Regeering - beschikkende over de vele gegevens, 
waarover Zij in baar antwoord rept en voorgelicht door de 
verschillende instanties, onder welke ook plaatselijke - het 
beter moet weten dan wij, die meestal zeer eenzijdig wordcn 
voorgelicht. 

Een beroep op de statistische cijfers van het Kantoor 
voor de Statistiek heeft mijns inziens slechts betrekkelijke 
overtuigingskracht, omdat ons nadere gegevens ontbt'eken 
betreffende de elementen van die kosten van levensonderhoud 
- al staat het anderzijds vast, dat de daling van de kosten 
van dit onderboud, op grondslag van dezelide elementen, 
sinds Januari 1935 nog steeds verder is gegaan en de even
tueclo pl'ij:s:slijg ing van enkele pl'odu(·tell YCl'IlIoedelijk wOl'dt 
gecompenseerd door daling van andere. 

De Regeering heeft verklaard, dat bet aantrekkelijke van 
hailt' voo1'ste1lel1 is: dat de snlal'isvel'mindel'ing van 5% -
welke redelijk kan worden geacht - voor 1936 haar gelegen
heid geeft om met méér bezinning verdergaande - op dat 
"verder-gaande" w~js ik, l\1:ijnheel' de Voorzitter in verband 
wet mUn vool'gannc1 hetoog' - tCl'ugbl'cnp:ing' 11:11.11' het re
\;\Otc.le l'eu te over'vegen. Voor mij is de moeilijkheid cle 
beantwoording van deze vragen: 

1. Is deze 5% korting voor 1936 voor deze ambten tc 
aanvaarden' 

2. Zal verwijzing uaar een commissie meer rust In de 
a mbtenaarswereld brengen j 

3. Moet ik meer vertrouwen stellen in een rustige over
weging door de Regeering dan in den arbeid van een com
missie, die bet geheele stelsel weer zal bebben te berzien j 

'Vat het eerste punt betreft ben ik mèt de Regeeriug van 
oordeel, dat inderdaad de achteruitgang van 5% voor de 
ambtenaren die daardoor getroffen worden voor 1936, niet 
onredelijk is te achten, Q.a. gezien de daling van den levens· 
.tandaard. 

Wat het tweede punt betreft: Rust komt er niet, zoolang 
rlf. nmbtenaren weten, dat een ige korting hUil boven het 
hoofd zal blijven hangen. Verwijzing naar een commissie 
brengt daarin geen verandering, veeleer - ik ben tot die 
overtuiging gekomen na diepergaande bezilUling - is te 
verwachten, dat de onrust stijgen zal, omdat alle organisaties 
moeite zulten doen, de cOlllmissie in haal' ge heel en de leden 
individueel te hunnen gunste te beïnvloeden, in véél erger 
mate dan tbans het geval is; terwijl allerminst vast staat -
uit nadere onderlinge besprekingen is dat wel gebleken -
dat de door mij VOOt' een goede salarisregeling noodig ge
achte normen ook inderdaad door zulk een commissie eerder 
zullen worden aanvaard dan dool' de Regeering. 

Mijnheer de Voorzitter! 'De tegemoetkomende houding, 
door de Regeering aangenomen, de wijze waarop Zij blijk 
geeft, vatbaar te zijn voor redelijke suggesties, de correcties 
die zijn en alsnog kunnen worden aangebracht, geven mij 
aanleiding, deze regeling te aanvaarden, te meer, waar ik 
geen heil zie in het scheppen van een confli ct in een materie 
die geheel tot de competentie van de Regeering behoort. 

Maal' ik spreek de boop uit dat: 

(Kerstens.) 
Ie. de Regeel'ing evenals thans, alle verdere doorvoet'ing tel' 

kennisname aan den Volksraad zal voorleggen i 
2e. dat de Regeering, en met haal' haar organen, bij het be

palen van haar standpunt steeds het beginsel voor oogen 
zal houden: dat zij tegenover haat' personeel een bezol
diging toekent, welke het een redelijk levensbestaan ook 
voor het gezin waarborgt en dat Zij alsnog bij de beool'
deeling van de nominale bedragen der bezoldigingen ten 
volle rekening zal houden met de ook in dit college VOO1'

gebrachte bezwaren tegen de vastgestelde bedragen, al'
gum cnten, Mijnheer de Voorzitter, die ik, bij gebrek aan 
gegevens, evenmin kan beool'deelen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik bid de Regeering en allen die 
met dezen moeilijken en teeren tubeid belast zijn, ,yijs
heid van Boven toe. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Vool·zitter! Ik zou willen 
beginnen met een woord van groote erkentelijkheid uit te 
sprèken tot de Regeering voor de wijze waarop Zij tegemoet
gekomen is aan de bezwaren, in dit college naar voren gebracht. 
Inderdaad heeft de Regeering door deze tegemoetkoming 
daadwerkelijk den ernst erkend van de alom gerezen bezwaren 
tegen de voorgenomen maatregelen . 

Wanneer ik hiermede dan begonnen ben moet ik ven'olgen 
met te zeggen, dat ik toch niet vcrzoend bell met de maat
regelen zooals ze ons werden voorgelegd en zooals ze - dat is, 
geloof ik, niet tegen tc spreken - in l:lUn hoofdlijnen onver
minderd worden gehandhaafd. Dat is dan ook ue reden dat 
mijn hoofd bezwaren blijven bestaan. 

In de eerste plaats acht ik het jammer, dat de Regeering 
niet is ingegaan op mijn vragen ten aanzien van het begroo
tingsaspect. De geachte Regeeringsgcmaehtigde voor algemeene 
ambtenauJ'szakcn zegt daaromtrent: 

"Kans op meevallers, waarover ue heel' Kcrstens heeft 
gesproken, is uiteraard nooit uitgesloten, maar evenmin 
kans op tegenvallers, zooclat voor een optimisme dat el' 
toe zou knllJ1en leiden de am btenaarssalarissen thans 
ongemoeid te laten geen aanleiding bestaat. Verder op 
de in dit verband dool' het geachte lid gestelde vragen 
in.gaan kan de Regeering Zieh tot Haal' leed"'ezen thallS 
niet veroorloven ", 

nadat Zij tevoren reeds had gezegd: 
HDe vraag of de beoogde besparing wel noodig was en 

zoo ja, of het onvermijdelijk moest worden geacht, daar
voor de salarissen aan te tasten en of niet andere wegen 
waren te vinden om het budgetair aspect te ,'erbeteren, 
beeft bij die gelegenheid een onderwerp "al1 ampele 
bespreking nitgemaakt" . 

"Die gelegenheid" Mijnheer de Voorzitter was de behan
deling van de begrooting in de hoofdzi tting. 

Huiselijker uitgedrukt zegt de Rei(cCl>ing: Ge hadt met deze 
bezwaren moeten komen bij de hoofdbegrooting j daar is het 
nu geen tijd ,'oor. 

Hoewel \'001' dat standpunt ongetwljl'cld wel wat te zeggen 
valt, geloof ik daartegenover te kunn en stellen, dat men niet 
behoeft te schreeuwen vóór men geslagen wordt en dat ik dus, 
omdat immers bij de behandeling van de hoofdbegrooting de 
concrete voorstellen niet aan de orde waren, mocht zeggen: 
welnu, dan zal ik mijn concrete bezwaren uitstellen totdat de 
voorstellen werkelijk ter tafel liggen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik vind het ook daarom zoo jam
mer, dat mijn vragen over het begrootingsaspect niet dool' 
de Regeering beantwoord werden, omdat dit in zekeren zin 
indirect door de heer Weyer wèl werd gedaan, door den heer 
Weyer, dien geen van ons in deze zaal zal aanzien voor een 
luchthartig financier, integendeel, die aangemerkt mag worden 
als een conservatief financier. De heer Weyer verklaard.a 
dat wij mochten zeggen: we zijn er met onze begrooting, we 
zijn er met onze f inancieele politiek. 
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(Kerstens.) 
(De heer Kan: NOl!, nou!) 
Ik geef gaarne toe, dat de heer Kan daartegen bezwaren 

kan inbrengen, maar feit blijft dat de heer We)"er yerklaard 
heeft : we kunnen zeggen dat we er zijn. Er blijft nog wel 
het een en ander te wenschen over, dat onderschrijf ik direct, 
maat· het groote fina neieele sHneeringswerk is in de afgeloopen 
jaren gcdnun . Het gaat er nu maar om, of men het laatste 
kiertje, waardoor de begrooting nog niet geheel sluit, dicht 
kan krijgen. 

Ik kom thans Ol) de indexcijfers, die zijn overgelegd en 
dan wil ik heel in het kort, in aansluiting op hetgeen de 
heor Soetul'djo heeft gezegd, mededeelen, dat deze cijfers voor 
rnU weinig overtuigend zijn. In de eerste plaats zou ik gaarne 
vernemen, hoe die cijfers zijn ontstaan, uit welke elementen 
ze zün opgebouwd en of hierin ook YCl'wcl'kt is de noodzaak 
voor vele ambtenaren tot het steunen yan werklooze familie
leden. Deze vraag is buitengewoon belangrijk voor de amb
tenaren uit de Inheemsche sfeer. Wij weten allen, dat de 
lnhcemsche ambtenaren, die thans nog hun salaris genieten, 
den last "an ycle wel"klooze familieleden dragen . Ik herhaal 
dan ook, dat mcn ook deze cUfers in beschouwing moet nemen 
b\j het vaststellen van deindexcijfel's. Dat de Regeel'ing 
daartoe bijzonder "erplicht is, zou ik hicr mede in het licht 
willen stellen, dat men met zooveel lof gesproken heeft oyer 
de aanpassing en duldzaamheid vHn de Inheemsche bevolking 
in verband met den algemeen en crisistoestand. ,\Taal' dit 
het geva l is, waar m.a.w. de Regeering het werkloozenprobleem 
VOO1" het O\'el'gl'ootste gedeelte wat de Inheemsche wereld 
aangaat heeft laten oplossen door de Inheemsche bevolldng 
zelve, daal" moet Hl.i.. bij het opstellen vall de indexcijfers VOOl' 

het levensonderhoucl hierin een aanzienlijk bedl'ag ge
converteerd worden Y001' den werkloozcnstcllJl. Al s dit 
gcschied zou zijn, geloof ik niet, dat de RegeCl'ing nog 
ve"klaard zou llCbben, dat zelfs een prijsstijging van 
10% nog wel zou kunnen word en opgevangen door de 
huidige salarissen. 

Tk bl\jt dan ook van oordeel, dat een geringe sehuldver
mecrdering toelaatbaal' zou blij\·en in het algemeen begToo
iingsbeeld, ondanks het fe it zeHs, dat de begrootingsopzet yoor 
1937, naar het zich thans laat nauzipll, al weel' za l leiden tot 
vcrdergaande ,·oorzieningen en herzieningen. 

Ik zou dan ook willen verklaren, dat een reconstructie van 
hct bezoldigingsstelsel à tête reposée m.i. noodig blijft en 
lulIlgende deze reconstructie een sehuld\'ermeerdel'il1g van 
misschien f 10 m.l11. in totaal toelaatbaar mag worden geacht. 
~fen kan dan inuners daarna een gereconstrueerd bezoldigings· 
stelsel in werking stellen, dat niet tot verdere schuldvermcer~ 
dCl'ing aan 'leiding za ] geven en dat heter zal werken zonder de 
ta llooze onbillijkheden \"8n thans, welke men niet kan inhalen 
dOOl" allerl ci incidenteele ,·ool"zieningen, bijslijpingen, stand~ 
plaatstoelagen, invoering nln yerhoogingcn en verlagingen 
links en rcchts, enz. omdat daarvoor te veel fouten zitten in 
hct totale stelsel. 

Ik geloof, dat zulk ecn reconstructie des te meer noodig is, 
omdat er een geheel nieuw element in discussie is gekomen, 
waarop de heer Van Helsdingen uitvoerig gewezen heeft. Dit 
nieuwe element is dool' den heer Van Helsdingen aangehaald 
en ik wil het hierbij hel'halen: de Regeering acht de vaststelling 
V.lIl deze regelingen in den Y01·m , waarin deze thans z\jn voor
gebracht, een stap YOOrttit in de bestulll"Sontwikkeling \'an 
Nedcrlandsch-Indië. Ik sluit mij gam'ne aan bij de woorden 
VHn den heer Van Helsdingen, waar deze zegt, dat dit element 
eigenlijk nicts te maken heeft met de differentieering van 
het salal'isstelsel en dat dit meel' een kwestie is van bestuurs
hcrvorming. Zoo te zien leidt deze nieuwe gedachtengang tot 
de consequentie van regionale begl'ootingen en misschien van 
regionale rekeningen. AJs dit het geval is, dan is cr des te 
meer reden, om niet dool' te gaan op den ingeslagen weg en 
geen incidenteelc herzieningen toe te passen, maal' opnieuw 

(Sosrohadikoesoemo. ) 
alle gegevens naast elkaar te zetten, om een logisch salaris
stelsel op te bouwen. 

Mijnheer de Voorzittcr! Aan het voorgaande zou ik nog 
het volgende willen toevoegen. 

Er zijn in de moties toch nog weder partieele correcties 
op het geheele complex vun maatregelen voorgesteld. Ik zal 
daaraan niet medewerken. 'Vunneer men aan den eenen kant 
tekortkomingen tracht goed te maken, moet men dat ook 
aan den andereu kant doen. Maar dan zal daarvoor een einde
looze serie moties noodzakelijk zijn. Ik erken, dat dit niet 
goed zal gaan en daarom za l ik tegen alle moties stemmen, 
behalve tegen de motie, die een tijdelijke opschorting van alle 
maatregelen vraagt. 

De heer Sosrohadikoesoemo: Mijnheer de Voorzitter! Na 
de breedvoerige redevoeringen van de vorige sprekers kan 
ik in tweeden termijn heel kort zijn. Met zeer veel belang
stelling heb ik de redevoeringen van de twee geachte Regee
ringsgemachtigden aangehoord. Voor mij persoonlijk is 
thans de kwestie aldus. 

Hebben deze redevoeringen mij bevredigd Y Deze v"aag 
moet helaas ontkennend worden beantwoord. Immers is aan 
mijn gl'ootste bezwaar niet tegemoet gekomen, al moet ik 
hierbij \·crklaren, dat ik d('l' Regeel'ing zeer erkentelijk ben 
voor de tegemoetkomende houding, die Zij heeft aangenomen. 
Breedvoerig heb ik in mijn rede betoogd, dat mijn grootste 
hezwaHr is, dat de invoering VHn de voorliggende regionale 
bezoldigingsregeling uitsluitend de inheelllsche en Indo
Europeesche groep zal treffen. En het is op grond van dit 
feit, Mijnheer de Voorzittcr dat ik invoering van de onder
werpelijke voorstellen beschouw als politiek en staatkundig 
onjuist. " . aar de Regeeri ng heeft toegegeven, ja zelfs zich 
volkomen heeft aangesloten bij mijn betoog, dat, al zon het 
Moederland een gedeelte VHn de Indische schuld overnemen, 
de salarispost nog te zwaar drukt op het landsbndget, daar 
hHd ik verwacht, dat de Regeering ook zou willen toegeven, 
dat het zeer noodig en gewenscht moct worden geacht, dat 
ten spoedigste dient te worden nHgegaan of de westerseI" 
overkapping voor dit arllle land al dan niet. te dunr is. nat 
de He/.!(,(,l"ing- dit hf'pft llagC'l<lten, :Jlijnhccl' dû Vool'r.ittCl', 
moet ten zeerste door mij worden betreurd. 

Bij dc beantwoording vHn de rede van den heer Ratu 
TJangie inzake de overbreilging van het ambt van kweek
schoolonderwijzers naHr de regionale regeling heeft de geachte 
Regeeri ngsgemuch tigde voor a Igcmeene a In IJtcrlaH l'saa ngele
genheden nagelaten om ook de dool' mij met betrekking 
tot hetzelfde onderwerp naar voren gebrachte argumenten 
te besprcken. Vooral moet ik dit betreuren waar ik juist diè 
argumenten heb naar voren gebnlCht waaru it kan blijken, 
dat, gelet op de door de Regeering ter zake aangelegdc 
cl'iteria de betrekking van kweekschoolonderwijzer zeel' zeker 
niet mag worden getroffen door de regionale r egeling. Op 
~rond hiervan l\1ijnhcer de Voorzitter, heb ik de zaakbetrek
kelijke motie-Ratu Langie medeonderteekend. 

Ook heeft dc Regeering nagelaten bij de beantwoording 
\·an mijn vraag, waarom de betrekking van beambte bij den 
pandhuisc1ienst naar het maandloonel'sreglement moet wor
den o"e"gebrHcht, bekend te stellen waarom de beambte bij 
den P. rr. T.-dienst niet en zijn collega bij den pandhuisdienst 
wel naur het maanclloonel'sreglement wOl'dt overgebracht, 
waa r toch dc betrekk in g van pandhuisambtc heelemaal 
"oldoet aan de door de Regeering ter zake gestelde critcria. 
Ook dus de beantwoording van de hier dOOl" mij bedoelde 
kwest ies heeft mij niet bevredigd. 

l\1ijnheer de Vool'Zitter! Daar aan mijn grootste bezwaar 
niet is tegemoet gekomen, heb ik ondanks de tegemoet
komende houding del" Regeering mij toch genoodzaakt gezien 
om de Jllotie-Kerstens, stuk 1] , en de motie-Soetul'djo, stuk 13, 
mede te onc1el'teekenen. . 

-
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(Ratu Langie.) 
De heel' Ratu Langie: Mijnheer de Voorzitter ! Ik heb 

met groote belangstelling geluisterd naar de redevoeringen, 
dool' de twee geacbte Regeeringsgemachtigden in deze zaal 
gehouden als antwoord op de opmerkingen, die door het 
College van Gedelegeerden in eersten termijn zijn gemaakt. 

Mijnheer de Voorzitter! Er is aan de kwestie van de 
regionale bezoldiging een uitvoerige beschouwing gewijd 
door den geachten Regeeringsgemachtigde, den heer Beets. 
Er is in de beschouwingen, die ik heh aangehoord, veel dat 
wij moeten aannemen, omdat ons de cijfers daaromtrent niet 
zijn voorgelegd. Wanneer nu de geachte Regeeringsgemach
tigde zegt, dat hij de vaststelling van de salarissen b.v. van 
de regionale salarissen rekening is gehouden met de ver
schillende indicaties op het gebied van economie van sociale 
omstandigheden enz., dan had ik in de eerste pl •• ts verwacht, 
dat de verschillende aanwijzingen reeds bij de indiening dcr 
voorstellen zouden zijn weergegeven. En waar dit niet is 
geschied, had ik in de tweede plaats verwacht, dat de cijfers 
ons in het regeel'ingsantwoord in eersten termijn zouden zijn 
overgelegd, opdat ook wij mede zouden hebben kunnen beoor
deelen in hoeverre op juiste wijze met de verschillende aan
wijzingen rekening is gehouden. 

Er heerscht hij mij absoluut geen twijfel, of de regeerings
organen zullen het doen, maar zooals ook U, ~fijnheer de 
Voorzitter, hekend zal zijn, is de waardeering van de ver
schillende cijfers een zeel' subjectief iets . De een slaat een 
cijfer hooger aan dan de ander en in de subjectieve waar
deering der cijfers ligt juist de reden van de verschillende 
,,"aardeering van de geheele functie op zichzelf. 

Dan is de geachte Regeeringsgemachtigde ingegaan op het 
,erwijt, dat van verschillende zijden in het College is geuit, 
dat de voorliggende ontwerpen zoo weilig den indruk maken 
van grondig voorbereid te zijn. 

"De geachte Regeeringsgemachtigde heeft ons nu uiteen
gezet, op welke wijze de voorstellen grondig voorbereid zijn. 
Ik moge de opmerking maken, dat de nfteenzetting, die nu 
in de rede van den geachten Regeeringsgemachtigde in eer
sten terillijn gegeven is, betel' op haar plaats ware geweest 
in het toelichtend schrijven der Regeering. Ware zij daarbij 
oyergelegd, dan zou er misschien nog gelegenheid zijn ge
weest om daarop in eersten termijn nader in te gaan en 
hadden wij misschien meer cijfers ten aanzien van bepaalde 
punten kunnen vragen, die dan in het regeeringsal1twooru 
in eersten terillijn verstrekt hadden kunnen worden. Nu is 
dat niet meer mogelijk. Wanneer ons nu nog cijfers worden 
overgelegd is er tusschen het oogenblik, waarop dit gesch iedt 
en. het moment, waarop wij een beslissing moeten nemen, 
geen gelegenheid om de cijfers groiiëlig te bestudeeren. 

De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft gezegd, dat men, 
aan de hand van hetgeen in het toelichtende schrijven, dat ons 
College is overgelegd, wordt gezegd over het nemen van de 
provincies als eenheidsgel:iieden voor de salarisregelingen niet 
moet denken, dat de regentschappen de basis moeten zijn, 
maal' dat de regentschappen de sluitsteen moeten zijn in het 
salarisstelsel, als het voldoende verfijnd is. 

Ik moge daarbij allereerst het volgende opmerken. Wan
neer men zich rekenschap tracht te geven vlln de basis, 
waarop eigenlijk het regionale stelsel gegrondvest moet zijn, 
dan is dit het regionale levenspeil en de overweging, dat 
men daarmede tevens tracht te bereiken, dat de candidaat
landsdienaren zooveel mogelijk worden betrokken uit het 
gcbied zelf. Zoo gesteld - en ik geloof, dat het zoo zuivel' 
gesteld is - valt dus het principe van het regionale bezol
digingsstelsel volkomen samen met de sociale, intellectueele 
en economische strnctulu' van een bepaald gebied. Deze ge
dachte is volkomen gezond en ik kan haar volkomen onder
schrijven, maar nu is mijn bezwaar juist, dat de sociale, in
tellectueele en economische structuur van een bepaald ge-

bied in het geheel niet samenvalt met de admin.istratieve 
grenzen, die gegeven zijn in de regentschappen, residenties of 
provincies. Daarom zou ik, zelfs wanneer de Regeering in 
het verfijnde stelsel het regentschap als sluitsteen voor het 
regionale bezoldigingsstelsel neemt, daartegen nog bezwaar 
moeten hebhen, in de eerste plaats, omdat het dan mogelijk 
is, dat - zooals ons geacht medelid, de heer Van Helsdingen 
zooeven heeft uiteengezet - er zeer veel salarisregelingen 
zullen komen, terwijl alles toch uniform geregeld behoort 
te zijn. Ik geloof dat men, ook met inachtneming van het 
oorspronkelijk principe van de regionale bezoldiging, de 
zaak in haar geheel kan behandelen, maal' niet op de wijze 
zooals de Uegeering zich denkt. 

De Regeering heeft verder gezegd, dat el' gewestelijke 
commissies zullen worden benoemd, doch die commissies 
zullen naar mijn meening slechts medewerken in de richting 
van vel'splintel'Ülg van het stelsel. Bovendien vind ik, dat 
door de instelling van zoodanige commissies de centrale 
landsorganen daarmede hun verantwoordelijkheid over
dragen op de plaatselijke organen. 

Nogmaals, niettegenstaande de verzekering van den 
geachten Regeeringsgemachtigde, dat de verschillende voor
stellen grondig zijn voorbereid - een verzekering welke 
wij hebben aan te nemell- kan ik mij in het algemeen niet 
vereenigen met de ons thans voorgelegde ontwerpen. Daarom 
niet, Mijnheer de Voorzitter, omdat het beginsel waarvan het 
regionale stelsel uitgaat, naar mijn meening heelemaal in 
strijd is met het karakter der regionale bezoldigingen zelf. 

Ik geloof, dat de heer Van Helsdingen bet juist heeft 
geïnterpreteerd toen hii zeide, dat er in het regeerinqsant
woord werd gezinspeeld op het feit, dat verband zou moeten 
worden gelegd tlIsschen de regionale bezoldigingen en de 
bestulll"shervorming. Op gt'olHl van de bezwaren die- ik zoo
eyen uiteenzette, zon ik mij el' tegen moeten \'erklul'en wanneer 
de veroere uitbouw van het regionale stelsel ingeweven werd 
in de vermoedelijke plannen der Regeering ten opzichte van 
de uitvoering der algemeene hestuurshervorming. 

Alvorens te eindigen wil ik nog een speciale opmerking 
maken over een detailkwestie. De heer Sosrohadikoesoemo en 
ik nebben in eersten termijn eenige opmerkingen gemaakt 
over de positie van verschillende hoofdschooJopzieners en 
ondenvijzers. De Regeering heeft zich van deze opmerkingen 
afgemaakt door de mededeeling, dat het departement van 
Onderwijs terzake uiet alleen gehoord is, maar zich heelemaal 
heeft vereenigd met de hoegrootheid der bedragen van de 
salarissen, aan deze functionarissen toegedacht. Het doet mij 
leed, dat deze opmerkingen zoo summier zijn beantwoord. 
Door den heer Sosrohadikoesoemo en tendeele ook eloor 
mijzelf, zijn naar mijn meening zeer ernstige argumenten 
voorgebracht en is in de eerste plaats breed uitgemeten. dat, 
zooal8 de In-donesische maatschappij op het oogenblik is, 
inderdaad het onderwijzerscorps ele ruggegraat eler samen· 
leving is. Wanneer men een onderzoek instelt naar de ouders 
van de Indonesiers die middelbare en daar' bovenuitgflande 
onderwijsinstelli ngen hebben bezocht, dan 7.31 blliken , dat 
het grootste percentage dier ouelers tot elen onderwijzers- en 
schoolopzienersstand hehoort: 

Voorts hebben wij gewezen op de beteekenis van hun werk 
als opvoeders van de komende geslachten en op hun invloed 
in de samenleving. 'Van neer men eens in de binnenlanden 
rond ziet, zal men gewaarworden, dat de onderw\jzer onge
veer het centrale punt van informatie voor de geheele bevol
king is. Ik acht het daarom zeer bedenkelijk, wanneer de 
Regeering door regionaliseering dezer ambtenaarssalarissen 
die terugdringt tot een nog lager peil dan waarop ze thans 
staan . 

Naast deze meer algemeelle bezwaren heb ik verschillende 
technische objecties tegen de onelerbrenging der door mij 
hedoelde groepen in de regionale schalen. Ik heb deze be-



187 

14de VJ~RGADERING - DINSDAG 17 DECE~1BER 1935. 

Behandeling van moties, in gediend n.a.v. de Regeeringsutteenzetting nopens de voorgenomen salul' ismaatl'egelcn (Ond, 845) . 

(Soangkoepon. ) 
ZWal'en al weergegeven in de toeli chting tot de motie welke 
ik bij U, Mijnheer de Voorzitter, heb ingediend. Mijnheer de 
VoorzJttel'! Ik zal tel' bekorting van mijn rede geen uiteen. 
zettmg meel' geven van de technische bezwaren' zij zijn in 
de motie reeds uiteengezet. Ik moge dus volst~an met de 
d esiderata van deze motie nogmaals hl de bijzondere belang. 
stellmg en de blJzondere goedwillendheid van de Regeering 
aan te bevelen. 

De heel' Soangkoepon: Mijn:heer de Voorzitter! Hoewel 
~k ee n voorstander ben van de regionale bezoldigingregeling 
l~l deze . gewesten, meen ik toch uit de Regeel'in gsuiteenze l
tll1gen ": tweeden termijn te moeten constateercll, dnt Zij 
ten aanzlel~ van de verschillende bezoldigingen del' lands
d lena l'en ZICh geen vaste en bepaalde normen en eisehen 
zoowel ten opzichte van het uitgangspunt als ten opzichte 
vall 11et doel heeft aangelegd. 

\\Taat, Zij den levensstandaard in een gewest als norm heeft 
ann g('llOmen, \'I'Ha g ik mij aî, waarom dan VOor dit doel 
a~leen de lagC' re landsdi enaren worden gC'troffen. Dc 1'C'sum p
tlC YU II deze l'egel in g i ~ niet anders, dan het zoeken ynn de 
grootste bezuiniging bij de inheemsche ambtenaren en wat 
vooral hierb ij schrijnend is, meestal bij de lagerc inh eemsche 
fllllbtelllll'en. De Regeering heeft wel gpzegd, dat b.v. de maund
looners.instede van ,Pensioen langdurigen onderstand bij een 
behoorlU ke UJtoefe11lng van hun functie verkrijgen, doch Zij 
v~rgeet, da~, deze onde l's tand instede van na 30 jaren eerst 
bIJ een leeftlJd van 55 jaren en na een diensttijd van 35 jaren 
zal worden verkregen, tel'wijl Ll C' eind-b('zoldigingen van dC'ze 
maancUoonersbetl'ekkingen r eeds z('el' bclallgl'ijke \'cl' ln gi ngen 
hebb~n ondergaan. Men moet verder niet vergeten dat d e 
behulzmg en de verzorging van deze maandlooners uit gebrek 
aan geld allerellendigst zijn, zoodat als gevolg daarvan de 
levensduur dezer personen ook korter is geworden. Ik zou 
z('ggcn, dat d C'ze onderstand verkregen kan worden, wan
llC'('1' de h('11'okl,en maandloOlicl's a~ln den rand van het ~l'8f 
staan, zoodat deze onderstand in ,rezen n iet als een onder
stand moet wordcn beschouwd. doch als een bijdrage in de 
fondsen voor de begrafeniskosten van de betrokken pe"soon 
moet worden aangemerkt. 

Kortom, de overbrengi ng van d e betrekkingen naar de 
maandloonersschalen beteekent verslechtering van het leven 
van deze onbemiddelde lager e landsdienaren en vergrooting 
van de armoede in de samenleving van deze financie el hulp. 
behoevende landsdienaren, Ook de waal'deering van arbeid 
van den a.i.b. op f 45 's maands j dus met vermindering van 
f 55 p el' maand maakt inderdaad een bclced igenden indruk 
op deze bet1'ekldng of m.n.w.: ,,1ni gadji tentoe membikin aib 
jang mcmegang pangkat itoe ". 

\Van ncer de Regeering zegt, dat el' 200veel animo bestaHt 
voor elke vaeature dan wijst dit mijns inziens op een gl'oote 
nt'moede en wanneer de Uegeering deze armoede als ba sis 
van 118ar bezoldigingsregelingen neemt, dan beteekent dit de 
bevol'del'.ing van de armoede in deze gewesten. 

(De Hoog.) 
Mijnheer de Voorzitter! Ik zou nog op vele leelllten en 

gebreken in de~e in te V~el'ell regelingen kunnen wijzen, 
doch het gaat 111 wezen nIet meel' om deze onvolkorncnd
heden, doch wel om de gevolgen van de in te \'oeten lIIaat
regelen . 

Ik ben overtuigd, dat de invoering van deze dool' de 
Regeering voorgestane regionale regeling funest zal werken 
op onz~ samenleving, en daarom kan ik het staJldpunt dol' 
Regcerlllg hoe goed ook bedoeld - niet waardeeren. 

Ik s~el.n dus VÓ?l' alle moties, die de in te voeren regiona le 
bezoldlglJlgsl'cgellng zullen kunnen bezworen. 

Zooa ls ik in eersten ~e.rmijn heb vC l'klaal'd, heb ik geen 
bezwaar tegen de pOSltIevcl'bctcl'ing vnn de in de Illotie 
stuk 7 ,genoemde am.btcnarCll, doch WllllllCel' men spreekt 
van regIOuale ~etrekk1llgen, dan komen de betrekkingen, die 
volkomen het l11heems~h karakter dragen, mijns iuziens in 
de aHercerste pla.ats ~n aanmerking om als reg ionaal te 
worden aangemerkt. De betrekkingen bij het Inlandseh 
bestuur rn de j nlandsehe betrekkingen bij de Justitie waren 
altlJd, van vroeger tot heden, specifiek "i nhcel11sch" en als 
ge\'olg dnHl'Van dienen die mijns inziens nIs l'egiol1Hul te 
wOl'den aangemerkt. 

DC'h<~lye deze. ziju el' nog iuhcemscllC betrekkingen bij de 
vcrsc~llllenlle dlCllsten die hetzelfde IWl'aktcl' dl'1Igl' ll , zoodnt 
het hehten van deze betrekkingen uit de regionale schalen 
om'echt zou beteekenen jegens de anderc Inlal1 0sell e 
alllbten~l'cn, zooals schoolopzieners, hulpontvan gcl'S van de 
perceptIe en zoo vele anderen. 

Voor de moti e van ons geacht medelid den heel' Ratu 
Lan.gie stnk 1.'2, geldt dus hct:t.elfdc bezw:lfll' . 'regen de 
motlC yan OIl S gea~llt. medelid , dl' ll heel' Roep, zou ik gCCll 

bezwaar hebben, ludlCll de woorden met " tot en met 
t 1 I "d . ," IJS auc p aats~n on el' a van alInea 3 ult deze motie worden 

gelicht. Waal' ik een voorstander ben van het dool' de 
R,egeel'ing ook. voorgestane unificatiebeginsel van bur gerl ijke 
diensten, kan Ik het onderscheid maken van de uitgezonden 
nmbtena.l'en cn hun gelU.kwaard.ige ambtgenootcn hi el' te 
lnnde llLet accepteeren, BovelIdien zal de l1\iz('nding VHll 

ln:nclsdie né.1l'en uit NedCl'lillld illLijd yel'hooging \'[l ll 's Lauels 
Ultgn:ven b,eteek('nen. Ik h eb evenwel geen bezwaar tegen 
de lutzendlllg van ambtenal'en uit Nederland VOOl' betrck
langen, waarin hiel' te lande niet kan worden voorzien doeh 
die behoeven ni et een speciale regeli ng te hebben, 

De heel' De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! De antwoorden 
clie wij gisteren van de geachten Regeeringsgemaehti gdCl; 
ontvangen hebben zijn, naar mijn meelling zuivel' gesplitst 
zooa1s ze moe~tel1 zijn. \V.ij hebben aan den eenen kant bij 
de voor on~ h ggeude voorstellen iets nie nws: dc invoering 
van d~ r egIOnale schalen en wij hebben den af bouw, zoo 
men wll de afbraak, van de overgangsmaatregelen. Dat is 
dus het b~,staande. Ten aanzien va n alle on'l'gangsmnat
regelen heert de heer \V esterouen van l\[eetel'en het wool'd 
gevoerd, zo?dat ten aan~i~1l van het nieuwe, de invoel'in g 
vfin de regIOnale bezolcl!gll1gen, de heer Beets het woord 
gevoerd heeft en dat is \'olkomen juist. 

De vns tstclling- "all de o\'ef'g-angsbczoldi ging-C'1l en o"er
gangskortingen maakt een integl'ecl'end d eel uit van de be
zoldigingsrcgel in g der landsdi enaren hiel' te lande en danl'om 
mng deze kwestie mijns inzi ens niet op zichzelf worden 
beschouwd; deze beide aanvullingen van de bestaande salaris
regelin gen dienen in het algemeen verband te worden bezien . 

Ten aanzien van de overgangskortingen kan ik mij ver
eenigen Illet het betoog van ons geaeht medelid, den heer 
D e Hoog, doch wanneer ons geacht medelid, de heer Van 
Helsdingen zieh beroept op een inlossing van een gegeven 
belofte, neergelegd in artikel 21 van de H. B. B. L., dan moet 
ik wel veel meer voelen voor de gedachte va n ons geacht 
medelid, den heel' Van Helsdingen, doch de bestaande mee
ningsverschil1en terzake het gevolg zijn van een onvoldoende 
bcheersching vnn de bestaande kwestie dool' de Regeering. 

Ook de tegemoetkomingen vfln de Regeering - ik kom 
c~nal'op straks terug wanneer ik het betreffende gedeelte van 
de voorstellen behandel - vullen dus geheel onder die 
afuraakbepaling'en en daarom za l ik daarover eerst in de 
tweede plaats spreken en mij in de eerste plaats wenden tot 
den Ucgeeringsgemaehtigde clie gisteren het laa tst het woord 
heeft gevoerd, den heel' Beets. 

Handelingen. Zittingsjaar 1'9-35-1936. 

Ik heb een voorstel gedaan ten aanzien van de r eg ionnle 
bezoldigingsschalen . Ik heb daat'bij ee n grens Villl f .1 00 
aangegeven en de heer Soeroso 11eeft 1l1\j gevraagd, 110e ik 
daaraan ben gekomen, Ik kan die vraag tegelijk heantwoor
den \VRntlCel' ik antwoord op hetgeen de hee t' Heets heeft 
gezegd. Ik wil dnn in algemecnc trekken het volgende 
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zeggen. Ik heb vrijwel van iedereen, met uitzondering gemeend, dat die grens op f 100 moet wordtlIl gesteld, omdat 
misschien van den heel' 80er080, een soort betuiging gehoord ik van meening ben, dat wanneer men eeu betrekking be
dat zij het in pl'illCipe eens waren met de invoering VBn d(.: kleedt, die boven de f 100 salaris uitgaat, men in aanmerking 
regionale bezoldigingen. Ieder vond het zoo mooi. heeft te nemen een zeker soort "ambtenaars welstand IJ, ecn 

(De heer S 0 eta r d jo: Mooi I) peil, dat wel degelijk veel grootere verplichtingen tegenover 
Althans begrijpelijk en aannemelijk. zichzelf, zijn kinderen en den staat met zich brengt, dan het 
Het komt mij voor, dat de Regeering aan dergelijke peil dat daar beneden ligt. Ik hoop dan ook, dat mijn ge-

platonische betuigingen weinig heeft en het was om daaraan acht medelid, de heer Soer080, de kwestie betel' zal inzien, dan 
een einde te maken dat ik kwam met een reëel voorstel, n1. hij daareven deed en za[ begrijpen, hoe ik tot de g r'ens van 
de gl'ellS van f 100. Ik heb el' onmiddellijk bij gezegd - f 100 kwam. Ik heb hiermede de Regeering willen aan
en ook in het I. E. V.-orgaan is dit naar voren gebracht - geven, wat el' gedaan moest worden ; ik wilde mij niet alleen 
dat deze grens evengoed lager of hooger kon zijn . Het was hepalen tot de mededeeling, dat ik slechts in theorie voor 
mecr om de gedachten te bepalen. Maar in ieder geval - ik de invoering van regionale sehalen was. Ik geloof, dat wan
heb dat in mijn rede in eersten termijn ook al naar voren neer de Regeel'ing was overgegaan tot het brengen va n 
gebt'acht _ willen wij daarmede aantoonell dat het nooit bezoldigingen onder de regionu le schalen beneden een grens 
onze bedoeling is geweest, op een wijze als hier door de van f 30, de heel' SOel'OSO nog' had t(>g(>n~est(>lIld en misschien 
Regeering is gedaan over te gaan tot regionale bezoldigingen. anderen met hem in deze zaal, doch, :à1ijnheer de Voorzittct', 

Bij het lezen van het antwoord, dat de heer Beets gisteren hetgeen de Regeering gisteren heeft geantwoord op mijn 
heeft gegeven, treffen mij toch enkele dingen bijzonder. In suggestie, heeft voor mij al zeel' betrekkelijke waarde, een 
de eerste plaats zegt de hoe r Beets dat een grens van f 100 betrekkelijke waarde, die meer gaat naar den lagen 
als door den heer De Hoog gesteld, niet juist is, want op dan naar den hoogen kant. 
het oogenblik zijn in bijlage B del' H. B. B. L. reeds betrek- Ik wil in dit verband ook nog even wijzen op een verslech-
kingen van f 300 en hooger opgenomen. . tering, die waarschUnlijk de Regeering is ontgaan. 'l'oen ik 

Is dit een argument ? Ik wil tegenover de mededeeling van in het begin van 1900 in dienst kwam bij de S.S. - ik 
dC'll heel' Beets ganl'lle de Hlpdedeelillg stellen, dat tegenover spl'eel, hier dus "all salarisscll \'all 35 jaar geleden - begon 
die eene betrekking, die op het oogenblik in de Bijlage B men als klerk op een salaris van f 30 en haalde men na 14 
zit vanwege 11et niet verplaatsbaar karakter, de heel' Beets jaren het salaris van f 120 als eerste klerk. Dan dullt'do 
zelf tientallen, zoo niet twintigtallen van betrekkingen kan het nog zes jaar, voordat men commies was op f 150. J~aton 
noemen, die precies aan dezelfde eischell voldoen en die niet wij daar nu eens tegenover stellen wat de Regeerillg' tUiulS 
in de Bijlage B voorkomen. Dit is juist het uitgangs- aangeeft. 'Vaal' men in 1900 in 20 jaar dus als conuuies tot 
punt in de Mededeeling der Regeering, waarin zij de uit- f 150 kwam, daal' gaat de Regeel'illg' thans een stelselop" 
drukking heeft !!ebezi!!d: ,.het leven in de regionale sfeer", I 80 . I I .... .... zetten, waal' Jij een klerk na 20 jal'l'1l f krijgt j (all Glll 
w~lk(>. 1.\~ \;\steren \n haal' antwoord totanl heeft weggelaten. hij "erelér wachten _ men kan in dit ge,'ul eigenlijk niet 
Het is J'uist het vrijwel niet verplaatst worden, zelfs desnoods Een an el" kOl tot I tI" c . I . . s v "v 1'( el' spre I - (a 11J omnues .::an WOL'· 

al is men verplaatsbaar, dat eigenlijk de geheele ondergrond den op een salaris van f 130. Nu kan men hiertegen wel aan-
van de regionale bezoldigingsregeling uitmaakt. Het ver- voeren, dat een dergelijk persoon niet steeds klerk zal blij\"en 
wijzen naar de Bijlage B van de H. B. B. L. lijkt mij dns een bij een bepaalden dienst, en wanneer hij eenigszins geseh ikt 
argnment, dat niet veel waarde heeft. Maar, heeft de heel' 
Beets gezegd, als men de grens trekt bij f 100, is dat niet wordt bevonden, wel bij de eerste de beste vacature COllilnies 
juist, want de begrenzing moet wOl'den aangegeven door de wordt, doch wat is de fout bij al dergelijke redenccrinp:en j 

. d Dat men zich niet af"raag-t, wnt de fOl'matie hij derg-elijke 
gebieden en deze zullen - zooals is mteengezet - e 

d 
diensten is. 'Yij weten illlniers. dat de fOJ'lIIaties tq~·enw oo l'. 

gewesten moeten zijn j deze zouden dan beslissen moeten 
d 1 b 

dig op alle mogelijke mallicl'cn wOl'den terug-g-ebl'êlcht. Dam'· 
zijn voor de aanwijzing van e l'egiona e am ten. "an is het noodzakelijke gevolg, dat men tenslotte zoo weinig 

Ten aanzien van de regionale bezoldigingsregeling wit ik vacatures heeft, dat de lagere ambtenaren niet 1100gCl' 

nog het volgende zeggen. )1en kan hierbij op tweeërlei kûlllen. \"I\"01'<1t de conjunctuur lIU wede!' betel', drm wordt 
wijze te werk gaan. ~len kan bij wijze van spreken n.l. het met deze zaak natuur1Uk ook anders gestelel. :àraal' clan 
een verticale of een horizontale begrenzing toepassen. 1I1et is daarmede het geheele regionale stelsel vel'ool'deeld. Wan
de vel'tieale begl'enzing bedoel ik het volgende. Men zoekt neer de suikerfabrieken weder worden geopend, beteekent 
n,\. een streek uit en geeft hiel' een apart snlarispeil aan voor dat dat het . 1 .\ . 1 t 1 d , reglOllu c pel In ve e gewcs en za vcran eren. 
all e ambtenaren in dat gewest. Dit is dus een l'egionaal '" ,\ anneer Cl' minder armoede bij de bevolking zal zijn, gaat 
bezoldigingsstelsel, ik zou bijna willen zeggen "hèt regionale I 
t.ezoldiglngsstelsel'~, doch dat laat ik tenslotte maal' daar. 

00 <: het l'eg'ionale sainrispcil omhoog en kan men zelfs op 
een gegeven oogenblik tot een reg:(·ling kom en, die hetzelfde 

'Vaal' echter de Regecl'ing hiel' komt met "oorstellen yoor 110il heeft als de lI. B. B. L. 01) dot oOllolll,I,'k - 111aal' d"11 
l'egiouale schalen, waarbij de grenslijn zoo ongeveer getrot.::. u .... ~ 
ken kan worden tot vlak onder hoofdcommies en de daal'. lntten de geachte Hcgecringsgemachtigden misschien I'ccds 

ir!. Holland zijn - kan men zich er dus rekenschuj) vnn 
mede overeenkomende bezoldiging in andere betrekkingen. geyeu, dat men eyengoed o\"eral de H. B. B. L. had kunn en 
is Zij precies gekomen op het dool' mij gevolgde pad van de handhaven. 
horizontaal.rcgionale begrenzing. Men trekt een horizontale 
l ijn boven hetgeen men zich voorstelt, dat regionaal bezol· " rat stelt de Regeeringsgemachtigde, om terug te komen 
d~gd moet worden, omdat alle ambtenaren, die daarbeneden op mijn voorbeeld - met de regionale schalen tegenover 
zijn, in den regel regiona'ul getogen zijn en ook regionaal mijn voorbeeld, dat een klerk in twintig jaren een salal'is 
kunnen blijven, totdat z\i op een gegeven moment boven de zal halen van J 80? lVlen zou kUllnen zeggen: wij kunnen 
streep komen en dan verplaatsbaar worden. Ik stelde de misschien barrières invoerèll. DInar barrières kan men toch 
grens op f 100 en gaf aan, dat die grens voor het maximum eigenlijk bij dergelijke salarissen moeilijk invoeren. ~[Hal' 
salaris in verschillende betrekkingen zou moeten gelden. doet de Regeering ten deze nog wat? Komt Zij nu nog eens 
Zleduul' een mijns inziens absoluut logisch idee. :r.len kan het met bepaalde voorstellen, waarbij Zij verklaart te willen 
over de grens eens zijn of niet _ een del' leden heeft, meen probeeren den rang van eersten klerk in te stellen. zoodat 
ik, Vrijdag nog geïnterrumpeerd, dat die grens dan lager de buitengewoon geschikten meer clan een promotie van J 5 
moet zijn en daar is misschien over te praten - maar ik heb knunen maken 1 Daaromtrent zwijgt de Regeering in nlle 
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talen. Ook in mijn systeem komt een barrière VOOl' nI. het 
overgaan van de regionale bezoldiging naar de H . B. B. L. 
en dat betrof dan de commiezensalarissen ; dat geldt op zich· 
zelf reeds als een barrière. 

Ik zou willen vragen, of de Regeering wel goed begrijpt, 
wat Zij op het oogenblik bezig is te doen. De formaties in 
>Ille diensten van gegradueerden worden verminderd . Wat 
beteekent dat ? Dat de dienstleidingen steeds meer moeten 
steunen op middelbaar personeel, dat men bij invoering van 
<ie regionale bezoldiging, waarbij tot de eerste conltniezcn 
toe de am btenal'cn regionaal worden bezoldigd, dus zal 
moeten werken met minder betaald personeel, waaryan toch 
heel veel praestaties geëischt worden. Aan den eenen kant 
zal Cl' een vermindering komen van het corps gegradueerde 
ambtenaren en aan den ancleJ'cn kant zal men moeten wer
ken met onderbetaalde - tenminste volgens mijn inzichten 
- middelbare groepen en daarvan kan de d ienst alleen maar 
nadeel ondervinden. 

Mijnheer de Voorzitter. Voordat ik van de bespreking van 
de ,'edc "an den ]~ eg'e(, l'ingsgellla chtigdc den heer Beets af
stap, zon ik toch nog drie pel'tinente vragen willen stellen. 
De Rcgeel'ing heeft n.l. in de aanbiedingsnota - gister en 
hebben wij daaromtrent iets meel' gehoord - gesproken van 
regjonale ovcrgangsbezoldigingen. 

Zou He van de Regeering mogen vernemen, hoe zij ten 
aanzien vun de regjonale overgangsbezoJdigingen zich den 
toestand denkt ? Zullen de regionale overgangsbezoldigingen 
ook lIJet 5% wordelI vorm inderd, of hoe denkt de Regee
rin g :dch dit ' 

In de' tweede' plaats zon i\.:; !!aarne willen vernemen, hoc 
de Hcgccring zich teil aanziell \(111 de regionale bezoILli g- ingl'll 
de inpassing ilenkt. Het is bekend, dat bU cle tot st" ndko
ming ,-an de H. B. B. L. 11et groote struikelblok was de in
passing en dat wwrvoor zelfs ettelijke hoofdambtenaren 
zich aan het vraag-stuk hebben onttrokken, zoodat de in
,"oel'in g- Yiln de H. B.B. IJ. op een gegeven oogenblik zclfs 
in g'('\'ë\ilr W('I'tl gebl'aeh t. 

'1\H.'11 ig eel\ ingellicuxc oplo~sing g'c\'ondcll dool' den heel' 
Beets - de heel' Bects is ccn ingenieus man - en ik v ra ag' 
mU af, wat zal nu gebeuren? Zal de heer Beets weer op 
ingenieuse, maal' VOOl' de betrokkenen ook behoorlijke wijze 
een inpassing weten te vinden? Ik zou hieromtrent gaarne 
jets nnI de Regeering' willen vernemen. 

Dali kom ik tot .. 1(' derde yraag, die misschien niet tot 
den hl'er Bcets g'C' l' ieht llicnt te worden, maal' waarop ik 
toch gaarne een ant\\'oord zalontvangen. 

Deze Haag betreft de parallelschalen. Hoe zal het gaan 
met heil, die op een salaris volgens een pal'allelschaal in een 
betrekking zijn aang'cnomcn en nu onder de regionale bezol
diging zullen komen te vallen Y 

Ste ft Incn het H. B. B. L, s.dnl'is op f x, clan ontvangen 
d eze personen thans .f 0.8 x. \Y erd betrokkene niet bezoldigd 
volgens een parallelschaal dan zou hij gaan ontvangen 
f 0.95 x. Krijgt zoo iemand nu na de invoering der regio
nal e bezoldiging die .f 0.95 x of blUft hij steeds ten achter 
bij z\j n collega 's. clie niet volgens een parallelsehaal worden 
bezoldigd' 

(De hecl' 0 s l' 0 h a cl ik 0 es 0 e m 0: " 'at is het Yoor-
deeligst ?) 

VOOI' de Regecl' ing. dat de betrokkene zij n .f 0.8 x be
houdt, voor clen betrokkene zelf, dat hij omhoog gaat naar 
.f 0.95 x. 

Ik heb gisterenavond in het Bataviaasch Nieuwsblad VCI'

schillende andere puzzles gelezen, maar deze puzz le zal de 
heel' Beets waarschijnlijk wel weten op te lossen. Ik zal deze 
oplossing t.Z.t. gaarne vernemen, 

De Regcering heeft giste"en in Uaar antwoord alleen ge
sproken on~l' de oyel'ga ngsrnnatregelen ten aanzien van de 
l'egionnle bezoldigingen j wat de invoering dezer uezoldi -

gingen betreft, is ZU geen centimeter achteruitgegaan · dat 
wil ik even vaststellen. De voorstellen, zooals de R{lge~ring 
ons die had voorgelegd, zijn in geen enkel opzicht gewijzigd, 
de Regeering staat niet alleen afwijzend tegenover het 
standpunt om de regionale bezoldigingen niet in te voeren 
op de voorgenomen uitgebreide schaal, neell, de Regeering 
heeft ten opzichte van alle suggesties tot verbetering tot 
terughouding in de H. B. B. L. een afwijzend standpun't in
genomen. 

Hoe mijn standpunt tegenover het standpunt der Regee
ring is, behoef ik dan ook niet nader toe te lichten. 

lk stap nu van den heer Beets af en kom tot den heer 
VVesterouen van l\:feetercn. 

Ik zeide zooeven reeds, dat de Regeering gisteren alleen 
gesproken heeft over de oveJ'gang'smaatl'egelen. Wanneer Zij 
bepaalt, dat de ambtenaren, die van de H . B. B. L. nam' de 
regionale schalen overgaan, in inkomsten niet meer mogen 
achteruitgaan dan 5% in plaats van 10%, is dat een zeer 
nobele daad. ,:an de Regeering cn Zij neemt daarmede weg 
de bes.chuldJglllg, dat het et' Haar eigen lij k om te doen is, 
geld 111 het laatje te krijgen, maar het is tenslotte een 
overgangsmaatregel, waardoor het principe niet wordt aan
getast; de amlJtenal'en gaa n van de H. 13. B. lJ. mlal' de 
regionale schulen, uI wordt de achtel'uitgang in bezoldiging 
ten slotte 5%. 

DH stel ik dus op den voorgl'ond cn dun wil jk lJtltlJ' nan
leiding daarvan nog het volgende aanhalen. Met betrekking 
tot de overbrenging van verschillende TI. B. B. L.-sehalen 
naar het maandloonel'S'l'cglcment heeft de 11cer " Testerouen 
van Meeteren o.a. tot mij gezegd: 

,.yan den h ~e L' De Troog had de Regeel'illg eigenlijk 
CCIlIg'e voldocl1lng \'cl'\\':wht on~ I' het feit, dat dc (h ei
gende ovel'gang nam' het mHHndJoollel'sl'egJemellt van 
zulk een groot aantal personen is afcrewend en in hun 
huidige functie thans de opneming in ~asten dienst voor 
hun openstaat" . 

. De geachte R~geedngsgemachtigc1e honde rnlj ten goede als 
lk h('('lemHn} met begrijp wum'om h~j van m~j iets anders 
zou hehben mogen ye! ·\\T[H·htell (bn W:lt ik dl'ed. Ik w\\ ~\' 
nog enm op wijzen, dat juist bij de behl.llldelinfJ· van de 
terugbrenging van de ambten, genoemd in den bl de nota 
ovel'gelegde stant, dool' mij werd gezegd, dat ik het inder
daad vond passen in het stelsel del' Regee"ing en ik dus, 
met uitzondering misschien voor de ambten van schdjvers 
en douanebeambten, daartegen niet het minste bezwaar had . 
J\faar de Hegeel'ingsgemachtigde verwachte van mij niet een 
dankbaarheidserkenning daarover. Ik zou die tot uiting 
hebben gebra cht, wanneer ook onder al die betrekkingen, 
waarvan het in vasten dienst komen is opgeschort, geen 
betrekkingen waren die naar de regionale bezoldigingen 
waren o\"erge~)l'aeht, \Vare dat niet het geva l geweest, dan 
was het nog lets anders gcweest. 

VCI'det' heeft de geachte Hegeeringsgemachti gde mijn grief 
van de hand gewezen, dat men zoo weinig deed ten op
zichte van de ambtenaren, dat men hun toestaat in vasten 
dienst te komcn, dat men toch voor groote finunc ieele mOf'i
lijkheden staat etc. Lnat ik evell de geschiedenis in JlCl'in
nering brengen, 

Vanaf eind J931 hebben wU een verbod gehad aan tUde
lijke ambtenaren om in vasten dienst te kom en. De R(>gee
ring weigerde dus den vasten dienst, maar creeft eindelijk 
ren gunst in llet begin van dit juat', om wel in vastcn dienst 
te kunnen Ovel'gaun, en zie, juist als dat zal beginnen, kon1t 
de Regeering andel'lllual met de medecl eeling, dat Zij onge
\'eer 135 schalen van bijlage A aanhoudt, wijl Zij feitelijk 
nieuwc plannen heeft VQor overbrenging daarvan naar het 
maanc1100nel'sreglement enz. 

YOOl' deze menschen dus, die andel's in vasten dienst had
den kunnen overgaan, wordt dat op hct oogcnblik weel' voor 
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(De Hoog. ) 
een jaar opgeschort. Nu komt cle Regeering en zegt: Ik zal 
een aantal betrekkingen vrijgeven en meteen een 14-tal 
overbrengen naar het maandloonersreglement, de andcre 
gaan grootendeels naar de regionale schalen. 

Ik heb toen gezegd: Wanneer gij, Regeering, staat tegen
over ambtenaren, clie gij in de gelegenheid stelt om in vasten 
dienst te komen, dan houdt ge met een belangrijken factor 
geen rekening. Wanneer men in vasten dienst komt, moet 
mcn zich voor de achterliggende jaren inkoopen in bet pen
sioenfonds, hetgeen dus beteekent, dat me" een extrabij
drage moet betalen, waarbij ik nog niet eens over de andere 
verplichte bijdragen spreek, zooals het storten van een 
maand tractement e.a. Reeds de bijdragen voor het pensioen
fonds en het weduwen- en weezenfollcls, samen 7%, maken 
al ecn behool'iijke verzwaring van het bndget uit en wan
neer men daarnaast nog krÜgt, dat men door de overbren
ging naar de regionale schalen verder in inkomen achter
uitgaat, zoodat men van het minder geworden salaris .nog 
extra pensioenbijdragen moet betalen, .dan zeg ik op mijn 
beurt: Wanneer men el' werkelijk niet altijd op uit is om 
salarissen te verminderen, laat men dan tegenover deze be
zwaren - zooals ik vind, dat regecl'ingstaak is - ook wat 
anders stellen. Waarom komt de Regeering dezen ambte
na"en in deze moeilijke tijden dan niet tegemoet op de een 
of andere wijze, waarom geeft Zij hun geen tegemoetkomin g 
voor die ext1'abijdrag-cn in hE't pem.;ioenfonds V 

Y ooral als ik dit alles inpas ill een anderen maatregcl dien 
ik in eersten termijn behandelde, n.1. de kwestie van het 
ouderdomspensioen, zal men toegeven dat dit inderdaad 
billijk is. 

Men heeft nu een regeling in l,et leveu geroepen waarbij 
de llOogere ambtenaren nloeten doordienen tot het vijftigste 
jaa1', terwijl de lfl ~e1'e - ",aa1'oIH1('1' ook de zoocyen g'('. 
l'-()~m.d~\\ be.\\ool'e.n. - 'l.\1.Ucn moeten vool'tdienen tot het 
vijfenvijftigste jaar. 

Nu heb ik l~ jaar geleden gezegd: geef dezen menschen, 
die moeten doordienell tot hun 55ste jaar, die dus meer 
zullen moeten storten in het pensioenfonds en vijf jaar minder 
zullen genieten van het pensioen, een hooger pensioen, het 
zgn. ouderdomspensioen. De Regeering heeft slechts een 
kleine berekening te maken om te begrijpen, dat door het 
gedurende 5 jaar minder genieten van een pensioen ten 
opzichte van de 50-jarigen een zoodanige uitsparing wordt 
bereikt, dat een verhooging van het pensioen, het zgn. 
ouderdomspensioen wel degelijk billijk is te achten. Nu 
antwoordt de Regecring heel laconick - cn dat hceft Zij 
l V2 jaar geleden ook gedaan - dat dit zooveel financieele 
consequenties met zich brengt. Dat nu is juist een misken
ning van den werkelijken toestand, want wat heeft de 
Regeerin g eigenlijk gedaan 1 Zij heeft een overgangstermijn 
van 10 jaal' in het leven geroepen, waarbij de ambtenaren 
op 45-jarigen leeftijd den dienst kunnen vedaten, ongeacht 
den nieuwcn pensioensgerechtigden 1eeftijd van 50--55 jaar. 
Zij heeft het alleen zoo toegepast, dat Zij heeft gezegd: 
Waal' gij, ambtenaren, het recht hebt op 45-jarigen leeftijd 
den dienst te verlaten, zoo heb ik, Regeering, het recht, U 
op 45-jarigen leeftijd ontslag te verleenen. Dat is het punt, 
waarom het hier gaat. De Regeering ' zegt nog steeds, dat 
in verband met den noodtoestand Zij haar politiek van 
ontslag op 45-jarigen leeftijd moet handhaven. 

Mijnheer de Voorzitter! Het doordienen tot 55-jarigen 
leeftijd is een doode letter en als ik er dan bij de Regeering 
op aandring, deze mellschell in dienst te houden, dan 
antwoordt Zij: de financieele consequenties zijn onaanvaard· 
baal'. :l\faar dan vraag ik: welke f.inancieele consequenties 
waar nog 8 jaar de toestand zal voortduren dat de RegeerilJ g 
ambtenaren op 45-jarigen leeftijd zal ontslaan, zood at llCt 
doordienen tot 55-jarigen leeftijd onmogelijk is ? De Regee
ring honde er eindelijk mede op, alleen te nemen j Zij g'eve 

(Kan.) 
ons ook wat en stellc iets naast dat nemen. Naar mijn 
overtuiging beschouwt ook de Regeedng de ambtenaren niet 
"taillabie et corvéable à merci " ; men geve hUil iets daar
tegenover. Maar wanneer suggesties in die richting worden 
gedaan, dan krijgen wij steeds het korte zinnet.je te hooren: 
De Regeering acht daarvoor geen aanleiding of wel: De 
finallciec]e consequenties zijn te groot. Ziedaar, wat ik naar 
aanleiding van dit punt zou willen zcgg·C!1. 

Ik zou thans nog een enkel woord willen spreken over 
de overgangsbezoldigingen. De Regeeringsgemachtigde heeft 
gezegd, dat mijn suggesties, die door den heel' Roep worden 
gesteund, praktisch geen waarde hebben, want het zou hiel' 
alleen gaan om het jaar 1936 en daarna, in 1937, zoudero 
de overgangsbezoldigingen zoo goed als ingeloopcn z\jn. 
Maal' het zal den Regeeringsgemachtigde toel, bekend zijn, 
dat er ambtenaren zijn met een ovel'gangsbezoldiging, die 
vcr uit gaat hoven llllll H. B. B. L.-iJczoldiging en dat dus, 
wanneer alleen in 1936 een korting zou plaats hebben, men 
zeel' zeker in 1937 el' nog niet van af zou zijn. Nu zegt de 
Regeering, elat Zij in 1937 niet meer zal korten. Hue muet 
ik dat begrijpen! Is het de bedoeling der Hegeering, in 
1937 de mensehen met een overgangsbezoldiging, die via hun 
periodieke verhoogingen nimmer het maximum zullen beha
len, vrijuit te laten gaa 1l 7 Ik ve1',vacht hierop een ant,vool'cl 
del' Regeering. 

Ten aanzien van de oyel'gangskol'tinfrcll zal ik kort zijn. 
lk vind, dat de Regeering een nobel gebaar heeft gemaakt 
door de helft van de overgangskortingen te schenkcn. Ik 
zou hierover alleen het volgende willen zeggen. In 1925 
ir. de B. B. L. tot stand gekomen, met de speciale bezoldi
gingen waarmee tal van ambtenaren genoegen hebben ge
nomen, toen zij uitkwamen. Bil nu, iJl snC'lle opC'C'l1volg-ing 
zijn d:l[IJ'op kortingelI nlll 5'fr. ]0%, 1 ï % toeg-epa st tot een 
~'egevell oogenblik de H, B. B. L. werd ingevoerd, die voor 
groote groepen ambtenaren een korting beteekende van 25% 
en voor andere groepen de korting verminderde. Maal' op 
de korting van 17% hebben wij ongeveer een jaar geleefd 
en men kon daarvan bestaan. 

Men spreke dus biet van onhoudbaren toest anel, va n de 
l!Oodzaak om de overgangskorting absoluut te vel'kl'ijgcll 
wanneer anderen tot 25% in bezoldiging achterultglngen en 
men bij de bevoorrechte groepen op 17% bleef staan. Niet 
voor niets noemde men verscltillende betrekkingen bevoor
rechte groepen. Daarmede is mijn houding getypeerd tegen
over de overgangskorting. 

Als de Regeering nu met het gl'oote gebaar }] et terl'ein 
,erlaat van het binnenhalen van inkomsten in den vorm van 
"ermindering van uitgaven is mij dat wèl, doch mijn her
baald betoog toont wel aan, dat de andere beschuldigiu/l,', 
dat de Regeering de lijn van den minsten weerstand neemt, 
juist is, omdat Zij meent dat de ambtenaren zich toch hebben 
te onderwerpen aan alles wat hun van boven wordt opge
logd. 

Het geachte lid, de heer Van Helsdingen, wees el'Op dat 
de regeling del' ambtenaars bezoldigingen tot ele competentie 
der Regeering behoort. Ik heb echter noch in het antwoord 
der Regeering, noch in de voorstellen in het algemeen iets 
gezien dat mij van mijn meening in deze zou knUllcn 
afbrengen. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! De uiteenzettingen 
dool' de geachten Regeeringsgcmachtigclcn gegeven inzake 
de voorstellen well,e bij dit college zijn ingediend, lwbbell 
een ander licht geworpen op het aanhanp:ig gemaakte voor
stel en wel in de eerste plaats omdat daaruit is gebleken 
dat men niet is uitgegaan van dc idee om een bepaald bedrag 
door kortingen te verkrijgen. Dit wordt wel geadstrueerd 
door de tegemoetkoming van de Regeering' en ten tweede 
door dat het onderzoek niet alleen heeft plaats ge had dool' 
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(Kan. ) 
de commissie ad hoc, maal' dat de verschillende gewestelijke 
bestuurshoofden, tot de regenten toe, door de Regeer ing zijn 
gehoord. 

Omtrent het voorlaatste op zichzelf zou ik de volgende 
opmerking willen plaatsen. Mij is verteld geworden, dat de 
belangstelling, die alom op te merken valt inzake deze voor
stellen, moet verklaard worden op deze wijze, dat iedereen 
"erstand heeft van salarissen en daarom ieder in dit college 
daarover spreekt en daarbuiten zoo heftig de trom is geroerd. 
Ik zou een misschien ondeugende vraag willen plaatsen : Zijn 
de heeren, die in de verschillende gewesten ter zake gehoord 
zijn, ook deskundig, dat wil zeggen worden zij ook getroffen 
dool' deze regionale regeling ? 

(Ve r s c hilI end estemmen: Natuurlijk uiet. ) 
Want men moet de conseqnenties aan den liive voelen om 

ter dege te beseffen wat die inhouden. 
(De heer S 0 eta l' d jo : Volkomen juist. ) 
\Vunneer niet degenen zijn gehoord, die getroffen zullen 

"'orden dool' deze regionale l'cg'clingen, stel ik de vraag, of, 
als in het komend jaal' de ambtenaren 5% worden gekort, 
alsnog niet de meest geëigende weg kan worden bewandeld 
om achter den werkelijken nood te komen van de door deze 
regeling getroffen ambtenaren. 

De heer Van Helsdingen heeft zooeven de viel' punten op
gesomd, welke als tegemoetkomingen van de Regeering 
mogen worden aangemerkt. Ik geloof niet mis te zijn, als 
ik zeg, eht wel zelden de Volksraad of het College Illag wij
zen op een resultaat als thans verkregen, dat naar aanleiding 
van de algemeene erHiek die is uitgeoefend op deze voor
stellen de Regeering bereid is ons een tegemoetkoming te 
doen ondervinden, welke zeker door niemand was verwacht. 

Mijnheer de Voorzitter! Ook aan deze tegemoetkoming 
ZOlt ik een vraag willen vastkIloopen : What ncxt' 

De Regecl'ing heeft gezegd, dat, alhoewel Zij op f 10 millioen 
hnel gerekend, Zij tevreden zou zijn met ruirn f 7 millioell en 
dan geen verdere Sallll'iskol'ting meel' zal heffen. Dit bedrag 
is nu sterk verminderd en wel tot f 4 milliocn. \Vat staat 
nu de ambtenaren en belastingbetalers te wachten? ,Vanneer 
nu de geachte Regeeringsgemachtigden zullen vragen, om 
eerst morgen te mogen antwoorden, dan zullen de heeren in 
staat zijn om mijn lueuwsgierigheid wel te bevredigen. Als 
ik met dca heer Van Helscl ingeu en zoovele andere sprekers 
vind, dat de Regeering ons tel' zake op bevredigende wijze 
is tegemoetgekomen - ik zeg op bevredigende wijze, maar 
in feite is die groote tegemoetkoming van 5% slechts een 
uitstel van executie - dan wil dit niet zeggen, dat ik ten
volle meega met de regionale regelingen, zooals die zijn 
ontworpen en ik zie niet in waarom de geachte Regeerings
gemachtigdc, de heel' Beets, de passage in den mond heeft 
genomen, dat deze regelingen in den vorlll zooa ls ze zijn 
voorgesteld een stap vool'uit zijn in de bestuursontwikkeling 
van Nederlandsch-indië. Een nadere uiteenzetting ter zake 
is Jlier wcl gewenseh!. Bedoelt de heer Beets hierm ede, dat 
ele gouv'Crneurs elan meel' onafhankelijkll eid zouden verkL'ij
gen in dezen vorm , want het is bekend, dat er verscheidenen 
zijn die bezwaren hebben tegen de regional e l'egeHngen 
zooals die zij n ontworpen. 

De heer Weyer heeft zijn stem verheven tegen het woord 
"regionaal", mij klinkt het wel mooi in de OOl'en, maar de 
quintessens van de beteeketus van dit woord is toch, dat cr 
differentiatie in deze salarisregeling in dien zin wordt 
gebracht, dat deze nm btenul'en in verhouding tot de andere 
betrekkingen niet meer worden bezoldigd dan hun collega 's. 

Tegen de regionale regeling heeft niemand bezwaar. Ik 
geloof, dat zij die thans nog bezwaren hebben, niet billiik 
z\in, omdat zij toch ook moeten inzien, dat een bepaalde 
streek een bepaalde levensstandaard heeft, waarbij diffe-

Handelingen. Zittingsjaar ]935-1936. 

rentiatie dus zeer gewenscht is en overbetaling vooral in deze 
tijden vooral aan een ambtenaar zeer uit den booze is. 

(De heer S 0 eta r d jo: Men zoeke het dan niet alleen bij 
de lagere betrekkingen, maar ook bij de hoogere) . 

Maar het gaat hier om den vorm en daaronder versta ik 
de hoegrootheid van de vaststelling der verschillende diffe
rentieeringen. Ik vind nog altijd voor een leek, want zooals 
ik zeg, stel ik mij tevreden mij te bepalen tot algemeene 
opmerkingen, en ik zal niet in details vervallen, omdat ik 
daarvoor te ondeskundig op dit gebied ben, dat het leven in 
de desa op West-Java goedkoop er is dan in de hoofdstad 
van Oost-Java. 

(De heel' D e Hoog: Het is maar, wat men daar onder 
"leven" verstaat) . 

Terwijl in aanmerking moet worden genomen, dat de 
levensstandaard te Soerabaja bij het eerste het hpste vleugje 
opleving van den handel zeker met sprongen naar boven zal 
gaan en ten tweede, zooals de heel' De Hoog zooeven heeft 
opgemerkt, dat met een levensstandaard niet alleen bedoeld 
mag worden als te zijn hetgeen men gebruiken moet om te 
kunnen blijven leven, maar in dezen modernen tijd moet 
hieraan ook verbonden zijn, wat men nooelig heeft voor 
onderwijs aan de kinderen - de schoolgelden worden nn 
eenmaal niet regionaal geregeld - en alles wat daal' verder 
bij behoort. 

Ik blijf erbij, dat het beter ware geweest, wanneer de 
Regcering was teruggekomen op hetgeen Zij heeft afgekemd, 
n.l. een algemeene lagere bezoldigingsregeling met gediffe
rentieerde duurtetoeslagen. Deze zou veel fijner te bewerk
stelligen zijn en regionaal door de verschillende gewestelijke 
bestuul'shoofden kunnen worden geregeld. Dit idee hedt 
de geachte Regeeringsgemachtigde, de heel' Beets, ook te 
berde gebracht, toen hij over de verfijuing van de regelingen 
sprak. Immers, zeide de geachte Regeeringsgemachtigde, dat 
misschien zou moeten worden gewerkt met duurtetoeslagen. 
Ik begrijp, dat het moeilijk voor de Regeering is om weder 
terug te nemen, hetgeen Zij heeft afgekeurd en waarvoor 
Zij een andere regeling in cl e plaats heeft geste Ie!. Jk ben 
er echter zeker van, dat de tijd zal 1N' I'jll1 , dnt hetgee n 
weggegooid is misschien beter is dan hetgeen thans als 
nieuw naar voren is gebracht. Ik koester de hoop, dat wan
neer de Regeering tijd heeft om hieromtrent nogmaals haal' 
gedachten te laten gaan, Zij misschien tot inkeer zal kunnen 
kom en en de beproefde regeling weder in cle praktijk za l 
herstellen. 

Mijnheer de Voorzitter. Ik ga mede met die leden, zooIlIs 
il, zooeven reeds uiteenzette, die vel'klam'clcn, dat zij het 
onjuist achtten, wanneer de Regeering inzake de hoegl'oot~ 
heid del' bezoldigingen regionaal geregeld, afgaat op index
cijfers. Indexcijfers geven niet alles wat nooeli g is Yoor de 
vaststelling van die bedragen en de indexcijfers zijn zoo aan 
fluctuaties onderhevig, dat daarop slechts globaal een be
roep mag worden gedaan om de salarissen VHst te stellen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou thans een lans willen 
breken voor de B.B .-ambtenaren vun inhecmschcll oorsprong, 
waarvoor gepleit is in de motie-Van Helsclingen c.s. thans 
ingetrokken en door de heer'en Soetardjo c.s. overgenomen. 
Deze inheemsche B.B.-ambtenaren hebben, cloonlat zij be-
1100ren tot een keurcorps, andere verplichtin gen clan enkel 
hun kinderen, hun famili eleden te voeden, dAIl dat daarop 
a]]een kunnen worden gebaseerd de salarissen, clie zij zouden 
moeten genieten. Zij hebben aan verplichtingen te vol
doen, dje niet zoo maar onder woorden z\in te brengen. 
~:1aar wanneer men zou willen nagaan hoeveel schulden deze 
ambtenaren hebben moeten maken om z.g. hun stand op te 
houden, zal daaruit aall de Regeering blijkeIl dat er in 
geenen deele sprake kan zijn dat deze am utenaren overue
zoldigd worden. 

Ik heb met den heel' Van Helsdingen de bet"okken motie 

-



192 

l4de VERGADERING - DINSDAG 17 DECEMBER 1935. 

Behandeling van moties, ingediend n.a.v. de Regeeringsniteenzetting nopens de voorgenomen salarismaatregelen (Ond. Sti ). 

(Prawoto. ) 
ingetrokken, doeh ik doe alsnog een beroep op de Regeering 
om haar gedaehten in goedgnnstigen zin over deze kwestie 
te la ten gaan. 

Mijnheer de Voorzitter! Niettegenstaande de bezwaren, 
die ik nog heb geopperd tegen de Regeeringsplannen wil ik 
de Regeering van mijn kant tegemoetkomen en zal ik mij 
niet verzetten tegen deze plannen en aan geen motie mijn 
stem geven, die lijnreeht ingaat tegen het Regeeringsprojeet. 

De heer Prawoto: Mijnheer de Voorzitter! Wanneer ik 
het Regeeringsantwoord in eersten termijn goed heb be· 
lnisterd, heb ik het gevoel, dat bij de opstelling van dit 
salarisstelsel - het spijt me zeer d~t te moeten zeggen -
de smid van den heer Ratn Langie werkelijk aan het werk 
is gegaan en het zenith·horloge in orde heeft traehten te 
maken; maar of hij daarin geslaagd is, is een andere vraag. 

Dat de gouverneurs en gewestelijke diensthoofden worden 
gehoord - ik leg den nadruk op dit woord "gehoord" -
staat bui ten twijfel. Doch of de adviezen, zooals zij gegeven 
worden door den smid als grondstof zijn gebruikt voor de 
reparatie in het ragfijne raderwerk van het salarisstelsel 
kan ik moeilijk gelooven. Althans wat de ambten van het 
Inheemsehe bestuur betreft maken beide Regeeringsgemaeh. 
tigden vergelijkingen met ambten, die het bewijs opleveren, 
dat luer geen desknndigen op bestuursgebied gearbeid heb· 
ben. Ik zal dit straks met een voorbeeld duidelijk maken. 

Mijnheer de Voorzitter. Voordat ik de eigenlijke zaak in 
besehonwing ineem, zou ik de bewering van den geaehten 
Regeeringsgemachtigde willen reeht zetten, waar hij zeide : 

"Als de heer Prawoto een tegenstelling maakt tns· 
schell den ambtenaar en den niet-ambtenaar, waarvan 
de eerstgenoemde het zooveel zwaarder te verduren 
heeft omdat hij dubbel getroffen wordt, n.l. èn door 
salarisverlaging èn door belastingverhooging, dau kan 
de Regeering Zieh moeilijk voorstellen dat Zij de eenige 
is die met klem tegen een dergelijke voorstelling van 
zaken opkomt" . 

Als de geaehte Regeeringsgemachtigde mijn motie goed 
leest, zal hij zien, dat zij niet alleen door mij is geteekend. 
maar bijv. ook door den heer Soeroso, lid van den Volksraad 
en Voorzitter van den P . V. P. N., de vakcentrale, en als 
de geaehte Regeeringsgemaehtigde den heer Soeroso eens 
zon vragen, welke ambtenaren in den P. V. P. N. georgani. 
seerd zijn, zal hij vernemen, dat dit bijna alle Inlandsehe 
ambtenaren zijn en dat die allen den inhoud van de motie 
ondersehrijven. 

Verder zou ik willen vragen: Is het niet van oudsher de ge· 
woonte, dat jnist ter wille van den tijd, sleehts één der 
onderteekenaars van de motie het woord voert , Welnu, de 
onderteekenaars van mijn motie zijn overeengekomen, dat 
ik er het woord over zal voeren. Verwacht de geachte 
Regeeringsgemaehtigde eehter ook nog de zienswijze van den 
heer Soeroso terzake te hooren, dan zal de heel' Soeroso aan 
een verzoek om alsnog over de motie te spreken , waarschijn. 
lijk wel gevolg willen gev·en. 

Na dit eommentaar wil ik het antwoord van de beide 
Regeeringsgemaehtigden nader in besehouwing nemen. Op 
pag. 2 (roneo) zegt de heer ,\Testeronen van Meeteren, aal 
de Regeering 

"toeh ook rekening (moet) houden met het feit, dat 
nog geen salarisverlaging heeft plaats gehad, waar niet 
een ten minste even groote daling van de kosten van 
levensonderhoud tegenover stond n. 

Dit eitaat werd in alle toonaarden aangedikt door den 
anderen geaehten Regeeringsgemaehtigde, men leze sleehts 
zijn knappe uiteenzettingen op de bldz. 8a e.v. Ik wil eehter 
het volgende eiteeren nit het Eeonomiseh Weekblad No. 49. 
waar op de bldz. 1963 e.v. een overzieht is opgenomen van 
d. pasarprijzen der voovnaamste Inlandsehe voedingsmid· 
delen op Java en Madoera. 

Om uit de veelheid dezer cijfers ecn greep te doen, hanl 
ik aan, dat de rijst No. 1 in 1933 kostte j 4.85 per pikoL 
In 1934 - bij de invoering der H. B. B. L. dus - kostte de 
rijst j 4.70, terwijl de prijzen in 1935 zijn j 4.58, j 4.57 en 
j 4.62. Er is dns bijna geen verse lul tusschen de prijzen over 
de jaren 1933, 1934 en 1935. 

De klappers kostten in 1933 2 cent, in 1934 1% cent en in 
1935 bijna doorloopend 2 cent; de prijs is dus thans hooger 
dan hij bij de invoering der H. B. B. L. was. 

De kleinhandelprijzen, die vrijwel parallel loopen aan de 
door mij aangehaalde eijfers geven bijna alle eveneens aan, 
dat de prijzen in de jaren 1933, 1934 en 1935 elkaar niet veel 
ontloop en. 

Men mag niet vergeten dat juist in deze tijden van eon tin· 
genteering, licentieering en reglementeering de goederen die 
vereisclit worden voor het noodzakelijk levensonderhoud, duur· 
der mogen worden genoemd dan in 1934, toen de H. B. B. L. 
wera ingesteld. 

Op @z. 4 wordt door de Regeering gezegd : 
,;Want het moet immers ongewenscht zijn, indien in 

een maatsehappij de landsaienaren een levenswijze kunnen 
voeren die van een welstand en missehien overdaad 
getuigt, welke wellicht schril af zou steken bij de levens· 
wijze waarmede de buiten den gouvel'nementsdienst 
staande personen genoegen zouden moeten nemen". 

Als de heer Beets zich voor den geest baalt hoe de toestand 
was in de jaren 1918 tot 1921, toen de suikeremployé's 
met .f 200 salaris soms ruim j 20000 aan gratifieaties kregen 
en de gouvernementsambtenaren met een gelijk salaris 
sleehts j 90 duurtetoeslag, dan zou hij toch een voordeeltje 
voor de ambtenaren niet zoo schril vinden afsteken tegen de 
vroegere positie der particulieren. 

Gaat men eens de lijdensgeschiedenis na van de sehrijvers 
eerste klasse, dan ziet men dat die vroeger onder de B. B. L. 
j 70 verdienden, onder de H. B. B. L. j 30 tot .f 50, 
en thans zullen worden gedegradeerd tot maandlooners. 
Daarom zou ik den geaehten Regeeringsgemachtigde willen 
verzoeken toeh ook dezen ambtenaren, zooals in de betrek· 
kelijke motie is gevraagd, tegemoet te komen door hen niet 
tot het maandloonersreglement terug te brengen, waar zij 
reeds eenigen tijd geleden nog van eerste klasse tot tweede 
klasse zijn gedegradeerd. 

De heel' Beets heeft gezegd, dat als maatstaf voor het 
salarisstelsel niet zijn genomen de Vorstenlandsehe traete· 
menten, maar de gemiddelden van Midden· en Oost·Java. Ik 
begrijp dit niet geheel , omdat het mij onjuist voorkomt, 
huidige salarissen als maatstaf aan te leggen voor ·een salaris· 
vermindering. 

Op blz. 8 leest men onder meer: 
"Bij dit overleg - het gemeenschappelijk overleg, 

Mijnheer de Voorzitter, - zijn dus ......... gewieht en 
verantwoordelijkheid dier ambten een voor een tegen 
elkander afgewogen en het is langs dezen weg, dat men 
tenslotte is gekomen tot de vaststelling der gewestelijke 
voorstellen' " 

Gezien deze verklaring, dat ambten ook naar hun gewicht 
z\jn afgemeten, zou ik willen naar voren brengen, dat er een 
bijblad bestaat, regelende de ambten van de politieambte· 
naren, blijkens hetwelk de wedono b.v. staat tusschen den 
politiecommissaris eerste en dito tweede klasse , en de assis· 
tent-wedono tusschen den hoofdpolitieopziener en den com
missaris tweede klasse. 

Als W\j nu nagaan, dat genoemde ambtenaren thans wor
den teruggebraeht naar het regionale stelsel, terwijl zelfs d. 
hoofdagenten van politie niet worden Ileordend in de 
genoemde regionale groep lijkt het mij toeh vreemd, dat nu 
nog op dit argument wordt gewezen. 

Nu wordt op pag. 8A (roneo) van het stenografiseh verslag 
het · volgende gezegd: 

"Vermeld kan worden, dat als regel de aangeboden 
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(Prawoto.) 
traktementen nog beduidend hooger waren dan noodig 
zouden zijn geweest om geschikte gegadigden te ver
krijgen. Nu zal men wellicht tegenwerpen dat dit niet 
veel zeggen wil in tijden van groote werkloosheid, Mijn
heer de Voorzitter! Maar die t egenwerping kan dan toch 
worden te niet gedaan door er op te wijllen dat door de 
toekenning van die traktementen de betrokkenen, het 
dan toch oneindig veel beter kregen dan zij het voor
dien hadden, hetgeen wel het beste wordt geïllustreerd 
door t e wijzen op den grooten toevloed van gegadigden 
die zich aanmeldt, zoodra een vacature bekend wordt in 
zelfs de geringste landsbetrekking". 

Mijnheer de Voorzitter! Er zijn hier ter stede. in het dure 
Datavia, juristen, ingenieurs, doktoren in de letteren en nog 
zoovele andere academisch opgeleiden, die zich beschikbaar 
willen stellen voor ambten, die niet passen in hun studie_ 
Maar men mag toch geen misbruik maken van een overvloed 
van werkloozen, die niet weten hoe aan een betrekking te 
komen. Inheemsche ambtenaren, die hun opleiding hebben 
gcnoten aan de opleidingsscholen, hebben een speciale studie 
gehad voor het werk bij het B. B. , doch buiten het B. B. corps 
kunnen zij door hun eenllijdige ontwikkeling nergens terccht. 
Daarom is het zoo bedroevend van den Regeeringsgemach
tigde t e moeten hooren, dat deze ambtenaren moeten worden 
vergeleken met hen, die een algemeene opleiding hebben 
genoten. zooals zij, die afkomstig zijn van een H. B. S. of 
een dergelijke inrichting. Men moet niet vergeten, dat een 
vakopleiding zich uitsluitend richt op een bepaalde betrek
king, en dat de abituriënten niet in staat zijn, zooals de 
anderen om naar een andere betrekking om te zien. Dit moet 
tot uitdrukking komen in de waardeering en de salnrieering 
van deze ambtenaren. 

Wat de motie betreft ingediend door mij en mede-onder
teekend door de heeren Sosrohadikoesoemo, Ratu Langie en 
Roep (st. 10), ik zal haar thans niet meer in besehouwing 
nemen, omdat ik de beschouwingen in eersten term\in door 
d en heer Roep gegeven voldoende acht om als toelichting 
op deze motie te dienen. 

(Roep. ) 
Dat doet niets af aan de waarde van mijn betoog en aan de 

onwaarde van de bejegening die de heer Soangkoepon zich 
ten aanzien van de Regeering veroorlooft. 

(De heer Soa n g koe pon : Dat is een kwestie van 
juistheid van inzicht!) 

De juistheid van inzicht van den heer Soangkoepon is op 
het oogenblik even ver afwezig als in de meeste andere 
gevallen. 

Overigens, wanneer de Regeering aan gewezen maand
looners een onderstand verleent op basis van een bepaalde 
regeling en van een pensioensuitkeering en indien deze 
onderstand wordt toegekend zonder dat er premie voor 
wordt betaald, vind ik, dat de Regeering daarvoor een andere 
bejegening verdient dan dat dit wordt gequalificeerd als een 
"bijdrage in de begrafeniskosten ". 

(De heer V a n He l sdi n gen : Inderdaad.) 
Het schijnt mij toe dat zelfs en ook de Regeering aan

spraak heeft op een andere bejegening. 
(De heer Soa n g koe pon : Ik constateer alleen feiten!) 
Maar die feiten zijn volkomen onjuist. 
(De heer Soa n g koe pon : Die zijn wel juist!) 
De heer Soangkoepon houdt vast aan zijn inzicht en dat 

is zij n goed recht, maar ik kwalificeer dit als volkomen 
onjuist en de bejegen ing, die de heer Soangkoepon de 
Regeering aandoet, kwalificeer ik als niet volkomen waardig. 

Ik zou mij voorts gaarne een vraag aan de Regeering-----_. 
veroorlooven nanr aanleiding van het betoog van den heer 
Kan. De heer Kan heeft gezegd, dat de groote tegemoetkoming 
van slechts 5% korting op de salarissen slechts een uitstel 
van executie is. 

(De heer Sos r 0 had i koe s 0 e m 0: Dat is toc}i ook 
zoo l) 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik hoor verschillende spontane 
bevestigingen maar in de rede van den geachten Regeerings
gemachtigde heb ik een positieve bevestiging hiervan niet 
aangetroffen. De geachte Regeeringsgemachtigden deelden 
ons mede, dat nog nauwkeurig zal worden nagegaan of en 
in hoeverre nog veranderingen zullen worden aangebracht in 
de waardeeringen, die de Hegeering in eerste instantie bÜ 
de ,-erschillende betrekkingen heeft toegepast. 

(De heer Kan: En détail ). 

De Voorzitter : Ik deel de vergadering mede. dat na af
handeling van den tweeden termijn van de zijde van het 
College, de Regeeringsgemachtigden niet dadelijk zullen ant
woorden. Zij hebben verzocht, ter verzameling van de noodige 
gegevens, hun antwoord morgen te mogen geven . 

Hpt is dus zeer wel mogelijk, dat die 5% aftrek, die thans 
zal worden ingevoerd, geen uitstel van executie wordt, maar 
de! deze voor vele betrekkingen het totaal van het bedrag 

De vergadering wordt te 11.04 uur v.m. geschorst en zal \'órmen, dat van het inkomen zal worden afgetrokken. 
t e 11.38 uur v.m. hervat. (De heer Kan: Ik help het hopen, maar de hoofdlijn is 

anders ) . 
De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter ! Ik moge begin- . Ik zou gaarne van de Regeering vernemen of mijn inzicht 

nen met een o-pmerking naar aanleiding van het betoog van ten deze juist is. Ik heb natuurlijk waarcleering voor de 
mijn geacht medelid, den heer Soangkoepon. De heer vele belangrijke tegemoetkomingen, die cle Regeering heeft 
·Soangkoepon spreekt over den onderstand, dien de Regeering toegczegd, t egemoetkomingen , waarvan het totaal bedrag, dat 
toekent aan de maandlooners op den voet van het pensioen en de Regeering minder bezuinigt. niet minder dan .f 3,5 m.m. 
kwalificeert dit als bijdrage in de begrafeniskosten t.Z.t. van bedraagt. Ik acht dit totaal-bedrag beteekenend. 
deze ex-ambtenaren. Nu ik het toch over die t egemoetkomingen der Regeering 

Het l(jkt mij, .Mijnheer de Voorzitter, dat het in de eerste heb. wil ik ook nog iets zeggen over het karakter van het 
plaats reeds een voorrecht mag worden genoemd, vooral voor antwoord in .eersten tel'mün , dat de Regeel'ing ons heeft 
de maandlooners, om tot hun 55e jaar te kunnen en te mogen gegeven. Ik VInd het karakter van dat antwoord zeer bevl'e
doordienen. Meni" ander ambtenaar zou dat maar al te digend. lk vind. dat zoowel de heer 'Vesterouen van Meeteren 
gaarne winen. maa~ hem ontbreekt daartoe de gelegenheid. als de heer Beets erin .geslaagd is, om in elk geval --: m.~n 

Verder genieten deze maandlooners. di e t.2.t. dezen onder- kan h;t met de Regeermg eens z~n of met - een dUl?~I~k 
stand kl'\lgen, deze uitkeering zonder dat daarvoor premie exposee te geven van de vool'behandelll1g en voorbereldmg, 
wordt betaald. die deze voorstellen van de Regeering hebben genoten. En 

(De heel' Soa n g k 0 e1' 0 n : Maar voor de pensioenen als wij dan uit den mond van den Regeeringsgemaehtigde 
geldt dit tocl, ook?) Beets vernemen, dat een zeer serieus onderzoe.k heeft plaa.ts 

Neen, ni et voor de pensioenen. want voor de pensioenen gehad, dat er vele vergade~lIlgen belegd z\) n lil de verscl111~ 
wordt premie betaald en voor den onderstand niet. lende ,!\'ewesten, d~t de Pt'\Jzen der lev~nsbehoeften op alle 

(De heer Soa n g koe po n : Maar voor de pensioenen mogelIjke :v~zen zIJn getoetst, dan ben lk het met den heer 
van ambtE'naren die een lagere bezoldiging dan .f 50 per Van Helsdlllgcn eens, dat er geen rUImte mee~' ~s voo: een 
maand genieten behoeft ook geen contributie te worden ver.wijt aan ~e Regeerin g. dat deze voorbereldmg mmder 
betaald. ) serleus zou z~n geweest. 
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(Roep.) 
Indien nog iets over de voorbereiding zou zijn op te merken, 

zou het dit zijn, dat de Regeering er dan tellSlotte toch toe 
is overgegaan, om voor elk gewest voor iederen ambtenaar 
de regionale bezoldiging vast te stellen naar den hoogsten 
levellSstandaard in het betrokken gewest. Men kan dus op 
dien grond nooit beweren, dat uitgaande van het standpunt 
der Regeering, de ambtenaren op verschillende plaatsen te 
kort zijn gedaan omdat de maatstaf voor de regionale bezol. 
diging in elk gewest immers is geweest de levensstandaard 
in de dnurste plaatsen van het betrokken gewest. 

(De heer D e H oog: Dat geldt dan toch voor alle 
ambtenaren. ) 

Inderdaad. En daarom kan dns niet gezegd worden, dat 
de ambtenaren schade lijden, omdat de gewestelijke regeling 
nog niet is uitgewerkt tot een residenteele of regentschaps· 
regeling. 

Over de regionale bezoldiging sprekende, zegt. de 
Regeering, dat het haar wel niet denkbaar voorkomt, 
dat, gezien al die sympathieën voor de regionale bezol· 
digingsregeling in dit college, hier een kloof bestaat, 
welke niet overbrugd zou kunnen worden. Ik geloof, 
dat dit van den kant van de Regeering wel juist is gezien. 
Die kloof zou mijns inziens op twee manieren, althans wat 
mij betreft, knnnen worden overbrugd. De Regeering zou 
alsnog gedeeltelijk op haar schreden kunnen terugkomen en 
gevolg geven aan de suggestie "an den heel' De Hoog om de 
betrekkingen, die regionaal bezoldigd worden, zoo ongeveer 
te begrenzen bij een inkomen van f 100 in de maand. Dat 
zou mijns inziens hier een mogelijkheid zijn, omdat men dan 
in dit geval inderdaad die betrekkingen heeft, die wezenlijk 
en feitelijk in den regel regionaal zijn te rangschikken. 

Een andere wijze waarop, wat mij betreft de bezwaren 
zouden kunnen worden overbrugd, zou zijn het geven van 
een groote uitbreiding aan de ambten, die regionaal worden 
bezoldigd. De heer Van Helsdingen heeft reeds gewezen op 
de mogelijkheid dat ook straks hoogere ambtenaren wellicht 
regionaal zouden worden bezoldigd. Ik heb meenen op te 
merken uit het betoog van den heer Van Helsdingen, dat 
dit eventueel zijn sympathie zou hebben en ik kan verklaren, 
dat dit ook mijn instemming zou hebben. Ik kan de billijk. 
heid en redelijkheid er nog steeds niet van inzien, dat 
bepaalde groepen ambtenaren regionaal worden bezoldigd 
en andere ambtenaren - hoogere ambtenaren, zwaarder 
bezoldigde, belangrijker ambtenaren - hoe men ze ook wil 
aanduiden, die overigens evengoed hun geheelen diensttijd 
in een bepaald gewest doorbrengen, niet regionaal worden 
gesalariëerd. 

(De heel' Sos l' 0 had i koe s 0 e m 0: U bedoelt "kan 
laten doorbrengen ".) 

Men zou ze inderdaad dus allen regionaal kunnen bezol· 
digen en de Regeering zou er dan naar kunnen streven 
bepaalde ambtenareu zooveel mogelijk in hetzelfde gewest 
hun diensttijd te doen doorbrengen. 

Ik moet el' nog bijvoegen, dat het begrip van regionale 
bezol(ligingen uiteraard niet impliceert een ~alarisverlaging . 
Het zijn twee begrippen, waarvan het niet noodzakelijk is dat 
ze met elkaar parallel gaan. 

(De heel' Van Hel sdi n gen : Verfijningen in den 
zin, zooals de Regeering het nu nader heeft toegelicht.) 

De Regeering heeft zich bereid verklaard in den loop van 
het jaar 1936 nog correcties aan te brengen in de verschil· 
lende bezoldigingen, die Zij thans voor de regionale ambten 
heeft vastgesteld. Ik heb hiervan met genoegen kennis 
genomen en ik geloof, dat die correcties er toe zull en 1eiden, 
dat wellicht in bepaalde plaatsen, een correctie naar beneden 
plaats vindt, doch aan den anderen kant in daarvoor in aan~ 
merking komende plaatsen een correctie naar boven zal 
geschieden. 

Ik dank de Regeering ook en vooral ten aanzien van de 
overgangskorting, die Zij thans voor het jaar 1936 heeft 

gehalveerd met de bedoeling, dat die op 1 Januari 1937 
geheel zal verdwijnen. Men zou dus de kwestie zoo kunnen 
stellen, dat de regionale bezoldigingen die de Regeering thans 
in de verschillende gewesten wil aanbrengen zullen zijn 
standaardbezoldigingen, waarbij men bij de verfijning naar 
boven en naar beneden zal kunnen gaan. Ik stel mij voor, 
dat deze standaardbezoldiging in het stelsel dan zal zijn de 
grondslag voor de berekening van de verlofssalarissen, 
pensioenen, enz., enz. 

Ik acht ook een groote stap vooruit - vooral voor het 
middelbaar administratief personeel - de weder.instelling 
van den rang van eersten commies. Er zal dus voor de goede 
krachten onder dit middelbaar administratief personeel een 
nitloop komen, die gaat tot een bedrag van naar ik meen, 
voor West·Java f 280 en voor Oost· en Midden·Java f 265. 
Dit maakt dan niet zulk een groot verschil uit met de bezol
diging, die op het oogenblik als maximum voor de groep 
commiezen geldt, 

De totale bezoldiging, die thans door de voorstellen del" 
Regeering zal worden bereikt, bedraagt f 4 millioen . Van 
mijn kant wil ik erkennen, dat hierdoor het odium wordt 
weggenomen, alsof de Regeerlng à taut prix de fameuze 
f 10 millioen op de ambtenaarssalal'issen zou willen bezui
nigen. Dat odium wordt nu afdoende en positief weggenomen, 
de cijfers spreken in deze voor zichzelf een zeer duidelijke 
taal. 

Nog een enkel woord thallS over de moties. 
De Regeering heeft de moties, die betrekking hebben op 

de instelling van een commissie, onaannemelijk verklaard . 
Het zal uit mijn betoog in eersten termijn aan de Regeering 
gebleken zijn, dat ik zelf ook niet zoo buitensporig enthousiast 
ben voor de instelling van een commissie. Het zal der Regee
rjng wel gebleken zijn, dat ik daarvan geen exorbitante 
verwachtingen kan koesteren, alsof nu binnen een bepaalden 
termijn zoo niet alle, dan toch de meeste bezwaren en leemten 
uit het Indische salarisstelsel zouden zijn weggenomen. 

Om die reden zal ik dan ook tegen de betrekkelijke motie 
stemmen. 

Ik heb zelf ook een motie ingediend, waarbU ik de instelling 
van een commissie heb gevraagd, maar, zooals de ReO'eering 
niet zal zijn ontgaan, is dit een commissie, die il\: zou willen 
binden aan een bepaalde imperatieve principieele leidraad, 
waardoor vele discussies in de commissie zelve zouden worden 
voorkomen, zoodat de commissie van den beginne af aau friscn 
aan den arbeid zou kunnen gaan. Ik hoop, dat de heer 
Verboom mij niet van plagiaat zal beschuldigen nu ik het 
woord "friseh" zoo fl'isch gebruik, 

(De heer Ver b oom: Integendeel, ik ben zeel' erkentelijk 
voor deze frissche waa1'de~ring). 

Op grond van de voor mij voornaamste overweging, dat 
àe Regeering geen commissie wenscht, ook niet de door mij 
bedoelde commissie, heb ik besloten mijn motie in te trekken, 
Ik zal over dc leemten en verdiensten m\jnel' motie dus niet 
\'~rder spreken. 

De Regeering doet in haar antwoord van gisteren ook ~ell 
invite, een verzoek. Zij verzoekt den leden van dit College 
nemelijk om nu maar eens aan te geven, wclke bezwaren 
men na het regeeringsantwool'd nog heeft j ik ben, zegt Zij, 
d&..n gaarne bet'eid, deze bezwat'en nog eens nauwkcurig te 
bezien en te wegen. 

Aan deze invite wil ik natuurlijk gaarne gevolg geven; ik 
zal dan ook enkele van mijn bezwarên opnoemen. 

Ik betreur het in de eerste plaats, dat de schrijvers op de 
kantoren van het B. B. in het bijzonder op het platteland, 
niet zijn overgebracht naar de regionale schalen, maal' zijn 
blijven staan in het maandloonersreglement. Ik vind dat niet 
heelemaal juist. Op grond van de dool' mij in eersten termijn 
ontwikkelde t}lOtieven, die nog steeds naar mijn gevoel haar 
volle waarde hebben gehouden, zal ik dus stemmen voor de 
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(Verboom.) 
door den hecr Prawoto ingec1iende en door mij medeonder
teekende motie terzake. 

Ik heb verder bezwaar tegen de regionale indeeling van 
ambten voor wat betreft de volgende categorieën ambtenaren. 
Ik. zou willen vragen de commiezen en commiezen-redacttll1l' 
daaruit te willen lichten en handhaaf dit verzoek, tenzij de 
Regeering ertoe zou overgaan ook hoogere betrekkingen te 
regionaliseeren. Geschiedt dit, dan heb ik uiteraard geen 
bezwaar tegen het regionaal worden van beide genoemde 
functies. 

Aan de hand van het tegenwoordige vOOl"tel der Regeering 
yerdergaande, heb ik bezwaar tegcn de regionale indeeling van 
de inlandsche officieren van justitie vanaf de adjunct- tot de 
hoofddjaksa 's toe. 

(De hcer Van Hel sdi n gen: Tenzij .. ....... 1) 
Ik laat nu hct "tenzij" weg, het geldt voor allc opgenoemde 

femcties. Ook heb ik er bezwaar tegen, dat verschillende 
ambtcn van het lnlandseh bestuur in de regionale salarisrege
ling zijn ondergebracht, tenzij - zou de heer Van Helsdingen 
jnterl'lIlllpeeren -, tenzij ......... maal' het is niet meer 
noodig cOl'rectie aan te brengen . 

Gaarne zal ik de motie steunen, cl ie zich verzet tegen de 
regionale indeeling van verschillende onderwijzersfnncties al:-; 
hoofdschoolopzieners e.d. Er zijn verschillende hoofdonder
wijzers, afkomstig van een kweekschool, die om onderwijstech
l1jsche redenen moeten kunnen rouleeren en daarom meL 
regionaal bezoldigd moeten worden. 

(De heel' 'r ham l' in: En de beschermingen van delt 
l\eer Sosrohad ikocsoemo!) 

Ik weet. niet wie dat zijn, maal' hen alt ij cl \"001' het onder-
steunen van verzoeken .. .. . . . .. .. . 

(De lteer Sos ,. 011 a dik 0 e s 0 e m 0: Die zoo goecl 
beargumenteerd zijn). 

.. . . ... . . die met zoo veel klem van goede redenen zijn vool'-
gcbl'acht. . 

Nog altijd vind ik de grens voor een regionale bezoldiging 
zr)oals de heer Df' Hoog die aangaf, van .f 100, aan\"a~l1"dbaar. 
Deslui t de Regeerin g dH8rtoc echter niet, en zondert Zij de 
dool' mij opgesomde functies niet van de regionale rege1ing 
uit, dan eischt m.i. de redelijkheid en billijkheid dat men 
vrijwel alle ambtenaren regionaal gaat bezoldigen, dns: Zoo
niet con inkrimping, dan maar een flinke uitbreiding aan 
het stelsel gegeven. 

Ik wil dezc korte rcdevoering in tweeden termijn niet 
lH.~sluiten zonder nogmaals van mijn waardeering te getuigen 
voor de verschillende moderaties, die de Regeering in haar 
oorspronkelijke plannen heeft aangebracht, waardoor m.i. zoo
wel het nut als de resultaten van het overleg tusschen Regee
"ing en Volksraad, als in zoovele andere gevallen reeds bleek, 
weel" overduidelijk werden gedemonstrccrd. 

De Voorzitter: De motie-Roep (Ond. 8 6 stuk 9) is dool' 
den eersten ondel'teekenaar ingetrokken en maakt mitsdien 
geen onderwerp van beraadslaging meer uit. 

De hecr Verboom : Mijnheer de Voorzitter! Ook ik ben 
del" Regeering erkentelijk voor de verzachtingen, die Zij in 
haar voorstellen heeft aangebracht. Daardoor zijn de be
zwaren van psychologischen aard, waarop ik in eersten ter~ 
nlijn heb gewezen, voor een belangrijk gedeelte ondervangen . 
Voor een belangrijk gedeelte, zeg ik, want ik geloof niet, 
dnt dat in ieder opzicht het geval is. Speciaal is dit naar 
mijn meening niet het geval ten aanzien van d~ overgangs
bezoldigingen en dc ovcrgangskortin gen. Ik heb daarover 
iE ecrsten term \in reeds het mijne gezegd, en zal dus thans 
hierop niet verder ingaan . Ik wil el' alleen nog op wijzen 
cat, zoo als mij een dezer dagen is verteld, er bepaalde amb
tenaren zijn, die in dit opzicht, speciaal wat de ovel'gangs
bezoldiging betreft, in een zeer ongunst ige positie verkeeren, 
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doordat na de totstandkoming van de H. B. B. L. in een 
aantal gevallen nog een samensmelting van schalen heeft 
plaats gehad. Het gevolg daarvan is geweest, dat voor een 
gedeelte dier ambtenaren een veel grootere overgangskorting 
heeft plaats gehad, dan aanvankelijk bepaald was. Er is 
bij verschillende gelegenheden verzekerd, dat die overgangs
korting niet zou worden aangetast. Nu dit toch gebeurt en 
misschien onvermijdelijk is, zou ik de Regeering willen 
vragen of Zij speciaal ten aanzien van deze groepen geen 
tegemoetkomende houding zou willen aannemen. 

De voorstellen der Regeering zijn intusschen in princi
pieelen zin niet gewijzigd. De voorgenomen wijzigingen 
zull en alleen worden voltrokken, zooals de heel' Kan terecbt 
heeft geconstateerd, in langzamer tempo . Het moge al zijn, 
àat dit in het antwoord del' Regeering niet duidelijk tot 
uiting komt; tusschen de regels door zal men kunnen 
lezen, dat dit wèl degelijk de bedoeling is. 

In eersten termijn heb ik uitvoerig het standpunt uiteen
gezet, dat ik ten aanzien van de:ze voorstenen inneem. Ik 
handhaaf dit standpunt, ook na de uiteenzetting van de 
Regeeringsgemachtigden, onverzwakt. Ik ben dus nog steeds 
van mcening, dat deze zaal< principieel moet worden bekeken. 
Ik dnd daarbij steun bij practisch een ieder. die over deze 
zaak heeft geschl'cven en gespl'okcll: ik heb in ee rsten termijn 
al gewezen op de vele personen van gezag, di e zich daarover 
in zeel' duidelijke termen hebben uitgelatcn. Ik bell dan ook 
overtnigd, dat men wel kan trachten, 11et probleem tc ont
wijken, maar ik geloof tevens dat het onveJ'll1\jdeHik is, te 
eenig~r tijd, vroeger of later, tot die principieele herziening 
te komen , welke ik voorsta . Alleen is de mogelijkheid groot, 
dnt dat znl moeten plaats hebhen onder \"erl ongunstiger 
omstandigheden dan thans, waardoor !lI en tenslotte misschien 
niet zal kunnen bereiken wat bereikt zal moeten worden. 

Tel' ondersteuuing van dit standplUlt heb ik in eersten ter
mijn O.m. aangevoerd, dat de H. B. B. L. naar m\in meening 
in verschillende opzichten een achteruitgang beteekent b\j het 
stelsel van vroeger. 

Ik heb daarvan verschillende voorbeelden genoemd. Ik zon 
el' in aclllsluiting dHarop nog op willen wi.izf'n, d.Jt men, om 
deze fouten te herstel1en o.a. het opwerpen van banières 
heeft overwogen. Aan dit denkbeeld is voorloopig geen 
uitvoering gegeven, maar naar mijn meening zal het daartoe 
te eeniger tijd toch komen, al ware het alleen maar omdat, 
,v .. l1lnecl' men zoo 'n nieuw begrip heeft tlitge\"ondcn, men dat 
nu eenmaal niet gemakkelijk za l loslaten. Ik knn mij niet 
anders voorstellen dan dat de bezoldigingscommissie dat 
denkbeeld aan haal' collectie zal willen toevoegen en dat wij 
over eenigen tijd die barrières toch znllen krijgen. 

Ik betreur het om al deze redenen, dat de Regcering afwij. 
zend staat tegenover het denkbeeld, dat in dcze zaal van 
verschillende zijden is geopperd tot instelling van een commis
sie, die de geheele salaTisregeling opnieuw in beschouwing zal 
nemen. Ik hetrelu' dit vooral hierom, omdat, zooals ik in 
eersten termijn heb gezegd, men thans zijn toevlucht neemt 
tot lapmiddelen. 

Als één van die lapmiddelen beschouw ik het denkbeeld 
vau regionale kortingen.. Dool' den heer Beots is in zijn 
betoog wel tot vier malen toe betoogd, dat cleze zaak zeer 
zorgvuldig is bekeken. Ik neem dat, waar dat met zooveel 
nadruk is gezegd, natuurlijk onmiddellijk aan, maar ik zou 
toch de vraag willen stellen of deze znak, toen het stelsel 
eenmaal was voltooid, ]11 onderling verband is bekeken, en 
of, om de woorden van dezen Regeeringsgemachtigde over te 
nemen, de "verantwoordel\ike deskundige adviseurs " ook over 
hct stelsel in zijn geheel hun meening hebben gegeven. 

In de tweede plaats zijn dool' den heel' Beets de onderzoe
kingen ter sprake gebracht omtrent het Z.i. redelijke loonpeil. 
TIc zou wil1en vragen, aangezien de heer Beets heeft gezegd, 
daL daarover tal en tal van gegevens zijn verzameld en men 
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eerst na zorgvuldige overweging tot de samenstelling van deze 
sehalen is overgegaan, of het ook moge4jk is dat wij daar
omtrent eenige samenvattende gegevens zonden knnnen 
krijgen, waardoor wij hierover met meer h:ennis vall zaken 
zouden kunnen oordeelen. 

Van zeer veel belang is naar mijn meening dat door h~t 
Regeeringsantwoord omtrent het karakter van de regionale 
bezoldigingen meer licht is verkregen. Ik ben tot de conclusie 
gekomen, dat, zooals ik reeds in eersten termijn min of meer 
aangaf, niet zoozeer het regionale hierbij den doorslag heeft 
gegeven, maar dat men ouder de woorden "regionale betrek~ 
king " die betrekkingen heeft willen samenvatten waarbij 
crisiswinst gemaakt wordt. Ik vind daarvoor steun in hetgeen 
de heer Beets heeft gezegd op pag. 4 van het Stenografische 
Verslag, 

,,'Vant het moet immers ongewenscht wezen, .MijnJleCl' 
de Voorzitter, indien i.n een maatschappij de la.nds
dienaren een levenswijze kunnen voeren die van een 
welstand en misschien overdaad getuigt, welke wellicht 
schril af zou steken bij de levenswijze waarmede de 
buiten den Gouvernementsdienst staanele personen ge
noegen zouden moeten nemen' '. 

~iijnheer de Voorzitter! Ik heb in eersten termijn en 
trouwens ook al vroeger aangegeven, dat ik mij er in beginsel 
mede kan vereeni gen om degenen, die onder de huidige 
ornstundlgheden Cl'\slswi.nst lnakcn, die crisiswinst te ontnemen; 
maar ik moet aan den anderen kant erkennen, dat hetgeen de 
heer Beets daarvoor op een bepaald oogenblik aanvoert, 
weinig gelukkig lijkt. Ik doel daarmede op hetgeen op 
pag. 'Sa van het Stenografisch Verslag wordt gezegd over 
het aanbod voor bepaalde betrekkingen. 

De heer Beets begint met te zeggen dat men natuurlijk in 
dit verband de crisis moet uitschakelcn, maal' dan geeft hÜ 
...... ol.\"'\ ·L~\\. ~\.a.\\d.l)\\\l.t in deze ecn nadere uitlegging en ik kan 
niet anders inzien dan dat hij daarbij opnieuw terugkomt op 
de omstandigheden die zich in deze crisis ,-oord oen en die 
maken, dat wij voor bepaalde betrekkingen een overvloed 
van krachten h-unnen krijgen en daardoor het loonpeil kunnen 
terugdringen tot practisch elk willekeurig peil. Ik vind op 
dit punt het betoog van den geachten Regeeringsgemachtigde 
wel zeer zwak. 

Mijnheer de Voorzitter! Mijn bezwaren ten aanzien van 
dc pensioenen die t.Z.t. zullen worden toegekend, zijn noch 
besproken, noch weerlegd. Misschien is dit een gevolg hiervan 
dat dit stelsel in dien loop vau 1936 nog nader zal worden 
uitgewer1.-t. Ik handhaaf mijn meening, dat men, wanneer 
dit stelsel eenmaal volledig zal hebben door gewerkt, ten 
aanzien van deze pensioenen tot verschillen zal komen, 
waarvan ik de billijkheid in geen en ke] opzicht kan inzien. 

Wat voor mij het allerbclangrijkste in deze zaak is, is het 
punt dat hier meermalen ter sprake is gebracht, ook heden 
weer, n.l. dat deze regeling tenslotte geen rust zal brengen. 
Ze schept geen bevl'ediging omdat ook ditmaal de zaak inci
denteel bekeken is en niet principieel. Ik kom dan ook steeds 
weer tot dezelfde conclusie: men zal het opnieuw bekijken 
van het salarisstelsel niet kunnen verschuiven voor 
onbepaalden tijd; men zal omgekeerd, wanneer men de 
zaak niet principieel wil bekijken, steeds verder moeten 
gaan op dezen weg, waarbij telkens in den een of 
anderen vorm de salarissen worden aangetast. Ik wil 
in dit opzicht herinneren aan de passage in de rede
voering van den heel' Westerouen van Meeteren, waarin 
deze er op wees, dat de toekomst nog altijd, ondanks 
de vele geruststellende verklaringen op dit punt, een weinig 
gunstig aspect biedt. Ik ben dit geheel met den heer Weste
rouen van Meeteren eens en heb bij herhaling doen uitkomen j 

dat ik de toekomst met groote zorg tegemoet zie. Ik heb bij 
de behandeling· der begrooting zelfs verder gegaan; ik heb 
er toen op gewezen j dat naar mijn overtuiging zich een 

terugloop der ontvangsten zal vertoonen, zelfs wanneer zich 
een geringe verbetering zou voordoen in het economisch leven. 
Ik wil de vraag stellen - waar dit ook de visie van de 
Regeering blijkt te ~ijn, en waar de Regeerillg aan den 
anderen kant toch nog altijd deze voorstellen moti veert met 
het argnment, dat ze noodzakelijk zijn om tot een kloppende 
begrooting te geraken - wat de Regeering zal doen bij de 
ontwerp begrooting voor 1937, wanneer deze een nieuw tekort 
zal aanwijzen. Zal men dan tot verdere maatregelen komen 
op salarisgebied of is het hiermede voorloopig afgeloopen' 

Ik maak mij in dit opzicht vooral daarom ongerust, omdat 
de heer Westerouen van Meeteren de budgetcijfers in zeker 
opzicht in discussie heeft gebracht en aan de hand van een 
aantal indexcijfers, die betrekking hebben op het levensonder
houd van verschillende gezinnen heeft betoogd, dat per slot 
\"al1 l'ekening hierin nog een vrij gl'oote speling zit; dit doet 
onwillekeurig de gedachte rijzen, dat meu op een gegeven 
moment deze speling zou kunnen aantasten. Ik zou aan de 
Regeering willen vragen, of deze vrees gemotiveerd is en of 
dus in de woorden van den heer Westerouen vau Meeteren 
ligt opgesloten, dat men die marge van 10%, als het werkelijk 
noodig mocht b4jken, ook 20U willen aantasten. 

Daartegenover wil ik dan onmiddellijk stellen, dat die 
marge van denkbeeldigen aard is, omdat de geachtc Regee
ringsgemachtigde daarbij niet alle omstandigheden in aanmer
king hceft genomen. 

In de eerste plaats zijn naar mijn meening indexcijfers, hoe 
mooi zij overigens ook zijn, alleen te gebruiken als een 
a a n w ij zin g in welke richting de prij zen b.v. zich 
bewegen; men zal echter de indexcijfers nooit mogen ge
bruiken, ik zou haast zeggen tot in decimalen nauwkeurig, 
gelijk door den heel' 'Vestcrouen vau ~feeteren min of mecr 
is gedaan, toen hij die marge van 10% of meer becijferde . 

In de tweede plaats is bij de invoeriug van de H. B. B . IJ. 
inderdaad het uitgangspunt geweest dat niet meer dan 25% 
zou worden gekort, maar wanneer wij allerlei andere factoren 
in aanmerking nemen, bijv. het vervallen van de staudplaats
toelage, die veelal ongeveer 10% b.edroeg tot een zeker 
maximum, verder de indeeling in geheel andere schalen, dan 
komen wij tot geheel andere resultaten. Stelt men, hetgeen 
voor een juiste vergelijking mijns inziens noodig is, tegenover 
elkaar het salaris, dat men op het oogenblik geniet volgeus 
de H. B: B. L. en dat, wat men zou hebben genoten, indien 
de B. B. L. was blijven voortbestaan, dan komt men naar 
mijn overtuiging tot veel grootere verschil1en, vCJ'schiJlen, 
die in vele gevallen wel 40 tot 45% zouden bedragen. Niet 
alleen is daar dus elke marge geheel weggenomen, maar er 
is zelfs een zekere negatieve marge ontstaan. Dit komt ook 
overeen met hetgeen mij hier en daar ter oore is gekomen. Ik 
weet bijv. dat in bepaalde ambtenaarsgroepen de toestanden 
dikwijls heel moeilijk .zijn, dat men, vooral wanneer men met 
ziekte e.d. heeft te worstelen, onmiddellijk in de schulden 
komt te zitten en daa l' ook niet zoo ga uw mcel' uit komt. 

Onduidelijk is verder in het betoog van dezen Regeerin gs
gemachtigde de passage inzake de parallelschalen, die men 
vindt op blz. 2b van het stenografisch verslag. Ik heb be
toogd, dat die parallelschalen niet worden toegepast voor 
degenen, die onder een regionale korting vallen en dat wordt 
hier ook door den geachten Regeeringsgemachtigde toege
geven. !liaar ik heb verder gezegd, dat omdat men de eene 
groep treft door de parallelschalen en de andere groep 
door de regionale schalen, zich op den duur aUe plooien, die 
men wil wegstrijk<ln weder zullen vertoonen. Ik heb hierom
trent een .zeer summier antwoord gekregen, waaruit ik niet 
duidelijk kan zien wat nu eigenlijk het standpunt van de 
Regeering is . Ik zou er prijs op stellen, WaImeer ik hierom
trent nog door de Regeering zou kunnen worden ingelicht. 

Tenslotte een enkel woord omtrent mijn standpunt ten 
aanzien van de moties, waardoor morgen het debat kan wor-
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den bekort. Uit mijn uiteenzetting blijkt al, dat ik mijn stem 
zal geven aan iedere motie, die wenseht een principieele 
herziening van het bezoldigingsstelsel, zonder dat daarbij 
tevoren de betrokken commissie al aan een bepaalde opdracht, 
aan bepaalde grenzen enz. is gebonden. Daarentegen zal ik 
mijn stem onthouden aan iedere motie, die wil aandringen 
op een partieele verbetering, aangezien het principiëele 
standpunt, dat ik in deze kwestie inneem, het voor mij 
uiteraard onmogelijk maakt, aan die moties, die partieele 
verbeteringen beoogen, mijn stem te geven : ik geloof bv. 
aat het onjuist is een bepaalde groep ambtenaren eruit te 
halen en te verklaren, dat die niet regionaal moet worden 
bezoldigd, want er zijn misschien nog vele andere groepen, 
zooals ik in eersten termijn al heb gezegd, die in dezelfde 
omstandigheden verkeeren . Ik kan dat op het oogenblik niet 
overzien en zal dus verder tegen alle moties stemmen. 

De Voorzitter: Het woord is aan den heer Soetardjo voor 
het afleggen van een verklaring. 

De heer Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Wanneer ik 
thans van U het woord heb gekregen om even een omissie 
te herstellen, dan ben ik U daarvoor zeer erkentelijk. Ik stel 
er prijs op deze verklaring hier af te leggen, aangezien het, 
naar het mij voorkomt een eisch van ridderlijkheid is, een 
vergissing ruiterlijk te erkennen. 

Ik heb vóór den aanvang del' behandeling van deze p rojec
ten in dit college zoowel als gisteren, vóórdat de Rcgeerings
gemachtigden aan het woord zijn geweest, eenige inlichtingen 
aan de Regeering gevl'fiagd, die betrekking hebben op de 
volgende kwestie. 

Door verschillende dagbladberichten en verschillende 
feiten, is een zekere ongerustheid ontstaan onder de amb
tenaren en onder het publiek ten aanzien van de wijze, 
waarop deze voorstellen zouden worden ingevoerd. Met name 
had men het verllloeden, dat de Regeering dcze salarisplanncn 
zou doorvoeren. ook al zou het college er zich tegen verzet
ten. Nu moet ik erkennen, dat de feiten di e den grondslag 
hebben gevormd voor deze ongerustheid . daartoe inderdaad 
reden gaven. Thans, nadat de Regeeringsgemachtigden aan 

(Soetardjo, de Voorzitter. ) 
het woord zijn geweest, is mij echter duidelijk gebleken, dat 
die ongerustheid zelve, zoowel als ten aanzien van den 
grondslag, waarop .zij berustte, volkomen ongemotiveerd is 
geweest. Ik stel el' daarom prijs op hierbij te verklaren, dat 
ik al hetgeen ik daaromtrent hier in dit college heb voor
gebracht, gaarne wensch in te trekken. 

De Voorzitter: Hiermede is de tweede termijn van de zijde 
van het College van Gedelegeerden beëindigd. Ik zon willen 
vragen, of de Regeeringsgemachtigden bereid zijn, morgen 
om half negen V.m. te antwoorden. 

De heer Westerouen van Meeteren, hoofdambtenaar voor 
Algcmcene Ambtcllaarszaken: Gaarne, :àfijnheer de Voor
zitter. 

De Voorzitter : Dan zal het Regeeringsantwoord in twee
den termijn morgenochtend om half negen aanvangen. 

Zooals de stand van zaken ten aanzien van de moties 
thans is, blijven 7 moties ter behandeling over. 

Aangezien de aanueming van de eene motie niet auto
matisch het vervallen van de andere motie ten gevolge 
behoeft te hebben en de moties derhalve allen in stemming 
komen, kan de stemming over de moties ongeveer in de 
volgende volgorde plaats hebben. 

Ik stel mij voor te beginnen met de moties, die een alge
meene strekking hebben: de motie-Kerstens (stuk 11) en e 
motie-Soetardjo (stuk 13). 

Daarna komen in stemming de moties, die betrekking heb
ben op een bepaald onderdeel en wel: de motie-Soeroso 
(stuk 3) betreffende overbrenging van betrekkingen nit 
bijlage A naar bijlage B der H. B. B. L.; motie-Soetal'djo 
(stuk 7), betreffende de B. B.-ambtenaren; motie-Soetardjo 
(stuk 12) betreffende het onderwijzend personeel; motie
Soeroso (stuk 4) betreffende de voorgestelde overbrenging 
van betrekkingen naar het maandloonersreglement en ten
slotte de motie-Prawoto (stuk 10), betreffende de overbren
ging van de schrijvers op de bestuurskantoren naar het 
maandloonersreglemen t. 

De vergadering wordt te 12. 21 nul' 11.111 . gesloten . 
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15de VERGADERING. 

Ver ga der i n g van Wo e n s dag 18 Dec. 1935. 

(Bijeenroepingsuur : 8.30 voormiddag.) 

Behandeling van moties, ingediend n. a . v. de Regeerings· 
uiteenzetting nopens de voorgenomen salarismaatregelen 
(Ond. 86) . - Ingekomen stuk. 

Voorzitter : de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 15 leden, te weten : 

de heeren Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kerstens, 
Prnwotosoemodilogo, Hatu T,f1ngie, Roep, SoangkoepoJl, 
Soetardjo, 80er080, Sosrohadikoesoemo, 'l'hamrin, Verboorn 
en Wermuth. 

Regeeriugsgcmachtigden de heeren: Beets en 'Vester(\n.~n 
van Meeteren. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gadering. 

Aan de orde is de voortzetting der b e
hand e ling van de ing e dicnu e moti e s betref
fende de regeeringsuiteenzetting nopens 
de voorgenomen salarismaatregelen (Ond. 
86) . 

De behandeling is gevorderd tot aan het regeerings
antwoord in tweeden termijn. 

De heer Westerouen van Meeteren, hoofdambtenaar voor 
Algemeene Ambtenaarszaken : Mijnheer de Voorzitter! Ik moge 
mijn antwoord in tweeden termijn aanvangen met een woord 
van erkentelijkheid aan de geachte leden, die hebben doen blij
ken van waardeering voor het antwoord der Regeering en voor 
de belangrijke tegemoetkoming, die zij uit dat antwoord hebhen 
mogen vernemen. Ook van de ruiterlijke verklaring van den 
heer Soetardjo omtrent een dool' hem begane vergissing heeft 
de Regeering met waardeering kennis genomen. 

Dat de tegemoetkoming van de Regeering en de harerzijds 
gegeven nadere niteenzetting alle geuite wenschen en bezwaren 
hebben opgeheven, mocht Zij niet verwachten. Doch wel heeft 
Zij thans reden om aan te nemen dat de maatregelen, die een 
onderwcrp van bespreking in het College hebben uitgemaakt -
en in het bijzonder denkt Zij hierbij aan de regionale bezoldi
gingsregeling - thans meer vertrouwen hebben gekregen dan 
aanvankelijk het geval was. 

Omtrent de in tweeden termijn voorgebrachte bezwaren moge 
het volgende worden medegedeeld. 

Een punt van uitvoerige bespreking hebben uitgemaakt de 
door mij overgelegde cijfers betreffende de daling der kosten 
van levensonderhoud. Hiervoor is het woord gevoerd door de 
heeren Soetardjo, Soerasa, Kerstens, Kan, Prawoto en Verboom. 

Een verschijnsel dat zich meer voordoet, is dat eerst ge
vraagd wordt: waarom komt de Regeering niet met statis
tische gegevens' en dan daarna, wnllllccr deze geproduceerd 
worden, eenigszins schouderophalend wordt gezegd: wat 
zeggen zulke gegevens eigenlijk j 

Zoo is het hier ook eenigszins gegaan. De Regeering heeft 
deze gegevens verstrekt omdat er om gevraagd werd en heeft, 
gelijk dnidelijk uit mijn antwoord in eersten termijn blijkt, 
deze alleen gebezigd om de bewering, dat de ambtenaren 
door de bereids getroffen maatregelen reeds z66 zwaar ge
troffen waren dat er niets meel' af kon, en zeker niet wanneer 
zich een prijsstijging zou manifestecl'cn, in een eenigszins 
ander licht te stellen. Geenszins is jnist dat, zooals door 
sommige leden is opgemerkt, de regionale bezoldigingsrege-

(Hoofdambtenaar voor Algemeene Ambtenaarszaken. ) 
ling op indexcijfers zou zijn gebouwd; daarvoor is Zij 
afgegaan op de resultaten van een uitgebreid speeiaal daar
toe ingesteld plaatselijk onderzoek, waarbij uiteraard met tal 
van andere factoren rekening kon worden gehouden. 

In voldoening aan het verwek om nog nadere toelichting 
van het overgelegd staatje kan worden medegedeeld, dat 
de kosten van {Ie verbruiksuitgaven zijn opgegeven uit op~ 
namen in Januari 1929, .october 1932, Januari 1935 en Octo
ber 1935. Daaruit zijn dool' interpolatie tusschen October 
1932 en Januari 1935 de uitgaven op "eind 33" geraamd. 
De tariefsuitgaven als contributie voor eigen pensioen en 
Wednwen- en Weezenfondsen, schoolgelden en belastingen 
zijn voor ieder der genoemde tijdstippen uit de werkelijk 
genoten salarissen berekend. 

Uitgegaan is dus van het verzorgingspeil in 1929 dat, zoo
als we] zal worden toegegeven, aan den }lOogen ka11t was. 
L"iteraard is bij deze cijfers betreffende de kosten van levens
onderhoud geen rekening gehouden met die voor steun aan 
werkelooze familieleden. Hoezeer de door den heer Kerstens 
bedoelde lof aan de inheemsche bevolking met betrekking 
tot <iien vrijwilligen steun kan worden onderschreven, zoo 
zou het toch minder juist zijn deze in een normaal budget 
der ambtenaren in rekening te brengen. Dat hiermede bij 
indexcijfers geen rekening wordt gehouden sluit geenszins 
in dat de Regeering hiermede geen rekening houdt. 

Den heer Soetardjo, die uitvoerig op de verstrekte gegevens 
is ingegaan, kan de Regeering in zijn daarop gebaseerde becij
feringen niet geheel volgen. 

Het geachte lid wil bij de vergelijking liever zien uitgegaan 
van 1933 in plaats van 1929. 

Gelijk het geachte lid bekend zal zijn, bestond eind 1933 een 
salariskorting van 17% met een degressief tarief '-001' de lagere 
lnheemsche ambtenaren zoodat dat jaal' moeilijk als basisjaar 
kan word en genomen. Juistcr is het uit te gunn van begin 1929, 
omdat dat tijdstip geacht kan worden aan het eind van de 
hausse-periode te staan. Verder waren slldert 1929 de kosten 
van levensonderhoud voor de Inheemsehe en Europeesche am b
tenaren op zeer ongelijke wijze gedaald, namelijk "eel sterker 
voor de eerstgenoemden. 

De heer Soeroso toonde zich bevreesd, dat bij den opzet der 
door mij verstrekte cijfers v.z.v. betreft de Inheemsche lands
dienaren te veel waarde zou zijn toegekend aan den terugloop 
der prijzen voor de voedingsmiddelen, welke vrees door den 
heer Prawoto blijkbaar niet wordt gedeeld, waar deze aan de 
hand van een overzicht van de pasarprijzen der voornaamste 
Iulandsche voedingsmiddelen op Java en Madoera uit het 
Economisch Weekblad aantoont, dat de kleinhandelsprijzen der 
voedingsmiddelen in de jaren 1933, 1934 en 1935 bijna geen 
verschillen vertoonen. 

Ik kan het geachte lid dan ook geruststellen met de mede
deeling, dat de door mij verstrekte cijfers inderdaad betrek
king hebben op het totaal der kosten voor levensonderhoud 
naar een verzorgingspeil als begi n 1929 bij de toen genoten 
inkomsten mogelijk wns. 

De heet' Verboom heeft nog gemeend uit de door mij in eer
sten termijn gegeven toelichting de conclusie te mogen trekken, 
dat de speling welke daarin zit ten opzichte van de salarissen 
t .Z.t. wel eens reden voor de Regeering zou kunnen zijn om 
deze aan te tasten, hetgeen hij minder juist zou achten omdat 
men niet zoo volkomen op zulke cijfers kan afgaan, terwijl 
voor bepaalde ambten die marge geheel is verdwenen. 

Ik moge er nogmaals de aandacht op vestigen in welk 
verhnnd de bedoeiele c\ifers door mij zijn gegeven. Het 
behoeft nauwelijks betoog dat, indien wederom een verder 
gaande aantasting der salarissen nooelig mocht zijn, daarbij 
rekening zou moeten worden gehouden met het niet meer 
bestaan van bedoelde marge in onderscheidene ambten. 

Verder hebben verschillende leden, ik noem de heeren Van 
Helsdingen, Kerstens, Ratu Langie en Kan, vragen gesteld of 
opmerkingen gemaakt over hetgeen in eersten termijn ge-
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zegel is over het verband tusschen het stelsel der regionale 
bezoldigingen en de ontwikkeling van het bestuur in deze 
landen. Ik heb hiermede bedoeld dat - gelijk bekend -
de vroeger bestaande sterke neig ing om all e bevolkings
groepen va n Necle'rlandsch-Indi ë in all erlei opzichten, waltl' 
zij g' l'oote verschillen en ongelijke behoeften vel'toonen, over 
één kam te scheren, ganndeweg plaats heeft gemaakt voor 
<en stelsel dat wèl met zulke verschillen r ekening houdt. 
Daa rdoor is reeds de gelegenheid ontstaan om talrijke cate
gorieën ambtenaren regionaal werkzaam te stellen en zelfs 
regiona al te reCl'uteeren. In de lijn van di t zeer geleidelijk 
proces van regionale differentiecl'in g nu li gt ook de stelsel
matige hel' waarc1ecrin g van de salt1l'issen dier regionale 
2mbtenaren, de toename van l'egio l1nJ e corpsen en de over
gan g van bevoegdheden op dit gebied van dc centrale aan 
de lagere overh eid. Een stap in di e richting te doen be
llOeft naar het oordeel der Regeering zeker niet te wachten 
tot ook andere overdracht plaats vindt. 

Ik kom th ans tot de bespreh:ing va n eeni ge moties. Hoewel 
som mige del' eerste mot ies, welke tegen de voornemens der 
R egecl'ing in lUllt geheel ingingen, zijn ingetrokken, staat 
Zij thans tegenover een tweetal ni euwe moties, strekk ende 
tot het niet doorvoe l'en del' aanhangige maatl'egelen, n.l. 
di e van de hceren Kerstens c.s. (stuk 11) en van de heer en 
Soetardjo c.s. (stuk 13). 

Uit hetgeen in eersten termijn doo l' mij is gezegd, is dui
delijk dat de Hegeerin g Haar afwijzend standpunt ten op
zichte va n het denkbeeld van terugnem in g der maatregelen 
moet hn ndh nven, Aan de voorstellers der eerste motie, de 
heeren Kcrstens, Sosl'ohacl ikoesoemo en Vel'boom, van wie 
de beide lna tstgenoemc1en zich in hu n recle\'oerin gen sterk 
doordrongen hebben getoond van den ernst van 's Lands 
financieelen toestand, moge de Regeering de vraa g in ernstige 
overweging geven of zij het inderdaad verantwoord achten 
den huidigen salarispost ongewijzigd te handhaven in af
waehl ing n lll de dOO l' hen gcwcnschtc, veel omvattende, alge
heele reconst ructie ya n het hezoldi g ingsstelsel. Aangezien de 
hezwaren del' vooI'stellers lo('h in hoofdzaak g-aan tegen het 
l'eg\onal e stelsel , kan de vraag hieraan wo rden toegevoegd, 
of het wel juist kan zijn, het in principe juist geoordeeld 
regionaal bezoldigingsstelsel, ten opzichte waatvan de Regee
ring zorgvuldi ge overweging bij de verdere doorvoering en 
rekenin g houden met ingebrachte bezwaren heeft toegezegd, 
yoo l' gel'uimcn t\id u it te ste1Jen, in afwachtin g va n een 
111ell W salul'isstelsel dat wellicht óók n iet met hun wenschen 
overeenkomt. De Regeerin g herhaalt dat Zij, wanneer Zij het 
tijdstip daa rtoe gekomen acht, niet zal aarzelen een al ge
meene salarisherziening ter hand te doen nemen, maar dat 
de noodzakelijkheid daarvan thans zeker niet klemmend 
is aangetoond. 

D en voorstellers van deze motie moge verder de herlezing 
worden aa nbevolen \·an wat dool' hun medeleden de heeren 
Van Helsdin gen en Roep over de instel1ing van een commissie 
als zij op het oog hehben, is opgemerkt. Speciaal sluit de 
Regeerin g zich aan bij wat het eerstgenoemd geacht lid 
gezegd heeft, dat als men de rust in de ambtenaarswereld wil 
bevorderen, de instellin g van een commissie om het sa]aris
vraagstuk te onderzoeken daarvoor toch ni et het middel is. 

Ten opzichte van de motie van de heet'en So etardjo c.s. 
geldt in hoofdzaak hetzelfde, met dien verstande dat de 
\'001'8t(' 11cI'8 niet volstrekt afwijzend staan tegenover het 
denkbeeld , al dadelijk tot een vermind er ing van den sal aris
last over te gaan waartoe hun de weg van een algemeene 
salariskortin g aan gewezen sch\int. 

De Hegeering heeft in eersten termijn omstandi g aan ge
toond, waarom dool' Haar aan het regionale stelsel de voor
keur wordt gegeven en dat standpunt moet Zij onverkort 
handhaven. 

Wat de overbrenging naar het Maandloonersreglement be
treft is door de heeren Prawoto c.s. een moti e ingediend 

Hande lingen. Zittingsjaar 1935-1936. 

(stuk 10) strekkende om het ambt van schrijver op dc kan
toren der ambtenaren van het Binnenlandseh Bestuur niet 
naa r bedoeld reglement over te brengen. 

Ook bU nadere overweging kan de Regeering hiertoe geen 
yoldoende termen aanwezig achten. 

Zij geert gaa rne toe, dat de bestuUl"ssehrij \'el"S, in het bijzon
der zij , die in de binnenlanden op de kleinere hestuurskantoren 
" erkzaam zijn gesteld, een andere, dikwijls weUicht zwaardere 
en meer verantwoordelijke taak hebben te vervullen dan het 
meerendeel der schrijvers op andere kantoren, doeh Zij kan 
daarin geen reden zien om deze krachten ook een andere 
positie dan die van maandlooner te geven. 

Verondersteld moet worden, dat bij de beoordeeling " an cleze 
kwestie wellicht te wein ig aandacht wordt geschonken aan de 
plaats van het lI1aandloonersreglement in het salarisstelsel, 
waardoor men er toe geneigd is, de posit ie van de op den voet 
daarvan werkzaam gestelde krachten te onderschatten. Om 
een paar voorbeelden te noemen, wil ik wijzen op de thans 
r ceds in het maandloonel"Sreglement ondergebrachte hetrek
kingen va.n stuurman bij het Oost-Java zeevervoer, salaris f 50 
tot f 75, directrice van een internaat en machinedrijver, beide 
met een maximum van f 300, opzichter bij het I nst ituut 
Pasteur tot f 200, opzichter-maehinist bij het Bosehwezen met 
een maximum van f 425, ambaclltsonden vijzer bij de Banka
t inwinning van f 60 tot f 100, mijnsehrijver van .f 80 tot 
f 175, opzichter bij den B. V. D. tot f 200, zoomede em~ 
cementbehcerder tot f 200, laadmeester tot f "125, stationsas· 
sistent tot .f 150 en magazijnbeheerder tot f 225, laatstgenoem. 
den allen bij de S. S., en tal van andere functiën, die toch 
7.eker niet minder gewichtig zijn dan die van schrijver op 
een bestuu rskantoor en waa rvan de bekleedcl's een verant
woordelijkheid hebben die hoewel va n anderen aard, niet 
minder of lichter is dan die van een bestuursschrij ver. 

Bovendien is aan lang niet alle BB-schrijvers een taak toe
bedeeld als door den heer Roep geschilderd . Op vele kantoren, 
ook kleülere, is een selu'ij ver 1ste klasse bescheiden, op wien 
ui teraard als ehef de bureau in de eerste plaats de plicht rust 
om bij afwezigheid va n den betrokken Inheemschen bestuurs
ambtenaar de znken ,Q'illlnclf' 1(' honden. 

(De heer S 0 eta r d j o : Dat wi l zeggen bij de distri ets
hoofden) . 

De zeer groote, aan zekerheid grenzende, kans om bij be
hoorlijke plichtsyervull ing tot een H. B. B. L.-bct rckking 
bcvordcri ng tc InUll1en maken, ~Iijnhcer de Voorzitter, heeft bij 
de O\·crwcging van de \Tuag of dcze B. B.-schrijvers al dall niet 
naar het Maandloonersreglement moeten overgaan, veel gewieht 
in de schaal gelegd. Op dat punt is in de Regeeringsuitecnzet
ting met nadruk gewezen. Daar toeh is medegedeeld, dat ten 
aanzien van enkele fun ctiën welke min of meer aan de aldaar 
aangegeven eisehcn volcloen geen bezwaar bestaat, de aanvangs
betrekking onder het Maandloonersreglement te doen vallen, 
indien bU bevordering in een H . B. B. L.-ambt wordt over~ 
gegaan . Slechts zij die ongeschikt zijn voor elke promot ie zullell 
hUil ambtelijke loopbaan als maandlooner eindigen. 

(De heer S 0 e ta r d jo: Wordt dat stuk voor stuk 
bekeken Y) 

Inderdaad. 
(De heer P r a w 0 t 0: En wanneer men te doen heeft met 

tweede-klasse-schrijvers, die zijn gedegradeerd van eerste klasse
schrijver tot tweede-klasse-schrijver? Dat betreft vele pel"Sonen 
en dan gaat het toch niet meer om eell aallvullgsbetrekking Y) 

Wanneer het menschen betreft, die niet geschikt zijn voor 
eenige hoogere functie dan die van schrij ver, bestaat er 
voor de Regeering geen enkele reden hen een hoogere positie 
te geven dan maandlooner. 

(De heer P r a w 0 t 0 : Maar die degradatie was een bezui
nigingsmaatregel. ) 

Ook voor de beambten bij den Panclhnisdienst, voor wie 
de heer Sosrohadikoesoemo heeft gepleit, is de normale promo
tie die tot het H. B. B. L.-ambt van schatter en idem 1sle klasse. 
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De heer Sosrohadikoesoemo heeft bepaaldelijk de naag gesteld, 
om welke redenen de functie van beambte bij den l'andhuis
dienst wel, doch die van beambte bij den P. T. T. niet naar 
het lI1aandloonersreglement wordt overgebracht. 

Mijnheer de Voorzitter! Het is mij niet geheel duidelijk 
welke functie bij den P.T.T. het geachte lid hierbij op het 
oog had. Een functie van beambte bestaat bij dien dienst 
n .l. niet. Hoe dit echter zij, ik wil hierbij opmerken, dat 
omtrent de overbrenging nanr het Maandloonersreglement 
ampel overleg is gepleegd met de betrokken Departements
en Dienstchefs, en dat dool' deze antoriteiten tal van functiën 
voor overbrenging zijn voorgebracht die de Regeering niet 
daarvoor in aanmerking brengt. 

Na hetgeen de heer Soangkoepon bij zijn bespreking van 
den onderstand der maandlooners, naar aanleiding vnn een 
herhaalde verklaring \"Un de Regeering waaruit blijkt dat 
het hier een onderstand betreft, die alleen in n a a In vel'schilt 
yan een pensioen, heeft gemeend te moeten opmerken en 
speciaal de uitdrukking die het geachte lid zich heeft ver
oorloofd, als zon deze onderstand niet meel' beteekenis hebben 
dan die van "een bijdrage in de fondsen voor de begrafenis
kosten", meent de Regeering hiertoe ,-erdel' het zwijgen te 
kunnen doen. 

De heer De Hoog is teruggekomen op de moeilijkheden 
van de personen die, nu vaststaat dat hun betrekking niet 
naar het maandloonersreglement zal worden overgebracht, 
in vasten uiens\.. kunnen worden opgenomen. De Regcerin g 
blijft van oordeel dat deze ambtenaren tevreden mogen zijn 
dat ten opzichte van de overbrenging naar het maand-
10011ersreglement geen streng standpunt is ingenomen, zoo
dat thans de opneming in vasten dienst voor hen open staat_ 
Het eenige wat kan worden toegezegd is een ovel'weging of 
betrokkenen wellicht tegemoet kunnen worden gekomen 
dool' het verteenen van faciliteiten ten opzichte yan de be
taling der contributie Ol-er den tijd dat zij in tijdelijken dienst 
wal'en1 zoodat zij niet met te zware stortingen ineens worden 
belast. 

Thans, Mijnheer de Voorzitter, nog een enkel woord over 
de overgangsbezoldigingen. 

Terecht heeft de heer Van Helsdingen el' op gewezen, dat 
de door mij in eersten t ermijn gegeven forrnuleering van de 
Regeeringsbeslissing minder juist was. De 'bedoeling was 
uiteraard, te zeggen, dat bij de afschaffing der overgangs
bezoldigingen in stede van een begrenzing voor deu achter
uitgang iu inkomsten van 10%, zooals in de regeeringsuit
eenzetting is "ermeld, een begrenzing vau 5% wordt aange
nomen. Behokkenen zullen dus .in 1936 14 van hun ovel'gangs
bezoldiging moeten missen, doch in geen geval meer dan 5% 
van het totaal iukomen. 

'Vat de opmerking van den heer ne Hoog over dit onder· 
werp betreft, diene dat ik uiet gezegd heb, dat in 1937 niet 
meel' <lp de overgangsbezoldigingen gekort zal worden maar 
dat deze dan aanzienlijk zullen zijn gereduceerd. Het zeer 
geringe aantal hooge overgangsbezoldigingen zal uiteraard 
gedurende 4: jaar verminderd moeten worden 1 maar nu deze 
jaarlijks slechts 5% van hun inkomen behoeven te missen, 
bestaat er naar het oordeel der Regeering geen aanleiding 
om hen nog verder tegemoet te komen. 

De heer Verboom heeft el' op gewezen dat er bepaalde 
ambtenaren zijn, die wat de overgangsbezoldiging betreft, in 
een zeer ongunstige positie verkeeren, doordat na de in
voering van de H. B. B. L. nog eeu samenstelling van schalen 
heeft plaats gehad. Het geachte lid heeft hierbij niet vermeld 
welke ambtenaren hij bedoelt. 

(De heel' Ve l' b oom: Controlenrs bij den P _ T. T.-dienst.) 
Dat dacht ik wel. 
Voor zoo\'er ik kan nagaan, heeft slechts in één geval een 

zoodanige samenvoeging plaats gevonden en dat op uitdruk
kelijk verzoek van de betrokken ambtenaren zelf. Het ligt 
voor de hand, dat dit voor de in de lagere schaal ouder-

gebrachte functionarissen een positi everbetering heeft mee
gebracht, doch anderzijds dat voor enkele krachten uit de 
hoogere schaal de nominale wedde is verlaagd met gelijke 
vermeerdering van de overgangsbezoldiging_ Naar ik ver
neem, zon bij deu betrokken Departementschef een voorstel 
in bewerking zijn om voor laatstbedoelden de inpassing in 
de nieuwe schaal in gunstigen zin te herzien. In verband met 
het stadium 1 waarin deze aangelegenheid yerkeert, kan de 
Regeering zich terzake niet uitspreken, doch in ieder geval 
blijkt dat de zaak de noodige aandacht heeft. 

In dit verband heeft ten slotte de heer De Hoog nog de 
vraag gesteld of de regionale overgangsbezoldigingen ook op 
dezelfde wijze verminderd zullen worden. In antwoord hier
op moge uitdrukkelijk worden verklaard dat de hiel' besproken 
maatregel geheel op zichzelf staat en niets impliceert ten 
opzichte \all de 'Taag, hoe de regionale m"ergangsbezoldiging 
za I worden ,cerminderd. 

De heer Verboom heeft nadere inlichtingen gevraagd o\"er 
de parallelschalen. 

Ik geef toe dat mijn antwoord in eersten termijn wat summier 
is geweest. De parallelschalen hebben hun ontstaan hieraan te 
danken, dat de Regeering vau oordeel was dat nienw in dienst 
tredenden in de tegenwoordige omstandigheden wel een lager 
salaris dan het ol'ganieke konelen beginnen, omdat van hen 
een grootere aanpassing aan de veranderde toestanden en "er
houdingen mag worden ,-erw8<:ht dan \'a n de in dienst zijnden. 
Dc Regeel'Ïng heeft het e,-enwel minder juist geoordeeld om hij 
het brengen van betrekkingen op regionaal peil deze ambtenaren 
op 80% van de rcgionale bezoldigingen te doen beginnen. Voor 
de andere betrekkingen ziet de Regeering geen aanleiding om 
de parallelschalen af te schaffen, doch uiteraard zullen zich na 
de invoering der regionale bezoldigingen incongruenties kUll

ncn YOOl'doen in dien zin dat in een regionaal ambt op een 
hoogel' nan\'angssa lal'is wordt bcgonnen dan in een ongC\'ecl' 
gelijkstandig niet-regionaal. Hierop is reeds dadelijk de aan
dacht gemllen en de vraag, op welke wijze het best hieraan 
tegemoet zal knnnen worden gekomen is bij de Regeering in 
overweging_ 

De heer De Hoog is teruggekomen op het dool' hem bepleit 
ouderdomspensioen. Het geachte lid vindt het niet aange
naam, dat de Regeel'ing nooit iets geeft en te veel suggesties 
afwijst met de korte motiveering dat de financieele conse
quenties te groot zijn . 

In tijdsomstandigheden als de tegenwoordige is het inder
daacl zeer moeilijk voor de Regeering om het standpnnt in te 
nemen dat de heer De Hoog zou wenschen. Wat het ouder
domspensioen betreft, is Ül beknopte bewoordingen geant
woord, omda t in het begin van dit jaar de Regeering aan 
den Volksraad een uitvoerige toelichting heeft verstrekt 
(B.G.S. van 29 Jannlt'i jl. No. 253/C), waarom aan de 
denkbeelden van het geacht.e lid over een ouderdomspensioen, 
welke door de Regeel'ing ampel waren overwogen, geen 
gevolg kon worden gegeven. 

Ten slotte kom ik aan de vraag vall den heer Kan, of 
de Regeering reeds in staat is om te zeggen, wat er lal 
gebeuren, nu de Regeering zulk een groot beclrag op de 
bezuiniging, die Zij gerekend had op de salarissen te zuil 'Hl 

verkrijgen, heeft prijs gegeven en wat den ambtenaren en 
den belastingbetalers nu te wachten staat. Een vraa!l.' van 
soortgelijke strekking 1S van den heer Verboolll vernomen, 
u1. wat de Regeering zal doen bij de ontwerphegrooting voor 
1937, wallneer deze een nieuw tekort zal aanwijzen. Beiden 
geachten leden moet ik antwool'den, dat hieromtrent nog 
niets vaststaat. 

Wat eindelijk de door den heel' Van Helsdingen aan het slot 
zijner rede uitgesproken wcnschen betreft, kan worden Yer
klaard, wat het eerste aangaat, dat, hoewel de Regeering zich 
uiteraard niet binden kan, uit de geheele wijze waarop de 
onderwerpelijl}e voorstellen zijn behandeld, toch wel duidelijk 
is gebleken, dat de Regeering den Volksraad bij de behaudeling 
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(Sosrohadikoesoemo; lid-seer. Bezoldigingseomm.) 
van dergel~ke onderwerpen de plaats geeft die het college 
toekomt, en, wat het tweede aangaat, dat met het daarb~ tot 
uiting gebrachte zeker rekening zal worden gehouden. 

De heel' Sosrohadikoesoemo : Mijnheer de Voorzittel'! Ik 
maak er den geachten Regecl'ingsgemachtigde op attent, dat 
nog geen antwoord is gegeven op mijn vraag inzake de Wester
sche overkapping. 

(De heel' De Hoog: Wat dat betreft zullen wij wel iets 
hool'en b~ de behandeling del' hoofdbegrooting!) 

De heer Beets, lid-secretaris det, Bezoldigingscommissie : 
l\'liinhecr dc Voorzitter ! Na de mededeclin!-(cn wrnü in de 

re ic van mijn mede-regeeringsgemachtigdc, rest mij nog slecht 
de taak om de Yragen en opmerkingen te beantwoorden. dool' 
enkcIc der geachte leden gesteld met betrekking tot hct peil 
der bezold igingen. De heer Soetardjo dan heeft opgemerk-t, 
dat verschillende der opgebrachte bedragen veel te laag zijn eu 
heeft in het b~izondel' gewezen op het salaris van de Aibs. 
.I [cl'haald moge worden, dat de hoofden van gewestel~k bestnur 
zonder tlitzollJcl'in~ nlll oordeel waren, dat de in de H,B.B.L. 
voor den Aib uilgetrokken f 100 \'cel te hoog moet worden 
geacht voor een begintt'actcment en een bedrag- n1ll .f 4:3 nlll 

Midden- en Oost-Java en f 50 yoor West-Ja \"8 yoldoende mag 
JlCeten. 

(De heer S 0 eta l' dj 0: Wat de hoofden van gewestel~k 
bestuur meenell, is toch geen maatstaf voor bepaling eeller 
weddc! Wat denkt de Regeering zelf van deze bedragen?) 

Daar kom ik ZOO " aanstonds aan. Dit salaris zal vanzelf· 
sprekend slechts worden toegekend. nan nieuw in dienst 
tredende personen. 

De heer Soetardjo heeft zUn opmerkingen f(emotiycerd door 
te wijzen op de tl'uetementen van andere ambtenal'engroepell, 
doch is daarb~ uitgegaan van een verkeerd nitgangspunt. De 
opmerking dat de nieuw in dienst tredende opzichters bij 
den dienst van V. en 'V. en de nieuw in dienst tredende 
udjunct.landbouwconsulenten op .f 100 beginnen, eischt 
I'eehtzetting, De opzichtcl'sbetl'ekking nl. wordt "ooraf· 
gegaan door die "an adspirant·opzichtel', die niet in de 
H.B.B.L. voorkomt maar als maandloonersbetrekking is in
gesteld, en die beduidend lager begint dan f 100, nl. op 
het oogenblik .f 75, terwijl dit straks nog wel minder zal 
worden. 

Hetzelfde geldt \'001' de adjunetlandbouweonsulenten. In de 
H. B. B. L. zijn de aanvangstraetementen dezer groep ambte· 
naren inderdaad gesteld op .f 100, maar ook deze personen 
worden niet aangenomen als adjunctlandbouwconsulent op dat 
tractement, maar doorloopen eerst nog een vooropleiding als 
maandgelder en kriigen dan niet meer dan .f 40 of f 50, ten~l 
het geruimen tijd duurt voordat ze in de formatie worden 
-opgenomen, Ze zijn dus niet vool'deel igcl' at dan straks de 
Aibs zullen zijn. 

Dc vraag, Ol de tl'actementen van nog enkele andere groepen 
thans nog herziening beboeven, zal nader aan de orde komen. 
Ongetwijfeld zullen bij de invoering van de nieuwe regelingen 
eenige oneffenheden ontstaan, maar daarin zal voorloopig 
moeten worden berust, terwij l de aandacht Cl' overigens nog 
op moge worden ge\"estigd, dat de verhoudingen die nu ont· 
staan, zieh nog wel eenigermate zullen moeten wijzigen in 
vcrband met de verdere afwikkeling van de thans geldende 
80%-1'egeling. 

Wat de overige inheemsehe bestuursambtenaren betreft, 
moge worden medegedeeld, dat de achteruitgang, zooals de 
hecr Soctardjo trouwens zelf reeds heeft opgemerkt, niet meer 
bcdl'aagt dan 13% op de eindpezoldi ging van den wednna 
en 10'% op de beginbezoldiging van den assistent-wedana . 

(De hec l' S 0 eta I' d jo: Maar deze mensehen kunnen 
niets missen.) 

De heer Som'oso en ook de heer Sosrohadikoesoemo hebben 
gevl'aagd, waarop voornamelijk alleen de inheemsche en niet 

de Europeesehe groepen in deze regeling zUn betrokken. Hier
over moge worden opgemerkt, dat het hiel' gaat om voor .. 
ziening in de leemte, die bij de vaststelling van de H.B.B.L. 
reeds werd geconstateerd, n1. de noodig geachte verdere uit· 
werking van het rcgionale stelsel. Overigens wekt de op· 
merking, dat aneen de inheemsche groepen erbij betl'okken 
zouden zijn, eenige yerwondering, aangezien ook klerken cu 
conuniezen en zelfs commiezeu-redacteur daaronder zijn ge· 
bracht. 

(De heer SOS l' 0 had i koe s 0 e m 0: Ik heb niet ge
zegd, dat uitsluitend de illheemsehe groepen dam'bij zouden 
worden betrokken; ik heb gezegd, dat de inheemsche en 
Indo-Europeesehe groepen daarbii zouden worden betrokken. 

De heel' S 0 e l' 0 S 0 : Ik heb gezegd, dat het slechts 
\"001' een klein gedeelte Europeesche ambtenaren w8rcn.) 

Voorts heeft het geachte lid de heel' Soeroso gevraagd te 
worden ingelicht nopens den bij de vaststelling der bedragen 
~ebru ikten maatstaf. Er is reeds in de Regeeringsuiteenzct~ 
ring gezegd dat o.m . de salal'issen "an enkele groepen vnu 
bniten de H. B. B. f" . bezoldigde plaatsel~ke krachten daartoe 
bekeken ziin, zooals de desaonderwijzers. 

Verder ziin Jan in de eerstc plaats de onder B. B. ressor
{eerende amhtcllal"CII dool' de gewestelijke bestuursambtenaren 
zorgvuldig in beschouwing genomen en de traktementen \"001' 

deze ambten ontwol'pen, waul'bO rekening is gehouden met 
factoren als famili esteuIl cn maatschapprlijke \"erplichtingen. 

Vervolgens zijn de traktementelL de ve<ig w""teI\ik· .... --~=--1 
ambten daarop afgemeten, rekening houdende met gewicht en 
verantwoordelijkheid onderling, alles in nauw overleg met de 
betrokken gewestelijke dienstleiders. 

De Hcgecl'illg' heeft met \\'aaluecl'ing kennis genomen van 
de uiteenzetting van het geachte lid, den heer Van Helsdingen, 
waaruit blijkt dat de gege\"en \"el'dnidelijking en aanvulling 
der schriftelijke uiteenzetting er toc geleid hebben, dat de heer 
Van Helsdingen zijn standpunt heeft kunnen herzien. 

Wat den Yarderen uitbouw van het stelsel betreft moge 
worden bericht dat hieromtrent nog geen ,"ast-omlijnd beeld 
kan worden gegeven, doch wel kan worden medegedeeld dat 
yerdere uitbreiding "an de lijst van regionale ambten zeer 
wel denkbaar is en dat geen aanleiding bestaat om te vel'on· 
derstellen, dat in zaken \"an groot belang op dit gebied in de 
toekomst de Volksraad zal worden voorb~gegaan . 

De heer Sosrohadikoesoemo heeft in het bijzonder enkele 
onderwiisgroepen ter sprake gebracht en ook de heer Ratu 
Langie heeft de belangen van deze groepen bepleit. 

Dat de onderwijsgroepen eell belangrijke plaats innemen in 
de samenle,"ing, erkent de Regeering gaarne. Naar haar 
oordeel wordt hieraan niet tekort gedaan door die groepen 
in de regionale regeling onder te brengen. Ook andere groepen 
van landsdienaren met niet minder verantwoordelijke ambten 
worden daarin ondergebracht. Bovendien moge erop gewezen 
worden. dat de Iraetementen der ondel'\~skraehten toch be
trekkcltjk weinig zijn teruggebracht. De achteruitgang be
draagt, een enkele groep uitgezonderd, niet meer dan 10 tot 
15%. 

Wat nu de g l' 0 epe n van onder,~zend personeel betreft, 
die naar de regionale schalen zijn overgebracht, moge worden 
bericht, dat juist deze groepen bij herhaling opnieuw in be~ 
schouwing zijn g-ellomen, eerst bij de gewestelijke besprekingen 
en later bij de besprckingen op het departement. Als gevolg 
van de besprekingen met het departement ziin juist in deze 
groepen nog enkele modificaties aangebracht. 

Wat de hoofdschoolopzieners betreft, deze zullen voorshands 
op de buitengewesten Iliet regionaal ktmnen worden bezoldigd 
en met de schoolopzieners zal dit op de buitengewesten slechts 
in enkele gewesten, bv. op Bali, het geval kunnen zijn. Op 
Java echter zullen de hoofdsehoolopzienel's en de schoolop
zieners wel regionaal kunnen zij n. 

Het geachte lid, de heel' Soangkoepon. heeft gevraagd, 
waarom, indien de IC\'ensstandaard de norm is, de andere 
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(Beets, lid-secr. Bezoldigingscomm. ) 
groepen dan niet omlaag zijn gebracht. Als antwoord moge 
gelden hetgeen ook aan de heeren 80er080 ell Sosrohndi
koesoemo is medegeçleeld, dat het llÏer geldt de va~tstellin g 
van een regionaal stelsel en dat dus alleen die groepen 
daarbij betrokken zijn, die daaronder vallen. 

(De heel' Soa n g koe pon: Maal' als men hrt gewest 
als norm aanneemt, waarom worden de andere groepen 
daarin dan betrokken' Dan wordt het regionale stelsel 
beheerscht dool' het ras!) 

Uit het feit dat ook de commiezen-redacteuren hieronder 
vallen blijkt wel duidelijk, dat de opvatting van den heel' 
Soangkoepon onjuist is. 

Het geachte lid, de heer De Hoog heeft enkele concrete 
vragen gesteld. Voorzoover die nog niet dool' mijn mede
Regeeringsgemachtigde beantwoord zijn, moge het volgende 
dienen. 

Ten behoeve van de inpassing zal een samenvatting wor
den uitgegeven, waarin de inpassingswijze is uiteengezet. 
Aangezien over het algemeen de regionale schalen even lang 
znllen zijn als de H_ B. B. h-schalen, waarnit de betrokken 
ambten zijn overgenomen, en ook de verhoogingen over het 
algemeen hetzelfde verloop zullen hebben, zal de inpassing 
als regel eenvoudi g kunnen geschieden met behoud van 
H. B. B. L. diensttijd. Het verloop van enkele schalen is 
echter eeuigszins gewijzigd, zoodat daarvoor bijzondere r e
gelingen zullen worden getroffen. Met name zal dit het 
beval zij n met. de klerken cn de commiezen. In de practijk 
is reeds eenige malen aan den dag getreden dat behoefte 
bestaat aan de weder-instelling van de betrekking van eer
sten commies. De Regeering heeft dit punt dus weder aan 
de orde moeten stellen en het spreekt wel vanzelf dat, wan
neer de klerken worden verdeeld in klerken en eerste kler
ken, daarvoor een afzonderlijke inpassingsregeling zal moe
ten worden getroffen, terwijl hetzelfde ook geldt voor de com
m\~1.~n. en vo()\' de. betrekking van eersten comm ies die, zooals 
r eeds gezegd, weer zal worden ingesteld. 

Voor zoover zich nog vraagpunten zullen voordoen ill ver
band met de bestaande 80 procentsregeling, kan worden 
medegedeeld, dat incidenteele gevallen op zich zelf naar bil
lijkheid zullen worden opgelost. 

De Regeering heeft met genoegen vernomen dat ook het 
geachte lid de heer Kan aanleiding heeft gevonden zijn afwij
zend standpunt te herzien, alhoewel nog enkele bezwaren zijn 
gebleven. De heer Kan betwijfelt nog steeds dat het juist kan 
zijn dat een desa in West-Java hooger bezoldigd wordt dan 
bijv. Soerabaja. Echter is reeds eerder opgemerkt dat een 
afgelegen plaats niet altijd en zeker niet voor alle landsdie
naren een goedkoope plaats zal blijken. 

(De heer Kan: Voor de lagere zeker!) 
De gewestelijke advies-instanties, die straks zullen worden 

ingesteld, zullen dit nader onder de oogen zien. 
Wat de inheemsehe bestuursambtenaren betreft, voor wie de 

heer Kan mede een lans gebroken heeft, moge worden bericht 
dat het del' Regeering bekend is dat deze uit hoofde van 
hun ambt verplichtingen hebben die bijzondere kosten mede
brengen. De Regcering stelt er prijs op te verklaren dat daar
mede rekening is gehouden_ 

(De heer Sos l' 0 had i koe s 0 e m 0 : Daarom zijn ze niet 
geheel vrijgesteld van het betalen van personeele belasting.) 

Met voldoening heeft de Regeering vernomen dat ook het 
geachte lid de heer Roep in de nadere uiteenzetting aanlei
ding heeft gevonden om de aanhangige maatregelen princi
pieel te steunen. Wat het overbruggen van de nog bestaan
de kloof betreft zal den heer Roep uit de verklaringen van 
mijn mede-Regeeringsgemachtigde reeds gebleken zijn dat 
die overbrugging te verwachten is dool' uitbreiding van het 
stelsel en niet door inkrimping, namelijk uitbreiding in dien 
zin dat nog andere ambten gaandeweg regionaal geregeld 
zullen kunnen worden. Er kan dan ook moeilijk sprake van 
zijn de comm iezen en commiezen-redacteur uit de Java-

(De Hoog. ) 
schalen te lichten. In de schalen voor de buitengewesten 
komen zij echter niet voor, omdat het nog niet mogelijk is 
gebleken deze ambten op de buitengewesten regionaal te 
regelen. Dit zelfde geldt voor de hoofdschoolopzieners en 
de schoolopzieners. . 

De heer Verboom heeft de vraag gesteld of de bedragen, die 
voor de verschillende gewesten zijn uitgetrokken, in onderling 
verband bekeken zijn . 

(De heer Ver b 0 0 Dl: Kiet alJeen voor de gewesten, maar 
ook met betrekking tot de verschillende funetiën.) 

Dat is - zooals reeds is uiteengezet - inderdaad, en zelfs 
zeer zorgvuldig gebeurd . 

Voor de gewesten op Java althans is dit zeel' zeker zorg
vuldig geschied. Wat de buitengewesten betreft is dit voor 
het overgroote deel ook reeds gebeurd; de betrokken hoof
den van gewestelijk bestuur zijn nog nader in de gelegen
heid gesteld hun voorstellen te toetsen aan die van hun 
ambtgenooten. Yoor een paar gewesten is het overleg 
nog niet geheel beeilldigd en zal mogelijk eerst een voor
loopige regeli ng worden getroffen, hetgeen zonder bezwaar 
kan geschieden door de thans aanvaarde 5-procents over
gangsregeling. Overigens moge naar aanleiding van de op
merking van den heer Verboom nopens de passage over 
welstand en overdaad, el' op worden gewezen dnt in het 
antwoord in eersten termijn niet gezegd is dat overdaad 
geconstateerd is, doch alleen dat het wenschelijk was te 
onderzoeken in welke omstandigheden de landsd ienaren ver
keeren ten opzichte van hun omgeving, omdat overdaad, 
voor het geval deze geconstateerd mocht worden, wel schril 
zou afsteken bij de groote mate van soberheid waartoe 
anderen zich in de huidi ge tijdsomstandigheden gedwongen 
zIen. 

Mijnl,eer de Voorzitter, ik meen dat hiermede de gedane 
vragen alle zijn beantwoord. 

De Voorzitter: Hiermede is de tweede termijn van het 
aan de orde zijnde onderwerp geëindigd . Een der leden heeft 
tot mij het verzoek gericht nog eenige korte vragen aan de 
Regeeringsgemachtigden te mogen stellen. 

Ik heb daartegen geen bezwaar, mits de vraag kort is en 
ook aanleiding geeft tot een slechts korte beantwoording van 
de zijde del' Regeering. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou in de 
eerste plaats een opmerking willen maken, die meel' den heer 
Westerollen van Meeteren betreft. 

Ik heb gisteren gezegd, dat ik niet de minste aanleiding 
vond om ook maal' één woord van dank te spreken, wat het 
maandloonersreglement betreft . Achteraf blUkt mij, dat ik 
daarmede wat te vlug ben geweest, ik heb namelijk een ver
betering gevonden en wel, dat de telefonisten, die tevoren 
in het maandloonersreglement waren opgenomen, nu, naar 
ons is medegedeeld, daaruit zijn gelicht. 

Ik wil de Regeering daarvoor mijn dank betuigen en ik 
doe dit te meer, omdat ik hieruit de conclusie meen te mo
gen trekken, dat het maal1(lloonersreglement de voortduren
de aandacht der Regeering zal hebben en dat, wanneer 
blijkt, dat in het maandloonersreglement functies zUn op
genomen, die daarin niet thuisbehooren, de Regeering de be
gane vergissing zoo spoedig mogelijk zal herstellen . 

Ik zou dus gaarne van de Regeering willen vernemen, of 
mijn opvatting juist is. 

Daarnaast wil ik nog een verzoek tot de Regeering richten_ 
Van de betrekkingen, die zijn opgenomen in het maatHllol>

nersreglement weet de Volksraad betrekkelijk weinig af. Ieder 
Departement en iedere dienst heeft zijn eigen maandlooners
staten, maar in een bepaalde compilatie komen zij niet voor. 
Wanneer men wil nagaan, welke betrekkingen nu eigenlijk 
in het maandloonersreglement zijn opgenomen, stuit men op 
moeilijkheden. 
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(Hoofdambt. voor Alg . Ambtenaarszaken, De Hoog e.a.) 
Ik zou de Regeel'ing daarom willen vragen, of er bezwaar 

tegen besLaat om: 
1. aan den Volksraad mede te deel en, welke betrekkingen in 

het maandloonel'sl'eglement zijn opgenomen; 
2. telkens, wanneer een betrekking wordt overgebracht naar 

het maandloonersreglement, daarvan aan den Volksraad 
mededeeling te doen. 

De heel' We8terouen van Meeteren, hoofdambtenaar voor 
algemeene ambtenaarszaken : Mijnheer de Voorzitter ! De Re
geering is erkentelijk voor het door den heer De Hoog uit
gesproken woord van dank. 

De vraag, of het maandloonel'sl'eglcmellt de voortdurende 
aandacht van de Regeering zal hebben, kan bevestigend worden 
beantwoord. 

De vraag, of, wanneer blijkt, dat een betrekking ten onrechte 
in lIet maandloonersreglem ent is opgenomen, de Regeering 
dit zal lIers tellen en van ·de functie weder een H. B. B. L.
betrekking zal maken, kan eveneens bevestigend worden be
antwoord . Dat blijkt ook reeds uit het door den heer De Hoo,g 
aangehaalde geval. 

Wat de vraag betreft, om den Volksraad op de hoogte t.e 
brengen en te houden van de betrekkingen, die in het maand
loonersreglement zijn of worden opgenomen, zal de Regeering 
nagaan, in hoeverre aan dezen wensch kan worden tegemoet
gekomen. 

De heer De Hoog: ~fijnheer de Voorzitter! Voor ' de 
mededeeling dcr Regeering n.a.v. mijn eerste. vraag wil ik 
mijn dank uitspreken. Deze mededeeling geeft mij hoop, dat 
de. "RcgcCï\ng ook zal tegemoetkomen aan mijn tweede 
verzoek en daarvoor spreek ik dus bij voorbaat mijn dauk uit. 

Den heer Beets zou ik dan gaarne de vraag willen stellen, 
of ik het juist heb gehoord, dat de functie van eerste klerk 
zal worden ingesteld. 

De heel' Beets, lid-secretaris del' Bezoldigingscommissie : 
~n.inheer de Voorzitter! De instelling van de functie van 
eerste klerk is indcrdaad bij de Regcering in crnstige over
weging. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ik kreeg uit 
het l'egeeringsantwool'd eigenlijk een positiever indruk, ik 
dacht cigenlijk, dat dc instelling van de functie was toege
zegd ; het blijkt nu in ernstige overweging te zijn, wat dus 
een stap minder vel' is. 

Ik hoop echter, dat de ernstige overweging zal leiden tot 
een verwezenlijking van het denkbeeld en dan wil ik ook 
daarvoor bij voorbaat der Regeering mijn dank brengen, hoe
zeer de principieele bezwaren, die ik gisteren naar voren 
bracht, hierdoor slechts weinig verzacht en zeel' zeker niet 
weggenomen worden . 

De Voorzitter: NatmU'lijk wil ik gaarne ook anderen 
leden de gelegenheid geven tot het stellen van vragen, mits 
kort, en tot een kort antwoord ·aanleiding gevende. 

De heer Soer080: Mijnheer de Voorzitter I Als ik mij 
niet vergis, heeft de Regeering in de schriftelijke uiteenzet
ting medegedeeld, dat Zij na ecn nanwgezet onderzoek tot 
de conclus ie is gekomen, dat slechts 25 betrekkingen naar 
het maandloonersreglement kunnen worden overgebracht en 
dat er verder niets zal gebeuren op dit gebied. Gaarne zou 
ik van de Regeering precies willen vernemen, of dcze mijne 
meening juist is . 

De heer Westerouen van Meeteren, hoofdambtenaar voor 
algemeene' ambtenaarszaken : Mijnheer de Voorzitter! Mijn 
antwoord moet verband houden met dat wat ik zoo even gaf 
aan den heer De Hoog. Even goed als wanneer blijkt, dat 
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(Soetardjo ; Hoofdambt. voor Alg. Ambtenaarszaken.) 
een betrekking ten onrechte in het maandloonersreglement 
is overgebracht, deze weer in de H. B. B. L. kan worden 
teruggebracht, kan het ook zeer zeker blijken dat de Re
geering een betrekking, die nu in de H. B. B. L. staat, 
geeigend vindt om naar het maandloonersreglemellt te 
worden teruggebracht. 

De heer Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Ik moge van 
deze gelegenheid gebruik maken om twee korte vragen te 
Atellen. De eerste is deze. 

De geachte Regeeringsgemachtigde voor ambtenaarszaken 
heeft tevoren verklaard, dat de opname van bestuursschrij
vers in het maandloonersreglement alleen zal geschieden na. 
een individueele beool'deeling der f unctionarissen in dior 
voege, dat alleen zij die ongeschikt zullen blijkcn voor eeu 
promotie, in het maand.loonersreglement zullen worden onder
gebracht. Nu vrees ik, dat de uitvoering in de prnctijk op 
"ele moeilijkheden zal stuiten, moeilijkheden die zullen blij
ken te zijn in het nadeel del' betrokkenen. Ik zou in ver
band daarmede willen wijzen op hetgeen nog niet zoolang 
geleden is gebeurd met de degradatic van schrij vers eerste 
klasse tot gewone schrijvers. Er werden daarvoor vel'scllil
lende maatstaven aangelegd. In een der provincies deed men 
het zoo, dat een schrijver, die moest worden verlaagd van 
eerste klasse tot gewoon Sclll'U ~TCl', on geschikt VOOL' die f unctie 
van eerste klasse moest blijken. Wat wilde echter het gevulf 
Men gaf ce aan, hoeveel schrijver. -IU""" wordeB-te1'\,g-- ------I 
gesteld, en op den grondslag van dat aantal ambten moesteu 
toon schrijvers eerste klasse worden ongeschikt bevonden. Men 
begrijpt, dat in zoo'n geval van een selectie als waarover de 
geachtc Regeeringsgemach tigde sprak, geen sprake meer kan 
zijn, 

Ik zou thans derhalve de positieve toezegging van de Re
geering willen ontvangen, dat bij de beoordeeling del' scllrij
vers stuk voor stuk inderdaad zal worden reken ing gehouden 
met de reëele feiten, die den betrokken superieuren ten dienste 
staan, 

Thans de tweede vraag: De geachte Regeeringsgemachtigde, 
de heel' Beets, heeft de verblijdende toezeggi ng gedaan, dat 
de instelling van heL ambt \'u,u COlliUliczCIH,:Cl';jlC klulS:Sc in 
ernstige, in zorgvuldige overweging is. Ik zou de Regeel'ing 
willen wijzen op een analoog geval, n1. dat van de schrij vers. 
Celijk bekend, heeft de Regeering op ons aa ndringen op 
papier de betrekking van hoofdschl'ij ve l' in het leven geroc
pen. De overweging dam'toc was, dat dc sehrij\'cl'sposit ie 7.00 

was verslcchtel'd, dat een weg moest worden gevonden om dien 
menschen althans een iets betere positie te verschaffen door 
een middel te vinden tegen de slechte promotiekansen tot 
mantri-politie. 

'Vat zien wij nu in de practij k ' Vnll de instelling van het 
ambt van hoofdschl'ij\'Cl' is niets gekomc n. Ik zo u dant'om in 
vc rband mct do toezeggi ng ten aanzien van het weder in
stellen van den rang van eersten comm ies gaarne de positieve 
toezegging van de Regeering willen ontvangen, dat de be
trekking van hoofdschrijver niet alleen op papier zal worden 
gecreëerd, doch ook in de praktijk zal worden ingesteld. 

Ik zou de suggestie willen doen, niet alleen in de belang
rijke districten, doch ook op kantoren van de assistent-resi
denten en die van de regenten, het ambt van hoofdschrijver 
in het leven t e roepen. 

De hcel' Westerouen van Meet eren, hoofdambtenaar voor 
algemeene ambtcnUlll'Sznken: ~1ijnheer, de Voorzitter! In ant. 
woord op de eerste vraag van den heel' Soctardjo kan WOl'

deu medegedeeld, dat het de bedoeliug is, zo081s reed. is uit
eengezet, dat de bestuursschrijver begint als manndloollcr; 
maakt hij promotie, dan gaat hij over tot het loT. B. B. h 
ambt van schrijver Ie klasse. Alleen bestuUl'sschrijvers, die 
ongeschikt zijn voor promoti e, blijven maandlooners. 
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(Kan ; lid-secr. Bezoldigingscomm.) 
Nu beeft de beer Soetardjo hierbij een vraag gesteld, die 

op het oogenblik min of meer een puzzle is, omdat bij een 
beroep heeft gedaan op een geval, dat zich heeft voorgedaan 
onder de tegenwoordige omstandigheden, nn het veMchil 
tnsscben den bestuursschrijver Ie klasse en den gewonen be
stuursscbrijver niet zoo groot is als bet thans wordt. Hier 
heeft zich dus het geval voorgedaan dat bestuursscbrijvers 
1ste klasse in grooten getale zijn teruggebracht tot een lageren 
rang, en dat levert - het behoeft wel geen betoog -
meer moeilijkheid op en daartoe zal de Regeering dan ook 
niet zoo spoedig overgaan, wanneer dat medebrengt, dat 
de betrokken schrijvers maandlooners worden. 

Ik wil den heer 80etardjo gaarne de toezegging doen, 
dat wanneer bet geval zich zou voordoen, dat een bestuurs
schrijver zou moeten worden teruggesteld, nauwgezet met 
de omstandigheden rekening zal worden gehonden. 

De heer Beets, lid-secretaris der Bezoldigingscommissie : 
Mijnheer de Voorzitter! Als ik de strekking van de vraag 
van den heer 8oetardjo goed heb begrepen, dan heeft zij 
de bedoeling, eenige betere voornitzichten te openen voor 
het schrijverspersoneel en het mantri-politiepersoneel, voor 
zoover het niet door een hoogere opleiding in staat is, de 
hoogere rangen bij bet Inlandseb bestuur te bereiken. Dit 
ptmt heeft reeds eenigen tijd een o1;lderwerp van overweging 
nitgemaakt en er is juist een beslissing van de Regeering 
Oytll' ontvangen, ut::hclzenue, dat o.m. zal worden over!egaan 
tot de instelling van bet ambt van assistent-wedana 2e 
kiasse. 

(De heer 80 eta r d jo: Dat is wat anders; ik heb het 
gehad over de boofdschrijvers. ) 

MijJ1heer de Voorzitter ! Dat weet ik wel. De heer 80e
tardjo heeft voorgesteld, weder het ambt van hoofdschrijver 
in tc stellen, omdat de kans op promotie tot mantri-politie 
te gering is. 

(De beer 8 0 s rob a dik 0 es 0 e m 0 : Op papier bestaat 
de kans al weL) 

Inderdaad, maal' de doorstrooming in die rangen kan 
worden bevorderd als men de vraag zoo stelt, of naast de 
instelling van het ambt van assistent-wedana 2e klasse nog 
de behoefte blijft bestaan aan de praktische iustelling van 
bet ambt van boofdscbrijver; betgeen nog nader zal worden 
overwogen. 

De heer Kan: Mijnheer cle Voorzitter! Als ik goed 
geluisterd heb, is door beide Regeeringsgemachtigden niet 
ingegaan op mijn suggestie om bij een later onderzoek inzake 
de verfijning van het regionale stelsel, ook de daarbij 
betrokken personen te booren, waardoor dan de Regeering 
niet alleen het oor te lnisteren legt aan betgeen de koks 
bebben te vertellen, maar ook bet rnnd dat naar de slacbt'; 
bank geleid wordt, in de gelegenheid wordt gesteld, zich 
~e uiten. 

De geacbte Regeeringsgemaehtigde beeft zooeven wel gezegd 
dat nader zal worden onderzoebt of 80erabaja duurder is dan 
een desa in West-Java - voor mij is dat buiten kijf - maar 
ik zou tocb de vraag willen stellen, of de Rcgeering niet op de 
suggestie zou willen ingaan en aan dat verzoek gevolg zou 
willen geven. 

De heer Beets, lid-secretaris der Bezoldigingscommissie : 
:Mijnheer de Voorzitter 1 Er is, geloof ik, in de verschillende 
niteenzettingen nog niet voldoende tot niting gekomen, dat 
bij de gewestelijke besprekingen verschillende malen amb
tenmoen, die onder deze regeling zouden vallen, persoonlijk 
zijn opgeroepen. Dit is herhaaldelijk gebeurd; de plannen 
zijn dus ook met betrokkenen besproken en el' beboeft zeker 
niet aan getwijfeld te worden dat, walUteer straks geweste-

(Voorzitter, Van Helsdingen.) 
lijke adviesinstanties worden ingesteld, deze nog veel meer 
aanraking met de maatschappij zullen bebben, waardoor 
men nog meer dan thans zal krijgen wat de heer Kan 
gevraagd beeft. 

De Voorzitter : Ik deel mede, dat een sc brij ven van 
den he erG. A. Pb. We y e r is ontvangen, boudende 
bericht van verhindering wegens ziekte, aan welk bericht het 
volgende is toegevoegd : 

,,·\Va1'e ik ter vergaderjng aanwezig, dan zou ik de 
volgende verklaring hebben afgelegd : 

De uiteenzettingen van de beide Regeeringsgemacb
tigden hebben mij de overtniging gescbonken : 

dat door bet ontworpen stelsel een waarlijk plaatselijk 
bezoldigingsstelsel meer is benaderd dan aanvankelijk 
door mij wercl gedacht; 

dat de ontworpen schalen door de R.egccring met de 
uiterste nauwgezetheid zijn getoetst aan de kosten van 
levensonderboud ; 

dat verder de tegemoetkomingen waartoe de Regee
ring zich bereid verklaard heeft, iederen twijfel behoo
ren weg te nemen wat betreft den ernstigen wil van de 
Regeering om in elk opzicbt redelijk te zijn en zooveel 
als mogelijk is rekening te houden met de belangen 
harer dienaren. 

Derhalve zon ik de kwestie geheel aall het beleid van 
de Regeering wilten overlaten en ik zou tegen alle 
moties hebben gestemd ". 

Deze verklaring heeft natuurlijk geen invloed op den nit
slag van de stemmingen. 

Tbans kan tot de stemmingen worden overgegaan. Zooals 
ik reeds gisteren aan het slot van de vergaclering mededeelde, 
ben ik voornemens eerst de twee moties van a1gcmecne strek
king (stukken II en 13), respectievelijk van de heeren 
Kerstens en 80etardjo, in stemming te brengen eu daarua 
de overige moties, die op details betrekking bebben. 

Ik stel mij voor, dat bet zeer wel mogelijk is, dat degenen, 
die vóór een of beide algemeene moties stemmen, ook, wan
neer een daarvan is -; of beide zijn aangenomen, hun stem 
wem;chen uit te brengen over een der overige motjes. 

Mocht het zijn dat iemand, die zij,) stem beeft nitgebracht 
over de beide algemeene moties, van meening is dat een ver
dere stemming over de detailmoties bet standpunt eerder zou 
verzwakken, dan is het goed, biervan al dadelijk bij de stemmo
tiveering dnidelijk te doen blijken, omdat het hier een advies 
van den Volksraad betreft en de Rcgeering er prijs op zal 
stellen, de zienswijze van ieder lid van 11et college juist te 
beoordeelen; een standpunt dat ook door de heeren Kerstens 
en Verboom in tweede instantie is ingenomen ten aanzien van 
alle moties van niet-algemeene strekking. 

Aan de orde is de stemming over de motie
Kerstens c.s. (8t.11), betreffende bet terug
nemen der voorgenomen salarismaatrege ·len, 
in afwacbting eener algebeele reconstruc
tie van bet bezoldigingsstelsel 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
zou gaarne mijn standplmt willen motiveeren ten opzichte 
van alle moties tegelijk. Ik zal tegen alle moties stemmen 
op de door mij in tweeden termijn aangegeven gronden. Dat 
wil niet zeggen dat daaronder geen moties zouden zijn, speciaal 
die, betrekking bebbende op verbetering van de positie van 
hepaalde ambtenaren, welke niet mijn meerdere of mindere 
sympathie bebben. 

Maar ik verklaar mij wegens gemis aan gegevens niet be
"oegd om te beoordeelen of bepaalde traktementen , - waar
voor bier in verschillende moties en de daarop betrekking 
hebbende toelicbtingen reeds is gepleit - te gering zijn. 
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Behandeling van moties, ingediend naar aanleiding van de Regeeringsniteenzetting nopens de voorgenomen 
salarismaatregelen (Ond. 8 6 ). 

(Voorzitter , Verboom e.a.) 
Wel dring ik er bij de Regeering op aan om alle argumen
ten ten aanzien van welke ambtenaren ook, nogmaals ernstig 
té overwegen en zoo noodig de voorgestelde bedragen te 
"verfijnen H ten gunste van de bedoelde ambtenaren, indien 
daartoe aanleiding bestaat. 

Ik verwacht, Mijnheer de Voorzitter, dat overeenkomstig 
mijn rede dit "regionale stelsel" nog verder zal worden uit
!,ebouwd, zooals door den heer Roep en mij is betoogd, al 
geven de antwoorden van beide Regeeringsgemaehtigden in 
deze niet een geheel duidelijke uitspraak en zie ik eenig 
"erschil in nuanceering tusscben de uitspraak van den heer 
Deets met die van den heer Westcl'ouen van Meeteren. 

Om die reden zal ik stemmen tegen de moties, die be
oogen verschillende ambtenaren uit de regionale schalen te 
lichten omdat deze uitgaan van den oorspronkelijken engen 
opzet der regionale regeling. 

De Voorzitter: Indien nog andere leden dan de heeren 
Ket'stens, Verboom en Van Helsdingen een algemeen stand
punt ten aanzien van alle moties wenschen in te nemen en 
nog te motiveerell, dan komt het mij wel gewensebt voor dat 
tllans tot uiting te brengen, in plaats van bij iedere motie 
afzonderlijk. 

Verlangt een van de leden derhalve het woord ter stemmo
tiveering in het algemeen, dan wel ter stemmotiveering ten 
aanzien van de motie, die thans aan de orde is! 

Zoo niet, dan Inmnen wij overgaan tot de stemming over 
de motie-Kerstens c.s. 

De motie-Kerstens c.s. (st. 11) wordt in stemming gebracht 
en verworpen met 4 stemmen vóór en 11 stenuncn tegen. 

V Ó ó r stemmen de heeren: Soangkoepon, Verboom, S08ro
hadikoesoemo en Kerstens. 

T e ge n stemmen de heeren : Prawoto, Soetardjo, Vall Hels
dingen, Roep, Kan, De Hoog, Ratu Langie, Wermuth, 800roso, 
Thalnl'in en de Voorzitter. 

De Voorzitter: Aan de orde is de stemming 
o ver de III 0 tie S 0 e ta r d j 0, c.s. (st. 13), bet r e f
fende de toepassing van een algemeene 
korting in de plaats van de voorgenomen 
maatr e g e len en het instellen van een 
co m mis s i e. 

Ik geef gelegenheid tot stemmotiveering. 

De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne 
te dezen aanzien een enkele vraag willen stellen en 
wel deze, of het niet mogelijk is de stemming over deze 
motie in tweeën te splitsen en over ieder punt afzonderlijk 
te stemmen. Ik kan n.l. wel mijn stem geven aan het tweede 
gedeelte van de motie, maar niet aan het eerste gedeelte. 

De Voorzitter: Daartegen heb ik geen bezwaar, indien 
de voorstellers van de motie daartegen ook geen bezwaar heb
ben. Wanneer de voorstellers de motie als één geheel wensehen 
te zien bcschou wd, moet aan dezen wcnsch gevo1g worden 
gegeven. Mag ik derhalve aan den eersten onderteekerfllar. 
den heer Soetardjo, vragen of hij zich al dan niet met een 
gesplitste stemming kan vereenigen ! 

De Il eer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Namens mijn 
medeonderteekenaren meen ik te lnlnnen verklaren, dat wij 
daartegen geen bezwaar hebben. 

De Voorzitter: Dan zal de motie in twee gedeelten in 
stemming worden gebracht. 

(Roep, De Hoog e.a. ) 
De heer Roep : Mijnheer de Voorzitter! Ik zal zoowel 

tegen lid 1 als tegen lid 2 van de motie stemmen. Tegen lid 1 
zal ik stemmen, omdat ik bij voorstemmen mij er vóór zon 
verklaren, dat geen enkele van de voorgenomen salarismaat~ 
regelen zou worden uitgevoerd, terwijl ik tegen verschillende 
van de door de Regeering voorgenomen wijzigingen geen 
bezwaar heb. 

Ik zal tegen het tweede gedeelte van de motie stemmen aan
gezien ik bijna geen verwachtingen heb van de instelling van 
een commissie, zonder dat daarbij tevens bepaalde richtlijnen 
worden aangegeven. 

(De heer S 0 eta r dj 0: Het zijn de zelfde richtlijnen, 
die U al heeft aangegeven.) 

De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter I Wanneer ik deze 
interruptie even kort mag beantw<lorden, dan zou ik willen 
verklaren dat zij niet juist is. Er stonden in mijn motie 
meerdere richtlijnen, die ook op andere <lverwegingen waren 
gegrond. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Tegen het 
eerste gedeelte v,an de motie hebben wij geen bezwaar, daar 
kunnen wij dns vóór stemmen. Ten aanzien van het tweede ge
deelte van de motie zou ik willen opmerken, dat ik van 
meening ben, dat de resultaten van een dergelijke commissie 
toch gering zullen zij n. Ik heb gezeten in de commissie-
Damme. I heb ook zeer veel aandacht g""cllonk~n.-<l,Q--____ -I 
handelingen van de commissie-Van Buuren voor de H.B.B.L. 
Ik zie, zooals het op het <logenblik gaat, alleen maar zulk 
een chaos in een salarisstelsel, dat is opgebouwd in een tijd 
van malaise, van lage loonen, dat een dergelijk nieuw in zulk eCD 

tijd <lpgebouwd systeem m.i. al spoedig zal blijken niet juist 
te zijn. Daarom heb ik dan ook bij de lbehandeling van de 
H.B.B.L. voorgesteld de B.B.L. - desnoods met zeer zware kor-
tingen - te handhaven en met ·het opstellen van een uienw 
salarisstelsel t e wachten tot betere tijden. 

Ik zal dus voor het eerste gedeelte van de motie stemmen. 

Het eerste deel van de motic-Soetardjo (stuk 13) wordt 
in stenlm ing gebracht Cll nangcll0mCl1 met 9 stemmen VÓÓl' 
en 6 stemmen tegen. 

V Ó 6 r stemmen de leden : 8001'080, ThauU'in, Prawoto, 
Soetardjo, Soangkoepon, Sosrohadikoesoemo, De Hoog, 
Ratu Langie en 'Ycl'llluth. 

'r e gen stemmen de leden: Van Helsdingen, Roep, 
Verboorn, Kan, Kerstens en de Voorzitter. 

Het .tweede gedeelte van de motie-Soetardjo (stnk a3) 
wordt in stemming gebracht en aangenomen met 9 stemmen 
vóór en 4 stemmen tegen. 

v ó ó r stemmen de leden: Ratu Langie, Socroso, Thamrin, 
Prawoto, Soetardjo, Soangkoepon, Vet'boom, Sosrohadikoe-
80emo en Kerstens. 

Te gen stemmen de leden : Van Helsdingen, Roep, Kan 
en de Voorzitter. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Naar aan
leiding van de aanneming van het eerste gedeelte van de motie 
'stuk 13, dat een algemee ne strekking ll eeft, achten wij het niet 
raadzaam de moties, die detailkwesties behandelen, te hand
haven. 

Namens mijn mede-onderteekenaren trek ik derhalve de motie 
stuk 7 in. 

De Voorzitter : De Jllotie-Soetardjo, stuk 7 (oorspronkelijk 
motie-Van Helsdingen) is door de voorstellers ingetrokken en 
maakt derhalve geen onderwerp van beraadslaging meer nit. 
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Behandeling van moties,. ingediend naar aanleiding· van de Regeeringsuiteenzetting nopens de voorgenomen 
salarismaatregelen (Ond. S6). 

(Soeroso e.a.) 
De heer Soeroso: Mijnheer de Voorzitter! Namens mijn 

medeonderteekenaren deel ik mede, dat wij hebben besluLen de 
moties, vervat in st. 3 en st. 4, in te trekken. 

De Voorzitter : De moties-Soeroso c.s. (st. 3 en st. 4) zijn 
door den eersten onderteekenaar ingetrokken en maken der
halve geen onderwerp van beraadslaging meer uit. 

De beer Ratu Langie: Mijnheer de Voorzitter! Ik sluit mij 
geheel aan bij de meening van den heer Soetardjo, reden waar
om ik, na raadpleging van mijn medeonderteekenaren, heb be
sloten de motie stuk 12 in te trekken. 

De Voorzitter: De motie-Ratn Langie c.s. (st. 12) is door 
den eersten onderteekenaar ingetrokken en maakt derhalve 
geen onderwerp van beraadslaging meer uit. 

De heer Prawoto : Mijnheer de Voorzitter ! Ik deel U, ook 
namens mijn medeonderteeken.reu, medc, dat wij de motie 
st. 10 intrekken. 

De Voorzitter: Ook de motie-Prawoto (st. 10) is ingetrok
ken en maakt geen onderwerp van beraadslaging meer uit. 

(De Hoog, Voorzitter e.a.) 
,aardig vinden, dai slechts enkele ondergeschikte oneffen
heden door een motie worden achterhaald. Ik zal dnarom 
dus tegen de motie stemmen. 

De heer De Hoog : Mijnheer de Voorzitter! Men zal mij 
vragen waarom ik de beide moties-Soeroso, die zooeven wer
den ingetrokken, met de heeren Wermuth en Roep heb .?ver
genomen. Dit is, omdat ik juist de Regeering de aanw\lzlI1g 
wil geven op het stuk van de verdere verfijning. Ik heb 
zooeven het eerste deel der algemeene motie gesteund, en nu 
wil ik ten aanzien van de onderdeelen ervan laten uitkomen, 
welk standpnnt ik daartegenover inneem. 

De motie-De Hoog (stnk 3) wordt in stemming gebracht 
cn verworpen met 2 stemmen vóór en 13 stemmen tegen. 

V Ó ó r stemmen de heeren; De Hoog en Wermuth . 

Te gen stemmen de heeren ; Kan, Sosroltadikoesoemo, 
Kerstens, Ratu Langie, 80er080, Thamrin, Prawoto, Soetar
djo, Van Helsdingen, Roep, Soangkoepon, Verboom en de 
, ·oorzitter. 

De Voorzitter: Aan de orde is de stemming 
over de motie-Roep c.s. (st. 4; oorspron-

De heer Roep : Mijnheer de Voorzitter! Er zijn enkele kelijk motie_Soeroso c.s.), betreffenae de 
leden, die gaarne in de gelegenheid zouden zijn hun stem uit 0 ver b ren gin g van bet rek k i n ,g en r.. a a r het 
te brengen omtrent de door den heer Soeroso ingetrokken M a a n d I 0 0 ne r s reg I e men t. 
beide moties stukken 3 en 4. Daarom deel ik mede, dat bij .~ 
deze door de heeren De Hoog, Wermuth en mijzelf twee moties - De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik refereer 
van geheel geLijkluidenden inbond worden ingediend. aan mijn stemmotiveering met betrekking tot de motie 

De Voorzitter: Inderdaad bestaat er geen bezwaar tegen 
dat, Vlannee~ te elfder ure een motie door de onderteekenaren 
wordt ingetrokken, op handhaving waarvan door andere leden 
prijs wordt gesteld, deze leden die motie overnemen. Kan 
ik dus aannemen, dat de moties-Soeroso, stukken 3 en 4, door 
de heeren De Hoog, Wermnth en Roep in denzelfden vorm 
zij novergenomen' 

De heer Roep : Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter: Aan de orde is de stemming 

stuk 3. 

De heer Soeroso: Ik eveneens, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer De Hoog : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou willen 
voorstellen, waar alle stemmen tegen de motie zulle~ zijn, 
niet tot boofdelijke stemming over te gaan, en de motIe zon
der hoofdelijke stemming als verworpen te bcscJlOllwen. 

(De heer S 0 e ro s 0; Dat is niet mogelijk.) 
Mijnheer de Voorzitter! Wanneer d.t inderdaad niet mo

,gelijk zou zijn, zou de opmerking van den heer Soeroso mij 
bevreemden, aangezien ltij .. lf heeft verklaard, tegen deze 
.motie te zullen stemmen. 

(De heer S 0 e ros 0; Vanwege haar overbodigheid!) 

De Voorzitter: Aanneming zonder hoofdelijke stemming is 

o v er demo ti e-D e Hoog c.s. (s t. 3; 00 rsp r on
kelijk motie-Soeroso), betreffende over
brenging der betrekkingen van bijlage A 
naar bijlage B der H.B.B.h 

mogelijk, doch verwerping zonder hoofdelijke stemming uit 
. De lleer Soeroso: Mijnheer de Voorzitter! Onze fractie technisch oogpunt niet; daarvoor bestaat het middel de motie 

zal tegen alle ingediende moties stemmen op grond van het in te trekken. 
feit, dat wij ze overbodig achten. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik sluit mij 
bij den heer Soeroso aan. 

De Voorzitter: Zooals zooeven door eenige leden werd 
verklaard dat, als de moties van algemeene strekking in 
stemming zouden zijn gebracht, zij hun stem zouden uit
brengen tegen de overige moties, wordt ook thans door 
andere leden hetzelfde standpunt ingenomen, nl. door de 
heeren Soeroso en Soetardjo. Wensehen nog meer heeren een 
dergelijke verklaring af te leggen 1 . 

De heer Kersteus: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil nog even 
nader verduidelijken, dat ik niet tegen den inhoud van deze 
motie ben wanneer ik tegen stem, doch dat ik bezwaar heb 
dat er een motie wordt aangenomen die tracht op onder
deelen verbeteringen aan te brengen. Ik zou het onrecht-

De motie-Roetr (stnk 4) wordt in stemming gebracht en 
met algemeene stemmen verworpen. 

Aan de stemming wordt deelgenomen door de heeren; Soe
tardjo, Van Helsdingen, Roep, Soangkoepon, Verboom, Kan, 
Sosroltadikoesoemo, Kerstens, De Hoog, Ratn Langie, Wermuth, 
Soeroso, Thamrin, Prawoto en de Voorzitter. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling van de met 
betrekking tot Onderwerp S6 ingediende moties beëindigd. 

Ik deel mede, dat de volgende vergadering van het College 
van Gedelegeerden hoogstwaarschijnlijk Maandag a.s., om 9 
uur v.m. zal plaats hebben. De definitieve beslissing hierom
trent zal afhangen van de ontvangst van de :Memorie van 
Antwoord ten aanzien van de onderwerpen S 9 en 90, die 
gisteren in de commissies zijn behandeld. 

De vergadering wordt te 10.57 uur v.m. gesloten. 
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Ingekomen stukkeI!. - Toepasselijkverklaring van de loonbelasting voor de Vorstenlanden (Ond. DO). -
Tijdelijke bepepking van den invoer van kunstmeststoffen (Ond. SD). 

16e VERGADERING. 

Ver g a d erin g van M a a n dag 23 I) e c e m bel' 1935. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken'. - Toepasselijkverklaring van de 
loonbelasting voor de Vorstenlanden (Ond. 00). - Tijde
I\ike beperking van den invoer van kunstmeststoffen (Oud. 
SD) . - Opheffing regentschappen Karanganjar, Batang en 
Poerwokerto (Ond. 7S). 

Voorzitter: De heer Mr. W. H. VAN BELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 15 leden, te weten: 

de heeren Van Belsdingen, De Hoog, Kan, Kerstens, 
Prawotosoemodilogo, Ratu Langie, Roep, Soangkoepon, 
Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, Wermuth 
f'n Weyer. 

Regeeringsgemachtigden de heeren: Bart, Beinsius, Van 
:Lith en Maris. 

(Soa.ngkoeptln.) 
dragende schnldbewijzen tot .een bedrag van f 50 millioen 
nominaal ten laste van Nederlandsch-Inruë. 

5. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 25 Novem
ber 1935 No. 8 bepalende, dat de ordonnantie van 16 Fe
bruari 1935 houdende nieuwe regeling omtrent chèques, ili. 
werking treedt met ingang 1 Januari 1936. 

6. Als voren van 13 December 1935 No. 30 houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 Indische Staatsregeling tot 
het doen van de daarin vermelde uitgave. 

7. 'Als voren van 17 December 1935 No. 2 houdende mach
tiging, krachtens artikel 105 Indische Staatsregeling, aan den 
Commandant der Zeemacht tot het doen van de daarin ver
meide uitgaven. 

8. Als voren van 17 December 1935 No. 17 tot nadere 
wijziging van de algemeene bepalingen omtrent het beheer 
van den P.T.T.-ruenst. 

9. Als voren van 17 December 1935 No. 20 houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 Indische Staatsregeling 
aan den Commandant der Zeemacht tot het doen van de 
daarin vermelde uitgaven. 

10.· Als voren van 18 December 1935 No. 25 houdende vast
stelling van een regeeringsverordening ter uitvoering van de 
ordonnantie van 4 December 1903 (Stbl. No. 402). 

De Voorzitter: 
gadering. 

Geachte Medeleden! Ik open deze ver- De sub 2 tot en met 10 genoemde stukken worden ter in-
zage gelegd ter seeretarie van den Volksraad. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeriugsbrieven en beschikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 

11, 13 en 19 December 1935 Nos. 10, 32 en 12 ter aanbieding 
van: 
a. een ontwerp-ordol1llantie tot instelling van akten van 

bekwaamheid voor vakonderwijzers aan inrichtingen voor 
technisch en ambachtsonderwijs (Ond. 91) ; 

b. een ontwerp van wet tot nadere wijziging en aanvulling 
van de Indische muntwet 1912 (Ond. D2 ) ; 

c. een ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging en aanvulling 
van de ordonnantie, regelende de heffing van de vorsten
landsche voertuigenbelasting (Ond. 93). 

De stukken zijn of worden gedrukt. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 1, 
11, 14, 17, 17 en 18 December 1935 Nos. 16, 23, 18, 34, 35 
en 11 houdende mededeeJing, dat zijn vastgesteld: 
a. de ordol1llantie ter bekrachtiging van eenige leenings

besluiten van den gemeenteraad van Manado (Olld. 70)' 
b. de ordonnantie tot wijziging van de rechten-ordol1llantie 

het reglement op de strafvordering, het Inlandsch regIe 
ment en het rechtsreglement buitengewesten (Ond. 76)" 

c. de ordonnantie tot aanwijzing van andere dan in de kies
ordonnantie gemeenteraden aangegeven data voor de 
vaststelling der kiezerslijst voor het jaar 1935 voor de 
stadsgemeente Blitar (Ond . 74); 

d. de ordonnantie tot wijziging en aanvulling van de 
crisisvoorziening over bet loopende verpondingstijdvak 
(Ond. S1) ; 

e. de ordonnantie tot w\;ziging van de kiesordonnantie
gemeenteraden (Ond. SO); 

f. de ordonnantie tot wijziging en aanvulling van de ordon
nantie op de inkomstenbelasting 1932 (Ond. liD). 

3. Brief van den Is ten Gouvernements Secretaris van 
12 December 1935 No. 2883bfB betreffende verdere contingen
teering van bontgeweven stoffen. 

4. Als voren van 19 December 1935 No. 2934/B ter aan
bieding van de opgemaakte rekening en verantwoording met 
bijlagen nopens de tegeldemaking van 3'h% 's jaars rente

Handelingen. Zittingsjaar 1935-1936. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Besluiten van den Directeur van Binnenlandsch 

Bestuur boudende machtiging tot het doen van uitgaven in 
verband met de bevolkingsrubbelTestrictie. 

2. Besluit van het College van gecommitteerden van den 
regentschapsraad van Toeloengagoeng houdende benoeming 
van de leden van de commissie voor de verzameling van 
gegevens, photo 's en dergelijke teneinde de schade, welke eene 
Qverstrooming in de Brantasvlakte veroorzaakt, zoo aan
schouwelijk mogelijk voor te stellen. 

Worden ter inzage gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s d e b e h a n d e
lin g der ontwerp-ordonnantie tot toepas
selijkverklaring van de ordonnantie op de 
loon bel ast in gvo 0 I' de V 0 r s ten I a n den. (0 n d. 
do~) 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdeijjke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de behande
lin g van de ontwerp-ordonnantie tot 
tijdelijke beperking van den invoer van 
kunstmeststoffen. (Ond. sn.) 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Mijn 
bij de behandeling van alle vorige contingenteerings- en 
licentieeringsmaatregelen geopperde bezwaren gelden ook 
voor deze ontwerp-ordonnantie. Waar alle bevoegdheden 
tot het treffen van maatregelen inzake de contingenteel'ingen 
geheel in handen van de Regeel'ing en den directeur van 
Economische Zaken worden gelegd, geeft het mijns inziens 
geen praktisch nut meer om den Volksl'aad in dergelijke 
kwestie te raadplegen of advies te vragen . Het tot stand 
brengen van een ordonnantie - zoon Is de onderhoorige -
beteekent praktisch niet anders clan het voldoen aan forma
lisme; dit beteekent advies vragen zonder inhoud. 

Maar, behalve dat, Mijnheer de Voorzitter, heb ik onder 
anderen groote bezwaren tegen de verhooging van de prijzen 
van de meststoffen, van f 1 pCl' quintaal voor de Europeesc11c 
cultures op termijn en f 0.26 per quintaal voor den lnheem-

\ 
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schen en kleinen landbouw; dit bezwaar wordt nog geaccen
tueerd, wanneer men bedenkt, dat van de hier te lande 
ingevoerde superfosfaat, zooals de Regeering in de Memorie 
van Toelichting heeft verklaard, ongeveer '60% dool' den 
inheemsehen landbouw wordt gebruikt, terwijl de producten 
uit den Inheemschen en kleinen landbouw zeer minimale 
waarden op de markt knnnen verwerven. 

Japan heeft in deze gewesten dubbelsuperfosfaat tegen 
den prijs van f 4.50 pel' quintaal ingevoerd terwijl Ned.erland 
daareutegen dezen mest voor f 5.65 per quintaal kan invoeren; 
dit beteekent dus dat Japan praktisch nog veel meel' tege
moet komt aan de nooden en behoeften del' inheemsche 
bevolking hier te lande dan Nederland zelf. Aan den eenen 
kant heeft Japan met gelijktijdige handhaving van zijn eigen 
belangen, - zonder rekening te houden dus met de aan 
Nederland toevertrouwde belangen der inheemsche bevolking 
van deze gewesten, - goedkooper kunstmest aan deze ge
westen kunnen leveren, aan den anderen kant staat Neder
land, met zijn groote liefde voor deze gewesten, met een 
duurdel'en prijs voor dezelfde soort kunstmest. 

In normale en gezonde gevallen zou ik van Nederland 
verwachten, dat het, nu het in verband met de behoeften 
del' bevolking hler te lande daaraan niet kan voldoen, - de 
omstandigheid, dankbaar aanvaardt dat Japan de Neder
landsch-Indische Regeering stelmt met de verstrekking van 
dezen kunstmest voor den Inheemschen landbouw tegen een 
goe(lkoopcren prijs; doch de Regeering wil de mestindnstrie 
in Nederland bevorderen. Ik vind dit logisch en natuurlijk, 
doch Zij moet mijns inziens dit doen, dool' de Nederlandsche 
prijzen op gelijken tred te houdcn met die van Japan. 
Onlogisch en onnatuurlijk vind ik, dat de belangen der armste, 
d.i. der landbonwende inheemsche bevolking van deze ge
westen daarvoor moeten boeten. Nederland zelf kon de 
concuN.'entie tegen de Japansche prijzen van den hier te 
lande ingevoerden kunstmest niet het hoofd bieden, en daarom 
beeft het de kosten van deze coneurrentie op de onschuldige 
inheemsche bevolking willen verhalen. 

Nu Japan getoond heeft de belangen van. de inheemsche 
bevolking van deze gewesten, al is het onbewnst, met zijn' 
te volgen handelspolitiek te doen vereenigen, begrijp ik niet, 
waarom de Regeering dit niet met dankbaarheid heeft aan
vaard. Ik zeg met dankbaarheid, Mijnheer de Voorzitter; 
want, nn de R<lgeering toch als gevolg van 's Lands finan-' 
cieele moeilijkheden niet in staat is veel aandacht te sehenken 
aan de belangen der inheemsche bevolking krachtens artikel 
45 Indische Staatsregeling, ligt het mijns inziens voor de 
hand dat een steun in deze richting - van welken kant die 
ook komt, - een belangrijke verlichting van de taak der 
Regeering te dezen opzichte zal ueteekenen. 

De in d~7.e ontwerp-ordonnantie voorgestelde maatregel 
heteekent toch niet anders dan dat de invoer van Japansche 
superfosfaat en dubbelsuperfosfaat hier te lande bepel'kt 
wordt, omdat deze producten te goedkoop aan deze gewesten 
kunnen worden geleverd en de prijs ervan meer aanpast en 
tegemoetkomt aan de nooden der kleine landbouwende bcvol
kilng. 

Dit kan ongetwijfeld den goeden naam van Nederland in 
<l.eze gewesten schaden. 

Bovendien kan dit licht onnoodig de ontstemming van Japan 
wekken. 

Op grond van deze overwegingen en gedachtig aan het 
·spreekwoord: "Beter een goede buur, dan een verre vr"iend", 
stem ik tegen deze ontwerp-ordonnantie. 

De heer Ratu Langie: Mijnheer de Vooritter! Ik was 
oorspronkelijk niet voornemens om van deze plaats'het woord te 
voeren. Ik heb ook, toen deze kwestie in de commissie ter 
'sprake kwam aan de discussie zelf niet deelgenomen. Evenwel 
.ga ik el' na overleg met eenige van de geachte medeleden 

alsnog toe over, mijn zienswijze, die grootendeels gedeeld 
wordt door bedoelde leden, hier thans nog kenbaar te maken. 
. De reden, waarom ik niet heb willen deel nemen aan de 

bespreking in de commissie was, dat de kwestie e~n beetje 
monotoon wordt. Want wij hebben herhaaldelijk in deze zaal 
soortgelijke onderwerpen te behandelen gehad, terwij I ik moet 
zeggen, dat de bezwaren, die wij hebben tegen dit ontwerp, 
bijna dezelfdé bezwaren zijn, die reeds bij de behandeling \'an 
,orige ontwerpen zijn aangevoerd. 

Er is in de Memorie van Toelichting als moreele recht
vaardiging van dezen maatregel naar voren gebracht de 
economische samenwerking tnsschen Indië en Nederland. Doch 
ook hier zien wij, dat bij die economische samenwerKing Indië 
altijd een passieve rol moet vervullen. Ook in het Gedelegeer
denverslag is reeds de vraag gesteld, welke contra-praestaties 
wij economisch van Nederland hebben ondervonden bij de 
intensieve economische politiek, die hiel' gevoerd wordt groo
tendeels ten voordeele van de Nederlandsehe industrie. 

Er is in de Memorie van Antwoord medegedeeld, dat het 
superfosfaat, voorzoover het van Nederland afkomstig i3, 
f 5.65 per quintaal en voorzoover het van Japan afkomstig is, 
f 4.50 per quintaal bedraagt, een verschil dus van f 1.15 pel' 
quintaal. 

Ik wil aannemen, dat deze cijfers juist zijn, maal' dan 
vraag ik mij toch af: Te wiens koste komt dit prijsverschil Y 
Wanneer door de contingenteering het verbruik op deze 
wijze wordt beïnvloed, dat meer van de duurdere superfos
faat in dit land komt, zijn er o.i . slechts twee manieren, 
waarop deze prijsstijging opgevangen kan worden; voor 
zoover de kunstmest wordt gebruikt door de westersehe be
drijven, gaat het, naar onze meening, ten koste van de 
koelieloonen en voor zoover de kunstmest gebruikt wordt 
dool' den inheemschen landbouw, gaat het ten koste van 
het directe gewin van den tani en dat in een land, 
waar het gebruik van kunstmest in het algemeen feitelijk 
nog gepropageerd moet worden, waal' de bevolking in 
breede lagen DOg l1Îet. de noodzakelijkheid inziet, om dool' 
het gebruik van knnstmest den landbouw te intensieveeren 
en de opbrengst van den bodem op te voeren. In het bijzondel' 
in dit geval achten wij een prijsverhooging dan ook allerminst 
in het belang van dit land. 

Dat deze zienswijze niet slechts beperkt is tot de leden van 
dit College, die iets meer van de zaak kunnen afweten, dan the 
man in the street, blijkt ten duidelijkste uit de inheemsche pers. 
Voor wien de inheemsche pers weet te lezen, wordt daarin 
een duidelijke taal gesproken j er is een groeiend onbel~flgen 
in de inheemsehe maatschappij tegen de maatregelen, dIe, de 
een na den ander, hier worden jngevoerd en die er al1e op 
gericht zijn, de prij~en van verbruiksartikelen te doen st~gen. 

Natuurlijk zijn ook wij voorstanders van een econollllsche 
samenwerking tusschen Indië en Nederland maal' Indië moet 
toch niet altijd een passieve rol spelen en boven?ien moeten 
wij ons rekenschap geven van hetgeen de economisch e samen
werkjng voor de economie van dit land beteekent. 

Dat wij tegen de ecollOm.ische samenwerking op zichzelf 
mets hebben, bewijst onze motie, die wij. indertijd in den 
Volksraad in pleno hebben ingediend, juist over de eeOlIO
mische samenwerking tusschen Indië en Nederland en dIe 
lIeoogde een bespreking te bewerkstelligen tnsschen ve l· t~
genwooralgers van lndië ('n Nederland over deze. materie 
De Regeering heeft gemeend, aan deze motie geen 
uitvoering te moeten geven en intusschen Z\1n weer 
vele maatregelen ingevoerd, die eenerzijds bcoogen een 
opvoeren van de prijzen van artikelen, die grootendeels 
worden geconsumeerd door de inhéemsche wereld en ander
zijds maatregelen zijn, die niet zijn in het belang van d~n 
illheemsch~n producent; ik verwijs naar de maatregelen, die 
genomen zijn ten aanzien van de rubber, de thee, enz. Ik 
zal hlerover echter niet verder uitweiden en een betere ge-
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legenheid afwachten om de economische politiek in het alge
meen en de resultaten van deze economische politiek te be
spreken, maar ik kan toch niet nalaten de Regeering erop te 
wijzen, dat de inheemsche bevolking op het oogenblik geen 
geld heeft. 

Anderhalve maand geleden heb ik een reis dwars door Jav. 
gemaakt van BatAvia naar Soerabaja en terug. Overal, waar 
de auto in het binnenland stilhield, werd hij bestormd 
door benden havelooze bedelaars van aUerlei loef tijd en van 
beiderlei sekse; op de pasars heb ik porties eten zien verkoopen 
voor den prijs van 'h cent; dat aUes wijst erop, dat er in de 
desa geen geld meer is, om de prijsstijging op te vangen, die 
klaarblijkelijk, zooals de resultaten aantoonen, door de Re
geeringsmaatl'cgelen is veroorzaakt. 
Nogmaals, Mijnheer de Voorzitter, wij voelen heel veel voor 
de economische samenwerking en wij - ik bedoel de heeren 
Prowoto en Soetardjo en mijzelf - zullen ten aanzien van 
dit ontwerp geen principieel standpnnt innemen, er niet tegen 
stemmen, doch willen er de Regeering nogmaals op atten
deeren, dat dit ons standpunt van thans niet impliceert, dat 
wij in algemeene lijn de door de Regeering ingeslagen rich
ting met betrekking tot de economische samenwerking in 
zijn volheid onderschrijven. . 

'Vij blijven voorstanders der economische samenwerking, 
maar daarbij moet, zooals ik in den aanvang al zeide, Indië 
niet altijd de passieve rol spelen. Laten wij beginnen met 
erover te spreken en ons volkomen realiseeren, wat het 
gevolg van die samenwerking zal zijn. Wanneer wij daarover 
eenmaal ronduit hebben gesproken, zal er in allen gevaUe 
Aufkläl'ung komen , dan zal dit een ontlasting brengen in 
de gespannen sfeer, die wij in de inheemsche wereld waar· 
nemen ten aanzien van de regeerillgsmaatregelen op ocono· 
miseh gebied. 

Tot zoovel' voor wat de algemeene zijde van het vraagstuk 
betreft; thans zon ik nog een enkel detailpunt willen be
spreken en aan de Regeering willen vragen, of het niet 
mogelijk is aan alinea 3 van art. 2 toe te voegen de volgende 
woorden: "aan andere personen of lichamen dan bedoeld in 
al. 2 voor eigen gebruik". 

Bedoeld wordt, dat de mogelijkheid worde geschapen dat 
uiet aUeen aan importeurs de gelegenheid worde gegeven om 
rechtstreeks de benoodigde kunstmest te betrekken uit het 
buitenland, maar ook verschillende kleinere inheemsche 
coöperatieve vCl'cenigingen daartoe in de gelegenheid te 
stellen_ 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ook ik 
wil niet spreken over de algemeene beginselen van deze C011· 

tingcnteering, evenmin over de economische balans die 
behoort te bestaan tusschen Nederland en Indië bij de econo
mische samenwerking tusschen deze beide rijksdeelen. Echter 
wil ik naar aanleiding van dit laatste punt een opmerking 
maken. 

Uit het Gedelegeerden verslng en zooeven uit de rede van 
den heer Ratu Langie is toch wel gebleken, dat er een grootc 
ünvoldaanheid bestnat, dat cr een zekere ongerustheid is, of 
het evenwicht op die balans wel is bereikt. Ons geacht medelid 
spreekt van ecn feit, dat Indië voortdurend daarbii de passieve 
rol speelt. Ik behoef slechts te wijzen op de ui tingen in de 
EUl'opcesche pers, waarlUk niet alleen in de inheemsehe, waal'
naal' de heel' Ratn Langie verwijst, om de Regeering ervan te 
overtuigen dat er langzamerhand in de Indische samenleving 
een zekere bedenkelijke spanning komt en een ommekeer ont
staat ten aanzien van de econom ische samenwerking. Zooals 
de heer Ratu Langie het uitdrukte: er bestaat een gespannen 
sfeer. Bij een vorigen maatregel van dezen aard heb ik de 
Regeering al emstig gewaarschuwd om ook het opperbestuur 
van die spanning in kennis te stellen en er bij het Opper
bestuur op aan te dringen dat het bijzondere aandacht zal 
s('henken aan deze zich sleeds ,-crscherpende mentaliteit tegen-

(Weyer.) 
over Nederland. Ik heb gewezen op de noodzaak, dat waal' 'een 
schriftelijke behandeling klaarblijkelijk nog te weinig voldoe
ning schenkt, het daarom zoo hoog noodig is, dat er cen 
mondeling contact komt, anders dan middels de telefoon, 
ltlssehen Opperbestuur en Indische Regeering. 

Ik heb toen de suggestie gedaan, dat de directeur van 
Economische Zaken eventueel voor eenige maanden naar Ne
derland vertrekt om daar rustig besprekingen te houden; 
courantenberichten melden, dat prof. Van Gelderen, die, zoo
als men weet in economische aangelegenheden de rechter
hand is van den minister van Koloniën binnenkort naar 
Indië komt. Ik mag hopen, dat deze stap er toe leidt: dat 
verschillende misverstanden, die ten deze klaarblijkelijk be
staan tusschen de Indische Regeering en het Opperbestuur 
nader tot klaarheid zullen worden gebracht. Ik meen te 
mogen vaststellen, dat bezoeken als door de heeren Van Dijk 
en Verschuur aan Indië gebracht, el' ontegenzeggelijk het 
hunne toe bijdragen, om in Nederland een beter inzicht te 
doen baan breken betreffende de hier bestaande opvattingen 
en spanningen. Ik kan mij niet voorstellen, dat deze heeren 
bij hun aankomst in Nederland niet ten volle zullen blijK 
geven van de indrnklten, die zij hier hebben opgedaan, in
drukken die voornamelijk het gevolg zijn van de ernstige 
en dikwijls zecr' diepgaande bespl'ekingen ook ten aanzien 
van deze aangelegenheid . 

Ik zou daarom de Regeering met alle klem de vraag wil
len voorleggen of het niet ernstige overweging verdient, dat 
mijn uggestie van de vorige maal door haar wordt over· 
genomen, n.l. dat de directeur van Economische Zaken eenige 
maanden persoonlijk contact gRilt houden met dfl1 minister 
van Koloniën. 

Ik zou nog iets verder willen gallll en aan de RegecTing 
willen vragen of Zij de besprekingen van dezen morgen en 
het Gedelegeerdenverslag nog eens nader onder de aandacht 
va.n Zijne Excellentie den Minister van Koloniën zou willen 
brengen opdat men in Nederland duidelijker zal inzien hoe 
deze aangelegenheid hier in den laatsten tijd een ernstiger 
Ideur begint te verkrijgen. 

Ik wil mijn rede eindigen met aan de RegeeT'ing een vraag 
te stellen. Dit voorstel wordt ons ged<.l3n ter bescherming 
van het Nederlandsche fabrikaat. Nu heb ik telkens blü" 
~egeven, dat ik voor economische samenwerking veel gevoel 
til ik zal mij ook tegen dit ontwerp niet verzetten; maal' ik 
zou ter geruststelling van mijzelf van de Regeering gaarne 
antwoord ontvangen op het volgende. Wanneer hier sprake 
is van invoer van kunstmeststoffen uit Nederland, is de 
Itegeering er dan van overtuigd, dat alle kunstmest, die hier 
wordt ingevoerd, ook inderdaad Nederlandsch fabrikaat is 
of dat er onder het mom van Nederlandsche merken, door 
Nederlandsche importeurs in Inllië kunstmeststoffen worden 
ingevoerd, die niet in Nederland worden gefabriceerd, maal' 
L.v. in Duitschland. Wanneer dit laatste inderdaad het ge
val mocht zijn, dan hebben wij hier in wezen niet te maken 
met een bescherming van het Nederlandsche fabrikaat, manr 
eventueel met een bescherming van importeurs. Wanneer 
deze kunstmest in overgroote mate buitenlandsch fabrikant 
zou zijn, dan behoort dit ontwcrp niet thuis onder de maat~ 
regelen, die onder de economische samenwerking zouden 
moeten worden gerangschikt. Dus, weet de Regeering zeker 
dat alles wat hiel' aangebracht wOJ'dt als Nederlandsch fab"i
kaat het ook inderdaad is, en niet eventueel buitenlandscl, 
fabrikaat, geïmporteerd door Nedcrlandschc importeurs? 

De heel' Weyer, Mijnheer de Voorzitter! Het komt mij 
voor, dat b\i het in beschouwing nemen van ontwerpen als 
dit, de Volksraad en dus ook het College van GedelegeeJ'den 
zich moet stellen op dezcn grondslag, dat men het vertrouwen 
heeit, dat de Regeering de l'iikseenheidsgedachte bij al deze 
maatregelen zooveel mogelijk verwezenlijkt. Uit en ter na is 
in bcide Colleges bii de behandeling "an deze en soortgelijke 
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(Kan.) 
pntwerpen betoogd, dat prestatie en contra-prestatie niet telkens 
op eel' goudschaaltje tegenover elkaar kunnen worden afge
wogen. Wij moeten dunkt m,ij het vertrouwen hebben, dat bij de 
Regeering de te'ldens . aanwezig is om de reeiprociteit van 
weerskanten steeds zooveel mogelijk na te streven en te bena
deren. Nu wil ik gaarne van deze gelegenheid gebruik maken 
om de Regeering een vraag te stellen. Een der laatste dagen 
heef~ een couranten)Jericht ons belangrijk nieuws gebracht 
omtrent de resultaten der onderhandelingen, die langen tijd 
gaande zijn geweest tusschen Nederland, Nederlandsch-Indië 
en de Vereenigde Staten van Noord Amerika, nieuws, dat mij 
in hooge mate heeft getroffen. 

Wat ik ervan begrepen heb is het volgende, dat door de 
Nederlandsche delegatie m Washington een belangrijke ver
laging van het invoerrecht op tabak is bereikt. Het behoeft 
geen betoog dat, wanneer de cijfers, daaromtrent in de couran
ten vermeld, juist zijn - en ik heb geen aanleiding aan hun 
juistheid te twijfelen - dit een maatregel is, die voor de 
geheele Nederlandsch·Indische tabakscultnur, de bevolkings -
zoowel ala de ondernemingscultuur, van uitermate groot 
belang is. 

Verder hebben deze berichten ons het nieuws gebracht van 
een belangrijke verlaging van het invOerrecht op pandanhoe
den, hetgeen bij uitstek een bevolkingsbelang is. 

Voorts zou kunnen worden verwacht een fixeering van den 
vrijdom van invoerrecht van de volgende producten: tapioca, 
palmolie, aloë, gambir. kinabast, kapok, sisal, kopal, gutta 
percha, citronella, kininesulfaat, slangenhuiden, foelie, noot
muskaat, peper en rotan. Ook in deze lange lijst vindt men 
zoowel de producten van de ondernemingscultuur ala de pro
ducten van de bevolkingscultnul' en -nijverheid. 

Ik Ileb uit het courantenbericht begrepen, dat het allerbe· 
langrijkste offer om deze aanzienlijke faciliteiten van de V.S. 
te verkrijgen, door Nederland is gebracht in den vorm van 
~~u verlagmg van de monollolieheffing op appelen, peren en 
gedroogde pruimen. Ik kan niet beoordeelen op hoeveel dat 
komt te staan maar voor mij spreekt iets anders nog veel 
st.erker, n.l. de gegarandeerde aankoop van meel en tarwe door 
Nederland en dit moet een offering van eenige millioenen gul. 
dens beteekenen, door Nederland voor dit groote belang 
iebracht. 

Nu is mijn vraag deze: Kan de Regeering in het algemeen 
gesproken dit eourantenbericht bevestigen, alsmede de juist
heid van de conclusie,; die ik hieruit, misschien ietwat voor
barig maar naar ik meen toch op goede gronden heb getrokken f 
Ik hoop, dat het antwoord van de Regeering zoodanig ?.al 
zijn, dat zij, die in de'l" zaal in twijfel hebben getrokken oÏ 
de reciprociteit wel te allen tijde wordt betracht, tot de over
tuiging zullen komen, dat er, het moge dan waar zijn, dat niet 
telkenmale het evenwicht word't bereikt, toch een zeer groot. 
tendenz is naar het bereiken van evenwicht in de balans, zoo· 
als de heer Van Helsdingen dat heeft genoemd en dat, vooral 
na deze laatste transaetie tuaschen Nederland, Ned.-Indië en 
de Vereenigde Staten dat evenwicht in de balans in zeer 
groote mate wordt benaderd. 

Ik hoop, dat· de Regeering mij daarop een bevredigend ant· 
woord kan geven. 

ne heer Kan : Mijnheer de Voorzitter! Evenals de heel' 
Ratü Langie en ons geacht medelid de heer Van Heladmgen 
zal ik thans niet den principieelen kant van de reciproci. 
teitsgedachte aan de orde stellen. Maar toeh vind ik, dat elk 
lid van dit college iedere gelegenheid moet aangrijpen, om 
via de Indische Regeering onder het oog van het Opperbe· 
stuur te brengen het gevoel van onvoldaanheid, dat zooeven 
door mijn geacht medelid, den heer Van Helsdingen, is ge· 
schetst. 

Wij zijn natuurlijk allen als loyale burgers van Neder· 
landsch·Indië ...:... en wat mij betreft als Nederlandsch onder· 
daan - bereid, mede te werken aan de eenheidsgeachte. Di. 

eenheidsgedachte heeft echter grenzen; z,ij heeit voor mij 
althans geen beteekenis, wanneer ze steeds i.n het nadeel van 
Indië en in het voordeel van het moederland in de practijk 
wordt gebracht. 

Nu heeft de heer Weyer zooeven de vraag gesteld, of het 
bericht, dat wij in de courant hebben kunnen lezen, d .. t door 
Nederland met de V. S. een handelaovereenkomst op voor Indië 
zeer voordeelige voorwaarden is gesloten, juist is, en of een 
consequentie daarvan dan zou zijn een opoffering voor het 
moederland van enkele millioenen guldens. 

(De heer Van Helsdingen: Enkele of vele!) 
Laten wij maar zeggen enkele. 
Mijnheer de Voorzitte.! Ik geloof niet, dat de geachte 

Regeeringsgemachtigde ons dadelijk daarop een antwoord zou 
kunnen geven. En het lijkt mij op zichzelf ook moeilijk om 
bepaaldelijk te zeggen, dat daarmede inderdaad enkele mil
lioenen guldens gemoeid zouden zijn . De vl'fiag is toch, of 
die enkele millioenen bepaald à fond perdu ter beschikking 
zouden worden gesteld door Nederland ten faveure van Indië, 
dan wel door boekingen en anderszins enkele millioenen ge
calculeerd zouden kunnen worden. 

Ik zeide zooeven, dat de kwestie door mij niet principieel 
zou worden behandeld, maar het wordt toch zoetjes aan tijd, 
dat de Indische Regeering van het Opperbestuur een opgave 
krij gt, waarnit kan blijken, hoeveel Indië die eenheidsge
dachte kost, hoe het staat met het voor en tegen, met het 
debet en credit en hoeveel Indië moet beschikbaar stellen, 
om deze eenheidsgedachte te dienen. 

Mijnheer de Voorzitter! Het gaat thans om den invoer van 
meststoffen welke ala het ware aan beschermende rechten zuI
len worden onderworpen; daardoor zou dan de prijs daar
van hier op een bepaald niveau worden gehandhaafd. Nu is 
de vraag van den heer Van Helsdillgen ten deze zeel' ad rem, 
maal' ik geloof toch, dat ons geacht medelid, de heer Van 
Helsdingen, de zaak wel wat anders voorstelt dan die inder
daad is op te vatten. Want ik zou in dit verband willen vra
gen: Wat is winst f Al zou het product niet uit Nederland 
komen, als transitohaven zou Nederland toch daarbij wel 
winst maken. De bootwerkers, die het product bij aankomst 
in de haven aan boord brengen - om eens wat te noemen -, 
hebben daardoor toch meer werkgelegenheid. Laten wij toch 
de zaak niet al te naïef bekijken: elke winst wordt tegen
woordig in Holland met graagte geboekt. Dus al zon deze 
kwestie niet integraal het moederland ten voordeele ziin, 
voor een gedeelte zou. het moederland hiermede toch wel ge
baat zijn. En als zoodanig bezien zou men deze kwestie als 
een argument kunnen laten gelden met betrekking tot de 
eenheidsgedachte. Het zou ' een weinig naïef zijn, geloof ik, 
wanneer ik geloofde in de verwezenlijking van het denkbeeld 
en de hoop, dat slechts, wanneer bepaalde winsten ten volle 
zoude kunnen worden benut ten bate van het moederland, 
eerst dan een beroep op Indië Ulag worden gedaan. Wij heb· 
ben immers reeds ten aanzien van het treffen van zoovele 
maatregelen kunnen constnteeren wat het zegt voor het moe· 
der land om winst te boeken en wat het zegt voor het moe· 
derland om steeds in deze vast te houden aan de eenheids
gedachte van het Rijk der Nederlanden, zoodat men wel eens 
te sceptisch wordt om dien eiseh, zooals het geachte lid, de heer 
Van Helsdingen, die naar vor('n heeft gebracht, te titellen. 

(De heer van Helsdingen : Die U overigens niet juist in· 
terpreteert.) 

Mijnheer de Voorzitter! Mijn kort betoog komt dus neer op de 
vraag of wij van de Indische Regeering te bekwamer tijd 
zouden kunnen vernemen - zooals ik zooeven heb gezegd -
het debet en credit van de eenheidsgedachte van moeder
land en koloniën. Daarbij komt natuurlijk niet in aanmer
king het feit, dat het moederland Indië in d. gepasseerde 
jaren heeft moeten bijspringen ter betaling van rente dan 
wel van aflossingen. Want hierbij mag niet 'worden verge· 
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'1'ijdel\jke beperk ing van den invoer va n kunstme:tstoffen (Ond. 81) ) . - Opheffin g I'e~entschappen Karnnganjar, 
Balang en P oerwoker to (Ond. 78) , 

(Voorzitter, Soangkoepon,) 
ten, dat het ook voor Nederl and van eenige waarde is, dat 
hct zijn koloniën behoudt, ook op mo!'cele basis. 

(Directeur van Binnenlandsch Bestuur,) 
worden gedeelten van provinciën bij ordonnantie als zclf
stunclige gemeenschappen aangewezen ", 

:Met de opheffing van deze regentschappen hceft de Regee
De Voorzitter : H ierm ede zijn de beraadsla gingen in ring evenwel instcde van de zelfstandige gemeenschappen aan 

CO l'sten tCl'l11\in ovcr dit onderwerp van de zijde van den te wijzen, juist het tegendeel gedaan . Zij gaat nl. het aantal 
Volksl'aac! beëindigd. Ik schort thans de behandeling hier- zelfstandige gemeenschappen te ni e t doen. 
vnn op, Oll! den Regecr'ingsgemachtigde gelegenheid te geven :Uaal' de argumenten voor de handhaving van het ann tal 
zij n fllltwool'd voor te bereiden. __ -...I! regentschappen en regentschapsraden in deze gewesten en de 

wenschelijkheid om derhal ve de bezuiniging niet in die rich
ting te zoeken, heb ik in dit College reeds meermalen be
sproken, doch de Regeering wen8eht blijkbaar onyel'biddelijk 
de opheffing dezer regentschappen, omdat zij begrepen is in 
het schema van de Z.g. Irûormee]e Conunissie-Ha rdeman. 

A an de 0 1'...1 (' is (1(' hehande lin g van de 
d1'i e ontwe rp -ordon n anties tot regeling 
Vlt ll d e puhliC'kl' erll l e lijke gevo l gen van d e 
or h ef r i 11 p: va n cl e l' (' g- e nt s c hap p e II TC a l' a 11 g
anjal'. Batanp: en P OC'1'\\,(l ker1 0 e n de 
v 0 e g in g van het ge h i e d d a a I' Y a non cl e r s c h e i
d e nl ~ik bij d e l' ef;!cntse happ e n Keho e lllen , 
P e k a Ion ga n e n R a n j 0 (' milS, \. il n w e 1. k I a a t 8 t e 
re ge nt sc hap lI et di st ri ct Po e rwol'edjo word t 
g c v 0 c t:! cl IJ ii hel I' e gen t s c hap B a n d j a r n eg a l' a, 
tO nd. 78.) 

Dc h"el' Soangkoepon: '" ijnlwcl' oe Voor? it te!'! E venals bij 
de ophetfing van de l'cf!:l:n1s<:haplwll rrrenggalek, Gl'iss('f', 
Bang il en Kraksaiin moet ik mU n gl'oote telenl'stcl1in~ uit
sp reken ovel' de opheffing van oe regentschappen van Karang
anjar, B<ttang en P oe!'wokerto, omdat deze opheffing betee
kcn t een minder goede behartiging van de belangen del' 
inheemsehe bevolking , 

Ontmoet deze opheffin g geen gl'oote moeilUkheden op 
hest llurl\jk ~ebicd, zooals df' Rcp:cel'in g In de :Memorie van 
rl'oelieht ing ook verklaard heelt, vooral omdat m ijns in ziellR 
de in heclllsche bevolking vrcdclie\'cnd va n aard is, dool' de 
vergrooting van de ressorten der regent en za l ongetwijfeld de 
behartiging der inheemsche belangen in het gedrang komen. 
Hct spreekt toch vsnzblf, dat de vel'grooting der ressorten 
en de vel'meerdering van het aantal zielen de taak van de 
het I'okken regenten 7.eel' belangrtik zal verzwaren. Aan de 
hrlan gen va n de 333200 inwonel'S van het regent schap Ke
uoemcn D.V, kan immCl'S helang-l'ijk gemnkkelijkel' aand aeht 
worden geschonken dan aan de belangen van lwt st l'ilks \'('1'

g l'oote ~clüknamige l'eg'cnts('hap met 740200 zielen inwol1(,l's, 
De Regeering heeft verklaard, dat deze opheffing niet 

zoo zeer een voort gaan op den weg yan opheffing van regent
schappen is als wel de afwerking van een reeds geruimen 
f Hd geleden opgesteld programma, tCl'w\jl deze opheffing 
tevens uit bestuul's- of politiek oogpunt geen moeilijkheden 
oplevert, doch dit neemt niet weg, dat deze opheffing in wezen 
beteekelll een verzwakking van de organen ten behoeve van 
dc behartiging del' specifieke belangen del' inheemsche bevol
king. Hierbij moet men verder niet vergeten, dat de instellin g 
van de regentschappen niet alleen bcheerscht wordt door 
hestuul's- en politieke, doch ook door de economische en staat
kundige cischen, De \'el'grooting van de ressorten en het 
zlclental in een regcntsrhap brengt ongetwijfeld \'erzwarin~ 
in iaakufwerking voor de regenten en hun mede-organen met 
zich, Voor de staatkundige opvoeding del' bevolking in de 
regentschapsraden ]\ikt mij de assimilatie van het groote aan
tal leden der samengevoegde regentschapsraden, zooals thans 
het geval is, niet wenschelijk, \Veliswaal' is het aantal leden 
van de samengevoegde regentschapsraden constant gebleven, 
dor h gcl{jk de vergl'ooting v~n het aant.n l leerlingen eencr 
klasse de vruchtbaarheid van het gegeven onderwijs kan heml
<leelen, eV('I11.OO kan een al te groot aantal leden in de regent
schapsraden nadeel brengen aan de opvop.ding dezer leden op 
het gebied van de staatkundige ontwikkeling dezer landen, 
In dit vel'band vraag ik mU af, of de opheffing van deze 
regentschapsraden in wezen niet in strijd is met de bedoeling 
en strekking van artikel 121 J . S ., want dit artikel zegt 
immers: 

"VlaaI' de plaatse1ijke omstandigheden hd toelaten, 
Handelingen. Zittin gsjaar ] 935-]936, 

H et komt mij daarom voor, dat het aanvoeren van Hrgu
menten ten deze gelijk staat met het vullen van het vat der 
Danaïden . 

Ik zal dientengevolge thans maal' eindigen met de ver
klaring, dat ik tegen deze ontwerp-ordonnantie stem, 

De heer Van Lith, directeur vall Binnenlandsch Bestuu!': 
Mijnheer de Voorzitter! Het is voor de derde maal dat 
thans voorstellen tot opheffing van r egentschappen op J ava 
en :Madoera in behandeling zijn .. ........... .. 

(De heel' V an II els d i 11 ge il: En ook voo!' de laatste 
maaI 1) 

"".", ,, , .. ,, en het li gt VOOI' <1(> hand dat de bezwH ren tegen 
deze voorstellen en de verdediging ervan ongevec l' yan 
gelijken aard moeten zijn als die bij de vorige gelegenh eden, 

Dat thans wordt voor gesteld om de r egen tschappen 
Poerwoli: el'to, Karanganjar en Batang op te heffen en salllen 
te voegen met Banjoemas, Keboemen en Pelml ongan , is niet 
een p-'C'\'olg nlll het feit dnt de uiterst pl'écail'o toestand van 
de schntkist te lken8 \\'eer doet omzien naa.r nieuwe objecten 
van bezuiniging en naa r vel'del'gaancle b('zuini~in~smna.t\'e
gelen, mafll' wel van het bestaan van oen f1fgel'ond beznini
gingspl an ten aanzien van de bestuursfol'l1latie en de 
bestuul'smiddelen op J ava en ~iacloe l'a , een pl an dat reeds 
geruim ell tijd geleden ontworpen is door de zoogena amde 
infol'meele comm iss ie-Harclema n, waarin beh alve de voorzit
ter el1 de direrteur van Binl1cnlandsch Bestuur, de Vijfl 
gOtlY(,l' nem'S vall Java en drie regenten zitti ng hehbell gt~lIiHl 
De \'ool'st('llen vfl n de commissie, waa rtoe dus ook de ophef
fing: vnJ) de I'('p:entscll<lppen Poel'wol<el'to, Knl'anganjllr en 
Batang behoort, zij n dool' de Regeel'ing als algemeen bezui
nigingsplan aanvaard en ze zijn tijdig tel' kennis geb!'acht 
van den VolksraadJ waal' ze niet gestuh zijn op overwegende 
bezwa!'en, Ook bij de behandeling van de lVde begl'oot in gs
afaeeling VOOI' het jaa r 1936 is nog eens duideliik medege
deelc1, dat het in het voornemen l ag om deze dde re!(ent
schappen op te heffen en dat de bezuinigingen die daal' het 
gevolg van zouden z\in, in de hCg'l'ooting 1936 wOl'en 
verwerkt, Die begl'ootingsafdeeling is tO('Jl aangenom enJ 

zoodat de finan cieele zijde van deze kwest ie feitelijk r eens 
geregeld is. 

Even>!ls bij de vorige gelegenheden wenscht de Regeering 
nog eens uitdrukkelijk te verklaren, dat de bezwaren welke 
clool' de versch illende regentschapsraden tegen de opheffingen 
z\in aangevoerd en die welke ook zoo juist naar voren zijn 
gebracht door den heer Sonngkoepon door haal' niet worden 
ontkend en dat Z\i die bezwaren in het algemeen ook als reëel 
aanvoelt. maar Z'l blijft van meening, dat het voordeel dat 
met dezen maatregel te behalen is - en dat is dus een voor
deel uit sluitend op het gebied van bezuini~dng - grooter 
is dan het nadeel en dat de t.oestand van de schatkist die 
nog steeds slechter wordt, deze bezuiniging zonder voorbehoud 
cischt. De overweging dat dool' deze samCllVoegin~en van 
regentschappen toch nog eenheden zullen ontstaan, die be
hoorlijk bestuurbaar zijn en die door inhoud, omvang en zielen
tal geen grooter moeilijkheden zullen vel'oorzflken dan vele 
andere regentschappen op Java en l\t[adoera, heeft de Regee-
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Opheffing regentschappen Karanganjar, Batang en Poerwokerto (Ond. 78 ). 
Tijdelijke beperking van den invoer van kunstmeststoffen (Ond. 8 0 ) . 

(Adviseur voor de Decentralisat ie, Soetardjo. ) 
ring doen heenstappen over het bezwaar dat inderdaad dool' 
dezen maatregel een stuk traditie zal verloren gaan. 

De resultaten die bereikt zijn met de vI'oegere samenvoe
gingen VUil regentschappen, wettigen de verwachting dat 
opheffing van Poerwokerto, Karanganjar en Batang niet zal 
leiden tot toestanden die onaanvaardbaar zijn of die in ongun
stigeu ziu sterk znllen afsteken bij die in andere regentschap
pen op J ava. 

De heel' Heinsius, Adviseur voor de Decentralisatie : Mijnheer 
de Voorzitter! Ik zal mij tot een enkel woord beperken. 

De heer Soaligkoepon heeft de vraag gesteld, of deze op-

(Directeur van Economische Zaken.) 
is, wij zullen doorvechten, vechten voor het goed recht van het 
corps Indonesisch bestuur, dat een gl'ootsche en schoone taak 
in di t land heeft te vervullen. 

De ontwerp-ordonnanties, vervat in de stukken 2 A, 2 B en 
2 C worden achtereenvolgens zonder hoofdelijke stemming aan
genomen, onder aanteekening, dat de he~l'en Soangkoepon, 
Thamrin , Soetardjo en Pl'awoto geacht wIUen worden tegen 
te hebben gestemd. 

De vergadering wordt te 9.50 uur v.m. geschorst en te 10.43 
uur v.m. hervat. 

heffing van regentschappen wel vereenigbaar is met art. 121J-__ _ 
1. S., waarin staat, dat bij ordonnantie gedeelten van pro· De Voorzitter : A a n deo I' dei s de voo I' t zet
vi ncies kunnen worden aangewezen als zelfstandige gemeen tin g d er b e h a n del i 11 g van deo Tl t w e r p . 
"chappen . De heer Soangkoepon nu twijfelt, of deze bepa 0 I' don u a n tie tot tijd e I ii k e b el' e l' k i 11 g van 
ling wel ruimte laat om een eenmaal als zoodanig aange den i n v 0 e I' van k ti n s ( 111 e s (s to f fe il. (Ond. sn.) 
wezen gedeelte later weer als zoodanig op te heffen. 1 
geloof niet, dat daaromtrent twijfel bestaat. El' ziin reeds 
verscheidene regentschappen opgeheven en eveneens de stads
gemeente Mr.-Cornelis. De ordonnantiewetgever moet bevoegd 
, '{orden geacht Ilieuwe regentschappen aan te wijzen, bestaande 
regentschappen te vergrooten of te verkleinen en zoo meer. 

(De heel' Van Hel sdi n gen: Alle autonome gewesten 
zij n toch ook opgeheven.) 

Inderdaad zijn de vroegere locale ressorten op Java en 
Madoera eveneens opgeheven. 

Verder heeft de hee l' Soangkoepon ook nog het bezwaal' 
geopperd, dat de re~entschap:;; l' aden voorloopig' worden 
samengevoegd, zoodat vergroote raden ontstaan. Zooals bij 
vorige gelegenheden al is medegedeeld, is de bedoeling de 
Yergroote regentschapsraden later weer te verkleinen, waartoe 
later tijdig voorstellen zullen worden gedaau. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming over de ontwerp
Ol'àonnanties worden OVCl'gegaan. 

Wenscht een der leden zijn stem te motiveereu ! 

De heel' Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Ik heb het 
woord gevraagd om een korte verklaring ten aanzien van het 
voorliggende ontwerp af te leggen. Vooraf geef ik de verze
kering, dat ik deze verklaring slechts zeel' ongaarne doe, 
maal' dat plicht mij gebiedt zulks te doen, in het besef dat 
ik het doe in het waarachtige belang van het gezag, dat wij 
in dit Land helpen vertegenwoordigen. 

Mijnheer de Voorzitter! Gezien de gedragsl~n, die 
door de Regeerin g alt\jd is I!evolgd ten aanzien Vlm 
de opheffiug van regentschappen, heeft het Haal' mijn 
mel'lung weinig nut om bij het flanhangige ontwerp nog het 
w001'd te VOGreJl. Daarentegen gevoel ik wel de behoefte 
om te verklaren, dat ik het in de laatste jaren tegenover het 
Indonesisch bestuur gevoerd beleid ten zeerste moet betreuren. 
En als ik het gevoelen van de hreede lagen der Indonesische 
bestuursambtenaren mag vertolken, d~m moet ik zeggen, dat 
wij het gevoel hebben als van een opgejaagd hert. De jongste 
salarisvoorstellen, meer in het b\j zonder de uitbreiding van de 
toepassing van het regionale bezoldigingsstelsel zoomede het 
mnundloonersreglemcnt, hebben ons weel' met den rug tegen 
den muur geplaatst. En niet alleen dat, - nog erger dan dat 
is de vernedering, die ons daarmede is aangedaan, een verne
dering, die de prijaji-Binnenlandsch Bestuur niet licht zal 
vergeten. Ik vraag mij af, wanneer deze stroom van maat
regelen tegen het Indonesisch bestuur eindelijk eens een 
einde zal nemell. 

Mijnheer de Vool'zi tter! Ik bid God, dat onbekende vrienden 
aanleiding zullen vinden om deze woorden onder de persoon· 
l ijkc aandacht van den Landvoogd te brengen en ze neder te 
leggen aan de voeten van den troon van onze barmhartige 
Koningin. Ik behoef U intusschen zeker niet de verzekering te 
geven, dat, zoolang er nog maar één ldop in ons hart aanwezig 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken : M_ijnheer 
de Voorzitter! De gedachtenwisseling over deze contingen
teeringsorrlonnantie heeft zich bedenmorgen vooral gecon
centl'eel-d - ik mag wel zeggen: wederom geconcentreerd -
op het vraagstuk van de samenwerking tusschen Nederlandsch
I ndië en Nederland. Met Uw goeddnden, Mijnheer dc 
Voorzitter, zou ik de bespreking van dit belangrijke punt 
gaarne willen uitstellen tot na de behandeling van de concrete 
vragen, die o\'e1' de beperking \'al1 den invoer van kunst· 
m(!~tstoffen nuar \ 'Ot'èll zUn gebracht ; (h1l1 blijft dit een geheel, 
en kan ik het belangrijkste gerecht tot het einde van mUn 
betoog aanhouden. 

Enkele geachte leden van dH college, met name de heeren 
Soangkoepon en Ratu Langie hebben ernstig bezwaar gemaakt 
tegen een conti ngentecring ju ist van kunstmeststoffen, een 
contingenteering die als "I'ijwel altijd - dat heb ik nooit 
traC"htcn te vCl'doezelen - prtjs\'el'hoogerid werkt. Deze leden 
hebben erop gewezen, dat juist ten aanzien van de kunst· 
mest toffen een prijsverhooging uitermate ongewenscht is. 
Het is inderdaad volkomen juist, wanneer de hee.r Ratu Langie 
naar voren brengt, dat de bemesting in de bevolkingsland
bouw nog in de kinderschoenen staat en dat het daarom uiter
mate te betreuren zou zijn wanneer door een prijsvcl'hooging 
de propaganda voor de bemesting en de doorvoering van dit 
belangrijke werk zou worden belemmerd. 

De Regeering ziet nauwlettend toe, juist in dezen tijd, 
op verhooging van de beschotten van de voedselproducii e; 
dat is zelfs een van de voornaamste zorgen van de Regeerill g. 
Dit terloops naar aanleidillg van een opmerking van den 
hee l' Soangkoepon, die. wanneer ik hem goed heh verstaan, 
heeft gezegd, dat de Regeering weillig steun geeft Han, dan 
wel weinig zorg of belangstelling heeft - ik herinner mij 
zijn woorden niet precies meel' - voor de belangen van de 
Inheemsehe bevolking. Ik laat dit verder onbesproken, 
Mijnheer de Voorzitter! Dergelijke opmel'kingen moeten nu 
eenmaal maar als voor buiten deze zaal bestemd zij llde 
worden beschouwd, want ik geloof /liet, d:lt zij 1lI deze 
omgeving weerklank zullon viJlden. 

lIIijnheer de Voorzitter! Terngkeerende tot mijn olldel'
werp: ook uit een oogpunt van verbetering van onze handels· 
h~llAns flll zeker van den toestand onzer vollG:;huishouding-is 
uitbl'cidiug van gebruik van kunstmest uitermate belangrijk; 
jaarlijks moeten nog steeds Vl'ij g t'oote hoeveelheden rUst uit 
het buitenland wOl'den aangevoeJ'd en wanneer die import 
biivoorbeeld dool' betel'e bemesting- clel' bonwvelctoll kan worden 
verminderd is dit een netto voordeel, zoowel voor het land als 
geheel, evengoed als verbetering van de irrigatie, en in 
gebruikneming va n meerdere gronden, dat is. 

Het is daarom dan ook vanzelfspl'ekend, dat de Regeel'i ng 
niet voetstoots is ovel'gegaan juist tot deze contingenteerin~ 
Ik verwijs naar de effectieve maatregelen voor pr~isvorming 
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en prijsbewaking die jnist bij deze contingenteerillg reeds 
a priori een groote rol hebben gespeeld . 

Ik verwijs voorts naar de bijzondere maatregelen, die zijn 
getroffen voor goedkoope knnstmestlevering aan bevolking 
en kleinlandbollw. Dit alles is al in de stukken vermeld. 

Doch er is nog een ander en ten deze belangrijker punt: 
de Reg'ccl'ing heeft nauwkeurig doen nagaan, wat het l'cëele 
effect van de door haal', teneinde het doel der contingen
teering te bereiken, toegestane prijsverhooging ?on knnnen 
zijn. 

Voor clen inheeDlschen landbouw kon de prijsstijging wor
den beperkt tot 26 cent per quintaal. Aangezien de opbrengst
vermeerdering van de fosfaatarme gronden in den rijst. 
houw b\j hemest ing met dubb{'lsnpcl'fosfaat en een nOl'mnle 
mestg-ift van honderd à 125 kg per ha ongeveer 15 quintaal 
padi - met een waarde van thans ongeveer f 37,50 -
bedl"a.gt, drukt deze prijsstijging op een quintaal der oogst
veJ'meer'derÎng derhalve met circa 21/2 cent. Omgeslagen over 
de gehecle opbrengst en daarbij uitgaande van een rende
ment van 25 quintalen zal de kostprijs per qnintaal een ver
hooging- vfln 0,9 ti 1,l ('ent ondergaan. hetgeen in verhou
ding tot clen marktprijs van cle padi à .f 2,50 per quintaal 
niet al te drukkcnd is te achten. Op gelijke wij zc is bCl'e
kend, dat de kostpl'\isvel'hooging als gevolg van deze con
tingenteering voor suiker 0,9 cent pel' quintaal en die VOOL" 

thee 0,1 cent per pond bedraagt. Ook dit is dns geenszins 
bezwaarlijk; zelis niet voor dit zwaar getroffen land en 
voor den nog altijd in moeilijke omstandigheden verkeeren
den inheemschcn en Europeeschen landbouw. 

Ik denk dat ook de heel' Ratu Lang-ie het wr1 met mli eens 
zal zijn, dat een dergelijke prijsstijging, wnt den EUl'opee
sehen landbouw betreft. hezwaarl\ik op de koelies zou kun
nen worden verhaald eu dat de taru en de kleine landbouwer, 
die het g"oote profijt van bemesting van hun aanplaut trek
ken. dezen minimalen druk in dit speciale geval niet als een 
last zunen voelen. 

1\[\1nhCer de Voorzitter! Feitel\;k resten mij nu nog slechts 
twee vl'agen over de C'ontingenteering zelf. 

In de CCI'Rte plaats heeft de heel' Hatu Langie g-evraag-d. Ot 
niet een bepaling warC' in te voegen, waardoor het mogel~jk is, 
dat meststof voor eigen gebruik ook kan worden ingevoerd dool' 
II iet-im pOl'teuI'S. 

Aanmlling met een dergelijke bepaling is overbodig, omdat 
thans reeds, I'(ebruikmakende van de bij artikel 10 verleende 
hevoegdheid tot uitgifte van extl'a-invoervergunnillgen, in vele 
gevallen niet-itnpOl'teurs in de gelegenheid worden ge teld de 
meststoffen, die zii voo,' hun eigen prodlletie noodig hebben, 
zeli in te voeren. Ik moet echter de aandacht erop vestigen, dat 
deze mogeliikheid in de gevallen, welke de heer Ratu Langie 
hierhij speciaal op het oog had , nameHik Inheemsche coöpera
tic\'C' vC'l'rcnig-Îngcn e,d. "001' de erbij betrokkenen geen voordeel 
maal' llndC'cl zou oplevel'en. Indien zij zeIl invoerden zouden 
zU nltermll'd moeten voldoen aan de verplichting om 40% uit 
l'\ederland te bctrekken. Ook indien zij den aanschafprijs uit 
N ederland en dien uit Japan zouden "dooreenmengen" zouden 
zij geen lageren middenprijs kunnen bereiken dnn een 
l)l'~is , die IHlIlmcl'koHjk hooger ligt - een eind in de v'Uf 
gulden. Miinhcer de Voorzittcr - dan het bedrag van .f 4.76, 
dat thans aan den inheom~chcn on den kleinen landbouw wordt 
in rC'kening gebracht, VOOl'zoover zij dool' tusschenkomst van 
den landbouwvool'lichtingsdienst bestellen. Deze lagere pl'\js 
van den landbollwvool'lichtingsdiellst kon worden bcreikt, om
dat in vcrhouding dool' andere verbruikers, die een pl'USVel'
huog-illg bdel' kunnen dl'agen dan de inheemsche landbouw, 
méér wOl'dt betaald. 

In de tweede plaats L<; dool' het geachte lid, den heer Van 
I-!clsdingen, de vmag gesteld, of wel zekerheid bestaat, dat de 
uit Nederland tlflllgevocl'de meststoffen inderdaad ook in Neder
land zij n vervaal'(.li~d. Ik kan deze vraag, voorzoovel' betreft de 
meststof. welke hiel' l-c lande uit Nederland wordt inge\·oel'd. 

in \"oldoening aan de daartoe la'uchtens de l'cgeeringsverorde
ning opgelegde verplicliting, geheel bcvestigend beantwoorden. 
Dc Regeering heeft ook aan dit punt speciale aandacht gewijd . 

Wanneer wij voornemens zijn invoercontingenten aan 
andere landen te geven, laten wij die lauden daarvoor ook 
betalen. 

(De heer T ft a m rin: Welke zekerheid wordt gegeven I 
Wordt een certificaat van oorsprong gevraagd I) 
In de eerste plaats wordt de kunstmest uit Nederland 

door slechts enkele impo,·tenrs ingevoerd, door personen, die 
de Regeering in dit opzicht volkomen in de hand heeft. De 
kunstmest komt ook slechts van eenige bepaalde fabrieken 
en dus is de zaak bij de kunstmeststoffen gemakkelijk te 
o\"et'zicn; ik geloof, dat de hecl' rrhaml'in hierop volkomen 
gerust kan zijn. 

(De heer Sos r 0 had i koe s 0 e m 0: Men vraagt dus 
geen certificaat van oorsprong IJ 

Het is bij deze contingenteering niet noodig een certificaat 
van oorsprong te vragen, omdat uit de verpakking, de docu
menten enz. de bron, vanwaar het artikel afkomstig is en 
dus het land, waaruit het wordt ingevoerd gemakkelijk na te 
gaan IS . 

Ik kom thans aan de verhouding Nederlandsch-Indië _ 
Nederland. 

Het was in de lêlUtste ,'el'g,\(] cl'illg ViJtI het College van 
n-edelegeerd~n in het vorige jn<l l', l\fÜnheCl' de Voorzittcl', bij 
de behandehng va~ de bontgeweven stoffen-contingenteering, 
dat ,k een mtvoerlge rede heb gehouden, waarin ik heb uit
eengezet, wat Nederland VOOr Indië en ook, wat Indië voor 
Nederland heeft gedaan; ik heb toen aan beide zijden een 
:JpprecJabel nnntal gevallen kunnen noemen. Daarna heb ik 
in dc hoofdzitti ng van den Volkaraad en ook bij verschillende 
gele"enheden in dit College deze kwestie nader knnnen 
bespreken. 

Sedert dien is onmiskenbaar hier in Indië zekere on
gerustheid ontstaan - hedenmorgen is hieraan dool' de 
geachte leden, de heeren Van Heladingen, Ratn Langie, Kan 
en Weyer en onlangs bij een tweetal andere gelegenheden 
door practisch alle groepen in den Volksraad u iting gege
ven - ten aanzien van, ik zal niet z.eggen het eVell\vjcht, 
Illaar althans de proportionaliteit tllaachen hetgeen Neder
land voor Indië en hetgeen Indië voor Nederland heeft ge
daall. 

Er is gevraagd, of de Regeering voor deze kwestie aan
dacht heeft en of de Regeering bereid is speciaal de rede
voeringen van hedenochtend onder de aandacht van het 
Opperbestuur te brengen. 

Ik wil het geachte College gaarne verzekeren, dat dit niet 
slechts gebeuren zal met hetgeen hedenochtend is gezegd, 
maar dat dit al geregeld gebeurt. Ik kan daaraan nog toe
voegen, dat de Regeering vanzelfsprekend voortdurend er 
op uit is na te gaan, wat de beteekenis is van hetgeen in 
Indië VOOT' Nederland wordt gedaan en van hetgeen men in 
Nederland voor Indië doet, ni et om een soort onderlinge 
verrekening in te stellen, doeh om te kunnen beoordeel en 
of voldoende proportionaliteit in deze zaken bestaat en hoe 
die nog zou kunnen worden vet'betet'd. 

Hoezeer de Regeering de belangstelling waardeert. welke 
de Volksraad aan deze zaken geeft, Zij heeft dit uit zich
zelf ook reeds voortdurend gedaan en Zij zal het blijven 
doen. 

Het geachte lid, de heer Kan, heeft gevraagd om gege
vens in cijfers betreffende hetgeen C\'ederland voor Indië 
en hetgeen Indië voor Nederland doet. Natuurlijk gaat de 
Regeering dergel\ike kwesties geregeld na en heeft Zij ook 
becijferingen gemaakt, maar het is zeer moei1ijk een con
crete waarde te geven aan veel daarvan, juist het belang
rijkste; zoo is het bijvoorbeeld zeer moeilijk onder vast
stunude cijfers te brengen, wat nu de bcteekenis in geld is 
van elp hulp aan deze zijde en wnt de heteekenis is van de 
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hulp van Nederland. Dit is duidelijk als ik juist een paar Nederland en welke offers brengt Nederland voor Indië, maal' 
heel belangrijKe punten noem: eenerzijds de directe en indi- dat het betel' is te zeggen: Welke diensLen bewijst het moeder
recteinvloed del' contingenteeringen, anderzijds de clea- land aan ons, en welke diensten bewijzen wij aan het moeder
ringhulp en de hulp bij verdragen, de indirecte steun ten land ! Per slot van rekening gaat het er voor ons immel'S 
aanzien van exportproducten. Becijferingen kunnen gemak- niet om, welke offers het moederland brengt, maal' om de 
kelijk eenige millioenen uiteenloopen. vraag, welk profijt wij daarvan trekken. In sommige opzich-

Uiteraard wordt voorts aan deze zijde de hulp van Neder- ten maakt dat geen groot verschil, maar bij het opmaken van 
land wel eens anders berekend dan zij in Neder1aud wordt een balans is dat van bijzonder groot gewicht. 
berekend en omgekeerd wordt hetgeen hiel' te lande (De heel' Th a m l' in: Dit is wel een omvangrijke in· 
geschiedt in Nederland wel eens anders berekend dan dit leiding! ) 
in Indië wordt becijferd . Ik heb deze woorden ook niet als inleiding bedoeld, Mijnheer 

Dat alles neemt niet weg, dat wij llatn\1l'l~k o.;er en '.v~er de Voorzitter, want verschillende leden hebben hierover alge
~ercgeld overleg plegen om te tra-:hten, geleldelyk een Jtllst I meene vragen gesteld en het is goed, aan het reeds over dit 
I eold van de zaak te krlJgen. Al kan de Regeerm~du~ lllet punt gezegde nog toe te voegen al hetgeen noodig is om een 
yoldoen aan het verzoek van den heer Kan om beclJÎermgen juiste analyse van deze belangrijke zaak op te steUen. Voor 
ever. te leggen, de zaak heeft de yolle aandacht der Re- mijzelf moet ik die analyse telkens opnienw maken en daarom 
gf:erlng. . ... lijkt het mij wel nuttig hiel' eenige hoofdelcmcntcn ervan nog 

Ik heb nOOit verbloemd, dat wat (ht betreft de ldeale Sl- eens aan het college yoor te leggen. 
tnatie nog niet ~s bereikt en ik g~loof, dat die misschien Mijnlleer de Voorzitter! Het geachte lid, de heer Weyer, 
noOit m vollen zm zal worden bereikt, ma~r Ik geloof wel, heeft een vraag gesteld over het pas gesloten verdrag met 
en hoop d~~rvoor straks enkele aanwlJzmgen te kun?en de Vereenigde Staten van Amerika. Op zichzelf geeft de 
geven,dat WlJ op het oogenbhk daarmede m de goede rlCh- Regeering er de voorkeur aan, deze vraag meer concreet te 
tmg .. gaan. . .. beantwoorden, wanneer de definitieve gegevens de Regeerin g 
. MlJnheer de Voor~ltte~! Er IS nog lets anders. Het he.eft hebben bereikt - wij hebben ze op het oogenblik nog niet 
mderdaad .~oo welmg zm, het doet z~lfs veel kwaad hier, tot onze beschikking -- en Illet nallle, daarlllcde te wachten 
aan deze.zude van den evenaar elgenllJk hetgeen Nederland. tot de behandeling van dit verdrag', dat op de gebruikelijke 
voor Indle doet stelselmaltg te verkiemen en al hetgeen Indle wijze volgens het voorseh"ift van de Indische Staatsregeling 
voor Nederland .d?et, te vergrootCl~, .ook als men meel~t dat aan den \"olksraad zal worden vool·gelegd . Ik hoop, dat dit 
voor zulk een VISJe wel eens aanleldmg bestaat. Het IS na- spoedig zal kunnen geschieden. Wij hebben de onderhan
tuurl~k een feit, dat de Indische samenleving v~el beter be- delingen uiteraard in Indië op den voet gevolgd en el' is 
kend IS, veel meer meàeleeft, met de toestandeu m .de Neder- door het Opperbestuur voortdurend overleg met de Indische 
landsche dan omgekeerd, maar dat kan zeker met gelden Regeering gepleegd. Wij weten dus wel tot in détails O\'el' 
voor het Opperbestulu" dat VOOl'tdl1l'end over deze zakcn welke punten het is cregilflll. J.Iallr een berekeniIlO' van de 
overlegt met de Indische Regeering en dat bezig is te trnch- diensten, die zijn be~\rezcn of de offers. die in °cleze zUn 
ten, al deze moeilijkheden te overwinnen. gebracht is a priori vrij moeilijk te maken. Met dergelijke 

Twee pnnten zijn er, waarover ik in dit verband nog iets dingen ben ik gaarne voorzichtig, maar in algemeenen zin 
wil opmerken: in de eerst plaats wil ik nog eens herhalen, durf ik nu wel reeds te zeggen, dat de heer Weyer gelijk 
äat de samenwerking pas dateert vall de laatste jaren en heeft, wanneer hij veronderstelt, dat het offer dool' Ne(ler
dat men eerst gedurende die laatste jaren er zieh op is land gebracht - wil men: de dienst dool' Nederland be
gaan toeleggen dezelve te verbeteren. wezen ten behoeve van werkelijk zeel' belangl'ijke voor-

Vroeger hadden wij Nederland niet lloodig als afzetgebied deelen voor Indisc~e bevolkings- en ondernemingsprodncten -
voor onze producten en had Nederland geen moeilijkheden met hep~ald aanzlenl~ .k IS geweest: De h.oe,: Weyer zal het 
zijn invoer in Indië, terwijl, voor zoover dat nog wel het billlJken, dat Jk mlJ thans nog lllet 1Jl details be~eef en .dat 
geval was, het moederland andere debieten had voor zijn uit- Ik voo~. het ooget;blik met deze korte doch mlJns mZlens 
voeren . De samenwerking wordt dus langzamerhand onder belangrlJke verklarmg volsta. 
den drang der tijden opgebonwd en ze heeft inderdaad nog Het geeft mij voorts groote voldoening, der vergader in g 
niet den vollen wasdom bereikt. Dat beteekent, kan beteeke- te kunnen mededeelen, dat hedenochtend een telegram is 
nen, Mijnheer de Voorzitter, dat er tijdelijk aan één zijde een ontvangen, waaruit blijkt - en dit zal ook verschillende 
debetpost ontstaat, die geleidelijk moet worden ingeloopen, leden van het geachte College, evenals mij verheugen - dat 
uiteraard alweer zonder becijferende afweging van belangen. het Opperbestuur zieh in beginsel heeft bereid vel'klaard, de 

Thans het tweede punt, nmnelijk de moeilijkheden, waarin moeilijkheden, die in Indië worden ondervonden, zoowel met 
Nederland zelf verkeert. Al degenen, die den laatsten tijd de contingenteering van de gebleekte als die van de onge
hebben gesproken met vooraanstaande personen uit Holland, bleekte goederen door bijdragen van Nederland te verzachten. 
die Indië bezochten, moeten wel den indruk hebben gekregen Men heeft dus nict gesproken ovel' exportpremies; daal' zi t
van de ernstige moeilijkheden, waarin het moederland ver- ten verschillende technische kwesties aan vast, d ie der 
keert. Daardoor mogen wij onze eigen ervaren moeilijkheden Indische Regeering wel bekend zijn, maar die zich niet leenen 
- zooals de heer Ratu Langie ze daareven schetste - zeker voor een behandeling in dit College. Het is natuurlijk van 
niet te gering zien, maar wij moeten toeh ook met zware zor- veel belang te weten, wat er de facto gaat gebeuren en hoe, 
gen van het andere gebiedsdeel rekening houden. Men mag maal' ik voor mij ben al zeel' verheugd, dat ik in dit College 
niet verbloemen dat de situatie in Nederland dool' allerlei wederom in de laatste zitting vau het jaar, deze mededecling 
omstandigheden langzamerhand misschien ernstiger gaat wor- kon doen. Het is een zaak, die hier reeds lang de volle belang
den dan die in Indië. stelling heeft; de onderhandelingen erover zijn reeds vrij 

Natuurlijk mag dat allerminst aanleiding zijn, dat het ge- langdnrig gaande. 
wicht van de lasten van het rijk nu in overwegende mate op In de tweede plaats heeft de Indische Regeering voorstellen 
het worstelende Indië wordt gelegd, maar het moet wel als gedaan ten aanzien van steun aan de wel in zeel' groote moei
een reëele omstandigheid worden aangemerkt bij de beoordee- lijkheden verkeerende Indische koffiecultuur. Zooals men 
ling van het tempo, waarin men bezig is naar betere, even- weet, is zoowel de ondernemings- als de bevolkingscultuur 
wichtige verhoudingen te streven. Ik geloof ook, dat het niet een zeer arbeidsintensieve en belangrijke cultuur; ik kan thans 
juist is om altijd te vragen: Welke offers brengt Indië voor mededeelen, dat de zaak op het oogenblik in ernstig beraad 
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is. Tk deel dit precies mede, 7.ooa18 ons dit is oVCl'gehl';lcht. 
De Regeering hoopt spoedig meer concrete mededeelingen te 
klmncn doen. 

l'lijnheer de Voorzitter! Ik wil mijn rede niet eindigen 
zonder ecn woord van erkentelijkheid van de Regecl'ing voor 
den steun, dien de wcclcl'zijdsche belangenbehartiging in dit 
Collcge geregeld heeft gehad. Het College heeft tot nu toe 
een aantal contingenteeringen behandeld, waarmede dikwijls in 
overwegende mate een belangrijke dienst aan het moederland 
werd bewezen. 

H et is voor de Regecring bij de behartiging van de Indisch/? 
belangen in deze een bu itengewone steun, dat de volksvcl'tegen
wool'Cliging zoo loyaal aan dit stelsel van onderlingen steun 
he:eft medegewerkt, ten volle blijk gevende een open oog te 
bezitten voor de zorgen van het moederland en het is duidelijk. 
dat onze verhouding IIIct Nederland en onze aanspraken op 
helangstelling en wederzijdschen steull ook uit het andere 
deel van het Rijk daardoor zeer worden verstrekt. Aan hen, 
die al tUd hun steun ten dcze ~an de Regeering bieden, past 
tl1ans een speciaa l woord van waardeel'ing voor hetgeen 
hrdcnochtend is gezegd over de samenwerking met Nederland , 
speciaal duol' den heel' Ratn Langie, ook namens z\jn fractie· 
genoóten pn ook door dcn heer Kan. Ik geloof, dat degenen, 
die niet zoo in dcrgelijke kwesties zitten als ik zelf, niet kun · 
nen overzien, welk een steun het voor de Indische Regeering 
is, W!lnneer de Volksralld in deze zaken loyaal met Haar 
medegaat, 11etgeen eritiek en een onder de omstandigheden 
weleelL~ te begrlÎpcn scepticisme niet uitsluit. Maar W!lnnecr 
de Volh:sraad als vertegenwoordiger "an de bevolking van 
Indië zijn bcreidheid tot samenwerk ing te kennen geeft, dan 
is het voor de Indische Regeering mogelijk te zeggcn : Ziet 
wat wij doen met volle medewerking der Indische gemcenschap. 

"fijnheer de Voorzitter' De Indische Regeering zal voort
gaan, ook in 11 et volgend jaar, en naar ik hoop met den 
steun van het goeachte college, er voortdurend naar te stre
YOIl, voor lndi ë, in het belang van het Rijk in zijn geheel, 
dàt te \"crkl'ijgen, wat redelijkerwijze kan worden verlangd. 

De hcm· Soangkoepon: ·Mijnheer de Voorzitte,·' Hct was 
niet mijn bedoeling, voor m\1n redevoering weerklank te 
zoeken; ik heb slechts de wonde plekken van deze regeling 
~.angewezen. Wij moeten er bij deze zaken rekening mede 
houden, dat de inheemsche bevolking dezer landen meer uit 
ge\'oels· dan verstandsmenschen bestaat en daarom heb ik 
de bezwaren, in mijn eersten termijn opgcsomd, naar \lbtrcn 
gebracht. 

De Regeerin g acht weliswaar verhooging van den prijs 
niet van beteekenis, doch wanneer men den prijs van f 4.50 
van indertijd en dien van nu met elkaar vergelijkt en dit in 
verband brengt met de allerlaagste loonen en de minimale 
waarde van de inl1eemsche producten, dan lleeft een ver· 
lwogiug \'élll f 0,26 per quintaal m.i. een belangrijke beteeke· 
1":18, vooral wanneer wij in aanmerking nemen dat de talli 
hezitloos is. 

1Vaar ons geacht medelid, de heer Ratu Langic, zooeven 
heeft g'ezegd dat op de pasars voedsel in porties van een 
1Lalvcn cent wo)"(lt verkocht kan de arme inllcemsche bevol· 
l~illg" voor clie 26 ce nt 52 porties eten koopen. 

Ons geacht medelid, de heor 'Veyel', heelt gezegd dat de 
Re~eel"lngsmaatl'e~elcn op het stuk van de sfl menwel'king 
tusschen Nederland en deze gewesten beheerscht moeten 
wOl'dcn dool' het stcllcn van vertrouwcn . Dit spreekt vanzelf, 
Doch aan dcn ilnclcl'en kunt moet er m\jns inziens nl1a1' ge· 
st reefd worden, dat de voorwaarden voor dit vertrouwen ook 
aunwezig zij II. Ovcl'igens heeft ons geacht medelid de heer 
Kan ten deze eon zeer jlliste beschouwing gegeven. 

H et gaat mijns inziens toch niet aan, :afijnheer de Voor· 
zitter, aan iemand, wicn m.en het vel van zijn lichaam ver· 
wijdCl,a heeft, waal'Clool' zij n lichaam een helJ'o&le kl eur 
gekregen heeft, te zeggen: Toch gevoel ik voor U een groote 

Handelingen. Zlttlngsjnar ]935-1936. 

(Ratu Langie.) 
li efde; ik verhef lJ immers dool' dit villen vun Uw lichaam 
tot kardinaal, omdat deze kerkelijke waardigheidsbekleeder 
een purperen kleed draagt j 

(De heer Har t, directeur vau Economische Zalten : 
Mijnheer de Voorzitter' Het znl moeilijk zUn, 11iel"op een 
antwoord te geven.) 

De Voorzitter: Ik heb het niet precies verstaan; ik heb 
niet verstaan, welk lichaamsdeel de heer Soangkoepon uit het 
lichaam wilde verwijderen. Het beeld lijkt mij niet duidelijk. 

De heer Soangkoepon: )fijnheer de Voorzitter, ik heb 
gezegd: Het gaat niet aan om, wanneer men iemand het vel 
van zijn lichaam heeft verwijderd, wilHl'dool' dit een hehoode 
kleur heeft gekregen gelijk het kleed van een kardinaal, tot 
dien persoon te zeggen: Ik gevoel toch een g,·oote liefde voor 
U, want ik verhef U door dit villen van Uw liohaam tot 
kardinaal. • 

De heer Ratu Langie: Mijnheer de Voorzitter' Voorzoover 
de discussies geloopen hebben over de materieeJe zijde van 
het ontwerp is er voor ons weinig annleiding, op de kwestie 
nog nader iJ} te ganll . 'VU hebben mct genoegen vernomen, 
dat de Regeering het er meI ham· })I'Usbewakillgsdienst op 
zal aansturen, dat de kunst mcst. voor de bc\·olking financieel 
bereikbaar zal blijven eu wij hebben ook genotecrd, dat de 
Regeering beschikt over distributie-organen om dit doel na 
te streven. 

Ik zou echter gaarne, min of meel' in navolO'ing van wat 
de geachte Regeeringsgemachtigde zooeven deed, miju rede in 
tweede termijn wi11en besluiten met een algemeene opmerking 
ovcr de samenwerking tusschen Nederland en Indië. 

Toen ik deze kwestie in eersten tCJ'IlIÜn tCl" sprake bl',acht 
is de heer Van Helsdingen, die na mij aan het woord kwam 
mij bijgevallen, in zooverre dat ook dit geachte lid het wen: 
schelijk acht dat tussehen Nederland en Indië besproken zal 
worden , op welken grondsla g de economische samen· 
werking tot uitvoering zal komen. De heel' Van Helsdingen 
cn wiJ verschillen slechts in één opzicht met elkaar van 
mcening. 

\Vanncm· ik dc rede \"(1Il het geachte lid zooeven goed heb 
gevolgd, dan heeft hij betoogd , dat de Regeeringsorganen zoo
wel hier als in Nederland de zaak grondig met elkaar m~ten 
bcspreken. ~"[ijnheer de Voorzitter' Mijn gedachte in deze gaat 
iets verder en wel, omdat ik - zooals ik ook zooeven uit de rede 
van den geachten Regecringsgemachtigde heb meenen te kun
nen opmaken - en·all overtuigd ben, dat een doorloopende 
gedachtenwisseliug tusschen Regeel'ings inshlllties hier en in 
Nederland bestaat over de economisehc muat J·egelen. Ik heb in 
mijn rede in eersten termijn el· 11\1 den nndl"uk op gelegd dat 
in groote lijnen een bespreking zal wiÛrden gevoerd op deze 
wijze, dat yertegenwoordigcrs Vfin dc Indische bevolking en 
van de Indische industrieën ecn bcspreking houden met de 
vertegenwoordigers yall de 1\cclcrlu JHlsche industrieën. De 
wenschelijkheid van deze bespreking hcb ik uiteengezet in mUn 
rede in eersten termijn. En vOOl·dien heb ik dat reeds betoogd 
in de zitting van den Volksraad in pleno. Tot mUn genoegen 
heb ik zOQCven uit de rede van den heer Kan een argument 
\·el'llomen, dat tot nog toe nog niet in het geding is gebracht en 
dat ook dienstig is \"001' het schragen van mijn betoog. Dat 
argument betreft de inte J ·llIltion~lIe politiek. Vvannee)' 
wij de persberichten goed nagaan, dan staat op het oogenblik 
in de belangstelling \·an de intCI"~Hlt ioniJie polit iek het vraag
stuk va n de verbinding \"(ln de gl"onc1stoffenlanden met de in
d ustrie· landen. 

Ik bchoef er niet op te wijzen - dc geachte Regeerings
gemachtigde zal het zelf ook wel weten - dat wanneer Indië 
en Nederland tot een beredeneerde, leen bewuste samenwerking 
zullen kunnen komen op econom isch gebied, waarop dus dit 
gronc1stoffenland en het industrieland Nederland op een basis, 



216 

16e YERGADERIKG - ·MAANDAG 23 DECEMBER 1935. 

Tijtllllijke beperking van den invoel' van kunstmeststoffen (Ond. 89). 

(Van Helsdingen, Weyer.) 
die door beide gebieden onderschreven en aangenomen wordt, 
in de toekomst in zee k-tmnen gaan, ik ervan oyertuigd beu, dat 
dit feit misschien wel geen feitelijke macht, doch toch zeker een 
moreele macht zHl vormen bU de internationale besprekingen. 
Daarom zou ik el' nog gaa rne bij de Regeerillg op willen aan
dringen om alsnog ernstig te overwegen of het mogelijk is om 
deze bespreking die ik aangaf te laten plaatshebben. 

Wel heeft de heel' Weyer - en ook de geachte Regeerings
gemachtigde - ons in aantrekkelijke contouren de voordeelen 
VOor dit land van een economische samenwerking ten deze 
geschilderd, doch men moet ook J'ekening houden met 
den politieken factor en wel met het feit, dat het veel verschil 
uitmaakt, of men een resultaat bereikt door onderlinge bespre
king ysn personen, die genoegzame verantwoordelijkheid in 
zich gevoelen om over die I;\vestie te spreken, dan wel of men 
een bepaald iets als gift zonder meer in handen gestopt krijgt. 

De beer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Slechts 
een korte opmerking. Ik heb met belangstelling de mede
deelingen van de Regeering -, de inderdaad verblijdende 
mededeeling -, aangehoord en ik hoop, dat de Regeering 
ze te goeder tijd '''111 den Volk.raad nog uitvoeriger zal 
voorleggen. 

... Ik heb nog geen antwoord van de Regeering ontvangen 
ten aanzien van de snggestie eener mondelinge bespreking. 
Maar het geachte lid, de 'heer Ratu Langie, heeft nog even 
enkele beschouwingen daal'(\an gewijd ('11 heeft lInngegevclI 
)lOe hij i.n alt opzicht met mij van mccning verschilt. Terwijl 
ik toch gaame de Nederlandschc en de Indische I~egeering 
met elkaar de besprekingen zag voeren, meent hij, dat het 
veel beter is, wanneer ze van paJ,ticuliere zijde 'worden 
gevoerd. Het een behoeft het ander echter ,riet uit te sluiten. 
Ik geloof, dat, wanneer het hiel' gaat om to~pnssing nlll 

uitcl'ste JlHlatreg'clcn. welke alle dool' de Regccl"ing' moeten 
WOl'dC1l ~enomenJ de Regecl'ing in elk gcyal hij die bespl'e~ 
lcingen niet slechts het beslissende woord moet hebben, ......... 

(De heer Ratu Langie: De leiding. ) 
Zij zal dan ook volkomen de leiding moeten hebben. En 

dan veronderstel ik, dat de Indische Regeering in zoo ruim 
mogelijke mate zal worden voorgelicht door de personen 
hier te lande, die daarbij zijn betrokken, terwijl de Neder
landsche Regeering van haar kant zal moeten worden vOOr
gelicht door de Nederlandsche industrieelen. 

Dat een samenspreking tusschen de Indische en Neder
landsche industrieel en - "industrieelen" in den ruimsten zin 
genomen - veel resultaten .zal opleveren, wnnneer niet de 
Regeeringo volkomen de leidin g in handen neemt en even
tueel dwingende maatregelen kan nemen, betwijfel ik. 

De heer Weyer : Mijnheer de Voorzitter! Eeu woord 
van dank aan de Regecring voor de uitvoerige uiteenzet
ting, d ie Zij bij monde van den directeur van Economische 
Zaken heeft gegeven. Mijn geacht medelid, de heel' 
Thallll'in, heeft deze uiteenzetting wat lang genoemd, maar 
dat neemt niet wego, dat ik meen, dAt het College alle aan
leiding heeft, om de RegeeJ"ing voor deze uitvoerige uiteen
zett ing dank te brengen. 

Een woord van dank ook voor het antwoord op mijn 
vraag. Ik meen daaruit te mogen opmaken, dat de conclusie, 
die ik uit de persberichten meende te mogen trekken, in 
hoofdzaak juist is. 

Ten slotte een woord van dank voor de uitennate belang
rijke mededeeling, die de Regeering ons heeft gedaan en die, 
naar ik hoop, de atmosfeer afdoende zal doen opklaren. 

Mijn geacht medelid, de heet· Soangkoepoll, heeft naar aan
leiding van mijn pleidooi voor vertrouwen de opmerking 
gemaakt, dat dit anes goed en wel is, maar dat aan dit 
pleidooi ten g~'ondslag moet liggen, dat de voorwaarden 
voor het vertrouwen aanwezig zijn. 

Dit uiteraard onderschrjjvende, meen ik te mogen stellen, 

(Kan.) 
dat waar de Regeering hedenmorgen in haar mededeelin
gel, een uitermate belangrijke bijdt'age heeft gelen',·d ' ·001' 

dat vertrouwen, de gevolgen daaruit moeten volgen ook 
voor mijn geachte medeleden, de heeren Ratu Langie en 
Soa.ngkoepon, die hun stem tegen het ontwerp hebben ver
heven. 

(De heer Rat u IJ a n g ie: Ik heb reeds gezegd, dat 
wij niet tegen het ontwerp zijn. ) 

De heer Kan: lIflinheer de Voorzitter! Ik hoop, dat de 
Regeel'Îng zal wUien aannemen, dat het geenszins luijn bedoe
ling is geweest, om de hulp van het moederland te kleineeren 
en de opofferingen, die Indië zich heeft moeten getroosten 
om de eenheidsgedachte te huldigen, op te blazen. Ik zou 
al leen voor den goeden gang van zaken, voor het wederzijdsel1 
,·€-rtrouwen, erop willen aandringen, dat de Regeering in 
globalell zin anngeeft het \ "OO l' en het tegen, het dehet cu 
cred it, zooals ik zuoe\"en zeiue, in deze cJallgelegcnheid. 

De Regeeringsgemachtigde zeide zoacven zelf reeds, dat met 
het gebruik van kunstmeststoffen hier te lande eigenlijk nog 
slechts een begin is gemaakt. Dat is volkomen jnist en ook 
da,t, zooals de geachte Regeeringsgemachtigde c,"cneecns op
merkte, eigenlijk nog slechts minimule bedragen Dlet de prijs
vcrhooging gemoeid zijn. De Re~eeJ"ing' zal mij echter wel 
willen toegeven, dat het handhaven n.1Il een hcpaald pl'ÜS
niveau de natuurlijke ontwikkeling' \'a n het gebruik ,'an 
kunstmeststoffen voor de g'eW<lsscn n.'lllt. Yom·namelijk ll eb 
ik hierlJij het oog op tle patli, waaruij groote resultaten zouden 
kUUllen worden bereikt. 

(De heer Ratu Langi e: En de tabak.) 
Ik noem in het bijzonder de padi, omdat het den geachten 

Regeel'ingsgemachtigde natuudijk bekend zal zijn, dat deze 
cultuur vooral slechts Z('('! I' weinig knil mis5,cn \'oor de be
mest ing van de \·c ldcll Olll dc product ie te n~l"hoogen. 

De mededecll11g", die de Hegeering zooeven aan het College 
deed, is inderdaad verblijdend, het resultaat is zeer zeker 
te dankeIl aan de pogingen der Indische Regeering Olll door 
het Opperbestuur de billijkheid te doen betrachten. 

Ik moge ten aanzien hiervan even herinneren aan de be
hartenswaardige woorden, welke deze geachte Regceringsge
machtigde in het College heeft gesproken ten aanzien "all de 
benadeeling der batikindustrie vall deze gewesten. 

Mijn rede moge ik verder besluiten Illet het moederland toe 
te roepen: ,,'Vie zich aan een ander spiegelt, spiegel t zich 
zacht", met de bedoeling, dat het moederland eens de revne 
laat passeeren, met welke moeilijkheden dergelijke regelingen 
in Britsch-Indië en Ceylon te kampen hebben gehad. Ik zal 
de laatste zijn om een dergelijk verzet tegen l'egeeringslllaat
regelen, die de Regeering in het belang van het moederland 
neemt, hier aan te bevelen; ik zal mij daartegen verzetten, 
maar toch, men moet hetgeen daar geschiedde, niet uit het 
oog verliezen, want eerst dan komt mell tot apPl'eciatie ' ·OOt· 

hetgeen Indië voor het moederland over' heeft ('11 zooals de 
heer Van Helsdingen zeide, ook op loyale w\jr.c ten nitvoer 
brengt. 

Ik moet nog even spl'el\cll ove" het denkbeeld van don 
heer Van Helsdingen, waarop hij in tweeden termijn nader 
terugkwam, tot l1et verkr\igen van persoonlijk contact tns
sf:hen Opperbestunr en Indische Regeering. 

,"Yerd vroeger noodig geacht, dat de directeur' van Econo
mische Zaken naar Nederland ging VOOI' persoonJ(jke bespre
kingen, à plus forte raison is thans die gedachte opnieuw 
naar vOren gekomen, mallr ik zou daara.an het volgende wil
l en vastknoopen, wat ook' de heer Ratu J--langie al naar voren 
bracht. Het is nict genoeg, dat uit een zeel' onverdachtc bron 
als de Tnclische Regeering aan het moeclerlancl wordt mede
gedeeld, welke nooden Indi ë thans dool'maakt. maal" daar
naast moet een deputatie, voornamelijk van Inheemsehen, 
het Opperbestnul' en de bevolking van Nederland, waal'aan 
dit Opperbestnur door zijn tllits et g-estes gebonden is, kun-
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non overtuigen, dut niet alleen vOOr Nederland de tijden zeer 
zwaar zijn, maar dat in Indië de nood voor de Inhecmsche 
bevolking uiterst nijpt, een feit, dat men naar mijn gevoel 
in het moederland nog niet heeft geconstateerd. 

De heel" Hart, directeur van Economische Zaken : Mijnheer 
de Voorzitter! Ditmaal zal ik, om eenige afwisseling te 
betrachten maar beginnen met de kwestie van de weder
zijdsche b~langenbehartiging om dan met de contingentee
ring te eindigen. De Regeering is erkentelijk voor de .waar
decl'ino' welke haar mededeehngen van hedenmol'genm het 
coll eg.;"hebben verwekt. Ik moge daaraan thans nog iets ter. 
verduidel ijking toevoegen. 

" 'ij kunnen op het oogenblik dus spreken niet .slechts over 
een toezegging van steun aan de cambriccontingenteering, 
waarop vun deze zijde zoo vaak is aangedrong~n, maar ~ok 
over dien aan de ongebleekte goederen. Op dIt belangr\)ke 
punt heb ik zooeven nog niet de speciale aandacht gevestigd. 
Het is no'" niot te zeggen, hoe die steun van het moederland 
zal wOl'de~ bewcl'kstell ig(l. Ik moet op dit punt nog vaag zijn, 
omdat wU de bcrirhten terzake pas hebben ontvangen, maat· 
ten aanzien vnn de toepassing hier kan ik thans reeds zeggen, 
dat de Regecring zal trachten dien steun integraal te doen 
ten goede komen aan de batikindustrie, die deze producten 
als grondstof gebruikt. Het is juist, dat wij hier niet te doen 
hebben met een stetul van het moederland aan Indië, maar in 
feite met een steun van het moederland áán het moederland. 
In tusschcn maakt dit de zaak voor ons niet minder belangrijk. 
Ik hoop op deze ,.aak, zooals de heer Weyer heeft gevraagd, 
later uit\'oerig-cl' te kunnen terugkomen. 

Het twcedc punt, dat hicrbij de aandacht heelt gctrokken en 
in tweeden termijn opnieuw werd besproken dool' de heercn 
Ratu Langie, Van Helsdingen en Kan, is de k:ves~ie va~.~ 
laat ik het maar zeggen, het zenden eener deputatIe tut Indle 
naar Nederland. Er is opgemerkt, dat ik daarop niet ben 
i1weO'aan en dat js geenszins, omdat de aandacht van de Re· 
ge~ring hierop niet zoude zijn gevestigd, maar meer omdat ik 
op het oo"cnblik ZCCl' bezwaarlijk - men zal dit begl'ijpen -
daarop a~twool'd kan gevcn. Uiteraard zouden al.1n zoo 'n 
deputatie gunstige zijden zijn verbonden, b,v. dit, dat mcn 
niet alleen uit regeeringskringen, maar ook direct uit de In
dische sametlleving zou worden ingelicht omtrent de toestan
den in Indië. En misschien is het van ten minste even groot 
bclang, dat heeren uit Indië eens zouden zien, .dat inderdaad de 
toestand in het moederland zeel" zorgwekkend IS . Maar of een en 
ander practisch uitvoerbaar zal zijn betwijfel ik toeh sterk 
en in hoeverre het zou moeten geschieden door het zenden 
van ambtenaren of particulieren, kan ik niet beoordeelen, 
omdat daaraan veel grooter moeilijkheden zijn verbondcn. 
dan men zich zoo oppervlakkig zou voor oogen stellen. 

Uitel'uul'd knn ik den heer Knn toezeggen, dat deze zaak 
<16 aandacht der Regeering zal hebben. 

(De heer Van Hel sdi n gen : Krii gen wij dan ook 
een Nederlandsche deputatie hierheen I) 

Mijnheer de Voorzitter! Mij dunkt, dat van die zijde er 
reeds flinke "aanloop" is. 

~fünhecl' de Voorzitter! Ik ka n nu enkele punten , die in 
tweeden termijn zijn aangeroerd, passeerCll. De intel'natio· 
nale sil"uati(' hel·ft uitel'lllll'cl beteekenis, maal' ik geloof niet, 
dat het zin heeft bij een omlijnd onderwerp als het ondel·
havip:e, daarop in te gaan. 

De eenige concrete opmerking in tweeden termUn over dit 
(Indcl'wel'p is afkomstig van den heel' Kan. Ook de heel' 
Soangkoepon is wel concreet geweest, doch nog niet zoo 
co nCl'eet dat ik maar eenigszins kan overzicn, wat hij be· 
doelde. 'Ik zal dan ook zijn ontboezeming over den gevildcn 
inheemschen consument, die in een vuurrood kleed tot kal'· 
tlinna l wel'd verheven, maar verder buitcn beschouwing 
laten. Dc zaak waarom het gaat, komt hierop neei'. D e 
vrees, dat de })l'ijsvcl'hooging tcngc\'olge van de coniingen· 

(Voorzitter. ) 
teering "au dien aard zal zijn, dat zij rem mend zou gaan 
\\ erken op het voortschrijden van l1 et gebruik van kunst. 
mest, speciaal in dell bevolkingsvoedsellandbouw - de heer 
Ratu Langie had het in dit opzicht ook over de tabak - is 
lliet gegrond; ik meen, dat wanneer de geachte leden de 
Handelingen van hedenochtend Illet de daarin vermelde cij. 
fers nog eens nalezen, zij zullen zien, dat de druk van deze 
contingenteering dusdanig gering is, dat zij zelfs geen in· 
vloed kan hebben op het toenemen van het gebruik vall 
klulStmeststoffen. 

(De heer Th a m rin: Maar de waarde van het geld is 
thans toch een geheel andere dan vóór de contingenteering.) 

Dit is natuurlijk juist, doch als men ook de huidige waarde 
omslaat over de oogstvermeel'dcring, dan is het toch werke· 
lijk zoo, dat die per kati rijst eenvoudig niet in cijfers zou 
zijn uit te drukken. Als men daarnaast dan den steun stelt, 
die door deze contingentem·ing aan de Nederlandsche 
industde wordt verIeend en in unnmcl'king neemt, dat door 
dezen maatregel verschillende fabrieken kunnen blijven 
werken, zal men zien, dat de gev.olgen, uon die zijde bezien 
ook in cijfers uitgedrukt, zeer belangrijk zijn. 

(De heer Th a m rin: Maar voordat de oogst er is, moet 
toch het geld worden necrgcteld om de kunstmcststoffen te 
kuuuen koopen) . 

Inderdaad, maal' de gevolgen van de verhooging zijn voor 
den inhecmschen landbouw dool' den invloed der Regeering 
ti ilel'mate gering, en door dc oogstvel'meel'del'ing wordt die 
verhooging vele tientallen - ik mag wel zeggen vele hou· 
derden - malen gecolllpenseerd . Ook deze eontingenteering 
eischt natuurlijk een offer, maal' dat offer i dan toch wel 
zee l' ge t'ing'. 

( De heel' R 0 cp: Bo\'cndicn wordt de kunstmest aan de 
Inlandsche bevolking op crediet verstI·ekt.) 

Ik onderschrijf deze opmerking. Ik voeg er nog aan toe, 
dat één plUlt wél in de schriftelijke stukken, doch in de open. 
bare gedachtenwisseling niet tot uiting is gekomen. 

Het is dit: wanneer wii voor onze kunst.mest afhankeliik 
zouden worden van één bepaald invoel'land, is het zeel' waal'· 
schijnlijk, dat de bevolking althans de lmnstmeststoffen, 
waarom het hiel' gaat, op den duur ni et tegen denzelfden 
prijs zal kunnen betrekken. De hierbedoelcle prijs is de 
Japallsche prijs phlS 26 cent, en wanneer Japan als invoer. 
land hier cen monopolistische positie zou hebben bereikt, is 
het onwaarschijnlijk te achten, dat een dergelijke kleine 
verhooging als thans heeft plaats gehad, maximaal zou zijn 
ten opzichte van de verhooging, die dan zou intreden, zonder 
de speciale regeling in samenwerking met den landbouw. 
voor 1 ich ti ngsd ienst. 

De Voorzitter: Hiermede zUn de beraadslagingen over dit 
ondel'\verp beëindigd. 

Thans kan tot stemming worden overgegaan. 

.De ontwcl'p·ol'donnantie WOI'elt zO llder hoofdelijl<e stem. 
ming aangenomen onder aunteekening, dat de 11Oerel1 
Soangkoepon en Thaml'ln gea~ht willen wOl'den tegen te 
hebben gestel1lcl. 

De Voorzitter : VOOl' ZOOVCl' het zich thans laat 81111Zien, 
zal de'volgenele week geen vel'gadering behoeven tc worden 
gehouden . De eel'stvolg-enele vel'gadel'ing- zal vf'l'llloedelijk 
Dinsdag, 7 Jnnual'i ]936 of een dcl' daarop volgende dagen 
plaats hebben. 

Dit is dns de laatste vergadering van het jaal'. Ik wensch 
U aUen goede Kerstdagcn, of cen goede Lebaran.viel'ing 
en een jaarwisseling, waarbij weliswanl' yeel leed en zorg 
wOl'(lt hel'dacht! mam' toch ook teruggezien ktlll worden op 
yeel I'eden tot dankbaarheid ell waarbij steeds weel' hoopvol 
en vel'tl'ouwend het nieuwe jaar wordt ingeg'nan. 

ne \'el'gaclel'ing wordt te 11.30 UUI' \'.nl. grsloten. -_ .... 
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17e VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Di 11 s dag 7 Ja 11 u a r i 1936. 

(Büeemoepingsuur 9 uur voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Wijziging artikel 533 Wetèoek van 
Strafrecht (Oud. 79). - Wijziging en aanvulling Regle
JJ'lcnt op het verleenen van pensioen aan weduwen van niet
Emopeesche burgerlijke ambtenaren (Ond. 84). - Nadere 
wijziging kina-uitvoerordonnantie (Ond. 81». - In voer
ordonnantie electrische gloei peren (Ond. 06 ) . - Tweede 
rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften. - Motie
Thamrin betr. de prijzen V/ln gloeilampen (Ond. 9 6 , st. 4). 

Voorzitter : de heer M,'. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 15 leden, te weten : 

de hoeren Van He1sdingcll, De Hoog, Kan, Kerstens, Pra
wotosocmodilogo, Roep, Soangkoepon, Soetm"djo, 80e1'080, 

Sosl'ohadikocsoemo, rrhaml'in, VCl'boom, 'Vcl'muth en Weycl'. 

Regeeringsgemachtigde : de heer Hart. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen : 

A. Bericht van don heol' H.atu Lallgie, dat hij wegens 
ziekte verhinderd is, de vergadering bij te wonen. 

Dit stuk wordt voor kennisgeving aangenomen . 

B. De volgende Rcgeel'ingsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinc1sbl'lc\'cn van den Gouverneur-Generaal \'an 21, 

23, 24, 24, 24, 27 en 30 December 1935 Nos. 5, 5, 2, 3, 12, 
1 en 9 ter aanbieding van: 
a. een ontwerp-ordonnantie tot nadere verlenging van den 

werkingsterlllijn der ordonnanties nopens de terugzending 
van arbeiders (Ond. 97); 

b. een ontwerp-wet tot nadere wijziging en aanvulling van 
dc Indisclw bcdrijvcnwet (Ond. 9 S); 

c. een ontwerp-besluit tot vaststelling van een aanvullende 
begrooting betreffende Afd. IV der begrooting van Neder
landsch-Indië voor 1936 in verband met de instelling van 
de gouvernementen Sumatra, Borneo en Groote Oost 
(Gnd. 04 ); 

d. een ontwerp-ordonnantie tot instelling van d e gouverne
menten Swnatra, Borneo en Groote Oost (Ond. 9 3) j 

B. een ontwel'p-ordonnantie tot overdracht van de bevoegdheid 
tot benoeming enz. van ambtenaren, in dienst van autonome 
gemeenschappen, op de dagelijksche besturen dier gemeen
schappen (Ond. 99); 

f. een ontwerp-ordonnantie tot regeling van den invoer van 
electrische gloei peren (Ond. 96); 

!J. een vijftal ontwerp-ordonnanties betreffende de suiker 
(Ond. :10 0 ) . 

De stukken zijn of worden gedrukt. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 30, 
30 cn 31 Decem bel' 1935 Nos. 6, 8 en 3 houdende mededeeling, 
dat zijn vastgesteld: 
a. de ordonnantie tot tijdelijke beperking van den invoer van 

ln.1llstmeststoffen (Ond. 8 0 ) ; 
b. de ol'donnantie tot locpasselijkverklaring van de ordon

nantie op de loonbelasting voor de Vorstenlanden 
(Ond. 90); 
Handelingen. Zittingsjaar ]935---1936. 

c. de ordoIUlanties tot regeling van dc publiekrechtelijko 
gevolgen van de opheffing van de regentschappen Karang
anjar, Batang en Poerwokerto (Ond. 7 8). 

3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 17 December 
1935 No. 38 tot wijziging van het interneeringsbesluit van een 
10-tal Chineesche ingezetenen. 

4. Als voren van 17 December 1935 No. 44 houdende 
ontzegging aan Hadji Mahmoed Hasjim van het verblijf in 
eenige gewesten. 

5. Als voren van 18 December 1935 No. 30 houdende 
benoeming van den Zeer Eerwaarden heer J. H. L. Teepe 
P . F . M. tot lid van de commissie voor de herziening van de 
kinderwetgeving. 

'6. Als voren van 20 Deceinber 1935 No. 23 houdende 
vaststelling van een regeerings-verordell'ing ter uitvoering 
van artikel 18a van het Toelatingsbesluit. 

7. Als voren van 21 December 1935 No. 24 houdende o.u. 
eervolle ontheffing van W. Ch. Hardeman van de functie 
van voorzitter van de Bezoldigingseommissie en benoeming 
in zijn plaats van Mr. H. J. Spit. 

8. Als voren van 26 December 1935 No. 1 betreffende 
regionale bezoldigingsregeling. 

9. A Is voren van 26 December 1935 No. 2 betreffende 
regionale bezoldigingsregelillg voor de gewesten ~1:enado, 
Timor en :Molukken. 

10. Als voren van 26 December 1935 No. 3 tot nadere 
wijziging en aanvulling van de H. B. B. L. 1934. 

H. Als voren van 26 December 1935 No. 4 tot nadere 
wijziging van de H. B. B. L. 1934. 

12. Als voren van 26 December 1935 No. 5 tot wijziging 
en aanvulling van hct maandloone"s"eglement 1934 en het 
wcrkliedenreglement 1934. 

13. Als yoren van 28 December 1935 No. 1 tot wijziging 
en aanvulling van de bezoldigingsregeling lnlandsche 801,e
pelingen 1934. 

H. Als voren van 28 December 1935 No. 2 tot nndeJ<c 
w~j zigi ng en aanvulling van de l\fiJitaire bezoldigingsregeling 
1934. 

15. Al s ,"ol'en van 28 nf'cCllthcl· 1935 No. 6 bepalende dllt 
het Koninklijk besluit van 18 Decell1bCl' 1935 No. 23 tot 
nadere wijziging van de Volksmadpositie"cgeling 1926 zal 
worden bekend gemankt door plaatsing in het Staatsblad 
van Nederlandsch-Indië. 

J6. Als voren van 30 December 1935 No. 10 houdende 
machtiging, ]{I'uchicns fll'tike] J05 J. s .. :1;1/1 den Commanclllnt 
der Zeemacht om te beschikken over de bij een aanvullende 
begrooting uitgetl'okken fondsen Vaal' het treffen van voor
zieningen ten behoeve van de Koninklijke Marine. 

17. A]s voren vfln 2 Januari 1936 No. 1 houdende W\JZI~ 
ging \'an het interneeringsbeslui t van l\foharnad Hatta en 
Soctan Sjahl'it· met dien verstande, dat lHln de Ballda
eiI:lnden tot nicuw \'t:~ l"blUt Z\ln :langewezen. 

De sub 2 tfm 17 genoemde stukken worden ter inzage 
gelegd ter secretarie van den Volksl'aad. 

C. De volgende ter kennisneming ontvangen beschëTden: 
I. Voorloopig overzicht van de Lnndsmiddelen over 

Octoher 1935, armgeboden door de Cencl'aal-Thesaurje. 
2. Besluiten vun den Directeur van Binnenlandsch Bestuur 

houdende machtiging tot het doen van uitgaven in verband 
mct d(' bevolkingsrubberrestrictie. 

3. Brief vall N. V. Singkep '['iJl Exploitat.ie Maatschappij 
valt Hl Dcccmbel' 1935 No. 6/32 ter aanbieding van een exem
plaar vall het jaarverslag van genoemde maatschappij over 
het boekjaar 1934-1935. 

4. Bl'ief van dell Gouverneul' van Oost-Java van 
20 December 1935 No. C 32/7124 ter all"bieding van een 
afschrift telegram aan den Gouverneur-Generaal betreffende 
de verbeter ing en de afwater ing van Zujd-Toeloengagoeng. 
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Ingekomen stukken. - Wijziging artikel 533 Wetboek van Strafrecht (Ond. 7"). - Wijziging en aanvulling 
Reglement op het verleenen van pensioen van weduwen van niet-Europeesche burgerlijke ambtenaren (Ond. 84). -

Nadere wijziging kina-uitvoerordonnantie (Ond. 8:». 

(Kerstens, Van Helsdingen.) 
5. Brief van het Hoofdbestuur van "Onze Vloot" van 

25 November 1935 ter aanbieding van een 62-tal exemplaren 
van de brochure: "OOl·deel van eenige gezaghebbende gepen
sionneerde vlag- en hoofdofficieren van de Koninklijke Mariue 
over de verdediging van Nederlandsch-Indië". 

De stuklten worden ter inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

De Voorzitter : Aan de orde is de behandeling 
van deo n t w e r p - 0 r don n a n tie, hou den d e w ij
ziging van artikel 533 van het Wetbo ek van 
Strafrech t. (O nd. 7 9 .) 

Het woord is aan den heer Kerstens, die hot gevraagd heeft 
om eenige opmerkingen te maken, waarop hij van den Regee
ringsgemachtigde geen antwoord verwacht; deze is dan ook 
niet uitgenoodigd aanwezig te zijn daar zich voor dit onderwerp 
geen andere sprekers hebben laten inschrijven. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil nog even 
in het openbaar mijn erkentelijkheid betuigen voor deze ordon
nantie, die ten doel heeft, de verspreiding van aanstootgevende 
prospecti doeltreffender tegen te gaan. Er wordt thans, o.a. 
in Katholieken kring, bijzondere aruldaeht besteed aan een 
betere leiding en bescherming der rijpere jeugd. Het is een 
gelukkige omstandigheid, dat hiermee samenvalt een ernstiger 
\"'Linning der Overheid op haar speciale taak in deze. Ik dring 
echter aan op een krachtige toepassing van de verscherpte 
bepalingen. Wij weten allen, dat de exploitanten van porno
grafie in woord en beeld, graag knabbelen aan de grenzen 
tussehen htm gebied en dat der eerbaarheid. Niet zelden wor
den Z\j daarin aangemoedigd dool' een noodlottige z.g. libera
\iteit van de zijde der ]Jers en het ]Jubliek, die 0, 7.00 bang zUn 
om in zaken als deze Yom' benepen en pietluttig door te gaan. 
Het zou mij niet verwonderen, indien ook de politie, onder 
den ban van deze z.g. ruimheid van opvatting, wel eeus te 
lang aarzelde met ingrijpen. 

Het lijkt lll~ daarom niet overbodig dat politie en justitie 
van de z\jde der Overheid en der volksvertegenwoordiging 
een krachtige aansporing krijgen om door snel en fOl'sch 
optreden de zooeven aangeduide grensjagcl's wat meer 
eerbied voor de betreffende wetten in te boezemen. Een 
beroep op de pers om aan dit optreden moreelen stenn te 
verleenen, schijnt thans goede kans te hebben, nu men 
algemeen ach en wee roept over het jeugdbcded, ook in 
Indi ë. 

Ik zou tenslotte van deze gelegenheid gebruik willen 
maken om ook nog een ander verzoek te doen. Het behoort 
wel niet strikt tot nA behandeling van de onderhavige wijzi
ging van art. 533 'v. v. S., maar het ligt wel op hetzelfde 
gebied. 

Ik zou dan een krachtig beroep willen doen op de 
Regeering, dat Zij er bij de justitie op aandringt, afdoend. 
maatregelen te nemen tegen zeker hèrucht dagboek, dat 
iedere week in eenige Indische dagbladen verschijnt. Men 
behoeft geen kieskauwer of pilaarb~ter te zijn om in regel
matig terugkeerende passages van dat dagboek pornografie 
te onderscheiden, die juist voor grootere kinderen van Ult· 
gesproken zwoelen aard is in haar veelvuldige gemeene 
toespelingen. Ik ben van oordeel, dat een Overheid, die 
dergelijke lectuur in da gbladen ongemoeid laat, haar eigen 
prestige ernstig schaadt. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Ik 
zou gaarne het betoog van den heer Kerstens willen onder· 
schrijven en eraan willen toevoegen, dat het op deze over
wegingen is geweest, dat o.a. ik in de afdeelingen een op
merking heb gemaakt, die in de laatste zinsnede van het 
Gedelegeerdenverslag is opgenomen, nl. deze: 

(Voorzitter, Roep.) 
"In overweging werd gegeven t.z.t. in ruimen kring 

aan de betrokken autoriteiten, voornamelijk aan dQ 
ambtenaren der ]Jolitie, een rondschrijven te doen uit· 
gaan, waarin de wetswijziging te hunner kennis wordt 
gebracht " . 

De Regeering heeft in de Memorie van Antwoord daarop 
geantwoord, dat op de onderwerpelijke wetswijziging te ge
legener tijd de aandacht van de ambtenaren der polftie zal 
worden gevestigd . 

Ik spreek de hoop uit, dat dit ter nadere kennis brengen 
aau de ambtenaren der politie ook ten gevolge zal hebben, 
dat de naleving dezer bepalingen door het optreden der 
politie krachtiger zal worden gewaarborgd dan op het 
oogenblik het geval is, want aan dit optreden van politie
zijde schort het thans. 

De Voorzitter: Ik wil de opmerking maken, dat het nooit 
zeker is, van welken persoon de opmerkingen in het gedele
geerdenverslag zij n. l!:en bepaalde opmerking zou misschien 
door andere personen z~n gemaakt, indien een lid hun niet 
ware vóór geweest. Ook kan eenzelfde opmerking in beide 
secties gemaakt zijn. 

De heer Van Helsdingen : Niettemin heb ik in dit geval 
die opmerking dan nog ook gemaakt. 

De Voorzitter : Dat neemt niet weg, dat het niet wensehe
lijk is, dat in het openbaar blijkt, welke persoon de een of 
andere opmerking, in het gedelegeerdenverslag voorkomende, 
heeft gemaakt. 

Thans kan tot stemming worden overgegaan. 

De ontwerp-ordonnnnti e wordt zonder 1100fdeJijke stem
ming aangenomen. 

De Voorzitter : Aan de orde is de behandeling 
van deo n t w e r p-o r don n a n tie, st rek ken d e tot 
het tijd e I ij k b ti i ten toe pas sin g I a ten van a 1· t i
k e I 6, eer s tel i d van het Reg I e men top h et 
verleen en van pensjoen aan weduw e n van 
niet-Europcesche burgerlijke ambtenaren 
(Staatsb lad 1931 No. 473) en tot het aan
br enge n in dat t·egleme nt van eenige in 
dep rak tijk wen s e hel ij k geb lek e n wij z i g i Jl

gen en a a n v u II in geil. (0 n d. 84.) 

D eze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s deo n t we r p
ordonnantie tot nadere wijziging van de 
Kina-Uitvoer-ordonnantie (Ond. 81i.) 

De heer Roep : Mijnheer de Voorzitter! Ik heb hieromtrent 
slechts een enkele opmerking te maken, die meer een vraag 
inhoudt, een suggestie zou men kunnen zeggen, dan dat zÁj zoo 
van belang is, dat de Regeeringsgemachtigde hierop direct zou 
moeten antwoorden. Dit is niet bepaald noodig al zou ik het 
op prijs stellen, indien dit mogelijk zou zijn. 

Ik zou in vel'band met de wijziging van de Kina-uitvoer
ordonnantie der Regeering het volgende willen vragen, een 
vraag, die mij van planterszijde in den mond is gegeven. 

Is het niet mogelijk een bepaling op te nemen, dat het kinine 
aequivalent van op de Amsterdamsehe markt als pharmaccu
tische bast verkochte kinabast niet in mindering behoeft te 
worden gebracht van het quantulll uitgevoerde Zwakib. 

In feite is er inuners geen kinabast-restrictie maar een kinine
restrictie en uit de als pharmaeeutische bast verkochte kinabast 
zal nooit kinine worden bereid, aangezien dit ten eenenmale 
niet loont. Daarvoor is de pharmaeentisehe bast met laag ge
halte veel te duur. Zou men deze pharmaeentische bast hier 
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Nadere wijziging kina-uitvocl'ordonnnntie (Ond. S5). - Invoerol'donnantie electrische g loeipel'en (O llel. U6). 

(Directeur van Economische Zaken, Voorzitter, Thamrin). 
wellicht niet kUIlnen laten uitvoeren alsof er kinine uit zal 
worden bereid, dus bij den uitvoer dezer pharmaceutische bast 
de bctrokken ondernemer debiteeren voor het kinine aequi
valent, maar hem weer crediteeren, zoodra aangetoond is, dat 
dcze bast werkelijk als pharmaeeutische bast is verkocht j 

ZoonIs gezegd, behoef ik geen direct antwoord op deze 
vraag, maur ik zou haar gaarne in de aandacht vall clen 
geachten Regeeringsgemaehtigde willen aanbevelen. 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken : Mijnheer 
de Voorzitter! Het geachte College zal niet verwachten, dat 
ik den geachten spreker onm.iddellijk afaoend antwoord op 
deze vraag geef. Ik zal dit punt laten onderzoeken cn 
misschien is het wel het allerbe t, deze aangelegenheid verder 
te behandelen middels een brief aan U, Miinheer de Voor
zitter, zooals reeds meel' gebeurd is en in dien brieÎ Lladere 
informaties te verstrekken. 

Ik wil slechts even opmerken, dat het voorzoover ik weet, 
inderdaad juist is, dat de pharmaceutische bast niet wordt 
gebezigd VOOl' het fabriceeren van kinine en dat inderdaad, 
YOQl'ZOOVCl' mij bekend, het kininegehalte dezer bast daarvoor 
niet onvoldoende is. Het is dns een kwestie, die inderdaad 
overwogen kan worden, maar ik kan op dit moment hier
omtrent geen positief antwoord geven, gelijk het geachte lid, 
de heer Roep, reeds begrepen heeft. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden over
gegaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s h ct voo r s tel 
tot rechtstreeksche openbare behandeling 
van 0 n der w e r p 96 (I n v 0 e r 0 r don n a Il tie 
e lc c trisch. g l ocipercn). 

Zooals men weet, betreft het hier een tCl'mUnordonnan tic 
met een vrij kortcn termijn van behandeling, terwijl blijkcns 
den aanbiedingsbrief verlenging van dien termijn niet mogclijk 
is, zood at, wanneer er ecn commissieonderzoek wordt gevraagd, 
dit vandaag zal moeten worden gehonden en de openbare 
behandering dan op een van de volgende dagen, luterlijk den 
10cn a.s. zal dienen plaats te vinden. 

Ik meen dat, gezien het feit, dat wij al meer vall dergelijke 
ontwerp-ordonnanties behandeld hebben, het commissie-onder
zoek thans wel achterwege zou kunnen blijven, maar mocht 
de vergadering een voorkeur voor commissie-onderzoek alsnog 
kenbaar maken, dan heb ik daartegen gcen bezwaar. Ik stel 
evenwel VOOl·, tot rechtstreeksche openbare bchandoling der 
ontwcrp-ordonnantic ovcr tc gaan. 

Het voorstel tot rechtstreeksche openbare behandeling wordt 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de be ha n del i n g 
van dc ontwerp-ordonnantie tot r cge ling 
van cl e n i nv 0 e r van e l e c tri s c heg 1 0 e i per e n. 
(Ond. 96.) 

Dc heer Thamrin: Mijnhcer de Voorzitter! Pcrsoonlijk had 
ik gaarne gezien, dat wij nog meer tijd hadden gekregen om 
dit ontwerp te bestndeeren, doch bij ,·aadpleging van mijne 
medeleden is mij gebleken, dat men in verband met den tel'
mijn van behandcJing "an meening was, dat dit ontwerp in 
rechtstreeksche behandeling kan worden genomen, hetgeen 
nu ook gebleken is uit de stemming, die zooeven daarom
trent is gehouden. 

Mijnheer de Voorzitter! Ook dit contingenteeringsontwcrp 
wordt gebaseerd op de motiveering, dat het voorgesteld 

(Thamrin.) 
wordt in het belang van dc economische betrckkingen tus
schen Nederland en Indië. Uit de rcserv.cerÎng van een 
bepaald percentage van den invoer van elcctrische gloei. 
lampen ten behoeve van Nederland en ook uit de toelichting 
daarop blijkt duidelijk, dat ook dit contingenteeringsontwerp 
cen belangrijk economisch voordeel beteckent voor de 
Nederlandsche industrie. 

Mijnheer de Voorzitter! Alle contingenteeringsmaatrege
len, die hier naar voren zijn gebracht, ook die welke van een 
behoorlijke toelichting zijn voorzien, spreken van het treffen 
van contingenteeringsmaatregelen ter wille van de economi
sche betrekkingen tusschen Nederland en Indië. Maar 
wanneer dit zoo is, had ik toch gaarne gezien dat de waal'
deering van de onderlinge economische verhoudingen niet 
eenzijdig door Nedel"land plaats vond, doch dat ook Indië, 
als direct betrokkene een aandeel in de zeggingschap had 
ter bepaling van de economische relaties, of ruilverhoudingen 
tusschen Nedel"land en Indië. Zooals het tot dusverre is 
geschied, worden de economische betrekkingen tllsschen 
Nederland en Indië uitslnitend en eenzijdig dooI· Nederland 
bepaald, met uitsluiting van een zeggingschap van de bevol
king, of de vertegenwoordigers van alle bcvolkingsgroepen 
in Indië, zoodat men dus, wannce,· hi el' wordt gesproken van 
econom ische betrekkingen tusschcn Nederland en Indië, dit 
dusdanig moet opvatten, dat deze economische relati es een
zijdig door Nederland worden bepaald. Ik geloof, dat aan 
die verhouding veel mnnkeert met betrekking tot de zegging
schap van Indië bij het bepalen van de onderlinge economi
sche verhoudin~ell. 

Mijnheer dc Voorzitter! Zou men het tot op zekere hoogte 
ermede eens kUllnen zijn, dat Nederland een zeker pré heeft 
betreffende de economische relaties tusschen Nederland en 
Indië, ik begrijp niet, welke rcchten hier cigenlijk Amerika 
competeereu terzake van een bepaalde behandeling van voor
keur ten aanzien van dit gecontingenteerde artikel. In de 
Memorie van Toelichting wordt gezegd, dat de invoer vnu 
goedkoope gloeilampen de verdringing tengevolge zal heb
ben van den invoer van gloeilampen van uit Nederland en 
Amerika en dat het, om deze vC1"cll'in~ing tegen te gaan, 
gewenscht is co ntingenteerin gsmaatr·egelen te treffen. \Vl1n
ueer het echter gewenscht zou zijn om tot betere economische 
verboudingen tusschen Indië en Amerika te komen, zon de 
eisch kunnen worden gesteld dat tegenover een econom ische 
concessie van Indië ten opzichte van Amerika ook een be
hoorlijke contraprestatie van Amerikaansche zijde komt te 
staan. 

Een ander bezwaar tegen deze contingenteeringsmaatrege
len is mijn bekende formeele bezwaar. Ik zal dit ten deze 
niet verder nitwerken; mijn standpunt is bekend, mijn be· 
zwaar is, dat de essentieele regelingen betreffende dezo 
contingentcering weder worden getroffen bij regeeringsver
ordening of door den directeur van Economische Zaken, 
terwijl deze regelingen mijns inziens In samenwerking met 
den Volksraad behoorden getroffen tc worden, nict alleen wat 
betreft de formeele, maar ook wat aangaat de materieele 
zijde van de zaak. 

Waar de Regeering echter Haar standpunt in dit opzicht 
blijft handhaven, doe ik thans het verzoek, in het vervolg 
bij de behandeling vnn contingenteeringsontwcrpen de des
betreffende ontwerp-regeeringsverordeningen over te leggen, 
teneinde, zij het dan ook niet formeel, den Volksraad in de 
gelegenheid te stellen zijn opmerkingen hierover te plaatsen. 

Thans tot de materie zelve overgaande, wil ik beginnen 
met de opmerking, dat goed en goedkoop licht een gemeen
schapsbelang is en dat er dus naar gestreefd behoort te 
worden, dat overal hier te lande dat goede en goedkoop. 
I icht verkrijgbaar is. Ik heb den indruk, dat ten aanzien 
van dit gewichtige gemeenschapsbelang nict de voortvarend
heid is betracht, die wel wenscheliik is. Ik wil geen verwijt 
in een bepaalde richting plaatsen. Het is mij bekend, dat 
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Invoerordonnantie clcctrische gloeiperen (Ond. 96). 

(Thamrin.) 
het Departement van Verkeer en Waterstaat voldoende 
initiatief in deze r ichting heeft getoond, maal' ik heb ook 
kunnen co.nstateeren, hoeveel moeite het heeft gekost, om 
aan den elsch, dat overal goed en goedkoop licht verkrijg
baar is, te voldoen. Nog altijd bestaat er een passieve tegen
werking van de lichtmaatschappijen om met hun tarieven 
voor kracht en licht de dalende tendenz van de inkomens te 
volgen. 

Hetzelfde geldt min of meer ten aanzien van de gloei
u.mpen, een noodzakelijk bestanddeel van de verlichting. 
Met kunst en vliegwerk heeft men getracht den invoer vun 
goedkoope gloeilampperen onmogelijk te maken. Ik herin
ner eraan, dat er processen gaande waren en zijn op grond 
van het feit, dat, ik meen in 1932, gloeilampen werden inge
voerd, die belangrijk goedkooper waren dan de tot dan toe 
ingevoerde lampen. De vertegenwoordigers van Philips, 
Osram en Thungsram hebben toen getracht den invoer van 
deze goedkoope lampen te beletten, door zich te bcroepen 
op een vermoeden van schending van Nederlandsche oc
trooien. Ten gevolge van deze aanklacht zijn de lampen 
toen dool' de douane aangehouden, terwijl een langdurig 
proces wordt gevoerd, om na te gaan, of inderdaad octrooi
schending heeft plaats gehad. Hangende het proces wordt 
de invoer van deze goedkoope lampen 'echter belet zoodat 
de bevolking jarenlang van deze goedkoope glo~ilampen 
~erstoken is gebleven. Ik weet niet of het juist is wat men 
mij heeft verteld, maar de gang van zaken zou alilus zijn, 
d:>-t op een enkele aanklacht van de vertegenwoordigers der 
Ncderlandsche indnstrie de lampen zijn aangehouden door 
douane en politie, terwijl aan de tegenpartij werd overge
laten te bewijzen of al dan niet schending der octrooien is 
voorgekomen. In ieder geval, hoe het zij, zooals gezegd, is 
door het aanhouden van de goedkoope invoercn van gloei
lampperen de gemeenschap verstokcn gebleven van hct ver
krijgen van goedkoope lampen tot prijzen, die meer aanpassen 
aan den bestaanden levensstandaard der Indische gemeen
schap. 

Men heeft mij voorts verteld, dat de goedkoopte van die in
gevoerde peren zoodanig is, dat, toen men bemerkte dat men 
hier met moeilijkheden te kampen zou krijgen met betrekking 
tot den directen invoer, de J apansche importeurs ertoe zijn 
overgegaan de lampen via Europa en Amerika te verzenden, 
de goederen aldaar in entrepot op te slaan en daarna pas 
hier te lande in te klaren, waardoor men de belemmeringen 
zou hebben voorkomen, aan den directen invoer verbonden 
terwij I ondanks den langen omweg via genoemde landen d~ 
lampen biel' te lande nog tegen zoodanigen prijs konden wor
den verkocht, dat ze belangrijk goedkooper bleven dan tot dns
verre: de door de Nederlandsche en Duitsche industrie geleverde 
producten. 

(De heer H a I' t , directeur van Economische Zaken : Hiel
den daardoor dan de octrooischendingen op T) 

Ik weet het niet, maar het schijnt dat daardoor de invoer
belemmeringen zijn verniinderd, omdat men waarschijnlijk ten 
onrechte het oog gevestigd hield op het land van invoer en 
niet op de kwaliteit der artikelen. Wanneer men de connos
sementen ziet, waaruit blijkt dat deze lampen afkomstig zijn 
van Europa of Amerika, schijnt de douane of de politie niet 
d ie argwaan te hebben gekoesterd als wanneer de lampen recht
streel<s waren ingevoerd uit Hongkong of Japan. 

Hoe het zij, ik herhaal het onder voorbehoud van wat mij 
is verteld, dat men die lampen dezen heelen omweg heeft 
laten maken om hier te lande geen invoer belemmeringen te 
hebben en ze desondanks nog goedkoop el' te kunnen leveren 
dan de lampen der even genoemde industrieën. Wij hebben 
~nnen zien, dat ondanks alle belemmeringen de stroom, van 
mvoeren der goedkoope lampen niet is tegen te houden, en 
vandaar dan ook dit contingenteeringsontwerp. Deze con
tingenteering zal voor Philips, Osram en Tungsram een eco
nomisch voordeel beteekenen waarbij van millioenen sprake 

is en ik meen, dat wij recht hebben, juist door de concessie 
die wij aan die industrie doen door deze economische pres· 
tatie, op een minstens even groote .economische prestatie 
hunnerzijds. Hiervan echter is in het ontwerp geen sprake. 

Thans kom ik tot meer technische punten. In de Memorie 
van Toelichting is gezegd dat de Japansche lampen - ik 
duid ze gemakshalve maar zoo aan -, een grooter stroom
verbrnik hebben en sneller verslijten, dat ze ongeveer 25% 
meer verbrniken dan de niet-Japansche gloeilampen. Ik mis 
echter in de Memorie van Toelichting cijfers omtrent de 
prijzen waartegen de Japansche lampen verkrijgbaar !"orden 
gesteld en ook de exacte cijfers over het stroomverbruik, 
waardoor het mogelijk zou zijn uit te rekenen of ondanks die 
voorsprong of achtersprong, als ik het zoo noemen mag, van 
25% der Japansche lampen, het gebruik dier lampen niet 
voordeeligel' is dan dat van het Philipsfabrikaat. 

'Vanueer men de prijzen, die in bijlage 1 del.' Memorie van 
Toelichting worden genoemd voor de electrische rijwiel- en 
zaklantaarnlampen, als maatstaf neemt, ziet men, dat de 
prijzen, die door Japan worden aangelegd 75% goedkooper 
zijn dan de usantieele prijzen van de industrieën in andere 
landen. Als dat de maatstaf is ook voor andere gloeiperen, 
zouden, volgens Bartjes, de Japansche gloeilampperen, zelfs 
wanneer ze 25% mcel' stroom verbruiken dan de andere 
lampen, toch nog altijd goedkooper zijn. In ieder geval mis 
ik de cijfers omtrent de prijzen, die berekend worden voor 
de Japanscbe gloeilampperen. 

Op blz. 6 (roneo) van de Memorie vau Toelichting worden 
enkele voorwaarden opgesomd, welke een behoorlijke na. 
koming zouden moeten waarborgen van industrieele zijde ten 
aanzien van het verkrijgbaar stellen van goede en goedkoope 
gloeilampperen. Onder 2e lees ik : 

"van de onder ten Ie bedoelde lampen tenminstc de 
helft te doen bestaan uit goedkoope lampen, die hoog
stens tegen den prijs van f 0.35 per stuk behooren te 
worden verkrijgbaar gesteld"; 

Ik zou de Regeering willen vragen hoe deze bepaling straks 
in de praktijk ten uitvoer zal worden gebracht; waarom 
gaat het hier slechts om "de helft" I Ik zou verder willen 
vragen hoe de Regeering het zal aanleggen om in de praktijk 
tot uiting te doen komen, dat deze lampen tegen den prijs 
van f 0.35 pel' stuk znllen worden verkocht en de andere 
helft tegen normale prijzen, en op welke wijze in de praktijk 
tot nitdrukking zal komen, welke lampen tegen 35 cent pel' 
stnk worden verkocht en welke niet. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Dat 
betreft een ander merk.) 

In concludeer }üeruit, dat alleen de Eurekalampen tegen 
35 cent pel' stuk behooren te wo~den verkocht en dat men 
de vrijheid heeft, den prijs van de andere Philipslampen naar 
goeddlmken vast te stellen. 

. (De heel' Har t, directeur van Economische Zaken: In de 
Memorie van Toelichting staat. dat de prijzen van de andere 
lampen moeten blijven zooa]s die thans zijn; ze zijn nog niet 
in prijs verhoogd). 

Mijnheer de Voorzitter! Dat is weel' een andere opmerking. 
Ik kom daarop straks nader terug. In ieder geval volgt uit 
de gecompliceerde omschrijving wèl, dat alleen de Eureka
lampen tegen den prijs van 35 cent zullen worden verkr'jg · 
baal' gesteld en dat de andere Philips-lampen dus niet aan 
eenigen prijs gebonden zijn, ook al zijn ze in Watt-capaciteit 
gelijk. 

(De heer H a l' t, directeur van Economische Zaken : Die 
lampen worden gebonden aan den prijs bij het begin del' 
contillgenteering. ) 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou ten aanzien van da 
bepaling, waarbij is voorgeschreven, dat de prijs van de 
Philips-lampen niet verhoogd mag worden, de volgende 
opmerking willen maken. Welke basis wordt voor de Philips· 
gloeiperen aangenomen: is het op basis van de prijzen in 
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Invoerordonnantie electrische gloei peren (Ond. lI(I ). 

(Thamrin.) 
dit jaar, of in 1933, dan wel in 1929 of van welke prijzen 
ook I Heeft de Regeering de overtniging, dat de prijzen, 
die straks zullen worden aangelegd en die iu de toekomsi 
!lIs maatstaf zullen gelden voor de electrische gloei peren, 
niet méér dan een matige winstmal'ge zullen laten, zulks 
uithoofde van contra-prestatie voor de bescherming die thans 
wordt verleend? Ik mis elke voorwaarde hieromtrent en 
zou de toezegging willen ontvangen, dat op de prijzl'll van 
deze lampen een zoodanig toezicht zal worden uitgeoefend, 
dat men de gloeilampenindustrie als contra-prestatie een 
matige winst veroorlooft en haar niet in de gclegenheid stelt, 
de prUzen te berekenen, die haar goeddlUlken. Ik weet 'niet 
of dit in de praktijk mogelijk is, gezien de ingewikkelde 
boekhouding, die de groot-industrieën er altijd op na bouden, 
Illaar ik maak mij sterk, dat men, wanneer men el' maal' 
moeite voor doet, wel achter de juiste cijfers kan komen. 

Er is nog een aanl eiding om deze bepaling zoon:tnig te 
formulecren dat men niet spreekt van niet-verhoogen, maar 
wèl van verlaging der prijzen. Het is een oude waarheid 
en het wordt waarlijk vervelend haar op elke vergadcring 
te herha len, dat ons levensniveau zoozecr gedaald is, dat wij 
bc.lnn gl'ijk gocdkooper leven dan eenige jaren terug en daar.,. 
om is het redcl~k, dat de prij zen van de electrische gloei peren 
het levensniveau volgen, dat hier te lande thans geldt. Het 
niet verhoogeJi van de tbans geldende prijzen is geen concessie 
van de industrie. Normaal zou zijn, het levensniveau volgende, 
dat er van verlaging sprake is. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik had eigenlijk zooeven, syste
matisch tcwcl'k gaande, op punt 3 willen komen, maar ik heb 
eerst punt 4 behandeld cn kom nu op punt 3. In deze bepaling 
wordt gezegd dat Philips de noodige reclame moet maken 
om z~n artikcl op de markt tc krijgen . Dit is dan een bepaling 
die in het voordeel van de eonsumentcn zou kunnen zijn. In 
elk geval is dit een zekere waarborg, dat Philips niet bij do 
pakken zal gaan neerzitten en het aan het toeval en het 
goedc gesternte zal overlaten, hoeveel lampen er, steunende 
op de beschermde bepalingen, zullen worden verkocht. Maar 
bestaat cr controle, dat Philips van zijn zijde ecn behoorlijke 
en effectieve reclame zal maken ~ Ik zou cr ook tcn aanzien 
hiervan op willen aandringen, dat er ecn behoorlijk toczicht 
wordt uitgeoefend, opdat deze firma niet met een enkcic 
advertentie, eens per maand of eens per jaar haar artikelen 
aanprijst en er zich daardoor op knn beroepcn, dat zij do 
noodige reclame heeft gemaakt; zij behoort een intensieve 
reclame te voeren, lliet alleen in de Europeesche, maar ook 
in de Chineesche en Indonesische bladen. 

(De heer Kan: U ijvert eigenlijk voor de bladen!) 
Ik ijver voor de gemeenschap. 
Wat dus dient te worden voorkomen, is, dat Philips, stelI

nend op de bescherming van de Overheid, straks met de 
armen over elkaar de pr.ijzen handhaaft of verhoogt en niet 
zelf werkzaam is om zijn goederen aan de gemeenschap af 
te zetten. 

:Mijnheer de Voorzitter! Ten aanzien van punt 5, de tech
nische bepaling, wil ik alleen de hoop uitspreken, dat aan deze 
technische eischen ook zal worden voldaan. Wat mij vooral 
opvalt bij deze positieve formuleering van het moeten voldoen 
van de Philipslampen aan technische eischen, is de formulee
ring in de zinsnede, dat het Centraal Electrisch Laboratorium 
nog niet in staat is zich uit te spreken over de kwaliteits
eischcn van de goedkoope lampen. Deze uitspraak doet mij 
eigenlijk dubieus staan tegenover de waarde van de formulce
ring onder punt 5. De technische uitrusting en de competentie 
van onze diensten is toch wel zoodanig en vooral op het gebied 
der electriciteit, dat mell bij wijze van spreken elken dag de 
kwaliteit van welk electrisch artikel ook kan ontleden. 

(De heer We y er : Daarvoor is tijd noodig!) 
Zeker, maar de goedkoope lampcn zijn niet gisteren pas in

gevoerd. Men heeft wel de gebreken van de Japansche lampen 
nauwkeurig opgesomd en men is zelfs tot een algemeene for~ 
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mnleering gekomen van 25% meer stroomverbruik en 25% 
meer slijtage, terwijl men ten aanzien van de Eureka-lam
pen nog niet tot een uitspraak is kunnen komen. Dit doet 
mij verllloeden dat deze lampen nog bepaalde gebreken heb
ben en dat men Philips in de gelegenheid wiJ stellen, deze 
op te sporen en te verbeteren, waardoor men voorloopig ont
komt aan een minder goed oordeel over de Eureka-lampen. 

(De heer Kan: De heer Thamrin kan het weten!) 
Het is een vermoeden en elk vermoeden kau weerlegd 

worden. 
De voorwaarde ouder 6e is mij eigenlijk te vaag. 
El' staat : 

"gedurende de contingenteering de Philipsgloeilampen 
hier te lande niet tegen hooge re pr:ijzen te verkoopen 
dHn in andere landen onder overigens gelijke omstandig
heden." 

Wat wil dit zeggen, Mijnheer de VoorzitterY 1k geloof, dat 
geen twee landen ter wereld onder gel~ke olllstandigheden 
verkeeren. 

(De heer Har t: Wij kunnen aannemen, dat de prijzen 
naar evenredigheid overal vrijwel gelijk zullen zijn.) 

Maar hoe 1 Ik wil een zoodanige visie hierop hebben, dat 
ik hierover ecn juist oOI'decl kan velleu. Als men zich bijv. 
baseert op den afstand der zeemUIen van Amsterdam of Rotter
dam naar Indië, kan men niet juist oOl'deelen, omdat Cl' geen 
enkel land is, dat op een gelijk aantal zeemijlen van Indië 
verwijderd ligt. 

Verder zal ik gaarne vernemen wat onder "overigens 
gelijke omstandigheden" bedoeld wordt waar elk land ver
schillen oplevert ten aanzien van verkoopsvoorwaarden, de 
winstopvattingen, impol'teul'sverhoudingen en andere aan
gelegenheden 1 

Door een betere formnleering van een en ander - want dit 
is zeer belangrijk voor de gemeenschap - moet men toch 
aan degenen, die hierover te oordeelen hebben, de overtuiging 
schenken, dat hier behoorlijk gewaakt wordt voor onze 
belangen. Ik ben dan ook met de gegeven formuleeringen niet 
gerust, omdat men ze zoodanig kan stellen, dat men er dan 
ook letterlijk alles in kan lezen en er alles uit kan interpre
teeren, waardoor voor uuze belangen niet gewaakt wordt, 
zooals hiervoor gewaakt behoort te worden. 

Voorts wensch ik nog te bespreken de reserveCl'ing van 
55% voor de Nederlandsche industrie. Ik zou willen vragen 
op grond waarvan deze 55% gereserveerd wordt' Als ik 
bijlage 3 der Memorie van Toelichting hierop nalees, zie 
ik dat in 1928 het Nederlandsche aandeel was 66,4%, in 1929 
62% en in 1930 50,8%. Dit is dan voor alle mogelijke 
gloeilampen, omdat zooals de Memorie van Toelichting zegt, 
vóór 1932 geen specificatie is gemaakt van de verschillende 
categorieën van gloeiperen 'en deze onder één statistieknum
mer werden opgenomen, maar na 1931 zijn deze eijfers ge
splitst opgegeven en bedroeg het percentage voor elec
t rische gloeipercn voor gewone verlichting VOOI' Nedcrland 
in 1932 48,8, in 1933 42,3 en in 1934 51,9. 

Ik zou gaarne van de Regeering beredeneerd willcn ver_ 
nemen, waarom het percentagc voor Philips thans op 55 is 
gesteld, waar de drie zoo juist genoemde percentages hier
omtrent geen aanwijzing geven, terwijl men, als men het 
gemiddelde hiervan neemt, op een veel lager percentage 
komt dan 55. 

Tenslotte wil ik de Regeel'ing mijn waardecl'ing niet ont
houden voor het feit, dat Zij hier opkomt voor het minder 
koopkrachtig deel del' consumenten, waal' het geldt de rlj
""iel- en zaklantaul'lllumpen . 'Vaal' de Regeering hiel' waar
deering verdient, wil ik haar deze niet onthouden. 

Eindelijk, Mijnheer de Voorzitter, zou ik nog een vraag 
willcn stellen, clie niet direct betrekking heeft op dit ontwerp, 
doch wel op de contingenteering in het algemeen. Ik zou n.L 
gaarne van de Regeering vernemen, of het dagbladbel'icht, 
dat eenige dagen geleden is verschenen, juist is, dat in 1936 
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(Soangkoepon, Kan.) 
geen belangrijke contingenteeringsmaatregelen verwacht 
worden. 

Dit bericht was dusdanig in dit dagblad gesteld, dat het 
mij wil voorkomen geïnspireerd te zijn van desknndige zijde. 
Daarom zon ik hieromtrent gaarne wat meer licht hebben. 

Tenslotte nog de vraag aan den geachten Regeeringsge
machtigde, wanneer wij een nakoming van zijn toezeg
ging kunnen verwachten ten aanzien van een overzicht over 
een aantal contÎllgcllteel'ingsmaatregeleu, die totdusverre zijn 
genomen en de beginselen, die daaraan ten grondslag liggen. 

De hecr Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Het heeft 
geen zin meer lange vertoogen te doen ten opzichte van alle 
ontwerp-ordonnanties voor contingenteeringen en licentiee
ringen hiel' te lande. Het is boter aan de galg gesmeerd. 

Daarom wil ik in dit verband slechts de volgende vraag 
tot de Regeering richten. 

Is de Regeering el' inderdaad vau overtuigd, dat Japau 
iu verhouding van de kwaliteit tot de betrekkelijke prijzen, 
zulke goedkoope minderwaardige gloeilampen hier te lande 
heeft ingevoerd, die onafwijsbaar nadeelen voor de consu
menten medebrengen, en zoo ja, of Zij dan niet van oordeel 
is, dat het vriendelijker zou zijn, wanneer de Regeering eerst 
Japan waarschnwt, dat het alleen gloeilampen in deze 
gewesten mag invoeren, indien die lampen dezelfde kwaliteit 
bezitten als de Europeesche' 

(De heer H a I' t, directeur van Economische Zaken : Ik 
geloof nict, dat wij met vriendelijkheid zooveel knnncn 
opschieten. ) 

Japan heeft altijd bij de bepaling van de prijzen van zijn 
in deze gewesten in te voeren artikelen rekening gehouden 
met de draagkracht en de 'behoeften van de consnmenten 
hier te laude en hiervoor behoort mijns inziens veeleer dank
baarheid te worden betoond dan het treffen van een maat
regel tot beperking van den invoer. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Hoewel de heer 
Soangkoepon zooeven te berde bracht het spreekwoord van het 
smeren van boter aan de galg en het geen zin heeft vertoogen 
tegen contingenteeringen te laten hooren, heb ik in de eerste 
plaats het woord gevraagd om toch mede tot de Regeering te 
zeggen: Look at this picture and at the other. Aan den eenen 
kant hebben wij hier een bevoordeeling van het groote concern 
Philips, aan den anderen kant de gewilde verhooging van 
den prijs van gloeilampen, welke in de eerste plaats zwaar 
wordt gevoeld dool' de bevolking, die sedert eenigen tijd elec
trisch licht deelachtig is geworden en dus deze contingenteering 
aan den lij ve of in haar beurs zal moeten voelen. 

Het is echter minder juist, geloof ik, dat de heer Thamrin 
zooeven Amerika geheel wilde uitsluiten van de voordeelen 
van de contingenteeriug, waar hU pas Amerika ten behoeve 
van onze invoeren concessies heeft gedaan in een dergelijke 
mate, dat el' zelfs in Amerika stemmen zijn opgegaan om zich 
daartegen te verzetten en om de wettigheid van de beslissing 
van de Amerikaansche Regeering door een gerechtshof te doen 
uitmaken. . 

Mijnheer de Voorzitter! Ten aanzien van dit voorstel zou ik 
de Regeering willen vragen, of het nn wel juist gezien is, de 
taak op zich te nemen van de Philipsfabrieken zelf en op deze 
manier reclame te maken voor de electrische gloeilampen van 
dat concern. De heer Thamrin heeft hier breedvoerig .over 
gesproken en heeft uiteengezet, dat men toch moet nagaan, of 
het mindere stroomverbruik en het meerdere aantal uren van 
branden van de Philipslampen wel opwegen tegen den lagen 
prijs, waartegen men de lampen, vanuit andere landen af
komstig kan verkrijgen. Dit is inderdaad een factor van groote 
beteekenis, wil men werkelijk het cene voordeel tc/;tcn het 
~ndere goed afwegen. 

Maar er zijn ten deze nog andere vragen. W'aar de 
ltegcering hier uiteen heeft gezet, dat het toch zoo yoordeelig 

(Kan, De Hoog.) 
is en Zij daarom te eerder tot deze'l maatregel is overgegaan, 
om Philipslampen te koopen instede van Japansche lampen, 
ligt hierin een zekere toezegging, een zekere waarborg voor 
de volgende eventualiteiten. Ik kali mij n .l. voorstellen, dat 
de Japansche industrie ten deze vooruitgaat en ook in Japan 
een nieuwe uitvinding wordt gedaan, waardoor de levensduur, 
het stroomverbruik van de electrische gloeilampen, uit Japan 
afkomstig, kunnen worden aangemerkt als zoo niet beter of 
economischer, dan toch gelijkwaardig te zijn aan die van de 
Philipslampen. Wat dan, Mijnheer de Voorzitter! Is Philips 
dan verplicht tot een prijsverlaging over te gaan' 

Een andere vraag is deze. Wanneer ik een peer koop en 
zij blijkt binnen de door de Regeering vastgestelde minimum
branduren opgebruikt te zijn of zij blijkt niet te voldoen aan 
de eischen wat stroomverbruik e.d. betreft, heb ik dan het 
recht mij tot de Regeering te wenden, om een nieuwe peer 
te eischen' Ik geloof dan ook, dat de Regecring zich ten 
deze op glad ijs waagt. 

De heer Thamrin heeft zooeven de vraag gesteld: Wat 
moet worden verstaan onder den eiseh, dat Philips de lampen 
moet verkoopen tegen niet hoogere prijzen dan in andere 
landen onder overigens gelijke omstandigheden. Wordt hier
onder verstaan, dat de prijzen zich hier te lande zullcn bewe
gen op hetzelfde niveau als in landen, waal' de munt zich 
op hetzelfde hooge niveau als de gulden bevindt, want ik geloof, 
dat in andere landen de prijs van de Philipslampen lager 
is dan hier te lande. 

De heer Thamrin heeft gesproken over reclamc cn ik heb 
mij in dat verband laten ontvallen, dat de heer Thamrin 
eigeulijk voor de bladen sprak. Dat is natnurlijk in goeden 
zin bedoeld, want er is reclame noodig, om d" bevolking te 
laten weten, wat zij koopt, welke visch zij in de kuip heeft. 
Een dergelijke reclame zal de bevolking echter niet zoo gemak
kelijk bereiken en ik zou, wanneer de Regeering werkclijk heil 
ziet in een desknndige voorlichting van de bevolking, welke 
lampen zij moet koopen, de vraag willen stellen, of het dan 
niet doelmatiger zou zijn reclameborden te plaatsen in de 
centra, waar de bevolking electriciteit voor verlichting ge
bruikt. 

Nu ik mij toch op electrisch gebied beweeg, zij het mij 
vergnnd even af te wijken van het onderwerp, dat thans aan 
de orde is, voor het stellen van de volgende vraag. 

l1ij is medegedeeld, dat men ook de batterijen wil gaan 
contingenteeren en mij is ook verteld, dat een groot deel van 
de hier verkochte batterijen uit China afkomatig is. Wanneer 
dit werkelijk zoo is, wil ik toch wel een lans breken voor 
deze Chineesche batterijen. Ik zou willen verzoeken wel voor 
oogen te houden, wat ook den geachten Regeeringsgemach
tigde overbekend is, dat wij billijkheidshalve geleidelijk aan 
den invoer nit China en den uitvoer naar China met elkaar 
in overeenstemming dienen te brengen. 

Ik zal tbans eindigen en ik verzoek den geachten Regee
ringsgemachtigde, mij te willen antwoorden, of de consumen
ten van Philipslampen er inderdaad staat op kunnen maken, 
dat eventueel als reactie op een verbetering van de gloei
lampen in Japan, Philips de prijzen van zijn lampen zal 
verlagen. 

Verder zou ik de vraag willen stellen, of de consumenten 
uit de door de Regeering gestelde condities inderdaad de 
zekerheid knnnen putten, dat lampen, die in het gebruik niet 
aan de gestelde criteria blijken te voldoen, knnnen worden 
ingernild. 

Het moge van ondergeschikt belang zijn, doch in het 
belang der bevolking die de lampen gebruikt en gehecl 
ondeskundig is, zal een dergelijke verklaring der Regeering 
een grooter aansporing zijn om Philips beter te doen zorgen 
voor de afgeleverde lampen. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou mijn 
rede willen beginnen met het constateeren van een feit ulo 
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dat men in deze zaal niet verder zal willen gaan met con· 
tingenteeringen dan strikt noodig is. In de eerste plaats 
wordt ons nu hier voorgelegd een contingenteering voor drie 
soorten lampen, die ik gemakshalve aanduid als lampen voor 
huisverlichting, voor automobielen en voor zaklantaarns e.d.. 

Allereerst enkele woorden over de lampen voor de huis· 
verlichting. De Regeering heeft een heel betoog gehouden 
over het tenslotte nog niet zoo kwaad·af zijn van de con
sumenten met deze Eurekalampen, doeh ik ben het met den 
heer Thamrin eens - en zal mij nog positiever uiten dan hij 
deed - dat tcnslotte de winst voor den consument maar zeer 
betrekkelijk is. Het is mij wel degelijk bekend, dat de Japan· 
sche peren een korteren levensdnur hebben, maar daar
tegenover staat dat die nadeelige levensduur ruimschoots 
wordt goedgemaakt door den veellageren prijs. Nu kan de 
Regeering als een voordeel aanmerken dat de Philipslampen 
een langeren levensduur hebben, maar van groote beteekenis 
moet worden geacht het feit, dat in een maatschappij als 
waarin wij leven, waarin elke cent meetelt, de niet-koop· 
krachtige bevolking grijpt naar het goedkoopste product en 
den korteren levcnsduur op de tweede plaats stelt. Men 
neemt op den koop toe het feit, dat men tuinder lang die 
lampen kan gebruiken. Vooral in een tijd als deze is dit 
een feit, dat door de Regeering niet mag worden onderschat. 

De Regeering stelt bij deze contingenteering iets reëls, nl. 
de bescherming van den Nederlandschen import. Nu zal ik 
mij niet begeven in een bespreking van de voordeelen der 
verschillende contingenteeringsmaatregelen ten voordeele der 
Nederlandsche indnstrie, maar wil volstaan met te consta
teeren, dat ook hier weer een creditpost voor Indië ten aanzien 
van Nederland is geschapen en dat ik hoop, dat straks duidelijk 
zal uitkomen dat wij behooren te worden schadeloos gesteld 
voor onze tegemoetkoming in deze. 

Ik wH ook daarom niet vallen over de contingenteering 
van de peren voor huisverlichtiJig en ben het ook heelemaal 
niet eens met den heer Kan, waar deze vraagt om een her
ziening indien iu Japan een uitvinding mocht worden gedaan 
die de levensdnur der peren uit dat land opvoert. Het gaat 
hier om het uitgangspunt en dat is: het geven van een plaats 
aan de Nederlandsche industrie op de Indische markt. Men 
kan alleen maar zeggen, dat, dit in het oog houdende, de 
argumenten van de Regeering omtrent den levensduur niet 
zoo sterk blijven gelden, want wanneer men de Nederlandsche 
industrie wil bevoordeelen voor een zeker deel onzer markt, 
houdt dat heelemaal geen verband met eventueele nitvindingen 
in de toekomst. 

Ik sta daarom heel anders tegenover de zaak. 
Ga ik dus accoord met deze kwestie van de peren voor 

hnisverlichting, daarbij vooral vooropstellende, dat ik straks 
wel degelijk deze en andere creditposten in het oog zal 
honden bij uitwisseling van concessies, anders sta ik ten op· 
zichte van het volgende punt, de contingenteering van peren 
voor automobiellampen. lIfen houde goed in het oog, dat in 
de Memorie van Toelichting wordt gezegd, dat men met de 
Japansche gloeiperen, die zooveel stroom verbruiken e.d., 
tenslotte duurder nitkomt. De Regeering zegt dan verder 
op pag. 5 (roneo): 

"Door deze wel zeer sprekende omstandigheden werd 
de beslissing over deze aangelegenheid aanzienlijk 
vergemakkelijkt en mede met het oog hierop is de invocr 
van gloeiperen voor automobiellampen en gewone ver
lichtingslampen" - dat zijn de hnisverlichtingslampen
"in een contingenteering betrokken, waarbij aan de 
Nederlandsche industrie een aandeel in den invoer is 
toegekend, hetwelk overeenkomt met de positie, welke 
die industrie in het "el'I eden in den import heeft 
ingenomen" . 

Men moet dus op den voorgrond stellen, dat men ten 
aanzien van de autolampen 66k de Nederlandsehe industrie 
wil bevool'deelen, want wat het argument van het stroom ver· 

bruik voor automobiellampen betreft, Mijnheer de Voorzitter, 
men houde het mij ten goede, dat ik daaraan weinig wanrde 
hecht. Ik voel vooral niet veel voor deze contingenteering, 
als men in aanmerking neemt, dat het hier niet gaat om het 
belang van den kleinen man; immers als men autolampen 
noodig heeft, en dns een antomobiel bezit, is men toch op 
een iets hooger plan gekomen dan dat van den kleinen 
man, al wil ik hier rekening houden met taxi.ondernemingen 
e.d. Hier zal dus de consument wel degelijk onderscheid 
gaan maken tusschen de duurdere, maar langer levende lamp 
en de goedkoope Japansche lampen. Dit is iets, waarbij de 
Regeering heelemaal niet behoeft in te grijpen; hier zal de 
consument stellig zijn eigen voordeel weten. De Regeering 
behoeft hier dus in het geheel niet tot contingenteering over 
te gaan, tenzij men weel' het Nederlandsche belang op den 
voorgrond wil stellen. Het gaat hier in de eerste plaats om 
het belang van de groote groep der consumenten en ik vraag 
mij af, of de eontingenteering voor automobiellampen zoo 
dringend noodig is als voor de huisverlichtingslampen. 

Ik kom thans tot de contingenteering voor de electrische 
rijwiel· en zaklantaarnlampen. De Regeering zegt hi erover, 
dat er zoo'n concurrentie is op r1e markt, dat Zij via de 
eontingenteering wil komen tot saneeringsmaatregelen. Wij 
hebben hier dus een ander principe dan onder Ie en 2e. De 
Regeering heeft het hier over saneering en zegt, dat cr een 
ongebreidelde concnrrentie is; de Regeering schakelt hierbij 
zelfs de Nederlandsche industrie nitdrukkelijk uit. Wij krijgen 
hier dus een geheel ander beginsel ten aanzien van de con
tingenteering en wel de kwestie van de saneering, eeu tege
moetkoming aan de importeurs. Is het nu werkelijk ZOQ' 

noodig, dat wij ten aanzien van den import overgaan tot 
contingentecring 1 Is het algemecne belang niet meer g'ebaat 
bij niet.contingenteering 1 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken : Er 
is hier sprake van lieentieering, en niet van contingenteering; 
dat is wat anders.) 

Inderdaad is dat een ander beginsel, maar contingenteering 
en licentieering worden toch altijd in één adem genoemd j 
Maar is ook licentiem'ing hiel' nu werkelijk zoo dringend 
noodig ? Is het hier zoo dringend noodig de importeurs te 
beschermen j Ik wil er op wijzen, dat de Chineesche invoer 
- om in dc richting van den heer Kan te gaan - zee~ 
toegenomen is en dat een licentieering de natuurlijke ont
wikkeling van de markt belet in plaats dat zij deze stimu
leert. Ik zou de Regeering dus willen vragen: Is deze 
licentieering werkelijk noodig ! 

Ik kom thans tot enkele kleinere punten en wil dan voort
borduren op hetgeen door den heer Thamrin is voorgebracht 
over de kwestie, die wij in de Memorie van Toelichting vinden 
op pag. 6 (roneo) onder ten 2e, nl.: 

"van de onder ten Ie bedoelde lampen tennrinste de 
helft te doen bestaan uit goedkoope lampen, die hoogstens 
tegen den prijs van f 0.35 per stnk behooren te worden 
verkrijgbaar gesteld;" 

Dit punt vergelijkende met wat onder ten 5e staat nl.: 
"zorg te dragen, dat de onder ten tweede bedoelde 

goedkoopere lampen van in vergelijking met de "normale" 
Philipslampen zeer bevredigende kwaliteit en energie 
verbruik zouden zijn;' 1 

vraag ik mij af wat hier de praktijk zal zijn. 
Maar wanneer de Eureka·lampen in kwaliteit bijna niet ver

schillen van de andere helft, de normaal Philipslamp, zal zich 
dan niet het geval voordoen dat de beter-gesitueerden zich 
eveneens wenden tot de Eureko·lampen j Waar blijft het ver
bl'luk van den kleinen man wanneer de beter· gesitueerden, 
die ze misschien bij honderdtallen kunnen koopen, zich op 
dezelfde lampen werpen! 

De Regeering zegt in de Memorie van Toelichting, dat de 
Eureka-lampen een zeer behoorlijke verhouding hebben tot 
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de normaal Philips-Iampen; voor de heUt moeten de lampen 
goedkoope lampen zijn en voor de andere helft de normaal
lampen. Dat beteekent dat ieder zich zal werpen op de goed
koope lampen en dat de kleine consument daardoor in het 
gedrang zal komen. Ik zou gaarne vernemen, hoe de Regeering 
deze moeilijkheid - want dat is het - denkt te ondervangen_ 

De strekking van rotin betoog is dus dat ik ten aanzien 
van punt 1 met de Regeering wil meegaan, maar ten aanzien 
van punt 2 en vooral van punt 3, de zaklantaarns, gaarne 
van de Regeering zou willen vernemen, waarom Zij contin· 
genteering of licentieering noodzakelijk acht, terwijl ik tevens 
de practische oplossing van de punten 2 en 5 zou willen ver
nemen. 

De heel' Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Bij 
de bestudeering van de stnk!,en is mij een merkwaardig \'er-
8(,hil opgevallen ten aanzien van de toelichting behoorende 
bij de invoerverordening, en de Memorie van 'l'oelichting. 
Wanneer ik de eerstgenoemde toelichting naga, lees ik dat 
de Regeering de contingenteering als volgt motiveert: 

"Het is daarom noodzakelijk gebleken van Overheids
wege maatregelen te treffen, teneinde de consumenten, 
die zich hierin zelf geen inzicht kunnen vormen, tegen 
het gebruik van oneconomische lampen te beschermen 
en de voorziening in de behoefte aan gloeiperen te hand
ha ven op een peil, hetwelk zich aanpast aan de tegen
woordige verlichtingstechniek". 

Hiel' komt dus zeer sterk tot uiting een roerende zorg 
voor de beurs der consumenten, een strijd tegen minder
waardige gloeiperen en tegen oneconomische voorziening in 
de behoefte aan gloeiperen. In de tweede plaats komt in 
betgeen aan deze zinsnede voorafgaat nog een ander motief 
naar voren : zorg voor het belang van het electrische licht
net van Nederlandsch-Indië. 

Nu is dit motief mij niet geheel duidelijk; ik begrijp de 
bedoeling daarvan niet. Ligt hierin opgesloten dat er een 
zekere vrees bestaat dat geen voldoende electrische stroom 
geproduceerd wordt ? 

(De beer H a l' t, directeur van Economische Zaken : Neen.) 
Dat is dus niet de bedoeling. Is het dan de vrees, dat een 

geregelde uitbreiding van het net zal worden belemmerd 
door het verkrijgbaar steller:. van goedkoope, doch minder
waardige gloeipereu j Dan ga ik mede met den heer De Hoog, 
die opmerkte dat het gebrmk van minderwaardige gloeiperen 
eerder geschikt zal zijn Olll het gebruik van electriscllen 
stroom te bevorderen dan het tegen te gaan. Als middel om 
dit twee-ledig doel te bereiken beveelt de Regeering aan: 

" .. .. ..... aan de Nederlandsche industrie van gloei
lampen, welke aan de spits van de huidige verlichtings
techniek staat, een aandeel in den invoer van de gloei
peren te waarborgen, waardoor tevens de Nederlandsche 
belangen bij den import van gloeiperen hiel' te lande in 
belangrijke mate kunnen worden gediend", 

en uit die overweging wordt aan de Nederlandsche 
industrie 55% van den invoel' gegarandcerd. 

Gaat men nu de voorliggende Memorie van Toelichting 
na, dan is de zaak in eens heelemaal omgedraaid; dan is het 
doel een geheel ander. Dan staat niet op den voorgrond de 
roerènde zorg voor den consument en de zorg voor de uit
breiding van het lichtnet, maal' - zooals de Regeering het 
noemt - de economische samenwerking met Nederland en 
dus de steunverleening aan de N ederlandsche industrie. 

Dat komt wel heel duidelijk nit. Men behoeft er de 
Memorie van Toelichting maar op na te slaan om te zien, dat 
dit het doel is. Wat vroeger doel was, wordt nu echter neven
argument voor de contingenteering ten behoeve van de 
Nederlandsche industrie. Dit blijkt uit de zinsnede in de 
Memorie van Toelichting : 

"Hiertoe is te eerder overgegaan, omdat de hier te 
lande nieuw ingevoerde gloeilampen voor het overgroote 

deel van zoodanige kwaliteit waren) dat het prijsverschll 
met dat van andere meerwaardjge lampen den consumen
ten slechts in schijn voordeel, doch in werkelijkheid 
bepaaldelijk nadeel opleverde ". 

Dit is dus niet meel' de doelstelling, maal' een krachtiger 
argument, een meer aanvaardbaar maken van den aan 
Nederland verleenden steun. Maal' men voelt wel, dat hiel" 
een heele omzetting van de redeneering heeft plaats gehad 
en laat ik het el' maal' dadelijk bij zeggen, zooals het tbans 
in de Memorie van Toelichting staat, komt het mij veel 
reëeler voor, n.l. het belang van de Nederlandsche industrie 
en de economische samenwerking staan hier voorop en de 
motiveering in de Memorie van Toelichting op de invoer
verordening 1935 komt mij uit dien hoofde minder juist voor. 
Wat hiel' wordt gezegd, is meer in overeenstemming met de
werkelijkheid. 

De Hegcering heeft dus haal' st eun aan de Ncderlandscho 
industrie willen verleen en, doch heeft hietaan dadelijk ver
schillende voorwaarden verbonden ten behoeve van den 
consumen~. Ik wil de Regeering gaarne hulde brengen voor 
het feit, dat Zij bij deze steunverleening voortdurend oog 
heeft gehad voor de belangen van den Indischen consument. 

Ik zal niet zooals mijn geacht medelid, de heer Thamrin, 
heeft gedaan, al die verschillende voorwaarden achtereen
volgens behandelen. Veel van hetgeen hij dienaangaande 
heeft gezegd, kan ik onderschrijven. Ik wil echter even de 
a.andacht vragen voor punt 5e. Dit punt zegt: 

"zorg te dragen, dat de onder ten tweede bedoelde 
goedkoopere lampen van in vergelijking met de 
"normale" Philipslampen zeer bevredigende kwaliteit 
en energieverbruik zouden zijn". 

Nu was natuurlijk tc verwachten, dat wij belang zouden 
stellen in het resultaat van deze waarborg en de R,cgeel'ing 
heeft ditzelfde gevoeld en beeft in de Memorie van 'foelich
ting ook gezegd, dat ten aanzien van de door Philips in den 
handel gebrachte goedkoopere Eureka-gloeilampen aan het 
centraal electrische laboratorium periodiek zal worden na
gegaan of de goedkoop ere lampen aan de gestelde kwaliteits
eischen voldoen. Het spijt mij, dat de Regeering nu komt 
met de conclusie, dat dit onderzoek nog te kOI·t loopt om 
ten deze een definitieve uitspraak te kunnen doen. De 
Regeering had hieraan toe kunnen voegen, of voor zoo ver 
die steekproeven zijn gehouden, deze gunstig of ongunstig 
voor de goedkoopere lampen zijn uitgevallen. Ik heb nog kort 
geleden van een deskundige gehoord, dat deze goedkoope 
lampen een groote failure zouden zijn en volstrekt niet vol
doen aan de kwaliteitseischen. Misschien is el' dus aanleiding 
voor de vraag en voor het vermoeden, dat ook de heel' 
Thamrin reeds heeft geopperd, of deze voorwaarde niet 
Philips zoover tegemoetkomt, dat haar nog eenigen tijd 
wordt gelaten om de goedkoopere lampen alsnog te verbete
ren of op peil te brengen. 

Maar ik heb mij verder afgevraagd, waarom aan Philips 
die eisch is gesteld om een nieuwe goedkoope lamp op de 
markt te brengen en waarom niet de eisch is gesteld, dat de 
prijzen belangrijk behooren te worden verlaagd, nu het blijkt 
- ook die gegevens werden roti verstrekt en de Regeering 
zal hiervan ook niet onkundig zijn - dat deze Philipslampen 
van dezelfde kwaliteit als hier worden ingevoerd, in andere 
landen tegen belangrijk lagere prijzen worden verkocht; in 
Japan, in Amerika en elders zijn Philipslampen van deze 
kwaliteit op de markt tegen een belangrijk lagel'en prijs 
verkrijgbaar. 

(De heer Kan: Dat komt door onzen hoogeren gulden.) 
Dat heeft hiermede niets te maken, want de gelden, die 

in de landen met goedkoopere munteenheid worden ontvangen, 
moeten worden omgezet in guldens voor Philips en dus zal 
Philips vanzelf het verlies eventueel ook hebben te dragen. 

(De heer Kan: Dat is een misverstand.) 
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(Van Helsdingen,) 
Mijnheer de Voorzitter! Het feit heeft zich voorgedaan, 

dat maatschappijen hiel' te lande elders in Zuid-Amerika 
groote partijen van deze zelfde Philipsperen hebben ingekoeht 
en dan - en nu kom ik eenigszins in de lijn van het betoog 
van den heer Thamrin - diezelfde lampen via Nederland 
hier in Indië hebben ingevoerd en dàn - niettegenstaande 
dubbele vracht en invoerrechten-nog goedkooper uit waren. 

Toen een andere lichtmaatschappij in - ik meen - Zuid
Amerika plotseling een grooten voorraad gloeilampen wilde 
inslaan, begon men lont te ruiken en heeft men onderzocht, 
wie dat was en toen het bleek, dat het een lichtmaatschappij 
was, heeft men gezegd: neen, daaraan zullen we uiet leveren. 

Waar het dus mogelijk blijkt, dat dezelfde gloeilampen, 
van dezelfde qualiteit elders tegen veel goedkooperen prijs 
worden verhandeld, zou ik de Regeering willen vragen, 
waarom niet de eisch wordt gesteld, dat tegen denzelfden 
prijs, die elders wordt betaald, de lampen ook in Indië zul
len worden beschikbaar gesteld. En voorts, zou ik willen 
vragen - dj( betreft de 6e verplichting als voorwaarde voor 
de onderwerpelijke contingenteering aan de Nederlandsche 
industrie opgelegd, een punt, waarop het geachte lid, de 
heer Thamrin al opmerkzaam gemaakt heeft - wat voor 
waarborgen hebben wij, dat de Philips gloeilampen hicr te 
lande gedurende de contingenteCl'ing niet tegen hoogere prijzen 
worden verkocht dan in andere landen onder overigens 
gelijke omstandigheden I 

(De heel' Th a m I' in: Maar dan valt U mij toch bij' 
Waarom zegt U dan, dat U "eenigszins" in mijn lijn komt !) 

Wanneer de heer Thamrin dat zoo gaarne ziet, dan wil 
ik wel zeggen, dat ik den heer Thamrin daarin bijval. 

Mijnheer de Voorzitter! Het gaat hier dus niet eens over 
- ln ZOQVCl'l'C val ik dan den heer Thamrin af - andere: 
lampen, doch ik heb het hier over dezelfde soort Philipslam
lampen gehad, die elders goedkooper verkocht worden dan 
ze hier in Indië worden ingevoerd .. 

Doch er is ten deze nog iets anders! In de geheele 
)lemorie van Toelichting wordt door de Rcgeering voort· 
durend gewezen op de minderwaardige Jnpansche pl'oducten . 
\)(J('h ûe Amerikaan8che producten zijn toch Hiet van lew· 
danige minderwaardige qualiteit ' En wanneer ik dan - waal' 
ik dezer dagen daaromtrent eCIl staatje ontving - de pl"ijzen 
vergelijk, waarvoor bijna gelijkwaardige Amerikaansche 
lampen hicl' te lande kunnen worden verkregen met die van 
de Philipslampen, dan krijg ik de volgcnde zeer verrassende 
'P1"ijzen \'uor mij. Ik constateer dan, dat Amerilmallsehe 
lampen van 100 Watt tegen importeursprijs - waarin dus 
d,' invoerrechten zijn begrepen - van 20 cent per stu~ 
verkrijgbaar zijn, terwijl de Philipslampeu tegen f 1.45 
verkrijgbaar zijn. De Amerikaansche lampen van 60 Watt 
zijn vel'krijbaar tegen 15 cent, terwij l die lampen van Philips 
90 cent kosten. 

(De heel' IC el' S te n s : Zijn het dollarcenten 1) 
Neen, gewone Hollandsche centen . Amerikaansche lamplm 

van 25 Watt kosten 15 cent en Philipslampen vau de zelfde 
sterkte 45 cent. Ik wijs hierbij bovendien op het aanmer
kelijke verschil, dat de peren vau 60 Watt en 25 Watt bij 
Philips een verschil geven, liggende tllsschen 90 cent en 45 
cent - dus eventjes van 50% - terwijl bij de j-\mel'ikaansche 
1ampen geen verschil in pl'US ten deze valt te bespeul'f'n 
tu,"ehen de lampen vlln 60 Wul.t en 25 Watt. 

Mijnheel' de Voorzitter! Ik vraag mij dus af, of het dun 
niet volkomen gerechtvaardigd is, dat aan de Philipsfabrieken 
de eisch wordt gesteld dat zij niet een minderwnal'dige nor
mnle lamp maken, doch dat zij die zelfde normale lamp, die 
op het oogenblik tegen de genoemde hooge prijzen hier te 
lande wordt verkocht, tegen belangrijk lagere prijzen, die 
meer overeenstemmen met de prijzen van de Amerikaansche 
lampen - die ook vrijwel gelijkwaardig zijn aan de Philips
lampen - hier invoeren. 

Handel1ngen. Zittingsjaar 1935- 1936. 

De Voorzitter: Verlangt nog een van de leden het woord? 
Zoo niet, verlangt dan wellicht de Regeeringsgemaehtigde 
eenigen tijd van beraad voor zijn antwoord? 

De heer Hart, directeur vnn Economische Zaken: Gaarne, 
Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter: Dan schors ik voorloopig de behandeling 
van dit onderwerp. 

Aan de orde is de behandeling van het 
tweede rapport van de commissie voor de 
vel' z 0 e k s c h l' i f teil, J u i den de: 

1. Verzoek, gedagteekend Bagei 18 April 1934 van Appin 
(marga Girsang), inzake het hem al, ndathoofd verleend 
ontslag. 

Regeeringsbrief van 14 December 1934 No . 2997/C met 
bijlagen heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien gedeeltelijk aan adressants wenscben kan worden 
tegemoetgekomen, en de commissie overigens met het standplmt 
der Regeering kan instemmen, stelt zij voor ten aanzien van 
het vel'zoek over te gaan tot de orde van den dag en adressant, 
onder toezending van eeu afschrift van bovengenoemden llil
geeriugsbrief met bijlageu, Jliervan mededeeling te doen. 

2. Verzoek, gedagteekend Bandjermasin 27 November 1934 
van A. Djimat, om schadeloosstelling wegens het verlorengaan 
van een hem per postwissel toegezonden geldsom. 

llilgeeringsbrief van 21 Juni 1935 No. 1499JB heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor, onder mededecling aan de Re
geering: 
Ie. dat adressant in overweging is gegeven zich met het des

betreffend verzoek tot Haar te wenden; 
2e. dat het billijk wordt geacht adressant schadeloos te stellen, 

waal' verpakking in een Go u ver n e men t s pos tzak 
toch wel aansprakelijkheid meebrengt, 

ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde 
\"atl den dag cn adressant hicrvan mededccling te doen. 

3. Verzoek, gedagteekend Ngalipaeng 20 April 1935 van 
Albertus Laihad om gratieverleening aan A. D. Laihad. 

Regeeringsbrieven van 8 Juni 1935 No. 1396/A en 16 An
gustus 1935 No. 2009/A hebben op dit verzoek betrekking, 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemde Reg6eringsbrieven, 
hiervan mededeeling te doen. 

4. Verzoek, gedagteekend Muntok 17 April 1935 van 
Abdulhadi om toekelllling van pensioen. 

Regeerillgsbrief van 17 Angustus 1935 No. 2022/C heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanz.ien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adrcssant, onder toezend ing 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief hier
van mededeeling te doen. 

5. Verzoek, gedagteekend Soekam iskin 7 Maart 1932 van 
C. A. J. van den Berg, houdende klachten over schending en 
verkeerde toepassing van wettelijke bepalingen bij zijn veroor
deeling. 

Regeeringsbrief van 21 Augustus 1935 No. 2040/A heeft op 
dit verzoek betrckking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 
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6. Verzoeken, gedagteekend Kotanegara 3 Juli 1934 en 

9 Januari 1935 van Raden Saidi houdende bezwaren tegen een 
bij het sluiten van het huwelijk van zijn zoon gevorderde 
adatheffing. 

Regeeringsbrief van 23 Augustus 1935 No. 2060jA met bij
lagen heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief met 
bijlagen, hiervan mededeeling te doen. 

7. Verzoek, ongedagteekend van vrouwe Hadji Keja, hou
dende bezwaren tegen den openbaren verkoop van haal' bezit
tingen. 

Regeeringabrief van 18 September 1935 No. 2270jA met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressante, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

8. Verzoek, gedagteekend Kampoeng Goeroekinajan 
(Lingga, ICarolanden) 20 Febmari 1935, van Si Djampal, be
treffende zijn ontslag als penghoeloe. 

Regeeringsbrief van 2 October 1935 No. 2394jA met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
"aan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
~an een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief met 
bijlage, hiervan )1lededeeling te doen. 

9. Verzoek, gedagteekend Modjokerto 11 Januari 1934 
van K. Prajitnokoesoemo om toekenning van een schade
loosstelling en herplaatsing. 

Regeel'ingsbl'ief vall 2 October 1935 No. 239AIC met bU
lage heeft op dit verzoek betrekking. 

Onder aanteekening dat ten deele aan adressants ycrzoek 
js tegemoetgekomen, stelt de commissie voor ten aanzien van 
het verzoek over te gaan tot de orde van den dag en adres
sant, onder toezending van een afschrift van bovengenoem
den Regeeringabrief met bijlage, lriervan mededeebng te 
doen. 

10. Verzoek, gedagteekend Bandoeng 7 Jnni 1935 van Ir. 
H. P . Hymans van Anrooy, om positieverbetering. 

Regeeringsbrief van 9 October 1935 No. 2457afC met bij
lagen heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
t e gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

11. Verzoek, gedagteekend Kadipaten Juni 1935 van 
Roesih en Karni om toestemming tot het gebruik van erf
pachtsgrollden. 

Regeeringsbrief van 15 October 1935 No. 2510JB heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt VQDr ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeel'ings
brief, hiervan medcdeeling te doen. 

De heer De Hoog, Voorzitter van de Commissie voor de 
Verzoekschriften, Uijnheer de Voorzitter! De Commissie voor 
de Verzoekschriften wenscht met het oog op verschillende 
technische moeilijkheden, die zouden kuunen ontstaan, haal' 
conclusie betreffende het tweede verzoekschrift onder 2e te 
wUzigen in : 

,,2c. dat het onder de gegeven omstandigheden billijk 
wordt geacht adressant schadeloos te stellen, " . 

(Voorzitter, Directeur van Economische Zaken. ) 
De Voorzitter : De conclusie van de Commissie voor de 

Verzoekschrfften betreffende het tweede verzoekschrift is 
dus gewijzigd als zooeven door den Voorzitter dezer Com
missie is aangegeven. 

De conclusies van de Comlnissie voor de Verzoekschriften 
ten aanzien van de verzoekschriften 1 tfm 11 - de conclusie 
ten aanzien van verzoekschrift 2 als bij monde van den 
Voorzitter der Commissie gewijzigd - worden zonder beraad
slaging en zonder hoofdelijke stemming goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 10.19 uur v.m. geschorst en te 
11.46 nul' v.m. hervat. 

De Voorzitter: A a n deo I' dei s de hel' vat tin g 
der b e h a n del i 11 g van deo n t w e r p - 0 r don n a n
t i et 0 t reg e I i n go van cl e TI in" 0 e l' van cIc c t r j. 
sc he g loeip eren. (Ond. 116.) 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken: Mijnheer 
de Voorzitter! Bij de behandeling van dit onderwerp hebben 
verschillende leden hun licht laten schijnen op de verhouding 
van Nederlandsch-Indië tot het moederland. Dit punt is in 
het college in de laatste anderhalf jaar reeds etteljjke maJen 
behandeld en wat daarover zoo al is gezegd is zeker, zooals 
reeds eerder gezegd, aan de Regeel'ing niet voorbijgegaan en 
ook ' aan het Opperbestuur geregeld doorgegevcn. Ook thans 
wederom kwam bij verschillende sprekers, vau verschillende 
richting, tot uiting, dat Nederlandsch-Indië voortdurend offers 
brengt ten bate van Nederland en dat de diensten van Neder
land daarmede, niet in overeenstemming zijn: om het eenigs
zins populair uit te drukken, dat Indië eigenlijk met de 
gebakken gloeipereu zit. 

Het heeft weinig zin na hetgeen hieromtrcnt <II ccnige 
keeren is te berde gebracht, daarop thans opnieuw in te gaa n. 
Ik heb bij de behandeling van het vorige contingenteerings
ontwerp nu nog pas enkele weken geleden al gezegd, dat 
deze zaak voortdurend de aandacht heeft en ik heb toen zelfs 
enkele mededeelingen kunnen toevoegen' aan hetgeen eerder 
is gezegd. Het zal begrijpelijk zijn, dat ik daaraan op het 
oogenblik niets kan toevoegen, alleen, dat nader bevestiging 
daarvan is ontvangen, zoodat ik hoop dat binnenkort daar
van zakelijke resnltaten van kunnen worden naar voren 
gebracht. 

Ik zal dus op dit moment niet meer trachten op te som
men hetgeen Nederland dan wel voor Indië heeft gedaan, 
daar dit slechts een herhaling zou zijn van wat reeds meer
malen is gezegd. 

Nog een enkele Illededeeling vooraf aan den heer Van 
Helsdingen, die constateerde dat er een verschil in uitgangs
punt is tussch en de toelichting van de oorsprvnkelijke 
l'egeerlugsverordening en de oorspronkelijke memorie van 
toelichting. Inderdaad is dat juist, in zooverre dat het accent 
in de memorie van toelichting anders is gelegd dan in de 
toelichting van de oorspronkelijke l'egeeringsverol'derung. Bij 
al dcze zaken is de politiek van wederziidsche belangenbehar-

, tiging meel' dan tevoren op den voorgrond gekomen en nu 
leek het de Regeering hier inderdaad juister om datgene, wat 
daadwerkelijk eigeulijk het hoofdargument is, de contingen
teering ten behoeve van het moederland, ook voorop te stellen 
en dit met de meeste duidelijkheid naar vorcn te brengen. 

Ik kom tot den heel' Thamrin, die sprak over een steun 
aan Amerika, die door deze contingenteering zou zijn ver
leend. Hier is een misvel'stnnd in het spel. Bij de samenvatting 
van statistische gegevens in de Memorie van Toelichting is 
het terugdringen van Europa en Amerika in de cijfers samen
gevat en daarop volgt het betoog, dat hier de Europeesche, 
speciaal de Nederlandsche industrie, moet worden geholpen; 
dit beteekent echter niet dat bij de contingenteering een 
quotum aan A mel'ika zou zijn gegeven. Iets nnders is dat, 
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zooals bij de huidige bilaterale handelsverdragen te doen 
gebruikelijk is en zooals ook is geschied bij het laatste 
handelsverdrag, hetgeen de heel' Kall nog even aanroerde : 
Amerika een z.g. fnll share heeft gekregen, dus geen extra, 
maal' een gewoon evenredig aandeel. 

(De heel' Th a III I' i ll: Ook voor die hoeveelheid ') 
In het algemeen komt het hierop neer, dat een evemedig 

aandeel wordt toegekend overeenkomend met het percentage 
van den invoer in een bepaald basisjaar. Dat is een conditie, 
die in het algemeen wordt gesteld. 

(De Th a m I' in: Is dat dan geen steun') 
~Icn kan het in ZQOVCl'l'C steun noemen, dat men maatregelen 

neomt tegen een verderen terugloop. Als men ziet, wat. Ame
rika op het gebied van de uitvoerrechten daartegenover heeft 
gesteld kan die steun zeker niet onredelijk worden geacht. 

De heel' De Hoog stelt voorop, dat de Regeering evenmin 
als de Volks raad gesteld kan zijn op deze contingentee
ring. Ik heb reeds menigmaal betoogd, en ik herhaal het 
thans, dat de Regeering niet kun zeggen, - ik beeindig hier
mede de vergelijkingen op dit gebied -, dat deze gloeiperen 
naar moor smaken . 

lk kom than:::; tot de ,"crschil Iende sprekers en iJl de eerste 
plaats tot de concrete opmerkingen van dcn hee l' 'rhamrin, 
die een formeel bezwaar heeft gemaakt Ilaast andere formeele 
bezwaren, die hij reeds eerder ten opzichte van de contingen
teeriugeu te berde heeft gehracht, ecu bezwaar, dat in laugen 
tijd niet in dezen Raad naar voren is gebracht, nl. de wensch 
tot overlegging del' ontwerp-Rcgeeringsverordeningen. Het 
i~ hem echter bekend, dat de Regeering daartegen principieel 
en wel in het algemeen. dus ni et alleen bij een contingentee
ring als deze, bezwaar lleeft. De Regecl'ing heeft el' bezwaar 
tegen, dat de concrete uitvoel'ing'svool'schriften, die de In
dische Staatsregeling aan Haar overlaat, in discussie worden 
gebracllt. Bij de éontingenteeringsmaatregeleu, berustend op 
nieuwe ontwerp-ordonnanties heeft dit overigens minder be
beteekenis, omdat dergelijké contingenteeringen altijd zijn 
gebaseerd op een geldende verordening en indien daarin 
wtjzi gingen van eenige beteekeu.is worden gebracht, 
zij altijd in behandeling komen in den Volksraad 
middels de :Memol'ie van '11oelichting, de Memorie van 
Antwoord en de mondelinge behandeling. Dus juist 
ten aanzien van de contingenteeringen is naar mijll meening 
lIet bezwaar, dat de heel' Thamriu gevoelt, dat men niet zou 
weten, wat er feitelijk gebeurt, van veel minder beteekenis 
dun bij vele andere onderwerpen. 

ik kom thans tot de kwestie del' Philips-octrooien. Het ge
achte lid heeft mij reeds bij een andere gelegenheid gewaar
schuwd om niet te "grasduinen" op het terrein van een anderen 
Regeeringsgemachtigde, doch thans noopt hijzelf nog te komen 
op het gebied van mijn ambtgenoot van Justitie. Ik ben 
dus zeer kort, ook omdat de details del' zaak mij niet bekend 
zijn. Ik weet wel dat het bepaald onjuist is, te zeggen, 
dat hiel' een stelsel is toegepast, teneinde Japansche lampen 
zoo]ang mog'elijk aan deze samenleving te onthoucleu. 
Hier kon het Philips-conceru aan de hand van de wet bescher
ming eischen, en de Regeering kon in redelijkheid die bescher
ming onmogelijk weigeren, omdat inderdaad vermoeden bestond 
van ernstige overtreding van het octrooi. Het Philips-collcern 
kon in de bedoelde gevallen eischen, dat binnenkomende goe
deren waal'van op l'<'flelijkc gronden kon wOl·den aangenomen, 
dat de invoer met wetsschenrung geschiedde, werden aangehou
den. Ik moet ter wille van de redelijkheid hieraan toevoegen, 
dat het Philips-concern een wereldinstelling is, die de octrooien 
op zijn in zijn schitterende laboratoria gedane uitvindingen 
ten koste van zeel' groote bedragen heeft verkregen en daar
door de verlichtingstechniek ten zeerste heeft gediend. 
Het zou daarom niet aangaan, dat aan hetzelve de daarvoor 
bij de wet voorziene bescherming werd geweigerd. 

Ik geloof, dat de heel' Tha.nrin een weinig onredelijk 
tegenover de Rcgccring is, als hij Haal' ju dit verband 

gemis aan voortvarendheid verwijt: hij wijst erop, dat er 
hard is gestreden om de tarieven omlaag te brengen en 
aau te passen aan de gewijzigde omstandigheden doeh dat de 
Regeering in dien strijd om goed en goedkoop licht, voorzoover 
dat tot niting komt in den prijs del' lampen, weinig actief en 
dUigent is geweest. Het geaehte lid heeft in dit verband 
gesproken, meeu ik, van het met kunst- en vliegwerk eenige 
voorwaarden stellen. Ik geloof, dat de heer Thamrin hierin 
onbillijk is geweest; als hij wist, wat hieraan is voorafgegaan 
en hoe deze voorwaardeu niet alleen zijn gesteld, doch ook zijn 
verscherpt en nagereden, dan zou hij het verwijt van gemis aan 
voortvarendheid bij de Regeering zeker niet hehben uit
gesproken. 

De heer Thamrin heeft in dit v~rband nog een ahder. 
vraag gesteld, n.1. of het wel jnist JS, zooals de Regeering 
heweert, dat de consument er zoo veel beter aan toe is met 
dunrdere lampen met een hoogere stroomsterkte en langel'en 
brandduur dan wanneer hij de goedkoopere Japansche lam
pen kan koopen die misschien na een paar honderd uren door
branden. Ik wil in dit verband op drie punten wijzen. Men 
beeft slechts gesproken over den branddnur van deze lam
pen, maar er zijn hier drie afzonderlijke factoren in het 
geding. In de eerste plaats geven goedkoopere lampen veelal 
minder lichtsterkte dan er op staat aangegeven; dat is niet 
111aar een veronderstelling, het is bepaald geconstateerd. In 
de tweede plaats is het stroomverbruik aanzienlijk grooter, 
dan voor de goede lampen, nl. 25%. Dit laatste maakt 
nu wel geen verschil uit in streken, waal' men per lichtpunt 
betaalt, maar in de vele gebieden wuar men per kilowatt 
betaalt maakt dit een belangrijk verschil nit. In de derde 
plaats zijn - dat leert de ervaring - Japansche lampen veel 
slH'l1el' dOOl'gebrand dan Philips-lnmpen, ook de Eureka
lampen. 

Als men den invloed clezer drie factoren iu procenten van 
elkaar uitdrnkt, meen ik met nadruk de bewering van den 
heer Thamrin te kunnen tegenspreken. Ik wil de berekening 
- al had ik daartoe in den korten beschik baren tijd niet 
veel gelegenheid - toch nog even wat verder nitwerken. 

Een Philipslamp van 10. Hi cn 25 watt kost 55 cent (ik 
spreek dus niet over de goedkoopere ) . Een Japansche lamp 
van dezelfde sterkte kost 20 à 30, zeg 25 cent. De levensduur 
van de JapallSche lamp zal gemiddeld minder dan de helft 
zijn van de Philipslampen, veelal slechts een derde. Ik ga 
hierbij uit van de officieele gegevens. Over het algemeen 
znllen de aanschaffillgskosten dus ongeveer overeenkomen. 
Het stI'oomverbrllik van de Japa1l.Sche lampen kost dan 
echter aanzienlijk meer, namelijk gedurende den levensdmlr 
van een Philipslamp à 1000 uren, zooals in de Memorie van 
Toelichting is medegedeeld, ongeveer f 2,50 à f3,- meer. 
Deze gegevens zijn afkomstig van een objectief, los van de 
maatschappij werkend electrisch laboratorium in Nederland. 

De heer Tha.nrin heeft hierna de verschillende aan Philips 
gestelde voorwaarden in beschouwing genomen. 

Ik wil dau de voorwaarden 1 en 2 gecom bincerd behande
len en het geachte lid antwoorden, dat de goedkoopere lam
pen zoo veel mogelijk beschikbaar moeten worden gesteld op 
de verkoopplaatsen, waar de armere bevolking koopt, zoo
wel de Inheemsche, als de Chineesche en Europeesche. Philips 
zal nu aan het eind van een bepaalde periode moeten uall
toonen, dat de helft van het aantal verkochte lampen van 
gering energiegebruik uit de goedkoopere Eureka-lampen 
heeft bestaall. 

Het kost natuurlijk altijd moeite om zulk een uieuwe lamp 
erin te krijgen en daarom moest men eenig geduld hebben; 
waal' de Regeering echter niet overtuigd was, dat in dit 

. opzicht aJles werd gedaan wat kon worden verwacht, heeft 
Zij voor de verlenging Vlln deze contingcnteel'ing nog van 
de PhilipsgJo(lilampen fnb l'iekcn de vel'klll l'ing gevraagd en 
verkrf'gen: 
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"dat Philipsgloeilampenfabrieken bereid zijn maatrege

len te nemen, opdat in den kortst mogelijken tijd in alle 
plaatsen, waarover zich het onderzoek van het Departe
ment van Economische Zaken heeft uitgestrekt en alle 
daarvoor in aanmerking komende plaatsen, waar Philips
lampen verkocht worden, ook Eureka.lampen in voorraad 
zullen zijn." 

Bij lezing zal blijken, dat deze nieuwe eisch in zijn effect 
"eel verder gaat dan de verplichting om voor de helft de 
goedkoope gloeilampen in te voeren, want bij invoer zou· 
den zij ook kunnen blijven liggen enz. Wij hebben dus een
voudig aan Philips de voorwaarde gesteld: Gij hebt te 
zorgen, dat Eureka-lampen overal aanwezig zijn, waar Uw 
andere lampen verkocht worden. 

(De heer Th a m rin: Vervalt derhalve de eerste voor
waardef) 

Neen, dit is een versterking en aanvulling daarvan om het 
beoogde effect te bereiken. De Regeering was er niet geheel 
zeker van, dat de eerste voorwaarde zou voldoen aan het 
geen daarmede werd beoogd. 

Zij heeft echter daarnaast de eerste formuleering volko
men behouden. De Regeering zal er voor waken, dat aan 
het eind van de periode de vereiscbte hoeveelheid verkocht 
is; mocht het toch niet zijn geschied, dan zal Zij de conse
quentie, die hleraan vastzit, aanvaarden. 

Hierbij komen wij ook op de vraag van den heel' De Hoog, 
- ik kom daar straks nog op terug - die gezegd heeft: 
Hoe weet ik nu, dat de kleine man, voor wien deze lampen 
bestemd zijn, ook inderdaad die lampen krijgt en dat hiervan 
geen gebruik wordt gemaakt door het meer welgestelde deel 
der bevolking, menschen, die meerdere lampen tegelijk knn
nen inslaan en daardoor de goedkoope lamp uit de markt 
kunnen nemen j Ik kan deze vraag misschien volledig beant
woorden door in de eerste plaats te zeggen, dat het onderzoek 
heeft geloopeu over ruim 800 verkoopplaatsen, dat de Regee
ring daarbij alle hulp heeft gehad van de electriciteitsmaat
schappijen en dat in al die plaatsen, tot de heel kleine toe, die 
lampen beschikbaar moeten worden gesteld. Bovendien gaat 
het hiel' in de eerste plaats om lampen van een geringe licht
sterkte, die niet in belangrijke mate gebruikt worden door het 
meer welgestelde deel der consumenten. En wanneer hierover 
voorts nog klachten komen - de Regeering zal zorgen, dat het 
niet loopt als in den eersten tijd van de cementcontingen
tecring, waarbij Zij van den Volksraad veel sfeUIl heeft 
gehad VQor het bereiken van een goeden toestand -, zullen 
deze zeker door het departement in behandeling worden ge
nomen. Zooeven heb ik reeds gezegd, dat de Regeeri ng in 
deze de volle hulp heeft van de electriciteitsmaatschappijen, 
die er natuurlijk een groot belang bij hebben, dat de bevol
king aan goedkoop licht komt, vooral - ik zeg dit zonder 
sarcasme - wanneer zij zelve niet behoeven te betalen. 
Ik ben intusschen zooeven bij de voorbereiding van mijn 
ontwaard tot de conclusie gekomen, dat wij nog iets verder 
kunnen gaan; die discussie, zooals dje hier hedenmorgen · is 
gevoerd, is zeer nuttig voor het ontstaan van nieuwe ge
dachten. Ik wil nl. laten nagaan, of het geen aanbeveling 
verdient om dezelfde werkwijze te volgen als bij de bekend
stelling van de cementprijzen, n.l. door de hulp in te roepen 
van het plaatselijk B.B. Dat dus het RB. bekend stelt de 
verplichting (ot het beschikbaar houden van goedkoope lam
pen. Men kan hier dan een korten tijd laten overheen gaan 
om af te wachten of er klachten binnenkomen. Ik vind dit 
een veel betere oplossing dan te zeggen - zooals is opge
merkt - : Hoe stimuleert de Regeering de reclame ! Men 
moet niet vergeten, dat het dwingen tot het maken van 
reclame VQor deze lampen eigenl\ik een zonderlinge figuur 
is, omdat de leverancier reclame moet maken VQor een min
der rendabel, goed en goedkoop product ten koste van zijn 
dgen wel rendabel, uitstekend en duurder product. Ik 
geef dan ook de voorkeur aan het zooeven aangegeven denk-

beeld waardoor de Regeering de zaak zoove.1 mogelijk zelve' 
in handen neemt, zoodat daarvan dan meer terecht kan komen ... 
Bovendien zal er nog altijd verschil van meening zijn over de 
mate der reclame en of deze nog voldoende iB. Uit den aard del' 
zaak is men het in de praktijk nimmer geheel hierover eens. 
De een zal het noodig oordcelen, dat eiken avond reclame' 
wordt gemaakt, doch Philips zal het daarmede niet eens zijn, 
want die reclame is op zichzelf niet in haal' belang. 

Er is voorts van verschillende zijden over geklaagd, dat 
na acht maanden contingenteering nog geen gegevens over 
de kwaliteit van Eureka-lampen beschikbaar zijn. Het nan
zetten van zulk een onderzoek en het onderzoek zelf zijn 
tijdroovend. Men kan maar niet zoo een aantal peertje!l 
indraaien en zien hoe die werken. Men moet proeven nemen 
met volkomen constanten stroom en die stroom moet gedurende' 
tenminste duizend uren voortdurend gecontl'oleerd worden. 
Het heeft dus nog eenigen tijd moeten duren vóór die proeven 
konden worden aangezet. In de tweede plaats waren de htnt .. 
pen niet aanstonds op de markt; het heeft eenigen tijd ge
duurd voordat deze geïmporteerd werden. En in de derde 
plaats - en dat is belangrijk - meerdere series van derge-
Iijke onderzoekingen moeten worden ingesteld cn elk onder-
zoek duurt minstens duizend uren, dat is dus meer dan een' 
maand. Met een afdoend onderzoek zijn dus eenige maanden 
gemoeid. Ik moet hieraan onmiddellijk toevoegen, dat cte
voorloopige resultaten naar het oordeel van de Regeerilig 
niet absoluut bevredigend zijn geweest ten aanzien van de 
goedkoope lampen. Dat heeft haar aanleiding gegeven om dec 
kwestie opnieuw in beschouwing te nemen. Daartegenover
werden door Philips onmiddellijk gesteld attesten van ver
schillende andere laboratoria in Europa, waar de resultateJll 
wel bevredigend zouden zijn geweest, terwijl van de zijd" 
van Philips bepaalde bezwaren zijn gemonkt ten flanzien 
van de wijze, waarop het onderzoek hier is aang'ezet, Een 
en ander wOl'dt nog onderzocht, lUaar ik kun nu reeds mede ... 
deelen, dat ik in de voorloopige gegevens ook in dit opzicht. 
onlangs toch aanleiding heb gevonden ook ten deze en posi
tieve verklaring van dit coneern ten eerste en ik hoop, dat· 
deze verklaring de geachte leden zal bevredigen. Zij luidt: 

"Dat de Eureka-lampen aan de gestelde eischen zullelv 
voldoen met dien verstande, dat indien de Eureka-lampen 
daaraan niet mochten voldoen, de in Indië aanwezige voor .... 
raden zullen worden vel'vangen dool' Em'eka.lumpen, diEr 
wel aan de gestelde eischen beantwoorden," 

Mij dunkt, het is een vrij stringente zij het mijns inziens: 
geheel redelijke en noodige eisch, welke in gesteld en 
welke ook is aanvaard door de fabrikanten. 

In dit verband wil ik dan even van de volgorde del' sprekers 
afwijken en op de vraag van het geachte lid, den heer Kan," 
antwoorden, die vroeg: Wanneer ik nIl bij het departement. 
of den Philips vertegenwoordiger kom, - ik heb niet goed
hegrepen bij wien -, is men dan bereid een lamp, die snel is 
doorgebrand, in te ruilen' In de eerste plants verwijs ik naa" 
de verklaring omtrent den levensduur, die is gebaseerd Op' 
proeven verricht in een wetenschappelijk laboratoriulll onder 
vaststaande condities. Ik geloof, dat de heel' KalI het met 
mij eens zal zijn, dat, wanneer hij in tegenstelling daarmede 
zegt, dat een bepaalde lamp na 300 Ilren is doorgebrand, men 
dit onmogelijk zoo zal kunnen aanvaarden. In de eerste plaots 
is de eontl'óle op het aantal branduren bij den pRl'tieulieren 
gebruiker volstrekt niet mogelijk en de heer Kan weet, wat 
een dergelijk systeem in deze maatschappij zou gaan be
teekenen. In de tweede plaats is de wijze, waarop een lamv 
wordt gebL'Uikt, de druk, waaronder zij stnat, de gebezigde 
stroomsterkte, de intermitteering enz. Voor den levensduur 
van een lamp van zooveel belang, dat de ltegeering een 
dergelijken eisch tot individueele illwisseling niet zal kunnen 
stellen. Ik geloof echter, dat wij met den aangehaaldelI alge·
meellen eisch in de praktijk volkomen voldoen nOn hetgeen 
de heer Kan wellscht. 
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Mijnheer de Voorzitter! Het geachte lid, de heel' Tham

rin, heeft gevraagd, of wij e.· zeker van zijn, dat een matige 
winst wordt eemaakt. Ik zeg hierop aanstonds, dat deze 
wensch opzichzelf volkomen redelijk is en volkomen past in 
het systeem van de contingenteeringen. Ik voeg el' onmiddel
l ijk aan toe, dat controle daarop uitermate moeilijk is, gezien 
juist de diversiteit van het afzetgebied van een wereldconcern 
als Philips, cle zeel' verschillende artikelen die het maakt, 
de verdeeling over de producten van de zeel' zware alge
meene en bijvoorbeeld cle laboratoriumkosten e.d. Alleen kan 
ik zeggen, dat Philips ten genoege van het Opperbestuur -
de betrekkelijke vraag is uiteraard aan de orde geweest -
heeft lUlIlJlCIllClÜk gemankt, dat het co ncerll zij n lampen h iel' 
ni.et rendabel onder 55 cent kon vel'kOOpell. Overigens zijn de 
verkoopprijzen - inclusief dus vracht en invoerrechten -
gelijk, of nagenoeg gelijk aan die in Nederland. 

Ik wil el' de aandacht op vestigen, dat zelfs de duurdcre 
lampen, die hiel' voor 55 cent worden verkocht. in Nederland 
worden verkocht voor 66 cent en dat er daarbij ltier nog 
"ekening mede moet ,vol'deu gehouden, dat de Vl'acht
kosten en de vrij hooge invoerrechten in l ntlië, in 
clie 55 cent zijn bellrepen. Het is dus wel degelijk 
aannemelijk, dat Indië in dit opzicht zeker niet aehtel'gesteld 
wordt bij Holland, hetgeen ik ook redelijk acht, omdat de koop
kracht In Indië belangrijk lager is. Ik heb nu gesproken van 
55 cent. Ik licht hiermede één lamp uit cle prijsschaal ; voor 
andere lampen is de kwestie mutatis mntandis hetzelfde. 

Teil nanzien van plmt 6, in de Memorie van Toelichting 
genoemd onder de voorwaarden, die worden gesteld, is 
e.en enC\\lête gaande ten aanzien van de prijzen van 
de Philipslampen in alle la.nden om den Pacific. Voor
\oopig is hei verllloeden gewettigd, dat iJl de landen, 
waal' Philips ltiet te ka.mpen heeft met een moordende 
concurrentie van andere zijde - men weet - dit tel' ver
gelijking - llOe het tegenwoordig gaat met cle Indische 
sniker en andere prodncten - de verkoopprijzen eerder 
hooger dan lager dan hiel' j maar ik kan geen definitieve 
medcdccling hieromtrent doen. lfell kan niet aan een consul 
schrijven, b.v. in 1\1.anilla, om eens even te vertelJen hoe 
het daal' staat j wil men dat weten, uan is daarvool' een 
behoorlijk onderzoek in loco noodig met verwerking van hij
zondere plaatselijke factoren. Dat kan uiet altijd onntid
dellijk. De Uegeering neemt echter ook in dit opzicht ,tiet 
met een bloote verklaring genoegen, doch stelt wel elegelijk 
een onderzoek in. 

Het geachte lid, de heer Thaml'in, vroeg nam' de mot i
veering van het aan PhiLips gegeven aandeel \'an 55% iJl 
den invoer, een aandeel, dat eigclll\jk hooge}' is, dan dat van 
de laatste jaren. 

Inderdaad is Jlct oenige procenten hoogel', maal' daarin zit 
jnist de hulp aan de :\'ederJundsehe industrie. lIet geachte lid 
moet \'cl'del' niet vOl'geten, uat de \'el'\'angi ng van Philips
lUH\l)Cn door Japansche lampen reeds i~ begonnen in de jaren 
1928 Cl1 1929, de zaak li g hiel' dns anders dan bij diverse au
elere artikelen. In 1928 was het aandeel van Philips 66.4% en 
in 1929 62% . '!tfissehien zal het geachte lid de opmerkin g 
maken, dat dam'in .'llle Itlmpen begrepen zijn, IlHl<lI' dan wj} 
ik d.ur,.!et!"{'l/(I\'et' stellerl. d;lf z<lklaIlUWI'n- Pil fjetslant"lêll'n
lampen ook in djen tijd in zeel' geringe mate wllluit Neder
land werden aangevoerd, Als men dat nagaat, is het aandeel 
van Philips dns niet exorbitant hoog te noemen, 

De ]k~ccl'ing is cr'kclltelijk voor de waal'deel'iJlg nlll den 
hpc]' 'rhallll'in voor hot vrij laten van do zaklantMu'll- en fïets
lantaul'lllampjcs. Iedol', die wcl oens 's avonds op de buitelJ
wegell l'ijdt za l het bekend zUn, welke beteekenis deze mo
d('I'ne fakkels in de inheemsche samenleving hebhen ge
l\l'cgell. Men ka n gee n groepje menschen of ee n alleen 100-

pende Javaan ontmoeten, of hij heeft zulk een electrischE'1l 
h'K'Ke\ b\) zich. Dat is inclerdaad een behoefte geworden, die 
de Regeerin'g elan ook heeft erkeud. 

Handelingen. Zittingsjaar 1935-1936, 

Het geachte lid, de heel' 'l'halllrin, heeft verder gevraagd 
naar de jltistlleid van het conrantenbericht, elat voorshands 
geen contingenteeringen meer te wachten zijn. De Regeering 
kan voor dit bericht geen enkele verantwoordelijkheid op 
zich nemen. Uiteraard kan de Regeering zich hierover ltiet 
verder ltitlaten, geen enkel land doet elat, het dagblad be
richt komt niet voor de verantwoordelijkheid del' Regeering. 

(De heel' Th a mI' in: In het dagbladbericht was sprake 
van belangrijke contingenteeringen.) 

Ik kan aan mijn verzekering niets toevoegen. Het zon niet 
wenschelijk zijn daarover verder nit te weiden . 

'l'enslotte heeft het geachte lic1 gev1'aagcl, hoe l,et staat met 
het O\·c j'zi<.>ht OVCt' de conti ngcntccrin gen; dat destijds dool' 
den hecL' De I-loog is verzocht. 

Ik kan allecn mededeelen, dat l1et een lee )' belaJlgrijk 
werk is en eell werk, waaraan - wil het behoorlijk ge
schieden - slechts weÎltig krachten op het Departement 
krumen werken; het is niet een werk, dat dool' de een of 
andere admi,üstl'atievc kracht kan worden verricht, De 
ambtenaren van het Departement, die voor dit werk geschikt 
zijn, hebben het reeds zeel' druk en het wcrk eischt ecn 
behoorlijke voorbereiding, 

Ik kom thans tot het geachte lid, den heel' t;0,1 u::koepoll. 
De hccr Soangkoepoll heeft g'ezegd, d<lt het wcl zoo \'r'it'llde
lijk zon zijn g'cwccst, wannecr de ](Cg'CCl'ÎlIg" aall Japall had 
medegedeeld, dat het betere lampen lIIoest fal.n'jeccL'clI, wi lden 
de Japansehe lampen op de Indische markt toegelntcn blijven. 
Ik kan den heer Soangkoepon verwijzen naar mijn untwool'd 
aan den heel' Thamrin, waarbij ik een vergelijking mankte 
tusschen de 'goedkoope en de Nederlandsche \nmpen en gelooi, 
da ik hierop lIiet verder behoef in te gaan, 

Ik ,vil er nllccn nog' op WijZCll, dllt tle dOOl ' Ju't gl'llC'htc 

lid aanbevolen gedragslijn geen gebruikelijke methodc is, 
om dergelijke zalten te behandelen. De Japansche fabrikanten 
2.:ijn bovendien mans genoeg om te weten, wat er op een be
paalde markt geëischt wordt en of zii het Îll hun uelang 
achten betere lampen te brengen dan tot dusven'e, 

(De heel' Soa n g koe pon: Maal' acht de Regeering- den 
invoel' V(lH g-ocdkoopc minc1erwannli ge Japansche ~lo('ilHml)en 
('cn nmlccL VOOI' den ('OIlSllllll'rrt 1) 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb getracht juist dit pllllt 
uitvoerig te behandelen, waarbij ik zelfs concretc bereke
nin gen heb gegeven . Ik dacht dat ik teil deze duidelijk en 
positief ben geweest. Ik ben toch bereid el' in tweeden ter
mijn nader op terug te komen J maar onderb,'cek mijn be
toog el' nu liever niet voor, 

(De heel' Soa n g koe pon, Ik wenseh" lI een een ja of 
neen van de Regeel'ing.) 

Dan antwoord ik "ja" en hoop, dat de heel' Soung-koepon 
",ien mijn betoog schijnt te zijn ontgaan, dan hiet'dool' 
tevredcn is gestel(l 

De heer Kan f,pl'llk over een bevûordcelillg' \'/ln ecn groot 
~oncern ten laste van de Indische bevolklllg". 1. 1\: gelooi dat 
het njet wenschCJijk tS die tegenstelling aldus te ponecrcn . 
Het gaat hier om bescherming van een zeer belangrijke tak 
del' in gl'oote nood verkeercncle mocdel'landschc industrie. 
Ik heh de cijfers niet precies in het hoofel, m"ar " a ll wel 
zeggen dat Philips destijds, hcb ik het \\"el, ongcveer 28000 
mcnschcn in dienst had en dat dit. <lantnl is tcrug-gf'IOOl1l'll 
tot 13 i1 15 000. 

(De heel' K ers ten s: Het was 20 000 l' l! is tel'lIg'g'c1oo
pen tot nog geen 10 000 tH'Leiders.) 

Dnll ben ik elus onjuist in de grootte van mijn co ncrete 
cijfers, maa l' allerminst in de verhoudin g. 

(De heel' Kc l' S ten s: Bovendien \\"01'<1('11 thans weke
lijks meel' dau 100 arbeiders ontslagen.) 

Het. doet mij genoeg'en, dat de intcrrupties van den heel 
Kerstcns mijn betoog zoo krachtig ondcrslcunen. lndet'dand 
is het onjuist om te spreken van een bescherming van een 
groot concern als zoodanigJ omdat deze bescherming wel 
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degelijk geldt voor het geheele moederland en van zeer 
groote beteekenis is, hetgeen mijns inziens de tegenstelliug 
van den heer Kan in een jnister licht stelt. 

(De heer Th am l' i u: En voor het belang van die eene 
streek moeten wij hiel' bloedeu!) 

Mijnheer de Voorzitter! Hoe gaarne ik altijd op inter
rupties inga, ik kan werkelijk door den hevige regen de 
interl'upties thans niet verstaan. 

De Voorzitter : De Regeeringsgemachtigde heeft altijd 
het recht een interruptie onbeantwoord te laten, doch nu blijkt 
dat hij el' op het oogenblik niet op is gesteld, verzoek ik 
den leden, verder niet te interrumpeeren. 

De heel' Hart, directeur van Economische Zaken: Den 
heer Kan heb ik op zijn opmerking omtrent de werkelijke 
verhouding tusschen de kosten van de Philips- en de Japansche 
lampen al geantwoord in mijn beantwoording van den heer 
Thaml'in. Voorshands bestaat verder zeer bepaald niet het 
voornemen, electrische batterijen voor zaklantaarns te COll

tingenteeren. Misschien zou dat later bij bepaalde handels
tractaten nog aan de orde ruImen komen, doeh momenteel is 
dit punt zelfs niet eens in onderzoek. Het geachte lid weet 
overigens wel, hoezeer ik ben geporteerd voor intensiveering 
onzer handelsbetrekkingen juist met China en hoe ik daar
voor voortdurend mijn uiterste best doe. 

De heer Kan vroeg nog, wat er zou gebeuren ind ien de 
Ja.\)ansche lampen eens veel beter worden dan ze thans zijn. 
In de eerste plaats moet ik het geachte lid verwijzen naar het 
zeer loyale betoog van den heel' De Hoog, die zeide, dat hier 
in de eerste plaats aall de orde is de kwestie van hulpver
leening aan het moederland. Ik geloof ook, dat mijn mede
deelilIgen bij verschillende gelegenheden wel hebben 
aangetoond dat wij niet, wanneer eenmaal een situatie 
geschapen is. zeggen: Die laten wij nu maal' verder zoo 
doo"'oopen. Geregeld wordt Ilageg"un of verscherping van 
voorwaarden en verandering van den opzet van contingen~ 
teeringen noodig zijn. Natuurlijk zal er wel aanleiding zijn 
alles opnieuw te bezien en te bekijken in het licht van een 
nieuw opgetreden situatie. Dat Philips thans zijn prijzen 
belangrijk zal moeten verlagen, is iets waarover ik mij mo
menteel moeilijk kan uitlaten. Daarmede zouden wij, wall
necr het juist is wat ik heb gezegd, dat Philips zijn lampen 
niet onder een bepaalden prijs rendabel kan afzetten, de 
zaak niet helpen. 

Thans kom ik tot den heer De Hoog. De Regeering sluit 
zich gaarne aan bij zijn betoog ten aanzien van de huisver
lichting, een betoog waaruit, zooals gezegd, de loyaliteit van 
het geachte lid ten aanzien van de samenwerking met het 
moederland opnieuw bleek. Ik hoop, dat ik hem zal hebben 
tevredengesteld voor wat betreft de verkrijgbaarstelling van 
goedkoope lampen; ik gaf daarvoor drie middelen aan, die 
wij reeds effectief hanteeren en die wij na deze verklaring 
van Philips nog beter zullen kunnen hanteeren. Ik her
haal, dat ik het zeel' op prijs zal stellen wanneer berichten 
binnenkomen bij het departement indien dergelijke goed
koope lampen el'gens niet verkrijgbaar zijn. Ik behoef 
zeker niet te verklaren, na alles wat ik terzake reeds 
in dit College en in den Volksraad heb gesproken, dat de 
Rcgeering het met het geachte lid volkomen eens is, dat wij 
tot elken prijs moeten vechten tegen de verhooging van de 
kosten van levensonderhoud. Vergeleken bij andere landen, 
slagen wij daarin relatief zeer wel. Er zijn echter omstandig
heden die intusschen in eenige gevallen onvermijdelijk tot 
zekel'e verhooging moesten leiden, gevallen waarop ik thans 
niet nader zal ingaan. 

De heer De Hoog heeft echter bezwaar gemaakt tegen de 
beide andere punten, gemakshalve aangeduid met de contin
genteering der automobiellampperen en de regeling voor de 
zak- en gloeilampperen voor fietslantaarns . 

Voor de antomobiellamppel'en moet men twee factoren in 

aanmerking nemen, n.l. dat iu de eerste plaats ook hiel' cle 
levensduur wel degelijk van zeer veel belang en de weer
standskracht van de lampen van groot gewicht is. Juist de 
automobielperen - dat zal het geachte lid bekend zijn -
zijn dool' het schokken speciaal aan sterke slijtage onder
hevig. Vervolgens moet ik bestrijden, wat het geacbte lid 
heeft gezegd, dat de automobiellampen voor een belangrijk 
gedeelte worden gebruikt door de meer welgestelden. Als 
men nagaat hoeveel taxi 's er in Indië rijden, welke door 
minder welgestelden worden geëxploiteerd, en het aantal 
vrachtauto 's en autobussen dat in bedrijf is in aanmerking 
neemt, dan mag men de automobiellampen niet beschouwen 
als een luxe-artikel. Toen iu den Volksraad de motorvoer
tuigenbelasting en de wegverkeersordonnantie aan de orde 
waren, hebben trouwens vele leden wat dit betreft 
een heel ander geluid doen hooren. De autolamp is 
een bepaald zeel' belangrijk maatschappelijk verbruiks
artikel, en dat is de reden, dat de Regeering ook hier het 
belang van het aanbod van een goede lamp, gepaard aan den 
"teun aan de Nederlandsche industl'ie, volkomen op zijn plaats 
achtte en het volkomen gerechtvaardigd vond, de contingen
teering ook op automobiellampen toe te passen. Juist de 
minder gegoede verbruikers zullen de gegevens, die ik hiel' 
hedenochtend verstrekte over de verdeeUng tUBsehen cle 
dmu'dere en de goedkoopere lampen, zelf niet geheel door
gronden en begrijpen. 

'Vat de ulklIJntau l'nlampen betl'eft, geloof ik, dat hiel' een 
misverstand bestaat. De electrische peren voor de zaklan
taarnlampen zijn - al is er eenig verband gelegd - niet ge
contingenteerd in dien . zin, dat de invoerhoeveelheid is ver
minderd of aan een bepaald land is toegewezen ; hiel' zijn 
alleen maatregelen genomen, zooals die zUn ge nom en bU de 
importeurslicentieering ter bescherming van het distribut ie
apparaat, een onderwerp, dat in algemeene lijn hier I'eeds 
aan de orde is geweest en waarmede het geachte College zich 
heeft vereenigd. Ik breng in herinnering wat ik bij (le im
porteurslicentieering in bet algemeen over de politiek der 
Regeering te dezen heb gezegd en ik herhaal het in con
creto: dat de prijzen dezer zaklantaarnlampen niet zijn ver
hoogd, dat zij integendeel zijn verlaagd, terwijl door het ge
ven van een flink aantal extra licenties in den laatsten tijd 
- het geachte lid zal dit wel bevredigend achten - aan 
de groeiende behoefte aan deze lampen volkomen is tege-
moetgekomen. . 

Ik kom tenslotte aan den heer Van Helsdingen, die in de 
eerste plaats heeft gewezen op een zekere tegenstelling -
ik roerde dit punt reeds aan - tussehen de oorspronkelijke 
Regeeringsverordening en de Memorie van Toelichting. Ik 
heb reeds uiteengezet, dat de Regeering het bij nader inzien 
veel juister achtte, het hoofddoel dezer contingenteering 
voorop te stellen, zoodat de hnlp aan het moederland, naar
mate de contingenteering zich ontwikkelde, inderdaad meer 
op Iden voorgrond is getreclen. De Regeering is ook hier 
erkentelijk voor de waardeering, die het geachte lid heeft 
uitgesproken ten aanzien vall de maatregelen die zijn getrof
fen in het belang vun den consument, zij hoopt dat die 
waardeering na de nadere niteenzetting nog zal zij n ver
meerderd en ook de heer Van Helsdingen zal inzien, dat dit 
geen ijdele woorden zijn, doch dat de Regeel'in g voortdurend 
bezig is, het apparaat te perfectionneeren en te verbeteren, 
teneinde zoo dicht mogelijk te benaderen wnt wordt beoogd. 

De heer Van Helsdingen heeft verder gezegd, dat de proe
ven, genomen op het Centraal Electrisch Laboratorium een 
groote "failul'e " zouden zijn geweest. Ik heb er reeds op 
gewezen, dat die proeven niet in alle opzichten bevredigend 
zijn uitgevallen, maar ik moet toch tegenspreken, dat 7.e een 
"fail ure" zouden zijn geweest. Zelfs wanneer alle toetsings
proeven met de lampen, op het oogenblik nog niet geheel 
bevredigend zouden zijn geweest, zou men nog niet kunnen 
spreken van een voUwmen mislukking van deze proeven. 
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Dc hcer Van Helsdingen heeft ook gevraagd, waarom niet 

de prijzen van alle Philipslampen zijn verlaagd, doch slechts 
van de eene helft. Ook die vraag heb ik in ander verband al 
beantwoord. Ik heb nl. een vergelijkiug getrokken waaruit 
blijkt, dat de prijs van de Philipslampen in Nederland, welke 
niet wordt bezwaard dool' invoerrechten, vracht, verzekering 
en andere kosten, nog hooger is dan· in Indië. Ik heb er bijge
voegd, dat wij voortdurend bedacht zijn op een beter inzicht 
omtrent hetgeen in dit verband als een matige winst kan 
worden beschouwd en ik heb ook gezegd - en ik kan niet 
anders doen dan dit herhalen -: de beoordeeling of de winst 
inderdaad matig is en of Cl' winst wordt gemaakt is uitermate 
moeil\ik wanneer men met een artikel van een dergelijk groot 
en ged ifferentieerd concerll heeft te doen. 

Ten aanzien van hetgeen het geachte lid gezegd heeft over 
den vcrkoopsprijs in andere landen heb ik al het eeu eu 
ander medegedeeld. Wij hebben niet bepaald den indruk, dat 
wat dit betreft de situatie op het oogenblik onbevredigend 
zou zijn. Het onderzoek dienaangaande duurt nog voort en 
de vraag of de contingenteerillg zal worden verlengd - het
geen immers telkens opnieuw moet worden overwogen - zal 
zeker worden beïnvloed door het al dan niet nakomen van 
de vclc positieve voorwaarden die bij de contingenteer'ing 
zijn gesteld. Wanneer de Regeering maar eenigszins den 
jndruk heeft, dat de voorwaarden niet worden nagekomen, 
wordt er onmiddellijk jngegrepen; de heer Van Helsdingen kan 
ervan overtu.igd zijn dat de Regeering dan evenals tot dus
verre met die groote diligentie te werk zal gaan, welke hij 
wenscht. 

Hpt geachte li.u heeft een lijstje overgelegd van de Ameri
kaanschc lampen en heeft ('en aantal bedl'agen genoemd. Ik 
wil gaarne toezeggen dat een en ander nader zal worden 
onderzocht. Ik heb getracht, in de korte pauze ter zake eenige 
gegevens te krijgen en VQo.rzoover ik daarin ben geslaagd 
blijkt er tegenspraak tusschen de cijfers van het geachte lid 
en onze gegevens, die aantoonen dat de Amerikaansche 
lampen zeker goedkooper zijn dan die van Philips, maar 
lang niet in die mate als het geë:l<.'hte lid het heeIt voorgesteld. 
El' zal dus een nader onderzoek worden ingesteld, want ook 
yoor de Regecring is deze kwestie buitengewoon belangwek
kend maar de beschikbare gegevens bevestigen de door het 
/l.'oacllte lid gegeven voorstelling van zaken niet. 

(De heer Sos r 0 had i koe s 0 e m 0 : Is de Regeering 
bereid. deze gegevens bekend te stellen f) 

Ik geloof dat het het beste is, dit te doen bij het in be
werking zijnde overzicllt. Het zal wel niet de bedoeling zijn, 
elk apart onderzoek dat te dezen wordt toegezegd, reeds 
aanstonds bekend te stellen; ook het resultaat hiervan zal 
dan t.z.t., b.v. bij het overzicht van de contingenteerings
maatregelen worden medegedeeld. 

~11jnhcel' de Voorzitter! Tk ben hiermede aan het einde 
ge'kornen '13n de beantwoonling der punten die bij dit onder
werp behandeld zijn. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof niet 
dat de geachte Regeeringsgemachtigde zal verwachten, dat 
ik bevredigd zal z\in met zijn argumentatie, dat deze eo u
t-ingenteering een uitvloeisel is van de tot dusverre in het 
kadeT van de economische samenwerking tusschen Nederland 
en lndië genomen maatregelen. Op zichzelf kan die mede
deeling mjsschien juist zijn, maar ik wil slechts constateeren 
dat tot dusverre alle contillgenteeringsmaatregelen in het 
nadeel vRnlndië zijn uitgevallen en wij tot dusverre nog geen 
behoorlijkc contraprestatie van Nederland hebben kunnen 
zien ten opzichte van onze jarenlang gegeven concessie aan 
het bedrijfsleven in Nederland ten bedrage van totaal tientallen 
millioenen guldens : Dus met de argumentatie dat dit Re
geeringsontwerp past in het economisch kader van !"ederland 
en Indië is de maatregel op zichzelf nog niet goedgekeurd. 

De geachte Regeeringsgemachtigde komt ertegen op dat met 

deze contingenteering stewl aan de Amerikaansehe gloeilam
penindustrie wordt verleend. Ik put mijn meening uit de 
Memorie van Toelichting waarin op blz. 4 in de voorlaatste 
alinea staat: 

"Onder deze omstandigheden was, tenzij daartegen 
maatregelen zouden worden genomen, de verdringing van 
de Europeesche en de Amerikaansche gloeilampen in het 
algemeen en de Nederlandsehe in het bijzonder nog slechts 
een kwestie van korten tijd." 

Ook nit de mededeeling vall den Regeeringsgemachtigde 
valt op te maken dat deze contingenteering inderdaad een 
steun is, al was het in zooverre dat de verdringing en ver
dere achteruitgang van de Amerikaansche industrie hierme
de wordt voorkomen. Ik vraag mij af, waarom men dit ge· 
daan heeft. De heer Kan heeft zooeven het lIalldelsverdrag 
met Amerika aangehaald, maar daarin werden de economi· 
sche tegenprestaties precies genoemd en het was voor het 
eerst, dat ik hoor, dat in het gesloten handelsverdrag ook 
gloei peren zijn opgenomen. Ik geloof echter, dat dit niet ge
heel juist kan zijn. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: In 
algemeenen zin.) 

In het handelsverdrag is alleen sprake van producten, clie 
bij name genoemd zijn . 

Ik kom nu nog even terug op de uitlating van den heer 
Weyer op de vori ge vergadering, als zou het gesloten han
delsverdrag met Amerika ook van enorme beteekenis zijn 
voor de bevolkingsproducten. Ik wil hier even op terugko
men om te voorkomen, dat deze gedachte verdere verbreiding 
vindt, omdat zij met de cijfers in str\id is. lli heer Weyer 
heeft gezegd, clat het handelsverdrag niet alleen VOOI· het 
ondel'nemersbelang zoo bijzonder groot is, maal' ook voor 
het bevolkingsbelang, uit hoofde van het feit, dat be
halve de ondernemersproducten ook de bevolkingsproducten 
hierdoor zijn beschermd, zooals citronella, peper, nootmnskaat, 
damar, benzoë, e.d. 

Als men de grafieken naslaat in de statistieken van de 
landbouwexportgewassen, dan ziet men, dat van een totalen 
export van producten van f 1600 millioen in 1928, de bevol
kingspl'oiJucten ~Ip.chts f 400 millioen uitmaken en dit cijfer 
was voor 1934 nog lager. Als men daarbij nagaat welke die 
bevolkingsproducten zijn, die worden uitgevoerd zonder relaties 
met de ondernemers, dan wel hetgeen als zuivere bevolkings
producten aangemerkt kan worden, dan lijkt het mij, dat men 
een veel te groot woord gebruikt, wanneer men beweert, dat 
bij dit handelsverdrag groote bevolkingsbelangen worden 
beschermd en geregeld. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: 
Is het belang der bevolking hierbij alleen gemoeid als zij 
rechtstreeks exporteert!) 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik zou hierop kunnen antwoorden, 
maar om dit met een enkele zinsnede te doen, is niet mogelijk. 

De Voorzitter: Ik zou maar bij het ontwerp blij veIl. 

De heer Thamrin: 111 elk geval bestrijd ik de jnistheid van 
de opmerking vall den geachten Regeeringsgernachtigde en ik 
vermoed dat de geachte Regeeringsgemachtigde ook overtuigd 
is van de onjuistheid van zijn interruptie. 

Toen de Regeeringsgemachtigde sprak over de octrooien, 
sprak hij zichzelf tegen, omdat hij in het eene deel vall zijn 
rede zeide, dat Philips heeft aangetoond, dat de octrooien ge
schonden zijn en in een ander deel sprak van een zeker vermoe
den van schending van de octrooien. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Ik heb 
nooit gezegd, dat dit aangetoond is. ) 

Maar er zijn hier toch zeer groote belangen bij betrokken 
en wanneer dan niet werkelijk de schending van octrooien 
is aangetoond, mogen dergelijke artikelen toch niet op een bloot 
vermoeden jarenlang worden aangehouden. 
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(Thamrin.) 
Ik heb zooeven bij interruptie een vraag gesteld betreffende 

de prijzen, die de geachte Regeeringsgemachtigde genoemd 
heeft voor de Japansche peren, welke gecalculeerd worden op 
35 en 30 ccnt, vanwaar hij die prijzen gehaald heeft en vol
gens zijn antwoord zouden die prijzen gecalculeerd zijn dool' 
het laboratorium in Nederland. 

(De heel' Har t, directeur van Economische Zaken: Dat 
heb ik dan verkeerd verstaan.) 

Dat dacht ik ook. Dat zouden dan de Indische prijzen zijn. 
Ik heb ook prijzen in mijn hoofd, die ik niet met citaten kan 
aantoonen, maar ik zou willen verwijzen naar eenige Japan
sche boeken en tijdschriften als bijv. "Industrial Expansion 
aftel' the World War" van een Japansch auteur, waarvan de 
naam mij ontschoten is, en andere tijdschriften of Japansche 
prospecti, waarin b.V. exportprijzen van Japansche gloeiperen 
genoteerd zijn van 20 à 30 Yencent. Omgerekend volgens den 
tegenwoordigen koers zijn dat prijzen van tien of twaalf Hol
landsche centen. Dat zijn andere cijfers, belangrijk verschil
lend van de prijzen van 30 en 35 cent, die de geachte Regee
ringsgemachtigde heeft genoemd. De verhouding van ongeveer 
de helft van den prijs komt dus in een geheel ander licht te 
staan bij de prijzen die in Japan genoteerd zijn voor 
exportprijzen; daal' komen dan natuurlijk nog vracht en 
andere kosten bij. Maar ik geloof toch wel, dat na alle moge
lijke bijkomende kosten de genoemde prijzen belangrijk lager 
2Ïjn dan de 55 cent van de Philipsproducten en ook lager 
dan de prijzen van 35-30 cent dool' den Regeeringsgemach
tl'l.de 'l.enoem.d. 

Mijnheer de Voorzitter! Dan zou ik willen vragen op 
welken prijs de geachte Regeeringsgemachtigde heeft ge
doeld met 55 cent! Zijn dat de detailprijzen, of de prijzen, 
waartegen de detailhandelaren de lampen kunnen bekomen 
bij de importeurs! 

(De heel' Roe p: Dat zijn de tokoprijzen .) 
lIet is natuurlijk wel van belang in deze, omdat, wanneer 

het importeursprijzen geldt, de kwestie anders wordt. Daar
om zou ik te dien aanzien opheldering willen hebben, opdat 
het publiek weet, tegen welke maximumprijzen zij de lampen 
kunnen krijgen. 1.;lij is het nog met dnidelijk. Ik heb ook 
nog geen voldoende antwoord gekregen op mijn vraag wat 
eigenlijk de bedoeling is van de tweede voorwaarde in de 
Memorie van Toelichting genoemd. Daar staat te lezen, dat 
de ten eerste bedoelde lampen voor tenminste de helft moeten 
bestaan uit goedkoope lampen; dat zijn derhalve de Eureka
lampen. Ik zou echter willen vragen hoe het in de praktijk 
is nit te maken, welk gedeelte van die lampen tegen 3fi cent 
te verkrijgen is en welk niet. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken : Dan 
geldt het een ander merk.) 

Neen. In de voorwaarde 2 in de Memorie van Toelichting 
wordt gezegd dat " tenminste de helft" van de onder ten 
eerste bedoelde lampen moet bestaan uit goedkoope lamp~n, 
die hoogstens tegen den prijs van 35 cent behooren te worden 
verkrijgbaar gesteld. 

(De heer De Hoog: Die helft betreft Eureka.lampen. 
De heer Har t, directeur van Economische Zaken: ,De 

andere lampen zijn Philipslampen. ) 
Het geldt hier dus alleen voor de Eureka-lampen en niet 

,"oor de andere lampen, ook al zijn de Watt-capaciteiten het
zelfde. 

(De heel' Har t, directeur van Economische Zaken: Ik 
zal deze kwestie straks nog even behandelen.) 

Het gaat er Olll, dat wij weten, tot welke maximumprijzen 
de lampen van bepaalde capaciteit kunnen worden verkregen. 
Mijnheer de Voorzitter! Ik zal met het oog op den tijd niet 
meer terug komen op de economische verhouding. Ik 
wH alsnog even een motie aankondigen, die ik wil indienen, 
waarin de bedoeling wordt nitgedrukt, dat de Regeering 
ernaar stl'cve om de prijzen van de lampen meer in Dver-

(Soangkoepon, Kan.) 
eenstemming te brengen lUet die van de lampen afkomstig 
uit Amerika en Japan . 

De heer Van Helsdiugen heeft zoDeven een aantal prijzen 
genoemd van Amerikaansche lampen, welke ook aantoonen 
in welke ongunstige verhonding de lampen van Philil)S hier 
worden verkocht. Mii zijn ook de prijzen van radiolampen 
bekend. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Die heb ik buiten hr
spreking gelaten.) 

Het is goed, dat dit ook bekend wordt gemaakt. De radio
lampen van Philips kosten hiel' b.V. pel' stuk f 13 tot f 14, 
terwijl mij een geval bekend is, waarbij 11 radio-lampen 
werden gekocht - lampen die werkelijk niet minder zijn 
dan de Philipslampen ; dat is in de praktijk gebleken - waar
van de prijs van 11 lampen franco hierheen slechts f 9.30 
was, dat zou neerkomen op een priis van nauwelijks f 0.90 
per stuk en die ]nmpcJl doen in qualiteit, naar de praktijk 
heeft bewezen, niet onder voor de Philips radio-lampen, wel
ke zooals gezegd, f 13 à f 14 per stuk kosten - misschien 
zijn ze wat lager in prijs geworden, maal' ze hebben zelfs nog 
hoogere prijzen te zien gegeven. Ik wil hiermede aantoonen, 
dat in dit opzicht ook de verhouding tusschen de prijzen 
van Philips en de Amerikaansche producten abnormaal 
hoog is en abnormaal in het voordeel van de Philipsindustde, 
die wij hier nu willen gaan beschermen met de contingen
teeringsordonnantie. 

De heel' Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! \Vanneer 
de Regeering inderdaad overtuigd is, van de minderwaardig
heid van de Japansche gloeilampen en de daaruit voort
vloeiende nadeelen, dan ware liever voor dit doel geen 
eontingenteering toe te passen, doch een algeheel verbod tot 
invoer van die artikelen in deze gewesten uit te VH rl l'digen. 

Ik zou danl'om de Hegeering in overweging geven, om dit 
ontwerp tCJ'ug te nemen en in de plaats daar van een ontwerp
ordonnantie tot algeheel verbod van den invoer van J I,l.pan
sehe gloeilampen hi er te lande bij onzen Raad in te {lienen. 

Ik stem dus tegen de voor ons li ggende ontwerp
ordonnantie. 

De hcer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik mog-c even 
terugkomen op den aanvang van mij Il betoog in eersl en 
termijn, waarin ik de beide zijden van den hoogen gulden 
belichtte, om te doen nitkomen, zooals de heel' De Hoog zoo
even naar voren bracht, dat wij met deze contingenteering 
ten opzichte van het moederland een creditpost te meel' op 
onze rekening hebben. 

Ons geacht medelid, de heel' De Hoog, heeft natuurlijk gelijk, 
wanneer hij zijn standpunt kenbaar maakt en zegt: ik ben 
loyaal en wat mijn geacht medelid heeft gezegd omtrent een 
mogelijke uitvinding in Japan heeft voor mij geen beteekenis, 
want ik blijf vóór samenwerking. 

Ik heb door miin stemmingen steeds blijk gegeven, dat ik 
begrijp, dat men, vooral in deze tijden, moet samenwerken 
met het moederland. Ik behoor tot het volk, dat dankbaarheid 
altijd als motto eert, maal' ik sta hier voor de behartiging 
van de belangen van Indië en als zoodanig kan ik loyali tei t 
niet verbinden met royaliteit. Wanneer Indië nog zucht onder 
een schuldeulast van f 1 500 millioen, wanneeer de bevolking 
gaandeweg meer verarmt, vind ik het plicht el' steeds op 
te hameren en het moederland steeds voor te honden het quid 
pro quo, dat, wanneer wij ons offers moeten getroosten voor 
het moederland, wij daartegenover ook iets verwachten van 
de zijde van het moederland. 

Begrijp ik den heel' De Hoog, die het noodig vond om 
met verheffing van stem .......... .. 

(De heer De Ho 0 g : "Verheffing van stem" schijnt tegen
woordig een stopwoordje van den heel' Kan te zijn.) 

. . .. .. een tegenstelling te maken tusschen mijn opvatting 
en de zijne, - ik heb niet goed begrepen, waarom de geachte 
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Regeeringsgemachtigde dat nog eens heeft onderstreept, ter
wijl de geachte Regeeringsgemachtigde later heeft gezegd 
ten aanzien van een mogelijke uitvinding in {Japan, dat men 
er toch rekening mede moet houden, dat deze eontingen
teering niet van blijvenden aard is en dat, als er iets gebeurt, 
waardoor een andere situatie wordt gecreëerd, men nader 
kan zien, wat men ten opzichte van de pr:ijzen kan doen. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Daar
in ligt toch geen tegenstrijdigheid 1) 

De tegenstrijdigheid ligt hierin. De heer De Hoog heeft 
mij met zooveel woorden verweten ........ . 

(De heer Roe p: Ik geloof, dat de heer Kan zich vergist.) 
Ik voel het aan als een verwijt. De heer De Hoog zeide, 

dat hij samenwerking wenscht en dan komt het er n.iet op 
aan, of de Japansche lampen al dan niet goed zijn. 

(De heer De Hoog: Heb ik dat gezegd I) 
De geachte Re/!eerinll'sll'emachtigde heeft het ook zoo aan

gevoeld. want hij heeft terecht hommage gebracht, en een 
welvereliende, aan de loyaliteit van den heer De Hoog. 

Tk hl i,jf op het standpl1nt staan. Wij kunnen natuurlijk 
samenwerken met het moederland, maar, zooals ik zeide, het 
moederland kan ons beter steunen dan wij omgekeerd bet 
moederland, indien van steun sprake moet zijn. 

Wanneer de Reg-eering op het standpunt staat, dat oude 
zakeu moeten worden gesteund, omdat 'ij op hoogere kosten 
ljggen en daarom - in ander verband natuurlijk - den 
nieuwen industrieën ruet de vrijheid mag worden gelaten, 
om de oude zaken te beconcurreeren, dan wil ik in tegen
gestelden zin verklaren, dat men met den tijd moet mede
gaan. Wanneer Philips in het moederland werkt met nog 
hoop:(' ]oonen tcngevolge Vtm den nog' steeds hoogen levens
standaard en niet in staat is te concurreeren tegen andere 
landen, die in het bezit zijn vau nieuwere machines en goed
koope werkkraehten, dan moeten wij niet ad infinitum steeds 
op hetzelfde bedrag blijven om het moederland te steunen. 
Dit moet worden gezegd, opdat het 'moederland wete, dat 
wij hier niet ziende blind en hoorende doof zijn. 

(De heel' Th a m l' in: Dus U st.emt tegen deze ordon
nantie1 ) 

Die vraag heeft niets met mijn betoog te maken. Ik heb 
op den voorgrond gesteld, dat ik het nut van samenwerkin!!: 
tusschen beide rijksdeelen begrijp. De heer Thamrin is vrij 
om te doen en laten wat hij wil; hij late mij vrijheid een 
eig-cn oordeel te vormen. 

(De heer Th am rin, Ik trek alleen een consequentie 
uit uw eigen woorden. ) 

Dat behoeft niet, ik heb in ronde woorden mijn standpunt. 
uiteengezet. Met de toezegging van de Regeering dat, indien 
de reden waarom Zij tot dit voorstel is overgeg-aan, niet 
meer ZO/I bClitlwn, Zv dan een nieuwe prijszet.ting zal ol'don
ncm'en, aansluitende aan de billijkllCid en aan de gcring'c 
draagkracht van de bevolking, ben ik tevreden. 

De heel' De Hoog: Mijnheer de Voorzitter ! Tegen mijn 
zin zal ik moeten beginnen met even te reageeren op den 
aanval van den heer Kan. Ik zeg tegen mijn zin, omdat men 
met een derg-elijken aanval feitelijk om de hoofdzaak heen
draait, terwijl het ons toch om die hoofdzaak te doen is. Laat 
ik daarom even het volgende naar voren brengen. Als wij 
b\i de contingenteering van gloeilampen voor huisverlichting 
lIet beginsel annvaarden, dat de moederlandsche industrie 
lli.el' een aandeel op de Indische ma.rkt moet hebben, komt 
toch de kwestie van een uitvindiug in Japan op de tweede 
plaats. De steun aan Nederland is primafr, de uitvinding 
secundair. Zoo heb ik het zooeven ook woordelijk gezegd. 
De heer Kan heeft gezegd, dat hij voor steun aan het moeder
land is, en ik zeg op mi,jn beurt alleen: V\Tanneer w1j dat 
beginsel aanvaarden, heeft het feitelijk geen zin om te spre
ken over een eventueele nieuwe uitvinding. Ik kan mij de 
geprikkeldheid van den heer Kan alleen maar daardoor 
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verklaren, doordat de Regeeringsgemachtigde een woord 
heeft gebruikt, dat ik ,elf heelemaal niet heb gebezigd en 
ook met jillst vind. Hij sprak van de loyaliteit van den heer 
De Hoog en nu geloof ik, dat de heer Kan daarin heeft gezien 
een soort beschuldiging aan zijn adres, alsof hij niet loyaal 
zou zijn. Dat is toch iets, waarop hij illtel'aard. hoogen prijs 
stelt en zijn loyaliteit is wel aan alle leden van dit Colleg~ 
bekend; hij richt dus feitelijk een verwijt tot de Regeering, 
docb ik herhaal, dat ik dat woord heelemaal niet heb 
gebruikt, 

Ik kom aanstonds tot de kwestie, die de heer Kan wilde 
bespreken in verband met de motie-Thamrin, doch wil eerst 
het antwoord van den Regeeringsgemachtigde behandelen. 
Ik wijs er dan den heer Kan op, dat ik bij het eerste punt 
reeds heb gezegd, dat in dezen tijd van geldnood elke cent 
minder . voor de met-koopkrachtige bevolking van belang is, 
zoodat Ik dus heelemaal niet heb gezegd, dat wij het moeder. 
land moesten steuneu zonder meel'. Ik heb van den Regee
ringsgemachtigde bij de beantwoorrung van dit eerste punt 
gehoord, dat er eigen]ijk claarvoor drie motieven waren voor 
het gebruik van Nederlandsche lampen, nl. minder licht. 
sterkte, meer stroomverbruik en spoedige doorbranding. De 
Regeeringsgemachtigde houde het mij ten goede, maar m.i. 
komen de punten 1 en 2 precies op hetzelfde neer. Men staat 
bij een Japansche lmnp voor het volgende : El' is meel' stroom 
noodig voor dezelfde lichtsterkte of wel men heeft minder licht
sterkte bij hetzelfde stroomverbruik; dit mag dus niet worden 
onderscheiden in twee punten; althans zoo zie ik het. 

(De heer K ers ten s : Dat is niet juist; U vergeet de 
kwaliteit van de draad. ) 

Als ik een stroombegrenzer heb en ik wil een Jichtsterkte 
hehben van 40 watt, dan is hiervoor meel' stl'oom noodig bij 
een Japansche lamp j heb ik een Japansche lam p WIIl 40 watt. 
dan krijg ik minder licht. Iets anders is het wat 
betreft de automobiellampen : ik begrijp den Regeerings
gemachtigde niet goed. Hij heeft gezegd, da.! hier de 
mindere kwaliteit van de Japansche lamp wel degelijk een 
factor van zeer groot belang is en hij wees op het schokken 
van de auto over den weg, waartegen alleen lampen van 
degelijke constructie bestand zOn. Maat' deze opmerking gaat 
juist in de richting van mijn betoog. De autobezitters zullen 
wel degelijk hun keuze laten vallen op de betere lampen, de 
Philips-Iampen in dit geval, maar wanneer dit dan op groote 
schaal geschiedt, is contingenteering niet noodig, want !Ie 
duurdere lampen koopt men omdat ze in alle opzichten bet.er 
zijn. Als dit het eenige motieî is voor de contin~enteel'in~ , 
clan heeft dat motief hier geen kracht. Iets anelers is het 
wanneer men ook hler een gedeelte voor het moederlandscl1C' 
fabrikaat will'esel'veeren. De geachte Hegeeringsgemachtig'de 
houde het mij ten goede, wanneer ik dus zeg, dat ik zijn 
ueloug Ulel udrel{kirlg lul de n.ntomoblcllampen eenigszins 
zwak vind. Als de Regeeringsgemaehtigde echter zegt de 
moederlandsche industrie te wil1en steunen dan komen we 
weer op het eerste pnnt, n.l. de kwesti e van de contingen
teering van de huisverlichtingsperen, en dan kan ik daar
mede accoord gaan. 

Ik zou dan willen opmerken, dat het laatste punt 
met in deze ordonnantie thuis behoort ; het had eruit 
moeten worden gelicht en dan speciaal als licenti
eeringsmaatregel moeten worden voorgebracht; het valt 
mij ns inziens onder de importeurslicenti eering. Heb ik den 
Reg-ecringsgemaehtigde goed begrepen, dan komt het neer 
op vrije concurrentie op de markt langs dezelfde toevoer
kanalen. Ik wijs hier alleen op om te laten zien, dat mijn 
betoog juist was. Trouwens de Memorie van Toelichting geeft 
het ook met zooveel woorden aan. 

Ik kom thans op de motie-Thamrin. De REgeeringsgemach
Itigde heeft zooeven gewezen op iets, dat zich in den Volksl'aad 
heeft afgespeeld bij de cementcontingenteering. Hier vind ik 
een eigenaardige samenloop van omstandigheden. Het zal 
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den geachten Regeeringsgemachtigde - al is het onder zijn 
voorganger gebeurd - bekend zijn, dat het een motie-De 
Hoog was, die beoogde, den duur van de cement-cóntingen
teering op zes maanden te stellen, juist om de Regeering en 
de cementfabriek te Idaroeng ertoe te brengen de prijzen 
van het cement te herzien en tot een lager prijsaanbod te 
komen. Wanneer men dus aanueemt, dat de Philips-fabricken 
'rel degelijk een goedkooper product kunnen leveren bij 
dezelfde kwaliteit, dan zou het standpunt moeten zijn, dat 
ook hier werd gezegd: Laten wij Philips een contingenteering 
voor een jaar geven, in welk jaar door Philips aUe aandacht 
zal moeten worden besteed aan het bereiken van een goed
kooper prodnct, waarbij ik dan wil afstappen van den eisch 
van de reclame, want ik kan mij best voorstellen dat, wan
neer het slechts gaat om een periode van een jaar, men aan 
reclame geen groote sommen ten koste zal willen leggen. 

Ik kom thans tot hetgeen de heer Kan heeft gezegd over 
een uitvinding waardoor men zou kunnen komen tot een 
pr~sverlaging. Wij zouden ook hierom dan een termijn moeten 
stellen van een jaar; wordt er in dat jaar zulk een uitvin
ding gedaan, dan ontstaat er een nieuwe toestand j zoo niet, 
dan wordt er weer een termijn gesteld van een jaar. Ik zon 
gaarne van den geachten Regeeringsgemachtigde willen hoo
ren of men inderdaad naar de meening der Regeering door 
het uitoefenen van aandrang op de Philipsfabrieken in 
staat is te komen tot een lageren prijs; dan zon ik meer 
geporteerd zijn voor een contingenteering over een speciaal 
tijdvak. Wanneer de Regeering daartoe niet zou willen 
overgaan heb ik geen bezwaar, de motie-Thallll'in te steunen, 
al acht ik het min of meer een platonische motie. 

(De heer Th a m rin: Moties zijn alleen maar goed wan
neer zij van den heer De Hoog komen.) 

Ik dank den heer Thamrin voor zijn appreciatie en het spijt 
mij dat ik die niet kan reciproceeren. Ik zou nog het vol

'~enae willen zeggen. De heer Sosrohadikoesoemo heeft bij 
blterruptie gevraagd wat de bedoeling del' motie is. Moet er 
naar worden gestreefd, hier dezelfde prijzen te bereiken .. als 
in Amerika en Japan of is het de bedoeling dat dergebJke 
lampen, bezwaard met invoerrecht, dus tegen de~ Amerikaan
:schen of Japansehen prijs plus invoerrecht, hIer verkocht 
:zullen worden ~ 

(De heer T h a Dl rin: Dat spreekt toch zichzelf! ) 
Voor den heel' Sosl'ohadikoesoemo en mij spreekt dat lliet 

-vanzelf, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Van Helodingen : Mij nheel' de Voorzitter! De 
Regeering heeft volledig erkend, dat de toelichtin~ op de 
invoer-verordening en op deze ontwerp-ordon~antle In doel, 
opzet en motiveering zeer van elkaar verschIllen. Ik heb 
daarop zelf gewezen en geconstateerd, dat de motiveering van 
de ontwerp-ordonnantie mijns inziens reëeler is, het verhe~~ 
mij, dat de Regeering dat thans ook volkomen erkent: M\Jn 
indruk uit het Regeeringsantwoord IS, dat de Regeermg er 
inderdaad naar streeft, zoo groot mogelijke waarborgen te 
verkrijgen dat het offer, dat Indië ':001' de economische 
samenwerking met Nederland brengt, lUet te groot zal ZJJll. 
Speciaal dank ik haar voor haar bijzond~re zorg voor het 
belang van de economisch zwakkeren en Ik dank haar ook 
voor haar toezegging, alsnog een verdergaand onderzoek te 
zullen instellen ten aanzien van de prijzen die ik heb 
medegedeeld. 

Ik zal verder niet op de redevoering van den geachten 
Regeeringsgemachtigde inga~n, ~aar ~l toch eve~ een op· 
merking maken over een Ultlatmg dIe de Regeermg heeft 
gedaan naar aanleiding van de verklaring van Philips, waar~.n 
dit concern heeft medegedeeld, dat het beneden den pr\Js 
van 55 cent een bepaalde lampensoort niet meer rendabel 
kan verkoop~n. Ik heb mij afgevraagd, wat in dit verband 
het woord rendabel" beteekent. Ik heb steeds betoogd, hart 
te hebben ~oor een juiste economische samenwerking tusschen 

(Directeur van Economische Zaken.) 
Nederland en Indië en daar altijd mijn stenn aan gegeven. De 
handhaving van de Nederlandsche industrie is een imperiaal 
belang, in de eerste plaats natuurlijk voor Nederland zelf. 
Maar waarin moet deze samenwerking resulteeren ! In de 
eerste plaats in de handhaving van personeel, opdat de werk
loosheid in Nederland niet wordt vergroot en daarvoor is zeer 
dienstig en noodig handhaving van het afzetgebied. Indië 
kan aan Nederland dus wel een afzetgebied en eventueel zelfs 
een verhoogd afzetgebied waarborgen, maar van Indië mag 
bij die samenwerking niet gevergd worden dat het ook nog 
medewerkt aan dividend- en winstvol'ming; dat lijkt mij 
te veel gevraagd van Indië. En nn lees ik in de woorden 
"rendabele verkoop" dat daarin ook een zekere winstmai'ge 
ligt voor de industrie in Nederland. 

(De heer Ka 11: U moet -rekening houden nIet den hoo· 
geren levens~tandaard in Nederland!) 

Ik kom daarop nog terug. Ik meen dus dat dit JlJet van 
Indië mag worden gevraagd. De N ederlandsche indllstrie is 
voldoende geholpen wanneer Nederlandsch-Indi ë haar een 
afzet van haal' artikelen tegen kostprijs waarborgt. De steun 
moet zijn gebaseerd op de volgende gedachte. De Regeering 
moet de kostprijzen van de te steunen Nederlandsche pro
ducten nagaan; daarin zijn dan aUe bedrijfskosten. dus ook 
de arbeidsloonen begrepen, zoodat de betrokken industrie 
gehandhaafd kan blijven. De Regeering stelle verder den 
eisch dat producten, die in prijs uitgaan boven de producten 
die in Indië ' van elders kunnen worden aangevoerd, tegen 
kostprijs hier te lande worden verkocht en dat, wamleer 
Nederland aan die industrie een zekere winst wil waarborgen, 
Nederland daartoe maar moet bijpassen. Wanneer ik spreek 
over "kostprijs" bedoel ik daarmede de uiterste grens waar~ 
toe Nederlandsch·Indië gaan kan, want - en nu kom ik 
aan de interruptie van ons geacht medelid, den heer Kan -
wij weten allen, dat de levensstandaard in Holland nog zeer 
hoog is, dat er een zeer groote onwil bestaat bij de arbeiders
bevolking om de loonen·te doen aanpassen aan de . bestaande 
omstandigheden, dat de Regeering daar machteloos tegenover 
staat, in ieder geval zich genoodzaakt ziet tegenover de 
arbeiders, dien hoogen levensstandaard te handhaven. Het 
zou dan ook volkomen redelijk zijn, wanneer de Indische 
Regearing zei: Dan zullen wij den zeer hoogen kostprbs voor 
een zeker percentage voor onze rekening nemen, maar de 
rest behoort door Nederland te ,vorden bijgepast, wanneer 
anderzijds door Indië aan de Nederlandsche industrie een 
behoorlijk afzetgebied wordt gewaarborgd, ja dit zelf, wordt 
verhoogd. Hiertegenover sta dan ook de eisch, dat in \rerband 
met de lage pdjzen van de van elders komende producten 
door Nederland hier dan ook tegen kostprijs, of zelfs we) 
tegen een percentage beneden kostprijs, worden verkocht. 
Wanneer dit ten opzichte van Philips wordt toegepast. 
denk ik, dat de prijzen wel lager kunnen worden gesteld dan 
de hier bedoelde prijs van 55 cent, voor wat betreft de soort, 
die hier is genoemd. 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken: Mijnheer 
de Voorzitter! Om een misverstand hetwelk niet is gerezen, 
maar gemakkelijk zou kunnen rijzen, aanstonds recht te 
zetten, zou ik gaarne allereerst het volgende willen opmer
ken. Bij de bespreking van hetgeen de heeren Kan en De 
Hoog hebben gezegd, heb ik uiteraard geen tegenstelling 
;willen maken; de heer Kan heeft dit wel niet uitgesproken, 
maar ik meende die suggestie uit zijn woorden te kunnen 
opmaken. Ik heb echter uiteraard niet de idee willen ves
tigen, alsof de heer Kan minder medewerking en steun aan 
het moederland zou willen verieellen, minder loyaal daar· 
tegenover zou staan, dan het geachte lid, de heer De Hoog. 
Toevallig is het ditmaal deze laatste spreker geweest, die 
nogal heeft uitgeweid over de jnistheid van den steun aan 
het moederland en daarnaast uiteraard ook de schadllwzijde 
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heeft laten zien, terwijl de heer Kan ditmaal meer speciaal 
de schaduwzijden heeft belicht en daardoor was er meer 
aanleiding om den heer De Hoog te noemen in dit verband 
dan den heel' Kan, maar ik wil gaarne verklaren, dat ook 
de heer Kan in deze zaken der Regeering veel stenn heeft 
gegeven; het is dns goed, het misschien gerezen misver
stand op deze wijze even weg te nemen. 

Het geachte lid, de heer Thamrin, is begonnen met te 
zeggen, dat tot dusver alle contingenteeringen in het nadeel 
van Indië zijn geweest. Ik moet hier onmiddellijk op ant
woorden, door erop te wijzen, dat dit niet juist is. Ik denk 
in dit verband aan de belangrijke contingenteering, (lie van 
de bontgeweven stoffen, die voor Indië van zeer veel beteeke
nis is geweest, een der eerste contingenteeringen, die thans 
nog doorwerkt en onlangs door de bedrijfsreglementeering is 
8angevnld. In mindere mate geldt het ook voor de bier
contingenteering en die van de oostpannen, maar daarop zal 
ik maar niet verder ingaan. Door den heer Thamrin is lang
zamerhand in deze discussie de stenn, die Nederland aan In
dië heeft gegeven, nu toch wel een beetje al te veel in een 
hoek gedrukt. Dit komt misschien, doordat ik deze zaken 
gedurende langen tijd niet gedetailleerd heb voorgebracht, 
maar tegen de bedoelde bewering zou de Regeering bepaald 
bezwaar moeten maken. 

In de gerezen controverse - of eigenlijk moet ik hier 
c,'enals daar straks, van een nog niet gerezen misverstand 
.spreken, van een nog niet gerezen controverse - tusschcn de 
heeren Thamrin en Weyer zal de Regeering zich ook thans 
niet begeven. Ik moet hierbij slechts even de aandacht ves
tigen op twee dingen, n.l. ten eerste hierop, dat wel degelijk 
de bevolkingsPl'odncten bij het Amerikaansch tractaat in 
belangrijke mate zij n betrokken; of de bevolkingsproducten 
via de exportenrs naar Amerika gaan of op andere wijze 
doet aan de beteekeuis zeker niet af. Ik wil hieraan als tweede 
punt toevoegen, dat de bevordering van den export van 
ondernemingsproducten een even groot bevolkingsbelang is 
als de export van de bevolkingsproducten ; ik denk hier met 
name aan den expo rt van koffie, een product. dat in hooge 
mate arbeidsintensief is. 

Mijnhetr de Voorzitter! De heer Thamrin heeft gezegd, 
dat er een tegenstrijdigheid is in mijn betoog, waar ik zeide, 
dat er vermoedens zouden zijn gerezen, ten aanzien van dp. 
schending van octrooien, terwijl ik elders verklaard zou 
hebben, clat clie schending was aangetoond. Inderdaad heb 
ik in eerste instantie over niet anders gesproken dan van 
vermoedens. Maar ik kan den heer 'l'hamrin thans mede~ 

·deelen, dat er ten deze wel degelijk ook rechterlijke gewijsden 
7.i,in, die uitmaken, dat in verschillende gevallen inderdaad 
ook octrooien van Philips zijn geschonden. 

(De heel' Th a m rin: De materialen werden dan twee 
jaar aangehouden!) 

Het is in het geheel niet juist, dat in het algemeen dir 
ma terialen lang zijn aangehouden. Men weet, dat een der

'8elijk zeer moeilijk proces altijd veel tijd kost, maar ik 
zal mij ook thans er niet toe laten verleiden, mij op intensieve 
wijze op het gebied van een ander departement te gaan 
bewegen. 

~iijnheer de Voorzitter! Het geachte lid, de heer Thamrin 
!.ccft voorts geciteerd uit een Japansch boek, naar ik meen, 
ten aanzien van de exportprijzen van Japansche electl'ische 
gloeibunpen en heeft in dit verband prijzen genoemd van 
20 tot 30 yen-cent of 10 tot 12 Hoilandsche centen. Ik moet 
daaraan direct toevoegen, dat die exportprijzen dus zijn de 
prijzen van de artikelen in Japan, waarop dus nog vracht, 
invoerrechten en allerlei andere kosten komen, waardoor 
het in het geheel niet zeker is, dat ze zoo buitengewoon 
laag blijven, als men ze hierheen brengt. Mijn mededeeling 
gaat echter over de Z.g. P. D. lampen, dat zijn de bekend" 
Japansche lampen, een lamp, die hier in dit land 25 cent doet, 

Ja hier en daar tot 35 cent is geprijsd. Ik moet dus dezelfdle' 
door mij genoemde prijzen handhaven; hicr worden geen 
vergelijkbare Japansche lampen verhandeld, die in prijs 
eenigszins nabij komen aan hetgeen de heel' '['hamrin heeft 
gezegd. 

Mijnheer de Voorzitter! Het is ook na mijn uiteenzetting 
het geachte lid niet duidelijk, wat de Regeering heeft bedoeld 
met de regeling ten aanzien van de helft van de lampen, die 
dool' de Nederlandsche industl'ie moeten worden ingevoerd 
tegen goedkooperen prijs. Ik moet er op wijzen, dat het in
voercontingent, dat aan de Philipsfabrieken is gegeven, voor 
de helft moet bestaan, niet uit gewone Philipslampen, maar 
ui de Z.g. Eureka-lampen. Deze lampen zijn gemerkt en op 
een bepaalde manier verpakt, zoodat de douane op elk mo
ment den invoer daarvan kan constateeren. Dat is buiten
gewoon gemakkelijk na te gaan; er is onmiddellijk te con
stateeren, hoeveel van die lampen in het verloop van een 
jaar zijn ingevoerd. Ik heb er ook zooeven aan toegevoegd, 
dat wij thans alleen met het enkele feit van den invoer van 
die lampen geen genoegen nemen; het enkele feit, dat de 
lampen in Indië arriveeren, vinden wij nog lliet voldoende. 
Wij hebben n.l. maatregelen getroffen, dat die goedkoope 
lampen ook hiel' te lande verkrijgbaar worden gesteld. Dat 
wordt door de nijverheidsconsulenten van het departement 
geregeld gecontroleerd, die daarvoor naar de toko 's gaan. 
Dat is geen frase, maar het gebenrt in de praktijk geregeld. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik zal n iet ingaan op de kwestie 
van de radio-Iampen, die zijn niet gecontingenteerd en ik heb 
daaromtrent geen cijfers en kan deze kwestie dus niet goed 
beoordeelen. 

YOOl'ts moet ik nog wel aanroeren de kwestie van de Ame~ 
rikaansche electrische gloeilampen. De heel' Thamrin heeft in 
de weergave van het verdrag met Amerika - ik weet niet 
waaruit hij die heeft - gelezen, dat aan Amerika een 
contingent is gegeven voor gloeilampen. De kwestie is echter 
niet aldns. Er zijn hier geen contingenten verstrekt. Alleen 
ziet men, zooals zeel' vaak bij dergelijke verdragen geschiedt, 
dat men van een aantal artikelen wederzijds verklaart, dat 
zij Hiet in positie zullen achtcruitgaan en daiu'dool' krijgt 
Amerika hier, in vergelijking met andere landen, wnt men 
pleegt te noemen een fnll share in het contingent. De 
prestaties en contra-prestaties worden om zoo te zeggen bij 
een dergelijk verdrag wel heel precies afgewogen. Dat is 
hiel' ook geschied. Ik ben niet bij de onderhandelingen ge
weest, maal' weet wel, dat de Nedcrlandsch-Indische ver
tegenwoordigers, die wel daarbij zijn geweest, wel zeer 
positief en krachtig voor de belangen speciaal van Neder
landsch-Indië zijn opgekomen. Ik kan thans uiet nagaan 
in hoeverre dat geschied is, maar het geachte lid kan er op 
aan, dat tegenover elke concessie, die van onzen kant is 
gedaan, wel degelijk iets van beteekenis van andere zijde 
staat. 

(De heer Th am rin: En hoe staat het met mijn vraag 
omtrent den detailprijsT) 

Ik geloof, dat ik die kwestie al behandeld heb. 
(De heer Th a m rin: Zijn de door U genoemde prijzen 

importellrs- of detailprijzen I) 
Dat zij n detailprijz'en, die. in den kleinhandel worden aan

gelegd. 
Mijnheer de Voorzitter! Wat hct geachte lid, den heer Soang

koepon betreft, zooals gewoonlijk gaat de Regeering hem niet 
ver genoeg. Het geachte lid heeft de Regeering voorgesteld, het 
ontwerp terug te nemen en daarvoor in de plaats te stellen een 
invoerverbod van Japansche lampen, tenminste als de Regee
ring ervan overtuigd is, dat deze laatste lampen inderdaad 
belangrijk slechter zijn. 

De heer Soangkoepon heeft mij tijdens mUn antwoord in 
eersten termijn zooals zoo vaak in het nauw gedreven en 
heeft mij tenslotte op de vraag, of de Regeering de Japan-
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sche lampen een nadeel voor den consument vindt, het 
antwoord: "ja" ontlokt. De consequentie voor het geachte 
lid moet dus zbn, dat het tot een invoerverbod van J apanscbe 
lampen moet komen; ik geloof ecbter, dat de Regeering 
niet zoover kan gaan en dat de steun, dien de heer Soang
koepon aan de Nederlandsche industrie wenscht te geven, 
al te intensief is. 

(De heer Soa n g koe pon: Maar met de contingenteering 
laat de Regeering toch toe, dat een minderwaardig artikel ge
leverd wordt, dat is de consequentie.) 

Inderdaad, maar men geeft ook de gelegenheid om betere 
lampen te koopen en men licht den consument voor. 

Ik kom thans tot het geachte lid, den heer Kan. 
De prealabele kwestie heb ik - en naar ik hoop tot vol

doening - beantwoord. Ik geloof niet, dat de heer Kan 
verwacht, dat ik weder op de verhouding Indië-moederland 
zal ingaan. Het is bekend, dat de Regeering - en ook de 
heer Kan - volkomen de beteekenis van wederzijdschen 
steun van de beide gebiedsdeelCll aanvoelen en deze ook 
wenschen te bevorderen, en het is mb na de interrupties tot 
mijn voldoening ook wel gebleken, dat de heer Kan zijn 
stem aan dit ontwerp zal geven. 

Op één punt moet ik nog even ·ingaan. De heer Kan heeft 
verklaard, dat ik de toezegging zou hebben gedaan, dat 
wanneer de Japansche lampen - wij spreken voortdurend 
over de Japansehe lampen, maar zij zijn niet de eenige, het 
is heter van buitenlandsche lampen te spreken - belangrijk 
in kwaliteit zouden verbeteren, Philip. zou worden gevraagd 
of genoopt zijn prijzen te verlagen. 

(De heer Kan: Dat heb ik niet gezegd.) 
Dan heb ik den heer Kan verkeerd begrepen. Ik heb miJ

nerzijds alleen gezegd, dat een veranderde situatie bij deze 
en andere contingenteeringen aanleiding kan geven, om de 
zaken nog eens te bezien. 

(De heer Kan: De invloed wordt dus niet a priori 
geëcarteerd. ) 

Inderdaad. De heer De Hoog is, wat het eerste punt van 
zijn betoog betreft, wel bevredigd, wat de beide andere pun
ten betreft, niet geheel. Hij heeft in de eerste plaats aan
gevoerd, en nu kom Ik tot het eerste punt, dat de twee 
motieven, die ik heb aangevoerd, waarom de Philipslampen 
beter zouden zijn dan de andere, eigenlijk identiek zijn. 

Ik ben blijkbaar niet duidelijk geweest en wil daarom een 
nadere uitlegging geven. 

In de eerste plaats zijn de neemde lampen lang niet altijd 
van de lichtsterkte, die zij aangeven. Wanneer zij bijv. zijn 
afgestempeld op 40 Watt, blijken zii dikwijls slechts 30 of 
25 Watt te ziin. Wanneer men een Philipslamp van bijv. 40 
Watt vergelijkt met een andere lamp van 40 Watt heeft men 
dus vaak niet met eenzelfde wattage te doen. De heer De 
Hoog zal mij toegeven, dat dit een verschil uitmaakt. 

De tweede kwestie is, dat een vreemde lamp van 40 Watt 
meer stroom verbruikt dan een PhlHpslamp van 40 Watt. 
Het betreft wel hetzelfde geval, maar het werkt dlls dubbel. 
Men denkt te doen te hebben met een lamp van 40 Watt en 
men krbgt een lamp van 25 of 30 Watt en de lamp gebruikt 
dan nog veel meer stroom dan een Philipslamp van 40 Watt. 

Het derde punt, den brandduur, behoef ik niet opnieuw te 
behandelen, ik geloof echter, dat het duidelijk is, dat er 3 
onderscheiden gevallen zijn. 

Wat de autolampen betreft zegt het geachte lid, dat daar
voor niet dezelfde argumenten klmncn gelden als voor de 
lampen voor huisverlichting. In één opzicht kan ik dat 
toegeven . 

Het meerdere stroomverbruik is voor een autolamp van 
ondergeschikt belang. Ik geloof uiet, dat de heer De Hoog 
dit heeft aangehaald, maar dan wil ik zijn betoog in dit 
opzicht aanvullen. 

In de tweede plaats zou men kunnen zeggen, dat ook de 
lichtsterkte hier niet van zoo essentieel belang is, hoewel dit 
toch ook weer niet volledig juist is. 

Het derde punt, het sneller doorbranden van de lampen, 
geldt toeh juist wel in sterke mate. Ik moet zeggen, dat lang 
niet alle gebruikers van autolampen dit bezwaar inzien en 
dat voor een deel van hen hetzelfde geldt als voor de minder 
goed gesitueerde gebrujkers van lampen voor huisverlichting, 
die daardoor misschien niet zoo best in staat zijn zich een 
oordeel te vormen over de geheele situatie. Ik denk 
aan taxichauffeurs, kleine eigenaars van au!obussen met een 
of twee autobussen, kleine vrachtautobezitters enz. Zij ver
keeren in dezelfde positie als de kleine gebruikers van lampen 
voor huisverlichting, zij kunnen dezelfde bescherming van de· 
overheid vragen. Ik wil toegeven, dat het niet zoo klemmend 
is als bij de huisverlichting, maar mag zeker niet met het 
geachte lid medegaan als hij zou meenen, dat het hier geen 
rol speelt. Natuurlijk geldt hier ook wat de Regeering den 
heer VanHelsdingen bij diens vooropstelling al toegaf, dat 
hier de steun aan het moederland moet vooropstaan. Nu 
heeft het geachte lid, sprekende over de motie-Thamrin c.s. 
gezegd: "De Regeeringsgemachtigde heeft in dit verband de 
cement aangehaald, waarbij ik toen een motie indiende omdat 
de prijszetting niet bevrc<Hgend was, tengevolge waarvan de 
contingenteering korter is gesteld, en is er nu geen aanleiding 
om thans hetzelfde te doen, als de Regeerin g verwacht dat 
daardoor effect zal worden bereikt ten aanzien van de 
prijzen ". 

Ik geloof, dat de omstandigheden thans wel heel anders 
zijn. Bij de cement ging het inderdaad, de Regeering heeft 
dat nimmer onder stoelen of banken gestoken, om het destijds 
nog bestaan van een onvoldoend toezicht, dat toen nog kon 
bestaan, op de werking der cementcontingenteering. Het 
geachte lid heeft toen gezegd, en de Regeering kan hem 
achteraf geen ongelUk geven: Wij willen eerst zien of de 
Regeering in staat is te effectueeren wat Zij in den Volksraad 
heeft verklaard, daarna zullen wij zien of wij kunnen mede
werken". Het geachte lid zal mij thans willen toegeven, dat 
de Regeering er in de laatste anderhalf jaar in is geslaagd, 
de zaak in de hand te krijgen en daarom mag ik voor de 
Regeering vragen om vertrouwen van het College, dat Zij 
volkomen bereid, in staat en diligent is om deze zaken door 
te voeren. Wat toentertijd dus gold voor de cement, geldt 
thans zeker niet voor de lampencontingenteering. 

Bovendien heeft de Regeering niet gezegd, en kan Zij ook 
niet stellig verklaren, dat Zii erin zal slagen de prijzen van de 
Philipslampen in een half jaar of een jaar tijds te verlagen. 
Bedoelde de motie alleen te zeggen, dat de Regeering erop 
uit zal zijn voortdurend deze prijzen zoo laag mogelijk te 
houden, dan wil ik onmiddellijk zeggen dat Zij daarop na
tuurlijk bij voortduring bedacht is. Ook Zij betrenrt de on
vermijdelijke prijsverhoogende werking der contingenteerin
gen. In zooverre kan dus de motie gehandhaafd blijven of 
ingetrokken worden, het effect is in beide gevallen voor de 
Regeering hetzelfde. 

Gaat men echter de prijzen in Nederlandsch-Indië en in 
Japan vergelijken, dan wordt een toezegginf( zeer moeiliik en 
kan de Regeering die thans ook niet geven. De Regeering kan 
wel het volgende toezeggen, nl. dat Zij zal zorgen dat de gloei
lampen steeds in behoorlijke, in de afgesproken mate op de 
markt zuilen komen, dat Zij blijft zoeken nanr een metJlOde 
om de prijzen van alle lampen nog omlao.g te brengen, dat Zij 
zal onderzoeken of in Indië meer wordt betaald dan elders 
en dat Zij erop zal blijven aandringen dat de goedkoope 
lampen van behoorlijke Invaliteit, Hchtsterkte en branclduur 
zullen zijn. 

(De heer T ham rin: Dan is er dns geen bezwaar tegen 
de motie.) 

In zooverre natuurlijk niet, maar de Regeering kan niet 
toezeggen dat Zij in staat zal zijn te bereiken, wat de motie 
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(Directeur van Economische Zaken.) 
wenscht. Ik zou willen suggereeren - tenminste Mijnheer 
de Voorzitter, wanneer U mij toestaat ter bekorting ook thans 
tegelijk de motie te behandelen - of het niet juister is te 
spreken van een vool'tdurend streven naar· verlaging van do 
kosten der lampen voor huisverlichting, en dan de vergelijking 
Illet Japan en Amerika weg te laten, als zijnde buiten de 
orde. In de eerste plaats weet men op het oogenblik met, 
welke prijzen die landen berekenen. Het is bij de tegen
woordige gewrongen rnilverhoudingen bv. zeer wel mogelijk 
dat zou blijken dat de verkoopprijs der Amerikaansehe lam
pen in Amerika zeUs belangrijk hooger is dan hier. Men kan 
dus de motie handhaven, maar als ik het met alle eerheid 
van het college zeggen mag: men weet eigenlijk thans uiet 
precies waarover men het heeft. Het zou ni. met de eerste 
keel' zijn, dat de prijzen van een product in het land van 
oorsprong hooger bleken dan elders. 

(De heer T ham I' in : Maar de cijfers, die wij hebben over
gelegd, st.aan op een ander en hooger niveau .) 

Die cijfers betreffen de prijzen, waartegen de lampen hier 
kunnen worden aangeboden j dat is natuurlijk geheel iets 
anders. ik zou bepaald willen ontraden, speciaal deze con
tingenteering op een jaar vast te stellen. Ik geloof, dat mijn 
toezegging in dat opzicht het geachte College moet bevredigen, 
dat in iedel' geval de tijdelijkheid van de contingenteering de 
Regeering niet kan doen verslappen in naar pogingen in deze 
IlCt beste te bereiken. 

Ik kom thans aan den heer Van Helsdingen, die een belang
rijk punt uaar voren heeft gebracht door de vraag te stellen, 
wat )ll'cndabcl" beteekent. tl~ heeft een betoog gehouden om 
de goederen uit Nederland hiel' te doen leveren tegen kostprijs, 
wat dus eigenlijk zon neerkomen - en dat is zeker al heel 
veel - op het instandhouden en het scheppen van werk
gelegenheid in Nederland. 

(De heel' Van Hel sdi n gen: En dus ook in Indië.) 
Het betreft hiel' een zeer moeilijk punt. Ik heb nu al 15 

jaar I'eehtstl'ccks met kostprijzen-vergelijkingen te maken en 
weet daardoor, clat ik op het oogenblik in clit opzicht moeilijk 
een toezegging mag doen, maal' ik wil Cl' op wijzen, dat de 
Regeering zieh bij contingentem'ing ten bate van Indië 
altijd op het standpunt heeft gesteld, dat een matige winst 
aanvaardbaar is en dat, wanneer Indië een contingenteering 
instelt tei, bate van andere landen, - Ellgeland, Amerika -, 
Indië natuurlijk ook den eisch stelt, dat de artikelen tegen 
.oncmreerende prijzen zullen worden aangeboden. Te eischen 
dat die goederen dan uit Nederland tegen kostprijs zullen 
worden geleverd, is niet wel doeulijk, aannemende dan, dat 
er zeker evenwicht is op het stnk van de wederzijdsche 
belangenbehartiging. Gaat het dan aan, dezen eiseh nu 
sJ,e.iaal aan Nederland op te leggen? Het geachte lid zal 
niet verwachten, dat i Ic thans een definitief antwoord geef j 
maal' ik meende toch goed te doen ook den anderen kant van 
de zaak te beliellten, nl. dat men aan Nederland bezwaarlijk 
zwnardere eisehen kan stellen dan aan andere landen, ten 
behoeve waarvan men bepaalde contingenteeringen instelt. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling van onder
werp 06 ook in tweeden terlllijn beëindigd. 

Thans kan tot stemming wordcH overgegaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt in stemming gebracht en 
aangenomen met 10 stemmen vóór en 5 stemmen teg<:ll. 

V 6 6 I' stemmen de heeren: De Hoog, Wei'muth, Verboom, 
Kerstens, Roep, Sosrohadikoesoemo, Kan, Van Helsdingen, 
Weyer en de Voorzitter. 

Te gen stemmen de heeren: Soetardjo, Soeroso, Soang
koepon, 'l'hamrin en Prawoto. 

Handelingen. Zittingsjaar 1935-1936. 

(Roep, Weyer .) 
De Voorzitter: A a n deo I' cl eis cl e 1110 tie (m et 

toelichting), ingediend dool' de heeren 
Tlutlnrin, Soeroso cn Soangkoepon (Olld . Ofl, 
st. 4), luidende: 

"Het College van Gedelegeerden, 
Gehoord de debatten, 
dringt el' bij de Regeering op aan, dat Zij ernaar zal 

streven de prijzen van gloeilampen voor huiselijk gebruik 
meer in oyereenstemming te brengen met de prijzen, gel
dende in AmerIka en Japan 11 . 

Wenschen de voorstellers de motie nog te wijzigen' 

De heel' Thamrin : Neen, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter : De motie blijft dus ongewijzigd. 

De heel' Roep : Mijnheer de Voorzitter! Ik heb deze Uloti~ 
met belangstelling gelezen. Het is mij opgevallen dat de 
prijzen van de verschillende lampen, waarover hier is gespro
ken, Amerikaansehe lampen in Amerika, Japansche lampen 
in Japan en Nederlandsche-, Amerikaansche- en Japansche 
lampen in Indië betreffen. Deze priizen gaat men dan met 
elkaar vergelijken en vraagt dan, of het niet mogelijk is 
de prijzen van de lampen ook hiel' te lande te verlagen. 

Ik gevoel er natuurlijk zeel' veel VOOI' dat de lampen 
voor huishoudelijk gebruik zoo goerlkoop mogelijk ter be
schikking worden gesteld van den consument. Maar ik zou 
in dit verband iets aan den geachten Regecringsgemachtigde 
willen vragen. Het heeft mij altijd zeel' zonderling in de 
ooren geklonken, maar ik heb toeh vlIn verschillende betrouw
bare zijden gehoord - ik spreek hiel' alleen over Philips 
lampen - dat dè Philips lampen in Indië voor een bepaald 
bedrag verkocht worden, maar dat b.v. in Singapore precies 
dezelfde lampen 40 à 50% goedkooper verkocht worden dan 
hier en in Tokio nog weer 25 à 30% lager dan te Singapore. 
Dit is mij medegedeeld dool' menschcn, die de lampen uit 
Singapore en uit Japan - bij wijze van curiositeit natuurlijk 
- hebben medegenomen. 

(De heer Sos r 0 had i koe S 0 e m 0: Door de vrije con
currentie blijkbaar!) 

Nu kan men wel spreken van valuta, in- en uitvoerrechten 
en vrijhavens enz., maar het is mij toeh altijd een raadsel 
geweest, hoe er zulk een groot verschil kan bestaan in de 
verkoopsprijzen van dezelfde soorten Philipslampen in de 
landen die ik genoemd heb. Nu gun ik Philips natuurlijk 
gaarne een goed bestaan en ik zal zoo veel mogelijk loyaal 
en royaal de Nederlandsche industrie steunen; ik vind het 
prettig als Philips veel arbeiders in dienst kan nemen en 
houden, maal' ik vinel het toch minder prettig als wij op 
Java het kind van de rekening worden. 

Ik zou gaarne vernemen of een en ander juist is en wat 
daarvan de oorzaak is. Ik zou het bepaald afkeurenswaard 
achten, indien men in Nederland en in het bijzonder bij 
Philips redeneerde : in Indië kan men wel extra betalen, en 
dat stelt ons in staat elders weer goedkooper af te zetten 
en toch nog een aardige winst te maken. 

In dit verband is ele motifl m\i niet onwelkom. Misschien 
wil de geachte Regeeringsgemachtigde de opmerkingen, die 
ik over de prijzenpolitiek van Philips gemaakt heb, nog eens 
nagaan, ook ten aanzien van andere fabrikaten. Als de geachte 
Regeeringsgemachtigde hierop met dadelijk kan antwoorden, 
zal ik het gaarne later vernemen. 

Om kort te gaan, ik zal v66r deze motie stemmen. 

De heer Weij er: Mijnheer de Voorzitter! Ons geacht mede
lid de heer De Hoog heeft deze motie een igszins platonisch 
genoemd. Het wil mij voorkomen dat dit ietwat te zwak 
is uitgedrukt. Th: althans wil de motie wat meer principieel 
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(Van Helsdingen, Verboom, Thamrin.) 
bekijken, wat principieeler ook dan de Regeering heeft 
gedaan in haal' beantwoording van de opmerkingen, die de 
eerste ondertoekenaar van de motie heeft gemaakt. Ik doe 
dit, omdat ik ervan overtuigd ben, dat prijsvorming in een 
gemeenschap een uitermate gecompliceerd proces is, een 
proces, welks voltrekking afhankelijk is van een groot aantal 
factoren die iu die gemeenschap optreden. Het wil mij voor
komen dat het volstrekt doelloos is, de Regeering eeu streven 
op te dringen naar overeenstemming van prijzen hier en in 
andere landen waal' gansch andere omstandigheden heerschen. 
Ik herhaal dat ik dit streven volstrekt doelloos vind, al ben 
ik het natuurlijk met de voorstellers en andere medeleden 
eens, dat wij de artikelen die we in dit land noodig hebben, 
zoo goedkoop mogelijk moeten verwerven. Bovendien acht ik 
de motie doelloos, omdat naar het mij voorkomt, door de 
Regeering meer dan voldoende waarborgen zijn geschapen, 
dat de prijzen zoo laag mogelijk zullen worden gehouden. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zal daarom tegen de motie 
stemmen en bijaldien ze zonder hoofdelijke stemming mocht 
worden aangenomen, wensch ik geacht te worden te hebben 
tegengestemd. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
even in tegenstelling met den vorigen spreker willen zeggen, 
dat ik vóór deze motie zal stemmen, al erken ik min of meer 
de juistheid van de argumentatie van den geachten Regee
l'ingsgemachtigde tegen de laatste woorden van de motie. 
In de motie komt echter voldoende tot uiting, dat aandrang 
wordt uitgeoefend op de Regeering om te bewerken, dat de 
prijzen voor gloeilampen voor huiselijk gebruik in Neder
landsch-Indië zoo laag mogelijk worden gesteld. 

De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil mij 
gaame aa"shûten bij het betoog van dcn hccr Roep, speciaal 
wat betreft het enorme prijsverschil van dezelfde Philips
lampen in verschillende landen, wa,:,rop de heer Roep heeft 
gèwezen. 

Verder kan ik mij aansluiten bij hetgeen de heer 
Van Helsdingen heeft gezegd, waar hij sprak over het feit, 
dat 4e laatste woorden van de motie misschien minder ge
lukkig gekozen zijn. Daar wij het echter over de strekking 
der motie wel eens zijn en ik mij 'met deze strekking kan 
'Vereenigen, zal ik vóór de motie stemmen. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarM 
nog even in het kort de verschillende sprekers willen beant
woorden. 

De heer Weyer vindt deze motie doelloos" omdat hij het 
onuitvoerbaar acht om de prijzen te vergelijken, waar geen 
twee landen ter wereld in dezelfde omstandigheden verkee
ren. Die opmerld.ug is in haar algemeenheid natnurlijk juist, 
titaar als er overigens geen bijzondere omstandigheden zijn, 
heeft men toch bij de berekeuing van den kOlltprijs met vrij
wel gelijke elementen te maken, die vervolgens tot een zeke
ren verkoopprijs knnnen leiden. Daarop komen gewoonlijk 
vracht, invoerrechten, assurantie, e.d. en deze kosten zullen 
in vrijwel elk land voorkomen. Men zon dus uit dien hoofde 
zeer zeker wel tot een vergelijking van prijzen kunnen ko
men, waardoor men dan de conclusie zou kunnen trekken, 
of al dan niet behoorlijke prijzen worden aangelegd. Dus 
doelloos is zoo 'n vergelijking zeker niet. Ik kan wat dnt 
betreft verwijzen naar het betoog van den heer Roep, die, 
zich baseerende op gelijke omstandigheden als hier, prijzen 
heeft genoemd, die zoo ver afwijken, dat het zal kunnen 
voorkomen - en dit feit is mij inderdaad verteld -, dat 
een J apansche importeur Philipslampen invoert via Japan 
en desondanks in Indië nog een behoorlijke winst kan maken. 
Dergelijke dingen mogen eigenlijk niet kmmen voorkome:! 
bij een behoorlijken gang van zaken en zoo dergelijke zaken 

(Directeur van Economische Zaken.) 
mogelijk zijn, wijst dit op ecn merkwaardige prij spolitiek 
ten nadeele van Indië. 

Thans wil ik nog even ingaan op hetgeen de heer Van 
Helsdingen heeft gezegd over mijn motie. Ik heb meermalen 
gezegd, dat men in een motie met alles kan zeggen, wat men 
zeggen wil . Men moet een motie beschouwen als een uitvloei
sel van de discussie. In deze vergaderinlt heeft niemand 
aangedrongen op hoogere prijzen. Men komt hierop, omdat 
niet speciaal in de motie staat, dat wij streven naar lagere 
prijzen. Doch dat spreekt toch immers ,anzelf. Hieruit te 
lezen, dat wij misschien naar hoogere prijzen zouden willen 
streven, is alleen theoretisch mogelijk. Men kan op elke 
motie aanmerkingen maken, maar men moet de strekking 
van de motie beschonwen in verband met de gehouden be
schouwingen. 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken : Mijnheer 
de Voorzitter! Ik heb de motie eigenlijk al betrokken in 
den tweeden termijn van het regeeringsantwoord; nu echter 
over de motie nader is gesproken, moet ik enkele punten 
naar voren brengen. 

In de eerste plaats zal de Regeering zich van een opinie 
over den inhoud, het juiste of aantrekkelijke van de motie 
onthouden, alleen wensch ik naar voren te brengen, dat naar 
de meening del' Regeering de motie niet noodig is. Na het
geen hieromtrent door mij hedenochtend is gezegd, geloof 
ik, dat men kan aannemen, dat de Regeering het groote be
lang van een goedkoope lichtverstrekking volkomen inziet 
en zal blijven streven naar een verlaging van de prijzen ten 
deze. 

Ik heb reeds opgemerkt, dat de formuleering van de 
motie mij niet juist voorkomt, maar ik begrijp na de 
uiteenzetffng van den heel' Thumrln, dat dit tenslotte niet 
een essentieel punt betreft bij de beoordeel ing van den in
houd van de motie. 

Wat betreft hetgeen de heer Weyer heeft opgemerkt, 
geloof ik, dat dit juist is, maar dat tenslotte ook de 
heer Weyer het in zooverre met ons allen eens zal zijn, 
dat hoe lager wij de prijzen van de lampen kunnen krijgen, 
hoe beter dat is. Ik wil daaraan toevoegen, en erop zelfs 
veel nadrnk leggen dat ik het op den duur ook in het 
essentieel belang van de Nederlandsche industrie acht, niet 
afhankelijk te zijn, zoo eenigszins mogelijk, van contingen
teeringen, doch er naar te streven hier op den duur zoo 
goedkoop mogelijk ~p de markt te komen, zoodat zij 
dergelijke contingenteeringen niet meer noodig heeft. Ik 
geloof, dat het goed is deze verklaring af te leggen. 

Mijnheer de Voorzitter! Nu kom ik aan het buitenlandsch 
mysterie, dat de heeren Roep en Thamrin naar voren hebben 
gebracht. Ik heb daaraan reeds eenige aandacht besteed. Ik 
wil er op het oogenblik echter niet verder op ingaan, omdat 
ik in de eerate plaats niet weet, of het juist is. In de tweede 
plaats wil ik er aan herinneren, dat ik heb gezegd, dat te dien 
aanzien een onderzoek g'aande js. En in de derde plaats moet 
men bv. wat Singapore aangaat altijd rekening houden met 
twee zaken - de heer Roep heeft ze al genoemd, maar ze zijn 
door hemzelf eenigszins ter zijde geschoven - n.l. het feit, dat 
Singapore een vrijhaven is en het feit, dat de monetaire positie 
aldaa~ andel'!< is. Wanneer men dat bii elkaar beschouwt, krijgt 
men daardoor een vrij grooten invloed op den verkoopsprijs van 
artikelen, die tientallen procenten verschil kan veroorzaken. 
Zooals echter gezegd, de kwestie van dit buitenlandsche 
mysterie is in onderzoek en ik kan àaarop dus thans verder 
geen antwoord geven. 

Om kort te gaan, de Regeering onthoudt zich van een opinie 
over de ~otie, doch Z\i zal in elk g-eval, los van de motie, 
blijven streven naar zoo goedkoop mogelijke prijzen voor de 
hier ingevoerde gecontingenteerde lampen. 

(De heer Roe p: Krijgen 'vii nog nadere inlichtingen 
over de naar voren gebrachte prijsverschillen Y) 
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(Voorzitter.) 
Ik zal dat j)robeeren. Het is echter zoo moeilijk vooruit 

een toezegging te doen, omdat ik niet weet, of ik deze zaken 
zal kunnen constateeren. Doch indien wij echter feiten con
stateeren, die van waarde hiervoor zijn) wil ik wel toezeggen, 
dat zij hetzij aan den Voorzitter, hetzij aan het College als 
zoodanig ter kennis zullen worden gebracht. 

De Voorzitter: Ik sluit mij persoonlijk geheel aan bij de 
woorden vall den heel' vVeyer. Wanneer men van meenillg 
is, clat aall de laatste woorden der motie geen waarde behoeft 

te worden gehecht, had men ze uit de motie motJten lichten. 
Zonder de verwijzing naar andere landen zon ik tegell de 
motie geen bezwaar hebben. 

Thans kan tot stemming worden overgegaan. 

De lIlotiû-Thamrin c.s. (st. 4) wordt zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen, onder aanteekening, dat de Voorzitter 
en de heer We)'er geacht willen worden te hebben tegen 
gestemd. 

De ver'gadering wordt te 1.37 uur n.m. gesloten. 
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18de VERGADERING. 

V er g a der i n g van Don d er dag 20 F e b l' U a l' i 1936. 

(Bijeenroepingsuur : 8.30 voormiddag.) 

Voorzieningen in verband met de oprichting van lands
werk.inriehtillgen (Ond. 87) . - Nadere verlenging werkings
termijn ordonnantie nopens terugzending van arbeiders 
(Ond . 97) . - Nadere wijziging en aanvulling van de ordon
nantie regelende de heffi ng van de Vorstenlandsehe voertui
genbelasting (Ond. 93). - Wij ziging en aanvulling crisis
thee-ordonnantie (Om!. 10il) . - Wijzigi ng en aanvulling va n 
de crisis-koffie- en cacao-ordonnantie (Ond. Uil). 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

fregenwool'di g met den Voorzitter 14 leden, te weten: 

de heeren Van Hclsding'cn, De Hoog, Kan, Kcrstens, Pra
wotosoemodi.logo, Roep, Soangkoepon, Soetal'djo, Sosl'ohad i
koesoemo, Thamrin, Verboom, \Vel'llluth en \Veycl'. 

Regeeringsgemachtigde : de heel' Ent hoven. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze verga
deriu g. 

.Aan de orde is de behande lin g van de 
o n t w e r p - 0 l' cl 0 n n a n t i c, h 0 1I cl c n cl e een i g e 
voo r zie n i n gen i n v e l' b a 11 cl met cl e 0 p l' i c h
ting van l a nc1 swc l'kin g inri chtingen (Ouel. 
S7), als gew ijzigd bij nota va n wijz i g in ge n 
(s t. 6) . 

Dc hcer Kerstens: Mijnheer de Vom'zilter. I n verband 
met de passage in de alg-cmecne opmerk in gen van het Cede· 
legcel'denverslag, waarin stuat, dat enkele leden cro p aan
drongen bij de ontworpen procedure, welke tot opneming 
in een werkinrichting zal le iden, vereenvoudiging toe te pas· 
sen, zou ik mij willen aansiniten bij de opmerking in de 
\'olgende alinefl, luidende: 

"Verscheidene andere leden zouden echter het vereisch
te van bedoelde verklaring uiet gaarne prijsgeven; h.i . 
behoort de procednre de noodige waarborgen te bevat.. 
ten, dat niet lichtvaardig de opneming van menschen in 
werkjnl'ichtingen wordt gelast ". 

Jk zou er zelfs op willen aandringen, dat de directeur van 
Justitie bij het afgeven van dergelijke verklaringen zelf 
ook nog de noodige mildheid betracht, omdat, naar het mij 
voorkomt vL'ijheidsberooving in dezen zin dat men opgezon
den wordt naar een werkkamp, een zeer ernstige aantasting 
is van de persoonlijke vrijheid en van de rechten der per
soonlijkheid. En wanneer ik el' dan terloops aan herinner 
dat de Utrechtsche hoogleeraar in het strafrecht, Prof. Pompe 
- ik heb tevcrgeefs gezocht naar het desbetreffende artikel, 
misschien kan de directeul' va n Justitie mij daaraan helpen 
- de Overheid zelfs de bevoegdheid ontzegt iemand wegens 
ilct eenvoudige feit van la nd looperij cn bedelarij - dus niet 
in verband met directe misdadigheid - van zijn vrijheid te 
bel'ooven, welke bevoegdheidstoekenning .in Nederland door 
Prof. Pompe zelis als een typische uiting van Nederlandsch 
philisterdom wordt aangemerkt, dan zou ik van mijn kant 
willen verk laren , dat ik niet zoover zou willen gaan als Prof. 
Pompe, manr dat ik overigens wel meen te mogen vragen, 
dat men bij de toepassing van deze bevoegdheid van den 
directeur van Justitie zeer behoedzaam en zeer omzichtig te 
werk gaat. I ets anders is het natuurlijk. wanneer landloo
pcrij en bedelarij met \'cl'liedel'lüking gepaard gaan, zooals 

Handelingen. Zittingsjaar 1935- 1936. 

(Kerstens, Soetardjo.) 
bij vele indi,,jduen op te merken valt; dan moet wel dege
lijk ingegrepen worden, vooral ten opzichte van Euro
peanen, die in de Inlandsche maatschappij met hun l.ndloo
perij en liederlijkheid een wel bij uitstek ongunstigen invloed 
uitoefenen. 

Mijnheer de Voorzitter! Na deze algemeene opmerkingen 
zou ik nog willen vragen, of, waar de stof hiel' in verband 
wordt gebracht met de kwestie van werkloosheidsvoorzie
ning ook vrijwillige opname in deze werkinrichtingen moge
lijk zal zijn! Want ik heb in het ontwerp daaromtrent geen 
gegevens gevonden, maar kan mij voorstellen, dat, waar in 
deze werkinrichtingen gelegenheid zal worden gegeven tot 
allerlei vorm van onderwijs en tot praktische scholing in am~ 
bachten en beroepen, er onder de werkloozen zullen zijn, die 
in deze inrichtingen vrijwillige opname wCllschen. 

Ik zou verder aan de Regeering will en vragen, welke 
richtlijnen zullen worden opgesteld - ingeva l ze worden 
opgesteld - voor het bepalen van de arbeidsschuwheid van 
de delinqnenten j Wordt dat maal' dool' het Kantoor van 
Arbeid op eigen gelegenh eid gedaan, of zullen daaromtrent 
door den directeur van Justitie richtlijnen worden aange
geven j 

~ [ i.inhcer de Voorzitter! Ik heb in de stllkken gelezen, dat 
het de bedoeling is om drze werkinrichtingen te stichten 
respectieveliik te Malang en te Ngawi. Nu lUkt mij ccn vrnag 
van belang ten deze hoe het nu zal gaan bij het <llllslag ui t 
de werkinrichtingen. Gesteld, dat een opgenomen per
soon na een jaar genezen is van zijn werkschuwheid of 
naar het oordeel van de autorite iten voldoende waarbor~en 
biedt om weder vrij in de maatschappij te kunnen worden 
losgelaten, hoc za l het dan gaan bij on tsJ a~? Kr\igt zoo'n 
ycrpleegde dan vrij vervoer nnal' zijn nietm'e plaats van 
vestiging ! I s hij daarin vrij of niet vrij ! 

En een laatste punt, waaromtrent ik voorloopig nog gaarne 
inlichtingen zou ontvangen, betreft de volgende pass..'lge uit 
de J[emorie van Antwoord: 

"Uiteraard is het van groot belang dat aan den arheids
schuwe aandacht zal worden geschonken als menseh. " 

Daarmede bcn ik het nn!unl'l\jk volmaakt C('I1S. En verder 
Ices ik: 

.,Met de geestelijk-zedelijke factoren, welke van belang 
zijn voor zijn verbetering, zal ten volle rckening worden 
gehouden. " 

Dat ' is natuurlijk een zeer aantrekkelijk zinsnede, doch ik 
zou wel gaarne iets gedetailleerder op de hoogte worden gesteld 
omtrent de uitwerking van dit punt. Op welke wijze, zou ik 
willen vragen, stelt dé Regeering zich voor met de geestclijk
zedelij ke factoren rekening te houden en hoc zal die geeste
lijk-zedelijke verzorging in concreto plaatshebben ! 

De heel' Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik sluit mij 
aan bij het Gedelegeerdenvel'slag, dat de indiening van deze 
ontwerp-ordonnantie toejuicht. Het. spreekt bijna vanzelf, dat 
in het Gedelegeerdenverslag voldoening over de oprichting 
van de vool'g-estelde werkinrichtin gen wordt uitgesproken, 
aan dergelijke inrichtingen bestaat immers rèeds lang behoefte, 
getuige de reeds sinds jaren bestaanr1e bedelaarskolonies of 
roemah miskin op vele pl aatsen. Ik heb zelf het genoegen 
gehad jarenlang in het bestuur van een clel'geJij l<e vereeniging 
zitt ing te hebben. Deze bedelaarskoloni es stellen zich het 
zelfde ten doel, als de Uegeering beoogt, ook zij werken 
namelijk in de richt ing van voorkomin g en beperking der 
bedelarij en het verschaffen van w erk aan werkloozen. 
Verschillende van dergelijke vereeni gin gen hebben ook ge
tracht in samenwerking met den plaatselijken gezondheids
dienst de afzichtelijke ziekten, waaraan werkloos rOl1dloo
pende ingezetenen vaak lijden, te genezen. 

Op grond van het feit, dat de bedoelde vereenigingen het 
zelfde doel nastreven a1s de Regeering met dit ontwerp, pl eit 
ik voor een intensieve samenwerking tussehen de Regeel'ing 
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en dergelijke vereenigingen, welke samenwerking naar ik 
vertrouw door de besturen der betrokken vereenigingen 
dankbaar zal worden aanvaard. 

Verder zon ik erop willen wijzen, dat de genoemde ver
eenigingen, omdat zij in den regel afhankelijk zijn van den 
liefdadigheidszin in een slechts beperkten kring - hoofd
zakelijk het Europeeseh en Indonesisch bestuur - in den 
regel te kampen hebben met financieele moeilijkheden. Des
tijds, toen ik in het bestuur van een dergelijke vereeniging 
zitting had, koesterde ik allerlei grootsche plannen, die 
wegens gebrek aau middelen helaas uiet verwezeulijkt kon
aen worden. Ik zou de Regeering dan ook willen vragen, of 
zulke vereetugingen niet in aanmerking kunnen komen voor 
een aandeel in de lQterij. 

Verder zou ik gaarne vernemen, of de vCl'c(migingen, die 
daartoe door haar opzet en haar werkwijze geschikt voor 
zijn, ook in aanmerking kunnen komen om opname te VCl'

leenen aan personen, die door den Raad "an Justitie of den 
Landraad zijn aangewezen, om in een Lalldswel'kiul'ichting 
opgenomen te worden. 

Ook deze vorm van samenwerking zal, naal'ik veronderstel, 
door de betrokken vereelligingen dankbaar worden aanvaard. 
Deze suggestie houdt verband met het volgende. 

De heer Kerstens heeft zooeven terecht erop gewezen, dat deze 
maatregel de beteekenis heeft eenerzijds van een dwang tot op
name van personen die lliet werkwillig zijn in een gesticht, doch 
anderzijds beboort deze inrichting ook gelegenheid te geven 
aan de wel-werkwillig'en, die geen werk kunnen vinden, om te 
worden opgenomen. Als uit het antwoord van den Regeerings
gemachtigde op de vraag van den heer Kerstens, of er inder
daad mogelijkheid bestaat tot vrijwillig opgenomen worden in 
die gestichten, blijkt dat dit kan, zou rrUjn suggestie een oplos
sing kunnen beteekenen voor geval de landswerkinrichtin gen, 
ook al met het oog: op besparinp; van ven·ocl'skosten, gecn 
voldoende plaats zouden kunnen bieden. 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! De 
Memorie van Toelichting verklaart, dat het voorliggend ont
werp mede het gevolg is van de crisis en van het daarmede 
verband houdeilde verschijnsel, dat zooveel Europeanen o.a . 
werkiloozen en arbeidsschuwen hier rondloopen. Ik wil in herin
nering brengen, dat dit voorliggend ontwerp de vervulling is 
van een wensch, die ik reeds ruim acht à negen jaar geleden 
in den Volksraad tel' sprake bracht lloar aan1eiding van moei
lijkheden die zich toen herhaaldelijk vool'deden met Enro
peanen, die vooral de desa 's onveilig maakten, waarbij ik er 
toen met klem bii de Regeering op aandrong of Zij niet kon 
overwegen de oprichting van een Indisch Veenhuizen. De Re
geering heeft destijds toegezegd, de suggestie te zullen over
wegen, doch helaas is het onderzoek van langen (luur geweest 
en zij n al1erlei bezwaren ~erezen; nu echter de crisis is gekomen 
en deze de zaak nog erger heeft gemaakt, heeft de Regeering 
ingegrepen en is Zij eindelijk met dit ontwerp gekomen. 

Ik juich dit daa-rom gaarne toe en wil wijzen op de art i
kelen in de Banier van November 1933 veT'schenen, waarin 
op de totstandkoming van een Indisch Veenhuizen zoo sterk 
de nadruk is gelegd. De crisis heeft dus ontegenzeggelijk de 
instelling van dit institnut verhaast, zood at het nu mogelijk 
is geworden aan de verkapte bedelarij, die huizen en straten 
onveilig maakt, een eind te maken. 

Verschillende mogelijkheden waren voorhanden. Het was 
mogelijk, dat het Wetboek van Strafrecht werd aangevuld 
met eenige strafbepalingen, zoodat de strafrechter hierin 
werd gemengd. Aanvulling zou noodig zij n geweest omdat, 
zooals in de Memorie van Toelichting ook gezegd wordt, de 
bepalingen betreffende bedelarij en landlooperij hier geen 
voldoende houvast geven. De aanvulling van het Wetboek 
van Strafrecht zooals bepleit in de Banier van 1933 blz. 411 
is naar bet mij wil voorkomen, minder gelukkig dan de ons 
hier voorgelegde regeling, welke een aanvulling brengt van 

(Directeur van Justitie.) 
de rechterlijke orgauisatie en het Inlandsch Reglement. In 
ieder geval juich ik toe, dat bij deze vrijheidsberooving cle 
rechter is ingeschakeld, een waarborg dat het niet al te ge
makkelijk zal worden toegepast en zeer bepaald is het dan 
ook noodig, dat er een verklaring is van den directeur van 
Justitie. 

Den eenvoudigen vorm, die hier is gekozen, en die ligt in 
de richting van de bepalingen ten aanzien \"an Ii:rankzinnig
heid, besmettclijke ziekten enz., zoodat wij gecn bepaalde 
strafprocedure krijgen, maar de rechter den betrokkene bij 
eenvoudige beschikking tijdelijk uit de maatschappij kan 
verwijderen, juich ik toe. Maar ik zou er vooral zeer ernstig 
op willen aandringen, dat de rechters en vooral ook het 
departement, dat deze verklaring moet afge\~en, met ~roota 
voorzichtigheid optreden. Ik zou hieraan de suggestie willen 
toevoegen, dat jaarlUks aan den Volksl'aacl een vel'slag wordt 
overgelegd over den gang van zaken \"lUl dit geheel nieuwe 
instituut waarin ons wordt medegedeeld hoe in het algemeen 
de ervaring in deze inrichtingen is geweest. 

Er is gesproken over gelegenheid voor vrijwillige werkloozen 
om tot dit instituut toe te treden. In de eerste plaats geloof 
ik niet dat het er velen zullen zijn. De Regeering heeft erop 
gewezen, dat de arbeids.~chuwen zich niet vrUwilli~ aan den 
tucht in de werkkampen en tehuizen zullen onderwerpen, maar 
ik stel de vraag of, wanneer deze tehtlizen voor wel-arbeids
willigen worden opengesteld - waarin Z\j overigens niet thuis 
hoo1'en - niet het aantal tehuizen belangrijk zal moeten wor
den uitgebreid, terwijl dan de financieele offers van het lJanel 
veel grooter zullen moeten zijn. 

Tenslotte zou ik een woord van dank willen zeggen aan 
de Regeering, omdat Zij verschillende suggesties tot verbete
ring der redactie, in het Gedelegeerdenverslag gegeven, heert 
overgenomen, 

De heer Enthoven, directeur van Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter I Het spreekt vanzelf, dat d e Regeering met voldoe
ning heeft kennis genomen van hetgeen thans ook mon\ieling 
over deze voerstellen in het midden is gebracht. Dool' alle drie 
sprekers is tenslotte me'degedeeld, dat het voorstel in hoofd
zaken en zelfs ook in détails instemming vond en zoo blijft voor 
mij alleen de taak enkele suggesties en vragen te beantwoorden, 
die overigens aan het beginsel van het voorstel geen afbreuk 
lnlnnen doen . 

In de eerste plaats heeft het geachte lid, de heer Kerstens -
en daarbij heeft zich de heer Van Helsdingen aangesloten -
aangedrongen op groote voorzichtigheid in de toepassi.ng van 
dezen nieuwen maatregel. De lleer Kerstens heeft speclUal ge
vraag'd om mildneid aangezien het hier een zeer ingrijpenden 
maatregel betreft, die de persoonlijke vrijheid aantast. De heer 
Van Helsdingen noentde hierbij dadelijk iets, dat ik anders 
eigener beweging had moeten naar voren brengen, n.l. dat 
hier de rechte-r is ingeschakeld, Wanneer de heer Kerstens 
vraagt om vooral bij de afgifte van de verklaringen, die Jloodig 
zullen zijn voor het opnemen in een landswerkinl'ichting, voot'
zichtig te zijn, kan de Regeering natuurlijk ten volle toezeggen, 
dat die voorzichtigheid in acht zal worden genomen en dat, 
voorzoover dat hierbij te pas komt ook mildheid zal worden 
betracht. Maar ik zou erop willen wijzen, zooals de heer Van 
Helsdinlren heeft gezegd, dat, wat het ingrijpen in de persoon
lijke vrijheid betreft, de grootste waarborg moet worden 
gezien in het inschakelen van den rechter. Juist die dubbele 
waarborg 111. aan de eene zijde, dat met kennis van zaken en 
van de omstandigheden, waaronder de betrokken werkschuwe 
heeft geleefd, een verklaring zal worden afgegeven en aan den 
anderen kant, dat de rechter tenslottc JlCt bevel tot opneming 
in de landswerkinrichting moet geven op grond van het feit, 
dat de betrokkene zich door maatschappelijk wangedrag een 
gevaar voor de openbare orde heeft getoond, deze combinatie 
van waarborgen zal, dunkt mij, de beste zekerheid geven, dat 
in deze geen maatregelen zullen worden toegepast, waal' deze 
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n iet absoluut noodzakelijk en vcrantwoord zullen zijn. Ik her
haal, dat ik in alle opzichten voor een behoedzame en milde 
toepassing zal waken. De Regecring ziet zeer wel in, dat een 
al te ruime en haastige toepassing een weinig gcwcnscht sociaal 
,'crschijnsel zou kunnen worden. 

Mijnheel' de Voorzitter! Ik mag hiel' wel dadelijk den 
heel' Van Helsdingen beantwoorden, wnar hij vraagt, of de 
Regecring bereid zou zijn om een jaarlijksch verslag aan 
den Volksl'aad o\'er te leggen, Ook hiertoe is de Regeering 
volgaal'l1e berei,l. Het betreft hier een zaak, die voor Indi~ 
nieuw is. Het zal VOOt' den Volksraac1 en ook de Regeering 
zeU goed zijn, zich l'cl<cnschap te geven van de ontwikkeling, 
die dit instituut in dat tijdvak zal hebben genomen, 

(De heel' Van Hel sdi n gen: Dank U wel!) 
Een tweede punt, dool' den heer U:Ccl'stens besproken, is, 

of opname in deze Lnndswerkinrichtingen mogelijk zal zijn 
voor hen, die zich vrijwillig daartoe aanmelden, Wat dit 
punt betreft, lijkt het mij, dat bij den heel' Kerstens en ook 
misschicn bij clen heer Soetardjo een oogenblik de juiste 
stt'ekking van dezen maatregel uit het oog is verloren. In 
cle toelichting is el' reeds de aandacht op gevestigd, dat men 
de noodzakelijkheid van een Lanc1swel'kinrichting yoornl 
hierin moet zoeken, dat men onder de werkschuwe zwervers 
en de daarmede te vergelijken elementen zeer lastige en ge
vaarlijke exemplaren 'vindt en die hooren niet thuis in een 
bedelaarskolonie, een werkkamp, een particuliere organisatie 
wRm'jn men al1een menschen kan opnemen die daartoe be
leid zijn en zich vrijwillig aanmelden, 

~{aat' andersom behool'en ook die niet-gevaarlijke, niet
onwillige werkschuwe zweryet'S niet thuis in een TJands
werkindchting. VOOl' de bijna misdadige elementen , clie de 
Regeering bij dezen maatregel op het oog heeft, zijn instel
lingen naoelig, die grenzen aan het gevangeniswezen, die 
geen gevangenissen zijn, omdat deze menschen niet in een 
gevangenis thuis hoo1'cl1, maur waarin haast dezelfde tucht 
naoelig zal zijn en waarin de vrijheid van de opgenomenen veel 
meel' zal moeten worden beperkt dan dit in een werkkamp of 
een tehuis voor dnk100zcn nooclig of mogelijk is. 1\.1a31' juist 
daarom zou het niet aangaan; "001' de rnenschen . die zich 
vrijwillig aanmelden zou het verblijf in een dergelijke inrich· 
ting zeel' weinig aanlokkelijk zijn, Ik geloof niet, dat het 
mogelijk zou zijn, deze Landswerkinl'ichtingen te beschouwen 
als instellingen, welke ook al met het oog op de werkgelegen. 
heid en het onderwijs, dat daarin gegeven kan worden, ook 
moeten open staan en geschikt moeten zijn voor personen, die 
niet door dezen dwangmaatregel mogen worden getroffen. 
Tenslotte bestaat el' ook werkgelegenheid en wordt er ook 
onderwijs gegeven in gevangenissen en Landsopvoedingsge
stichten, zonder dat dit aanleiding zou kunnen geven, die 
int'ichtingcn ook te bestemmen voor personen, die zich daarin 
vrijwillig zouden willen laten opnemen. 

Mijnheer de Voorzitter! Om in dit verband den volgenden 
sprekel' met het oog op het verhand tusschen deze twee punten, 
e"on te beantwoorden, oe heel' Soetardjo heeft gevraagd, of 
niet andersom ook particuliere instellingen zouden kunnen 
worden aangewezen voor het verzorgen va n personen, op wie 
deze maatregel wordt toegepast. Ook dat ZOlt, zooals ik al 
heb uiteengezet, niet wenschelijk zUn en ook niet goed mogelijk. 
Dit is niet wensrhelijk, omdat daal'dool' \'an de p:ll'ticuliel'c 
instellingen meel' zou worden ge\'ol'dcl'd dan zc kunnen ge'·en. 
Ze kunnen niet geven het strenge toezicht, dc tucht, die toch 
in de landswerkinl'ichtingen noodig zullen zijn. En aa11 de 
andere z\'jde zal de Regcpring bij de uitvoering \'an dezen 
maatregel de verantwoordelijkheid ook niet aan een particu
liere inrichting kunnen overlaten. Een particuliere inrichting, 
d ie deze haast misdadige elementen, de behandeling zou 
geven, die ze bchooren te hebben, zon niet alleen hnast een 
gevangenisachtig karaki:er moeten hebben, maal' ook maat· 
l'egelen van tucht enz. moeten toepassen. welke in handen nm 
particulieren nu eenmaal mil! of mee l' gen1,-1I'Iijk z\jn. 

Ik geloof, dat het goed zou zijn, als men deze twee zaken 
scherp "au elkaar scheidde: de verzorging van de men
schen, die aan de grens leven van misdadigheid en de 
verzorging van goedwillende werkloozen, welke laatste ook 
in de eerste plaats het best door particuliere instellingen kan 
worden tel' hand genomen. 

Dool' het geachte lid, den heel' Kerstens, is gevraagd of el' 
nog richtlijnen komen voor de toepassing van de bepaling 
ten aanzien van het criteriulll van arbeidsschuwheid, of dat 
het Kantoor van Arbeid dit maal' op eigcn gelegenheid zal 
doen. De Regeering stelt zich Vaal' dat inderdand richtlljncn 
zullen k\lllllen worden vastgesteld, zij het niet dadelijk in 
den aanvang. Dit is, ik herhaal het, een zoo nieuwe zaak, dat 
de practijk hier den weg zal moeten wijzen . In den aanvang 
zal men geval voor geval moeten beoordeelen met de om
zichtigheid, die ook dool' de geachte leden wordt gevraagd, 
dan zullen vanzelf die richtlijnen daaruit ontstaan en zoodra 
het mogelijk zal zijn, kunnen die dan worden vastgelegd, 

Het ,"olgende punt door den heel' Kerstens besproken, is 
de vraag wat el' zal geschieden met de menschen, die in die 
werkinrichtingen zullen worden opgenomen, wanneer zij 
daaruit worden ontslagen; of bijvoorbeeld Yl'\i vervoer aan 
deze lieden ]{an worden verschaft naar hun land van her
komst. 

Dit is een punt, Mijnheer de Voorzitter, dat in de toelichting 
op het voorstel niet is besproken, maal' het is weloverwogen 
in algemeenen zin. Overwogen is nl., dat voor deze mcnschen 
noodig zal zijn wat ik met een vreemd woord zou kunnen 
noemen "af ter-care ", de zorg voor de menschen na het ontslag 
uit de werkinrichting. }\fen kan deze menschen niet ineens 
loslaten; dit zou ongewenscht zijn en zou veel van het goede, 
bij hen bereikt, weel' te niet doen. In algemeenen zin is er 
aan gedacht, dat lllen ook na het ontslag op deze menschen 
zal letten. Of dit ook zal beteekenen een regeling V001' vrij 
vervoer, is een detailpunt, dat in dien concrete vorm nog niet 
overwogen is, doch de Regeering zal gaarne nagaan, of hier
voor een regeling kan worden gemaakt. 

(De hcer Van H cis d i Il gen: Verdienen zij ook iets, 
waardoor ze in de gelegenheid zijn, ccn spaarpot te makcn!) 

Mijnhcer de Voorzittcr! Ik dcnk dat deze personen aan den 
Lande meer zullen kosten clan lllm werkprcstaties waard 
zullen zijn. Overwogen kan echter worden) of, evenals dat 
bij het gevangeniswezen hct geval is, aan bijzonder goede ar
beideJ'S eenige vergoeding voor hun werk kan worden gegeven; 
of dat dan voldoende zal zijn voor den terugkeer naar hun 
land van herkomst na hun onts1ag kan ik nog niet precies 
zeggen. 

(De heel' Van Hel sdi n g c n: Ik wil alleen opmcrken, 
dat het goed zou zijn, als die mcnschen na hct ontslag ten
minste iets in handen hebben.) 

Dit zou dan wellieht een regeling voor vrij vervoer, zoo 
al niet overbodig, althans minder urgent maken . Dit zijn 
punten, die bij de uitvoering nog in beschouwing kunnen 
worden genomen. 

Het slot van de rede van het geachte lid Kerstens betrof 
de mededeeling in de Memorie van Antwoord, dat met 
de geestelijke en zedelijke factoren ten volle znl wOl'den reke
ning gchouden. 

De hecr Kcrstens vraagt da n kOL'L Clt uOJluig hoe. Doch 
dit is een zeer moeilijk onderwerp, Ik moet al weder her
halen, dat hiel' de jlraktijk dcn weg zal moeten aanwijzen. 
Ik kan natuurlijk wel enkele punten noemcn, Dit brcngt 
mede) dat men bijzondere aandacht zal moeten geven aan de 
besteding van den vrijen tijd, die tenslotte ook in deze in~ 
richtingen zal bestaan. Er zullen werktijden en rusttijoen 
zijn. Het besteden van die rusttijden is een van de punten) 
waarb\j juist deze zorg voor het geestelijke zal te pas komen. 
Verder zal men hebben de Zondagen waal' het de Europea
nen betl'eft en waar het de helijders van een ander geloof 
betreft. flndere dagen. El' zal dus ook gedacht moeten wor-
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den aan het nakomen van godsdienstige verplichtingen; er 
zal gelegenheid moeten bestaan tot contact met de voorgan
gers in dien godsdienst. Dit zijn een paar belangrijke punten 
en zoo zullen er ongetwijfeld nog meerdere zijn. Maar ik 
hoop den heer Kerstens voorloopig al eenigszins te hebben 
bevredigd. 

Mijnheer de Voorzitter! Dan heb ik hier alle pnnten, door 
den heer Kerstens besproken, beantwoord . 

Wat betreft hetgeen door den tweeden spreker, den heel' 
Soetardjo, is gezegd, voorzoover ik daar nog niet op geant
woord heb bij de beantwoording van den heer Kerstens, valt 
hier nog te wiizen op het volgende. De heer Soetardjo heeft 
gesproken over de particuliere vereenigingen, die zich bezig 
houden met de verzorging van bedelaars, zwervers en gebrek
kigen. Ik heb reeds gewezen op het verschil dat er bij alle over
eenstemming overigens tusschcn het doel van deze vCl'eenigin. 
gen, van deze inrichtingen, en het doel, dat bij de landswerkin
richtingen zal voorzitten, ten deze bestaat. Bij alle overeenstem
ming is er toch een zeer belangrijk - ik zou haast zeggen prin
cipieel - verschil. Maar dat zal niet beletten, dat samenwer
king zooals het geachte lid heeft gevraagd met die particuliere 
vereenigingen ook van Regeeringszijde zeer zal worden ge, 
wcnscht en toegejuicht. Immers juist ook door het werk van 
die particuliere vCl'cenigingen zal men kunnen constateeren, 
welke elementen buiten het terrein moeten vallen waarop deze 
particuliere vereenigingen kunnen werken. Juist die elementen, 
die zij niet aan kunnen - om het heel eenvoudig te zeglten -
zullen in aanmerking kunnen worden gebracht voor de op
neming in 's landswerkinrichtingen. Die samenwerking zal dus 
niet zoozeer liggen in het nastreven van hetzelfde doel, in het 
verrichten van gelijksoortige werkzaamheden, doch zal meer 
een aanvullend karakter dragen. Naast elkaar zullen zoowel de 
particulieren als de landsinrichtingen noodig z\in en een goede 
samenwerking zal bevorderen, dat de juiste begrenzing hier 
wordt aangenomen. 

Wanneer het geachte lid dan vervolgens wijst op het groo
te sociale nut van de particuliere instelling op dit gebied, 
dan wil de Regeering dit volkomen onderschrijven. Inder
daad wordt dit grootc sociale nut door de Regeering zeer 
wel ingezien. De heer Soetardjo vroeg verder of dan ook 
dergelijke vereenigingen, die bedelaarskolonies of soortge
lijke inrichtingen beheeren, in aanmerking kunnen komen 
voor aandeelen in de loterijen. Inderdaad, in beginsel komen 
z\i daarvoor zeer zeker in aanmerking en er zijn dan ook 
zeker al loterij-aandeelen aan zulke vereenigingen toegekend! 
Natuurlijk zal elk geval opzichzelf moeten worden bezien en 
deze toezegging moet men dan ook niet opvatten als de be
lofte, dat elke vereeniging, die zich op dit gebied wenscht 
te begeven ook aanstonds een loterij~aandeel zal ontvangen. 
In dezen moeilijken tijd is de last, die op de loterijen ligt in 
den vorm van ondersteuning van vaste en bestaande oude 
instellingen, al zeer zwaar geworden en er zal dus met zeer 
veel voorzichtigheid moeten worden tewerk gegaan bij de 
toewijzing van loterij~aandeelen voor nieuwe objecten. Ma al' 
in het algemeen staat de Regeering volstrekt niet afwijzend 
tegenover het denkbeeld om ook vereenigingen, die dit werk 
doen, wanneer zij daarvoor in aanmerking komen, een lote
rij-aandeel toe te kennen. 

Hiermede heb ik, naar ik meen, ook de verschillende vra~ 
gen, die door den heer Soetardjo gesteld zijn, beantwoord en 
rest mij alleen nog het geachte lid den heer Van Helsdingen, 
dank te zeggen voor de waardeerende woorden, die hij aan 
het ontwerp heeft gewijd. 

Zijn verzoek, om voorziehtigheid te betrachten, is beant
woord, zijn verzoek om overlegging van het verslag 
eveneens. 

Tenslotte heeft het geachte lid zich sceptisch uitgelaten 
over de mogelijkheid van vrijwillige opname in deze inrich
tingen; ook afgescheiden van het door hem aangevoerde be-

(Kerstens, Soetardjo.) 
zwaar, dat het te duur zou worden, meen ik reeds te hebben 
aangetoond, waarom het niet wel mogelijk zal zijn. 

De heel' Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben inder
daad vrijwel geheel bevredigd door het antwoord, dat ik van 
den geachten Regeeringsgemachtigde heb ontvangen. Ik vind 
het echter wenschelijk, op een enkel punt, waarop ik in 
eersten termijn inderdaad veel te kort ben geweest, nog 
even terug te komen. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft .schoon gelijk, 
wanneer hij veronderstelt, dat men er weinig voor zal gevoe
len om vrijwillig onderdak te zoeken in een milieu van ge· 
vaarlijke individuen, die heel dikwijls op den rand van de 
misdadigheid leven. Zoo heb ik het ook niet bedoeld, al geef 
ik toe, dat ik te kort ben geweest. 

Ik bedoelde het meel' zoo. net komt herhaaldelijk voor, 
_ gebeurtenissen in l\faJang hebben daarop een bijzunder 
licht geworpen - dat el' ouders zijn, die hun opgeschoten 
jongens, werkloos langs de straat slenterend, niet meer baas 
kunnen, terwijl voor dergelijke jongens in Indië geen inrich
tingen bestaan, zooals de tuchtscholen in Nederland. 

Nu bedoelde ik te vragen - en misschein had ik betel' 
gedaan, het reeds in eersten termijn zoo te stellen - is er 
voor dergelijke jongens, die niet krachtens een vonnis van 
den rechter in dergelijke inrichtingen kunnen worden opge
nomen, geen opname in dergelijke inrich1in~en te vinden, 
wanneer de ouders daartoe het verzoek doen j Ik geloof, 
dat als men ook in deze richting van de werkinrichtingen 
gebruik maakt, waarbij uüeraard een zekere afscheiding in 
het leven moet worden geroepen, om te zorgen, dat de jongelui 
geen contact hebben met uitgesproken misdadige volwassen 
individilCll , er nog een tweede nuttige kant aan h9t 
ontwerp zit. 

(De heer Va 11 nel sdi n gen: Dat kan overeenkom
stig het Burgerlijk Wetboek door tusschenkomst van den 
rechter.) 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben den 
geachten Regeeringsgemachtigde dankbaar voor de toe
zegging, dat intensieve samenwerking met de particuliere 
instellingen op dit gebied zal wOI'dcn betracht . Alleen zou 
ik nog op een enkel punt willen terugkomen. 

In de eerste plaats mijn sUfrgestic om aan de particuliere 
vereenigingen een aandeel in de loterij toe te kennen . 

In eersten termijn heb ik reeds bij wijze van restrictie 
medegedeeld, dat alleen aan die instellingen een aandeel in 
de loterij zal worden toegekend, die daarvoor in aanmerking 
komen uithoofde van opzet, werkwijze, doelmatigheid der 
administratie, beheer, enz. Om over deze punten zekerheid 
te krijgen, lijkt het mij gewenscht, dat een onderzoek wordt 
ingesteld uaar den toestand, waarin deze vereenigingen ver~ 
keeren. Ik zou derhalve den geachten Regeeringsgemachtigde 
het verzoek willen doen, om de besturen van de bedoelde 
vereenigingen aan te schrijven en hun te verzoeken verslag 
uit te brengen ovcr de wel'kwijze hunner vel'eeniging, etc. 

(De heel' Van Hel sdi n gen: Printah aloes.) 
El' is heelemaal geen sprake van printah aloes. 
(De heer Van Hel sdi n gen : U spl'eekt over: aan

schrijven j beter is: verzoeken .) 
Natuurlijk, het is toch de bedoeling de ycrecnigingcn te 

helpen' Tevcns zou dan de vraag b.llllnen worden opgeworpen, 
of en in hoeverre deze vereenigingen in aanmerking zouden 
wensehen te komen voor een loterij-aandeel. Deze vraag is 
noodzakelijk, omdat bij de besLurcn, die meestal bestaau uit 
bestuurs- en andere ambtenaren, een zekere schroom bestaat -
die ik niet deel - om in die richting werkzaam te zijn, WÜ 1 
zij denken dat zulk een verzoek toch niet zal worden in
gewilligd. 
. (De heel' Kan: Vragen staat vrij! ) 
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Voorzieningen in verband met de oprichting Vfin Illndswel'kinl' ichtingen (Ond. 87) . - Nadere verlenging werki ngs
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ordonna nt ie (Ond. 101». - Wijzigi ng en "anvulling van de er isis-koffie- en cacao-ordonnantie (O nd. 111» . 

(Van Helsdingen, Directeur van Justitie.) 
Inderdaad, maar als men deze besturen kent, zal men met 

mij eens zijn, dat een dergelijk verzoek niet gemakkelij k van 
hen ui tgaat. Ik zou daarom gaarne van den geachten Regee
l'ingsgemachtigdo de toezegging krij gen, dat in deze richting 
zal \vol'den gcst l'ccfd. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter ! Ik 
was niet voornemens in tweeden termijn het woord te vocrcn 
na het. antwoord va n den Regeüringsgemachtigde, doch het 
betoog van den heer Kerstens geeft mij aanleidjng een enkele 
opmerking daa rtegenover te stellen. Ik meen, herinner ik mU 
wèl, dat het. B. 'V . I'eeds den l ucht maatregel kent., waardoOl' 
het mogel\ik i ~, dat ouders n \ll onhandelbare kinde!'en v ia den 
l'echter opname in een ot ander inst. ituut. kulltH'n \'cl'zoeken. 
De groote vraag lijkt mij echte!' of ouders dit inst.ituut, w.lIll'

vun toch milieu en sfeer een zee l' bij zond er kUl'illdt'l' dl'ag-cll, 
wel hef meest anllgewe.zenc oord zullen achten om hun Oll

handelba1'e' , g'l'oolc kindel' n in op te nemen. 
( Ile 1,,'c l" K e i· R teil S: Ik bedoelde in een apa rte ai

d('l,linl!,',) 

De 1wel' Enthoven, directeul' van Justit ie: Mi.jIl!t C(l I' de 
Voorzitter! In de eel'sle plaats zou ik, in aa 1lslu iting aan wat 
(1 e heel' Van Helsd ingcll aan den heel' Kel'st:ens zeide, willen 
opmerken, dat het der Regeel'ing voorshal1l1s toch 11 iet ge
wel1 Reht voorkomt deze inrichting, die bestemd is voor 
volwns.~cJ1 cn en zee l' moeilijke werkschuwen, ook te bestemmen 
- zelfs wanneer dat een apal'te afdeeling zou worden - voor 
jeugdige laNtige kinuCI'ell. Het lijkt mij werkelijk niet goed, 
dit zeel' moeilijke doel not,!; ingewikkelder ie maken dool' twee 
\'c I'~chi ll c llde object.cn samen te hrengen 0IH.I('1· ueze lt\ll· leid in g 
en in dezell"de instelling. 

De heel' Soetardjo hee[t gcvraagd, of de Regcering nict ccn 
onderzoek wil instell en naar den staat van werkzaamhcden 
van de particuJiere vel'eenigingen op het gebied van bedelarij, 
lundlooperij enz. Ik knn het geachte lid daarop antwoorden, 
uat daal'llleUe l'eeds ecn begin is gemaakt, Dit begin is echter 
niet geweest een aanschrijving aan de uesturen, wan t daarvoor 
moest het depa l'tement uie uesturen allen ken nen en dat is 
ni et het geval. 'Vij zijn dus begonnen met een ve1':loek aan de 
betrok.ken bestuul'sambtenat'en om te willen opgeven, hoc het 
op het oogenblik met die werkzaamheden staat, m. a. w. dus 
welke ve l"eenigi ngell op dit gebied werkzaam zijn. Het depar
tement. hecCt wel gegevens van langen tijd terug, maar intus· 
sehen is veel ouds weggevallen en veel nieuws erb\i gekomen. 
I)e Hegeering zal echter gaarne in deze richting voortgaan en 
zieh verder op de hoogte stellen van de werkzaamheden der 
verschillende vereenigingen. 

Wannee,· het geachte lid vraagt om, wanueer de Regeering 
zich in verbinding stelt met de besturen, daarbij dan tevens 
de mogelijkheid te openen een loterij-aandeel aan te vragen, 
moet ik daartegen toch wel ernstig bezwaar maken. In dezen 
t\jd, waarin het zoo moeilijk is aan de tallooze aanvragen om 
een loterij-aandeel gevolg te geven, lijkt mij onjuist een 
verwachting te wekken in deze richting, door aan een beele 
groep van sociale werkers als het ware aan te bieden om een 
aa.ndeel te geven. Overigens is de schroom, dien men heeft, 
om zieh aa.n t.e melden voor een aandeel in de loter ij , niet zoo 
groot als het. geachte lid dat denkt; te oordcelen althans naur 

H:uulcling(,H. Zittingsjaar lfl35- 1fl:ln. 

(Voorzitter.) 
het groote aantal aanvragen, dat bij het departement van 
Justitie binnenkomt, weet men den weg wel te vinden. 

(De heer S o·e t a r d j o: Zijn el· ook aanvragen van den 
kant van bedelaarskolonies?) 

Ook van vereenigingen van dezen aard zijn aanvragen bij 
het departement binnengekomen, munr in de gevallen, die ik 
mij herinner, kwamen betrokkenen niet in aanmerking. 

D e Voorzitter : rrhans kan tot stemming worden over· 
gegaan. 

De gewijzigde ontwe1'p~ordonnallti e wordt zo nder hoofde· 
JUke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r cl e i s de b e h a n d e l i n g 
van cl eon t w e l' p - 0 r don n a 11 t i e tot n a d er e v e ''
I e 11 g i 11 g va 11 cl e 11 we l' k i 11 g s t c l' m \j n t1 c r 0 l' ti u n
U a n tie s i 11 Sta a t s b I a d 1932 Nos. 97 e n 98, 
o.m. nopens de terugzending van arb e id e l' H, 
uuiten Nec1e rlands e h-lndi ë in di e nst ge n o
men of aangeworven. (O llel. 1)7.) 

.De ontwerp-ordonnantie wordt zo nder beraadslagin g ('n 
zo nder hoofdel ijke stemllli I1 g aangellomen. 

De Voorzitter : Aan de o,.de zo u thans Zijll Ond. IJl, 
hlstelling van akten van bekwaam hèid voor vakonderwijzers 
aan inrichtingen voo t' rrechniseh Uil Ambachtsonderwijs. 
Aangezien de directeur van Onderwijs en Eeredienst vel'· 
hinderd is in deze vergadering aanwezig te zijn en enkele 
leden over dit onderwerp wenschen te spreken, zal ' het 
ontwerp worden aa.ngehouden tot een yolgende vergadering. 

Aan de orde is de b eh andeling van: 

I , Deo n t w e l' p ~ 0 l' don n a 11 tie tot n ft cl e r e 
w :ij z i g i 11 gen a a 11 v u ] 1 i n g v an cl e 0 l' d 011 n ft n· 
tie, reg c i c n de de h -e f f i 11 g. va n d e VO l' S t e n
l andsc he voertuigenbela s ting (Staats blad 
1925 No. 247 .i o. No. 32"0, 1926 No. 68, 1928 No. 543 ell 
1932 N 0. 169) . (0 nd . 11:1 ), " I s g·o\V Uz i g-d IJ ij 11 0 ta 
v a 11 wij z i g in ge n (S t;, G); 

2. Deo n t wel' p - 0 I' cl 0 11 11 a 11 ti e 1. 0 t w ti z i gin g
e n a ft n v u 11 i n g v ft n d ec l' i s i H - t h e e 0 r cl 0 11 n a. n. 
t i e (Staatsb lad 1933 No. 203) (.a nd . · 101» ; 

3. D eo n t w e r p - 0 r don n u n ti e tot \V ij z i g in g-
e n aa n v ullin g va n de c l'i s i s ·koffi e- e n 
cacao-o rdonnantie (O nd. U1». 

Deze drie ontwerp-ordonn anti e worden achtereenvolg(,lls 
zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemmi ng nan· 
genomen . 

De Voorzitter: Ik deel de ver gadering mede, dat de leden 
erop moeten rekenen, dat de eerstvolgende vergadering 
missch ien 3 Maart a.s. zal plaats hebben. 

De verga derin g wordt te 9.53 uur v.m. gesloten. 
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Ingekomen stukken. 

19de VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Din s dag 10 M a art 1936. 

(Bijeenroepingsuur : 9. voormiddag. ) 

Ingekomen stukken. - Verwelkoming van den heer Moh. 
Noor als lid van het College van Gedelegeerden dool' den 
Voorzitter. - Vraag of zal worden overgegaan tot recht
streek.che openbare behandeling van de ondei·werp.n 130 
en 131 ' . - Instelling van acten van bekwaamheid voor 
vakonderwijzers technisch en ambachtsonderwijs (Ond. Dl). 
- Wijziging ordonnantie op de vermogensbelasting 1932 
(Ond. 101). - Voorzieningen om vaststelling van uitvoerings
ordonnantie en theeuitvoerordonnantie (Ond. 110) . -
Nadere regel ing van de bezoldigingen van enkele groepen 
van het personeel van den Volksraad (Ond. 124). - Derde 
rapport van de commissie voor de verzoekschriften. 

Voorzitter ; de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 16 leden, te weten : 

de heereu Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kerstens, Moh . 
Noor, Prawotosoemodilogo, Ratu Langie, Roep, Soangkoepon, 
Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, Wermuth 
en Weyer. 

Regeeringsgemachtigde: de heer De Kat Angelino. 

De Voorzitter; Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen : 

A. De volgende op leden betrekking hebbende bescheiden: 
1. Bl'it"f van den l en Gouvernements Secretaris yan 

26 Febrnari 1936 No. 429/A houdende mededeeling, dat de 
beer A. A. G. Feuilletau de Bruyn tel' kennis van Zijne 
Excellentie heeft gebracht dat hij met ingang van 4 Maat'! 
1936 zijn ontslag als lid van den Volksraad wenseht te nemen. 

2. Brief van den heel' Van Hasselt van 5 Maart 1936 
houdendo mededeoling dat hij zich in verband met zijn ver
trek uit Nederlandseh-Indië op 21 Maart a.s. genoodzaakt 
ziet ontslag te nemen als lid van den Volksraad. 

De bescheiden worden tel' inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

B. De volgende Regeeringsbrieven en beschikkingen : 
1. Kabinetsbrieven van den Gouvcl'neul'·Gencl'aal van Hl, 

27 en 29 Februari en van 2 en 5 Uaart 1936 Nos. 24, 8, 1, 
6, 3 en 12 tOl' aanbieding van: 

a. een ontwerp-ordonnantie tot intrekking van de Koninklijke 
besluiten betreffende het vCl'leencn van onderstand aan 
gewezen landsdienaren en daarmede voor de toepassing van 
pensioensbepalingcn gel\jkgesteldeu, die zonder toekmming 
van pensioen uit den dienst zijn ontslagen, zoomede van 
aaarmede verband houdende voorschriften (Ond. 2D) ; 

b. een ontwerp-ordonnantie tot tijdelijke regeling van den 
invoel' van katoenen-dekens (Ond. 130); 

c. een ontwerp-ordonnantie tot tijdelijke regeling van den 
invoel' van badhanddoeken (Ond. 131) ; 

d. een ontwerp-or donnantie tot wijziging en aanvulling van 
het Reglement op de Veeartsenijkundige .overheidsbe
moeienis en de Veeartsenijkundige Politie in Nederlandsch
Indië; 

Handelingen. Zittingsjaar 1935-1936. 

e. ecn ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging en aanvu14 

ling van de ordonnantie op de vermogensbelasting 1932 
(Ond. 133); 

f. een ontwerp-ordonnantie tot heffing van een recht we
gens het instellen van beroep op den Raad van beroep 
voor belastingzaken (Ond. 134). 

De stukken zijn of worden gedrukt. 

2. Brieven van den Ien Gouverllcments Secretaris van 14, 
17, 18, 19, 20, 20, 21, 21 en 22 Februari 1936 Nos. 336jB, 
358jB, 362jB, 367jB, 375jB, 377jB, 395jB, 386jB en 396jB 
houdende mededeeling, dat in overeenstemming met den 
Volksraad zij 11 vastgesteld: 
a. een aanvullende begrooting betreffende Afcleeling II der 

begrooting voor 1936 (Ond. '104); 
b. een aanvullende begrooting VOOl' Afdeeling III del' be

grooting voor 1936 (Ond. 104); 
c. een aanvullende begrooting betreffende Afdeeling IV der 

begrooting voor 1936 (Ond . D4); 
d. aanvullende begrootingen voor de Afdeeling IU, IV en 

IX del' begrooting voor 1936 (Ond. 10D en 122); 
e. aanvullende begrooting voor de Afdeelingen II, IIl, VII H 

en IX der begrooting voor 1936 (Ond. U6 en 121) ; 
f. aanvullende begrootingen voor de Afdeelingen V A, VI 

en VII der begrooting voor 1936 (Ond. 10D en 127); 
g. een ontwerp-besluit houdende regeling del' bestemming 

van de voordeelige en de dekking del' nadeelige loten van 
de rekeningen van uitgaven en ontvangsten van Neder
lelHlsch-Indië over het tijdvak 1929 t/m 1931 (Ond. IU) ; 

h. een aanvullende begrooting betreffende Afdeeling VI del' 
begrooting voor 1936 (Ond. 123); 

'. een aanvullende begrooting betreffende Afdeeling VI der 
begrooting voor 1936 (Ond. 12ii) . 

. 3. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 19, 
20, 22, 22, 22, 22, 24 en 27 Februari 1936 Nos. 30, 1, 18, 19, 
20, 24, 3 en 15 houdende mededeeling dat zijn vastgesteld: 
a. de ordonnantie tot instelling van de gouvernementen 

Sumatra, Bomeo en Gl'ootc Oost (Ond. DIi); 
b. de ordonnantie tot regeling van den invoel' van manufac

turen (Ond. U7); 
c. de ordonnantie tot wijziging en aanvulling van de crisis

thee-ordonnantie (Ond. 10ii); 
d. de ordonnantie tot nadere verlenging van den werkings

termijn der ordonnanties O.m. nopens de terugzending van 
arbeiders buiten Nederlandsch-Indië in dienst genomen of 
nnngeworven (Ond. D7); 

e. de ordonnantie tot wijziging en aanvulling van de crisis
koffie en cacao-ordonnantie (Ond. l.lD ); 

f · de ordonnantie tot nadere wijziging en aanvulling van de 
ordonnantie regelende de heffing van de Vorstenlandsche 
voertuigenbelasting (Ond. D:l ); 

g. de ordonnantie houdeRtle eenige voorzieningen in verband 
met de oprichting van Landswerkinrichtingen (Ond. 87); 

h. de ordonnantie tot nadere wijziging en aanvulling van de 
wegverkeel's-ordonnantie (Ond. 103). 

4. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 4 Februari 
1936 No. 6 tot aamv:(jzing van het maandblad "AI-lslaah " als 
periodiek verschijnend drukwerk, welks verschijning tijdelijk 
kan worden verboden. 

5. Als voren van 12 Februari 1936 No. 16 houdende mach
tiging, krachtens ar t. 105 I. S., aan den Directeur van Eeo
nomische Zaken om te beschikken over de bij een aanvullende 
begrooting i.V.m. de suikerregelingen 1936 toegestane fond· 
sen. 
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Ingekomen stnkken. 

6. Als voren van 13 Februari 1936 No. 10, houdende 
machtiging, krachtens art. 105 I. S., aan den Directeur van 
Economische Zaken om te beschikken over de bij een aan· 
vullende begrooting t .b. van den Burgerlijken Veeartsenij
kundigen dienst toegestane fondsen. 

7. Als voren van 15 Februari 1936 No. 20 houdende mach
tiging, krachtens art. 105 I. S., aan den Legercommandaut 
om te besohikken over de bij een aanvullende begrooting 
uitgetrokken fondsen voor aanschaffing vnn zware mitrail
letu's met munitie. 

8. Als voren van 15 Februari 1936 No. 19 o.a. tot vast
stelling van regionale bezoldigingen voor S. S.-personeel. 

9. Als voren van 17 Februari 1936 No . 16 houdende ont
zegging van het verblijf in eenige residenties op Sumatra 
aan N aämin. 

10. Als voren van 18 Februari 1936 No. 20 houdende 
machtiging, krachtens art. 105 I. S., aan den Commandant 
der Zeemacht om te beschikken over de bij een aanvullende 
begrooting uitgetrokken fondsen voor de wederindienststel
ling van een motorboot type "ZZ". 

11. Als voren van 18 Februari 1936 No. 25 houdende 
machtiging, krachtens art. 105 I . S., aan den Directeur van 
Economische Zaken om te beschikken over de bij een aan
vullende begrooting i.v_m. de thee- en kina-restrictie toege
stane fondsen. 

12. Als vOI·.n van 19 Februari 1936 No. 20 houdende 
machtiging krachtens art. 105 l.S., aan den Commandant der 
Zeemacht om te beschikken over de bij een aanvullende be
grooting uitgetrokken fondsen voor de indienststelling van 
een grooter gewestelijk vaartuig te Toeal. 

13. Als voren van 19 Februari 1936 No. 28 houdende 
eel'vol ontsla~ met I'ccht op pensioen van Pl'of. DI'. B .• T. O. 
Schrieke. 

14. Als voren van 19 Februari 1936 No . 3\ houdende 
wijziging van het iutel'Ueeringsbesluit van Poeradisastra 
alias Soeleiman Oele. 

15. Als voren van 20 Februari No. 1936 No. 24 houdende 
-aanvulling van de 'ordonnantie tot regeling van den ambts
eed af te leggen dool' burgerlijke landsdienaren _ 

16. Als voren van 22 Februari 1936 No. 1z houd'.m.'. 
opdracht van het dagelijksch beleid der zaken met inrrang 
van 11 Maart 1936 aan den Vice-President van den Raad 
van Ned.-Indië voor den duur van de reis van den GOtWC1'· 

llcur-Gencl'aal naar de gewesten Sumatra 's Westkust, Ta pa
noeli, Atjeh en Onderhoorigheden en Oostkust van Sumatr". 

17. Als voren van 25 Februari 1936 No. 12 houdende 
machtiging, krachtens art. 105 I. S., aan den Directeur van 
Verkeer en Waterstaat om te beschikken over de bij een 
aanvullende begrooting uitgetrokken fondsen voor de aan
schaffing van een baggermolen t.b.\". de Bankatinwinning. 

18. Als voren van 26 Februari 1936 No. 16 houdende 
machtiging, k1'8chtcns art. 105 l.S . aan den Directeur van 
Economische Zaken om te beschikken over de bij een aan
vullende begrooting uitgetrokken fondsen i.v.m. de maat
regelen ter verlichting van de gevolgen del' cambrics- en 
greyscontingenteeringen voor de batiknijverheid. 

19. Al!'J yoren VUil 26 Februari 1936 No. 17 houdende mach
tiging, krachtens art. 105 I. S., aan den Directeur van Justitie 
om te beschikken over de bij een aanvullende begrooting uit
getrokken fondsen voor uitbreiding van het personeel der 
Strafgevangenissen. 

20. Als voren van 27 Februari 1936 No. 9 houdende macll
tiging, aan dcn Raad van Nederlandsch-Indië om te beschikken 
over de bij een aanvullende begrooting toegestane fondsen voor 
de indienststelling van personeel tel' 's Raads secretarie. 

21. Als voren van 27 Februari 1936 No. 11 houdende mach
tiging, krachtens art. 105 I. S., aan den Commandant del' 

Zeemacht om te beschikken over de bij een aall\'ullende be
grootillg uitgetrokken fondsen voor het treffen van voorzienin
gen t . b. v. de Koninklijke Marine en de Gouvernements 
Marine_ 

22. Als voren van 22 Februari 1936 No. 14 houdende mach
tiging, krachtens art. 105 I. S. aan den Commandant del' 
Zeemacht om te beschikken over de bij een aanvullende begroo
ting uitgetrokken fondsen voor de instelling van een dienst
bureau te Soerabaja. 

23. Als voren van 28 Februari 1936 No. 26 houdende mach
tiging, krachtens art. 105 1. S. aan den Directeur van Finan
ciën om te beschikken over de bij een aanvullende begrooting 
uitgetrokken fondsen t. b. v. de aanstelling van tijdelijk per
soneel bij het Bezoldigingsbureau. 

24. Rondschrijven van den 1sten Gouvernements Secretaris 
van 29 Februari 1936 No. 457/A betreffenele eischen bij het 
opl'ichten en herstellen van gebouwen. 

De sub 2 t/m 24 genoemde stukken worden ter inzage gelegd 
ter secretarie van den Volksraad. 

C. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheielen: 
1. Overzicht van de J"andsmidelelen over Decembcr 1935 

aangeboden dool' de Generale Thesaurie. 
2. Brief van den Directeur van Onderwijs en Eeredienst 

van 18 Februari 1936 No. 4545/A tel' aanbieding van het 
Jaarverslag van den Raadsman voor studeel'enden over 1934. 

3. Brief van het Hoofd van den Dienst del' Volksgezond
heid van 12 Februari 1936 No. 4822/1 betreffende onderzoek 
naar de mate van de behoefte aan Europeesche tandtechnici 
in Nederlanc1sch-Indië. 

4. Brief van de commissie yoor de keuring yan films van 
13 Februari] 936 No. 48/36 tel' uaubieding vall eenige exem
plaren van het jaarverslag del' commissie over 1935. 

5. Besluit van den Directeur van Finauciën van 21 Fe
bruari 1936 No. D1/12/19 houdende aanwijzing van 1\11'. .H. de 
Groot alS secretaris van de commissie ter bestudeering van 
het vraagstuk van de bestrijding van belastingontduiking met 
betrekking tot de waarde en de opbrengst van roerend 
kapitaal. 

6. Besluiten van den Dit'ecteur van Billuenlandsch 
Bestuur houdende machtiging tot het doen van uitgaven in 
verband met de bevolkingsrubberrestrictie. 

7. Brief van de Koninklijke Nederlandsch-Indische 1I10tor
club van 14 Februari 1936 No. 1064/A tel' aanbieding- nlll 

een exemplaar ,"an het statistisch overzicht betreffende de 
bewegingen van de motorverkccl'smiddclen te land in Neder
landsch-Indië gedurende 1935. 

8. Brief van de Nederlandsch-Indische Wegenvereeniging 
van 5 Maart 1936 No. 61/4 tel' aanbieding van een exemplaar 
van het verslag del' vereeuiging ovor 1935. 

9. Brief van het Provinciaal en stedelijk historisch l\1usemn 
te Soerabaja van 10 Februari 1936 tel' aanbieding van ecn 
publicatie omtrent de organisatie van het museum wezen in 
N ederlandsch-Indië. 

10. Besluit van den Regentschapsraad van Toeloeng
A goeng 20 Februari 1936 No. 11jR tot wijziging van het 
besluit betreffende aanleg van werken tot afwatering van de 
rawa Bening. 

11. Motie van de afdeeling Grisee der vereeniging Chung 
Hwa Hui tegen opheffing van de Hollandsch Chineesche 
school te Grisee. 

12. Motie van de vereeniging B. A. P. A. te Soerakarta 
waarbij el' op wordt aangedrongen om de bestaaude school
geld regeling te herzien_ 

13. Motie van de vereeniging Djocjasche armenzorg el) 
het comité tot steun van werkloozen waarbij er bij de 
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Ingekomen stukken. - Verwelkoming van den heer Moh. Noor als lid van het College van Gedelegeerden door den Vorzitter. 
- Vraag of zal worden overgegaan tot reehtstl'eeksche openbare behandeling van de onderwerpen 130 en 131. 

(Voorzitter, Soetardjo, Van Helsdingen.) 
Regeering met klem op wordt aangedrongen om iedereen te 
doen bijdragen in de kosten van stennverleening aan werk· 
loozen door verhooging van de belasting op het inkomen als 
anderszins. 

14. Perscommunique van de Partij Sjarikat Islam Indo· 
nesi" van 10 Februari 1936. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

D. De volgende publicaties: 
1. Publicatie No. 5 van l'Institut International du Froid 

over 1935. 
2. ~en exemplaar van het JlA.nnuail'e de Documentation 

Coloniale Comparée" over 1934, deel 11. 

Worden opgenomen iu de boekerij. 

De Voorzitter : Alvorens de behandeling van de onder· 
wel'pen, die voor heden op den rooster staan, te beginnen, 
h e 0 tik don h 0 0 l' U 0 ham a d No 0 l' wel kom, die 
voor het eerst in ons college zitting heeft, in de plaats .van 
den heel' Soeroso. 

Aan de orde is de vraag of zal worden 
overgegaa n tot rechtstreeksche openbare 
bch a n de l i n g van deo n der wel' pen 130 (I n· 
v 0 e r 0 r don n a n tie kat 0 ene n dek e n s 1936) en 
I:U (I n v 0 e ,. 0 l' don n a n ti 0 bad h a ndd 0 e ken 
1936) . 

Wanneer niet tot reehtstreeksche openbare behandeling 
word t besloten, zal met het oog op den gestelden termijn het 
eommissie-onderzoek heden en de openbare behandeling 16 
Maart a.s. plaats hebben. 

De Iloer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! De volgens 
teJ egrnfische berichten in de '['weede Kamer door de :-<eder· 
1andschc Regccrlng uitgespl'oken verklaring omt J'ent de afwij
zing van eenigen financieclen steun aan Nedel'landsch-Indi<l 
door Nederland heeft op het stuk van de behartiging van de 
economische belangen van dit land een nienwe periode ingeluid. 
Met het oog daarop zou ik het zeer op prijs stellen, wanneer 
d on leden van het Coll ege eenigen tijd zou worden gegund om 
dit onderwerp rnstig van alle kanten te bekijken. Ik acht het 
daarom gewenseht, dat aan de mondelinge beraadslagingen de 
usantieele schriftelijke gedachtenwisseling zal voorafgaan. 

De Voorzitter: Aangezien er genoeg tijd beschikbaar is om 
aan het ,"c l' zoek tot regelmatige wijze vall behundeling te 
voldoen, komt het mij wenschelijk voor aan dat verzoek 
tegemoet te komen, ofschoon ik het argument, dat de heer 
Soetardjo noemde, n .L een verklaring van de Nederlandsche 
Regeel'ing, waarvan wij niets méér weten dan iu een Aneta
telegram werd geseind, op zichzelf niet een punt vind, dat 
met bctl'c]ddng tot invoel'ordonnanties van katoenen dekens 
en hndhanddoeken van doorslaggevende beteekenis zou 
kunnen ZÜn. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan 
het argument van den ll eer Soetardjo in het geheel niet 
waardeeren. Ik geef toe, dat het Aneta·telegl·am ons aller 
aandacht heeft getrokken, maar het wil mij toch voorkomen, 
dat uitstel van behandeling met één week over een stof, 
wnnromtrent reeds 'zooveel ontwerpen zijn behandeld, zoowel 
in den raad in pleno als in ons college, toch eigenlijk geen 
zin heeft. Was het een uitstel van een maand of ander hal ve 
maand, waardoor wij tijdig de beschikking zouden kunnen 
hebben over de uitlatingen van den ~finister van Koloniën. 

(Voorzitter, Weyer, Ratu Langie.) 
zooals die werkelijk in de Tweede Kamer der Staten·(}en •. 
raaI zijn gedaan, dan zou er nog eenige reden voor zijn, maar 
met één week uitstel zijn wij nog eyen wijs. Het lijkt mij 
ook zeel' ongewenscht, dat wij op een enkel kort telegram 
dat natuurlijk slechts een korte samenvatting geeft en waal'· 
vall de mogelijkheid niet is uitgesloten, dat el' vergissingen 
in zijn geslopen, onze conclusies gronden. Daar komt boven
dien bij, dat juist om de onderlinge samenwerking te bevor· 
deren de directeur van Economische Zaken dool' d,e Indische 
Regeering naar Holland is gezonden, dat daar dus bespre. 
kingen aanhangig zijn met den Minister Vall Koloniën en het 
mij derhah'e beter toelijkt eerst dan eventneele debatten over 
dergelijke uitlatingen van den Minister te houden, nadat wij 
volledige mededeeling'en van de Regeering na terugkomst van 
den directeur van Economische Zaken hebben gekregen. 

Ik vind dus het motief, dat ons geacht medelid hier naar 
"oren heeft gebracht zeer bedeukelijk en ik zou ernstig in over· 
weging willen geven om althans niet op dien grond vandaag 
het sectie·onderzoek te doen plaats hebben en de openbar. 
behandeling tot Maandag a.S. nit te stellen. 

De Voorzitter: Ik geloof, dat de laatste spreker langs 
den heel' Soetardjo heen spreekt, want deze heeft niet ge· 
zeg-d het bedoelde punt in debat te willen brengen, manr 
dat hij. gezien de uitlating van den )finister vun Koloni ën 
\'olgcns de telegranllllen) meer tijd voor overweging wil 
hebben. Dit is een punt, waaroJl ik den heer Soetardjo 
niet kan bestrijden. \Vat betreft de wensehelijkheid om 
thans debat te openen over deze kwestie, ben ik het geheel 
met den vorigen spreker eens, dat het tijdstip zeel' onge· 
lukkig' gekozen zou zijn. 

De heel' Weyer: Mijnheer de Voorzitter! Niettegen. 
staande dit laatste zon ik het geachte lid, den heel' Soetat·· 
djo, in herinnering willen brengen, dat nog niet zoo lang 
geleden dool' den direetenr van Economische Zaken de beo 
lofte is afgelegd om een exposée over den opzet del' eon· 
tingenteering en de gevolgen daarvan aan den Volksraad 
over te leggen en nu zou ik het geachte lid in overweging 
willen geven om deze ontwerpen, die hiel' voor ons liggen, 
op een regelmatige en snelle wijze af te doen door ze direct 
te behandelen en verder wat de prineipieele .zijde dezer 
kwestie betreft het exposée van den directeur "an Eeono· 
mische Zaken af te wachten . 

De heer Ratu Langie : Mijnheer de Voorzitter! Ik kan 
mij geheel aansluiten bij het betoog, hier door den heel' Soe· 
tardjo zooeven gehouden. Wel is juist, dat het in dit geval 
gaat, zooals U zooeven hebt gezegd, om badhanddoeken en ook 
is waar, dat deze kwestie hoofdzakelijk betreft goederen, die 
door het meel' gegoede deel der inheemsehe bevolking worden 
gebruikt, maal' eveneens is waar, dat dit weer is een deel 
van de algemeene maatregelen, die wij telkens en telkens bij 
druppels, maal' soms ook bij emmers tegelijk te behandelen 
krijgen. Daarom kan ik mij heel goed voorstellen, dat de heel' 
Soetardjo, nadat hij in de telegrammen gelezen heeft wat de 
Minister· President in de Tweede Kamer heeft gezegd - ik 
weet, dat het daarin niet woordelij k is weergegeven maar men 
kan aannemen, dat hierin toch wel de geest, die uit deze rede 
spreekt, goed is weergegeven -, verzoeh.-t om meer tijd te 
hebben om zich te beraden omtrent deze onderwerpen, die een 
onderdeel vormen van de kwestie del' economische samen· 
werking tnssehen Indië en Nederland, waarvoor herhaaldelijk 
een beroep op dit college is gedaan. 

De heer Weyer heeft herinnerd aan de belofte van den 
directeur "all Economische Zaken, dat hij een exposée zal 
geven van de economische verhoudingen, zooals die op het 
oogenblik tussehen Indië en Nederland zijn. Deze belofte is 
al lang geleden gegeven j in het vorige zittingsjaar was ook 
al aangekondigd, dat een exposée zou worden gegeven, doeh 
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Vraag of zal worden overgegaan tot rechtstreeksche openbare behandeling van de onderwerpen 130 en 131. - Instelling 
van acten van bekwaamheid voor vakonderwijzers technisch en ambachtsonderwijs (Ond. 91) . 

(De Hoog, Voorzitter, Kerstens.) 
eerst na aandringen in een vergadering van den Volksraad 
in pleno, heeft de directeur van Economische Zaken deze 
belofte herhaald. 

Ik sluit mij dan ook geheel aan bij hetgeen de heel' Soetardjo 
zooeven heeft betoogd, nl. dat het door sommige leden, waar· 
onder de heer Soetardjo en ik, wenschelijk wordt geacht, dat 
ons, nadat wij de meening van den Minister-PresIdent ovel 
eventueele samenwerking tusschen Nederland en Indi' 
hebben gelezen, ten aanzien van dit onderdeel meer tijd wor<lt 
gegeven om ons te beraden. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ik zon naar 
aanleiding van hetgeen is gezegd door verschillende mijner 
geachte medeleden, het volgende willen opmerken. Voor mij 
geldt niet het motief, dat de heer Soetardjo naar voren heeft 
gebracht. Ik ben het echter geheel met U eens, Mijnheer de 
Voorzitter, dat wanneer de heer Soetardjo meent, dat er voor 
hem reden bestaat om deze ontwerpen à tête reposée te over
denken, wij hem daarin zeker niet mogen hinderen. Ik VOOl' 

mij zou bereid zijn de ontwerpen onmiddellijk in behandeling 
te nemen, maar wanneer een der leden vraagt om meer tijd 
om deze zaak op rustige wijze te kunnen bekijken en de gelegen
heid bestaat daarvoor - het zou heel iets anders zijn, wan
neer wij voor het feit stonden, dat bijv. morgen de contingen
teeringstijd was afgeloopen en er dus moeilijkheden zouden 
ontstaan, als wij niets deden -, wel, Mijnheer de Voorzitter, 
dan wil ik zeel' zeker niet tegen den wensch van het geachte 
lid ingaan, te meer - daar wensch i k toch op te wij zen -
waar wij hierbij eigenlijk weder te maken hebben met een ver
schijnsel, dat wij herhaaldelijk bij Economische Zaken hebben 
kunnen constateeren. Dat is het volgende_ Men weet aldaar 
lang te voren, dat op een bepaalden datum een maatregel van 
de Regeering ten aanzien yall de contingentcel'in!! afJoapt en 
vervangen moet worden door vool'bl'cnging van een ontwcl'p
ordonnantie iu den Volksraad of het College vun Gedele
geerden_ Er was dus in het geheel geen reden voor, dat men 
op het laatste moment met spoed een dergelijke ontwerp-ordon
nantie voorbrengt. 

Wanneer de heer Soetardjo dus blijft bij zijn voorstel tot 
behandeling van de ontwerp-ordonnanties eerst in de com
missies dan zal mijn fractie hem daarbij zeker steunen_ 

De Voorzitttlll': Nu inderdaad blijkt, dat er eenige leden 
zijn, die ten deze tijd voor beraad wenschen, stel ik mijner
zijds niet voor tot directe behandeling over te gaan, doch 
de normale wijze van behandeling te volgen, zoodat straks. 
na de openbare vergadering, tot commissie-onderzoek van 
de onderwerpen 130 en 131 zal worden overgegaan. 

, 
Aan de orde is de behandeling van de 

ontwerp-ordonnantie tot instelling van 
a k ten v a Jl bek w a a m hei. d voo r vak 0 n d e r
wijzers aan inrichtingen voor technis c h 
en am b ach tso n der wijs. (0 n d . 91_) 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! In aansluiting op 
hetgeen reeds in het Gedelegeerdenverslag is opgemerkt, wil 
ik ook in het openbaar mijn ingenomenheid uitspreken met 
het feit van de indiening van deze ontwerp-ordonnantie, waar
bij open wordt gesteld de gelegenheid om opgeleid te worden 
tot vakonderwijzer_ 

Wanneer wij ons herinneren, dat algemeen aangedrongen 
wordt op uitbreiding van de industrieën in Ned.-Indië en 
wanneer wij ons verder herinneren, dat door de inkrimping 
van allerlei ambtelijke formaties de gelegenheid om zich een 
levensbestaan te scheppen in het ambtelijke, sterk ingeperkt 
wordt, dan zal het, geloof ik, geen betoog behoeven, dat de 
instelling van de opleiding tot vakondenvijzer hier voorziet 

(Kerstens, De Hoog.) 
in een behoefte_ Ik lees in de Memorie van Toelichting boveu
dien nog, dat het aantal bevoegde leerkrachten in Indië 
gering is geworden: 

"terwijl op regelmatige aanvulling van dit kleine corps 
niet kan worden gerekend "_ 

Een reden te meer dus, om dit werk zelf ter hand te 
nemen en om bij wijze van spreken in eigen huis de onder
wijzers op te leiden, die straks het personeel voor de ver
sehillende industrieën zullen gereed maken_ 

Maar jnist in verband met alles, wat ik zoo even heb ge
zegd, trof het mij, dat ik in de Memorie Van Toelichting de 
volgende passage las: 

"Ten aanzien van het tweede punt zij vermeld, dat 
tot oprichting van een openbare school tot opleiding van 
candidaten voor de hierbedoelde examens niet kan wor
den overgegaan, omdat de daarmede gepaard gaande 
uitgaven uiteraard zeer hoog zijn." 

In zekeren zin is er hier druy een tegenstelling te consta
teeren. Aan den eenen kant zegt men: bevoegde leerkrachten 
zijn in Indië broodnoodig; omdat zij niet meer nitgezonden 
worden, moeten wij ze zelf gaan opleiden_ Maar aan den 
anderen kant zegt men: hoezeer het noodig is en hoezeer 
het met het oog op de toekomst nog veel meer noodig wordt, 
wij kunnen niettemin niet de fondsen beschikbaar stellen om 
dit noodzakelijke werk te entameeren. 

Dit argument voorziende heeft men in de Memorie van 
Toelichting dan ook gezegd: 

"Evenals in Nederland zal de opleiding ook hier te 
lande derhalve zijn over te laten aan het particulier 
initiatief, waarbij de gelegenheid tot het afleggen van 
examens van Landswege wordt geregeld. " 

lfijnheer de Voorzitter! ~u is voor mij de vraag maar deze: 
bestaat er ten deze een garantie, kan de Regeering in dit 
opzicht de positieve verklaring geven, dat het particnlier 
initiatief die opleiding inderdaad ter hand zal nemen' Is dit 
met andere woorden een gokje, of hestaat hieromtrent bij 
de Regeering reeds zekerheid' Is het laatste het geval, dan 
zou ik het op prijs stellen te vernemen, welkc particuliere 
instituten of bedrijven er reeds zijn, die dit werk ter hand 
zullen gaan nemen en hoeveel er dat zijn, waal' ze ZÜn en of 
zij voldoende verdeeld zijn over b.v. Java, alwaar wij in d. 
toekomst voornamelijk de vestiging van industrieën moeten 
verwachten, en waar dus niet te ver van de basis van die 
industrieën af, opleidingsscholen zullen moeten zijn voor die 
leerkrachten, omdat die dan tevens in die streek op hun 
benrt te werk gesteld kunnen worden als opleiders van het 
personeel. 

Ik zou willen vragen, of er geen gelegenheid is, om in 
deze ordonnantie alsnog op te nemen de opleiding van 
leermeesters in de keramische vakken, waaronder ik tevens 
de glasblazerij versta. Ik mecn ervan op de hoogte te 
zijn, dat er op dit punt een groote personeelsbehoefte 
bestaat, terwijl aan den anderen kant, als jk goed ben 
ingelicht, jujst op het gebied van de keramie cn de glas
blazerij in Indië een groote toekomst te verwach ten is. 

Voor zoover mij verder bekend, is de opleiding voor de 
keramische vakken thans in handen van het keramisch 
laboratorium van het departement van Economische Zaken 
in Bandoeng. Ik zou van de Regeering gaarne willen 
vernemen, of er in dit opzicht een voldoende samenwerking 
tusschen het departement van Economische Zaken en het 
departement van Onderwijs en Eeredienst bestaat en of het 
niet beter is, dat ook deze opleiding komt te ressorteeren 
onder het departement van Onderwijs en Eeredienst_ 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil beginnen, 
evenals de heer Kerstens, de Regeering miJn dank te betnigen 
voor de indiening van het ontwerp, zij het op andere wijze. 
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Instelling van acten van bekwaamheid voor vakond erwijzers technisch en ambachtsonderwijs (Ond. n1). 

(De Hoog. ) 
Zooals in de Memorie van Toelichting terecht is ni teen gezet, 

werd door mijn fractie, in 1933 op de opleiding van deze 
leerkrachten aangedrongen, om tweeërlei redenen, in de 
eerste plaats om de meerdere werkgelegenheid, die hiervan 
het gevolg is en in de tweede plaats met het oog op den 
toestand, dat hier in Indië bij het ambachtsonderwijs slechts 
weinige bevoegden les geven. 

De Regeering heeft toen een toezegging gedaan en de 
dank, die ik thans wil uitspreken, i's, dat Zij thans deze 
toezegging gestand doet. 

Moet ik dus de indiening van het ontwerp toejuichen, 
de uitwerking in dit ontwerp en misschien ook - maar 
daarvan bcn ik niet op de hoogte - de regelingen, die 
hieruit zullen voortvloeien, voor de examens, enz. kan mij 
minder bevredigen. 

De Regeering zegt namelijk in de Memorie van Toelichtiug: 
"lu verband met het groote verschil in ontwikkeling 

op het gebied van techniek en industrie, voo I' t s met 
het oog op het verschil in technische 
o r i ë n tee rin g van het 1 eer 1 i n g e 11 mat e
r i a a 1 h i ere n i n N ede I' I a n d en rekening 
houdende met de omstandigheid, dat in Nederland betere 
en ruimere gelegenheid bestaat om practische ervaring 
als werkman in de bouwvakken en in de fabricken op 
te doen, verdient het overeenkomstig het advies van de 
Commissie, alleszins aanbeveling voo I' het 0 n d e 1'

wijs hier te lande e i gen akten van be
k w a a m hei din t est e 11 e n, wel ket e n v 0 11 e 
rekening houden met de eischen van 
de Indische samenleving". 

Hier gaat het om twee geheel verschillende za ken, namelij k 
om de leeraren en de leerlingen en het lijkt mij, dat de 
Regeer ing deze beide zaken uiet voldoende scherp 
onderscheidt. 

Wij hebben op het oogenblik in Indië noodig, juist in 
verband mct hetgeen de Regeering zcgt, het niet voldoende 
doorgedrongen zijn van de industrialisatie, dat met de 
specialisatie in de opleiding niet zoover wordt gegaan als 
in Nederland; de abituriënten zullen min of meer all round 
moeten zijn, zij moeten een kennis bezitten, die over meer 
dan één vak loopt, de opleiding moet dus niet zoo gesplitst 
zijn als in Nederland. 

Ik ben het ten aanzien hiervan geheel eens met de Regeering. 
Bij de nijverheidschool, die van ons verbond uitgaat, krijgen 
de leel'l ingen van de afdeeling houtbewerking dan ook wel 
degelijk eenige uren per week les in ijzerbewerking en om
gekeerd, zoodat, wanneer straks de abituriënten der school in 
het werkelijke leven treden, een abituriënt van de houtbewer
king niet, zooals in Nederland, bij de minste gelegenheid van 
metaalbewerking naar een anderen werkman moet gaan, maar 
deze eenvoud ige metaalbewerking zelf kan bewerkstelligen. Wij 
hebben op het oogenblik abitnriënten noodig, die, zooals ik zoo
even zeide, min of meer all round zijn, die niet in één vak min 
of meer gespecialiseerd z,jn, maar van alles wat weten. Ik noem 
als voornaamste vakken houtbewerking en metaalbewerking; 
menschcn dus die houtbewerker zijn, met eenige kennis van 
metaalbewerking, of omgekeerd. 

Als de Regcering zegt, dat W\i in Indië ten aanzien van 
de abituriënten moeten aanpassen aan Indische toestanden, 
ben ik dat geheel mct haar eens. Wii hebben hier nog niet 
die specialisatie in verschillende vakken zooals in Nederland 
bestaat, wii hebben nog geen onderscheid tnsschen fijn- en 
grofsmeden, maal' wij hebben hier noodig menschen, die na
tunrlijk in een van de twee richtingen, hout- of metaalbewer
king, geheel ~huis zijn en wien anderzijds de handen niet ver
keerd staan, zoodra zij iets noodig hebben in het andere vak. 

Heel anders wordt het, wanneer het gaat om den opleider, 
den leeraar. Laat ik dat door een voorbeeld verduidelijken. 
Wij hebben hier technisehe scholen ell HBS-en . Op de tech

Handelingen . Zittingsjaar 1935-]936. 

11isohe scholen brengt men den abituriënten een zekere hoe
veelheid technische, op de HBS-en een zekere dosis algemeene 
kennis bij, doch men zal er niet over denken de verschillende 
lecraren te maken tot allroundmenschen, en men zal niet op 
de technische scholen de leerlingen laten opleiden door leera
l'en die manlls.ie-van-alles zijn, maar wel degelijk dool' spe
cialistisch gevormden en dit alles moet dool' de Regeering ter
dege in 't oog worden gehouden. Een leeruar mag niet 
van alles wát af weten, maar moet specialist zijn in een be
paald vak en in dat bijzondere vak zijn leerlingen verder 
knnnen brengen dan anders het geval zou zijn. 

Ik wil niet zoover gaan als in Nederland, waar men eigen
lijk voor ieder vak een speciaal gevormd leeraar heeft, maar 
ik acht het vooralsnog onjuist om tot het andere uiterste 
over te gaan, zooals de Regeering dat wil, zoodat men eigen
lijk leeraren krijgt, manusjes-van alles, die in allerlei vakken 
tegelijk les geven. Dat is ook de reden waarom in het gede
legeerdenverslag gevraagd is, liever een soort basis van ken 
nis aan te nemen, die tot op groote hoogte gaat in de rich
tiog van wat de Regeering wil, maal' daarbovenop verplicht 
te stellen de aanteekening - zooals dat voor andere exa men~ 
geldt - voor bv. smeden, machinebankwerkers enz. Dan 
komt de zaak in een heel ander stadium en gaan wij toch in 
de richting van de Regeering. Wij vragen dus niet de Neder
landsche specialisatie, maar wel de man, die een zekere mate 
van algemeene vakkennis bezit en daarnaast een bepaalde 
aanteekening. Daarmede zal de opleiding tenslotte toch het 
meest gebaat zijn. De Regeering meent, dat haar systeem toch 
zoo goedkoop is en het een algemeene opleiding geeft, omdat 
men zulke leeraren overal kan gebruiken, doch di t is slechts 
ten deele juist. Met mijn systeem kan men in de meeste ge
vallen beschikken over een man, die bv., voor de alledaagste 
ambachtsleergangen genoeg kennis bezit. Hij zal de leerlingen 
inderdaad daar ook het noodige kunnen bijbrengen. Maar 
wanneer men straks krachten noodig heeft voor hoogere 
opleiding, aan wat ik zou willen noemen technische en am
bachtsscholen eerste klasse, dan heeft men wel degelijk Doodig 
de gespecialiseerden, met aanteekening voor bv. smeden en 
machinebankwerk. 

Ik zou thans nog ccn opmcrking willen maken speciaal 
over art. 2, lid 3, snb b, waar de Regeering in één adem 
spreekt van vuur-, plaat- en machinebankwerken. De Ne· 
derlandsche acte Nb . is die voor vuur-, plaat- en bank
werken; daarnaast bestaat de acte Nj. voor machinebank
werken. Nu is het vuur-, plaat- en bankwerken het smids
vak; als men smid wordt, leert men natuurlijk ook een 
beetje hankwerken, maar het machinebankwerken, het om
gaan lllet de verschillende bankwerk-machines, met de draai
bank e.d ., het kunnen herstellen, het zijn leerlingen voor· 
houden hoe men verschillende onderdeelen herstellen moet, 
leert men niet als vuur-, plaat- en bankwerker; wèl als 
machinebankwerker. Ik kan mij daarom niet voorstellen, 
waarom men deze twee uiteenloopende zaken in art. 2 in 
één adem noemt. Daarom heh ik de Regeering gevraagd 
of Zij haar inzicht niet wil herzien en niet wil meegaan 
met het idee, dat ik heb aanbevolen, en dat toch zeker tot 
vrij groote hoogte met de inzichten der Regeering overeen
komt, maar anderzijds niet terugvalt op de specialisatie, 
zooals men die in Nederland kent. Dit voorstel beteekent 
een aanpassing aan de Indische toestanden, want wanneer 
de industrialisatie in Indië voortgang vindt, zal men ook 
een specialiseering iu de verschillende onderwijsvakken 
moeten krijgen en dan zou men kunnen uitbouwen wat ik 
als systeem aanbeveel. 

Ik wil thans eenige woorden wijden aan hetgeen de heer 
Kerstens zeide over de keramiek en aanverwante industrieën. 
De heer Kerstens moet wel bedenken, dat wij hier te doen 
hebben met een begin; laten wij daarom niet verder gaan 
in onze pogingen dan met hetgeen ons hier wordt voorge
zet. 
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(Directeur van Onderwijs en Eeredienst.) 
Behalve trouwens de kcrnmiclc meen ik, dat ook het glas. 

hlazen hier al een vrij groote hoogte heeft bereikt. 
(De heer Rat u La n g ie: Dat wordt op de Technische 

hoogeschool onderwezen.) 
Inderdaad; daar heeft men dus glasblazers, die aan anderen 

les kunnen geven. 
(De heer Soa n g koe pon: Dat zijn de glasblazers, die 

niet bij het Gouvernement kunnen worden geplaatst.) 
Ik noteer met voldoening, dat het glasblazen de aandacht 

van den heer Soangkoepon heeft. 
Wanneer men nu een uitbouw krijgt in den zin van het 

voor ons liggende voorstel, dan zoeke men dien niet in den 
eisch van een diploma voor keramiek, glasblazen, enz., want 
dat zijn nijverheidsdiploma 's; dat behoort niet tot dit vak
onderwijs. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wil nog op iets wijzen, dat ook 
dient te worden geëntameerd, wil het gouvernementsonderwijs 
op de hoogte van den tijd blijven. Meer en meer doet zich 
op het oogenblik in de industrie de vraag voor naar auto
geenlasschen en ook dat speciale vak behoort bij dit onderwijs. 
Ook in Indië zal in dit vak moeten worden onderwezen. Reeds 
op het oogenblik bestaat hier behoefte aan behoorlijk opgeleide 
autogeenlasschers. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik heb getracht zooveel mogelijk 
opbouwende critiek te leveren op het Regeeringsvoorstel. Ik 
zou gaarne willen vernemen of de Regeering van meening 
blijft, dat haar voorstel beter is of wel, dat Zij ten volle 
rekening zal willen houden met de suggesties die in het gede
legeerdenverslag werden voorgebracht en die ik hier thans nader 
heb uitgewerkt. 

De heer De Kat Angelino, directeur van Onderwijs en 
Eeredienst: Mijnheer de Voorzitter! In de eerste plaats zou ik 
de heeren Kerstens en De Hoog dank willen zeggen voor den 
steun, dien zij aan dit ontwerp hebben gegeven en voor de 
opbouwende critiek, die de heer De Hoog daaraan heeft toe
gevoegd. 

Ik zou den heer De Hoog willen opmerken, dat deze regeling, 
zooals zij voor ons ligt, eerst tot stand is gekomen, nadat ter
zake door een commissie van 12 leden, waarin de meest be
voegde technische adviseurs van de Regeering vereenigd waren, 
deze zaak grondig was onderzocht. Ook zij zijn niet op eigen 
ervaring afgegaan, maar hebben advies bij hoofden, leeraren 
en vakonderwijzers van de verschillende technische scholen en 
ambachtscholen en leergangen ingewonnen en hebben van 
de opmerkingen van deze heeren een dankbaar gebruik ge
maakt, zoadat ik wel geloof te mogen zeggen, dat, wanneer de 
Regeering hier met goed vertrouwen het algemeene advies van 
deze adviseurs heeft kunnen volgen, men ook kan aannemen, 
dat men hier te doen heeft met een zoo goed mogelijke regelillg, 
althans voorzOQver de ervaring tot dusverre reikt. 

Dit wil natnnrlijk niet zeggen, dat de Regeering er zoo vol
komen zeker van is, dat dit ook de beste regeling zal blijken 
te zijn. Het is zeer wel mogelijk, dat de praktijk leemten zal 
aantoonen, gelijk b.v. de heer De Hoog di e vermoedt. Is dat 
het geval dan wil de Regeering, zooals Zij al in de Memorie 
van Antwoord heeft doen uitkomen, natuurlijk gaarne 
toezeggen dat, zoodra er feilen in de regeling znllen zijn aan 
te wijzen en inzonderheid wanneer zou blijken, dat er meer 
specialisatie noodig is, zij de noodige wijzigingen in deze 
regeling zal aanbrengen. 

Ik ga thans over tot de beantwoording van de opmer
kingen van den heer Kerstens, die opmerkt, dat de Regee
ring wel een dringende behoefte aan vakopleiding hier te 
lande constateert, maar nochtans meent, niet te kunnf'n 
overgaan tot het instellen van een eigen opleiding op dit 
punt, hetgeen naar zijn meening eenigsz1ns met elkaar in 
strijd is. In werkelljkheid is hier echter geen strijd; er 
bestaat inderdaad een dringende behoefte aan deze opleiding, 

(De Hoog.) 
maar het is nu eenmaal een feit, dRt het aantal vakonder
wijzers zóó gering is, dat een jaarlijksche voorziening met 
6 à 8 personen vermoedelijk meer dan voldoende zal zijn. 
Het is voor de Regeering onmogelijk, daarvoor een eigen 
opleiding in te richten of te subsidieeren, zood at Zij dit, 
evenals in Nederland geschiedt, aan het particnliere initiatief 
zal overlaten. 

De heer Kerstens heeft gevraagd, of de Regeering dan op 
de hoogte is van bepaalde organisaties, die dit particuliere 
initiatief znUen betoonen. Maar, Mijnheer de Voorzitter, dit 
is niet het geval, maar ongetwijfeld zijn er in Nederlandsch
Indië verschillende belangstellenden, waarvan zeer zeker mag 
worden verwacht, dat zij dit particuliere initiatief znllen 
toouen aangezien het er immers slechts op aankomt, door 
de instelling van deze acte een vraag te ereëcren; wanneer 
die vraag er is, handt de Regeering er zich van overtuigd, 
dat het aanbod in den vorm van het geven van faciliteiten 
voor het verwerven van deze kennis enz. niet zal uitblijven. 

Ik wil nog opmerken, dat men zich in Nederland in hoofd
zaak voor dit examen voorbereidt door privaat- of corres
pondentie-lessen of door zelfstudie, aan de hand van de elk 
jaar gepubliceerde examenopgaven, terwijl belanghe.bbenden 
zich over het algemeen in fabrieken, werkplaatsen, construc
tie-ateliers enz. de noodige practische ervaring kunnen eigen 
maken. 

Op de laatste vraag van den heer Kerstens, om een derge
lijke opleiding ook mogelijk te maken voor de keramische 
vakken, kan ik niet dadelijk antwoord geven, maar het 
spreekt vanzelf, dat de Regeering ook dit in beraad zal ne
men. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! In antwoord 
op de opmerkingen der Regeering wil ik er in de eerste 
plaats op wijzen, dat ik uit informaties, die ik bij verschil
lende hoofden van ambachtsscholen heb ingewonrien, min of 
meer den indruk heb gekregen, dat hun tenslotte eigenlijk 
de groote principieele onjuistheden in dit stelsel niet goed 
voor oogen hebben gestaan. Toen ik b.v. over de kwestie 
van het samenvoegen van smeden en bankwerkers in één 
akte informaties inwon, heb ik daarover ten antwoord 
gekregen : natuurlijk achten wij het niet juist en in ieder 
geval niet gewenscht. Wanneer men dus indertijd hetgeen 
men nu zoo natuurlijk vindt, ook ter kennis had gebracht 
van het departement - wat men blijkbaar niet gedaan heeft 
- zou men tot een ander inzicht zijn gekomen. 

Maar ik kan den Regeeringsgemachtigde verzekeren, dat 
verschillende menschen, die ik hierover sprak, mij zeiden: 
machine-bankwerken en smeden zijn twee geheel verschillen
de vakken en men heeft wel eens all-round menschen, 
die beide vakken beheerscllcn, maar in den regel is dit niet 
het geval. 

Thans nog één punt. Alle ambachtsscholen - ben ik goed 
ingelicht - hebben krachten aan het werk, die niet voldoen 
aan de eischen, welke men nu voor die onderwijskrachten 
zal gaan stellen. Het is wel goed werk geweest, wat 
deze krachten verrichten, maar aan den anderen kant 
kan ik mij toch voorstellen, dat de antwoorden, die men 
krijgt, niet zoo to the point zijn, als anders het geval zou 
zijn geweest. 

Ik wil hiervan tegelijkertijd gebruik maken om het volgen
de te vragen. Worden de onderwijzers, die thaus in dienst 
zijn, geacht te zijn gedispenseerd, dns in het bezit te zijn van 
datgene, wat vereischt wordt voor het examen, dat in 1937 
voor het eerst zal worden gehouden, of zal men hen dwingen 
dit examen alsnog af te leggen j Ik zou ervoor zijn, de men
schen, die op het oogenblik in dienst zijn, als gedispen
seerd te beschouwen, want ik vrees, dat wij voor gl'oote moei
lijkheden zouden komen te staan, wanneer voor alle aanwe
zige krachten dit examen zou worden geëischt. 
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(Directeur van Onderwijs en Eeredienst.) 
(De heer Van Hel sd i n ge n: Deze ordonnantie heeft 

toeh geen t erugwerkende kracht I) 
Zeker, maar wanneer men op het oogenblik uitgaat van de 

ldec, dat wij op de ambachtsscholen krachten moeten hebben, 
die in het bezit zijn van een zeker radicaal en men heeft thans 
op die scholen onderwijzers, die njet in het bezit hiervan 
zijn, kan men slechts ren van dezer twee dingen 
doen: men kan Of aannemen, dat zij gedispenseerd zijn 
Of ,hun aanzeggen, dat zij eenigen tijd bekomen om aan 
het vereischte examen te kunnen deelnemen en bij niet-slagen 
zullen afvloeien. Dit is iets, dat zich telkens in de praktijk 
voordoet en ik wil gaul'ne te dien aanzien eenige zekerheid 
van de Regeering hebben. 

Nu heeft de geachte Regeeringsgemachtigde naar aanlei
ding van mijn betoog verklaard, dat met mijn opmerkingen 
wel degelijk rekening zal worden gehonden en dat, wanneer 
zou blijken, dat men gedeeltelijk had misgetast, hierin ver
betering zou worden aangebracht. 

Is het niet te laat, zullen wij niet veel kostbaren tijd 
verloren hebbcn laten gaan, wanneer in de praktijk zou 
blijken, dat mtin opmerkingen juist zijn gewecst1 'Vanneer 
deze onjuist zijn geweest, dan gaat men in dezelfde richting 
door. Doch nogmaals, hebben wij niet kostbare jaren verloren, 
wanneer ik gelijk heb gehad 1 

Ik wil tenslotte vertrouwen hebben in de toezegging der 
Regeering, maar ik zou -nog een tweede opmerking willen 
maken en dan kom ik op het betoog van den heer Kerstens. In 
eersten termijn heb ik zooeven gezegd, dat bij het beschikbaar 
stellen van onze menscllcn voor deze opleiding tot vakonder
wijzers veel zal afhangen van de uitwerking del' elschen, elie 
men straks zal stellen. Dit is hier absoluut onzcker . Waal' 
de Regeering zegt, dat voor den eersten keer examen zal 
worden afgenomen in de eerste helft van het jaar 1937, zou 
ik willen vragen, hoe het met de uitvoeringsvoorschriften 
staat? Zullen die spoedig ter kennis van het publiek worden 
gebracht, opdat iedereen hiervan zoo spoedig mogelijk op do 
hoogte kan komen, om zich eventueel beschikbaar te stellen 
voor de opleiding tot deze examens 1 Zoo ja, wat zullen eig·c n. 
lijk deze eisehen zij n ? Want daar hangt de opleiding voor 
een goed deel van af . 

Daarnaast wil ik den Regeeringsgemaehtigde bijvallen, waar 
hij gesproken heeft van een ander punt, dat ook een groote 
1'0 1 heeft gespeeld in onze besprekingen met de technici van 
het departement. Men moet n.l. voorzichtig zijn met de 
opleiding dezer menschen, opdat straks de markt hiervan niet 
overvoerd wordt. Ik ben het ermee eens, dat die markt thans 
zeer klein is en dat men dus erg voorzichtig moet zijn om de 
markt hiermede niet te overvoeren. Maar ook dit zal voor een 
goed deel afhangen van de eischen, die de Regeering zal 
stellen. 

Daarom dring ik erop aan, de buitenwereld zoo spoedig 
mogelijk in kennis te stellen van de eischen, die gesteld zullen 
worden aan de verschillende inrichtingen, opdat men zich 
daarnaar kan richten. 

De heeT" De Kat Angelino, directeur van Onderwijs en 
E credienst: Mijnheer de Voorzitter! Inderdaad heeft de heer 
De Hoog volkomen gelijk, wanneer hij zegt, dat er tusschen 
het les geven in smeden en machinehankwerken eeu zeer groot 
verschil bestaat en het dus niet zoo voor de hand ligt, dat 
in een bepaald persoon de capaciteiten voor het lesgeven in 
die twee vakken worden gevonden. Doch aan den anderen kant 
kan toch ter geruststelling van den heer De H oog worden op
gemerkt, dat totdusverre reeds in vele gevallen aan één persoon 
de opleiding in deze vakken is toevertrouwd. 

Wat betreft de vraag ten aanzien van de onderwijzers, d ia 
nu in dienst zijn, zal de Regeering natuurlijk gaarne de ver
zekering willen geven dat zij volgens billijkheid behandeld 
zullen worden en dat aan hen geen eischen zullen worden ge~ 

(Voorzitter.) 
stold, die thans voor de nieuw aan Le nemen bevoegde leer
krachten hier worden vastgesteld. 

Ten aanzien van de uitvoeringsvoorschriften kan ik den heer 
De Hoog mededealen, dat deze grootendeels in concept gereed 
zijn en dat al degenen, die hier in deze opleiding belang 
stellen, zich ten departemente zullen knnnen vervoegen om zoo 
spoedig mogelijk daarvan kennis te nemen. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming worden over
gegaan. 

De ontwerp-ordonnantie (Ond. 91) wordt zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen. 

De Voorzitter : Aan de orde i s de behande
ling van: 

1. deo n t w e r p - 0 I' don n a n tie tot w ij z i g in g 
en aanvulling van de ordonnantie op de 
ve fin 0 gen s bel ast i n g 1932 (0 n d. 101); 

2. deo n t wel' p - 0 I' don n a n t i e, h ou den d e d a 
n 0 0 d i g e voo r zie n i n g e 11, ten e i 11 d e het m 0-
gelijk te maken, uitvo er ingsvoorschriften 
be t reffende het rechtswezen voortaan bij 
bes 1 u i t va s t te st e 11 e n (0 n d. 102); 

3. een t w ee talon t w e l' p - 0 I' don n a n tie s to t 
wijziging en aanvu lling onderscheidenlijk 
van d e thee-aanplant-ordonnantie en van 
de thee -uitvoer-ordonnantie (On d. 110) ; 

~ de ontwerp-ordonnanti~ h o udend e 
nadere r ege ling van de bezoldigingen van 
enkele groe p e n va n h et persone e l bij den 
Volksraad (Ond. 124) . 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zonder 
beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming flangenomen. 

De Voorzitter: A a n cl e 0 t' dei s d e be h IL n del i n g 
van h e t derde rapport van de co mmissie 
voo I' d e ver z 0 e k s c h I' i ft e n, I u i den de : 

1. Verzoek, gedagteckend Balldoeng, 2 Februari 1934 van 
Ir. F. H. Hansen om herstel van rechten dool' herplaatsing 
in 's Lands dienst. 

Regeeringsbrieven van 24 :vrei 1934 No. 1221jC en van 11 
F ebruari 1935 No. 369jC hebben op dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan adressant is medegedeeld, dat de mogelijk
heid bestond hem bti een eventueelopenkomende vacature 
te herplaatsen, stelt de commissie voor ten aanzien van het 
verzoek over te gaan tot de orde vRn den dag en adressant, 
onder toezending van een afschrift van bovengenoemde Regee
l'ingsbrieven, hiervan me<ledceling te doen. 

2. Verzoek, gedagteekend Pamekasan 5 Juni 1933 va n 
mevrouw M. Gallert geb. Bos O\ten betreffende het haal' ver
leend ontslag uit den dienst vun het regent.sehap Pamekasan. 

Regecrillgsbl'ieven van 30 November 1934 No. 2882jC en 
29 Mei 1935 No. 1297jC hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanz ien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressante, onder toe
zending vnn een afschrift van bovengenoemde Regeerings
brieven, hiervan mededeelir..g te doen. 

3. Verzoek, gedagteekend Ngablak (Kedoe) 9 Februari 1935 
van R. Poespodihardjo, betreffende zijn benoeming tot loerah. 

Regeeringsbrief van 4 Juni 1935 No. 1336jC met bij lage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toc-
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zending van een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

4. Verzoek, gedagteekend P oerbolinggo 18 Januari 1935 
van M. Sadikoen, om herplaatsing in 's I,ands dienst dan wel 
toekenning van pensioen of onderstand. 

Regeeringsbrief van 6 Juni 1935 No. 1370/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief, hiervan mededeeling te doen. 

5. Verzoek, gedagteekend Djokjakarta 21 Juni 1934 van 
Ngabdoelah Sirat betreffende verbreking van grolldhuur
contracten. 

Regeeringsbrief van 8 Juni 1935 No. 1398/B heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief, hiervan mededeelillg te doen. 

6. Verzoek, gedagteekend Siaoe 1 Mei 1932 van J . Ganap 
betreffende een vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 17 Juni 1935 No. 1450/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan den grief van adressant is tegemoetgeko· 
men, stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder 
toezending van een afschrift van bovengenoemden Regee
ringsbrief, hiervan mededeeling te doen. 

7. Verzoek gedagteekend Djombang 2 Mei 1934 van 
W. F. H. Auliveld om eervol ontslag nit 's Lands dienst en 
"toekenning van onderstand l)~i wijze van pensioen . 

Il,egeeringsbrieven van 13 Augustus 1934 No. 1981/C en 
18 Juni 1935 No. 1471/C hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemde Regeerings
brie""n, hiervan mededeeling te doen. 

8. Verzoek, gedagteekend Batavia 25 September 1934 van 
}". M. da Costa om herplaatsing in 's Lands dienst dan wel 
toekenning van onderstand. 

Regeeringsbrief van 15 Juni 1935 No. 1437b/C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovel' 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeerings. 
hrief met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

9. Verzoek, gedagteekend Koema 24 Mei 1932 van P . 
Lahindo inzake de volksschool ter plaatse. 

Regeeringsbrieven van 23 Juni 1933 No. 1856/A en 1 Juli 
1935 No. 1586/A met bijlage heb ben op dit verzoek beo 
trekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant. onder toe· 
zending van een afschrift van bovengenoemde Regeerings. 
brieven met bijlngc, hiervan mededeeling te doen. 

10. Verzoek, gedagteekend Bnndoeng 17 September 1934 
van J. Staal om toekenning van verhoogd wachtgeld. 

Regeeringsbrieven van 19 Januari 1935 No. 186/C en 6 Juli 
1935 No. 1643/C met bijlagen hebben op dit verzoek be
trekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant. onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemde Regeerings
brieven, hiervan mededeeling te doen. 

11. Verzoek, gedagteekepd Tandjoeng Karang 1 December 

1934 van Abdul Kndi. bin Mohamud Gaos bet" effende het 
politioneel onderzoek inzake een geval van diefstal en heling. 

Regeeringsbrief van 6 Juli 1935 No. 1644jA met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek o:ver
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief 
m.t bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

12. Verzoek, gedagteekend Bandoeng 9 April 1935 
A. W. L. C. Flohr om schadevergoeding. 

Regeeringsbrief van 6 Juli 1935 No. 1650/B met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovet" 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding Tan een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief 
met bijlage, hiervan mededceling te doen. 

13. Verzoek, gedagteekend Wangkal (Probolinggo ) 23: 
Maart 1935 van R. Pandji Soemowidjojo om verhaoging va:ru 
pensioen. 

Regeeringsbrief van 8 Juli 1935 No>. 1670'/0 rmett op' ,lit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over' 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief; 
hiervan mededeeling te doen. 

14. Verzoek, gedagteekend Soerabaja 10 Maart I9ff4 van 
L. A. H. Eiternick om herplaatsing in 's Lltllas dienst dan 
wel toekenning van onderstand. 

Regeeringsbrieven van 20 October 193:4 No. 2545b/C en S 
Juli 1935 No. 1662'/C met bijlage hebben op dit verzoek be
trekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovel"' 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemde Regeeringsbrie
ven, hiervan mededeeling te doen. 

15. Verzoek, gedagteekend Tandjong'Pinang 5 December 
1933 van J. H. N. Alberti om rangschikking in de tweede 
klasse van landsreizigers, C.q. kwijtschelding vall een schuld 
aan het Land. 

Regeeringsbrief van 17 Juli 1935 No. 176lJC met bijlag" 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief 
niet bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

16. Verzoek, gedagteekend Suez 16 Augustus 1934 van 
J. H. Goessens betreffende het hem verleend ontslag uil 
's Lands dienst. 

Regeeringsbrief van 17 Juli 1935 No. 1762/C met bijlagen 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief, hiervan mededeeling te doen. 

17. Verzoek, gedagteekend Pagar Djati 16 September 1934 
van re Bedoelamah en Zailan i bin H. Bedoelamah, betref
fende in ongereede geraakte aangeteekende stukken. 

Regeeringsbrieven van 19 Januari 1935 No. 185/B en 23: 
Juli 1935 No. 1794jB met bijlage hebben op dit verzoek be
trekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovel"' 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemde Regeeringsbrieven. 
hiervan mededeeling te doen. 

18. Verzoek, gedagteekend Amboeloe (Djember) 18 Sep-
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tember 1934 van Kalimah betreffende het bezit van een 
sawah. 

Regeeringsbrief van 24 Juli 1935 No. 1805/A . 111 et bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovcr 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief 
met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

19. Verzoek, gedagteekend Mantang (Lombok) 18 Juli 1934 
vun vrouwe Bai ' Soetiah inzake haal' staat van Inlandsehe. 

Regeeringsbrief van 27 Juli 1935 No. 1838/A heeft op dit 
ve"zoek betrekking. 

De comm issie stelt Vaal' ten aanzien vun het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressante, onder 
toezending van een afschrift van bovengenoemden Regee
ringsbrief, hie"van mededeeling te doen. 

20. Verzoek, gedagteekend Batoe-Radja 28 Februari 1935 
van Sajid Ali bin Mohamad bin Achmad bin Sjahab inzake 
betaling van grondhuur. 

Regeeringsbl'ievell vall 28 Juni 1935 No. 1557/B en 
6 Angustus 1935 No. J92211 met bijlage hebben op dit 
ve l·zoek betrekking. 

Aangezien aan adl'essants bezwaar is tegemoet gekomen en 
hij mitsdien het request heeft ingetrokken, stelt de commissie 
voo,' ten aanzien van hct verzoek over te gaan tot de orde 
Vfin den dag. 

21. Verzoek, gedagteckend Bedikit 16 April 1935 van Si 
Ngarnuati om gratie Vi1l1 een hcm bij vonnis van een inheem
sche rechtbank opgelegde straf. 

Regeeringsbrief van 7 Augustus 1935 No. 1933/A heeft op 
dit vel·zoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag cn adressant, onder toezen
ding van een afschl'ift van bovengenoemden Regecl'i ngsbrief l 

hiervan mededeeling te doen. 
22. Verzoek, gedagteekend lIfenggala 7 Maart 1933 van 

Kapala Hatoe Bac"ie en anuere bet reffe nde het ve"voe"en va n 
lijken en betalingen bij huwelijken. 

Regeeringsbrieven van 21 April 1934 No. 943/A, 10 Augus· 
tus ] 935 No. 1958/A hebben op dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan het verzoek betreffende het vervoeren van 
lijken is voldaan en de resident der Lampongsehe Districten 
is nitgenoodigd wijziging te brengen in het tarief van 
huwelijkskosten, stelt de commissie onder aanteekening dat 
het haa,' redelijk voorkomt dat het lijk, na sectie, op kosten 
van het IJal1<1 wordt teruggebracht naar de oorspronkelijke 
plaats, voor ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de 
orde van den dag en f1dl'cssant, ondel' toezending van een 
afschrift van bovengenoemde Regeeringsbl'ieven, hiervan 
mededeeling te doen. 

23. Verzoek, gedagteekend Giesting 7 December 1934 van 
E. J. Schoolderman betreffende den hem toegezonden onder
stand. 

Regeeringsbl'ief van 10 Augustus 1935 No. 1959/0 heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De comm issie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

24. Vcrzoek, gedal.>1:cekend Kedawoeng (Tji latjap), 20 
December 1934 van R. Atmosoekal'to om toekenning van 
pensioen. 

Regeeringsbrief ,' an 13 Augustus 1935 No. 1980/0 heeft op 
dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan het verzoek is voldaan, stelt de commissie 
voor ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde 

Handelingen. ZittingSjaar 1935-1936. 

van den dag en adressant, onder toezending van een afschrift 
van bovengenoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeling 
te doen. 

25. Verzoek, gedagteekend Bandoeng 21 Juni 1932 vanL... A. 
Ie Brtiyn inzake het hem verleend eervol ontslag uit 's Lands 
dienst. 

Regeeringsbrieven van 15 Februari 1933 No. 499c/0, 12 
Augustus 1935 No. 1972/0 met bijlagen hebben op dit ver
zoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemde Regeeringsbrie
ven, hiervan mededeeling te doen. 

26. Verzoek, gedagteekend Makassar 22 Maart 1934 van La 
Emang houdende bezwaren O.m. tegen een beslaglegging. 

Regeeringsbrieven vall 6 Februari 1935 No. 318A, 13 Au
gustus 1935 No. 1981/A met bijlage hebben op dit verzoek 
betrekking. 

Aangezien ten deele aan adressants verzoek is tegemoet
gekomen door minnelijke schikking en de andere klachten 
na onderzoek ongegrond zijn gebleken, stelt de commissie voor 
ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van 
den dag en adressant, onder toezending van een afschrift 
van bovengenoemde Regeeringsbrieven, hiervan mededeeling 
te doen. 

27. Verzoek, gedagteekend Soekaboemi 25 April 1935 van W. 
G. A. van Nieuwenhuizen, betreHende de toepassing van het 
systeem van keuzebevordering tot den rang van kolonel. 

Regeeringsbrief van 15 Augustus 1935 No. 1995/0 heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van l1et verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

28. Verzoek, gedagteekend Sarimoente 11 April 1935 van 
Si Nangkak houdende bezwaren tegen een beslaglegging. 

Rcgeeringsbrief vau 16 Augustus 1935 No. 2014/A met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

29. Verzoek, gedagteekend Tjipanas 26 September 1933 
van Abdoerahman e.a. houdende bezwaren tegen een besluit 
van den regentscbapsraad van Poerwakarta betreffende de 
heffing van begrafeniskosten. 

Rcgeeringsbrief van 26 Augustus 1935 No. 2076/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten ond,er toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief, hiervan mededeeling te doen. 

30. Verzoek, gedagteekend Tandjoeng Menang 23 April 
1935 van Badil bin Tawi, inzake het hem als adathoofd ver
leend ontslag. 

RcgecrillgsLrjef VUf] 24 Augustus 1935 No. 2066/0 met 
bijlagen heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stel t voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief met 
bijlagen, hiervan mededeeling te doen. 

31. Verzoek, gedagteekend Bandjermasin 22 J un.i 1932 van 
Panger'an Inggris Djaja Kesoema Adiningrat, om toekenning 
van een maandgeld. 

Regeeringsbrieven van 
27 Augustus 1934 No. 2292/A 
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9 Juni 1934 No. 1394/A 
29 Augustus 1935 No. 2109/A 
hebben op dit verzoek betrekking. 

De Commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemde Regeeringsbrieven, 
hiervan mededeeling te doen. 

32. Verzoek, gedagteekend Bandoeng 10 Januari 1935 van 
D. Eekhout, betreffende het hem toe te kennen pensioen. 

Regeeringsbrief van 5 September 1935 No. 2144c1C met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen'. 

33. Verzoek, gedagteekend Pamekasan 2 Maart 1935 van 
P. Meyer, houdende klachten omtrent bij het gevangeniswezen 
ondervonden bejegening. 

Regeeringsbrief van 6 September 1935 No. 2150b/C met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van hct verzoek over te 
gaan tot do orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Rcgeeringsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

34. Verzoek, gedagteekend Batoekarang 24 Augustus 1931 
van Napangi e.a.} inzake onregelmatigheden hl] een vereeni
ging tot aanleg van sawahs. 

Regeeringsbrieven van 24 Juli 1933 No. 2155/B en 7 Sep
tember 1935 No. 2164/B hebben op di t verzoek betrekking. 

De commissie betreurt de gebleken onmogelijkheid thans nog 
de noodige gegevens te verzamelen voor de vast stelling van 
hetgeen toekomt aan elk del'gencn, die ten bchoc\'c van het 

(Voorziner.) 
onderhavige werk materialen leverden en/of grondverze! vor
richtten en stelt voor ten aanzien van het verzoek QVeî' te gaan 
tot de orde van den dag en adressanten, onder toezend ing van 
een afschrift van bovengenoemde Regeeringsbrieven, hiervan 
mededeeling te doen. 

35. Verzoek, gedagteekend Medan 7 Maart 1934 van Abdul 
Rani, inzake een grondkwestie. 

Regeeringsbrief van 2 October 1935 No. 2404/B heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek OVCI' 

te gaan tot de orde van den gag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

36. Verzoek, gedagteekend Pasoeroean 21 December 1934 
van J. L. G. Dietzel, om herplaatsing als schoolhoofd, enz. 

Aangezien adressant weder in vasten dienst is opgenomen, 
stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant hiervan mede
deeling te doen. 

De conolnsies van de Commissie voor de Verzoekschriften 
Nos. 1 tot en met 36 worden zonder beraadslaging on zonder 
hoofdelijke stemming goedgekenrd . 

De Voorzitter: Alvorens de openbare vergadering te 
sluiten, breng ik nog in herinnering, dat de volgende 
openbare vergadering 7.al plaats hebben op Maandag a.s. 
Daarna zal een commissie-onderzoek geb ouden worden. 
Indien dit niet mogelijk is op itien dag, zal het commissie
onderzoek moeten plaats hebben op den volgenden dag. 

De vergadering wordt te 9.48 UIIl' v.m. gesloten. 
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20ste VERGADERING. 

V er g a del' i n g van M a a n dag 16 M a art 1936. 

(Bijeemoepingsuur: 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. 
dekens 1936 (Ond. 1:-10) 
doeken 1936 (Ond. mI). 

Invoerordonnantie katoenen 
en Invoerordonnantie badhand-

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAl'! HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 16 leden, te weten: 

de heeren Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kerstens, 
Moh. Noor, Prawotosoemodilogo, Ratn Langie, Roep, Soang
koepon, Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, 
Wermuth cn Weyer. 

liegeerlngsgemachtigde: de heel' Van Mook. 

De Voorzitter : Geachte Medeleden ! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrief en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 9 

lIfaart 1936 No. 12 ter aanbieding van een ontwerp-ordon
nantje tot nadere herziening van de ordonnantie op de 
personeele belasting (Ond. 13i'i) . 

De stukken worden gedrukt. 

2. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 5 Februari 
1936 No. <1 houGende toepasselijk verklaring van de bepalingen 
voor Europeanen op een aantal personen. 

3. Als voren van 7 Maart 1936 No. 14 tot nadere wijziging 
en aanvull ing van de H . B. B. L.-1934. 

4. Als voren van 7 i\[aart 1936 No. 16 houdende machl iging. 
krachtens artikel 105 Indische Staatsregeling, aan den Com
mandant der Zeemaeht om te beschikken over de bij een aan-
1~,lJende begl'ooting uitgetrokken fondsen voor de aanstelling 
van twee radio-telegrafisten bij den weerberichtendienst van 
het IConinklijk ~{agneti sch en ~feteOl'ologisch Observatorium. 

5. Als voren van 10 Maart 1936 No. 6 houdcndc vedocning 
van Europeesch verlof aan Mr. G. Vonk. 

De sub 2 tjm 5 genoemde stukken worden ter inzage gelegd 
tel' secretarie van den Volksraad. 

B. Besluiten van den Directeur van Binnclllandsch BestuUl' 
houaenae de machtiging tot het doen van uitgaven in verband 
met de \)evo\kiug':n'ubbcrrestrictie. 

" Torden tel' inzage gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

De Voorzitter : A a n deo l' dei s de be h a n del i n g 
yan de ontwerp-Ol'donnanties: 

a. tot tijdelijke r ege lin g van den in voe r 
Y!ln kntoenen dekens (Ond. 1:-10); 

b. t()t t'\\del'like regeling van den invoer 
van bad h a n cl doe ken (0 n d. 1:-11) . 

Handelingen. Zittingsjuar 1935-1936. 

(Soetardjo.) 
Aangezien de beide onderwerpen hetzelfde terrein bestrijken, 

al hebben zij op verschillende verbruiksartikelen betrekking, 
lijkt het mij gewenscht, de beraadslaging erover tegelijkcrtijd 
te doen plaats hebbell. 

De hecr Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! De vraag, in 
hoeverre de door de Nederlandsche Regeerin!=( in de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal afgelegde verklaring betreffende 
den financieel en steun van Nederland aan Indië, bij deze 
gelegenheid besproken behoort te worden, om te dienen als 
grondslag voor het bepalen van ons standpunt tegenover de 
aanhangige voorstellen, behoeft, naar het mij voorkomt, 
eenige nadere bespreking. 

In de vergadering van ons College vau de vorige week 
hebben verschillende mijner geachte medeleden bezwaren 
geopperd tegen de overweging van mijn verzoek, om bij de 
behandeling van deze ontwerpen de gewone procedure te 
volgen. 

Ik heb bij die gelegenheid gezegd, dat, volgens de 
telegrafische berichten, door de in Nederland uitgesproken 
regeeringsverklaring omtrent de verstrekking van eenige 
financieelen steun van Nederland aan Nederlandsch-Indië op 
het stuk van de behartigi ng van de economische belangen 
van dit land, een nieuwe periode is ingeluid . 

Eenige geachte medeleden, zeide ik, hebben daartegen be
zwaren geopperd. Die bezwaren waren van drieërlei aard. 

Het eerste bezwaar betrof de onzekerheid aangaande de 
juistheid van het persbericht. Ik ben bij die gelegenheid 
afgegaan op telegrafisehe berichten uit Nederland, doch 
eenige dagen daarna kwamen in ons bezit uitvoerige vers]a
gen betreffende de bewuste redevoeringen van minister 
Colijn, welke verslagen werden aangebracht door de jongste 
luchtmail. Zeker is het vermoeden gerechtvaardigd, dat de 
door den heer Colijn uitgesproken verklaring niet woorde
lijk is weergegeven in die persverslagen, doch voor mij staat 
vast, dat de kern van de zaak toch zuiver moet zijn weer. 
gegeven; want wat is toch het geval1 Zoowel het telegra
fische persbericht als het meer uitvoeri ge verslag in de \lcm 
komen op dit punt geheel met elkaar ovm'cen. Het is dns 
niet te boud wanneer ik daaruit de conclusie trek, dat de 
door den miuister-president uitgesproken woorden in de 
Tweede kamer zuiver zijn weergegeven, althans de bedoe
ling dier woorden. 

Het tweede bezwaar betl'of het volgende. 1I1en 11eeft ge
zegd, dat de voorstenen, waarover in deze zaal reeds uitvoe
rig van gedachten is gewisseld, van zooclanigen aard zÜ n, 
dat de bespreking daarvan bezwaarlijk kan worden vastge
koppeld aan die betreffende dcn financieelen steun door Ne
derland aan Indië te geven. l\1aal' ik wi l hiel,tegenover op
merken, dat deze voorstellen geen andere beteekenis hebben 
dan dat wij op het punt staan een nicllwen steun ten be
drage van eenige millioenen guldens aan Nederland te geven. 
Ligt het niet voor de hand, dat, waar een dezer dagen uit 
Nederland het bericht is gekomen, dat het moederland niet 
van zins is, althans zooals de berichten luiden, aan Ned.
Indië eenigen financieelen steun te vel'leenen, wij hij 
de behandeling van deze ontwerpen ons rekenschap geven 
of het wel verantwoord zal zijn, wauneP,l' ons College ver
deren steun aan de goede bedoelingen van ons land tegen
over Nederland blijft geven' Het is naar mijn meerring be
slist logisch, dat de bespreking van deze ontwerpen wordt 
vastgekoppeld aan die over den financieelen steun, dien wii 
van Nederland verwachten. 

Het derde bezwaar is, dat het praematuur is, deze kwestie 
thans aan de orde te stellen, zul ks in verband met het ver
blijf van den directeur van Economisch Zaken jn Nederland 
voor het houdeu van besprekingen met de Nederlandsehe 
Regeering. De heer Hart is helaas geen Indonesiër, want 
indien dat wèl het geval ware, zo n ik Cl' vast van overtuigd 
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zijn, dat hij vóór zijn vertrek naar Nederland een doekoen 
zon hebben geraadpleegd, om vast te stellen, of de dag van 
zijn vertrek naar Nederland wel een goede dag was. 

(De heer Van M ook, Regeeringsgemachtigde: Hebt 
U het voor hem gedaan!) 

Achteraf heb ik het voor hem gedaan, 1l1aar het schijnt 
mislukt te zijn. 

Naar het mij voorkomt is die dag niet gelukkig geweest, 
getuige het feit, dat de heer Hart en de zijnen te Caïro acbter 
prikkeldraad zijn gezet en op grond van die overweging koes
ter ik de vrees, dat de heer Hart straks in Nederland ten 
tweeden male aehter prikkeldraad zal worden gezet. Daarom 
heb ik gemeend, tbans mijn stem ten aanzien van deze 
ontwerpen meer uitvoerig te moeten laten hooren. 

~{ijnheer de Voorzitter ! De economische maatregelen, die 
in 'de laatste jaren in dit land zijn genomen, kunnen worden 
onderscheiden in drie groepen. De eerste groep omvat die 
maatregelen, die, direct of indirect ten bate van Nederland 
zijn geno'men, indirect, wanneer bepaalde quota zijn toegekend 
aan het buitenland, waardoor een bepaalde export aan 
Nederland wordt gewaarborgd. De tweede groep omvat de 
maatregelen, di. bedoeld zijn als bescherming van b~t in 
Nederlandsch-Indië werkende buitenlandsche kapitaal en tOt 
·de derde groep behooren de maatregelen, die, hoewel gerint; 
in aantal, bedoeld zijn om de belangen van de inheemschc 
bevolking speciaal te bescbermen. 

De Indonesische bevolking heeft ui t de derde groep maat
regelen inderdaad voordeelen getrokken, doch het komt mij 
voor, dat deze voordeelen ver ten achter slaan bij de nadeelen, 
die voortspruiten uit de twee eerstgenoemde groepen van 
maatregelen, zoodat gezegd kan worden, dat het complex van 
economische maatregelen de bevolking zoo niet heeft verarmd, 
er dan toch toe heeft geleid, dat de verarming zeer verscherpt 
is. En het was niet alleen de inhccmsche bevolking, die ge
troffen werd, ook de zwakkere deelen van andere bevolkings
groepen ondervonden de funeste werking ervan. In dit ver
band wijs ik op hetgeen het nieuw benoemde lid van den Raad 
van Indië, de heer Van Aken, in een interview heeft ge
zegd, n.l.: 

11 .... .. dat de contingenteering de prijsverhooging van som
mige artikelen tengevolge had, terwijl in den importhandel 
de kleintjes worden doodgedrukt. Dit is nooit de bedoe
ling van de contingenteering geweest, zoodat noodzakelijk 
een oplossing moet gevonden worden voor een soepeler 
werking van het eontingenteeringsapparaat. De situatie 
ten aanzien van deze quaestie is vooral in Atjeh moeilijk, 
waar de Atjehsche en Cbi neesche handelaren thans zoo 
goed als geheel uitgeschakeld zijn, evenals de kleinere 
Europeesche importeur" . 

Men ziet, Mijnheer de Voorzitter, dat de in dit college en 
den Volksraad in pleno geuite bezwaren tegen de contingen
teeringsmaatregelen als hier bedoeld, in de practijk bewaarheid 
zijn geworden. 

Mijnheer de Voorzitter ~ De voorliggende ontwerpen heb
hen betrekking op een maatregel, die behoort tot de door 
mij zooeven bedoelde eerste groep van economische maat
regelen. Het ligt dus voor de hand, dat ik thans slechts 
de eerstgenoemde economische maatregelen in bespreking 
neem. 

Gelijk zooeven door mij gezegd, hebben deze maatregelen 
ten doel de Nederlaudsche en buitenlandsche industrieën te 
beschermen. Deze maatregelen hebben ook tot gevolg geb ad 
het kunstmatig hoog houden van de loonen in Nederland 
en wel ten koste van de Indonesische bevolking en de 
andere economisch zwakke bevolkingsgroepen. Ter iJlustratie 
hi ervan zou ik hier enkele cijfers bekend willen stell en, die 
volgens de "Java-Bode" ontleend zijn aan het "Dagblad voor 
Noord-Brabant". In vergelijkbare plaatsen worden achter
eenvolgens in België en Nederland de volgende uurloonen 
hetanld : 

In In 
België Nederland 

Textielindnstrie f 0,24 f 0,41 
Id. voor de allerbeste krachten ,,0,29 ,,0,43 

Textielindustrie ~rbeidBters f 0,18 à" 0,20 ,, 0,21 
Steeuindnstrie ,, 0,20 ,, 0,35 
Sigareuindnstrie " 0,22\12 " 0,45 
Cementindustrie JI 0,20 ,,0,43 
Landarbeider f 0,13 à" 0,15 ,,0,25 
Gemeentewerkman (platteland ) " 0,18% " 0,45 
Metselaar ,,0,22 ,,0,50 
Schilder ,,0,28 ,, 0,48 
Opperman ,, 0,15 ,,0,40 

In de sigarenindustrie betaalt men dus in Nederland 100% 
hooger loonen dan in België, voor cement ruim 100%, terwijl 
een opperman in Nederland zelfs 200% meer verdient dan in 
België. U ziet dns, Mijnheer de Voorzitter, welke groote ver
schillen er bestaan bij vergelijking van de loonen tusschen twee 
naburige Europeesche landen. 

In het zooeven genoemde blad zijn eveneens aangegeven de 
prijzen voor voedingsmiddelen en andere benoodigdheden in 
deze twee landen en dan betaalt men in België voor: 
brood 42% van den Nederlandsehen prijs ; 
natuurboter 5SY2'% jj" " " 

melk 55V2 % "" " " 
margarine 37Y2 % "" " " 
suiker 32.6% "" J) " 

rijst 50.2% "" " " 
zout 30%"""" 
groene zeep 63.8%"" " " 
soda 66 % "" " " 
rundvleesch 46.15%"" " " 
varkensvleesch 69.2% "" " " 
sunlightzeep 60.2%"" " " 
stijfsel 50%""" " 
electr. stroom 46'% "H " " 
huishuur 50%" n " " , 

Mijnheer de Voorzitter 1 Deze cijfers spreken een te duide
lijke taal dan dat daaromtrent eeuig commentaar behoeft 
te worden geleverd. En de contingenteeringen, noodig om 
dezen toestand te kunnen handh aven, moeten worden betaald 
door de verarmde bevolking van Ned .-Indië. 

Mijnheer de Voorzitter! Zou iemand mij dan kwalijk 
kunnen nemen, wanneer ik thans bij de behandeling van 
deze ontwerpen, die, zooals ik zeide, bedoeld zijn om voor 
de zooveelste maal weder steun aan Nederland te verIcenen, 
mijn stem moet laten hooren om de Hegeering op dezen 
ongewenschten toestand te wijzen! Want tengevolge van al 
de door de Regeering getroffen maatregelen is de bevolking 
in Ned.-Indië - en dan bedoel ik uiet alleen de Indonesische 
bevolking - dnsdauig uitgeput geraakt, dat zij uiet meer 
een hoogere belasting kan opbrengen ten behoeve van bet 
eigen land, laat staan dat zij dan hooge loon en kan W811r
borgen aan de werknemers in Nederland. 

Omtrent de armoede van de hevolking en meer speciaal 
van de Indonesische bevolking behoef ik zeker niet ui tvoerig 
meer te zijn. Ik verwijs ten deze slechts naar de door mij 
twee jaren geleden in de boofdzitting gegeven uiteenzet
tingen, welke de aandacht hebben gehad van cenige leden 
van de Tweede Kamer . Voorts verw ijs ik te dezen aanzien 
naar de gegevens, die verstrekt zijn dool' de verscheidene 
medeleden, zoowel in den pleno-Raad als in dit College. 
Ik verwijs voorts ook naar het recente rapport van den 
resident van Cheribon en verder naar de schriftelijke vraag, 
die onlangs is ingediend door ons geacht medelid, den heer 
Prawoto . En ten slotte zon ik aandacht willen vragen voor 
het volgende bericht, voorkomende in de Pemandangan van 
eergisteren, met als titel: "Lapar. Tolong 2100 djiwa." 

,,2100 djiwa jang menanggoeng sen g sar a k e I a
paran; terdapat ada jang mati k e.l apa-
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ra n" - dat wil dus zeggen, dat de menschen ziju 
omgekomen van den honger -. 

"Sebabnja ini kelaparan, kareua tidak ada padi lagi 
jang akan didjadikan beras boeat dimakan, sebab tailOen 
dahoeloe padi sawub tidak meudjadi disebabkan k e 
h: 0 e l' a n ga 11 a i r, dan penjakit ham 8. 

2100 djiwa itoe kelihatau koe roe spo e I. jat d a u 
I e m a h kareua ti dak mak a u. 

Diantaranja jang masib bisa merichtiar dapat ditolong 
laparnja dengan Oebi kajoe (oempeuk) dan daoen
daoenan," 

Mijnllcer de Voorzitter! Ook dit bericht is, naar het mij 
voorkomt overduidelijk. 

Het is dns volkomen begrijpelijk, dat onder deze omstan
digheden, waar de bevolking iu haar geheel geen zwaardere 
lasten ten behoeve vau dit land kan dragen, de Regeering 
in haal' streven om het begrootingstekort tot kleinere pro
porties terug te breugen, wel genoodzaakt is geweest in een 
anderc richting een oplossing te zoeken en wel in de richting 
van "erclcL>gaande bezuiniging op de Overheidsdiensten. Als 
de meest recente maatregel die zooveel ontstemming heeft 
gewekt en zelfs verbittering onder bepaalde groepen heeft 
veroorzaakt, noem ik de invoering van de nieuwe salaris
maatregelen. De groepen met den minsten weerstand - dat 
zijn dan de Indonesische landsdienaren en de kleine Indo
Enropeesche ambtenaren - hebben n.l. als object moeten 
dienen voor het treffen "an die bezuiuigingsmaatregelen. 

Het verzet tegen de even foutieve als hatelijke regionale 
bezoldigingsregeling was dan ook volkomen gerechtvaardigd. 
In het algemeen is bij het treffen van bezuinigingsmaat
regelen op de overheidsdiensten de grens van het toelaat
bare bereikt, in enkele opzichten heeft men deze grens zelfs 
reeds overschreden; ik noem als voorbeeld de maatregelen, 
die getroffen zijn ten aanzien van het Indonesisch B. B. en 
die, welke genomen zijn ten aanzien ' van het Inlandsch . 
onderwijs in den ruimsten zin van het woord. Het is dus 
urgent, dat in dit College stemmen opgaan, om met nog meer 
klem te pleiten voor een spoedige hulpverleening en deze 
hulp kan alleen van Nederland komen. 

Het is niet de eerste maal, dat om deze hulp gevraagd 
wordt. In de laatste hoofdzitting van den Volksraad zijn 
verschillende suggesties hiervoor gedaan, welke suggesties in 
twee grocpen te verdeelen zijn. 

De eeL'ste groep betreft de suggesties, die de bedoeling 
hebben om een betere regeling te verkrijgen ten 
aanzien van de economische samenwerking tusschen 
Nederland en Indië. Dat beroep wordt niet zonder 
reden gedaan, want tot dusverre schijnt Nederland 
ten aanzien van deze samenwerking een eigenaardige opvat· 
ling le huldigen. Terwijl ccncrzijds ""LUl OIlS land het uiterste 
wordt gevergd, schijnt men in Nederland nog niet te knnnen 
overgaan tot een gelijke behartiging van de belangen van 
Ind ië en Nederland. Hiervoor verwijs ik naar een artikel 
in De LocomotiefJ waarin de samenwerking tusschen Neder
land en Indië besproken wordt en waaruit ik het volgende 
citeer: 

1I'l'cl'wijl de illvocrwaarde van ruwe rietsuiker in 
Januari 1934 onbctcekenend was en in Januari 1935 tot 
ruim f 100000 steeg, is deze in Januari 1936 tot f 516000 
opgeklommen. 1I1erkwaardig is, dat deze groote stijging 
geheel toe te schrijven is aau de vermeerdering van den 
invoer van ruwe rietsuiker uit Cuba j immers: deze is 
van 2.911 ton, ter waarde van f .92 000, in Januari 1935, 
opgeloopen tot 14759 ton, tel' waarde van f 506000 in 
Januari 1936! 

Ncemt men hierbij dan nog in aanmerking, dat Cuba 
in het gansche afgeloopen jaar in totaal 33451 ton ter 
waarde van f 1135000 heeft ingevoerd, dan spreekt de 
invoer-stijging in Januari vau dit jaar nog stcrker! 

Ook de waarde van den koffie-invoer is in verslag
maaud toegenomen. Ook hier moeten de cijfers Indië 
wel iets leeren. Men beoordeele slechts. 

Terwijl in Januari 1935 de Braziliaansche en Ned.> 
Indische koffie bij den invoer in Nederland nog hand 
in hand gingen, gaf Januari van clit jaar een belangrijke 
verhooging van het totale invoer-cijfer te zien, waarin 
Brazilië en Ned.-Indië weliswaar beide deelden, doch niet 
in gelijke mate." 

En nu komt het, Mijnheer de Voorzitter: 
"In Januari 1935 ging Brazilië met 689 ton (tel' waarde 

van f 2.47 millioen) aan den kop, vlak daarop gevolgd 
door Ned.-Indië met 678 ton tel' waarde van f 2.09 mil
lioen. Doch ziet thans naar de cijfcrs van Januari 1936: 
Dan blijkt Brazilië ineens weer een aanmerkcl\iken voor
sprong te hebben verkregen. Het voerde in die maand 
n.l. niet minder dan 2.164 ton ter wanrde van f 6.32 
.millioen in, tegen Ned.-Indië slechts 1.590 1.011 met een 
waarde van .f 3.98 millioen. 

Mogeliik echter, dat de cijfers der komende maanden 
alsnog de rectificatie brengen, waarop allen zoo hopen. 
Onze koffie heeft het tè hard nood ig. " 

U ziet, Miinheer de Voorzitter, dat aan de economische 
samenwerking tusschen Nederland en Indië nog wel wat 
ontbreekt. 

Een andere steun, die aan Nederland is gevraagd, omvat 
een financieelen steun in allerlei vorm. Het komt mij voor, 
dat het de moreele plicht van Nederland is om Indië op 
het oogenblik financieel te steunen en ik geloof ook, dat de 
bevolking van Nederlandsch-Indië moreel het recht heeft op 
dit oogenblik financieelcn steun van Nederland te erlangen. 
Als men nagaat welke enorme voordcelen Nederland in den 
loop der jaren van Nederlandsch-Indië heeft gehad, om niet 
te spreken van de eerèschuld, die nog steeds moet worden 
voldaan, dan geloof ik, dat Nederland toch langzamerhand 
zal moeten inzien, dat steun op dit moment, nu Nederlandsch
Indië volkomen vastzit, niet IB;I}ger meer zal kunnen uit
blijven. 

T.Jaten wU nagaan, wat dOol' den minister-president, althans 
volgens de persberichten, waarover ik het zooeven had, over 
de schuldovername door Nederland in de Tweede kamer 
heeit gezegd. Ik ontleen dit verslag aan het Nieuws van den 
Dag van 9 Maart jJ. Minister Colyn heeft dan het volgende 
gezegd: 

"De gelegenheid om het vraagstuk te bespreken van 
overneming van schuld door Nederland moet geschieden 
bij de behandeling van de Rijksbegrooting; of men moet 
een andere gelegenheid zoeken, waardoor de minister 
van Financiën achter de groene tafel komt". 

En verder: 
"De financieele politiek moet gevolgd worden in ver

schillende étappes zooals zij gevoerd is; geen toeneming 
van schuld, wegwerken van zwakke steeën in de begroo. 
ting nadat de eerste mijlpaal is bereikt, dan vermincle
ring van de meest drukkende lasten, dan versnelcle 
schuld aflossing. 

Zou deze tactiek falen, dan zou spr. in het uiterste 
geval meewerken tot schulddelging dool' financieel. 
schuld van Nederland." 

Dit beeft Zijne Exccllcntie in de Twcede Kamer bij de 
beantwoording del' sprekers in eersten termijn gezegd. 

Ik wil thans citeeren hetgeen hij in tweeden termij Ll in 
de Tweede Kamer heeft gezegd: 

"De sprekers hielden zich vooral bezig met de vraag: 
wil en kan Nederland Indië helpen j De wil is er zeker. 
Als de toestand nog was als in 1929, zou spr. ook zeggen: 
Nederland kan. Maar er is sindsdien een en ander 
gewijzigd. 11 



262 

20ste VERGADERING - MAANDAG 16 MAART 1936. 

Invoerordonnalltie katoenen dekens 1936 (Ond. 130) en Invoerordonnantie badhanddoeken 1936 (Ond. 1:11) . 

(Soetardjo. ) 
M.a.w., de Minister-president wil hiermede zeggen, dat er 

geen uitzicht op eenige oplossing van dit vraagstuk is, dus 
dat Nederland niet van zins is, schulden van Indië over te 
nemen. 

Over een anderen steun, ulo tot een bedrag van f 20 mil· 
lioen om het tekort van de begrooting van Ned.-Indië 
voor 1937 te dekken, heeft de Minister in eersten termijn het 
volgende gezegd: 

"Gestreefd werd er in de eerste plaats naar de schuld
vermeerdering tot staan te brengen, wat ook is gelukt, 
doordat Nederland oude en overtollige nieuwe teeken· 
munt overnam. Dit middel kan niet meer worden toe· 
gepast. ]\iren zal dus naar andere middelen hebben te 
zoeken voor de begrooting van 1937. 

Daarvoor moet 11 millioen worden gevonden. 
Kan men 20 millioen vinden (schulddelging daarin 

begrepen) 1 Als dat niet kan, zal men het in Indië 
zeggen; en geen bezuinigingen voorstellen die niet in 
het belang van Indië zijn. Spr. zal de voorstellen van 
de Indische Regeerillg afwachten." 

En in tweeden termijn heeft de Minister gezegd: 
"Het gaat er nu om of de 20 millioen door Nederland 

op tafel kan worden gelegd." 
En dan zegt hij verder: 

"Dat kan niet en daarop bestaat ook geen uitzicht. 
De heer Feber vroeg, hoe men dan het gat moet 

stoppen. SpI". antwoordt: maak u niet bezorgd over de 
vijfde hindernis als de eerste nog niet genomen is. Men 
moet den loop van zaken maar eerst eens aanzien. Het 
gat is, naar sprekers smaak, wel wat erg groot geworden, 
doordat de post van de salariskorting is teruggebracht 
van 10 tot 4 millioen. Spr. was daarvan nieta bekend en 
hij heeft erin berust. 

Of verdere bezuiniging nog mogelijk is, knn spr. van 
deze plaats niet beoordeelen. Hij heeft het onderzoek van 
de Indische Regeering dienaangaande af te wachten." 

Mijnheer de Voorzitter ! In het kort gezegd, heeft de 
Minister-president dus verklaard, dat Nederland niet bereid 
is, het tekort van f 20 millioen van de begrooting van 
Nederlandsch-Indië voor 1937 te dekken. De Minister
president heeft zelfs nog meer ~daan dan deze verklaring 
afgelegd; hij heeft ulo gezegd, dat Indië de fondsen voor 
dekking vll:n dat tekort zelf moet zoeken en dat daarvoor 
naar maatregelen moet worden omgezien die knnnen leiden 
tot bezuiniging op de uitgaven van dit land. 

Mijnheer de Voorzitter I Wanneer door den Minister
president zooiets is gezegd, vrees .ik, dat het beschouwd kan 
worden als een wenk en zelfs als een opdracht aan de 
Indische regeering om voort te gaan met het treffen van 
bezuinigingsmaatregelen op de overheidsdiellSten die, zooals 
ik zooeven heb gezegd, reed::; de gnmlS vuu het tuelaatbare 
hebben bereikt en die grens hier en daal' zelfs reeds be.bben 
overschreden. 

Ik moge dus nit het voorgaande de conclusie trekken, 
dat het zeker urgent is, dat ons college in deze vergadering 
een uitspraak doet, om de Regeering ertoe te bewegen, 
nogmaals met meer klem bij de Nederlandsche Regeering 
erop aan te dringen, aan Nederlandsch-Indië financieelen 
steun te verleen en. 

Men heeft het vaak gehad over de vraag: Heeft Neder
land nog niet voldoende voor Nederlandsch-Indië gedaan? 
Ik herinner mij in dit verband een uiteenzetting van den 
heer Hart als Regeeringsgemachtigde voor Eçonomische 
Zaken in deze zaal. Er is toen en bij verschillende andere 
gelegenheden op gewezen, dat Nederland zooveel handels
verdragen heeft gesloten ten bate van Nederlandsch-Indië, 
doch het komt ' mij voor, dat al deze maatregelen, dia 
Nederland ten behoeve van Nederlandsch-Indië heeft getrof· 
fen, behooren tot den gewonen plieht van het moederland 
tegenover zijn kolonie Nederlandseh-Indië. Van offers is 

absolunt geen sprake geweest. Onlangs heeft men, zooals U 
zieh herinneren zult, Mijnheer de Voorzitter, 8 ton op tafel 
neergelegd om een steun te geven aan de batikindustrie hier 
op Java. Er is heel wat over deze zaak te doen geweest. 
Ik zou in dit verband de Regeeringsgemaehtigde willen 
wijzen op eenige artikelen, voorkomende in de Soeara 
Semarang en de Tjahaja Timoer. In deze artikelen zijn 
eenige cijfers bekend gesteld, die moeten aantoonen, dat op 
het oogenblik van de in werking stelling van den steun aan 
de batikindnstrie vele batikhandelaren beschikten over een 
groote stock van afgewerkte prodncten. Er werd verteld, dat 
deze handelaren door den getroffen maatregel zware finan
cieele verliezen hebben geleden. Ik zon gaarne van den 
geachten Regeeringsgemachtigde willen vernemen, wat is 
verricht om dezen nood van de batikhandelaren eenigszins te 
lenigen. Tevens zou ik hierbij de suggestie willen doen, een 
gedeelte van den toegezegden steun van 8 ton beschikbaar 
te stellen om deze verliezen, door de batikhandelaren geleden, 
op te heffen. 

Als ik het heb over den toestand, waarin de bevolking van 
Nederlandsch-Indië op het oogenblik verkeert en meer in 
het bijzonder de inheemsche bevolking, zou ik er op willen 
wijzen, dat honderddnizenden een langzamen doch zekeren 
ondergang tegemoet gaan, indien Holland niet spoedig 
bijspringt. Ik geloof dan ook, dat ten aanzien hiervan in 
Nederland spoedig een definitieve beslissing zal moeten 
worden uitgelokt. 

Het is daarom, ik zeg het voor de zooveelste maal, dat 
wij niet kunnen nalaten bij gelegenheid van de behandeling 
van deze .ontwerpen van ondergeschikten aard gebruik te 
maken om onze stem van uit dit college te laten hooren. 

Die stenn van Nederland moet binnen den kort~t lJloge
lijken tijd komen, want anders zou het voor de bevolking 
te laat zijn. Bij een gunstige beslissing zou Ned.·lndië tegen
over Nederland den reeds ingeslag'en weg van ondersteu
ning blijven bewandelen. Doch bij een afwijzende beschik
king zou Indië, naar het mij voorkomt, haar houding ten 
aanzien van die steun-verleening onmiddellijk moeten herzien. 

Mijnheer de Voorzitter I Ik zon dan als mijn meening 
willen poneeren, dat Ned.-Indië .een standpunt moet innemen 
als in het Gedelegeerdenverslag met enkele woorden is uit
eengezet. Ik bedoel, dat Ned.-Indië alsdan in de eerste 
plaats moet denken aan haar eigen belangen en pas in de 
tweede of derde plaats aan de belangen van anderen. Dit 
standpunt zal ertoe moeten leiden, dat de economische band 
tusschen Nederland en Ned.-Indië hoe langer hoe losser zal 
worden en ik geloof, dat de staatslieden in Nederland er 
zich voor zullen moeten wachten om den gevraagden steun 
l1l.n,!Pol' uit te stellen, wil men dezen gang van zaken, zooam 
die zooeven door mij met enkele woorden is geschetst, voor
komen. 

Op de Regeering van Ned.-Indië rust in de eerste plaats 
de plicht om zoo spoedig mogelijk groote deelen van de 
bevolking van dit land van een zekeren ondergang te redden 
en in de tweede plaats rust op haat' de plicht om nieuwe 
wegen te zoeken om de bevolking een hoogere economische 
welvaart in de toekomst te waarborgen. 

Ik geloof, dat dit het eenige mogelijke standpunt is, dat 
de Regeering van Ned.-Indië moet innemen, wil Zij aanspraak 
maken op de qualificatie van Regeering te zijn van dit land. 

Mijnheer de Voorzitter! De zooeven door mij voorgebrach. 
te gedachten en wellSchen hebben wij bereids in twee moties 
gegoten. De eene motie behelst het verzoek om aan te 
dringen bij de Regeering, dat ten spoedigste een betere rege
ling van de economische samenwerking tusschen Nederland 
en Indië moet worden gevonden en zoo lang die regeling nog 
niet vaststaat, dat de Regeering ophoudt met maatregelen 
te treffen, die bedoeld zijn als een verderen steun van Indië 
aan Nederland, aan de Nederlandsche industrie, aan de 
Nederlandsche werknemers en aan het buitenland. 
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(Voorzitter. ) 
De tweede motie behelst het verzoek om in verband met 

hetgeen ik zooeven naar voren heb gebracht el' nogmaals bij 
de Nederlandscbe Regeering op aan te dringen, dat Zij 
spoedig komt met een financieelen steuD, in welken vorm 
dan ook, aan Ned.-Indië, vóórdat groote deelen van de In
heClnsche bevolking te gronde gaan. En in afwachting hier
van wordt er in de motie op aangedrongen om te staken met 
het nemen van verdere bezninigingsmaatregelen op de lands
diensten, aangezien, zooals ik zooeven zeide, de grenzen van 
het toelaatbare reeds zijn bereikt en ten deele reeds zijn 
overschreden. 

\Vat nu tenslotte betreft de aanhangi ge voorstellen, zou 
ik gaarne in het kort mijn standpunt ten opzichte hiervan 
willen bekend stellen. 

Gelijk verschillende mijner geachte medeleden terecht hebben 
opgemerkt, zijn de beide aan de orde zijnde onderwerpen nit 
legislatief-technisch oogplml zoowel als wat de behandelde stof 
betreft, van weinig belang, vooral ook, omdat de onderste 
lagen del' bevolking er niet door worden getroffen. Onze groep 
is dns wel geneigd, om haar steun aan deze voorstellen te 
geven, maar in verband met de ZQoeven naar voren gebrachte 
wenschen, is het ons eenvoudig onmogelijk, om nog verder 
onzen steun te geven aan voorstellen van dien aard. Daarom 
moet ilr' tot mijn grootsten spijt verklaren, dat wij aan deze 
ordonnanties onze stem niet Inlunen geven. 

De Voorzitter : Ingediend is een motie, voorgesteld door 
de leden Soetardjo, Sosrohndikocsoemo, Soangkoepon, Moh. 
Noor, Ratn Langie, Prawoto cn Verboom (Ond. 130, stuk 6), 
luidendc: 

Hct College van Gedelegeerden, 
Gehoord de discussies, 
Overwegende, 

1. dat de economische nood der bevolking .zoodanig is 
gestegen, dat plaatselijke instortingsverschijllselen 
zijn wuar te nemen, vide o.m. het recente verslag 
vall dcn Resident van Cheribon, de terzake bij her
haling in dc dagbladen verschijnende berichten, zoo
mede de terzake dool' verschillende leden in den 
Volksraad gedane medeelingen, 

2. dat de Indische samenleving met haal' geringe econo
mische reserves een verhooging van prijzen der eerste 
levensbehoeften kennelijk niet meel' kan opvangen, 
znlks te minder, daal' het geldinkomen der bevolking 
zich nog voortdurend in dalende richting beweegt, 

3. dat iedere contingenteerings- en licentieeringsmaat
regel noodwendig prijsstijging tengevolge heeft, in 
elk geval een 'normale, de conjunctuur volgende prijs
daling tegenhoudt, 

4. daL maatregelen als in het voorgaande punt genoemd 
voor zoovel' zij bepaalde quota aan Nederland toe
wijzen, gelijk de voorstellen vervat In onderwerp 130 
en 131 zulks doen, slechts dan economisch en sociaal 
te rechtvaardigen zijn indien de prijsbepalende facto
ren (in het bijzonder de arbeidsloonen en transport
kosten) in redelijke mate dalen en andere steun pres
taties aan Indië hiertegenover worden gesteld, 

Verzoekt der Regeering: 
1. er bij het Opperbestuur met klem op aan te dringen, 

dat de economische samenwerking tusschen Indië eu 
Nederland gebaseerd worde op den rechtvaardigen 
grondslag, dat de bevolking zoowel in Indië als in 
Nederland ieder een redelijk deel drage van den druk 
der voortschrijdende econornjsche depressie. 

2. in afwachting van eene definitieve re gilling terzake 
niet verder te gaan met het treffen van nieuwe maat
regelen van contingenteering en licentieering, welke 
immers tot onvermijdelijk gevolg hebben een ver
hooging van de levenskosten in Indië ten bate van 
Nederlandsche en buitenlandsche industrieën", 

Ha.ndolingen. Zittingsjaar 1935- 1936. 

(Sosrohadikoesoemo.) 
Deze motie is door den eersLen onderteekenaar reeds toege

licht en kan tegelijkertijd met de beide aan de orde zijnde 
onderwerpen behandeld worden. 

Bovendien is ingediend een motie, voorgesteld dool' de leden 
Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Soangkoepon, Moh. Noor, Ratu 
Langie en Prawoto (Ond. 130, stuk 7), luidende: 

"Het College van Gedelegeerden, 
gehoord de discussies, 
overwegende, 

1. dat in verband met den economischen nood der 
bevolking geen nieuwe lasten meel' op haal' gelegd kunnen 
worden ter versterking van de financieele positie van 
Indië, 

2. dat een verdere bezuiniging op de Landsuitgaven 
niet meer mogelijk is zonder de vitale deelen van een in 
omvang normaal en redelijk te achten overheidszorg aan 
te tasten, 

3. dat de overmatige druk der vaste lasten van Indi
sche schnld en pensioenen in feite nog maar is opgevangen 
kunnen worden niet alleen door opoffering van den nOr
malen groei, maar zelfs ook door aantasting van de 
qualitatief en quantitatief reeds sterk vermindcrde over
heidszorg in haar geheelen omvang, 

4. dat de tijd voor gedeeltelijke verplaatsing van den 
druk der vaste lasten van Indië naar Nederland reeds 
aangebroken moet worden geacht. 

Verzoekt der Regeering: 
1. er bij het Opperbestuur met klem op aan te drin

gen, dat gevolg worde gegeven aan de herhaalde malen 
in den Volksraad tot niting gekomen wensch - o.a. in 
de motic-Verboom en de motie-Ratn Langie, beide door 
dell Volksraad in de laalste hoofdzitting aangenomen -
ter gedeeltelijke ontlasting der Indische begrooting van 
den druk der vaste lasten, 

2. in afwachting van een definitieve regeling ter zake 
de dekking del' verdere eventneele tekorten voor de Lands
huishouding niet meer te zoeken in verdere bezuiniging 
op de landsdiensten, noch in verzwaring der lasten op de 
bevolking, doch voorloopig open te laten". 

Uit de toelichting, die de eerste onderteekenaar op deze 
motie reeds gegeven heeft, blijkt, van hoe lange stof deze 
motie is, zoodat wel verwacht kan worden, dat, gezien de 
lange rij van sprekers, die zich reeds voor de beide ontwer
pen heeft laten inschrijven, behandeling van cleze motie ten 
gevolge zal hebben, dat de beide ontwerpen, die vandaag af
gehandeld moeten worden, vandaag niet kunnen worden af
gedaan. Ik stel deze motie nu dus niet aan de orde tegelijk 
met de beide ontwerp-ordonnanties en de andere motie, doch 
zad na afhandeling van deze ontwerp-ordonnanties en de 
motie (stuk 6) over de behandeling van dc motie (stuk 7) 
het een en ander zeggen. 

Ik verzoek den leden, die nog het woord zullen voeren, dus, 
om noeh over de motie (stuk 7), noch over de toelichting, 
die de eerste onderteekenaar daarop reeds heeft gegeven, te 
spreken. 

De heel' 'Sosrohadikoesoemo: Mijnheer de Voorzi tter ! 
Evenals bij de behandeling van contingenteeringsmaat
regelen bij vorige gelegenheden wil ik hier gaarne verkla
ren, dat ik ook ditmaal aan de voorliggende ons ter fine 
van advies aangeboden voorstellen mijn stem zal geven. 
Evenwel wil ik van deze gelegenlleid mede gebrnik maken 
om het volgende naar voren te brengen. 

De Regeering is dool' de omstandigheden gedwongen om 
maatregelen als de onderwerpelijke te treffen. Omstan
digheden, Mijnheer de Voorzitter, waarin de Regeering geen 
verandering vermag aan te brengen. Immers is Zij niet bij 
machte om b.V. den levensstandaard in het moederland te 
doen aanpassen aan de tijdomstandigheden, d.W.Z. dezen nog 
zeer hoogen levensstandaard naar beneden te drukken, 
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(Sosrohadikoesoemo.) 
waardoor o.m. de productiekosten van de naar deze landen 
geëxporteerde artikelen dusdanig laag worden, dat deze 
artikelen èn door hun betere kwaliteit èn door de voor de 
groote middenmoot der Indische bevolking betaalbare prijzen 
met sncces kunnen concurreeren met de goedkoopere door 
Nippon geimporteerde goederen. Als ik bier spreek van 
"middenmoot ", dan wil ik hiermede aanduiden de klasse der 
bevolking, die juist boven de laagste klasse, het overgroote 
toch r eeds zeer verarmde deel der bevolking staat, de klasse, 
bij welke de geldhnishouding niet meer wordt aangetroffen. 
Ik berzeg, dat, wanneer de levensstandaard in het moederland 
zich in tegenstelling met dien van andere landen niet kan 
aanpassen aan de tijdsomstandigheden, het binnen niet langen 
tijd niet meer mogelijk zal wezen om een doeltreffende 
economische samenwerking tusschen Nederland en Indië tot 
stand te brengen en te handhaven. 

Mijnheer de Voorzitter! Het wil mij voorkomen, dat 
het Nederlandsche volk in al zijn lagen zich nog niet kan 
realiseeren welk een intense armoede er in Insulinde wordt 
geleden. De arbeidersbevolking werkzaam in de Nederlandsche 
textielindustrie b.v. weet blijkbaar nog niet, dat in de batik
industrie reeds hongerloonen - loonen van f 0,03 tot f 0,05 
per dàg, dus niet per uur, moeten worden uitbetaald. 
Het zijn ten slotte toch dèze hongerloonen, die in feite de 
Nederlandsche textielarbeiders in staat stellen hun in ver
gelijking nog zeer hooge loon en te behouden. Immers wordt 
door de contingenteel'ingsmaatregelen, welke door de Indische 
Regeering met medeweten en goedkeuring of wellicht liever 
gezegd op aandrang van de moederlandsche Regeering zijn 
getroffen, de Nederlandsche textielindustrie nog in staat 
gesteld, haar dure prodncten naar dit verarmde land nit te 
voeren. Arbeidsgelegenheid wordt hierdoor verzekerd en 
behoud der hooge loonen gegarandeerd. Ik vraag mij in 
gemoede af, of, wil men niet in onbillijkheden vervallen, het 
wel gewenscbt is om den huidigen stand van zaken nog langer 
te handhaven. Wanneer men in het moederland niet in staat 
is om het loonpeil naar beneden te drnkken, waardoór de 
p~odnctiekosten der voor deze landen gefabriceerde goederen 
ook verlaagd worden, ja, dan moet men de consequentie van 
zulk een toesland ook aanvaarden. 

Ik ben er mij volkomen van bewust, dat ik bier een 
vraagstnk aanroer, waarvan de oplossing zoowel de Regee
ringsmannen en on de mem ers als de politieke leiders en de 
besturen van de arbeidersvereenigingen in het moederland 
heel wat hoofdbrekens zal kosten. Maar wil het moederland 
Nederlandsch-Indië als afzetgebied behonden, dan moet e. 
ten deze een oplossing worden gevónden. Hoe eerder, hoe 
beter. Het wordt mijns inziens toch wel tijd, dat men in 
Nederland gaat inzien, dat men niet te veel aan het heden 
moet denken, doch ook aan de toekomst, die, als er geen 
verbetering komt, ook voor het moederland funest zal zijn. 

De toestand, zooals hij thans is, kan immers onmoge
lijk nog lang worden gehandhaafd. Men bedenke wel, dat het 
coûte que coûte in toepassing brengen van het spreekwoord: 
"Charité bien ordonnée, commence par soi-même" onmogelijk 
kan strooken met een wijs koloniaal politiek beleid. 

Nu wil ik volgaarne aannemen, dat de moederlandsche Re
geering van goeden wil is, en Zij zooveel als in haar vermo
gen ligt naar een uitweg zoekt om Nederlandsch-Indië 
zooveel mogelijk tegemoet te komen, maar het wil mij voor
komen, dat Zij te veel afhankelijk is van politieke partijen 
en daardoor niet in staat is bepaald afdoende maatregelen 
te treffen, zoolang de politieke partijen in deze zoowel voor 
Nederland zelf als voor Indië zeer belangrijke kwestie niet 
tot een compromis kunnen komen en het N ederlandsche volk 
niet wil inzien, dat, blijft men weigerachtig de bakens te vcr
zetten, men alle kans loopt binnen zeer nfzienbaren tijd Indië 
voor goed als afzetgebied te verliezen, om de eenvoudige re
den, dat Indië door de groote verarming niet meer in staat 
zal zijn als afzetgebied te blijven fungeeren. 

en Invoerordonnantie badhanddoeken 19R6 (Ond. 131) . 

(Soangkoepon.) 
Het wil mij voorkomen, dat straks bij de verkiezingen van 

leden van een nieuw Parlement in het moederland, het hand
haven van het tegenwoordig loonpeil niet meer als propa
gandamiddel kan en mag worden gebezigd. Ik hoop, dat alle 
Nederlandsche politieke partijen dit zullen willen inzien en 
zij uiteindelijk tot het besef zullen komen, dat het zich aan
passen aan de door de werelddepressie ontstane omstandig
heden inderdaad is een conditio sine qna non. Waar de le
vensstandaard in het bnitenland en vooral in deze gewesten 
reeds belangrijk is gedaald, zal het kunstmatig hoog honden 
van het levenspeil in het moederland tot noodwendig gevolg 
moeten hebben, dat het deze landen als afzetgebied zal moe
ten verliezen. Bij de voortschrijdende verarming van N eder
landsch-Indië en het op hetzelfde peil houden van de loonen der 
Nederlandsche arbeiders met gelijktijdige intensiveering van 
de industrie in Japan, gepaard aan een enorme expansie
kracht van dit land, zal het op den duur nict mogelijk zijn 
om de economische penetratie van Nippon afdoend tegen te 
gaan, zonder dat de Nederlandsche Regeering den schijn op 
zich laadt op deze gewesten wederom toe te passen een po
litiek beleid, dat ons herinnert aan de tijden der Oost-In
dische Compagnie en aan de periode van het cultnUl'stelsel. 
Het Nederlandsche volk bedenke dit alles wel, voordat het 
te laat is. 

Het is nn eenmaal de eisch des tijds, dat in het moeder
iand met betrekking tot het te voereu sociaal economisch po
litiek beleid een andere koers dient te worden ingeslagen. 
Eendrachtige samenwerking tusschen Regeering, politieke 
partijleiders, ondernemers cu bestuurders van arbeidersver
eenigingen is meer dan ooit geboden om den levensstaJldaard 
te doen aanpassen aan de tijdsomstandigheden. Niet mag het 
b.v. meer voorkomen, dat, gelijk nog niet lang geleden is 
gebeurd, ondanks het feit, dat er een compromis werd tot 
stand gebracht tusschen den werkgever en het bestnur eener 
arbeidersvereeniging - ik doel hier op de vereeniging van 
wevers in Znid-Nederland - de arbeiders toeh uit den band 
zijn gesprongen en in wilde staking zijn overgegaan. 

Mijnheer de Voorzitter! Het is op grond van al deze over
wegingen, dat ik de met betrekking tot de onderwerpen 130 
en 131 door den heer Soetardjo ingediende motie (Stnk 6) 
heb medeonderteekend. 

De heer Soangkoepon : M~nheer de Voorzitter! Volgens de 
Memorie van Toelichting op Ond. 130 werd de markt van 
katoenen moltondekens hier te lande nog in het jaar 1929 hoofd
zakelijk voorzien door import uit Nederland, doch is sedert 
dien een sterke verschniving in de herkomst te constateeren tcn 
nadeele van Nederland en ten gunste van Japan. De oorzaken 
van deze verschuiving liggen m.i. in de goedkoopere productie
en vrachtkosten der Japansche artikelen, die de Japansche 
fabrikanten in staat stellen, om deze artikelen tegen lagere 
prijzen dan die van Nederland te verkoopen. Japan heeft zich 
ten opzichte van de verkoopprijzen zijner artikelen bovendien 
aangepast aan de behoefte en de draagkracht der inheemsche 
bevolking van deze gewesten. 

De natnnrlijke bestrijding van dit envel - indien deze 
handels tactiek Van Japan als een envel moet worden aan
geduid - zou feitelijk zijn het streven naar goedkoopere 
productiekosten van in Nederland gefabriceerde moltondekens 
dan wel het verplaatsen van de Nederlandsche fabrieken naar 
deze gewesten. Daarmede bereikt men een gezonde samen
werking tusschen Nederland en deze gewesten; immers, Neder
land behaalt daarmede goede winsten en de consumenten van 
deze gewesten krijgen deze artikelen tegen lagere prijzen, het
geen thans zeker een gebiedende cisch is, nu de consumenten 
bier te lande in hun ecollomischen toestand steeds meer 
achteruitgegaan zijn. 

De Regeering heeft evenwel bij de totstandkoming van deze 
ontwerp-ordonnantie deze samenwel'king in zoodanige banen 
geleid, dat de voordeelen ervan Nederlahd geheel ten goede 
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(Soangkoepon.) 
komen, terwijl de daal'Uit voortvloeiende nadeelen geheel ten 
laste van deze gewesten worden gebracht; immers, deze geno
men maatregelen hebben niet anders ten gevolge gehad, dan 
dat dool' de contingenteering straks de prijzen van molton
dekens on gemoltonneerde katoenen spreien zich naar boven 
zullen bewegen. 

Weliswaar heeft de Regeering een aparte dienst ingesteld, 
door middel waarvan een nauwlettende bewaking op de prijs
beweging wordt uitgeoefend en waarvan tevens gebruik wordt 
gemaakt voor preventief of repressief optreden, doeh dit neemt 
niet weg, dat deze bewaking zich slechts zal bewegen op het 
terrein van de vel'hooging der prijzen boven de productie
kosten. Deze ingestelde dienst zal wel niet in staat zijn, de 
productiekosten zóó te drukken, dat die gelijk zullen zijn aan 
die van Japan. 

Mijnheer de Voorzitter! Door de door de Regeering genomen 
maatregelen tot contingenteering van den invoel' van arti
kelen in deze gewesten hebben de betrokken ingezetenen en in 
het bijzonder de inheemscllC bevolking zeer zwaar geleden en 
daarom zou ik Nederland ten opzichte van de samenwerking 
met deze gewesten van deze plaats willen toeroepen: "Benadeel 
niemand ter wille van Uw eigen voordeel ", 

Wat betreft Onderwerp 131 zou ik het volgende willen 
zeggen. 

De grondslag van deze ontwerp-ordonnantie bernst op de 
tusschen Nederland en Nederlandsch-Indië aanvaarde politiek 
van nauwere economische samenwerking, doch deze samenwer
king beteekent praktisch niet anders dan dat ter behartiging 
van de economische belangen van Nederland, al de belangen 
van deze gewesten zijn opgeofferd j immers, de onderhavige 
contillgcntccl'ingsmaatregelen bedoelen de prijzen van de hier 
te lande ingevoerde Nederlandsche badhanddoeken te verhoogcn 
ten laste van de verbruikers van dat artikel in deze gewesten. 
De oorzaak van de verdringing van de Nederlandsche bad
handdoeken uit de Indische markt moet worden gezocht in 
de omstandigheid, dat de Nederlandsche badhanddoeken hoo
gere prijzen hebben dan die van andere gebieden. Indien we 
eens bedenken, dat de groothandelverkoopprijzen van Neder
landsche badhanddoeken van 2520 gram gewicht en afmetingen 
van 23"/43" f 5 per dozijn bedragen, tegen die van J apan 
met hetzelfde gewicht en grootere afmetingen f 2,90 
per dozijn, dan springt dadelijk het verschil in prijsniveau 
van hetzelfde artikel, afkomstig van beide gebieds
deelen, schril in het oog. Dit prijsverschil is een natuurlijk 
gevolg van de lagere productiekosten in Japan dan in Neder
land en de daaraan verbonden lagere vrachtkosten. Nu deze 
gewesten voor hun consnmenten goedkoopere artikelen van 
Japan knnnen verhijgen, ligt het m.i. voor de hand, dat de 
Overheid deze gelegenheid met blijdschap moet aanvaarden, 
om in de nooden en behoeften der ingezetenen van deze 
gewesten op gemakkelijkcl' wijze te kunnen voorzien. De 
Regeering heeft dit evenwel niet gedaan, omdat Zij blijkbaar 
van oordeel is, dat hoe hooger de prijzen van de uit Nederland 
hier te lande lllgevoerde badhanddoeken zijn, hoe beter het 
is voor de eeonomische ontwikkeling van deze gewesten. 

Ik ben evenwel een andere meening toegedaan. Ik heb geen 
bezwaar tegen een samenwerking tusschen Nederland en deze 
gewesten, doch die samenwerking moet niet aUeen tot uiting 
komen op deze wijze, dat Nederland de voordeelen trekt en 
deze gewesten de lasten dragen. Ik heb er geen bezwaar 
tegen, dat Nederland een monopolie heeft op de levering 
van badhanddoeken voor deze gewesten, doch de prijzen ervan 
moeten zoo uiet lager zijn, dan toch in elk geval gelijk staan 
met de Japansche prijzen. 

Ik weet wel, dat badhanddoeken meestal slechts door de 
meer gegoeden in deze gewesten worden gebruikt, doeh dit 
heemt niet weg, dat di t deel der bevolking op deze wijze de 
verzwaring van lasten draagt ten behoeve van de Nederland
sche badhanddoekenfabrikanten. Ik zeg "de meer gegoeden ", 
omdat de inheemsche landbouwende bevolking de Z.g. tani 

(De Hoog.) 
meestal geen gebruik maakt van badhanddoeken: trouwens dit 
artikel is voor deze groep van de bevolking een overbodige 
weelde. Het is dan ook vanzelfsprekend, dat de rijstoogst en 
de poeasa geen invloed kunnen nitoefenen op de prijzen van 
de badhanddoeken. De door de Regeering op bladzijde 5 van 
de Memorie van Toelichting genoemde aanvankelijke stijgin
gen kunnen m.i . daarom ommogelijk dool' den rijstoogst en 
de poensa worden veroorzaakt. 

Mijnheer de Voorzitter! Deze ontwerp-ordonnantie zal weder
om de consumenten van deze gewesten het kind van de rekening 
maken. Het is zeker verkeerd, dat Nederland voordeelen heeft 
van maatregelen, die de ingezetenen van deze gewesten in 
verlegenheid brengen en daarom zal ik tegen d~ze beide 
ontwerp·ordonnanties stemmen. 

De heel' De Hoog: Mijnheer de VoorzitteL'! Geheel in de 
lijn blijvende vun mijn geacht Indonesisch medelid, den heer 
Soetardjo, zou ik willen zeggen, dat ik hem één van deze 
twee dingen in overweging wil geven, n.l. Of om den heer 
Hart op te dragen zich bij zijn vertrek uit Nederland vooraf 
in verbinding te stellen met iemand, die met het ei of met 
koffiedik werkt, Of den heer Hart te seinen : Hart kom terug; 
alles is vergeven en vergeten. 

Doch ik wil hiervan afstappen en kom en tot iets veel 
belangrijkers en dat is de houdin g, die zich bij alle vorige 
sprekers heeft nfgeteekend ten aunzien van de verhouding 
Nederland-Indië. 

Toen wij eenigen tijd geleden ook weer contingenteerjngs
maatregelen hier bespraken, heb ik namens mijn fractie 
verklaard, dat wij het verslag wilden afwachten dut de 
Regeering zou uitbrengen omtrent de resultaten van de 
reis vnn den heer Hart 11a zijn besprekingen met den 
:Minister-Pl'esident en daarnaast, dat wij voor'n l met kennis 
van zaken zouden kunnen spreken, wanneer het door de 
Regeering toegezegde rapport, houdende een uiteenzetting 
omtrent de genomen contingenteeringsmaatregelen, zou zijn 
ontvangen. Ik zou naar aanleiding hiervan nog willen zeggen, 
dat ik verwacht en er ook sterk op wil aandringen, dat het 
rapport zoo spoedig mogelijk na terugkomst van den heer 
Hart wordt ingediend, zoodat wij weten, hoe wij tegenover 
deze materie stan n, wanneer straks de hoofdbegrooting aan 
de orde is. 

Ik wensch toch echter, tronw blijvend aan het stand
pnnt destijds ontvouwd van de zijde van mijn fractie, eenige 
punten naar voren te brengen. In de eerste plaats wijs ik 
dan hierbij op hetgeen zich thans heeft afgespeeld, t.W. de 
verklaring van den Minister-President, dat hij er geen kans 
toe ziet om de f 20 millioen te vinden, thans noodig voor 
het slnitend maken der Indische begrooting voor 1937. 

Ik zou de zaak aldus willen voorstellen. Ik kan mij voor
stellen, dat Nederland op het oogenblik geen steun aan Ned.
Indi ë kan verleellen, doch wanneer men geen steun aan Ned.
Indië kan verlcenen, moet men ook niet probeeren te trek
ken uit Indië, iets wat men in normale tijden misschien kan 
doen, maar thans zeker niet. 'Vnnneer ik een armen man 
geen steun kan verleenen, dan zij dit zoo, maar dan vraag 
ik van dien armen man ook geen steun in den vorm van 
eontingcnteeringen. 

(De heer Sos I' 0 h ad i koe s 0 e m 0: Zeel' juist.) 
Het standpunt van de Nederlandsche Uegeerjng zou jnist 

zijn, wanneer Zij redeneerde: Ik kan niet helpen, maal' ik 
zal Indië ook geen meerdere lasten opleggen door aan te 
dringen op contingenteeringen en ik zal den toestand laten, 
zooals deze is. . 

Niet dat de ontwerpen, ons thans voorgelegd, zoo van bij 
zonder belang zijn; neen, Mijnheer de Voorzitter, ten aa 0 -

zien van de badhanddoeken weten wij, dat het voornamelijk 
zal gaan om de betere kwaliteit van die handdoeken; de 
kleine man zal door het niet in prijs stijgen van de gewone 
handdoeken niet benadeeld zijn. Ten aanzien van de dekens is 
het ook weder niet zoo erg, want men kan een meerdere 
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uitgave hiervoor tenslotte nog wel wat ontloopen, door b.v. 
een deken wat langer te gebruiken. In elk geval is de uit
werking van dezen maatregel niet zoo groot als die van 
nndere, waarin wij hebben toegestemd. • 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zeide reeds, dat ik zou willen 
wijzen op de opvattingen, die Nederland op het oogenblik 
heeft t.O.V. Indië en die naar mijn meening niet juist zijn en 
ik zou naar aanleiding daarvan dan speciaal willen wijzen 
op het volgende. Uiteraard moeten wij niet - ik heb dut 
reeds meerdere malen betoogd - precies afgaan op wat 
Nederland heeft gegeven en wat wij hebben gedaan en dus 
op deze manier tegenover elkaar gaan uitspelen allerlci 
verleende hnlp, doch ik wil alsnog te dien aanzien even een 
opmerking maken n.a.v. de mededeeling, die de Minister
President heeft gedaan in de Tweede Kamer. Bij de behan
deling van de klaçht van Indië over de weinige hnlp van 
Nederland, heeft de Minister-President een reeks van maat
regelen genoemd en daarin komt een punt voor, dat ik zoo 
belangrijk acht, dat ik het speciaal wil releveeren, om dat 
daarmede eigenlijk al weder die verkeerde opvatting ten aan
zien van den plicht van steun van Indië aan Nederland naar 
voren komt. 

De Minister-President noemde dan als laatste punt, dat 
er een schip door de K. P. M. zou worden gebouwd in 
l,)uitschland en daarmede dus eigenlijk de f 5-millioen voor 
den aanbouw ,van het schip zou ontgaan aan de N ederland
sche industrie. 

liien begrijpe goed, dat het hier gaat om een bedrag van 
f 5 millioen, hoofdzakelijk in Indië verdiend. Ik spreek maar 
van "hoofdzakelijk", maar dit bedrag is in elk geval zeker 
niet in Nederland verdiend; het gaat om f 5 millioen van 
Indise)I geld, waardoor Indië kan krijgen een vermeerdering 
van afzet van zijn producten, die wcder voor een goed gedeelte 
in den vorm van tabaksdivklcnden wel teruggaan naar Nedel'· 
land. Dit wordt nu voorgesteld als een oUer, dat Nederland 
brengt aan Indië. Ik zou willen zeggen, wanneer men dit zoo 
opvat, kan men natuurlijk spreken vau rijkseenheid, maar ik 
meen aan toch, dat dit een rijkseçnlieid qp zijn smalst is. 
Hier moet men de kwe~tie heel anders bezien. ;Men moet de 
kwestie hier zoo zi~n, dat over en weer hulp moet worden 
verleend en dat wij niet speciaal onmiddellijk gerecd moeten 
stean om te spreken vll,\l een offer, wanneer de andere pm;tij 
probeert op ae een of andere wijze in zijn eigen behoeften 
beter te voorzien, dau andns het gcval zou zijn. 

~faar, "Mijnheer de Voorzitter, ik zeg nogmaals, dat ik mijn 
standpunt te dezen aanzien destijds heb aangegeven en daarom 
wil ik qok niet al te zeer op deze materie ingaan, te .meer, 
omda\ hqt hier daarvoor thans nict de geschikte gelegenheid 
is - daarvoor is de hoofdbegrooting de gelegenheid -, maar 
in de tweede plaats, omdat zich langzamerhand een soort van 
ommekeer, mogen wij de kranten en dagbladberichten te dien 
opzichte gelooven, in Nederland begint af te spelen. En ik 
heb te dezen aanzien eigenlijk alleen ook maar gesproken, 
omdat ik hîer toeh nog eens min of meer wil medehelpen aan 
de totstandkoming, van dien grootcn ommekeer. 

Ten aanzien echter van deze ontwerpen zien wij zeker de 
nadeelige gevolgen ervan lang niet zoo somber in als andere 
geachte medeleden, die daamver reeds hebben gesprokelI. Ik 
voor mij heb niet den indruk gekregen, in geen enkel opzicht, 
dat de contingenteering van tien maanden, die achter ons ligt, 
heeft gevoerd tot groote benadeeling van den kleinen man. 
En ons standpunt, dat ik reeds uiteenzette, zullen wij ook 
thans te dezen aanzieu volgen en derhalve voor deze outwerpen 
stemmen. 

De heer Kan: Miinheer de Voorzitter! Evenals bij een 
vorige stemmotiveering, zoo kan ik mij thans ook niet 
outhouden ten deze een duitje in de zak te gooien, waar 
het hier gaat om de overheerschende belangen van Neder
landsch.ludië in den vorm van de bevrediging del' behoeften 
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van de bevolking. Hoewel U, Mijnheer de Voorzitter, door 
mijn stemmotiveering er toe is geleid om mij tot de orde te 
roepen, het feit, dat U ons thans veroorlooft, krachtens Uw 
bevoegdheid als Voorzitter, over de motie stuk 6 te spreken, 
geeft mij vrijheid over deze kwestie het mijne te laten hooren. 

Zoo ooit, dan is het nu, naar het mij voorkomt, de tijd, dat 
het College van Gedelegeerden, zoolang de Volksraad in pleno 
niet bijeen is, zijn stem laat hoo1'en inzake de steeds voort
schrijdende nood der bevolking, om het moederland te door
dringen van de behoefte aan steun, dien Nederlandsch-Indië 
ten zeerste behoeft. Het is een gelukkige eoincidentie, dat juist 
uu de directeur van Economische Zaken in Nederland vertoeft, 
om met het Opperbestuur van gedachten te wisselen omtrent 
hetgeen Indië regardeert en voornamelijk, om het moederland 
bij te brengen, hoe hoog de nood in Indië gestegen is. 

Wij hebben zooeven van ons geacht medelid, den heer Soe
tardjo eon "cri de coeur " gehoord over hetgeen door de massa 
der bevolking reeds lang aan den lij ve wordt gevoeld, maar 
deze massa heeft niet dezelfde paraatheid, om op de ecn of 
andere wijze de hnlp, die zij behoeft, aan te toonen, als in 
westersehe landen het geval is. 

Er is gezegd, dat Nederland het zijne heeft gedaan, om den 
last, dien Indië ten gevolge van de werclddepressie te dragen 
heeft, te verlichten. Wanneer men echter de llUlp, die Ne
derland verleent, goed wil apprecieeren, dient men, zooal~ v'ele 
sprekers, zoowel in dit College als in den Volksraad in pleno 
hebben gedaan, het voor en tegen tegenover elkaar af te wegen 
en dan is het in de eerste plaats noodig, dat men niet vergeet, 
welk object Nederlandseh.lndië sinds honderden jaren voor 
het moederland is geweest. 

En wanneer Nederland dau zegt, dat het door verdragen 
Nederlandsch-Indië voordeelen geeft, is dat niet alleen de 
Illoreelc plicht van het moederland, niet alleen een gebaa l', 
waarop Indië moet ktmnen rekenen, maar dient llleIl de geste 
van Nederland af te meten naar hetgeen anderen tot dus
verre hebben gedaan voor gebiedep., die met Nederlandsch; 
Indië te vergelijken zijn. En dan geloof ik niet, dat men kan 
zeggen, dat Nederland voor Nederlandsch-Indië bereids te 
veel heeft gedaan. 

Wij hebben de verklaring van den minister-president ge
hoord. Ik stel voorop, dat ik ervan overtuigd ben, dat geen 
ander dan Dr. Colijn zooveel v09r Indië van het Opperbe
stuur zou hebben weten te verkrijgen als de huidige Minister 
van Koloniën, maar ook de heer Colijn is niet oppermachtig, 
ook hij heeft rekeuing te houden met de partijen, vandaar, 
dat steeds meer stemmen worden gehoord, die er bij het 
Opperbestuur op aandringen, om Indië te behandelen op de 
wijze, die het verdient en dat men geen gelegen,heid moet 
laten voorbijgaan - ook bij een st;enunotiveering - om 
daarop te wijzen. 

Zooals de heer Soetardio heeft opgemerkt, de bevolking 
heeft kalm, leidzaam ondergaa.n, de depressie, welke geen 
Staat ter wereld vermag tegen te gaan, maar daartegenover 
staat, dat volkomen juist is, hetgeen ons geacht medelid, de 
heer De Hoog te berde heeft gebracht, dat de depressie, die 
reeds zwaar te dragen is, niet nog mag worden geïntensiveercl 
door maatregelen, welke ten doel hebben Nederland Z.g. te hel
pen, maar in wezen Indië verzwakken, de bevolking van Neder
landsch-Indië in nog grooter nood brengen, maatregelen, die 
in dezen tijd als niet juist veroordeeld moeten worden. 

Wanneer wij bv. deze twee voorstellen in aanmerking nemen, 
dan ook is terzake hetzelfde van kracht, want juist is het, dat 
deze maatregelen eigenlijk de beter gesitueerden raken, dat 
deze meer zullen moeten uitgeven om de artikelen, die hier tot 
hoogen prijs zullen worden gebracht, te verkrijgen; maar men 
vergete niet, dat alles zal moeten komen uit één kas en wanneer 
die kas op de een of andere wijze wordt verzwaard, welnu, dan 
kijke men toch uit naar andere maatregelen, waardoor de kas 
Ül evenwicht kan worden gehouden, opdat men geen schulden 
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behoeft te maken en dat men el' in casu toe overgaat de loonen 
von bedienden enz. te verlagen, waardoor elke contingenteering, 
elke maatregel, die getroffen wordt ten behoeve van de Neder
landsche industrie neerkomt op een verzwaring van lasten en 
een vermindering van inkomsten del' bevolking. Er zijn sedert 
langen tijd in den Volksraad stemmen gehoord geworden om 
el' bii het Opperbestuur op aan te dringen op welke wijze dan 
ook Indië tegemoet te komen. Nederland kan, naar het mij 
voorkomt, niet volstaan met te wijzen op de handelsverdragen, 
die het met andere mogendbeden heeft gesloten en die ten voor
deele komen van Indië. Nog minder kan Nederland er met de 
llal'en bijsleepcn , waar het eigenlijk niet van pas is, 
een voorbeeld, zooals door den heel' De Hoog zoo juist is 
gegeven. Vlij weten allen, dat }let voor het moederland minder 
gemakkelijk is thans uit ruime beurs te putten, maar vergelij
kenderwijze is het toch zeker waar, dat Nederland nog altijd kan 
beschikken over credieten en over reserves, gezien de houding 
van Nededuud, dat het zich krachtig genoeg acht om in tegen
stelling met 15/16 der landen van de wereld een bepaalde 
monetaire politiek te blij ven handhaven, terwijl het van 
Indië bekend is, dat haar bevolking zoo goed als geen 
sieraden meer bezit, dat deze sieraden, hetzij goud, hetzij 
zilver, worden omgesmolten en naar het buiten land zij n gegaan. 

Ik heb bij mijn sternmotiveering, toen de heer Hart op het 
punt stond naar Nederland te vertrekken, gezegd, dat Cl' eens 
een grens zal komen aan het interen door de bevolking, dat 
er eens een tijd zal komen, dat er van interen geen sprake meer 
kan zijn. Zooals de heer Soetardjo lleeft gezegd, het zou getUi
gen van een w{jze, koloniale politiek, dat het moederland niet 
wacht tot alles is ingeteerd en de bevolking alsdan genood
zankt is haar toevlucht te nemen tot maatregelen, welke et!T1 
ieder zeker zon moeten betl'euren. 

Mijnheer de Voorzitter! Wanneer men hiel' te doen had 
met een bevolking als in Westersehe landen, ik herhanl het, 
dan zou het moederland al eerder zijn opgeschrikt en al 
eerder aan zij n plicht van koloniale mogendneid zijn 
herinnerd . 

Dit wil niet zeggen, dat ik het Nederlandsche bestuur niet 
a,pprecÎeer. Integendeel, ik heb meerdere malen naar voren 
gebracht dat Indië, zoolang het nog niet autonoom is, zoolan g 
het zichzelf nog niet kan l'cgccrcn, el' het best aan toe is 
onder Nederlandsch bestuur, want, staande onder de heer
schappij van een klein volk, kunnen wij er zeker van zijn, 
dat wij in algemeenen zin en in norm ale tijden billijk worden 
behn ndeld . Want Nederland heeft niet alleen verantwoording 
af te leggen tegenover zijn geweten, maal' ook op interna
tionaal gebied en dat is voor een kolonie de beste waarborg 
dat zij goed en rechtvaardig zal worden behandeld . Wanneer 
men thans echter in Nederland niet inziet, dat een 
K.l'uidenjel'spolitiek nu \utaen booze is, dat men in de beurs 
moet grijpen, en met maatregelen moet komen, waat'dool' de 
nood van Tndië op andere wijze dan tot dusver ge~chicd is 
kan worden gelcnigd, dan schiet Nederland mijns inziens 
in zijn plicht tekort. 

Hiermede is natuurlijk niet bedoeld een verwijt te richten 
tot de Indische Regeering waarvan de Miruster van Koloniën 
heeft getuigd, dat Zij in een moeilijker periode heeft gere
geerd dan sinds honderd jaar is voorgekomen, Waal' de In
dische Regeering de aanwijzi ngen van den Minister heeft te 
volgen, waal' de Gouverneur-Generaa l niet buiten zijn boekje 
kan gaan , ook al zou deze bewindsman met hart en ziel daar
voor voelen, en er voor zij n Indië bepaalde dingen te be
sparen, de Gouverneur-Generaal is onmachtig om wat ook te 
doen, dat zou indruischen tegen het belang van het moeder
land. Het is daarom, dat ik mijn volle adhaesie kan betuigen 
met de woorden in motie stuk 6 neergelegd . Ik zou het ver
keerd vindcn de voorstellen van de Regeering thans te vel'
werpeu, omdat deze maatregelen slechts een voortzetting 
bete eken en van hetgeen bereids is aangenomen; met dien 
verstande, dat ik ten volle medega met den heer Soetardjo, 
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dat, wanneer mocht bliiken, dat de reis van den heer Hart 
naar Nederland om meer tegemoetkoming van het moeder
land te verkrijgen, vergeefs zou blijken te zijn, Indië terzake 
een andere houding zal moeten aannemen, voor zoover het 
natuurlijk ligt in de Kracht en de bevoegdheid van het col
lege dat terzake van advies moet dienen en medewerking 
moet verleenen . Want het spreekt van zelf, dat wat het moe
derland ook wenscht, ook zal gebeuren. Niet voor niets is de 
Inaische Staatsregeling zoo gesteld, dat het moederland 
steeds kan zeggen: "Sic volo sic jubeo", 

De Voorzitter: Ik wil el' de aandacht van de leden 
op vestigen, dat degenen, die over de motie stuk 6 willen 
spreken, dit ook in eersten termijn kunnen doen, omdat het 
de bedoeling is, voor deze motie geen afzondeJ'lijken termijn 
te stellen. 

De heer Weyer: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou bepaald 
onwaar zijn, wanneer ik zou verklaren, dat ik de gemoeds
stemm ing van de leden, die over deze onderwerpen het woord 
hebben gevoerd, onbegrijpelijk acht. 

Integendeel, ik begrijp deze volkomen. Voorzoover deze 
gemoedsstemming is ingegeven door het inzicht, dat wij allen 
hebben, in de nooden van dezen tijd, is het voor mij volstrekt 
begrijpelijk. Inderdaad, de nood is hoog gestegen; wij zien 
nog weinig teekenen van verbetering; ons bereiken rapporten 
uit verschillende streken, die bepaald alarmeel'end zijn en bet 
is dus begrijpelijk, dat wij ons bij onderwerpen als deze beide 
eenigszins gaan bezinnen. N oeh tans heb ik toeh wel eenige 
bezwaren tegen de wijze, waarop deze onderwerpen bier heden
morgen zijn besproken en wel meer speciaal tegen de als een 
van de meest stcrke fundamenten naar voren gedragen grond
slagen van de beschouwingen van ons geacht medelid, den 
heer Soetardjo. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb aanvankelijk gedacht, waar 
U de motie, stnk 7, voorloopig buiten behandeling hebt gelaten, 
dat ik hierover zou kunnen zwijgen, maar nu deze in belang
rijke mate ook door andere leden in de discussie is betrokken, 
zal ik er toch een enkel woord over zeggen. 

Het fundamenteele deel del' beschouwingen door ons geacht 
medelid, den heer Soetardjo, ilJ ll vesie gegeven is : Het moeder
land is niet van zins, ons te helpen. Deze korte zin, die hij 
zoo woordelijk heeft gezegd - en hij is niet de eeruge, die dit 
gezegd heeft, ook in de pers is een en ander op deze wijze 
verschenen - zou dns doen blijken, dat uit wat ons geworden 
is naar aanleiding van betgeen de Minister-President bij de 
behandeling van de Indische begrooting in de Tweede Kamer 
heeft gezegd, voldoende duidelijk naar voren komt de uitspraak 
van den Minister: Er valt verder niet meer over te spreken ; 
Indië wordt niet door Nederland geholpen. 

(De heel' Rat u La n g i c: De heel' Soetardjo heeft dit 
niet zoo gezegd.) 

Wanneer de heer Soetardjo stelt, dat het moederland niet 
van zins is Indië te helpen, heeft dit toch zeel' duidelijk de 
beteekenis: het moederland wil dat niet doen. Ik kan mij 
eerugszins begrijpen, dat de heer Soetardjo tot dit citaat is 
gekomen, doch inderdaad zijn de persbel'ichten over dit ge
deelte del' rcde van den Minister allerminst volledig. 

Tocn ik het eerste persbericht over dc uitspt'aak van den 
lfinister las, ben ik, eerlij k ge~egd l ook geschrokken, want 
men zal begrijpen, dat ik mij zeker schaar aan de zijde van 
al mijn geachte medeleden, die van meening zij n, dat op Mn 
gegeven moment Nederland wel degelijk zal moeten helpen. 
Gelukkig heb ik echter kort na het verschijnen van dc be
wuste telegrammen de beschikking gekregen over de Han
delingen der Tweede Kamer, dus over den woordelijken 
tekst van wat de Minister heeft gesproken en ik moet 
zeggen, dat men, na di en tekst te hebben doorgelezen, wel 
tot een geheel ander idee komt. Inderdaad, wanneer men 
den kop en den staart en eenige zinnen weglaat van het-
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geen de Minister heeft gezegd en de meest saillante zinsnede 
erbij neemt, waarin sprake is van de f 20 millioen, dan kan 
men komen tot de constructie, zooals die in de Aneta-tele
grammen is weergegeven en door den heer Soetardjo is ge
citeerd. Maar daarop volgen tallooze andere mededeelingen 
van den Minister, die ons toch wel duidelijk maken, dat wan
neer straks blijkt, dat men er in Indië niet in zal kunnen 
slagen, op geen enkele wijze, om de begrooting sluitend te 
maken, wij natuurlijk op Holland terugvallen en dat hij dan 
zal overwegen, wat hem te doen staat. 

(De heel' Rat u La n g ie : De heer Soetardjo heeft ook 
med egedeeld, dat de Minister gezegd heeft: Als Indië het 
niet kan, zal Indië het wel zeggen.) 

Dat heb ik niet verstaan; in ieder geval "erandert dit 
natuurlijk de portée van zijn citaat, dat het moederland niet 
van zins is de koloniën te helpen, aanzienlijk. Uit alles, 
~at de Minister van Koloniën heeft gezegd, blijkt wel dege
IlJk - wie de Handelingen leest, kan zich niet aan dien 
indruk onttl'el,ken -, dat de Minister groote sympathie heeft 
voor de nood en, waarin dit land verkeert en dat wanneer 

straks zal blijken, dat wij met geen mogelijkheid er uit zui
len komen, wij op den Minister zullen kunnen terugvallen. 
Dit over de meening van den Minister, die is overgeseind en 
die aanleiding heeft gegeven voor een deel tot de verschil
lende gemoedsstemmingen, waarin verschillende onzer ge
achte medeleden verkeeren. 

Ik geloof dus inderdaad, dat wij den Minister bepaald 
onrecht aandoen, wanneer wi,; zeggen: de Minister heeft 
gezegd: Ik kan en wil Indië niet helpen. 
. Mijnheer de Voorzitter! Er zijn nog thans enkele punten, 

die lk even naar voren wensch te brengen. De heer Soetardjo 
heeft gesteld dat deze contingenteeringen tenslotte allemaal 
de strekking of het gevolg hebben van het kunstmatig hoog
houden van de loonen in Nederland en het drukken "an de 
loonen hier in Indië. Ook de heer Sosrohadikoesoemo heeft 
hetzelfde gezegd. 

De heer Sosrohadikoesoemo is nog verder gegaan en heeft 
gezegd: tenslotte is het gevolg van deze contingenteeringen, 
dat men in Twente hooge re loonen betaalt en bij onze batik
industrie Inaar drie cent per dag verdient. Ik wil niet ont· 
kennen Mijnheer de Voorzitter, dat in de batikindustrie lage 
loon en worden betaald, doch de moederlandsche Regeering 
heeft onlangs een maatregel genomen en de Nederlandsch
Ind ische Regeering heeft die doorgezet - en daarvan weten 
wij alles - om dezen toestand in de batikindustrie te ver
beteren. Ik hoop dat het doel ook ten volle tot zijn recht 
zal komen, niettegenstaande de ietwat pessimistische berich
ten in de kranten. :àfaar het gaat waarlijk niet aan om te 
zeggen, dat de . contingenteeringen tot gevolg hebben het 
kunstmatig hooghouden van de loonen in Twente en het 
drukken van de loonen in de batikindnstrie. Dat is een stel
ling, die volstrekt onbewezen is en naar mijn gevoelen ook 
niet bewezen kan worden. Ik kan mij aan den anderen kant 
voorstellenJ dat wanneer men de contingenteeringsmaatregelen 
moet beoordeelen, men dan vervalt - ik acht dat volkomen 
menschelijk en begrijpelijk - in een beoordeeling van de 
hoogte van loonen hier en daar. Doch die vergelijking is 
niet geheel redelijk. 

(De heel' S 0 eta l' d jo: Maar ik heb ook andere verge
lijkingen gebruikt.) 

El' zijn tallooze andere factoren, die het loon bepalen dan 
alleen deze . Ik wil alleen echter hieromtrent nog het volgende 
zeggen, zonder dieper in te gaan op hetgeen de heeren Soetar
djo en Sosrohadikoesoemo, daaromtrent hebben opgemerkt. 
De geachte leden moeten wel bedenken en mogen niet blind 
zijn voor het feit, dat de loonen in de Z.g. vrije industrieën 
in Nederland aanmerkelijk zijn gedaald en dat zich aldaar een 
aanpassingsproces voltrekt, waarvan wij hier op het oogenblik 
geen notie hebben. De loonen zijn aldaar n.l. verlaagd met 
,,0 ii 60% en meel'. In Twente verdienen de arbeiders in 

de textielindustrie loonen van vóór den oorlog en alle hooge 
loonen zijn allang afgeloopeu. 

Nu kan ik niet precies met den heer Soetardjo in debat 
treden omtreut het staatje, dat hij in de krant heeft gele
zen; ik heb dat niet in het hoofd. Ik kan alleen de verze
kcring geven en heb dat in het vorige voorjaar, toen ik in 
Holland was geconstateerd, dat zich in de geheele Nederland· 
sche vrije industrie - ik spreek hiel' dus niet over gemeen
tebedrijven enz. - maal' over bedrijven in Nederland, die 
voor den export werken, een aanpassingsproces voltrekt, 
waarvan wij hier helaas te weinig weten. Dat is een van de 
kwesties, die te betreuren is, dat daarvan: eigenlijk zoo 
weinig op objectieve wijze wordt medegedeeld in de pers en 
andere periodieken. Ik kan echter de verzekering geven, dat 
dit terdege het geval is. 

(De heel' Ra tuL a n g i e: Sinds wanneer! 
De heer KeI' s ten s: AI sedert jaren!) 
Dat was al in vollen gang, toen ik het vorige voorjaar in 

Holland was. 
(De heer Rat u L a n g ie: De mededeeling dateert van 

een maand of wat geleden.) 
Het is mogelijk. Zooals gezegd, kan ik thans moeilijk debat

teeren over cijfers, die uit de krant zijn geciteerd en die ik zelf 
niet kan controleeren. Het is gemakkelijk met voorbeelden te 
komen. Ik heb het hier echter over de tendenz, die in de eco
nomische samenleving in Holland heerscht en vooral in de vrije 
industrieën, welke tendenz onmiskenbaar is een geweldige aan
passing aan een veel lager niveau. En wanneer deze con tin
gellteeringsmaatregel wordt gevraagd door de Nederlandsche 
Regeering, wanneer men daarin wil zien een middel om dit aan
passingsproces eenigszins te overbruggen - want voor alles 
is tijd noodig - mogen wij niet onredelijk zijn en zeggen, dat 
dit niet gaat, omdat de loonen daal' veel hooger zijn en de 
strekking hcbben de loonen in de batikindusll'Îe te verlagClI. 
Het komt mij voor, dat dat onredelijk is, althans niet billijk 
en daarin zeker geen motiveering mag worden gevonden te 
zeggen: wij doen aan deze contingenteering niet mede. 

(De heer Sos l' 0 had i koe s 0 e m 0: Ik wil mijn stem 
nog geven aan de contingenteeringsmaatregelen. ) 

Ik heb mijn laatste woorden niet gericht tot den heel' Sosro
hadikoesoemo, althans ben ik mij dat niet bewust. Mijnheer de 
Voorzitter I Ik heb voorts nog een opmerking gehoord van den 
heer Soetardjo en ik hoop eigenlijk, dat ik haar verkeerd heb 
,erstaan en wanneer het zoo is, maak ik ten deze bij voorbaat. 
mijn excuus. Doch ik meen te hebben gehoord, dat de heer 
Soetardjo zou hebben gezegd, dat de bevolking hier is uitgeput 
door dergelijke maatregelen, sprekende over maatregelell clie 
hier zijn genomen. Ik hoop, dat ik hem hierin verkeerd heb 
,ers taan, want dit is dunkt mij een stelling die de heel' Soe
tardjo bezwaarlijk kan volhouden. Het wil mij voorkomen dat 
het niet op mijn weg ligt - ik denk dat U, Mijnheer de Voor
zitter, het met mij eens zult zijn - om wederom een groote 
uiteenzetting te geven, zooals die hier tallooze malen door den 
directeur van Economische Zaken is gegeven) omtrent den aard 
van alle maatregelen en deu ouderlingen samenhang daarvan, 
maar dat hier maatregelen getroffen zijn, die de bevolking 
hebben uitgeput, is toch iets, waarvan de heer Soetardjo nog 
eens in beschouwing dient te nemen, of hij het in tweeden ter
mijn niet kan terug nemen. 

(De heer S 0 eta l' d jo: Gelukkig heeft U mij verkeerd 
verstaan.) 

Gelukkig. 
De heer Soetardjo heeft verder geconstateerd, dat aan de 

economische samenwerking tusschen Nederland en Indië veel 
ontbreekt. Inderdaad, niets is volmaakt en ook aan deze 
samenwerking zal in kleinigheden dus nog wel wat ontbreken. 

(De heer S 0 eta l' d jo : Deze onvolmaaktheid is te 
volkomen.) 

Er zijn verschillende omstandigheden, die wij niet kennen 
en die een en ander voor ons zoo volstrekt onbegrijpelijk maken, 
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wat op zich zelf wel verklaarbaar is. Ik wil er echter op wijzen, 
dat juist, omdat men in regeeringshingen voelt, dat aan de 
samenwerking wel het een en ander hapert, de heer Hart 
door dc Nederlandsche Regeering naar Nederland is ontboden, 
ten einde zijn inzicht in deze materie kenbaar te maken en 
ten einde met den Minister van Koloniën en andere gezagheb
benden in Nederland te overleggen, wat gebeuren kan. Dit 
mondelinge contact is natuurlijk verre te prefereeren boven 
een schriftelijk contact en als wij ons even voor den geest 
halen den heel' Hart, die ons zoo goed bekend is, kunnen wij 
ons wel een heldere voorstelling vormen van de wijze, waarop 
hij nu reeds sinds eukele weken zijn opdracht volvoert en nog 
volvoeren zat i dat kunnen wij rustig aan den directeur van 
Economische Zaken overlaten. Als er fouten of lacunes in 
de economische samenwerking tnsschen Nederland en Indië 
zijn - en clie zijn er zonder twijfel - kan men veilig aan
nemen, dat onze directeur van Economische Zaken, die op zulk 
een bclangrijke missie naar Nederland is gegaan, al het moge
lijke zal doen, om deze lacunes nit den wcg geruimd te hijgen 
en uit de samenwerking te doen verdwijnen. 

Ik wil nog even over de gevolgen van de contingenteeringen 
spreken, omdat gezegd is - het komt tenslotte ook in de motie 
weder tot uiting - dat alle contingenteeringen een tendenz 
tot prijsstijging hebben. Dit valt niteraard niet te ontkennen; 
iedere contingenteering houdt de mogelijkheid in zich, dat de 
prijs van het gecontingenteerde goed op een gegeven moment 
stijgt, maar iets anders is, dat wij te maken hebben met de 
practijk. En als men dan eens nagaat de prijslijsten, clie de 
Regeering ons bij de verschillende contingenteeringsvoorstel
len heeft overgelegd, zoo ook bij de aan de orde zijnde ont
werpen, dan moet men constatecl'cn, dat Cl' natuurlijk wel een 
prijsstijging was, maar een in het algemeen slechts zeel' matige 
en bovendien, dat de Regeering ons telkenmale verzekerd heeft, 
dat zij een eventueele prijsstijging binnen de perken zal 
houden. 

(De heer Sos r 0 had i koe s 0 e m 0: Terwijl de inkomsten 
van de bevolking voortdurend dalen. 

De heer P r a wat 0: De contingenteeringen houden de 
prijsdaling tegen.) 

Het voornaamste van hetgeen hedenmorgen is opgemerkt, is 
wel, dat men de contingenteeringen - zooals wel meer ge
benrt - ziet als afzonderlijke maatregelen en uit het oog ver
liest, dat de contingenteeringen deelen zijn van een complex 
van reciproque - wederkeerige - maatregelen. Er is gezegd, 
dat de contingenteeringen alleen getroffen zijn, om Nederland 
of om een bepaalde industrie te helpen. Dit is niet juist. Men 
mag de contingenteeringen betreuren en ik geef gaarne toe, 
dat wij het moment moeten zegenen, dat al deze dingen niet 
meer nooclig zijn; ik zeg niet, dat ze morgen afgeschaft moeten 
wO'tden, maar dat wij het moment moeten zegenen, waarop 
de omstandigheden ons in staat zullen stellen deze maatregelen 
overboord te werpen. 

lIfa.r men mag deze contingenteeringen toch niet alleen 
-den. als een eenzijcligen maatregel, maar moet wel degelijk 
in oogenschouw nemen, dat zij slechts de onderdeelen zijn 
van een geheel complex van maatregelen. Jammer genoeg, 
maar het is onvermijdelijk, zijn het juist all een de contingen
teeringcll, die in dezen kring en in de pers zoo ruimschoots 
kUllllen worden besproken omdat zij in concreto worden voor
gelegd, terwijl talloo:lc Huuere factoren van dit groote com
plex van maatregelen voor een openbare bespreking in details 
in den Volksraad en in de pers niet in aanmerking komen, 
omdat nu eenmaal de omstandigheden zich daartegen ver
zetten. Dat heeft, dlUlkt mij, tot gevolg dat men geneigd is 
deze contingenteeringen onbillijk te beoordeelen en ze slechts 
te bezien als een maatregel ten behoeve van een bepaald 
deel van het Rijk. Dat is toch verre van waar. Als ik één 
punt mag noemen, dat tallooze malen door den clirecteur van 
Economische Zaken is genoemd, is het wel dit, dat een der 
doeleinden van het compl ex van maatregelen is onze export-

en Invoerordonnantie badhanddoeken 1936 (Ond. 131). 

(Verboom.) 
positie veilig te stellen en te verbeteren, onze export-positie, 
clie tenslotte de kurk moet zijn waarop wij drijven. 

(De heer S 0 a 11 g koe pon: De gevolgen zijn te zwaar 
voor den consument.) 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat de Regeering juist 
tallooze malen heeft aangetoond, dat dit n iet waar is. Er zijn 
inderdaad gevolgen aan verbonden voor den consument, maar 
dat die te zwaar zonden zijn voor de voordeelen van deze 
handelspolitiek, is dool' de Regeering ninuner beweerd. 

De Regeering heef~ juist het tegendeel gezegd en ik heb 
nooit een bewijs gehoord noch van een mijner geachte mede
leden noch van den heer Soangkoepon, dat wat zij hier heb
ben geopperd, ook juist is. 

(De heer Soa n g koe pon: Ik noem nu slechts de 
Bengkalis-kwestie en het interview met gouverneur van 
Aken; dat zijn twee voorbeelden; wilt U er meer hebben, 
dan zal ik ze noemen.) 

De heer Soangkoepon zal wel zoo goed zijn t.z.t. met be
wijzen te komen. 

Ik kom thans tot op de motie ingecliend door de heeren 
Soetardja c.s. (stuk 6), met name op sub 2 van het verzoek, 
dat daarin aan de Regeering wordt gericht; er wordt ge· 
vraagd "met het treffen van nieuwe maatregelen van con
tingenteering en licentieering" niet verder te gaan d.w.z. dat 
in deze motie, wanneer zij wordt aangenomen, de Volksraad 
eenvoudig beslist: er dienen geen verdere contingenteeringen 
meer te komen en bijalclien de Regeering met colltIllgentee
ringen komt, zullen wij principieel opponeeren. Dat is de 
strekking van het verzoek, dat in het tweede deel der motie 
wordt gedaan. Een ieder mag denken, zooals hij wil, maal 
ik vraag mij af : Is het nu het juiste moment voor den Volks
raacl om met een dergelijke krachtige uitspraak te komen ? Op 
het oogenblik is de heer Hart bezig onze positie ingaand 
met den minister-president te bespreken. Voelen mijn geachte 
medeleden - voorstellers der motie, het niet als een bniten
gewone verzwakking van zijn positie _ indien de motie 
wordt aangenomen - wanneer de heer Hart aldus in zijn 
rug de uitspraak krijgt van den Volksraad: Van contingen
teeringen wenschen wij niets meer te weten. Contingentce
l'jng immers is juist een van de maatregelen, die àe }leel' 
Hart nooelig kan hebben bij zijn verdere besprekiugen en 
wanneer wij hem dit wapen nit de lmnd nemen, is naaI· mijn 
vaste overtniging de positie van den heer Hart bnitengewoon 
gelaideerd. Ik vermoed, dat mijn geachte medeleden 
het omgekeerde beoogen, doch merk dan op, dat zij zich op 
eell dwaalweg bevinden. De contingenteering is een bepaalde 
factor in het complex van maatregelen, clie niet gemist kun
nen worden en: wanneer wij dat wapen nit de hand van den 
heer Hart nemen, bewijzen wij hem geen dienst. Ik zou op 
grond van alles wat ik heb gezegd mijn geachte medeleden 
in overweging willen geven hierover ernstig na te denken, 
want ik geloof stellig, dat zij er meer kwaad dan goed meao 
doen . 

De heer Verboom : Mijnheer de Vorzitter! Nu de bespre
kingen dezen loop nemen wil ik gaarne in het kort mijn stand. 
punt ten aanzien van deze voorstellen aangeven. Ik acht, ge]\jk 
bekend, licentieering en contingenteering onder de hniclige 
omstandigheden gemotiveerd, hoe bezwaal'lijk deze maatregelen 
overigens ook mogen zij n. Men weet tevens, dat deze bezwaren 
voor mij misschien nog sterker wegen dan voor vele andere 
leden, omdat ik, behalve practische bezwaren, ook zeer groote 
principieele bezwaren tegen contillgenteermg en licentieering 
heb. Maar zooals .gezegd, ik acht de maatregelen onder de 
huiclige omstandigheden onvermijdel~k en lloodzakel~k. 

(De heer T ham rin: Daar speculeert Nederland ook 
altijd op.) 

Nederlandseh-Indië is bij deze maatregelen ind irect stellig 
gebaat, om de redenen, door de Regeerillg reeds bij herhaling 
uiteengezet en zoo juist door den hee l' \Veyer nog eens 
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,áangeduid en waarvan ik als voornaamste zou willen noemen 
handhaving van het import- en distributie·apparaat eenerzijds 
en handhaving van onzen export, die voor Nederlandsch· 
Indië van zoo overwegend belang is anderzijds. 

Ik aeht het eveneens gemotiveerd, dat bij deze maatregelen 
'met de belangen van Nederland zoo goed mogelijk rekening 
wordt gehouden, Dat is van mij, als lid van de Vaderlandsche 
Club, ook moeilijk anders te verwachten; wij zijn, krachtens 
ons bestaan, vóór een zoo nauw mogelijke samenwerking met 
Nederland, Nederland verkeert op het oogenblik in uitzon
derlijke moeilijkheden en wij wiJlen Nederland dus gaarne 
helpen deze moeilijkheden te overwinnen, Maar als er 
een dergelijke samenwerking is, een samenwerking, die wij 
graag zoo innig mogelijk zien, dan moet die samenwerking ook 
wederzijdsch zijn, naar mijn meening, want ook Indië ver
keert in uitzonderlijke moeilijkheden. Die moeilijkheden zijn 
voor Indië, zooals bij herhaling zoowel in dit college als in 
den Volksraad tot uitdrukking is gekomen, zeer groot en 
zeer omvangrijk, misschien nog wel helangrijk grooter dan 
de moeilijkheden van Nederland, 

Aan die samenwerking nu - ook dit is hier bij herhaling 
hetoogd - ontbreekt op het oogenblik nog zeel' veel en 
wij zouden dan ook gaarne zien, dat hierin afdoende verbe-
tering werd gebracht. . 

Er doen zich onmiskenbaar nadeeletl voor bij deze maat
regelen. Op die nadeelen is ook al bij herhaling gewezen. 
zoodat ik daarop niet uitvoerig behoef in te gaan, Maar wel 
lijkt het mij gewenscht, dat getracht wordt, die nadeelcn zoo 
goed mogelijk te ondervangen, Er dient evenwicht te komen 
in dit opzicht tusschen wat Indië voor Nederland doet en 
wat Nederland voor Indië doet, Daarom heb ik mijn 
steun aau de motie stnk 6 gegeven, omdat daarin nog 
eens in het kort wordt gezegd, waarop de zaak naar onze 
meening neerkomt. Ik zou deze motie zelf niet hebben voor
gesteld, omdat dit al bij herhaling en zeer duidelijk is gezegd, 
maar nu men met deze motie is gekomen en dit vooral gedaan 
heeft, omdat men op dit tijdstip een korte en duidelijke uit
spraak van Indië wel zeer gewenscht achtte, heb ik daaraan 
gaarne mijn steun gegeven. Het spreekt vanzelf, dat ik de 
motie niet lees zooals de heel' Weyer het doet ell dus het 
tweede der verzoeken onmogelijk kan zien als een botte 
afwijzing van aUe verdere maatregelen, waartoe de Regeering 
zou besluiten, Wij vragen' niet anders dan dat de Regeering 
zich hierover nog eens ernstig zal beraden en met de ver
schillende hezwaren en op- en aanmerkingen rekening zal 
houden, ZÓÓ heb ik deze motie gelezen, Ik behoud mij dus 
hij alle verdere voorstellen ten volle mijn standpunt voor. 

Overigens betrenr ik het, dat deze zaak vimoehtend weer 
zoo uitvoerig wordt hesproken en dan nog wel naar aan
leiding van enkele voorstellen, waarvan de heer De Hoog 
terecht heeft gezegd, dat ze stellig niet zoo belangrijk zijn, 
in dit lich t bezien, als met vorige maatregelen het geval 
is geweest. Aan den anderen kant kan ik mij niettemin 
begrijpen, dat men tenslotte tot een dergelijke uitvoerige 
bespreking komt en vooral dat men dat van inheemschen 
kant doet. Wij weten allen dat de nood bij de bevolking zeer 
groot is; van verschillende zijden is ook dezen morgen weer 
gewezen op aUerlei rapporten die dezen stelligen indruk 
bevestigen, De toestand is in verschillende streken inderdaad 
oenard. Iemand, die daarover zeer goed kan aardeelen, zei 
mij dezer dagen nog: er wordt in Oheribon gesproken over 
voedselschaarschte, maar in werkelijkheid zou men moeten 
spreken over hongersnood. 

Ik kan dus, waar de toestand zoo critiek voor Neder
landseh-Indië is, begrijpen, dat men tot deze uitvoerige 
hesprekingen komt. Ik kan dat te meer begrijpen, omdat er 
in Nederland op het oogenblik besprekingen van zeer groot 
belang gaande zijn en dus weUicht wat hier vanochtend 
gezegd wordt, daarop op de een of andere wijze van invloed 
zal kUlmen zijn, naar wij hopen van belangrijken invloed, 

(Van Helsdingen.) 
Overigens zal ik op de details van deze zaak ni et ingaan ; 

mijn standpunt is vrijwel hetzelfde als dat van den heer 
De Hoog, Ik heb trouwens al bij vorige gelegenheden betoogd, 
dat wij het beste doen, het rapport af te wachten, dat ons 
dool' de Regeering is toegezegd omdat wij dan, volkomen op 
de hoogte van de zaken, bij de begrooting principieel en met 
meer vrucht van gedachten kunnen wisselen. 

Ik zal dus mijn steun geven aan deze regeling, zooals ik dat 
ook bij vorige gelegenheden heb gedaan, Ik zou mijn mede
leden met klem willen verzoeken hetzelfde te doen, ook die 
medeleden, die zich tot nu toe afwijzend tegenover deze 
maatregelen hebben gesteld en in het bijzonder wel de mede
onderteekenaars van de motie, Ik acht het thans niet het 

,tijdstip, om ons afwijzend te stellen tegenover deze maat
regelen, Wij zeggen in de motie duidelijk, waarop de zaak 
per slot van rekening neerkomt. Met moet echter op dit 
oogenblik naar mijn meening, nu zeer belangrijke beslissingen 
in Nederland staan te worden genomen, het de Nederland
sche en de Nederlandsch-Indische Regeering niet moeilijker 
maken dan zij het reeds hebben. Ik geloof dat men op dit 
oogenblik, wanneer men daarnaast deze motie aanvaardt, ten 
volle zijn stem aan deze voorstellen zou kunnen geven. 

Ik acht het nu het moment, om ook onzerzijds onzen goeden 
wil te toonen, Ten opzichte van de onderhandelingen, die 
op het oogenblik worden gevoerd, is werkelijk alleen dan effect 
te verwachten, wanneer de goede wil van beide kanten op den 
voorgrond wordt gesteld, Alleen dan is er kans op een groote 
effectieve verbetering. Daarom dring ik er nogmaals met klem 
bij mijn medeleden op aan, zich ernstig rekenschap te geven 
van het vóór en tegen van deze maatregelen en zich af te 
vragen of men toeh niet op de door mij aangegeven gronden 
voor deze maatregelen zou kunnen stemmen. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Evenals 
onze geachte medeleden, de heeren W eyer en Verboom, ben 
ik van meening, dat deze beide ontwerpen allerminst recht
vaardigen een zoo wijdloopige bespreking, als hier heden
morgen heeft plaats gehad. Dit is alleen te wijten aan het 
feit, dat er korten tijd geleden telegrammen zijn ontvangetl 
betreffende de opvatting van den Minister van Koloniën 
over de verhouding Indië--Nederland ; en nu hebben verschil
lende leden op grond van deze vanzelfsprekend summiere 
telegrammen gemeend, deze zaak nog eens zoo uitvoerig tc 
moeten bespreken, In mijn besp reking hiervan de vorige week 
heb ik reeds gewezen op het ernstige gevaar, dat men hier 
aan den inhoud van zoo summiere telegrammen cen der
gelijke waarde gaat toekennen, terwijl men tenslotte van 
de juiste woorden van den Minister niet volkomen op de 
lioogte is. Nu heeft ons geacht medelid, de heer Weyer, 
nog eens uitdrukkelijk naar voren gehracht, dat de indruk 
van den tekst - ik heb hem zelf uiet gelezen, maar ik neem 
dit op zijn gezag in vol vertrouwen aan - van hetgeen de 
Minister in de Staten-Generaal heeft gezegd, inderdaad 
belangrijk afwijkt van dien, welken men uit de telegrammen 
heeft gekregen. 

Nu rijst hij mij de vraag, of het wel gerechtvaardigd is 
en of het college zich niet aan een schromelijke voorbarigheid 
zou schuldig maken, wanneer men thans moties in behan
deling zou gaan nemen - en dan doel jk spec;uul op de 
tweede motie over den irlboud waarvan ik overigens niet 
spreken zal -, waarvan de grondslag wordt gevonden in 
zeer summiere telegrammen, die ons over deze kwestie uit 
Holland zijn overgeseind. Ik zou daarom in elk geval willen 
aanraden, met de behandeling althans van de motie stuk 7 
te wachten tot ons de volledige tekst der rede van den 
Minister heeft hereikt. Ik meen, dat anders van een vrucht
dragende bespreking in deze zaal geen sprake zal knnnen zij n 
en dat wij door een dergelijke bespreking den "Minister groot 
onrecht zonden kunnen aandoen , Ik meen aat wij den volIedi-
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(Van Helsdingen.) 
gen tekst voor ons moeten hebben en daarop de bespreking 
moeten baseeren. 

(De heel' S 0 eta l' d jo: De heer Weyer beschikt over 
den tekst.) 

Jawel, mual' daarom knn Cl' geen sprake nUl zijn, dat 
de behandeling vandaag of morgen geschiedt; wij moeten de 
Investie rustig kunnen overwegen en in ieder geval zal de 
behandeling van de betrekkelijke motie tot nader order moe
ten worden uitgesteld. Ik betreur deze besprekingen. Wan
neer men deze besprekingen meende hi er te moeten houden, 
omdat men daarin ziet een zekere versterking van de positie 
vall den heer Hart en opdat nog eens sterk zou uitkomen 
in Nederland hoezeer hiel' de wrevel is opgewekt bij een 
groot gedeelte van de bevolking tegen de gevolgde econo
mische politiek, laat ik dat daar, maar ik zou toch ernstig 
ervoor wiJlen waarschuwen, dat men - en in dit verband 
ga ik geheel mede met den heer Weyer - in dit verband 
een hepa.alde motie gaat aannemen, aangezien ook ik van 
mccning ben, dat het aannemen van een motie de positie van 
den heer Hart eerder zal verzwakken dan versterken. 

Juist de besprekingen, clie de directeur van Economische 
Zaken in Holland met den :l\linistel' van :Koloniën gaat hou
den en die het gevolg 7.\in geweest "all den ook in ons 
College geniten twijfel, of de verhouding tussehen het Op
perbestuur en de Indische Regeering wel voldoende vlot is, 
kunnen van zoo 'n buitengewone beteekenis 7.ijn voor de be
paling van ons standpunt in deze. En nu lijkt het mij nog 
meer voorbarig om zonder het resultaat VAn die besprekingen 
in Holland af te wachten 11ier een dergelijke zeer vergaande 
motie aan te nemen als nu WOI'dt YOOI'l.!csteld. 

Wat de motie stuk 6 betreft, zou ik willen vragen, al
vorens mijn stem te dien aanzien te bepalen, wat hier nu 
"t.riet genomen onder de eerste levensbehoeften wordt ver
staall. Gaat men in deze el' b.v. van nit, dat ook badhand
doeken en dergelijke zaken daaronder vallen' 

(ne }lcer Ratu JJan~je: Kleeding en eten.) 
Zijn bnclhnllclcloeken en dekens ook ee1'ste leyensbehocften1 

Ik zou daarop gaarne een naclcl'c toeliC'hting ontnlllg'en. 
In de twec(le plnflt~ komt rni.i het sub 2 \'(>l'zochte inderdaad 

onaanvaardbaar voor en zal de motie in dit opzicht moeten 
'worden gewüzigd, aangezien hierdoor de Regeel'ing- volkomen 
lamgeslagen zou kunnen worden. Ten eerste omdat el' een 
onjuist verbanel wordt gelegod tussehen iedere contingentee
ring en een verhooging van de levenskosten in Indië ten 
bate vim Nederlandsehe en buitenlandsehe industrieën. Dat 
is volkomen onjuist. Wij zullen een dergelijke afwerende 
houding tegen iedere contingenteering zonder meer niet 
kunnen 11andhaven. Immers een dergelijke contingenteering 
lmn 11 et gevol g z~jn "lW een beschermin~ vall de eigen 
industrie en dan zouden deze ondcrteekenaal's n1l1 de motie 
toch zeker een dergeHike afwerende houding niet wenschen. 
Het zal toch een gevol!( kunnen zijn ook yan de eontingen
teering ter bescherming van cle eigen industrie. dat cle kosten 
van de betrokken eomsumptieal'tikelen zullen stijgen . Zal dan 
dc Indische Hegccring- niet tot contingenteel'ing mogen over
gaan, aang'czicn de ko~t('n "an de hetJ'okkf'1l consumptie
art ikelen stijg:cn, nu nie(- t(lll hatc nlll -~edel'land , of een 
hnitcnlanclsche influstl'ie. doch ten lHlte \/111 de lnheemsche 
inclnstrie 1 Zooals de llloti(l hi(l1' is gefol'muleerd, is zij onjuist 
en legt een onjuist verband. In de tweede plaats is een 
contin~enteel'ing ook no~ mogelijk om gansch andere l'ede
nen, die ons geacht medelid, de heer Weyel', reeds heeft aan
geduid nl., dat het noodzakelijk kan zi.in om wisselingsob
jecten mogelijk te maken, ter verzekering van onzen 
export naar het buitenland. Het geachte lid, de heer Soang
koepon, zegt wel "Ja, maar daarmede heeft de Indische 
bevolking niets te maken", maar dat begrijp ik in het geheel 
niet. 

(De heer Soa n g koe p on : Ik wil niet hebben. dat de 
HandclÎngen. Zittingsjaar 1935-1936, 

Inheemsehe bevolking hooge pl'ijzen betaalt, doch ik verlang 
dat zij r edelijke prijzen voor cle goederen betaalt.) , 

Wil . de Inheemsehe bevolking in de eerste plaats koop
krachtIg worden, dan zullen de exportp J'oducten van Ned,
Indië moeten wOI'den uitgevoerd en voor de verzekering van 
bepaal~e expol'tmarkten zal het noodig kunnen zijn, dat 
men bU de verdragen wel degelijk met contingenteeringen 
moet werken. Daarom meen ik, dat ook ill dit opzicht de 
motie te ruim is geformuleerd en het tweede vel'zoek onaan
vaardbaar is. 

Mijnheer de Voorzitter! W,"meel' ik nu mijn standpunt 
~en opzichte van de voorliggeIlde ontwerpen bepaal, kan 
Ik zeggen, dat deze eontingenteering slechts in zeel' geringe 
mate de gl'oote vel'arnHle m85Sa met het gecontingenteerde 
zal treffen. 

De geeontingenteerde materialen zijn min of meer als luxe 
te beschouwen en wanneer men zich iets heeft aangeschaft 
van deze goederen, kan mell el' gel'uimen tijd mede volstaan, 
het is niet noodig dadelijk weder opnieuw tot aanschaffingen 
Over te gaan. Wat de heer Soetardjo zelf heeft moeten 
constateeren is, dat deze conti ngenteeringen wel behool'en tot 
de meest onschuldige van de eontingenteel'ing·smaatregelen, 
dIe tot nu toe ge nomen zijn, te meer, waal' de Regeering, 
wnar znlks mogelijk was, de lichtere, goedkoopere hand
doeken, die voor de mindcr goed gesitueerden van belang zijn 
buiten de eontingenteel'ing heert gelaten, ' 

(De heer 'r ham l' in: Het gaat niet om de knikkers, 
maal' om het spel.) 

Wij moeten deze voorstel1en Iliet zoo principieel bezien. 
A1s ons voorstellen worden gedaan, om bestaande contingen
teeringen - en dat is van belang - te handhaven en de 
gl'oote mllssa - en daarom g'ilat het thnmi in hoofdzMlk 
en ik geef toe, dat zb in het algemeen tot het uiterste belast 
is - wordt claardoor niet getroffen, moeten wij niet spreken 
over de knikkers en het spel, temeer niet, om de l'eeds 
aangehaalde redenen. 

Ik zou hiermede kunnen volstaan, ware het niet, dat ik 
naar aanleiding van cle schriftelijke gedaehtenwisseling nog 
lIet een en ander nilHr voren wensch te brengen, omdat ik 
vrees, dat el' een misverstand bestaat tusschen de Regem'ill(r 
en hen , die in bet Geclelegeel'dellvel'shlg enkele vl'agen · hebbe~ 
gestel el. 

In de Memorie van Toelichting heeft de Regeering op blz. 5 
het volgende gezegd : 

"De usuncc in den comm issiehandel is, dat de fabri
kanten hun lasthebbers hier te lande opdracht geven to 
verkoopen tegen best mogelijken prijs met, als minimum, 
hun op zelfkosten peil liggende richt- of productieprijzen. 
Aangezien echter de prijzen, die voor betere badhand
doeken, aan de markt llier te lande konden worden ge
maakt, de laatste jaren vóór de contingenteering lager 
waren dan de productieprijzen, hebben de fabl'ikanten, ter 
voorkoming, dat hun voormalig marktgebied geheel ver
loren zou gaan, el' genoegen mede genomen. dat hun last
hebbers de marktprijzen volgden. In verband hiermede 
heeft de invoer vau Nedel'landsehe badhanddoeken der 
Nederlandsehe industrie de laatste jaren dool'loopend ver
lies gelaten. De contingentect'ing heeft hierin in zooverre 
verbetering gebracht. dat thans betere pl'\jzen kunnen 
worden gemaakt. Het hooger pr~ispeil ligt echter nog zoo 
weinig boven de zg, richi- en p l'oductiepl'Uzcn, dat op het 
bestaand niveau nog wcinig of geen winst wordt ge
maakt". 

Deze uitlating in de Memorie van Toelichting beeft in het 
Gedelegeerdenverslag tot de volgende opmerkillg aanleiding 
gegeven : 

"Naar aanle iding van het in de eerste alinea op blz, 
5 (roeno ) eler memorie van toelichting medegedeelde, 
was bij sommige leden de indruk gevestigd, dat de Regee
ring zich niet zelfstandig een oordeel VOl'll"lt of bij het hui-



272 

20ste VERGADERING - MAANDAG 16 MAART 1936. 

Invoerordonnantie katoenen dekens 1936 (Ond. 130) 

(Van Helsdingen.) 
dig prijspeil weillig of geen winst wordt gemaakt, maar 
in deze afgaat op mededeelingen der betrokken hande
laren" - betel' zou zijn: betrokken "fabrikanten" -
"Gaarne zouden zij een stellig antwoord tegemoetzien op 
de vraag, of de Regeerülg een onderzoek heeft ingesteld 
naar de winstgevendheid van de prijzen en, in het be
vestigend geval, welke elementen hierbij in aanmerh.-:ing 
zijn genomen. Mocht een dergelijk onderzoek niet zijn 
ingesteld, dan zouden deze leden gaarne vernemen wie 
de Regeering de in de bewuste alinea bedoelde inlich· 
tingen heeft verstrekt. 

Enkele leden achtten het noodzakelijk, dat de Regee
ring algemeene richtlijnen uitvaardigt volgens welke Zij 
productieprijzcn vaststelt die een normaal loon en nor
male winsten toelaten. Deze leden konden zich n.l. niet 
vereenigen met abnormale prodnctieprijzen, teweegge
bracht dool' de hooge loonen in de Nederlandsehe indus
trie, W3tilleer deze procluctiepl'ijzen tot grondsla g wor
den genomen van de in Indië door de fabrikanten te 
bedingen handelsprijzen." 

Wat is nu het antwoord "an de Regeering op deze op· 
merkingenl 

De Memorie van Antwoord zegt: 
"Dat bij het huidige prijspeil wemIg of geen winst 

wordt gemaakt, spreekt reeds duidelijk nit de omstandig
heid, dat dat peil slechts zeer weinig ligt boven het prijs
niveau yóór de contingenteerÎllg, hetwelk blijkens den 
teruggaand en in"oer bepaaldelijk verlieslatend was." 

Daarop volgt een passage over de prijzencontrole, die ik 
nu niet zal bespreken, waarn" verder volgt: 

"Een vaststelling van productieprijzen in Nederland 
ligt zeker buiten de be,:ocgdheid v~ln de Regeering. Zij 
is ook "olstrckt onnoodig, dam' de ))l'ijsbewaking op eeJl~ 
voudiger manier cHectief kan worden gemaakt dool' tegen 
excessicve prijsbcwegingen de contingenteering zelf te 
hanteeren. Voor de meeste dezer goederen zijn overigens 
snbstituten in de markt, tot welker gebruik bij minder 
juiste prijsverhoudingen snel zou worden overgegaan, 
terwijl voorts de Nederlandsche te",1;ielindustrie het 
meerendeel van haal' producten niet uitsluitend naar 
Nederlandsch-Indië levert en daarmede bij het bepalen 
van haar prijzen rekening heeft te houden." 

Het sterkst komt het misverstand, dat hier is gewekt, nit in 
dezen zin van de Memorie van Antwoord: "Een vaststelling 
der productieprijzen in Nederland ligt zeker buiten de be
voegdheid der Regeering", Dit is natuurlijk volkomen juist, 
maal' dat is ook in bet GedelegeerdenvCl'slag in het geheel 
niet gevraagd. De gedachtengang van het Gedelegeerden
verslag is deze geweest, temnjnste voor zooycr ik heb mede
gewerkt tot het opnemen van deze opmerking in het 
Gedelegeerdenverslag : 

1. Indië - op zichzelf bcschouwd, los van het Rijksver
band - zou het meest gebaat zi.in met de goedkoopste con
sumptieartikelen, voor zoover die hier te lande niet door eigen 
industrie worden vervaardigd, zoodat el' geen sprake is van 
doodelijkc concurrentie voor eigen industrie. 

2. Nederland is ten aanzien van zeel' vele producten van 
eigen industrie goeddeels nit de Indische markt verdrongen; 
daardoor is in verband met de contingenteerillgen en hooge 
tariefbarrières elders, gevaar ontstaan voor de Nederland
sc he industrie met al de daaraan verbonden gevolgen. 

3. Indië, - overtuigd van de funeste gevolgen van een 
teniet gaan van de Nederlandsche industrie, in de eerste 
plaats voo I' Nederland, maal' tenslotte ook voor Indië, dat 
groot belang heeft bij een financieel krachtig Nederland met 
het oog op aan te gane leeningen, enz. en zich bewust van 
het Rijksverband -, Indië is bereid 0111 Nederland in deze 
zooveel mogelijk te helpen. 

en Invoerordonnantie badhanddoeken 1936 (Ond. 131). 

4. Indië meent daartoe voldoende te doen, als het aan 
Nederland een afzetgebied tot een zeker percentage van het 
verbruik verzekert tegen productiekosten der goederen; im
mers daardoor wordt het voortbestaan del' industrie verze
kerd; het yerarmde Indië is uiet gehouden zorg te dragen 
voor de winst- d.w.z. dividenduitkeering enz., dat is even
tueel de zorg van de ~edcrlandschc Regeering. 

5. De bepaling van den kostprijs is een zeel' moeilijk icts. 
Een netelig vraagstuk, waarvan de ingewikkeldheid zeel' d ui~ 
delijk aan den dag is getreden o.a. bij de behandeling van het 
uitvoerrecht op de rubber. Er bestaat groot verschil van mee
ning welke elementen die kostprijs moeten bepalen, verschil 
vooral tusschen de werkgevers zelf en de Overheid, voor zoo
ver die zich, op welke wijze dan ook, met die productiekosten 
moet bemoeien, Allerlei elementen kunnen dam'in worden be
trokken; de kosten van het geïn\'eslccrd kapitaal en de af
schr\ivingen daarop, de arbeidskosten enz. 

Zal Indië nu gedwongen zijn minstens op te brengen een 
prijs op de consumptiegoederen, welke waarborgt, dat het ge
investeerde kapitaal intact blijft, dat arbeidsloonen op dezelf
de hoogte, of bijna op dezelfde hoogte, worden gehandhaafd I 
Moet de zwaar-verarmde bevolking hier hongerloon en genieten, 
terwij l de arbeiders ginds, ja zelfs de gesteunden een salaris 
of onderstand genieten, die niet te vergelijken zijn - zelfs 
in de daar bestaande verhoudingen - met de loonen en de 
onderstanden, die hier worden uitgekeerd? 

Ik ben mij bewust, dat wij te dezen opzichte met groote 
reserve moeten spreken, omdat ik verzekerd ben, dat wij 
hier te lande niet volledig beoordeelen kunnen hoe de toe
stand in Nederland is. Ons geacht medelid, de .heer Weyer, 
heeft zeer nadrukkelijk naar voren gebracht, dat een scherpe 
scheiding moet worden getrokken tussehen de arbeiders in 
de vrije bedrij,"cn en de arbeiders in gemeenle- of staats
dienst. 

Ik vrees, dat verschillende indl'ukken, welke wij hebben 
gekregen door mededeelingen uit Nederland, uiet geheel juist 
zijn, maar dat neemt niet weg, dat er een sfeer is gewekt, 
dat in Nederland door allerlei oorzaken de Regeering nog 
niet in voldoende mate de levensstandaard naar beneden 
heeft kunnen drukken, zoodat hier sterk de indruk bestaat, 
dat al deze contingenteeringen ten behoeve van de zoo ge
naamde economische samenwerking ertoe medewerken om aan 
in het bijzonder de arbeidende klasse in Nederland een ze
kere mate van welvaart te bezorgen die, - zelfs met inacht
neming van alle verschillen bij en te maken correcties op 
een vergelijking van deze zoo ver van elkaar afstaande ver
houdingen en toestanden - huizenhoog afsteekt bij de kom
mervolle omstandigheden waarin de groote massa en de ar
beidende bevolking hier te lande verkeert. 

Deze overwegingen zijn het geweest, die de grondslag 
vormden voor de opmerking in het gedelegeerden verslag. 

Gevraagd werd wie de richt_ en p"odnctieprijzen vaststelt. 
Uit de ;Memorie van Toelichting krijgt men den indruk, dat 
dat producenten zelf bepalen, wanneer er verlies wordt ge
leden. Dat is ons inziens ontoelaallJmn', juist, omdat de ele
menten van de productiekosten door hen anders worden ge
nomen en de neiging altijd bestaat om daarin een ruime marge 
te nemen èn voor de kapitaalskosten èn voor de arbeidsko.· 
ten. Dat zij dat doen voor andere markten is hnn zaak. Voor 
Indië, dat prijs moet geven goedkoopere - zij het dan mis
schien iets minder deugdelijke - goederen, is het zaak, dat 
de Regeering vaststelt, welke elementen van den kostprils 
door haar zullen worden erkend. 

Dat heeft niets te maken met vaststelling van productie
prijzen in Nederland; dat kan ons volkomen koud laten. Wat 
wij willen is: dat de Regeering alle elementen van den kostprijs, 
die men voor Nederland in aanmerking heeft gebracht, toetst, 
en nagaat of Indië ze voor de vaststelling van de prijzen der 
hier te lande te verkoopen goederen in verband met de con
tingenteering wil handhaven. Zoo meen ik, dat het allerminst 
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gerechtvanl'OIgd is, dat de hooge arbelQsloonen voor de 100% 
op die kostprijzen zullen behooren te drukken. Het is redelijk 
indien Indië slechts een deel van die kostprijzen wil ver· 
goeden, nu deze conting'enteel'ing voor de groote massa hiel' 
te lanue een offer beteekent, dat ten slotte resulteeren zou 
in handhaving van een in de gegeven omstandigheden te 
llOog geacht loon. Hetzelfde geldt voor de kapitaalsaf
schrijvjngcn ellZ . 

Daarom zou ik wenschen, dat de Indische Regeering vol
komen inzage krijgt ,"all de elementen der productiekosten en 
dat Zij ertoe komt, een prijs te bepalen, - dus prijszetting 
- ten uehoeve nlll de gecontingenteerde goederen . 

Dàt is de bedoeling der opmerking in het G-edelegeerden
verslag geweest - reeds in vroegere besprekingen niteengezet 
- welke klaarblijkelijk door de Regeering niet is begrepen. 

Mijnheer de Voorzitter! Er is in Nederland een kentering 
merkbaar. 

De oogen gaan open voor een politiek van economische 
s:'lIflcnwcrking die zoo weinig bevredigend is geweest. Door 
anderen is hiel' reeds op gewezen en zijn verschillende ge
tllig'ellis~en iu- en buiten de Immers aangehaald. Ook 
de schrijver van de Indische kantteekellingen in de Stand
aard heeft zich afgevraagd, of het geldelijk voordeel, dat 
deze eontingenteel'ingen VOOr Nederland heeft opgebracht, 
wel opweegt tegen de wrevel, die in steeds meerdere mate 
in Indië is gewekt. Wordt dat gewin niet te duur betaald! 

Het is te hopen, :ilfijnheer de Voorzitter, dat deze vraag 
in steeds meerdere mate twijfel doet rijzen bij de Neder
landsche werkgevers in Nederland, die zeker al hun invloed 
l1ebbcn Hill1gewend om die politiek \'an cronomiscllC samen
werking g'Jdaan te krijgen j 

bij al'beiders in Nederland en hun leiders, die zich bewust 
moeten worden, dat handhaving van hun betrekkelijke 
welvaart, voorzoovel' deze gecontingenteerde goederen be
treft, geschiedt ten koste van hun soortgenooten hier te 
lande, clie terlIggedrukt zijn op een levenspeil vlak li ggen
de bij den rand ,"an het levensbestaan ; 

bij de geheele Kederlanclsehe gemeenschap, die zich er 
rekenschap van moet geven, welke zeel' belangl'üke econo
mische en politieke gevolgen hiervat] het gevolg kunnen zijn; 

bij Opperbestuur, Staten-Generaal èn Indische Regeering; 
om zéér zorgvuldig na te gaan, of deze politiek van econo
mische salllenwerking op deze wijze moet blijven gehand
haafd. 

:ilIijnheer de "oorzitter! Wij leven in zeer ernstige tijden. 
Zoo ooit is er aJle aanleiding om der Regeering bijzondere 
leiding van Boven toe te bidden. 

De heer Prawoto: Miinheer de Voorzitter! Tk zou gaarne 
in bespreldng willen nemen de motie stuk 6, ingediend dool' 
mUn fI-actiegen00t, den heer Soetardjo c.s. De aanleiding, 
waarom ik mijn handteekening aan deze motie heb gegeven, 
ligt in IJet feit dat - zooals ik zoowel in deze zaal als in 
den Volksraad meermalen heb verklaard - ik tegen con
tingenteeringsmantl'egelen ben, welke betrekking hebben op 
de pl'ÎmaÎl'c behoeftcn van het armste deel van de bevolking. 
]n den lantsten tijd worden meer en meer volksbehoeften
pl'oducten gecontingenteerd. Deze contingenteeringsmaatre
gelen ten nadeele van het armere deel van de bevolking 
hebben steeds ten doel om Nederlandsch-Indië de dure Neder
landsehe producten op te dringen. Ik mag als voorbeeld 
noemen de contingenteeringsmaatregelen van gebleekte en 
ongebleekte stoffen, juist omdat zich op dit gebied een 
eigennarclig geval heeft voorgedaan in het Soerabajasche. 
Ik zal een kort résumé geven van de lijdensgeschiedenis van 
deze contingenteeringsmaatregelen . 

Nederland verliest zijn cambl'icmal'kt in Indië omdat de 
prijs van z(jn Pl'odllct niet mcegaat met de conjunctuur
schommelingen. 
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Toen kwam dc contingenteeringsmaatregel van het cambric. 

goed ten gunste van Nederland wat betreft de quota-aanwijzing. 
Maar de bevolking kan in dezen tijd de dure kain, gebatikt op 
Twente 's goed, niet betalen. Ponorogo en andere plaatsen kwa
men toen met de goedkoop er kaill, op Japansch greysgoed 
gebatikt. Ze zijn goedkoop en gezien den prijs zeer goed. Jnist 
door dezen natuurlijken gang van zaken, een aanpassing naar 
den tijd, kan ondanks de contingenteeringsmaatregelen, het 
Twentsehe goed in Indië quantitatief niet meer afgezet wor
den dan voor den contingenteeringsmaatregel. Toen moest het 
greysgoed worden gecontingenteerd, omdat het den minderen 
afzet heeft veroorzaakt van het cambricsgoed. Zoowel prijs
opzetting als beperking van de quota van het greysgoed dient 
uitsluitend om het cambricsgoed van Nederland weer te kunnen 
afzetten tegen dnre prijzen in Nederlandsch-Indië. Deze hulp 
aan Twente gaat zelfs zoover, dat goederen niet door Neder
land aangemaakt als de greys, toch niet vrij elij k op de markt 
gebracht kunnen worden, omdat deze Japansche greys de dure 
cambrics van de markt verdringen. Maar het volk kan in dezen 
tijd de dure gecontingenteerde cambrics niet betalen en ze 
tegen den vastgestelden prijs van f 4.20 de blok greys moeilijk 
afnemen. Wat krijgt men dan in de praktijk! Men vertelde mij 
het treurige feit, dat hier en daar als bv. in Soerabaja en 
Djokjn zelfs beddetijk van dubbele breedte, thans als batik
goed wordt gebru ikt. Deze kainiabrieatie van beddetijkgoed 
heeft naar het schijnt thans slechts in Soerabaja plaats. Deze 
inferieur afgewerkte kain moest in Soerabaja + f 0.20 en 
in Djokja ± f 0.22 kosten. 

Als U nagaat, Mijnheer de Voorzitter, welk een product men 
te zien krijgt van genoemde beddetijken, dan is het toch heel 
treurig gesteld met de voorziening naar financieelc draag. 
kracht "lU de volkskleedil1g yau Java ten voordeelc alleen 
van Twente. Het beddetijkgoed, dat als grondstof voor de 
kaïn wordt gebruikt, is niet eens wit van kleur, doch grijs 
met breede witte streepen. De verf, die daarvoor wordt ge
bruil,t zal in één maand tijd verkleuren of zoo goed als geen 
kleur meer hebben. 

Dat deze zeer inferieure kain-producten suceessievelijk de 
dessa ingnan, is alleen te wijten aun het feit, dat de desa
bevolking heel weinig geld heeft voor het koopen van haar 
kleeding, de Regeering IlCt prijsverloop van het kaingoed, 
de greys, voor het armere deel van de bevolking tegenhoudt 
door contingenteeringsmaatregelen en een prijszetting plaats 
heeft van f 4.20 de blok van 46V2 yards. Deze gang van 
zaken moet reeds lang dOOl" de Regeering worden onderkend, 
juist omdat het departement van Economisehe Zaken zulke 
buitengewoon kundige ambtenaren tot zijn besch ikking heeft. 
Desniettemin wordt de contingenteeringsmaatregel van on
gebleekte stoffen, speciaal vall de greys toch ingevoerd . 

In verband dn;nmede kan ik niet genoeg wuol'deeren de 
indiening van de 1U0tie (stuk 6) door mijn geacht medelid, 
den heel' Soetardjo. 

Mijnheer cle Voorzitter! Wat betreft de ingediende ont
werpen van cle Regeering vervat in Ond. 130 en I:U, werd 
mijn standpunt reeds door mijn geacht fractiegenoot, den 
heer Soetardjo, aangegeven. 

De heer Ratn Langie: Mijnheer cle Voorzitter! Het voor
nemen om te spreken bij deze behandeling is bU mij eerst op
gekomen, nadat ons door U gezegd werd, dat wij in dezen ter
mijn ook mochten spreken over de ingediende moties stuk 6, 
want over de onderwerpen 130 en 131 zelf heb ik weinig te 
zeggen. Mijn standpunt tegenover dergelijke maatregelen heb 
ik reeds verschillende malen, zoowel in het College van Gede
legeerden als in den Volksraad in pleno uiteengezct en ten
slotte heb ik mijn standpunt over de eontingenteeringsmaat
regelen in het bUzonder uiteengezet bij de behandeling van 
de manufacturen-contingenteeringsordonnantie · 1936, die nog 
geen maand geleden hij den Volksraad in pleno in behandeling 
is geweest. Ik zal dus alleen maar spreken O\"er de motie, stuk 6., 
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(Ratu Langie.) 
Directe aanleiding tot het maken van eenige opmerkingen 
hebben ~ gegeven de betoogen van de heeren Van Helsdingen 
en Weyer. Wanneer de heer Van Helsdingen zegt, dat de aan
leiding tot het indienen van deze motie en de aanleiding, dat 
de behandeling 'Tan deze ontwerpen op dit oogenblik in dit 
coUege tot een, 'I() breedgaande discussie is opgeloopen, te vin
den is in de bel I.chten over de nitlating van den Minister-Pre
sident bij de behandeling van de Indische begrooting in de 
Tweede Kamer, dan kan ik zeggen, dat dit misschien de laatste 
aanleiding is geweest, maar zooals men reeds uit de redevoe
ringen van ons geacht medelid, den heer Soetardjo, heeft kun
nen opmaken, zijn de redenen, die ons gestimuleerd hebben tot 
de indiening der motie en dus de uitlokking van een breed
voerige discussie over het onderwerp van de contingenteering 
en licentieering in deze veel dieper te zoeken. 

Reeds bij de behandeling van de manufacturen-ontwerp
ordonnantie, die, zooals ik reeds heb gezegd, nog geen maand 
geleden hier in den Volksraad in pleno is besproken, heeft 
de heer Soetardjo bij de stemmotiveering een positieve vraag 
aan de Regeering gesteld . Die vraag komt er ongeveer op 
neer, dat de heer Soetardjo en zijn groep hnn stem afhan
kelijk znUen stellen van het antwoord op de vraag of de 
Regeering kan toezeggen, dat er geen verdere contingen
teerillgs- en licentieeringsmaatregelen meer bij den Volksraad 
aanhangig zullen worden gemaakt. Die vraag is door den 
heer Soetardjo in den Volksraad gesteld bij de laatste ver
gadering, die de Regeel' ingsgemacht igde voor Economische 
Zaken heeft bijgewoond. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Zegt U bij den Volks
raad aanhangig gemaakt I Want het bij den Volksraad aan

ngig maken of het nemen van een maatregel maakt een 
groot verschil uit.) 

Het komt neer op voorstellen over verdere maatregelen 
vall lieentieering en contingenteering. 'Vanneer men die 
vraag goed begrijpt, impliceert zij, dat men bij een voorko
mend geval, dat wederom aan het College een beslissing zal 
worden gevraagd over, hetzij een nieuwen maatregel van 
contingenteering, hetzij een continuëering van een reeds 
bestaanden maatregel, zijn standpunt geheel opnieuw zal 
hebben te bezien. Dat standpnnt hebben wij ook ingenomen 
en nu er weder een nieuwe maatregel is voorgesteld althans 
een maatregel tot continuëering van de contingenteering van 
bepaalde industrie-artikelen, hebben wij gemeend dat het de 
tijd is om tot een positieve uitspraak van het College te dezen 
aanzien te komen, althans dat wij moeten trachten tot een 
positieve uitspraak van het College te komen omtrent de 
maatregelen in het algemeen verband. 

En nu zegt de heer Van Helsdingen, dat men hiermede 
misschien de positie van den directeur van Economische 
Zaken in Nederland zal verzwakken. Dat is dan de meening 
yan den heer Van Helsdingen. Het spreekt vanzelf, dat wij 
daarover precies anders denken. 'Vanneer wU er niet an
ders over dachten, zouden wii de motie niet hebben inge
diend. 

Miinheer de Voorzitter! Waar de heer Van Helsdingen 
nagelaten heeft ons tuteen te zetten, op welke gronden hij 
meent, dat hiermede de positie yan den directeur van Econo-
InÎsche Zaken verzwakt zal zijn ... ... . .. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Dat heeft de heel' Weyer 
gezegd.) 

...... acht ik mij ook bevrijd van de verplichting niteen 
te zetten, waarom wij denken, dat door de indiening van 
deze motie en naar wij hopen door aanneming van deze motie 
juist de positie van den directeur van Economische Zaken 
zal worden versterkt, De heer Soetardjo heeft er reeds ter
loops op gezinspeeld, Hij is zoo bang, dat hetgeen de heer 
Hart ergens, ju Cairo is oyerkomen hem ook in Nederland 
zal overkomen, n.l. dat hij daar achter een geestelijk prik
keldraad zal worden gezet. 

Mijnheer de Voorzitter! Maar tenslotte begrijp ik eigen-

lijk niet het bezwaar van den heel' Van Helsdin gen tegen 
deze motie. Wanneer ik den heer Van Helsdingen moet 
beoOl'deelen naar de peroratie in zijn rede van zooeven, 
waarin het geachte lid over onze hoofden ' heen zich richt 
tot het Ncderlandsche parlement, tot het Nederlandsche 
volk, tot den Nederlandsehen werkgever, dan zou ik zeg
gen, dat de heer Van Helsdingen eigenlijk de motie had 
moeten indienen en niet w:ij . 

(De heer K e rs ten s : Hij heeft de kans niet gehad.) 
Ik moge thans een paar woordcn richten tot het geacht lid 

\Veyer. 1t1ijn geachte medelid heeft gezegd: wij begaan de 
denkfout de contingenteeringsmaatregelen aUeen als op zich
zelfstaande maatregelen te beschouwen. Dat hebben wij cch
ter nooit gedaan. Wij hebben altijd getracht die contingen
teerings- en licentieeringsmaatrcgelen te beschouwen in het 
algemeen verband van de economische politiek \'all de Regee
ring. 

(De hee,' S 0 eta r d jo: Vandaal' de motie.) 
Juist. En nu komt de heer Weyer verklaren : kijk eens, 

die contingenteeringen zijn reciproque maatregelen, dat zijn 
maatregelen, die men neemt om de een of andere concessie 
te bedingen van het een of ander door den heer W' eyer ge
dachte land. Maar wanneer dat zoo is, clftll "'118 ik Cl' nog 
eens op dat wij al herhaaldelijk hebben gevraagd: zet ons 
toch uiteen het raamwerk van de internationale overeenkom
sten, waarop deze contingenteel'ingen berusten. "Vanneer wij 
geen overzicht hebben, en ik zal het sterker uitdrukken, wan
neer wij geen inzicht hebben in het raamwerk van die in
ternationale overeenkonlsten en internationale ondel'h~ll1delin
gen, waarop dan Z.g. de contingenteeringen zouden berusten 
en die dan z.g. de contingenteeringen zouden eischen, moel 
men ons niet ten kwade duiden, dat wij deze argumenten 
niet accepteeren. 

(De heci' Van U e I ~ cl i ll!! (' 11: Is hef nirt betel' (hwI'
mede te wachten, tot de heel' Hart terugkomt I) 

Waarom steeds zoo geheimzilmig, waarom wordt ons niet 
medegedeeld, dat die en die quota voor dat en dat land noo
dig zijn, dat zijn toch geen geheimen, waarvan de publicatie 
de wereldorde in elkaar zal doen storten Y 

Dan is de heer Weyer ingegaan op de uiteenzetting van 
den heer Soetardjo, waarin deze gezegd heeft, dat de 100-

nen in Nederland nog altijd te hoog zijn, althans veel hooger 
dan in nabije landen, zooals België cn dat men moeilijk kan 
rechtvaardigen, dat Indië verplicht wordt om de dure pro· 
ducten van Nederland op te nemen. De heer Weyer 
heeft g-ezgd, dat de loonen in Nederland op het oogenblik 
gedaald zijn en toen ik interrumpeerde: sinds wanneer! 
heeft, als ik ~ niet vergis, de heer Kerstens, de opmerking 
gemaakt, dat de loonsverlagingen in Nederland zich sinds 
een paar jaar bezig zijn te voltrekken , maar het stuk, waar
nit de heer Soetardjo zooeven citeerde, is ontleend aan een 
Nederlandsche courant, het Dagblad van Noord-Brabant, en 
daarin is sprake van de loonen, die golden in Novcmbcl' 
1935, dus vier, v:ijr maanden geleden en wanneer de heer 
Kerstens, waarbij de heer Weyer zich nota bene aansloot, be
weert, dat de loonen in Nederland sinds enkele jaren bezig 
zijn te dalen, dan geloof ik, dat deze nederwaartsche gang 
van de loonen toch zeer langzaam verloopt en in elk geval 
geen gelijken tred houdt met de daling cler loonen in nabije 
landen als België bijv. 

(De heer KeI' s ten s: ?lfaar daaraan zit meel' vast.) 
Weer dat geheimzinnige, wat zit el' dan aan vastY Ik hoop, 

dat de heer Kerstens straks zal verklaren, wat er dan wel 
aan vastzit j waarom doet men zoo geheimzinnig en waarom 
spreekt men nict liever ronduit ovcr de kwesties 7 

De heer Weyer heeft verder aanstoot genomen aan een 
bewering, die hij toeschreef aan den heer Soetardjo of den 
heer Sosrohadikoesoemo, waarin gezegd wordt, dat de con
tingenteeringen ten doel hebben gehad de loonen in Nederland 
hoog te houden. Ik herinner mij niet, dat de heer Soetardjo 



275 

20ste VERGADERING - MAANDAG 16 M.tI..tI.RT 1936. 

Invocrordonnantie katoenen dekens 1936 (Ond. 130) 

(Thamrin.) 
of de heer Sosrohadikoesoemo een dergelijke uitspraak hebben 
gedaan, wel is bcweerd, dat door het zich handhaven van de 
loonen in Nederland op een zoo hoog peil en tegelijkertijd 
door den afnl1medwang, door de contingenteeringen aan 
Indië opgelegd, de Indische consument mede contri
bneert in de hooge loonen en dat is toch heel iets anders dan, 
ZOOMS de heel' Weyer zegt, dat de contingenteeringen tot 
stand zijn gebracht alleen om de Nederlandsehe loonen hoog 
te houden. Het is een coïncidentie, die niet tegen te spreken 
valt - ik geloof ook nict dool' den heer Weyer - dat er 
zijn hooge 100nen in Nederland en een afnamedwang van Indië, 
welnu, dan betaalt de Indische consument mede aan de 
hooge loonen, dat is zoo eenvoudig als wat. 

Wanneer deze toestand ecn gevoel van onbehagen schept, 
is aat n iet alleen het geval bij de inheemsche groep, maar 
ook bij de blij versgroep in Indië. 

(De heer Van Helsdingen: Ook bij de niet-blijvers.) 
Gelukkig. 
(De heer D c Hoog: Behoort de heer Van Helsdingen 

tot die groep') 
Dat weet ik niet. 
Wat het gevoel van onbehagen ook bij de niet- inheemsche 

groep betreft, kan ik het best verwijzen naar het BataviaaBeh 
Nieuwsblad van 19 Februari j.l., waarin de heer Ritman zegt, 
dat 

"de hooge levensstandaard van deu Nederlandschen 
arbeider niet dool' Kl'omo kan en mag worden betaald." 

En den volgenden dag schreef Zentgraaff ov.r deze 
kwestie: 

"Kromo, minimumlijder bij lütnemendheid, h:an het 
dure leven van den Hollandschen werkman niet betalen ." 

Wanneer ook in deze dagbladen zulke uitingen voorkomen 
moet men het Ons niet ten kwade duideu, dat wij van meening 
zijn, dat de contingenteeringen op het oogenblik een onbillijk
heid zijn voor den Indischen consument, die het niet meer ' 
kau verdragen, dat hij dure artikelen moet betalen. 

In de hoofdz ittiilg van den Volksraad van dit jaar zijn 
hierover stemmen opgcgann. EI' is dOOl' den heer Gondosoe
broto gewezen op de arrnelijke omstandigheden, op de el
lende die in het Banjoemasche heerschen; door dcn heer 
Soeria Nataatmadja, regent van Tjiandjoer, is ook gewezen 
op de bijzonder sleehte omstandigheden, waarin bepaalde 
gcdeelten van het regentschap Serang verkeeren. De heet·en 
Soangkoepon, Mapoedji, Wiwoho, Sosrodiprodjo, al deze 
ledeu hebben OIlS weergegeven wat zij uit eigen aanschouwing 
hebben gezien speciaal in de gebieden, die zij vertegenwoor
digen. Wanneer wij dit alles bij elkaar nemen, geloof ik, 
dat het tijd is, dat van hieruit een krachtig beroep wordt 
gedaan op de N ederlandsche Regeering. Ik wil mij uiet verder 
richten dan tot het Opperbestuur, ik wil niet het voorbeeld 
volgen van den heer Van Helsdingen en ook tot het Neder
landsche volk spreken. Ik geloof dus, dat het tijd is, dat wij 
ons richten tot het Opperbestuur, opdat het zoo dikwijls 
aaugehaalde kader van de economische samenwerking tus
schen Nederland en Indië op een andere basis worde gesteld 
dau nu het gcval is. 

De heel' Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Er moge 
twijfel gewettigd zijn of thans wel het juiste tijdstip is 
aangebroken om een motie van deze strekking bij gelegenlleid 
van deze ord01mantie in te dienen, niet te ontkennen valt, 
dat als symptoom van hetgeen hedenmorgen door dit College 
naar voren is gebracht, toch wel belangrijk is, het symptoom 
van een toenemend gevoel van wrevel over de onl'echtvaardige 
en eenzijdige behandeling van Indië door Nederland. Ik 
spreek van toe n e me 11 cl gevoel van wrevel, omdat dit 
gevoel zelf reeds aanwezig was en tot uiting is gekomen 
bij verschillende gelegenheden, waarbij cOlltingenteerings
ontwerpen in dit College zijn behandeld, terwijl dit gevoel 
van wrevel zijn toppunt bereikt heeft op dit moment nu 
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en Invoerordonnantie badhanddoekelI 1936 (Ond. 131) . 

bekeud is, dat, ondanks de groote moeilijkheden die Indië 
doormaakt, de Minister-president zich desniettemin op een 
weigerend standpunt heeft gesteld, althans wat betreft 
materieele daden zoodat, van dezen kant beschouwd, het mij 
onjuist wil voorkomen te spreken van een ontijdig t.ijdstip 
van behandeling dezer motie en het ook onjuist is, te spreken 
van een verkeerde aanleiding om deze beschouwingen te 
houden. 

Als wij ons l'ealiseeren, wat de contingenteel'ingsmaat~ 
regelen zijn en uitwerken, dan komt het in korte woorden 
hierop neer, dat, ondanks dát Indië ziendel'oogen reusach tig 
verarmt en zelfs verhongert, de Regeering desondanks 
voortgaat, maatregelen te treffen, die dc stL-ekking hebben 
van handhaving vau het verhoogde prijspeil va n verschillende 
consumptiegoederen, waardoor de consumenten in Indië 
gedwongen zijn prijzen te betalen, die niet in evenredigheid 
zijn met hun huidige betaal- en koopkracht. Gezegd is 
onder anderen, zoo wel door de Regeering als zoojuist door 
den heer Weyel': Die maatregelen kuunen wel onaangenaam 
zijn, manr zij hebben ten doel het groote belang van het 
behoud van het export-apparaat en van het distributie
apparaat. 

Ik za l deze stelling als zoodanig voorloopig njet aantasten, 
maal' wil toch even nader nagaan, wat het beteekent, als 
van ondernemerszijde gesproken wordt van behoud van het 
export-apparaat en van het distributie-apparaat. Als wij d. 
econol1ü:sch~ structuur van Indië nagaan en ook den omvang 
en den aard van de exportproducten ontleden, komen wij 
tot de ontdekking, dat het behoud van het export-apparaat 
eigenlijk beteekent bet behoud van het Westersche export
a.pparaat, het behoud min of meer van het ondel'llf'mcl's
apparaat. Immers, zoowel in omvang al~ jn totaalpr'ijzell 
nemen de ondernemingsproducten en speciaal de stapel. 
producten het grootste deel van het export-totaal in . Dat 
de bevolking, die ook stapelproducten produceert voor de 
wereldmarkt, mede profiteert, is zeker juist, maar de opzet 
en de doelstelling van de contingenteering is niet het 
bevorderen van bevolkingsbelang of het afnemersbelang, 
maar, zooals ik het zie, hoofdzakelijk om het Westersche 
ondel'nelllerSapparaat te handhaven. Behoud van het export
apparaat beteekent dus behoud van hct Westersehe of 
ondernemersapparaat en dus is de stelling dusdanig te lezen, 
dat behoud van het export-apparaat beteekent behoud van 
het onderuemers-export-appara.at, dus vooropstelling van het 
Nederlandsche belang. 

(De heer Va u Hel sdi 11 gen : En al de loonen dan Y) 
De loonen zijn bij-complexen. De restrictiemaatregelen 

hebben niet ten doel, de loonen te beschermen. Neen, de 
restrictiemaatregelen hebben in dc eerste plaats ten doel 
behoud of bevordering van het productie-apparaat. 

(De heer Van Hel sdi n gen: En handhaving van 
werkgelegcnheid 1) 

Natuurlijk; m~n kan nu eemnaal niet pl'oducl?eren zonder 
daarvoor werk te presteeren . ~.fanr ik ontken en dat is door 
de feiten uiet weersproken - dat de opzet van de con
tingellteel'ingsmaatregelen geweest is bescherming van de 
Joonen. 'Vij moeten de I?erste lhl{len del' Regeering tot be~ 
schCl'ming vall de loon en nog afwachten. 

Ik herhaal dus dat men onder behoud van het exportap
paraat moet verstaan: behoud van het Westersche ond er
nemers-apparaat. 

Ook de term van bet behoud van het distributie-apparaat 
komt op hetzelfde neer. De doolstelling van de handhr.v ing 
van het distributie-apparaat is niet, een goed, goedkoop en 
doeltreffend distributie-apparaat te verkrijgen. Neen, door 
de RegeCl·ing is onomwonden erkend, dut de importJieen
tieering en de contingenteerillgsmaatregelcn ten doel hebben 
het behoud van het huidige EUl'opeesche importapparaat, 
dus alweer een Nederlandsch belang. 
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(Thamrin.) 
.'Vat beteekenen de contingenteeringsmantregelen eigen. 

lijk voor de Indische gemeenschap? In het kort beteeke
nen de contingenteeringsmaatl'egelen voor de Iudisehe ge
meenschap materieele offers van de bevounug, en, zooals 
gezegd van de armoedige bevolking en wat vele coutingen
teeringsmaatregelen betreft ten voordeele van de Neder
landsche industrie, hetgeen geadstrueerd moge worden met de 
quota, die aan de Nederlandsche industrie worden toegekend. 

Om dus te rcsumeeren, het moge op zichzelf juist zijn, dat 
de contingenteeringsmaatregelen ten doel hebben het behoud 
vau het export- en van het distributie-apparaat, maar uit 
miju uiteenzetting moge volgen, dat dit dusdauig gelezen 
moet worden, dat men daarmede heeft bedoeld behoud en 
bescherming van het Nederlalldsche belang. Holland is, der 
traditie etl . historie getrouw, Indië blijven beschouwen als 
een exploitatie·object teu voordeele van Nederland en het 
Nederlandsche ondernemersbelang. De kreten, in den loop 
van den tijd hiel' gehoord, zijn natuurlijk doorgedrongen tot 
Nederland en de Nederlandsche gemeenschap. Het zou on
ju.ist en onbillijk zijn, te betoogen, dat die noodkreten van 
Indië geen weerklank in Holland hebben gevonden. Dat 
dit wel zoo is, moge blijken nit verschilleude officieele be
scheiden, zooals de Handeliugen van de Tweede Kamer en 
uitlatingen van den Minister-President, die alle wijzen op 
medegevoel en op het zich trachten te' realiseeren van wat 
Indië thans doormaakt. 

Maar ik beschouw deze uitingen meer als gocdkoopc 
gebaren, want terwijl het armoedige Indië zich offers moet 
getroosten, is Holland tot nog toe in gebreke gebleven om 
maatregelen te treffen, die Holland daadwerkelijk offers 

asten. Noch in economisch noch in financieel opzicht heeft 
Holland. tot dusverre maatregelen getroffen, die het zelfs 
maal' een dubbeltje gekost hebben. Alles wat als contra
prestatie door Holland is geleverd, komt neer op een drijven 
op de Hollandsche reputatie en het Hollandseh prestige. 
liolland heeft b.v. medegewerkt aan het 'verruimen van den 
afzet der producten, heeft medegewerkt tot het garandeeren 
der leeningen, maal' deze maatregelen hebben tot nu toe aan 
de Hollandsche gemeenscbap geen cent gekost en de eenige 
daad, die wij tot nu toe in klinkenden munt in Holland heb
ben gezien - het moet nog blijken, want de desbetreffende 
begrooting is nog niet eeru; aanhangig gemaakt en goed
gekeurd - is die 8 ton zoogenaamd voor de batik.industrie, 
maar dat feitelijk neerkomt op een ondersteuning van de 
Twentsche industrie. Ik ontken dus te eenen male, dat 
Holland tot nu toe zelfs maar een enkele contra·prestatie 
heeft geleverd, die neerkomt op materieele offers ten laste 
van de Hollandsche gemeenschap. 

(De heer Kan: Een uitvoerpremie in anderen vorm.) 
Ik geloof uiet, dat Holland ooit een cent heeft besteed 

aan uitvoerpremie voor Indië. Holland heeft meegewerkt 
aan de verhooging van de maispdizen, maal' aan uitvoer~ 
premie heeft het tot nog toe niets betaald. Ik blijf dus bij mijn 
meening, dat Holland zich nog geen enkel offer beeft 
getroost ten bate van aë Indische gemeenschap. Ik hoor hiet' 
door den heel' Van Helsdingen fluisteren: "de verhoogde 
bijdrage voor de vloot ", doch, Mijnheer de Voorzitter, dat 
is toch een oud liedje dat hier naar voren wordt gebracht. 

(De heer De H 0 0 g : Doch bleibt es immer neu!) 
Omdat het met zooveel hal'dnekkigheid en vrijmoedigheid 

naar voren wordt gebracht. Ik ontken, dat zelfs ook de ver
hooging del' bijdrage voor de vloot door Nederland als een 
offer ten bate van Indië moet worden beschonwd, omdat 
niet ten onrechte door velen wordt uitgegaan van het 
standpunt, dat de verdediging van de imperiale belangen niet 
ten laste mag worden gebracht val'l de koloniën, want ook 
door andere 1anden, die er koloniën op na houden, worden 
de vlootkosten geheel door het moederland gedragen. 

(De 'heer Kan: Volgens de Java·Bode is Nederland ten 
opzichte daarvan bier debet aan Indië.) 

Kijk eens aan, dat is toch een autoriteit, waartegen de 
heer Van Helsdingen zeer zeker niet op kan. Ik zou mij 
kunnen begrijpen, dat Holland, zooals gezegd: del' traditie 
en historie getrouw, niet genegen is, om materieele offers 
ten bate van Indië te brengen en dat uit hoofde van de 
verafgelegenheid van Indië Holland zich de moeilijkheden 
en armoede dezer bevolking niet kan realiseerell en niet 
dat intense gevoel zal kunnen hebben voor Indië als de 
menschen, die hier hun leven doorbrengen en de misère 
dagelijks om zich heen zien. Maar wat ik niet begrijp is het 
standpunt van vele leden in het College en ook van de 
Indische Regeering, die met haar neus op de zaken zit, die 
dagelijks die ellende ziet en ervaart, dat men desondanks 
met mooie formules en woorden toch de maatregelen steunt, 
die hiel' uiet in bet belang van de bevolk.ing zijn. Het is uiet 
als een verdienste, dat ik het naar voren wH brengen, van 
onze zijde, maar wij zijn de eersten geweest, die het gevaar 
van deze cOlltingenteel'ingsmaatregelen voor de Illheemsche 
gemeenschap hebben gesignaleerd. Langzamerhand is onze 
opinie ten deze overgenomen dool' de andere groepen, door 
de Z.g. steunpilaren van het gezag. 

(De heer Roe p: Dat is U ook.) 
Ik begrijp niet, dat men ondanks de moeilijkheden, die er 

toch nog zijn, steun verleent aan maatregelen, die bezwarend 
zijn voor de Inheemsche gemeenschap, ondanks het feit, dat 
Holland, zooals gezegd, tot dusverre geen enkel materieel 
offer zich heeft getroost voor lndië. Ik heb den indruk dat 
Holland nog altijd te veel speculeert op den goeden wil 
van vele leden van dit College en van de Indische gemeen· 
schap, om de Regeering zooveel mogelijk te steunen, ook 
met betrekking tot de maatregelen, die bezwarend zijn voor 
de Indische gemeenschap. 

Waar Holland zich al van die zijde lteeft getoond, waar 
Holland zich jaar in jaar uit, jaren l~lng voor de misère, die 
wij doorgemaakt hebben, ongevoelig heeft betoond, ook 
voor onze materieele offers, en tot dusverre nog niet eenigen 
vorm van steun heeft verleend, vraag ik mij. af, of het nog 
tijd is voor Indië om te blijven praten en speculeeren op 
den goeden wil ten deze van Holland. 

Mijnheer de Voorzitter! Die misère van Indië dateert 
niet van gisteren. Wij zitten al minstens drie, vier jaar in 
groote armoede in Indië en desondanks heeft Holland zich 
behalve met mooie gebaren en mooie woorden, nog geen 
enkel offer getroost voor Indië. Ik vraag of het dan geen 
tijd wordt, dat ook de leden van dit College die dien goeden 
wil reeds jaren lang bebben getoond, of het dan geen tijd 
wordt, dat men eens ophoudt met praten en met daden wer
kelijk toont, dat men wars is van maatregelen ten behoeve 
van Holland en dat men geen enkele contingenteeringsmaat
regel meer wil aanvaarden zoolang Holland niet over de 
brug komt. Ik geloof dat de goede wil van vele leden 
toch reeds dnidelijk is gedemonstreerd door de jarenlange 
toestemming in Regeeringsmaatregelen als ook in dit stadium 
door de formuleeringen, waarbij men zegt dat men nog 
steeds bereid is om de Regeering te volgen jn haal' huidige 
economische politiek, ondanks de moeilijkheden van het land. 
Ik geloof, dat zoolang wij nog praten en blijven praten en 
speeuleeren op den goeden wil van Holland, Holland ook van 
haar lmnt zal blijven praten en komen met mooie gebaren 
en dat alleen daden van Indië zouden kunnen spreken tot 
Holland. Wanneer Indië een daad presteert en b.v. geen 
medewerking meer verleent aan contingenteeringsmaat
regelen, zou Holland gedwongen door een dergelijke 
daad tot nadenken worden gestemd en waarschijnlijk 
min of meer geneigd zijn tegenover de daad van Indië ook 
een daad te stellen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou nog kortelijks willen 
terugkomen op hetgeen de heer Weyer heeft gezegd. Dit 
geachte lid wijst ook op den goeden wil "an de Regeering 
en op uitlatingen van den lVIinister-President, waaruit zon 
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moeteil blijken, dat het in bet geheel niet juist is, dat de 
Minister-President niet bereid is om Indië te steunen. Het 
moge waal' zijn, doch ik beb zooeven gezegd, dat men in 
Holland niet verder is gekomen dan tot praten en woorden, 
maal' ik zou den heel' \Veyor willen vragen, wat het resultaat 
is van den goeden wil en de mooie woorden van den Minister
President of van de Regeering. Welke materieele contra
prestatie heeft Nederland tot dusverre geleverd? Wij 
hebben in dezen tijd niets aan woorden, aan mooie woorden 
van Nederland, wij moeten daadwerkelijk geholpen worden. 
De alarmeer ende berichten over hongersnood en diepgaande 
armoede spreken een te duidelijke taal, om ons in dezen tijd 
tevreden te kunnen stellen met mooie woorden en beloften 
van de Nederlandsehe Regeering. 

Dan heeft de heer Weyer gezegd, dat het onj nist is, dat de 
eontingenteeringsmaatregelen ten gevolge hebben een hand
having van de hooge loonen in de Twentsche industrie. Het 
moge juist zijn, dat de contingenteeringsmaatregelen niet ten 
doel hebben de handhaving van de hooge loonen in de Twent
sehe industl'ie, maar dat zij de handhaving van die hooge 
loonen ten gevolge hebben, is toch ontegenzeggelijk wel wanr. 
Deze waarheid wordt vooral geadstrueerd door de stelling 
in de memorie van toelichting, dat de tot dusverre in Indië 
gecalculeerde prijzen ten gevolge hebben, dat de Nederland
sehe fabrikanten beneden kostprijs moeten verkoopen en dat 
de bedoeling van verschillende contingenteeringsmaatregelen 
is, de fabrieken in Holland in de gelegenheid te stellen prijzen 
te ca lculeeren, waarbij et' een marge komt voor winst, in ieder 
geval prijzen, die boven den kostprijs uitgaan. Als dat zoo is, 
is het toch ontegenzeggelijk wnar, dat cle contingenteering's
maatregelen als gevolg hebben handhaving van de hooge 
loonen in Nederland, hoewel dit misschien niet de bedoeling 
van deze contingenteeringsmaatregelen is. 

Dan heeft de heer Weyer gezegd: och, de eontiugentee
ringsmaatregelen zijn onaangenaam, zij hebben ongetwijfeld 
prijsverhooging tengevolge, maar nit de staten, die de Regee
ring overlegt, blijkt, dat de pl'ijsverhooging matig is. 

Ook dit is, in dezen vorm gezegd, juist, maal' wat ook 
juist is, is, dat alle contingenteeringsmaatregelen tevens ten 
gevolge hebben, dat de prijsdalende tendens wordt tegen
gehouden en eveneens, dat door het fixeeren van den prijs 
op het Nederlands~he niveau de goederen, die hiel' goedkooper 
ingevoerd zouden kunnen worden, zich aan dat niveau 
optrekken, omdat het logisch is, dat men in den handel een 
zoo hoog mogelijke winst tracht te maken. 

Dan heeft de heel' Weyer ook gezegd, de heeren belichten 
slechts één zijde van de kwestie, alleen de onaangename zijde, 
terwijl de contingenteeringsmaatregelen toch eigenlijk onder
deelen z-ï.in van een complex van maatregelen, welke ten doel 
hebben behoud van het export- en het distributie-apparaat. 

Ut meen de bedoeling van den heer Weyer aldus te kunnen 
uitleggen, dat hij hiermede wil zeggen, dat aUe contingen
teeringsmaatregelen ten doel hebben, zoo niet een bevorde
ring dan toch een handhaving van den afzet van Indische 
producten, maar dan betwijfel ik de juistheid van deze 
stelling toch. Zeer zeker, met enkele staten zijn verdragen 
gesloten, die ten doel hebben bevordering of verruiming van 
den afzet van Indische producten, maar ik vraag mij toch 
af, of Indië, wat betreft zijn exportproducten niet in een 
gunstige uitzonderingspositie verkeert ten aanzien van den 
wereldafzet. Indië produceert immers nog altijd onontbeer
lijke grondstoffen voor de wereldindustrie, Indië produceert 
nog altijd een belangrijk percentage in het complex van de 
wereldgrondstoffen ; onze tin, rubber, kina en sisal en thee 
vormen een dusdanig groot percentage van de wereldproduc~ 
tie en ~consumptie, dat zij niet gemist kunnen worden. Ik 
betwijfel juist uit hoofde van de onmisbaarheid van onze 
producten als grondstoffen voor de wereldindustrie, dat het 
noodig is, 0111 den wereldafzet door contingenteeringen in 
het leven te houden. Ik geloof dat men juist door den aard 
van onze producten, juist cloor Ollze statistische positie in de 

en Invoerordonnllntie badhanddoeken 1936 (Ond. 1:11). 

(Kerstens. ) 
wereldproductie, onze producten moet afnemen, met of zon~ 
der contingenteel'Îngsmaatregelen. Een belangrijke bijzonder
heid vau onze producten is ook, dat zij ~p de wereldmarkt 
worden gebracht met een dusdanig lagen kostpl'ijs en daar
door een zoodanige concurl'entiekracht hebben, dat bijna geen 
enkel productieland in staat is om, wat den productieprijs 
betreft, met ons te concurreeren. Dus zoowel uit hoofde van 
onze statistische positie, en de onmishaarheid onzer produc
ten op de wereldmarkt en ook van den lagen kostprijs, geloof 
ik dat onze producten ook zonqer contingenteerings
maatregelen een afzet blijven vinden op de wereldmarkt. Ik 
ontken niet, dat de contingenteeringsmaatregelen een tendenz 
van verruiming van den afzet kunnen bewel'kstelligen, maar 
dat die contillgellteeringsmaatregeleu noodzakelijk zijn voor 
den wereld afzet van onze producten moet ik blijven ontken
nen, uit hoofde van de factoren die ik zoo juist heb genoemd. 

Om te resumeeren, geloof ik dus, dat het niet noodig is te 
trachten, den afzet te behouden dool' contingenteeringsmaat
regelen en ik blijf vau meening, dat de contingenteerings
maatregelen, zooals zij tot dusverre zijn ttitgevoerd en uit~ 
gewerkt hebben, ten nadeele komen van het armoedige Indië 
en in vele opzichten ten voordeele van de Nederlandsche 
industrie. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Vool'zitter! Het streven 
van den Volks raad en van de Indische pers is er de laatste 
jaren wel zeer duidelijk op gericht geweest, Nederland te 
doordringen van het feit, dat Indië zeer iu nood verkeert; 
om dns niet aUeen de Nederlandsche Regeering, maar ook 
het Nederlandsche volk wakker te maken voor het heel erge 
feit van de volksverarming en de volksellende in Neder
landseh-Indië. Aan het wakker maken van hct Nederlandsche 
volk en het wijzen vau de Nederlandsehe Regeering op deze 
ellende en dezen nood, daaraan doe ik mee, Mijnheer de 
Voorzitter, zoowel in het openbaar als niet in het openbaar. 
Maar nu zou ik er toch op willen wijzen, dat verschillende 
gcachte medeleden evenals verschillende Indische dagblad
redacteuren met hun actie juist eeu avereehtsch resultaat 
bereiken en dat zit in het volgende : 

Men volstaat er uiet mede, de nooden van Indië duidelijk 
naar voren te orengen, maar zegt : wij, menschen in Indië, 
moeten honger lijden voor het. handhaven van de hooge 
loonen en den hoogen levensstandaard vall de Nederlandsehe 
arbeiders. Dit feit is het, Mijnheer de Voorzitter, dat mij 
reeds langen tijd met groote bezorgheid vervult. Het is 
eenvondig niet waar, dat er in Nederlaud hooge loonen 
worden verdiend in het vrije bedrijf, gelijk de heer Weyer 
naar mijn meening reeds zeer du idelijk heeft uiteengezet. 
Als het waar is - en het is waal' - dat in Indië een groot 
deel van de arbeidende bevolking aan de grens van het 
bestaansminimum leeft, dan geldt hetzelfde voor Nederland. 
Ook in Nederland is een groot deel van de arbeidende 
bevolking aan de grens gekomen van de loonen, die het 
bestaansminimum waarborgen en daarom is het zoo fataal, 
dat de Indische en de Nederlandsche arbeidende bev'olking 
elkander zouden gaan bestoken in plaats van samen te 
werken. De Nederlandsche arbeider moet, als hij het beroep, 
door ons op hem gedaan, hoort, het als een hoon gevoelen 
dat hem wordt gezegd, dat terwille van zijn hooge loonen de 
Indische koeliebevolking armoede lijdt, een hoon, dien men 
den Nederlandsehen arbeidendeu stand zoowel collectief als 
individueel aandoet. 

De Nederlandsche arbeidersbevolking heeft in deze tijden 
470000 ingeschreven werkloozen aan den dijk zien zetten en 
de individueele arbeider, voorzoovel' hij werkt, lijdt ook 
dikwijls armoede. Weliswaar is de positie van den Neder
landschen arbeider, in geldloon uitgedrukt, oneindig veel 
gunstiger dan die van den arbeider hiel' met zijn 3, 4 of 
5 centen daags, maar men moet niet uit het oog verliezen, 
dat geld niet anders dan een symbool is van wat men aan 
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goederen kan koopen, en als wij constateet"en, wat de Neder
landsche arbeider voor het geld dat hij als loon ontvangt, 
aan goederen koopen kan, dan is hij er niet veel beter aan 
toe, op zijn sociaal nivean, dan de Indische koelie. 

(De heer Rat n La 11 g i e: Hebt U wel eens in den 
kampong gezworven 1) 

Ik weet heel goed wat ik zeg en handhaaf hetgeen ik 
zooeven heb gezegd. 

(De heer De Hoog: Vergeet U niet, dat de werklooze 
arbeider in Nederland nog steeds zijn onderstand heeft en 
die in Indië niet!) 

(De heer Sos r 0 had i koe s ó e m 0: De Nederlandsche 
werklooze heeft zelfs een radio!) 

Ik zou den heer Sosrohadikoesoemo willen aanraden, een 
onderzoek in te stellen naar hetgeen ik zooeven gezegd heb. 
Het is nog geen jaar geleden dat ik een en ander zelf 
gezien heb. 

Ik kom thans tot de maatregelen, die ons in concreto zij n 
voorgelegd. Hoe is de situatie? Wij hebben, wat de con
tingenteeringsmaatregelen betreft, het halve alfabet al af. 
geloopen. Wij hebben niet alleen a gehad, maar ook b, c, 
d, e en f; gaan we nu de letter g, waar we nu aan toe zijn, 
er tusschen uittrekkcn, dan valt het heele contingenteerings
zetsel in pastei. Ik geloof niet, dat dit juist iB. Wij kunnen 
beter dit geheele vraagstuk, dat immers één complex vormt, 
in beschouwing nemcn om straks, bij ecn eventueele nieuwe 
verlenging daarvan, te zeggen: we doen het niet meer. Maar 
het is niet juist om nu incidenteel te zeggen: wij werken 
aan deze contingenteering niet mee. Ik sluit mij ten deze 
aan bij de heeren Weyer cn Van Helsdingen, die zeggen, 
d deze motie nauwelijks beschouwd kan worden als een 
steun aan den heer Hart bij zijn werkzaamheden in Neder
land. De heer Soetardjo en andere leden meenen, dnt deze 
motie wel degelijk een steun voor den heer Hart is, maar 
ik vraag mij af of Oost en West elkaar in deze zaken wel 
goed verstaan. 

Ik zou verder willen gaan en den plaatsvervanger van den 
heer Hart willen vragen, wat hij ervan deukt. 

(De heer Van M ook, Regeeringsgemachtigde: Ik zal 
er niet op antwoorden!) 

Dat is jammer j nu ontgaat mij die illusie in eersten ter
mijn al. Ik zon den voorstellers in overweging willen geven, 
een pnnt 5 aan de overwegingen toe te voegen, lnidende : 

"Overwegende, dat de heer Hart nog wel wat steuTl 
kan gebruiken bij zijn onderhandelingen met den 
Minister van Koloniën". 

(De heer Rat u La n g ie : Zult U dan voorstemmen 1) 
Ik zal dan voorstemmen, wanneer de voorstellers van de 

motie in punt 2 van de verzoeken aan de Regeering duide
lijk zouden doen uitkomen, dat men niet voornemens is, tegen 
de voorliggende contingenteering te stemmen; wanneer het 
dns niet de bedoeling is, reeds thans de contingenteering stop 
te zetten. Ik kan dus alleen met de motie medegaan, wan
neer het principe van de contingenteering in zijn geheel in 
beschouwing wordt genomen, iets, waarop ook de heer De 
Hoog heeft aangedrongen . 

Ik behoef wel niet meer te zeggen, dat ik vóór de voor· 
liggende ontwerpen zal stemmen en de motie slechts dun 
kan steunen, wanneer met name in pnnt 2 helderheid wordt 
gebracht. 

De heer Roep: ~lijnheer de Voorzitter! Ik kan na alles 
wat hier vanmorgen gezegd is, kort zijn. Ik zal vÓÓr de 
onderwerpen 130 en 131 van de Regeering stemmen, omdat 
ik, zooals ook de heer De Hoog het heeft uitgedrukt, niet 
wil vooruit!oopen op de terugkomst van den heer Hart en 
de wellicht door hem behaalde resultaten, en alvorens ik 
een duidelijk en concreet overzicht heb gekregen van 
de gevolgen van de verschillende contingenteerings- en 
licentieeringsmaatregelen voor deze samenleving en daarnaast 

dnidelijk, concreet, en overzichtelijk gesteld is de steun, dien. 
Nederland in verschillende vormen aan Indië heeft gegeven .. 
Want mijn geacht medelid, de heer Thamrin, kan met de 
hem eigen welbespraaktheid nu dien steun wel ontkennen, 
dien Nederland heeft gegeven, doch ik ben ervan overtuigd, 
dat de heer Thamrin zelf ook op die opilue zal moeten 
terugkomen, indien hij een duidelijk beeld heeft gekregen 
van wat inderdaad door Nederland voor Indië op velerlei 
wijzen is gedaan. Maar ik wil op dat beeld, op dat overzicht 
niet vooruitloopen. Th: zeg, dat ik aan de ontwerpen van 
de Regeering nîJjn stem zal geven, doch mij uiteraard 
voorbehoud om nadat wij dat overzicht hebben gekregen 
deze aangelegenheid opnieuw te bezien. 

(De heer De Hoog: Dan staan wij geheel vrij.) 
Mijnheer de Voorzitter! Ik zou ten aanzien van een van 

de laatste redevoeringen van den heel' Colijn, den l\IIinister' 
President, die aanleiding is geweest tot dit breede debat en 
waarvan van verschilJende zijden en in verschillende toon
aarden is gezegd, dat zij toch ü. elk geval de strekking had 
als zou Zijn Excellentie niet bereid zijn tot steun aan Indië, 
willen verklaren, dat ik reeds bij het lezen van die rede in 
de pers, dien indruk niet heb gekregen. 

(De heer K ers ten s: U bedoelt dus de telegrammen 
daaromtrent.) 

Ik zeg dns niet: wacht eerst eens af de Tweede Kamer
stukken ten deze, wacht eerst eens af het nauwkeurig relaas 
van de rede van den Minister-president, doch ik verklaar 
van mijn kant, dat ik reeds bij het lezen van de rede van 
den Minister-President in het zeer lutvoerige, zeel' lutgebreide 
telegram, den indruk niet heb gekregen, dat Zijn Excellentie 
positief afwijzend staat tegenover eIken steun aan Indië_ 
Dat Zijn Excellentie niet heeft gezegd: kom hier jongelui, 
wij hebben in Nederland geld genoeg' en als je daarvan wat 
kunt gebruiken, ben ik bereid met te geven spreekt nog al 
vanzelf en dat de Minister op vele wijzen zich zeer voor
zichtig heeft uitgedrukt is van een man als Zijn Excellentie 
niet anders te verwaehten. 

(De heer Van Hel sdi n gen: De bereidheid heeft hij 
uitdrukkelijk uitgesproken, alleen het kunnen betwijfelde hij .) 

Ik zou hieraan het volgende willen toevoegen - de heer· 
De Hoog wees mij daareven entre nons op -, dat in e1k 
geval de Minister-President ook in diezelfde rede nadrnkkelijk 
heeft gezegd, dat indien er ergens op eenigerlei wijze 
voedselschaarschte zon zijn in Nederlandsch-Indië, de 
Indische Regeering plein pouvoir heeft in aie voedsel
schaarsch te te voorzien. 

(De heer Rat u La n g i e: AUicht. 
De heer S 0 eta r d jo: Zon de heel' Roep denken, dat 

dit niet zou gebeuren I). 
Ik hoor te dezen aanzien itlteressante interrrnpties. Ik 

zeg niet of ik zou denken, dat het niet dan wel zou ge
schieden, maar ik heb hier hedenochtend gehoord - ook 
dc heer Thamrin heeft het woord gebruikt - dat in ver
schillende deelen van Ned.-Indië hongersnood zou heerschen_ 

(De heer Rat u La n g ie: Inderdaad. ) 
Dat zegt de heer Ratu Langie. Ik weet niet, of hij daar

voor positieve bewijzen heeft. 
(De heer Rat u La n g ie: Leest U dan het rapport 

van den resident van Cheribon.) 
Dat weet ik niet. Maar ik hcb in elk geval willen vast

stellen, dat in eerste instantie de verantwoordelijke bewinds
man, de Minister van Koloniën, uitdrukkelijk beeft ver
klaard, dat de Indische Regeering plein pouvoir heeft in elke 
voedselschaarste te voozien. 

(De heer Th a In rin: Nog altijd ten laste van Indië.} 
Het verwijt ten deze aan de Nederlandsche Regeering ge

richt en daar gaat het heele debat heden morgen om, acht ik 
echter in dit verband minder op zijn plaats. 

(De heer Th a m rin : Wij hebben meerderen steun van 
anderen noodig.) 
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(Roep.) 
(De 11eer De II oog: Dat zal persé komen ten aauzien 

van de voedselvoorziening.) 
Nu kom ik tot bespreh:ing van de motie, ten opzichte 

waarvan ik ej~cnjijk aanlci<.lmg heb gevonden het woord te 
VOel'ell, aallge~lCli die motie straks met zal worden bespl'o~ 
keil. Ik zou daal'vun dan willen zeggen, dat ik de over
wegingen vau de motie met instemming heb gelezen. De 
eel'ste overweging spreekt van den cconomischen nood van 
dc bevolking e ll verwijst dan naar een recent verSlag van 
den r esident van 011c1'IIJon cn nog andere aanwijzingen ten 
deze. I k zun vun mijn kant daaraan nog wHl en toevoegen, 
dat die H OOll van de bevolking ook wel degelijk geldt voor 
de Jagcl'e j~ul'opeesche lagen VUil de l ndische gemeenschap. 

(De beer l{ a t II La n g ie: Die uehourcn loch ioi tle 
bevolking.) 

(De 11 eer S 0 eta l' dj 0: Dat 11 eb ik al gezegd.) 
De heel' Soetardjo heeft het al gezegd, zegt hij zoo na

drukkelijk. 1k geloof niet, dat hij mij echter daarbij het 
recht za l betwisten ook mij nerzij ds hier nog eens eeu kleine 
nadel'e toel ic hting op te geven. 

(De heel' S 0 eta l' d jo : Als het de beteekenis heeft van 
een VCl'\vijL, dat het nieL nadrukkelijk is vastgesteld, vel'· 
wel'p ik het) . 

Ik wist niet, dat de heer Soetardjo zoo fijngevoelig was, 
te ve l'moeden, dat in mijn rede eenig verwijt aan zij n adres 
llaur voren zou zijn gebracht, 

\Van llecr ik thans een enkel woord wil zeggen ovC[' den 
nood dct· bevol king, is het cUt, dat ook voor het lagere deel 
del' l4~ ul'opcesche bevolking de economische nood wel ~eel' 
zwaar te dragen valt. 1k wil het niet bij de enkele mede
deeling" van dit feit, daL ieder uekcnd is, laten, maal' wil 
hUllr JUet hel volgende staaltje illustreereu. 

Dezer dagen had ik een onderhoud met eeu lid van het 
comité voor schoolvoeding in Ha ndoeng eu daarbij werd mij 
medegedeeld, dat in Bandoeug - en dat zal in audere groote 
en misschien ook wel in kleine indische steden het geval 
l..ijn -- 's moq~ens honderd en porties schoolvoeding Ran 
BlII·opecsche kinderen worden gegeven. Als deze kinderen 
op school kOlllen, hebben ~ij nog geen voedsel genoten ell 
de portie schooLvoeding, die zij da n krijgen, js het eenige 
voedsel, dat zij dien dag nuttigen. Het komt voor, zoo ver
lelde een schoolhoofd mij, dat de kinderen flauw vallen, 
als de etenswngen het school erf biunenrijdt. 

I k geloof, dat dit wel een sterk stnaltj e is van den nood, 
die ook in de laget·e Jagen van de EUl'opeesche bevolking 
hiel' te lande heerscht. 

Heb jk dus gezegd, dat de vier overwegingen van de 
motie mijn instemming hebben, de verzoeken hebben mijn 
unverdeelde sympathie niet. 

Ik kom dan allereerst tot vel'zoek 1, dat ik eigenlijk veel 
te slap en te vaag vind. Ik za l dat even toeli chten. 

Het eerste verzoek luidt: 
,,1. el' bij het Oppel' bestuur met klem op aan te 

dring'cn, dat de economische samenwerkin g tllsschen 
lndi ë en Nederland gebaseerd worde op den rechtvaar
di gen grondslag, dat de bevolking zoowel in Indië als 
in Nederlalld iedel' een r ede lijk deel lh·ng'c va n den llruk 
del' voortschrijdende CCOIlOIllische depl'csf\ic". 

~faa r wat is hl d it verband "een I'edel~jk deel IJ , 
(De heel' !{ a t u I" a n g i e : U moet niet theoret isch 

wOl'den .) 
I k ben ni et theoretisch, ik stel mij op het staudpunt, dM. 

de motic door de Ind ische Regeering, het Opperbestuu r en 
de Kalllcl·s in Nedel'la nd Hna!' de letter za l worden gelezen. 

(De hepr R ft t 11 lJ a n g i e: Dan zal men l)l'ecies weten, 
wnt mcn P I· naar de lettel' uit moet lezen.) 

Jk wist niet, dat de heer Ratu Lan gie het zoo scherp V001' 
de motie 7.0 11 opnemell, al veJ'llloedde ik het wel. Vermoe· 
delijk za l men in Nedel'land zcgg'cn: dit g-eschieclt r eeels, het 
redelijk deel van de economische depl'essie wordt in Neder-

Handel ingen. Zittingsjaar J935-.1 936. 

land reeds gedragen en geducht gevoeld ; de heer Kerstens 
wees reeds met een enkel woord op de verschillende vormen, 
waari n de gevolgen van de economische depressie in Neder· 
land worden gedragen. Ik heb in mijn aanteekeniugen hiel' 
dan ook staan, dat meu in Nederland direct zal opmerken -
ook de heel' ~oetardjo wees llierop reeds, - dat inderdaad 
in allerlei vakken nog betrekkelijk hooge loonen worden 
uitgekeerd, maar dat het el' direct op aankomt; wat men 
vóór die hooge loonen kan koopen . Indien men een verge· 
lijki ng trekt met België eu zegt, dat men in België voor 
minder geld of voor hetzelfde bedrag meel' kau koopeu, 
kan dit alleen beteekenen, dat de waarde, de koopkracht 
van het geld daar hooger is dan in Nederland; op zich zelf 
beteekenen de bedragen ni ets. 

(De heer S 0 eta l' d jo : Ik heb naast de hoogere loollen 
de hooget'e leveusmiddelenprijzen gesteld, het is een vicieuse 
cirkel. ) 

Maal' als dat zoo is - ik kom el' aanstonds nog op terug 
- moet men in verzoek 2 ook niet spreken van "ten bate 
van Nederlnudsche en buitenlaudsehe industrieën". Wij 
moeten er hier dus niet nadl'llkkel ijk op wijzen, dat de 
wntingenteeringsmaatregeleu het gevolg zij n van de hand
having vall de hooge 100l1On in Nederland. 

(De heer Ha tuL a n g i e : W aal' is dat gezegd 1) 
Dat is zoo juist in versch illende r edevoerin gen 11aar voren 

gebracht. Ik constateer intusschen nogmaals de animo en 
de liefde van den heel' Ratu LangÎtj voor deze motie. 

(De heer Ha t 11 1, a n g ie: Ik ben toch zeker mede
oudertee'kenaar .) 

Hoe hct 001< ~ij, ik vind, dat de conclusie onder 1 van de 
motie (stuk 6) 111. udat de bevoJkin g zoowel ju Indië als in 
Nederland ieder eeu redelijk deel dl'age ......... euz." zeer 
vaag. Men zal in Nederland onmiddellijk zeggen: Wij dragen 
ook ons r edelijk deel. Ik denk, d,1t de wensch der voor
stellers duidelijker tot uiting zou komen bij de volgende 
I'edact ie onder 1: 

"et· bij het Opperbestuur met klem op aan te dringen, 
dat de economische sumenwel'king tusschen Indië en 
Nederland gebaseel'cl worde op den l'echtvaal'di gen 
grondslag, dat de sterkere den zwak kere steunt en ni et 
omgekeerd . " 

Wij hebben dan niet met redelijkheid noch met hooge of 
lage looneu te maken, maar brengen tot uitdrukking, dllt 
in elk geval al moge de eeonomische toestand in Nederland 
slecht zijn, hij altijd toch nog veel beter is dnn in Ned.-Indië 
en dat wanneer het gaat om de econom ische samenwerking, 
Nederland de sterkere en Tndië de zwakkere is . Dat zullen 
de voorstellers trouwens bedoeld hebben. 

(De heer R at u T" a n g i e: U hebt het goed beg"epen, 
maal' denkt U, dat men het in Nederland ook zal vatten?) 

Ik dank den heer Ratn l mngie VOOI' zijn compliment, maar 
ik weet niet of hij een juiste taxatie heeft van het NedCJ'
landsche inzicht in Indische za ken. 

Jk kom thans aan het tweede pun t del' co nclusi e, dat aldns 
begint: " in afwacht ing va n ee n definitieve regeling terzake 
... . ..... enz." rl'el"Zn.ke van wat, M\jllhecl' de Voorzittel" 

(De heel' Ha tuL n n g ie: rr cl"wkc van punt 1.) 
Punt J is dc vaagheid zelve, dat wCJlsch ik juist duide· 

lijker. Op het oogenblik zou ik niet weten, r e'gelingcn ter. 
zake "v an w a tIJ zouden moeten worden vastgesteld . Boven
dien is het nooit wenschelijk een regelin g definitief vnst te 
.tell en. Dat zou veel te bindend zijn. Ik geloof, dat bij 
ane economische schommelingen in dezen tijd W\l indcrdnad 
regeling"en moeten hebben d ie niet a l 1c definiti ef zijn, d a t 
z ij een igsz ins elastiscll moeten 7.ij n en o p elk oogenblik 
1'1l0etcIl kunnen worden gcwjjz; igd . 

Ik geloof vcrd er, dat de slotwool'd en van conclusie 2, 111. : 
"ten bate van Ncclel'landsche en buitenlandsche indust l'ieën " 
afbreuk doen aan de waa rde dezer conclusie. Indien de 
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(Roep.) 
heer Ratu Langic mij zou vragen hoe die tweede conclusie 
wel zou moeten luiden, zou ik eenvoudig zeggen, dat zij aldus 
moest luiden: 

,,2. in afwachting van regelingen terzake niet verder 
te gaan met bet treffen van nieuwe maatregelen van 
cOlltingenteering en licentieering, welke immers tot on
vermijdelijk gevolg hebben een verhooging van de 
levenskosten in Indië", 

Dat is op zichzelf onaanvechtbaar i zelfs mijn geacht mede
lid, de heel' Weyer, heeft dat bekend gesteld. 

(De heel' Van Bel sdi n gen: En als het de bescher
ming van de Indische industrie betreft 1) 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb niet 111 te veel beslag 
op den tijd willen leggen in dit late uur. Ik heb o.m. de 
volgende aallteekening gesteld, nl. dat de heel' Van Hels
dingen zich verzet tegen het standpunt, dat geen nieuwe 
maatregelen van contingenteerlng zouden mogen worden 
genomen. 

(De heel' Van Hel sdi n gen : In bepaalde omstandig
heden I) 

Juist, maar dat is allemaal in deze lllotie opgenomen en 
"cl'vat, want er staat: 

111 n a f w ach tin g van n a der ere ge l i Tl gen 
terzake niet verder te gaan met 110t treffen van nieuwe 
maatregelen van contingellteering en liccntieel'ing .... . . ". 

Dat wil dns niet zeggen dat, wanneer straks op de een 
of andere wijze met een buitenlandsche mogendheid voor 
Indië een gnnstige regeling wordt getroffen, elke nieuwe 
contingenteCI'ing zal wordcn uitgesloten. Dit zal t.Z.t. 
dienen te worden gewikt en gewogen. Maar deze motie -
en nu ben ik weer bij de voorstanders van deze motie -
sluit in het geheel niet in, dat elke nieuwe contingenteering 
zal worden uitgesloten. Het hangt er maar van af, wa.t et· 
cr tegenover zul staan en dat li g t volkum en in de hewoor· 
dingen van punt 2. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Een contingenteering 
ten behoeve van de Indische industrie behoeft in het ge
heel niet te strekken ten bate van Nederland. Dat hangt 
cr in het geheel niet mee samen : het betreft hier een znivel' 
Indische aangelegenheid! 

De heer Rat n L a n g ie: Dat is niet aan de orde ge
weest; het gaat hiel' om de verhouding Nederland-Indië.) 

Dat bestr~d ik heelemaal niet; de heel' Ratu Langie wijst 
er bij interruptie reeds op, dat hierover thans niet gesproken 
wordt; het staat buiten het. debat. Het gaat inderdaad om 
de economische samenwerking tusschen Nederland en Indië. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Het punt sub 3: 
"dat iedere contingenteerings- en licentieeringsmaat· 

regel noodwendig prijsstijging tengevolge heeft, in elk 
geval een normale, de conjunctuur volgende prijsdaling 
tegenhoudt" 

laat geen uitzondering toe!) 

(De Voorzitter.) 
Ik kan thans de opmerking van den heer Van Helsdingen 

tot mijn spijt niet beantwoorden, omdat ik niet weet, waarop 
deze slaat, maar ik beloof hem, dat ik het nog eens rustig 
zal nalezen. Met het oog op het vergevorderde uur, Mijnheel' 
de Voorzitter, wil ik mij tot deze opll1erkingen beperken. 

De Voorzitter: Hiermede is de eel'ste termijn betreffende 
deze onderwerpen van de z~de van het College beëindigd. 

Thans zal worden gepauzeerd, iu de eerste p laats om deu 
Regeeringsgemachtigde gelegenheid te geven, zich met de 
Regeering in vel'binding te stellen, teneinde na te gaan of 
het mogelijk is, den termijn, gesteld voor de behandeling 
van de ordonnanties, die vandaag afloopt, nog lllet één dag 
te verlengen, ofschoon de van kracht zijnde verordeningen 
morgen eindigen. Mocht de verdel'e behandeling kunnen 
worden uitgesteld, dan zal de Regeeringsgemachtigde 
morgenochtend om ' 9 nUl' antwoorden. Is verlenging van den 
termijn niet mogelijk, dan zal de Regeeringsgemachtigde na 
een half uur pauze antwoorden, in de eerste plaats uitsluiten·l 
op de opmerkingen omtrent de ontwerpen 'zelf. VervolgellS 
zal dan de tweede termijn van de zijde van het College plaats 
hebben, waarbij ik den leden verzoek, zich te bepalen tot de 
twee ontwerpen. Na afhandeling daarvan zal dan worden 
voortgegaan met de behandeling vnn de motie, stuk 6, in 
de eerste plaats met de opmel'kingen, die de Regeel'ing naar 
aanleiding daarvan wenscht te maken., terwijl vervolgens, 
wijl yoor de behandel ing del' !lIotie geen tweede termijn zal 
worden gehouden, de eer'ste onderteckenaar van de motie 
het woord zal krijgen. 

Ik voorzie eehter, dat de behandeling van de motie heden 
niet zal kunnen worden beëindigd en dat dus heden in geen 
geval het op den rooster van werkzaamhcden aangekondigde 
commissie·ondcrzoek zal h.llllnen worden afgedaan; ik verzoek 
den leden dus, Cl' rekening mede tc honden ,dat in elk geval 
morgenochtend om 9 unr zal worden vergaderd. 

De vergadering wordt te 12.34 uur n.m . geschorst en 
te 12.54 uur n .m. hervat. 

De Voorzitter: Ik kan mededeelen, dat van de Rcgeering 
bericht is ontvangen, dat inderdaad, ofschoon het zcer 
moeilijk is, de t.ermijn voor de behandeling van deze ontwerp
ordonnanties met één dag kan worden verlengd, zoodat de 
verdere afhandeling !lIorgen kan plaats hebben en ook het 
regeeringsantwoord morgen zal worden gegeven om 9 uur. 

Op het rooster van vandaag stond nog commissie·onderzoek 
ten aanzien van twee onderwerpen, waarvan één n1. Ond. J:Jfi , 
groote haast heeft. Ik verzoek den leden daarom, thans in 
dil commissies bijeen t.e komen tel' bespreking alleen van 
onderwerp 1:-16, de ontwerp-ordonnantie sanitair aardewerk. 

De vergadering wOI'dt te 12.56 llUl' n.lll. gesloten. 
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Vel' g a del' i n g van Din s dag 17 )1 a art 1936. 

( B~eelll'oepingsuUl': 9 voormiddag.) 

Invoerordonnantie katoenen dekens 1936 (Ond. 1:10) en 
Jllvoerordollllantie badhanddoekeu 1936 (Ond. lat). 
Motie-Soetardjo c.s. betr. steun van Nederland aan Ned.-Indië 
en stopzetteu eontingenteeringsmaatrege!en (Ond. laO, 
st. 6). - Aanhouding motie-Soetardjo (Ond. 1:10, st. 7) betr. 
ongewenschtheid yerdere lastenverzwaring en verdere bezui
niging op landsdiensten. 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HEIJSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 16 leden, te weten: 

cle heeren Van Helselingen, De Hoog, Kan Kerstens, Moh. 
Noor, Prawotosoemodilogo, Ratn Langie, Roep, Soangkoepon, 
Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Ver boom, W ermuth 
en Weyer. 

Regeeringsgemaehtigde : de heer Van Mook. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gadering. 

AHn de on! e is de voortzetting der be
h .1 11 a c I i 11 g Y a n cl con t w c l' P - 0 r do n na n tie s : 

a. tot t ij ti e I ij I, e I' {' go {' I i 11 I..t ya n cl (' IJ i 11 \' () (' I' V ft n 
katoenen dekens (Ond. 1:10); 

b, tot t ij del ij k e r e gel i n g van den i nv 0 e r 
va n bad h a ndd 0 e ken (0 n d, 131) . 

Het woord is aall de Regeeringsgemaehtigde voor het uit
spl'cl\en van het l'egeeringsantwoord in eersten termijn. 

De hee l' Va.n Maak, Rcgecri ngsgcl1Itlchtigde: l\i\jnhecl' de 
Voorzitter! Ik nlOge beginnen met op te merken, dat de om
vang, die het debat nopens de twee ingediende ontwerp-or
donnanties heeft verkregen, de Regeering in meel' dan één 
opzicht heeft verrust, Wanneer men bedenkt dat in een col
lege, dat, U inbegrepen, 16 leden telt, 13 sprekers aan het 
woord geweest zijn, behoeft over den omvang van het debat 
niet vee! meeL' te wOL'den gezegd. 

VOoL'ZOOVel' het veL'sch~nsel door eenige geachte leden, met 
name den heel' Soctardjo, verk laard is als een reactie op 
persberichten nopens het antwoord vall den MiLlister van 
Koloniën op de algemeene debatten over de Indische begroo· 
ting, moet de Regeering zich op het standpunt bl~ven stellen, 
dat Z~ zich in een discussie daaromtrent en zeker op dit 
oogenblik en bij gelegenheid van de bchandeling van deze 
ontwerpen, niet mengen kan, nog daargelaten, dat orntrent 
de strekking van het ministcrieele antwoord van de zijde der 
geachte leden zelf verschillende indrukken en interjlretaties 
zijn gegeven . 

Staat, naur het oordeel der Regecring, het vraagstuk van 
de fil1anciecle verhouding tusschen Neum'land en Neder
lllJldsch-lnd ië buiten l'echtstreeksch vcrband met de materie, 
Llie thans aan de orde is, natuurlijk is daarmed e niet ge
l.eg-d, dat het vraagstuk niet een onderdeel vormt van de 
'(,l'houdill~ Lusschcn beide deel en van het Koninkl'ijk, Maat' 
wèl, dat het ligt buiten het strikte terrein van de weder
zij dsche ecvnomische beJangcnbeha.rtiging, waarop de onder
Jmvige con t i ng-cn tccl'ingsvool'stellen thu ishool'en. 

Om dit !log even in het kort te adst l'ueeren zon ik dit 
willen zeggen. \Vanneer Ill en die wcderzijdsche economische 
belangenbehartiging kort wil omscll1'ijven, komt ze hierop 

HllndcliugclI, Zittingsjaar ]935-J936. 

(Van Mook, Regeeringsgemachtigde), 
neer, dat men tracht over en weel' elkanders export te ver
beteren of te verdedigen en dat men b~ maatl'egelen van 
economische politiek, die men u it anderen boofde treft, over
en weel' tracht elkanders belangen zooveel mogel~k te ont
zien. Met deze begripsomschrijving, die natuurlijk summier 
en misschien niet geheel volledig is, meen ik wel te hebben 
aangetoond, dat de kwestie van de Indische begrooting daar
uuiten valt, 

Ik zal el' mij van moeten on tb ouden in te gaan Ojl de 
beschouwingen, die anu dit punt z~n gewijd, en lUeen ook 
goed te doen op het oogenblik reeds mede te deelen, dat mijn 
aanwijzing tot Regeeringsgemaehtigde voor deze beide ont
werp-ordonnanties zeker niet insluit, dat ik nu ook gemach
tigd zou zijn, met betrekking tot een onderwe,'p als de motie 
.tuk 7 namens de Regeering te spreken, 

Een tweede redeu, waarom dit uitvoerig debat niet zon
der meer kon worden verwacht, is gelegen in de omstandig
heid, dat nog kortelings en zeker ook toen niet "001' de eerste 
maal vrij nitvoerig over de eontiugenteeringspolitiek is ge
discussieerd ter gelegenheid van de behandeling der Invoer
ordonnantie VOOl' manufacturen 1936, en dat toen van de 
zijde van de meerderheid vau dcn Volksraad het standpunt 
is ingenomen, dat men het resultaat van de thans in 1\edel'
land gevoerde besprekingen en de overleggjllg van het toe~ 
gezegde overzicht vun de contingenteeringsmaatregelen wilde 
afwachten, alvorens men el' toe zou overgaan zijn standpunt 
over die en dergelijke maatregelen opnieuw te bepalen, 

De thans voo rgebrachte ontwerpen uu hebben betrekking 
op maatregelel1, die in het geheel een bett'ekkelijk onderge
sch ikte plaats innemen en die tijdens bedoeld debat reeds 
vel's('hr idcne maanden in werking war('n, Ook uit di en 
hoofde kon niet wOI'cleH v(,l.'wllcht, dat de discussies thnns 
:mlk ecn ltitgebt'eidheid zouden krijgcn. 

Verscheidene van de geachte leden hebben de uitvoeri gheid 
van hun betoog en de onderteekening van de ingediende 
motie stuk 6 gemotiveerd als een ondersteuning voor deu 
Directeur van Economische Zaken bij zijn besprekingen in 
Nedel'land. Andere geachte leden hebben daartegenover 
HnJlg'('voet'd, dat de heer Hart bU aanneming van de motie 
wel l'ens zon kunnen uitJ'oepeJl: "bewHHf' lIIij voor lIIijn 
vrienden!' ~ 

Het lijkt mij niet mogelijk, daarop zeel' diep in te gllan, 
maar ik zal, al was het slechts om het geachte lid, den heel' 
Kerstens een genoegen te doen, Cl' aanstonds toch nog iets 
van zeggen, 

Mijnheer de Voorzitter! Het is reeds meermalen, zoowe! 
in deze, als in de groote zaal gezegd, dat de economische 
samenwerking tusschen Nederland eu Nederlandseh-Indië 
nict het karakter draagt van een verdrag, dat partijen na 
een zekere periode van loven en bieden afsluiten, maal' be
rust op verhoudingen, die zich voortdurend ontwikkelen . Dit 
behoeft zeker niet te verhinderen, dat men zoo nu en clan 
een balans trekt; het overleg, het overwegen van hetgeen 
wenschelijk en mogelijk is, wordt echter telkens Weel' en 
voortdureud voortgezet. 

Het spreekt vanzeU, dat daarbij de omstandigheden, waa r
in beide deelen van den Staat vCl'keeren, voortdurend in het 
oog gehouden worden en dat aan die omstandigheden groo
ten, ja beslissenden invloed op den gang van zaken toekomt. 
Het geachte College kan zich verzekerd houden, dat zoowel 
de g,'oot. moeiliikheden, waarin Nederlandseh-Indië en met 
name Java cu Macloera nog steeds verkeert, als het oordeel 
en de wensehen van den Volksraad in dit verband steeds zoo 
concreet, zoo reëel en zoo duidelijk mogelijk zijn eu wordeu 
ges! cId en onderkend. 

Nu is aanleiding gevonden om in dit reeds jaren in gang 
zijnde proces van overleg, van on'derzoek en van maatrege
len over en weer ecn fase in te schakelen van directe be
spl'ekingen dool' den Directeur van Economische Zaken met 
het Opperbestuur en met andere autoriteiten en bclang-
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(Va.n Mook, Regeeringsgemachtigde). 
hebbenden in Nederland. Het spreekt alweer vanzelf, dat ge
noemde Directenr daarbij beschikt over de meest uitgebreide 
en meest recente gegevens nopens den economischen toestand 
in deze gewesten. Tevens is, vooral door de debatten en ver
klaringen ter gelegenheid van de behandeling der Invoer
ordonnantie manufacturen 1936 volkomen duidelijk, welke 
zienswijze de Volksraad in meerderheid en minderheid ten 
aanzien van deze materie huldigt. 

Tusschen de behandeling van die ordonnantie op 17 t/m 19 
Februari, gevolgd door het vertrek van Mr. Hart op 22 Fe
bruari en den dag van heden ligt nog geen maand en ook 
in die periode is, dank zij onze ZQQzeer versnelde en verveel
voudigde communicatiemiddelen met Nederland, het contact 
met de levende werkelijkheid hier geen oogenblik verloren 
gegaan. De Regcering moet zich in die omstandigheden toeh 
wel afvragen, welke aanleiding kon bestaan om nu opnieuw, 
bij de behandeling van een tweetal contingenteerings-ordon
nanties, waarvan de ondergeschikte beteekenis door vriiwel alle 
leden van dit College is onderkend, niet aUeen het principieele 
debat op groote schaal te heropenen, maar zelfs daarbij con
clusies te trekken en te formuleeren, die het verleden maand 
in den Volksraad in pleno ingenomen standpunt niet in aUe 
deelen dekken. 

Mijnheer de Voorzitter I Ik heb reeds gezegd, dat en waarom 
het vraagstuk van de financieele verhouding tusschen eder
land en Nederlandseh-Indië hierbij rechtstreeks althans niet 
betrokken is te achten. Ik voeg daaraan toe, dat aan den 
Volksraad een overzicht van de contingenteeringspolitiek en 
haar werking is toegezegd, dat zoo spoedig mogelijk na den 
terugkeer van Mr. Hart, dus binnen zeer afzien baren tijd, 
zal worden overgelegd. Alsdan zal een basis voor ruime en 
g1'Ondige gedllclltenwisseling aanwezig zijn, die thans ontbreekt 
en die ik ook niet op zoo korten termijn verschaffen kan. 

Het bezwaar nu van de thans gevolgde methode zie ik 
vool'a\ 1n twee l'ichiingen. 

In de eerste plaats schuilt in een discussie als die van 
gisteren en vanda~g het gevaar - en dat is volstrekt geen 
denkbeeldig gevaar - van voorstellingen en oordeelvellin
gen, die door het ontbreken van zulk een basis eenzUdig 
zijn en tot de zoo noodzakelijke verheldering van het vraag
stuk der economische Sc:'lmenwerking weinig kunnen bijdragen. 
De Regeering kan Zich, doordrongen als Zij zelf is van de 
nooden en behoeften van dit land, zeer goed indenken, dat 
de leden van dit College zich gedrongen gevoelen daarvan 
getuigenis af te leggen. Maar Zij meent toch ook daartegen
over te mogen stellen, dat een zoo summiere schriftelijke 
voorbereiding en een zoo beperkte tijdruimte voor de open
bare behandeling onvoldoende gelegenheid geeft en laat om 
dat alles terug te brengen tot de proporties, die daaraan in 
het kader van het geheel toekom en. 

Dat kader is al meuigmaal getrokken; op dit oogenblik 
bestaat echter de bijzondere toestand, dat een enkele ver
wijzing naar vroegere mededeeUug(>n, ju verband met de re
cente ontwikkeling, onvoldoende zon zijn, terwijl voor een 
nieuwe schets de gelegenheid wel in de zeer naaste toekomst 
daal' zal zijn, doch op dit mom ent nog niet is aangebroken . 

Het tweede bezwaa )', dat missc~ien grootel' i~ te achten, 
ligt in de mogelijkheid, dat door de gehouden redevoerin
gen en gevraagde uitsprakeu het standpunt van den Volks
raad als geheel misschien minder duidelijk zou worden. Er 
zou toch op zichzelf reeds een onmiskenbare tegenstelling 
liggen tusschen de strekking der motie stuk 6 om, in af
wachting van zekere opklarin~en, den statns quo te haud
haven en het door den eersten voorsteUer aangekondigde 
voornemen van hem en zijn fractie. om dien status quo uoor 
verwerping van de voorliggende ontwerpen te wij zigen. 

Men begrijp. mij 'goed, Mijnheer de Voorzitter! Ik verwijt 
den geachten leden, die dat standpunt imlemen, geen tegen
spraak met zichzelf. Het geachte lid, de heer Soetardjo o.a. 
heeft nitvoerig zijn motieven toegelicht, al acht de Regee-

ring die motieven niet juist. Ik constateer alleen, dat het 
samengaan van de motie en het afstemmen van de ontwerp
ordonnanties, zooals terecht door den heer Verboom is op
gemerkt, de verhoudingen zeker niet ophelderen zal en de 
helderheid, die voor een bevredigende ontwikkeling van de 
economische samenwerking noodzakelijk is, zeker niet zal 
bevorderen. 

Mijnheer de Voorzitter I Na deze uiteenzetting over het 
algemeen inzicht der Regeering nopens de gevolgde proce
dnre, waarmede het geachte lid, de heer Kerstens waarschijn
lijk wel tevreden wil 'zijn, behoeft niet uitdrukkelijk te wor
den vermeld, dat de Regeerillg het standpunt waardeert van 
die leden, die, zij het in afwachting en onder voorbehoud 
van de . dingen die komen zuUen - ik noem de heeren 
Sosrohadikoesomo, De Hoog, Kan, Weyer, Verboorn, Van 
Helsdingen, Kerstens en Roep - verklaard hebben hun stem 
aan deze ontwerpen te willen geven of uiet te willen ont
honden. 

In aausluiting bij dat standpunt en ' bij de betoogen, door 
die leden gevoerd tegen sommige oordeelen die door 
andere geachte leden, met name de heeren Soetardjo, Soang
koepon, Prawoto, Ratn Langie en Thamrin, over aard en 
strekking del' contiugenteeringspolitiek in het raam der 
economische samenwerking zijn geveld, meent de R.egeerillg 
zich thans van een bl'eede principieeJe uiteenzetting te moe· 
ten onthouden. Zij moet daartoe in hoofdzaak verwijzen naar 
Vl'oegel'e verklaringen; zooals ik reeds zeide, zou ik thans 
slechts in herhalingen vervallen of onvoldoende recht kun
nen doen aan de jongste ontwikkeling van zaken en in ieder 
geval te kort moeten zijn in vergelijking met het principieele 
belang der materie. 

Toeh meen ik enkele punten niet geheel onweersp"okcn te 
moeten laten. 

Mijnhe('1' dr Vool'zittcl'! BU alle nwatl'egclcn van ueze n 
aard staat der Regeering de ernst van den toestand ten voUe 
voor oogen. Ik meen, dat ik dat niet uitvoerig behoef toe te 
lichten. Het spreekt wel vanzelf, dat in een tijd als deze die 
moeilijkheden nimmer uit de gedachten zijn en ook nimmer 
7.uUcn nalaten, haar invloed uit te oefenen op de gedragslijn 
der Regeering. 

Wanneel' wij die zaak bezien in verliand met de coutingen
teering, dan zou ik erop willen wijzen, dat in tegenstelling met 
hetgeen het geachte lid, de hëër Prawoto zeide, niet in den 
laatsten tijd meel' en meel' eersle levensbehoeften onder de 
eontingenteeringen worden betrokken, maar integendeel, men 
heeft het bij de manufacturenregeling en nu bii de regeling 
betreffende de badhanddoeken kunnen opmerken, juist de 
behoefte van de economische benedenlaag der maatschappij 
steeds zor~vuldig en zooveel mogelijk worden ontzien. 

Mijnheer clc Voorzitter! Dat gebeurt door uitsplitsing van 
lagere groepen vau goederen in een bepaala .·aam; dat ge
Leurt dool' verlichting van druk van de contillgentcering, 
zooals nu pas heeft plaats gehad ten aanzien van de grond
stoffen voor de batikindustrie, dat gebeurt door een prijsbe
waking, waardoor men stijgingen binnen de geringst mogelUke 
afmetingen hondt en voorkomt en zelfs dalingen volgt in die 
groepen van goederen, die niet in een speciale landencontingen
teering z~in betrokken. 

1tlijnheer de Voorzitter! Ik moet hiel' even een zijsprong 
maken, omdat het geachte lid, de heer Prawoto eenige 
vragen heeft gesteld omtrent dien stenn aan de batildn
dustrie. Hoewel zij eigenlijk bij dit debat niet thuishooren, 
meen ik toch goed te doen daar heel in het kort op te 
antwoorden . Bij het verlichten van den druk der conti ngen. 
teering in de batikindnstrie heeft in de eerste plaats het 
belang van die industrie op den voorgrond gestaan, De 
maatregelen, die daarvoor zijn ontworpen en die thans nog 
voor een belangrijk gedeelte in uitvoering zijn, hadden dus 
ten doel om zoo veel mogelijk te bewerkstelligen, dat de prijs-
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verlagingen, dio van de maatregelen het gevolg waren, ten 
goede zouden komen aan de batikkers in de eerste plaats. Dat 
brengt met zich mede, dat zooveel mogelijk gestreefd moest 
worden mu,,' het voorkomen van onmiddellijke dalingen van 
den pr\is Vfltl de ka ins, den sarongpl'ijs, daal' anders het 
voordeel voor de batikkers illusoir zou blijven. Daarmede 
IlOudt verband de methode van regeling, waarbij wel en op 
zoo ruim mogelijke schaal in verband met de prijsverlagingen 
vergoeding zal worden verleend aan de houders van de 
gTondstoffen. Zelfs wordt overwogen de houders van grond
stoffen in een zeker stadium van bewerking vet'goorling te 
geven. 

(De heer P l' a wo t 0: Voor de cam bries, niet voor de 
greys 1) 

Daal' kom ik op terug. maar tevens a priori geen 
vergoeding te verlcellen voor voorraden batiks in den handel, 
omdat dan onmiddellijk aanleiding tot prijsverlaging zou 
bestaan. 

Daarmede houdt ook verband het feit, dat op het oogenblik 
de gJ'ey-p r\js is gchullclhaafd - de grey-prijs, die de beneden
gTens VUil den :-;al'ongJll'~js bepilalt - j dat ten aanzien daarvan 
eerst tot man/regelcn in cen later stadium zal kunnen worden 
overgcgaan. \V\j hcbben alle mogelijke factoren nauwkeurig 
overwogen, mailt' b\j alles heeft voorop gezeten om zooveel 
mogelijk te zorgen, dat de batikindustrie, die in de eerste 
pla.ats vediclltillg VBn druk behoefde, zooveel mogelijk van 

deze regeling zal kunnen profiteeren. En ik moet er daarbij 
even op wijzen en voor waarschuwen, dat dergelijke regelingen 
nu eenmaal nooit zijn in te voeren zonder een zekere tijdelijke 
,'C)'wan\ng, d\kw\j\s ook op m\sverstand berustende verwarring, 
maar dat men wel, wanneer de regelingen goed overdacht zijn, 
mag verwachten, dat een dergelijk t.ijdelijk verlies van oven· 
wicht zich binnen betrekkelijk korten tijd herstelt. 

llIUnllCer de Voorzitter 1 Ik kom nu weder op de meer alge
meCJlC bescJlOuwingen terug. 

Het is bepaald onjuist - en dat is reeds vele malen van 
{Ir zijde del' Regeel'ing gezegd - om de contingcnteel'ingen, 
waarover het hiel' gaat, enkel te zien als ecn bevoordeeling 
van de Ncderlandsehe industrie. De heer Weyer merkte terecht 
op, dat men ze niet mag losmaken uit het raam van het geheel 
en dat men ze in het raam van dat geheel moet zien. Ik zeide 
reeds, dat de econom ische samenwerking ziob toespitst op het 
bevorderen van den wederzijdschen export en in dat kader 
moet men deze zaken in de eerste plaats bezien. Er zijn nog 
andere kanten aan, waar ik aanstonds aan toe kom. 

De heer Ratll Langie zag zeer duidelijk, wat Indië doet , 
muat' niet wat van den anderen kant gedaan wordt. llij sprak 
zelfs van een zekere geheimzinnigheid, waarachter hij mis
sch ien iets, misschien zelÏs niets vermoedt. Om hiel' even -
zonder dat ik, zooals reeds gezegd, kom tot een uiteenzetting, 
die beter later ann de hand van meerdere gegevens kan wor
den versh'ekt - de moeilijkheid aan te toonen, wnar men op 
stuit bij het opmaken van dergelijke belansen, 1110et de aan
dacht worden gevestigd op het verschil in positie in dit op
zicht tussc/len Indië en Nederland. Nederland'. export naar 
rlldië is in den loop van de latere crisisjaren dool' anderen 
export verdrongen. Hier lag dus, als men exportbevol'del'ing 
\'001' oogen had, de remedie voor de hand en was de om
\',1I1g' va n die I'cmedie gemakkelijk af te teekenen. Omgekeerd 
is dit nu niet het geval geweest j de export van Indië naar 
Nederland is niet alleen niet dool' andere landen verdrongen, 
maar heeft een relatief steeds grooter beteekenis gekregen. 
El' is in den Volksl'uad vroeger reeds gewezen op de cijfers, 
die aantoonden dat, terwijl in 1930 de invoer uit Nederland 
naar Indië en de invoer in Nederland uit Indië naar de 
waarde ongeveer gelijk stonden, in 1935 Indië uit Nedc,.]nnd 
slechts 113 van de waarde betrok die van Indië naar Neder-
1and wet,cl veJ'voerd, Voor de verzorging van den Indischen 
export door Nederland lag de methode heelemaal niet zoo 

eenvoudig voor de hand. Men moet intusschen niet de 
mogelijkheden van verbetering van den export van Indië 
naar Nederland onbelangrijk achten. Er zijn voorbeelden, die 
het tegendeel bewijzen. B.v. - men heeft hier toevallig te doen 
met vrijwel allemaal bevolkingsproducten - veekoeken, eo
pra en palmolie, waarin met succes een sterk toenemenden 
export naar Nederland is bereikt. Maar de rnimte voor een 
dergelijke directe exportvermeerdering was en is niet groot. 
Om die te krijgen moeten er heel andere dingen gebeuren 
dan om eenige ruimte voor den Nederlandsehen export in 
Indië te verkrijgen. 

(De heer Th a m rin: Komt het niet, doordat Neder
land in Indië vervangbare stoffen invoert en omgekeerd 
niet !) 

De ornvaIlg van die stoffen is zeef gering. Nederland voert 
naar verhouding zeer veel Indische producten in, in verbouding 
tot zijn export naar Indië en zijn koopkracht, en men kan 
niet zoo Illaar den in den loop van vele jaren gegroeiden 
toestand op korten termijn verandeloen. Een typisch voor
beeld is het volgende. De heer Soetardjo citeerde uit een 
artikel in De Locomotief met betrekking tot den snikerin
voer in Nederland uit Cuba. Wie de cijfers bekijkt, kan zien, 
dat die invoer geschiedt tegen prijzen, die voo~ Java zeker 
niet loonend zouden zijn en dat dus een eenvoudige Vervan
gin g van den invoer door Javasuiker voor Java geen betee
kCllis zou hebben. 

(De heer Ratu Langie: Waarom contingenteert men 
het in Nederland dan niet!) 

Wat heeft men daaraan, wanneer de prijzen te laag zijn' 
(De heer Rat u La n g ie : De prijzen kunnen opgevoerd 

\vorden.) 
Het geachte lid, de heel' Untu Lallgic, moet luct vergeten, 

dat de bedoelde suiker gebruikt wordt door exportindu
stl'ieën en dat opvoering van de suikel'prijzen dus alleen deze 
exportindustrieën ten gronde zon ricbten. 

Ik haal dit voorbeeld aan, dat ook bij vroegere gelegen
heden reeds genoemd is en ook bij die vroegere gelegenheden 
is gewezen op de veel gl'ootere hindernissen, die in den weg 
staan aan het scheppen van nieuwe uitvoermogelijkheden 
dan <lan het. herstellen vall eXjJo l'tmoge}ükheden, die tot voor 
kort nog bestonden. 

Dat men dns in Nederland de hulp aan Indië in belang
rijke mate gezocht heeft in hu lp bij onderhandelingen met 
het buitenland, spreekt vanzelf. Nu is bij dergelijke onder
handelingen altijd de moeilijkheid, dat men in de eerste 
plaats in den regel de resultaten niet zoo precies kan afwegen 
als bij een invoer in eigen land, omdat niet zelden de onder
handelingen tot strekking hebben het voorkomen van een 
dreigende exportvermindering en omdat niet zelden ue resul· 
taten van dergelijke ondcrhalluc1illgcn om begrijpelijke redenen 
niet ten volle gepubliceerd kunnen worden. 

Zoo is het ook met de concessies, die van Nederlandschl' 
zijae ten bate van Indië bij dergelijke onderhandelingen worden 
gedaan, ook zij kunnen niet altijd aall de openbaarheid worden 
prijsgegeven, en, voorzoovcl' zij publiek gemaakt zijn, is in 
den regel op den duur eerst uit te maken, welke beteekenis 
Zü voor Indië hebben. 

Ik behoef in dit opzicht ook niet te herhalen, wat door den 
Directeur van Economische Zaken al vele malen is medege~ 
deeld, ik behoef geen nieuwe opsomming te geven, manr mag 
toch opmerken, dat waal' het geachte lid, de heel' Tharnl'in 
gezegd heeft, dat Nederland hieraan niets ten koste gelegd 
heeft, deze opmerking ten eenenrnale onjuist moet worden 
geacht. Als men alleen maar bedenkt, dat bii de clearing met 
Duitschland, waarbij dus de invoer met uitvoer betaald wordt 
cn invoel' en uitvoer dus in evenwicht moeten zijn, een 
belangrijk gedeelte van de \'orderingen van Duitschland, voort· 
vloeiende uit den invoel' in Nederland, wordt aangewend ten 
behoeve "an den export van Indië naur Duitschland, is deze 
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bewering reeds ten volle tegengesproken. Het beteekent dus 
niet, dat Nederland rechtstreeks iets betaalt, maar wel, dat 
van een deel van den nitvoer van Nederland naar Duitsclliand 
afstand wordt gedaan ten bate van den uitvoer van Indië. 

(De heer Th a m rin: Maar Nederland heeft die Duitsche 
goederen toch noodig! Anders zou Nederlaud ze toch van 
elders moeten betrekken' ) 

Maar Nederland heeft zijn uitvoer naar Duitschland ster
ker zien aehteruitgaan dan Indië en daarvan offert Neder
land nu nog een deel op. Ik heb gezegd, dat ik hierop niet 
te diep zal ingaan, ik kan slechts enkele vool·beelden noe
men. In het kort komt het hierop neer, dat de afweging van 
hetgeen Nederland beschikbaar gesteld heeft ten behoeve 
van Indië belangrijk moeilijker is dan de afweging van het
geen Indië voor Nederland gedaan heeft, omdat dit zich niet 
uit in rechtstréeksche exporten, in rechtstreeksche quota 
van Iudië'8 invoeren in Nederland, maar in allerlei verhou
dingen, die ten deele niet zoo duidelijk in cijfers zijn weer 
te geven, ten deele niet altijd zijn te publiceeren. Intn88chen 
bedoel ik hier niets anders dan op enkele punten met eenige 
voorbeelden de gegeven voorstellingen te bestriiden en ik 
meen, dat de meel' principieele en algemee ne beschouwing 
van deze zaak beter tot een lateren datum kan worden uit
gesteld. 

Ik mag alleen nog opmerken, dat .bij deze onderhande
lingen - deze onderhandelingen zelf behooren natuurlijk tot 
de normale taak van het Opperbestuur, maar het gaat erom 
wat door Nederland beschikbaar gesteld wordt om den Incli
sehen export te bevorderen - aUe producten van Ned.-Indië, 
ook de bevolkingsproducten, regelmatig de aandacht hebben: 
Ik behoef daarop niet in den breede terug te komen; het 
is gebeurd voor Ja-ossok, copra en andere producten. 

Nog één opmerking, waarbij het geachte lid zich misschien 
versproken heeft. Het geachte lid, de heer Soetardjo, heeft 
ges'Proken van contingenteering -in Indië ten behoeve van het 
bnitenland om den Nederlandscheu export te bevorderen. Dat 
is, bij mijn weten, nooit gebenrd. Als hier e~n contingen
teermg werd aangewend ten behoeve van het bllltenland, was 
het altijd uitsluitend ter bevordering van den Indischen ex
port. 

(De heer Rat u L a n g ie : Maar is er dan niets dat, 
in ruil hiervoor, b.v. van Indië naar Nederland gaat! Ik 
geloof, dat de heer Soetardjo dat bedoelt. ) 

Neen; dat is er niet. 
Mijnheer de Voorzitter! De gevolgen van de contingentee

ring worden hier in Indië zeker duidelijk onderkend en met 
zorg gadegeslagen. Wanneer de heer Soangkoepon zegt, dat 
het de econ"omische politiek van de Regeerillg is om de goe
deren duurder te maken, hoop ik, dat hij dit niet meent, 
maar indien hlj dit wel meent, wil ik hem erop wijzen, dat 
die contingenteering geen doel op zichzelf is, maar dat daar 
altijd andere zaken tegenover staan. 

(De heer S 0 a n g koe pon: Dus de Regeering neemt 
contingenteeringsmaatregelen zonder doel T) 

Evenals de heer Weyer zal de Regeering verheugd zij n, 
wanneer dergelijke maatregelen voor den export njet meer 
noodig zijn en Zij zal die maatregelen zeker niet langer laten 
voortbestaan dan noodig is. 

Ik zal ook niet ai ep ingaan op het betoog van den heer 
Thamrin, die eigenlijk in alle maatregelen van de economische 
politiek der Regeering uitsluitend maatregelen ziet, hetzlj dan 
ten bate van Nederland, hetzij van de Europeesche onder
nemersgroep hier te lande. 

(De heer Kan: Als blind geslagen!) 
Nog onlangs heeft het geachte lid, als hij de stukken heeft 

gevolgd, bij de behandeling van het suikervraagstuk kunnen 
zien, welk groot ueel van de exportwaarde van de suiker ten 
goede komt aan de bevolking; direct de helft en indirect nog 
eens de helft, zooals de toestand nu is, nu er nagenoeg geen 
winst wordt gemaakt. Wanneer men de bevordering van een 

dergelijke productie alleen kan zien als een bevordering van 
eeli speciaalondernemersbelang, geloof ik, dat mcn zeer ver 
bezijden de ecollomi5che werkelijkheid staat. 

Ik moet daarnaast nog even opmerken, dat het geac hte lid, 
de heer Thamrin, ook het loonvraagstuk even ter sprake heeft 
gebracht, dat, zooal8 ook uit de snikerdebatten bleek, de volle 
aandacht der llilgeering heeft. Er kan echter een tijd zijn 
van kiezen tusschen meer of minder loon, er kan ook een tijd 
zijn - en die tijd ligt nauwelljks achter ons en misschien 
zijn wij bezig, dien tijd eenigszins te overwinnen - van bet 
kiezen tussehen geen loon ell een zeer matig loon. 

(De heer IC ers ten s : Het is wel niet geheel juist, maar 
enfin.) 

Dan zou ik gaarne van clen heel' Kerstens vernemen, of 
hij het niet met mij eens is dat, wanneer een bedl'\jf sIn it, Cl' geen 
loon is, en wanneer het met lage loonen wel'kt, el' dan toch 
in ieder geval nog loon wordt uitgekeerd. 

Mijnheer de Voorzitter! Ook ten opzichte van de opmer
kingen over de instandhouding va n het distribl1tie~apparaat 
kan ik alleen maal' verwijzen naar hetgeen vroeger is gezegd. 
Het is zeker niet de bedoeling om een zeer bellaaltl on.derdeel 
van het distributie-apparaat in stand te houden. Men beeft 
altijd voor oogen gehouden het geheele distributie-apparaat, 
zooals het in Indië bestond en wanneer zich daarbij gevalI." 
hebben voorgedaan, waarbij het doel niet geheel is bereikt, 
wordt alles in het werk gesteld om daarin verbetering te 
bJ'cngen i ook hei gev~d Atjph z:J1 f'Ct'Stdaags worden onderzocht. 

(De heer Th a m rin: Wat bedoelt U met het geyal AtjehY ) 
Het geval, waarop de heer Soetardjo heeft gedoeld in een 

citaat in zijn rede. . 
Mijnheer de Voorzitter! Er is nog een punt, dat van vele 

zijden ter sprake is gebracht. Er is gezegd, dat de contingen
teeringen den loonstandnnrd in Nederland hooghouden en dat 
dit zelfs min of meer het doei daarvan zou zijn. )lijnheer de 
Voorzitter! Dat dit onjuist is, is van andere zijde - ik noem 
het geachte lid, den heer Kerstens -, wel zeer overtuigend 
aangetoond. Nog overtuigender kan het worden, wauneer men 
even bedenkt dat de export van Nederland naar Indië, die 
een waarde heeft van eenige tientallen millioenen, maar een 
zeer klein gedeelte vormt van den export van Nederland in 
het algemeen en nog een veel kleiner gedeelte vormt van de 
geheele waarde van de industriëele productie in Nederland. 
Daarbij zijn allerlei vergelijkingen gemaakt tusschen loonen, 
levenskosten en dergelijke meer in Nederland. Ik zal mij 
daar liever niet in mengen, omdat men bij dergelijke verge
lijkingen altijd over belangrijk meer gegevens moet beschikken 
dan over een staatje in de krant. Wanneer ik alleen even de 
geachte leden in herinnering breng, dat men clen kostprijs 
van bepaalde producten zeker niet uitsluitend kan beoordeelen 
naar een loonstandaard, maar dat daarop rationalisatie en 
andere methoden van bedriifs-efficiency, ook bij hoogen 
loonstandaard, een zeer gl'ooten invloed kunnen hebben, moet 
dit al duidelijk zijn. 

Vast staat in elk geval, dat ook in Nederland de toestand 
zeer Illoeittjk is en wanneer men bedragen van loollen ver
gellikt, moet men natuurlijk, zooals gezegd is, ook de levens
kosten zelf daarbij in oogenschouw nemen. Dan mag men 
ook niet vergeten, dat er in Nederland op het oogenhlik 
500000 werkloozen zijn, die daal' niet die opna.me in de 
landelijke samenleving kunnen vinden, die een belangrijk 
gedeelte van de werkloozen in Indië in de desa wel kan vinden. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ben hiermede afin het einde 
van het meer algemeene gedeelte gekomen. Ik heb mij moe
ten beperken, omdat, zooals ik al zeide, het op het oogenblik de 
tijd niet is voor een diepgaand overzicht. Wij verkeerenin 
zekeren zin in een overgangstoestand, die aanleiding geeft 
om een vollediger uiteenzetting ten deze uit te stellen. 

'Vanueer ik nu nog even terugkom op de ontwerpen zelft 

en hetgeen daaromtrent ook nog, door enkele leden althans is 
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(Van Maak, Regeeringsgemachtigde), 
gezcgd, dan kom ik in de eerste plaats op de vrij algemeene 
erkenning, die O.a. tot uitdrukking is gekomen van de zijde 
van de geachte leden, de heeren Soetardjo, De Hoog en Van 
Helsdingen, dat deze twee contingenteeringen geen bijzon
dere beteekenis hebben voor de massa del' bevolking, ook 
niet zoo automatisch - als het geachte lid, de hecl" Kan het 
heeft voorgesteld - in inclireeten zin. Want men kan zich toch 
voorstellen, dat iemand, die een handdoek moet koopen, niet 
onmiddellijk zijn jongen in loon afslaat, doeh b.v. ecn ander 
importartikel niet koopt, of den inkoop daarvan uitstelt. 

De heel' Soangkoepon heeft gemeend, de contingentcer'ing 
van badhanddoeken speciaal te kuunen veroordeel en door te 
w:ijzen op het prijsverschil, dat tusschen twee categorieën, 
die naar uiterlijk, afmeting en gewieht ongeveer dezelfde 
zouden zijn, bestaat, n.l. tusschen de Nederlandsche badhand
doeken van f 5.50 en de Japansche van f 2.90. Nu doet 
zich het mCt'kW1l8 rdige verschijnsel voor, dat beide soorten 
hiel' op het oogenblik te koop zijn, terwijl de eene f 5.50 
en de audere f 2.90 kost. Ik ben el' anders dan het geachte lid 
yan overtuigd, dat er mcer verschil tnsschen beide soorten 
bestaat dan alleen dat in den prijs en dat een bepaald ge
deelte van het publiek de voorkeur geeft aan badhanddoekeu 
van f 5.50 bove n die van .f 2.90. 

Met betrekking tot een andere opmerking van het geachte 
lid moet ik nog zeggen, dat de oogst- en de Poeasatijd m;,,
schien niet zulk een sterken I'echtstreekschen invloed hebber. 
op den afzet van dit soort goederen, maar indirect beteekent 
die periode toch een opleving van aankoop cn consumptie, 
die wel degelijk invloed uitoefent. 

De heer Van Helsdin gen wees op een misverstand, dat 
inderdaad door de bewoordingen van het Gedelegeerden
verslag was gewekt. Hij vroef(, hoe de Regeering aan het 
inziclit in de Nederlandsche kostprijzen komt en of de Re
g-eering n iet van meening is, dat men moet zeggen : een zoo
veelste deel zullen we betalen en dat men dan op dien voet 
richtprijzen moet vaststellen, waarvoor de goederen moetert 
worden aangevoerd. Indien het geachte lid el' zich l'ckenscha)J 
van zou geven, wat een gedetaill eerd kostprijsonderzof\l< 
beteekent , vooral ten aanzien van de textiel-industrie, die in 
één fabriek dikwijl s zeel" verschillende producten vervaardigt, 
zal hij beseHen, dat daarmede op de schouders der Regeering 
en speciaal op die van de moederlandsche Regeering een 
arbeid zou worden gelegd, die buiten evenredigheid zou 
staan tot de te bereiken resultaten . Men zou immers de 
berekening elk oogenbtik moeten herhalen om te zien of ze 
nog opging . De Indische organisatie voor het toepassen van 
deze contingenteeringen gaat uit van een ander systeem, n.l. 
dat bij de meeste goederen, waarvoor een international e 
markt bestaat en gezien de onderlinge concurrentie tnsschen 
de fabrieken in Nederland zelf, met voldoende zekerheid 
een algemeen pt·Usbeeld kan worden verkregen en met vol
doende zekerheid kan worden vastgesteld, of het prijspeil 
winstgevend is, niet winstgevend is of zelfs eenigermate ver
lieslatend. Meu kan aan de haud van de markt, de ontwik
keling van de industrie en de elders geldende prijzen een 
vrij cltlidel ijk overzicht verkrijgen . Dat overzicht wordt dan 
gecontroleerd doot' gegevens van verschillende deskundige 
zijden, die natuul'lijk ten deele berusten op een dh'ecte ken
ni::.; van zaken, ten dcelC' op een algemeen mal'ktinzicht. Ik 
ku.n de bronnen daarvan niet uitc1l"ukkel.ijk opsommen, het 
gaat bij dergelijke gegevens dikwijls om \'crtrouwelijke 
mededeelingen, maar ik kan het geachte lid verzekeren, dat 
de Regeering zich een zelfstandig oordeel over de prijsvor
ming kan vormen door toetsing van de algemeene markt
gegevens en van de bijzondere gegevens, die Zij van verschil
lende zijden verkrijgt. 

IIet systeem van het geachte l id zou verder hierop neerkomen, 
dat men in plaats van de toepassing vun een eenvoudige COll

tingenteering, waarbij men ervoor zorgt - wat inderdaad op 
verschillende w\izen gebeurt -, dat de prijs van de gecontingen-

Handelingen. Zittingsjaar 1935-1936. 

teerde goederen niet een zeel' winst.gevende prijs wordt, doch 
zoo blijft, dat de kosten net worden gedekt en soms dat niet 
eeus, zij het, dat men de industrieën in elk geval in staat stelt, 
voort te werken dus een systeem stelt, waarbij eigen lijk een 
export-premie zou moeten worden toegekend. 

"\Vant wanneer men de prijzen zou vaststellen op een peil, 
dat belangrijk lager ligt dan de productiekosten, zou dit be
teekenen, dat de goederen hiel' niet zouden worden inge
voerd, tenzij er een exportpremie voo1" betaald wordt. 

(De liëer Van Hel sdi n gen: DOOl' Nederl and!) 
Inderdaad, door Nederland. 
Nu wil ik erop wijzen, da.t ook in dit opzicht een oppor

tunistische po litiek wordt gevoerd, die, zoouis ik zooeven 
ook reeds zeide, dergelijke ingewikkelde en telkens herhaalde 
onderzoekingen overbodig maakt, het.geen moge blijken uit 
het feit, dat een bedrag beschikbaar is ~esteld tot verlich
ting van den druk ten gevolge van de conti llgenteet·ing van 
cambrics en greys. Dit bedrag zou men in zeker opzicht -
al wordt het niet in dien vorm u itgekeerd - een export
premie kunnen noemen. 

Wanneer daartoe bijzondere redenen aanwezig zijn, dat 
blijkt uit de recente ontwikkeling, is men inderdaad bereid 
steun te vCl'leeneu, zij het in een vorm, die misschien niet pre
cies met een exportpremie overeenkomt. 

Overigcns is het departement gaa rne bereid, het geachte 
lid een meer technische uiteenzetting te geven van de prijs
bewaking ; er komen te vele speciale punten bij te pas 
om nu een dieper gaande uiteenzetting daarvan te kunnen 
geven. Ik kan intusschen ook nog wel verklaren, dat van 
goederen - en daarmede beantwoord ik meteen de op mer
bug, dat contingenteeringen en licentieeringen persé een 
prijsopdrij"enden of prijsoptrekkenden invloed moeten heb
ben - die voor een bepaald land gecontingenteerd of geli
centieerd zijn, de prijzen voortdurend nauwgezet worden be
waakt iu verbaud met de prijzen, waarvoor de goederen hier 
het land binnenkomen en dat aUe maatregelen worden ge
nomen, om ervoor te zorgen, dat de binnenlandsche prijzen 
die invoerpl'ijzen voortdurend volgen. 

De andere geachte leden, die het woowl hebben gevoerd, 
heb ik in den loep van deze bespreking eigenlijk reeds be
antwoord. Misschien komen straks een Hllntal punten bij de 
behandeling van de motie ter sprake, ik meen echter, dat het 
in Uw bedoeling ligt, Mijnheer de Voorzitter, de motie af
zonderlijk in bespreking te brengen, zooelat ik met de be
spreking daa rvan kan wachten, tot zij aan di orde is . 

De Voorzitter : Inderdaad. 

De heer Van Maak, Regeeringsgemachtigde: Mijnheer de 
Voorzitter! 'rot slot zon ik het volgende wi11en opmerken. 

Indien in de debatten van gisteren iets inelruk op mij heeft 
gemaakt, is het, wat de heor Kan in de rede van den heer 800-
hudjo een cri de cocur noemde, dc algemeene toon, die van 
alle zijden gehoord werd, van een ernstig besef van de groote 
moeilijkheden van Indië en va'l het verzoek tot Nederland 
om die moeilijkheden en de consequenties daarvan duidelijk te 
willen zien. 

Van de Rcgeering, die dagelijks VOOL" deze moeilijkheden 
staat, die dagelijks voorzieningen moet treffen om de grootw 
ste bezwaren te ondervangen, die telkens sluit op obstakels, 
yooral bij den internationalen handel, die dikwU Is even onre
delijk zijn als het prikkeldraad in Caïro, kan men niet anders 
verwachten dan dat Zij de crnst van de zaak ondcrkent en 
bij haar economische poli tiek ten volle in rekening brengt. 
Zoo verkeert ook Nederland in zeel' g"oote moei lijkheden. Ik 
heb zooeven reeds gezegd, dat de Ncd.erlandsehe expOt't mis
schien meer cn in belangrijker mate is aclücl"uitgegaan dan 
de Indische, ik heb gewezen op de gl'oote en in den laatsten 
1ijd weder toenemende werkloosheid. Ik mag nog wijzen op 
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(Voorzitter , Soetardjo.) 
de ligging van Nederland in een deel van de wereld, waar 
ook niet alles even eenvond ig is. 

Nu zal het niet behoeven te verwonderen, wanneer in twee 
betrekkelyk ver van elkaar gelegen en geheel anders geaar
de landen over en weer, jlust in een tijd van groote moeilijk
heden, wel eens een onderschatting plaats heeft van de be
zwaren, ten aanzien VUil bepaalde tegenslagen, die de ander 
ondervindt. Die · onderschatting bestaat in verschillende krin
gen zeker; in Indië ten aanzien van Nederland en in Neder
land ten aanzien van Inclië. Zij bestaat zeker niet bij den 
Minister van Koloniën, clie Indië van oudsher kent en ook 
uitingen beoordeelen kan, al zijn het geen rechtstreeksehe 
uitingen, zooals ze in den Volks raad en het College van Gede
geerden worden vertolkt. Maar dat neemt niet wcg, dat het 
vinden van den juisten, harmomschen en meest geschikten vorm 
van samenwerking moeilijkheden oplevert en in een tijd - zoo
als in de debatten van gisteren ook is onderkend en zooals men 
allerwegen kan opmerken -, dat men inderdaad in zijn waar
deering van elkaars bezwaren nader tot elkaar komt, zou 
ik het geachte coUege in overweging willen geven, niet in
cidenteel tot beslissingen te komen, clie den tot dusver ge
volgden gang van zaken zouden verbreken, maar wel om in het 
vertrouwen, dat de voorspellingen van het geachte lid, den 
heer Soetardjo, die waren gebaseerd op het prikkeldraad in 
Caïro in zoo verre juist ztlllen kunnen z:ijn, dat de heer Hart 
- of Inclië - met achter het prikkeldraad zal blijven zitten, 
om in vertrouwen daarop de beide ontwerpen als on
derdeel van wat reeds gebeurd is en reeds als geheel is tot 
stand gebracht, te aanvaarden. 

De Voorzit ter: Thans kan worden overgegaan tot de be
handeling der ontwerpen in tweeden termijn. 

Ik verzoek daarbij den leden, zich zooveel mogelyk tot de 
ontwerpen op zlchzrj f: te beperken; nu de he handel ing daal'- . 
van. 'l..al dan wo-rden ,'ool'tgC'gailll lnct dl! behandeling vall de 
motie, waarbij ik den Regeeringsgemaehtigde gelegenheid zal 
geven, daarover het woord te voeren en vervolgens aan den 
eel'sten onderteekenaal' van de motie het woord zal verleenen. 

In afwijking "an den gebruikelijken gang van zaken heb 
ik gisteren de motie stuk 6 tegelijk met de ontwerpen in 
eersten termijn laten bespreken, zonder daarbij dus in acht 
te nemen deu gewoonlijk bij de behandeling van moties toe
gepasten korten termijn vau vijf minuten. Ik acht het echter 
niet noodig, heden opnieuw van den gebruikelijken gang van 
zaken af te wijken j vandaar lnijn verzoek aan de leden, zich 
Î11 tweeden t<,rmijn tot de liespl'cking der ontwerpen op zich 
zelf te beperken. 

De heer Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter 1 Gevolg geven
de aan Uw beroep, ous in tweeden termijn te beperken, zal 
ik inderdaad de besprekingen van deze onderwerpen in twee
den termijn zeer kort maken. Ik geloof dat verschillende 
geachte medeleden, met nnme de heet'en Ratu Langie en 
Thamriu mij dit zeer gemakkelijk hebben gemaakt, D<;ze 
beide geachte medeleden toch hebben de bezwaren, die zijn 
aangevoerd door mijn medeleden, grootendeels opgevangen, 
zoodat ik mij kan beperken tot een paar punten, waarop ik 
stt'aks nog terug zal komen. 

De vraag omtrent de urgentie van het betrekken van het 
vraagstuk van economische samenwerking en den financiee
Ien steun van N ederlalld aan Indië in de besprekingen van 
deze twee onderworpen, heb ik in eersten termijn uitvoerig 
uiteengezet en ik geloof, dat ik met in herhaling behoef te 
treden en kan volstaan met te verwijzen naar hetgeen ik 
daaromtrent in eersten termijn heb gezegd. 

Ik ga thans dus over tot de beantwoorcling vnn enkele 
geachte medeleden, die in eersten termijn bezwaren hebben 
geopperd tegen hetgeen ik heb gezegd. 

Allereerst zou ik dan ecn misverstand uit den weg willen 

(Soetardjo.) 
ruimen, dat scheen te zijn ontstaan uit hetgeen de heel" Roep 
heeft gezegd aan het adres yan den heer Ratu Langie. De 
heer Roep heeft el' telkens op gezinspeeld, hoe de heer Rulu 
Langie zich geïnteresseerd heeft voor de motie. De heer Roep 
heeft er zich over vermaakt, dat zooveel interesse te" onder~ 
kelmen viel van de zijde van den heer Ratu Langie ten deze, 
betgeen tot gevolg zou kunnen hebben, dat andere medeleden 
den indruk zouden kunnen krijgen, dat de ingediende moties 
toegeschreven moeten worden aan den heer Ratu Langie. Om 
ten deze nu een misverstand, een verkeerden indruk uit den 
weg te ruimen, als zon de heer Ratu Langie - Mijn heer de 
Voorzitter, U vCl'geve mij deze qualificatie - de "kwade piel' IJ 

zUn, zou ik even willen vertellen, hoe deze moties in werke~ 
lijkbeid tot stand zijn gekomen. Myn geachte medeleden herin
neren zich dat de stoot, die is gegeven tot deze actie is uit~ 
gegaan van mij. Ik heb in de yergadCl'ing van de vorige week 
gevraagd om de behandeling van deze twee onderwerpen langs 
den gewonen weg te doen geschieden. Daal·op hebben de 
ol1derteekenaars van de motie bij mij tlmis een bijeenkomst 
helegd ter bespreking van de verschillende punten en ter he
paling vàn ons standpunt. De motie is tot stand gekomen 
door een bijdrage van aUe leden, die haar hebben mede-onder
teekend. Wij hebben het geachte lid, den hecr Hatu Langie, 
omdat lly geacht wordt als dengene, die het best de Neder
h,ndsehe taal belleerscht, gevraagd om voor de redactie van 
de motie zorg te dragen. Zoo is de zaak in zUn werk gegaan. 

(De heer Rat u La n g ie: Dic redactie is later dOOl' 
U grondig gewijzigd.) 

Mijnheer de Voorzitter 1 Ik hoop, dat hiermede het misver
stand uit den weg is geruimd, dat die motie zou kunnen 
worden toegeschreven aan den heer Ratu Langie. 

De Voorzit ter : Ik geloof, dat U onnoodig aandacht geeft 
aan een opmerking, clie de heer Roep in het geheel niet van 
zoo vel'gaandc strekking wenscht te doen Zijll. Wij weten 
allen wel, hoe moties tot sland plegen te komen. 

(De heer Ver b oom: De heer Roep was trouwens even 
enthousiast over de motie als de heel' Hatu Langie. ) 

De heer Soetardjo: Het enthousiasme van den heel' Hoep 
dat hij gisteren heeft getoond, heeft echter wel aanJeiding 
gegeven tot een misverstand als door mij werd bedoeld. 

Mijnheer de Voorzitter 1 Ik zal dan van dit punt afstappen 
en wil overgaan tot het tweede punt. De heer Roep heeft 
dan verder met voldoening geconstateerd, dat in geval van 
nood de Regeering altijd klaar stond om de bevolking te 
helpen. Ik heb op clit punt ook een passage in de rede van 
den Minister-President aangetroffen, die aldus luidt: 

"Tegen algemeenen achteruitgang kan de Hegeering 
niets doen. Doch bij plaatselijke sehaarsehte kan Zy wel 
optreden. " 

Mijnheer de Voorzitter 1 Het komt mij voor, dat de Overheid 
een 1100gere taak heeft dan zich alleen te beperken tot het 
geven van steun, daar waar de bevolking op het punt staat 
van honger om te komen. Ik geloof, dat ik, wat dit punt 
betren, het thans erbij kan lalen. 

(De heer We y er: Het staat toch met in de rede. 
De heer Van Hel sdi n gen: Het staat er in het geheel 

niet, U interpreteert de betrokken mtlating volkomen 
onjuist.) 

Ik meen dat mijn interpretatie volkomen juist is, waal' 
in de rede op den voorgrond wordt geschoven en met een 
zekeren ophef, is gezegd, dat de Regeering altijd klaar heeft 
gestaan om noodlijdenden te helpen. Ik geloof, dat wij toch 
een hoogeren dunk van de Regeering moeten hebben. 
Men stelle zich eens voor, dat de Regeel'ing in zulk een geval 
met de handen in de schoot zou blijven zitten. 

(De heel' "\Ve y er : ]liaar dat staat er toch niet 1) 
Met genoegen heb ik voldaan aan de suggestie van den 

heer Hoep om in de rednetie van de motie stuk 6 een wijziging 
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(Soetardjo.) 
aan te brengen, waarmede de heer Roep, naar ik hoop zal 
zijn bevredigd. 

Ik kom thans tot den heel' \Veyer. Gisteren verzekerde ik 
reeds bij interruptie dat het niet mij n bedoeling is geweest 
- trouwens, dnt kan ook uit andere zinsneden van mijn 
l'edevoering duidelijk blijken - te zeggen, dat de bevolking 
in haa l' geheel zou zUn ui tgeput dool' de economische maat
regelcn van de Regeering. Ik schreef de uitputting van de 
bevolking toe aan de economische depressie, aan de verzwa
ring van de belastingen, het samenstel van alle Regecl'ings
maatregelen te zamen, die noodwendig een uitputting van 
de bevoll,ing in haal' geheel tengevolge hebben gehad, zoo
dani g, dat tham~ van de bevolking niet meer kan worden 
gevergd zwaardere lusten te dragen, bijv. in den vorm van 
hoogcre belastingen. 

( Dc . heel' W e y Cl': Leest U el' het stenografisch verslag 
eens op na!) 

Mijnheer de Voorzitter! Waar ik gister en voor de vuist 
IlCb gesproken, is het niet uitgesloten, dat ik mij hi el' of 
duu r onvoll edig heb uitgedrukt, lllaar ik meen, dat uit mijn 
geheelc betoog voldoend duidelijk mijn bedoeling, zooals ik 
die thans hcb uiteengezet, is naar voren gekomen. 

In antwoord op de opm cl' ldn gen van den heer Kerstens 
over de loonen wil ik het volgende ·zeggen. Di t geaebte mede
lid ontkent, dat de eontingenteeringsmaatregelen, die als regel 
prijsstijgi ng tengevolge hebben gehad, althans de natuurlijke 
prijsdaling hebben tegengewerkt, aan de Nederlandsche ar
beiders ten goede zouden zijn gekomen en dat daardoor de 
loonen kunstmatig hoog zouden zijn gehouden. Maar dan wil 
ik dool' den hcer Kerstens toch wel de volgende vragen zien 
beantwoord . Is het niet juist, dat de hoogere prijzen, die een 
gevolg zijn van de co ntingentecrjngslllflatreg~l en, worden be
taald door de bevolking hiel' te lande ? Is het niet juist, dat 
die contingenteeringsmaatregelen bedoeld zijn om de indus-
11'iecJcn in Nederland een winstgevcnd- althans zoo min 
mogelijk verliesgevend bedrijf te verschaffen ? Is het niet 
juist, dat dool' een winstgevend bedrijf de 100l1en hooger 
kunnen worden gebracllt dan ze anders zouden zijn geweest' 

(De heel' We y el' : Dat is niet geheel juist.) 
Laa.t het llan niet geheel ju ist zijn, niemand zal kunnen 

ontkennen, dat men in ecn goed heheerd bedrijf in staat is, 
hoogere loon en te betalen en ook van de zijde der arbeiders 
hoogcl'C ]0011011 kunnen worden geëischt dan wanneer deze 
omstand igheden niet optraden. Overigens is het voor mij een 
ve il ig g-evoel, op dit punt te kunnen samengaan met andere 
medeleden, onder anderen den beer Van H elsdingen, en de 
heel' Ratn Langie heeft gewezen op een zelfde opvatting 
van vooraanstaande leiders van hiel' gevestigde dagbladen 
als de heeren Zentgraaff en Ritman. 

'['enslotte kom ik aau het deel mijner r ede in eersten ter 
mijn, dat ik gewijd heb aan de door den Minister-President 
in de Tweede Kamer afgelcgde veridaring. 

Mijn geacht medelid, de heer Van Helsdingen heeft mij 
telkens verweten, dat ik zou zijn afgegaan op de telegra
fiscbe persberichten terzake, terwijl ik nota bene telkens ge
citeerd heb uit de meel' nitvoeri ge persverslagen van de 
vergaderingen van de Tweede Kamer del' Staten-Generaal j 
ik geloof, dat ik hierop thans dus niet verder behoef in te 
gaan. Ik zou alleen mijn geacht medel id, den heer 'Veyer, 
wiUen uitnoodigen, om, waar hij sinds eenige dagen de 
beschikking heeft over het volled ige verslag der Tweede 
Kamer, tegenover de door mij uit de perverslagen getrokken 
citaten zijn tegen-eitatcn t e plaatsen. Ik zeg mijn geacht 
medelid, den heer Ratu Langie, na: waarom hier weer zoo 
gebeimzinnig! Ik noodig den heer W'eyer dus uit om in 
tweeden termijn met citaten voor den dag te komen; ik 
behoef mij n geacht medelid niet te verzekeren, dat wii ons 
bewust zij n, waar de schoen wringt. Zelfs de Minister-Presi
dent is niet almachtig en het is daarom, dat wij gemeend 
hebben, in deze vergadering te moeten naar voren brengen, 

(De Hoog.) 
hetgeen in eersten termijn door verschillende mijner mede
leden en mij naar voren is gebracht. In de zooeven door 
mij genoemde bijeenkomst met mijn mede-onderteekenaren 
van de motie, heb ik mijn geachte mede-onderteekenaa rs dan 
ook onomwonden toegeroepen, dat wij 'Minister Oolijn moe
ten steunen. Hieruit blijkt ook, dat van een verwijt aan het 
adres van den lI1inister-President geen sprake kan zijn. 

Ik heb den indruk gekregen, dat wanneer men spl'eekt 
over de armoede onder de bevolking, verschillende personen 
meenen, dat de inheemsche leden van dezen Raad de mede
deeli ngen terzake van den r esident van Oheribon, willen ge
bruiken om een voorstelling van zaken te geven, als zou de 
toestand over geheel Indië _zoo zijn. Dat is natunrlijk nim
mer de bedoeling, maal' ik zou el' toch op willen wijzen, dat 
de toestand inderdaad hl het algemeen precair is. Daarvoor 
wil ik het volgende staaltje mededeelen. 

In het nnmmer vall de pemandangan van gister en staat 
een bericht, dat in het Buitenzorgsche duizenden mensehen 
aan voedselgebrek lijden en daarbij wordt het volgende me
degedeeld. 

De mannelijke ingezetenen van de desa Goenoeng Damar 
(Leuwiliang) plegen in den laatsten tijd, vooral tijdens de 
patjeklik naar de boofdsteden af te zakken om daar werk te 
zoeken . Toen een dezer personen onlangs thuiskwam, stond 
hU voor een gesloten deur., 

Mijnheer de Voorzitter! HU forceerde de deur, doch ont
dekte dat zU Il vrouw en drie kinderen dood lagen . Twee 
kinderen gaven nog eenig teeken van leven en nadat de vader 
deze twee nog in leven zijnde kinderen had omhelsd, heeft 
hij zich opgehangen. 

j\iijnheer dc Voorzitter! Ik geloof, dat dit staa lt.j e van de 
vergaande armoede onder de inhccmsche bevolkjng wel 
voldoende duidelUk is om mün geachte medeleden, ook hen 
die buiten deze zaal zijn, te doen beseffen, dat het. zoo niet 
langer kan. 

En nog erger is het, dat dergelijke toestanden vool'lwmcn 
onder den rook van Bujtenzorg, in het welvarende regentschap 
Buitenzorg. 1\1:el1 behoeft dus niet te vragen, wat el' gebeurt 
in streken als die van S0mal'Ung 10t en met il ladocra, in 
Noord Pasocl'oca n, in Zuid-KcdiL'i. ('IIZ. Ik geloof, dat het 
heusch niet overdreven is wnJmoer men zegt, dilt ue algomccue 
toestand meel' dan erg is. 

H et is dns niet overbodig, wanneer wij bij deze gelegenheid 
een beroep doen op de Nederlandsche Regeering en het Neder
la.ndsche volk om toch eens ovcr de brug te komen en ons f inan· 
cieel te steunen en een regeling te treffen tot betere eeol1o· 
misehe samenwerking met dit land. 

De heel' De Hoog : Mijnheer de Voorzitter! I k wilde eigen
lijk speciaal terugkomen op hetgeen de heer Thamrin g is
teren Ül eersten termijn gezegd lIeeft en op hetgeen de heer 
SoeLal'djo thans heeft gezegd. Laat ik dan eerst beginnen 
met den heel' Thamrin. Ik wil dml hetgeen hij later gezegd 
heeft, eerst behandelen om dan te komen aan hetgeen hij voor
af zei. 

De heel' Thamrin heeft gezegd, dat al deze maatregelen 
voornamelijk jn bet voordeel zijn van den Europceschen ex
port en voor het in stand houden van de EUl'opeesehen im
porthuizen. Ik kan tot op zekere hoogte met den heer rl'ham_ 
rin accoord gaan, maar vind, dat h Ü de zaak wat tc eng 
bekijkt, wanneer hU deze aUeell a ldus ziet. Ik wil den heel' 
Tha;mrjn erop wijzen - ik zei het ook reeds bij interruptie 
-, dat de begrootingsbehandeling eigenlijk de aangewezen 
gelegenheid is, om deze zaken dieper te bek1iken, maar 'ik wil 
den heer Thamrin toch op sommige dingen wijzen. Wil de 
heer Thamrin eraan denken, dat e l' altijd hier in Indië dingen 
tot stand knnnen komen, als men Enropeesche voorbeelden 
heeft gehad? Wil de heel' '['ham rin cl' aan denken, dat het 
in tal van cultures de EUl'opecsche ondernemer geweest is, 
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die gevoerd heeit tot het ontstaan van een Inlandsehen onder. 
nemersstand vrijwel op hetzelfde gebied en wil hij, wat den 
import betreft, eraan denken, dat hiel' een leerschool wordt 
geopend voor wat straks een Inlandsche unport kan worden 
oi' in het algemeen een Indische importenl'sstand j 

Ik wil het hierbij laten, maar wil den heer Thamrin er 
nog op wijzen, dat hij dus niet zoo vijandig moet staan tegen
over deze twee soorten EUl'opeesche ondernemersgl'oepen en 
betel' doet, het ten deze te zoeken in de richting van een 
zooveel mogelijk stimuleeren van de werkzaamheid op dit ge
bied en aan den anderen kant moet bedenken, dat wellicht 
dool' de contingenteeringen verschillende barrières worden 
opgeworpen ten aanzien van de ontwikkeling speeiaal van 
den importeursstand, doch dat dit, naar wij toch hopen, van 
voorbijgaanden aard is. 

(De heel' '1' ham l' in; Het gaat niet om een vijandig 
staan tegenover de oudernemersgroep, maar om het onder
kennen van den juisten toestand.) 

lI'4juheer de Voorzitter ! Geen, vau de geachte medeleden 
heeft, meen ik, uit de rede vau den heer Thamrin iets anders 
kunnen hooren dan een soort aanklacht, een soort van on
prettige constateering van de feitcn, die hij zoo pas dan 
beweerde objectief te hebben gesteld. 

(De heel' Th a m rin; Daarom behoefde het niet vijandig 
te zijn; ik heb de feiten slechts geconstateerd.) 

Ik heb daartegenover gesteld de voordeelen, de goede zijde 
van het vraagstuk, opdat wij niet alleen hier zien, naar mijn 
meening althans, de slechte zijde. 

En nu het tweede PlIDt. De heer Thamrin heeft ons voor
gehouden, dat wij moesteu komen tot daden en niet altijd 
maal' de Regeering steunen. In de eerste plaats beriep hij 
er zich daarbij op, dat zijn fractie altijd de kwestie goed heeft 
gezien. Reeds bij de eerste contingenteeringen waren zij er 
tegen en tenslotte zijn de andere partijen langzamerhand terug
gekomen van hun opvattulg en hun steml gaat volgens hem 
thans reeds in de richting van de fractie van den heel' 
Thamrin. 

Ik zou daal' het volgende tegenover willen stellen. Bij de 
eerste con tin gen tee ring stond de meening van den heer Thamrin 
tegenover die van ons en wanneer geen grootere en lneerdere 
contingenteerillgen daarop waren gevolgd, zou nu nog moeten 
worden uitgemaakt, wie gelijk had, welke opvattingen de juiste 
waren, die van den heer Thamrin, dan wel van ons. Maar 
juist, omdat een reeks van eontingenteeringen daarop zijn 
gevolgd, kwam ik er toe te verklaren, dat het mij onaangenaam 
aandeed en dat bij mij een gevoel naar meer inzicht ten deze 
ontstond, dat ik van de Regeering op dit punt een toeliehting 
wenschte, waarna wij ons standpnnt zonden bepalen. En dat 
wij ons standpunt ten deze, dat wij lieten afhangen van ver
schillende omstandigheden, nog steeds handhaven is het gevolg 
van het feit, dat het werkelijk uiet mogelijk is een eenmaal 
ingenomen standplmt te verlaten, tenzij werkelijk doorslaande 
en afdoende bewijzen van het onjuiste van het standpunt 
daartoe aanleiding geven. En dat is zeker niet het geval met 
wat zich hier thans voordoet bij deze twee ontwerp-ordonnan
ties, de onderwerpen 130 en 131. 

(De heer Soa n g koe pon; Maal' toch wel bij de andere 
contingenteeringen 7) 

Bij de andere wilden wij juist zeggen, nu begumen wij 
el' genoeg van te krijgen, geeft ons een duidel ijke toelichting, 
hoe het eigenlijk gaat. 

Dus, Mijnheer de Voorzitter! "{annecl' wij op een gegeven 
oogenblik een verkla1'Îng aflel?gen, een bepaald standpunt 
ilmemen, clan kunnen wij niet later, bij dergelijke onbetee· 
kenende ontwerpen gaan zeggen: en nu gaan wij het stand
punt, dat wij destijds hebben ingenomen, verlaten en zullen 
derhalve dergelijke ontwerpen helpen afstemmen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wil even terugkomen op hetgeen 
de heer Soetardjo zooeven heeft gezegd. Dan wil ik in d. 
eerste plaats bijvallen den heer Roep, aie trouwens gisteren 

(Kan.) 
even naar mij heeft verwezen b\i ziin bespreking van de 
passage uit de rede van den :à-linisler-Pl'esident, waat· hij het 
had over den hongersnood. De heel' Soetardjo heeft tot mijn 
groot leedwezen mijns inziens hier toch al een zeer vergaande 
en onbillijke interpretatie gegeven van hetgeen de Minister
President heeft gezegd. Er is n.1. in ue schatkist een tekort, 
waarvan de Mluister-President zegt; ik weet werkelijk niet, 
waar op het oogenblik de f 20 millioen vandaan gehaald 
moeten worden. Doch heeft hij gezegd: wanneer er in Indië 
werkelijk hongersnood hier of daal' heerscht, dan heeft d. 
Indische Regeering plein ponvoir tot leniging daarvan. Zij 
kan daarvool' dan geld besteden, hoeveel dan ook. Ell dan 
ben ik het in het geheel uiet eens met de interruptie van 
den heer Thamrin, dat Indië het dan moet betalen. Dan heeft 
de Minister-President m.i. bedoeld, dat wel degelijk Neder
land bereid is dat geld onmiddellijk beschikbaar te slellen, 
zelfs al gaat het verre boven de bedl'agcll, die wij op het 
oogenblik hier zien besteden voor de leniging van hongers
nood. Zoo is de op V" tting ! 

(De heer S 0 eta l' d jo; Zoo staat het niet in de ver
klaring.) 

Mijn antwoord hierop is; wacht eerst even - nu ben ik 
het met den heer Weyer eens - op de betrokken rede. 

(De heer S 0 eta l' d jo; De heel' Weyer heeft de Ha nde
lingen.) 

Doch in de tweede p'laats zou ik 7.eggeu, wanneer de heel" 
Soetardjo verklaart, dat hij zoo vol vertrouwen is in den 
Minister-President, wanneer de heel' Soetardjo zijn mensehen 
toeroept ; steun den Minister-President, dan wil ik den heel" 
Soetl1rdjo op mijn beurt toeroepen; stelID den Mihister
President in de door mij aangegeven opvatting, wanneer hij 
zegt; wanneer hier hongersnood is, zullen wel degelijk de 
gelden moeten worden gevonden om dien hongersnood te 
lenigen. 

(De heel' S 0 eta l' d jo; Mllar dal heeft hii niet gezegd.) 
Men leze het in het geheele verband en dan zal ook de 

heer Soetardjo zien, dat dit de eenige bedoelulg moet zijn_ 
Natuurlijk, elke Regeering moet zorgen voor het lenigen van 
hongersnooden, maar wanneer men zich op het standpunt 
stelt aat, als er geen geld is. het zal moeten worden gevonden , 
zoo niet in Indië dan toch in Nederland, dan kan ik, als het
geen de heer Soetardjo uit de Pemandangan mededeelde in
derdaad juist is, el' alleen mijn diepe betreuring over uitspre
ken, gelijk ook de heel' ThalTIl'in deed, dat Illen het daar in 
het Buitenzorgsehe zoo ver heeft laten komen. Als ik de inter
ruptie van den heer '.rhaml'În goed heb weorgegeven, ben ik 
het geheel met hem eens, dat el' tijd ig maatregelen hadden 
kunnen zijn genomen, dat het niet zOQver kwam, vooral waar
men weet dat de Regeering ten aanzien van hongersnood een 
standpunt inneemt, dat toch zeker van dat van de vurigste' 
nationalistisehe pers niet afwijkt. Ik dring dan ook aan op 
een ernstig onderzoek naar de mededeelingen in de Pcman
dangan. Het zal natuurlijk deze RegecringsgemHchtigcTe niet 
zijn, die daarover mededeelingen zal kunnen doen, maur ik 
zou er hij de Regeering toch op willen aandringell, dat we 
in aeze zaak zoo spoedig mogelijk eenig licht krijgen. 

De heer Kan : Mijnheer de Voorzitter! We hebben zoowel 
gisteren a]s vandaag klachten vernomen over den hongers
nood, die door de bevolking zou worden geleden. De heel" 
Soetardjo beeft een sc~ril beeld opgehangen van een inheem
sche familie, die tengevolge van den honger verschillende 
van zijn familieleden heeft moeten zien heengaan. Hct is 
mij bekend - ik heb reden om aan te nemen, dat het ook 
juist is -, dat de Gouverneur Generaal aan alle hoofden van 
gewestelijk bestuur heeft opgedragen, hem op gezette tijden 
persoonlijk telegrafisch iu te lichten omtrent den stand van 
de voedselvoorziening zoodat Zijne Excellentie een oTerzicht 
krijgt over den geheelen archipel. Wanneer zich dan de~l1iet-
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temin nog gevallen voordoen als dool' den heer Soetardjo 
besc?l'even, gepubliceerd in de Pemülldüngan, is zulks stellig 
te wlJten aan gebrek aan voortvarendheid van den betrokken 
resident voor wien het naar mijn overtuiging moeilijk zal 
zijn, om zich tegenover den Gouverneur Generaal te verde
digen. Er is gezegd, dat de Minister van Koloniën de Indische 
Rcgcc ring plein pouvoir heeft gegeven om in gevallen van hon
gersnood te beschikken over fondsen ad libitum. Maar het 
komt mij voor, dat de Indische Regeering een dergelijke 
volmacht niet noodig heeft. Geen enkele Gouverneur Gene
raal , die zich respecteert zal bevelen of toezeggingen afwach
ten van den Minister om in tijden van hongersnood iu te 
grijpen. 

(De heer Soetardj 0: Volkomen juist!) 
En ingegrepen heeft de Indische Regeering dan ook met 

woord en daad. 
Naar aanleiding van de woorden van den heer De Hoog 

met betrekking tot de uitlating van den :aIinister, als zou deze 
bewmdsman hebben gezegd dat, wanneer er in Indië hon
gersnood zou heerschcn, Nederland zou bijspringen, onver
schillig welk bedrag daarmede zou zijn gemoeid, zou ik toch 
mind er si mplistisch en minder goed van vertrouwen willen 
zijn uan de heel' De Hoog. 
. Als hiel' hongersnood heerscht en Nederland bijspringt, 
1S tot dusverre lllet gebleken, dat dit ui t de kas van Neder
land geschiedt. Als de resident van Cheribon het vorige 
jaar machtiging ontving om over een bedrag van f 50000 
te beschikken, om voor dat geld padi te koopen 
tel' vool'zicning ill den eventueclen nood del' bevolking 
wordt het geld voldaan ui t de Indische schatkist en wanneer 
de :Ministe l' dat goedkeurt - wat niet noodig i~ - en lnd ië 
gebl'Uikt gelden daarvoor, dan worden zij geput uit dc In
dische schatkist. 'Vanneer wij moeten gaan leenen, om de 
hongersnood te kunnen bestrijden, zullen wij het geld lee
nen onder garantie van Nederland, maar de rente zal Indië 
bebben te betalen. 

D e geachte Regeerin gsgmachtigde is zooeven terloops in
gegaan op hetgeen ik naar voren heb gebracht, dat het 
minder juist is, om de l'edeneering te vol gen, dat wanneer 
doo r een con tin genteerin g slechts de betel' gesitueerden zou
den wordcn getroffen, op den keper beschouwd, toch de 
masa daaronder lijdt. De geachte Regeeringsgemachtigde 
zeide daarbij : als men handdoeken koopt en men moet daar
voor meer betalen, behoeft men daarvoor zij n bedienden 
niet te ontslaan of hun loonen te verminderen, men kan 
dan minder artikelen koopen. De geachte Regeerin gs
gemachti gde zal mij echter moeten toegeven, dat het 
hierop ncerkomt, dat als een grooter deel van het budget 
naar Nederland of een ander land buiten Indië gaat, ten ge
vol ge van ecn contingenteering, dit beteekent, dat er min
der geld in de biunenlandsche circulatie komt. 

(De heel' Van M oo k : Of geïmporteerd wordt!) 
Dat komt op hetzelfde neer; ik heb het niet speciaal over 

de badhanddoeken, mijn opvatting terzake is bekend ge
noeg, ik beweer echter, dat ook al treft een contingentee
rin g alleen de beter gesitueerden, men niet kan zeggen, dat 
de massa geheel vrij loopt van den invloed daarvan door het 
mindere geld, dat daardoor in hinuenlandsche circulatie 
wOl'dt gebracht; ik geloof, dat daal' geen speld tusschen te 
steken is. 

lk heb reeds gezegd, dat contingenteeringen en licentiee
ringen mij volkomen begrijpelijk voorkomen en dat ook voor 
mij begrijpelijk zijn de hoogere doelstellingen, di e de Regee
ring da arbij voor oogen zweven, maar dit wil weer niet 
zeggen, dat men zich moet laten sussen door verklaringen 
als zooeven dool' mij gememoreerd werden , als zou een con
tin genteering, die alleen de beter gesitueerden treft, niet van 
invloed zijn op den algemeenen gang van zaken. Ik blijf 
erbij, dat elke contingenteering en elke Ucentieering, welke 
categorie van de bevolking zij ook raken, haa r invloed doet 

Hll.udclingeu. Zittingj:jjMr 1935-]936. 

(Voorzitter, Weyer, Van Belsdingen.) 
gelden op de algemeene malaise, op het budget van ieder 
en dat daarvan het gevolg zal zijn, dat, oök al zuuden 
de prijzen van de stapel producten omhoog gaan, Indië van 
dat geld slechts in geringe mate zal profiteereu en dat het 
geld niet ten goede komt aan den al gemeenen economischen 
toestand, die daardoor een weinig gestimuleerd zou kUllllen 
worden, omdat wij het geld voor onzc oogen naar het buiten
land zien weggaan. 

De Voorzitter: I k dring nogmaals op kOl·theid aan. 'I'hans 
is aan de orde de contingenteering en niet de voedseltoestand, 
terwijl het ook niet de bedoeling is een zinsontleding van de 
rede van den Minister-President te leveren. I eder oogenblik 
wordt een zin uit die rede aangehaald en worden dan voor
beelden uit de Indische practijk aangevoerd; daarbij vergeet 
men echter, dat de eontingenteering aan de orde is. 

De heel' Weyer: Mijnbeer de Voorzitter! Ik wil dezen 
wenk direct opvolgen en verklaren, dat ik ui termate kort zal 
zijn. Ik zon eigenlijk, na de uitnemende recle van den geachten 
Regeeringsgemachtigde, in het geheel geen aa nleiding hebben, 
in tweeden termijn te spreken, ware het niet, dat de heel' 
Soetardjo de uitnoodiging tot mij gericht heeft, om 111et 
ci taten te komen. 

Ik zal die uitnoodig ing niet aannemen, niet omdat ik den 
strijd schroom, maal' omdat ik, als ik clen strijd aanbind, dien 
wil voeren met eigen wapcns. Het lijkt mij doeUoos, d it te 
doen door middel van citaten, al zouden het ook citaten zijn 
van aen Minister-President. Wat ik in eersten termijn gezegd 
r.eb is, dat men uit de rede van aen Minister-President geen 
enkel citaat mag wegnemen. Het is, zooals U zelf gezegd 11ebt, 
l\Lijnhcer de VOOl'ZiUC L' ; men moet de l'cde in haar geheel 
lezen. Ik heb de betreffcnde Handelingen helaas niet compleet, 
maal' voorzoover ik ze heb, staan ze tel' beschikking van den 
heel' Soetardjo. Ik raad hem aan, de Handelin~en in haal' 
geheel te lezen, dan zal hii stellig tot de conclusie komen, dat 
deze rede een gansch anderc strekking had dan geconcludeerd 
zon kunnen worden uit. hetgeen hij hieromtrent naar voren 
ll ccft gebracht. Daarop is dool' den heel' De Hoog tcrecht 
gewezen. 

De heel' Van Helsdingen:_Mijuheer de Voorzitter! Ook ik 
zal Uw raad volgen en niet terugkomen op het volkomen 
onvruchtbare debat over de uitlating van den Min.ister-Presi
dent, noch op de kwestie van cle voedselvoorziening, al leeft 
in mij wel een protest tegen de al te klakkclooze beschuldiging 
aan het adres vall de Regeerillg ell het Binnenlandsch 
Bestuur. Ik geloof, clat wU meel' van de omstandigheden 
op de hoogte moeten zij n, alvorens de Rcgeering zoo klak
keloos de schuld te kunnen geven van het ni et voorzien van 
voedselschaarschtc in een bepaald geb iecl. 

(De heel' S 0 eta l' d jo: Die beschul diging is niet van 
mij.) 

Neen, ze is geuit door den heer rrham rin en gesteund door 
den heer Kan. 

(De heer Kan: Dool' mij 1) 
Zeker, zeel' beslist. 

De Voorzitter: De heel' Kan heeft gezegd, dat het voor den 
resident moeilijk zou zijn zich te verantwoorden. 

(De heer K a n : Als de beschuldi ging juist is !) 

De heer Van Belsdingen : De heel' Kan had een protest 
moeten uitspreken. 

Ik wil thans eenige opmerkingen maken ten aanzien van 
hetgeen eenige medeleden naar voren hebben gebracht. In 
tweeden termijn heeft de heel' Soetardjo zich beroepen op 
mijn rede ter ondersteuning van zijn bewering betreffende 
de loonkwestie in Holland . Ik mag den heel' Soetardjo er 
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wel op attent maken, dat ik hierover met de noodige reserve 
heb gesproken- en met nadl'llk heb verklaard, dat wij hiel' over 
te weinig gegevens beschikken, om ons een volkomen juist 
beeld te kunnen vorlllen vau de verhoudingen in Nederland. 

Uit hetgeen de heel' Thamriu heeft gezegd over de \'er
houding Indië - Nederland meen ik te !numen concludeereu, 
dat hij deze zaak te simplistisch ziet. Na de uitnemende 
wijze, waarop de geachte Regeel'ingsgemachtigde deze zaak 
heeft besproken, geloof ik mij van een nadere toelichting van 
mijn conclusie te mogen onthouden. 

Ons geacht medelid, de heel' Ratu Langie, heeft bezwaar 
gcmaakt tegen de geheimzinnigheid, die naar zijn oordeel ver
spreid is over het gehoele raam van economische maatregelen j 
11U wil m<!er openheid. Het zal hem echter vermoedelijk 
niet zijn ontgaan, dat bij de behandeling mn verschillende 
verdragen, juist ook van economisch karakter, bij het wisselen 
der p"otocollcn herhaa ldelijk gehlekpn is, hoe van de zijde 
del' vreemdc mogendheden nadrukkelijk werd gevl'3agd om 
verschillende paragrafen "an de protocollen, waarin aangele
genheden betreffende het al of niet uitwisselen van goederen 
ter sprake kwamen, geheim te houden, zóó geheim, dat het 
den Volks raad moeite heeft gekost, ten aanzien van die ge
gevens eenige nadere toelichting te ontvangen. Het is dus 
niet alleen de wensch van de Regeering, ter zake een zekere 
gehebnzinnigheid te betrachten, maal' daarbij zijn wij ook min 
of meer afhankelijk van de houding van de andere mogend
heden. 

Ik kom nu tot de beantwoording door den Regeeringsge
machtigde te mijnen opzichte. Nadat de geachte Regeerings
gemachtigde een overzicht heeft gegeven van mijn bezwaren, 
heeft hij gezegd, dat de door mij gestelde eisch op de Regeering 
wel een zeel' zware taak zou leggen, welke niet evenredig zou 
zijn aan de te verkrijgen resultaten; de Regeering zou zich 
immers dan een gedetailleerd overzicht moeten trachten te 
verschaffen van alle elementen van den kostprijs. Ik geloof 
toeh, dat de geachte Regeeringsgemachtigde in dit opzicht 
fout gaat, want het is in het geheel niet de taak van de 
Indischo Regeering, om zich dat overzicht van de salljenstel
IEllde elementen van den kostprijs te verschaffen; daar zullen 
de fabrikanten wel voor zorgen. Het eenige wat de Ind'ische 
Regeering kan doen is, de elementen toetsen ten op
zichte van de richtlijnen, die de Regeering zichzelf bij de 
contillgenteering kan hebben gesteld. 

Intusschen beeft de Regeering reeds te kennen gegeven, dat 
Zij een zelfstandig oordeel over de prijsverhoudingen kan 
verkrijgen dool' toetsing van de algemeene marktprijzen aan 
bijzondere gegevens, welke de Regeering niet kan verstrekken, 
omdat ze van te vertrouwelijken aard en te technisch zijn. 

Ik dank de Regeering gaarne voor de toezegging , da.t Zij 
mij ten departemente de noodige inlidhtingen daaromtrent 
za l geven. Ik hoop van die toezegging gebruik te zullen 
maken. Ik wijs el' alleen op, dat de Regeering erkent, dat 
men dus ten opzichte van sommige contingenteeringen reeds 
in den geest, dien ik heb aangegeven, werkzaam is geweest, 
doordat de Nederlandsche Regeering een vorm van uitvoer
premie- - een middel dat althans in wezen gelijkt op een 
uitvoerpremie - beeft beschikhaar gesteld. Met het hedrag 
van die uitvoerpremie hebben wij uiteraard niets te maken, 
dat is een kwestie van Nederland. Het was mij echter alleen 
te doen om het fe it, dat bij de bepalin g van contingentee~ 
ringen niet de Indische bevolking ten volle behoeft te dragen 
alle kosten, die den postprijs uitmaken voor de Nederlandsche 
p,'oilucten. Het komt mij voor, dat het voldoende is, wanneer 
Ned.-Indië aan dergelijke producten een markt verschaft. 

De heel' P rawoto: Mijnheer de Voorzitter! De beantwoor
ding van de dool' mij gevoerde verdediging van de motie
Soetardjo, stnk 6, werd door den geachten Regeerings
gemachtigde betrokken in zijn rede in eersten termijn, 

(Ratu Langie. ) 
betrekking hebbende juist niet op de motie, omdat hij daar
op straks nog terug zal komen. 

Mijnheer de Voorzitter I U veroorlove m.ij een heel kort 
antwoord daarop te 1nogen geven aan den geachten Reges
ringsgemachtigde. Ten aanzien van den steun aan de batik
industrie heeft de Regeering, zoowel in de Memorie van 
'Antwoord, als bij monde van den geachten Regeeringsge~ 
machtigde voor Economische Zaken, uitdrukkelijk gestipn
leerd, dat niet alleen t.a.v. cambrics, \doch ook t.o.v. de 
greysprijzen een geringe prijsverlaging bewerkstellig{] zal 
worden. D eze toezeggingen hebben 'rnjj heel veel genoegen 
gedaan, omdat bet greysgoed juist behoort tot het behoefte 
complex van goederen, welke voor het armere deel van de 
bevolking noodig worden geaeht, bijvoorbeeld 'voor grond
stof van kains, lijkwaden, en voor haar kleedingstukken als 
baadjes , ondergoed enz. Doch volgens het recente bericht 
in de Locomotief worden allee n de cambricsprijzen verlaagd, 
met behoud van de hoo~e pTeys prijzen. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik zou in dit verband straks bij 
de behandeling van de motie, van den geachten Regeerin gs
gemachtigde gaarne willen vernemen, of mijn berichtgeving 
ten deze juist is, dat Illen nu overgaat tot het maken van 
kains met als kaingoed beddetijk van dubbele breedte. Dit 
is een verschijnsel, dat wijst op een treurige voortzetting ,'an 
het proces van yernrming in de desa, waal'b\i de Regeel' ing 
nooit goed kan praten, dat Zij het greysgoed heeft betrokl<~n 
in de contingcnteering tcn bate van het luxe-goed, de 
cambrics. 

Wanneer men bedenkt, dat het gebruik van het greysgoed 
hier in Indië tot in de millioenen yards beloopt, sta a t het 
tegenhouden van de prijsdaling van de greys cloor cOlltin
genteeringsmaatregelen gelijk aan een onnoodigen dwang tot 
meerdere uitgaven, loopende in de honderdduizenden guldens 
voor de desabevolking. 

De heel' Ratu Langie: Mijnheer clc Voorzitter! Ik zou niet 
spreken over het ontstaan van de motie, wanneer ,,'et in de 
ontwikkeling, die de kwestie heeft genomen, voor mij op het 
oogenblik een persoonlijk element ligt: De heel' Soetardjo 
heeft gezegd, dat men vooral in mij niet de "kwade piel'" 
moet zien. Doch al was het zoo, dan is het nog niets, want 
wanneer ik inderdaad iets wil voorbrengen, wil ik ook wel 
voor de kwade pier worden aangezien. Inderdaad is 001'

spronkeliik aan mij opgedragen de redactie van dè motie op 
te stellen, maal' zij is later door enkele van mijn geachte 
medeleden zoodauig gewijzigd, dat ik een oogenblik erover 
gedacht heb haar niet te onderteekenen. 

Ik wil thans een en ander opmerken naar aanleiding yan 
wat de Regeerin gsgemachtigde te berde heeft gebracht. 
In eersten termijn is van verschillende zijden de kwestie van 
de economische samenwerking tusschen Nederland en Indië 
tersprake gebracht. Hierop heeft de Regeeringsgemachti g-cle 
gereageerd met naar voren te brengen, dat die samenwerking 
niet in cijfers behoeft te worden uitgedrukt, da t men niet 
moet letten op de waarde dezer samenwerking in guldens. 

(De heel' Van Moa k, Regeel'ingsgemachtigde: Zoo heb 
ik mij niet uitgedrukt.) 

De Regeel'ingsgemacl;ttigde heeft in ieder geval gezegd, 
dat men die samenwerking soms niet kan becijferen ; dat van 
die guldens trek ik dan terug. Hij heeft du s gezegd, dat wij 
elkaar wederzijds moeten helpen, wii moeten elkanders moei
lijkheden trachten uit den weg te r uim en, en waar mogelijk 
moet de een voor den ander voordeelen trachten te bedingen 
tegenover derdcn, de een moet trachten in het algemeen 
gunstige voorwaarden te scheppen voor den ander. Een ver
houding dus. die nabijkomt de verhouding van twee firm3rn
ten, zonder becijfering wat de een voor den ander doet, zal 
iedere handeling er op gericht moeten zijn om bet gelDeen~ 
schappelijk belang te behartigeu. Dit veronderstelt. dat de 
gebiedsdeelen Nederland en Indië als staatsrechtelijke gelijk-
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(Ratn Langie.) 
berecbtil)'de eenbeden binnen het imperiale verband van het 
Koninknjk der Nederlanden tegenover elkander kunnen staan. 
Ware dit zoo, dan zouden wij anders tegenover de kwestie 
staan . Maal' het is niet zoo! De verhouding is evenwel thans 
zoodanig, dat in belangdjke economische aangelegenheden 
principieel en in de practijk het Nederlandsche gebiedsdeel 
actief optreedt tegenover de passiviteit van Indië. Principieel 
ligt het in de staatsrechtelijke verhouding en de uitstraling 
daarvan in het algemeene verkeer. Nededand kan ten allen 
tijde Indië een bepaalde handelwijze opleggen. Practisch 
komt het dool' het verschil tusselien de Indische en de Neder
landsche productie. Grondstoffenproductie, vooral waar het 
bevolkingsproductie is , is nu eenmaal niet zoo economisch
agressief n.ls de industrieele productie . De heele structnur van 
die producties brengt het mede. De bevolkingsproductie is een 
versplinterde productie zonder overkappende organisatie. De 
wederzijdsche goodwill-associatie zooals de geachte Regee
ringsgemuchtigde zooeven betoogde, is dus ten eenenmale 
niet gebaseerd op de gelijkmatigheid vall de twee betrokken 
gebieden. Ik wil dit element natnurlijk wel wegcijferen . 
Wederzijdsche goodwill moet el' natuurlijk altijd zijn voor een 
samenwerking. Maar bet geraamte van de economische 
samenwerking moet dan toch eerst ons duidelijk voor oogen 
worden gesteld. En dat geraamte is wel , ja is alleen in cijfers 
aan te geven. 

De heel' Kerstens heeft gisteren hel, vermoeden geuit, dat 
met een vrije interpretatie van Iüpling , misschien hiel' 
Westen en Oosten elkander ni et zullen ontmoeten. 

(De heel' K ers ten s: Ik heb dat niet in dit verband 
gezegd.) 

Ik zeg ook niet. lht de hec l' Kerstem; het in dit verband 
gezegd heefL. 

(De heel' \V e y e r: Maal' Kipling heeft het ook nooit 
gezegd.) 

:Maal' het merkwnul'dige hiel'va n is ons geacht medelid ont· 
gaan. Het merkwaardige in deze divergentie ligt in het feit, 
dat, als ik op de analogie mag doorgaan, dat wat de heer 
KCl'stcns noemt het Oosten op concrete cijfers aandringt, terwijl 
het 'VCKtC'll. CVenCl'IlS y,lll den heel' Kcl· ... tcns, zich \'crliest in 
wazigc bOlla Cide vCl'zekeringen. 

(De. hc.c.r 1( e l' s ten s: \Vol'ds, wOl'd~, wOl'ds j .dat is niet 
van Kipling, doeh van Shakespeare.) 

Nogmaals, bonafideïsme en goodwill moet er zijn, maar een 
realiseering van cle economische consequenties is toch zeker 
noodig. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft zooeven hlijk ge
geven vun de practische parlementaire scholing met vrucht 
te hebben doorloopen. Sprekende over het feit, dat ik op open
kaart spel heb aangedrongen, heeft de geachte Regeeringsgc
rrLuchtigdc gezegd: de heel' Ratu Langie kan iets er achter ver
moeden, en kan er ook niets achter vermoeden. Zoo'n uitspraak 
js alt,jd raak. Het kan eenvoudig niet missen. 

Ik vermoed inderdaad niets, de tweede onderstelling is dus 
zoo eenvoudig omdat ik zelfs een vage aanduiding mis. Ik 
weet alleen, dat herhaaldelijk van Regeeringszijde is verzekerd, 
tint de contingenteeringen el' zijn ter veiligstelling van onzen 
export. Ons geacht medelid de heel' Weyer heeft dit ten 
overvloede nogmaals uiteengezet. 

Daarom hebben wij herhaaldelijk aangedrongen op het geven 
van een uiteenzetting van het kader der economische samen· 
wCJ·king. 

(De heer We y el': En dus ook van de al'beidsg'eleg'enheid.) 
Inderdaad, maar daarom is het niet te \"crool'deelen, wan· 

neer wij om concrete cijfers vragen en dat wij precies willen 
weten, hoc de onderhandelingen zijn verloopen. 

De hee l" J{erstens heeft g isteren een zienswijz'e ontwikkeld, 
die hierop neerkomt, dat men de cijfers over den loonstand
aard in verscllillende landen niet zoo maal' tegenm"er elkan
der moet stellen, Ill e n nloet zich afvrngen. 'wat kan men voor 
het geld krijgen. Ik wil dit algemeen ·stellen en ten be'lloeve 

(Thamrin.) 
en ten ger ieve van het geachte lid het aldns formnleeren : welk 
levensgerief kan men van een bepaald inkomen verkrijgen. 
Wel, ik vraag den heer Kerstens, eens uit te knobelen welk 
levensgerief meu van loonen van f 0.10 en minder per dag kan 
verkrijgen. 

De heer Boetardjo heeft ons een en ander medegedeeld 
over den economischen toestand del' bevolking, zooals men 
.die geregeld in de dagbladen gesignaleerd ziet . Het is een 
triest beeld, Mijnheer de Voorzitter, en als de 'heer Kerstens 
werkelijk in de kampongs en dessa's heeft rondgezworven, 
zooals hij gisteren op mijn interruptie heeft te kennen 
gegeven, dan "al hij zeker met hetzelfde vuur voor het 
Indische belang opkomen. 

Ik heb het voorrecht gehad een paar maanden geleden met 
een auto dwars door Java van West nam' Oost te reizen. 
Het llspect is overal ontmoedigend, waar men ook stopt, 
bij overweg of dessa, wordt men omringd door haveloos 
gekleede, ondervoede bedelaars van beiderlei lrulllle en van 
allerlei leeftijd en als men dat ziet, is het begrijpelijk, dat men 
elke tendenz, die tot een duurder worden van het leven kan 
leiden, wil tegengaau. 

Juist, omdat de aanhangige ontwerpen, zooals dool' ver· 
schillende leden is opgemerkt, van zoo weinig belang zijn 
,'001' de bevolking, hebben wij de gelegenheid aangegrepen, om 
principieel op te komen tegen maatregelen, die de tendenz 
in zich hebben om het leven hiel' duurder te maken. 

De heel' Tharnrin: Mijnheer de Voorzitter! Het is wel in
teressant op te merken, hoe men een ongewilde tendellZ kan 
leggen in een uitlating en kwalificaties kan gebruiken voor 
nitlntingen, clie deze kwalificaties niet verdienen. 

Ik heb namelijk een feit geconstateerd, want ik neem uan, 
dat hetgeen de Pemandungau schrijft, feiten zij n, die mis· 
scllien niet in dien \'orm, maal' toch grootendeels juist 
zullen zijn, omdat het niet de eerste berichten van dien aard 
zijn, maal' voortgezette berichten, die sinds twee dagen over 
de hon gersnood verschijnen. Deze berichten over de hongers
nood in het district Leuwiliang, waarover ook de heer 
Soetal'cljo sprak, hebben niet betrekking op 5 personen, maar 
op 2000 mensclwn. Het geva l VUIl de 5 personen, waarover 
de heel' Soctun.ljo sprak, was een "an de meest demon
stratieve uitingen van clen voedselnood der bevolking. 
'Vanneer men dus van het standpunt uitgaat, dat de berich
ten in zekeren omvang juist zijn, dat onder een bevolking van 
2000 zielen voedselnood heerscht en dat zulks onopgemerkt is 
gebleven aan het bestuur en de Regeering, is het toch mis
plaatst van een beschuJaiging te spreken, als men met de 
genoemde feiten voor oogen spreekt van een ernstige aan
klacht tegen de paraatheid van de Regeeril1g ten annzirll van 
de voedselvoorziening uithoofde van de berichten, die den 
Volksraadsleaen van andere zijde bereiken. 

Van l'egeeringszij de is daarop geantwoord, dat de berichten 
minde,' juist :.::Un, dat Ill(·n gerust \'ertl'ouwr'n kan stell en in 
de paraatheid der Regecl'Ing ten aanzien van de voedselyoor· 
ziening, maar als dergelijke berichten in het openbaar cit'cu· 
leel'ell " " """" 

De Voorzitter: Maakt U het kort, wat deze kwesti e der 
yoedselvoorziening aangaat. Keert U terug tot het onderwerp 
dat aan de ol'de is. 

De heel' Thamrin : Mijnheer de Voorzittel'! Ik wil hi ermede 
z<.:ggen, dat niet anders is gedaan dan het constateeren van 
een feit, uitgaande vun de juistheid del' berichten, die eir
culeel'en en dat in dit verband dus niet kan worden gespro· 
ken van een beschuldiging. Ik verwonder mij er ook over, 
dat de heel' De Hoog heett kunnen spreken van een \'ijandig 
standpunt mijnerzijds tegenover het 'Vestel'sche bedrijfsleven, 
terwijl mijnerzijds toch niet andeJ'S bedoeld is dan het onder
kennen van den toestand. 
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(Kerstens.) 
Mijn opinie, zooals ik in eersten termijn naar voren ge~ 

bracht heb, is dat hetgeen als algemeen belang wordt ge
kenschetst met han.dhaving van het export-apparaat dusdanig 
te bezien is, dat daarmede hoofdzakeliJK net ondernemersbe
lang wordt gediend, dat het ondernemersbelang grootendeels 
betll!lld wordt door de bevolking, als het juist is, dat de ex
port gehandhaafd kan worden met eontingenteeringsmaatre
gelen met haar noodzakelijk gevolg van prijsverhoogingen. 
Als men dezen toestand onderkent en bezwaar mankt tegen 
dezen gang v~n zaken, behoeft aat nog niet zijn oorsprong 
te vinden in vijandigheid, maar spruit het voort nit het ver
zet tegen een onjuisten gang van zaken. 

Dat daarmede gepaard gaat voorlichtend werken van de 
Westersche ondernemers voor de inhecmsehe ondernemers 
doet niets af aan het feit, dat een gang van zaken, als door 
mij geschetst, onjuist moet worden geacht. 

Ik kdm nu terug op de rede van den geachten IWgeerings.
gemachtigde . .Deze zegt, dat het onjuist is ervan nit te gaan, 
dat Nederland niets gepresteerd heeft ten aanzien van Indië 
en verwijst, ter staving daarvan, naar de clearing van 
Duitschland met Indië en Nederland. De Regeeringsgemnch
tigde deelt verder mede, dat de export van Indië betaald 
word t door importen ten behoeve van Nederland . Zooals ik 
echter reeds bij interruptie opmerkte, betreffen de importen 
van Nederland , die uit Duitsebland komen, noodzakelijke 
consumptie-artikelen, die, wanneer ze niet nit Duitscbland 
zeuden worden betrokken , loch van elders zouden moeten 
worden geïmporteerd. W elnn, a.ls dat zoo is, als men nood
zakelijke impot't~goeàeren impOlteert, vraag ik, waaruit de 
prestatie van Nederland bestaat. Als men ze zou importeeren 
en in zee zou gooien, zou het als een offer kunnen worden 
beschouwd, maar als men noodzakelijke consillilptiegoederen 
importeert, al ZOn het zijn om daaruit den Ind ischen export 
tP. betalen , dan vraag ik mij af, hoe dit al s contra-prestatie 
van Nederland zou kunnen '\vorden erkend. 

\De neel' \'1 e y er: Omdat daal' talloozc goederen bij zijn, 
die Nederland zeli kan fabriceeren I) 

Daarvoor heeft het dan waarschijnlijk een IInder afzet
gebied gevonden, waartegenover het andere goederen kan 
importeeren. 

Ook mijn stelling, dat behoud van het distributie-apparaat 
voornamelijk moet dienen om bet Westersehe distributie
apparaat te handhaven, wordt door den geachten Regeerings
gemachtigde onjnist geacbt, omdat het doel van de Regeering 
niet is bandhaving van het Westersch distributie-apparaat, 
maar handhaving van het gebeele distributie-apparaat. 

Inderdaad is de algemeene doelstelling van de contingen
teeringsmaatregelen c.a. handhaving van het geheele 
distributie~appnraat, maar als men het distributie~apparaat 
ontleedt, komt men tot de ontdekking, dat bet voornaamste 
deel gevormd wordt door het Westersch distributie-apparaat; 
ook de uitwerking en de uitvoering is dusdanig, dat de 
grootste quota worden toegekend aan de Westersche 
importeurs en de toekenning van deze grootste quota aan 
de Westersche distributie-apparaten wettigt mijn stelling, dat 
handhaving van die maatregelen voornamelijk ten doel heeft 
de bescherming en handhaving van het Westersche distributie
apparaat. Ik ontken niet, dat het niet-Westersche distributie
apparaat tevens heeft geprofiteerd van de genomen maat
regelen , maar hoofdzakelijk profiteerde dJlarvau toch het 
Westersche distributie-apparaat. Uit hoofde van dit feit kan 
ik nog tot geen andere conclusie komen, dan reeds door mij 
is getrokken. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter. Met U en ver
schillende andere leden ben ik het volkomen eens, dat drie
kwart van hetgeen is gezegd, eigenlijk hier niet thuis behoort 
doch beter bij de algemeene beschouwingen. 

(De heer Rat u La n g ie: Doet U het andere kwart er ook 
maar bij.) 

Het zou niet aan mij bebben gelegen, deze bescbouwingen 
inderdaad tot de hoofdzitting nit te stellen. Nochtans ben ik 
van meening, dat nu hier eenmaal een bepaalde geest tot uiting 
is gekomen, nu hier eenmaal bepaalde woorden zijn gesproken, 
hiertegen toch onmiddellijk, zij het kort, moet worden opge
komen, omdat men een indruk, die vandaag wordt gewekt, 
zeer moei~k pas over drie maanden of over een hali jaar 
weder weg kan werken. 

Mijnheer de Voorzitter. Ik ben bet met den geachten 
Regeeringsgemachtigde eens, dat er een zeer ernstige 
onderschatting te constateeren valt van elkaars moeilijkheden 
bij Nederland en Indië, maar ik meen, dat wij nu wel zoover 
zijn gekomen, dat deze onderschatting erger is door Indië 
van de Nederlandscbe moeilijkheden dan in omgekeerde 
richting en ik herhaal mijn waarschuwing, die ik daartegen 
gisteren teb uitgesproken, dat dit zeer bedenkelijk is. 

Mijnheer de Voorzitter. Er is in al deze debatten de op
vatting tot uiting gekomen, dat er in Nederland aanwezig 
zou zijn een zekere omvil om Indië te helpen en tegemoet 
te komen. Ik zon daartegenover willen stellen, dat dit eerder 
onmacht is. Ik zal uit wat mijn verschillende geachte mede
leden hebben gezegd geen woorden gaan ziften noch zinnen 
gaan ontleden, en nog minder uitlatingen van versch illende 
"an mijn medeleden verkeerd gaan citeeren om hun woorden 
en opvattingen in den mond te leggen, di e Zü niet hebben 
gebruih-t, zooaJs de heer Rat n Langie tcgenoYcl' mij heeft 
gedaan . 

(De heer Rat 11 La n g ie: Dat spijt mij!) 
Maar ik wil toch wel opkomen tegen dezen - en dan herhaal 

ik het woord, dat de heer De Hoog heeft gebruikt - vijandigen 
geest tegenover Nederland en tegenover de Nederlandsche 
bewindslieden en den Nederlandschen arbeidenden stand, die 
in de debatten tot uiting is gekomen. Mijnheer de Voorzitter! 
Het is niet zoo. dat men Ncdedandsch~Indjë niet helpen wil, lleb 
ik al gezegd, de zaak is \ ·('C )C('I', dat 1\('·derland het niet 
kan. Wanneer ik nu in de motic~stuk 6 lees, dat daarin maar 
even aan de Regeering wordt gevraagd, dat het moederland 
Indië in zijn huidige moeilijke finaneieele en economiscbe om
standigbeden op afdoende wijze steune, dan vraag ik mij af, 
of men zich wel bewust is, dat cr in Nederland een heel erge 
noodtoestand heerscht, wellicht net zoo erg, misschien nog 
erger dan in Indië. De laatste opvatting is die van den 
Minister-President, die gezegd heeft in de Tweede Kamer, dat 
de toestand naar zijn meening op het oogenblik er in Nederland 
erger uitziet dan in Indië. Men ziet dat naar mijn meening 
te veel over het hoofd. 

(De heer T ham rin: Het hemd is nader dan de rok.) 
Maar speciaal heb ik gisteren bezwaar gemaakt en doe dat 

nog eens tegen het feit, dat men zijn animositeit hier in dit 
Oollege lucht tegenover den Nedcrlandschen arbeider, die zou 
profiteeren van den nood der Indische bevolking. En dan 
kom ik op de vragen, die de heer Soetardjo mij heeft gesteld. 
De heer Soetardjo heeft gezegd, dat ik ontkend heb, 
dat de contingenteeringsmaatregelen, die ",Is rcgel prijS8t~gin
gen tengevolge hebben gehad, althans cle natuurlijke prijs
daling hebben tegengewerkt, aan de Nederlandsche arbeiders 
ten goede zouden zijn gekomen en daardoor de loonen aldaar 
kunstmatig booggehouden zijn geworden . Inderdaad heb ik 
dat ontkend en dat ontken ik nog. De loonen zijn in Nederland 
niet h"lmstmatig hooggehouden. De loonen zijn in Nederland 
al jarenlang stelselmatig verlaagd. Dus wel verre van kunst
matig hoog te zijn gehouden, zijn ze regelmatig verlaagd tot 
aan de grens van het bestaansminimum. En dan zegt de heer 
Soetardjo : 

"Maar dan wil ik door den heer KerstelJs toch wel de 
volgende vragen zien beantwoord. Is het niet juist, dat 
de boogere prijzen, die een gevolg zijn van de contingen
teeringsmaatregelen, worden betaald door de bevolking 
hier te lande?" 
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(Kerstens.) 
Natuurl ijk is dat volkomen juist , maal' bet toegeven van de 

juistheid hiervan kornt niet in tegenspraak met wat ik 
gisteren heb gezegd. 

De tweede vraag va n den beer Soetardjo luidt : 
"Is het niet juist, dat die coutiugeuteeringsmaatrege. 

len bedoeld zijn om de industlieelen in Nederland een 
winstgevend-, althans zoo min mogelijk verliesgevend 
bedrijf te verschaffen?" 

Ook dit is juist, tenminste vanaf het woord "althans" . Het 
Neded andsche bedrijfsleven is door de bank niet meer winst
gevend. Inderdaa d komen de contingenteeringsmaatregelen 
ten bate van de Nederlandsche industrie en zijn ze inderdaad 
bedoeld om de verliesposi tie van de Nederland scbe industrie 
bin nen zoodanige perken te houden, dat uiet alle industrieë n 
0Jl de fl esch gaan en dat niet de gehee le industrieele arbeiden
de bevolk ing aan den dijk wordt gezet. 

De laa'!ste vraag va n den heer Soetardjo luidt: 
" I s het niet juist, dat door een winstgevend bedrijf de 

looncn hoogel' worden gebl'ach t dan ze anders zouden 
zij n geweest?" 

Deze vraag heb ik zooeven reeds ontkennend beantwoord 
in ZOOVCl'J'C dat de 100n e n niet hoogcl' zijn gebracht, doch 
voortdurend lage l'. 

'Vannecl' ik no nog eens - de heer B atu Langie zou , als 
er nog een derde termijn was, missch ien weer spreken ya ll 
"met vuur" - een juister licht werp op de omstandigheden in 
Nederland dan er hier op is geworpen , -dan wi l ik opkomen 
tegen den indruk, dien de woorden van den heel' Ratu Langic 
waarscl lijlilijk zullen hebben gemaa kt, n.l. dat ik hier zou 
staa n lel' behartiging- va n het Nededandsche standpuut ten 
koste van het Indische. Neen, Mijnheer de Voorzitter, ik 
sta hier wel degelijk om het belang van Nederl and sch Indië 
en de Nederlandseh I ndi sche bevolking te verdedigen. Ik 
gevoel mij niet gedrongen, mij te verdedigen tegen een onjuiste 
vool's telling van .zaken van de zijde van den heer Ratu 
Langie; rnaal' wèl kom ik er tegen op, dat men hier een 
gevaal'] ijk~cenz,jdige voorstell ing van zaken geeft, in casu van 
de ioe!=itanden in Nederland , een voorstelling , die den Neder
landse'hen arbeider als een hoon in de OOl'en moet klinken. 
Da t moet inderdaad het geva l zijn, wanlleer men hiel' spreekt 
V~ II ern hoog opvocren dOl' Neclel'lanrisehe arbeidel'sloon en (·n 
het voorstelt, alsof het in Nederland botertje tot den boom 
zou zijn , en dat, terwijl de nood dam· even groot is als hier . 
H et is verkeerd en fataal, dat de twee deel en va u Ne<ler
land, die tezamen door dit tempeest moeten zien heen te 
komen, het e lkander lAstig maken, zooals mensc'ben, die met 
elkander op een expeditie gaa n, elkaar het leven nog zUlu'{ler 
maken - om maar geen ander woord te gebruiken, - dan 
het al is, wanneer de zaak misloopt en er moeilijkheden 
komen en zooals het soms ook in noodlijdende families gaat. 
Neen, 1\'lijnheer de Voorzitter, dàt is onze taak in dit coUege 
11 iet. :Men vergelijke wat hier is gezegd eens met wat in de 
'l'weec1e Kamer bij de behandelin gen van de Indische begl'ooting 
de leden F eber en Van Poll hebben gezegd over de nooden van 
Indië. Ik durf de vergelijking aan en zou willen zeggen 
dat men dan in het Nederlandsche pnrleme'lt een betel' 
begrip van den Indischen noodtoestand heeft dan omgekeerd. 

Ik sta hier dus niet als de advocaa t van de Nederlalldsche 
[1I'ueidendc bevolking, doch wel wilde ik voorkomen. dat 
el' valschc indrukken worden gewekt ; ik wilde opkomen 
t.egen het stemming- llutkcn van de la atste maanden, hetgeen 
ni et alleen geschiedt in den Volksl'uad, maal' ook in de In
disellC pers. Dit is fataal, in de eerste plaats voor Indië zelf. 
A Is wc de l1Ienschen in Nederland een goed begrip willen 
bijbrengen va n den nood van de arbeidende bevolking lil 
l ndi ë, kunn en we dat niet doen dool' steeds den nood van 
de bevolking in Nederland te mini rnaliseel'en i dan is het 
gevolg net "verech tso 

De heel' Soetardjo heeft eell vreesel ijke gebeurtenis in het 
Huit enzol'p:sC'he aang'ehaald. Tk el'ken, dnt hetgeen daar ge, 
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beurd is, verschrikkelijk is, maal' zou den heel' Soetardjo 
willen vragen, of het hem wel bekend is, dat dergelijke ge. 
beurtenissen in edel'la lld eveneens dikwij ls voorkomen. 

(De heer Th 1I1ll rin: In dezen omvang) 
In dezen omvang! Ik hoor dool' den heel' Soetardjo één 

genll noemen en dat is het eerste van dien aard) dat il, sinds 
ik in dit college zitt in g heb, in deze zaal heb O'ehool'd. Ik 
zou "an Nederland mf"e l'del'c van dergelijke gevallen kunnen 
noemen, dat men komt tot zelfmoord ten gevolge van ellende 
in het gezin. Dat begrijpt men hiel' niet en daartegen kom ik op_ 

Contingenteel'ingen zijn voor Indië verderfelijk, maar men 
moet het toeh niet zóó voorstellen, dat zij getroffen worden, om 
het Nederlandsehe bedrijfsleveIl in stand te houden; dus 
alsof die contingenteeringen moeten dienen om het Neder
landsehe bedrijfsleven rendabel te houden . Het tragische 
VU il de situatie is juist, dat de contingenteel'ingen, die voor 
Indië zoo verderfelijk zijn, onvoldoende zijn, om het. Neder
hmdsehe bedrijfs leven overeind te houden. Wij lijden hiel' 
nood, maal' de nood, dien wij hiel' ten bate van Nederland 
lijden, is niettemin niet voldO!:nde, om Nederland uit den nood 
te houden. Dat is een geheel andere kwestie; cr is naar mijn 
vaste overtuiging van de contingenteeringen V001' ~eclel'land 
geen heil te verwachten, zij helpen geheel onvoldoende; el' zul
len geheel andere maatregelcn genomen 11100ten worden, om 
het Nederlandsehe bedrijfsleven weder rentabili teit te geven. 

(De heer Ro e p: Hoc denkt LJ OVCI' de devaluatie I) 
Dat is een onderwcl'p dat wij heelcmalll belel' tot de hoord· 

zitting lrUlUlen uitstellen. 

De heel' Van Mook, Regeeringsgemaehtigc1e : Mijnl,eer c10 
Voorz itter! \ Yanneer de Regeering zich nog even mag mengen 
in. de onderlinge debatten tussC'hen do geachte leden, zon ik 
cl'n ige opmerkin gen willen maken. Ik za l mij daarbij houden 
aan Uw wenk, )[ijnheer de \ roorzittcr, om bij dit onderwerp 
geen zaken te betrekken, die daarmede in verwijderd VCl'

band staan. 
Ik moet vooraf een opmerking maken naar aanleidin~ van 

hetgeen in de berichten van de Pemada ngan gezegd is beb'ef
fende de loestanden in het Buitenzorgsche. 

Ik kan niet beoordeelen, in hoeverre deze berichten den 
toestand juist weergeycn, ik kan echter wc) dc vel'zeke L'ing 
geven, omdat he t een zaak is, die ook het departement va n 
Economische Zaken aangaat, dat in alle geva llen, die tot 
dusverre ter kennis van het depru·tement zij n gebracht , waar
bij voorzieningen op bet gebied van den voedseltoestand o nder 
de bevolking noodzakelijk waren, va n de zijde van bet depar_ 
tement steeds op den kortst mogelijkeu termijn is geholpen, 
zoo",el op het gebied van de voedselvoorziening zelf als wat 
betreft het beschikbam· stellen van de noodige financiën om 
voedsel te ku nnen koopen. 

\Vanueer nu een enkele maal de berichtgeving faalt, is dat 
op zich zelf niet zu lk ee n merkwaardig versch ijn sel, als men 
nagaat, dat meu te maken heeft met een bevolking vau 40 
m illioen zielen en de berichtgeving in verhouding tot bet 
aantal menschen, waarover zij loopt, slech ts via een beperkt 
aantal kanalen komt . 

Ik herhaal , deze zaak wordt natlllU'lijk onderzocht, ik 
neem. trouwens aan, dat dergelijke berichten altijd worden 
onderzocht, maal' wil el' no~ wel eens de aandacht dcr Regce
ring op vestigen. 1\laar, aangenomen, dat er een grond van 
juistheid in de berichten schuilt, dat men inderdaad te maken 
heert met een onvolkomenheid in de berichtgeving, is dot 
iets, dat in dit land nooit geheel te yoorkomen is, ma:tr ik 
geef wel de verzekerÎng, dat zood ra er iets naders van bekend 
is, en cl e berichten juist blijken, er on middellijk geholpen za l 
worden. 

Mijnheer de Voorzitter! Het doet mij genoegen, dat het 
geaeMe lid, de heel' Soetardjo uitdrukkelijk verklaa rd heeft, 
dat het niet zij n bedoelin g is geweest, met de mededee]ing 
van en kele Zeel' slechte en bechoevende olllstalldig'heden ee n 
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knrakteristiek te willen geven van den toestand in Indië als 
geheel. Het is daarom zoo nuttig, dat een dergelijke 
verklaring wordt gegeven, omdat men allicht geneigd is, bij 
het schetsen van toestanden alleen de uitersten naar voren 
te brengen en dan herhaaldelijk op een afstand en zelfs ook 
hiel' in Indië een onjuisten indruk wekt. 

Ik ben het natuurlijk met het geachte lid geheel eens, dat 
de toestand in het algemeen zeer veel te wens,hen overlaat
vrijwel over de geheele wereld laat de toestand op het 
oogenblik veel te wenschen over -, maal' het is toch goed, 
daL men zoo nu en dan de gemiddelden bepaalt en niet aUeen 
de uitersten ziet. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof niet, dat ik ten aanzien 
van het betoog van den geachten spreker, den heel' De Hoog, 
nog iets heb op te merken; ook het geciteerde geval heb ik 
reeds besproken. 

Het geachte lid, de heer Kan, is ingegaan tegen mijn 
betoog, dat de contingenteering van goederen, die meer tot 
de behoeften van de bovenlaag van de maatschappij behoo
ren, niet altijd ten laste beboeft te komen van de massa. Ik 
kan het betoog van het geachte lid niet geheel volgen. Wat 
ik naar voren heb willen brengen is, dat, wanneer men een 
bepaald importartikel wat dunrder moet betalen dan tot 
dusverre het geval was, ' het evengoed mogelijk is, dat men 
dan een ander import-artikel niet of in mindere mate koopt 
als dat men binncnlandsehe diensten of goederen minder 
gaat gebnliken of lager betalen. Ik geloof, dat het betoog 
van het geachte lid daar min of meer langs ging. 

De heer Weyer geeft mij geen aanleiding tot beantwoor
ding. 

De heer Van Helsdingen heeft terecht gewezen op het feit, 
dat de geheinLzinnigheid, waarover de heer Ratu Langie 
sprak, inderdaad voor een deel berust op uitdrukkelijke 
wenschcn in verdragsprotocollen. Ik wil daaraan nog toe
voegen, dat die geheimzinnigheid niet zoo groot is als de 
heer Ratu Langie het voorstelt, want verschillende maatrege
len, die bij dergelijke verdragen genomen zijn om den In
dischen export te bevorderen, zijn wèl génoemd, zooals 
laat~t nog het geval betreffende de appelen en peren, maar 
dat men geen compleet overzicht van de zaak kan geven ligt 
inderdaad aan de bedoelde reden. 

"Vat de prijzenkwestie betreft, meen ik, dat het geachte 
lid , de heel' Van Helsdingen bevredigd is. Ik moet nogmaals 
verklaren, dat wat het geachte lid zich voorstelt, nl. dat een 
nauwgezet, tot in onderdeelen afdalend onderzoek voor de 
prijsbewaking bruikbaar en nuttig zou zijn, minder is aan te 
bevelen; dat men bij dergelijke zaken beter doet, meer in 
a Igemeene trekken te oordeelen ep. dat dit zeer goed gaat. 

De heer Prawoto heeft buiten dit onderwerp nog weer 
eenige aa.ndacht gewijd aan de verlaging van de cambric
prijzen. Ik beb zooeven al gezegd, dat op het oogenblik niet 
tot een verlaging van de grey-prijzen wordt overgegaan, om 
te vool'komen~ dat de batikkers van deze verlaging geen of 
veel minder profijt zouden trekken dan in de bedoeling heeft 
gelegen. Dat wil natuurlijk in het geheel niet zeggen, dat die 
verlaging van de baan is; alleen dat het tijdstip en de volg
orde van de maatregelen niet toelaten, die verlaging van .de 
prijzen del' greys nu te doen plaats bebben . 

(De heel' PI'''' W 0 t 0 : Ik dank U .) 
Dat inderdaad beddetijk gebruikt wordt voor het vervaar

digen van sarongs is juist en natuurlijk is dat toe te schrijven 
aau de omstandigheid, dat de koopkracht vau bepaalde onder
deelen vau de bev'llking zoodanig is gedaala, dat men tot 
dergelijke zaken daar zijn toevlucht neemt. Het is echter de 
vraag; of dit gebruik uitsluitend met de gL'ey-contingenteering 
samenhangt en niet of bet veeleer samenhangt met de uit 
anderen hoofde noodzakelijke cOlltingenteering van de bont
geweven sarongs. Intu8schen wordt ook in dit opzicht, wan,r 
het eenigszills kan en waar men daartoe de mogelijkheid ziet, 

tegemoetgekomen aan ,de behoefte aan zoo goedkoop moge
lijke goederen. 

Mijnheer de Voorzitter! Het geachte lid, de heel' 
Batn Langie is nog teruggekomen op zijn vraag naar cij fers. 
Wanneer het geachte lid mij in eersten termijn heeft begrepen, 
moet hij uit het betoog hebben kunnen opmaken, dat het niet 
de bedoeling van de Regeering is om te zeggen: die cijfers 
zal ik niet geven, doch dat het alleen mijn bedoeling is geweest 
te zeggen, dat op het oogenblik - dus vooruitloopelldc op 
het toegezegde overzicht en wat daarbij komt - de tijd daar
voor niet is gekomen. 

Wat de beschouwingen over den invloed van de staatsrech
telijke verhoudingen op de onderlinge samenwerking betreft, 
ook dit heeft betrekkelijk weinig met de zaak zelf te maken. 
"ianneer men inderdaad van beide zijden - hetgeen in gl'oeieu
de mate het geval is - elkaars nood leert kennen, dan doet 
een staatsrechtelijke verhouding !liet veel af aan de wijze. 
waarop de econOlnische samenwerking wordt uitgevoerd, Ik 
heb duidelijk trachten te maken, dat in sommige opzichten de 
kwestie in Indië gemakkelijker ligt dan in Holland, omdat 
men hier in verschuivingen voorziet en in Holland met ver
schuiving eigenlijk niet veel te maken heeft, doch daal' naar 
speciale maatregelen moet zoeken. Doch dat is heel iets an
ders. Dat heeft te maken met de economische structUlll' ,'an 
beide landen en niet met de staatsrechtelijke verhouding. 
Het geachte lid heeft nog gezegd, dat de be"olkingsproductie 
zooa]s die hier in Indië bestaat in het algemeen weinig econo
misch agressief is. Juist daarom echter zijn onder de maat
regelen, die de Regeering neemt, ook maatregelen te 
vinden, die de strijdkTacht van de bevolking verhoogen, wllar
voor ik o.a. mag verwijzen naar de tot standgekomen kapok
centrale en dergelijke maatregelen meer, die nog in overweging 
zijn. 

Mijnheer de Voorzitter Ik mag niet hopen. dat de heel' 
Ratu Langie heeft bedoeld, dat hU alleen bU ontwerpen van 
weinig belang voor de bevolking eell principieel standpunt 
zal innemen en bij ontwerpen van veel belang dat standpunt 
zal verlaten. Het kom~ mij toch niet jnist voor oml op dit 
oogenblik en t.a.v. onderwerpen, die inderdaad in bet raam 
van bet gebeel geen bijzonder groote beteekenis hebben, een 
verandering van koers te beginnen. die beter wachten kan 
totdat de kwestie in haar geheel weder aan de orde is geweest 
en die dan hoop ik niet !lIleer noodig zal blijken voor den 
beer Batu Langie. 

Ik moet verder nog even het geachte lid, den heel' Thamrin 
nader inlichten over de beteekenis van de clearinggescbie
denis . Het is iedereen bekend, dat Nederland niet uit kan 
voeren wat het voor uitvoer beschikbaar heeft en dat een 
groot gedeelte van die voor uitvoer beschikbare goederen 
vroeger naar Duitschland gingen, waarin thans een belang
rijke beperking is gekomen en ons Nederland met een 
prodnctie zit, die het niet kwijt kan, ook niet naar elders. 
Wanneer echter niettemin de bedrag-en, die op de cleul'ing
rekening beschikbaar komen voor Nederlandsehen export -
die export heeft men Doodig - niet aangewend zijn om Oe 
eigen expor,t naar Duitschland te venneerdel'en - hetgeen 
wel zou kunnen - doch zijn aangewend om den export "'an 
Indië naar Duitschland te vermeerderen, dan zit daarin wel 
degelijk een offer van Nederland in ten bate van Indië. 
Duidelijker dun op deze wijze kan ik het werkelijk niet 
zeggen . 

Dan uog een punt, Mijnheer de Voorzitter. Het geacbte 
lid, de heer Tbamrin heeft gezegd, dat 'hij inderdaad erken
de, dat het bestaande distributie-apparaat hiel' door de maat
regelen, door de Regeering genomen, beschermd wordt, docll 
dat het belaugrijkste gedeelte daarvan een Westersch dlstri· 
butie-apparaat is. Dit is toch alleen maar ten deele juist, 
!Vlijnheer de "oorzitter, nl. wanneer men kijkt naar de ~'ren~, 
doch niet, wauneer men ziet OMr het distributie-apparaat 
in zijn geheel. 
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Motie - Soetardjo c.s. betr. steun van Nederland aan Ned .-Indië en stopzetten contingenteeringsmaatregelen 
(Ond. 1:10, st. 6). 

(Soetardjo.) 
, Vat de beer Eerstens in tweeden termijn nog opmerkte 

geeft mij geen aanleiding, nader op zijn beschouwingen in 
te gaan; hij beeft. als ware hij Regeel'ingsgemachtigde, 
vragen beantwoord, bij welke beantwoording de Regeel'ing 
z'ich we] kan aunsluHen. Aan zijn betoog lag een juist prin
c ipe ten grondslag; men moet inderdaad trachten, elkanders 
moei lijkheden scherper te zien dan tot dus"er bet geval was, 
want langs dien weg valt meel' te bereiken dan door de moei
l ijk heden systematisch terzijde te laten en te onderschatten. 

De Voorzitter: Thans kan tot de stemmingen worden 
.overgegaan. 

De heer Soetardjo: Mijnheer ele Voorzitter! In aansluiting, 
op hetgeen ik gisteren over deze beide ont\\'erpen heb gezegd 
wil ik thans als motivecl'ing van mijn stem en die mijner 
medestanders bet volgende zeggen : 

Vanwege ae onbelangrijkheid dezer ontwerpen op zichzelf 
zouden wij geneigd zijn, er onze slem aan te geven, doch in 
"el'ba nd met de terzake afgelegde verklaringen en ook in ver
band met hetgeen wij in de motie stuk 6 vragen, is het YOOI' 

{Ins ondoenlijk, bij deze gelegenheid onze stem te ge\"en aan 
een maatregel, die de bedoeling heen, om Nederlanelsch-Inelië 
weer een steun te doen geven aan Neelerlalld. 

Doch om onzen goeden wil te toonen, zull en we niet tegen 
de ontwCl'pf;l1 ~tell1mcn en ons van stemming onthouden, 

De olltwerp-invoerordonnnnlie katoenen .dekens 1936 (Ond. 
J:-IO) wordt in stemming gebracht en aangenomen met 10 
s1Clllmcn YOOl' PH 2 ~temn1f'n teg-cn, 

v ó Ó I' stcnullcn ae h(,cJ'j.:n: Yan 11cbl1illgcn, KCI',-;iclI~, 
VCl'boom , \\'eyet', De noo~, \\'erml1th, K nil , Hocp, Sosl'ohadi· 
koesoemo en de Voorzit lel'. 

Te gen stemmen de l1eel'cn: Soangkoepon en Thaml'in. 

De ont\\'crp-in':oerclI'clonnantie haelhanelc1ceken 1936 (Onel. 
J:lI ) wordt zonder hool'(lrlijkc stemming aangenomen onder 
aan leel';Clting-, dat dl' heC'l't' ll ThaJlll'in ('11 SOiJnffko('pol1 gea('h t 
'\~ ,\\~\\ WQ\'ucn tegen \(' hehbcn gcstcrn.d, 

De Voorzitter: Aan de orde i s d e ,·oo r t
zet t in g d e l' b e h a n cl e I i n g van cl e g e w ij
z i g cl e mot i e, voo l' ges tel d d 0 0 l' d e h ee r e n 
S 0 eta l' d j 0, Sos l' 0 had i koe s 0 e m o. Soa n g
koepon, 1\Iob. Noor. Rat " l,angie, Pra
woto e n Verb oo m (Ond. l:tO, Stuk 6), 
thans luid en d e: 

"rIet College vlln Gedelegeerden, 
(:ehoord de dis('n s~ iC s , 

Overwegende, 
1. daL de economische nood der bC\'olking zoodanici is 

gestegen , dat plaatselijke inslortings\'crschijnseJen 
zijn waal' te nemen, vide O,UI, het recente versla.g 
van den Resident \"Cln Cheriboll. de terzake bij her
haling in de lbg'bhH1en verschijnende berichten, 
zoom ede de tcrzake dool' vCl'::ichillcndc leden in aen 
Yofksraad geda ne 1Ilcdedeelillgen, 

2. llal de 1\H .. lis~he sfHnen\evi ng lIIet hare geringe 
economische I'CSC I'\'CS een vel'hooging van prij zen 
del' eerste levensbehoeften kenn elijk niet meer kan 
0lwa llgen, zulks te minder , daar het geld inkoruen 
dcl' bevolking zieh nog' voortdnl'end in da lende 
richtin g beweegt. 

:1. (bt iedere conti ngellteel'ing~- en lice nt-ieerinfrs
Ilwatl'egel noodwen dig prij~stijgin,Z teng"evolge heeft. 
in ('Ik ;.ren" ('('11 llol'lllalp, de ('onjnllctnllr \·olp-ende 
l)riisda\in~ te~enhoudt, 

(Van Mook, Regeeringsgemachtigde.) 
4. dat maatregelen als in bet voorgaa nd e punt genoemd 

\'001' zoovel' zij bepaalde q nota aan Nederland toe
wijzen, gelijk de voorstellen vervat in onderwerp 1:10 
en lal zulks doen, slechts dan economisch en sociaal 
te rechtvaardigen zij n indien de prijsbepalende fac
toren (i n het bijzonder de [Irbeidsloonen en trans
portkosten) in redelijke mate dalen en andere steu n
prestaties aan Indië hiertegenover worden gesteld, 

Verzoekt del' Regeeri ng : 
1. el' bij het Opperbestuur met klem op aan te dringen, 

dat de economische samenwerking tusscben Indië 
en Nederland gebaseerd worde op den rech tvaardi
gen grondslag, dat bet Moederland Nederlanclscb
I ndië in zijn huidige moeilijke finnncieele en OCOlW

miscbe omsta.ndigheden op afdoende wijze steu ne; 
2, in afwachting van nadere regelingen terzake niet 

verder te gaan met het treffen van nieuwe maat
regelen van contingeoteering en licentieering, welke 
immers vrijwel steeds tot onvenu jjdelijk gevolg 
hebben een verhooging vao de levenskostell in Indië 
ten bate van Nederlandsc he en bllitenlandsche 
industrieën" . 

De heer Van Mook, Regceringsgemuchtigcle: iI'lDnheel' clr 
de VOOl'zittel'! 11:.: kan llalll' aanleiding Yfln de molie betrek
kelijk kOl·t zijn . 

'Vat de fOfmuleel'ing zelf betreft zou ik ecn paflf opmer , 
kingen willen l11altCll. In de eerste plaats zou de Regeel'ing 
de overwegingen van de motie t en deele inderdaad kunnell 
onderschrijven, mam' anderdeels toch ook niet voor Hall I' 
l'C'krlling- \\·j!1('ll 11C'!lH'Il. 1k zou -in IH't hijzondcl' willl'll wijzrll 
op de O\·(,l'\\'(>g'ill~ sub 3: 

"dat iedere contingcntecl'ings· en liccntjccl'ing~nnaa.tl'cgcl 
noodgedwongen prijsstijging tengevolge heeft, in elk geval 
een normale, de conjunctuur volgende prijsdaling tegen
houdt. " 

Dat is voor li centieeringsmaatl'egelcn 2eer zel<cr nie-t het 
g{wal. Ik heb in cersten termijn - en ook in tweeden termijn, 
lllaal' vooral in eersten tcrm\ln - uitvoel'i~ medegedeeld, dat 
hij der'gelUke 11Ill:J1 I'pg'f'lprl de MIJl\'oe!'l)J'üzCIl, de pdj7.l'1l wn:\l'
voor het goed het land binnenkornt, nauwkeurig worden 
gevolgd en mnatregclcn worden getroffcn om te zorgen, c1nt 
de binnenlandsche verkoopprijs dien aanvoerpl'ijs lliet over
schrijdt of althans niet buiten verhouding tot elen a"l1\-oer
pl'Áis komt t e staan, 

DHn zijn Cl' nndcl'c punten ln de oven vegin g-: de 'lil l'beic1s
loonen e11 tl'nnspOI,tkosten," die "in r edelijke mnte" morlen 
"dalen". Dat z\jn moeilijk te beool'deelen factol'en en wan· 
neel' mcn een del'g'elijke vool'waal'de stelt, lJegee ft IlIcn zich, 
(lullkt mij, op (' CI1 tC'I'I'f'În dat, althans VOOI' de ItHlisclw l~c· 
g('el'ing zeel' 11Iof'ilijk te bel-!'éw ll is en (hlt ook in Holla nd H<1 11 
YC'l's('hillencle inYiordcll onderhevig- is, clie Ill en nHlill' niet zoo 
III (le hallel hC'C'ft, 

\Vat de conclus ies zelf betreft, el' is uit het College al ge
wezen op de zeel' absolute fOl'mnleel' ill g van de eerste conclusie: 

" ......... , clat het Moederland Neelerlandseh-Indië in zii n 
huidige moeiltike financicele en economische olllsltllldig. 
heden op nfcloendc wUze stenne", 

Dat "op afdoende wijze steunen " is ook alweer een uitdl'uk
king, die voor velerlei uitleg vatbaar is; men kan daarbij aan 
Iwide zUden komen te staan VOOt' ecn "non possumus". 

Wat ele slotconclusie betreft, mijn hoofdbezwaar tegen de 
fOl'muleering daarvan is, dat daarin gesproken wordt van 
nlouwc maatregelen van contingenteel'ing en licentieering in 
het algemeen, t erwij l het debat Idaal'blijkelijk loopt over een 
zccr bepaalde categol' ie van contingenteeringsmaatregelen. 
Yolg"cns deze [ol'llln ieering- zon, strict p.'C'llomen, een contingen. 
t{'el'Îngsmantl'(\g.'cl ten b{'hoc\·e van de hinnenlandsche industrie 
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(Ond. 130, st. 6). 

(Voorzitter, Soetardjo.) 
onmogelijk zijn of altbans uitgesteld moeten worden tot een 
zeker tijdstip. 

Maar dat alles neemt niet weg, dat de strekking van de 
motie zeer duidelijk is, althans voor de Regeering en daar
over zou ik gaarne nog iets willen zeggen. In den tegen
woordigen tijd is het onmogelijk, voor wellce rcgeering dan 
ook, om volstrekt toe te zeggen, dat Zij een middel van 
economische politiek niet hanteeren zal gedurende een 
zekeren, miu of meer onbepaaldcn tijd. 

(De heer Van Helsdingen: Volkomen jliist!) 
Er kunnen zich van vandaag op morgen olllstandillheden 

voordoen, die de hauteering van dergelijke maatrcgelen 011· 

vermijdelijk maken, omstandigheden, die men op het ooo;en
blik in het geheel niet voorziet zelfs, en wanneer die omstan
digheden zich voordoen, mag de Regeering niet ann de 
toezegging gebonden zijn, dat Zij daarvan, om redenen die 
bniten de zaak zelf liggen, zal afzien. 

Maar de Regeering kan wel mededeelen - en mij dunkt, 
die mededeeling komt tot op zekere hoogte tegemoet aan 
den in deze motie vervatten wensch -, dat op het oogenblik 
geen nieuwe - in den zin van nog niet bestaande - C011-
tingenteeringsmaatregelen in een zoodanig stadium vaD 
overweging zijn, dat men die in de eerstvolgende maanden 
mag verwachten. Er zijn natuurlijk altijd verschillende moge
lijkheden in beschouwing of wcl in beschouwing geweest, 
maar voor de naaste toekomst zijn, zooals de zaken nu staan 
en wanneer zich geen b\izondere omstandigheden voordoen, 
geen rueuwe contingenteeringsmaatl'cgelen te verwachten. 

In de tweede plaats kan ik medec1eelen, dat, zooals den 
Volksraad bekcnd is, gewerkt wordt aan een uiteenzetting 
van de contingenteeringspolitiek en haar gevolgen en dat 
die uiteenzetting, zoodra de huer Hart terug is en zoodra deze 
door hem is goedgekeurd en de instemming van de Regeering 
b.eft verworven, aan den Volksraad zal worden overgelegd. 

Mijnheer de Voorzitter! Op grond van deze twee ovcr
w~15\ng(!'1\ \.noet de. Rcgcering de motie an sich op het Dogen
blik eigcnlijk overbodig achten. Wat dc Volksraad hier wil, 
voorzoover dat binnen de mogelijkheden voor de Regeering ligt, 
wil de Regeering ook: klaarheid brengen in de contingentee
ringspolitiek en daaromtrent te gelegener tijd een bespreking 
mogelijk JUaken. 

De Voorzitter: Wenscht de eerste onderteekenaar van de 
motie alsnog het woord Y 

De heer Soetardjo: Ik zou gaarne eerst de besprekingen 
afwachten, ~1:ijnh cel' de Voorzitter. 

De Voorzitter: Ik zou naar aanleiding van de eerste op
merking van den Regeeringsgemaehtigde over het woord 
"noodwendig" in de overweging sub 3 den eersten onder· 
teekenaar willen vragen, of het misseb ien zijn bedoeling is 
dat woord te wijz igen, nu in de conclusie sub 2 de woorden : 
uvrijwel steeds" zij n gebruikt 1 

De heel' Soetardjo: Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter, 
met het oog op de wijziging, die in de conclusie is aange
bracht, kan ik daarin medegaan. 

De Voorzitter: Aangezien in de 2e conclusie thans de 
woorden "vrijwel steeds" voorkomen, brengt dit mede, dat 
het woord "noodwendig" in de 3e overweging komt te ver
vallen en deze overweging komt te luiden : 

"dat iedere contingenteerings- en licclltiecringsmaat
regel vrijwel steeds prijsstij ging tengevolge heeft", enz. 

De heer Van Mook, Regeel'ingsgemachtigde: Als het maar 
duidelijk is, dat de Regeering di t voor Jicentieeringsmaat
regelen ontkent. 

Voorzitter, Soet ardjo, De Hoog. ) 
De Voorzitter: De eerste onderteekenaar van de motic 

heeft zooeven gezegd, dat bij alvoreolS ua{ler over de motie 
te ~preken eerst wil afwachten de besprekingen van de andere 
leden . Er valt echter in dit opzicht niets meer af te wachten, 
want el' is geen tweede termiin te dezen aanzien van de zijde 
van de leden; er is alleen maar gelegenheid tot stemmoti
veering. 

De heer Van Helsdingen : De motie is toch gewij zigd. 

De Voorzitter: Daarom geef ik juist gelegenheid tot stem
motiveering . 

De heer Soetardjo : Ik wi l mij dan bepalen , Mijnheer de 
Voorzitter, tot het uitspreken van dank aau den geachten 
RegeeringsgemMhtigde voor de toezeggingen, die hij heeft 
gedaan met betrekking tot ten tweede van de conclusie. 

Wat betreft de opmerking, dat het tweede punt van de 
conclusie ondnidelijk zou zijn, wil ik den geachten Regee
ringsgemachtigde erop wij zen dat deze zinsnede nict moet 
worden gerukt uit het verband met het eerste gedeelte van 
de conclusie en de overwegingen. Ik geloof dat het voldoende 
duidelijk is, dat daarin worden bedoeld alleen die contingen
teeringsmaatregelen en licentieeringsmaatregelen, die getrof
fen worden met de bedoeling om Nederland te llelpen. 

Wat aallNaat de opmerkinO' betreffe nde de licentieeri ng , 
hoewel ik n~oet toeaeven, dat licentieeringsmaatregelen niet 
het doel all sich bev~tten tot het verhoogen van het prijspeil, 
handhaaf ik mijn meening ook bij vorige gelegenheden naar 
voren "ebracht, dat praktisch licentiëeringsmaatregelen als 
regel t~h leiden tot een prijsstijgin(5. 

(De heer Van 11100 k, Regeerlllgsgemachtigde : Het is 
uit het prijsverloop te bewijzcn. 

De heer Roe p : Dan hebben ze een prijsdnlil1 g' tegen
gehouden. 

De heer Ya Il ~I ook, Regecl'ingsgelllachtigde: Ook niet, 
want die worden gevolgd, maur el' ZijD tegenwoordig niet 
zooveel prijsdalingen. 

De heer Roe p : Helaas.) 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb in eersten 
termijn en in tweeden termijn het woord over deze motie 
niet gevoerd, aangezien ik eigenlijk van plan was bij .de 
stemmotiveering alles naar voren te brengen en dan tegelIJk 
te zeggen, dat ik tegen de motie was. Intnsschen hebben 
de onderteekenllren de eerste conelusie gewijzigd en lUl is 
deze zoodanig komen te luiden, dat de motie voor mij 
aanvaardbaar zou zijn geweest, wanneer zij alleen maar 
bevatte de eerste conclusie. 

Natuurlijk ben ik het uiteraard eens met de vier punten 
die de overwegingen uitmaken. Hoogstens zou ik kunnen 
zeggen, waar wij al zoo vaak op dit aambeeld hebben geha
merd, dat ik el' daarom thans niets meel' VOOl' voel, doch 
aan den anderen kant zou men ook kunnen zeggen, dat het 
goed is om steeds op dit a"mbeeld te blijven hameren. Doch. 
het gaat b~i mij om de tweede concluslC, welke wanneer ZIJ 
gehandhaafd wordt voor mij de reden vor?It om tegc~l te 
stemmen, want wat is het geval Y De Regeermgsgemachtlgde 
heeft er ons - in navolging vau hetgeen de heer Van 
Helsdingen gisteren deed - reeds op gewezen, da.t dit het 
invoeren van contingenteeringen en licentieeringen die 
verdediging en protectie van de inhee111sche mar~t beooge~l, 
tegenhoudt. Bovendien wijs ik el' op, dat punt 2 IJl de l1lot.lC 
afhankelijk wordt gemaakt van punt 1. Zoolang dus het lil 

punt 1 als wenschel:ijk uitgesprokene el' nog met IS, zou e-:-: 
dus in hct geheel niets mogen gebeuren en dat gaat mlJ 
toch wel wat te vel'. Bovendien acht ik dit onjuist, omdat 
de Volksraacl tegenover elke nieuwe licentieering toch telkens 
geheel vrij staat. Nu zouden we dus eventueel eIken. nie.uw~n 
maatregel, wanneer die naar de opvatting der motJe met 111 
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(Van Helsdingen, Voorzitter, e.a.) 
het belang van dit land zou zijn, moeten afstemmen. 
Jndicll de voorstellers punt 2 laten \'e!'\'n llen, zullcn wc Vool' 

de motie stemmen; blijft het gehandh"a fd, dan stemmen wij 
Cl' tegen. 

De heel' Van Helsdingen : Mijn heer de Yool'zitter! De 
qualHicatic .,stemJ11oth'cel'Îng" komt mij \'001' hetgeen ik nog 
in het midden wil brengen, eenigszins bezwaarlijk YOOl'; ik 
zou gaarne eenigszins uitvoeriger zijn dan bij een stcmmoti· 
\'CCI'ÜJg gebruikelijk is. 

De Voorzitter: Ik wil daarom bij deze gelegenlleid niet te 
angst\'a llig aan deu gebl'uikelijken tijdsduur vasthouden; maal' 
hierna zal CL' geen gelegenheid tot stemmotiveel'ing meel' 
bestaan. 

De heel' Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Zon het niet 
zUn aan te bC\'elenJ mede naar aanleiding vau de opmerkingen 
yun den hecr De Hoog, de vergadering korten tijd te schorsen 
teil einde zoo mogelijk een redactiewijziging te yinden die de 
motie ook YOOl' de heeren De Hoog, \Yeyel' en Van Helsdingcn 
aanvaardbaar maakt ~ 

De Voorzitter: Te!!en zulk een schorsing bestaat bij mij 
geen bezwaar, doch dan zou ik haar willen doen plaats \'inden, 
nadat de opmerkingen yan alle leden, die hiel'O\'e1' nog iets 
in het midden hebben te brengen gemaakt zijn, want ook 
daarin kunllcn hints voor cen l'edaetiewijziging zijn ge tegen, 

De heel' Van Helsdingen : ~Iij llheel' de \-oOl'zittcl'! _-\ " 'ol'ens 
O\'er de motie zelf iets te zeggen, ZOlt ik een opheldel'ende 
\Taag willen stellen aan den Hegeel'ingsgemaehtigde, De heel' 
Soetardjo bedankte den Regeerlngsgemachtigde YOOl' tweeërlei 
toezegging j ik echter kan ill wat de Regecl'ingsgemachUgde 
heeft geantwoord, geenedei toezegging zien, doch slec-hts de 
mededeeling, dat op het oogenblik de zaken zoo staan, dat el' 
geen llieuwe contingenteeringen op het programma voorkomen, 
1\Iaar de Regecl'ingsgemachtigde was begonnen met te zeggen, 
c1a t geen enkele Regeering- zich zou kunnen binden dool' toe 
te zcggen, dat ze van het conlingentceringsmiddel geen gebruik 
meel' zal maken, Op dit punt zou ik gaarne een uitspraak 
\'all de Rcgcering hebben. 

I)e heel' Van Mook, Heg-eeringsgemncht ig"de : )IUnheer de 
YOOl'Zittl'I', ik had L' j nist het woord willen "l'a~en naal' 
aallieiding- \';l1l de \\"oorden \'an den heel' Soetardjo , Ik heb 
11,1. geel! lOezep-ging" ,tellaan, doch slecb ts twee feiten mede
gedeeld: t(!n et'I'"t(', (l<!t de Regecl'inA" hoopt, zoo spoedig 
lllogelijk de g"elegenlJeid te k11l1l1en \"el'schaffen, om het geheel 
\ ' :lll lllil<llrt'gden in be,,-<:ho\l\\'ing te nemen en ten tweede, 
dat ,'001' h(,t oogenhlik geen nieuwe eonting-entccl'ingC'n in 
eell a<:lJlll !-;ladiulll \"[111 o\'erweging zijn, H et spreekt \Tanzelf 
,- ik heb dat {l'(ll1\\,CI1S op den \'Oorg'l'oIH"l gesteld - dut de' 
HegecJ'illg zith in dit opzicht niet kan binden en zeker zich 
niet kan hilldt'11 in dien zin, dat nlll een "zeer Yaag Olll

sl'ilre \'en t Ol'~ta 'H1 nfll:lnk el ijk zou worden gesteld, of Zij 
g'(.'hntik JUIIl 1l1l.d~L'1l \,Hl el'n Haa l' \'(,1'I('endc bevoegdheid, 

Ile heel' Van Helsdlngen: :'-lijnheel' de YOOl'zitter! Ik 
dank de Regeel'ing voor deze toelichting, die den toestand 
indcrdaad \'l'l'heldcl't. 1k za t mij \'cl'plieht zien, tegen 
de motie te !=;temmen . 111 de eerste plaats acht ik haa l' voor
barig. Ik acht het gewe nscln - ik bracht dit in eersten 
tCl'Illijn reed.::. naat" \'oren en ook de negeeri n~sgernachtigde 
heeft er nadrukkel ijk op geweze n - het resultaat af te 
\\achten vall dt, bespl'cking-en, die de dil'ecteul' v<.ln E cono
Jllische Zaken op het oogcllhlik in )Jedel'J.llld \'oert en ook , 
Oll l de vcr\'ltlling af te wachten van de t-oezegging \'a n de 
RCgeel'lng, a ll ::' ee n oyerzicltt te verstrekken van de werking 

Ha lldcl ingt'Il, Zittillg"jaar Hl:1:;-]!l:~f). 

(Van Helsdingen, Weyer, e.a.) 
del' continge nteeringen. Eerst dan is een vruchtbaur debat 
mogelijk O\'er de wenschel~ikheid van yoortzetting of stopzetting 
der conti ngenteeri ilgen. In de tweede plaats heb ik bezwaar 
uithoofde van verschillende plinten, de redactie del' motie 
betreffend, };jr is zooeven voorgesteld, de del'de overweging 
te wijzigen in \'erband met de \vijziging, die in bet tweede 
\'erzoek is aangebracht. Ik meen echter, dat deze wijzigingen 
geen direct verband met elkander hOllden. In 'het tweede 
yerzoek is een wijzigi ng aangebracht teneinde eenigszins 
tegemoet te komen aan de geopperde bezwaren . 

De oplossi ng is een mijns inziens verkeerde geweest, om
dat de woorden " vrijwel steeds" nog altijd minder slaan op 
de yerhooging van de levenskosten in Indië dan hierop, dat 
de contingenteeringen plaats hebben "ten bate van Nedel'
landsche en buitenlandsche industrieën", ~\.I s men dat zoo 
leest, is de wij"z iging, gebracht in de del'de concl usie, van 
nul en geener waurde, of hangt zij in ieder geva l met Hamen 
met het t",eede ,·erzoek. 

TI( heb verder gevraagd, wat men moet verstaan endel' 
"eerste le\'cllsbehocften" in de tweede o\'!!rwcg ing, Ik wil 
aanvaarden de mindere bereidheid, om contingenteel'in gs-
1l1aatregelen te treffen ten aanr.icn \'an de H lIereerste levens
behoeften, maal' niet ten aanzien van materialen, zooals wij 
hedenmorgen hebben aangenomcn, Omdat aan\'aal'din~ v[ln 
de tweede overweging ons verplicht, om gedul'ende den tijd, 
dat aan hetgeen in het eerste verzoek is gevraagd, nog niet 
is \'oldaan l te wachten' met en stil te leggen het gehcclc in
stituut van de contingenteeringen, kan ik de motie niet aan
vaarden, want zij slaat - ook nu nog - in het tweede 
verzoek op contingenteeringsmnatregelen zelfs ten bate van 
cle Indische industrie. Dit legt de Regecring en ook den 
\~olksl'aad, als hij deze motie aall\'aarut, te zecl' aan béllJ(len 
ell ik wil tegellO\'er elke contingenteerillg \'o lkolllen vrijstaan 
en eIken contingenteCI'ingsl1luatregei op zichzelf beoor
deelen . 

Bovenclien - en hiermede eindig ik - gaat het eerste 
verzoek mij \'eel te ver, ik onderschdjf ten deze de bezwaren 
van mijn geacht medelid, den heer Kerstens, 

De heor Weyer: ~lU nheer de Voorzitter! Ik heb in eersten 
termijn mijn bezwaren tcg"cn de motie I'eeds naar voren ge
bracht. De wijzigingen, die hierin zijn arlllgebl'acht verzoenen 
mij in het gehect niet en ik za l dus tegen deze motie stemmen, 

Do heel' Kerstens: ~I\inh ce l' de \-oo l'zittel'! \VU hebben 
\'crnomen, dat aan de motie reeds heel wat gedokterd is 
en er zijn nog enkele operaties in het verschiet, Ik heb in 
de motie dan ook niet \'eel vertrouwen JlIeel' en refereer rnij 
in hoofdzaak aa n hetgeen de geachte R l'g'eet' ings~eJllachtigde 
lIeert gezegd j in hoofdzaak, want cl' is ééll belangrijk vel'schil, 

Voor mij li gt het bez\\'<1Hl' tegen de lllotie in punt "I, Ik 
ben \'an oo rdeel, dat in hl't IlC IlWIl ot nil,t liCHten van con
tingenteeI'ÎIlg'smaatl'e!!elen niet de 1ll0g'elljkhC'it1 ligt, dat het 
1lloeclerlant1 IndW op afdoende wijze steu nt ; daat'\'oot' is hcel 
iets nndcrs noodig-, dat bereikt men langs dezen weg niet 
IH1ur mijn vaste overtuiging, 

Lk zal daal'om tegen de motie stemmen, 

De heer Roep: 1Iijnhr cl' c..1c Voorzitter! Ik zal \'001' de 
Blotie stCllllllt'Il, omdat ik \'.l11 mcpning ben, dat Ncc1erlanclsch
I nLlië g"een nieuwe contingentccl'ing-en en lieentieel'ingcn meel' 
kan chagen, die altijd leiden tot Pl'ijsvcl'hooging of, in het 
gunsti gste ge\'al. tot het tCg'cnhouclell van pl'ijsver1agingcn, 
tenzU Cl' een duidelijke basis \'all s:lI11enwel'kin~ en steun tot 
:-.tuncl komt i clie in het algemeen tot vel'lichting van de 
ItlOcilijkc en m.i, oncll'agel~jke economische cn finantiee le 
positie \'all Setlerlnndsch-rndiö kan leiden, 

De heel' Kan : ~ri.inheel' de' Voot'Zittel'! Ik shtit mij aan hij 
het uetoog \fllI Lkn heel' Hoep, 
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(Ond. l !lO, st. 6). - Aanhouding Motie - Soetardjo· (Dnd. l:1U, st. 7) betr. ongewenschtheid verdere 
lastenverzwaring en \'cl'dere bezuiniging op landsdiensten. 

(Voorzit t er . ) 
De Voorzit t er: Ik schors thans voor korten tijd de beraad

slagingen, om gelegenheid te gc\'cn c\'cn tncrlc l'cdactiewijzigin
gen in de motie aan te brengen. 

De vergadering wordt te 12.09 uur n.m. voor korten t~d 
geschorst en daarna hervat. 

De Voorzitter: l k zal gaarne van de norstellers van de 
motie vernemen of zij de pauze benut hebben om een redactie
wijziging in de motie aan te brengen. 

De heer Soetardj o: Mijnheer de Yoorzitter! TI, wilde U 
alleen verzoeken, de motie in twee gedeelten in stemming te 
brengen. 

De Voorzitt er : Ik heb daartegen geen bezwaar. Yerlangt 
de Rcgeeringsgcmachtigde nog het woord ï 

De heer Van Mook, Rcgcc['in~sgcmfl chtigde : Ik dnnk U, 
Mij nheer de Voorzitter! 

De Voorzitter : DHn kan thans tot stemming in twee ge
deelten over de motie worden overgegaan . 

Het eerste gedeelte behelst de overwegingen en bet daarop 
betrekking hebbende yerzoek aan de Regeering sub 1 ; het 
tweede gedeelte bevat de overwegingen en het verzoek aan 
de Regeering sub 2. 

Het eerste gedeelte del' nader g'ewijllig:cle motie (stuk 6), 
be::;t<lélncle uit de \'ier overwegingen en de eC'l'ste conclusie, 
wordt in stemming gebracht en aangenomen met 13 stem
men voor en 3 stemmen tegen. 

Voor stemmen de hceren: 1Uoh. ~ool'. Soangkoepon, ","cr
boom, Ratu Lnn gie, Prnwoto, rrhallll'in, De Hoog. \Y el'llluth. 
Soetal'djo, Kan, Roe]), Sosrohaclikoesoemo en de Voorzitter. 

Tegen stemmen Lle heeren: Van Helsdingen, 1\:erstens en 
"\Veyer. 

Het tweede !,edeelte der nader gewijzigde motie (stuk 6), 
bestaande uit de viel' o\'erwegingen en de tweede conclusie, 
wordt in stem ming gebracht en aangenomen met 10 stemmen 
YOOl' en 6 stemmen tegen . 

Voor stemmen de heeren: Kan, Hoep ,Sosl'ohadikoesoemo, 
~foh. Noor, Soangkoepon, Vel'boolll, Hntu Langie, Pl'awoto, 
'],haml'in en Socta I'djo. 

'regen stemmen de heeren: Van Helsdingen, KOl'stens, 
\Veyel', De Hoog, \\Termuth en de Voorzitter. 

De Voorzitter: 11ha ns zon kunnen worden overgegaan tot 
hel \'olgenuc punt, de behandeling van motie Ond. 1 :.10 
st uk 7, waarOllltl'Cnt ik gisteren reeds uanHekonclirrcl heb na 
afllancleling \"lln l!lotie st uk G het een ~n ande~' te zt;Uen 
7.egge n. 

Het komt hierop neer, dat, naar mijn ge\'oe len, noch' el e 
Dverwegingen , noch het verzoek aan de Regeering van zoo
danige urgentie zijn, dat het noodig zou Jlloeten worden 
geacht, deze kwestie , slechts drie maanden , \"ool'dat wij d e 
hoofdbegrooting \'001' HJ37 in de afdeelingen beha ndel en , aan 
de orde te stell en, H et is daarom mijn bedoeling, deze motie 
thans niet in behandeling te nemen, maar aan te honden tot 
de hoofdzitting. 

1\1:ocht ,de eerste onderteekenanl' Vlll1 de motie daartegen 
bezwaar hebben, dnn geef ik hem de gelegenheid dat be
zwaar te uiten. 

De beer Soetardjo: J\Iijnheer de Yoorzitter! Ik heb daar
tegen geen bezwaar. 

(Kan, Van H elsdingen, e.a. ) 
De Voorzitter ! Dan wor cl t d {' b e h a n cl (> I i n go 

van de motie (O nd. l :1O stuk 7) aan!(e
hou cl ent 0 t cl e eer s t e ge won e zit t i I1 go va 11 

lL et,· 0 I g' en cl e zit ti 11 go s j a ar, " 

De heer K an : Mijnheer rl e \ ·om·zitter ! Mag ik even heL 
\Voord voor een persoonJijk feit ? 

Ons geacbt medelid, de heel' YUIl Helsdingen, heeft 1111] 

zooeven in één adem genoemd - iets wat llIij anders zeer 
aangenaam is - llIet den heer Thi.lllll'in, als zou ik de kwe5tie 
van den hongersnood hebben opgeblazen. Ik kan mij de jlllSte 
bewoordingen niet herinn eren en heb helaas het betreffende 
stenogram zoo spoedig niet in handen kunnen krijgen , De 
heer Yan Helsdinge n had ethter den indruk gekregen, nlsof 
ik met dell heer rl'bamrin de kwestie \'all den hongersnood 
zou hebben opgeb lazen en in ovel'drij\"ing zou zijn ' "el'\'tdlel.1 . 
Als ik ongelijk heb, moet de heel' Yall "H elsd ingen mij Illaar 
corrigeeren . 
" Ik hcb op deze uitlating van den heer Yau H elsdingen ge
lllterrumpeerd en zOu met die interl'uptie kunnen " ol sta~tn, 
';;'"are het ni et, dUL U, 1\Iijnheer de Yoorzittel', aan zijn mee
ning cachet heb verlee nd dOOl" die te stennen . Ik heb het 
gedeelte van het Stenografisch Yerslag betreffende het dOOl" 
mij gesprokene voor mij en zal diL even yoorlezen, 

Ik heb o.a. gezegd: 
,, \Vij hebbe n zoo\\"el gisteren als ,andaag klachten 

vernOlllcn orel' den hongersnood, die door de be"olkillg' 
zou \\' 0 r cl en geleden," 

En verderop: 
,,'Va. n nee r zich dan L1e~niettemill nog gm'allell 

voordoen als dOOl" den heer Soetardjo beschreven, gepu
bliceerd in de Pemandangan, is zulks stellig te wijten 
aan gebrek aan voortvarendheid yan den betrokken 
resident, voor wien het, Ilnal' mijn o,"el'tuiging, moeilijk 
zal zijn orll zich tegellO\'er den ({-om'el'neul'-Oeneraal te 
verdeel igen" . 

Het woord "paraatheid" is gezegd naar aanleiding yan 
het gesprokene door den heer 'rhal11l'in, die zeicle: "Nu, el.' 
is mij van paraatheid toch wel weinig gebleken ", of iets 
van dien aard. 

Ik wil hiermede alleen zeggen, dat het niet juist was nlll 
den heel' Vnn Helsdingen om mij wool'den in den mond te 
leggen, die ik niet heb gebruikt. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
kan alleen zeggen, dat indien de heer Kan zich zoo heeft 
u itgedrukt als hij citeert, ik misschien ecn fout heb gemnakt, 
doch ik leefd e in de overtuiging, dat door hem de beschuldi
ging, die de heer Thamrin tot ele Hegeel'hlg en het 13.13, 
richtte, mede werd onderschreven. 

De Voorzitter : Het was van den heer 1\:<1n een \'cr\Yijt. 
Hiermecle is het incident tot normale proporties tel'ugge· 
bracht. 

De heer Thamrin : El' was geen sprake \'an een beschuldi· 
ging. 

De Voorzitter : Het was ecn verwijt. De heer Thaml'in 
heeft het bij interruptie "een aanklacht') genoemd. 

De heer Ratu Langie: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb 
het woord gevraagd om een kleine opmerlcing te maken, 
slechts bestaande uit één zinnetje, luidende : Ik heb met 
verwondering de explosieve reactie van het geachte l id, den 
heer KeI'stens, aangehoor d op hetg-een ik gezegd heb in twee
den termijn. 

De Voorzitter : Ik aoht het juist gelukkig, dat de explosie 
p laats had. 

De vergadering wordt te 12.15 nur n.m. gesloten. 



299 

22ste YERGADERIKG - DlXSDA G 24 )IAART 1936, 

JIIg'l'kumen stllkkel1. - ~[ededeeling \';111 den YOOl'zittcl' aangaande de schenking \'all hel pOl'tret nll1 den ex
I'ool'zitter ,'an dcn Yolksl'<Hld, ~li', H, J, Spit, - In,'oel'ol'don nantie sa ni tair mll'dewel'k 1936 (O nd, 1:111) , 

22ste YER O,I DERlXC:, 

, - e )' go ad e J' i n g' \ ' <l n Din s cl a!! 24- Mil fl l' t 1936. 

( Bijeenl'ocp ingsu Ul': 9 yooJ'lll iclclag. ) 

[ngek ollll'Jl st uk ken. - :i\Iedecleeling \'an den Yool'zi ttel' 
na ngaalHll' de schenki ng \"(111 het p ort ret yall den ex-Yoorzitt el' 
van den I'olksraad, MI', H, J, Spit, - In\'oel'ordonnantie 
su nitai,' nal'Cle\\'eJ'k 1936 (Ond, 1:16) , 

Voorzitter: de heel' MI', W, H, YAX HE LSDüiGEl\' , 

rregellwool'clig met den Yool'zi ttc r 16 leden. te weten : 

de h e(' I'(, 11 Yan Helsclin gen .. De H oog. Kan. Kel'stens .. 
:à{oh. Noo!', Prawotosoemodilogo, Ratu Lang ie, Roep , Soa ng
koepon, SoetHl'djo. Sosrohadikoesoclllo, 'rhaml'in, Yerboom, 
W ermuth en We~'el', 

Rcgcf' l'iug's;.:'elllHcht igde: de heel' Van iUook, 

De Voorzitter: Oeachte lIIedeleden! Ik open deze 
\' e I' g :l cl el' i 11 g', 

De Secretaris deelt mede, dllt zijn inge}wmen: 

.\, \)e \'ol ~encle R eg:eerin~sbrieven en beschik k inp:en : 
J, K,lbil1etshl'i even ,'an uen Gou\'erneul' -Genel'anl "fin 1:!, 

I ~, 13, 1:3, ]7, 17 en 17 Maa rt 1936 No's 32, 33, H, 1", 
], 2 ell 34 houdende mededeeUng, dut zijn "astgesteld : 
11. d e OI'(lonnanti es tot wijz igi ng- en aan"ulling onder

s<.'heidpnlijk nlll de 'rh ee-:Hlnplnnt-ordonn antie en "an 
cle 'J'hee-ui\\'llcl'-ol',lonnantie (Onel, 1.10): 

b, de Ol'llonnantic tot in~t('l1 in~' "Bil akten "an hekwaam
heid \'001' \'1.1 kondel'\\'tjzel's HUil im'i chtill~t"11 ":lil 

'l'echnisch en Ambachtsonderwijs (Ond, 1)1) ; 
(J , de ol'donnanti e houdende nadere r egeling nll1 ue 

IJczoldigi ngen ,'a H enkele groep en van hel, personeel 
bij den Yolksl'aad (Ond, 124); 

d , de onlonn anti e tot wijziging en ann"ullin g "an de 
U\'dollllnntie op de \'el'lllog'e llsbelnsting ]932 (Onel. 
101) ; 

l ', de ordonnan tic tot tijdeltjke l'egrling ":lil den jm'ocl' 
yan badha nddoeken (Ond, 1:11); 

f. de ol'clonna nti e tot tijdel\ike l'cg-cling van den iJn-oer 
van katoenen dekens (Ond , 1:10); 

.'7, de ordoJlnantie houdende de nooelige vool'zienil1:ren 
teneinde het mogelijk te maken uitvoerin gs\'oorsehrif" 
ten betreffende het r echtswezen "OOl'taan bij beslu it 
"ast t e stell en (Ond, 1(2) , 

2, Bl'i (>f V<ln Ll el1 id , Oouvel'nclllents Secretaris van 21 lVlna l't 
193G No, G24/. \ houdende mededeeling dat de heel' i\fI-. 
B, rrh, \\" '.111 Hasselt t el' l.:;:ennis ,'nn den Gouverneur
(:el1C'l'ilal heeft geb rélch t. dnt hl; met ingu lI g' nlll den
zelfde f! dntnlll zÁjn ontslag :lb lid n l ll den \ 'olksrnod 
wenscht te nemen, 

3, Besluit van den Gou,"el'llenr-Gcnel'aal "all 13 )j aal' t 
1936 No, 25 houdende machtiging, kra chtens artikel 105 1. S .. 
lIilll den clir('cteul' van Verkeer en \Yaterstaat om te be
Hc hikken o\"cr de bij een anl1\'ullende bcgTootin g uitgetrok
ken f ondsell ten I)('hoe\'o vaLi de \'erlenging van het Lanclsclok 
te Soera baja, 

4, Al s "oren van 18 Ua al't 193G :\'0, 23 houdende machti
ging) ]uDchtcns al'tikel 105 I. S" aan d en Commandant del' 
Zeemacht om te beschikken over de bij een aam'ull ende be
grooting' uitgetrokken f ondsen .... 001' de vervan ging "an de 
sloep "B UI II te Larantoeka door een zeewaarclig-e motor
boot, 

De stukhen worden ter inza ge gelegd ter secretarie van 
d cn Volksraad, 

B, De volgende tel' l,ennisneming on tvangen bescheiden: 
], Besluiten nUl den Directeur \ttn Binnenlandsch Bc-

(Soangkoepon,) 
s tuur houdende machtiging tot llCt doen VUil uitgaven in 
verband met de bevolkingsrubbel'l'estl'ictie, 

2, Brief van de Commissie voor de Rijksuitgaven uit de 
Tweed e Kam er d el' Staten-Generaal vun 25 Februari 1936 
No , 280 H, tel' aanbieding vun twee exemplaren van haar 
,'erslag o,'er de Verslagen del' Al gemeene l~el<enkamers in 
"ededand en in Nedel'landsch-Indië o\'el' 1934, 

\Yorden tel' inzage gelegd tel' secretarie van den Volks
raad, 

De Voorzitter: Ik deel de ycrgadcl'ing' mcde, cl a t II 0 0 l' 
den Rand i s ontvangen h et cloor cic l ede n 
\' a n het Co l le g c a u n het Co l l eg e n a. 11 g e
b 0 cl e 11) cl 0 0 I' J a n F I' ank ges e h i 1 cl C l' cl e, p o 1'

t l' e t," a 11 cl e n 0 II d - Y 0 0 I' z it t C J' \' a n den 
Y 0 I I( s I' n ad i\Ir, H, J, Spi t, 

Het znl ook U ongetwijfeld genoegen doen den heer Spit 
blij,'end in de koffiekamer in ons midden te hebben , 1k s tel 
U \'001') onder dankbetuiging aa n all en, die dnll raan hebben 
bijgedl'ugt:! n, dit welkome kunstwerk te aallynnl'clen, 

Danrtoe wordt besloten, 

De Voorzitter : . \ a 11 deo I' cl (' i s cl c bch a 11 cl e I i 11 g 
V ~l 11 t..l e 0 11 t w e r p - 0 ) ' cl 0 n 11 Cl 11 t i e tot LU cl e J ij k e 
l' e gei i n g va n u r. n in,' 0 c r\' ti 11 S a 11 i t a i l' 
a a rdewerk, (O nd, 136,) 

De heel' Soangkoepon: lIlijnheer de Vool'zittcl'l 
Volp:en. de toel ichting, behool'endc bij de Invoerverordeni ng 

sanitfli l' :Hll'dc\\,('1'k 193j 11('4.,11 de Hegeer ing ,'cl'ldaal'd, dut 
fabr iek en t'll bc(hij\'en) die z ich llIet de Vel'\ïHlt'cliging Yfln 
al le soorten sanHai l' aardewerk bezighouden in NeclerJandsch
Indië niet zijn gevestigd, 

In dc ~Iemori e van Antwoord heeft Zij yereler gewag 
gemanlü Yan d e I'eeds hiel' te lande in vergcvorderde voor, 
bereidi ng- zUnc1e plannen yoor de product ie van het beter 
sanitai re anl'c1ewel'k, met welke plunnen e"(,l1wol nog g'een 
ann\'illlg is ge maa kt, 

Ik \TH:!;! Illij nf) W:l<ll'OIll de Rrg'e('I'Î ng- dezc pIH III1 ('1I nog 
niet hceft vcrwczenlijkt j imm ers d am'mede zou zij nief al lef'n 
de z,g , "Autnrkie" in deze gewesten bevordel'cn) 111;,](11' ook 
in de be'hoefte aan wcrkgeleg'enheid hi el' te land e vool'zien; 
dit ZOlt ongetwijfeld beteekenen hct bevorderen van de 
econom ische ontw ikl,elin g van deze gewesteli, met hnn r 
nood lijdende bevolking, 

I n pl aa ts V/ln clezen goeden weg in te sinIlIl , heeft d e 
Regeering clen onderwel'pelijken contingenteel'ingsmaatl'egel 
in het leyen geroepen, hetgeen IlIUns inziens de voortgang
van de productie van sanitair Hurdewel'k hiel' te lande zeker 
7.a l tegcllhoudell , omdat hef dcpul'l clllcnt Vim ]~conomisehc 
Zi:lk en zich s traks te veel zn l bezighoudc n met dc economische 
helang-cn yan Nedc l'la ncl met Yf' l' wi.larloozing \'1111 di e van 
deze gewesten, zoodat dit departement zich dus ni et meel' 
kan noemen de behartiger van cle economische belangen \",111 

<leze ge westen, doch slechts yan clie van Neclel'lancl, 
Op zichzelf is samenwerking tusschcn Nederland en deze 

geweste n in \'(' !'1Jn nd mct d c beslllllnde we l'C'l dclepressie zel, ('1' 
geboden, doch de dool' deze g-ehiedcll verleende of te vel'
leellen Illellewel'king ann Neclel'lnnd moet mUns inzi ens niet 
plaats hebben ten koste van de eigen levcnsvOOrWHfll'd "n 
'"an d eze Ned(,l'landsche ovel'zeesche gebieclen, 

Dc Regeering heeft hier t.c lande dc wcstel'sche hygiëniHche 
eischcn b\i de inheemschc bevolking gepl'opagccl'd en geïn
t rocluceerd) doen daartegenover heeft de R eg('(' ring- zelf de 
prijzcn ,'an dei al'tikclen, die \'001' dit doel noodzakelijk ' \in, 
dool' contingenteel'ing doen \'crhoogen, Op deze wtjze heeft 
Zij feitelijk haar eigen h~'giënische heginselen weder afge
bl'oken , of YCl'lntcn , 

• 
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22ste VERGADERllW - DINSDAG 24 MAART 1936. 

Invoerordounantie sanitair aardewerk 1936 (Ond. 136) . 

(Van MooI<, Regeeringsgemachtigde.) 
Het moge dan waal' zijn / dat de in deze ontwerp-ordonnantit! 

te contingenteeren artikelen in hoofdzaak nog slechts gebezigd 
worden door het economisch beter gesitueerde gedeelte u~r 
Indische samenleving, doch de Regeering mag, m.i. niet uit 
het oog verliezen, da t die artikelen O.a. benoodigd zijn vOQr 
ziekenhujzen, die ook voor de armere en armste bevolking 
bestemd zijn. Overigens lijkt het mij niet juist, dat de hier 
te lande aanwezige consumenten van de hier tel' sprake ge
brachte artikelen boeten moeten \'001' de verhoogde prijzen van 
de :-<ederlandsche artikelen; dit zou toch beteekenen, dat dit 
gedeelte van de bevolking zwaarder wordt belast ten behoeve 
vau Nederland. Ik acht het onredelijk dat de gevolgen van 
dezen genomen maatregel daardoor slechts gedragen worden 
door dit kleine gedeelte van de Indische Maatschappij, welk 
gedeelte ook ongetwijfeld reeds zwaar gebukt gaat, onder de 
hem opgelegde overheidsfiscale verplichtingen. 

Bovendien kan deze maatregel aanleiding geven tot contin
genteCl'illg van het verbruik van deze artikelen voor eigen ge
bruik dool' de betrokken consumenten zelf, waardoor het ver
bruik dier artikelen hier te lande straks wordt verminderd. 
Dit zou zeker 'niet alleen tot nadeel strekken van de hygië· 
nische verzorging van deze gewesten, maar ook van dat van 
Nederland als gevolg yan de verminderde vraag naar deze 
artikelen. 

Het komt mij daarenboven onredelijk voo!', om finaneieele 
hulp middels de bestaande contingenteeringen, van deze ge· 
westen ten beho8\'e \'an ~ederland te vorderen, terwijl deze 
gebieden zelf momenteel in een moeras van schulden zitten. 

Ik zou daarom de Regeering in overweging willen geven, om 
de in deze ontwerp·ordonnalltie genoemde sanitaire artikelen 
niet meer te contingenteeren, doch slechts maatregelen te 
nemen tot bescherming, bevordering en in het leven roepen 
van instel1ing voor de binuenlandsche sanitaire aardewerk
industrie. 

Ik zou bij de RcgcC'l' in g YCl'Llel' erop willen aand rin gen om 
geen -vcrdcre contingenteerin~en meer in deze gewesten toe te 
passen; dit gebied kan dit zeker niet llleer verdragen zonder 
zichzelf te gronde te richten. 

De heel' Van Mook, Regeeringsgemaehtigde: Mijnheer de 
Voorzitter! Ik moet beginnen met een woord van protest tegen 
de bewering van het geachte lid, dat het departement van 
Bconomische Zaken en de Indische Regeerillg in verband met 
deze materie - en missclüen bedoelt het geachte lid ook nog 
wel in verband met andere dingen - de belangen der binnen· 
landsche industrie zouden achterstellen bij de belangen van 
den Kederlandschen import en meel' aandacht aan den laatste 
dan aan de eerste zouden sehenken. Het geheele betoog van 
het geachte lid gaat volkomen langs de feiten heen. 

(De heer Roe p : Dat gebeurt wel meer!) 
Het geachte lid is gevallen oyer de mededeeling, dat de plan

nen tot vervaardiging van deze nuttige artikelen hier in Neder
landsch-Indië in een stadium van voorbereiding, doch nog niet 
van uitvoering zijn. Ik weet niet of het geachte lid wel eens 
een fabriek heeft opgericht en in werking gebracht, doch dat 
dit eenigen tijd vordert, zal hÜ misschien toch wel willen toe
geven. 

De Regeering heeft geen aanleiding om mede te deelen, dat 
iets al aan den gang is, wanneer dit nog niet het geval is, maar 
het zal niet lang dUl'en of de ~ productie kan in werking komen. 
Als zoo'n productie in werking komt, kan zij van een maaL
regel als de ondel'havige, hoewel die niet in eerste instantie 
daarop gericht is geweest, niet anders dan voordeel onder· 
vinden. 

In de tweede plaats heeft het geachte lid de vrees 
uitgesproken, dat deze ordonnantie de ontwikkeling van 
hygiënische toestanden in deze gewesten zou tegenhouden . 
Afgescheidcn van het eenigszins overdrevene van die vel'· 
wachting, zou ik het geachte lid willen mededeelen, dat 
tijdens de eerste contingenteeringsperiode de invoer van het 

(Soangkoepon, Van Mook, Regeeringsgemachtigde.) 
vaststaand sanitair, zooals men dat noemt, bijna verdubbeld 
is in vergelijking bij voorgaande periode. Het toenemende 
gebruik is dus geen oogenblik opgeschort of onderbroken 
dool' de werking van de contingellteering en dat was ook 
niet te verwachten, omdat deze contingenteering geen bij
zonder prijsverhoogenden invloed heeft uitgcoefend nadat zij 
eenigen tijd gewerkt had. 

Mijnheer de Voorzitter! In verband met deze twee feiten, 
spreekt het vanzelf., dat er geen aanleiding bestaat, op ch'zen 
maatregel terug te komen; en het contingenteeringsdebat zou 
de Regeering op het oogenblik liever niet willen heropenen. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Naar 
aanleiding van het protest der Regeerlng tegen mijn betoog, 
dat de Regeering en vooral het departement van Econo
mische Zaken meer de belangell van i\TedeJ'land behartigen 
dan de Indische belangen, merk ik op, dat niet aneen ik van 
die meening ben, maal' dat de Regeel'ing zelf in al haar toe
lichtingen op de reeds behandelde contingcnteerülgsontwel'· 
pen gezegd heeft, dat het alleen gaat om de belangen van 
Nederland. Men kan tegen mijn opvattingen wel protestee
ren, maar deze gedachte is nu eenmaal gewekt, en ik ben er 
nog altijd van overtuigd, dat het departement van Econo
mische Zaken bezig is, alleen de belangen van Kedcdanc1 te 
behartigen en niet die van deze gewesten. 

(De heel' Ver b 0 0 lil: Dat lijkt mij hem sterk! ) 
Dit is mijn visie op deze kwestie en ik sta hierin niet 

alleen j ook vele anderen z~il1 die meening toegedaan. Ik 
zou daarom de Regeering in overweging willen geven die 
gedachte, die in de inheemsche samenleving met betrekking 
tot de contingenteel'ingen nn eenmaal bestaat, weg te nemerl. 
Het is niet onmogel ijk, dat het verbruik niet is afgenomen, 
maar stellig hebben de contingenteeringen een prijsverhoo· 
ging tengevolge gehad. 

\Vat ik hier naar \-oren hl11eht, 11l'C'ft niet alleen betl'ek
king' op de voorliggelH]e cOlltingenteel'ing, maar op nlle con· 
tingenteeringen te zamen. De contingenteel'ingsmaatregelen 
worden druppelsgewijze aan onze samenleving toegediend, en 
wij zien, dat zij hoe langer hoe zwaarder gaan drllkken op 
de inheemsche maatschappij. Het is daarom, Mijnheer de 
Voorzitter, dat ik mijn suggestie 11icr heb voorgebracht. 

De heel' Van Mook, Regeeringsgemachtigde: Mijnheer de 
Voorzitter! Ik kan niet beoordeel.n. in hoevene het ge
achte liel, de heer Soangkoepon, inderdaad een ln ruim en 
kring levende gedachte heeft uitgesproken, maal' hij negeert 
elan toch wel volkomen de werkzaamheid VRn verschillende 
diensten van het departement van Econom ische Zaken cn 
ook van andere departementen j hij negeert daarbij het werk 
van de afc1celingen Landbouw, Visscherij, Nijverheid en zoo· 
veel andere onderdeden van het departement, wannecr hij 
zon ktmnen of willen volhouden J dat inderdaad de behIng. 
stelling voor de binnenlandsche productie zou achterstaan 
bij die voor het bepaalde onderdecl nlll den arbeid, dat tot 
uitdrukking komt in maatregelen als de thans vool'gestelde_ 

De Voorzitter: Thans l<an tot stemming worden overge· 
gaan. 

De ontwerp·orclonnantie wordt in stemming gebracht en 
aangenomen met 12 stemmen vóór t'Jl -1 stemmen jeg-en_ 

V 6 ó r stemmen de heeren : Kan, Ver boom, De Hoog, Roep, 
].'[oh. Noor, 'Vermuth, Thamrin, Sosrohaclikocsocmo, Kel'stens, 
Van Helsdingen, Weyer en de Voorzitter. 

Te gen stemmen de hCeI'cn: Soangkocpon, Prawoto, 
Soelardjo en Ratn Langie. 

De vergadering wordt te 9.22 uur V.m. gesloten. 
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23ste VERGADERING - DINSDAG 7 APRIL 1936. 

Tngekomen stukken. - Wijziging huwelijksordonnantie Christen-Inlanders Java, lIiinahassa en Amboina enz. (Ond. 114). 

23ste VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Din s dag 7 A p l' i I 1936. 

(Bijeel1l'oepingsuUl' : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukke,l. - Wijziging huwelijksordonnantie 
Christen-Inlanders Java, Minahassa en Amboina enz. (Ond. 
114). - Wijziging regeling illheemsche rechtspraak in een 
deel van het rechtstreeks bestuurd gebied (Ond. 113) . 

Voorzitter: de heel' lIIr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 15 leden, te weten : 

de heel'en Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kerstens, Pra
wotosoemodilogo, Ratu Langie, Roep, Soangkoepon, Soetar
djo, Sosrohaclikoesoemo, Thamrin, Verboom, Wermuth en 
Weyer. 

Regeeri ngsgemachtigde : de heel' Enthoven. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden ! Ik open deze vergade
ring. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Knbinetsbrief van den Gouverneur-Generaal va.n 26 

1\'1na1't 1936 No. 3 tel' aanbieding yun een ontwerp van een 
algemeenen maatregel van bestuur tot wijziging van het 
"Dienstplicht-besluit voor Neclerlandsch-Indië ", 

De stukken worden gedrukt. 

2. Kabinctsbl'ief van den Gouverneur-Generaal van 26 
Afllmt 1936 No. 12 houdende mededeeling, dat is vastgesteld 
(Ie ol'd ol1n11ntie tot t~jdelijk(' regeling van den invoer van 
san itail' aardewerk (Oncl. 1:l(j) . 

3. Brief van den fel. <iouverllemcnts Secretaris V:111 27 
Maart 1936 No. 671b/B betreffende aan\'lllling en wijziging 
van de "Invoel'vcrol'dening katoenen naaigarens 1935". 

4. Als voren "an 31 Maart 1936 No. 687bfB betreffende 
verdere contingenteering van den invoer van gebleekte ka
toenen stoffeIl. 

5. Dienstnota van de Algemeene Secretarie van 28 Maart 
J936 No. 1315/D ter aanbieding van een exemplaar "Quar
terl:; SUllllllary of Australian Statistics Bulletin No. 142 
December, 1935". 

6. Besluit van clen Gouverneur-Generaal van 18 Maart 
1936 No. 4 houdende ontheffing van J. A. Monod de Froide
villc van het lidmaatschap van de "Pensioenscommissie v'oor 
ParticuJiel'e \\Terknemers", en benoeming in zijn plaats van 
1IIr. E. C. M. A. Batta. 

7. Als voren van J8 Maart 1936 No. 22 houdende nadere 
wijziging en nnnvulling van de H. B. B. L. 1934. 

8. Als voren van 23 Maart 1936 No. 13 houdende benoe
ming van Raden Adipati Aria Prawil'a Koesoema tot lid 
van de Kiesl'echtcommissie. 

9. Als voren van 24 Maart 1936 :'11'0 . 34 o.a. tot vaststel
ling van een regeeringsverordening houdende voorzieningen 
i.v.m . de oprichting van I.Jandswerkinrichtingen. 

10. Als voren van 25 Maart 1935 No. 3 houdende mach
tiging, krachtens ' artikel 105 l.S., aan den Commandant der 
zeemacht om te beschikken over de bij een aanvullende 
begrooting uitgetrokken fondsen voor de aanschaffing van 
materieel ten behoeve van den marineluchtvaartdienst. 

11. Als voren van 26 Maart 1936 No. 19 o.a.' tot vaststel
ling van een nieuwe rangschikking in klassen van landsrei
zigers naar en van Nederlandsch-Indië. 

Handelingen. Zittingsjaar 19i5-1936. 

(Soetardjo.) 
12. Als voren van 28 Maart 1936 No. 19 houdende aanwij

zing van de N. V. suikerfabriek "Tjoekir" en de N. V. Cul
tuur Maatschappij "Kedawoeng-Kawisredjo" als lid van het 
dagelijksch bestuur van de NIV AS voor het vereenjgingsjaar 
1936- 1937. 

13. Als voren van 30 Maart 1936 No. 10 houdende nadere 
wijziging van de voorwaarden waarop aan de Nirom con
cessie is verleend voor het aanleggen, hebben en voor het 
ujtoefenen van een omroep-bedrijf, gebruiken van een of meer 
radiostations en benoeming van Ir. C. Hillen tot lid tevens 
voorzitter in den Raad van Advies inzake den Nirom-omroep. 

De sub 2 t/m J3 genoemde stukken worden tel' inzage 
gelegd tel' secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende tel' kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Voorloopig overzicht van de landsmiddelen over Ja

nuari 1936, aangeboden door de Generale Thesanrie. 
2. Medcdeeling van de djenstaanvaarding van den dh'ee

teur van Binnenlandsch Bestuur F. A. E. Drossaers. 
3. MededeeUng van de dienstaanvaarding vau den gou

verneur van West-Java Mr. H. Fievez de Malines van GinkeI. 
4. Besluit van den directeur van Binnenlandsch Bestuur 

van 25 Maart 1936 No. A I 24/1119 houdende aanwijzing van 
den gouverneur van West-Java als president van den Raad 
van Commissarissen van de N. V. "Javasche Particuliere 
Landerijen Maatschappij ". 

5. Besluiten van den directeur van Binnenlandscl, Be
stuur houdende machtiging tot het doen van uitgaven i.V.m. 
de bevolkingsrubberrestrictie. 

6. Dagordor voor het Koninklijk Nederlandsch-Indisehe 
leger 1936 No. 1 houdende bekendmaking "an de uitkomsten 
van de in J935 afgenomen vaardigheidsprocf. 

7. Telegram van de algemeene vergadering van Deli
assistenten gehouden te Pematang Siantar houdende beroep 
op den Volksraacl tot tegengaan van achteruitzetting van 
de rechts- en bestaanspositie van de assistent.en . 

8. Agenda van de op 7 April 1936 te houden vergadering· 
van den l'aad van het 'VatCJ'schfip "Qpak-Pl'ogo " . 

9. Afs('hl'i ft van een klachtbrief '-an Djalo ann den assis
tent-resident te Manokwal'i. 

De stnlçken worden tel' inzage gelegd tcr secretarie van 
den Volksraad. 

De Voorzitter: A a n deo I' dei s de be h a n del i n g 
van de ontwerp-ordonnantie tot wijziging 
van d e "H uwe I ij kso l' don n a n tie C h l' i s t e n
Inlanders Java, l\fillahassa en Amboina" en 
het daarbij behoorende reglement op het 
houden van de registers van den burgerlij
kenstand (Ond. 114), als gewijzigd bij nota van 
wij z i gin gen (s tuk 6). 

De heel' Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Het doet mij 
bepaald leed, dat de Regeering met js ingegaa n op de sug
gestie in het Gedelegeerdenverslag gedaan, om ten aanzien 
van de leeftijdsgrenzen voor het sluiten van een huweliik 
voor Java en de buitengewesten één lijn te trekken. Terecht 
zegt de Memorie van Antwoord, dat hierover in de achter 
ons liggende jaren reeds genoeg is gezegd en geschreven en 
ik zal mij dus bepalen tot slechts enkele toevoegingen als 
motiveering van een amendement, dat ik aanstonds znlin
dienen. 

Het is onmiskenbaar, dat in de Javaansche samenlev ing 
hoe langer hoe meer het besef is doorgedrongen, dat het 
sluiten van kinderhuwelijken moet worden teg-engegaan, in 
prijajikrjngen is de toestand op het oogcnblik zelfs zoo, dat 
huwelijken van jonge dochters op een leeftijd van beneden 
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Wijziging huwelijksordonnantie Christen-Inlanders Java, Minahassa en Amboina enz. (Ond. 114). 

(Soangkoepon.) 
de 18 jaar als uitzonderingen moeten worden beschouwd, 
daarvoor zijn ettelijke bewijzen aan te voeren. Ik geloof niet 
vel' beneden de waarheid te zijn, als ik zeg, dat bij de meeste 
huwelijken onze jonge dochters 18 of zelfs 20 jaar zijn. Onze 
dochters bezoeken hoe langer hoe meer de scholen en wan
neer zij de midd~lbare school doorloopen hebben, zijn zij 
meesta I 18 of 20 jaa l' of zelfs ouder, nog afgescheiden van 
den drang bij onze dochters, om in de eerste jaren na het 
beëindigen van haar studie voor haar eigen brood te zorgen. 
De gevallen, dat onze dochters na het beëindigen van haar 
studie eerst een baantje zoeken, zijn legio en wanneer zij 
gevolg geven aan den wensch van baar onders om in het 
huwelijk te treden, hebben zij vaak den leeftijd van 20 jaar 
of hooger bereikt. 

Op grond van deze overwegingen heb ik daarom besloten 
met mijn geachte medeleden, de heeren Van Helsdingen en 
De Hoog een amendement in te dienen, luidende als volgt: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen lid 
1 van artikel 4 del' "Huwelijksordonnantie Christen
Inlanders Java, Minahassa en Amboina" - zooals dit 
artikel luidt ingevolge artikel I sub a der ontwerp-ordon
nantie tot wijziging van voornoemde Huwelijksordonnan
tie (Ond. 114) - te lezen als volgt: 

,,(1) Een jonge man den vollen leeftijd van achttien 
en een jonge dochter den vollen leeftijd van vijftien 
jaren niet bereikt hebbende mogen geen huwelijk aan
gaan". 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! In de 
Memorie van Toelichting van de voorliggende ontwerp-ordon
nantie heeft de Regeering verklaard, dat tot toepasselijkver
klaring van deze regelingen op de Vorstenlanden nog niet 
kan worden overgegaan, omdat het overleg met de betrokken 
Zelfbestnurders nog niet is beëindigd. Waal' het hnwelijks
recht del' Christen-Inlanders, zoowel in de rechtstreeks be
stuurde gebieden van Java en Madocra als in de Vorstenlanden 
niet vcrschilt, lijkt het mij niet juist, dat deze regelingen 
ook niet tegelijk van toepassing worden verklaard op de 
Christen-Inlanders in de Vorstenlandsche gebieden. Ik vraag 
mij in dit "erband af, waarom el' niet naar gestreefd is, dit 
overleg vóór de totstandkoming van deze regelingen te doen 
beëindigen. Het komt mij minder juist voor, de Christen
Inlanders in de Vorstenlanden ten opzichte van het huwelijks
recht in een andere positie te doen verkeeren dan die van 
de rechtstreeks bestuurde gebieden van Java en Madoera. 

Wat aangaat de verhooging van den leeftijdsgrcns voor het 
aangaan van een huwelijk voor de gewesten buiten Java en 
Madoera, wil ik het volgende te berde brengen. -

Hoewel ik persoonlijk voor deze verhooging van den leef
tijdsgrens voel, vooral in verband met de economische eischen 
voor de vorming vau ccu goed gezin, rijzen toch bij mij eenige 
morcele beZW8t"Cll tegen die vel'hooging. Zooals bekend, he· 
reiken de inheemschen de geslachtsrijpheid reeds in hun veer
tiende levensjaar. In dit levensjaar hebben deze inheemschcll 
reeds een sterke neiging om aan de behoefte van een huwelijk 
te voldoen. Waal', naar inheemsche opvattingen, het vroeg
tijdig huwelijk ten doel heeft, om vooral het plegen van zonden 
dan wel ongeoorloofde handelingen, die in nauw verband 
staan met den sexueelen aandrang van de jongelieden te voor
komen, liikt het mij veel beter de bestaande leeftijdsgrens 
voor het aangaan van ecn huwelijk te handhaven d.i. den leef
tijd vall zestien jaar voor een jonge man en veertien jaren 
voor een jonge dochter. Ik zou daarom liever wenschen, dat 
ook voor de buitengewesten de leeftijdsgrens van Java en 
Madoera werd gevolgd; daardoor worden onwettige huwelijken 
cn onwettige geboorten in de buitengewesten voorkomen. 

Wel is waar wordt door de gegoede Inlanders in de meeste 
gevallen reeds rekening gehouden met de door de Regeering 
,'oorgestane leeftijdsgrens voor de buitengewesten, doch dit 
mag mijns inziens voor dit doel niet als algcmeene regel worden 

beschouwd. De beste maatregel voor het behoud van een 
gezonde maatschappij ligt mijns inziens juist in het bevorde
ren van huwelijken bij de intrede van de puberteitsjaren, 
hetgeen zeker mede tot de meest geschikte strijdmiddelen 
behoort tegen b.v. venerische ziekten enz. 

Tegen de verhooging van de leeftijdsgrens voor de ver
eischte toestemming der ouders als voorwaarde voor het aan
gaan van een huwelijk, heb ik geen bezwaar. Ik zou feitelijk 
liever willen hebben, dat de weigéring van de ouders de 
mogelijkheid tot het sluiten van huwelijken van hun kinderen 
uitsluit, omdat in normale gevallen deze ouders niet anders 
willen dan dat het huwelijk hunner kinderen gelukkig zal 
zijn. Het al of niet aangaan van eetl huwelijk ware mijns 
inziens veel beter over te laten aan den wil van de betrokken 
ouders. 

In dc oude inheetnsche samenleving in deze gewesten werd 
voor het aangaan van een huwelijk mede vereischt de. toe
stemming van de naaste familieleden en in de meeste gevallen 
waren znlke huwelijken toen in de praktijk de gelukkigste. 

De mogelijkheid tot dispensatie mn het huwelijksbeletsel 
der bloedverwantschap door adoptie, acht ik ook niet juist, 
want, wanneer men een kind als zijn eigen kind adopteert, 
mag de positie van dit kind ten opzichte van zijn adoptee
renden vader b.v. niet worden veranderd. Het zou mijns 
inziens in de illheemsche samenleving disharmonisch klinken} 
wanneer men zijn aanvankelijke "anakhanda " door een even
tueel gesloten huwelijk met "adinda 1I moest aanspreken. 
Bovendien verandert men op die wijze de positie van het )\Înd 
als erfgenaam in die van echtgenoot als erfgenaam. Ik geloof 
dan ook niet, dat zulk een verleening van dispensatie een 
hevredigend gevoel in de christelijke inheetnsche samenleving 
zal schenken. 

Ten aanzien van de in het gedelegeerden verslag gegeven 
suggestie om in burgelijke zaken, het familierecht betreffen
de, een christen-voorganger als adviseur te doen optreden, 
deel ik volkomen het dool' de Regeering ter zake in de Me
morie van Antwoord ingenomen standpnnt. Het zou bovendien 
te omslachtig zijn, indien men in de Iulandsche rechtbanken 
de adviseurs volgens de bestaande gezindten vau de bevol
king der ressorten dier rechtbanken zal moeten aUllStellell. 
Bovendien is in vele gevallen, vooral in de buitengewesten 
reeds rekening gehonden met den geest van deze suggestie 
door benoeming van christen-leden in de landraden, waal' dit 
noodig is. In dit verband is juist meel' gege"en dan thans 
gevraagd wordt, immers de an te stellen christen-adviseurs 
zouden alleen recht hebben om te adviseeren, terwijl de 
christen-leden van de landraden daarcntegen een stem in het 
kapittel hebben. Ik zic daarom de noodzakelijkheid van de 
aanstelling van een kerkelijken voorganger als adviseur in de 
landraden niet in. De aanstelling van een Mohammedaansehen 
adviseur bij de landraden staat mijns inziens in verband met 
de omstandigheid, dat op de burgerlijke zaken bij de landraden 
in de praktijk van toepassing is de Inheemsche Adatterm : 
Adat bersendi agama dan agama bCl"scndi Adat" j hetgeen 
beteekent : "De Adat steunt op den godsdienst en de gods
dienst steunt op den Adat", d.w.z. dat in werkelijkheid in 
de Islamitische maatschappij de Adat met den Islam samen
vloeit, hetgeen niet het geval is in de verJionding tnsschen 
den Christelijketl Godsdienst en den Adat. De quintessens 
van het Adatrecht en vau de Islamitische samenleving is, in 
tegenstelling met die van de christelijke ,·oot' de meeste land
raadvo.orzitters bovendien nog meestal vreemd j dit zal wel 
de aanleiding zijtl geweest voor de instelling van het instituut 
del' advisenrs overeenkomstig het thans bestaande artikel 7 RO. 

De vraag, of het in verband met de invocring del' bestunrs
hervorming in de buitengewesten niet beter zou zijn in de 
voorgestelde regeling alvast de in die hervormingsregeling 
voorkomende terminologie te bezigen van resident, instede van 
resident-afdeelingshoofd, heeft de Regeering ontkennend be
antwoord. Ook in het gedçlegeerdenverslag wordt van andere 
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(Van Helsdingen. ) 
zijde opgemerkt, dat uiteraard de door de im·oering der be
stuut'shcrvol'ming in de buitengewesten noodzakelijke wijzi
gingen in de benaming van ambtenaren en hUIl ressorten, 
zooals gebl'uikelijk is in een algemecnc formule zullen worden 
aangebracht. 

Inderdaad is dit de gebruikelijke weg, doch dit zal zeker 
nog meerderen arbeid ,-ereischen en het is bovendien nog de 
vraag, of het mogelijk is deze technische regelingen in een 
eenvoudige algemeene formule uit te drukken . 

Waar verder de bestuurshervorming r eeds 1 November a.s., 
dat is dus over ruim 6 maanden zal worden ingevoerd, kan 
deze gebruikelijke weg in het belang van de vermindering 
van arbeid of de bevordering van de effieiency mijn. inziens 
worden verlaten_ 

Nn hebben we in de voorliggende ontwerp-ordormantie 
de onderscheiding tusschen resident-afdeelingshoofd en hoof
den van gewestelijk bestuur, bij de uitoefening van dezelfde 
bevoegdheden; straks zullen deze bevoegdlleden overgedragen 
worden aan de residenten-groepsgemeenschapshoofd in de 
buitengewesten en daarom is het mijns inziens eenvoudiger om 
thans, instede van resident-afdeelingshoofd te spreken van 
resident. Deze betiteling is bl"Uikbaar in den tijd voor of na 
de bestuurshervorming. Alleen voor het gouvernement Cele
bes en Onderhoorigheden zou tot de invoering vau de bestuurs
hervorming, in de buitengewesten, nog instede van Resident, 
Gouverneur moeten worden gelezen. 

Op grond van deze overwegingen komt het mij voor, dat 
het efficiënter is reeds thans zooveel mogelijk met de bena
mingen van de aanstaande bestuurshervorming rekening te 
houden, dit voorkomt naar mijn bescheiden meening een 
onnutten arbeid voor het Land. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Na de 
uitvoerige schriftelijke gedachtenwisselillg in de stukken, 
is het niet noodig, dat ik uitvoerige principieele beschou
wingen houd. Ik wil mij dan ook in hoofdzaak bepalen tot 
het maken van enkele formeele- en enkele materieele opmer
kingen en zal bij de laatste wat langer stil moeten staan, 
in verband met de al'g'umenten, die de Regeel'ing tegenover 
in het gedelegeerden verslag geuite suggesties heeft ge
steld. Mijn formeele opmerking betreft allereerst de w~ze van 
overleg. Het is wel een zeel' bijzondere procedure gewees.t, 
die de Regeering ditmaal bij de vaststelling der ordonuanye 
heeft gevol gd. Wij hebben eerst gekregen een UI tvoerI ge 
gedaehtenwisseling voor voorbereiding, waal' de Volksraad 
uiteraard buiten stond; daarna kregen wij het ontwerp, ?at 
ingediend werd bij den Volksraad en door de Regeerlllg 
werd erop aangedron gen, dat het zoo spoedig mogelijk zou 
worden vastgesteld, waarna dan nog voor ruim een jaar 
gelegenheid zou worden gegeven om de eenmaal ~astge
stelde ordonnantie alsnog toe te zenden aan de verschIllende 
instanties van zending en missie, om haar advies alsnog te 
vernemen, zoodat, alsvorens de ordonnantie in werking zou 
worden gesteld, eventueel nog bij novelle allerlei wij zigingen 
zouden kunnen worden aangebracht. Als vaste procedure 
bij de wetgev ing zou deze zeer bijzondere weg nlltuur~ijk 
niet aanbevelenswaardig zijn. Ik denk trouwens ook met, 
dat de Regeering die heel vaak zou toepasseu. Ik kan mij 
echter voorstell en, dat de Regeering yooral voor deze zeer 
moeilijke en belangrijke aangelegenheid dezen weg heeft ge
volgd. Deze stof is van zoo diep ingrijpenden aard, 
dat het inderdaad aanbeveling verdient om nogeens, nadat 
de ordonnantie is vastgesteld, rustig en bezonnen na te gaan, 
in hoeverre de vastgestelde bepalingen toch nog niet klop
pen met de rechtsovertuiging van de betrokken kringen, 

Ik zeg de Regeerin g dan ook gaarne dank voor de royale 
wij ze, waarop Zij aan de toezegging om de Yel~~hillende in
stan ties te 11oo1'en heeft gevolg gegeven, waarblJ vooral alle 
f:'elegenheid is gegeven om alsnog bezwaren voor te brengen. 

Er is daarvan ook ruimschoots gebruik gemaakt. Naar 

mij bekend zij u el' heel wat rekesten bitmengekomen en niet 
alleen rekesten doch ook brieven van onderscheidene zen
dingskringen en er is ook voortdurend contact dool' de Re
geering gezocht met het zendingscousulaat. 

De Regeering is zelfs zoo ver gegaan, dat Zij de vastge
stelde ordonnantie, zonder direct advies daarvoor te vragen 
alsnog heeft toegezonden aau den Ambon- en Minahassm·aad 
en ook daarbij dus gevolg heeft gegeven aa n een suggestie, 
die bij de besprekingen destijds tot uiting is gekomen. De 
Regeering heeft echter ontkenl1, dat het juist zou zijn, deze 
locale advisenrs iu te schakelen in de alge mee ne la ndswet
geviug. Ik kan met die gedachte van de Regeering wel 
accoord gaan. Inderdaad doet het wat vreemd aan, dat 
omtrent deze materie deze raden zouden zij n gehoord als 
officieele instanties. Klaarblijkelijk hebben die raden zelf 
dit ongebruikelijke en ongewensehte daarvan ingezien, want 
hoewel zij nu de ordonnantie toegezonden hebben gekregen 
en dns ook volkomen vrijheid hadden om bij de Regeeri ng 
die wijzigingen voor te brengen, die zij gewenseht achtten, 
is door die raden van deze gelegenheid in het geheel geen 
gebruik gemaakt. 

Ik dank de Regeering overigens voor de toezegging, die 
Zij in de Memorie van Antwoord heeft gegeven, dat ook in 
andere gevallen overleg niet zou worden belemmerd. Ik 
!Jeb hierbij dan speciaal het oog op de in het Gedelegeer
ilenverslag gemaakte opmerking, dat het eerste ontwerp, dat 
zou zijn gezonden aan de betrokken zend ingsinstanties, zou 
zijn gezonden onder het zegel van geheimhouding. Dat 
blijkt een misverstand te zijn geweest en ik hoop dan ook, 
dat de Regeering voortaan even welwillend zal handelen 
met betrekking tot ontwerpen, die in deze richting gaan. 

Mijnheer de Voorzitter! Mijn materieele opmerkingen be
treffen enkele uitlat ingen van de Regeeri ng, die ik nu nader 
wil belichten. 

De Regeering zegt in de eerste plaats, dat de onderwer
pelijke huwelijkswetgeving is eeu eodificatie vau volksrecht 
en niet van kerkelijk recht. Met deze opmerking ga ik vol
komell accoord . De Kerk zou zeker iets verder hebben willen 
gaan, of liever veel verder willen gaa n dan in de bett'okken 
voorliggende ontwel'p-Ol'dOnlHllltie het geva l is geweest. 
Immers, de Kel·k handhaaft de absolute eiseh yan God's 
woord voor de conscientie harer leden en haar taak iA dus 
een gansch andere dan die van de overheid. De overheid 
toch moet r ekening houden met de werkelijkheid van een 
volksgemeenschap, wnarin de inni gheid en eenheid van het 
geloof niet bij alle volksgenooten zich even sterk openha"lt. 
Op een zeer belangrijk punt - de ontbindi ng van het huwe
lijk -, gaf de Heer J ezus als de verontschuldiging, dat Mozes 
scheiding toeliet in strijd met God's wet, dat hU zulks deed 
"om de hardigheid des harten" van het volk, dat het hooge 
ideaa l van de eenheid van het huwelijk - afschaduwing vfi n 
de eenheid van Christus en zijn gemeente - uiet be
naderen kan. 

De bnrgerlijke wetgeving kan dus niet zoover gaan als 
de Kerk wel 7.0U willen, maar de Regeering ziet de betee
kenis van de wet toch wel te zwak als Zij zegt, dat de wet 
zich onthouden moet van IIhet opleggen van niet in het 
rechtbewl1stziju van de betrokkenen levende desidrl'ata "~I 
"wil de l'egeling tot levend recht worden ". 

De wet is ste1li~ eenerzijds vastlegging van het in het 
volksbewustzijn levende recht, maar anderzijds kan zij zij n 
een stimulans om een hooger zedelijk peil te bereiken, kan 
zij opvoedend werken, een opheffende werking uitoefenen, 

Dit element heeft de Regeering te veel uit het oog ve l·
loren. Zij had enkele ideëele doeleinden, overeenkomstig 
C111·istel\jke beginselen kunnen stellen, ,ij het ook dat met 
verschillende maatschappelijke en volkstoestanden in dien 
zin rekening had kunnen zij n gehouden <iat in bp..\l8uldp ge
vallen dispensatie mogelijk was, 
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In één geval heeft de Regeering dat gedaan, waar Zij wèl 

de adoptie als huwelijksbeletsel handhaaft, maar een dis· 
pensatie mogelijkheid in het leven riep - overeenkomstig 
den wensch van vele instanties, die er op wezen dat dit 
huwelijkbeletsel niet leefde in de rechtsovertuiging van het 
volk. 

Waarom heeft de Regeering dit standpunt ook niet toege· 
past ten aanzien van de leeftijdsgrens voor het sluiten van 
huwelijken op J ava en Madoera! Nu wordt alleen voor de 
buitengewesten die grens gésteld op 18 en 15 jaar, maar 
VOOl' J ava en Madoera op 16 jaar voor den jongen man en 
op 14 voor de jonge dochter. 

Destijds is dezerzijds reeds bezwaar tegen deze leeftijds
grens aangevoerd en de stroom van protesten van de ver4 

schillende Protestantsch·Christelijke zendingsvelden heeft 
bereikt, dat wijziging althans in de bnitengewesten wordt 
verkregen . Voor J ava en Madoera blijft de Regeering vol· 
strekt afwijzend staan. 

De motieven zijn mij uit de regeeringsbescheiden nog niet 
duidelijk geworden. De Regeering beroept zich op de bespre· 
kingen over het ontwerp destijds gehouden, maar ook toen 
waren de argumenten der Regeering po over. De Regeering 
zeide destijds: 

. "Voor wat Java betreft, is er voor de Regeering fei· 
telijk geen keuze. De toestanden op Java zijn in wijden 
kring nog zóó - en daaromtrent zijn alle ingewonnen 
adviezen en gevraagde oordeelen éénstemmig - dat men 
dezen leeftijd voor Java bepaald niet kan verhoogen. " 

Daartegenover valt echter te stellen, dat deze bewering 
van eenstemmigheid van de adviezen en oordeelen niet klopt 
met de werkelijkheid. Het moge zijn, dat de adviezen die de 
Regeering ontvangen heeft eenstemmig luiden, van zendings
wege wordt dit beginsel zeker niet gehuldigd. Ter toelich
ting moge ik hiervoor nog aanvoeren uit de Opwekker van 
Maart 1935, blz. 121: 

"In de oude Modjowarno·regeling is de leeftijd voor 
de bruidegom op 19 jaar, voor de bruid op 15 jaar ge· 
steld. 

Uit het bekenele overzicht van de "Adat· regelingen 
in de Illlanusche Kristengcmcentell op Java" (19]4 ), 
opgenomen. in de bundels vnn het Minelere Welvaart· 
onderzoek blijkt het tegeneleel van een advies om de 
leeftijdsgrens van de vrouw tot 14 jaar te verlagen. Wel 
stelden ele meesten de leeftijdsgrens voor den man op 
18 jaar. l\faar ,roor de vrouw verklaren zich van de daal' 
gemelde plaatselijke regelingen slechts 4 voor de mini
mumleeftijd van 15 jaar, 1 voor 15 jaar en 3 mdn., 5 
voor 16 jaar. Tjideres stelt als aangenomen regel 18 en 
16 jaar, maar teekent er uitdrukkelijk bij aan: 

"Wijl verhooging van leeftijdsgrens gewenscht is, ver
elient het aanbe'!eling die te stellen op 19 en 16 jaar". 

De Adatregeling van !llidden·Java stelt de leeftijds
grens op 18 en 15 jaar j bet ons " - d.w .z. Dr. Esser -
"aangeboden Concepthuwelijksordorulantie op 16 en 15 
jaar." 

Hieruit blijkt wel, dat de door de Regeering ontvangen 
adviezen misschien wel eensluidend zijn, mltstr dat deze ad
viezen allerminst kloppen met de werkelijkheid althans met 
de werkelijkheid in de Protestantsch·Christelijke zendings
velden. Men kan moeilijk zeggen, dat alle zendingsinstanties 
met de voorgelegde regeling voor Java en Madoera aecoord 
gaan, dat blijkt ook uit het feit, dat van verschillende Pro· 
testantscJlc zendingsterreinen tegen deze bepaling krachtig 
protest is gerezen, dit is den directeur van Justitie volkomen 
bekend, trouwens men leze de polemiek tusschen Dr. Esser 
en lVII'. Van Randwijek maar door en men komt tot de con
clusie, da~ ten opzichte van o.a. dit punt beiden volkomen 
harmonieeren. 

Zeker, ook hier zou men kunnen zeggen, dat het te ver:.. 
dedigen valt, 

"dat het de kerk en zending betrekkelijk onverschillig' 
kan zijn, hoe laag deze leeftijd in. de ordonnantie is, 
bepaald, mits zij maar het minimum vaststelt, waaraan 
voor door haar voorgangers te sluiten huwelijken vast
gehouden moet worden." 

Maar het blijkt, dat niet alleen van Protestantsch·Chris
telijk standpunt ernstige bezwaren bestaan tegen die lage· 
leeftijdsgrens, maar daaraan bestaat kennelijk geen behoefte, 
zelfs niet onder hen, die van kerk en zending vervreemd zijn . 
Ik verwijs O.m. naar de rede van ons geacht medelid, den 
heer Soetardjo, die zeer terecht bepleit heeft, ook voor Java 
en Madoera de leeftijdsgrenzen te brengen op dezelfde hoog
te als voor de buitengewesten. Ik zie nfet voorbij het verschil 
tusschen den aard der terreinen, waarvoor de ordonnantie 
werkt. In een vast aaneengesloten zendingsgemeente of andere 
Christelijke gemeente in de buitengewesten, zooals op Am
bon en in de Minahassa, en ook in de Bataklanden is het 
natuurlijk veel gemakkelijker, om algemeen geldende be
staande adatgewoonten te constateeren. 

Het verschil is stellig, dat op Java naast dergelijke 
georganiseerde gemeenten meer incidenteele gevallen voor
komen en dat in die gevallen de bezwaren zich wellicht meer 
mllen eloen gelden. Maar zelfs in deze laatste gevallen blijkt 
toch voor wat hetreft de Protestantsche zendin gsvelden, dat 
algemeen het bezwaar wordt gevoeld, dat de leeftijdsgrens 
op J ava en Madoera lager wordt gesteld dan in de buiten· 
gewesten. Ben ik goed ingelicht, dan worden van Roomsch
Katholieke zijde ernstige bezwaren aangevoerd tegen die 
verhooging. Voor zoover ik daaromtrent argumenten heb 
vernomen, heb ik ze ernstig getoetst en overwogen, maar zij 
hebben mij niet kunnen overtuigen. Principieel - dat heb ik 
met genoegen kunnen constateeren - zal de Roomsch
Katholieke missie geheel met mij accoord gaan in den wensch 
om kinderhuwelijken zooveel mogelijk tegen te gaan; 
principieel gaan zij dus stellig met de verhooging accoord. 
Voorzoover ik kan nagaan zijn het toch altijd min of meer 
opportunistische redenen, waarom zij thans· nog steeds op een 
lagere leeftijdsgrens gesteld is. 

Ik erken, dat er omstandigheden zijn, die het wenschelUk 
maken, dat een huwelijk ook op jeugdigen leef tUd kml wor
den gesloten. De Regeering zelf noemde reeds een dergelijk 
geval) zooals zwangerschap, en el' zullen ook nog wel enkele 
gevallen meer te vinden zijn, maar moet daarom de door 
allen als goed erkende norm worden losgelaten ' Er is 
toch een dispensatiemogelijkheidY Welnu, waarom neemt de 
Regeering hier uiet dezelfde houding aan als tegen het 
adoptieverbod, oat gehandhaafd wordt, maar aangepast 
wordt aan de omstandigheden, door .de bepaling, dat daar
van dispensatie mogelijk is 1 

Vaststelling van de hoogere leeftijdsgrens zal een machtig 
hulpmiddel zijn tegen het euvel van de kinderhuwelijken, 
die nu nog steeds veel te vaak voorkomen. En als dit beginsel 
in de wet wordt vastgelegd, zal deze bepaling naar mijn 
vaste overtuiging een opheffende werking hebben, zelfs op 
niet-Christen-ouders. Ook zij zullen in hun bestrijding tegen 
kinderhuwelijken kunnen verwijzen naar het voor Christen· 
Inlanders geldende recht, en dit zal stellig een stimulans te 
meer zijn om in de eigen inheemsche maatschappij dit euvel te 
bestrijden. 

Als overgang naar een volledige omzetting van de volks
zede ten deze, ook hij de Mohammedaansche gemeenschap, een 
omzetting, die al in groote kringen in vollen gang is, make 
men mijnentwege wat veelvuldiger, maar toch nog altijd -
en daarop wil ik sterk den nadruk leggen - een voorzichtig en 
.bezonnen gebruik van de dispensatiemogelijkheid en breide 
men die gevallen eventueel uit tot enkele door Roomseh· 
Katholieke missionnarissen genoemden gevallen, maar als 
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regel, als norm, moet m.i. de hoogere leeftijdsgrens in de 01'

dOllllantie ook voor Java en Madoera worden gehandhaafd. 
Ik dring er dus ernstig bij de Regeering op aan de red.actie in 
het gcde legccrdell~verslag opgenomen en nu nader in het amen
demcnt-Soetul'djo vastgelegd, OVC1' te nemen. Ditzelfde zon ik 
ook willen bepleiten YOO1' de in het gedelegeerden-verslag op
genomen redactie van art. 13 lid 1 ad d. 

Bij nota van wijzigingen zijn wederom twee wijzigingen aan
gebracht, welke mij als verbeteringen voorkomen. Ik voor mij 
zou de voorkeur hebben gegeven aan de in het gedelegeerden

. verslag voorgestelde redactie van art. 72 ad k, omdat daarin 
zoo nadrukkelijk het algemeen beginsel : de automatische gel
ding van het Christelijk huwelijksrccht, ook dan wanneer 
huwelijken niet gesloten zijn \'olgens de bepalingelI van de 
voorliggende ordonnantie, wordt vooropgesteld, maar de Regee~ 
ring heeft de voorkeur gegeven aan een andere redactie, waar
mede ik In ij tenslotte toch wel kan vereenigen. Ook het 
wegvallen van art. 75 onder ?n. kan ik billijken. Voor deze 
tegcmoetkoming alsook voor zoovele andere, die in het gedele
geerden-verslag reeds omstandig zijn genoemd, en die ik niet 
behoef te herhalen, bl'eng ik del' Regcering gaarne mijn dank. 

Ik treed niet meel' in discussie over de vraag, in hoeverre 
het gewcllscht W(lJ'C ~ewC'est, indif'1l <le Regeel'ing meel' aan
dacht had geschonken, ook in de )[emOl'Îo n111 Antwoord , 
aan de verschil lende ernstige bezwaren, welke sommige zen
c1ingsinstanties alsnog naar vOl'en hebben gebracht, Dat ware 
Iloodelooze uitweiding over een zaak, waarin de Regeel'ing 
reeds defillitief standpunt heeft gekozen en de besprekingen 
daarover zouden, nu de Regecl'ing ze niet in dit voorstel 
heeft vel'wCl'kelijkt, g-eheel Inti ten het kader van het wets
ontwCl'p vunen en reeds deswe~e l!eheel tot vruchteloosheid 
zij n gedoemd, gezien hct amendeeringsl'ceht dut het College 
bezit en dat in zijn hanteering dool' den omvang van het 
wetsontwerp wordt beperkt. 

In nog rneel'dere mate geldt dit ee n wijziging van een 
andere ordonnantie, die geheel hierbuiten ligt, de Rechter
lijke Organisatie, Terecht heeft het Gedelegeel'den-veeslag ten 
aallzÎen van het daal' bepleite verplicht hool'en van een 
Chl'isj· ('I1~ndviRCU I' in n1 deze z<lken, het godsdienstig recht 
bctrctfende, zich dun ook bepaald tot het Vl'agen van een 
toezegging om artikel '7 Rechterlijke Organisatie te wijzigen. 

In mindcJ'c rnate - toch ook wel weinig elegant - is de 
poging, om in dit ontwerp in te lasschen een bepaling daar
over. De U,egcel'ing voert deze formeele bezwaren niet aan, 
maal' richt haal' critiek op het adviseul'schap op zichzelf, 

Ten aanz ien van de suggestie : wijziging van artikel 7 R. O. 
erkent de Regeel'Ïng, dat dit artikel wijziging behoeft, 
aangczien de geldende regeling van het adviseurschap als 
veroude,'d moet wOt'den beschouwd. En Z~i zegt too, dat bij 
zoodanige wijziging ook aandacht zal worden gewijd aan het 
hoorcn van een deskundige, indien het Chl'isten~adatl'echt 
moet worden toegepast, Zij wil echter op zoodanige nadere 
regeling niet vooruit loopen, omdat zulk een wijziging ujt~ 
gebreide voorbereiding vereischt. 

Ik zou naar aanleid.ing van deze mededeeling eenige vragen 
aan de Regeering willen stellen. Is met die voorbereiding al 
een begin gcrnaakt, en kan de Hegeering niet eenigel'mate 
in het vooruitzicht stellen wanneer een dergelijke herziening 
kan worden verwacht ? Ga<ll'ne zie ik daarop eenige ll1ede~ 
deeling del' Regeering tegemoet. 

Dat echter bij die eventueele wijziging gevolg zou worden 
gegeven aan het verzoek, in het G-edelegeerdellverslag Yoor
gebracht, schijnt voorshands niet waarschijnlijk, want de 
Regeeril1g bestrijdt de suggestie van wijziging van artikel 7 
R. O. op verschillende gronden, omdat Zij meent, dat in het 
Gedelegeerdenverslag een foutieve opvatting in de taak van 
den adviseur bij den landraad wordt gehuldi gd en hiervoor 
brengt ZU twee argumenten naar voren. 

Ten eerste, de Mohammednansche adviseur adviseert over 
het adatrecht en niet over het godsdienstig recht, niet wat 
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het l\fohammeelaansch l'echt in bijzondere geva llen eischt, een 
gedachte, die klaarblijkelijk, wat het laatste betreft, dool' ous 
geacht medelid, den heel' Soangkoepon, wordt gehuldigd. 

Het verschillend inzicht dool' de Regeel'ing hier gememo
!'eet'd, voortspruitend uit de opvatting van het adalt'echt -
gehuldigd door o.a. de professoren Van den Bergh, Van Vol
lenhoven en Snouck Hurgronje - was mij uiteraard bekend. 
Dc adviseur heeft over het adatrecht te adviseeren, maar 
dan adatrecht in dien zin, dat; waal' het oorspronkelijk adat
, echt inderdaad verdrongen werd door het ~Iohammedaansch 
recht, OOK dat Mohammedaansen recht dool' den adviseur 
moet worden belicht. Eu juist inzake het familie- cn erf
recht heeft het godsdienstig Mohammedaansch recht de adat 
het meest en het diepst ingrijpend beinvloed. In al die gè
vallell dus, waarin familie-zaken aan het ooreleel van den 
landraad zouden kunnen worden of moeten onderworpen zal 
de adviseur wel degelijk godsdienstig recht, zooals het in 
het adatrecht is opgenomen, moeten naar voren brengen . 

Het argument betreffende de taak van den adviseur is: 
dat hij bedoeld is om in zaken van ongeschreven recht, 
van het adatrecht, den rechter advies te ge"cn, en niet in 
!revallen van gecodificeerd r echt. 

Dit kan in zekeren zin worden toegegeven, maal' ik zon 
daartegen willen aanvoeren, dat, hoewel niet gecodificeerd 
in clell g'eest van onze wetgeving, het dOOl' den Mohamme
daanschen adviseur toe te passen godsdienstig recht, in uI 
die gevallen, waarin het godsdienstig recht il1 het adatrecht 
is opgenomen in feite ook gecodificeerd Mohammedaansch 
recht is. Nog sterker: de Regeering heeft zelfs voor de 
zuivere godsdienstige aangelegenheden een aparte rechter 
ingesteld of erkend, de priesterraad, cn al del'gelijke zaken 
goeddeels onttrokken aan den hll1draad en aan een eigen 
godsdienstig rechte!' loevert l'ouwd . 

Zoover wil ik niet gaan, ik wil sleehts bepleiten dat in 
al deze "aken een godsdiensti g adviseur wordt gehoord. 

Dit acht de Regeering niet noodig, zelfs ongewenscht, 
hnm ers vindt Zij het onjuist om voor de toepassing van ge
eodificeerd recht een godsdienstvoorganger dwingend aan 
den I'echter al~ adviseur toe te voegen. 

,, \ "001' de toepassing vnll wetsoepnlingen heeft dc ['ech
ter zulk ccn adviseur nict lloodig en de huwelijksOl'dou~ 
nantie verwijst slechts op enkele plaatsen naar hct adat

recht". 
Dit laatste is juist, en ten opzichte van het eerst~ wil ik 

opmerken, dat het de Regeering niet onbekend zal zijn, dat 
de kans steeds grooter wordt, dat de landraden bijna uit
sluitend zullen bestaan uit Mohammedaansche leden - dat 
is het vrijwel altijd geweest -, maal' bovendien dat de Euro
peesche Christen-voorzitter - het woord IIClll'isten IJ in 
zeel' ruimen zin genomen - vervangen zulten worden dom' 
:à1:ohmnmcdaansche lnlandsche voorzitters. Het moge waar 
zijn, dat bij de h<1ntecl'Îng '-:Jn gecodificeel'd I'echt de rech
ter geen adv iseur noodig heelt, dat hij dit alleen kan doen. 
Voor die toepassing is het van zeet' groot belang hoe de 
feiten worden gewaardeerd. De rechter is ten slotte gecn 
automaat, maur is actief bezig onder meel' in de waal'deering 
del' feiten. En bij die waal'deering kan het vun groot nut 
zijn wanneer een adviseur hem tel' zijde staat en hem voor
licht hoe de feiten moeten worden gezien in het raam del' 
omstandigheden, in de sfeer waa.rin zij zich hebben VOOl'
gedaan . Dit gaat uit boven het "inlichten over fcitelijke 
omstandigheden van het aanhangig geval", hetgeen inder
daad de taak is van getulgen. 

Als zoodanig kunnen godsdienstvoorgangers - zegt de Re
geel'ing - worden gehoord. l\Lct instcmming haalt Z~i ecn uit
spraak aan van mr. Van Randwijck uit de Opheffel'. Deze 
1l10gel\jkheid werd tl'ouwen~ reeds in het Gedelegeerden-verslag 
"crmeld. ),Iaar, dat inderdaad de rechter hem als getuige zou 
hooren, is natuurlijk niet altijd zeker. Om die zekcrstelling 
juist was het het Gedelegeerden-verslag te doen, Onaunvaard-
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baar verklaart de Regeering de gegeven oplossing van artikel 7 
R. O. omdat aan den betrokkene de gelegenheid zon worden 
ontnomen zich over de verklaringen van den adviseur, dat is 
dus den gehoorden voorganger, die dan juist gekozen zou wor
den "uit den naasten kring van partijen ", uit te laten, hetgeen 
hij wel kan doen ten aanzien van verklaringen van een getnige. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit argument is inderdaad van 
waarde voor zOQver betreft het adviseurschap van artikel 7 
R.O. Daar brengt de adviseur zijn advies uit buiten tegen
woordigheid van partijen en kunnen deze niet tegen dat advies 
aanvoeren wat zij zouden wenschen. Dit bezwaar geldt echter 
niet de verklaringen van een adviseur-getuige, een instituut 
dat herhaaldeliik in de landmadspractijk wordt toegepast: 
dat een getuige behalve den getuigen-eed ook den eed van 
adviseur aflegt en dus niet alleen relateert. als getuige maal' 
ook verklaringen aflegt als adviseur. Ik zou aan de Regeering 
,villen vragen : is in deze richting wat te bereiken om aan 
den zeer stel'k uitgesproken wensch van verschillende groepen 
te voldoen1 

Dit gaat dus in een andere richting dan het voorstel dat 
in het Gedelegeerden-verslag besloten ligt. 

Tenslotte, Mijnheer de Voorzitter, de vraag, zou de Regee
ring voorts bekend willen stellen op welke kerkelijke 
gronden door andersgezinden het opdragen van dergelijke 
functiën - als adviseur in den zin van artikel 7 R.O. - aan 
godsdienstvoorgangers afgekeurd wordt. 

De heel' Kerstens; Mijnheer de Voorzitter. Natuurlijk 
ben ook ik van oordeel, dat het in het waarachtig belang, 
ook van de bevolking van Java en MadoeI'a is, dat de leef
tijdsgrenzen voor het aangaan van een huwelijk verhoogd 
zonden worden. De Katholieke missionarissen zijn dan ook 
steeds werkzaam met al hun invloed en hun toewijding om 
in dit opzicht betere opvattingen bij de bel'olking in het le
ven te roepen. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Daar twijfel ik geen 
moment aan.) 

Dat had ik ook niet verwacht, 
Men kan het met iemand echter volkomen eens zijn om

trent een na te streven doel zonder accoord te gaan met de 
door hem aanbevolen middelen. In deze situatie bevind ik 
mij ten aanzien van de heeren van Helsdingen en Soetardjo . 

Mijn eensgezindheid betreffende het na te streven doel 
betuigde ik reeds. Ik behoef daar niets aan toe te voegen. 
Wel wil ik nog even kort rekenschap geven van mijn verschil 
in inzicht met mijn zooeven genoemde geachte medeleden ten 
aanzien van de te gebruiken middelen. In het algemeen wil 
ik er dan dit van zeggen, waarbij ik meen mij in den ge
dachtengang van de Regeering te bevinden, gelijk die in 
groote lijnen getraceerd werd in de Memories van Toelich
ting en van Antwoord: de onderhavige kwestie van gods
dionstigcn aard i_8 niet los te maken van het geheele sociale 
bestel der bevolking. Deze twee gebieden liggen integendeel 
over elkaar heen en maken één geheel uit; hoezeer te onder
scheiden, ziin ze niet van elkaar te scheiden. Wij hebben kort 
gezegd te doen met een sociaal-religieus probleem. 

Waar dit nu zoo is - en ik geloof niet dat iemand het 
zal willen tegenspreken - lijkt het mij onjuist, dat een wet
telijke leef tijdsbepaling voor het recht om een huwelijk aan 
te gaan in het leven zou worden geroepen, die, gewenscht 
dool' een zeer kleine groep, storend - en ernstig storend -
zou ingrijpen in het eeuwenoude, diep in de volksadat gewor
telde gewoonte-bestel van de andere groep, die der over
groote meerderheid. 

Populairder uitgedrukt: in zaken als deze moet men niet 
forceeren. De tijd is voor een wettelijke regeling, die een 
kleine groep van de bevolking binden zal, nog niet rijp. 

Hoezeer ik dus van oordeel ben, dat de Regeering er 
voortdurend op bedacht moet zijn de leeftijden waarop een 
huwelijk mag worden aangegaan, zoowel voor den man 

als voor de vrouw te verhoogen, ik ben tevens van 
oordeel dat hiertoe de inwendige bereidheid der gl'oote Mo
hammednansche bevolkingsmassa eerst en vooral minstens 
vergroot moet worden, alvorens men voor de Christen-In
landers deze verhoogde leeftijden bij de wet mag vaststellen. 

Inderdaad moet men niet verlangen, dat de kleinere groep 
de veel grootere groep met zich zal trekken, omdat de groo
tere groep daartoe niet alleen nog' niet bereid is, maal' er 
zelis beslist afwijzend tegenover staat. 

(De heer Rat u La n g ie: De regel ing wordt toch in het 
leven geroepen voor de kleine groepj) 

Inderdaad en dit wekt wrijving en tegenwerking in de 
groote groep, zooals ik nog wensch arlll te toonen. 

Ik ~ou vele argumenten kunnen aanvoeren tegen de wet
telijke vaststelling van deze hooge leeftijdsgrenzen; ik zal 
dit echter niet doen en er slechts enkele in beschouwing 
nemen. 

In de eerste plaats zou ik willen Yragen: of Illijn geachte 
medeleden, de heeren Soetardjo en Van Helsdingen, zich wel 
rekenschap hebben gegeven van het gevaar, dat reëel be
staat, dat de niet-Christelijke anders van doopleerlingen zeel' 
vroege huwelijken znllen forceeren opdat het huwelijk vol
gens niet-Christelijke wetten tot standgebracht zal z\in , voor
dat het kind - de dochter of de ZOOI1 - gelegenheid zal 
bebben Christen te worden f lk hel'haal, dat dit een reëel 
gevoar is. 

In de tweede plaats wil ik vragen, of mijn geuchte mede
leden zich rekenschap hebben gegeven van het gevaar van 
verscherping van conflicten tusschen ouders en kinderen over 
het Christenworden, en ten derde, of Zij het uiet met mij 
eens zijn, dat het bestaan van twee huwelijksrechten in één 
gezin reeds nu ernstige wl'ijving i1l dat gezin met zich zal 
brengen, en dan volgt natuurlijk de vraag, waarom men die 
conflicten en die wrijving nog zou gaan verscherpen door 
verhooging van de leeftijdsgrenzen ' 

Ik kom dus tot de conclusie, dat verhooging van de 
minimum-leeftijden voor den jongeman en voor de jonge
dochter tot resp. 18 en 15 jaar ongewenscht is, wat ongenoe
gen in het gezin zou kunnen doen ontstaan, vooral in de 
gezinnen - en nu kom ik tot een argumentatie, die meer direct 
gericht is tegen een onderdeel van de redeneering van den 
heer Soetardjo - van den eenvoudigen orang tani van Java. 
Het is natuurlijk waar, en ook zeel' goed, dat de prijajiwereld 
erop bedacht is, de leeftijdsgrenzen op te voeren, maar ik ge
loof, dat het een beetje ondoordacht is om dit goede beginsel 
meteen te willen doordrijven met wetsbepalingen voor de lagere 
groepen van de Javaansche bevolking. Daar zou immers zeker 
ontstemming het gevolg zijn, ontstemming tevens jegens het 
Christendom, hetgeen de bedoeling van den wetgever niet kan 
zijn. Ik ben natuurlijk in de adat en in de gewoontewereld van 
de Javaansche bevolking niet tbuis, maar men is zoo vriendelijk 
geweest mij te informeeren i de argumentatie, die men mij 
ter beschikking heeft gesteld, heeft indruk op mij gemaakt, 
en ik geloof, dat diezelfde indl'uk ook· hiel' teweeg zal 
kunnen worden gebracht. Daal'om zal ik in het kort die 
argumenten weergeven. Het gebeurt dan niet zelden, dat in 
een Javaanseh gezin een of meer kinderen Katholiek zijn 
geworden, en dat het met de andere kinderen en met de 
ouders van de kinderen nog niet zoo is. Stel nu, dat in ecn 
dergelijk gezin op een Katholieken of in het algemeen een Chris
telijken, d us ook een Protestantsehen, zoon van 17 jaar een nog 
niet-Christelijke dochter volgt van 15 jaar, op een leeftijd 
dus, dat de ouders zich bezorgd maken over haar lot, Hoe 
verlangend zij ook zijn deze dochter uit te huwelijken, de 
adat verzet zich hiertegen, zoolang de oudere broer nog niet 
getrouwd is. l\'Iaar deze, die pas 17 jaar is, ZOll niet kunnen 
trouwen, wanneer de minimum-leeftijd wordt verhoogd en 
wordt gebracht op 18 jaar. Het is onnoodig te zeggen, dat 
de ouders over dezen gang van zaken toch wel zeer ontstemd 
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zullen zijn, vooral wanneer voor hun dochter ecn in hUil oogen 
zeer geschikt cand idaat zich heeft aangemeld. 

Nu een ander geval, dat van twee zusters, beiden reeds 
11l1wbaar en precies uitgerekend 141/ 2 en 13% jaar oud, 
waarvan de oudere Christin is en de jongere niet. 

De niet-Christen-ouders zijn van plan de beide dochters 
tegelijk uit te huwen, gelijk dat herhaaldelijk voorkomt. 
Dool' de yerhooging van den minimumleeftijd, waardoor de 
Christelijke dochter pas een huwelijk zou mogen aangaan, 
wanneer zij den vollen leeftijd van 15 jaren zal hebben 
bereikt, zou dat echter niet mogelijk zijn. Nu zal men wellicht 
zeggen , dat cic ouders de uitvoering van het plan maar een 
llUlf jaar moeten uitstellen, llIaar hier doet zich op zichzelf 
nog een andere moeilijkheid voor. De groote massa van de 
inhcemsche bevolking op J·ava is behalve in naam Moham
medaan, in wezen nog sterk animistisch. Daarom houdt zij 
cr een zeer ingewikkeld stelsel van berekeningen op nu, ten
einde te kunnen vaststellen of een bepaalde dag, een bepaalde 
maand of een bepaald jaar geschikt is voor de uitvoering van 
ondeJ'nemingen of plannen van eenig belang, zooals hv. een 
reis naar llen minister van Koloniën Ül Den Raag, die, 
wanneer zij niet goed is vastgesteld, het gevaar oplevert 
van een versperring acllter prikkeldraad in Caïro , gelijk dat 
kortgeleden is gebeurd. M.en moet dus ook voor een huwelijk, 
dat als een belangrijke gebeurtenis wordt beschouwd, het 
juiste tijdstip kiezen, wil er zegen op rusten of wil men 
althans gevrijwaard zijn voor ongelukken. Volgens het boven
bedoeld stelsel van berekeningen heeft elke dag, elke maand, 
elk jaar zijn bijzondere eigensehappen. Zoo heeft naar ik 
vernomen heb, elke ' windoe, dat is een tijdsloop van 8 
Javaansehe jaren , een be1mald jaar, het zgn. jaar Bé, dat minder 
geschikt is voor het slniten van een huwelijk. Stel nu, dat 
in het zoDeven door mij aangehaald geval, waarbij om den 
minimumleeftijd te bereiken, het huwelijk % jaar uitgesteld 
zou moeten worden, dit dan zon vallen in bet begin van een 
minder geschikt jaar Bé, dan zou men niet V2 jaar, maar 
1% jaar moeten wachten om tot het sluiten van een hnwelijk 
te kunnen overgaan . 

( De heel' 1.' h a In l' i 11: Dan zou men den minimum lC'eftijd 
op 16 jaar kunnen brengen.) 

Dan zouden de bezwaren niet weggeschoven, doch enkel ver
schoven worden. Dat zal den overigens zoo scherpzinnigen 
heer Thamrin bij nader nadenken niet ontgaan. 

Ik geloof, dat wij mogen zeggen, dat dit ernstige bezwaren 
zijn, vooral wanneer men bedenkt, dat de bruidegom, als hij 
1% jaar zou moeten wachten, soms maal' liever naar een 
andere bruid uitzjet. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wil het voorloopig hierbij laten 
en wil besluiten met de verklarin g, dat het naar mijn oordeel 
wUsheid van de Hegeering genoemd kan worden, dat Zij, hoe
zeer het met ons eens zijnde, dat de leeftijdsgrens llloet worden 
verhoogd, dit niettemin IlU nog niet wettelijk heeft willen 
vast.leggen. De tijd is hiervoor nog niet rijp en hoe begeerens
waardig ook het doel is, het hier aanbevolen middel, neergelegd 
in 11et 8mendement-Soetal'djo, is daartoe voorshands ongeschikt. 

De heer Ratu Langie: Mijnheer de Voorzitter! Evenals de 
hee l' Van Helsd ingen zal ik m~j onthouden van het bespreken 
nlll principieele onderwerpen betreffende de kwestie, die op 
het oogenblik aan de orde is. Ik handhaaf mijn standpunt, 
dut ik ten aanzien van deze materie in 1933 bij het hoofd
ontwerp heb uiteengezet. Weliswaar zijn verschillende van 
de bezwaren, die ik destijds heb geuit, ondervangen door de 
Uums aangebrachte wijzigingen. Toch meen ik, dat cr nog 
enkele zaken in het geheele ontwerp hadden kunnen worden 
verwerkt, die het ontwerp in zijn geheel meer passend zouden 
hcbben gemaakt in de adatrechtelijke opvattingen van de 
maatschappij der Christen-Inlanders. De voornaamste reden 
1110rvan is naar mijn meening, dat men de betrokkenen niet 

volop de gelegenheid heeft gegeven om hun meening ovel' 
deze materie kenbaar te maken. De zending en missie heb
ben waardevolle observaties gedaan. De werkers bij deze 
lichamen hebben veel hierover geschreven, veel waargenomen, 
,"eel geanalyseerd en uit de gewisselde stukken is mij ge
bleken, dat daarmede in zeer groote mate rekening is ge
houden. Noehtnns blijven deze meeningen, waarnemingen, ge
b"seerd op de interpretatie van de personen, die deze kwestie 
bestudeerd hebben aan de hand van hun obse,·vaties. Ik stel 
dan ook de vraag: hoe staan de betrokkenen zelf tegenover 
deze materie! Het spijt mij, dat de betrokkenen en hun or
ganisaties niet zijn geboord. In de eerste plaats heb ik 
gezocht naar eenige aanduiding, dat vóó,' het opmaken van 
het ontwerp de offieieel erkende Inlandsche kerken, .zoools 
de Moluksche, de Batakscbe en de Minahassasehe zouden zijn 
gehoord. Zij hebben een eigen synode en classis en het lag 
voor de hand, dat men aithans deze kerkelijke lichamen iu 
deze voorliggende materie zou llebben gehoord. 

Er is voorts in het gedelegeerden-verslag gevraagd, WlUlrom 
men hierin den Ambon- en Minahassaraad niet heeft gehoord. 
In de Memorie van Antwoord wordt erop gewezen, dat 
locale ressorten in het algemeen niet de aangewezen licha
llIen zij n om als officieele adviesinstanties in te schakelen 
hU de "el(eling van het huwelijksrecht. Ik heb echter in 1933 
toen ik mijn Illeening daarovel' te kennen gaf uiteengezet, 
dat deze twee li chamen overwegend bestaan uit Christen
Inlanders. Van de 22 inheemsehe leden van den Ambonl'fiud 
zijn 19 Christen Inlanders, dus meer dan 90% en van de '24 
van den Minahassaraad zijn alle 24 Christen-Inlanders, dus 
100%. Daarbij komt, dat de ressorten van deze beide licha
men nagenoeg samenvallen met die buiten Java en Madom'a, 
wal1l.'VOO1' deze regeling geldig z.nl worden ge maakt en wan
neer wij de notulen van den .AJllbon- en lVlinnhassaraad op
slaan, zullen wij zien, dat er zeel' veel llanda.cht wordt 
besteed aan adatrechtelijke kwesties en ook ann huwelijk.
kwesties. Tenslotte is natuurlijk in de samenleving in de 
Mina hassa. en in A m bon door de meer dan ] 1/2 eeuw w issel
we"king tusschen het christelijk element en de adatrechte
l ijke volksopvnttingeJl tenslotte l'en eigen chl'isteHjk ndat-
1'('cht ontstnllll el i van g l'oot bt'IHIIg' is het toch te weten, hoe 
dat Christen adatrecht staat tegenover de materie, die ons 
nu is voorgelegd. De Regeering heeft zelf gezegd, dat dit 
een kwestie is van codificeeren van de rechtsovertuiging 
van de betrokken bevolking. Welnu, in die lichamen had 
t11 en die rechtsovertuiging kunnen 11ooren. Men had daar 
kunnen hooren, hoe die rechtsovertniging reageert op het 
ontwerp, dat wij thuns op het oogenblik voor ons hebben. 
En ik ~.rte] mij voor, dat de samenstell er van deze voorstellen 
zeel' veel nut zou hebben gehad van de besprekingen die in 
de twee raden wa1'en gevoerd. W el is waar heeft de Regee
ring gezegd, dat het onderwerp destijds aan de twee raden 
is toegezonden, doch de Regeel'ing 11 Ud, naar mijn meening 
althans, vóórdat dit voorstel bij dezen raad in definitieven 
ontwerpvorm was ingediend Cl' bij de Voorzitters van die 
twee raden tevens dan op moeten aandringen dat die raden 
de onderwerpen ook in bespreking moesten nemen en advies 
bij de Regeering indienen. Ik stel mij dan voor dat b\i de 
samenstelling V<ln dit ontwerp men veel nut zou hebben 
gehad van de opmerkingen, die te dier zake in de twee raden 
zouden zijn gemaakt. 

Mijnheer de Voor·zitter! Wilt U thnns meteen het amen
dement-Soetardjo c.s. doen bespreken j 

De Voorzitter: Zeker. 

De heer Ratu Langie: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan dat 
amendement ten voll e ondersteunen. Ook bij de bespreking 
in 1933 heb ik reeds aangedrongen op een verhooging van 
de leeftijdsgrens VOOI' den huwbal'cn leeftijd, zoowel op Java 
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als daarbuiten. Ik geloof, dat de l'cchtaovcl'tuigin g van de 
betrokkenen zelf volkomen rechtvaardigt, dat die leeftijds
grens, zooals zooeven door den heer Soetardjo in zijn amen· 
dement is voorgesteld, wordt vastgesteld. 

Mijnheer de Voorzitter! Ons geacht medelid, de beer 
Kerstens, heeft er mIkele bezwaren tegen aangevoerd. Ik zou 
mijn geacht medelid de vraag willen stellen: zouden dan de 
conflicten in het familieleven, die de heer Kerstens zooeven 
uiteenzette, minder zijn wanneer men de leeftijdsgrens houdt 
bij het ontwerp, dat de Regeering ous voorgelegd heeft ' 

(De heer K ers ten s: Ja, ongetwijfeld .) 
Daarover zijn wij het juist niet geheel eens. Zoo beeft ons 

geacht medelid o.a. de f iguur geconstrueerd, die ik als volgt 
zou willen weergeven. Onderstel, zegt de heer Kerstcns, dat er 
in een gezin b.v. twee dochters zijn. De oudste is Christin en 
de jongste is Mohammedaansehe. De jongere zou nu een goede 
kans krijgen een goed hnwelijk te slui ten, maar mag het nog 
niet doen, omdat de oudste doehter, het Christen meisje nog n iet 
den leeftijd heeft bereikt, dat zij zou mogen worden uitgehu
welijkt. En mUn geacht medelid ziet in deze situatie een bron 
van aUe mogelijke familie-conflicten. Ik ben geen kenner van 
het adatrecht, maar misschien heeft mijn geacht medelid wel 
eens gehoord van het institnut van slametan nglangkahie, 
waarbij dan een slametan wordt gehonden om aUe mogelijke 
slechte gevolgen voor het overslaan in een dergelijk geval 
weg te slametannen. 

Het adatrecht zelf is slimmer dan wU denken ; het adatrecht 
zelf heeft natuurlijk ook die gevallen onder oogen gezien en 
er wordt dan dikwijls een slametall gegeven, wanneer een 
oudere doehter bij het in het huwelijk treden wordt over
geslagen door een jonge!'e. 

(De heer Soa n g ko e pon: Dat overslaan ;s een groot 
ongerief in de familie. 

De heer S 0 eta r d jo : Op Java komt het herhaaldelijk 
voor.) 

Misschien is dat zoo in Tapanoeli, maar de heer Soangkoepon 
hoort zelf, hoe de J avaansche leden over deze materie oordeelen. 
Het komt hierop neer, dat ik niet van meening ben, dat 
het amendement-Soetardjo inderdaad de mogelijkheden schept 1 

van de groote conflicten in het gezin, die de heer Kerstens 
vreest. Ik zal dus stemmen vóór het amendement van don 1 

heer Soetardjo. 
'fhans nog een andere kwestie, die niet dadel ijk samenhangt 

met dit onderwerp zelf, maar aangeroerd is in het Gedele
geerden-verslag en waarop in de Memorie van Antwoord ook I 
gereageerd is; de erkenning als zelfstandige kerkelijke organi
satie, als zelfstandige kerk van de Kerapatan Geredja 
Protestant Minahassa. 

In het Gedelegeerden-verslag zijn inlichtingen gevraagd over 
dE behandeling van het verzoek tot erkenning. In de Memorie 
van Antwoord antwoordt de Regeering hierop, dat hierover 
een uiteenzetting zal worden gegeven bij de behandeling van 
de betrokken begrootingsafdeeling in de komende hoofdzitting 
van den Voll<sraad. Ik moet hieruit dus opmaken, dat over 
deze k-westic 'log geen beslissing is genomen en dan zou ik 
er bij de Regeering op willen aandringen met spoed over deze 
aanvraag te beslissen. De Kerapatan Geredja Protestant 
~finahassa is een beweging, die geleid- wordt door zeer sérieuse 
mannen en vrouwen, die in den kleinen kring van de ~nnahassa 
een zeer invloedrijke sociale positie innemen j hoe spoediger 
dp Regeering tegemoetkomt aan het vcrzoek \'an deze menschen 
om de organ isatie als kerkelijke organisatie te erkennen, hoe 
beter mij dit dan ook toeschijnt voor de normale ontwikkeling 
van het kerkelijke en geestelijke leven in de Minahassa. 

Ik zal gecn cijfcrs geven over het ledental dezer ol'g-anisatie, 
maar ik kan de verzekerin g geven, dat de levensvatbaarheid 
der organisatie reeds is aangetoond dool' den bouw van kerken, 
die op verschillende plaatsen in de Minahassa zijn opgericht 
en die geheel bekostigd zUn door het locale initiat ief, die op- I 

(De Voorzitter, directeur van Justitie, Van Helsdingen.) 
gebouwd zijn door de leden van de gemecn le zelve, waarvoor 
van buitenaf geen financieele hulp is verleend. 

Wanneer men dit ziet, moet men wel tot de conclusie 
komen, dat hier inderdaad van een zeer ernstige beweging 
sprake is, die men zeker geen moeilijkheden in den wcg 
moet leggen. 

De Voorzitter: Hiermede zij n de besprekingen in eersten 
termijn van de zijde van den Volksl'nad over dit onderwerp 
beëindigd. 

Is de Regeeringsgemaehtigde bereid hierop na de pauze 
te antwoorden 1 

De heer Enthoven, (lirecteur van Justitie : Gaarne, M~;nhccl' 
de Voorzitter! 

De Voorzitter: Dan zullen het l'cgeeringsuntwool'd en de 
verdere afhandeling na de pauze plaats hebben. 

Aan de orde is de behandeling van de 
ontwerp-o l'd onantie to t wijziging van de 
r egeling van de inheem sc h e rechtspraak 
in een deel van het rechtstreeks bestuurd 
gebied (On d. 11:1), als aangevuld bij nota 
van wijziging (stuk 6). 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Is het 
volstrekt noodig, dat dit onderwerp vandaag nog wordt beha~
deld I Op het oorSpronkelijke program voor vandaag stond dit 
onderwerp niet vermeld. Ik ben, nadat ik dit rooster had 
ontvangen, op reis gegaan cn gisterenavond thuiSkomende, 
heb ik het program afgewerkt, zooals het op den rooster ver
meId staat, daarbij geen rekening houdende met het feit, dat 
bU afzondedijk schrijven het thans door U, UUnheer de Voor
zitter, aan de orde gestelde onderwerp, aan den rooster IS 

toegevoegd. 
:Besluit de vergadering het onderwerp heden toch te behan

delen, dan zal ik mij tot mijn spijt van een bespreking ervan 
moeten onthouden, wat mij zeer zou spij ten, omdat verschil
lende opmerkingen van mij in het Gedelegeerden-verslag ver
werkt zijn en daarop in de U emorie van Antwoord ook is 

, gereageerd. 

De Voorzitter: .Ik behoef geen stemming van de ve"ga
dering uit te lokken. Ik wil zelf wel het on twerp van de 
agenda van deze vergadering afvoeren . Ik geloof niet, dat van 
de zijde van den Volksraad aanleiding bestaat om met de 
behandeling van dit onderwerp haast te maken en zal dus 
aan het verzoek van den heer Van Helsdingen tegemoet 
komen, indien ook de Regeering meent, dat cr met de behan
deling van het onderwerp geen haast behoeft te worden 
gemaakt. 

De heer Enthoven, directeur van Justitie: 
Voorzitter! Van de zijde der Regeering bestaat 
de behandeling van dit ontwerp. 

Mijnheer de 
wel haast met 

De Voorzitter: Nu, hoewel het in den betrekkelijken gelei
debrief niet staat aangegeven, de Regeering niettemin ver
klaart, dat er wel haast is bij de behandeling van dit ontwerp, 
zal met de behandeling ervan worden voortgegaan, 

Inderdaad staat het onderwerp niet op den oorspronkelijken 
rooster vermeld, maar het is bij afzonderlijk schrijven - een 
weg, die meermalen wordt gevolgd en die geen aanleiding 
tot moeilijkheden geeft - den dag na het verzenden van den 
rooster aan de agenda voor de vergadering van heden toege
voegd. Dat één lid bezwaar heeft tegen behandeling op dit 
moment kan niet tot vertraging van de behandeling leiden; 
tot behandeling van het ontwerp wordt dus overgegaan. 
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(Soangkoepon, Voorzitter .) 
De heer i:SOangKoepon: M~nheer de Voorzitter! Nn de 

lalitengewesten aan uen vooravond van de bestuurshcl'vor
ming Btaall komt het mij voor, dat het l'ationeeler en effi
ciënter zou zijn met de invoering daarvan op 1 November 
a.s. in deze ontwerp-ordonnantie rekening te houden. '1'CI' 
voorkoming van vermeerdering van arbeid zou in deze ont
werp·ordonnantie knnnen worden hepaald, dat zij met in· 
gang van 1 November a.s. in werking zal treden. 

Wij hebben thans in de bUItengewesten 10 gewesten in 
Sumatra, 2 in Borneo en 5 in de Groote Oost, in totaal 17 
gewesten, welke straks in drie gewesten zullen worden ver
nuderd. Het is inderdaad juist, wanneer de Regeering in 
dit verband verklaard heeft, dat een vooruitloopen op cle 
instelling van eilandeugewestcn in deze ontwerp·ol'donnan. 
tie niet op zijn plaats is, doch wanneer wordt bepaald 
dat deze ontwerp-ordonnantie eerst met ingang van 1 No
vember a.s. in werking treedt, dan is de bestaande moeilijk. 
heid omzeild. Indien geen rekening is gehouden met de 
aanstaande bestuul'shervorming, zou zulks in wezen be tee
kenen, dat deze ordonnantie slechts voor ruim 6 maanden, 
d.i. vanat heden tot ultimo October ,"an dit jaar, van toe
passing zal z\in. 

\Vat aangaat het in het gedelegecl'denvcl'slag geopperde 
bezwaar tegen den voorgestelden tekst in sub 1 kan ik mij 
met de Uegeering vereeltigen; doch bij mij rlist de Vl"aag 
of de betrokken bevoJking aangaande deze vervanging van 
gouvernementsrechtspraak door inheemsehe rechtspraak goe
raadpleegd is en daartegen geen bezwaren door haar worden 
aangevoerd . Indien de betrokken bevolking daartegen be
}'.waren heeft, zou de totstandkoming van deze ordonnantie, 
voor zoovcr betreft die gebieden WH Hl' te voren gouvel'ne
mentsrechtspraank van toepassing was, in strijd zijn met 
de strekking en grondgedaehte van artikel 136 l.S., immers 
daarbij wordt bepaald, dat niemand tegen zijn wil afge
trokken kan worden van den rechter, dien algemeene ver
ordeningen hem toekennen. 

'ren uamden van de onclel'handsche berechting van magi
stl"aatszaken door het betrokken districtshoofd, zou ik het 
volgendc willell ~eg'gcn: 

Indien dit disll'ictshoofd aangewezen wurc g'cweest tot 
fungeerend magistraat zou de in het gedelegeerden-verslag 
en de !femorie van Antwoord geconstateerde misstand niet 
behoeven voor te komen j de voorwaarde daartoe bestaat 
alleen in de benoeming van daarvoor geschikte districtshoof
den ; dit zijn degenen, die voldoende WesterscJle opleiding 
Jlebben genoten. In verseheidene gebieden van de buitenge
westen zou dit onder een goed toezicht en goede leiding van 
het hoofd van gewestelijk bestuur zeker mogelijk zijn, het
geen mede in het belang is van de geboden bezuiniging. Ik 
vraag mij af, waarom de van de Mosviba afkomstige 
districtshoofden in de buitengewesten niet knnnen worden 
belast met de functie van flUlgeerend magistraat in bepaalde 
gebieden . 

Over de vraag, of een Inlandseh Officier van Justitie al 
dan niet een eigen ressort heeft, heeft de Regeering gelijk, 
wanneer Zij zegt, dat er geen voorschriften zijn, die aan den 
Inlandsehen Officier van Justitie een eigen ressort toeken
nen, doch uit de omstandigheid, dat een lnlandsch Officier 
van Justitie benoemd is bij een bepaalden landraad, kan 
worden vastgesteld, dat zijn ressort het rechtsgebied is van 
den landraad j het is daarom naar mijn meening minder 
juist, om te verklaren, dat een lulandseh Officier van Justitie 
geen eigen ressort heeft. 

De Voorzitter: Thans kan de openbare beraadslaging 
worden geschorst, teneinde den Regeeringsgemachtigde 
gelegenheid te geven zijn antwoord voor te bereiden. In
middels kan dan het commissie-onderzoek betreffende 
Onderwerp 107 plaats hebben, waarna 0111 11 uur panze zal 
worden gehouden. 

l1!\luJclingcn. Zittingsjnar }935-}936, 

(Directeur van Just itie.) 
De vergadering wordt te 10.15 uur V.IlI . geschorst en 

te 11..42 uur v.m. hervat. 

De Voorzitter : A a n deo r dei s de voo r t z e t
t i n g d e l' b c h a n cl eli n g van ct eon t w e r p - 0 l' d 0 n
n a n tie tot w ij z i gin g van d e oo R uwe I ij k s
oraonnantie Christen-Inlanders Java, 
Minahassa en Amboina" en het daarbij 
behoorende reglement op het honden van 
registers van den burgerlijken stand (Ond. 
114), als gewijzigd bij nota van wijzigingen 
(stuk 6). 

De heer Enthoven, directeur van Justitie: ~1\iuJleer de 
Voorzitter ! Bij de beantwoording van de sprekers in eersten 
termijn mag ik wel laten voorafgaan de bespreking van 
enkele algemeene punten. 

Ret eerste punt, dat bespreking behoeft, is de methode, 
waarop deze ontwerp-ordonnantie is tot stand gekomen, t.w. 
het overleg, dat daarbij heeft plaats gehad met belang
hebbenden. 

Door het geachte lid, den heer Van Relsdingen, is hier van 
morgen een woord van dank tot de Regeering gesproken, 
.waarvool' de Regeel'ing zeel' erkentelijk is, dank voor de ruime 
mate, waarin overleg is gepleegd en waarin gelegenheid is 
gegeven om bedenkingen en bezwnl'en alsnog voor te brengen. 
Het was dan ook met eenige verrassing, dat ik moest hooren, 
dat de laatste spreker, het geachte lid de heer Ratu IJangie, 
niet dankbaar was, integendeel meende te moeten protesteeren 
tegen het on voldoende gelegenheid geven aall belanghebbenden 
om hun bezwaren en suggesties voor te brengen. 

Voor zoover het hier betrof het hooren van ele locale raden, 
elie in deze aangelegenheid veel belang stellen, is dit punt 
in de ·Memorie van Antwoord uitvoerig door de Regeering 
uiteengezet. De Regeering kan uiet anders doen dan daar
naar verwijzen. Het is ook door leden van dit college -
onder anderen door het geachte lid, den heer Van Relsdingen 
- erkend, dat men bij deze algemeene wetgeving deze locale 
colleges niet kan inschakelen. In dit geval werd bij de bespre
kingen van het eel'ste ontwerp, nl. bij Jl et tot stand komen 
van de ordonnantie in 1933, aangedrongen op het geven van 
gelegenheid aan den MinaJll1ssaraad om de eventueele bezwa
ren nog nader onder de oogen te zien. De Regeering heeft 
àit dan ook gedaan. Zij heeft gezorgd, dat deze raden in 
bet bezit waren van de regeling zooals deze is tot stand 
gekomen. 

Wanneer nu die raden, zooals het geaehte lid, de heer 
Ratu Langie zegt, bepaalde bezwaren hadden wensehen voor 
te brengen, dan had daartoe alle gelegenheid bestaan. 

De Regeering ontkent volstrekt niet, dat het van groot 
nut zou zijn geweest, dat groote aandqcht zou zijn geschon
ken aan eventueele bezwaren van die z\ide geuit, maal' deze 
bezwaren zijn niet geuit, hoewel daartoe alle gelegenheid heeft 
bestaan en daarmede is toch zeker het verwijt weerlegd, dat 
aan cle colleges, die voor de belanghebbenden konden 
spreken, de gelegenheid tot overleg ]tiet is gegeven. 

Wat het andere pnnt betreft, moet het verwijt van het 
geachte lid, den heer Ratu Langic, ook worden teruggewezen. 
De heel' Hatu Langie zegt, dat el' nog kerkgenootschappen 
zijn - de Minahassakerk, de Moluksehe kerk -, die in deze 
kwestie niet z\in geraadpleegd. Dat is wel het geval geweest. 
Ik heb in den dikken bundel, die gaat over de voorbereiiling 
van deze ontwerp-ordollnantie, een uitvoerig advies van de 
synode van de Minahassakerk en daaruit blijkt al reeds, dat 
die kerk wel is gehoord. Waaraan het misverstand, dat hier 
naar voren komt, is te wijten, kan ik niet verklaren. \Vcllicht, 
dat hier gedacht moet worden aan het volgende. Het advies 
speciaal van de MInahassakel'k is niet rechtstreeks gevraagd, 
maar door tusschenkomt van bet bestuur over de protestant-
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8"he kerken. Toen deze b.estie werd geëntameerd, was de 
l\finahassakerk reeds zelfstandig - de Moluksehe kerk nog 
niet -, maar die zelfstandigheid van de Minahass&kerk ging 
niet zoover, dat zij ook geheel administratief zelfstandig was 
en el' is toen in overleg met het bestuur van de protestantsche 
kerken de methode gevolgd, dat het overleg is gepleegd door 
tusschcnkomst van het bestuur over de protestantsche kerken. 
Er is toen nog in het bijzonder' op aangedrongen, \'ooral het 
oordeel van de Minahassakerk in te winnen en dat is toen 
ook gebeurd. Dit is ongeveer analoog aan hetgeen is geschied 
ten aanzicn van de zelfstandige eenheden van de katholieke 
kerk. Ook daar zijn de adviezen langs een centraal punt 
gegaan . Het is niet anders geweest dan de meest eenvoudige, 
lll'aktische werkwijze; lTIaar geraadpleegd zijn alle daarvoor 
in aanmerking komende kerkgenootschappen zeer zeker. 

Mijnheer de Voorzitter! Een tweedc punt van eenigszins 
algemeenen aard is de vraag, door bet geacht lid, den heer 
Soangkoepon besproken, waarom nu niet gelijktijdig met de 
invoering van deze ordonnantie in de gouvernementslanden op 
Java, in de Minahassa en Ambon, deze nienwe regeling ook 
kon worden ingevoerd in de Vorstenlanden. Mijnheer de 
Voorzitter ! Het zon ook de Rcgeering aangenaam zUn geweest, 
indien dit had gekund, doch zooals oo~ reeds in de Memorie 
van Antwoord is gezegd, kon dit niet, omdat het overleg met 
de Vorstenlandensche besturen nog niet was voltooid; in af
wachting daarvan kon dus van een invoering in de Vorsten
landen nog geen sprake zijn. Een bezwaar tegen lllvoering 
in de gouvernementslanden op Jam was daarin niet gelegen 
en daarom heelt de Regeering gemeend, niet langer te moeten 
wachten en deze ontwerp-ordonnantie te moeten indienen, 
zood ra het mogelijk is zal na voltooiïng van het overleg met 
de Vorstenlandsche bestnren ook invoering aldaar kunnen ge
schieden. 

Een derde punt van algemeenen aard is de vraag van den 
hee t' Soangkoepon of het geen aanbc\'cling zou hebben verdiend, 
deze regeling reeds dadelljk aan te passen aan de komende 
bestunrshervorming. Het heeft echter niet heel veel nnt, 
hierover te debatteeren . De Regeering heeft het tenslotte in 
de nieuwe ontwerp-ordonnantie nog niet gedaan. Het zou 
natuurlijk mogelijk zijn geweest, dit nog te wijzigen, om alsnog 
rekening te houden met de invoering van de bestunrshervor
ming in de buitengewesten, doeh de Regeering heeft er de 
voorkeur aan gegeven, daarop niet vooruit te loopen, omdat 
het altijd bedenkelijk, gevaarlijk is om bij een materie, die in 
algemeenen zin geregeld moet worden - waarbij men de wet
geving over de gcheelc linie moet controleeren, om te zien of 
alles met de komende hervorming in overeenstemming is -, 
één onderwerp van wetgeving afzonderlijk in het oog te vat
ten en daarbU al voornit met dergelijke aanpassingsbepalingen 
te komen. De Regeering meent nog altijd, dat het de meest 
praktische oplossing is gewcest om voorshands deze regeling 
te laten, zooals zij is en tegelijkertijd met aUe andere rege
Ungen, waarvoor het moet geschieden, de aanpassing aan de 
komende bestuurshervorming tot stand te brengen. 

Ik kom thans tot een punt, dat eenerzijds een algemeen 
karakter draagt, maar dat aan de andere zijde de materieele 
bezwaren van verschillende leden van het geachte College 
tegen deze regeling betreft. 

Het geachte lid, de heer Van Helsdingen, heeft even geme
moreerd, dat tegen de snggesties betreffende bet instellen 
van een adviseul'schap bij de landraden voor zaken betref
fende de berechting krachtens dit nieuwe huwelijksrecht 
voor inheemsche Christenen, het formeele bezwaar kan wor
den aangevoerd - wat de Regeering niet heeft gedaan -
dat artikel 7 Rechterlijke Organisatie, waarin deze materie 
in het algemeen is geregeld, buiten het kader van dit ont
werp ligt. 

Dit is inderdaad een bezwaar, dat ook had kunnen worden 
aangevoerd, maal' veel grooter dan dat is het bezwaar, dat 
de Regeering meent te moeten maken, tegen de richting, 

waarin in het Gedelegeerden-verslag een oplossing wordt 
gezocht voor een punt, dat ook aan de aandacht der Regee
ring niet is ontgaan, de wenschelijkheid van voorlichting op 
dit gebied ten aanzien van de maatschappelijke verhoudin
gen speciaal in de kringen, die het aangaat. De Hegeering 
is nog steeds van meening, dat het zeer zeker onjuist zou 
zijn, om aan het stelsel va n artikel 7 R. 0., het verouderde 
stelsel, dat herziening behoeft, thans uitbreiding te ge-i'en . 
Onjuist zou het ook zijn, om, wat in artikel 7 R. O. zou kun
nen worden geregeJcl, in deze speciale regeling op te nemen. 

Een andere vraag is, of het nuttig en noodig is - en deze 
vraag is door de Regeering reeds positief bevestigend beant
woord - om de regeling betreffende het adviseurschap bij 
de inheemsche rechtbanken te herzien en daarbij dan tevens 
rekening te honden met de desiderata, die mede in verband 
met deze nieuwe regeling van het huwelijksrecht VQOl' In
landsche Christenen op dit punt kunnen worden gesteld. 

Nu heeft het geachte lid, dc heer Van Helsdingen, een 
vraag gesteld en een suggestie gedann. 

Wanneer ik met de snggestie mag beginnen, dan heeft deze 
de strekking, of anders dan in het Gedelegeerden-verslag 
de oplossing voor dit vraagstnk is gezocht, niet iets 
te bereiken zou zijn in deze richting, dat het 11001'On van 
adviseerende getuigen dOOl" den rechter in de gevallen, waar
in het wenschelijk en noodig geacht wordt, inderdaad ge
schiedt en tot "ijn recbt komt. 

Ik mag wel zeggen, dat deze suggestie van den heer Van 
Helsdingen de volle belangstelling van de Regeering heeft 
en dat gaarne zal worden nagegaan, of in deze richting de 
oplossing van het probleem kan worden gevonden. 

Als ik hierop dan laat volgen het antwoord op de vraag 
van den heer Van Helsdingen, of reeds met de door de 
Regeering als wenschelijk erkende herziening van het begin
sel van art. 7 R. O. een aanvang is gemaakt en of reeds kan 
worden medegedeeld wanneer het resultaat daarvan aan clen 
Volksraad kan worden voorgelegd, moet ik antwoorden, dat 
deze zaak inderdaad nog geheel in het beginstadinm is, dat 
de denkbeelden op dit punt nog gcen vasten vorm hebben 
aangenomen. Dit blijkt al reeds hieruit, dat het geachte lid, 
de heer Van Helsdingen zclf, met een nieuw denkbeeld komt, 
zoodat ik dus naar waarheid niet kan verklaren, dat met 
deze herziening reeds een concreet begin is gemaakt. 

Maar de Regeering wil gaarne dat begin thans maken en 
dit dan met de noodige voortvarendheid laten behandelen. 
Wauueer het resultaat zal worden overgelegd, is een vraag, 
die ik thans liever niet beantwoord, omdat het te moeilijk 
is thans te overzien, welke bezwaren en moeilijkheden zijn 
te overwinnen. 

Nog een andere concrete vraag, die door het geachte lid, 
den heer Van Helsdingen, is gesteld, kan hier thans worden 
beantwoord, nl. waarom van andere zUde tegen het advisenr
schap van godsdiellstvoorgangers bezwaar wordt gemaakt. 
Het ligt misschien niet geheel op den weg van den Regee
ringsgemachtigde om hier uiteenzettingen te geven van be
zwaren van bepaalde gemeenschappen,. van bepaalde kerke
lijke bezwaren, maar in het algemeen kan ik den heer Van 
Helsdmgen wel antwoorden, dat die bezwaren van dezen 
aard zijn : 'Men acht een vermenging van de aan de recht
spraak verwante functie van het adviseurschnp van den 
landraad met het geestelijk voorgangerschajJ ongewenscht en 
schadelijk. 

Om nu nog even een concreet punt te beantwoorden, dat 
door den heer Ratu Langie is besproken; de heer Ratu 
Langie heeft naar aanleiding van het antwoord op zijn vraag 

. betreffende de Kerapatan Geredja Protestant Minahassa 
aangedrongen op een spoedige beslissing omtrent het ver
zoek van die Kerapatan. De argwnenten, die het geachte 
lid heeft aangevoerd, om te betoogen, dat er een aanspraak 
bestaat op een spoedige behandeling van dit geval, op een 
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niet lang uitstellen van de beslissing, heb ben de aandacht 
der Regeering ell ik mag het geachte lid wel toezeggen, dat 
zoodra mogelijk een beslissing zal worden genomen. De 
beslissing ligt tenslotte niet op het terrein van het departcment 
van J"ustitie, maal' op dat vun het departement van Onderwijs 
en Eercdicnst. Vandaar, dat ook in het antwoord der Regee
ring verwezen js naar de behandeling van de betrokken 
begrootingsafdeeling, dat is de begrootingsafdeeling van 
Ondenvijs en Eeredienst. 

Het geachte lid, de heer Soangkoepon, heeft overigens, 
geloof ik, alleen steun gegevcn aan de voorstellen der !{e
geering op verschillencle punten. HU is op één punt nog 
verder gegaan dan de Regeering thans wenscht te gaan; 
dat is het punt, dat tenslotte op het oogenblik de meeste 
aandacht trekt, n1. de \Taag hoe de minimum-leeftijdsgrens 
behoort te zijn, waarop een huwelijk mogelijk wordt. 

Ik mag l11e1' wel even in hel'innedng brengen, hoe de rege
ling, die thans aan het College is voorgelegd, is tot stand 
gekomen. Die regeling heeft een jarenlange voorbereiding 
gekost. 'I'oell in 1933 die zaak III den Volksraad werd be
handeld, kon de Rege('ringsgemaehtigde voor Justitie steunen 
üp een verslag van besprekingen van een informeele com
missie, waarin kenners van het auatrecht cn vertegenwoor
digers van nlle kerkgemeenschappen zitting hadden en waar
in llIet zeer veel geduld en zorg wns bCSpl'okcn, welke punten 
tenslotte in die regeling konden worden vastgelegd en hoe 
die daarin zouden moeten worden geformuleerd. De vraag 
van den minimum-leeftijd voor het huwelUk wa~ in dic com
missiû nauwelijks besproken. 

In (len Volksraad zelf is daar toen heel wat o\"er te doen 
geweest. Er iR tocn in het bijzondcr bezwaar gemaakt tegen 
de lage leeftijdsgrens die in het ont.well) was vastgesteld van 
14 jaar voor de meisjes en 16 jaar voor de jonge mannen, 
en dit bezwaar is in het bijzonder vanuit de buitengewesten 
gemaakt. Er is gezegd, dat deze leeftijdsgrens voor de Mina-
11assa en Ambon niet in overeenstemming was met hetgeen in 
wCl'kclijl<heid reeds in acht werd genomen door de betrokken 
Inlan<lschc Ch l'i stenen; in het algenlCcn worden aldaar de 
lluwclijkcn op ouderen leeft ijd gesloten. 

In 1933 g ing het er in den Volksraad dus e igenlij k maar 
om, of hetgeen in de wet in het algemeen was voorge
schreven, voor de 1\Iinuhassa en Ambon wellicht mindet' juist 
WHS en de toenmalige Regeeringsgemachtigde voor Justitie 
heeft toen - zij het dan, volgens den heer Van Helsdingen op 
wnt poovel'e argumenten - den Volksruad van de wensche
lijkheid klUlnen overtuigen om hier niet verder te gaan en 
in elk geva l ai: te wachten, wat van de zijde der belangheb
benden wellicht nog nader hieromtrent zou worden aange
voet'd. 

De Volksraad heeft dus genoegen genomen met dien leef
tijdsgl'ens V!ln 14-16 jaar en wel over de geheele linie, ook 
voor de buitengewesten. Bij het overleg, dat sedert 1934 
heeft plaats gevonden, is dit punt dadelijk weer het belang
rijke punt geweest en toen is gebleken, dat inderdaad wat 
de 1Iiinahassa en Ambon betreft, dus wat betreft de buiten
gewesten, men zonder bezwaar een hoogcl'en leeftijdsgrens 
zou kunnen stellen, dat men daar n.l. in plaats van 14 en 
16 jaar, 15 en 18 jaar zou kunnen stellen. 

Zelfs is gey raugc1 om VOOl' ue mehijelS een gt'ens van 16 
jaar aan te nemen, hetgeen nog uitging boven den eiseh, 
die bet burgedijk wetboek stelt voor de Europeanen. Dat is 
wel een merkwaardig punt, omdat hieruit blijkt, dat mell 
zich bij een leef tijdsgrens vooral niet moet voorstellen, dat 
dit nu bepaald de leeftijd zal zijn, waarop de huwelijken ten 
slotte werkelijk tot stand komen. Huwelijken van Europee
sche meisj es op 15-jarigen leeftijd zullen wel tot de uitzon
deringen behooren, lllaar niettemin is el' nog nooit bezwaa.r 
tegen gemaakt, dat de grens in het bl1l'gerl~jk wetboek zoo 
laag is gesteld en niemand vraagt om YCl'hooging, teneinde 

te voorkomen, dat men soms dien minimum eisch tot regel 
zon gaan maken. 

Nu is er een groot verschil tusschen de inlandsche chris
tenen op Java en die in de buitengewesten, voor welke 
laatste een iets hoogere grens zonder bezwaar kan worden 
gesteld, omdat hier op Java inderdaad in de practijk nog 
uiet de juistheid van het uitstellen van een huwelijk tot late
ren leeftijd wordt gevoeld . Nu is door verschillende leden 
gewezen op de opvattingen die in de practijk bestaan, dus 
hetgeen in de maatschappij werkelijk gebeurt. De heer Soe
tardjo, de eerste onderteekenaar van het amendement, heeft 
gewezen op de in de kringen der Javaansche prijaji 's heer
schende opvattingen. 

Hij heeft natuurlijk volkomen gelijk, dat in die kringen 
op het oogenblik hoe langer hoe meer wordt aangestuurd 
op huwelijken op wat rijperen leeftijd. Maar - het is ook 
al door den heer Kerstens opgemerkt - deze regeling zal 
zooals bij interruptie is gezegd, gelden voor een kleine groep 
in vergelijking tot de groote groep niet-christen Inlanders, 
maal' toch voor een gl'ooter groep da n alleen voor die vau 
de christenen uit prijaji-kringen. Men mag aannemen dat het 
percentage der Inlandsche christenen op Java, voortkomende 
uit eenvoudige landbouwers en dessa lieden-kringen, zeer 
hoog is. ~fen llloet zich dus niet afvragen, wat nu in die 
enkele gevallen van Inlandsche christenen uit prijajikringen 
wordt aangenomen, maar wat de regel is in kringen der In
landsche christenen t en plattelande, die van de eenvoudige 
taui-bevolking dus. 

En nu is het wel merkwaardig dat over dit plmt door de 
leden, die dit amendement hebben verdedigd, is gezwegen. Ik 
mag wel aannemen, dat dit erop wijst, dat men volkomen 
uescft, dat inderdaad in dic kringen huwclijken op lageren 
leeftijd - van 14 tot 16 jaar - wel degelijk llOg bijna regel 
zijn. 

Mijnheer de Voorzitter! Er is nog een ander merkwaardig 
yerschijnsel, n.1. dat hier van de zijde van de protestantsche 
kerkgenootschappen wordt aangedrongen, speciaal voor Java, 
op een verhooging van den leeftijd en dat dit ge
schiedt uit de overweging, die de heer Van Helsdingen 
heeft aangeduid, toen hij zeide, dat de Rcgeering hier 
miskent, dat de wet toch ook opvoedend kan werken, 
dat de wet een stimulans kan zijn in een bepaalde richting. 
Het zou kunnen zijn, dat hier inderdaad een stimulans ge
wenscht wordt, omdat - en dat is belangrijk - de protes
tantsche kerk zelf el' nog niet in kan slagen, de gedachte 
vun een huwelijk op rijperen leeftijd ingang te doen vinden. 
Juist wat de kerk zelf nog niet kan bereiken, wenscht men 
nu te bereiken met behulp van de wet. 1I1en wil in de wet 
steun zoeken voor wat men langs anderen weg nog niet kan 
verkrijgen. Doch dan moet men zich afvragen, of dit dan 
niet zal zijn, wat o.a. door het geachte lid, den heel' Kerstens 
is genoemd "forceeren ", of het wel goed is hier de wet te 
gebruiken om dool' te drijven, wat langs den weg van de 
overtu iging nog niet bereikt kan worden. 

Mijnheer de Voorzitter! Men spreekt hier dan tenslotte 
"Hn kinderhuwelijken. De kerk, zoowel de protestantsche kerk 
als de katholieke kerk, is daartegen en wil zooveel mogelijk 
kinderhuwelijken tegengaan, wil dat men huwt op een leef· 
tijd, waarop men het gewicht van dien stap kan <JVerzien en 
inrlerdaad vrije toestemming tot het huwelijk kan geven. Om
trent dit doel, omtrent hetgeen hier bereikt moet worden, be
staat geen verschil van meening. De vraag is alleen of men 
dit nu op de beste, op de meest passende wijze kan be!"eiken 
door in de wet een hoogeren leeftijd als eisch te stellen voor 
het huwelijk, dan in de maatschappij wordt geaccepteerd. 

Door het geachte lid, den heer Van Helsdingen, is nog iets 
anders in het geding gebracht, n1. de huwelijksregelingen, 
die hier op Java bestaan, of hcbben bestaan. In verschil lende 
Protestantsche Christengemeenten heeft men dit punt reeds 
eerdcr geregeld. lIIen heeft daar ook vaak de leeftijdsgrens 
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hooger gesteld dan hier thans in het ontwerp van de ordon
nantie is neergelegd en dit zou volgens het geachte lid een 
argument zijn tegen de opvatting van de Regeering, dat men 
hiel' iets vraagt, hetgeen niet met het gewoonterecht van de 
betrokkenen overeenstemt. Dit argmnent is toch niet zoo 
klemmend; want wanneer inderdaad door die regelingen, die 
zijn vastgesteld door de kerkbesturen, door de godsdienstvoor
gangers in de betrokken Inlandsche Christengemeenten, het 
huweu op wat rijperen leeftijd reeds algemeen ingang had 
gevonden, dan geloof ik, dat de aandrang, die thans wordt 
uitgeoefend tot verhooging van de leeftijdsgrens, veel geringer 
zou zijn. Het is juist de omstandigheid, dat men ondanks alles 
nog altijd een zekeren weerstand te overwinnen heeft bij de 
betrokken bevolkingsgroep, die hier doet zoeken naar den 
steun van de wet. Maar die weerstand is el' dan toeh en 
het lijkt de Regeering nog steeds het beste, om het over
winnen van dien weerstand, het doen ingang vinden van 
betere opvattingen, over te laten aan de godsdienstige voor
gangers, aan de kerk zelf. 

(De heer 'I' ham rin: Dan moet men elke leeftijdsgrens 
laten vervallen.) 

De heer Van Helsdingen zegt dus, dat de Regeering ver
geet, dat de wet een stimulans kan zijn, opvoedend kan werken. 
Dat heeft de Regeering echter toch wel zeer goed ingezien. 
Een opmerking, die ik gelezen heb in het advies van de synode 
van de Minahasakerk luidt echter juist: - en het is wel 
merkwaardig, dat het uitgaat van iemand, die zich sterk op 
het stan:dpunt stelde: verhoog de leeftijdsgrens - wij weten 
zeer goed en wij stellen ons ook op het standpunt, dat deze 
wettelijke regeling op zich zelf niet opvoedend behoeft te 
werken, zij moet alleen ruimte laten voor het opvoedend werk 
van de kerk. 

Nu behoeft men dit niet tot in uiterste consequenties door 
te voeren, tenslotte is de leeftijdsgrens zelf, zooals het geachte 
lid, de heel' 'l'hamrin bij interruptie reeds opmerkte een zekere 
richtlijn. Ik wil zelfs verder gaan en erkennen, dat de leef
tijdsgrens, zooals de Regeering haar in het ontwerp heeft 
neergelegd, reeds uitgaat boven hetgeen men zou vaststellen, 
indien men werkelijk alleen de algemeene opvattingen, die 
onder de inheemsche bevolking op Java heerschen, zou accep
teeren, wanneer men alleen zou vragen, wat denkt men in het 
algemeen ten aanzien van huwelijken op Java. Vroeg men 
zich dit alleen af, dan zou men misschien de leeftijdsgrenzen 
nog iets lager stellen dan 16 en 14 jaar. Met deze leeftijden 
worot reeds een stap gedaan in de richting, die allen wenschen. 
Niet alleen de sprekers, die gesproken hebben namens de 
belanghebbende Christenen, maar ook iemand als het geachte 
lid, de heer Soetardjo wenseht innners verhooging van de 
leeftijdsgrenzen. Ook buitcn de kringen van de Inlandsche 
Christenen wordt deze wensch dus gevoeld. In deze richting 
wordt hier reeds een zeer bescheiden en zeer voorzichtigen 
stap gedaan; de Regeering acht het uiterst raadzaam niet 
verder te gaan, maar zich hiertoe te beperken en niet nu een 
grens te stellen, die inderaaad hooger is dan men in de 
practijk in acht neemt en die aanleiding kan geven tot allerlei 
wrijvingen en moeilijkheden en die daarom een ongunstige 
ontvangst van deze regeling ook in de practijk zou kunnen 
tengevolge hebben. 

Het geachte lid, de heer Van Helsdingen, heeft op dit punt 
ten slotte nog deze opmerking gemaakt, het kan zijn, dat hier 
op :Java altnans een leeftijd van 15 jaar voor een jongedochter 
en van 18 jaar voor een jongeman wat hoog is, liet kan zijn, 
dat men daarmede moeilijkheden krijgt, dat het tot allerlei 
wrijving leidt, maar gij hebt dan toch in de bepalingen de 
dispensatiebevoegdheid, gij hebt de dispensatiebevoegdbeid zelf 
gekozen ter verzachting van het voorschrift omtrent huwelijks
beletselen in verband met adoptiefverwantschap, waarom hier 
dan niet! 

Het antwoord hierop luidt, dat de dispensatiebevoegdheid 
ten aanzien van adoptiefverwantschap volkomen passend en 

(Soetardjo.) 
doeltreffend is, omdat dit betreft slechts zee" enkele uit
zonderingsgevallen. Oorspronkelijk meende de Regeering te 
kunnen volstaan met het absolute verbod; het is echter 
gebleken, dat een enkelen keel' dergelijke huwelijken tusschen 
adoptiefbroeders en -zusters toch wel plaats hebben - een 
enkel geval is bekend - en de Regeering meent daarom voor 
die enkele uitzonderingsgevallen de mogelijkheid open te 
moeten laten door dispensatie, maar dit is geheel iets anders 
dan dat men dispensatie zou moeten gebruiken om een fout 
in de regeling zelf te herstellen, wanneer de regeling zelve 
niet deugdelijk zou zijn en men dan dispensatie noodig zou 
hebben om onaangename gevolgen goed te maken. 'l'enslotte 
is die dispensatie voor een enkel uitzonderingsgeval als bv. 
bij adoptieve verwantschap, bruikbaar, maal' veel minder 
bruikbaar, om niet te zeggen: onbruikbaar, is zij, wanneer het 
gaat juist om huwelijken van eenvoudige dessa-mensehen, 
waar men soms zeer intieme motieven beeft om tot een 
huwelijk op wat lagel'en leeftijd over te gaan en Dlen met 
die motieven zou moeten komen bij het hoofd van gewestelijk 
bestuur, om dispensatie te erlangen j afgezien nog van 
de soms zeer bezwaarlijke vertraging welke daarvan het 
gevolg zou zijn, dlmkt het mij, dat dit voor de betrokkenen 
bepaald onaanváal'dbaar zou zijn. Men zal dan liever afzien 
van het huwelijk althans met de partij, die dool' de wet 
wordt belemmerd in het sluiten daarvan. Men zal zieh 
afwenden van het Christelijk huwelijk en een huwelijk zoeken 
te sluiten met een andere partij. Daarom meent de Regeering, 
dat de dispensatiebevoegdheid toch niet bij machte zou zijn 
om de bezwaren tegen deze regeling te ondervangen. 

Naast dit punt van zeer principieel belang zijn overigens 
geen bepaalde bezwaren tegen den inhoud van deze ordon
nantie aangevoerd. Ik meen dus hiermede in eersten termijn 
te kunnen volstaan. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! De bezwa
ren, die zijn ontwikkeld dool' mijn geacht medelid, den heer 
Soangkoepon, als streng Mohammedaan, zijn natuurlijk begrij
pelijk en aannemelijk, doeh ik, die meer nationalist ben dan 
Mohammedaan, behoud mij de vrijheid voor om er een andere 
meening op na te houden. 

(De heer 'I' ham rin: Is het nationalisme ook een gods
dienst!) 

Ik prefereer als nationalist een krachtiger volk boven een 
zwak volk, waarbij men zich krampachtig vasthoudt aan voor
schriften of iets van dien aard, die uitgaan van den godsdienst, 
in dit geval dan van den Mohammedaansehen godsd ienst. 

De heer Kerstens heeft eveneens een reeks van bezwaren 
voorgebracht tegen de verhooging van de leeftijdsgrens voor 
het uithuwelijken van jongedoehters en jongemannen. De 
verleiding is voor mij te groot om daarbii niet de opmerking 
te maken, dat wanneer alle bezwaren, die door mijn geacht 
medelid zijn ontwikkeld, 50 jaar geleden waren voorgebracht, 
zij inderdaad de meening van de massa zouden weergeven. 
Maar \v\i zijn in het jaar 1936 en ik zou mijn geacht medelid 
den raad willen geven om eens poolshoogte te nemen van het
geen er op het oogenblik omgaat in de gedachten van de massa 
van de inheemsche bevolking. 

(De heer Soa n g koe pon: Dat heb ik reeds gedaan. 
Ik ben pas in Soekaboemi geweest.) 

Ik zal straks aantoonen, dat het is als ik zeg. In de eerste 
plaats heeft de heer Kerstens het gehad over het bezwaar, dat 
het te hoog opzetten van de leeftijdsgrens storend zon werken 
op de adat van de inheemsche bevolking. 

Het geachte medelid heeft zelfs gesproken van "geforceerde" 
huwelijken. Daarte:zenover beeft mUn geacht medelid, de 
heer Ratu Langie, de bezwaren van den heer Kerstens be
streden. Ik zou daaraan nog het volgende willen toevoegen. 

Het overslaan van de oudere zuster bij het uit
huwelijken is in de Javaansche maatschappij geen zeldzaam 
geval; gevallen, dat een jongere dochter eerder wordt nit-
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(Soangkoepon.) 
gehuwelijkt dan een oudere :mstt'l', zijn legio. Het middel, 
dat men te baat heeft genomen, vooral in de kringen der 
]Jlattelandsbevolking. om het gedacht. kwaad van del·ge· 
lijke p:lS"erillgen te weren, beeft de heer Ratu Langie reeds 
genomnd; het wordt toegepast in den vorm van het geven 
yall een slamatan . ~Iaar ook in pl'iajikringen komen derge
lijke passecl'ingen vaak voor. El' is dus absoluut geen 
sprake vall conflicten of iets dergelijks, zooals de heer 
Kersten, dit bedoelt . 

De hON' Kerstens heeft het voorts gehad over een bepaald 
slecht jaar, n.l. in een windoe het jaar bé. Ik raad den heer 
Kel'stens aan, eens stntistische gegevens te vragen bij de 
penghoeloe's en de naibs om na te gaan in hoeverre zijn 
bewering juist is. Uit die gegevens zou duidelijk kunnen 
blijken dat het kiezen van het tijdstip voor het uithuwelijken 
van kinderen mcer en meer gebaseerd wordt op economische 
grondslagen . Uen pleegt zijn kinderen uit te buwelijken, 
wanneer men het breed heeft eu dat is meestal het geval, 
wanneer de oogst geslaagd is; ni et alleen dus hebben de 
huwelijken plaats in den oogsttijd, maar vooral wanneer de 
oogsten geslaagd zijn. De heer Kerstens zal dan ook uit 
deze statistische gegevens tot de conclusie moeten komen, 
dat van het passeeren van het jaar hé op het oogenblik 
geen sprake meer is. 

Daarom sprak ik ZQoeven van vertolking van gedachten. 
die 50 jaal' terug onder de bevolking heerschten ; op het 
oogenbJik is de toestand inderdaail anders. 

De he('1' l(r!'stcns heeft yerder gewaarschuwd, dat, hoewel 
men el' in ]Jl'iajikl'in{rcn hoe lnngcl' hoe meel' toe is overge
~aan om hun kindcl'C'!1 op ouc1el'<:'11 leefttjd uit te huwelijken, 
dit 1l0~ p:CC!l aanhe\'clil\~ 7.0U zijn om hetzelfde te fOl'cccl'cn 

hij het lagere deel dol' bevolking. Het geachte medelid vergeet 
echte,' hierbij, dat de pl"iajistand door alle eeuwen heen als 
een lichtend voorbeeld is geweest voor de plattelandsbevol. 
king en al wat op het gebied van de adat, de kleeding, huwe
lijken, e.d. in den loop der jaren veranderd is in de kringen 
"HIl den pl'Înjistancl, is ook langzamerhand, zij het niet met 
schokken, d00 1'gcd1.'ol1g'011 tot elf' 1ll:l~S[l <1('1' bevolking'. 

(De 11('('1' Ket' s ten s: nit 8qrtlll1cnt kC'cl't zich tegen 
uzelf. Als dit zoo is, dan hebt U geen dwingende wetsbepa
lingen noodig en kunt U Uw doel wel bereiken do r cleze 
penetratie geleidelijk haar gang te laten gaan .) 

Ik geloof, dat de heer Kerstens dit niet juist inziet, want 
op het oogenblik en zelfs sinds lang bestaat de gewoonte in 
den priajistand om kinderen op ouderen leeftijd uit te hnwe· 
lijken en die gewoonte is ook langzaam maal' zeker door
gedrongen in de kringen der plattelandsbevolking. Het is dus 
niet juist om thans zulke lage leeftijdsgrenzen voor het sluiten 
vall huwelijken vast te stellen gelijk het ontwerp doet. De op· 
merking vall den geachten Regeeringsgemaehtigde, dat de 
voorstell ers van het amendement over dit punt zijn llcenge
stapt, omdat W\i daarover geen woord hebben gerept, bewijst 
nog niet, dat de toestand op het oogenblik in de kringen 
va n het lagere deel der bevolking zoodanig is, zooals de 
Regeeringsgemaehtigde zich dien voorstelt. 

Ik geloof, dat ik de verzekering kan geven, dat vooral in 
kringen van den z.g . middenstand onder de Indonesiërs -
ik bedoel hiermede meer speciaal de bewoners van de hoofd
plaatsen, zoowel van de regentschaps- als van de distl'icts
hoofdplaatsen - meer en meer de door de prijaji 's gevolgde 
adat is overgenomen. 

~Iijnheer de Voorzittel' ! Ik meen hiermede alle bezwaren 
te hebben wederlegd. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Wanneer 
men bij de beoordeeling van het huwelijk uitgaat van ver
standelijke overwegingen, is het natuurlijk beter de in het 
amelldement-Soctardjo gewcllschte leeftijdsgrens te volgen, 
doch in ons maatschappelijk leven is meestal de wenseh niet 
aJtUd gedekt door het gevoel. 'Vaar het huwelijk zich meer 
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(Van Helsdingen.) 
gebaseerd heeft op gevoelsoverwegingen, lijkt het mij veel 
betel' om het aangaan van het huwelijk aan de ouders ovel' te 
laten. De meeste ouders in de inheemsehe maatschappij 
denken er ook niet aan, om hun kinderen in hun jeugdigcn 
leeftijd te doen huwen, zoodat aaan'oor mijns inziens in wczcn 
geen maatregelen behoeven tc worden genomen. Doch als 
preventieve maatregel tegen mogelijke excessen lijkt bet mij 
veel beter, om de leeftjjdsgrens voor het aangaan van een 
huwelijk te stellen bij de intrede van de puberteitsjaren, dat 
is tussehen 14 en 15 jaar. Deze leeftijd is mijns inziens de 
goddelijke aanw\jzing om jongelieden te doen huwen; de 
natuur heeft dit ook be\·estigd . Ik kall mij dan ook volkomen 
vereeni"en met het betoog van ons geacht medelid, den heer 
KeI'stens, voor zoover betreft cle adatrechtelijke zijde van deze 
kwestie cn daarom is het ook mijns inziens vCl"Standigcr om 
ten deze de natuUL" te volgen. 

net is ook niet uitgesloten, dat de bepaling van de leef
tijdsgrens in de westersche wctgeving ook op dezelfde basis 
is geschoeid, immers de puberteitsjaren treden in het westcn 
veel later in ilan in het oosten. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! In zijn 
antwoord heeft de Regeeringsgemaehtigde in de eerste plaats 
eenig'e """dacht geschonken aan het pinats gehad hebbend 
overleg en hij heeft zich daarbij in hoofdzaak gekant tegen 
het betoog van den heer Ratu Langie. Ik zou het tegenbetoog 
van den Regccl'ingsgemachtigde in dcze willen ondcrschrijven 
en daar nog het volgende aan willen toevoegen. 

Ik geloof, dat de Regeeringsgemuehtigde onjuist is, wan· 
nce" hij zegt, dat destijds de Minahassukerk al als een zelf
standige gemeenseh'ap was ingesteld. Wel is juist, dut vóórdat 
die )Iinahassakerk als zelfstandige gemeente is ingesteld, er 
al een proto,syJ10<le wus, dus een voorbereiding toi de zelf
standigmaking van de Minahassakerk en dat die proto·synode 
reeds een motie bij de Regeering heeft ingediend, ten aanzien 
van de besproken leeftijdsgrens. Daaruit blijkt dus wel, dat 
ons geacht medelid Ram Langie ten onrechte meent, dat de 
voorbereiding van dc zeel' bclangrUke stoÎ is gegaan buiten 
medewcrking yall de betrokkenen zelf ('11 Ül hoofdznak zou 
zijn gebaseerd op studie en waarneming van predikanten en 
zendelingen. Dit is onjlljst. Het is ten ecncnmale onaanvaard
baar aan te nemen, dat deze zendelingen en missionaris 'cn 
niet voortdurend contact hebben gehad met de betrokkenen 
uit de Inheemsehe hingen zelf, met gemeenteraden, kerke
raden en dergelijke. Ik kan daar nog als bewijs voor bij
brengen, dat zich onder de stukken, die de Regeering heeft 
ontvangen, ook bevindt een bezwaarschrift van het College 
van Deputaten van de Gereformeerde Synode, oliderteekend 
door Simeon als voorzitter en Darmohatmodjo als Scriba. 
Daaruit blijkt, dat ook de Inheemsehe gemeente zelf de volle 
gelegenheid heeit gehad, over deze zaak te aclviseercn, 
natuuL"iijk in de betrokken organen . 

Ten aanzien van art. 7 R. O. en dc suggestie, die in het 
Gedclegccrden-verslag en mijn eerste rede n'aar voren zijn 
gebracht, heeft de Regeeringsgemaehtigde geantwoord, dat 
hij in overweging zou nemen of mijn suggestie hler 
voorgebracht inderdaad voor verwezenlijking vatbaar is, n.l. 
dat wij adviseerende getuigen zouden krijgen. 

Ik hoop, dat de nadere overwegingen inderdaad in deze 
richting zullen leiden en dat op deze wijze een oplossing 
voor het probleem kan worden gevonden. 

De Regeering heeft toegezegd, dat hoewel herziening van 
art. 7 R.O. nog pas in het beginstadium is, met de noodigc 
voortvarendheid wordt voortgewerkt. Ik ben de Regeering 
daarvoor dankbaar en hoop, dat wij binnen niet al te langen 
tijd - ik houd rekening met de ervaring - de resultaten 
van deze overweging voor ons zullen hebben li ggen. 

Ten slotte kom ik aan bet belangr~kste punt, de leef
tijdsgrens. 
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(Van Helsdingen. ) 
Ik laat in het midden, of VOOi· Java het standpunt van 

den heer Soetardjo als nationalist de voorkeur ve,·dient 
boven de argumenten van den heer Soangkoepon, die ernstige 
bezwaren tegen het amendement heeft. 

Thans Willk een enkele opmerking maken naar aanleiding 
van het betoog van den heer Kerstens. 

Ik heb vooropgesteld, dat de heer Kerstens en mijn groep 
gelijkelijk zullen denken op dit punt. De heer Kerstens 
heeft dit ook volmondig tqegegeven en heeft alleen gewezen 
op het verschil van inzicht ten aanzien van de te gebruiken 
middelen . Nn meen ik echter, dat het ponecren van het 
beginsel in deze huwelijksordonnantie niet is het poneeren 
van een middel; het beginsel is de hoogere leeftijdsgrens en 
het middel om aan de opportunistische bezwaren, die door den 
heer Kerstens zijn naar voren gebracht, tegemoet te komen, 
is te vinden in de dMr mij voorgestelde dispensatie. Het 
geheele betoog van ons geacht medelid zou trouwens hierop 
neerkomen, dat voor de kleine Christengroep, die in de groote 
milhoenenmassa van Mohammedanen toch nog u] lijd een 
heel kleine groep uitmaakt, in het geheel geen regeling voor 
de huwelijkswetgeving noodig is, omdat iedere regeling voor 
deze groep in de zich steeds vervormende adat, storend ingrijpt 
op het adatrecht van de groote Mohammedaansche massa. Die 
consequentie vau zijn betoog wil de heer Kerstens zeker niet 

. voor zijn rekening nemen. Wij hebben hier in de eerste plaats 
in het oog te houden de Christelijke groep, waarvoor deze 
regeling in de eerste plaats wordt gegeven. 

Nu heeft ons zeacht medelid, de heel" Soetardjo zooeven 
reeds gewezen op verschillende foutieve argumenten in het 
betoog van deu heer Kerstens en aangetoond, dat noch het 
adatrecht noch de gcvoelens van de bevolking overal meer 
overeenstemmen met de voorstelling van zaken, die de heel' 
Kerstens daarover heeft gegeven. 

(De heel' Kc r s t c n s: Aangetoond n 
Inderdaad, dat heeft de heer Soetardjo zeer zeker gedaan . 
(De heer K ers t e 11 S : Dat heeft de heer Soetardjo be-

weerd.) 
Nu heeft de heer Kerstens gezegd, dat de heer Soetardjo zijn 

eigen amendement heeft bestreden, want de bevolking zou aan 
het lichtend voorbeeld van de prijajis genoeg hebben, zij heeft 
geen behoefte aan wettelijke bepalingen. Dat lijkt mij echter 
volkomen onjuist. De geachte Regeeringsgemachtigde heeft 
in zeker opzicht in deuzelfden zin geantwoord, hij heeft na
melijk gezegd : de heer Van Helsdingen heeft gezegd, dat een 
wettelijke verbodsbepaling een stimulans kan zijn, een ophef
fend karakter kan dragen en de Regeeringsgemachtigde heeft 
daaraan toegevoegd: de beteekenis daarvan is eigenlijk, dat de 
kerk datgene, wat zij zelf niet kan bereiken, tracht te bereiken 
door middel van de wet. De Regeeringsgemachtigde vraagt 
zich nu af: is dit niet min of meer een forceeren . 

Ik heb er echter reeds" op gewezen, . dat van een forceercll 
geen sprake is, want dat in de geldende adatregelen in Modjo
warno, dus langen tijd, voordat deze bepalingen werden vastge
steld bij de wet, de leeftijdsgrcnzen van 16 jaar en 18 jaar 
golden. Als dus de Protestantsche zending blijft aandringen op 
het verhoogen van de grens, die zij reeds in de volksovertuiging 
ingang heeft weten te doen vinden, doet zij dit niet, omdat 
zij hoopt, de leeftijdsgrens te knnnen opvoeren met behulp 
van de wet, maar, omdat de wet door de minimumleeftijd lager 
te stellen en tot regel te maken, geen opheffende, maal' een 
neerhalende werking heeft; om te voorkomen dus, dat wat zij 
met veel moeite en opofferingen ten aanzien van de huwelijks
leeftijden bij de Christenbevolking ingang heeft weten te doen 
vinden, weer met één slag naar beneden wordt gehaald en 
ongedaan gemaakt, omdat de wet het - volkomen wettelijk -
mogelijk maakt, dat huwelijken op ecu veel jongeren leeftijd 
worden gesloten. 
Het is niet, dat de kerken en de zendingsterreinen hopen 
door middel van de wet een doel te bereiken, dat zij voorloo-

(Kerstens.) 
pig lliet langs anderen weg kunnen bereiken. Het tegenover· 
gestelde is waar. Zij hehhen [(ordrleel. de ovel·tni!(ing dat zij 
hlm doel vaak goeddeels hebben bereikt, doch wanneer er nu een 
wetsbepaling komt met een verlaagde leeft ijdsgrens, dan kan 
dit de kans doen ontstaan dat het heele peil van het reeds 
bereikte weer wordt omlaag gehaald, en dam·tegen kanten zij 
zich. 

De Regeering gebiedt niet een verlaging van de leef tijds· 
grens, maar dergelijke wettelijke bepalingen hebben al te vaak 
een strekking - wij hebben het gezien bij de loonsbepalingen 
- dat de maatschappij zich aanpast aan de lagere minima 
en dat zal zich hier eveneens kunnen voordoen. De 
Regeering geeft dus geen steun aan een eenmaal verkregen 
overtuiging, integendeel, zij 'w,alt juist de steunpilnnI' weg. 
Nu zegt de Regeeringsgemachtigde wel: 'Vij hebben bij de 
Europeanen een leeftijdsgrens van ]5 jaar voor de 111eisjes 
en toch komen er vrijwel geen huwelijken op dien leeftijd 
voor j zeker, maar bij de Em'opeancll is het algemeen mo· 
reel peil veel hooger en een huwelijk van meil:ijes van 15 jaar 
is daarom inderdaad een groote uitzondering. Verder ziju er 
naast dat hooger. moreele peil nog zeer belangrijke econo· 
mische en sociale motieven, waardoor er geen sprake van is, 
dat men meisjes van 15 jaren zoo g-emakkel,jk zou kunnen 
laten trouwen. Dit tweede argument, dat in de Europeesche 
wereld zoo volkomen van kracht is, is in de inheemsche we· 
reld niet aanwezig en dat kun juist tot gevolg hebhen, dat 
veel te licht 0\'01' die bezwaren van moreeIen aard wordt 
heengestapt. 

De Regeeringsgemachtigde heeft nog eenige aandacht ge
schonken aan de dispensatiemogelijkheid, die ik als lniddel 
heb vooropgesteld om eventueele ernstige bezwaren, die zich 
in de praktijk voordeden tegen het sluiten van een huwelijk 
op den hooge l'on wettelijken leertijd , jr onclpt'\'nnt!(,Il . De' Rf'C!f'('· 
ring heeft gezegd, dat dispcnsat ie bij adoptie een volkomen doel· 
treffend middel zou zijn en el' maur weinig uitzonc1erings· 
gevallen zijn, terwijl dispensatie in dit geval zou beteekenen 
een herstellen van een fout in de regeling. Ik ontken dat het 
een foutieve regeling zou betreffen. Men kan zeggen, dat het is 
een ideële regeling en ik meen, dat dispensatie, voorzichtig ge
hanteerd, door de hoofden van gewestelijk bestuur, die 
daarvoor zijn aangewezen, wel degelijk het lniddel kan zijn 
om de bezwaren door den heer Kerstens genoemd, te onder· 
vangen. 

Ik heb mij voorloopig ervan onthouden een amendement 
in te ilienen op n1't. 13 van de ontwerp·Ol'clOllnalltie, omdat 
die indiening goeddeels ervan afhangt of het amen
dement.80etardjo wordt aangenomen. De redactie die ik bij 
amendement zou willen voorstellen, is neergelegd in het ge· 
delegeerden-verslag, doch zooals gezegd, het indienen hangt 
af van de beslissing omtrent het amendement·Soetnrdjo. De 
Regeeringsgemachtigde heeft over dit punt met geen enkel 
woord gerept. Ik heb dit zelf slechts terloo·ps aangeroercl als 
een wenschelijke wijziging. 

De Voorzitter: Het is beter, met het iudienen vau amende
menten niet te wachten tot een ander amendement is aange
nomen, maar het voorgenomen amendement nu in te dienen. 

De heer Kerstens: Mijnheer cle Voorzitter. De l,eel· 80e
tardjo heeft zijn volle autoriteit als kennel' van ]let adatrecht 
tegen mij in het veld gebracht en gezegd: De argumenten, 
die de heer Kerstens heeft aangevoerd, zijn argumenten van 
50 jaren geleden. Verder heeft de heer Soelardjo /(ezegod, 
dat het goed zou zijn, wanneer ik eens poolshoogte ging nemen. 
In de eerste plaats zou ik willen opmerken, dat ik mijn in1ich· 
til1gen niet 50 jaren geleden heb ingewonnen J maar niet eens 
50 dagen geleden en dat ik het respect, dat ik heb VOOl" den 
heel" Soetardjo als adatkenner, minstens in dezelfde mate toe
ken aan de menschen, die mij hebben ingelicht. 
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(Kerstens. ) 
(De heer Roe p: Wie ?oij n die mensehen 7) 
Het zij 11 er velen. 
Ik behoef dus geen gevolg te geven aan den wensch van 

den heol' Soctal'djo om eerst poolshoogte te gaan nemen. 
De bronnen, waaruit ik putte, zijn minstens zoo deskundig 

al. die va n den heer Soetardjo. Wat blijft er nn van de 
waarde der argum entatie van den heer Soetnrdjo in dit 
opzicht over? 

(De heer P l' a w 0 t 0: De cijfers del' priesterraden b.v. 
dic de heer Soeta rdjo noemde!) 

1)0 hee l' Soetal'djo heeft g'czcgd, dat het aantal pas
storin g'on wat betreft Lle rangorde dcl' zusters bij het uit
huwelijken, w[lHrbij dus ecn jongere zuster voorgaat, legio 
is . Ik heb echter gehoord, alweer van dezelfde minstens even 
deskundige zijde, dat dit aantal buiten de pl'jajikringen, in 
de kringen , '<lil de lage l'e J avHHllsehc be"olk illg int egendeel 
zeer gering is, vooral wanneer hct betreft zuste rs. 'Vel heb 
ik ge hoo rd, dat dit nog wel eens voorkomt, wanneer het be· 
treft broer en zuster, maal' wanneer het zusters betreft, heeft 
dit altUd ecn beschaamd makende nitwerking op de betrok
ken ouders. Zoo bell ik geinfol'Jllcel'd. 

(De heel' Soa n gkoe p oll: Dat is ook zoo.) 
Ik dank den hee l' Soangkoepon voor zijn deskundigen 

steun . Nu heeCt het geachte lid de heer Ralu Lungie reeus 
g-ezegd en de heer Soetardjo heeft ernaa r verwezen, dat het 
adatl'echt sl immer is dali ik wel denk ell dat, als eCII dergelijk 
coni lict van rangorde hij uithuwelijken ontstaat, een s1ama· 
tan de panaeée is. Nu ben ik toch lang genoeg in Indië om 
te weten, dat een slamatan inderdaad in de Inlandsehe wereld 
voor veel goed is, maal' of deze voor all es kan dienen en zelfs 
voor het uit den weg ruimen van bezwaren van dezen aard, 
dat neûm ik zelfs op gezag van een adatkennel' als den heel' 
Ratu Langie nog zoo mnar ni et aan. M.i . is hierbij één punt 
over het hoofd gezien. Het is een heel verserui, of men naar 
ecn middel zoekt, dat men graag vindt om aan een bezwaar 
te ontsnappen, dan wel dat men liever geen middel zoekt. 
]k bedoel dit: wallneet' eon dergelijk huweliik, waat'bU niet 
de gewone rangorde is gevolgd, tot stand kan komen in de 
adatsfeer, en ook in de ehristelUke sfeer ,"an de ouders, dan 
1 .. an ik mij voorstellen, dat men een slamatan geeft om de 
zaak in orde te brengen, maar wanneer men, als niet·Chl'iste
]ijke ouders, reeds vooringenomen is tegen het feit, dat een del' 
kinderen een christelijk huwelijk sluit, dan kan ik mij nict 
voorstellen, dat men datzclfde conflict tracht op te lossen door 
middel van het geven van een slamatan. 1\1en zal eerder daartoe 
ni et oveq:wan en zich liever op adat bezwaren beroepen om 
aan het christ.elijk huwelij k te ontsnappen. 

(De heer 0 S r 0 h 11 cl i koe s 0 e m 0: Dut hangt af van 
de hnwelijksea ndiuulen) . 

Inderdaad is dat va n belang, maal' het gaat niet tUlll om 
een slamatan als panacéc te gebruiken tegen deze argumentatie. 
1\fijns inziens is deze opmerking lliet ernstig genoeg in het 
kader van cl it vraagstuk. Wij willen tenslotte hetzelfde. 
De heer Soetm'djo heeft gezegd, dat hU als nationalist in de 
eerste plaats waarde hecht •• n het scheppen van cen krachtig 
1'olk. Ik, als niet-nationalist, hecht ook groote waarde aan het 
sc heppen nlll con kl'H <, htig volk, maa l' ik kom al weel' terug 
tot de \Taag: is het ~(' bl'uiktc middel de jniste methocleY Ik 
gelooe, dat eon andel'e WC!! moet wOl'den gevolgd, ten eerste 
l1ierin bestaand e, dat het \'oorbeeld van priajikl'ingen, optrek· 
king va n de leeftijdsgrens, wordt gevolgd, en ten tweede kan 
als HHllwijzing gelden het voorbeeld van de Chl'istengemcen. 
schappen, die hetzelfde doel dienen. Dit lijkt mij juister, 
maar wanneer men nu deze cnristenhuwel.ijken aan verhoogde 
grenzen gaat binden, dan zal dit in ge eerste plaats tot gevolg 
hebben, dat, in plaats van de w~ldadige stimu1ecrende werking 
uit de Chrlstel\jke wereld, een antipathie ontstaat, waardoor 
11'\811 zich zal keeren tegen Christel\ike huwel\iken, en waardoor 
men een goede reden heeft om zich tegen deze hnwe],jken te 
verzetten. 

(Ratu Langie. ) 
In plaats vun dus door ee n wetsbepaling l1ie t)t imul ecl'ing 

te laten uitoeftmen, zou ik zeggen: laten wij het zwaartepunt 
leggen op de geleidelijke necdzame conflictlooze penetratie 
van deze betere ChristclUke geb ruiken . En wunneer dan cle 
tijd rUp is, m.a.w. wanneer cleze gedaehte diep genoeg in
wenclig verwerkt is door de grootere massa van de Inheemsche 
bevolkin g, dan lijkt mij het moment aangebroken om een n ieu
we stimuleerende werking in te schakelcn door bovendien de 
grens in de wet weder eens een ietsje hooger te plaatsen. 

Zooals men het op het oogenblik doet, komt het mij niet 
juist voor en blijf ik bU mijn qualificatie "forceeren" en her
haal ik ook nog eens, dat de werkwijze, die cle Regeering 
thans volgt, n.1. om met de leeftijdsgrens nu al een ietsje te 
blijven boven de praktische, laat ik het noemen cle physio
logische grens, van meel' wijsheid van Regeel'Îngsbeleid ge
tltigt clan in het amendement van de geachte voorstellel" tot 
uiting komt. 

De Voorzitter: ,Binnengekomen is een nmendement, voor
gesteld door de heeren Van Helsdingen, Soetardjo en Ratu 
Langie (Ond. 114, st. 8), luidende: 

" Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen 
artikel! sub d van de ontwel'p·ol'donnantie tot wijziging 
van de ,,lIuwelijksordonnantie Christen·lnlanders van 
Java, Minahassa en Amboina" (Ond. 114 ) te doen luiden 
als volgt : 
"d. lid 1 van artikel 13 wordt gelezen·: 

,,(1) Onder onvolwassene wordt, indien de leeftijd 
kan worden vastgesteld, voor de toepassing van deze 
ordonnantie vers taan een ongehuwde, die den leeftij d 
van twint ig jat'cn nog lliet heeft bereikt. " 

Het amendement wordt in verband met de dad el ijke 
behandeling niet geroneografeerd. 

De heer Ratu Langie: Mijnheer de Voorzitter! Zooeven 
heb ik met verwondering van den geachten Regeerings
gemachtigde en van het geachte lid, den heer Van Helsdin gen 
gehoord, dat vóórdat dit ontwerp werd opgemaakt, de mee
lung is gehoord "all de ~Uillahassaket'k, altha ns VH n de Synode, 
of misschien van het lichaam, dat dailruan is voorafgegaan, 
de Proto-Synode. Ik zeg, dat ik dit met verwondering heb 
vernomen, aangezien deze mededeeüng nu pas komt. Ik ben 
natuurlijk afgegaan op de toeüehting dic door de Regeering 
over deze materie gegeven is. En wanneer el' nu geen aall
leiding zou hebben bestaan om die mededeeling te doen, dan 
zou ik er het zwijgen toe doen, doch el' was aanleiding om 
dat mede te aeelen. Ik lees n.l. in het al gemeen gedeelte van 
de Memorie van Toelichting het volgende: 

"Uitnoodigingen daartoe " - dat wil zeggcn om advie· 
zen - IIzij n aan de beJanghciJ bende instanties gcricht, 
waarop zoo noodig schrifteLijk en mondeling overleg is 
gevolgd. De Zending en 1\1:issie hcbben daa rbij wedel'om 
gewaardeerde medewerking verleend." 

Uijnheer de Voorzitter! Uit deze zinsnede hcb ik nlOenen 
te moeten opmaken, dat alleen aan .. Zending en 3\fissie die 
uitnoocligingen zij n gCl'icht om adviezen te geven. Daal' is 
verder met geen woord melding gemaakt van de autonome 
kel'kbestnren. Daarom heb ik iu mijn rede in eersten termijn 
gezegd, dat men toch in ieder geval dc Synode had mooten 
hooren . 

Nu iets over ecn andere kwestie. De geachte Regeel'ings
gemachtigde zegt dat die locale colleges, waarover ik gespro
ken heb, de Ambonraad en de 1\iinahassaraad, niet de aan
gewezen lichamen zijn om adviezen uit te brengen omtrent 
het huwelijksrecht van Inheemsehe Christenen. Ik heb echter 
juist uiteengezet, dat in die coUegcs altijd een zeer groote 
belangstelling is getoond in adatrechtelijke aangelegenheden. 
En nu is aan die colleges wel toegezonden de ordonnantie 
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(Ratu Langie.) 
die in hel jaar 1933 vastgesteld is, maar dC Regeerhlg 
zegt, dat het niet in de bedoelhlg lag daarbij advies van 
die colleges in te winnen. Dat is in de Memorie van Ant
woord gezegd. Doch ik had het juist zoo op prijs gesteld -
dat heb ik ook bij de behandelhlg in het jaar 1933 van het 
hoofdontwerp gezegd - , wanneer de colleges uitgenoodigd 
waren hun meening over de onderwerpelijke aangelegenheid 
te uiten. Want in die colleges zitten de personen, tot wien 
men zich gewoonlijk wendt om advies ovei- adatrechtelijke 
kwesties ; die personen leven er geheel met de betrokken samen
levhlg mede; die weten hoe er gevoeld wordt, hoe er gedacht 
wordt over deze onderwerpen. 

Daarom heb ik het in mijn r ede betreurd, dat men deze 
locale colleges niet heeft uitgenoodi gd, advies uit te brengeIl. 
Ik moet toegeven, dat, als er groote belangstelling bij deze 
colleges voor het vraagstuk bestond, zij uit zichzelf wel ad
vies zouden hebben gegeven, maar hoe gaat het in de prac-
tijk ' In de practijk hangt het meestal ervan af, of de voor
zitter zich voor de materie interresseert, de eene voorzitter 
heeft er veel, de andere weinig belangstelling voor en wan
neer aan zulk een college dan geen advies wordt gevraagd, 
han gt het het allermeest van den voorzitter af, of het onder
werp in zulk een college aan de orde wordt gesteld. 

Het is mij echter bekend - ik ben tot voor kort ook lid 
van den :MinahasSfll'ancl geweest - dat men clool' het ont
werp min of tueel' verrast is, maar ik heb voor mijzelf geen 
bezwaar tegen het ontwerp behalve dat ik, zooals ik in eer· 
sten termijn reeds l1 eb gezegd, voor de ingediende amend e· 
meuten zal stemmen. 

De mededeelillg van den geachten Regeeringsgemachtigde 
over de beslissing, die eventueel wordt genomen over het 
verzoek van de Kerapatan Geredja Protestant Minahassa, heb 
ik met genoegen vernomen, ik hoop, dat de Regeering aan 
deze organisatie geen beletsel in den weg zal leggen om tot 
normale ontwikkelin g te komoll. 

Ik moge tha ns nog een kort woord wijden aan hetgeen 
mijn geacht medelid, de heer Kerstens, zooeven heeft gezegd. 
H et komt mij voor, dat het geachte lid de gevolgen veel te 
th eo retisch heeft beschouwd. Ons geacht medelid heeft ge
zegd, dat wij niet moeten trachten verschillende bezwaren 
te ontloopen, maar dat men in de wet zelf de beletselen uit 
den weg moet ruim en. Ik herhaal, dat ons geacht medelid 
de zaak veel te theoretisch opvat. Hoe zal het in de practijk 
gaan' 11en zal den candidaat-trouwlustige trachten over te 
ha len nog een jaartje te wachten - want het gaat tusschen 
den heer Kerstens en den heer Soetardjo om slechts één jaar 
- en als Dlell veel van elkaar houdt, kan men nog wel een 
jaartje wachten. 

(De heer K ers ten s: Juist niet.) 
Als de meening van den heer KCl'Stcns juist is, dus als 

men niet wenscht te wachten, dan grijpt men naar het middel 
van de slamatan nglallgkahi. 

Ik geloof echter, dat d. heer Kerstens tenslotte toch niet 
zoo veel bezwaren tegen het omendement van den heer Soe· 
tardjo zal hebben . 

De redactie van het amendement is overgenomen van het 
regeeringsantwoord en nu $taat in het amendement, 

.. E en jongeman den vollen leeftijd van aehttien en een 
jongedochter den vollen leeftijd , van vijftien jaar niet 
bereikt hebbende, mogen geen huwelijk aangaan ". 

Nu vraag jk mij echter nf, of deze redactie, als het amen· 
dement wordt aangenomen en ten lutvoer gebracht, geen 
aanleiding kan geven tot een onjluste interpretatie. Tenslotte 
wordt de interpretatie van dit artikel overgelaten aan onder
geschikte ambtenaren, die dikwijls een beslissing aan de 
hand van dit artikel zullen moeten nemen en zou nu zoo 'n 
ondergeschikte ambtenaar dit artikel niet zoo kunnen lezen, 
dat een jongeman, die nog geen 18 jaar is geen huwelijk mag 
s!tuten met een jongedochter, die nog geen 15 jaar is, maal' 

(Soetardjo, Directeur van Justitie.) 
wel met een jonge dochter VRIl bijv. 23 jaar en dat een jonge
dochter van nog geen 15 jaar niet mag trouwen met een 
jongeman van nog geen 18 jaar, maar wel met iemand van 
bijv. 22 of 23 jaar! 

(De heel' K e I' s ten s : "En" verva ngen dool' "of " en 
"mogen" door "mag"; dan is men cr.) 

Ik wordt versterkt in mijn meening, nu iemand met zulke 
fijne taal.kundige voelhorens als de heer Kerstens mijn gc
dachtengang deelt. Ik stel dus voor de redactie van het 
amendement te w\Îz.igen in den zin als de heer Kerstens aan
gaf, opdat elke onjuiste interpretatie wordt uitgesloten. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Namens de 
ondCl-teekenaren van het amendement (st. 7 ) breng ik bij 
deze gaarne de door den heer Ratu Langie aanbevolen en 
door den heel' Kerstcns geformuleerde w ijzigi ng in het amen
dement aan. 

De Voorzitter: Het amendement is verder in behandeling 
in den gewijzigden vorm, als door den eersten onderteeke .. 
naar aangegeven. 

De heel' Enthoven, directeur van Justitie: Mij nheer de 
Voorzitter! Een enkele opmerking slechts, in het bijzonc1er 
naar aanleiding van hetgeen door den heer Van Hel sdingen 
is gezegd omtrent hetgeen het gevolg zou zijn van deze 
lagere leeftijdsgrens . . De heer Van Helsdingen heeft i!e
zegel: Het gaat Cl' niet om, dat wij daarmede een opheffende 
werking willen uitoefenen, maal' waar wij zulke gl'oote be· 
zwaren tegen hebben is, dat zij een neertrekken de werkin g 
zal hebben, dat wat wij met de Christelijke gemeen
schap op J ava reeds met zeer veel moeite hebben be
l'eikt, mel één slag door de wet ongedaan zon worden ge
maakt. Indien dit i nd erdaad zoo ware, zouden de Pro
testantsche kerkgemeenschappen zich terecht verzetten tegen 
een bepaling, zooals die dool' de Regeerin!! is geformuleerd. 
Maar dit is niet juist. Is het denkbaar, dat hetgeen door over-
tuiging is bereikt in de Christen-gemeenten dan plotseling ..... . 

(De heer Van Hel sdi n geil: Niet plotselin g, maar 
geleidelijk. ) 

.. . ... ongedaan zon worden genHwkt dool' een cijfer in 
een wettelijke bepaling ? Ik kan dat niet Hll l1n emen. l\1:au r 
er is misschij11l een verklaring VOOl' de door het geachte lid 
geuite vrees. Is het weJlicht niet ;~oo, dat men vreest voor 
een invloed, welke bniten die gemeenten ligt ? . lnc1ien di e 
kerkelijke gemeenten op dit. punt op hetzelfde mve"n lag"" 
als de mnlltschappij daarbuiten, dan zou een wettelij ke leef
tijdsgrens geen enkel effect hebben, maar indien daarbuiten 
de leeftijdsgrens lager is, dan kan men zich wel voorstellen, 
dat zulks invloed zou bmnen hchben ook op den geest hl di e 
kerkelijke gemeenten. 

(De heer Van Hel s cl in!!," en: :Maar dun lO Ll die lagere 
leeftijdsgrens tocl, ni et r eetls iJl het Chri steli.ik adatrecht 
zijn opgenomen I) 

In die adat-gemeenschappen heeft men - en vermoedelijk 
met succes - de leeftijdsgrens voor de huwel\iken opgevoerd. 
En dat zal zoo blijven, wat er ook in de regeling wordt voor
geschreven . Ik zie in hetgeen door den heer Van H elsdingen 
is gezegd, slechts een bevestiging van hetgeen de Regeering 
heeft betoogd, nl. dat buiten die gemeenschappen de grens die 
bij huwelijkssluiting wordt in achtgenomen, lager is. En nu 
moet men niet alleen denken aan die Christengcmeensehappen, 
waar men elkaars voorbeeld volgt, men moet ook zien buiten 
die gemeenschappen, voornamelijk naar de CJuistcnen in de 
l\fohammedaansche maatschapplj, waar men te maken heeft 
met Mohammedaansche verwanten, waal' men niet ziet naar de 
hooge leeftijdsgrens der Christenen, maar naar de normale 
leeftijdsgrens, die samenhangt met de pnberteit, hl de in heem
sche maatschappij . Het is inderdaad niet een neertrekkende 
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(Soetardjo, Voorzitter .) 
werking waarvoor men bevreesd behoeft te zijn, maal' een 
bepaliJ'g die de g,·ens opvoert, zal tengevolge hebben dat de 
leeftijdsg,·ens zal slaan op een aCstand, boven die, welke in de 
~l"Oot.e inlandseho maat.schappij .in werkclijkheid thans geld t.. 
Ik gel oor, dat de I,eer Soetardjo d it ook zal erkennen . llij 
heet:i gezegd, dat hij geCIi Pl'ijs stelt op den steun, die de 
lUoha mlllCdaanschc wet den hecr Soangkocpon vcl'leent, dat 
hij mom' voelt VOOl' con krachtig volk, dat op eigen overtuiging 
steunt. ]k begJ'ijp dall niet, waarom het geachte lid hier steun 
zoekt lIiet in d e .Mohammedaansche wet, niet in een wet voor 
de bevolldng a ls geheel, IlHHlI' in een wet voor Christen
illiandei's. 

(lJe heer i:l 0 et: a ,. cl jo: Als begin. ) 
Indien melt waal"iijk dan meer prijs stelt op hetgeen door 

eigen I,,·aeht wordt bereikt, moet men niet v.-agen om een re
geling, die zelfs voor de g ,·oep waarvoor de heer Soe
lal'djo sprcckt, niet zal geld en. 'llcnslotte zal hiel' den door
slag moeten geven dat, wat het. meest passend is VOOI' die klei ne 
g'l'oep, waal'vool" de wet is gemaakt, nl. voor de CllI'isten-inlan
ders op Java en J\ladoera. 

'ren Ilallzien van dit punt is in de opvatting der R egeerin g 
dOOl' de al'gnrnentatie v:tn de g'caehte leden geen verandering 
gekomen. 

\Vnt nu het ingedienue amendement-Van H elsdingen, c.s. 
betreft, zou ik alleen willen opmerken, dat dit inderdaad 
l'fm co nseq uentie is van de aanvaarding van het eerste amen
dement. Beide amendementen gaan van dezelfde gedachte 
uit; beide "lI nendementen wOl'den door de Regeel'ing ernstig 
onh'aden. 

De Voorzitter: A a n cl CO )' dei s des te In m i TI g 
o ver het a tlt end e men t - S 0 eta r d j 0 c. s. (s t. 7), 
zoo a I s het i s ge w ij z i g d. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik stel e,' 
Pl'ijs op, nog een zee)' kle in e nadere toelichting op het amen
delllCllt betl'cffende de leeïtijdsgTcns van de huwel,jken te 
geven. ]k ;J.ou n .l. den geachten RCg'ecringsgelllacht igde en 
hel geachte medelid, den heel' KOl'sLens, willen wijzen op een 
lu'()('hlll'(', gesch revün dool' UI'. Soetomo. Omu'in y.ijn uitspra
I<cn opgenomen van volksvergaderingen van verschillende 
volksvereen ig ingen en door die volksvergaderingen is unu
niem ltet kinderhuwelijk verworpen. 

(De heer K c r s ten s: Dat wordt door mij ook verwor
pen; ik sta op hetzelfde standpunt.) 

H et is dus log-isch, da.t w\j thans annchingen op vel'hoo
g ing van de leeftijdsgrens. 

De Voorzitter : Wij knnnen thans tot stemm ing overgaan. 

Hei gewijzigde amendelllent-Soetardjo, c.s. (slnk 7) wordt 
ilJ slemming gebracht en aangenomen met 8 stemlllen v66r 
l'1l 6 s temmen tegen . 

v Ó 6 r stemmen de heer en: Van Helsdingen, Wermuth, 
PI'awoLo, Kan, Soctarcljo, Sosrohaclikoesoemo, Rutu Langie 
en De Hoog. 

'1' e ge n stemmen ue heet'en: Kerst('ns, Sonngkoepon, 
\V eyer, Roep, Vet· boom en de V oorzi tte'·. 

De onderdeelen 11, b rn C VJn nrt. I, onderdeel a als ge
wijligd bU amendement, wOI'(len achter eenvolgens zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : A n n cl e 0 l' dei s cl e ~ tem min g 
o vel' IJ eta 111 e n cl e men t - V 1l. n H e l s cl i n ge n c.s. 
up 0 n der cl e e I à van art. I (s t . 8). 

·' Venscht iemand hoofdel\jke stemm in g1 Of kan worden 
ITnntleliligcll. Zittingsjaar 1935- ]936. 

(De Hoog, directeur van Justitie.) 
aangenomen, dtll dit amendement. met een zelfde aanta l stem
men vóór en tegen wOlxlt aan vaal'd a ls het andere' 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitte,·1 Ik zou hie,·over 
gname hoofdel\jke stemm ing willen hebben, onHlat ik tegen 
dil· HlYlendemell t zul stemmen. 

Het amendement-Van Helsdingen c.s. (stuk 8) wordt in 
stemming geb t'aeht en vel'worpen met 5 stemmen vóór en 
9 stemmen tegen. 

V 6 6 1" stem men de heeren : Van Helsdi ll gen, Pl'awolo, 
Soetm'ajo, Sosl'ohadikoesoemo en Ratu Langie. 

T e ge n stemmen de heeren : De IIoog, W ermuth, Km'stens, 
Kan, Soangkoepon, 'VryC' )', Roep, Verboom en de Vool'? itlcl', 

De onclerdeelcn d tjm 0 van art. I - mel inachtneming 
der bij nota van wijzigingen aangebrachte vCI'Hndcl'ingen -, 
benevens de m·tikelen IJ en IJl worden achtereenvolgens 
zonde!' hoofdelijke stemlTI ing aangenom en. 

De Voorzitter : Hoewel e'· tUdens de beraadslagingen in ,Ie 
onlwel'p-ol'donnn nlie wijzigingpn zUn nang'ebl'ileht, slei ik 
conform at·tik el GO juncto "rtikel l03 vlln het Reglement van 
Üt'Cle voor, haal' niettenl in th ans in stemming te brengen. 

Daarioe wo,·dt besloten . 

l)e on twerp-Ol·donna ntie (O n<1. 114 ), als gewijzigd bU not a 
van wijzigingen en bij amendement, wordt ve l'volgens zondel' 
hoofde lijke stemming aangenomen . 

De Voorzitter : A a n deo r dei s d e voo I" t ze t
t i 11 g van cl c b e h a n cl e li n g der 0 11 t w e J' P - 0 1'_ 

d 0 11 11 a 11 t i c, hou cl e n cl e w ij z i g i 11 g V a 11 cl e 
l' e ge l i n g van d e i n h e e m s c h e l' c e h L ~ P I' il. a k 
i n (' (' 11 (1 (' e I v a 11 h (' L I' (' c It 1 s t I' e (' ]<:-; h (' s t ti 1I I·.cl 

geb i ed (Ond. 11:.1) , als :.t:.tllgevuJd bij n ota 
van wijziging (stuk 6). 

De hee,' Enthoven, directeur van Justitie : Mijnheer de 
Voorzitter! H etgeen dOOI" het geachte lid, den . heer Soang
koepon, over dit ondel'wel'p is gezegd, geeft mij nunleiding het 
volgende op te merken. lIet geachte lid heert de Vl"aag gesteld 
of in het kleine gebied, waar nu de inheemsehe reehtsprnnk 
op papier dan hersteld wordt, de bevolking wel is gernad
pleegd over dezen IIHtatl'cgel e ll zoo niet, of hiel' dan niet 
de bevolking is afgetrokken van den rechter, dien de wet 
haar toekent. 

Mijnheer de Voorzitte,· ! Heeds bij een andere gelegenheid 
is door hetzelfde ]jel - dat was de eerste ma al, dat een geval 
a ls dit zich voordeed - een bedenking geuit van dezen aard. 
Ook daur meende het geachte lid, dat de bevolking hiel' iets 
verloor, dat zij had gehad en dat men dit dau eigenlijk niet 
had mogen doen zonder zich te verzekeren van de volledige 
instemming van de bevolking. D eze bedenking is echter 011-

juist, zooals ook bij die a ndere gelegenheid is gezegd, aan
gezien de bevolking hiel' niet verliest, l1Ctgeen zij heeft 
gehad. luer wordt eenvoudig gelegaliseerd, gewettifld het
geen praktisch bestond . Praktisch worden daar de klei ne 
zaken afgedaan door oe volkshoofden. Dit is niet in overeen
stemming met de wet en aangezien het praktisch niet andcl's 
kan, WOl'dt de wet nu in overeenstemming gebt'ueht met de 
werkelijkheid. Maar de bevolking verliest niets en een raad
pleging van di e bevolking - het zijn maar 400 zielen ten
slotte - de vraag of zij daarmede zou kunnen instemmen, 
zou geen zin hebben gehad . Ik geloof niet dut men het zou 
hebben begrepen. 
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23.te VERGADERING - DINSDAG 7 APRITJ 1936. 

'Vijziging regelillg inh eemsche rechtsprnak en ecn deel van het J'echtstreeks bestuurd gehif'd. (ünd. 113). 

(Directeur van Justitie.) 
Het geachte lid heeft overigens nog eens in herinnering 

gebracht, dat in het Gedelegeerden-verslng is gevraagd een 
onderzoek naar soortgelijke omstandigheden ook elders, omdat 
ook elders wellicht dan de rechtspraak zou knnnen worden op
gedragen aan eigen hoofden. Mijnheer de V oorzi!ter ! Dit 
is toch iets anders dan de consequentie van het standpunt van 
het geachte lid, die hier meent, dat men de bevolking niet 
iets mag afnemen van wat zij heeft. Want dit zou inderdaad zijn 
cen enquête om na te gaan of niet op vele plaatsen de gouver
nementsrechtspraak zou moeten wijken voor, en vervangen 
worden door inheemsche rechtspraak. Dit is iets van veel verder 
strekking. En in dit voorgebrachte geval, dat in de voorge
stelde regeling in orde wordt gebracht, kan de Regeering tocll 
zeker geen aanleiding vinden tot een dergelijke grootsche 
enquête omtrent de mogelijkheid om nog verder gouverne
mentsrechtspraak te vervangen door inheemsehe rechtspraak. 

Tenslotte, Mijnheer de Voorzitter is het niet zoo heel be
langrijk of de rechtspraak ergens is gouvernementsrechtspraak 

(Voorzitter.) 
dan wel inheemsche rechtspraak, belangrijk is alleen, dat het 
een goede rechtspraak is en in die richting werkt de Regee
ring thans met alle kracht; ook dcze ont,ycrp-ordonnantie is 
daarvan het uitvloeisel. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming wOI'den overge
gaan . 

De ontwerp-ordonnantie als gewijzigd bij nota van wijzigin
gen. (Ond. U3), wordt zonder hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De Voorzitter: Ond. 129, dat eveneens op de agenda ter 
behandeling stonu aangegeven, zal 111 et het oog op het late UUl' 

en omdat nog nadere vragen zijn gCI'ezen, worden a:J,ngchou~ 
den tot den volgenden keer. 

De vergadering wordt te l.l0 UUI' n.m. gesloten. 
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24ste VERGADERING - DINSDAG 28 APRIL 1936. 

Ingekomen stukkCll. 

24ste VERGADERING. 

Vel' g a der i n g va n Din s dag 28 Apr i I 1936. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Wijziging samenstelling regent
schapsraden van Pamekasan, Probolinggo, Soerabaja, Lamo
ngan, Toeloengagoeng, Patjitan en Pa oeroean (Ond. lti) . 
- Uitvoer-ordonnantie koffie-plantmateriaal (Ond. 143) . -
Nadere wijziging en aanvulling ordonnantie op de vermogens
belasting 1932 (Ond. 133). - Heffing van een recht wegens 
het ins te tien van beroep op den Raad van Bcroep voor belas
tingzaken (Ond. 134). - Nadere herziening ordonnantie 
personeele belasting (Ond. 13ó) . - Intrekking Koninklijke 
beslniten betreffende verleening van onderstand aan gewezen 
landsdienaren (Ond. 129) . - 'Vijziging en aanvulling Regle
ment op de Veeartsenijkundige Overheidsbemoeienis en de 
Veea rtsenijkundige Politie in Ned.-Indië (Ond. 132) . -
Goedkeuring leeningsbesluit provincialen raad Midden-Java 
(Ond. 108). - Herziening bepalingen omtrent werving van 
Inlanders op Java en Madoera (Ond. 118). - Vierde rapport 
van de Commissie VOO t· de Verzoekschriften. 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAl'! HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 16 leden te weten: 

de heeren Va.n H elsdingen, De Hoog, Kan. Kerstens, 
Moh. :Noor, Pl'è1wotosoemodilogo , Batu Langie, Hoep, 
Soangkoe'pon, Soeta rdjo, Sosrohadikoesoemo, Tha,mriu) 
Verboom, Wermuth en W eyer. 

Regeeingsgemachtigden de heeren: De Bruyn Kops, 
Enthoven , Hart eu Heiusius_ 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze verga
dering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en beschikkingen: 

1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Genemal van 7, 
8 . 14, 17 en 22 April 1936 N03. 10, 14, 9, 11 en 12 tel' aan
bieding van: 

a. van de ontwerp-ordonnantie tot uitbreiding van de be
voegdheden, toegekend aan het Hoofd en de ambtenaren 
van het Kantoor van Arbeid in verband met de overheids
bem""ienis met de arbeidsverhoudingen (Ond. 138); 

b. on twerp-ordonnantie strekkende tot wijziging van de 
regelen betreffeude terugbetaling van gelden, welke van 
Landswege zijn voldaan ten behoeve vau aan 's Lands
dienst in Ned .-Indië verbonden of daarvoor bestemde 
personen (Ond. 139); 

c. een ontwerp-beslu it tot vaststelling van het slot der 
rekening van uitgaven en ontvangsten van Ned.-Indië 
over het dienstjaar 1933 (Ond. 140); 

d. een ontwerp-ordODnantie tot wijziging van de samen
stelling van eenige regentschapsraden (Ond. 141); 

e. een ontwerp van wet tot goedkeuring van protocollen 
strekkende tot wijziging van het verdrag houdende 
regeling van de luchtvaart (142). 

De stukken ziju of worden gedrukt. 

2. l{abinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 11 
April 1936 No. 8, houdende mededeeJing, dat is vastgesteld 
de ordonnantie tot wijziging van de regeling van de inheem

Hnndelingen. Zittingsjaar 1935-1936. 

sche rechtspraak in een deel van het rechtstreeks bestuurd 
gebied (Ond. 113). 

3. Brief van den fd. Gouvernements Secretaris van 
3 April 1936 No. 705jB, houdend e mededeeling, dat de 
motie-Soetardjo c.s. betreffende de economische samen
werking tusschen Nederland en Indië onder de aandacht van 
het OpperbestuUl' is gebracht. 

4. Als voren van 6 April 1936 No. 700 jB tel' aanbieding 
van een staat van het pet'soneel del' Billiton Maatschappij, 
waaruit het aantal bij haar in dienst zijnde Indo-Europeesche 
werkkrachten kan blijken. 

5. Brief van den l en GOl1vernements Secretaris van 23 
Apri l 1936 No. 845jA houdende mededeeling, dat de Gou
verneur-Generaal instede van den Onder-directelll' nader den 
Directeur van Economische Zakeu heeft gemaclltigd om 
bij de beraadslagingen over de ontwerp-ordounantie t{)t 
wijziging en aanvulling van het reglement op de veeart· 
senijkundige overheidsbemoeienis en de veeartsenijkundige 
politie in Ned. Indië (Ond. 132) namens de Regeel'ing 
voorlichting te verschaffen. 

6. Dienstnota va·tl de Algemeene Secretarie van 16 April 
1936 No. 1376 jB ter aanbieding van twee exemplaren van het 
"Bulletin de l'Institut International du Froid". 

7. l3e<3luit van den Gouverneur-Generaal van 30 Maart 
1936 No. 24 houdende ontheffing va n R. W . J. Michielsen en 
Mr. K. N. Dronkers onderscheidenlijk als lid tevens voor
"itter en lid van de commissie ter bestudeering van het 
vraagstuk van de bestrijding van belastingontduiking met 
betrekking tot de waarde en ophrengst van roerend kapitaal, 
en benoeming in hun plaats van A. Praasterink en Mr. G. 
W. van der Bend . 

8. Al s ,-oren van 4 April 1936 No. 17 houdende nadere 
wijziging van art. 2 van de "Regeling betreffende de toe· 
kennjng van tegemoetkomingen aan nagelaten betrekkingen 
van overleden landsdienaren". 

9. Als voren van 6 April 1936 No. 9 hOlf(lende machti
ging, krachtens art . 105 l.S. , aan den Directeur v'tt1 Econo
mische Zaken om te beschikken over het bij een aanvnllende 
begrooting toegestane erecliet tot verhooging van de fondsen 
VOOl' schrijfloonen enz, ten behoeve van het departement van 
Economische Zaken . 

10. Al s voren van 8 April 1936 No. 49 bepalende, dat 
het lid van de ,.Pensioenscommissie voor particuliere werk
nemers" Dl'. H . I<olkman zich mj verhindering kan doen 
vervangen dool' Dr. Ir. E . Kramer. 

11. Als voren van 9 Apri l 1936 No. 46, houdende aan
wijzing van gebiedsdeelen in de residentie der Molukken, 
waarbinnen het reizen aan bepaalde personen alleen ge
oorloofd is wanneer zij zijn voorzien van een paspoort. 

12. Als voren van 15 April 1936 No. 7, houdende be
noeming van Mr. A. C. Sani!l{uyl tot lid van den Volksrnad. 

13. Als voren van 15 April 1936 No. 8, houdende be
noeming van C. O. van Kesteren tot lid van den Volksraad . 

14. Als voren van 15 April 1936 No. 13, houdende ontslag 
van Mr. B. Th . 'vV. van Hasselt als lid van de commissie 
van Bijstand voor ·de Staatsspoorwegen en benoeming in zijn 
plaats 'van Ir. M. H . O. Vrede. 

15. Als voren van 15 April 1936 No. 32, bepalende, dat 
dool' plaatsing in het Staatsblad van Ned.-Indië zal worden 
afgekondigd de wet van 11 Maart 1936 , houdende bekrachti
ging van de door den Gouverneur-Generaal krachtens art. 93, 
eerste lid , en art. 183, 2e lid van de 1. S. vastgestelde 
ordonnantie tot invoering van een uitvoen'echt op rubber in 
Ned.-Indië en tot buitenwerkingstelling van art. 16 I. C. W. 
ten opzichte van die regeling. 

16. Als voren van 17 April 1936 No. 19, houdende 
ontheffing van E. Stral1temeier en 1<. W. J. Michielsen als 
lid tevens voorzitter onderscheidenlijk lid van de commissie 
van Bijstand en Advies inzake het Boschwezen en benoeming 
in hun plaats van A. Pmasterink en Mr. A. C. Sandkuyl. 
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240te VERGADERING - DINSDAG 28 APRIL 1936. 
Ingekomen stukken. - " Tijziging samenstelling regentschapsraaen van Prunekasani Probolinggo, Soerabaja, Lamongan, 
Toeloengagoeng, Patji!an en Pasoeroean (Ond. 141). - Uitvoerordollllantie koffieplantmateriaal (Ond. 14:J). - Nadere 
wijziging en aanvulling ordonnantie op de vermogensbelasting 1932 (Ond. I:J:J ). - H effing van een recht wegens het 

instellen van beroep 0ll den raad van beroep voor belastingzaken (Oud. 1:J4). 

17. Al s voren van 18 April 1936 No. 13, houdende wijzi
giuZ vau het reglement VOOr den telegraafdienst in N ed .
IndIë. 

De sub 2 t / m 17 genoemde stukken worden ter iuzage 
gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 

1. Afscluift van een brief en een telegram vau de nieuw 
benoemde Volksraadsleden Mr. A. O. Sandknyl en en O. O. 
Van Kesteren aan Zijne Excellentie deu Gouvernelu-Gene
raai houdende mededeeling, dat zij hun benoeming aan
nemen. 

2. Besluit van den Assistent-Resident van Batavia van 
20 April 1936 Ko. 6513/2 hondende aanwijzing van S . D. M. 
de Haas als ambtenaar die het voor het nieuw benoemdc lid 
van den Volksraad den heer Mr. A. O. Sandkuyl bestemde 
uittreksel uit bet Gouvernementsbesluit van 15' April 1936 
No. 7 heeft uit te reiken. 

3. Voorloopig overzi~bt vall de Landsmiddelen over Fe
bruari 1936, aangeboden door de Generale-Thesaurie. 

4. Besluiten van den Directem' van Binnenlandsch 
lBestuur houdende machtiging tot bet doen van uitgaven in 
verband met de Bevolkingsl1Jbben·estJ.~ctie. 

5. Besluit \'an het Hoofd van den Post-, Telegraaf- en 
Telefoondienst van 15 April 1936 No. 12339 houdende ont
heffing van Mej. M. L. J. Graf als secretaresse van de 
pool missie van Bijstand voor den P . T. T."dienst en aan
wijzing van Mr. W. E. H ermans als secretaris van genoem
de commissie. 

6. Brief van den Hoofdinspecteur , Hoofd der Staa.ts
spoorwegen van 11 April 1936 No. 11289 /36 ter aanbieding 
van een staat van {le op vervoersgebIed genomen tanef-
maatregelen in het eerste kwartaal 1936. .. 

7. Brief van de Nederlandsche MaatschapPIj tot bevor
dering der Geneeskunst van 30 Maart 1936 ter aanbieding 
van een bibliographie betreffende oorlogsprobleem , -psycho-
logie en -psychiatJ.-ie . . . ' . . . 

8. Brief van de Vereenlglng van Assu;tenten m Dell van 
2 April 1936 No. 148 ter bevestiging van een eerder ver
zonden telegram aan den Volksraad betreffende de ontwerp-
'plantersregeling . ... . 

9. Brief van N . A. Jansen van 20 Apnl 1936 ter aan
bieding van afscbriften van twee getuigschriften. 

10. Brief van Ir. L. P . Meijel' van 13 April 1936 inzake 
de behandelin~ van het personeel in dienst van de re~istratie 
van bevolking~rnbbertuinen in de buiten~ewesten. 

11. Gemeenteblad 1936 No. 45 van de gemeente Medan. 
12. Motie "an een comité van actie te Singaradja tegen 

de onderwerping van de "uitheemscbe Inlanders" aan de 
rechtsmacht van den Raad van Kerta. 

13. Motie van een gecombineerde vergadering van In
landsche vel'eenigingen te Blitar tegen de voorg:enomen 
verdere opheffing van H. 1. S .. en . 

14. Motie van een gecombmeel'de vergadenng van In
landsche vereelligingen te Pasoeroean tegen de voorgenomen 
verdere opheffin'" van H. 1. S. en en samenvoegmg van 
HOllandsch-InJa,nedscbe en Hollandsch-Ohineesche scholen. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

De Voorzitter: Alvorens over te gaan tot de bebandeling 
van de op de agenda staande onderwerpen. in de volgorde, 
waarin zij op den rooster zijn vermeld , stel ik 

aan de orde het voorstel tot reeht
streeksc be openba. re behandeling van 
deo n t w e r p - 0 r don n a n tie tot w ij z i gin g 

(Soangkoepon. ) 
van de samenstelling van de reg entschaps
rad e n v i.l. n P a mek a s a H, Pro bol i n g gOj 
S 0 era b a j a, Lam 0 11 g :1 11, Toe lo c n gap; 0 e n gJ 
Patjitan en Paso eroea n. (Ond. 141. ) 

Daartoe wordt besloten. 

De Voorzitter: Dan zal de rechtstreeksche openbare be
ha;ndeling van dit onderwerp plaats hebben na a.ihandeling 
van de overige op de agenda voor de openbare vergadering 
geplaatste onderwerpen. 

Aan de ord e is bet voorstel tot 
rechtstreeksch e openbare behand e
ling van de ontwerp-ordonnantie tot 
regeling van den uitvoer van plan t
materiaal van ko ff i e. (O nd. 143.) 

Daartoe wordt besloten. 

De Voorzit ter : Dan komt ook dit onderwerp nog heden 
aan de orde. 

Aan de orde IS de behandeling van 
de ontw erp-ordonnantie tot nadere 
w ij z i gin gen a a n v u I I i n g van deo r d 0 n
nantie op de vermogensbelast in g 1932 
(0 n d . 133), a I s a a n g e v u I d b ij not a van 
w ij z i gin gen (S tuk 6). 

De aangevulde ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraad
slaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s d e b e h a n d e
lin g van de ontwerp-ordonnantie tot 
bef fin g van een ree h t weg e n B het i n
stellen v/.In beroep op den Raad van 
Beroep voor belastingzaken. (Ond. I:H. ) 

De beer Soongkoepon: Mijnheer de Voorzitter lOok bij 
de hernieuwde behandeling van de ontwerp-ordonnantie tot 
heffing van een recht wegens het instellen van beroep op 
den Raad vau beroep voor beillstingzaken ben ik nog steeds 
van oordeel, dat dit niet de juiste wijze is om den aanwas 
van het aantal bij den Ra",d vall beroep voorgebl1Lchte 
beroepszaken te beperken of te breidelen. . . 

De beste remedie hiervoor is niet anders dan een JUiste, 
reëele \'oorlichtinO' van den betrokken dienst der belastingen. 
Deze dienst moet niet op al te formalistische basis de in
gediende bezwaren, behandelen. W anneer bij de ingedie~de 
doleanties door den belastingdienst een reëele en dUldeltJke 
voorlichting wordt verstrekt, dan vertrouw ik wel, dat de 
zaken bij dezen Raad van beroep voor belastlllgzaken belang
ájk zullen vel'minderen; doch in de allereerste plaats moet 
deze dienst de belastingplich tigen of de doleanten een goede 
en duidelijke voorlicbting geven. . " 

Men moet niet vergeten, dat de doleanten ZiCh biJ het 
indienen van het hooger beroep niet voor bun genoegen daar
toe hebben opgeworpen; het is een gevolg van een 0':'
bevrediga gevoel ten opzichte van door de Overhmd 
genomen beslissingen. .. . . 

Ik sluit mij daarom dan ook gaarne aan bu dw leden, dIe 
in. bet gedelegeerden verslag bun bezwaren bandhaafden,. dat 
bet principieel onjuist is aldus de procedure te bemoeilijken 
VOOr hen die bun bezwaren ten aanzien van belasting
kwesties bij den Raad van beroep voor belastingzaken meenen 
te moeten voorbrengen. 

Waa.r verder ingevolge sub 7 van alinea II va.n artikel 31 
der vigeerende zegelverordening 1921 het b~nsel IS ge
huldigd, dat alle bezwaarschriften met betrekking tot den 
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Reifing van een recht wegens het instellen vall beroep op den raad van beroep voor bclustingzaken (Olld. 134 ). 

(Weyer.) 
aanslag of de heffing, de aanslagbiljetten en andere kennis
gevingen en andere daarmede in verband ,taande stukken, 
vrijgesteld zijn van zegelrecht, lijkt het mij niet juist , om 
ten opzichte van het hooger beroep bij den Raad vall iBeroep 
voor belastingzaken, daarop een uitzondering te maken. De 
kern en de aara van het hooger beroep verschilt niets van 
die der bij verschillende instanties bij den belastingdienst 
ingediende bezwaarschriften. 

Nemen we verder in aanmerking sub 27 Van dit artikel, 
waarbij verklaard wordt, dat alle processueele geschriften, 
uitsluitend bestemd om te worden gebruikt in rechtsgedingen 
over vorderingen, die de som of de waarde van f 100 niet te 
boven gaan, mede van zegelrecht zijn vrijgesteld, dan springt 
de hardheid van den in deze ontwerp-ordonnantie voorge
stelden maatregel schril in het oog. 

R et komt mij verder noodzakelijk voor, om op alle wegen, 
die door de Regepl'ing zelf aangelegd zijn VOOr het zoeken 
naar recht en rechtvaardigheid, in het algemeen geen fiscale 
l;.elemmeringen te plaatsen, want op die wijze meet men 
.,bet recht " naar de zwaarte v[\,n het zilver of naar den glans 
van dit zih'er; d.w.z.: VOor de gegoeden bestaat wel recht 
van beroep, doch voor de armeren of armen niet. Beziet 
men de verarming der bevolking in dezen tijd hier te lande, 
dan is mij n zienswijze een axioma geworden, terwijl in onze 
tegenwoordige maatschappelijke samenleving de kleine 
" Iuyden" het meest en het gemakk~lijkst in de knel raken. 

De heer Weyer: Mijnheer de Voorzitter! In de Memorie 
van 'foelichl,ing beboo,-ende tot de thans in behandeling 
zijnde ontwerpordolUumtic kom t de uitspraak voor dat het 
wO"dt 

11 ••••••••• noodzakeJijk geacht een maatregel te nemen 
tot breideling van het nOl!' steeds wassend aantal bij den 
raad va n beroep voorgebrachte bm·oepszaken". 

Ik kan mij dat streven van de Regeering zeer goed voor
stellen. maar nochtans ben ik van oordeel, dat zoo weinig 
mogelijk obstakels moeten worden gelegd op den weg vau 
het recht. Deze stelling wint dunkt mij aan kracht , wanneer 
men cr zich van l'eken::.chap geeft. dnt "'ij hi er wel'ken met 
een westersch opgesteld belastin!:stelsel, dat voor velcn van 
de contribuabelen , ik wil niet zegge n onbegrijpeEjk, maal' 
dan toch wel zeer moeilijk te begrijpen is. Daarin schuilt 
mijns inziens de verklaring voor het feit, dat een groot aan
tal dergelijke beroepschriften bij den raad van beroep 
worden ingediend en wanneer men du aan dezen stroom 
van beroepschTiIten zonder meer een einde wil maken, ligt 
daarin dunkt mij een z'ekere miskenning van den werkelijken 
toestand , die dus is , gelijk ik 'heb gezegd, dat wij hier werken 
met een belastingstelsel dat zeker niet Vaal' alle contri
buabelen volkomen beglijpelijk is . 

Daarom wil het mij voorkomen, dat de tegemoetkoming 
die de Regecl'in~ heeft betracht bij de tweede indiening "an 
dit ontwerp, niet geheel voldoende is. Wat toch is het geval? 
Wanneer een contribuabele bij den raait van beroep in appel 
komt, en hij wordt door dien raad in het ongelijk gesteld of hij 
krijgt niet heelemaal gelijk , dan verhoogt de raad van beroep 
zijn oorspronkelijken aanslag met een bedrag ter g-I"ootte van 

• 250/0 van het verschil waarom het gaat, met een maximum 
van f 200. 

Dat is dus de sa.netje , die reeds in de wet aanwezig is op 
het appelleeren wnder deugdelijke gronden. 

Nu wil bet )llij voorkomen dat, zooals het ontwerp thans 
luidt, men de kans loopt van een dubbele bestraffing. Im
mm's, niet alleen zou zulk een appellant de boet<l te betalen 
krijgen waarin de wet reeds voorziet , maar tevens een boete 
van de f 10 zegelgeld. Het Iij1.-t mij volkom<ln redelijk en 
billijk , dat de bepaling wordt gemaakt dat, bijaldien de in 
dit ont,werp bedoelde straf wordt opgelegd, de f 10 III 

mindering zal worden gebracht, die reeds bij voorbaat zijn 
voldaan. 

(Kan, Directeur van Financiën.) 
Indien de Regeering mij op dit punt tegemoet kan komen, 

heb ik tegen de ordonnantie geen bezwaar. 

De heer Kan : Mijnheer de Voorzitter! Ik kan het desi
deratum van den heer W eyer ten volle ondersteunen. 
Wanneer wij zijn redevoering aanhooren moeten wij wel tot 
de overtuiging komen -"ij het, dat ik mijn gedachten thans 
niet diep op de zaak kan laten ingaan - dat wij met een gerust 
geweten kunnen zeilen op het kompas van den heer Weyer, 
die heeft betoogd, dat op de wijze als in het ontwerp i. 
voorgesteld, de belastingplichtige op een minder billijke wijze 
zou worden getroffen zonder de verzachting van hetgeen 
hij voorstelt. Ik voor mij begrijp volkomen, dat de Regeering 
maatregelen moet treffen om den stroom van doleanties, 
welke voor den Raad van Beroep komen, een weinig tegen 
te gaan , opdat die Raad maar niet Inkraak met verzoek
schriften wordt lastig gevallen. 

Maar aan den anderen kant zou ik een beroep willen doen 
op den directeur van Financiën en de betrokken afdeelings
hoofden, om wel in het oog te willen doen houden, dat wij 
thans allemaal leven in een groote depressie, zoodat de wij ze 
van belasting oplegging aan contribuabelen, die niet in staat 
zij n. er een volledige boekhouding op na te houden waaruit 
hun verdiensten blijken kunnen, juist in deze tijden met 
zorg moet worden bewerkstelligd. 

Het is toch van a.lgemeene bekendbeid - en het is wel 
niet noodig, dit extra onder de aandacht van den directeur 
van Financiën te brengen - dat de crisis thans op een 
wodanige wijze huishoudt , dat vooral bij de menschen , die 
ik hier vertegenwoordi~, van verdiensten vrijwel geen 
sprake meel' is. \Va.nneer meu nu zonder meer afgaat op 
yorige jaren en maar oplegt een bedrag over wat llJen denkt, 
dat de betrokkene heeft verdieud, dan begaat men jegens 
die menschen een groote onbillijklleid en het is die onbillijk
heid. die er toe bij gedragen heeft den stroom van verzoek
schriften bij den Raad van Beroep te vergrooten, waartegen 
de ordonnantie zich nu keert. En het is mij bekend. dat 
een wijze van belastingaanslag als waarop ik hier duidde, 
nog "eel \·oorkomt. ik heb daaromt rent op recente reizen 
"e1e klnchien gehad. H et is mij ook bekend , dat van de 
hoofdin spectie var~ Financiën brieven zijn uitgegun.n die 
voorschrijven dat degenen, die het aangaat, op meer humane 
wijze - als ik het zoo uit mag drukken - de macht moeten 
uitoefenen die in hun handen is gelegd om de be.Ja.sting te 
bepalen van hen , die. zooals zooven gezegd, lliet in staat 
zij n om duidelijk te doen uitkomen wat hun verdiensten zijn. 

Desniettemin heb ik van verschillende kanten k lachten 
p-ehoord. die erop wijzen. dat de van de hoofd inspectie uit
gegane circulaire nog niet voldoende heeft uitgewerkt om 
terzake betrokkenen te doen rekening houden met de 
heerschende algemeene depressie. 

Ik herhaal dus: Ik billijk het, dat de Regeering thans 
bij het C<lllege een voorstel heeft in ~ediend om den stroom 
van verzoeken bij den Raad van Beroep tegen te gaan. Aan 
den anderen kant doe ik een beroep op de Regeering om 
maatregelen te treffen tot een billijker werkwijze wat betreft 
de vooral in deze tijden zoozeer gevreesde willekeurige 
belastingoplegp-ing. rekening houdende met den toestand 
wflfil'in wij thans leven. 

D e heer De Bruyn Kops, directeur van Financiën; 
Mijnheer de Voorzitter ! Met erkentelijkheid heeft de Re
geering kennis genomen van het feit. dat bij deze herhaald.e 
behandeling van het onderwerp, dat thans aan de orde l S 

gesteld, meer algemeene instemming is betuigd dan den 
vorigen keer van de zijde van het C<lllege. 

Ik meen daarom, mij in de beantwoording der drie spreker s 
van vandaag te kunnen bekorten, hetgeen niet beteekent, dat 
aan de aemaakte opmerkingen niet de noodige aandacht zou 

b ." .• 
worden geschonken; in tegendeel , die llldruk ,zou onjUIst Z1Jn. 
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(Directeur van Financiën. ) 
Maal' ik mag toch wel wat betreft de opmerkingen. die zijn 
gemaakt door het geachte lid , de heel' Soangkoepon, ver
wijzen naar wat bij de vorige bebandeling van deze materie, 
zoowel pro als contra te berde is gebmcht. Door den heel' 
Soangkoepon is nader betoogd , dat de instelling van dit 
recht van f 10 voor het in beroep komen bij den Raad van 
Beroep niet de juiste wijze vun beperking zon zijn en hij 
heeft nogmaa.ls gepleit voor een andere wijze van beperking 
nl. een betere en meel' duidelijke voorlichting van de zijde 
van den belastingdienst. Wat dit laatste punt betreft is ook 
bij de vorige bebandeling reeds uitdrukkelijk medell'edeeld, 
dat bet bestuur en de daarvoor in aanmerking komende 
ambtenaren van den belastingdienst constant feitelijk niet 
anders doen dan ieder, die zich tot hen om voorlichting 
wendt zooveel en zoo duidelijk mogelijk van voorlichting te 
dienen. Dit is een gevolg niet alleen van de uitdrukkelijke 
voorschriften van den dienst, maar ook van de zeer correcte 
dienstopvatting , die bij de betrokken ambtenaren bestaat 
en ik wil gaarne ertoe medewerken voor zoover het mogelijk 
is om, als het nog noodig mocht zijn het ver<ler geven van 
duidelijke voorlichting nog in de hand te werken. Ik geloof 
ecbter, dat dit een modus is, die reeds gevolgd wordt, maar 
die ons toch niet afdoende uit den brand zou helpen. 

Mijnheer de Voorzitter! De heer Soangkoepon heeft waa·r
schijnlijk ook nog aandacht geschonken aan de cijfers, die 
nader zijn medegedeeld en waaruit blijkt, dat gedurende het 
jaar 1935 nog een grooter aantal van dergelijke beroepen is 
ingediend dan het geval was in de voorgaande jaren 1933 
en 1934. Doch <lat is bepaaldelijk niet een gevolg van het 
feit, dat ten deze "iet duidelijk wordt voorgelicht, wanneer 
men daarvoor bij den belastingdienst of het B. B. komt, 
doch hiervan, dat men zich niet wendt tot de betrokken 
ambtenaren, die toch evenzeer oveml bereikbaar zijn, maar 
tot de verkeerde personen en op die wijze in beroep gaat, 
waarbij dan als regel hliJkt, of dat de beroepen niet ont
vankelijk zijn, of dat de rechter wiens uitspraak men in 
beroep vraagt, daartoe niet bevoegd is; en daaraan zijn zeer 
vele administratieve beslommeringen verbenden. Het js juist, 
omdat men iedereen volle recht wil laten wedervaren, <lat 
daaraan zulke beslommeringen zijn verbenden . Men kan zieh 
daarbij niet ertoe beperken te zeggen: In dergelijke omstan
digheden gaat het werk niet door , die stukken kunnen wij 
terzijde leggen , want daarvan is toch al dadelijk duidelijk, 
dat daaraan geen gevolg wordt gegeven. Iedereen moet de 
kans krijgen , nader nog eventueel aan te toonen, dat de eerste 
meening van de administratie onjuist kan zijn. Dus de 
belanghebbende wordt altijd weder in staat gesteld, mondeling 
of bij verweerschrift na het vertoogschrift, om te bewijzen, dat 
zijn verzoek wel degelijk eventueel ontvankelijk en gegrond is. 

Om aan al deze bezwaren, aan deze voort<lurende cumula
tie van werk llU een einde te maken, is het bepaaldelijk 
noodzakelijk , dat men hiel' een beperking instelt. Daarvan 
uitgaande - de Regeering steunt bier zeer gaarne op de 
instemming van vele andere leden - is het volkomen duide
lijk, dat men ten deze juist een wending heeft moeten zoeken 
terzake van de vrijstellingen, die bij de zegelverordening in 
dit opzicht zijn aangebracht. Juist daarom is de zegel
verordening aangevnld met de bepalingen, die het mogelijk 
maken voor dit beroep een recht van f 10 te heffen. DUB het 
beroep van den geachten spreker, den heer Soangkoepon op 
de vrijstellingen van de zegel verordening en wat daarmede 
samenhangt, is naar mijn meening nu niet direct van zeer 
veel waarde, aangezien <le opzet juist medebrengt om daar 
verandering in te brengen. 

Mijnheer de Voorzitter! Wat nu het slot van het betoog 
van den heel' Soangkoepon betreft, dat, wat hij dan noemt 
de kleine luiden het gemakkelijkst in de knel geraken, geloof 
ik, dat de geachte spreker zich nog altijd niet dnidelijk 
VOOr oogen stelt waar het hiel' om gaat. Ret gaat hier om 
het beperken van het instellen van een beroep op den Raad 

van Beroep. De Raad van Beroep bemoeit zich met de 
vennootschapsbelasting, de verpon<lingsbelasting, de per
soneele belasting, de vermogensbelastin" en de inkomsten
belasting en het mag toch wel herbaald "worden, dat wat de 
eerste vier belastingen betreft, de kleine man al beel weinig 
daarmede te maken heeft. Met de inkomstenbelasting is het 
een andere kwestie, doch toch ook hier heeft de kleine man 
pel' slot van rekening meestal een inkomen van minder dan 
f 900 en voor die inkomens is het beroep op den Raa<l van 
Beroep niet toegelaten. Dat is ook een van de redenen, waar
om zoovele van deze beroepen ter zijde moeten worden gestel,l. 
Pel' slot van rekening gaat het hier juist niet om belangen van 
den kleinen man. Maar daar komt nog bij, dat zooals ook 
bij <le vorige behandeling naar mijn meening overtuigend is 
aangetoond, men ook reeds in de belastingordonnanhes zeli 
de noodige waarborgen beeft, dat de kleine man in alle 
opzichten aan zijn recht komt. 

En wanneer den kleinen man het een en ander niet duide
lijk is en hij zich zou willen wenden, niet tot de verkeerde 
personen, doch tot de ambtenaren van bet B . B. en van den 
belastingdienst, dat ben ik ervan overtuigd, dat deze categorie 
misschien nog veel minder dan tot nog toe oenkbaar is eenigen 
hinder zou kunnen ondervinden van <leze regeling . 

Mijnheer de Voorzitter! Thans komende tot de rede van 
het geachte lid, den heer W eyer, waarbij de geachte spreker 
heeft betoogd, dat het redelijk zou zijn om het recht van 
f 10, dat hier geheven wordt en dat vanzelfsprekend niet 
terug wordt gegeven, wanneer men niet geheel of gedeeltelijk 
in het gelijk wordt gesteld, in mindering komt van de ver
hooging, die eventueel verschuldigd zou zijn t overeenkomstig 
artikel 15 van de ordonnantie op den Raad van Beroep. 

In dit opzicht moet ik aanstippen, dat het hier toch 
feitelijk niet om geheel dezelfde zaken gaat. H et recht van 
IlO, dat gezien moeL worden als een poging tot beperking 
eenerzijds en overigens bet karakter draagt van een bepaalde 
kostenvergoeding, draagt niet hetzelfde karakter als de ver
hooging conform artikel 15, die bedoeld is als een soort van 
boete , die op de onjuiste opvatting van <len belastingplichtige 
wordt gelegd. 'J 

Dit neemt niet weg, -àat in de verhooging naar mijn idee 
ook moet worden gezicn een zekere fractie als vergoeding 
van de noodzakelijke administratieve kosten. 

Daarom meen ik, dat er voor de opvatting van <leu heer 
Weyer wel veel te zeggen valt en in bet bijzonder valt er 
veel voor te zeggen, omdat daarmede naar mijn meening niet 
gederogeerd wordt aan het bereikeu 'van het doel van het 
instellen van een recht van f 10 om bij den Raad van IBeroep 
gehoor te krijgen. 

Dit in het oog gevat en tevens daarbij in aanmerking 
nemende, <lat per slot van rekening de iukomsten , elie men 
op dit moment door de vergoeding van de kosten en de beeten 
heeft, feitelijk niet zullen achtel'uitgann, za l de Regec !Oing ertoe 
overgaan, om de suggestie van den heer vVeyer op te volgen. 
Daartoe zal het noodig zij n om aan artikel 15 der Regeling 
van het Beroep in Belastingzaken een 4e lid toe t<3 voegen 
luidende, 

,,(4) Het recht wegens het instellen van beroep vol
daan, wordt, indien aanspraak op teruggave niet bestaat, • 
in mindering gehracht van de verschuldigde verhooging" . 

Door het geachte lid, den heer Kan, is de rede van bet 
geachte lid , den heer Weyer, ondersteund en de Regeering 
is den heer Kan evenals den heer Weyer erkentelijk voor de 
instemming met het ontwerp, maar <le heer Kan heeft daar
mede niet volstaan, maar heeft opnieuw de aandacbt ge
vestigd op het feit, dat wij leven in een tijd van depressie 
en heeft daarbij in zooverre aansluiting gezocht bij het aan 
de orde zijnde ontwerp door den grooten stroom van beroep
schriften, die bij <len Raad van Beroep binnenkomt, waaraan 
de Regeering nu paal en perk wil steUen, toe te schrijven 
aan de omstandigheid , dat de belastingdienst niet voldoende 
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I 

(Soangkoepon. ) 
rekening boudt met bet fei t , dat wij in een tijd van depressie 
leven. 

Ik kan bet met den heer Kan niet eells zijn, in zooverre, 
dat de Regeering de redenen , waarom zulk een groote massa 
van verzoeksclu'iften binnenkomt , anders ziet dan de beer 
Kan namelijk in de verkeerde voorlichting, die men ontvangt 
en bet gebrek aan pogingen , die worden ingesteld, om zelf 
een juiste voorlichting te krijgen . Het is de groote stroom 
van onnutte verzoekschriften, die niet ontvankelijk zijn, 
waarin de moeilijkheid naar de meening der Regeering 
gelegen is en men kan dit naar de meening der Regeering 
niet schuiven op den rug van den belastingdienst, die niet 
voldoende rekening zou houden met de moeilijke omstandig
heden , waarin de meeste mensehen thans verkeeren. 

Het blijft altijd moeilijk om, wanneer in het geheel geen 
boekhouding bestaat, jaar voor jaar een juiste aanslag aan 
te leggen . Men moet daarbij dan te rade gaan met verkregen 
inlichtingen, zoowel van belangbebbenden als van die amb
tenaren van het B. 'B .. die daarover kunnen oordeelen . Men 
werkt dus op uiterlijke gegevens, terwijl aan het algemeen 
f iscaa l belang niet tekort mag worden gedaan. Maar voor en 
na is wel degelijk door het hoofd van den belastingdienst ge
wezen op de moeilijkheden , die juist voor den dienst hierin 
schuilen en op de wenschelijkheid , dat men wel degelijk juist 
tegenwoordi a rekenin a houdt met de waarschijnlijkbeid in 
vele gevalle~ van achteruitgang in zaken, terwijl men erop 
st,aat recht te doen wedervaren ook aan de inlichtingen van 
belall"hebbenden zelf en aan die vall de betl'Okken hoofden 
der V~'eemde Oosterlingen. E,' is geen sprake van, dat al die 
inlich tinNen lichtvaardi N worden vermeld of waardevolle 
in lichti ngen in <len wi;d zonden worden geslagen. Dit is 
ind enlaad zeker niet juist, maar ook in di t opzicht wil ik er 
gaa rne toe medewerken, zij h et wellicht teil overvloede, dat 
nogmaa ls over de gebeele linie de aandacht der betrokken 
belastingambtenaren on (he spot op dit moeilijke probleem 
- want dat za-I bet blijvell - worde gevestigd. 

Tenslotte kan ik mededeelen, dat wellicht ook eenige 
verlichting zal kunnen geven een circulaire die eind vorig jaar 
i ~ uitgevaardigd dool' den hoofdinspecteur \'u n Financiën, waar
in nogmaals is betoogd tcgcnove l' de ambtenaren nnl den dienst, 
het gl'oote belang hetweLk geLegen is in de behandeling va.n 
de doleantie die dns als regel komt tot de compctcntJc 
van hct hoofd vau de inspectieafdecling n10 deu belasting
(licnst, en, terzake van de vCllnootschapsbehlsting', tot die van 
den hoofdinspectenr. Het gaat hoofdzakelijk om de inspectie
ambtenaren ell die ambtenaren van bet B. B. wie om inlichtin
gen wordt gevraagd, die ervan moeten worden overtuigd, hoe 
noodzakelijk het is een doleantie zoo ernstig mogelijk .te 
behandelen in dien zin, dat het practlsch moet worden Ult
gesloten , aat na die behandeling nog fouten kunnen over
blij ven en men ook daarbij met de meeste nauwgezetbeid 
moet nagaan, or eventueel ook groot.ere of kleinere vergis
singen. dia altijd bij de administmhe k.nunen voorkomen , 
misschien de oorzaak va Ll de doleantie zIJn geweest. Th deel 
dit mede teneinde vooral niet na te laten bij het geachte 
colleNe d~n indruk te vestigen, dat van de zijde van den 
bel,, ';t; nNdienst en het departement van Financiën niets 
wordt n~CJe l aten om het belang der belasti ngplichtigen in dit 
opzicht z~ovee l mogelijk in het oog te houden. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Evenals 
de ReaeerinN ben ik vóór de beperking vall den aanwas van 
bet a;ntal b~roepschriftcll, doch ik vraag m ii af of, die nu 
moet "eschieden door het heffen v"n een belasting als sleutel 
tot de" deur van den Raad van Beroep. Liever zag ik, dat 
de Reo-eerincY deze beperb.-in ct zou zoeken in een goede voor-

o ~ <> d . W d lichting bij het eerste beroep der. oleantle. anneer .. e 
dol eanten steeds o·oed worden voorgellCht , vertrouw Ik, gelIjk 
ik in eersten ter~ijn zeide, ailt de belastingplicht igen niet 
steeds den weg zu llen bewandelen, die naar den Raad van 
Beroep leidt. 

Handelingen. Zittingsjaar 1935-]936. 

(Weyer, Kan, Directeur van Financiën.) 
Het gaat in deze kwestie dikwijls om eeu verkeerde toepas

sing van de bepalingen. Wij bebben in de praktijk ver
schillende gevallen gebad, dat bv. bij de vaststelling van het 
inkomen van de belastingplichtigen niet werd afgegaan op 
een opgave aangaande het inkomen, maar @p een taxatie 
daarvan door B. B.-ambtenaren. De Regeering zegt weJ, dat 
de kleine luiden maar bij de B. B.-ambtenaren en bij de 
andere ambtenarcn, die voorlicbting moeten geven, moetcn 
komen, maar de praktijk heeft wel uitgewezen, hoe groot de 
afstand is tn8scbeu den kleinen man eenerzijds en de belas
tingambtenaren en B. B.-ambtenaren anderzijds. 

De Regeering zegt, dat bet bier gaat om een inkomen van 
f 900 en daarboven, terwijl de kleine aanslagen uiet in aan
merking komen voor een beroep op deu Raad van Beroep, 
maar juist wanueer de kleine man wordt aangeslagen naar 
een inkomen van f 900 of iets meer en meent, geen belastiug 
te beboeven te betaleu, zoodat deze biervoor in beroep wil gaan, 
dan is bet moeilijk voor hem die f 10 te betalen. Door dien 
eisch om f 10 te betalen, wordt practisch de mogelijkheid 
ontnomen, in hooger beroep te gaan. Daartegen beb ik 
bezwaar. 

De Regeering heeft gezegd, dat er voldoende aanwijzingen 
zijn gegeven aan de betrokken ambtenaren, maal' wanneer 
aan de van hoogerband gegeven aanwijzingen altijd gcvolg 
werd gegeven, dau zouden, geloof ik, de menschen zeer 
gelukkig zijn, maar zoo is bet niet. Ik zou daarom liever 
wenschen, om zooveel mogelijk geen fiscale verplichtingen t.e 
doen leggen op zaken, in bebandeling door dezen Raad van 
Beroep. 

De Voorzitter : Aan het slot van art. 1 van het wijziging.
ontwerp wordt door de Hegeering het vol gcnde toegevoegd : 

"Aan art. 15 wordt toegevoegd een ni euw vierde lid, 
luidende als volgt : 

,,(4) Het recht, wegens het instellen van het bel'oep 
voldaan, wordt, indien aanspraak op teruggave niet 
bestaat, in mindering gebracht van de verschuldigde 
vCI·hooging. ' , 

De hecr Weyer: Mijnheel' dc Voorzittcr! 1k wil der Hegee
ring slechts dank zeggen yoor de tegemoetkomende houding, 
door de Regeering tegenovel' mijn suggestie aangenomen. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik zeg der Regee
ring dank voor de toezegging, dat van de zij de van het 
departement de noodige stappen zullen worden gedaan, om dc 
betrokken ambtenaren in den zin van hetgeen ik heb voor
gobracht te doen handelen. 

De heer De Bruyn Kops, directeur van ]<'innnciën: Mijnheer 
de Voorzitter! De heer Soangkoepon beeft in tweeden termijn 
nog nader bezwaar gemaakt tegen de voorgestelde regeling 
en hij heeft zich in zooverre bij mijn rede aangesloten, dat 
b.ij ook het gewicht heeft gevoeld van het geven van een 
juiste voorlichting tijdens de behandeling van de eerste 
doleantie. Maar de heer Soangkoepon heeft nogmaals mcde
gedeeld, dat Cl' naar zijn meening dikwijls sprake is van een 
verkeerde toepassing del' bepalingen en ze1fs "nu vCl'keerde 
voorlichting. Ik behoef in dit opzicht uiet te herhalen, dat 
het natuurlijk mogelijk is, dat in enkele gevallen ook een 
ambtenaar zich kan vergissen, maar dat dit reden zou zijn 
van tal van beroepen op den Raad van Beroep, is een voor
stelling van zaken, die door mij in geeuen deele kan worden 
onderschreven. Het is volkomen juist, zooals de heer Soang
koepon heeft medegedeeld, dat hct toch ook voorkomt, dat 
belastingscbuldigen, die ongeveer voor f 900 worden aange
slagen eu iets daarboven, daartegen willen opkomen en dat 
zij dan f 10 moeten betalen voor het beroepsschrift op dcn 
Raad van Beroop. Er zijn uit den aard der zaak grens-
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Heffing van een recht wegens het instellen van beroep op den rund van beroep VOO I' belastingzaken (Ond. I:J4 )_ -
Nadere herziening ordonnantie personeele belasting (Ond. 133). 

(Directeur van Finanoiën, Ratu Langie.) 
gevallen; zoodra men komt bij een inkomen van f 900 heeft 
Illen een recht op doleantie bij het hoofd van inspectie en 
wanneel' men daarmede niet tevreden is. kan men inderdaad 
eerst tegen betaling van .f 10 nogmaals terecht bij den Raad 
van Beroep. 

Maar in de eerste doleanticrechtspraak is reeds een zeer 
goede waarborg gelegen, dat de betrokkenen hun recht zullen 
krijgen. Wanneer zij, niettegenstaande zij zeli moeite doen 
om juiste voorlichting te ver1:rijgen - aangenomen dat dit 
geschiedt - dan uog niet tevreden zijn en zoo zeker zijn vau 
hUil zaak, dat zij dan nog bij den Raad van Beroep hun 
bezwa"en willen voorbrengen, is het inderdaad ook juist, dat 
men dan eerst nog f 10 moet deponeeren. Maal' dat zullen 
dan ook wel zeer bijzondere gevallen zijn en daar staat dan 
toch altijd weder tegenover, dat men die .f 10 weder terng
krijgt, wanneer men geheel, of zelfs mam' gedeeltelijk in het 
gelijk wordt gesteld. 

De Voorzitter : Hoewel er tijdens de beraadslaging in de 
ontwerp-ordonnantie een aanvulling is aangebracht, stel ik, 
conform art. 60 juncto art. 103 van het Reglement vnn Orde 
voor, hanr niettemin thaus in stemming te brengen. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie, zooals deze door de Regeering 
tijdens de beraadslaging is aangevuld, wordt zonder hoofdelijke 
stemming nangenomen, onder aanteekening, dat de heer 
Soangkoepon geacht wil worden tegeu te hebben gestemd. 

De Voorzitter: Aan de orde is de behandJlling 
van de ontwerp-ordonnantie tot nadere 
her zie n i n g y a n deo r don n a n tie 0 p dep e l'
s 0 nee 1 e bel ast i n g (0 n d. l:Jà), als g e w ij z i go d 
bij not u van wij z i g in g e u (s tuk 6) . 

De heer Ratu Langie: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
gaarne eell opmerking willen maken omtrent dit ontwerp 
uaar aanleiding van art. 1 sub V. Dit betreft de wijziging van 
art. 41 van de oorspronkelijke ordonnantie. Ik lees in het 
ontwerp, dat al't. 41, lid 2, alinea 2 gelezen zal moeten 
worden: 

"in het onder ten 2e bedoeld geval 1/12e van het 
verschil tusschen den vroegeren en den nieuwen aanslag 
naaI' de eerste twee grondslagen, berekend over een vol 
jaar, voor elke nog niet ingetreden maand van het be
lastingjaar of belastingtijdvak ;" 

Mijnheer de Voorzitter! Wanneer dat in verbinding wordt 
gebracht met de redaetie van hetzelfde artikel in lid 1 ten 
2e dan zou daaruit voortvloeien, dat bij verhuizing nuar een 
huis van lagere huurwaarde, waardoor men een herziening 
naar logeren grondslag zal kUllilen vel'J.< rjj gen, de belasting, 
die geheven wordt voor het bezit aan fietsen, auto 's enz. 
buiten de vermindering valt. Vvant er wordt hier immers 
alleen maal' gesproken van den nieuwen aanslag llaar de 
eerste twee grondslagen, welke zijn de huurwaarde van het 
huis en de waarde van het meubilair. De andere grond
slagen, het aantal paarden, r.ijwie1en, soorten van rijtuigen, 
auto 's, vallen er dan buiten. 

Mijnheel' de Voorzitter! Ik zou de Regeering willen voor
stellen, om in de passage, die ik zoocven yoor!as, te doen 
vervallen de woorden "naar de eerste twee grondslagen", 
waarmede dan verkregen wordt, dat bij vermindering van 
de belasting uit hoofde van verhuizing naar een huis met 
lagere huurwaarde, ook die verschillende grondslagen een 
verlaging ondergaan. 

Een van de argumenten, die ik hiervoor kan aanvoeren 
1S, dat bij verhuizing naar een huis met hoogere huurwaarde 
de verhooging van die verschillende grondslagen wel plaats 

(Van Helsdingen, Directeur van Financiën, Ratu Langie.) 
heeft overeenkomstig art. 23 lid 1 van de bestaande ordon
nantie. Wanneer aan dit verlangen van mij wordt tegemoet
gekomen, zou ik tegen de ontwerp-ordonnantie geen bezwaar 
hebben. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Naar 
aanleiding vall hetgeen de heer Ratn Langie heeft opgemerkt, 
zou ik even willen vragen, of in hetgeen ~ verlangt niet 
reeds wordt voorzien dool' het 5e lid van artikel 41. Daar 
wordt gezegd: 

"Het opbreken of overbrengen eener huishouding voor 
den (jen eener maand, zoomede een vermindering in het 
getal belastbare paarden of dat der belastbare automo
bielen en autolatten of een verandering in de soort of 
het getal der belastbare rijwielen of rijtuigen vóór dat 
tijdstip wordt voor de toepassing van dit artikel gerekend 
in de vorige maand te zijn gesehied". 

Door dat artikellid wordt toch veel van het bezwam' vall 
den heer Ratn Langie ondervangen. 

De Voorzitter: Is de Regeeringsgemachtigde in staat 
hierop dadelijk te antwoorden, ofschoon het pnnt niet in 
het Gedelegeerdenverslag tel' spra ke is gebrach t 1 

De heel' De Bruyn Kops, dil'ecteur vall Financiën : 
Mijnheer de Voorzitter! Ik gelooe, dat hier dool' het geaehte 
lid, den heer Hatu Langie, een "crzoek wordt gedaan, dat 
op juiste wijze is rechtgezet dool' het geachte lid, den heel' 
Van Helsdingen. De geheele materie wordt opgevangen dool' 
het bepaiMe ondex y, lid 1, waarin bepaald wordt, dat ont
heffing wordt verleend o.m. 

,,3e. Indien het getal belastbru'e paarden of dat de.' be
lastbare automobielen OH autoletten in den loop nUl 

het jaar vermindert j 
40. Indi~n in den loop van het jaar verandering in de 

soort of het getal der belastbare rijwielen of rijtui
gen plaats heeft, waardool' minder belasting ver
schuldigd wordt". 

Verder wordt in lid 2 het bedrag van de ontheffing nader 
geregeld met dien verstande, dat voor elke nog niet ingetreden 
maand van het belastingjaar 1/12 van het verschil tusschen 
den vroegeren en den nieuwen aanslag, berekend over cen 
"01 jaar in mindering wordt gebracht. 

De Regeering kan dus niet inzien, waarom hier nog ecn 
toevoeging noodig zou zijn. 

De heel' Ratu Langie: Mijnheer de Vool'zitt.er! Dan wil 
ik toch een verduidelijking vnn den geachten Regeeringsge
machtigde vragen in verband met het onder lid 2 alinea 2 
in artikel 41 voorgestelde, n.1. of volgens hem in de ver
mindering ook inderdaad de andere grondslagen betrokken 
zijn, in het bijzonder de ,·ijwielen. 

Het bevreemdt mij namel\ik, dat uitdrukkelijk "de eerste 
twee grondslagen" genoemd zijn. 

(De heer Van Hel s d Î n g e n: De andere grondslagen 
worden in de volgende leden behandeld.) 

Het zou m.i. geheel moeten vallen onder de clausule, die ik 
zooeven heb voorgelezen. 

De heer De Bruyn Kops, directeur van Financiën: Mijnheer 
de Voorzitter! Ik zou U willen verzoeken, de vergadering voor 
cenige oogenblikken te schorsen, ik zal dan gaarne ondershands 
met den heel' Ratu Langie overleg plegen. Het gaat w,ellicht 
om formecie beZW8t'eU, in principe zijn de Regeering en de heer 
Ratu Langie hot eens en ik geloof dus wel, dat nu de scllOrsing 
de mogel\ikheid spoedig zal z\in opgelost. 

De Voorzitter: Het is uiet noodig daarvoor de vergadering 
te schorsen; w:i.i kUllnen voortgaan met de behandeling van de 
andere onderwerpen, die nog op de agenda staan. 
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Nadere herziening ordonnantie personeele belasting (Ond. 135) .- Intrekking KoninkJijke Besluiten betreffende verleening \ '8n 

onderstand nan gewezen landsdienaren (Ond. 129).- Wijziging cn aanvulling Reglement op de Veeartsenijkundige Overheids· 
bemoeienis ' cn de Veeartsenijkundige Politie in Ned.·lndië (Ond. 132).- Goedkeuring teenillgsbesluit provincia len raad 

:Midden-Javn (Ond. 108) .- Herziening bepalingen omtrent werving vnn Inlanders op Java. cn :Madoera (Ond. 118). 

(Sosrohadikoesoemo, Adviseur voor de Decentralisatie.) 
Intusschen is wel duidelijk gebleken, hoe nuttig het is, dat 

punten, als de heer Ratu Langle aansnred, vooraf in de 
afdeelings,·ergaderingen ter sprake worden gebracht. 

Ik schort thans de behandeling van dit onderwerp tijdelijk op. 

Aan d e orde is de behandeling van: 

a. d e ontwerp-ordonnantie tot intl'ekking 
van de Koninklijke B es luiten ,·a n 9 Maart 
]904 1\0.44 (Indisch Staatsblad No. 223) en 
van 5 Se p t e m b e r 1917 No. 24 (I n dis c h 
Staatsblad 1918 No. 110), b et reffend e het 
verleen en van onderstand aan gewezen 
1andsdienaren en daarmede voor de toe
passing van d e pensioensbepalingen 
ge l ii kg est e I den, die zon der toe ken n i n g 
van pen s i 0 e n u i t d e II die n s t z:ij 11 0 n t s 1 a
gen, zoom ede van eenige daarmede ve~ 
hand houd e nd e voorschriften (Ond. 120); 

b. deo n t \" e r p - 0 J" don n a n tie tot wij z i gin g 
e n LLC.lllyulling yan het re g lement op de 
veeal'tsenijkundig ,c overheidsbemoeienis 
e nd e ,. e e a l" t sen ij kun d i g e pol i tie i n 
Nedel·landsch-lndië (Ond. 1:12 ) . 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zon
de,· bëraadslaging en zonder hoofdelijlle stemming aange
nom en. 

De Voorzitter: Aan de orde is de 
van de ontwerp-ordonn:antie 
ti ging van het besluit van 
cialen ralld van Midden-Java 
1935 No. F. G3J2J2JR, voo r zoo v e ,. 
tot h et anngaan van een 
(Ond. 108.) 

behandeling 
tot bekraeh
den pro v i n-

van 29 Maart 
dit strekt 

gel dIe e n ing. 

De heer Sosrohadikoesoemo: Mijnl,eer de Voorzitter! De 
Regeel"ing heeft in de lV[emol"ie van Antwoord wel een Yer
klaring gegeven, waal'om het ontwerp zoo laat wordt be
handeld en heeft medegedeeld, dat inderdaad dOOI" de ver
traging de Provincie Midden-Java geen nadeel heeft ge
leden, maar de Regeering is niet ingegaan op het verzoek 
van het College om bii voorkomende gelegenheden den 
grootst mogelijken spoed te betrachten. 

Ik verzoek de Regeering daarom alsnog op deze suggestie 
te willen ingaan . 

De heer Heinsius, adviseur voor de decentralisatie: 
Mijnheer de Voorzitter! De Regeering verklaart zich steeds 
ga'lI'llc bereid om clen grootst mogelijken spoed te hptJ'nchtPll. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de bch a n cl e I i n g 
van de ontweJ'p-ordonnantie tot herziening 
van de bepalingen omtrent de werving van 
Inlandcrs op Janl en ~ladoera. (000.118.) 

De heer Weyer: Mijnheer de Voorzitter! Als ik eeuige 
opmerkingen maak omtrent dit ontwerp, is zulks zeker niet 
omdat ik principieele bezwaren nuar voren zou willen 
brengen, integendeel, ik onderschrijf de door cle l~egeerillg 
betoogde wenschelijkheid Olll de theorie aan de practijk aan 
te passen en dus de zg. beroepswerving, die verdwenen is, 
thans ook offieieel dood te verklaren. Ik heb vol vertrouwen 
in de juistheid van het inzieht der Regeering, dat het de 
beste werkwij ze is, om de werving op te dragen aan oenige te 
goeder naam en iuam bekend staalHle wervingsorganisaties, 
die voortkomen uit de plnnters-ol'gollis..1.t ies. Ik ben cr zeker 

(Weyer.) 
van, dat deze wervingsol'ganisaties alles zullen doen om het 
werk, wat de regeering met deze ontwerpordonnantie beoogt, 
tot. een sucees te maken en daarom geloof ik wel even te 
mogen wijzen op alinea 3 van de Memorie van Antwoord 
omdat mij ~enigszins de vrees bekruipt dat deze alinea 
een anderen indruk kan wekken dan de Regeering 
daarmede beoogt. Wanneer Illen deze alinea oppervlakkig 
leest kan men althans de indruk krijgen, dat ook deze orga
nisaties, die dus met een min of meer monopolistisehe positie 
worden bekleed, ook bepaalde misstanden niet wete11 te 
voorkomen. Immers, hier wordt gesproken van de noodza
kelijkheid vall herhaaldelijk overleg enz. Ik geloof, dat de 
Regeering hiermede tenslotte niet anders wil betoogen dan 
dat juist deze beide organisaties, waarvan in de )femorie 
van Antwoord sprake is, een ove~leg met de Regeering zoo
zeer hebben mogelijk gemaakt, een overleg wat noodig is 
om geleidelijk te komen tot verbetering van aUe goede rege
lingen, een verbetering die uit den aard der zaak bij aUe 
zaken van deze wereld wensehelijk en noodig kan zijn. 

Ik leg dan ook het zwaartepunt op het overleg, waar
op in deze alinea wordt gewezen en meen, dat de Regee
ring niets anders heeft beoogd te zeggen dan dat dit vrueht
baar overleg door deze in het ontwerp neergelegde regeling 
het best gewaarborgd is. Indien dit inderdaad de strekking 
,"an deze alinea is, - ik twijfel daaraan niet - dan ben ik 
daarmede volkomen tevreden. 

Thans nog een enkel woord over alin~a 4 der Memorie 
van Antwoord. Daarin wordt o.a. gezegd, dat .. ... . 

"nu de eigen-werving der 'Delische plautel'svereeni
gingen op 1 Januari 1936 haar werkzaamheden staakte 
en de daarbij aangesloten ondernemingen het werkvolk 
vOOitaan van de V.E.D.A. betrekken een van de meest 
kenmerkende beginselen der V.E .D.A.-werving kwam te 
vervallen nl., dat de aangeworven personen als vrije ar
beiders werden uitgezonden en eerst eenige dagen JUL 

aankomst op de onderneming tot het al dan niet aan
gaan van een werkovereenkomst onder poenale sanetie 
beboefden te besluiten." 

Dat is in zooverre volkomen waar, maal' toch is hiermede 
niet een van de kenmerkende eigenschappen van de Veda
werving verdwenen. Die blijft als zoodanig natuurlijk vol
komen bestaan, maar daarnaast krijgt de Veda andere werk
zaamheden die haar vroeger niet werden opgedragen. 

Ik ben de Regeering inmiddels erkentelijk voor de toezegging, 
in de daaropvolgende alinea gegeven, dat bij de invoering del' 
nieuwe regeling de hanteering der voorschriften uiteraard 
zoo zal worden gekozen, dat overleg zooveel mogelijk zal 
worden vermeden. 

In het gedelegeerdenverslag is een opmerking gemaakt, 
waarop ik even moet terugkomen, nl. die waarin wordt ge
wezen op het feit, dat het met het kamkter der ontworpen 
regeling bepaaldelijk in strijd is, dat in die regeling elk toe
zicht op het werven voor kleinbedrijven en voor bevolkings
tuinen in de buitengewesten achterwege is gelaten. Verder 
wordt betoogd, dat de leden d ie deze opmerking hebben ge
plaatst, van meening zijn, dat een scherpe incongruentie valt 
waar te nemen . . .. . . 

IItusschen de bescherming, welke verleend wordt aan 
de arbeiders die in de Europeesche sfeer zullen gaan 
werken en de totale afwezigheid van eenig toezieht op 
de werving voor het verrichten van arbeid ondor 111-
landsehe werkgevers, een hlcon gruenti e, welke hun ge~ 
heel ongemotiveerd voorkwam. IJ 

Haar antwoord hierop vangt de Regeering aan met te 
zeggen: 

,/r en onrechte wordt, ter bestrijding van de exceptie 
ten behoeve van kleinbedrijven, een tegenstelling ge
maakt tnssehen arbeid in de Europeesche sfeer en die 
onder Inlandsche werkgevers". 
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Herziening bepalingen omtrent werving van Inl~nders op J av.a en Madoera (Olld . lIS). 

(Weyer.) i , 'l W 
lk geloof echter , Mijnheer de Voorzitter, dat deze tegen

stelling niet wordt gemaakt in het Gedelegeerdenverslag, 
doeh dat zij dasrin slechts wordt geconstateerd, de tegen
stelling komt in het ontwerp zelf reeds duidelijk tot uiting. 
Ik vind overigens dat, wat de Regeering over de tegen
stelling nog opmerkt, niet zoo bijzonder veel hout snijdt. Het 
moge juist zijn, dat de groote inheemsche bedrijven onder 
de regeling vallen en de kleine weste~he bedrijveD er bui
ten, maar de normale toestand is, dat de lWestersche 
bedrijven er wel onder vallen en de jnheemsehe bedrijven 
er buiten. De Regeering zegt dat de inheemsche bedrijven 
el' bniten vallen omdat zij niet in staat zijn te voldoen aan 
de verplichtingen van de koelie-ordonnantie voor de grootere 
bedrijven. Daaraan knoopt de Regeering de consequentie 
vast, dat Zij dns geen basis voor de controle heeft en ze daarom 
dus niet onder controle stelt. Dat moge juist zijn, ik meen 
toch te mogen volhouden, dat hier een zeer groote incon
gruentie aan het licht komt. lk wil er niet voor pleiten, een 
dergelijke regeling plompverloren in tp voeren ook voor de 
kleinere inheemsche bedrijven, maar ik handhaaf de in het 
Gedelegeel'denverslag uitgesproken mecnillg, dat hier kan 
worden gesproken van een incongruentie_ lk maak deze 
opmerking om duidelijk te doen uitkomen dat wat hiel' 
wordt geregeld, niet datgene is wat het noodzakelijkst geregeld 
moet worden, maar wat het gemakkelijkst kan worden geregeld. 

Ik wil nog wijzen op een kleine fout in hetzelfde betoog 
van de Regeering, waar Zij zegt, 

"dat de op grootbedrijven werkzaam zijnde, uit 'het 
gewest afkomstige werklieden, eveneens buiten het 
arbeidstoezicht vallen .. .... enz". 

Naar ik meen, moet hier het" woord "gewest" worden 
vervangen door "afdeeling", waa,'<loor dan de bedoelde rege
ling een veel beperkter strekking krijgt. 

lk blijf het betreuren, dat de Regeerin g geen mo~elijkheid 
heeft gezien om de Z.g. lankeh-werving meer vrij te laten, maar 
ik kan mij anderzijds voorstellen, welke bezwaren er waren, 
zoodat ik op dit punt op het oogenblik niet verder zal aan
dringen, in de overtuiging, dat de Regeering de ontwikkeling 
van den toestand zeer nauwlettend zal volgen en dat Zij 
bereid zal zijn, bij den VoIkaraad met andere voorstellen te 
komen wanneer Zij meent, dat daartoe aanleiding bestaat. 

Bij de toelichting op artikel 6 zou ik de vraag willen stellen, 
wat de term "in het algemeen " (bovenaan blz. 4 roneo van 
de Memorie van Antwoord) beteekent. Wanneer ik het ant
woo,'<l der Regeering goed lees, 1.-unnen deze woorden rustig 
vervallen. Zij kwamen oorspronkelijk voor in de Memorie 
van Toelichting, waarop in het Gedelegeerdenverslag gevraagd 
werd, wat zij beteekenden. Maal' de uiteenzetting in de Memo
rie van AntWOOl'<l leidt tot de slotsom, dat deze woorden 
kunnen verdwijnen. 

(De heel' V e r b oo m: De onderstreping van die woorden 
was iets hooger bedoeld.) 

De woorden zijn echter gehandhaafd_ Ik zou gaarne van 
de Regeering \\;llen vernemen, waal'om Zij lliet eenvoudig het 
bestaande model van Staatsblad 8112 heeft gekozcn. 

Mijnheer de Voorzitter! Zeer ernstig bezwaar heb ik tegen 
de zeer hooge registratiekosten. De Regeering doet het voor
komen, alsof het tarief van fIvoor de Vl'~e contractanten 
een verlaging zou zijn, n.l. een verlaging ten opzichte van de 
f 3 die voorheen werden betaald. lk wijs er echter op dat 
de practijk zoo was, dat voor een contractant "olgens staats
blad 1911 no. 540 niets werd betaald, omdat die contracten 
in het algemeen werden gesloten na aankomst op de onder
neming. Thans zullen die contracten op Java worden ge
sloten waardoor de werkgevers vervallen in de registratiekosten 
ad f 1. Dit moge dan minder zijn dan de theoretische f 3 
van vroeger, maar bet is toeh méér dan de practische f 0 van 
tegenwoordig. 

Ik zon in het algemeen willen zeggen, dat wij hicr een 
beetje erg royaal zijn met dergelijke tarieven. Wij vinden 

(Thamrin.) ( ,'i:: 

hier een zegel van f 1.50 voor eenvoudige rekesten een van
zelfsprekende zaak, maar in het moederland betaalt men 
voor dergelijke verzoeken slechts een zegelgeld van 30 cent. 
lk vind een zegel van f 1.50 zeel' hoog. Ik wil el' de aandacht 
op vestigen, dat de f 3 waarvan in dit geval sprake is, tien 
dagloonen beteekenen. Wanneer men in Nederland registra
tiekosten op de arbeidsovereenkomsten noodig zou achten -
wat niet het geval is en er worgt daal' ook geen zegelgeld 
betaald, - zou men er naar den Indischen maatstaf een zegel
geld moeten heffen van f 30 à f 40. lk zeg dit alleen als 
een illustratie van de onevenwichtij:theid der tarieven hiel' te 
lande; ,een tarief van f 1 beteekent 3 dagloonen. 
De Regeering zegt, dat deze registratiekosten een retributief 
karakter hebben. Dit komt in deze bedragen dan ook zeer 
duidelijk uit_ lk zon willen zeggen, dat, waar het hiel' een 
maatregel betreft, waarvan de Regeerillg met nadruk zegt, 
dat hij genomen is in het algemeenc belang, er eigenlijk geen 
sprake zon mogen zijn van eeruge heffing en dat dan ook de 
kosten, die daaraan verbonden zijn, uit de algemeene kas 
zouden behooren te worden betaald. ' 

lk wil hiermede volstaan en der Regeering ernstig in over
weging geven, zich te beraden, wat betreft het bedrag van 
deze registratiekosten en indien eenigszins mogelijk, deze 
registratie kosteloos of tegen sterk verminderd tarief te doen 
geschieden. 

De heer Thamrin: J',Iijnheer de Voorzitter! Met den vorigen 
spreker ben ik van meening, dat deze ontwerp-ordonnuntie 
een verbetering beteekent van den bestaanden toestand op 
het gebied van de werving. Is de toestand thans zoo, dat 
werving met het oog op winstbejag mogelijk is, deze ordonnantie 
heeft ten doel, deze werving met winstdoeleinden uit te 
schakelen en haar te leggen in handen van de direct betrok
kenen, met r egels door de overheid te stellen. 

Hoewel voor de adspirant-aangeworvenen de toestand 
verbeterd is, doordat zij thans aangeworven worden dool' 
personen in dienst van de a.s. werkgevers, en het gevaal' van 
ronselen dus is geëlimineerd, brengt de nieuwe methode voor 
de a.s. werkgevers ook voordeel, doordat zij in staat zijn het 
werkvolk te selecteeren en de kosten van werving, zoowel 
door uitschakeling van concurrentie als door het uitschakelen 
van winstdoeleinden, het winstelement, verminderd worden. 
Goed beschonwd is de nieuwe ordonnantie dus niet alleen in 
het belang van de werknemers, maar ook in dat van de 
werkgevers. 

Een andere vraag is echter of het thans het jn iste tjjdstip 
is om de Wervingsordonnantie te herzien . Wat toch is het 
gevaH Binnenkort - ik meen midden van dit jaar - zal de 
Regeering zich moeten uitspreken over het al of niet hand
haven van de poenale sanctie en de heele koelie-ordonnantie 
en zoo ja, in welke mate dit stuk wetgeving zal worden 
gehandhaafd. Dit jaar n .l. is de periode aangebroken van cle 
5-jaarlijksche herziening van de koelie-ordonnanti e. De 
Wervingsol'donnantie is, zooa]s oekend. een vlln de conse
quenties van het voorkomen van den arbeid ondcl' contract. 
Als er dus geen contractarbeid bestond, was el' ook geen 
Wervingsordonnantie noodig, ten doel Jiebbendc de arbeiders 
te beschermen tegen ongeoorloofde praktijken bij de werving, 
zonder dat die arbeiders zich rekenschap kunnen {leven wnt 
zij doen op het tijdstip van de verbintenis. 

Dus de conclusie 1igt voor de hand, dat er wanneer er geen 
eontractarbeid aanwezig was, ook geen wervingsordonnantie 
in het leven diende te worden geroepen. Immers de arbeider 
in vrij verband heeft te allen tijde het recht zijn fout of 
vergissing te corrigeeren, zood at dus bescherming van hem 
dool' middel van een wervingsordoDnantie dan wel koelie-ordon
nantie niet Doodig is. Waal' binnenkort over de beginselen 
van den contract~arbeid zelf een besli!\~ ing zal worden genomen. 
?,on ik dus de vraag willen stellen of het niet voor de hand 
ligt, dat deze wel'vingsol'donnantie thans niet behandeld wordt, 
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doch nadat omtrent het standpunt inzake den contractarbeid 
door de Regeering een beslissing zal zijn genomen. 

Ten aanzien van de ordonnantie zelf, zou ik nog een kleine 
opmerking willen maken. Zooals in het Gedelegeerdenverslag 
reeds tot uiting is gekomen, zou een deel der leden er den 
voorkeur aan geven: 

"de besprekingen tot. het aangaan van de werkovereen
komst te doen houden op de plaats van herkomst van den 
candidaat-arbeider, omdat deze in zijn eigen omgeving 
het meest zelfstandig kan handelen en psychologisch ook 
sterker staat, dan in een hem totaal vreemd milieu". 

Miinheer de Voorzitter ! De ontworpen ordonnantie opent de 
mogelijkheid, dat de arbeider op de plaats van aankomst, op 
de plaats waar hij zal werken, zich verbindt om te arbeiden. 
Hoewel dit theoretisch een zeker voordeel beteekent voor den 
arbeider, omdat hij niet eerder een verbintenis aangaat dan 
wanneer hij zich heeft georiënteerd op de plaats van zijn 
arbeid, beteekent dit in de praktijk, dat de arbeider toeh min 
of meer afhankelijk wordt van de situatie, omdat het hem in 
het nieuwe land bijna niet meer mogelijk zal zijn nog een keuze 
te doen de verbintenis al dan niet aan te gaan. 

Mij dunkt, dat de argumenten, in het Gedelegeerdenver
slag genoemd, om zoowel de bespreking als het aangaan van 
de arbeidsverbintenis op de plaats van vertrek te doen houden 
meer op hun plaats zijn dan de argumenten van de Regeering 
en ik zou daarom willen vragen of de Regeering alsnog be
reid is, het door mij aangegeven beginsel in de ordonnantie 
te verwerl,en. 

De heer Van Belsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Ik had 
bij het lezen van het Gedelegeerdenverslag reeds eenige 
verwondering bij mij voelen opkomen naar aanleiding van 
de lezing van de allereerste alinea, luidende: 

"Enkele leden verklaarden in principe gekant te zijn 
tegen wervinA' van arbeiders door middel van wervings
Kantoren. Naar hun meening heeft de Regeering zich 
te onthouden van cenige tusschenkomst bij het werven 
van arbeiders voor ondernemingen en is het beter de 
transacties tusschen werkgever en arbeider geheel vrij 
te laten. De Overheidsbemoeienis in deze behoort beperkt 
te blijven tot het treffen van maatregelen teneinde te 
voorkomen, dat zich bij dergelijke transacties misbruiken 
voordoen" . 

Mijnheer de Voorzitter! Ik sta op een geheel ander stand
punt. Dat standpunt staat hier vlak tegenover. Ik zie in het 
voorliggend wervingsontwerp een groote brok sociale wetge
ving, een bescherming van den economisch zwakkeren 
arbeider, die - de praktijk wijst dit voldoende uit - al te 
gemakkelijk door verkeerde voorstellingen en valsche voor
spiegeHngen kan worden overgehaald elders in hem geheel 
onbekende streken werk te gaan zoeken. 

Nu is, wat in het Gedelegeerdenverslag is gezegd. eenigs
zins in andere bewoordingen herhaald geworden door het 
geachte lid , den heer Thamrin, die opmerkte, dat deze 
ontwerp-ordonnantie toch eigenlijk overbodig is en die de 
kwestie liever wil laten wachten, totdat de poenale sanctie 
aan de orde is gesteld. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit geachte lid gaat uit van de 
foutieve gedachte, alsof, indien de poenale sanctie is afgeschaft, 
ook alle arbeid onder contract zal zijn afgcschaft. Maar dat is 
een misvatting; uiteraard zal een werkgever, die werknemers 
over 18.o.t komen, ze wel degelijk onder contract nemen. Al 
zal hij dall niet meer een poenale sanctie hebben om aan dat 
contract kracht bii te zetten, er blijft nog altijd een civiele 
sanctie over en ook in die gevallen is het alleszins redelijk 
en weuschelijk, dat de economische zwakkeren beschermd 
worden tegen een werving, die hun groot ongerief zou 
bezorgen, wanneer zij door valsche voorspiegelingen geleid, 

HnndeUngon. Zittingsjaar 1935-1936. 

(Verboom, Directeur van Justitie.) 
naar een vreemd land gaan en daar in vele opzichten worden 
teleurgesteld. 

Verder wil ik nog een opmerking maken naar aan
leiding van hetgeen de heer Weyer heeft gezegd. Ik ga 
accoord met zijn opmerkingen ten aanzien van de kleine 
bedrijven, ik meen, dat deze ordonnantie een incongruentie 
in het leven roept ten aanzien van de controle op de kleine 
en die op de groote bedrijven. Ik zou de Regeering dan ook 
willen vragen, is het niet gewenscht, om ook een, zij het op 
eenvoudiger leest geschoeide controle uit te oefenen op de wer
ving voor de kleine bedrijven, want in de kleine bedrijven 
zijn de sociale toestanden vaak ergerlijker dan in de groote 
bedrijven, dat hebben de enquêtes O.a. in de batikindustrie 
wel aangetoond. Ik begrijp, dat deze materie in deze ordon
nantie niet kan worden geregeld, maar ik verzoek de Regee
ring deze aangelegenheid in overweging te willen nemen. 

Ten slotte breng ik de Regeering gaarne hulde voor het voor
liggende ontwerp. 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! ik wil mij 
gaarne aansluiten bij het betoog van den heer Weyer en dat 
ondersteunen. Dit geldt tevens voor het betoog "an den heer 
Vall Helsdingen, dat grootendeels in dezelfde richting' gaat. 

'Vij kuullen van mcening verschillen over do vraag, of in 
de onderhavige ordonnantie eigenlijk niet te veel geregeld 
wordt, maar dat ook in de toekomst een regeling noodig zal 
zijn, staat miins inziens vast; in zooverre begrijp ik het betoog 
van den heer Thamrin dan ook niet. 

Ik kan begrijpen, dat de heer Thamrin zegt: het was mij 
aangenamer geweest deze ontwerp-ordonnantie te behandelen 
tegelijk met de poenale sanctie, maar ik kan mij niet 
voorstellen, dat aan deze ordonnantie geen behoefte meer zou 
bestaan wanncer de poenale sanctie zou zijn afgeschaft. 

Voor de goede orde wil ik tenslotte uog wijzen op een mis
verstand, dat zich heeft voorgedaan bij de schriftelijke behande
ling met de Regeering, vermoedelijk, omdat een zin in het 
Gedelegeerdenverslag voor twee uitleggingen vatbaar blijkt. 
Omtrent artikel 1 wordt in het Gedelegeerdenverslag namelijk 
gevraagd, of 

"het juist is, dat de z.g. "laukehwervillg" ook onder 
dit artikel valt ". 

Hierop antwoordt de Regeering : inderdaad is dat juist, 
maar de bedoeling van de vraag in bet Gedelegeerdenverslag 
was - althans, dat meen ik - te vragen, of het een juist 
systeem is, dat de laukehwerving onder dit artikel valt en 
dan is het gegeven antwoord natuurlijk niet juist. 

Ik wil hierop even wijzen, omdat later djlnvijls naar de 
stukken wordt teruggegrepen eu dan is het wel goed, dit mis
verstand bij voorbaat uit te schakelen. 

De Ileer Enthoven, directeur van Justitie: )1ijnheer de 
Voorzitter ! In de eerste plaats zeg ik de geachte sprekers 
dank voor de instemming, die zij met deze voorstellen hebben 
betuigd. Deze instemming is vrij algemeen, zelfs de heer 
Thamrin, die toeh wel eenige principieele bezwaren bleek te 
hebben, meende, dat met deze ordonnantie een verbetering 
wordt bereikt. 

Ik mag misschien wel dadelijk op de principieele bezwaren 
van den heer Thamrin ingaan, omdat z'ij wel het kCl'npulit 
van de regeling raken. De heer Thamrin vraagt zich af, of 
het noodig is, op dit oogenblik met deze verbetering van de 
werving te komen, waal' de poenale sanctie misschien geheel 
verdwijnt en wij dus in ieder geval zouden kunnen afwachten,. 
welke beslissingen dit jaar genomen worden omtrent de ver
dere liquidatie van het systeem der poenale sanctie. 

Door de geachte leden, de heeren Van Helsdingen en Ver
boom, is ecbter reeds opgemerkt, dat dit niet juist kan ziin 
en dat ook bij het volslagen verdwijnen der poenale sanctie 
de behoefte aau een regeUng betreffende de werving kan 
bestaan) omdat de werving niet verdwijnt. Dat de werving 
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op i,e't oogenblik niet znlk een grooten omvang heeft, heeft 
een andere oorzaak, de crisis, waardoor wij, in plaats van de 
groote toename van het werkvolk in de buitengewesten, die 
wij in vroeger jaren konden constateeren, gezien hebben, 
dat in de laatste jaren het werkvolk in de buitengewesten 
steeds werd ingekrompen, in iede-r ge'Val de nieuwe aanwer
ving slechts op zeer geringe schaal plaats had. Dit wil echter 
niet zeggen, dat met het verdwijnen der poenale sanctie
contracten ook de regeling der werving minder noodzakelijk 
zou worden. Deze poenale sanctiecontracten zijn reeds nu 
voor een zeer groot deel vervangen door vrije contracten, 
want contracten zijn er inderdaad. Ook zonder poenale sanc
tie kan men zich verbinden, contracteeren, en wanneer nu 
o"p het oogenblik reeds de werving van contractanten in den 
Ollden zin des woords is veranderd in een werving van vrije 
emigranten, zooals de plantersorganisaties dat noemen, dan 
beteekent dit niet, dat men zich van de werving niets meer 
zou behoeven aan te trekken. Integendeel, de kern dezer 
regeling is, dat het op dit oogenblik noodzakelijk is de wer
vingscontrole los te maken van de poenale sanctie en de wer
ving van vrije arbeiders onder controle te brengen. Als de 
heel' Thamrin realiseert, wat het beteekent, dat dus de aan
werving voor de groote ondernemingen in de buitengewesten 
geleidelijk nu reeds vrije arbeiders aanbrengt, - al kan men 
dan zeggen dat die vrijheid in zekeren zin een onvrijheid is 
- en dat deze vrije werving, wanneer de poenale sanctie 
ve;rdwellen zal zijn, de eenige bestaande werving zal zijn, dan 
zal men moeten toegeven dat bij die werving wel degelijk 
behoefte bestaat aan beschermen dier economisch zwakkeren 
en dan zal ook de heer Thamrin wel moeten toegeven, dat 
een goede controle noodig blijft. 

Wat ten aanzien van de poenale sanctie zal worden beslist, 
gaat tenslotte in de richting van steeds verdere liqnidati e, 
maat hoe verder men zal gaan, hoe noodzakelijker het wordt 
de controle te baseeren op de thans voorgestelde regeling, 
dns een controle te scheppen op alle aanwerving, onver
schillig of die met poenale sanctie- of zonder poenale sanctic
contracten plaats heeft. Dit beginsel is dus wel niet voor 
bestrijding vatbaar. 

Overgaande tot behandeling der meer bijzondere bezwaren 
?al ik dit doen in de volgorde, waarin zo door de sprekcn 
Zijtl geuit. In de eerste plaats kom ik dan tot den heel' 
Weyer die, met erkenning van de juistheid van het systeem 
dat in deze regeling ligt, enkele bezwaren heeft gemaakt 
tegen toelichtingen en passages in de Memorie van Ant
woord, o.a. betreffende alinea 3, welke wellicht den indruk 
zou knnnen wekken, dat de Regeering met de bestaande 
wervingsorganisaties niet geheel tevreden is. De Regeering 
wil gaarne verklaren, dat men dit daarin niet moet lezen en 
dat Zij inderdaad van meening is, dat in dit systeem een 
overleg zeer goed tot ziju recht zal komen, en tevens dat -
ook zonder dat het noodig is hier een bewijs van goed ge
drag aan de bestaande organisaties uit te reiken - in deze 
passage geen enkele critiek moet worden gelezen. 

Wanneer de heer Weyer verder mededeelt, dat in alinea 
4 misschien te sterk wordt aangeduid een verandering ten 
aanzien van de wervingsorganisaties, wil de Regeering dat 
gaarne erkennen. Het Veda-systeem zal ongewijfeld niet 
verdwijnen bij de samensmelting met de Adek, maar niet
temin zal juist het verdwijnen van een organisatie als de 
Adek, die vroeger steeds moest klaarstaan om in grooten 
getale arbeiders te leveren, in de toekomst toch voor de Veda 
wel een zeer belangrijk verschil knunen medebrengen. Ook 
daarom heeft de Regeering gemeend, dat voor een wette
lijke uitzondering voor de Veda in dit systeem geen plaats is. 

Dan komt het punt van de exceptie voor de kleinbedrijven, 
een punt, waarover ook is gesproken door de heeren Van 
Helsdingen en Verboom . In het schriftelijk antwoord der 
Regeering zijn argun\enten geleverd, die terugsloegen op de 
in het Gedelegeerdenverslag geformuleerde bezwaren van 

het College van Gedelegeerdcn. In die bezwaren werd gespro
ken van een incongruentie, speciaal omdat tegenover de 
controle op den arbeid in de Europeesche sfeer in het gelleel 
geen controle zou bestaan op den arbeid in de inheemsche 
sfeer. De Regeering heeft gezegd dat die incongrnentie niet 
kan worden geconstateerd, omdat in deze de tegenstelling 
tusschen de Enropeesche en de inheemsche sfeer niet bestaat. 
Oljl het duidelijker te zeggen: De eenige kleinbedrijven, die 
wellicht een enkel maal op Java en Madoera werven, onge
veer in den geest als de groote Europeesche bedrijven, zijn 
Europeesche kleinbedrijven. Juist de Europeesche klein land
bouwbedrijven ~ullen een enkelen keer ook werkvolk op 
Java aanwerven. Dit heeft dus niets te maken met de inheem
sche sfeer. Het is dan ook bepaald onjuist, de tegenstelling 
te zoeken tnsschen de Europeesche en de inheemsche sfeer; 
de tegenstelling is gelegen in de klein- en grootbedrijven. 

Wanneer men nu vraagt, waarom die kleinbedrijven bniten 
de regeling blij ven, kan de Regeering naast hetgeen in de 
stukken is gezegd nog het volgende mededeelen: Het is niet 
juist, dat alleen geregeld is wat het gemakkelijkst te regelen 
valt en niet wat het meest noodzakelijk is. Het meest nood
zakelijk was, te regelen de aanwerving, die ol' groote schaal 
plaats heeft in goede tijden van het vededen, die wij hopen 
spoedig te zien terugkomen, de werving, die voor de groot
bedrijven plaats heeft. 

'Vat de kleinbedrijven betreft, te weten de Europeesche 
kleinbedrijven - de inheemsche cultures doen het zonder 
werving - heeft de werving op Java practisch geen betee
kenis. Dat het wel het meest urgent zou zijn de werving 
van de kleinbedrijven onder controle te stellen, kan de Re
geering niet erkennen. Wanneer men zegt: "De ai'beidstoe
standen van kleinbedrijven laten misschien te wenschen over, 
die moeten onder controle worden gebracht ", dan is dat een 
andere zaak. Daarop kan de Regecring thans niet in4 

gaan. In het algemeen kan ik zeggen, dat daartoe op dit 
moment practisch geen aauleiding bestaat_ 11aar als men 
slechts het meest noodzakelijke op het gebied van de wer
ving op Java wil regelen, is dat de werving voor de groote 
ondernemingen en niet die voor de kleinbedrijven. 

Dan is er nog het zeer groote practische bezwaar: Hoe 
stelt men zich voor de controle op de kleinbedrijven nit te 
oefenen, waar een arbeid.regeling voor die klein bedrijven 
niet geldt, waar men dus van een controle op de werving 
alleen zou hebben het begin, maar niet ltet eindef Men zal 
zelfs het begin niet volledig kunnen hebben, want de werf
controle op de grootondernemingen bestaat in de eerste 
plaats hierin, dat aan den arbeider wordt voorgehouden, 
waartoe hij zich verbindt in het contract en onder welke 
voorwaarden hij zal moeten werken. Zoolang geen wettelijke 
eischen worden gesteld voor de werkovereenkomsten in de 
klembedrijven; is het niet mogelijk de arbeiders, die zich 
laten werven voor de kleinbedrijven, voor te houden, onder 
welke voorwaarden zij zullen moeten werken. Daargelaten 
dat men dus geen vruchtbare controle op de werving voor 
de kleinbedrijven zou kunnen uitoefenen in bijzondere ge
vallen op de plaatsen waar de inscheping plaats heeft, van 
den anderen kant heeft men ook geen controle tel' plaatse, 
waar de menschen in dienst komen want daar is een bedrij'f, 
waarmede de arbeidsinspectie ûch thans als regel niet heeft 
in te laten, .omdat als regel voor de arbeidstoestanden daat· 
g.een wettelijke voorschriften bestaan. 

Men kan ziclt dus een controle - zelfs in meer eenvou
digen vorm dan in deze regeling is gelegen - op de wer
ving ten behoeve van de kleinbedrijven eenvondig niet 
denken. 

Mijnheer de Voorzitter! Het geachte lid, de heer 'Veyer 
heeft de vraag gesteld of wel juist was wat door de Re
geering is vermeld, ulo dat arbeiders uit ltet gewest ook bij 
de grootondernemingen buiten de wervingscontrole zouden 
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,· .. Uen. Dat is inderdaad juist; het gaat hier niet om de 
afdeeling, docll om het gewest. 

Dan heeft het geachte lid, de heel' Weyer, naar aanleiding 
van art. 6 gevraagd of de uitdrukking "in het algemeen" 
eigeluijk nog wel wat beteekende, of die woorden niet ge
heel hadden kunJlen vervaUen en voorts waarom Dlen nu 
niet eenvoudig dat oude model voor de arbeidsovereenkom
sten gebruikt. Het geachte lid heeft misschien gelijk. Die 
woorden "in het algemeen" zouden inderdaad even goed 
kUlUlen verdwijnen en wat dat model betreft, inderdaad 
komt het praktisch erop neer, dat het oude model gebezigd zal 
worden. WalUleer de regeling zelve veranderd wordt zal 
lUen natuurlijk nader onder oogen zien, of ook nog wijzigin
gen in dat model noodig zullen zijn. 

Tenslotte kom ik aan de kwestie vall het registratie-geld. 
Hier heeft het geachte lid, de heer Weyer een betoog gehou
den om te komen tot verlaging, zoo al niet afschaffing van 
die heffing en dit betoog is gesteund dool' het geachte lid, 
den heel' Verboom. Wat deze bezwaren aangaat is het moeilijk 
om tot overeenstemming te komen. Het geachte lid, de heer 
Weyer zegt : Het is te duur, want het is altijd nog een 
gulden meer voor die vrije arbeiders dan op het oogenblik 
wordt betaald. Ja, Mijnheer de Voorzitter, wanneer elk 
bedrag boven nul te duur geacht wordt, dan is het inderdaad 
ook te duur. Maar het is de vraag of het niet onjnist zou zijn, 
hiel' de extra-uitgaven, die het land zich lUuet getroosten 
voor deze kwestie, geheel voor rekening van het land te 
nemen en hiervoor geen bijdrage van de belanghebbende 
ondernemers te vorderen. 

'Mijnheer de Voorzitter! Om nog terug te komen op de 
argumenten, die in de stukken zijn te vinden, - men heeft 
g~zegd : de Overheid legt hier een verplichting op, waal' wij 
luet om Vl'agen; waarom moeten wij, ondernemers, daarvoor 
dan nu betalen I Hierin ligt al een antwoord op hetgeen de 
heel' Weyer vraagt: waarom hier nieuwe lasten moeten worden 
opgelegd, want op het oogenblik betaalt men voor vrije arbei
ders niets en straks wel. Dat hangt samen lIlet de 
omstandigheid, dat de 'Regeering nu niet alleen ver
plichtingen oplegt, maar ook verplichtingen op zich neemt. 
De Overheid zal zich nu met die wt!rv.iug van vrije arbeiders, 
waar Zij zich tot op het oogenblik nog niet mede heeft 
ingelaten, wel degelijk inlaten en zal daarbij contröle uit
oefcnen en die contröle zal veel werk en geld kosten. Wan
neer dit nu ongevraagd wordt opgelegd, mag dan de Over
heid daarvoor een bijdrage van de belanghebbenden vorde
ren? De Regeerillg moet hierop pertinent met ja antwoorden. 
Het is hiel' al precies als met een zaak als b.v. de filmkeuring. 
Ook de filmimporteurs en bioscoop-directeuren hebben niet 
gevraagd om de filmkeuring en hoe eerder die verdween, 
hoe aangenamer dat hun zou zijn, doch niettemin, nu de 
filmkeuring noodzakelijk wordt geacht in het ulgemeen 
belang, meent de Regeering het recht te hebben voor d" 
kosten, die dit medebrengt ook betaling te vorderen van in 
de eerste plaats belanghebbenden; dat zijn de filmimporteurs. 
En zoo zijn hiel' in de eerste plaats belanghebbenden bij de 
werving de ondernemers. Het is dan ook niet meer dan 
billijk, dat de ondernemers hier een redelijke bijdrage beta
len voor hetgeen in het algemeen belang, maar - hetgeen 
lüer onder anderen dool' den heel' Thamrin is gezegd 
ook in hlUl belang wordt gedaan. 

(De heer Van Hel sdi n gen: )V at is redelijk I) 
Mijnheer de VoorZitter! Of één gulden bijdrage te veel 

is, is heel moeilijk te zeggen. Ren gulden is op zichzelf geen 
groot bedrag. Een maatstaf van vergelijking is moeilijk aan 
te geven. In de stukken is el' o'ver gespr6ken, dat de kosten 
van de eigenlijke uitzending van arbeiders ongeveer - als 
ik mij niet vergis - f 12.80 bèili,'ageI!. Wanneer men nu 
aanneemt, dat dit zij n de kosten, die in rekening worden 
gebracht door de wervingsol'ganisaties voor de moeite, die 
zij doen en de tusschenkomst, die zij verleen en, dan lijkt een 

T 
bedrag van ééIi gulden naast die f 12.80 voor de weri· 
organisaties, als betaling voor h.etgeen de oyerheid daarbij 
moet doen, toch niet zoo ontzettend hoog. Maar die bedragen 
zijn niet vastgelegd in de ordonnantie. De Regeering wil dus 
nog wel gaarne dit punt nader overwegen en zien of er iets 
te zeggen is voor het standpunt van de ondernemers. 

(De heer Th am rin: Of voor verhooging.) 
Het geachte lid, de heer Thamrin, heeft reeds antwqord 

ontvangen op z~n bezwaar, dat men nu op dit moment een 
regeling Dlaakt voor de werving, terwijl mell straks nog moet 
beslissen over de poenale sanctie. 

Het andere bezwaar van het geachte lid is, dat in deze re
geling het systeem gevolgd wordt van contructueel'en op de 
plaats, waar de arbeiders worden ingescheept naar de buiten
gewesten in plaats van op de plaats van herkomst. 

Het geachte lid vraagt, of dit nu wel juist is en of het 
niet beter zou zijn om te doen contracteeren op de plaats 
van herkomst, ongeacht het voordeel, dat gelegen kan zijn in 
het feit, dat de arbeider op de reis tusschen de plaats van 
herkomst en de plaats van inscheping nog tijd heeft om zich 
te bedenken. Inderdaad, dit voordeel mag 'men niet uit het 
oog verliezen, dat de arbeider, die van de plaats van her. 
komst overgebracht wordt naar de plaats ,-an inscheping zich 
nog eens goed kan realiseeren, wat hij dOf.t, dat het dus in 
zijn. belang is, dat het contract, waarbij hij zich verbindt e~rst 
tot stand komt op de plaats vall inscheping, waar het besluit 
onherroepelijk; wordt, ,VaIlt . heeft de arbeider zich eenmaal 
ingescheept, dan is zijn besluit feitelijk onh~rrOepe1ijk, want 
men kan niet verlangen, dat de werkgever den arbeider dan 
nog ontslaat van zijn verplichtingen en hem terugzendt. Dit 
kan men wel eisehen, wanneer de arbeider reeds is vertrokken 
van zijn plaats van herkomst, maar de plaats van inscheping 
nog niet heeft bereikt. 

Bovendien zou het volgen van een ander systeem een vol
komen wijziging van het systeem der ordonnantie beteekenen 
niet aUeen, maar ook de noodzakelijkheid van een volkomen 
andere organisatie, waal' de regeling aansluit bij den bestaan
den toestand, dat is. dat de controle op de werving geschiedt 
dool' de arbeidsinspectie, dool' het kantoor van arbeid. Dit 
is alleen bij de bestaande regeling mogelijk. 

In vroeger jaren, toen dit beproefde systeem nog niet was 
ontstaan, heeft de regeling gegolden, dat de contl'öle plaats 
had op de plaats van herkomst. Deze controle op de onder
handelingen met den werknemer kon toen alleen geschieden 
door het B. B., en het is juist een verbetering van het systeem, 
dat deze taak werd overgedragen van het B. B., dat 
daaraan niet den tijd en de aandacht kon geven, die 
noodig waren, aan de ambtenaren van de arbeidsinspectie· 
Het zou beslist een stap terug zijn, als men weder terngging 
naar de controle op de plaats van herkomst, d.w.z. op tal 
van plaatsen op Java, waardoor men geuwongen zou zijn los 
te laten datgene, wat juist de verbetering bracht, nl. het 
overdragen van de taak aan de deskundige eri hiermede 
nitslnitend belaste en verantwoordelijke ambtenaren van de 
arbeidsinspectie. 

De Regeering kan dan ook niet anders zeggen dan dat na 
de geschiedenis van de werving, die logisch geleid heeft tot 
dit systeem, een sysieem, dat voldoet, waarbij men geen 
bezwaren ondervindt in verband met het contracteeren niet 
op de plaats van herkomst, maar op de plaats van inscheping, 
men van dit systeem niet moet teruggaan naar een verouderd 
systeem, dat indertijd nièt voldaan heeft en dat men waarlijlt 
het best doet met te blijven bij wat men nu heeft, dat 
veranderd en verbeterd kan worden en uitgebouwd, maar 
waarbij het mogelijk is, de verbintenissen te doen sluiten ten 
overstaan van ambtenaren van de arbeidsinspectie op enkele 
centra, de inschepingscentra, zoodat het onmogelijk is, aan 
de suggestie van het geaehte lid gevolg te geven. 

De opmerkingen van den heel' Van Helsdingen vereischen 
feitelijk geen beantwoording, behoudens duar, waal' h.ij zich 
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(Weyer, Th&mrin, Directeur vu Justitie.) 
aansloot bij de bezwaren tegen het buiten de controle laten 
van de werving voor de kleinbedrijven. Het geachte lid heeft 
overigens slechts steun verleend aan het regeeringsstandpunt 
en aan het systeem dezer ordonnantie. 

De heer Verboom meent, dat in bet Gedelegeerdenverslag 
naar aanleiding van art. 1 een vraag is gesteld, die niet de 
bedoeling had welke daaruit door de Regeering werd gelezen. 
Bedoeld was niet te vragen: "Valt de laukeh-werving onder 
deze ordonnantie", maar "is dit systeem juistf" Indien 
de ' vraag in aezen zin was begrepen, zou de Regeering daarop 
zeer positief hebben gezegd: Ja, dit systeem is inderdaad juist, 
dit is een van de punten die bij deze regeling zeer nadrukkelijk 
zijn onderzocht en ondanks de bezwaren die van ondernemers
zijde zijn aangevoerd, uitdrukkelijk gehandhaafd zijn, omdat 
bet beslist noodzakelijk is, dat het werven van laukeh's onder 
deze controle va1t. Dit is juist een van de voordee1en dezer 
regeling. 

De heer Weyer : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne 
de Regeering willen dankzeggen voor de uitvoerige en 
duidelijke beantwoording van mijn in eersten termijn gemaakte 
opmerkingen, een beantwoording die, ik verklaar het gaarne, 
mij goeddeelS bevredigen kan. Met name ben ik zeer verheugd, 
dat de Regeering bereid is alvorens de verordening vast te 
stellen, nog eens te overwegen, in hoeverre tot verlaging en 
naar ik hoop tot afschaffing dezer registratiekosten zal kunnen 
worden overgaan, hetgeen ik bij de Regeering nogmaals 
gaarne wil bepleiten. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil toegeven, 
dat het onjuist is om de stelling te verkondigen, dat toezicht 
op de werving onnoodig zou zijn bij afschaffing van de poe
nale sanctie, doch dit is niet het eenige wat van belang is in 
deze ordonnantie. Van belang is ook of, wanneer de poenale 
sanctie wordt afgeschaft, de velcrlei uitgebreide bepalingen 
omtrent het toezicht in diezelfde mate noodzakelijk zullen zijn 
als thans, nu die poenale sanctie er nog is. Ik meen de stelling 
te mogen uiten, dat die velerlei en uitgebreide bepalingen ten 
aanzien van de werving ~rootendeels haar grondslag vinden in 
het bestaan van de strafrechtelijke sanctie, die juist door de 
poenale sanctie wordt geschapen. Wanneer de sanctie op het niet 
nakomen van verbintenissen niet bestond, stel ik mij voor, dat 
veel minder en eenvoudiger bepalingen noodig zouden kunnen 
zijn voor het wervingstoezicht. Vandaar ook mijn suggestie om 
deze herziening uit te stellen tot na het afkomen van de 
beslissing der Regeering inzake de al of niet continueering der 
poenale sanctie, omdat dat een beter tijdstip zou zijn voor 
deze herziening. Ik maak mij sterk dat, wanneer eenmaal is 
beslist dat er geen poenale sanctie op contractarbeid zal zijn, 
de toezichtbepalingen ook van veel eenvoudiger structuur 
zullen kunnen zijn. Ik zie aankomen dat, wanneer straks de 
beslissing in den door mij bedoelden zin zal zijn gevallen, de 
velerlei uitgebreide bepalingen op het wervingstoezicht sterk 
vereenvoudigd zullen kunnen worden. 

Ik zal op mijn tweede suggestie niet verder ingaan, al ware 
dit alleen al, omdat zij niet past in het stelsel der huidige 
ordonnantie, zoodat het daarom m.i. uitgesloten moet worden 
geacht, die suggestie hierin te verwerken. 

De heer Enthoven, directeur van Justitie : Mijnheer de 
Voorzitter! Op hetgeen de heer Thamrin nader aanvoerde 
wil ik alleen nog antwoorden, dat een nog eenvoudiger systeem 
van controle OP de werving dan zooals het hier is geregeld, 
nauwelijks denkbaar is, althans onder de bestaande omstan
digheden. En onder die omstandigheden zal de regeling jnist 
ook moeten gelden voor de aanwerving van vrije arbeiders, 
dus die niet onder de poenale sanctie vallen. 

De afschaffing van de poenale sanctie, Mijnheer de V oor
zitter, is voor een groot deel meer theorie dan practijk, want 

(Directeur vu Financiën.) 
practisch is de poenale sanctie reeds tot een zeer klein per
centage teruggevallen. En wanneer men straks de poenale 
sanctie nu eventueel in de wet afschaft, zal dat toch zeker 
niet gebeuren met ingang b.v. van de maand volgend op dat 
besluit; er zal toch zeker een overgangstermijn worden gesteld. 
En hoe denkt de heer Thamrin zich dan den toestand in den 
tusschentijd j Dan zal alles moeten geschieden op dezelfde 
wijze als thans. Ik ga zelfs verder : De Regeering kan zich 
niet voorstellen dat, als er geen enkel poenale sanctiecontract 
werd gesloten, de wervingscontrOle, zooals zij hier is ingericht, 
ondeugdelijk zou zijn. Want die is ingericht op de controle 
op de werving van vrije arbeiders. Mocht ' in de practijk 
vereenvoudiging van het systeem noodzakelijk blijken dan zal 
de Regeering daartoe gaarne overgaan. Maar zooals Zij den 
bestaanden toestand ziet - en dat heeft niets te maken met 
een beslissing omtrent de poenale sanctie - is dit de eenvou
digste en meest practische vorm waarin controle op de werving 
kan plaats hebben. En nogmaals: de werving zal bl~i 
ven plaats hebben, ongeacht de op het stuk van de poenale 
sanctie te nemen beslissing. 

De Voorzitter: 'rhans kan tot stemming worden overge
gaan . 

De ontwerp-ordonnantie wordt, met inachtneming van de 
aangebrachte tekstverbeteringen (zie laatste bladzijde 
Memorie van Antwoord ) zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de voo r t zet tin g 
der b e h a n del i n g van deo n t w e r p - 0 r don
nanti e tot nadere herzi e ning van de or
don n a n tie 0 p d ep ers 0 n ee l e b e I ast i n g (Ond. 
13~ ), als gewijzigd bij nota van wijz i ginge n 
(Stuk 6). 

De heer De Bruyn Kops, directeur van Financiën: 
Mijnheer de Voorzitter! Ik moge beginnen, U dank te zeggen 
voor de gelegenheid, mij geboden ondershands overleg te 
plegen met den heer Ratu Langie, welk overleg vruchtbare 
resultaten heeft gehad. 

De heer Ratu Langie had de aandacht gevestigd op eenige 
punten en daarbij verschillende belastingobjecten genoemd, 
eeltige te veel, VOOl'ZQover ik kan beoordeelen, waardoor zijn 
opmerkingen eenigszins gecompliceerd werden en niet 
dadelijk te overzien. Het komt erop neer, dat de heer Ratu 
Langie heeft gewezen op een feit, dat ook bii de bestaande 
regeling voorkomt, n .l. dat de belasting op de rijwielen tot 
zekere hoogte is gekoppeld aan de huurwaarde der woon
huizen. Dit is in zooverre het geval, dat we te maken hebben 
met grenshuurwaarden en als nu de huursom ligt beneden 
de 100% van de grenshuurwaarde. vervalt men in een der 
lagere klassen, waarmede ook de belasting np rii\vielen op 
en neer gaat. De hoogste belasting op een rijwiel bedraagt 
.f 3, maar kan op de bedoelde wijze naar ge·mng' van de 
klassen f 2.40, f 1.80, .f 1.20 en 60 cent bedragen. De heel' 
Ratu Langie nu heeft er op gewezen, dat volgens artikel 23 
van de ordonnantie, men bij verhnizing naar een woning met 
een hoogere huurwaarde, ook wordt medegesleept wat de 
rijwielbelasting betreft, waardoor men, voorzoover men 
beneden de f 3 was, kon vervallen b.v. van f 1.20 in f 1.80. 
Daarenteg-en is er, zegt de heer Ratu Langie, bii de onthef
fingsbepalingen niet in voorzien dat men, bij verhuizing naar 
een woning van lagere huurwaarde en daardoor beneden de 
grenshuurwaarde komende, een vel'la!(ing van de rijwielbe
lasting krij gt. Men heeft dns bij deze wijziging voortgebouwd 
op hetgeen reeds bestaat, doch de Regeering geeft gaarne 
toe dat, waar men doende is, de ontheffingen in een soepele 
richting nit te voeren, men ook had kunnen tegemoetkomen 
aan de door den heer Ratu Langie geopperde bedenking, n.l. 
het inlasschen van de mogelijkheid van verlaging der rijwiel-
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(De Voorzitter , Thamrin.) 
belasting bij verhuizing naar een wOlling beneden de grens
hUlU'waarde van een lagere categorie. 

Ik mag hierbij wel opmerken, dat dit geval technisch 
eenigszins ingewikkeld is omschreven in de ordonnantie op 
de personeele belasting. Het gaat hier 0111 vermindering van de 
belasting naar den 4en grondslag, en daarbij zullen weer uit
gezondCl'<Î moeten worden de motorrijwielen, aangezien deze 
niet gekoppeld zijn aan de belasting van woningen naar de huur
waarde. Het ware wel gemakkelijker geweest, wanneer de heer 
Ratu Langie eenigszins tijdiger met zijn opmerking 'Voor den dag 
was gekomen. Maal' die opmerking zelf acht de Regeering 
in de lijn van de thans aan te brengen wijzigingen gerecht
vaardigd en Zij wil dam'aan, zooals gezegd, tegemoetkomen. 
Zij stelt daarom voor in art. 1 sub V tweede alinea van lid (2) 
in stede van de woorden "naar de eerste twee grondslagen I1 

te lezen : 
"naar den eersten, tweeden en vierden grondslag, 

motorrijwielen daaronder niet begrepen . " 

De Voorzitter: Artikel 1 der ontwerp-ordonnantie is 
gewijzigd, als zooeven dool' den Regeeringsgemachtigde aange
geven. Wenscht de heer Ratu Langie nog het woord! 

De heer Ratn Langie: Alleen, :Mijnheer de Voorzitter, om 
de Regeering dank te zeggen voor haar tegemoetkomende 
houding. 

De Voorzit ter : Hoewel el' tijdens de beraadslaging in de 
ontwerp-ordonnantie ecn wijziging is aangebracht, stel ik 
conform ,u·tikel 60 juncto artikel 103 \'an het Reglement 
vun Orde voor, haar niettemin thans in stemming te brengen. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij nota van 
wijzigingen (stuk 6) en tijdens de beraadslaging bij monde 
van den Rcgecringsgcmaehtigde, wordt, met inachtneming 
van de aUI{gebl'nchte tekstverbeterIng (z ie de "Verbetering", 
vermeM tUS.chen de stukken 4 en 5) zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen. 

De Voorzitter : A a n deo I' dei s de b eh a n d e li n g 
v n n deo n t wel' p - 0 r don n a n t ie tot I' e ge l i n g 
van den nitvoer van p l antmate r iaal van 
koffie. (Oud. 14:1.) 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en zon
der hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : A a u deo I' dei s de be h a n del in g 
van de ontwerp-ordonnantie tot wijziging 
van des a men S tei l i rig " v 1L 'h der e gen t s c hap s
raid e n va u P am e kas au, -. i[> l' oJ> 0 I i n g g 0, S oe r a
b a 1 a, ' Haln 0 Th ga n, Toe I 0 e n g a g 0 eng, P at j i t a n 
en . Pa'soe~óean. (Ond.141. ) .' 

De heer Thamrin : Mijnheer de Voorzitter ! Ilt kan mij 
met den opzet en de doelstelling van de ordonnantie vereenigen. 
Ik zou alleen enkele inlichtingen willen vragen naar aanleiding 
van de verhoudingen van het aantal verkozen en benoemde 
Indonesische leden . 

Het wil mij voorkomen, dat elke regel of maatstaf hier zoek 
is, omdat de verhoudingen voor de verschillende regentschaps
raden zeel' ver uiteenloopen, zoodat het niet mogelijk is bij 
benadering ecnigen maatstaf te ontdekken in de verhonding 
vHn het aantal verkozen en het aantal benoemde leden. Zoo lees 
ik bv. ih de Memorie van Toelichting, dat voor het regentschap 
Pamekasan wordt voorgesteld een verbouding van de verkozen 
tot de benoemde leden van 13 : 6, dus bijna van 50%; voor 

Handelingen. Zittingsjaar 1935-1936. 

(Soetardjo.) 
het regentschap Probolinggo van 11 : 3, d.i. 35% ; voor Soera
baja van 11 : 4, ook ongeveer 35%; voor Lamongan 12 : 7, 
d.i. meer dan 50% ; voor Toeloengagoellg van 11 : 5, dus ook 
ongeveer 50% ; bij Patjitan daarentegen van 9 : 2, een verhou
ding van ongeveer 25%; Pasoeroean van 11 : 4, een verhouding 
van ongeveer 35%. 

Zooals men ziet is hier elke maatstaf van eenige verhouding 
tusschen het aantal benoemde en verkozen leden eigenlijk 
zoek. Ik zou willen vragen, wat de reclen is, dat deze wille
keurige verhouding is aangenomen en of el' geen aanleicling 
is om ook ten aanzien hiervan een vasten maatstaf aan 
te nemen zooals het geval is geweest bij de vaststelling van 
het totaal-aantal leden, dat op ongeveer drie vierden van het 
oude totaal is gesteld. 

Ik zou willen vragen, ook ten aanzien van de verhouding 
denzelfden maatstaf te willen aanhouden, zoodat ten aanzien 
van Pamekasan VOOl' de vel'houding inplaats van 13: 6, 15: 4 
zon kunnen worden genomen, voor Probolinggo handhaving 
van de voorgestelde verhouding van 11 : 3, voor Soerabaja 
inplaats van 11: 4,12: 3, voor Lamongan, instede van 12 : 7 
de vel'houding van 15: 4, voor Toeloengagoeng, instede van 
11 : 5 de verhouding van 13: 3, voor Patjitan handhaving van 
de voorgestelde vel'houding van 9: 2 en tenslotte voor Pasoe
roean instede van 11 : 4, 12 : 3. 

Ik heb bij deze voorgestelde getallen dezelfde verhouding 
aangenomen van ongeveer een vierde van het aantal benoem
de leden tot het aantal verkozenen, natuurlijk min of meer 
afgerond vanwege de oneven getallen en zou willen vl'llgen, 
of de Regeering bereid is, zoo al uiet deze voorgestelde wijzi
gingen over te nemen, dan toch in overweging te ucnlcn en 
zoo stl'aks met een voorstel bij den Volksraad te dezer zake 
terug te komen ? Ik kan op dit oogenblik 11iel' moeilijk met 
eon amendement komen, omdat in art. 1 van de voorgestelde 
ontwerp-ordonnantie de kiesmannen districtsgewijze zijn ge
noemd en ik er niet van op de hoogte ben naar welken maat
staf het aantal kiesmannen is vastgesteld. Gebeurt clat op de 
hasis van het zielental van het district, of geschiedt het uit 
hoofde van het economisch belang, dan wel geschiedt dit op 
andere critel'ia 1 Ik weet het niet. \Vanneor ik met een amen
dement zou komen om gevolg te geven aan mijn suggestie, 
zou ik er jn dat geval met de muts naar moeten gooien en 
waarschijnlijk wijzigingen voorstellen, die straks eigenlijk 
geen enkele basis of rechtvaardiging zouden vinden in de 
eenmaal aangenomen criteria. Ik zie dus, uit praktische over
wegingen, om geen fouten te maken, van het indienen van 
een amendement af en zou aan de Regeel'ing willen overlaten 
om de aantallen of getallen te wijzigen naar gelang van dQ 
eenmaal vastge telde criteria. 

Zooals gezegd, kan ik mij indenken, dat de Regeering ook 
momenteel moe ilijk direct gevolg kan geven aan m:(jn sug· 
gestie, doch ik zou tevreden zijn wanneer Zij bereid is om 
hiernaar een ernstig onderzoek in te stellen en eventueel met 
wijzigingsvoorstellen bij den Volksraad terng te komen. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! In de eerste 
plaats zou ik een opmerking willen maken omtrent voorko
mende onnauwkeurigheden in de geroneographeerde ont
werp·ordonnantie. Het zijn vermoedelijk tikfouten, doch ik 
stel el' toch zeer veel prijs op de aandacht van de Regeering 
}.ierop te vestigen. 

In de eerste plaats treft men aan op blz. 4 onder art. 4 de 
opsomming van de districten, die ressorteeren onder het 
regentschap Lamongan en daaronder wordt genoemd het 
district Patjitan. Ik meen echter te weten, Mijnheer de V 001'
zitter, dat in het regentschap Lamongan een district Patjitan 
niet bestaat; wel bestaat el' ecn district "Patjiran ". 

In de tweede plaats wordt het district Soekadadi gespeld 
met een ;,a" na de "k ", in overeenstemming met de in de 
Javalanden gebruikelijke spelling van eigennamen - ik 
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(Adviseur voor de Decentralisatie.) 
verwijs naar namen als Bodjonegoro en Sidoardjo, - stel ik 
voor den naam te spellen "Soekodadi ", 

Dan zou ik de Regeering willen wijzen op e~n vermoe
delijke tikfout in de Memorie van Toelichting blz. 6 (roneo), 
waar staat, dat de periodieke verkiezingeu in de maand Juni 
van dit jaar zullen worden gehouden. Volgens artikel 12 al. 
1 van de kiesordonnantie voor de regentschapsraden op Java 
en Madoera, worden de verkiezingen echter gehouden op 
den derden Dinsdag van de maand Jnli. 

Verder gaan mijn opmerkingen in dezelfde richting als 
die van het geachte lid, den heel' Thamrin. Ik kan mij ver
eenigen met de gedragslijn, die door de Regeering is aan
genomen, dat bij het vaststellen van het aantal leden van 
de nieuwe regentschapsraden de basis van % is aangeno
men en verder kan ik mij ook vereenigen met de handh(lving 
van de verhouding tusschen de zetels, die worden toegekend 
aan de Europeesche en aan de inheemsche groep. Ten aan
zien van de inheemsehen wil ik er ten slotte nog op wijzen, 
dat bij de afronding van de getallen, men in dit ontwerp is 
gekomen tot verhoudingen, die ten nadeele van het inheem
sche element uitvallen. Op grond daarvan slnit ik mij thans 
geheel bij den vorigen spreker aan en dring er bij de Re
geering op aan, deze kwestie nogmaals aan een ernstige 
studie te onderwerpen en eventueel een wijzigingsontwerp 
Voor te brengen. 

De heer Heinsius, adviseur voor de decentralisatie: 
Mijnheer de Voorzitter ! Ik wil beginnen met erop te wijzen, 
dat nog altijd op het program der Regeering staat een 
algemeene herziening van de samenstelling der regentschaps
raden, waarbij weder geheel in beschouwing wordt genomen 
de vraag, of de verhonding tnsschen de zetels, die gereser
veerd zijn voor de verschillende bevolkingsgroepen, juist is 
en eveneens of de verhouding tusschen de voor de benoemde 
en de verkozen leden gereserveerde zetels juist is. 

Deze ontwerp-ordonnantie heeft een veel beperktere 
strekking. Reeds is niteengezet, hoe wij tot het ontwerp zijn 
gekomen. Bij de samenvoeging van de regentschappen zijn 
voorloopig de regentschapsraden zonder meer bij elkaar 
gevoegd. Daardoor zijn colleges ontstaan, die grooter zijn 
dan noodig is, om te komen tot een jniste vertegenwoordiging 
van het betrokken gebied, te groot ook, in dit opzicht, dat 
het niet noodig is, zooveel menschen aan het woord te laten 
over de onderwerpen, die in behandeling komen. 

Daarom heeft de Regeering het juist geoord eeld, de raden 
te vel'kleinen en Zij heeft aangenomen, een verkleining tot 
3/4 gedeelte. Daartoe is het ook beperkt gebleven. De 
Regeel'ing heeft niets anders gedaan dáU een inkrimping van' 
de te groot geworden raden, zij heeft geen wijziging gebracht 
in de verhouding tusschen het aantal verkozen en benoemde 
leden, noch in de verhouding tnsschen het aantal zetels, 
gereserveerd voor de verschillende bevolkingsgroepen. 

Natuurlijk was het niet mogelijk, de verhoudingen altijd 
precies te handhaven; som.s waren afrondingen noodzakelijk, 
doch groote verschillen hebben deze niet teweeggebracht. Daar
om zou ik wLllen zeggen, dat de bezwaren van de heeren 
Thamril). en Soetardjo tegen de verhoudingen zooals in dit ont
werp neergelegd, in werkelijkheid bezwaren zijn tegen de be
staande verhoudiugen en het ligt niet in de bedoeling, deze nu 
te herzien bij dit ontwerp. Zou de Regeering aanstonds op de 
suggesties der beide geachte leden ingaan, dan zou Zij een 
inconsequentie plegen, immers, waarom zou Zij ten aanzien van 
deze toevalligerwijze vergroote regentschapsraden de verhou
dingen gaan wijzigen, en die in de overige regentschapsraden 
ongewijzigd laten Y Dat zou toch geen zin hebben. Het is beter 
de herziening van de verhoudingen in het geheel achterwege te 
laten tot de algehcele herziening, die over eenigen tijd aan de 
orde komt, in bespreking zal worden gebracht. 

(De heer Van Hel sdi n gen : Wanneer kan· deze laat
ste worden verwacht ') 

(Thamrin.) 
Deze herziening is eenigszins op uen achtergrond ge

raakt tengevolge van den overvloed van crisismaatregelen 
die de Regeering moest treffen, maar zij staat nog steeds 
op het programma en zal zeker met den noodi gen spoed 
worden afgewerkt. 

De heer Thamrin heeft gevraagd volgens welke beginse
len de verdeeling over de kiesdistricten heeft plaats gehad. 
Ik kan antwoorden, dat daarbij zij n aangelegd de criteria 
betreffende het zielental, het economisch belang e.d. 

De heer Soetardjo heeft verder de aandacht gevestigd op 
enkele spelfouten. Een daarvan bleek een tikfont te zij n 
en kan niteraard zonder meer worden hersteld, de andere 
betrof een zuivere spellingkwestie van een J avaanschen 
naam. Ik ben op dit gebied geen deskundige, maar weet 
toch wel, dat woorden die vroeger algemeen met een ,,0 " 
worden gespeld, tegenwoordig veelal een "a" nemen, zonder 
verandering in de uitspraak. Ik geloof dus, dat het hier 
alleen een verschil in spelling betreft, doch geef mijn mee
ning uiteraard gaarne voor beter. 

(De heer S 0 eta r d jo : ' Neen, die klinkerverandering 
komt voort nit een oudere spelling.) 

Misschien moeten wij dat dns als een spelfont beschonwen, 
en ons refereeren aan de officieele spellingslijst die wij dan 
achteraf alsnog zullen raadplegen teneinde daarmede in over
eenstemming de betrokken spelfont te wijzigen. 

De heer Soetardjo meent, dat cr een vergissing in de Me
morie van Toelichting voorkomt, dat nl. periodieke verkiezing 
van de regentschapsraden niet zal worden gehouden in Juni, 
doch in Juli. Ik geloof, dat er hier van de zijde van het 
geachte lid een vergissing in het spel is. Art. 12 lid 1 van 
de regentschapskiesord(}nnantie is bij een ordonnantie, vervat 
in Stbl. 1933 no . 213, gewijzigd. 

I k heb zooeven al gezegd, dat de desiderata van de hem'en 
Thamrin en Soetardjo vanzelf aan de orde zullen komen bij 
de algemeene herziening van dc samenstelling del' rcgent
schapsraden. Ik wil hierbij nog even mededeelen, dat de 
arbeid del' kiesrechtcommissie niet onmogelijk op de samen
stelling dezer raden van invloed zal zijn, hetgeen een reden 
temeer is om niet tot principieele herziening der vergroote 
raden over te gaan of wijziging in de bestaande verhouding 
te brengen tusschen de benoemde en de verkozen leden en 
de zetels, voor de verschillende bevolkingsgroepen gereser
veerd. Overigens zal natuurlijk aan de door de beide geachte 
leden geuite wenschen de meest mogelijke aandacht worden 
besteed. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Als ik- ae 
mededeeling van den geachten Regeeringsgemachtigde als 
een toezegging mag beschouwen op mijn desiderata, geloof 
ik, dat ik met die toezegging nog verder van hnis ben. 
De bedoeling vanm.ijn voorstel was, waar hier sprake is van 
een wijziging van de samenstelling en de verhoudingsgetallen 
del' regentschapsraden in Oost-Java, met de dool' mij voor
gestelde wijzigingen niet te wachten tot dc algemeen. her
ziening van de verhoudingsgetallen V~lIl alle regentschaps
raden, want ik geloof dat wij dan een heelen tijd zonden 
moeten wachten, voordat de aangekondigde wijzigingen den 
Volkst'aad bereiken. Ik geef toe, dat er geen reden is voor 
een incidenteele wijziging van de verhoudingsgetall en van ae 
regentschapsraden, maal' waar hier toch sprake is van een 
w.ijziging van die verhoudingen, vraag jk mU af, waarom geen 
verdergaande wijzigingen onder de oogen zijn gezien . Het 
moge waar zijn, dat die verhoudingen zijn ontleend aan de 
bestaande praktijk, maar als men bezig is wtjz igingen aan 
te brengen, gaat men toch niet een gedeelte wijzigen, terwijl 
men een ander gedeelte ongewijzi gd laat, ook al zijn er 
motieven, die zouden lnmnen pleiten voor een andere wijze 
van verdeeling van het aantal zetels. De verhoudingen mogen 
voor elk regentschap vóór de samenvoeging juist zijn geweest, 
ik heb altngetoond, dat juist door die samenvoeging wille-
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'Yijziging samenstelling regentschapsraden van Pamekasau, Pl'oboli nggo, ocrabaja, Lamongan, 'l'oeloeng-agoeng, Patjitan 
en PaSOCl'oean (Ond. 14 1 ) . - Vierde rapport "nn de Commissie YOOr de Verzoekschriften. 

(Adviseur voor de Decentralisatie, de Voorzitter.) 
keur ige verhoudingen zijn ontstaan en het zou voor de hand 
liggen, dat lllen bij het entamceren van de herziening van de 
totalen van de aantallen leden denzelfden maatstaf zou aan
leggen voor de verhouding tusschen het aantal benoemde en 
verkozen leden. Als de Regeeringsgemachtigde b~ benadering 
het tijdstip zou kunnen aangeven, waarop een ontwerp tot 
algemeene herziening del' samenstelling van de regentschaps
raden den Volksraad zal worden voorgelegd en dit tijdstip 
niet te vel' af ligt, ben ik uiteraard met de gedane toezegging 
tevreden. Maal' wanneer het tijdstip vel' in het verscliiet zou 
liggen, zou ik der Regecl'ing willen vragen, waur Zij toch 
bezig is met de wijziging van de samenstelling van regent
schapsraden in Oost-Java, of Cl' geen aanleiding is, de bedoelde 
wijzigingen thans voor te stellen en niet te wachten tot de 
algemeene herziening dcr regentschapsraden. 

De heel' Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter ! Ik sluit mij 
geheel bij den vorigen spreker aan . 

De hecl' Heinsius, adviseur vQor de Decentralisatie: MUn
heer de Voorzi tter! De Regecl'ing kan misschien de beide 
geachte sprekers geruststellen. Zij heeft thans voorgesteld, 
de hersamenstelling van de vergroote regentschapsraden in 
Oost-Java_ Het volgend jaar komt Zij met voorstellen be
treffende de llersamenstelling van de vergroote regentschaps
raden in Midden-Java. De Regeering kan de behandelÏl)g 
zelfs zo nder ee nig bCZW3lll' vervroegen j slechts moet worden 
gezo rgd, dat all es gereed is voor de periodieke verkiezingen 
van het volgend jaar. Evelltueel kan dus de Regeering reeds 
in het najaar met een ontwerp komen. Het spreekt yanzt'lf, 
dat Zij na de belangrijke redevoeringen va n de hCC'l'cn 
Thalllrin en Soetardjo bij het smnenstellen van de ontwerp
ordonnanti e voor ~riaden-Java zal overwegen of ni et van 
de gelegenheid moet worden gebl'luk gemaakt, ook wijzi
gingen te brengen in de verhoudingsgetallen betreffende 
de YCl'kozen en benoemde leden. :Mocht de Regeering daar· 
toe ten aal~zien va n :::\[idden·Java besluiten, dan spreekt het 
vanzelf, dot t Cg'el~jke rti.id za l worden yoorgesteld, nisnog 
achteraf wijzigingen te brengen in de bedoelde verhoudi ngen 
voor de regentschapsraden van Oost·Java. 

l\fijnheer de Voorzitter! Ik hooJl hiermede de beide geachte 
sprekers te hebben tevl'eden gesteld. 

De Voorzitter: Ook ik ben dool' dit antwoord tevreden 
gesteld , omdat hieruit blijkt, dat de bedoelde voorstellen voor 
de regentschapsraden "all Midden-Java niet zóó laat aan den 
Volksraad zullen worden aangeboden, dat wij ze vlak voor 
het reces in reehtstreeksehe openbare behandeling moeten 
nemen. 

Thans kan tot stemming worden overgegaan. 

De ontwerp-OI'donnantie (Ond. 14 1 ) wordt zonder hoof
delijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo I' dei s de he h a n del i n g 
van h et vierde r appo r t van d e co mmissie 
y oor d cve I' Z 0 c k s c h l' i f t C 11 , 1 u i den d e als 
v 0] g t: 

1. Verzoek, gedagteeh:cnd 1I,1al'tapOCl'H 10 Januari 1935 van 
illohamad Lebill gelal' Radja lIIangkoe Alam om toekenning 
van pensioen of onderstand. 

Waal' de desbetreffende bepalingen de toekenning vau 
pensioen of onderstand niet toelaten, stelt de commissie voor 
ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van 
den dag en ndressant hiervan mededeeJing te doen. 

2. Verzoek, gedagteekend Tempeh 11 Mei 1934 van Liem 
IGem Giok bctl'c.He ncle een schuul'vcl'gullning. 

Regeeringsbl'ief Yan 31 Januari 1935 No. 269aJB met bijla
gen heeft op dit verzoek betrekking. 

Overwegende, dat adressant bl~kens besluit van het Col
lege van Gecommiteerden van den regentschapsraad van 
Loemadjang tel' zijner tijd op zijn verzoek zal kunnen terug
komen, stelt de commissie voor ten aanz ien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adr~ssant, onder 
toezending van een afschrift van bovengenoemden Regee
rin gsbrief met bijlagen, hiervan mededeeling te doen. 

3. Verzoek, gedagteekend Bandoeng 8 December 1934 van 
C. P . B. Vis Dieperink om kwijtschelding van zijn schuld 
aan den Lande wegens huur eener landswoning. 

Regeeringsbrief van 26 Maart 1935 No. 780/C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De conunissie, het betreurende dat de herzien ing van de huur 
del' betrokken landswoning aanmerkelijke vertraging onder 
ging, stelt voor ten aanzien van het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief met bijlage, 
hier va n mededeeling te doen. 

4. Verzoek, gedagteekend Mad ioen 15 September 1934 van 
W. Ledeboel' betreffende het hem verleend ontslag uit zij 'l 
betrekking. 

Regeeringsbrief van 3D Maart 1935 No. 819alC met bijlagen 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van ecu afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief 
met bijlagen , hiervan mededeeling te doen. 

fi. Verzoek, gedagteekend Ambarawa 3 November 1934 
nln .Tm·;Ïus P<lt t ipeiloh~' om toekenn ing van pensioen. 

Regeel'ingsbrief van 8 April 1935 No. 881/C met bijla"en 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde vau deu dag en adressant, ouder toezeu
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeriugsbrief 
met bijlagen, hiervan mededeeling te doen. 

6. Verzoek, gcclag'tcekcnd Lho 'Seumawe 2·3 November 1934 
van l ~'. R. Koeala inzake 7.\in benoeming tot zelfbestunroer. 

Regeeringsb"ieven van 14 Februari 1935 No. 404fA en 
20 April 1935 No. 965/A hebbeu op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek o\'cr 
te gaan tot do orde van den dag en adressant, onder (oezen
ding van een afschrift van den hierboven eerstgenoemden 
Regeel'ingsbrief, hiervan mededeelin g te doen. 

7. Verzoek, gedagteekend Jogjakarta 26 April 1935 van 
R. Soetal'mo is-1Iartokoesocmo betreffende een sollicitat ie 
naar een betrekking in d ienst van een regentschap. 

De commissie stelt voor het verzoek tel' kenn is van de Regee
ring te brengen en adressant hiervan mededeeling te doen. 

8. Verzoek, gedagteekend Soekaboemi 19 Fehruari 1935 
van Lim Kim Hoat betreffende het hem vedeend ontslag ui t 
's Lands dienst. 

Regeeringsbrief van 9 Mei 1935 No. 113DIC met bij lage heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De cOffiluissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovcr te 
gann tot de orde van den dag en adressant, onder toezend ing 
van een afschri [t van bovengenoemden Regeeringsbl'i el met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen . 

9. Verzoek, gedagteckend Tjilegeh 1 October 193-1 \'an 
l\Iintodimoeljo om toekenning van onderstand. 

Regeeringsbricven van 10 Mei 1935 No. 1H1clC en 26 
October 1935 No. 2565/B met bij lage hebben op dit verzoek 
betrekking. 

D e commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en ad rcs.c.mnt, onder toezending 
nln een afschrift van bovengenoemde Hegeerin~sbrie\'en met 
bij lage, h iCl'van mededeel i n~ te doen. 
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10. Verzoek, gedagteekend Natal 22 Maart 1934 van Boe
joeng Etek betreffende de betaling van grondhuur. 

Regeeringsbrief van 14 Mei 1935 No. 1169jB heeft op dit 
verzoek betrekking. 

Aan gezien aan het verzoek is tegemoetgekomen, stelt de 
commissie voor ten aanzien van het verzoek over te gaan tot 
de orde van · den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, hiervan mede
deeling te dOOn. 

11. Verzoek, gedagteekend Seriboe Dolok (Pematang 
Siantar) 17 Januari 1935 van Hotni Hoeta houdende klach
ten over het optreden van den adjunct-djaksa aldaar. 

Regeeringsbrief vall 14 Mei 1935 No. 1165{A met bijlage 
heeft op dit verzoek b'etrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe- ' 
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

12. Verzoek, gedagteekend Lasarabahili (Nias) 28 De
cember 1934 van Fasindro mado Hia betreffende een vonnis 
van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 14 Mei 1935 No. 1167{A met bijlagen 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief met bijlagen, hi ervan mededeeling te doen. 

13. Verzoek, gedagteekend Wiroen (Soerakarta) 21 Juli 
1934 van R. 'I.',jokrotenojo alias lI1:intapanoeksma om toeken
ning van wachtgeld en pensioen of onderstand. 

Regeeringsbrieven van 13 Februari 1935 No. 394{C en 20 
Mei d.a.v. No. 1213{C met bijlage hebben op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van 'een afschrift van bovengenoemde Regeerings
brieven met bijlage,. hieltvan mededeeling te doen. 
~i ,!II4. Verzoek, gedagtiielten.d. iMa-d.ioen 12 Januari 1933 van 
Astrowidjojo om toekenning vlln pensioen of onderstand. 

Re!;eeringsbrieven van ~~ Augustus 1933 No. 2465{C, 7 
Juni 1934 No. 1360{C en 18 Mei 1935 No. 1200{C hehben op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zen,Ung van een afschrift van bovengenoemde Regeerings
brieven, hiervan mededeeling te doen. 

15. Verzoek, gedagteekend Gombong 11 April 1935 van 
J . de Lange betreffende de beoordeeling van zijn geschikt
heid voor den rang van onderluitenant. 

.Regeeringsbrief van 21 !lfei 1935 No. 1275jA met bijlagt 
heeft op ,dit 'verzoek betrekking. 

De commissie . stelt -yOql; ten aanzien van het verzoek ovcr 
te gaan tot de orçl,e ,VAII den dag en adressant hiervan mede
deeling te doen. 
'., til . . ' ' .. 

. " 

" . 
• 1 

(Soangkoepon, Voorzitter.) 
16. Verzoek, gedagteekend Sibolga 31 October 1934 van 

Patoean Sorigoena en anderen betreffende de rubberrestrictie. 
Regeeringsbrief van 7 Augustus 1935 No. 1934fB heeft op 

dit verzoek betrekking. 
De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 

te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
zending "l'an een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief, hiervan mededeeling te doen. 

17. Verzoek, gedagteekend Djember 14 Mei 1935 van 
F. C. H. Lapré om toekenning van onderstand. 

Regeeringsbrief van 27 Augustus 1935 No. 2088{C met 
bijlagen heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt VQor ten aanzien van het verzoftk over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

18. Verzoek, gedagteekend 's Gravenhage 7 Januari 1936 
van N. A. Jansen, om herplaatsing. 

De commissie, zich vereenigend met het door de Commissie 
voor de Huishoudelijke aangelegenheden yan den Volksraad 
verleend eérvol ontslag, stelt voor ten aanzien van het verzuek 
Qver te gaan tot de orde van den dag en adressant hiervan 
mededeeling te doen, onder aanteekening dat het te betreuren 
valt, dat aan adressant niet eerder kennis is gegevet! van het 
voornemen tot zijn afvloeiing, doch dat aan de uit do olltslag
verleening tijdens zijn vorlof voor auressant voortvloeiende 
bezwaren is tegemoet gekomen, door inwilliging van zijn 
verzoek om hem en zijn gezin alsnog overtocht voor J,ands
rekening van Nederland naar Batavia te verleenen. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Is het 
misschien mogelijk, om de verzoekschriften, waarover ik het 
woord wil voeren - ik heb ze reeds opgegeven - in de yol
gende vergadering te behandelen 1 

De Voorzitter: Ik heb er geen bezwaar tegen, de nummers, 
die U in hehandeling zoudt willen nemen, n.l. 6, 11 en 16, 
aan te houden. Ook heeft mij ten deze het verzoek bereikt, 
om nummer 7 aan te houden. Heeft een van de leden hier
tegen bezwaar! Zoo neen, dan is daartoe besloten. 

Ten aanzien van de verzoekschriften 1 tot en met 5, S tot 
en met 10, 12 tot en met 15, 17 en 18 wordt overeenkomstig 
de conclusie van de Commissie voor de Verzoekschriften be
sloten, terwijl do verzoekschriften Nos. 6, 7, 11 en 16 tot 
nadere behandeling worden aangehouden. 

De Voorzitter: Alvorens thans de vergadering te sluiten 
deel ik mede, dat hoogstwaarschijnlijk de volgende vergade
ring zal plaats hebben in de eerste week van Juni, tenzij 
ons onverhoopt een termijnordonnantie mocht bereiken, die 
vóór dien datum zou moeten zijn behandeld. 

De vergadering wordt te 11.27 uur V.IU. gesloten . 
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Ingekomen stukken. 

25ste VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Din s dag 9 J un i 1936. 

(Bijeenroepingsuur : 10 voormiddag.) 

Ingekomen stnkken. - Wijziging regelen betreffende 
terugbetaling opleidings- en uitzendingskosten (Ond. 139 ) . 
- Overdracht bevoegdheid benoeming enz. van ambtenaren 
bij autonome gemeenschappen op de dagelijksehe· besturen 
(Ond. 99). - Vijfde rapport van de commissie voor de 
verzoekschriften. 

Voorzitter : de heer Mr. W . H . VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 15 leden, te weten: 

de hecreu Van Helsdingen, De Hoog, Kerstens, Moh. Noor, 
Prawotosoemodilogo, Ratu Laugie, Roep, Soangkoepon, Soe
tardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, Wermuth en 
Weyer. 

Regeeringsgemachtigde: de heer Heinsius. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze 
vergadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

À. De volgende Regeeringsbrieven en beschikkingen: 
1. Kabillctsbrieven van den Gouverneur-Generaal "an 

29 April en 13, 13, 20, 20 en 25 Mei 1936 Nos. 15, 11, 18, 
12, 34 en 3 ter aanbieding van: 
a. een ontwerp-ordonnantie tot herziening van de Koelie

ordonnantie 1931 (Ond. 144); 
b. een ontwerp-ordonnantie houdende wijziging van de 

bepalingen inzake het slachten of doen slachten "an 
vrouwclijk groot-hoornvee (Ond. 146) ; 

c. een ontwerp-ordonnantie strekkende tot opheffing nlll de 
afdeeling Bangka-Billiton van den Dienst del' Volks
gezondheid als zelfstandige geneeskundige afdeeling 
(Ond . 147) ; 

d. een ontwerp-ordollnantie tot wijziging en aanvulling van 
de Lllehtvaartordonnantie 1934 (Ond . 14S) ; 

e. een ontwerp-ordonnantie tel' bekrachtiging van een lee
ningsbesillit vau den gemeenteraad van Manado (Ond. 
}49 ) ; 

f. een ontwerp-ordonnantie tot herziening 'lHl de bepaling'en 
betreffende het toe:ácht op de uitvoering' VUil openbare 
werken van openbare gemeenschappen, waarvoor. van 
T"andswege subsidie is verleend (Ond. 150) . 

2. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 8 Mei 
1936 No. 37a houdende uitnoodiging om de ontwerp-Bosch
ordonnantie voor de Buitengewesten (Zittingsjaar '34-'35, 
Ond. 2 ) opnieuw in behandeling te nemen (Oud. 145). 

De stukken zijn gedrukt. 

8. Knbinetsbl'ievCll van den (JonV(' I'neur-(l ent' I'i1:JI \,ltI 

29 Apl'il en 2,2,4,5,5,5,6,26,26 Mei 1936, Nos. 14, 16, 17.17, 
Hi, 19, 20, 26 13 en 21 hOlldendc mededeeling, dat zijn ",,,1-
!!esteld: 
a. de ordonnantie tot nadere herziening van de ordonnantie op 

de personeele belasting (Ond. 135) ; 
b. de ordounantie tot wijziging en aanvulling van het regle

ment op de Veeartsenijkundige Overheidsbemoeienis en de 
Veeartsenijkundige Politie in Nederlandseh-Indië (Ond. 
132) ; 

Handelingen, Zittingsjaar 1935-1936, 

c. de ordonnantie tot W\)Zlgmg van de samenstelling van de 
regentschapsraden van Pamekasan, ProboJinggo, Soerabaja, 
Lamongan, Toeloengagoeng, Patjitan en Pasoeroean (Ond. 
141) ; 

d. de ordonnantie tot herziening van de bepalingeu omtrent 
de werv;ng van Inlanders op Java en Madoera (Ond. US) ; 

e. de ordonnantie tot heffing van een recht wegens het in
stellen van beroep op den Raad van Beroep voor belasting
zaken (Ond. 134) ; 

f. de ordonnantie tot bekrachtiging van eeu leeningsbesluit 
van den provincialen raad van Midden-Java (Ond. lOS); 

g. de ordonnantie tot nadere wijziging en aanvulling van de 
ordonnantie op de vermogensbelasting 1934 (Ond. 133) ; 

h. de ordOlmantie tot regeling van den uitvoer van plant
materiaal van koffie (Ond. 143) ; 

i. de ordonnantie tot intrekking van de Koninklijke besluiten 
betreffende het' verleenen van onderstand aan gewezen 
landsdienaren en daarmede voor de toepassing van de 
pensioenbepalingen gelijkgestelden, die zonder toekenning 
van pensioen uit den dienst zijn ontslagen (Ond. 120) ; 

J. de ordonnantie tot wijziging van de "huwelijksordonnantie 
Christen-Inlanders Java, Minahassa en Amboina" en het 
daarbij behoorende reglement op het houden van de regis
ters van den burgerlijken stand (Ond. U4) . 

4. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 8 Mei 
1936 No. 27 hondende mededeeling, dat Zijne Excellentie 
bezwaar heeft vast te stellen de "Boschordonnantie Buiten
gewesten" (zittingsjaar '34-'35, Ond. 2 ) . 

5. Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 25 
April 1936 No. 867/B ter aanbieding van de rapporten over 
1935 betreffende wijziging en verbetering van dool' de sui
kerondernemingen met de bevolking gesloten grondhuur-con
traeten in de residentie 's Cheribon en Madioen. 

6. Als voren van 29 April 1936 No. 902/B ter aanbieding 
van een nota, houdende gegevens betreffende den stand van 
de uit het bijzonder uitvoerrecht op bevolkingsrubber ont
vangen gelden en de oestecling daarvan. 

7. Als voren van 1 Mei 1936 No. 911/A houdende mede
dceling, dat de heel' DI', H, KoJkmull ter kennis van ZUne 
Excellentie heeft gebracht dat hij met ingang van 1 Juni 
1936 zijn ontslag als lid van den Volksrand wenscht te ne
men, 

8. Als voren van 5 Mei 1936 No. 937a/B betr effende de 
voortzetting van de licentieering van de goederen vervat 
in de invoerlicentiem'ing-verol'dening 193.3 aanvu lling IV 
(Staatsblad 1935 No. 314) . 

9. Als voren van 5 Mei ]936 No. 1l47/B betreffende eco
nomische sAmenwerking tnsschen Nedel'la nd en Neder
landseh-Indië. 

10. Als voren van 8 Mei ]936 No. 964/13 houdende beant
woording van de vraag van den 11 ecI' Roep nopens den uit
voer van pharmaceutischen kinabast. 

11. Als voren van 14 Mei 1936 No. 1009/a betreffende het 
voorstel va n den heer Soeta rdjo om bij wijze van proef het 
pondoksysteem bij het volksonderwijs in te voeren. 

12. Als voren van 16 Mei 1936 No. l026a!B betreffende 
verbod van uitvoer van plantmateriaal van clen oliepalm. 

13. Als voren van 19 Mei 1936 No. 1041o!B betreffende 
voortzetting van de liccntiecl'ing van de goeder'en vervat in 
de invoerlicentieering-verordcning Y (Staatsblad 1935 No. 
332) . 

H. Besluit van den Gouve\'l]eur-Generaal van 17 April 
1936 No. 10 houdende aanwijzing van het dagblad "Radio" 
a ls periodiek verschijnend drukwerk, welks verschijning- tij
delijk kan word~n verboden. 

15. Als voren van 29 April 1936 No. 3 houdende verbod 
om door müldel van de drukpers bericht te verspreiden om
trent bewegingen van troepen (of schepen ) hehoOl'ende tot 
de Land- (of Zec-) macht in Ned.-Indië. 
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Overdracht bevoegdheid benoeming enz. van ambtenaren bij autonome gemeenschappen op de dagelijk.che besturen 
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16. .Als voren van 5 Mei 1936 No. 3 houdende aanwijzing 
van het dagblad Sin Po, Maleische editie, als periodiek ver
schijnend drukwerk, welks verschijuing tijdelijk kan worden 
verboden. 

17. .Als voren van 7 Mei 1936 houdende wederbenoeming 
van L. G. C. A. vau der Hoek tot Gouverneur van West-Java. 

18. .Als voren van 11 Mei 1936 No. 7 tot verlenging van 
den termijn, gedurende welken geen uitvoerrccht wordt ge
heven bij uitvoer uit Java en Madoera van aldaar geteelde 
tabak, niet bereid voor de Inlandsche markt, met 1 jaar. 

19. .Als voren van 13 Mei 1936 No. 9 houdende benoeming 
van J. C. Groenenberg tot lid van den Volksraad. 

20. .Als voren van 15 Mei 1936 No. 15 houdende onthef
flllg van Prof. ~fr . R. D. Kollewijn van het lidmaatschap 
VHU de Pensioenscomm.issie voor particuliere werknemers en 
benoeming in zijn plaats van Prof. Mr. J. Eggens. 

21. Ms voren van 26 Mei 1936 No. 14 houdende vaststel
ling van de regeling betreffende het verleeuen van onder
staud ten laste van de begrooting van Nederlandsch-Indië 
aan gewezen militaire landsdienaren, die zonder toekenning 
van pensioen uit den militairen dienst zijn ontslagen. 

22. .Als voren van 27 Mei 1936 No. 14 strekkende tot 
vervanging van de bij de "regionale bezoldigingsregeling 
Java eu Madoera" behoorende staten. 

23. .Als voren van 27 Mei 1936 No. 15 strekkende tot 
vervanging van de bij de "regionale bezoldigingsregeling 
Buitengewesten" behoorende staten. 

24. .Als vo'ren van 27 Mei 1936 No. 44 llOndende goed
keuring van de verkiezip.g van Prof. Dr. J. Boel'e.ma tot 
voorzitter van den Natuurwetenschappelijken Raad voor 
Nederlandsch-Indië. 

25. Als voren vau 28 Mei 1936 No. lz houdende opdracht 
van het dagelijksch beleid del' zaken aan dcn Vice-President 
van den Raad vau Ned.-Indië, den heer Dl'. J. W. Meyer 
Ranneft. 

26. .Als voren van 30 Mei 1936 No. 4 houdende aanteeke
ning van de benoeming van den heer C. van deu Bussche 
tot Vice-President en de heeren Dr. F. H . Visman en J. H . B, 
Kuueman tot lid van den Raad van Nederlandsch-Iudië. 

De sub 3 t lm 26 genoemde stukken worden ter inzage 
gelegd ter secretarie van den Yolksl'ar. cl. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Overzicht van de Landsmiddelen over Maart 1936, aan

geboden dool' de Generale Thesaurie. 
2. Brief van het Hoofd va:n den dienst van het IJkwezen 

van 1 Mei 1936 No. 780 tel' aanbieding van het jaarverslag 
1935 van genoemden dienst. 

3. Brief van den Directeur van Verkeer en Waterstaal 
van 15 :àfei 1936 No. C 27/40/6 ter aanbieding van een aan· 
vullende opgave van periodieke en niet-periodieke verslagen 
mededeelin gen en andere uitgaven van het Departement van 
Verkeer en Waterstaat. 

4. Brief van het Hoofd van den TopografischeIl diensl 
van 28 April 1936 No. A 11/1/16 houdende mededeelillg 
betreffende beschikbaarstelling van periodieke en niet-perio
dieke verslagen, mededeelingen en andere uitgaven. 

5. Brief van de Koninklijke Nederlandsch Indische Motai· 
Club van 22 Mei 1936 No. 3327/A ter aanbieding van een 
statistisch overzicht betreffende de bewegingen van de motor· 
verkeersmiddelen te land in Nederlandsch-Indië gedurende 
het eerste kwartaal 1936. ' 

6. Besluit van den Directeur van Binnenlandsch Bestuur 
van 29 Mei 1936 No. BR 6/14/24 houdende toekenning van een 
belooning aan J . G. Luzac voor de door hem verrichte werk
zaamheden en bemoeüngen ten behoeve van de voorlichting 
en propaganda voor de bereiding van een beter bevolking.· 
rubberproduct. 

(Soetardjo.) 
7. Besluiten van den Directeur van Binnenlandsch Bestuur 

houdende machtiging tot het doen van uitgaven in verband 
met de bevolkingsrubberrestrictie. 

8. Besluit van het Hoofd van den Post- Telegraaf- en 
Telefoondienst van 11 Mei 1936 No. 15296 houdende aan
wijzing van mej. G. Braams als Secretaresse van de Com
missie van Bijstand voor den Post- 'l'elegraaf- en Telefoon
dienst. 

9. Afschrift-rekest van H. Burgers aan den Gou verneur
Generaal betreffende levering van plombes voor het sluiten 
van zakjes ten behoeve van den Pandhuisdienst. 

10. Brief van het hoofdbestuur der vereeniging van ge
pensiollileerde en gegageerde militairen "Voorwaarts" ge
dagteekend Nijkerk 27 Mei 1936, betreffende korting op de 
Indische pensioenen. 

n. Een achttal moties houdende protest tegen sluiting 
van Holl.-Inlandsche en Holl.- Chineesche scholen. 

12. Motie, aangenomen op een opcnbare vergadering te 
Pematangsiantar houdende bezwaren tegen het sarostelsel in 
het landschap Simeloengoen. 

Worden ter inzage gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

C. De volgende boekwerken cn verslagen: 
1. Bnlletin de l ' institut international du froid 1935. 
2. J aarverslagen 1934 van het Weduwen en Weezenfonds 

van Europeesche officieren van het NederlanclsC'lh Indische 
leger en van het Weduwen en Weezenfonds van Europeesche 
militairen beneden den rang van officieren bij de koloniale 
troepen. 

3. Verslag omtrent het pensioenfonds voor Europeesche 
locale ambtenaren in Nederlandsch-Indië over 1934. 

4. Verslag omtrent het Weduwen- en vVeezcnfonds van 
Europeesche burgerlijke ambtenaren in Nederlandsch-Indië 
over 1934. 

5. Maandcijfers betreffende den economischen toestand der 
InheemseIlO bevolking op Java en Madoera. 

6. Statistiek van de scheepvaart in Nederlandsch-Indië Over 
1935. 

7. Statist isch o\"crzicht ,"an ue geneeskundig behandelde 
paarden \'all het Koninklijk Nederlandsch-Indisch Leger o,'er 
1935. 

8. Verslag van de Staatsspoorwegen in Nederlandsch-Indië 
over 1935. 

Worden opgenomen in de boekerij. 

De Voorzitter : Aan de o rd e is d e ontwerp
ordonnantie st rekke nde tot wijziging van 
d e regelen b etref fen d e terugbetal in g van 
gelden we lk e van Landswege zijn vo ld aan 
t e n b e' hoe ve v a n a a n 's Ij a 11 d sdi e 11 s tin 
N ede r I a n d s c h - I Tl d i ë ver bon den of d a a r
voo l' bes t e Dl dep ers 0 n e ll. (Ond. 139.) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de ordc is de ontwerp
ordonnantie tot overdracht van d e be
v 0 e g d hei d tot b " n 0 e min gen z. Y a nam b
ten are D, i n die n s t van a u t 0 TI 0 m e gem e e u
s c hap pen, 0 p d e da g e I ij k s c heb es t ure n 
di er gemee n schappen. (Ond. 99. ) 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Het standpunt 
van onze groep ten anzien van deze ontwerp ordonnantie 
kan ik in het kort als volgt formuleeren. • 
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Overdracht bevoegdheid benoeming enz. van ambtenaren bij autonome gemeenschappen op de dagelijksche besturen 
(Ond. 99). 

(Kerstens.) 
Naar onze meening is dit voorstel uit cen bestuurlijk oog

punt onjuist. Wij achteu hel onjuist, de autonome raden, die 
nog maar betrekkelijk jong zijn, reeds nn in hun bevoegd
heden aan te tasten. Naar onze stellige overtuiging kan dit 
voorstel er niet toe bijdragen om de belangstelling voor hun 
werk bU de leden dier jonge autonome colleges te bevorderen 
en wij zouden het zeer betreuren, wanneer nu reeds een 
maatregel werd getroffen, die deze belangstelling - die 
ook recds heeft te lijden door wat er over dit werk 
vooral in een deel der Europeesche pers af en toe 
wordt geschreven - in ongunstigen zin zou beïnvloe
den. Aan het doelmatigheidscriterinm, waarop vooral in 
de Memorie van Antwoord de nadruk wordt gelegd, wordt 
naar mijn meen ing te veel waarde gehecht, waardoor prin
cipieele overwegingen over het hoofd worden gezien. Boven
dien is, te oordeelen naar de in de Memorie van Antwoord 
verstrekte cijfers, de behoefte om de bestaande regeling te 
wijzigen, niet aangetoond. Uit deze cijfers blijkt naar mijn 
meening zeer duidelijk, dat de verschillende raden in pleno 
hun bevoegdheid redelijk hebben weten te hanteeren. Het 
benoemingsrecht dezer ['aden toch is gebaseerd op een voor
drach t van hun dagelijksch bestuur en het komt heel weinig 
voor, dat van een voordracht van het dagelijksche bestuur 
wordt afgewekell; het grootste percentage, iets meer dan 
8%; treft men aan bij de regentschapsraden. Met het oog op 
deze feiten lijkt het lllij tooh ongewenscht, in den bestaanden 
toestand wijziging te brengen. 

Bovendien moet, naar mijn bescheiden meening, wanneer 
aan het doelmatigheidscriterium yolle waal'de wordt toegekend, 
het benoemingsrecht niet in handen worden gelegd van het 
college van gec0il11ni\.\,eerden, het college van gedeputeerden of 
het college van burgemeester en wethouders, maar in handen 
\"all den voorzitter del' verschillende raden, waarbij echter het 
vernietigingsrecht aan den betrokken raad in pleno dient 
te worden toegekend. 

Bovendien zijn, voor zoover mij bekend, de moeilijkheden op 
personeelsgebied speciaal bij de regentschapsraden niet afkom
stig van den regent, de moeilijkheden, die de ambtenaren bij 
de. regentschapsraden ondervinden, komen van andel'e zijde, 
wam'tegen de regent zelf vaak machteloos staat. 

lIet moge vreemd klinken, doch naar mijn mccl1ing is het 
in het belang van de versteviging van de positie van den 
regent, dat de bestaande regeling bestendigd blijft. 

Ik zou derhalve de Regcering in overweging willen geven 
om de bestaande regeling te handhaven en mocht toch wij
ziging worden gebracht in die regeling, het benoemingsrecht 
in handen te stellen van den voorzitter der diverse raden in 
plaats van de colleges van dagelijksch bestuur. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! De Memorie 
van Antwoord heeft mij niet kunnen overtuigen van de juist
heid van het regeeringsvoorstel. Op twee gewichtige punten van 
het betoog lijken mij de argumenten van de Memorie van Ant
woord zelis meer ingegeven door een ietwat onstuimig tempe
rament dat in ieder geval zijn standpunt wil handhaven, dan 
door een wel doordacht en objectief oordeel. 

Ik heb allereerst op het oog de volgende uitspraak in de 
Memorie van Antwoord: 

"DMr komt bij, dat het dagelijksch bestuur terzake van 
zijn beleid aan den raad verantwoordJng verschuldigd is 
Cll zijn verantwoordelijkheid alleen dan ten volle kare 
dragen, als het zelf de bevoegdheid heeft nit te maken met 
welke personen het zijn taak zal verrichten". 

Naar mijn meening springt de onhoudbaarheid van d~zc 
stelling onmiddellijk in het oog, wanneer men haar negati
veert. Zou de Regeering vol willen houden, dat eenig overheids
college, eenig overheidspersoon zijn verantwoordelijkheid niet 
ten volle kan dragen, indien hetfhij niet zelf de bevoegdheid 
heeft uit te maken, met welke !personen hetfhij zijn taak zal 
verrichten? Vermindert het, om de vraag in concreto te hor-

halen, iets aan de verantwoordelijkheid van den. legercom
mandant, dat hij niet zelf zijn divisiecommandanten benoemt' 
Zulke vragen zijn te stellen in serles. 

Dezelfde redeneering past op de tweede sterke bewering 
in de Memorie van Antwoord. 

Daar lees ik: 
"Als derde motief kan hieraan worden toegevoegd, dat 

de discipline in het ambtenarencorps - een voor het goed 
functioneeren van den dienst gewichtige factor - alleon 
dan voldoende gewaarborgd is, als het orgaan, dat met 
de ambtenaren moet werken, ook over hun aanstelling, 
hun bevordering en hWl ontslag beslist". 

H~t zou er met de discipline in menig overheidslichaam en 
menigen overheidsdienst treurig uitzien, wanneer dit, d.i . dus 
het recht van benoeming door degenen, die met de onder
geschikten moeten werken inderdaad de beslissende faot~r 
was. Het lijkt mij alles zeer sterk. 

Vervolgens komt de Memorie van Antwoord ook nog met 
zichzelf in tegenspraak. 

Als ik lees : 
"Zijn er derhalve klemmende redenen om de bevoegdheid 

tot benoeming, schorsing en ontslag van ambtenaren toe 
te kennen aan het dagelijksch bestuur, dit neemt niet weg, 
dat het ontwerp verstrekkende en domineerende bevoegd
heden voorbehoudt aan den r a a d," 

dan vraag ik : hoe zit het nu eigenlijk? Krijgt het dagelijksch 
bestuur in het onderhavige ontwerp nu de dOlnineerende be
voegdheden, of krijgt de raad ze' De beide eerste citaten 
zeggen: eerstgenoemde. Het derde antwoordt: laatstgenoemde. 
Ik constateer hier een tegenspraak. 

Ik ben tegenstander van dit ontwerp; ik was dat al bij de 
schriftelijke gedachtenwisseling en ik ben het tengevolge van 
de Memorie van Antwoord nog eerder meel' dan minder ge
worden. Ik zie in dit ontwerp een neiging werkzaam om de 
openbare colleges terug te dringen van het gebied van hun 
bevoegdheden; omdat er misbruiken zijn, neemt men zijn 
toevlucht tot middelen die den weg openen tot andere, wel
licht erger misbrniken. Dit is weliswaar faseistische tactiek, 
doch daarmede is zij nog niet goedgepraat, 

Benoeming enz. door de rallen biedt naar mijn inzicht nog de 
beste waarbot'gen. Al weet ook ik van fouten en misbruiken, 
toch biedt deze weg nog de beste waarborgen voor behoorlijke 
eritiek en controle. De wij ze, waarop de (ragelijksche bestllren 
tot stand komen, maakt dat ik mij keer tegen de uitspraak 
m de :Memorie van Antwoord: . 

"dat het dagelijksch bestuur .... veel meer te beschouwell 
is als een werkcollege dan als een politi ek samengesteld 
orgaan, zoodat mag worden aangenomen, dat het ook ten 
aanzien van personeelsaangelegenheden zich dool' zuiver 
zakelijke overwegingen zal laten leiden". 

De tactiek van politieke afspraken en onderling dienstbe
toon zal zich ook in de colleges van dagclijksch bestuur la
ten gelden. Er is geen enkele waarborg, dat dit wel zal ge
beuren in de openbare raden en niet in de dagelijksche be
sturen. Ieder, die iets weet van de wijze waarop dagelijksche 
besturen, als bv. gedeputeerden en andere colleges, tot stand 
komen, maakt zich op dat punt geen enkele illusie ten gtm
ste van die besturen. 

Voorts bestaat nog het bezwaar, dat iemand, die zich bin
nenskamers zou willen keeren tegen een bepaalde afspraak, daar
toe veel minder stimulans en aanmoediging krijgt dan wan
neer zulks gebeurt in een openbam' college, waar llij allichi 
politieke tegenstanders mede krijgt op dit bepaalde punt en 
bovendien den steun heeft van pers en publieke opinio. 

De Regeering wil echter door dit ontwerp verbetering aan
brengen en zegt: 

"Het ontwerp legt den raden de verplichting op tot 
het in het leven roepen van deze regelingen" - dwz. de 
regelingen omtrent de rechtspositie der ambtenaren en tot 
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Overdracht bevoegdheid benoeming enz. van ambtenaren bij autonome gemeenschappen op de dagelijksche besturen 
.(Ond. 99). 

(Sosrohadikoesoemo.) 
waarborging der zooeven aangehaalde beginselen, Mijn
heer de Voorzitter - lIen onderwerpt die regelingen aan 
hoogere goedkeuring". 

Volgens de huidige regeling bestaat die verplichting niet, 
maar slechts de bevoegdheid. 

Gebruikmakende van deze materie, geloof ik, dat r eeds 
een belangrijke verbetering is te vinden in deze richting, 
dat men die verplichting tot regeling der rechtspositie nu 
tevens doet eorrespondeeren met de bevoegdheid tot benoe
ming en ontslag van die raden. De raden beginnen dus met 
de verplichting te krijgen om behoorlijke normen voor be
noeming, ontsl.ag etc. en tot bescherrrung van de rechts
positie der ambtenaren vast te stellen, en als zij die dan 
zichzelî hebben opgelegd, gaan zij ze nu ook in de praktijk 
toepassen door het hanteeren van de bevoegdheid op het 
gebied van ontslag, schorsing euz. Correspondeeren deze 
beide faculteiten met elkander, dan geloof ik, dat de beste 
waarborgen zullen zijn verkregen in de richting, die de Re
geering blijkens het voorstel wil inslaan. 

Ik ben dus voorstander van de benoeming door de raden, 
voorstander van handhaving der bevoegdheden die de raden' 
thans hebben. Wil de Regeering daarop een correctie, dan 
stel ik voor, dat B. en W. en andere dagelijksche besturen, 
die met de benoemde ambtenaren znllen moeten werken, 
ook de bevoegdheid krijgen om de benoemingen van de raden 
voor vernietiging voor te dragen. Het voorstel draait de 
zaken onnoodig om. 

(De heeren Rat u L a n g i e en Roe p : Maar die 
bevoegdheid hebben ze reeds!) 

Welnn, Mijnheer de Voorzitter, dan is alles voorzien wat 
voorzien kan worden. Ik geloof, dat het nieuwe regeerings
ontwerp de ambtenaren wel helpt, maar van den wal in de 
sloot. 

De heer Sosrohadikoesoemo : Mijnheer de Voorzitter! De 
door de tegenstanders van het voorliggend regeeringsont
werp naar voren gebrachte bezwaren kan ik niet geheel deelen. 
Wanneer toeh door hen als een onoverkomelijk bezwaar 
wordt aangevoeld het feit, dat slechts een klein deel van den 
raad, in casu het college van dagelijksch bestuur, bij aan- _ 
vaarding van dit voorstel met de bevoegdheden tot benoe
ming, schorsing en ontslag wordt belast en dat nog wel on
danks het feit, dat bedoeld dagelijksch bestuur met uitzon
dering van den voorzitter is samengesteld uit de vertrouwens
mannen van ~den raad, dan zou men om consequent te zijn, 
ook nog grooter bezwaar moeten maken tegen het door den 
grootsten werkgever, in casu het gouvernement van Neder
landsch-Indië tot nu toe gehuldigde en toegepaste systeem 
van benoeming der landsdienaren. Men zou dan dit systeem 
geheel moeten afkeuren. Ten aanzien van de landsdienaren 
toch berust hedoelde bevoegdheid in hltnden van slechts een 
persoon, t.w. den Gouverneur-Generaal, dan wel departements
chef, hoofd van gewestelijk bestnur of hoofd van een bepaal
den diensttak. Ik kan werkelijk niet inzien, dat het argument, 
als zoude aanvaarding van het voorliggend voorste] vaak 
tot gevolg kunnen hebben, dat de belangen van den te be
noemen persoon te veel in het gedrang zouden komen, of wel 
dat de belangen van het autonoom gebied te veel zouden 
knnnen worden ondergeschikt gemaakt aan die van den te 
benoemen ambtenaar, bepaald hout snijdt. Het wil mij voor
komen, dat de wijze van benoeming van den in dienst van 
een autonoom gebied komenden persoon, gelijk hier is voor
gesteld, reeds een beteren waarborg van billijkheid en recht
vaardigheid schenkt dan het thans door het Gouvernement 
toegepaste systeem, tegen welk stelsel naar mijn weten nog 
niemand bezwaar heeft gemaakt. Mocht toch een raad niet 
accoord kunnen gaan met het dool' het dagelijksch bestuur 
genomen besluit, dan staat het den raad volkomen vrij om 
op de e.v. openbare vergadering de zaak ter sprake te bren
gen en alzoo kritiek uit te oefenen op de handelingen van 

het college van dagelijksch bestuur. Aan den eisch, dat de 
publieke opinie - als zoodanig kWlllell de in de openbare 
raadsvergadering naar voren gebrachte bezwaren worden 
aangemerkt - gelegenheid krijgt zich uit te spreken, wordt 
dan voldaan. Deze controle, of wil men liever spreken van 
nà-controle, werkt naar het mij wil voorkomen voldoende 
preventief om foutieve handelingen van het dagelijksch be
stuur zooveel mogelijk te voorkomen. Om nu voor een benoe
ming van de voornaamste funetionnarissen van een autonoom 
gebied, met welke ambtenaren ten slotte het dagelijksch be
stuur en niet de geheele raad heeft te werken, ook den raad 
in pleno in te schakelen, vind ik bepaald niet noodig. 

Mijnheer de Voorzitter! Wat ik echter in het voorliggend 
regeeringsvoorstel niet goed begrijp is de inconsequentie, welke 
er in ligt. Ik begrijp namelijk niet, waarom voor den secre
taris een uitzonderingspositie moet worden geschapen. Volgens 
het ontwerp toeh zal de secretaris door den raad moeten worden 
benoemd. De Regeering hinkt hier naar het mij wil voor
komen op twee gedachten. Laat mij dit met een voorbeeld 
verduidelijken en den toestand in een provincie onder de 
loupe nemen. Ik zie werkelijk niet in waarom de betrekking 
van secretaris eener provincie JlOoger dient te worden aange
slagen dan die van hoofd van den provincialen waterstaats
dienst of hoofd van den provincialen veeartsenijkundigen 
dienst. Vooral het ambt van hoofd van den provincialen 
waterstaatsdienst mag men in geen geval gaan onderschatten. 
Het doet toch wel eenigszins vreemd aan, dat de Regeering 
alleen vanwege het feit, dat de vigeerende bepalingen den 
secretaris uitdrukkelijk qualificeeren als "secretaris van den 
raad" thans voor dezen fnnctionaris een uitzonderlijke positie 
wil scheppen. Aan het slot van de memorie van antwoord 
voegt de Regeering er dan nog naïef bij: 

"Het laatste artikel i.c. art. 26 der locale raden-ordon
nantic legt hem, d.i. den secretaris, de verplichting op 
den raad in alles behulpzaam te zijn ". 

Ik vraag mij toeh in gemoede af, Mijnheer de Voorzitter, 
of b.v. op den regentschapssecretaris, een ambtenaar, die 
noch door den regentschapsraad, noch door het college van 
gecommitteerden wordt benoemd, maar door de betrokken gou
verneur, op dezen secretaris niet eveneens de verplichting 
rust den regentschapsraad in alles behulpzaam te zijn . Het 
wil mij daarom voorkomen, dat de Regeering uitsluitend op 
grond van bedoelde bepalingen voor het ambt van secretaris 
geen nitzondering kan en mag maken. Wordt het door mij 
ten deze ingenomen standpunt straks ook door de Regeering 
gedeeld, dan behoeft het wel geen betoog, dat zulks voor de 
Regeering beteekent, dat zoo spoedig mogelijk een voorstel 
aanhangig moet worden gemaakt, strekkende tot wijziging van 
art. 26 der locale raden-ordonnantie, van art. 35 der provi ncie
ordonnantie en van art. 42 der stadsgemeenteordonnantie en 
wellicht nog van meerdere bepalingen. Ik zou daarom de 
Regeering in overweging willen geven het voorliggend voor
stel terug te nemen. en te gelegener tijd weer in te dienen 
tegelijk met de daareven bedoelde wijzigingen. 

Mijnheer de Voorzitter! Het door mij naar voren gebracht 
bezwaar is voor mij van zulk een principieele beteekenis, dat 
wanneer de Regeering onverhoopt niet genegen mocht zijn 
aan dit bezwaar tegemoet te komen, ik tot mijn leedwezen 
verplicht zal zijn aan het voorstel mijn steun te onthouden. 

Ik ben volkomen bereid de Regeering in haar streven om 
met betrekking tot de aanhangige kwestie doelmatige bepalin
gen in het leven te roepen, te steunen, mits de Regecl'ing ook 
de volle consequentie van haar voorstel \Venscht te dragen. 
Nogmaals, de Regeering neme dit voorstel terug. Er is ten deze 
immers geen groote haast bij. De Regeering kan dan meteen 
ernstig in overweging nemen of nu ook niet de tijd is aan
gebroken, om ter wille van de continuïteit, ter wille dus van 
den goeden gang van zaken bij de regentschapsraden, deze 
colleges in de gelegenheid te stellen een eigen volwaardigen 
secretaris te benoemen. Thans worden deze functionarissen 
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gerecruteerd uit de districts- en onderdistrictshoofden, met ge
volg, dat het vaak gebeurt, dat de regentschapssecre
tnris, na slechts een paar maanden als zoodan ig te hebben 
gefungeerd, dool' het maken van promotie, weer naar den 
actieven dienst teruggaat. Dat zulk een toestand niet bevorder
lijk kan zijn voor een goeden gang van zaken, en vooral voor 
den regent allesbehalve aangenaam is, behoef ik niet nader 
niteen te zetten. 

Ik meen bovendien te mogen veronderstellen, dat mijn sug
gestie iets aantrekkelijks moet hebben voor de Regeering. 
Immers zullen de door mij bedoelde volwaardige regentschaps
secretarissen straks door de regentschappen geheel moeten wor
den bezoldigd, terwijl thans het Gouvernement nog de helft van 
de bezoldiging dier ambtenaren betaalt. Uit een oogpunt van 
doelmatigheid en ook als bezuinigingsmaatregel zou de Regee
ring goed doen met deze mijne suggestie in ernstige overweging 
te nemen. 

Ten slotte wil ik even de opmerking plaatsen, dat de Regee
ring op het slot van Ilet Gedelegeerdenverslag niet heeft ge
reageerd. Het standpunt van de Regeering ter zake ware thans 
bekend te stellen. Het wil mij voorkomen, dat het rationeel is, 
bij staking van stemmen, den voorzitter van het dagelijkseh 
bestnul' den doorslag te doen geven, inplaats van het domme 
lot. 

De heel' Wermuth: }Iijnheer de Voorzitter! In de 
Memorie van Toelichting heeft de Regeering als hoofd 
motief voor de wij ziging VRn de thans geldende bepalingen 
ten a.anzien van benoeming, schorsing en ontslag van de 
locale ambt.enaren, de doelmatigheid aangevoerd, terwijl in 
de ~Iemorie van Antwoord de wijziging van de ordonnantie 
gerechtva ardigd moet worden dool' den eisch van het 
algemeen belang. Het komt el' ten slotte niet op aan, 
Mijnheer de Voorzitter, welk motief bij de Regeering pre
valeert, wellicht wegen beide overwegingen even zwaar, maar 
één ding staat toch vast, n.l., dat deze beweegredenen niet 
nieuw zij n en ook gegolden moeten hebben bij het ontwerpen 
van de locale raden-ordonnantie een jaar of 30 geleden en 
tetkens opnieuw bij het samenstellen vun de provincie-, stads
gemeente- en rcgentschapsol'clonnantics. H et resultaat "nn 
"ne overwegingen lS dan toch altijd geweest , dat de bovoegd
heid tot ontslag, schorsing en benoeming van de locale 
ambtenaren aan de raden is toegekend, met recht van 
delegatie. 

Nu kan ik me heel goed indenken, dat de Regeering vall 
haar eens ingenomen standpunt zou wiJlen afstappen, doch 
dan zal de Regeering, als hoogste toezichthoudster op de 
autonome gebiedscleeIel1 , moeten aantoonen, dat de raden de 
hun toegekende bevoegdheden m\sbrRikt hebben en wel 
zoodanig, dat de dagelijksche ga ng van zaken in de locale 
ressorten ontoelaatbaar wordt verstoord, waardoor een 
radicaal ing'l'ijpen gerechtvaardigd wordt geacht. 

Uit de gegevens, welke de Regeering in de ?lIemorie van 
Antwoord heeft verstrekt, zou men eerder concludeeren, dat 
de raden een matig gebruik van hun bevoegdheden hebben 
gemaakt, dun dat er van misbruik sprake kan zijn. 

Voorts is het maar de vrang, wat men verstaat onder rle 
28 gevallen, waarin afgeweken is geworden VDn de voor
dracht van het da gelijksch bestuur. Als r egel plaatst het 
dagelijksch bestuur op de voordracht een twee-, hoogstens 
een drietal candidaten. 'Yordt als afwijking ook gekwnli
ficeerd de aanvaarding van den tweeden of derden candidaat 
door den raad, of verstaat men daaronder alléén de benoeming 
van ambtenaren }ltlIten de yoorcll'acht om ' DIt la atste komt 
bij m,jn weten, althans in Oost-Java, zeer sporadisch voor, 
zood at het percentage del' afw\ikin gen van 5,74 nog geflat
teel'd is. Bovendien is de Regeering zelf van oordeel, dat 
dit percentage geen rol speelt bij de beslissingen in den 
vollen rAnd ten aa nzien van het politiek element of nepo
tisme. 

Handelingen. Zittingsjaar 1935-1936. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zal thans overgaan tot de be
spreking van de doelmatigheids.grond en, en mijn betoog in 
twee deelen splitsen. Beginnen zal ik met de eerste, de aan
stelling van ambtenaren, om dan te eindigen met de 
schorsing en het ontslag van deze functionarissen. Een ioder 
zal met de Regeering meegaan, wanneer bij benoeming van 
ambtenaren uitsluitend gelet moet worden op g'eschiktheid, 
manr ik moet de juistheid van de stelling in twijfel trekken, 
dat het dagelijksch bestuur bij uitstek de aangewezen in
stantie is, om de geschiktheid va n solliciteerenden te beoor
deelen. Er is in de colleges van gecommitteerden, VD n gede
puteerden en van B. en W. zeel' vank een dergelljk va et vient 
te constateeren, met uitzonderin'g va n de regenten. dat een 
toegewijd raadslid, dat een paar jaar zitting heeft, tot de 
nestors moet wordcn gerekend. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, ik wil aannemen, dat er 
zekere continuïteit aanwezig is bij de verschillende coll eges 
maar clan nog zou ik geen voorstander zijn van deze bevoegd
heidsoverdracht op het dagelijksch bestuur, omdat de preven
tieve en publieke contröle op het beleid van dit college met 
deze ontwerp-ordonnantie wordt geëlimineerd. De raden heb
ben reeds om doelmatigheidsredenen een deel van hnn be
voegdheden overgedragen op het dagelijksch bestnnI' en het 
hangt m.i. geheel van het beleid van het dagelijksch bestuur 
af of el' meer dan wel minder van deze bevoegdheden zou
den knnnen worden overgeheveld. 

D e wrev e1. welke bij het da gelijkseh bestuul" te consta
teeren valt, indien de raad zich durft vermeten een andere 
meening te huldigen, is heel vaak ongegrond. De vertrou
wensmannen van de raden stellen immers de voordracht der 
cand iclnten op en als deze opgemaal<t wordt volgens de 81-
gemeenc maatstaven van rechtvaardigheid cn geschiktheia, 
dan zullen de raden de voorstellen van het dagelijkseh be
stuur zonder meer aanvaarden. De cijfers wijzen dit ten 
slotte ook uit. 

Met dit al wil ik niet beweren, dat de hanteering van de 
bevoeg'o neden door den raad altijd even onfeilbaar is geweest. 
Daarblj hebben zich natuurliik ook schaduwen afget.eekend, 
doch men \'ergete niet, Uijnheer de Voorzitter, dat elke han
deling van den raad onder hoede del' openbaarheid staat, die 
er wel voor zorg draagt, dat geen averechtsche beslissing aan 
de aandacht van het publiek of corrigeerende instanties zal 
ontsnappen. 

Wordt in den vervolge de macht geheel in handen gelegd 
van het dageliikseh bestnUl', dan vergroot men de mogelij kheid, 
dat de maatstaven van geschiktheid en rechtvaardigheid voor 
de benoeming van ambtenaren al te vrijelijk worden toegepast_ 

Ku heeft de Regeering wel gewezen op de controle van de 
raden in dien zin, dat van de personeelsbeslissingen ifJ de 
eerstvolgende raadszitting mededeeling moet worden gedaan, 
waardoor de raadsleden in de gelegenheid worden gesteld om 
vragen tot het dagelijksch bestuur te richten, doch ik kali 
nm het vraag en antwoord-spel Biet veel heilzaams verwachten, 
vooral niet, oÎndat de leden van den raad met den gang van 
zaken niet op de hoogte kunnen zijn, daar de voorbCl'eiding 
van en de beslissingen over de personeelsaangelegenheden tot 
de taak van de werkcolleges behooren. 

Wordt er desondanks een debat in den raad ontketend, welntl 
Mijnheer de Voorzitter, dan zijn we geen stap verder gekomen; 
het debat had dan evengoed vóór de benoeming plaats kunnen 
vinden en het had zuiverder en frisseher gehouden kunnen 
worden, daal' de inlichtingen langs officieclen weg verkregen 
zich meer lecnen tot vruchtbare en zakelijke gedachtewisseling~ 
dan de informaties van ter zijde ontvangen. 

De Regeeringsgemachtigde is van meening, dat deze voor
gestelde machtsverschuiving geen stroever verhouding tusschen 
raad en dagelijksch bestuur ten gevolge zal hebben, omdat 
het dagelijksch bestuur samengesteld is uit vert rouwensmannen 
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van het opcnbaar college en zij dus uiteraard met de inzichten 
van den raad in algemeenen zin rekening zullen houden. 

Mijns inziens wordt de beste waarborg voor een vlotte 
verhouding tusschen de werkcolleges en de raden verkregen, 
niet door een algeheele machtsoverheveling, maar door een 
gedeeltelijke delegatie van bevoegdheden. 

Eventueel machtsmisbruik van de dagelijksche besturen 
kau wordcn beteugeld dooI" intrekking van de verleende 
bevoegdheden, terwijl de neiging tot politieke uitwassen en 
nepotisme bij de raden door de straffe publieke opinie en 
door het eenvoullige vernietigingsrecht van de Regeering 
geen kans tot uitstoeling ?al krijgen. Een juist gebruik van 
dit recht door de Regeering zal ongetwijfeld verhelderend 
werken op de grensgevallen van wat men verstaat onder 
algemeen belang, en de autonome gebiedsdeelen zullen de 
Regeering voor de uitspraken, mits duidelijk geformuleerd, 
zeer dankbaar ziin. 

Zooals bekend mag worden verondersteld hebben de raden, 
door den één meer dan door den ander, hun bevoegdheid 
tot benoeming van locale ambtenaren gedeeltelijk over
gedragen nan de dagelijksche besturen, zoodat reeds bij 
voorbaat een zeker vertrouwen in de werkcolleges wordt 
gesteld. Indien er nog moeilijkheden zijn gerezen bij de 
aanstelling van de veel kleinere groep ambtenaren door de 
bemoeienissen der raden, dan moet mijns inziens de oorzaak 
niet altijd bij hen worden gezocht; het zou ook aanbeveling 
verdienen wanneer de dagelijksche besturen in dezen een 
weinig zelfkritiek op zich toepasten, daar het wel eens zou 
kunnen blijken, dat zij een maatstaf voor geschiktheid aan
legden, welke van een al te elastische structuur is. 

Mijnheer de Voorzitter! De heer Sosrohadikoesoemo heeft 
.zooeven gezegd, dat hij zich niet kon indenken, waarom bij 
de Regeering wel het benoemingsrecht in handen wordt ge
leg(l van bepaa.lde personen of van een persoon, maar ik 
zou dat geachte lid erop willen wijzen, dat het natuurlijk 
voor een det·gelijkc groote organisatie als het algemeen 
oestuur anders niet praktisch nitvoerbaar is. Bovendien 
zou ik er even op willen wijzen, dat de gemeenteraden hier 
.niet alleen een wetgevende bevoegdheid hebben, doch ook 
moeten deelen in de uitvoering. En dit is ook wel gehleken 
,tit het feit, dat de grootere locale gebiedsdeelen als de 
provinciale raden het grootste gedeelte van hUll bevoegdheden 
hebben overgedragen aan de dagelijksche besturen, aangezien 
de provinciale raden alleen te benoemen hebben de dienst
llOofden, terwijl bij de grootere gemeenten ook slechts een 
kleine groep ambtenaren door de raden wordt aangesteld en 
evenzoo bij de regentschappen. Aangezien het daar wel 
uitvoerbaar blijkt, kan ik de meening van mijn geacht medelid 
niet onderschrijven. 

Mijnheer de Voorzitter! 1'en aanzien van de schorsing 
en het ontslag kan ik heel kort zijn. Practisch komen hlerbij 
geen strubbelingen voor, omdat men hier, in tegenstelling 
met de aanstellingen, met feiten en eigen ervaring te maken 
heeft. Bovendien worden er langzamerhand meer en meer 
scheidsgerechten ingesteld, die aan de dagelijksche besturen 
en raden een bindend advies uitbrengen, zoodat het noodig 
noch noodzakelijk is, deze materie nader te regelen. 

Het spijt mii, Mijnheer de Voorzitter, dat ik met het 
regeeringsvoorstel niet mee kan gaan, omdat ik, waar het 
mogelijk en practisch uitvoerbaar is èn uaar mijn ervaring 
als lid van een raad èn als lid van een dagelijksch bestuur, 
Cl' de voorkenr aan geef. personeelsaangelegenheden in het 
openbaar te behandelen.. l)oven een bespreking binnen vier 
muren. 

De heer Soangkoepon: ~l\inheer de Voorzitter! Volgens 
de Memorie van Toelichting is de toekenning van bevoegdheden 
tot benoeming, schorsing en ontslag van de ambtenaren in 
dienst van de provinci/\B, stadsgemeenten, regentschappen en 

locale ressorten door de raden dier gemeenschappen niet de 
meest doelmatige. 

De vraag rijst bij mij evenwel, wat men in het onder
werpelijke geval onder het woord "doelmatig" verstaat. Wat 
is het doel van de instelling van de thans bestaande locale 
gemeenschappen? Wanneer de bedoeling van de tot$t8nu
koming van deze instellingen slechts is om bepaalde bevoegd
heden formalistisch aan de?e gemeenschappen over te dragen, 
dan heeft de Regeering gelijk, als zij het in deze ontwerp-ordon
nantie gedane voorstel met de woorden "de meeste doelmatige" 
kwalificeert. Doch de instelling van deze gemeenschappen 
heeft een ander doel. Stelt men zich dit doel voor oogen, dan 
is deze ontwerp-ordonnantie zeker niet doelmatig - ik zcu 
eerder zeggen: zeer ondoelmatig en voldoet zij niet aan d" 
voor dit doel gestelde eischen. 

Zooals bekend, Mijnheer de Voorzitter, is bij de artikelen 123, 
124 en 125 der Indische Staatsregeling' VOOl' gewt!sten of ge
deelten van gewesten in deze landen de gelegenheid geopend om 
tot voorziening in eigen behoeften te geraken. Maar Uidiea 
er dan sprake is van "eigen behoeften", dan mQeten deze 
gemeenschappen alle bevoegdheden bezitten, die de practisch" 
toepassing van deze voorziening tot haar volle consequenties 
mogelijk maken en dat is niet het geval, wanneer men de 
bevoegdheid tot benoeming, schorsing en ontslag van ambte
naren en beambten aan cle betrokken raden on tneemt. 

Ingevolge artikel 123, lid 1 der Indische Staatsregeling wor
den voor gewesten of gedeelten van gewesten geldmiddelen 
afgezonderd uit die, bedoeld in artikel 117 I. S., teneinde als 
geldmiddelen van het betrokken gebied, te strekken ter voor
ziening in de bijzondere behoeften van dat gebied. Voor de 
behartiging van deze bijzondere belangen of behoeften zijn 
mijns inziens alleen de betrokken raden als deskundig te be
schouwen en de aanstelling van het locale personeel is geheel 
afhankelijk van de mate dezer bijzondere behoeften. Daarom 
maken dan ook benoeming, schorsing en ontslag van de locale 
ambtenaren een integreerend deel uit van de daadwerkelijke 
taak van de raden der locale gemeenschappen. 

In dit verband verklaarde de Regeering in de Memorie van 
Toelichting dat "het dagelijksch bestuur" - niet de raad -
"uithoofde vau zijn werkzaamheden in staat ( is ) , over de 
geschiktheid van het personeel te oordeelen. Ook kan 
het bestuur alleen dan in den waren zin des woords 
voor den gang van zaken verantwoordelijk worden gesteld, 
indien het zelf beslist met welke ambtenaren het zijn taak 
meent te kunnen verrichten ". Afgescheiden van de al of niet 
jnistheid van deze regeeringsmededeeling, bestaat er mijns 
inziens toch geen bezwaar tegen, wanneer men bij de deskun
digheid van het dagelijksch bestuur nog de deskundigheid van 
den raad voegt; daarmede komt immers de eventueele bcoor
deeling van de geschiktheid van het personeel beter tot haar 
recht. Bovendien moet men niet vergeten, dat met den door de 
Hegeel'ing in deze ontwerp-ordonnantie voorgestanen maatregel 
bij eventueele benoemingen het vriendensysteem en het nepotis
me in de hand zullen worden gewerkt. Ook het politiek element 
kan met dezen voorgesteldcil maatregcl in wezen niet worden 
uitgeschakeld, immers een groot deel van de leden van het 
dagelijksch bestuur wordt gekozen door den raad, zoodat de 
grootste partij in dezen raad de meeste vertegenwoordigers in 
het dagelijksch bestuur zal hebben en daardoor natuurlijker
wijze de behartiging der belangen van die groep meer tot haar 
recht zal komen dan die van de minderheden. Het komt mlj VOOl', 

dat de beteekenis van het spreekwoord "het hemd is nader dan 
de rok" ten deze uiet moet worden geringgeschat, de practijk 
heeft dit sedert eeuwen bewezen; trouwens dit spreekwoord 
zou zeker niet in de wereld zijn gekomen, indicn dit anders 
ware. Hjerbij komt nog het voornaamste bezwaar tegen de over
dracht, dat de behandeling van personeelskwesties door het 
dagelijksch bestuur binnenskamers zal geschieden en dat de 
desbetreffende besluiten onttrokken zullen zijn aan de contróle 
en den zuiverenden invloed van de publieke opinie, zooals die 
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iu den raad is vertegenwoordigd. Ik erken volmondig, dat de 
publieke opinie niet altijd de werkelijke en beste maatstaf is 
om over een kwestie of zaak met juistheid te beoordeelen, om
dat deze opinie meestal gevormd is uit leugenachtige en 
onware gegevens, doch dit neemt niet weg, dat zij zeker zuive
rend kan werken op de handelingen van de gezags- of uit
voerende overheidsorganen. Voor de goeden en de besten of 
onschuldigen werkt de publieke opinie als een versterkend en 
voor de slechten als een voorkomend en verbeterend middel. 

Met de voorgestelde werkwijze voor de behar tiging der 
algemeene en bijzondere belangen en behoeften in de locale 
gemeenschappen, vrees ik, dat de belangen der inheemsehen 
straks in het gedrang zullen geraken, omdat de inheemsche 
leden in die gemeenscl18ppen, dus ook in het dagelijksch be
stuur, de minderheid zijn. Weliswaar hebben de Inlanders in 
de r egentschappen en p laatselijke raden de meerderheid, 
doch gezien de verllOuding van de meeste leden tot het Eu
ropeesch bestuur, kan in de meeste gevallen worden gezegd, 
dat deze raden niets anders zijn dan een willig werktuig om 
de kracht van het Europeeseh bestuur te versterken. Zelfs 
met de handhaving vun de thans bestaande controle.organen 
is het verbazend moeilijk, 0111 het nepotisme en het vrienden
stelsel in deze raden te voorkomen en te vermijden, de prac
tijk heeft dit volkomen bewezen. De mogelijkheid tot frau
deol'en in de regentschappen is veelal te wijten aan dit nepo
tisme en vriendenstelsel. Het zou zelfs goed zijn, om het gel
delUk beheer der plaatselijke raden aan een gedegen accoun
tantsonderzoek te onderwerpen. Vele ongewenschtc "cvallen 
zullen zeker aan den dag komen. 

De totstandkoming van deze ontwerp-ordonnantie betee
kent dus vermin dering en verzwakking van de naoelige COI1-

t,'o)e op het financieel beh eer dezer gemeenschappen. Voor 
mij is daarom het regeeringsvoorstel "onbegrijpeUjk", het 
dekt niet de grondslagen of beginselen en het doel van 
de instelling iJier gemeenschappen in deze landen. Vool'al op 
het toekennen vnn de bevoegdheden aan de Inlandsche bevol
king voor het medebe,tl1l'en dezer landen wordt inbreuk ge
manlet. Het streven, om de bevolking op te voeden tot behar
tiging der b\i~ondel'e belant:cn ot bcllOcltcn van een locale 
gemeenschap is dool' dezen maatregel zoekgeraakt. 

De tweeërlei bevoegdheid, namelijk het recht tot regeling 
van benoeming, schorsing en ontslag van ambtenaren en het 
recht tot controle op de nalev:ing van die 'regelingen door 
het clagelijksch bestuur zijn m.i. voor den raad niet vol
doende, om de bijzondere belangen van elk der gemee~schap
pen behoorlijk te behartigen zonder dat aan dezen raad de 
bevoegdheid wordt toegekend tot vernietiging van eventueele 
henoemings-, schorsings- en ontslagbesluiten van het dage
lijksch bestuur en aan de ambtenaren het recht van beroep 
bij den raad tegen schorsing en ontslag. 

De mededeeliug aan het dagelijksch bestuur of den voor
zitter van elke locale gemeenschap aan den betrokken raad 
is m.Î. daardoor zinloos. Eventueele op- en aanmerkingen over 
de daden van het dagelijksch bestuur zouden tot niets anders 
leiden dan tot ~ngewenschte conflicten tnsschen den raad 
en het dagelijksch bestnur of tot een stille berusting van 
cle zUde van den raad. 

Juist dit acht ik in strijd met het dienen der algemeene 
belangen, want daarmede maakt men van de levende leden 
van den raad dommekrachten, hetgeen zeker niet de bedoe
ling van de Regeering is. Ik weet wel, dat men ook met het 
bestaande in de practijk dikwijls van zulke dommekrachten 
geb"uik kau maken, doch dit is m.L in elk geval niet het 
doel van de Regeering met de instelling der locale raden. 

Uet lijkt mij zelfs veel beter, om de regeling van benoe
ming. schorsing en ontslag aan de Regeering over te laten, 
tel'w~j l de interne aangelegenheden van de locale gemeen
schappen geheel aan de betrokken raden waren over te laten. 

H et gaat mijns inziens niet aan, dat degenen, die door 
den raad z\ln aangesteld, zoonIs de wethouders, geen volledige 

(Ratu Langie.) 
verantwoording schuld ig z-ijn Hall uezen. Ook in het uitzon. 
deren van den secretaris ten opzichte van benoeming, schorsing 
en ontslag zie ik een zekere inconsequentie in deze regeling. 

Op grond van deze beschouwingen kom ik tot de volgende 
conclusie, namelijk dat : 
a. de in deze ontwerp-ordonnantie voorgestelde maatregel niet 

het algemeen belang dient; 
b. hij in strijd is met de grondgedachte en de strekking van 

het bepaalde in de artikelen 123, 124 en 125 der l.S.; 
c. hij het vriendensysteem en het nepostisme bij benoemingen 

van locale ambtenaren bevordert; 
d. hij de bevolking de bevoegdheden tot een daadwerkelijk 

medebesturen in ae locale gemeenschappen ontneemt; 
e. de publieke controle op de daden van de uitvoerende or

ganen niet volkomen tot haar recht komt; 
f. aan de n raad de kracht en de middelen ontnomen worden, 

welke hem in staat stellen om zijn taak naar behooren te 
vervullen; 

g. de gelegenheid om tot voorziening in eigen behoeften te 
geraken, in het ged rang komen zal. 

De voorgestelde maatregelen houden zich derhalve veel meer 
op met uiterlijke dingen die mijns inziens voor de werkzaam
heid van de locale gemeenschappen van weinig belang zijn. 
Het is de innerlijke verwezenlUking die voor dit doel noodig 
is en die heb ik juist in deze ontwerp-ordonnantie geheel ge
mist. 

Om al deze reclenen kan ik mijn stem aan deze ontwerp
ordonnantie niet geven. 

De heer Ratu Langie : Mijnheer de Voorzitter! In de 
Memorie vau Antwoord z\jn argumenten aangevoerd voor 
het overdragen van de bevoegdheid inzake benoeming, scbor
sing en ontslag del' ambtenaren aan het dagelijksch bestuur, 
welke argumenten naar mijn meening inderdaad zeer gewich
tig zijn. Ik bedoel de argumenten, welke zooeven dool' den 
heer Kerstens zijn beschouwd en waarbij het geachte medelid 
deze aanvocht, door ze in hun tegendecl te veranderen en de 
onhoudbaarheid van dat tegendeel aan te toonen. Ik moet 
erkennen, dat die al'gll mentcn werkelijk heel belangrjjl{ zij n. 

Aangevoerd is onder anderen dat bü beooJ'deeJing van 
personen het dagelijksch bestuur uit hoofde zijner werkzaam
heid het beste in staat moet worden geacht om ambtenaren, 
die solliciteeren, te beoordeelen . Inderdaad, in een intiem 
college is het veel beter over personen t e spreken dan in een 
groot college, hetwelk dan ook in het openbaar vergader t . 

Het tweede argument is, dat het dagelijksch bestuur dat 
de verantwoording draagt voor den gang van zaken, deze 
ook dan .eerst tenvolle kan dragen, wanneer het inderdaad 
de volledige bevoegdheid heeft om de ambtenaren, waarmede 
het moet werken, te benoemen. 

Het derde argument was, dat uit hoofde van het belang \'al1 

de discipline onder cle ambtenaren het dagelijksch bestuur het 
recht moet hebben ambtenaren te bevorderen of te straffen. 

Ik herhaal nog eens, dat ik deze drie argumenten zeer 
belangrijk vind, doch anderzijds V1'aag ik mij af, of, wanneer 
inderdaad de bevoegdheid tot benoeming, ontslag etc. aan het 
dagelijksch bestuur wordt overgedragen, op den duur niet 
een zeker gevoel van geirritecl'dheid bij de raden kan worden 
opgewekt, wanneer het vaak voorkomt, dat iemand wordt 
benoemd, die ni et geheel in den smaak van den raad valt. 
Ik vrees, dat clan dikwijls wl'ijvingen zullen ontstaan, mis
schien voortkomende uit kleingeestige vitterijen. 

Ik noem ze kleingeestig, maar wij zijn toch allen menschen 
en vitterij komt herhaaldelijk voor. Dit zit i.c. vnl. hierin, 
dat in de locale raden de raadsleden zeer dicht staan bU de 
objecten van raadszorg en zelf bijna eIken clag te maken 
hebben met het werk, dat doOI' den raad wordt verricht. 

Ons geacht medelid, de heer Sosrohadikoesoemo heeft 
zooeven ge}egd, dat men zulks toch ook bU het gouvernement 
niet heeft en tel'echt is dool' clcn heel' "1 ermuth aangevoerd, 
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dat men lU et moet vergeten, dat de raden zelf een uitvoeren
de bevoegdheid hebben en dus ook herhaaldelijk te maken 
hebben met het werk, dat uitgevoerd wordt. Het zou daarom 
naar mijn meening niet wenschelijk zijn, wanneer de raad 
in pleno uitgesloten werd bij de beoordeeling van een 
benoeming of het outslag vau ambtenaren. Wel bestaat 
volgens het ontwerp nog de mogelijkheid, dat de raad een 
benoeming eventueel in bespreking neemt en deze op een 
of andere manier teniet gedaan krijgt, maar de ervaring zal 
toch zoo zijn, dat het, wanneer iemand eenmaal benoemd is, 
toch wel heel erg zal zijn, dat de raad van het middel gebruik 
maakt om verandering aan te brengen in de beslissing, die 
eenmaal js genomen. 

Ik vraag mij af, waarom de Regeering dit voorstel heeft 
ingediend. Ik onderschrijf volkomen de argumenten der 
Regeering, die ik zooeven heb gereleveerd, maar ik vraag mij 
af of het dikwijls is voorgekomen, dat personen, die door 
het dagelijksch bestuur geschikt werden bevonden voor 
bepaalde functies, niet werden benoemd, omdat de raad zich 
niet met de inzichten van het dagelijksch bestuur had kunnen 
vereenigen. De Regeering heeft ons een staatje overgelegd 
van de benoemingen in de provincies, regentschappen, stads
gemeenten, gemeenten en plaatselijke ressorten. Daarin zie 
ik, dat van het totaal aantal benoemin!!en van 488 over een 
bepaalde periode, de raad nog in geen 6% is afgeweken van 
de voordrachten van de dagelijksche besturen. Daaruit moet 
ik concludeeren, dat volgens de ervaring tot nu toe de raden 
hun bevoegdheid tot benoeming van personeel niet in dier 
voege hebben aangewend, dat herhaaldelijk conflicten ont
stonden met de dagelijkscbe besturen. De raden hebben 
steeds hun benoemingsrecht gebanteerd overeenkomstig de 
inzicbten van de dagelijksche besturen. Wanneer wij die er
varing hebben, waarom is het dan nog noodig verandering 
aan te brengen' 

Een ander punt is het volgende. Heeft een raad wel eens 
een persoon benoemd, die totaal ongeschikt is gebleken voor 
de functie, welke men voor hem had gedacht' In zulk een 
geval bestaat de mogelijkheid, dat de voorzitter de beslissing 
aan den gol1verneur-generaal of een andere hoogere autorit eit 
voordraagt ter vernietiging. Ik stel de vraag: Is het wel 
eens voorgekomen, dat een dagelijksch bestuur een beslissing 
van een raad van zoodanige onjuistheid achtte, dat het zich 
genoodzaakt zag, de genomen beslissing aan een hoogere 
instantie ter vernietiging voor te dragen' Zulke gevallen zijn 
mij nog niet ter oore gekomen. Ik denk niet, dat ze ooit 
zijn voorgekomen. Ik zou de Regeering op grond van een 
en ander de suggestie willen geven, die zooeven is gedaan 
door den heer Sosrohadikoesoemo inzake benoemingen. Zoo
veel haast is er niet bij deze kwestie. De statistiek is van 
dien aard, dat wij bier niet kunnen spreken van een 
"periculum in mora" en het is veel beter, dat wij deze zaak 
eerst laten betijen en bezinken. 

De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Door de tegen
standers van dit ontwerp is in verschillende toonaarden - de 
een heeft het wat milder gedaan en de ander heeft het wat 
scherper gesteld - voornamelijk eigenliik betoogd, dat het 
beteekent een aantasting van de bevoegdheden der autonome 
gemeenschappen. Z6ó heeft de beer Soetardjo het uitgedrukt. 
De heer Kerstens heeft gesproken van een terugdringen 
van de openbare colleges, voor wat hun bevoegdheden betreft. 
De beer Soangkoepon tenslotte heeft gezegd, dat hij de geheele 
?aak niet begreep - hetgeen uit zijn betoog trouwens duidelijk 
is gebleken -; hij voegde er aan toe, dat het ontwerp in het 
geheel niet dekt het idee waarvan men b\' de invoering der 
decentralisatie is uitgegaan. 

(De heer Soa n g koe pon: Het ontwerp houdt zich met 
uiterlijkheden bezig en daarom is het onbegrijpelijk, dat bet 
tot stand is gekomen.) 

De regeling is m.i. niet onbegrijpelijk; zij is alleen door den 
beer Soangkoepon niet begrepen! 

De heer Soangkoepon heeft gezegd, zooals ik reeds opmerkte, 
dat de regeling niet dekt het idee waarvan men bij de invoe
ring der decentralisatie is uitgegaan, doch tot mijn spijt kan 
ik dit inzicht niet deel en. Ik zie in de regeling in het geheel 
geen aantasting van de bevoegdheden van de openbare colleges. 
Daarvan had men misschien kunnen spreken bil een ordon
nantie welke een tijd geleden bier in dit College aan de orde 
is geweest en waarbij de bezoldigingsregelingen der locale res
sorten nader aan regelen zijn gebonden. Merkwaardig is het, 
dat toen door geen der leden van dit College daarover het 
woord is gevoerd en gewezen is op de aantasting der bevoegd
heden, welke toen in feite plaats had, hoewel, naar mijn meening, 
volkomen gemotiveerd door de omstandigheden. 

Ik zie deze ordonnantie zuiver als een nieuwe afbakening 
van bevoegdheden en ik acht haar als zoodanig ook volkomen 
rationeel, juist in het tegenwoordige tijdsbestek, waarin men 
voortdurend komt tot een herziening van regelingen welke 
men vroe~er voortreffelijk vond, maar waarvan men lang
zamerhand, onder de lueuwe omstandigheden waaronder wU 
leven, de bezwaren is gaan zien. Wanneer men dit 
fascistisch noemt, vind ik het goecl. hoewel ik niet geloof, 
dat die kwalificatie juist is. Maar ik zou den heer Kerstens 
toch het volgende willen zeggen . Hij merkte op, dat als iets 
fascistisch is, het daarom nog niet goed is. Ik zou het willen 
omdraaien door te zeggen: als iets fascistisch is, is het daar
om nog niet slecht. Ik vind het beginsel waarvan deze ' 
ordonnantie uitgaat werkeliik zeer juist. nameHik, dat 
men de uitvoeringsbevoegdheden nader g-Rat afbakenen en 
daarbij vaststelt, dat tot de bevoegdheden van de uit
voerende macht O.m. ook behoort de benoeming van ambtena
ren, waarmede de uüvoerende macht moet werken. Ik zie dit 
dus niet, zooals de heer Wermuth het heeft gezien. als een 
soort straf, welke aan de locale raden wordt opl?eleg-d. omdat 
zij in het verleden deze zaak zoo slecht zouden behartigd 
hebben. Ik zie het alleen zoo, dat men een bepaalden ontwik
kelingsgang vreest, wat deze benoemingen betreft, en zegt: 
om alle mogelijke redenen is het veel beter, dat deze bevoeg-d
heden aan de uitvoerende macht worden gegeven en dus niet 
bUi ven aan de ordonneerende macht, welke deze raden eig-enlijk 
vormen . 

Over eenit( misbrnik, dat zich heeft voorgedaan, wordt ook 
niet gesproken. De statistieken. die hi er reeds door verschil
lende sprekers z\jn aanll'ehaald, bewijzen trouwens. dat het 
aantal afwijkingen van bet voorstel van het dagelijkscl, be
stuur in de pract\;k maal' zeer gering is geweest. Wat echter 
iJi die cijfers niet tot uitdrukking komt zijn de onverkwik
kel1ike dingen welke zich thans reeds om benoemingen af
spelen en welke in de toekomst, wanneer de striid om het 
bestaan nog zooveel scherper en krachtiger zal moeten worden 
gevoerd, een veelonaangenameren vorm zullen aannemen. 

Ik g-eloof inderdaad. dat men OP het oo!?enblik de zaak 
zeer zuiver stelt. in de eerste nlaats wat de bevoegdheden 
van de rAden betreft, maar ook wat de kwestie der benoe
mingen zelf aangaat. Men houdt deze m.i. zoo zuiver mo
geliik door haar in handen te stellen van het dageliiksch 
bestuur en niet van den raad als zoodani". Het dageliiksch 
bestuur is mijns inziens een college waar Dolitieke overwef;!ingen 
zicb veel minder doen gelden dan in de raden als zoodanil? 
Nu kan men natuurlijk i(e samenstelling van de bedoelde col
leges aanvechten - veel belangriiker acht ik persoonlijk de posi
tie van die colleges zelf - en ik geef graag toe dat het eene 
college gelukkiger kan ziin samengesteld dan het andere; in 
het algemeen geloof ik ecbter, dat zij in de practijk bevredi
gend werken, althans in dien zin, dat de politiek er zooveel 
mogelijk in is uitgeschakeld en er niet de rol speelt, welke 
z\j in de openbare colleges veeJ en veel meer spelen gaat. 

Men is in die dagelijksche besturen - dat geeft de naam 
al te kennen - vrijwel dagelijks in contact met elkaar en 
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daardoor vervagen die verschmen; daardoor komt men daal' 
veel meel' tot een eenheid te dezen aanzien dan in die raden 
mogelijk is. Ik geloof dat dit een zoo belangrijk voordeel is, dat 
nlIeen alom die reden eigenlijk aan deze regeling de voorkeur 
ZOll moeten worden gegeven boven de thans bestaande. 

Als bezwaar is genoemd, dat de openbaarheid op deze 
wijze in het ge,h'ang zou komen, mam' el' is ook al op ge
wezen dat deze openbaarheid voor de betrokkenen dikwijls 
zeer onaangeuaarn knn zijn. Een feit is dan ook, dat men 
vaak, wanneer die kwesties in het openbaal' in het· pleno
college in bespreking komen, juist de zaken behandelt JUet 
gesloten deuren, aangezien de besprekingen in het openbaar 
een groot nadeel zouden lnmncll beteekenen en een onaan~ 
genuam karakter ' zouden kunnen krijgen. Ik zou daarom 
zeggen : wat blijft el' op deze wijze pel' slot van reken ing 
over van de openbaarheid. 

(De heel' De Hoog: Dat zijn enkele gevallen!) 
Zeker, maal' dat zijn juist de gevallen, zou ik zeggen, waar 

pel' slot van rekening het argument, dat van andere zijde 
wordt aangevoerd eigenlijk het sterkste zou klemmen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik voor' mij meen, dat inderdaad in 
alle mogelijke opzichten een veel zuiver'der toestand wordt 
verkregen, walmecl' men zon kunnen accoord gaan met de 
regeling, zooals die ons hiel' ·thans is voorgelegd. Ik geloof 
ook, dat een dergelijke rcgeling in de praktijk zeel' bevre
d.igend 7.0U werken, mits men natuurlijk maar voldoende 
waarborgen heeft, dat de raad voortdurend van zijn opinie 
kan doen hl ijken en de raad niet belet wordt zijn opinie op 
een bepaald oogenblik te uiten. 

Ik acht dus veel belangrijker hetgeen ik zooeven reeds heb 
gezegd - de 'Positie van de uitvoerende colleges - de da
gelijksch besturen - tegenover de pleno colleges. Ik zou 
eigenlijk nog duidelijker dan in de stukken al is geschied 
willen doen uitkomen, dat de colleges van dagelijksch be: 
stuur in ieder opzicht en bij voortduring verantwoording aa n 
den raad schuldig zijn. Daaraan zou ik nog willen toevoegen, 
iets dat de tegenwoordige regeling niet met zooveel woorden 
kent, wat althans bij de tegenwoordige regeling onzker is, 
n.L dat wanneer op een gegeven oogenbJik blijkt, dat de 
inzichten van den raad en van het dagelijksch bestuur Zeel' 
divergeeren, op dat tijdstip het oogenblik gekomen zal zijn 
voor het dagelijksch bestuur om heen te gaan. Ik weet dat 
dit een grooten stap beteekent, doch ik geloof per slot 
van rekening, dat men eerder in die richting de oplossing 
moet zoeken dan zooals wordt voorgesteld om de kwestie 
te laten zooals zij is. 

Mijn standpunt komt dus hierop neer, dat ik deze voor. 
gestelde regeling, vergeleken bij de regel ing, die nu bestaat, 
e~n zeer groote verbetering acht en tevens noodznkelijk, ge
Zlen de onaangenaamheden, de onbehaaglijkheden , die zirh 
om benoemingen afspelen. Aan den anderen kant meen ik, 
dat het dagelijksch bestuur voortdurend ten aanzien van al 
zijn daden en dus ook zeker ten aanzien van zijn daden op 
het stuk van benoeming, schorsing en ontslag verantwoor
ding verschuldigd is aan den raad. Zooals ik al eens eerder 
heb betoogd, heeft de raad vooral gelegenheid om dat be
leid van het dagel ijksch bestuur in discussie te brengen bij 
de bespreking van de begrootiug. 

(De heel' K ers ten s: Wanneer het te laat is.) 
\Vanneer daarbij mocht blijken, zooals wel eens in enkele 

gemeenten het geval is geweest, dat de meeningen van den 
rand en van het dagelijksch bestuur op belangrijke punten 
zeer uiteenloopen, dan kan m.i. de kwestie van vertrouwen 
worden gesteld, hetgeen zou beteekenen, dat. het dagelijksch 
bestuur zou moeten l1eengaan. 

(De heel' D e Hoog: Ik moet den eersten burgemeester 
nog zien, die daarvoor wegloopt.) 

De kweslie van het staken van stemmen en de benoeming 
VBn een secretaris is reeds aangeroerd door den heer 8091'0-
l111dikoesoemo, bij wiens meening ik mij kan aansluiten. 

Ha.ndelingen , Zittingsja.ar 1935-1936. 

(Weyer, Van Belsdingen.) I 

De heel' Weyer : Mijnheer de Voorzitter ! Ik wil mij aan
sluiten bij het betoog van den heel' Verboom. Ik wil daar 
DOg iets aan toevoegen n.a.v. een argument, dool' den heel' 
Ratu Langie gebezigd tel' bestrijding van het ontwerp. De 
heel' Ratu Langie heeft naar eenig statistisch materiaal ge
grepen en hij constateerde aan de hand daarvan, dat sleehts 
in een zeel' gering aantal gevallen de raden bij benoemingen 
zijn afgeweken van voordrachten van dagelijksche besturen. 
En dan redeneert de heel' Ratu Langie: wat is el' nu voor 
reden, om daarin verandering te brengen? Ik wil daarop 
dit antwoorden. Dool' de statistiek is dns komen vast te stnan, 
dat de dagelijksehe besturen el' in zijn geslaagd, in het al
gemeen met zeer geringe uitzonderingen aan de raden voor
stellcn te doen, welke in redelijkheid dool' dc raden nict kon
den worden bestreden. Als men de zaak zoo stelt komt men 
ah'as tot de conclusie, dat het dan toeh veel betel' is, de dage
lijksehe besturen zelf deze bevoegdheid te verleenen en wel 
hierom, omdat het toeh niet voor bestrijding vatbaar is dat, 
indien dan het werk kan worden verricht dool' een gering 
aantal personen, het toeh groote dwaasheid zou zijn, het werk 
door een groot coll ege te laten verrichten. 

Dc hecl' Van Belsdingen: 1lijnheer de Yoorzitter! In te
Itenstclling tot de andere leden van dit college, die over dit 
ondcrwerp het woord hebben gevoerd, heb ik mijn standpunt 
ten aanzien van dit ontwerp nog niet bepaald. Ik wil erken
nen, dat tijdens de behandeling in de commissies, mijn sym
pathieën voor het ontwerp grooter waren, dan ze op het oogen
blik zijn . Ik leefde toen sterk oJ1der de suggestie, die in de 
stukken onwillekeurig sterk ligt begrepen, dat er voor de Re
geering een zekcrc noodzaak bestond om tot de indiening van 
dit OlltwCl'p o\'el.' te gaan, omdat el' z('kere misbruiken zouden 
hebben plaats gevonden die het wensehclijk maakten deze 
verschuiving van bevoegdheden te doen plaats hebben. De 
heel' Soangkoepon merkte reeds op, dat zich inderdaad bij 
verschillende raden misbruiken hehben voorgedaan en dat ze 
zich in de toekomst stellig ook nog zullen voordoen. Ik kan 
dit volkomen beamen, ook mij zijn verschillende van die ge
vallen tel' oOl'e gekomen. Nu had bij mif de meening post
gevat, dat het aantal misbruiken langzamerhand zoo was toe
genomen, dat de Regeering daarin aanleiding tot dit voorstel 
had gevonden . 

Prineipieel bestond el' bij mij tegen het voorstel geen be
zwaar en wat dit betreft ga ik aceoord met de meen ing van 
den heer Verboom. Ik zie hierin n.l. geenszins een aantasting 
van het decentralisatiebeginsel, gelijk de heer Soetardjo dat 
blijkbaar. wèl doet. Tenslotte blijven benoeming, sehorsing en 
ontslag III handen van de gedecentraliseerde organen, blijft 
de controle aan de raden en wordt van de bevoegdheid der 
raden om algcnlCene regelen te stellen betreffende de positie 
der ,ambtenaren en de wijze, waarop de benoemingen moeten 
plaats hebben e.d. zelfs een verplichting gemaakt. Een prin
cipieele aantasting van het decentralisatiebeginsel kan ik in 
dit voorstel derhalve niet zien. 

(De heel' S 0 eta I' d jo: Dat heb ik ook niet beweerd 
ik sprak over een aantasting van de bevoegdheid der raden.) 

In zekeren zin hebben we hier inderdaad te doen met een 
terugdringen van de raden, doeh dit acht ik geen bezwaar, ik 
zou dat wel hebben geaccepteerd. 
. Aanlokkelijk was voor mij vooral dc argumentatie del' Regee

rmg op het stuk van de doclmatigheid van dit voorstel, haar 
verschillende opportuniteitsargumenten kon ik goeddeels onder
schrijven. Er is inderdaad bij de kleinere colleges meer 
objectiviteit, meer kennis van zaken, men kan de cand idaten 
beter beoordeel en op hun kennis en hun ktmde en tenslotte 
zullen zullre kleinere colleges sterker onder het besef hunner 
verantwoordelijkheid staan dan een groote raad. Gedeeld .. 
verantwoordelijkheid beteekent altijd verslapte verantwoorde
lijkheid, hoe grooter de verdeeling, hoe grootcr ook de vcrslap-
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(Van Helsdingen.) 
ping der verantwoordeLijkheid. Een ander argliment dat ik 
kan onderschrijven is de discipline en de samenwerking valt 
de organen met de betrokken ambtenaren. Maal' dat neemt 
n iet weg, dat ik had gedacht dat vooral misbruiken, die zich 
allengs hadden voorgedaan, voor de Regeering de aanleidi1:g 
hadden gevormd om ten deze in te grijpen. 

Ik wijs et·op, dat hetgeen ik hier opmerk inderdaad in 
de commissies ook zeer sterk naar voren is gebracht, want 
in het Gedelegeerdenverslag lees ik: 

"Men had zich verder afgevraagd of voor de Regeering 
bij de indiening va!! dit voorstel naast het besproken 
doelmatigheidsmotief niet ook van overwegende betee
kenis is geweest het vaak vernomen en wellicht door 
Haar als juist erkende argument, dat bij beslissingen 
in personeelsaangelegenheden in den vollen raad het 
politiek element en nepotisme een groote rol spelen ". 

Nu heeft de Regeering op deze vraag ten aanzien van eon 
punt, dat voor mij inderdaad zeer zwaar woog en waarover 
ik het in den Raad zelf reeds meermalen heb gehad, dat het 
een van de bedenkelijke bevoegdheden kan worden, wann~ .. r 
inderdaad de genoemde motieven een rol gaan spelen bii 
personeelsbenoemingen, geantwoord, dat dit niet het geval 
is, want, de Regeering zegt: 

"Uit het vorenstaande volgt, dat de door een aantal 
leden gestelde vraag of bij de indiening van het onder
havige voorstel naast het besproken doelmatigheids
motief niet ook van overwegende beteekellis is geweest 
het vank vernomen argument, dat bij beslissingen in 
personeelsaangelegenheden in den vollen raad het poli
tieke element en nepotisme een groote rol zouden spelen, 
ontkennend moet worden beantwoord. Overigens is de 
Regeerillg, zooals vanzelf spreekt, van meening, dat mo
tieven die met de geschiktheid van den betrokkene géén 
verband houden, geen rol hehoorcn te spelen ", 

Met het laatste kan ik accoord gaan, maar uit de verkla
ring van de Regeering blijkt dus zeer duidelijk, dat misbrni
ken van politieken aard of nepotisme Haar geen aanleiding 
hebben gegeven tot het indienen van dit ontwerp. Maar dan 
vraag ik: zijn el' misschien nog andere redenen geweest, is 
er op de Regeering misschien aandrang geoefend door de 
dagelijksche besturen zelf om te komen tot wijziging? Zijn 
zij met klachten voor den dag gekomen, waardoor de Regee
ring zich tenslotte genoopt heeft gezien in te grijpen? 

Nu heeft de Regeering cijfermateriaal overgelegd, dat naar 
mijn meening toch wel zeer weinig overtuigend is. Wel heeft 
ons geacht medelid, de heer Weyer, getracht, de kracht van 
de argumenten, dool' ons geacht medelid, den heer Ratn 
Lallgie naar voren gebracht, te ontzenuwen, naar er is toch 
nog wel wat anders. Tenslotte is het langzamerband geworden 
een historisch reeht en men kan een historisch recht toch 
niet zonder meel' ontnemen anders dan wanneer blijkt, dat 
het geheel onvoldoende heeft gewerkt of wanneer men mis
bruiken kan constateeren, want als er geen aanleiding is 
behoort men toch niet zonder meer in te grijpen. Ik kau de 
argumenten van ons geacht medelid, den heer Weyer, dan 
ook niet onderschrijven. 

Als men het cijfermateriaal nagaat, dan blijkt, dat bij de 
j'egentschapsraden het grootste percentage is, maar een 
percentage, dat toch nog altiid beneden de 10 blijft en dan 
stel ik met mijn geacht medelid, den heel' Wermuth - waar
achter, naar ik meen, de heer Ratu Langie zich beeft ge
schaard - de vraag, wat onder afwijking moet worden ver
staan. Bedoelt men daarmede ook, dat de raad is afgeweken 
in dien zin, dat niet de eerste, maar de tweede of derde can
didaat van de voordracht benoemd is ? 

Wanneer de Regeering met afwij kingen van 25 % gekomen 
was, zou ik zeggen: dan wordt het tijd, dat wordt ingegrepen, 
dan begint het er bedenkelijk uit te zien, maar dit cijfer
materiaal heeft mij die bedenkelijkheid niet voor oogen gesteld, 
want er blijkt uit, dat in meer dan 90% de raad de aanbeveling 

(Voorzitter, Soangkoepon.) 
van het dagelijksch bestuur volgt, maar dan verliezen, naar 
mijn meening, heel veel argumenten van de Regeering hun 
kracht. Ik krijg den indruk, dat deze regeling inderdaad, 
gezien de argumenten, wel een weinig voorbarig is, omdat, 
zooals ik zeide, het historisch recht, dat den raden gegeven 
is, niet moet worden ondermijnd. 

Nu is de suggestie gedaan, om dit ontwerp voorloopig terug 
te nemen en ik erken, dat daarvoor wel wat te zeggen is, maar 
ik wil daaraan dadeLijk toevoegen, dat het betoog van mijn 
geacht medelid, den heer Verboom, mij toch wel eenigszins 
aan het wankelen heeft gebacht. De heer Verboom heeft name
lijk gezegd: hier is een afbakening van bevoegdheden. Ik 
geloof, dat de rede van ons geacht medelid, den heer Verboom, 
heel wat sterker in argumentatie is dan de Memorie van Toe
lichting en de Memorie van Antwoord der Regeering. Inder
daad geloof ik, dat voor het standpunt van den heer Verboom 
wat te zeggen is: laten wij thans, nu er niets aan de hand is, 
nu de misbruiken althans zoo weinig zijn, komen tot een nadere 
afbakening van bevoegdheden. 

In dit opzicht is dus het ontwerp mij inderdaad min of 
meer sympathiek. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in eersten 
termijn van de zijde van het Cóllege beëindigd. Is de Regee
ringsgemachtigde bereid, na een korte pauze te antwoorden' 

De heer Heinsius, adviseur voor de decentralisatie: Gaar
ne, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Dan zal de behandeling van het aan de 
orde zijnde ontwerp gedurende korten tijd worden opge
schort. 

Aan de orde 
vijfde rapport 
zoekschriften; 
schrift No. 1: 

is de behandeling van het 
der c 0 m mis s i e voo r d e ver· 

con c I u s i e 0 p ver z 0 e k-

Verzoek, gedagteekend Lho' Seumawe 23 November 1934 
van F. R. Koeala inzake zijn benoeming tot zelfbestuurder. 

Regeeringsbrieven van 14 Februari 1935 No. 404fA en 
20 April 1935 No. 965fA hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van den eerstgenoemden Regee
ringsbrief, hiervan mededeeling te doen. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Volgens 
het Regeeringsschrijven van 14 Februari 1935 No. 404/A 
werd Teukoe Pang S"wang, die den titel voerde van Tenkoe 
Panglima Prang Moeda Dalam Mahmoed, vader van reques
trant, in het jaar 1900 als bestuurder van het landschap' 
Sawang erkend en bevestigd. Met deze bevestiging heeft de 
Regeering de taak op zich genomen , om de rechten van dezen 
bestuurder en zijn nakomelingen , voortvloeiende uit de 
adat, te beschermen, dus ook ten opzichte van de erfopvol
ging. Nu deze bestuurder een vijftal jaren na zijn beves
tiging moest worden verbannen, omdat gebleken was, dat hij 
steun verleende aan de verzetpartij, spreekt het vanzelf, dat 
hij in zijn functie of waardigheid onmogelijk kan worden 
gehandhaafd, doch zijn waardigheid behoorde m iins inziens 
over te gaan aan zijn zonen. 

Dit is ook onomwonden bevestigd door de Regeering bij 
haar zooeven genoemd schrijven, waar Zij O.a. zeide, dat 
volgens de Atjehsche adat na de ontheffing van Teukoe
Kendjroeën Ali in de eerste plaats voor troonopvolging in 
aanm erking kwamen de zoons \1'an den laatsten erkenden en 
bevestigden bestuurder Teukoe Pang Sawang, te wetèn : 
Teukoe Rajeu, Teukoe Radja Koeala (verzoeker) en Teukoe 
Radja Poeteh. 
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(De Hoog.) 
Waar de eerstgenoemde deze waardigheid niet ambieerde 

en de laatstgenoemde krankzinnig was, was de eeni ge recht
matige troonopvolger op het landschap Sawang, adressant 
Teukoe Radja Koeala ; dit stond dus vast. 

Ten tijde del' verbanning van zijn vuder was Teukoe Radja 
Koeala blijkbaar minderjarig, en daarom werd zijn oom 
Teukoe Keudjroeën Ali met de waarneming van het ambt 
van bestuurder van Sawang belast. Uit deze waarneming 
was ook gebleken, dat - zoolang Tenkoe Radja Koeala nog 
leeft - deze waarnemer hoegenaamd geen rechten kon doen 
gelden op het bestuurderschap in het landschap Sawang. 

Waar de wd. zelfbestuurder Teukoe Keudjroeën Ali op het 
moment van zijn defungeeren geen recht heeft om als defi
nitief bestuurder van Sawang op te treden, spreekt het 
vanzelf, dat zijn zoon Teukoe Lotan ook geen recht heeft 
op deze waardigheid en op dien grond is zijn erkenning en 
bevestiging derhalve onrechtmatig geweest, zoo wel volgens 
de adat als volgens het tusschen het gouvernement van Ne
derlandsch-Indiii en den zelfhestuurder van Sawa,ng gesloten 
politiek contract . 

Het moge dan waal' zijn, dat Teukoe Lotan 20 jaren zijn 
vader Teukoe Keudjroeën Ali bij diens waarneming van het 
ambt van bestuurder van Sawang steunde en bemind was bij 
de hoofden en bevolking van het landschap, dit alles mag 
mijns inziens zeker niet leiden tot het breken van een gege
ven woord of tot het negeeren van alle rechten van den 
door de Regeering zelf bevestigden en erkenden zelfbestuur
der . 

Wanneer men de ontwikkeling van de tegenwoordige zelf
bestuurders in geheel Nederlandsch-Indië in aanmerking 
neemt, kan ik lliet aanuemen, dat adl'essant Teukoe Radja 
Koeala ongesehikt zou zijn voor de vervulling van de waar
digheid van zijn vader en voorvaderen. 

De miskenning van de reehten van adressant is in strijd 
met het desbetreffende politiek contract en ook in strijd met 
de A tjehsche adat, terwijl de erkenning en bevestiging van 
Teukoe Lotan berust op een verkeerde basis en derhalve on
wetti g is. 

Ik zou daarom de commissie in overweging willen geven, 
om de aandacht del' Regeering hierop te vestigen, met het 
eerbiedig verzoek zoo mogelijk haar eigen fout ten deze te 
herstellen. 

De heer De Hoog, Voorzitter van de commlSSle voor de 
verzoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! Het geheele betoog 
vall den heer Soangkoepoll kunnen wij terugbrengen tot twee 
punten. In 1900 werd in bet landschap Sawang een· bestuurder 
aangesteld, wien 5 jaren later ontslag werd verleend wegens 
heulen met opstandelingen. Zijn broeder nam toen tijdelijk het 
bestuur waar. Op een gegeven oogenblik treedt deze af en nu 
gaat het om de vraag: Zal een zoon van den in 1905 afgezetten 
bestuurder aan het beheer komen of zal de zoon van diens 
broeder, een neef dus van den afgezetten bestuurder, zooals het 
bestuur in Atjeh dat gedaan heeft, tot zelfbestunrder worden 
aangesteld ' De heer Soangkoepon zegt, dat de nitsluiting van 
den zoon van den afgezetten bestuurder een onrechtmatige daad 
is, in strijd met de adat ......... 

(De heel' Soa n g k oe pon: Met het politieke contract!) 
Het polit ieke coukact was vervallen, toen de in 1900 be

nocmde zelibestuurder werd afgezet wegens heulen met de 
opsta ndelin gen. De V1'aag is nu : Is het in strijd met de adat, 
dat men in plaats van den zoon den neef benoemt ' 

In de tweede plaats komt de heer Soangkoepon op tegen de 
beslissing der Regeering den neef te benoemen, omdat de zoon 
niet geschikt werd bevonden voor het zelfbestuur. De heer 
Soangkoepoll gelooft er niets van en kan het zich niet voor
stellen. Dat moge de persoonlijke opvattiug van den heer 
Soangkoepon zijn, maar hij heeft dat te bewijzen. Ik houd mij 

(Soangkoepon.) 
aan hetgeen de Regeering ten aanzien daarvan pertinent zegt. 
De Regeering zegt nl. het volgende: , 

"Gedurende den tijd, dat hij als schrij ver en veemantri 
diende, teneinde zUn opleiding te voltooien, bleek echter 
dltidelijk dat hij zich de geschiktheid om aan het hoofd 
van het landschap Sawang te worden geplaatst niet kon 
eigen maken". 

Op grond hiervan meent de Regeering dezen man ltiet in 
aanmerking te moeten brengen voor een benoeming tot 
bestuurder. De heer Soangkoepon zegt, dat hij niet aan die 
ongeschiktheid gelooft in tegenstelling met wat de Regeering 
7.egt. De commissie heeft niet de minste reden tot de 
Hegeering te zeggen, dat het niet waal' is. Wanneer de heer 
Soangkoepon bewijzen voor zijn oordeel kan aanvoeren, wil de 
commissie die gaarne bij de Regeering voorbrengen, maar 
de heer Soangkoepon heeft zulks niet gedaan. 

Nu het eerste punt: Is het verder in strijd met de adat, 
zooals de heer Soangkoepon heeft aangevoerd, dat de zoon 
\"811 den afgezetten bestuurder wordt uitgesloten? De Regee
ring is van een andere meerling en zegt: 

Bij afwezigheid van een geschikten candidaat in de 
rechte lijn" - zooals in dit geval dus - "kon toen 
ingevolge de Atjehsche adat worden overgegaan tot 
overdracht van de waardigheid van bestuurder van het 
landschap Sawang op eeu geschikt geacht familielid in 
de zij-linie van den laatsten erkenden en bevestigden 
bestuurder I J . 

Wanneer de Regeering zegt, dat de aanstelling van den 
neef overeenkomstig de Atjehsche adat is, ll;au de heel' 
Soangkoepon niet volstaan met te zeggen, dat het niet waar 
is. Hij zal daarvoor bewijzen moeten aanvoeren, maar voor
alsnog heeft de commissie niet de minste reden van haar 
eonelnsie af te wijken, dat zij zich neerlegt I,jij de beslissing 
der Regeering en voorstelt over te gaan tot de orde van 
den dag. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Bij het 
sluiten van de politieke contracten voor de verschill ende 
zelfbesturen tel' Sumatra 's Oostkust en Atjeh en onderhoo
righeden heeft de Regeering gezegd, dat de Regeering geen 
inbreuk zal mogen maken op een adatinstelling in deze ge
bieden. Nu bepaalt de adat, dat de vader bij defnngeeren 
moet worden opgevolgd door den zoon. Het gaat derhalve 
om de vraag: Is de opvolger geschikt, ja dan neen ! De Re
geering heeit gezegd, dat adressant minder geschikt was 
voor zelfbestuurdel'. Dat is echter mijn opinie niet. Ik zou 
den heel' De Hoog willen zeggen, dat het iets subjectiefs is 
iemands ontwikkeling en capaciteiten te bewijzen en als nwn 
den tegenwoordig"l ze lfbestu urdel' met den betrokkene ver
gelij kt geloof ik niet, dat ze een groot verschil zullen ver
toonen in dit opzicht. 

In de tweede plaats zou ik willen vragen, waarDIn, - wall
neer volgens de adat de broeder van den zelfbes tuurder de 
rechtmatige opvolger is -, men hem ni et heeft bevestigd f 

Dit recht groeit pas wanneer de waarnemende zelfbestuur
der in zijn waardigheid is bevestigd. Dan eerst worden de 
adatrechten van zijn zoon geboren. Heeft die bevesti ging 
ltiet plaats gehad dan kan de vraag worden gesteld waaraan 
cle zoon dan zijn rechten als opvolger van den zelfbestuurdel' 
ontleent. Zijn vader had onder die omstandigheid ook in 
het geheel geen recht op het ambt van zelf bestuurder . De 
zaak zit dan ook aldus: 'Vanneer de Regeerin g er van over
tuigd is, dat adressant voor het ambt ongeschikt is, moet 
Zij eerst den broeder als zelfbestuurdel' bevestigen. Daarna 
kan pas diens zoon, volgens de adat, aan de rechten van 
den vader het recht ontleenen zelfbestuurder te worden. 

Mijnlleer de Voorzitter! Wanneer de voorzitter van de 
commissie voor de verzoekschriften er hezwaar tegen heeft 
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(Voorzitter, Soangkoepon, De Hoog.) 
de voorgestelde conclusie der commissie te wijzigen, dan wil 
ik U toch VI'agen of het mogelijk is mijn zienswijze in deze 
ter kennis van de Regeering te brengen. 

De Voorzitter: Daartegen bestaat uiteraard geen bezwaar. 

De conclusie del' commissie betreffende verzoekschrift 
No. 1 wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : De verzoekschriften 2 en 3 van het rap· 
port worden, in verband met een daartoe gedaan verzoek, 
aangebouden. 

Aan de orde is de behandeling van de 
eon c I u s i e 0 p ver z 0 e k s c h r i ft No. 4, I u i den d e: 

Verzoek ,gedagteekend Sibolga 31 October 1934 van 
Patoean Sorigoena en anderen betreffende de rnbber· 

. \restrictie. 
Regeeriugsbrief van 7 Augustus 1935 No. 1934/B heeft 

op dit venoek betrekking. 
De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek 

:IJver te gaan tot de orde van den dag en adressanten, 
onder toezending van een afschrift van genoemden 
Regeeringsbrief, hiervan mededeeling te doen. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Het onder· 
werpelijk rekest is nitgegaan van rubberplanters en inheemsche 
leden van de Gewestelijke Rubberconmussie te Sibolga. 

Ook deze leden van de Gewestelijke Rnbbercommissie, die 
uit de verschillende lagen der Inheemsche samenleving in het 
gewest Tapanoeli zijn samengesteld, voelen de schrille tegen. 
stelling tusschen de voor de rubberondernemingen toegestane 
quota en die voor de inheemsche (bevolkings·) rubbertninen 
in Tapanoeli, omdat ten opzichte van de winning of productie 
tusschen de ondernemingsrubber en bevolkingsrubber aldaar 
in werkelijkheid geen verschil bestaat, hetgeen ook in het jaar 
1914 reeds door den toenmaligen Resident van Tapanoeli, den 
heer Ypes, volkomen werd bevestigd. 

Waar dus de ondernemings· en de inheemsche rubbertninen 
in het geheele gewest Tapanoeli, voorzoover betreft de wijze 
van planten en produceeren gelijk staan, komt het mij ook 
.. onrechtvaardig" voor, dat een verschil wordt gemaakt tus· 
schen de rubberproducenten, die in .wezen in dezelfde omstan
digheden verkeeren. 

Het verzoek van rekestranten komt mij dan ook zeel' redelijk 
voor, nl. het gelijkstellen van de ondernemingsnlbber en de 
bevolkingsrubber in het gewest Tapanoeli. 

De mogelijkheid tot inwilliging van het onderwerpelijk ver
zoek is geopend door artikel' 2 van de desbetreffende regelingen 
in Staatsblad 1934 No. 342 en artikel 2 van het Staatsblad 
No. 343, van hetzelfde jaar, waarbij o.a. wordt bekendgesteld, 
dl't de directeur van Economische Zaken bevoegd is, bevol
kingsrubberaanplantingen in bijzondere gevallen gelijk te stel
len met rubberondernemingen, als bedoeld in artikel 1 onder e, 
Ie van de ondernemingsrubber-nitvoerordonnantie (Staatsblad 
1934 No. 342). 

In verband daarmede moge ik der ConmlÎssie in overweging 
geven, Haar Conclusie te dezen opzichte als volgt te willen 
formuleeren : 

uDe Commissie stelt voor der Regeering in overweging 
te geven, om te doen nagaan, in hoeverre het mogelijk 
is gelijkstelling vall de ondernemings. en bevolkingsrubber 
in Tapanoeli te verleenen, krachtens het bepaalde in arti
kel 2 van het Staatsblad 1934 No. 343 en op dien grond 
de inheemsche rubberplanters in dat gewest tegemoet te 
komen /J. 

De heer De Hoog, voorzitter van de COlUlrussle voor de 
verzoekschriften: ~fijnheer de Voorzitter ! De heer Soangkoepot 

(Voorzitter.) 
heeft in zijn betoog in het geheel geen rekening gehouden meL 
het standpunt der Regeering en met hetgeen de Regeering val! 
de zaak zegt. Het lijkt mij daarom goed, dat ik dit even aan 
de leden van dit College mededeel, omdat zij daardoor een 
beter inzicht in de zaak zullen krijgen en ook zullen begrijpen 
waarom de commissie haar conclusie heeft geformuleerd op de 
wijze als zij heeft gedaan. Wat toeh zegt de Regeering van het 
rekest! Het volgende : 

......... .. dat deze verdeeling - de verdeeling van het 
uitvoel'quotulll, waarover de heer Soangkoepon heeft ge
sproken - alsmede de verdeeling van het bevolkings
quotum over de rubberexporteerende gewesten is tot stand 
gekomen na breedvoerig en nauwgezet overleg, waarbij 
met de belangen van alle erbij betrokken groepen zoo goed 
m()gelijk is rekening gehouden " . 

Een wijziging van het aan de bevolking als geheel 
en aan de residentie Tapanoeli in het bijzonder toege
wezen basisquotum voor den uitvoer van bevolkingsrub
her is dan ook, mede in verband met het totale aan 
Nederlandsch-Indië toegewezen uitvoerquotum, voors
hands niet mogelijk. 

Intusschen blijft de aandacht der Regeering geves
tigd op de door- requestranten voorgebrachte moeilijk. 
heden." 

Mijnheer de Voorzitter! De commissie voor de verzoek· 
schriften handhaaft haar conclusie, doch heeft el' geen be
zwaar tegen, hetgeen de heer Soangkoepon naar voren heeft 
gebracht, ter kennis te brengen van de Regeering. 

De heer Soa n g koe pon: Dank U. 

De conclusie der commissie, zooals zij nader is aangevuld, 
wordt zonder hoofdelijke stemming goedgekeurd. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de be h a n d e-
1 i n g van dec 0 n cl u s i e sop d e ver z 0 e k
schriften Nos 5 tot en met 38, lu idende: 

5. Verzoek, gedagteekend Palembang 28 J anumi 1935 
van Achmad Azari betreffende een tweetal vonnissen van 
inheemsche rechtbanken, 

Regeeringsbrieven van 6 Juni 1935 No. 1372/A en 6 De
cember 1935 No. 2839/A met bijlage hebben op dil verzoek 
betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemde Regeerings
brieven met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

6. Verzoek, gedagteekend Batavin·Centrnm 20 April 1935 van 
Mas Djojodiprodjo, om rechtsherstel. 

Regeeringsbrief 'l/ill 26 November 1935 No. 2771/C heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een uittreksel nit bovengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

7. Verzoek, gedagteekend Labat 1 Januari 1934 van Raden 
Mochtar bin Raden Machmoed, betreffende het hem verleend 
ontslag. 

Regeeringsbrief van 30 November 1!l35 No. 2805e/C met 
bijlagen heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

8. Verzoek gedagteekend Bllitenzorg 11 Jnni 1935 van 
O. Aunalal om pensioen . 

Regeeringsbrief van 7 December 1935 No. 285jC met bijla
gen heeft op dit verzoek betrekking, 
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Vijfde rapport van de commissie voor de verzoeksclll·iften. 

(Voorzitter. ) 
D e com missie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 

te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeerlngs
brief, hiervan mededeeling te doen. 

9. Verzoek, gedagteekend Batavia 24 Mei 1935 van W. 
M. Struick, betreffende zij n ontslag als beheerder bij den 
Pandhuisdienst. 

Regeeringsbrief van 5 December 1935 1\0. 2836a/C met bij
lagen heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovcr 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regecl'i ngs
brief en van het schr~ven van den Directeur van Financiën 
van 5 Novem ber t.V. No. P.Z. 16/7/17 hiervan mededeeling 
te doen . 

10. Verzoek, gedagteekend Tandjoeng Raman 8 Februari 
1935 van vrouwe Reseä, houdende bezwaren tegen den ver
koop van een klappertuin wegens belastingschuld. 

Regeeringsbrief van 13 December 1935 No . 2892/A met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt yoor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adr essant, onder toe
zending vun een afschrift van bovengcnoemdel1 Regeel'ings
brief met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

11. Verzoek, gedagteekend P ariaman, 15 Mei 1935 \"all 
Abelul Rasi d gelal' Soetan inzake toekenning van pensioen 
of ond erstand . 

Regeeringsbrief van 14 December 1935 No . 2901/C heeft 
op dit verzoek betrekking. 

Ue comrn..Îssie stelt VOOl' ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den da g en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Rcgecrings
brief hiervan mededeeling te doen. 

12. Verzoek, gedagteekend Batavia 21 Juni 1935 vau 
Mevrouw J. W. Prins geboren Warnars, betreffende de toe
kenning van pensioen aan wegens overtolligheid op wacht
geld of non-activiteitstral{tement gestelde landsdi enaren, voor 
wie herplaatsing is uitgesloten. 
Re~ceri\\g"hrief van 16 December 19% )10 . 2908/C heeft 

op dit verzoek betrekking. 
De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 

t e gaan tot de orde van den dag en adres.ant, onder toe
ze nding van een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief, hiervan meded eelin g te doen, 

13. Verzoek, gedagteekend Bandoeng 10 Juli 1934 van J. 
G. Jautzc 0111 toekenning- van onderstand bij wijze van pen
sioen. 

Regeering-sbrieven van 23 April 1935 No. 981a/C, 11 Sep
tember 1935 No. 2195/C en 19 December 1935 No. 2932{C met 
b\j1nge hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voot' ten aanzien van het verzoek over 
te "aan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van ecn afschrift van bovengenoemdc Regeeringsbrie
ven, hiervan mededeeling te doen. 

14. Verzoek, gedagteekend Koesoekoesoe Sare (Amboina) 
27 Mei 1935 van Elisa Puturuhu om tusschenkoll1st tot verla
f;'ing van de voor den verk oop va n sagucr aan de gemeente 
Amboina verschuldigde pa cht. 

Regeeringsbrief van 21 Dccem ber 1935 No. 2948/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De comm issie stelt V001' teil aanzien va n het verzoek over 
te O"a1:111 tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
din~ van eon afschrift "an bovengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededecling te doen. 

15. Verzoek , gedagteekcnd Koedoes 23 November 1934 
Vfin Tjokl'ower'dojo c.s. betreffende de benoeming van een 
hoofd van cle perdikandesa Kadilangoe. 

Regeerin gsbrief van 30 December 1935 No. 2973/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
Handelingen. Zittingsjaar lû35-HI36. 

te gaan tot de orde VRn den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

16. Verzoek, gedagteekcnd Tajoe (Regentschap Pati) 7 
September 1935 van een aantal bewoners van het aistrict 
Tajoe tot het in bedrijf houden van de suikerfabriek P ak kies. 

Regeer iugsbrief vau 8 Januari 1936 No. 49/B heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt VQOL' ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag. 

17. Verzoek, gedagteekend Palembang 11 April 1935 van 
Perantjis bin Aki! houdende klachten over het optreden van 
een pasirah. 

Regeeringsbrief vall 17 Januari 1936 No. 116/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovcr te 
gaan tot de ordc van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

18. Verzoek, gedagteekend Medan 11 Januari 1934 van 
Miin gelal' Soetan Seri Alam betreffende het hem verleend 
eervol ontslag wegens ongeschiktheid. 

Regeeringsbrieven van 28 Mei 1934 No. 1266/C, 18 J anuari 
1936 No. 126/C hebben op di t verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemde Regeeringsbrieven, hier
van mededeeling te doen. 

19. Verzoek, gedagteekend Sidamoelja (Djember) 26 Maart 
1935 van Hardjopitono c.s. om afstand van een stuk grond, 
gelegcn in de desa Socmberredjo (district Woeloehan, residen
tie Besoeki). 

Regeeringsbrief van 22 Januari 1936 No. 169jB heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, hier
van Il1cdedeeling te docn , 

20. VCl'zock, g'cdagtcckcnd Palembang 8 l\Iei 1935 van 
Haûji Alibantcng bin Said inzake zijn rechten oj) een visch
vijver in de marga Desa. 

Regeeringsbrief van 22 Januari 1936 No. 172/B heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovcr te 
gaan tot de orde vau den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

21. Verzoek, gedagteekend Silalahi (Tapuuoeli ) 15 Juni 
1935 van Si Tatapradja c.s. houdende klachten over van het 
bestuu l' ondervonden bejegeningen. 

Regeeringsbrief van 27 J anuari 1936 No. 213/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afsch rift van bovengenoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

22. Verzoek, gedagteekend Kalidjadjar, 27 Augustus 1935 
van :1I1as Reksontihardjo om toekenning van pensioen of onder
stand. 

Rcgeeriugsbrief van 13 Februari 1936 No. 332/C met bij
lage heeft op dit verzoek betrekking. 

De com missie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeel ing te dO<'n. 

23. Verzoek, gedagteekend Sidjoendjoeng 12 Januari 1935 
"an Alam Batioep gelal' Datoek Sati om wederaanstell ing in 
's Lands dienst. 

Regeeringsbrief van 1" Februari 1936 No. 353/A met bijla
gen heeft op dit verzoek betrekking. 
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Vijfde rapport van de commissie voor de verzoekschriften. 

(Voorzitter. ) 
De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 

te gaan tot de orde van den dag en adressant, olliler toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief 
met een bijlage, hiervan mededeeling te doen. . 

24. Verzoek, ongedagteekend uit Plaosan Brengkelan 
(Poerworedjo) van Bok Sontomihardjo alias Moentoek om 
toekenning van onderstand. 

R<lgeel'ingsbrief van 4 Juni 1935 No. 1338/0 heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

25. Verzoek, gedagteekend Batavia 13 Februari 1935 van 
Idoep om herplaatsing dan wel toekenning van pensioen of 
onderstand. 

Regeeringsbrief van 6 Juli 1935 No. 1642/0 heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

26. Verzoek, gedagteekend 111'. Oornelis 29 Juli 1932 van 
het hoofdbestuur van den .. Bond van administratief personeel 
bij de verschillende landsdiensten " inzake het ontslag van den 
gecommitteerde bij 's Lands kas te Batavia, W. A. Lohn. 

Regceringsbr ieven van 7 October 1935 No. 2836/0, 7 Augus
tus 1934 No. 1926/C en 23 Juli 1935 No. 1791/0 hebben op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie, de houding der Regeering betreurend, stelt 
voor ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde 
van den dag én adressant onder toezending van een afschrift 
van bovengenoemde Regeeringsbricyell, hiervan mededéeling 
te doen. 

27. Verzoel<en, gedagteekend MI'. COl'llelis 19 Juli 1934, 
3 Mei 1935 en 8 Januari 1936, van '1'. Stuimer, om instelling 
van een commissie van onderzoek, rehabilitatie en restitutie 
van een op zijn salaris ingehouden bedrag. 

Regeeringsbrief van 9 Augustus 1935 No. 1950a/0 met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien de Regeering aan adressant bij wijze van gunst 
het nog onaangezuiverd gedeelte van zijn schuld aan deu 
Lande heeft kwijtgescholden, doch geen termen aanwezig 
acht voor restitutie van het dool' hem reeds betaald gedeelte 
van die schuld en in een aan adressant gerichten brief heeft 
te kennen gegeven, dat eventueele verdere tot de Regeering 
gerichte yerzoeken of geschriften, betrekking hebbende op 
deze aangelegenheid, niet meer in behandeling znllen worden 
genomen, stelt de commissie voor ten aanzien van het ver· 
zoekschrift over te gaan tot de orde van den dag en adres
sant, onder toezending van een afschrift van bovengenoem
den Regeeringsbrief, hiervan mededeeling te doen. 

28. Verzoek, gedagteekend Jlfoeara Anam 28 Februari 
1935 van Jlfahmoed, om toekemling van wachtgeld of onder
stand. 

Regeeringsbrief van 7 September 1935 No. 2154/C met 
bijl agen heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan adressants verzoek gedeeltelijk is tegemoet
gekomen, stelt de commissie voor ten aanzien van bet ver
zoek over te gaan tot de orde van den dag en adressant, 
onder toezending vall ecn afschI'ift van bovengenoemden 
Regeeringsbrief met bijlagen, hiervan mededeeling te doen. 

29. Verzoek, gedagteekend Madjalengka 5 September 1935 
van Jlfas Soemowardhojo om toekenning van pensioen of 
onderstand. 

Aangezien de bepalingen zich in het onderhavig geval 
verzetten tegen toekenning van pensioen of onderstand stelt 
de commissie voor ten aanzien van het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant hiervan mededeeling te 
doen. 

30. Verzoek, gedagteekend Kotaboemi 24 Augustus 1933 
van Pangeran Jlfangkoe Alam e.a. betreffende inbeslagneming 
van hun tuinen. 

Regeeringsbrief van 7 September 1935 No. 2165/B met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt VDor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeerillgs
brief lllet bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

31. Verzoek, gedagteekend Toeal 23 October 1932 van 
W. Keihena om toekenning van pensioen. 

Regeeringsbrief van 9 October 1935 No. 2457/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

32. Verzoek, gedagteekend Pamekasan 5 Mei 1935 van 
~fas Soelllodiredjo betreffende de benoeming van een desa
hoofd. 

Regeeringsbrief van 15 October 1935 No. 2511/C met bijla
gen heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrlef, 
hiervan mededeeling te doen. 

33. Verzoek, gedagteekend Jl:Iadioen 30 Januari 1935 van 
R. Nganten Prawiroamidjojo, om verhooging van onderstand 

Regeeriugsbrief van 19 October 19~5 No. 2533/C heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaau tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift ,"all bm'ell/?elloemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

34. Verzoek, gedagteekend Pangkalpinang 5 Januari 
1935 mn Joenoes om toekenning "an wachtgeld of onder
stand. 

Regeeringsbrief van 19 October 1935 No. 2534/C heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commisie stelt voor ten aanzi~n van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van boyengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

35. Verzoeken, gedagteekend Tandjoeng Enim 15 Octo
ber 1934 en Tandjoeng Enim 29 October 1934 van Hadji 
Kosim c.s. en Adjiasir bin Rentamat houdende bezwaren te
gen de door de Boekit Asem Steenkolenmijnen gevorderde 
grondhuur voor de dool' hen geoccupeerde gronden. 

Regeering-sbrief van 26 October 1935 No. 2566/B heeft op 
deze aangelegenheden betrekking. 

Aangezien aan de verzoeken van adressanten is tegemoet
gekomen stelt de commissie voor ten aanzien van de verzoek
schriften over te gaan tot de orde van den dag cn adressant, 
onder toezending van een afschrift van bovengenoemden Re
geeringsbrief, hieI'\ran mededeeling te doen. 

36. Verzoek, gedagteekend Tandjoeng Moening 20 Maart 
1935 van Aboeajall e.a. om toewijzing van gronden uit de 
boschreserve. 

Regeeringsbrief van 26 Oetober 1935 No. 2564/B heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien vnn het verzoek over 
te gaan tot de orde vun den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, 
llÎervan mededeeling te doen. 

37. Verzoek, gedagteekend Srag-en 30 October 1935 van 
Mas Kasdadi Mangoenpmviro betreffende het houden van een 
particulier pandhuis in het zelfbestuur Soerakarta. 

De commissie stelt voor het verzoek ter inzage te leggen 
van de leden en adressant hiervan mededeeling te doen. 

38. Verzoek, gedagteekend Bandoeng 19 December 1934 
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Vijfde rapport van de commissie voor de verzoekschriften. 

(Voorzitter, Ratu Langie.) 
van A. Ligtermoet om vel'hooging van pensioen. 

Regeeringsbrief van 2 November 1935 No. 261O/C met 
bij lage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt Y001' ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Hegeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

Deze conclusies worden zonder beraadslaging en zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : A n n de o J" cl e i 8 dec o.n c I u si e 
op verzoekschrift No. 39, luidende : 

39. Verzoek, gedagteekend Langowan 11 Jnni 1935 van 
A. i\I. Tabalujan betreffende zijn ontslag als Gouvel"llements
mantri der belastingen. 

Regeel·ingbrief van 6 N'ovember 1935 No. 2629/C met bij
lage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gann tot de orde "all den dag en adressant, onder toe
zencling van een afschrift van boveng'cnocmden Regeerings
br ief met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

De heer Ratu Langie: :\Iijnheer de Voorzitter! Verzoek
schrift No. 39 js van een mantri yan de belastingen, die 
na een diensttijd van 15 jaren ontslagen is wegens dienst
weigering. Wannee t' wij nu de motieven van dit ontslag 
even nagaan, dan blijkt dat die erop neerkomen, dat de 
mantri, de betrokken l'equestl'ant, op een zekeren dag niet 
klam· is gekomen met het werk, dat hij voor zijn directen 
chef, het distl·ietshoofd heeft moeten maken. Er blijkt 
verder. dat toen hierllit 7.ich een conflict heeft ontwikkeld 
tussehen hem en zijn direeten chef, hij aan de telefoon ge
roepen we!·d door den controleur ter beschikking, doch om 
ycrsehillende redenen aan dien oproep niet heeft gevolgge
geven. Hij is althans niet aan de telefoon verschenen. 

Mijnheer ele Voorzitter ! TI\: wil niet ingaan op de details 
van de kwestie. El' zUn pet'sonen, die aanbieden onder eede 
het een of ander te yel'idal'en en el' zU n andere personen, 
die ook aanbieden onder eede precies hei tegengest.elde 
te Ycrklflren. Daarom wil ik niet in de beschouwing treden 
van de details van de kwestie. 

Het komt mij echter alleen zeer gezocht ,·oor om het tweede 
:tl'gument, n.l. het niet \'el'schijnen aan de telefoon aan te 
merken als di enstweiQ'ering. [n de eerste plaats is die 
mantrie niet ondergeschikt aan den controleur, hij is onder
geschikt aan den inlandsehen bestuursambtenaar. En wij 
hebben daar te doen met een ontvoogd bestuur. Maar ook 
van dit punt wil ik afzien. Ik wil echter alleen op den voor
grond stellen dat wij te doen hebben met een beambte, die 
15 jarcn lang lI et land trouwen eerlijk heeft gediend en 
nu dool' een samenloop van omstandigheden - misschien 
heeft hij op dien dag thuis wcl ruzie gehad, of hoe het ook 
zti -, een beetje geïrri teerd was, waardoor hij wellicht een 
onhevl'od igend antwoord heeft gegeven aan z:iju directen 
ch f'f . Dool' da.t gebeurde wordt deze man, die 15 jaar lang 
gNliend heeft, in eellS op straat gezet. Dat niet alleen, 
wunt door de reda ctie "an het ontslagbesluit wordt hem ook 
de mogelijkheid ontnomen ooit weder in 's-l andsdienst te 
kom en en ooit weder ande)' werk te kl'ijgell. Want wie zal 
iemand in dienst nemen, die ontslagen is wC'gens dienstwei
gering' Ook wordt hem de mogelijkheid ontnom en om later 
pensioen te verkrij gen. 

Daarom :l.OU ik el' h\i Ill\in geachte medeleden op aêln willen 
dl' illge n hU de beoordeeling van deze kwestie clementie te 
betrachten. Ik zou de mogelijkheid geopend will en zien dat 
hij wederom in Gouvel·llementsdienst komt. of dat hij een 
ev(>nredig pensioen za l kunnen krijgen. Ik geloof Mijnheor 
de Vool'zitter. dat wij daat'mede dan aan verzoeker recht 

(De ·Hoog, Voorzitter.) 
hebben gedaan. Overeenkomstig zijn gevoelen, zooals wij dat 
hebben kunnen beoordeelen uit de stukken. dic te dezen 
aanzien zijn overgelegd ben ik ervan overtuigd, dat hij niet 
zoo schuldig is als de beoordeelaars dat vinden. 

De beoordeelaars ken ik, het zijn zeer bezadigde en oprechte 
personen, maar, hoe gaat het in het leven. Als het eene woord. 
is geuit, volgt daarop een heel onvriendelijk antwoord, daarop 
volgt een nog onvriendelijker repliek, enz. Het is zoo moeilijk 
in dergelijke zaken den persoon volkomen objectief te beoor
deelen. 

Ik zou daarom nogmaals bij mijn geachte medeleden willen 
aandringen op clementie voor dezen ambtenaar. 

De heel" De Hoog, Voorzitter van de Comm issie voor de 
Verzoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil beginnen met 
even uiteen te zetten, dat het ontslag wegens dienstweigering 
tenslotte niet zoo ongemotiveerd is, als men zou denken, 
wanneer men het betoog van den heer Rutu Langie hoort. 

Het gaat om een belastinginner, van wien zijn beide chefs, 
de hoekoem besar en de hoekoem kedoea verklaren, dat hij altijd 
lastig, recalcitrant en moeilijk in den omgang is geweest. 

Op een gegeven moment kdigt deze belastingin ner vnn den 
hoekoem besar werk te doen. Volgens de verklaringen had hij 
daarvoor tijd genoeg, hij is tekortgeschoten en krijgt een wel
verd iende berisping, zegt de Regeering. Hij gaat erop in en het 
eene woord volgt op het andere, daarin ben ik het met den heer 
Rutu Langie eens, Illaar tenslotte is er nog altijd de verhouding 
van ondergeschikte tot superieur. Hoe het zij, de belasting
inner gaat de kamer uit, de hoekoem besar stelt zich in ver
binding met den afdeelingschef. Deze is er niet en hij krij gt 
den controleur aan de telefoon, die den afdeelingschef vervangt 
en vcrtelt hem de gebeele geschiedenis. Deze belt op en zegt: 
laat den mantri aan de telefoon komen. De mantri wordt tot 
twee keer toe geroepen, beide keeren. "olgens de verklaringen 
vau twee oppassers, die bereid zijn, het onder eede te bevestigen 
onder mededeeling, dat de controleur aan de telefoon wus. De 
mantri komt echter niet, met het gevolg, dat men hem ten
slotte eerst schorst en daarna ontslaat wegens dienstweigering. 

Zoo zit de zaak in elkaar. 
Dl1:1I'O]) heeft de Rf'.!.!.· (, f'l·in!! hnfl l' st:lnd punt bepaald.' want 

de Oouvcmeur-Generaal heeft op het rekest van adreSSlUlt 
geantwoord, dat hij bet geheel eens is met de beslissing van 
den resident, zoodat de Hegeering het ontslag handhaafde. 

N n hebben wij ons daarbij neer te leggen, maar tenslotte heb 
ik er geen bezwaar tegen, aan de Regeering voor t.e stellen, 
dezen man, zoo eenigszins moge4jk weder in dienst te nemen 
dan wel op andere wij ze tegemoet te komen, uiteraard nadat 
tevoren de kwalif icatie "wegens dienstweigering" is veranderd, 
dat is een absoluut dringende noodzakelijkheid. 

Ik heb er geen bezwaar tegen, dat naar voren te brengen, 
daarom stel ik voor de conclusie van de commissie voor de 
verzoekschriften in dien geest aan te vullen en tel' kennis van 
de Regecring te brengen onder overlegging van hetgeen door 
den heer Ratu Langie en den Voorzitter van de commissie voor 
de verzoekschriften is gezegd. 

De gewijzigde conclusie van de commissie voor de verzoek
schriften wordt zonder hoofdelijke stemming goedgekeurd. 

De Voorzitter : A a u deo r d e zijn dec 0 nel u
s i cs 0 P de ver z 0 e k s e h rif t en. Nos. 40 t/m 44 
luidende: 

40. Verzoek, gedagteekeud Batavia 9 Juli 1934 van ,'rou
we S. A. Ponder, geboren Danekes, om toekenning van pen. 
sioen. 

Regeeringsbrieven van 24 December 1934 No. 3087/C en 
14 November 1935 No. 2695/C met bijlagen hebben op dit 
verzoek betrckking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de Ol'de van den dag en adressante onder toe-
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zending van een afschrift van genoemde Regeeringsbrieven, 
hiervan mededeeling te doen . 

41. Verzoek, gedagteekend Makassar 6 Juni 1935 van La 
Sappe betreffende een grondkwestie. 

Regeeringsbrief van 18 November 1935 No. 27'1:i/A met 
bijlagen heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien adressant met een schikking heeft ingestemd 
stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

42. Verzoek, gedagteekend Tandjong Balai 3 Juli 1935 
van W. H. F. Klein, houdende klachten over ondervonden 
bejegening. 

Regeeringsbrief van 23 November 1935 No. 2761/B met 
bijlagen heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzjen van het verzoek ovel' 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met 
bijlagen, hiervan mededeeling te doen. 

43. Verzoek, gcdagteekend Manado 18 October 1935 van 
H. S. Ticoalu gemachtigde van Ang Hie Bo betreffende een 
belastingaanslag. 

Aangezien adressant de onderwerpelijke kwestie reeds aan 
het oordeel heeft onderworpen van den Raad van beroep i:1 
belastingzaken, stelt de commissie voor ten aanzien van het 
verzoek over te gaan tot de. orde VFm den dag en adressant 
hiervan mededeeling te doen. 

44. Verzoekschriften van P. C. F. L. van der Smitte: 
o. gedagteekend Bandoeng resp. Febrnari en 16 .8ugustus 

1934, inzake zijn inpassing bij den dienst der S. S. en 
Tramwegen (Regeeringsbrieven van 20 Augnstus 1934 
No. 2044/C en 6 November 1934 No. 2666/C hebben op deze 
verzoekschriften betrekking), 

b. gedagteekend Bandocng 4 April 1936 inzake de regeling 
van zijn pensioen. 

Aangezien de commissie, wat de verzoekschriften sub a 
betreft, op grond van de IVan de Regeering lYekomen in
lichtingen niet vermag in te zien, dat adressant onbillijk zou 
zijn bebandeld en zij met betrekking tot het verzoek sub b van 
oordeel is, dat de desbetreffende pensioensbepalingen op de 
juiste wijze zljn toegepast, stelt zij voor ten aanzien van de 
verzoekschriften over te gaan tot de orde van deu dag en 
adressant, onder toezending van afschriften der Regeerings
brieven, hiervan mededeeling te doen. 

Deze conclusies del' commissie voor de verzoekschriften 
worden zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : Ik verzoek den leden thans in de commissies 
te willen bijeenkomeu. 

De vergadering wordt te 11.40 uur v.m. geschorst en te 
12.33 nur n.m. hervat. 

De Voorzitter: A a TI deo r d ei s de voo r t
zetting van de behandeling der ontwel"p
ordonnantie tot overdracht v~n de be
v 0 e gd hei d tot IJ e n 0 e III i n gen z. van a m b t c
n ar e 11, i TI die TI s t van a u ton 0 m e g e Dl e e TI

sc hap peIl, 0 p de dag e I ij k s c heb est u,r end ier 
gem een s c hap pen. (Ond. 90.) 

De behandeling is gevorderd tot arul het regeeringsant
woord in eersten termijn. 

De heel' Heinsius, adviseur voor de Decentralisatie: 
Mijnheer de Voorzitter! Ik wit beginnen met een enkele 
algemeene opmerking, en zal dnarna de vele sprekers, die 
het woord voerden, alle afzonderlijk beantwoorden. Ter 

algemeene inleiding dall dit: de Regeering heeft gemeend 
benoeming en ontslag van ambtenaren als hier bedoeld, te 
moeten toevertrouwen aan het dagelijksch bestuur en wel 
om drie redenen, die in Memorie van Toelichting en Memorie 
van Antwoord zijn vermeld . 

De eer te is, dat het dagelijkseh bestuur ve"antwoordelijk 
is voor den gang van zaken, en het daarom betel' is, dat het 
ook beslist over het personeel en beoordeelt, met welk 
personeel het het beste zijn taak kan vervullen. 

De tweede reden is, dat het dagelijksch bestuur beter in 
staat is de geschiktheid der ambtenaren te beoordeelen, 
omdat het het eigenlijk bestuur over de gemeente voert, de 
gemeentediensten beter kent, en tenslotte - en dit is <le 
derde reden - dat de voorgestelde maatregel bevorderlijk 
is aan de discipline in het locale umbtenarencol'ps. 

Wat dit laatste betreft, heeft het kantoor voor de decen
tralisatie wel eens de klacht bereikt, dat bv. ambtenaren met 
geriuge geschiktheid, die het dagelijksch bestuur gaarne zou 
kwijt willen, toch in dienst blijven, omdat zij steun hebben 
bij bepaalde raadsfracties. 

Dergelijke klachten zijn meer dan eens vernomen. 111 hoe
verre zij juist zijn, is moeilijk na te gaan; het is dikwijls zecr 
subjectief zooi ets te beoordeelen, maar dergel ijke klachten 
zijn vrij algemeen. 

De waarde van die argumenten is betwist door den heer 
Kerstens j zij is erkend door eenige andCl'e heeren. Ik 
znl ilnnl'op ingaan, wnnneer ik de betrokken sp eekers beant
woord. 

Het betreft hier dus een overdracht vau bevoegdheden van 
den raad aan het dagelijkseh bestuur, maar de raad behoudt 
zelf zeer verstrekkende bevoegdheden. De eerste bevoegd
heid is die om regelcn te geven omtrent benoeming, schorsing 
en ontslng. Omtrent den inhoud van die regelen wil. ik hier 
even iets zeggen, omdat het ook WeCI' van belang is met be
trekking tot de grieven dool' SOIllIllÎ!tC sprekers aangevoerd. 
Men heeft gezegd, dat de bepaling in de ontwerp-ordonnantie 
dat benoemings- en ontslagbesluiten ter kennis van den raad 
worden gebracht, weinig te beteekenen heeft. Dit is ook ei
genlijk zoo; het is alleen een aanknoopingspunt; de raad 
weet dan dat benoeming of ontslag heeft plaats gehad. Maar 
in de verordening, die iedere ra ad moet vnst8trl1C'n. kan de 
raad bepalingen opnemen van verclere strekk in g' . Ik wil niet 
zeggen, dat de raad dergelijke be palingen moet opnemen, 
maar hij kan dat doen; iets van dien aard znl Hnnbeveljng 
verdienen. De raad kan bv. een bepaling opnemen, dat men, 
wanneer in den betrokken lacalen dienst geen geschikte kracht 
voorhanden is, m.a.w. een buitenstaander moet worden be· 
noemel , alsdan een openbaren oproep moet plaatsen, een ad· 
vertentie in de plaatselijke dagbladen of in de vakbladen. 

(De heer We r m u t h : Dat gebeurt toch!) 
. Jawel, het gebeurt veelal en in cle verorden ingen komt dat 

wel eens voor, maar het is niet altijd voorgeschreven. In aan
sluiting aan een dergeltjke bepaling- kan men voorschrijven, 
dat wanneer een oenoeming heeft plaats gehad de volledige 
stukken, die op dic benoeming bctt'ckking hebben, o.m. so11i. 
citatiebrieven met b,jlng-cn daarvan, diploma. 's, getuigschrif
ten, aan den raad tel' inzage moeten worden gegeven. Daar
om is het ook, dat de Regeering die aan den raad voorbe
houden bevoegdheid als een domincerende bevoegdheid heeft 
gekwalificeerd . Men begrijpt wel, dat dool' een dergel\jke 
bepaling, die weliswaar niet in de ontwerp·ordonnantie vour· 
komt, maal' die in de verordening van den raad kan worden 
opgenomen, een zeel' grooten invloed wordt uitgeoefend op 
ele benoemingen en speciaal, dat op die wijze een krachtig-e 
waarborg wordt geschapen tegen henoeming-cn, die niet al· 
leen uit een oogpunt van geschil<thcid te motiveeren zonden 
ztin, m.a .w. waarbti andere motieven dan alleen de geschikt
heid g-eg-olc1cn zoudcn hebben. R(,l'ltllc1('eJ'in~ van sollicitatie· 
brieven met bijbehoorende besrheiden stelt. den raad in stant 
zich een oordeel te vormen over de goegrondheicl "all de be-
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noeming en te constateel'en of ongewenscllte motieven zich 
hebben doen gelden, motieven die wij gecn van all en als juist 
beschouwen, nl. motieven van politiek of nepotisme. Mocht 
den raad daarvan uit de stukken iets blijken, dan heeft hij 
de gelegenheid, een vernietigingsvoorstel te doen. 

In de Memorie van Antwoord is vooropgesteld, dat dit 
beschouwd is als een maatregel, geboden door het algemeen 
belang. Die woorden zijn opzettelijk gekozen, waarmede de 
Regeering heeft willen zeggcn, dat waar ten aanzi en van een 
benoeming al s eeltig geldig motief moet worden beschouwd 
de geschiktheid van den betrokkene, iedere benoeming, waar
bii andere motieven mochten hebben gegolden, met het alge
meen belang" in strijd moet worden geacht. Zooals men weet, 
kan strijd met het algemeen belang leiden tot vernietiging 
van een besluit. 

Wanneer de Raad dus uit de stukken constateert, dat zich 
bij cen benoeming andere motieven hebben laten gelden dan die, 
welke dc Regeering als geldend beschouwt, zal hij een vernieti
g ingsvool'stc1 kunnen doen en wanneer de Regeering dit inzicht 
van den raad deeJt, zal Zij ook tot vernietiging overgaan. 

(De heer R oe p: De raad zal dit nooit uit de stukken 
kunnen C'ollstateercu. 

De heer K e r s ten s : Het kan precies zoo gaan voor het 
ge"al de raad de volledige benoemingsbevoegdheid heeft. 

De heer Ro e p : Precies ! 
De heer Soa n g koe pon: De norm van geschiktheid is 

zeer rekbaar !) 
Ik heb met het een en ander alleen willen demonstreeren, dat 

de raden nog steeds verstrekkende bevoegdheden in deze mate
rie zullen behouden. 

De verordening bctTeffcndc de benoeming, de schol'sing en 
het ontslag, zal ook bepalingen moeten inhouden' omtrcnt het 
ontslag. Dat spreekt vanzelf . Men denke in dit verband eens 
aan een bepaling, dat het dagelijksch bestunr, alvorens tot ont
slag over te gaan, een commissie heeft te raadplegen, waarin 
b.v. ook leden van den raad kunnen zitting hebben. Op die wijze 
kan de raad ook, vóór het ontslag plaats heeft, weliswaar geen 
medezeggenschap maar toch inzicht in de materie bebben. 

(De heer Th a III rin: Alleen advies!) 
Mtinheer de Voorzitter! Vele sprekers hebben zich tegen 

dezen maatregel gekaut. De tegenzin zit vooral hierin, dat 
verandering wordt gebracht in den bestaanden toestand, waar
mede men "crtrouwd is en welke men min of meer als vanzelf
sp rekend beschouwt. Zoo vanzelfsprekend is deze toestand ech
ter niet. Ik zou el' in de eerste plaats op willen wijzen, dat in 
dc regentschaps- en provincie-ordonnanties, zooals zij oorspron
kelijk zUn afgekondigd, de benoeming en het ontslag van 
ambtenaren respectievelijk werden opgedragen aan het college 
va n gecommitteerden en van gedeputeerden, dus niet aan den 
regentschapsraad en den provincialen raad, maar aan het dage
lijkseh bestnur. In die periode werd het dus niet vanzelf
sp rekend geacht, dat de raad de ambtenaren zou benoemen 
cn ontslaan. Pas later is dat bij wijzigingsOl'donnantie ver
anderd. 

(De heer Th a m rin: Waarom! ) 
De 1l1otie,-en daarvoor zijn ongeveer deze geweest, dat men 

aansluiting wilde zoeken bij het Nederlandsche voorbeeld en 
ook bij de stadsgemeente-ordonnantie, want daarin waren wel 
van het begin af aan de benoeming en het ontslag aan den 
raad opgedragen. 

"anzelfsp rekend is de benoeming dool' den raad ook niet 
omdat in het centraal bestuur de benoeming en het ontslag van 
ambtenaren niet door het vertegenwoordigend college plaats 
heeft. Deze opmerking is door den heer Sosrohadikoesoemo 
gemaakt en is vall groote beteekcnis. Men heeft noch in Ne
derland, noch in Indië er ooit over gedacht om resp. aan de 
Staten-Generaal en den Volksraad de benoeming en het ontslag 
va n ambtenaren op te dragen. 

(De heer Van Hels din gen: Die vergelijking gaat 
absoluut mUl,k. De lagere organen zijn besturende organen 

Handelingen. Zittingsjaar 1935-1936. 

en dat zijn vertegenwoordigende lichamen als Staten-Generaal 
en Volksraad niet. 

(Verschlllende leden : Juist!) 
Maar dan komt juist de vraag naar voren ; waarom heeft 

men van de lagere organen dan besturende organen gemaakt 
en waarom heeft men er niet aan gedacht het recht van be
noeming en ontslag ook aan de centrale colleges, als Staten
Generaal en Volksraad zijn, toe te vertrouwen! De heer 
Wermuth heeft gezegd, dat het practisch ondoenlijk zou zijn 
de benoeming en het ontslag van landsdienaren aan den Volks
raad toe te vertrouwen en die van rijksambtenaren aan de 
Staten-Generaal op te dragen. Dat dit practisch ondoenlijk 
zou zij n, kan ik niet inzien. Heb ik het goed begrepen, dan 
ziet cle heer Wermuth het bezwaar ltierin, dat het corps lands
dienaren en rijksambtenaren zoo talrijk is, maar dat is toch 
geen bezwaar, want dan zou men de benoeming en het ont~lag 
van de hoogste amblenaren aan den Volksraad en de Staten
Generaal kunnen opdragen, bijv. van de diensthoofden, zooals 
hier ook in de locale ressorten het geval is. Gewoonlijk worden 
daar alleen de hoogere locale ambtenaren door den raad be
noemd en ontslagen. Een practisch bezwaar kan de Regeering 
hier dus niet zien. 

(De heer T ham rin: Het karakter der raden is ver
schillend. ) 

De vraag is juist, waarom heeft men aan al de lagere raden 
een ander karakter gegeven dan aan de hoogere vertegen
woorcligende colleges I 

(De heer Roe p: Omdat het besturende colleges zijn.) 
Waarom beeft men ze tot besturende eoUeges gemaakt, 

waarOlll heeft men ze verstrekkende besturende bevoegdheden 
gegeven, terwij l men die aan de centrale vertegenwOOl'digende 
eoll e!(es heeft onthouden I 

(De heer K e rs ten s: Omdat de locale sfeer te overzien 
is door besturende raden en itl het algemeen niet dool' het 
algemeen bestuur.) 

Een hlstori 'eh onderzoek zal moeten uitmaken of de heer 
Kerstens gelijk heeft. 

(De heer K ers t e n s: Evenzeer, of de geachte Regee
l'ingsgcmachtigcle gelijk heeft.) 

:1tiijnhecl' de Voorzitter! 'rhans ovel'gaande tot beantwoor
ding van verschlllende sprekers, ontmoet ik in de eerste 
plaats den heer Soetardjo. Deze geachte spreker vreest van 
elen voorgesteld en maatregel een verzwakkin g van de belang
stelling in de locale aangelegenheden, vreest, dat de raad 
minder belangstelling zal toonen voor de behartiging van 
locale zaken. Ik zou daarop willen antwoorden, dat er 
behalve nu jltist benoemingen en ontslag van personeel, nog 
zooveel locale aangelegenheden overblijven, waaraan de 
raden hun belangstelling kunnen wijden, zoodat uit dit oog
punt bezien, de voorgestelde maatregel toch wel moeilijk 
bezwaar kan opleveren. 

De heer Soetardjo heeft ook opgemerkt, dat de cijfers, die 
de Regeering produceert er niet op wijzen, dat de raden blijk 
zouden hebben gegeven een recht tot benoeming van ambte
naren niet te knnnen hanteeren. Daarop is door verscheidene 
andere sprekers geantwoord. Men heeft gezegd, dat het uiet 
als strafmaatregel is bedoeld, doch als een orgam.atorischen 
maatregel, die in zichzelf groote voordeelen biedt, zoodat het 
geheel onverschillig is, op welke wijze de raden tot dusverre 
het benoemingsrecht hebben gehanteerd. 

Men heeft ook opgemerkt, dat onverkwikkelijkheden, dio zich 
bU benoemin gen voordoen en dikwijls de aandacht trekken, 
in de cijfers niet tot uiting komen, m.a.w_ het cijfer
materiaal is ten deze niet beslissend, en is dool' de Regeering 
ook niet als beslissend beschouwd. De heer Soetardjo geeft 
teuslotte de voorkeur te kennen, dat voor het geval inderdaad 
het benoemings- en ontslagrecht zal worden overgedragen, dit 
wordt toevertrouwd aan de voorzitters van de dagelijksche be
stnren. Daaromtrent is ook in het Gedelegeerdenverslag reeds 
het een en ander opgemerkt. El' waren cr n.L die te kennen 
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gaven, dat de Regeering een stap verder zou gaan en be
noemingen cn ontslag aan de voorzitters van de dagelijksche 
besturen zou opdragen. Maar de Regeering ziet tot dien stap 
op het oogenblik nog geen aanleiding. 

(De heer S 0 eta I' d jo: Het vernietigingsrecht bij den 
pleno rand werd ook voorgesteld.) 

Mijnheer de Voorzitter! De Regeering is tevreden, wanneer 
de maatregel, zoo als die hier is voorgesteld tot stand komt. 

De heer Kerstens heeft de beteekenis van door de Regecring 
aangevoerde argumenten betwist. Deze spreker merkte op, 
dat een legercommandant toch ook niet zijn divisiecomman
danten benoemt en ontslaat en, vraagt hij, is daar
van nu het gevolg, dat de legercommandant de verant
woordelijkheid niet kan dragenl Is daarvan het gevolg, 
dat de discipline in het leger gevaar loopt? Neen, Mijnheer 
de Voorzitter die gevolgen zijn daarvan niet te dnchten. Maar 
ten deze bestaat ook een groot verschil. Het verschil is hier 
de ambtelijke verhouding tusschen den legercommandant en 
dc autoriteiten, die zijn ondergeschikten benoemen en ont
slaan, een verhouding, die waarborgt, dat met zijn inzichten 
rekening wordt gehouden. Wat de legercommaudant voor de 
leiding van het leger en het dragen van de verantwoordelijk
heid noodzakelijk acht, daar houden zijn superieuren - dat· 
zijn de Indische Regeering en de Kroon - rekening mede. 
Een dergelijk verantwoordelijkheidsbesef is bij de uit vele 
personen bestaande openbare colleges als de betrokken 
raden, niet aanwezig. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit is het cardinale, het groote, 
verschil, waarom het eene wel gemotiveerd is en het andere 
niet. 

De heer Kerstens heeft ook gezegd, dat onderling hulp
/betoon, nepotisme, politieke invloeden zich in de dagelijk
sche besturen evenzeer znllen doen gelden als in de raden. 
De Regeering moet dat tegenspreken. 

(De heer Soa n g koe pon: Maar U vergeet de kracht 
van de onderlinge controle.) 

De Regeering baseert zich bij deze tegenspraak op Haar 
eigen ervaring. 

Zij , (lie de dagelijksche besturen kennen, die lid of voor
zitter van een dagelijksch bestuur zijn geweest, verklaren, 
dat in het algemeen in de vergaderingen van het dagelijksch 
bestuur de besprekingen veel zakelijker, meer to the point, 
meer ad rem, minder beïnvloed door neven motieven zij n dan 
de besprekingen gewoonlijk in de raden zijn. Het is op 
deze wijze, dat zij, die aan het dagelijksch hestuur van 
eenigen raad hebben deelgenomen, zich uitspreken. 

(De heer T ham rin: Vandaar het verzet van den heer 
Wermnth.) 

De heer Kerstens zon tenslotte deze oplossing wen
sehen. Hij wenseht benoeming, schorsing en ontslag 
te doen regelen door den raad, zooals de ontwerp
ordonnantie voorschrijft, maar wenscht deze regeling door 
den raad zeli te doen hanteeren; De Regeering wenscht deze 
;oplossing niet, el' zijn goede gronden om de benoeming, 
schorlling en ontslag door het dagelijksch bestuur tc ver
kiezen. 

(De heer K ers ten s: Maar het College zit te wachten 
op die gronden, vertel U ons daarvan eens iets.) 

De gronden zijn in de Memorie van Toelichting en Memorie 
van Antwoord ontvouwd en zooeven door mij nader toege
licht. 

Ik ontmoet nu het geachte lid, den heer Sosrobadikoe
soemo. 

De heer Sosrohadikoesoemo heeft menig woord gesproken, 
dat de Regeering uit het hart gegrepen is. Hij is het ook, die 
gewezen heeft op de opmerkelijke discordantie, dat noch de 
Staten-Generaal, noch de Volksraad het benoemings- en ont
slagrecht nitoefenen en de lagere raden wel. Rij is het ook, 

(Voorzitter, adviseur voor de Decentralisatie.) 
die bepleit heeft om ook de benoeming en het ontslag van 
den secretaris van de raden aan het dagelijksch bestuur over 
te dragen. 

De Voorzitter: Mag il<; den Regeeringsgemachtigde even 
onderbreken' 

Ingediend is een amendement, voorgesteld dool' de h"eren 
Sosrohadikoesoemo. Verboom en Weyer, (Stuk 7), luidende: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in de 
ontwerpordonnantie ' tot overdracht van de bevoegdheid 
tot benoeming enz. van ambtenaren, in dienst van anto
nome gemeenschappen, op de dagelijksche bestnren dier 
gemeenschappen (Ond. 00 - stuk 2) de volgende 
wijzigingen aan te brengen: 

r. In a l' tik e I 2 (wijziging Loc a ! e l' a d e n
ordonnantie) 
10. vervalt snb A: ,,26b lid 1 en 22" ; 
20. vervalt het sub B gestelde; 
30. vervallen sub D in het tweede lid van het ont

worpen artikel 44 de woorden "Onverminderd 
het bepaalde in artikel 26 ben", zoodat de aan
hef van dit lid wordt gelezen : "Met inacht-
neming van . . . .... . ". 

Ir. In art i keI 3 (wijziging Pl'O v i n c i e - 0 l' d 0 n
nantie) 
lt. vervallen snb B in het tweede lid van het ont

worpen artikel 31 de woorden: "Onverminderd 
het bepaalde in artikel 35 en ", zoodat de aan
hef van dit lid wordt gelezen: "Met inacht-
neming' van . .... . . . ". 

20. wordt, onder een nieuwe letter C, het volgende 
. ingelasch t : 

"C. Artikel 35 vervalt ". 
30. wordt, onder een nieuwe letter D, jngelascht: 

"D. In artikel 38 lid 2 wordt in stede vau "de 
provinciale raad" gelezen : "het college van 
gedeputeerden" . 

lil. In a rt i kei 5 (wijziging St a ds gem e en t e
ordonnantie) 
10. vervallen sub B in het tweede lid van het ont

worpen artikel 40 de woorden: "Onverminderd 
het bepaalde in artikel 42 en", zood at de aan
hef van dit lid wordt gelezen: "Met inacht-
neming van . . . ..... ". 

20. wordt, onder een nieuwe letter C, het volgende 
ingelascht: 
"C. Artikel 42 vervalt ". 

30. wordt, onder een nieuwe letter D, het volgendc 
ingelascht; 
"D. In artikel 45 lid 2 wordt in stede van "de 
raad" gelezen: "het college van burgemeester 
en wethouders" , 

(een en ander met wijziging van de in het ontwel'p 
staande letter C in letter E) " . 

De heer Hcinsius, adviseur voor de Decentralisatie: 
Mijnheer de Voorzitter! Ik kan verklaren, dat de Regeering 
bereid is, het amendement over te nemen. 

De heer Sosrohadikoesoemo is het ook, die in aansluiting 
aan de opmerkingen in het Gedelegeerdenverslag betoogd 
heeft, dat het beter is, om, wanneer de stemmen staken, de 
beslissing niet over te laten aan het lot, maar op te dra
gen aan den voorzitter. 

De Voorzitter: Ik kan mededeel en, dat ook daaromtrent 
een amendement is ingediend, voorgesteld door de heeren 
Sosrohadikoesoemo, Verboom en Weyer, (Stuk 6) , luidendc: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen de ont
werp-ordonnantie tot overdracht van de bevoegdheid tot 
benoeming enz. van ambtenaren, in dienst van autonome 
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(Voorzitter.) 
gemeenschappen, op de <lagelijksche besturen dier gemeen
.,sehappen, aan te vullen als volgt: 

I. Aan art i keI 2 (Wijziging Loc a Ier a d e n
o r ct 0 n n 3 nt i c) wordt, onder een nieuwe letter A, 
toegevoegd het volgende : 
HA. Na artikel 25 i worden ingevoegd twee nieuwe 

artikelen 25 i bis en 25 i t.,·, luidende: 
Artikel 25i bis: 
(1) De beslissingen over zaken worden door het 

eollege van burgemeester en wethou.ders bij volstrekte 
'meerderheid van sterrunen genomen. 

(2) Bij staking van stemmen wordt het voorstel 
geacht niet te zijn aangenomen. 

Art i keI 25 ï ter, 
(1) Do stemming over personen door het college 

van burgemeester en wethouders gesohiedt bij geslo
ten en ongeteekende briefjes. 

(2) De volstrekte meerderheid van stemmen he
slist. 

(3) Bij staking van stemmen in een onvoltallige 
vergadering wordt het nemen van een beslissing tot 
de volgende vergadering ultg"steld. 

(4) In deze, en evenzoo in een voltallige verga
dering, beslist hij staking van stemmen de stem van 
den voorzitter. 

11. Aan art i kei 3 (Wijziging Pro v in c ie - 0 r
don n a n tie) wordt, onder een n.ieuwe letter C., 
toegevoegd het volgende: 

"Artikel 58 "Wordt gelezen: 
(1) De stemming over personen geschiedt bij ge· 

sloten en ongeteekende brlefjes. 
(2) De ·volstrekte meerderheid van stemmen 

·beslist. 
(3) Bij staking van stemmen in een onvoltallige 

"Vergadering wordt het nemen van een heslissing tot 
de volgende vergadering uitgesteld . 

(4) In dezeJ en evenzoo in een voltall ige verga
dering, beslist bij stuIting van stenunen de stem van 
den voorzitter ". 

[Il. Aan a 1" tik e I 4 (Wijziging Reg ent s c hap s
·0 r don n a n tie) wordt, onder een nieuwe letter C, 
toegevoegd het volgende: 

·C. a. Artikel 150 lid 2 vervalt. 
b. Ingevoegd wordt een nieuw artikel 50a 

lu idende : 
(1) De stemming over personen geschiedt bij ge

sloten en ongeteekende briefjes. 
(2) De volstrekt.e meerderheid van stemmen be

slist. 
(3 ) Bij staking van stemmen in een onvoltallige 

vergadering wordt het nemen van een beslissing tot 
de volgende vergadering uitgesbeId. 

(4) In deze, en everuoo in een voltallige vergade
ring, beslist bij staking van stemmen de stem van 
den voorzitter, 

IV. Aan art i kei 5 (Wijziging Sta d s gem een t e-
01' d 0 1111 a 11 tie) wordt, onelel' een nieuwe letter C, 
toegevoegd het volgende: 
"C. Artikel 68 wordt gelezen: 

(1) De stemming over personen geschiedt bij ge
sloten en ongeteekende briefjes. 

(2) De volstrekte meederheid van stemmen 
beslist. 

(3) Bij staking van stemmen in een onvoltallige 
vergadering wordt het nemen van een beslissing tot 
·de volgende vergadering uitgesteld. 

(4) In deze, en evenzoo in een voltallige vergade
·ring, beslist bij staking van stemmen de m.em van 
-den voorzitter "'. 

(Adviseur voor de Decentralisatie.) 
n. heer Heinsins, adviseur voor <Ie Decentralisatie: 

Mijnheer de Voorzitter! De Regeering is bereid, ook dit amen
dement over te nemen. 

De RegeCl·ing is erkentelijk voor don steun, dien Zij van den 
heer Sosrohadikoesoemo heeft ondervonden. 

(De heer De Hoog: Vooral na de overname van do 
beid. amendementen.) 

De Regeering kan eraan toevoegen, dat aan het oordeel van 
den heer Sosrohadikoesoemo over deze materie een bijzondere 
beteekenis toekomt, omdat de heer Sosrohadikoesocmo zelf doel 
heeft uitgemuak-t van het dagelijkseh bestuur van een der 
provincies. 

(De heer KeI' st e n s: Hecht de Regeering dezelfde Waar
de aan de argumenten van den heer Wermnth, die deel heeft 

. uitgemaakt van versohillende colleges van dagelijkseh bestuur1) 
Ook aan de argumenten van den heer Wermuth hecht de 

Regeering groote waarde. 
(De heer K ers ten s: Maar de argumenten van den heer 

Sosrohadikoesoemo en die van den heer Wcrmuth staan lijn
recht tegenover elkaar.) 

Ik ga thans over tot de beantwoording van den heer 
Wermuth. 

Deze heeft gezegd, dat de Regeering als argument doet 
gelden de doelmatigheid, maar, aldus het geachte lid, die 
gold tooh ook toen men de stadsgemeenteordonnautie, de 
regentschapsordonnantie, de provincie- en de locale .raelen
ordonnantie vaststelde in hun oorsproukelijken vorm. Daarte
genover stelt de Regeering, - de heer Verboom antwoordde 
den heer Wermuth al oonigszins in dien geest - dat intus
schen de tijden zij n veranderd, dat men intusschen met die 
oorspronkelijke ordonnanties ervaring heeft opgedaan, ' en, 
zooals ik in dcn aa nvang reeds zeide, dat de provincie. en 
de regentsehapsordonnantie oorspronkelijk benoeming en 
ontslag niet aan den raad, maar aan het dagelijkseh bestuur 
opdroegen. Destijds heeft men aus ongeveer de zaak net een-. 
der gezien als de Regeering thans nog doet. 

Het geachte lid vroeg of. als een rand den tweeden in 
plaats van den eersten oandidaat van een voordracht be-
11oemt, dit een afwiJking werd geacht, Tk kan daarop ant
woorden , dat de Regeering bij een alphabetische voordraoht 
het als onversohillig beschouwt, of een eerste dan wel een 
tweede candidaat wordt gekozen, immers, het dageliiksch 
bestuur heeft dan geen voorkeur te kennen gegeven. 'Van
neer dit echter wel het geval was, en in de volgorde een 
g,·aad van gesohiktheid tot uitdrukking kwam, werd het als 
afwijking beschouwd, wanneer men in plaats van den eer. 
sten, den tweeden of derden candidaat benoemde. 

(De heer De Ho 0 g: Hoe kwam men tot vaststelling va n 
een dergelijke graad van gesehiktheid 1 

De heer V ft n Hel sdi n g e TI : Zijn ane afwijldn~en, 
die door de Regeering in het cijferstaatje werden opgesomd. 
van dezelfde soort1) 

Ik geloof niet, Mijnheer de Voorzitter. dat er anders moge
lijkheden denkbaar zijn. Men kau afwijken van d. volgorde 
op grond van de geschiktheid, ande1'$, volgens mij, niet. 

De heer Wermuth heeft gezegd, dat het dagelijksch bestuur 
uiet zoo bijzonder geschikt is om de bekwaamheid der 
candidaten te beoordeel en, wi.il Cl' in dat bestuur zoo'n groot 
va et vient is en vele mutaties onder de leden voorkomen, 
Ik vraag mij af, of in het dagelijkseh bestuur het verloop 
van leden wel veelvuldiger is dan in de raden. 

(De heer K ers ten S: Maar het werkt daar veel sterker 
in !) 

Ik geloof niet, Mijnheer de Voorzitter, dat ik aan dit 
argument van den heol' \Vcrmnth bcteekcnis mag toekennen. 

(De heer We r m u t h : Ik heb het ook niet als hoofd
argument, dooh slechts als voorbeeld voorgebracht.) 

Het geaohte lid heeft ook opgemerkt, dat de in de ordon
nantie YOOl'komende bepaling, dat de benoemings- en onts1ag
besluiten aan den rnad moeten worden overgelegd, op 
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(Adviseur voor de Decentralisatie.) 
zichzelf niet zooveel beteekent. Ik heb daaromtrent zooeven 
al gezegd, dat de raden de macht hebben in de verordeningen 
bepalingen van veel verdere strekking op te nemen, waardoor 
een werkelijke controle, ook eenigermate preventief, op het 
benoemings- en ontslagrecht, mogelijk wordt. 

Op de vraag van den heer Wermuth of geen stroeve vel'· 
houding zou ontstaan tusschen het dagelijksch bestuur en 
den raad. antwoordde in zekeren zin de heel' Verboom, toen 
hij betoogde, dat wanneer die verhouding inderdaad zoo 
stroef zou zijn geworden dat het zou gaan lijken op een 
incompatibilité de caractère, althans een onvermogen tot sa
menwerken, het moment gekomen zou zijn voor het dagelijksch 
bestuur om af te treden. 

(De heel' Wel' m u t h: En ook voor den bmgemeester!) 
Dat zoo'n stroeve verhouding juist zou moeten voortspruiten· 

uit de uitoefening van het recht tot benoeming en ontslag, 
vermag de Regeering niet in te zien. 

De heer Wermuth heeft ve,'Cler opgemerkt, dat zich ten aan
zien van het ontslag van ambtenaren in de praktijk nooit 
moeilijkheden voordoen, zoodat er wat dat betreft geen aan
leiding is voor overdracbt van bevoegdheid van den raad aan 
het dagelijksch bestuur. Of dit juist gezien is, meen ik te 
moeten betwijfelen. Ik heb zooeven reeds verteld van de veel 
vernomen klacht, dat minder geschikt personeel in localen 
dienst wordt gehandhaafd door steun bij politieke vrienden in 
den raad . Ik heb deze bewering gelaten voor rekening van 
degenen, die haar hebben uitgesproken en alleen gezegd, dat 
die klacht veelal vernomen wordt, juist vernomen van de zijde 
van degenen, me deze ontwerp·ordonnantie steunen. Degenen, 
me zoo ondershands te kennen hebben gegeven, dat zij sym
pathie voor deze ontwerp-ordonnantie gevoelen, plaehten ook 
bijna altijd dit argument naar voren te brengen. Het waren 
bijna ook altijd menschen uit de decentralisatie-praktijk. 

Verder meent de heer Wermuth, dat het ontslag thans reeds 
met voldoende waarborgen is omkleed. Hij wijst erop, dat er 
·steeds meer scheidsgerechten in ambtenaarszaken worden in
gesteld. Of men hier inderdaad kan zeggen, dat het aantal 
scheidsgerechten steeds toeneemt, weet ik niet. Ik geloof niet, 
dat dit het geval is. Mij is bekend, dat er eeuige scheids
gerechten zijn, b.v. een in de provincie Oost·Java en een in de 
provincie West·Java; ook een in de gemeente Bandoeng; de 
gemeente Buitenzorg heeft een scheidsgerecht gehad, maar dat 
is afgeschaft; Batavia heeft geen scheidsgerecht. Mijn indruk 
is uiet, dat het aantal scheidsgerechten zich uitbreidt; ook in 
Holland is dat zeer zeker niet het geval; daar heeft men het 
in menige gemeente afgeschaft. 

(De heer IC ers ten S: In de gemeente Batavia heeft 
men toch een commissie van overleg' 

De heer Th n m rin: Een commissie van beroep voor 
opgelegde straffen .. 

De heer KeI' s ten s : Het komt op hetzelfde neer; 
het gaat niet om den naam.) 

De heer Soangkoepon heeft een aantal principieele be
ZWf\,'en Aangevoerd. Ook hij heeft de doelmatigheid van dm 
maatregel betwist en betoogd, dat de bevoegdheid tot be
noeming en ontslag een integreerend deel van de bevoegd
heden van de locale raden zou uitmaken. Hij heeft er 
bezwaren tegen geopperd, dat de beslissingen van het 
dagelijksch bestuur binnenskamers worden genomen. Verder 
heeft hij gewaagd van de vrees voor nepotisme en ervoor 
gepleit, dat wanneer de Regeering inderdaad het benoemings. 
en ontslagrecht op de dagelijksche besturen overdraagt dan 
ook aan den raad toe te kennen het recht om benoeming- en 
ontslagbeslniten te veruietigen en aan den ontslagen amb
tenaar het recht om van zijn ontslag in beroep te gaan bij 
den raad. De Regeering heeft in de Memorie van Antwoord 
reeds gezegd, dat Zij een wijziging "an de ontwerp.ordon
nantie in dien zin principieel onaanvaardbaar acht, als zijnde 
te eenenmale onvereeuigbaar met de gedachte, die aan het 
ontwerp ten grondslag ligt, nl. dat de beslissing moet zijn 

bij het college, dat de verantwoordelijkheid draagt en het 
best in staat is, de geschiktheid van de ambtenaren te be
oordeelen. 

De heer Ratu Langie behoort tot de sprekers, die al\e· 
door de Regeering aangevoerde argumenten als juist erkent. 
Niettemin is de heer Ratu Langie tegen het ontwerp. 

Ook hij vreest wrijving tusschen den raad en het dage
lijksch bestuur. Verder heeft hij zich in dezen zin uitge·· 
laten, dat de Regeering toch uiet de beoordeeling van be
noemingen aan den raad moet onttrekken. Ik geloof, dat 
deze woorden niet heel geluklrig zijn gekozen, want ik meen. 
al te hebben ~angetoond, dat integendeel de raden ten volle· 
in de gelegenheid zullen zijn om de juistheid van een be
noeming welke heeft plaats gehad, en van een ontslag dat is 
verleend, te beoordeelen. 

(De heer Th a JU l' in: Zij hebben alleen nog toezicht.) 
Maar boe zij daarvan gebruik kunnen maken, heeft dl7 

Regeering ook reeds uiteengezet. 
(De heer Soa n g koe pon: De ,.aden kunnen oe be· 

nOCluing uiet ongedaan maken. 
De heer Th a m l' in: De benoeming zelf geschiedt doo," 

het dagelijksch bestuur.) 
Ook de heer Ratu Langie ontkent, dat het cijfermateriaal 

aen voorgelegden maatregel wettigt. Ik heb mt zooeven 
reeds besproken en het standpunt der Regeering daartegen. 
over uiteengezet. De heer Ratu Langie heeft zich afge
vraagd of het geval zich heeft voorgedaan, dat, nadat een be· 
noeming dool' een localcn raad had plaats gehad, het be
noemingsbesluit bij de Regeering ter veruietiging werd voor
gebracht, op grond, dat bij me benoeming andere motieven 
zouden hebben gegolden dan geschiktheid alleen, met andere 
woorden dat nepotisme of politieke bedoelingen van invloed: 
waren geweest. Deze vraag moet bevestigend worden be
antwoord want het is minstens eenmaal voorgekomen, dat 
een dergelijk benoemingsbesluit van een regentschapsraad: 
bij de Regeering ter vernietiging is voorgebracht. Het geval 
heeft zich ongeveer zes jaar geleden voorgedaan en als ik 
mij goed herinner betrof het den regentschapsraad van Lebak,. 
of althans een der regentschapsraden in West-Java. 

De heer Vel'booll1 heeft den voorgestelden maatregen 
krachtig ondersteund. Nnl'enoeg alles wat hij heeft betoogd, 
kan de Regeering ondet'schrijven. Vele van zijn opmerkingeru 
en argumenten heb ik reeds verwerkt in hetgeen ik als alg/#
meen gedeelte voorbracht en verder in mijn beantwoording· 
van de verschillende andere sprekers. 

Ook de heer Verboom is voorstander van oyerdracht van: 
het recht van benoeming en ontslag van den secretaris aan 
het dagelijksch bestuur en het laten vervallen van de bepa
ling, dat bij staking van stemmen het lot beslist. 

De heer Weyer behoort ook tot de voorstanders van het 
ontwerp. Hij heeft opgemerkt, dat waar het een feit is, dat 
de raad zelden van het voorstel van het dagelijksch bestuur 
afwijkt, er ook weinig bezwaar tegen is de benoemingsbe
voegdheid aan het dngcltjksch bestuur te geven. Dat is inder
daad een argument van beteekenis. Het is wel zoo eenvoudig_ 
Degenen, die geen andere en krachtiger argumenten hebben 
om dit ontwerp te steomen, zouden alleen reeds in het motief 
van den heer Weyer een aanleiding kunnen vinden om dat. 
alsnog te doen. 

De heer Van Helsdingen heeft zijn standpunt nog niet be
paald. Hij heeft geen principieele bezwaren en ziet in ltet 
ontwerp geen aantasting van de decentralisatie want, merkt 
hij op, de beslissing wordt toch altijd nog genomen dool' een 
IDeaal orgaan, weliswaar n iet door den IDealen raad maar 
dan toch door het dagelijksch bestuur. Ook hij gelooft, dat 
in het dagelijksch bestuur meer waarborgen bestaan voor
objectiviteit bij de beslissing. Dáár is meer besef van verant
woordelijkheid. Verder merkte hij op, dat gedeelde verant
woordelijkheid ver.lapte verantwoordelijkheid is en dat er-
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(Adviseur Decentralisatie, Voorzitter.) 
alleen al dnul'om kans is, dat de besHssing van het dagelijksch 
bestuur in a"ngelegenheden als deze juister zal zijn dan die 
van een raad. Ook het argument, dat het dagelijkseh bestuur 
met de ambtenaren heeft samen te werken en d081'Oll1 de 
keuze voor het dagelijksch bestuur vrij moet zijn, brengt hij 
naar voren. 

Verder heeft de heer Van Helsdingen el' zijn verwondering' 
over uitgesproken, dat in de Memorie van Antwoord Itezegd 
wordt, dat de overweging, dat politiek en nepotisme bij de 
beslissingen van de raden in personeele aangelegenheden 
een gl'oote rol zouden spelen, bij het indienen van dit ont
werp niet heeft voorgezeten. Ik zou daarop willen ant
woorden, dat weliswaar dit motief niet een aanleiding is 
geweest tot het indieuen van de ontwerp-ordouna nt ie, doch 
dat het toch een gelukkige nevenomstandigheid ten deze is. 
Wanneer inderdaad in de dagelijksche besturen gerekend 
mag worden op beslissingen van grootere objectiviteit dan 
in de pleno-raden het geval is, kan de Regeering dat niet 
anders dan toejnichen. Al is dit dus geen aanleiding geweest 
tot het indienen van deze ontwerp-ordonnantie, dan kan het 
tQ ~h achteraf worden beschouwd als een motiveering om de 
totstandkom ing van het ontwerp wenschelijk te achten. 

De heer Van Helsdingen heeft ook gevraagd of el' klach
ten zijn vernomen van dagelijksche besturen ten deze j Daar
op kan ik antwoorden, dat nooit eenig dagelijksch br.tulll' 
formeel op de indiening van deze ontwerp-ordonnantie of 
van een maatregel van deze strekking heeft aangedrol1g-cn. 
~faar wel is uit kringen van personen, die deel uitmaken van 
het dagelijksch bestulll' van loeale ressorten, telkens en telkens 
op een maatregel als deze Hangedrongen. El' is prakt isch 
gesproken geen gouverneur van een provincie. geell l'l~ !!('lIt. 
geen burgemeester, of hij is een warm voorstander van deze 
ontwerp-ordollllantie. 

(De heer W e r m n t h : Walllleer het College van Gede
puteerden in deze beslist, kan ik mij niet indenken, dat de 
gouverneur zich daarover zal beklagen, want het college 
beslist hier toch altijd, behalve in gevallen van de dienst
hoofden, over wiel' benoeming tenslotte praktisch de Re~ee· 
ring beslist.) 

In het algemeen kan men zeggen, dat wil(! deel. uitmaakt \'an 
de dage4iksche bestnren voor dezen maatregel geporteerd is. 
Dat is voldoende gebleken; telkens hebben wij uitingen in dien 
zin vernomen. 

(De heer S 0 eta r d jo: Kunt U daaromtrent stukken o\·e,·
leggen !) 

Ik heb juist vooropgesteld, dat nooit formeel op de tot 
standkoming van dezen maatregel is aangedrongen. Er is 
niet over geschreven aan de Regeering, ook niet aAn clen 
Directeur van Binnenlandsch Bestnul'. :àfaar ik heb ver
teld hoe wij aan onze kennis dienaangaande komen. 

(De heer D e Hoog: Dat is de eerste keer, dat jk hooI'. 
dat de Regeering aan kringen buiten de officieele gehoor 
geeft) . 

Mijnheer d<l Voorzitter! De heer Van Helsdingen heeft ook 
gezegd, dat wij hier te maken zouden hebben met een historisch 
recht van den raad. [)at dit argument echter ten deele onjuist 
is kan blijken uit hetgeen ik zooeven ook heb gezegd, dat de 
provincie-ordonnantie en de regentschapsordonnantie oor
spronkelijk de bepaling uiet bevatten. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Wanneer is de wijziging 
ten deze aangebracht!) 

Dat is enkele jaren later geschied. 

De Voorzitter: Hiermede is de eerste termijn, ook "an de 
zijde "an de Rcgeering beëindigd. Ik breng even nog in herin
nering, dat de zoo juist aangekondigde amendementen van de 
heeren Sos,'Ohadikoesoemo, Verboom en Weyer (st. 6 en 7) 
door de Regeering zijn overgenomen en dus deel uitmaken "an 
hllt ontwerp. Wij kunnen thallS overgaan tot den tweeden tel'-

Handelingen. Zittingsjaa r 1935-1936. 

(Soetardjo, Kerstens.) 
mijn. Ik heb tijdens het antwoord van den Regecringsgc· 
machtigde wat rnim gelegenheid gegeven tot het plaatsen van 
interrupti es, in de hoop dat daardoor de tweede termijn zou 
knnnen wOI'den bekort. Ik mag dus wel aandringen op kortheid 
in dien tweeden termijn. 

De heer Soetardjo : Mijnheer de Vool'zitter! In verband 
met Uw laatste opmerl,ing zie ik thans van het woord af. 

De heel' Kerstens: )iijnheer de Voorzitte!'! Ik zal het kort 
maken. )let Uw verlof zal ik eerst ingaan op een paar punten 
van den heer Verboom, om dan vanzelf in verband daarmede 
te komen tot wat de Regeeringsgemachtigde heeft gezegd. 
De heer Verboom sprak de hoop nit, dat onverkwikkelijk
heden, die zich bij benoemingen en dergelijke kwesties thans 
in pleno-raden voordoen, in de dagelijksche besturen1l1inder 
zullen voorkomen. Ik heb daarvoor geen enkele aanleiding 
en zeker accepteer ik uiet in dit verband als argument, dat 
er in de dagelijksche besturen, in die kleinere colleges in 
het algemeen, een meel' vriendschappelijke sfeer heersel,t. 

Ik ontken het laatste fe it niet op zichzelf, maar als ik er 
een argument aan ontleen, doe ik het in omgekeerden zin 
als de heel' Verboom doet, want juist het feit, dat er in een 
kleiner college een vriendschappelijker sfee!' heerscht, kan 
een reden zijn - en is meermalen een reden - om het verzet 
tegen een of andere benoeming, die de burgemeester of een 
wethouder wenscht, achterwege te lateu, ofschoon men zich 
eigenlijk wel gaarne tegen de benoeming zou willen verzetten. 
De vriendschappelijke sfeer is dus een beletsel voor de objec
tiviteit in de beoordeeling vooral als men daarbij bedenkt, 
dat in zulk een klein college veel meer kans bestaat op het 
bewijzen "all diensten over en weer. 

De heer Verboom heeft verder gezegd; I,et is J,ier geen 
aantasting van bevoegdheden van den raad, maar meer een 
afbakeuing van bevoegdheden. Dit is een tegenstelling, die 
ik uiet kan aanvaarden; de beide deelen zijn immers wel zeer 
vereenigbaar. Ik kan mij zeer wel voorstellen, dat een nieuwe 
afbakening van bevoegdheden plaats heeft door aantasting 
van de bevoegdheden van de eene groep ten bate van de 
andere. Ik geloof ze1fs niet alleen, dnt dit mogeJijk is, maar 
dat het ontwerp geen andere strekking heeft dan dit te 
doen, namelijk om de bevoegdheid van de pleno-vergadering 
aan te tasten. 

De heer Verboom heeft mijn uitspraak, dat als iets fasc is
tisch is, het nog niet goed is, ongedraaid, en gezegd: als iets 
fascistisch is, is het nog niet slecht. Ook deze laatste uit
spraak onderschrijf ik ten volle, maar ik wil toch opmer
ken, dat naar mijn oordeel de uitspraak van den heer 
Verboom geen zin heeft en de mijne wel, want ik heb als 
volgt hetoogd: 

Ik zeide: in de Memorie van Toel ichting eyenzeer als in 
de Memorie van Antwoord mis ik goede argumenten, degelijke 
motieven, waarop de ontneming van de bevoegdheden aan 
de openbare raden plaats heeft. Het eenige argument, dat 
ik erin zou kunnen zien, is de neiging om de openbare colle
ges terng te dringen van het bevoegdheidsterrein en toen 
had ik reden te zeggen: als dit het eeni ge argument is, dan 
accepteer ik het niet bij voorbaat als goed. Daarom heeft de 
tegenstelling van den heer Verboom, hoezeer op zichzelf 
juist, naar mijn meening in dit verband weinig zin. Omdat 
een àndere motiveering bij de Regeering ontbrak, zeide ik 
echter: omdat het fascistisch is, is het nog niet goed. 

Ik kom dan thans tot de argumentatie van den geachten 
Regeeringsgemachtigde en dan moet ik zeggen, dat de eerste 
termijn van de Regeering mij hoe langer hoe meer in mijn 
inzicht heeft gesterkt, dat er voor de voorstellen onvoldoende 
motieven zijn. 

Ik heb in mijn eersten termijn gezegd ; de zeer zwaaIwichtige 
argumenten, die de Regeering in het geding brengt, zijn voor 
mij niet zwaarwichtig. 
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N u zegt de geachte Regeeringsgemachtigde in zijn eersten 

termijn: de Regeerll1g heeft goede gronden voor haal' stand
punt. Ik heb toeu geluterrnmpeerd : welke zijn dan die goede 
gronden, en toen verwees de geachte Regeeringsgemachtigde 
wéér naar de Memorie van Toelichting en de Memorie vau Ant
woord, waarin ik jnist gezegd heb argnmeuteu te missen. Zoo 
blijven "vU aan den gang, dit is boompje verwisselen in plaats 
van argumenteel'en. 

(De heer D e Hoog: Dat noemt men logica.) 
Inderdaad. 
De geachte Regeeringsgemachtigde heeft betoogd, dat 

inzage in de stukken, diploma 's, getuigschriften, enz. voor 
den raad toch wel een zeer kostelijke bevoegdheid is, maa" 
ik zou willen vragen: is dit nu een motief om de bevoegdheid 
tot benoeming en ontslag aan het dagelijksch bestuur over te 
dragen' Ik zie het in het geheel niet in. Als de bevoegdheid 
bij de raden ligt, hebben B. en W. of de andere colleges vau 
dagelUksch bestuur dezelfde bevoegdheid om de stukken in te 
zien en eventueel de beslissing van den raad op die gronden 
aan te tasten. 

Wat in de eene richting werkt, werkt precies eender in 
de andere richting, maal' hoe kan men dan in ernst hierin een 
argument zien voor de noodzaak tot overdracM van deze 
bevoegdheid aan hct dagelijksch bestuur? Ik begrijp van 
deze argumentaties niets. 

Zoo begrijp ik evenmin, hoe de geachte Regeeringsgemach
tigde het een cardinaal pUIlt noemt, dat tusschen den leger
commandant eu diens divisiecommandanten - en zoo zijn er 
talrijke andere parallellen te trekken - een ambtelijke ver-
houding bestaat ............ .. . 

(De heer Hei n s i u s, advisenr voor de decentralisatie : 
Zoo heb ik het ook niet gezegd!) 

Maar U hèbt het toch gezegd .................. die van dien 
aard is} dat de benoemende instanties ervan doordrongen zijn, 
dat de legercommandant een belangrijke stem in het kapittel 
moet hebben bij benoeming van de ambtenaren waarmede hij 
moet werken. De cardinaliteit daarvan ontgaat mij volkomen. 
Als el' verscltil bestaat in de ambtelijke verhouding tusschen 
den legercommandant en zijn divisiecommandanten en tus
schen het dagelijksch bestuur en de daaronder werkende 
ambtenaren in provincie, de gemeente of het regentschap, dan 
kan dat hoogstens een gradueel, maal' nooit een wezenlijk 
versclti! zijn. Daaraan voeg ik het volgende toe : 

De ervaring wijst uit, dat ambtenaren, in kleiner verband 
dienende, zich in het algemeen veel meer ondergeschikt 
achten aan hun directe chefs dan in de breed ere sfeer, waa.: 
altijd gelegenheid bestaat op overplaatsingen ; men loopt daar 
gemakkelijker uit onder chefs die niet sympathiek zijn of waar
mede men minder goed kan samenwerken. In loeaal verband is 
die lllogelijkh",id veel kleiner eu daarom zullen de locale 
ambtenaren zich juist veel meer naar de inzichten von de 
chefs richten dan in de breedere sfeer. Ook als ik dit argn
ment van den geachten Regeeringsgemachtigde analyseer, pleit 
het dus eerder tègen, dan v66r zijn standpunt. Ik zal het hierbij 
maal' laten, doch herhaal als slot, dat ik gekant blijf tegen 
dit ontwerp. 

De heer Sosrohadikoesoemo: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
wil alleen verklaren, dat, nu de Regeel'Ï.llg aan mijn bezwaren 
is tegemoetgekomen door overneming mijner amendementen, 
ik mijn stem aan het ontwerp zal geven. 

De heer Wermuth: Mijnheer de Voorzitter! De Regee
ringsgemachtigde heeft in eersten termijn verschillende 
motieven herhaald voor verdediging der ontwerp· ordonnantie, 
maar heeft daaraan een nieuw argument toegevoegd, nl. dat 
minder geschikte ambtenaren zich vaak vervoegen bij leden 
van den raad om steun te kunnen krijgen voor het behoud 
hunner betrekking. Ik heb al gezegd, dat in provincies, 

(Wermuth.) 
gemeenten en regentschappen al vele bevoegdheden del' raden 
zijn overgedragen aau de werkcolleges, en de minder ge
schikte ambtenaren komen over het algemeen voor in de 
lagere en middelbare rangen, oomel's, een ongeschikt ambte
naar klimt niet tot de hoogste sporten. Bevoegdheid inzake 
benoeming en ontslag is echter reeds overgedragen, dus waar
om zou deze zaak eeu argnment zijn om die bevoegdheid nu 
nogmaals te doen overdragen' 

De ambtenaren worden toch inuners al benoemd en outslagen 
door de werkcolleges, dus de waarde van het argnment van 
den Regeeringsgemachtigde zie ik niet in. 

Verder heeft de geachte Regeeringsgemachtigde gezegd, dat 
de raden niet alleen tevreden mogen zijn met de mededeeling 
van het dagelijksch bestuur, maar eventueel het recht zouden 
kunnen hebben alle gegevens, sollicitaties e.d. op de e~rstv?l
"ende raadsvergadering ter inzage te vragen. Is d.t met 
:eu verplaatsen, een vergrooten van de moeilijkheden '. Als een 
raad tot de conclusie ZOll komen, dat het werkcollege ZICh heeft 
vergist, zon de raad de fout immers niet kunnen herstell~n' 
De vergissing behoeft llatnndijk niet van dien aard te z'Jn, 
dat de raad daarin aanleiding vindt om een benoemnlg voor 
vernietiging voor te dragen, doch het kan zijn, dat eell stroeve 
verhouding ontstaat tusschen den raad en het dagel\Jk~ch be
stuur. 

Verder zeide de geachte Regeerillgsgemachtigde, dat ook de 
raden eommissies zouden kunnen instellen, die invloed zouden 
1.,umen uitoefenen op het ontslag of de schorsing der locale 
ambtenaren. . 

Dat is toch een argument tegen het betoog van de Regeermg 
zelf, want Zij wil zooveel mogelijk de raden uitschakele~ en nu 
zegt de Regeeringsgemachtigde: Benoem een commlSSle en 
tracht daardoor invloed nit te oefenen. Maar dan kr'Jgt men 
een nog scheevel'c verhouding. Vandaar dat de provin,c ie Oost· 
Java _ en naar ik mCl'Jl \Toege l' de gemeente Soel'ubaJa ~.een 
scheids"erecht heeft ingesteld ter voorkoming van pohtlCke 
uitwass~n en nepotisme, waarvoor de Regeeringsgemachtigde 
bevreesd is. Tel' voorkoming van politieke uitwasson en 
nepotisme heeft men daar een scheidsgerecht ingevoer~, dat 
bindend advies geeft. Dat kan dus nool! een argument z\Jn om 
de overdracht te versterken. 

Voorts hebben de Regeeringsgemachtigde en ook de heer 
Verboom gesproken over de onverkwikkelijkhede~, d~e z'Jn 
voorgekomen bij benoemingen. Wanneer ee,,:.benoemlllg lil e~n 
openbare vergadering heeft plaats gehad, k~gt men natuurlijk 
die onverl..-wikkelijkheden te hom'en, maar WIe zegt, dat ,~ann~er 
dat tussehen vier Hl.uren gebeurt, ook geen onverkwlkkellJk
heden voorkomen Y Nu heeft de heer Kerstens gezegd, dat men 
elkaar wel eens een dienst wil bewijzen, maar het gebeurt ook 
dikwijls, dat binnen vier muren heel heftig wordt gesproken, 
wat de buitenwereld n iet wpet en dat er dmgen gebeuren, dIe 
niet goed zijn en dan weet men bij voorbaat, waal' de fouten 
niet naar buiten kunnen treden, dat het achteraf door den 
bnitenstaander toch goed moet worden gevonden. Bij de ver
gelijking tusschen een openbare bespreking terzake en een 
bespreking binnen vier muren, zijn de openbar~ besprekmgen 
uiteraard altijd in het nadeel. In het openbaar 1S een fout een 
fout en binnen viel' muren niet. 

(De heer T ham l' in: Door het houden van toezicht van
wege den raad op de benoemingen vinden tenslotte ook de 
besprekingen in het openbaar plaats. ) 

Tenslotte heeft de Regeeringsgemachtigde ook gesproken 
over klachten die hij heeft vernomen van de gouverneurs. Bij 
interruptie heb ik gezegd, dat ik het niet kon begrijpen, aan
gezien zeker 99% der provinciale ambtenaren worden benoemd 
door de colleges van gedeputeerden, terwijl men wat aan~aat 
de diensthoofden niet eens vrij is. De Regeeringsgemachtlgde 
zal ook weten dat het grootste deel der ambtenaren van de 
provincies ter' beschikking worden gesteld en dat men in de 
benoeming der hoogste ambtenaren niet eens vrij is, wijl de 
Regeering zegt, wie er aan het bod komt, zoodat zeker het 
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(Soangkoepon, Ratu Langie. ) 
college vau gedeputeerden weinig invloed kan uitoefenen. Aan 
benoemingen door den raad in het openbaar kleven fouten, 
maal' aan die binnen vier muren ook. Nu is de vraag : Waar 
ligt de groote fout! Degenen, die in de dagelijksehe bestmen 
zitten, meenen, dat de fout altijd ligt bij de raden, maal' 
wanneer men als lid van het dagelijksch bestuur meel' dan één 
jaar binnen de viel' muren zitting heeft genomen, geloof ik niet, 
dat men, wanneer men vergelijkingen mocht willen treffen, 
zeggen kan dat Of dool' den raad Of dc bitUlen vier muren 
grooter fouten worden gemaakt en dat men tot een andere 
conclusie zal komen dan dat er over en weer even veel fouten 
worden gemaakt. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Deze voor
gestelde maatregel houdt in zich het karakter van de om
standigheid dat de knecht meer te zeggen heeft dan zijn 
baas. De Regeering gaat hierbij van het stnndpunt uit, dat 
de kok en de djongos over de huishoudelijke aangelegenhe
den in een huis moeten beslissen, omdat de eerste beter kan 
koken en de tweede het huis beter kan schoonmaken dan de 
huisbaas. Hiertegen maak ik juist bezwaar. Wanneer men 
het dagelijksch bestuur in de raden de meeste macht wil toe
kennen) dan waren de raden als advieslichnmen in te stellen, 
dit zou betel' aan het doel van de Regeering beantwoorden; 
doch dit voorstel is mijn inziens in strijd met het doel en de 
beginselen van de decentralisatiewet. Bovendien ware het 
beter het toezicM op de benoeluing van personeel te ver
scherpen, omdat dit in zich houdt een gezonden en preven
tieven voorzorgsmaatregel voor eventueele ongewensehte be· 
slissingen. Ten deze is beter voorkomen dan genezen. 

Zoonl. door onze geachte medeledcn zoo straks werd be
toogd, blijkt wel uit de opgave van afwijkingen van benoe
mingen in de laatste vijf jaren bij de locale gemeenschappen, 
dat er hl wezen ten deze uiet veel verschil van meening be
staa t tusschen den raad en het dagelijksch bestuur; er 
heel'scht dus een zekere harmonie tusschen deze beide orga
nen. Dit is mijns inziens een gevolg van de preventieve wer
king, van de omstandigheid, dat men elkander steeds contro
leert. 

Met het Regeeringsvoorstel verdwijnt deze nuttige en op
voedende co ntrole; trouwens wanneer nu de samenwerking 
tusschen een raad en het betrokken dagelijksch bestuur steeds 
in wezen harmonisch is, waarom zou men dan hierin een 
verander i ng brengen' 

Er wordt wel in dit college verklaard, dat straks de raad 
de bevoegdheden zal behouden, om controle uit te oefenen 
op de daden van het dagelijksch bestuur, doch dit beteekent, 
dat men het paard achter den wagen spant. Immers wan
neer de raad straks terugkomt op de door het dagelijksch 
bestuur genomen beslissing, b.v. bij benoemingen, dan voorzie 
ik, dat het moeilijk zal gaan zulke beslissingen teniet te doen, 
voornlomdat men dan onrechtvaardig zou kUDllen zijn tegen
over den benoemde. Het is niet uitgesloten, dat IlÎeruit 
onverkwikkelijke conflicten zullen voortkomen. 

Ons geacht medelid, de heer Verboom, heeft de stelling 
geponeerd, dat het beter zou zijn indien bij oneenigheden 
tusschen den raad en het dagelijkseh bestuur, het dagelijksch 
bestuur zou heengaan; doch dit zou toch ook al een conflict 
beteekenen. Met het bestaande stelsel heeft men juist deze 
conflicten vermeden. Voor mij is harmonie beter dan con
flicten en daarom houd ik mij liever aan het bestaande 
stelscl. 

De heel' Ratu Langie: Mijnheer de Voorzitter ! Mijn ge
acht medelid, de hecr Weyer, heeft zooeven een beschouwing 
van mij omgekeerd, dool' uit de statistieken welke de Regee
ring hecft ovcrgelegd, precies een aan de mijne tegenover
gestelde conclusie te trekken. De heel' Weyer zegt, dat uit 
het feit, dat Cl' zoo weinig afwijkingen zijn geweest bij de 

(Verboom.) 
benoemingen door een raad van de ingediende voordrachten, 
volgt, dat het dagelijksch bestnul' el' in geslaagd is zoodanige 
voordrachten in te dienen, dat de raad el' zich mede heeft 
kunnen vereenigell. Maar al ware dat zoo, dan zou ik nog 
willen vragen: is dat nu een reden om verandering te brengen 
in een toestand welke reeds jaren en jaren heeft bestaan? 
Is dat een reden om verandering te brengen in de bevoegd
heden welke de betrokken colleges reeds verschillende tien
tallen jaren hebben uitgeoefend ! 

Mijn geacht medelid, de heer Weyer, moet hierbij twee 
zaken in het oog houden. Als het dagelijksch bestuur zulk 
een voordracht opmaakt, let het natnurlijk in de eerste plaats 
op de geschiktheid van de candidaten, maar voorts - en dat 
is minstens even belangrijk - houdt het dagelijksch bestuur 
daarbij rekening met de vraag of de voorgedragen personen 
voor den raad acceptabel zijn. Die tweede factor werkt ook 
corrigeerend en heeft zeker ook invloed op de keuze van de 
personen die op de voordracht worden geplaatst. Wordt deze 
tweede factor verwaarloosd, dan ben ik de overtuiging toe
gedaan, dat men in de toekomst onnoodig alle mogelijke wrij
vingspunten schept tusschen het dagelijksch bestuur en den 
raad. 

Thans een kort wederwoord op hetgeen de Regeerings
gemachtigde in zijn rede in eersten termijn heeft voorge
bracht. Er zijn inlichtingen gevraagd over de samenstelling 
van de statistieken welke de Regeering bij de Memorie van 
Antwoord heeft overgelegd. De geachte Regeeringsgemach
tigde heeft gezegd, dat in de gevallen welke zijn opgegeven 
als zijnde afwijkingen van de voordrachten van het dage
lijksch bestuur, ook zijn begrcpen de gevallen waarin de 
raad niet den persoon die nummer één was geplaatst heeft 
benoemd. maar b\iv. nummer twee of nummer drie. Als dat 
zoo is, Mijnheer de Voorzitter, toonen deze statistieken ons 
een nog gunstiger beeld, want wij kunnen toch niet aanne
men, dat het dagelijksch bestuur met zulk een voordracht 
en de opstelling daarvan - zelfs al was het een zekere voor
keursvoordracht - de bedoeling llCeft gehad den raad met 
alle geweld te dwingen nummer één van die voordracht te 
benoemen. Integendeel, het dagelijksch hestuur heeÎt met 
zijn uit drie personen brstlluncle voo rdracht te kennen ge
geven : wij willen gaarne nummer één benoemen, maar als 
U nummer twee, of nummer drie benoemen wilt, is het ook 
goed. Met andere woorden, het aantal gevallen waarin over
eenstemming heeft bestaan tnsschen het nitvoerende orgaan 
en den r aad is veel grooter dan u it de statistieken blijkt en 
het aantal gevallen, waarin verschil van meening tussehen 
deze beide organen bestond, is veel geringer dan in de 
statistieken is opgegeven. 

Ten slotte het volgende. Ik heb op den voorgrond gesteld, 
dat ik bepaalde argumenten van de Regeering als ri"htig 
onderken. Dat komt voornamelijk hierop neer, dat ik met 
de Regeering van meeuing ben, dat het uitvoerende orgaan, 
dat verantwoordelijk is voor den dagelijkschen gang van 
zaken, ook den grootst mogelijken invloed moet hebben bij 
de kenze van het personeel, waarmede het moet werken. 

Il< heb daartegen eigenlijk wel mijn bezwaren uiteengezet. 
En de toelichtingen, die ik tot nog toe gehoord heb van den 
geachten Regeeringsgemachtigde en miin geachte medeleden 
hebben mij uiet overtuigd, dat het noodig is om verandering 
aan te brengen in den toestand, zooals die op het oogenblik is. 
Ik meen daarom onze bezwaren tegen de ontwerp-ordonnan
tie te moeten handhaven . 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! TI, zal op Uw 
verzoek zeer kort zijn, maar ik acht het toeh nuttig, nog 
even heel in het kort1 aan te geven waarom ik voor dit 
voorstel ben. Ik ben een voorstander van het ontwerpl 
in de eerste plaats omdat ik de voorgestelde regeling 
logisch acht; in de tweede plaats omdat ik haal' 
rationeel acht en in de derde plaats omdat ik geloof, dat deze 
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(Adviseur voor de Decentra.lisa.tie.) 
regeling grootere zuiverheid zal brengen naar twee kanten. 
In de eerste plaats met betrekking tot de verhouding 
tusschen raad en dagelijksch bestuur, omdat de grens 
tusschen beiden veel scherper wordt getrokken dan op 
het oogenblik het geval is en in de tweede plaats met 
betrekking tot de benoemingen zelf. Men Vl'est dat deze 
regeling zal leiden tot conflicten tusschen dagelijksch 
bestnur en raad en in dit verband brengt men ook ter 
sprake, wat ik gezegd heb over de positie van den raad te
genover het dagelijksch bestuur. Ik heb dat veel algemeenel' 
bedoeld. Ik heb geen oogenblik bedoeld te zeggen 
dat het aantal conflicten grooter zal worden, maar waar 
hier gesproken werd over aantasting van bevoegdheden van 
den raad en van de positie van de verschillende raden, heb 
ik er op gewezen, dat veel belangrijker is zuiver te bepa
len de positie van dagelijksch bestuur en raad tegenover 
elkaar waarbij de raad naar mijn meening zeer vergaande 
bevoegdheden moet hebben. Dat behoeft niet te leiden 
tot conflicten; aan den anderen kan blijven de con
flicten ook bij de huidige .regeling mogelijk. Die zullen zich 
met beperken tot personeelsbeleid, maar die zullen evengoed 
zich bij voorbeeld kunnen voordoen op financieel gebied. Wat 
de opmerking van den heer Kerstens betreft, heeft deze 
geachte spreker mij geloof ik niet goed begrepen, waar ik 
het had over het karakter van het dagelijksch bestuur. Ik 
heb niet gesproken over het feit dat el' een vriendschappelij
ker sfecl' zou hcerschen in het dagelijksch bestuur dan in 
de raden zelf; ik heb raden medegemaakt waarbij ook als 
zoodanig een heel vriendschappeliîke sfeer was. Ik heb alleen 
gezegd, dat de politieke tegenstellingen in zoo'n dagelijksch 
bestuur niet zoo groot zijn als in de raden, omdat men daar 
voortdurend met elkaar in contact is en omdat men daar 
bovendien practisch moet samenwerken. Dat is een argument 
voor mij te meer om voor deze regeling te stemmen. Ik geloof 
dat de besprekingen. en ook de beslissingen in een dergelijk 
college zakelijker zullen zijn in het algemeen dan in een 
grooten raad. 

De heer Heïnsins, adviseur voor de Decentralisatie: 
Mijnheer de Voorzitter! Ik wil rekening houden met Uw 
verzoek tot bekorting en zal mij tot enkele opmerkingen 
beperken. In de eerste plaats wil Ik den heer Kerstens 
antwoorden. De heer Kerstens kan de door de Regeering 
aangevoerde argumenten niet juist achten. Begrijpelijk is mij 
dat niet. Het eerste argument is - het wordt eigenlijk 
vervelend het nog eens te herhalen - dat het college, dat 
voor den gang van zaken verantwoordelijk is, zelf zijn 
personeel moet benoemen, aangezien het anders die verant· 
woordelijkheid ni et in diezelfde mate kan dragen. 

(De heer K ers ten s : Er staat "alleen dan" ; er staat 
niet "heelemaal ".) 

"Alleen dan" ten volle kan dragen, staat er. 
(De heer K ers ten s : Jnist. ) 
Menigeen ziet wel degelijk een goeden zin in dit argument, 

al degenen, die zich voor dit ontwerp hebben verklaard, en 
zelfs ook iemand, die er tegen is . 

De heer Ratn Langie heeft de jnistheid van het argument 
erkend; hetzelfde geldt voor den heer Van Helsdingen, die 
zijn standpunt - althans in eersten termijn - nog niet be
paald had. Hoewel hij nog niet zeker was, hoe hij zijn stem 
zou uitbrengen, heeft hij de juistheid van het door de Re
geering vooropgestelde argument erkend. Hoe men het kan 
betwisten, is mij eigenlijk niet recht duidelijk. 

(De heer K e l' s ten s : Ik heb anders deugdelijke argu
menten aangevoerd.) 

Een ander argument van de Regeering is, dat de dage
lijksche besturen beter in staat zijn de geschiktheid van de 
candidaten te beoordeelen, en ook van de in dienst zijnde 
ambtenaren. Hoe men dit kan betwisten, begrijp Ik ook niet. 

(De heer K e rs ten s: Dat heb ik ook niet betwist.) 

De juistheid van de argumenten wordt door het geachte 
lid dus ten deele erkend. 

Het derde motief is, dat de voorgestelde maatregel aan de 
discipline in het ambtenarencorps ten goede zal komen. 

Hoe men de juistheid van dit argument kan betwisten, is 
mij ook niet recht duidelijk. Dat het prestige van het dage
lijksch bestuur bevorderd wordt als het zelf over de indienst
neming en het ontslag beslist, hoe kan men dit nu ontken
nen! Dat spreekt toch vanzelf! 
. De heer Kerstens heeft tegen de 3 argumenten van de Re
geering, als ik mij goed herinner, slechts één bezwaar aan
gevoerd, namelijk: negativeer de argumenten, dan zal de 
onhoudbaarheid ervan blijken. Toen koos het geachte lid als 
voorbeeld den legercommandant, en de divisieaanvoerders. 

(De heer K ers ten s: Ik kan. ook tien andere voorbeel
den nemen.) 

De heer Kerstens heeft dan gezegd: de legercommandant 
benoemt de divisieaanvoerders niet, kan hij daardoor nu de 
verantwoordelijkheid voor den goeden. gang van zaken in het 
leger niet dragen j De legercommandant benoemt en ontslaat 
de divisieaanvoerders niet, is dat nu schadelijk voor de disci
pline in het leger! 

Ik heb er een verweer tegenover gesteld, dat echter door 
den heer Kerstens uiet geheel begrepen is. Ik heb gesproken 
van de ambtelijke verhouding maar ni et van de ambtelijke 
verhouding tusschen den legercommandant en de divisieaan
voerders, maar tusschen den legercommandant en de benoe
mende en ontslaande autoriteit, de ambtelijke verhouding 
tusschen den legercommandant en de Indische Regeering en 
de Kroon. 

Deze verhonding waarborgt, dat er rekening wordt gehou
den met het prestige van den legercommandant en waarborgt 
ook, dat geen beslissing wordt genomen, die het den leger
commandant onmogelijk maakt, zijn verantwoordelijkheid te 
blijven dragen. Het is duidelijk, dat de verhouding tusschen. 
den legercommandant en de Indische Regeering en de Kroon 
een gansch andere is dan de verhouding tusschen den raad 
en het dagelijksch bestuur. 

(De heer K ers ten s: Niet wezeulijk anders.) 
In het eene geval bestaat er een ambtelijke verhouding, in 

het andere geval is er een volstrekte onafhankelijkheid. 
(De heer K e rs ten s : Dat is niet jnist, de wethouders 

worden door den raad gekozen.) 
De heer Sosrohadikoesoemo heeft verklaard, dat hij, sinds 

de Regeering de amendementen heeft overgenomen, zijn stem 
vóór het ontwerp zal uitbrengen; de Regeering kan daar niet 
anders dan erkentelijk voor zijn. 

De heer Wermuth heeft nog een enkele opmerking gemaakt 
en O.a. dit gezegd. Ik heb medegedeeld uit de practijk meer 
dan eens de ldacht te hebben vernomen, dat minder geschikte 
krachten onder de locale ambtenaren in dienst blijven, steunen
de op hun politieke vrienden in den raad. De heer Wermuth 
heeft daartegenovergesteld, dat het wel mensehen zullen zijn, 
die door het dagelijksch bestuur zijn benoemd. Het kan zoo 
zijn, maar het kunnen evenzeer ambtenaren zijn, die door den 
raad worden benoemd en ontslagen. 

(De heer Soa n g koe pon : Maar de voordracht tot bc 
noeming gaat ook in het laatste geval uit van het dagelijkscb 
bestuur.) 

Om een voorbeeld te noemen: In de stadsgemeente Batavia 
wordt niet-eervol ontslag uitsluitend verleend door den raad, 
zelfs tot voor de laagste ambtenaren en beambten toe; voor 
Batavia gaat het aangevoerde argument dus voor 100% op. 

(De heer T ham l' in: Maar hoe nu, wanneer ilr afwijki~ 
van inzicht is tussehen het dagelijksehe bestunr en den raad j ) 

Verder zegt de heer Wermnth dat het wel mooi is, dat de 
raden in hun verordeningen bepalingen kunnen opnemen, dat 
de sollicitatiebrieven en bijbehoorende bescheiden aan den raad 
ter inzage moeten worden gegeven maar, zegt hij , als dan de 

1 
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(Voorzit ter, Van Helsdingen.) 
raad tot de conclusie komt dat er onregelmatigheden hebben 
plaats gehad en niet de meest geschikte candidaat benoemd 
werd, dan kan de raad dat niet redresseeren. Inderdaad, 
Mijnheer de Voorzitter, de raad kan het niet zelf redres
seeren, doch het besluit kan worden vernietigd. 

(De heer W er m u t h: Dat kan alleen wanneer het in 
strijd is met het algemeene belang.) 

In eersten termijn zette ik reeds niteen, dat het in zulk 
een geval in strijd met het algemeene belang is. Het komt 
Cl' dan maar op aan, aan te toonen, dat er inderdaad een 
ander dan de meest geschikte candidaat is benoemd. 

(De heer K ers ten s: Dan moet U eens zien hoe het bij 
de Regeering zelf toegaat bij keuze- en bij diensttijdbenoe
mingen. Bij de diensttijdbenoemingen treft men er vele aan, 
die niet het meest geschikt zijn.) 

De heer Verboom heeft de ontwerp-ordonnantie een aantal 
zeer vereerende praedicaten gegeven, hij acht haar logisch, 
rationeel en zij zal aan de zuiverheid der verhoudingen in 
tweeërlei opzicht ten goede komen, in de eerste plaats door 
een betere afbakening der bevoegdheden tnssehen raad en 
dagelijkseh bestuur en ten tweede wordt de zniverheid der 
personeelsbeslissingen, de zuiverheid in benoeming en ontslag 
bevorderd. Het spreekt vanzelf, dat de Regeering zich bij 
deze woorden van harte kan aansluiten, Mijnheer de Voor
zitter. 

De Voorzitter : Hiermede is de behandeling in tweeden 
termijn beëindigd en kan tot stemming worden overgegaan. 

Hoewel er tijdens de beraadslagingen in de ontwerp-ordon
nantie wijzigiugen zijq aangebracht, stel ik conform artikel 60 
juncto artikel 103 van het Reglement van Orde voor, haar 
niettemin thans in stemming te brengen. 

Daartoe wordt besloteu. 

De heel" Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 

Handelingen. Zitting8jnnr ]935-1936. 

(Roep.) 
gaarne even mijn stem motiveeren. Hoewel de Regeering niet 
in alle opzichteu aan mijn bezwaren tegemoet is gekomen, 
meen ik toch, na afweging van alle VOOl"- en. nadeelen, mijn 
stem wel aan de ontwerp~ordonnantie te kunnen geven. 

De heer Roep : Mijnheel" de Vool"zitter! Mijns inziens ligt 
in de openbaarheid van benoemingen door een raad een 
sterker preventie tegen misbrniken en verkeerde invloeden 
dan in beslissingen, genomen in de beslotenheid van eeu da
gelijksch bestuur. Bovendien noopt mijns inziens het op
maken van een voordracht door een college van dagelijksch 
bestunr sterker tot een nanwgezette afweging van de kwa
liteiten van een candidaat dau wanneer de benoeming zelf 
geschiedt door het college in zijn beslotenheid. Al mogen 
er dan aan het bestaande systeem bepaalde bezwaren zijn 
verbonden, toch acht ik het minder verwerpelijk - U ziet, 
Mijnheer de Voorzitter, ik ben er overigeus weinig enthou
siast over - dan het thans door de Regeering voorgestelde. 
Ik zal derhalve tegen de ontwerp-ordonnantie stemmen. 

De Voorzitter: Thaus kan tot stemming worden overge
gaan. 

De ontwerp-ordonnantie Ond. 9 9, als tijdens de beraad
slaging bij monde van den Regeeringsgemachtigde gewijzigd, 
wordt in stemming gebracht en verworpen met 5 stemmen 
vóór en 10 stemmen tegeu. 

V 6 6 r stemmen de leden: Verboom, Weyer, Van Hels
dingen, Sosrohadikoesoemo en de Voorzitter. 

Te g e u stemmen de leden: Wermuth, De Hoog, Prawoto, 
Soangkoepon, Roep, 'l'hamrin, Soetardjo, Kerstens, Moh. 
Noor en Ratu Langie. 

De vergadering wordt to 1.51 uur n.m. gesloten. 




